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Forord
E2 rU}liÉi_!B§^_^2 S§i}

Røde Rose er et boligkvarter på Ydre Nørrebro i København. Det lig g er  mel-
1 i 2lem Nørrebrogade - Jagtvej - Tagensvej og Godsbanen. Kvarteret er 2 ku s to r t .

Nu - 1975 - er v i godt 13.000 indbyggere. Siden november 1970 er f le r e  og f l e 
re af os, der bor her, gået sammen om at forbedre forholdene. Vores kvarter er 
på en gang forsømt, overset, mishandlet og udbyttet - men sammenholdet vokser, 
og vores årelange bestræbelser for at forbedre forholdene begynder at bære 
frugt.

Vi overgiver denne bog t i l  beboere i kvarterer og kommuner i  by og på land 
- t i l  a l le ,  som er gået e l le r  v i l  gå i  gang med se lv  at forbedre forholdene. Vi 
håber, at bogen - trods s i t  ringe oplag - får mange læsere og brugere, så de 
erfaringer, v i gør rede for , kan komme mange f le r e  t i l  gode, d irekte e l l e r  in d i
rekte.

Vi har arbejdet for at skabe b ørn ein stitu tion er , legep lad ser, fr ia r e a le r , 
forbedrede opholdsmuligheder i  gårdene, ord en tlig  planlægning, sanering osv . Vi 
har prøvet på at skaffe os l id t  in d flyd else  på, hvad der skal ske i  vores kvar
ter . Noget har v i opnået: forældre i  kvarteret står  bag op rette lsen  og d riften  
af tre  børneinstitutioner. Desuden er der dannet a d sk illig e  beboersammenslut
ninger omkring karreer, gårde, gader og huse. - Det har kostet s l id ,  men det 
har været slid d et værd. For - foruden de konkrete resu lta ter  - har arbejdet 
medført, at v i er mange, der har lært hinanden at kende, at v i  har haft mange 
glæder og sto rt udbytte ved at udføre fæ lles  opgaver og at v i  kan hjælpe hinan
den også med andre tin g  i  det daglige.

Disse resu lta ter  må v i stad ig kæmpe for at bibeholde, da v i hele tiden  tru
es med at b liv e  s p l i t t e t .  En nødvendig forudsætning for at v i kan bestå e l le r  
endog fremover skaffe os yd erligere ree l in d flyd else  på vores forhold i  kvar
teret og byen, er det derfor, at beboere i  by og på land samles i  kvarterer om 
tilsvarende arbejde, så v i kan s tø tte  hinanden. Vi håber, at bogen må s tø tte  
andre, så de og v i opnår f le r e  resu lta ter  og får mere in d fly d e lse .

?2 S2 2 §_ ii]:b liye lse

I forbindelse med et forskningsprojekt om den kommunale beslutningsproces 
og borgerdeltagelse i  planlægningen var Statens B yggeforskningsinstituts by
planafdeling in teresseret i  at få t ilv e jeb ra g t e t m ateriale om beboergruppers 
arbejde. I sammenhæng hermed tilb ød  de os i  e fterå re t 1972 en begrænset s tø tte  
t i l  udgivelse af en redegørelse for vore erfaringer med at forbedre forholdene 
her i  kvarteret. Aftalen b lev , at redegørelsen sk u lle  udgives a f  os med s tø tte  
fra deres sid e.

Efter møder i  grupperne i juni 1973 vedtoges det næsten o v era lt, at man 
v i l l e  deltage i udarbejdelsen og man udpegede medlemmerne t i l  en fæ lles  redak
tionsgruppe.

Efter a d sk illig e  møder og udkast blev h istoriern e a flev eret t i l  redaktions
gruppen på 28 medlemmer, der kun rettede for meningsforstyrrende oplysninger og
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grovere sproglige f e j l ,  hvorfor h isto r iern e  da også er fo r sk e llig e  i  form, ind
hold og længde.

Vores hovedopgave i  redaktionsgruppen var at t ilr e tte læ g g e  og gennemføre 
bogens produktion og u d g iv else , fremskaffe tilb u d  og penge samt træ ffe de ende
l ig e  a fta le r  med tryk k eriet.

Den oprindelige b e v illin g  fra SBI b lev  u tils træ k k e lig , ford i arbejdet svu l
mede op og tog lasngere t id  end beregnet. Priserne tredobledes i  mellemtiden.

Vi prøvede fo r sk e llig e  muligheder for at sk affe  det manglende beløb. Sta
tens Samfundsvidenskabelige forskningsråd v i l l e  ikke s tø t t e ,  s e lv  om medlemmer 
af deres udvalg vedrørende byplan- og b yfom yelsesforskn ing anbefalede vores 
ansøgning. B o ligm in ister iet fandt, at det snarere var en opgave for M iljøm ini
s te r ie t  end for dem at s tø t te  os. M iljøm in isteriet fandt m ateria let a f  in te r e s 
s e , men havde ikke f le r e  penge i  indeværende finansår. Medens m in isterierne  
overvejede deres s t i l l i n g ,  nærmede trykketidspunktet s ig  stærkt. For at tryk
ningen kunne iværksættes inden for trykketilbudets tidsramme har SBI's byplan
afd elin g  ydet yd erligere en sum, uden hvilken bogens udgivelse ikke v i l l e  have 
været mulig.

Indho1d _i_korte_t  ræk

Bogen er b levet meget større end t i l s i g t e t .  Det har taget lang t id ,  og de 
enkelte h is to r ie r  i  bogen er a f s lu t te t  på ret fo r sk e llig e  tidspunkter. Det har 
desværre ikke været m uligt at a -jou r-føre dem. Der sker h ele tid en  noget nyt 
og det er ikke nemt at sidde og skrive om fortid en , når nutiden presser på med 
fo r tsa tte  krav. Det er ikke nødvendigt at læse bogen fra ende t i l  anden. De en
k e lte  h is to r ie r  kan læses for s ig .

Bogen består a f tre  k a p itler . I fø r ste  k ap ite l b esk rives, hvorledes arbej
det begyndte for 5 år sid en , hvilke fo r e s t i l l in g e r  der lå  bag, og hvordan det 
forløb .

Andet k ap ite l består a f  de fo r sk e llig e  gruppers b esk rivelse  a f  deres arbej
de og resu lta ter . I løbet a f  de 5 år er der, in sp ireret a f den fø r ste  gruppes, 
in itia tivgruppens indsats sprunget fo r sk e llig e  grupper hver med s in  opgave og 
arbejdsforløb frem i  kvarteret. På den grafiske oversig t på bagsiden a f bogen 
er a l le  in it ia t iv e r n e  fr e m stil le t  således som de er kommet frem, godt 30 i a l t ,  
og a f d isse  har a ltså  14 grupper udarbejdet hver s in  beretning.

Kapitel 3 er udarbejdet a f en del a f redaktionsgruppen. Vi har som de før
s te  i  kvarteret fået e t samlet overblik  over arbejdet i  grupperne, og v i har 
opdaget en række fæ lles  problemer og fundet en række fæ lles  v ilk å r , der er a f  
betydning for vores arbejde. Dem gør v i  rede for på grundlag a f erfaringerne  
fra de enkelte beretninger. Endvidere fortæ ller  v i ,  hvad v i mener, der skal 
ske i  fremtiden.

Kapitel 4 består a f b ila g , t i l  de enkelte h is to r ie r , noget s t a t i s t i s k  ma
te r ia le  samt nogle sammenfatninger a f vore erfaringer angående in s t itu t io n s 
o p re tte lser , gårdrydninger, fr itid slo v g iv n in g  og økonomi t i l  s tø tte  for andres 
arbejde hos s ig  se lv . D isse vejledninger er trykt på det blå papir.

se e v t . b ila g  nr. 1 s .  350
se e v t . b ila g  nr. 2 og 3 s . 350
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Yi_takker

For økonomisk og praktisk  s tø t t e .  S p ec ie lt L illia n  Lykke Andersen, Anne 
Lise Schulze, Jens Schjerup Hansen og Svend Jensen fra SBI's byplanafdeling.
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grænser og fo to s . -  Stadskonduktørens d irektorat for t i l l a d e ls e  t i l  gen g ivel
se a f grundkort. - Ex-Skolen for langmodighed med os. -  Samt s ta t  og kommune, 
hvis ringeagt for uformuende borgeres tarv har været os en stad ig  k ild e  t i l  
in sp ira tion .
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STARTEN - AT VI MØDTES

Når man kikker r ig t ig t  e f te r , er det o fte  svært at s ig e  hvornår noget be
gynder. Således også med vores andel i  Røde Roses t i lb l i v e l s e .  Vi kunne godt 
begynde med Adam og Eva, og fortæ lle  om hvordan h is to r ien s  udvikling - og især 
kapitalism ens fremturen -  har tvunget os t i l  at gøre som v i  har. Men v i kan og
så regne med at I , der læser d e tte , kender den lig e så  godt som o s , og derfor 
nøjes med at fo rtæ lle  h is to r ien  mere ligeud ad landevejen. Vi har va lg t det 
s id s te .

Februar_19Z0

se e v t . s . 507
se e v t . b ila g  n r .6 , s . 432

Yi_§ÉI_2 §_2 ??_I_9 g_bliver_færre

Da v i mødtes igen var det med en meget forandret o p fa tte lse  a f , hvordan der 
var der, hvor v i hver for s ig  boede. Vi havde nok se t  tingene fø r , men ald rig  
på den måde. Prøv se lv  at gå rundt i  det kvarter hvor du bor, og se e f te r  hvor
dan det eg en tlig  er at være i .  Det kommer t i l  at tage s ig  h e lt  anderledes ud. 
Sådan gik det i  a l t  fa ld  for os. Vi gik ud for at se e f te r  nogle gode steder at 
lave noget på, som v i havde brug for t i l  børnene. Men det v i fandt var, at de 
havde trange vilk år: p igtråd, små gårde, manglende legep lad ser, ingen træer at 
se på e l le r  kravle i ,  og fortovene var mestendels optaget a f b i le r . Altsammen 
noget man godt ved, men når man så p lu d se lig  kommer t i l  at se det! Vi havde 
fundet et og andet sted , som v i  sk u lle  hen at se på sammen, men det var ikke

Det h ele begynder derfor med, at v i  mødtes. Vi var en blandet forsam ling, 
men fæ lles  for os var, at v i  var mellem e t  par og tyve og fø r s t  i  trediverne -  
og allesammen in teressered e i  so c ia le  forhold. Vi tr a f  hinanden ford i v i  havde 
fu lg t  en nu nedlagt bømevæmsforenings opfordring om at komme t i l  e t  møde, om 
hvordan man se lv  kunne gøre noget for at få f le r e  b ø rn ein stitu tio n er .

Mødet b lev holdt i  Folkets Hus på Jagtvej i  februar 1970, og samlede beboe
re fra både Indre by, Nørrebro og Østerbro b l .a .  gennem annoncering i  lok a lb la 
dene. Der b lev v i  anbragt ved borde e f te r  hvor v i  boede. Ideen hermed var, at 
det v i l l e  bringe fo lk  med lokalkendskab sammen, så man bedre kunne ta le  sammen 
om hvilke muligheder der var for at lave en b ø rn ein stitu tio n , hvor man boede - 
e fte r  at man havde fået at v id e , hvordan man kunne gøre d e t, samt hvornår kom
munen og sta ten  havde p lig t  t i l  at hjælpe en med d et. Det s ig er  loven de har, 
når der er behov for in stitu tio n ern e  -  og det var v i ,  der var med t i l  mødet, jo  
e t levende eksempel på, at der var, hvor v i  kom fra .

Det var en god idé at anbringe os i  grupper om det emne, for det f ik  mund
læderet igang, og bragte os sammen. Det b lev e l le r s  l id t  forkludret a f ,  at f o l 
kene fra Østerbro syntes de var for få , og s lu tted e  s ig  t i l  vores -  Ydre Nørre
bros -  bord. Det gjorde det vanskeligere for os at snakke om bestemte grunde og 
lok a ler , der var egnede t i l  at lave in stitu tio n ern e  på. Det forekom os im idler
t id ,  at der måtte være en mængde, og da v i  allesammen var iv r ig e  e f te r  at skaffe  
en vuggestueplads t i l  de børn, v i  enten havde e l l e r  ventede o s , så a f ta lt e  v i  
at mødes igen. Inden da sk u lle  v i  hver for s ig  have se t  os om i  nogle d is tr ik te r  
som v i lavede omkring de sted er , hvor v i  hver for s ig  boede.
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så l id t  a f mødet, der gik  med at snakke om børnenes sid e a f  sagen, og den måde 
at se tingene på, har præget meget a f hvad v i  siden har gjort og s tå e t  for .

Allerede på d ette  møde var der en del a f  Østerbrofolkene der ikke kom, og 
på en undtagelse nær fa ld t  resten  fra hen igennem den række a f møder, v i  havde 
i  løbet a f  d ette  forår. Grunden står os ikke k la r t, men en fø lg e  b lev , at det 
område v i havde in teresse  i  at få  in s t itu t io n e r  på, begrænsedes t i l  Ydre Nørre
bro. I takt med at vores muligheder for at overkomme f le r e  in stitu tio n sp la d ser  
således indsnævredes, forøgedes vores in d sig t i  hvor meget brug der var for  
dem, og hvor svært det var for os at finde nogle sted er , der var velegnede t i l  
at lave dem på.

Hen mod sommeren 1970 var v i  kun 7 tilb a g e  i  gruppen. 3 par, der boede for
s k e llig e  steder i  det kvarter, der senere sk u lle  komme t i l  a t hedde Røde Rose, 
og 1 der boede nær ved, men på den anden side a f en postgraaise -  på Østerbro.
Vi var d esillu sion ered e . Gennem de undersøgelser v i  havde foretaget a f  loven og 
den måde den b liv er  adm inistreret på, samt a f vores muligheder for at sk affe  
os og børnene et godt sted , var det b levet tyd elig ere  og tyd elig ere  for o s , 
h v ilk et kæmpe arbejde det v i l l e  b liv e  for os at klare det i  vores f r i t i d ,  som 
kommunen skal i fø lg e  loven, men som den endnu ikke v i l  a f s ig  se lv . Samtidig 
var det b levet k la r t, at s e lv  om det sk u lle  lykkes os a t få op rettet en vugge
stu e , var det hverken sandsynligt at børnene v i l l e  kunne få plads i  nogen a f  
de andre in s t itu t io n e r , efterhånden som de b lev æ ldre, e l l e r  sandsynligt at v i  
sk u lle  kunne skaffe dem kompensation, for nogle a f  a l le  de andre mangler, som 
byen og vores kvarter var så r ig  på, og som der tilsyneladende var så få  po
l i t ik e r e ,  der havde tænkt s ig ,  der sk u lle  gøres noget ved. Vi måtte enten op
g iv e , e l l e r  finde nogen at a l l ie r e  os med.

§I_henvist_til_at_støtte_os_på_egne_kræ fter

Sensommerens d iskussioner gjorde det k lart for o s , at v i ikke kunne krybe 
uden om. Der var ingen, der v i l l e  gøre tingene for os. Hverken kommunen, de 
p o lit isk e  p a rtier , e l l e r  andre organisationer. Arbejdets omfang havde forskræk
ket os. Hvis ikke der var et par a f  o s , der havde fundet på at a fsk rive e t  par 
båndoptagelser a f  diskussionerne fra de s id s te  møder inden sommeren, havde v i  
nok ikke fundet sammen igen. De omdelte dem som oplæg t i l  e t møde om, hvad v i  
sk u lle  s t i l l e  op med det v i  havde fundet ud a f igennem forårets undersøgelser  
og d iskussioner. Det f ik  os sammen. Møderne v i s t e ,  at det ikke var lig e g y ld ig 
hed, men skrækken over arbejdets omfang og tv iv l  t i l  egen tilstræ k k eligh ed , der 
havde holdt os t ilb a g e . T illid en  t i l  at v i  kunne overkomme arbejdet og burde gå 
igang, kom med erkendelsen a f , at det eneste forn u ftige v i  kunne foretage os, 
var at s tø tte  os t i l  hinanden.

Vi_synes_vi_bør._Og_vili

Nu var det v i stod sammen om, ikke kun at v i  manglede en vuggestue, men og
så om, at v i ,  som forældre, sk u lle  have in d flyd else  på hvad der sk u lle  ske med 
børnene der. Vuggestuen sk u lle  ikke være is o le r e t  - nok i  s ig  se lv . Den sk u lle  
samarbejde med d is tr ik te t s  sundhedsplejerske - med børnehaven, og gennem den 
med skolen og fritidshjem m et, klubben osv. Det sk u lle  også være s lu t  med det 
h e lt  t ilfæ ld ig e  i ,  hvor i  byen ungerne sk u lle  i  in s t itu t io n  - det sk u lle  være



e t  sted , hvor dem, de gik  der med, også sk u lle  være deres kammerater, når de 
kom i  skole osv. In stitu tion ern e sk u lle  være e t  n a tu r lig t  supplement t i l  hjemmene.

Nu stod v i  også sammen om etableringen a f andre miljømæssige forbedringer, 
som der i  almindelighed b liv er  t a l t  om som en menneskeret, såsom ryddelige  
gårde, legepladser t i l  de mindre og større børn, forbedringer t i l  de ældre, 
ord en tlige og grønne opholdsarealer, lok ale dagcentre, hjemmehjælpersker, f l e 
re p en sion istb o liger  og andre gode lok ale alderdom sinstitu tioner.

Vi var forargede over tingenes t i ls ta n d , og enige om at overvinde de so c ia 
le  og p o lit isk e  mekanismer, der stod mellem os og vuggestuen - vores h id tid ig e  
mål -  og som syntes at s ik re , at tingenes t ils ta n d  enten sk u lle  opretholdes, 
e l l e r  om m uligt forværres. Det var jo  hvad der skete om ørerne på os. Kommunen 
-  den der, når a l t  kommer t i l  a l t ,  er vores og skal varetage vores in teresser  - 
overlod h ele  in i t ia t iv e t  t i l  de p rivate grundejere og spekulanter -  og kon fir
merede tilsyneladende a l t  hvad der kom fra dem. Kommunen t i l l o d  tin g  i  e t  omfang 
der er forbudt for resten  a f  Danmark - med det t i l  fø lg e , at v i  får nye tætbe- 
byggede slum boliger, hvor v i  f .e k s .  skal have ord en tlige  fa m ilieb o lig er  e l le r  
ordentlige area ler .

BEGREBERNE KLARES -  OG VI OPDAGER RØDE ROSE

Med den mundfuld ser det ud som om v i var b indegale. Hvordan sk u lle  7 kunne 
få  bragt orden i  a l t  det roderi? Sådan ser det im id lertid  kun ud på p ap iret. I 
virkeligheden kommer tingene jo  ikke hver for s ig ,  de hænger sammen -  som vores 
vrede over tingenes t i ls ta n d , og fo r e s t i l l in g e n  om hvad v i  kunne og sk u lle  gøre 
ved dem.

Det var gået op for o s , at en a f  grundene t i l ,  at rod eriet så ud t i l  at kun
ne fortsæ tte  i  det uendelige var, a t kommunen nægtede at se  en forb in d else mel
lem noget som h e ls t .  Den synes f .e k s . det er en strå lende ford el for o s , når 
den laver en b ørn ein stitu tion  i  den anden ende a f byen. Dermed ser den h e lt  
bort fra , om v i skal re jse  en time med børnene før og e f te r  arbejdet - morgen 
og a ften , samt bort fra om børnene kommer t i l  at gå sammen med nogen, der b l i 
ver deres kammerater i  længere t id . Den nægtede således at se det nødvendige i  
af få la vet s ig  nogle normer fo r , hvor mange in s t itu t io n e r  det er r im elig t at  
have for hvor mange le jlig h ed er  og børn. På samme måde ser den bort fr a , om der 
er så langt t i l  en legeplads at børnene ikke har en levende chance for a t komme 
der, og a ltså  få glæde a f at den er der. Den nægtede a t se det nødvendige i  at 
få la vet normer for hvor meget p lads, der skal sæ ttes a f  f i l  vores ophold og 
børnenes leg  for hvor mange hjem og børn.

Røde_Rose

Samtidig gik  det op for os, at v i ikke var a lene. Vi havde masser a f  in te -  
resse fæ ller  - de 6/7 a f os boede så de h ele  tid en  havde haft in te r e sse fæ lle s 
skab med langt de f le s t e  a f dem, der boede mellem NØrrebrogade, Ja gtvej, Tagens- 
vej og Godsbanen. De boede i  e t  kvarter. Et område a f byen der er k ra ftig t  a f 
grænset fra resten , ved så voldsomt trafik ered e gader, at man sjældent handler 
på den anden sid e a f  dem.
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Det var nogle opdagelser, der f ik  sat l i v  i  kludene på os. Nu havde v i  både 
e t kvarter, v i  kunne begrænse vores undersøgelser t i l ,  og nogen v i kunne fo r 
tæ lle  resu ltaterne t i l ,  og måske regne med. Et sted  hvor det kunne begynde, som 
v i håbede siden v i l l e  brede s ig ,  så andre gik  i  gang med a t skabe ordnede for
hold hos s ig ,  som v i hos os. Dermed v i l l e  v i  b liv e  f le r e ,  som kunne s tø tte  os 
t i l  hinanden, og gennem samarbejde t i l tv in g e  os ordnede forhold for alm indelige  
mennesker.

^Y§IfÉf?is_forhold

Da v i havde begrænset o s, lod det s ig  gøre at opregne hvordan der var hos 
o s , se hulheden i  påstandene om at v i  har det godt og fo rstå  hvad der havde 
tvunget os t i l  at gøre noget. Det v is te  s ig ,  at v i  var 15.546 mennesker, der 
boede sammen på e t  knapt \ km s to r t  område, og at der var 3.126 a f o s , der var 
under 18 år.

Hvad vores udfoldelsesm uligheder, og børnenes og de unges opvækstbetingel
ser angik, så fandt v i  ikke ret meget andet godt i  kvarteret, end d et, at der 
var så meget lav bebyggelse, optaget af garager og sm åindustri, at der var god 
mulighed for at kommunen kunne opkøbe dem for en rim elig  penge, og r e a lisere  de 
tin g  i  kvarteret, som der - ved f e s t l ig e  le jlig h ed er  - b liv er  t a l t  så meget om, 
at man gerne v i l  gøre a l le  sted er , men som man b agefter , desværre ikke ser s ig  
i  stand t i l  ford i .........  og så en e l le r  anden søforklaring.

Vi boede i  ca. 7.300 le j lig h e d e r , hvor mere end halvdelen var 2-værelsers 
e l le r  mindre - og blandt de le jlig h ed er  der var under projektering, var andelen 
større.
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Hvad de udendørs udfoldelsesm uligheder angik v i s t e  de s ig  at være en d el an
derledes end v i  havde ventet:

Lejlighederne fo rd e lte  s ig  på ca. 45 beboelseskarreer. T il dem kan du så tro  
at der hørte e t  lig e så  s to r t  antal gårde som v i og de mindre børn i  a l t  fa ld  
kunne bruge - men n ej, der var ca. 300 småindhegninger, godt fy ld t  med småskure, 
skarnkasser, og desto mindre indhegningerne b lev , desto  større b lev  sk ilten e  
s e lv fø lg e l ig  om, hvad v i  og børnene ikke måtte der.

Udenfor karreerne, var de f le s t e  fortove optaget a f  b i le r ,  så der havde bør
nene h e lle r  ikke plads t i l  at lege o rd en tlig . Det var dengang sta ten  endnu ikke 
havde taget de 70 m ill. kr. t i lb a g e , som den havde s t i l l e t  t i l  kommunens rådig
hed for b l .a .  gårdrydninger, ford i kommunen ikke brugte a f dem.

Af legepladser havde v i  kun een t i l  vores 3.126 børn og unge. Den b lev  fo r 
tr in sv is  brugt a f de nærmestboende: Afstanden t i l  den, og det at børnene skal 
krydse f le r e  v eje  for at komme derhen sik red e, a t den ikke b lev  brugt a f  andre, 
hvis de ikke b lev  fu lg t . Derfor b liv er  den også udnyttet a f  e t  par a f  den slags  
børnehaver, som nogle velmenende synes er gode nok t i l  vores børn - og som er 
lavet uden legeplads. Beregnet e f te r  landsbyggeloven og de normer, der e l le r s  
regnes med, sk u lle  vores større børn have mindst 6 store legep lad ser, medens de 
mindre sk u lle  have mindst 1 større legeplads for hver karré.

Hvad e t  grønt område angår, hvor v i  og de ældre kan opholde o s , og hvor de 
mindre også kan have godt a f at være undertiden, så findes det ikke. Muligheder
ne for at komme t i l  e t  fo re lig g er  kun for de større børn, da der enten er langt 
derhen (Fælledparken), e l l e r  f le r e  stærkt trafik ered e gader, der skal passeres 
for at komme t i l  nogle mindre, men mere overfy ld te  (Hans Tausens Park, Nørre- 
broparken og Lersøparken).

Vores tr a d it io n e lle  udfoldelsesm uligheder var såled es yderst begrænsede.
Der var ikke mere at råbe hurra for med hensyn t i l  kvarterets forsyning med 
bøm e- og ungdoms in s t itu t  ioner -  børnenes nødvendige erstatn ing  for kvarterets  
mangler, hjemmenes nødvendige s tø tte :

Vi havde to menighedsvuggestuer med tilsammen 51 p ladser. Den o f fe n t lig e  
norm for hvor mange børn, der sk u lle  være plads t i l ,  var dengang som nu, at 
der skal være plads t i l  hvert 2. barn.Hos os var der im id lertid  764 børn i  vug
gestuealderen, og således kun plads t i l  hver 15.

Vi havde 2 menighedsbørnehaver med tilsammen 121 p ladser, samt 60 pladser i  
den ene a f menighedernes 2 udflytterbørnehaver, i a l t  181 p ladser. Den o f f e n t l i 
ge norm, for hvor mange børn der sk u lle  være plads t i l ,  var dengang som nu, at 
der sk u lle  være plads t i l  e t  sted  mellem hvert e l l e r  hvert 2. barn. Hos os var 
der im idlertid  745 børn i  børnehavealderen,, og således kun plads t i l  hvert 4. 
barn.

Vi havde 1 fritid sh jem  og 1 fr itid sk lu b  med plads t i l  henholdsvis 72 og 100
børn. Den o f fe n t lig e  norm for hvor mange børn, der sk u lle  være plads t i l  var
dengang som nu, at der sk u lle  være en plads t i l  hvert 3. barn. Hos os var der 
im idlertid  1151 børn i  7-14 års alderen, og således kun plads t i l  hvert 7. barn.

Vi havde en ungdomsklub med plads t i l  max. 150 børn. Her var og er der s ta 
digvæk ingen fa st  norm for hvor mange der skal være plads t i l ,  men det er almin
d e lig t  anerkendt, at hvert 3. er passende. Hos os var der ca. 600 unge og s å le 
des kun plads t i l  hvert 4. barn.
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A lt i  a l t ,  ikke noget opløftende b il le d e . Fra kommunalt hold har det været 
hævdet, at beskrivelsen  ikke er korrekt. Det er n a tu r lig v is  ikke t i l fæ ld e t ,  
hvad sk u lle  v i  så med ta llen e?  Det der har lig g e t  i  angrebene, er ønsket om at 
forhindre a t der kommer orden i  tin gen e, at der b liv er  tr u ffe t  bestemmelse om 
hvor mange in stitu tio n sp la d ser , legepladser og grønne opholdsarealer, der skal 
være for hvor mange husstande, og hvor langt der må være t i l  dem. Man har da 

se e v t . b ila g  også siden måtte æde det igen , da kommunens eget s ta t i s t is k e  kontor kom t i l  at
n r .8, s . 434 bekræfte rigtigheden.

M§Dge_interessefæller_;_men_hvordan_slaille_vi_samles?

Set i  forhold t i l  det meget ambitiøse mål v i  havde sa t o s , kan man ikke s ig e  
det var svært for os at enes om, hvordan v i  sk u lle  gribe sagen an. Det sk u lle  
siden v ise  s ig ,  at det ikke var l ig e  åbenbart for os allesammen, hvor omfatten
de det arbejde var, som v i  påtog os. Men gennem h ele den planlægningsperiode v i  
gennemlevede det e fte r å r , var det k la rt for o s , at v i  sk u lle  være meget fornuf
t ig e  med os s e lv , hvis v i  sk u lle  have nogen mulighed for at gennemføre vores 
forehavende. Det medførte, at v i  brugte megen t id  på a t planlægge og kompromis- 
sere. Der var mange hensyn at tage. Vores mål var s to r t  syntes v i ,  men v i var 
få , og den t id  v i  hver for s ig  rådede over, var lig e så  begrænset som vores 
økonomiske muligheder.

Spørgsmålet om hvordan v i bedst sk u lle  gribe det h ele  an tog t id . Der var 
jo mange muligheder. Skulle v i  f .e k s . sætte en annonce i  den lokale a v is , og 
indbyde t i l  s to r t  møde for a l le  kvarterets indbyggere - e l l e r  var det f .e k s .  
bedre at ringe på hos naboen, for at høre hvad han e l le r  hun mente om det hele?  
D isse diskussioner skal v i ikke bruge t id  på nu. Her skal det b lo t nævnes, at 
v i ikke v i l l e  føre os se lv  bag ly se t  med le t t e  løsninger. Vi v i l l e  ikke sp ild e  
kræfterne og dermed vores mulighed for at finde sammen med resten  a f kvarteret, 
vores eneste mulighed for at få  styr  på tingene og ordnede forhold. Det væsent
l ig e  er , hvad v i endte med at vedtage som den bedste arbejdsplan for o s , under 
de daværende forhold.

VI LAVER DELMÅL, VÆLGER MIDLER OG METODER - LAVER ARBEJDSPROGRAM

Vi gjorde os ingen i l lu s io n  om, at v i  kunne samles allesammen, s e lv  om v i
havde mange fæ lle s in tere sser . Hvorfor sk u lle  v i  kunne det hos o s , som hverken 
var lykkedes for andre tvæ rp olitisk e bevægelser e l le r  p o lit isk e  p a rtier . Men v i  
v i l l e  være mange, og regnede med at det kunne lykkes for os at samles i  kvarte
r e t ,  hvis v i begyndte med at samles i  grupper om fæ lle s in tere sser . De t in g  v i  
stod for v i l l e  Aære t i l  glæde for a l le  i  kvarteret. Hvis v i  begyndte med at sam
le s  om dem, og samarbejdede på tA/ærs a f dem i  den udstrækning v i  kunne hjælpe 
hinanden, så mente v i at tingene nok sk u lle  komme t i l  a t hænge sammen - forbed
re a l le  forholdene hos o s , og sm itte a f  så andre kom igang med at gøre det sam
me e l le r  noget lignende hos s ig ,  i  resten  a f kommunens kvarterer.

Vi sk u lle  a ltså  begynde med at definere os og vores kvarter i  forhold t i l
de andre kvarterer i  KøbenhaAm. Vi måtte have e t  naAm. Der gik en rum t id ,  inden 
v i fandt på det - og da det skete var det nærmest ved en tilfæ ld igh ed . Vi var



enige om, at det sk u lle  have noget med de roder at gøre, som v i a l t id  sk u lle  
have fa t  i ,  når v i  sk u lle  have ta l  på os. Roder kommer a f  e t  ord, der betyder 
bryde, og bruges både når der er ta le  om so ld a ter , der stå r  i  rækker tæt bag 
hinanden, og om de d is tr ik te r  større byer er opdelt i  a f hensyn t i l  skatteop
krævning og s t a t i s t ik .  Men et navn som "Roderne 149-157" syntes v i  ikke om, u- 
anset hvor meget det svarede t i l  k varteret. Vi ønskede det sk u lle  s ig e  noget 
mere direkte om sammenhold og om at v i  kun var é t  a f  byens kvarterer. Derfor 
måtte e t  navn som "Røde Roder" også a fv is e s , uanset hvor godt v i  syntes om d et.
Vi sk u lle  samarbejde på et tvæ rp o litisk  grundlag i  k varteret. Vi v id ste  ikke, 
hvad v i  sk u lle , før en veninde t i l  én a f os e f te r  a t have hørt d e t, s lo g  hæn
derne sammen i  b egejstr in g , og sagde "Gud, Røde Rose - hvor skønt!" - ja  så 
tog v i det t i l  vores h jer ter , med a l t  hvad det bragte med s ig  a f b ille d e r  og 
dufte.

Så var v i  klar t i l  at gå igang. Vi v i l l e  samle kvarteret og danne grupperne 
gennem frem stillin g  og omdeling a f en række blade. Hvert blad sk u lle  omhandle 
é t emne, f .e k s . om hvordan v i kunne sk affe  os legepladser og ordnede forhold i  
vores gårde, e l l e r  in s t itu t io n e r  som f .e k s .  vuggestuer. Hvert a f  bladene sk u lle  
indbyde t i l  to møder, hvor v i  sk u lle  have nemt ved at gå sammen i  grupper. Bla
dene sk u lle  s tø tte s  a f  p lan ch eu d stillin ger  med løbeseddeluddelinger. De sk u lle  
huske én på bladene og møderne, sk u lle  sørge for at man kunne se hvem v i var, 
og hjælpe os t i l  at snakke sammen. A lt med udgangspunkt fra et fa s t  mødested, 
kontor og værksted.

Bladene

Bladene sk u lle  uddeles t i l  a l le  7.300 husstande i  kvarteret. De sk u lle  ud
komme med jævne mellemrum, hvert behandle é t  emne og måtte ikke være større end 
12 trykte s id er . De sk u lle  være vores v ig t ig s te  redskab og det de andre in i t ia -  
ver sk u lle  bygges op om.

Derfor sk u lle  de henvende s ig  t i l  a l le  i  k varteret, men samtidig være så 
konkrete, at de f ik  dem af o s , der havde problem- og in teressefæ llessk ab  t i l  at 
komme t i l  e t  a f de to møder, som bladene a l t id  sk u lle  indbyde t i l .  Vort syns
punkt var, at e t blad om e t  emne, der ikke var grund t i l  at mødes om, v i l l e  være 
at betragte som præk, og l ig e  så uhensigtsmæssigt som e t  b lad, der behandlede 
a l t  og sig ted e på at få a l le  med t i l  det samme møde. For hvad v i l l e  man kunne 
foretage s ig  på det? Vore blade sk u lle  s ig te  på a t føre de a f  os sammen, der 
havde de samme problemer, så man kunne komme t i l  a t træ ffe hinanden og snakke 
sammen, under b etin g e lser  der gav os gode muligheder for at enes om at gå sam
men og få gjort noget ved d e t, der pressede på.

Når v i kom t i l  kundskab om konkrete overgreb i  k varteret, sk u lle  v i  dog be
stræbe os på at få  plads t i l  også at ta le  om dem, for også at blæse t i l  samling 
på kvartersplan derom. Men her på en sådan måde, at det fremgik, at v i ikke v i l 
le  sætte os i  bevægelse for at gøre noget ved dem uden in i t ia t iv  fra anden s id e .
Hvordan sk u lle  v i e l le r s  få  vores t id  t i l  at s lå  t i l ?

^®4_]}®D§YD_£ii_iDdsamlingen_og_formuleringen a f de enkelte blades s to f ,  skul
le  v i  dele arbejdet mellem os. Ideen hermed var, at v i  sk u lle  udnytte prin cip 
pet om at f le r e  ser bedre end få , og høste fordelene heraf, sådan at det v i 
skrev b lev r ig t ig t ,  og at v i nåede t i l  enighed om de p r in c ip ie lle  standpunkter,
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så v i  kunne fr e m stille  tingene k la rest m uligt, og kom t i l  at vide l ig e  meget om 
dem.

Bladenes indhold sk u lle  hver gang begrænses t i l  é t emne. Selvom v i syntes 
at tingene hang sammen, v i l l e  v i behandle f .e k s . børneinstitutionerne hver for 
s ig ,  og lig e så  atom iseret som de b liv er  det i  samfundet og loven. Vi sk u lle  jo  
sk affe os tingene på loven om børne- og ungdomsforsorgens b e tin g e lser , og måtte 
derfor formere os i  grupper, der svarede t i l  loven, for at udnytte den. Hvad 
farerne ved opsplitn ingen angik, sa tte  v i  d els vores l id  t i l  emnernes sammen
hæng fra blad t i l  blad, d e ls  l id  t i l  at grupperne nok sk u lle  komme t i l  den 
samme o p fa tte lse  som v i -  at tingene hang sammen og sk u lle  laves så de både kom 
t i l  at supplere hinanden og kom kvarteret t i l  gode - når de havde arbejdet l id t  
med tingene. Var v i  ikke s e lv  s ta r te t  med at v i l l e  lø se  e t  vuggestueproblem?

I hvert blad sk u lle  emnet behandles udfra dets so c ia le  og h is to r isk e  forud
sætninger, så man kunne se hvad det var man havde for s ig . På samme måde sk u lle  
kvarterets ford ele og mangler belyses i  forhold t i l  både lovgivningen og byen 
som helhed. Herudover sk u lle  det eksem plificeres hvordan forældre havde lø s t  
problemet andre sted er, hvis det var os muligt at finde frem t i l  noget sådant. 
Endelig sk u lle  det indeholde e t  praktisk forsla g  t i l  hvordan v i  sk u lle  lø se  
vores problem i  fæ llesskab.

Teksten sk u lle  være kort, men ikke så det udelukkede v ig t ig e  oplysninger. 
Vores ønske om at v i  sk u lle  være so lid ar isk e  i  k varteret, sk u lle  udtrykkes ved 
at v i sk u lle  ta le  om os i  kvarteret med e t  "vi" og e t  "du" der var mening i .
Det sk u lle  understøttes a f at bladene kom t i l  at dække e t  emneområde, der sand
syn liggjorde, at v i kom t i l  at supplere hinanden i  sted et for at konkurrere, og 
i  a t forbedringerne b lev sammenhængende og r e e l le .

Bladets omslag - dets an sig t - sk u lle  være det samme fra gang t i l  gang. Det 
sk u lle  kunne genkendes, og medvirke t i l  en udbredelse a f erkendelsen a f , at v i  
både bor og hører sammen i  kvarteret. Det fandt v i på at anskueliggøre med et  
kort over Røde Rose. Da v i opdagede, det gav os mulighed for at fremhæve de s t e 
ders p lacering v i t a l t e  om, samt meget bedre mulighed for at snakke sammen om 
stederne, så va lg te  v i  det som vores motiv.

Masseproduktionen sk u lle  k lares på den måde, at v i  ude i  byen f ik  trykt om
slagene i  én farve og i  dobbeltoplag, med en ny farve for hvert oplag for varia
tionens skyld. Af økonomiske grunde sk u lle  v i trykke teksten  se lv  på en d u pli
kator, som en a f os kunne låne s ig  frem t i l .  Bladenes fo ldn ing, hæftning og ren
skæring sk u lle  også ske ude i  byen. Det mente v i hverken at kunne klare pænt 
nok se lv , e l l e r  overkomme tidsm æssigt.

§l§denes_ 2H?del IDS

Bladene sk u lle  ud t i l  a l le  kvarterets husstande. Det var mange og v i disku
terede derfor om v i sk u lle  springe over hvor gærdet var la v e s t , ved at "betale 
os fra det" e l le r  ved at "tage s lid d e t se lv " , e l le r  om v i  sk u lle  "tage anled
ningen i  en nødvendighed". Vi va lg te  det s id ste :  på den ene side v i l l e  det b l i 
ve dyrt for os at beta le  os fra d et, på den anden side var der ikke så få for
dele ved at omdele bladene se lv . Vi kunne gøre omdelingen t i l  en f e s t l i g  b egi
venhed og derved skabe opmærksomhed om hvad det var, der skete og dermed in ter 
esse  for bladene. Samtidig kunne v i give os se lv  e t  sta d ig t fornyet og mere 
indgående kendskab t i l  kvarteret. Ved at omdele dem se lv  håbede v i således på
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at b liv e  mere læ st, ved at appellere t i l  nysgerrigheden, samt give le j lig h e d  
t i l  snak om os og vores forehavende. Vi v i l l e  gerne, at man ikke ventede s ig  en 
reklametryksag, når der b lev p u slet ved brevsprækken.

Fremgangsmåden. Ruten b lev la g t sådan, at v i kunne begynde i  den ene ende
a f kvarteret -  ved nedenfor omtalte kontor, værksted og møderum - og s lu t te  sam
me sted  e fte r  at have været overalt i  kvarteret. Ruten b lev optegnet med angi
v e lse  a f  sam tlige opgange og husnumre, så v i  kunne afkrydse efterhånden som de 
blev taget. Bladenes vægt var for stor  t i l  at de kunne bæres rundt, og v i  turde 
ikke tage chancen for at der b lev glemt nogle bunker, hvis de sk u lle  omdeles a f  
enkelte der havde dem liggende t i l  omdeling, når de havde t id  og ly s t .  Den sku l
le  a l t id  foregå samlet og ad én gang.

Vores transportmiddel b lev en lad cyk el. Den var t i lp a s  langsom og manøvre
d ygtig , samt t i lp a s  rummelig uden derfor a t være umulig i  trafikken . Den sk u lle  
rumme vore bladbunker, en kasse d rik k else , d iverse ov erflød ig t tøj og musik.

Musikken fandtes på e t  bånd, som v i  havde in d sp ille t  med noget v i  kunne l i 
de, og som v i mente kvarterets øvrige beboere også v i l l e  synes om. Mestendels 
noget skøn lirekassem usik. Båndoptagerens b a tter ier  b lev s tø t t e t  a f en akkumu
la tor  og e t  par modstande.

Som læ for læ sse t , t je n te  én a f nedennævnte p la n ch eu d stillin g er . Deres mål
var bestemt a f cyklen, og her sk u lle  den fo r tæ lle  om hvad det var v i  havde på
vognen - og på programmet.

Omdelingen blev organ iseret på den måde, at "kødmotorens" job var et h v i le 
job , der gik på s k i f t ,  mens "kaptajnens" g ja ld t h ele t id en . Han/hun sk u lle  sør
ge for udlevering a f blade t i l  "omdelerne", afkrydsning a f husnumre, så ingen 
blev glemt, afpasse farten  og informere omdelerne om den nærmeste ru te , så ingen
blev tabt. På den måde sk u lle  v i kunne være mange om jobbet, uden at m iste hver
ken overblikket over s itu ation en  e l l e r  humøret. Hvad "mandskabet" angik v i l l e  
v i a l t id  lægge krop t i l  s e lv , men sørge for at få så mange a f vore naboer t i l  
at hjælpe os som m uligt. Med hensyn t i l  pauser f ik  v i  3 fa ste :  e t  ø lh jø m e, 
en plads midtvejs t i l  frokosten, og en g r illb a r  t i l  kaffen.
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Vores bladomdelingsrute

Plancheudsti11ingerne

U dstillingerne sk u lle  tjene f ir e  formål. De sk u lle  erindre så mange som mu
l ig t  a f  dem, der havde læst bladene om møderne, de sk u lle  oplyse så mange som 
muligt af dem, der ikke havde læst bladene om hvad de havde handlet om, og om 
at de kunne komme t i l  at snakke om tingene på møderne. U d stillin gern e sk u lle  
formidle kontakt mellem så mange som muligt a f  kvarterets øvrige beboere og o s , 
så v i kunne komme t i l  at snakke sammen, og endelig give så mange som m uligt, a f  
dem v i ikke se lv  kom t i l  at snakke med, anledning t i l  snak om tingene.

Fremgangsmåden. Disse hensyn medførte at v i indså det form ålsløse i  at søge 
ud t i l  kvarterets meget befærdede p e r ife r i. Der v i l l e  v i  komme t i l  at kontakte 
a lt  for mange af je r , der ikke er fra kvarteret, og det var jo ikke je r , v i  
sk u lle  have kontakt med. Tværtimod. Det v i l l e  bare forkludre tingene for os a l 
lesammen, om nogen a f jer  f ik  ly s t  t i l  at komme med t i l  de møder v i indbød t i l .  
Der sk u lle  v i jo h e ls t  ikke være andre end dem a f os fra kvarteret, der havde 
et så umiddelbart in teressefæ llessk ab , at det v i l l e  være nemt for os at gå sam
men. Det v i sk u lle  var at finde frem t i l  de mest befærdede steder i  kvarteret. 
Det gjorde v i på den måde, at v i udvalgte de 12 steder i  k varteret, hvor v i gæt
tede på, der kom f le s t  a f os på den ugedag, og i  det tidsrum v i  mente var bedst 
og som lå bedst for os. Derfor d elte  v i os og ta lte  hvor mange, der fak tisk  kom 
der på de pågældende tidspunkter. På grundlag a f resu ltaterne udvalgte v i de 6 
pladser, hvor der kom f l e s t .  Da v i ikke kunne bemande mere end 3 u d s til l in g e r , 
v i l l e  v i tage den halvdel, der lå i  den ene ende a f kvarteret i  ugen inden det 
første  af de 2 møder bladene indbød t i l , og den anden halvdel i  ugen inden det 
s id s te .



F rem stillingen . Planchernes mål sk u lle  r e t te  s ig  e f te r  ladcyklens og være 
firesid ed e a f hensyn t i l  den konstruktion v i v a lg te . De sk u lle  kunne a d sk ille s  
af hensyn t i l  transporterne, og benhøjden sk u lle  kunne varieres a f  hensyn t i l  
forholdene. Nogle steder var det nødvendigt at s t i l l e  dem så benene stod på 
hver side a f kantstenen mellem cy k e lstien  og fo r to v e t, h vis v i  ikke v i l l e  spær
re fortovene - og det v i l l e  v i  ikke. Det var ikke vores hensigt at genere. Her
udover sk u lle  plancherne kunne u d sk ifte s . Vi v i l l e  bevare dem a f  hensyn t i l  mø
derne og andet.

Hver u d s t il l in g  sk u lle  omfatte en stor  udgave a f  det kort over kvarteret v i  se e v t . b ilagnr 3 s 356brugte på bladene, for genkendelighedens og snakkens skyld , samt en ty d e lig  mø- ' *
deindbydelse. Desuden sk u lle  der lægges vægt på sto re  b ille d e r  a f  hensyn t i l
b lik fan get. I udvælgelsen a f motiverne v i l l e  v i  lægge vægt på a t v is e  m iljø ets
enkeltdeles betydning for o s , som bestemmende fak torer. Teksten sk u lle  være
le t  lasselig og begrænses t i l  korte, konkrete og praktiske oplysninger.

Vi sk u lle  være mindst 3 på hver u d s t i l l in g . To på den sid e a f  vejen , hvor 
u d stillin g en  stod og én på den modsatte, for at kunne give a l l e  gående og ev t. 
cyklende en løbeseddel, og sam tidig have t id  t i l  a t sludre.

Løbesedlerne sk u lle  kun bruges i  forb in d else med p la n ch eu d stillin g em e, og 
tjen e to  formål. De sk u lle  g ive den forbipasserende nogle a f  de væ sen tligste  op
lysn inger, samt give os anledning t i l  at kontakte ham i  eg en tlig  forstand.

Teksten sk u lle  være kort, lægge vægt på forbindelsen  t i l  bladene, på konkre
te  oplysninger og argumenterne for det nødvendige i  at komme t i l  mødet, der 
s e lv fø lg e l ig  sk u lle  være nævnt med t id  og sted .

16C00 MENNESKE« I 7000 HlWgTAHf>€ INOBYOeS TIL
2  M Ø D E RPÅ a£0MAN0S&40ESg«UUE
MANDA6ENE D.9 &23. MOV. 

KL. 1 9 .3 0
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RØDE ROSE RODE ROSE, RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE 
---------------------------------- 1—Tagensvej— -------   — |{C - r -c *I S■S NY BØRNEHAVER - HER 1 &

xj
S  !i _____________________ Nørrebrogade--------------------------------------- 1
Vi mangler 500 pladser -  h v i3 v i regner la v t . Der er kun 
plads t i l  181 a f de 680 tern i  vores emråde, der skal have 
børnehavepladser -  hvis reglen cm, at der mindst skal være 
plads t i l  70$ af bømor.e skal tages a lv o r lig t .
En børnehave skal mindst have plads t i l  20 bem . . Regner v i 
med at kunr.o lave dem t i l  35 tøm  skal der skaffes 14 bør
nehaver)
Det ser ga lt ud -  tg  dot er g a lt , fo r  -3taton har lagt an
svaret fer  at tingonc b liv er  ordnet over på konmuneme, 
uden at fastsæ tte hvad do skal gøre. Det har betydet, at 
det kun er de færreste der har gjort noget e ffe k tiv t ved 
det, og dem hører Københavns kommune ikke t i l ,  Do mangl ene 
in stitu tio n er  beviser at kommunen ikke. har gjort noget, cg
den manglende planlægning v iser  at den h e lle r  ikke har tæn
kt s ig  a t lave »m på dot i  fremtiden.
Ecven_giyer_»s_ret_til_at_te.ge_initiatiyet_sol-y.-_Koo_mod
til_mgdeS_d1_18i _janur.r_kl._-12i 20jgå_Rådmandsgades_skqle,
for at_vi_dor_kon_bostenimo_cs_for_hvordan_vi_skal_gøre_det.
KNIBER DET MED AT KOi.lME HJEMMEFRA PÅ GRt’HD AE BØRNEPASNING
EN, SÅ ER DER NOGEN BØRNEHAVE MENNESKER DER GERNE VIL HJÆL
PE TIL. RING MANDAG D 16 MELLEM KL 16 OG 18 PÅ VORES TELE
FON, ÆO 11 400 OG LAV EN AFTALE MED NIKOLAJ.

PØI®- ROSE RØDE R0S.E RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE

RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE
Børnehaverne 3kal mindst have plads t i l  lo  børn. Derfsr 
skal de lokaler v i  skal so e fte r  være mindst 7om2 storo.
Der må h e ls t  ikke være mindre end 2,5  m t i l  lo f t e t ,  og de 
3tørre rum skal have store vinduer -  godt mod ly s .  Horud- 
ovcr forlanges d et, at den udendørs legeplads skal være så 
s to r , a t dor 3kal være mindst 10m2 t i l  a l le  børnene i  in 
stitu tio n e n . Det or en god reg e l, mon dot er sjældent den 
b liv er  overholdt.
T il oprcttclscji a f  en privat børnehave botalor s ta t  og Kom
mune så moget, at dot private bidrag ved en nybygning kun 
or på 1 , 8$  a f byggeudgifterne, modens mon skal betale 30$  
når det drejer s ig  om etableringsudgiften  i  noget lo je t  -  
mon der har man don mulighed at in teressere  ejeren for  
lejem ålet, så han omhyggor e fte r  vores anvisning, hvoref
ter  v i og det o ffe n tlig e , så le jo r  det helo a f ham.- I  så 
fa ld  kan man nøjes med at botale do 30$ a f indretningc-n 
med det "løso"_inventar.

KOM MED TIL MØDET, SÅ VI KAN SNAKKE SAMMEN OM HVORDAN VI 
KAN HJÆLPES AD MED AT PÅ GJORT NOGET VED DET«HER HOS OS.

-  -  - - - - - -

RÅDMANDSGADES SKOLE, MANDAG D 18 . JANUAR KL 19 . 30) ) ) ) ) )
KNIBER DET MAD AT KOMME HJEMMEFRA PÅ GRUND AF BØRNEPASNING
EN, SÅ ER DER NOGEN BØRNEHAVEPÆDAGOGER DER GERNE VIL HJÆLPE 
TIL. RING OG LAV EN AFTALE MED NIKOLAJ OM DET PÅ VORES TE
LEFON ÆG 11 400 , MANDAG D 18 . MELLEM ¡CL 16 OG 18.
Er I forhindrede a f .-jiclro årsager, kan I koble -jer på, ved 
rtt ringo e l le r  korne t i l  os: Th0r3gr.dc 7 o .g . e l le r  ÆG114co

Sedlerne sk u lle  duplikeres, og h e ls t  ikke være større end e t  A5-format. Det 
er b i l l i g s t ,  og e t  meget bedre format at uddele end A4 i  f .e k s . regn e l l e r  blæ
sevejr . De sk u lle  trykkes på hver s id e . Det kan foregå på den måde, at man sk r i
ver de to tek sts id er  ved siden a f hinanden på én s t e n c i l ,  og så duplikerer man 
på alm indeligt A4-papir. Når halvdelen a f  oplaget så er kørt, vendes papirbun
ken. Derved kan man få både for- og bagsider t i l  at stå  r ig t ig t  i  forhold t i l  
hinanden. Bagefter skæres papiret midtover.

Møderne

De møder bladene indbød t i l  sk u lle  a l t id  holdes på kvarterets sk ole . Den 
var kendt a f  a l le .  Da v i a ld rig  kunne v id e , hvor mange der kom t i l  møderne, 
v i l l e  v i  h e ls t  ikke binde os for e t  meget sto r t lo k a le , men gerne disponere 
over noget, der både kunne bruges t i l  fæ llesd isku ssion  og gruppedrøftelser. Et 
klassevæ relse med mulighed for at udvide t i l  f le r e  var id e e lt .  Derfor ansøgte 
v i skolen og skolens direktorat om le j e  a f  e t  mindre antal k lasser  t i l  hvert a f  
møderne.

Mødernes forløb sk u lle  være næsten som dengang v i  tra f hinanden. E fter en 
kort indledning i  den samlede forsam ling, sk u lle  forsamlingen opdeles i  grup
per e f te r  nabofællesskab, så man kom t i l  at sidde sammen med nogen fra ens egen 
karré e l le r  dens nærmeste omegn og mindst én a f  o s , så man både kunne lære hin
anden at kende og få en forn u ftig  snak om forholdene og deres muligheder. Under 
gruppedrøftelserne sk u lle  man nå at udveksle navne og adresser, så man bagefter  
kunne finde hinanden igen. Efter gruppedrøftelserne sk u lle  man tilb a g e  t i l  p le 
num for at høre hvad de andre havde fundet ud a f , og for at få le jlig h ed  t i l  at 
snakke om evt. problemer.

http://gr.dc/
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Et _"kontor"

Vi sk u lle  have orden i  vores t in g , samt have et sted  at lave dem og holde 
de møder i ,  der ikke sk u lle  holdes på skolen. Vi sk u lle  også have e t  s ted , hvor 
man kunne finde os. Derfor måtte v i  have e t  fællesrum, og da ingen a f vores l e j 
ligheder kunne anvendes, måtte v i finde noget andet. Det b lev  t i l  at v i  overtog 
et mindre lokale på en 1. sa l i  e t  a f  kvarterets baghuse, med part i  en te le fo n .  
Det lå  med indgang igennem porten Thorsgade 7 og v i l  lig g e  der endnu en kort 
t id . Vi overtog lo k a le t e f te r  den forening, der havde indbudt os t i l  det møde, 
hvor v i  t r a f  hinanden. De andre grupper, der b lev  dannet dengang, havde fu lg t  
andre veje end os. Var gået i  forhandling med fo r sk e llig e  myndigheder om d it  og 
dat, havde ikke få e t noget ud af det og havde ikke kunnet holde sammen. På sam
me måde med foreningens b esty re lse . Den havde forandret s ig  i  m ellemtiden, op
gav og v i l l e  derfor gerne overlade lo k a le t t i l  os.

Det var b i l l i g t  -  100 kr. m ånedligt, - men v i  var ved at komme derhen, at 
det v i l l e  knibe for os at overkomme de u d g ifter , de fo r sk e llig e  in it ia t iv e r  v i l 
le  medføre. Vi skønnede im id lertid , at det h ele  v i l l e  kunne holdes indenfor e t  
beløb, der svarede t i l  100 kr. mdl. fra  hver a f os - 700 kr. mdl. - og in d s t i l 
lede os på at spænde livremmen ind for en t id .  Vi tænkte "kommer t id ,  kommer 
råd" -  der v i l l e  nok v is e  s ig  e t  e l l e r  andet, og mon ikke der var nogen a f dem, 
der sk u lle  komme t i l ,  der v i l l e  være med t i l  at skyde noget i  det?

Arbejdsplanen

En af de t in g , der afgjorde, a t v i  va lg te  de midler v i  gjorde var, at v i  
v id s te , v i  havde meget mod os. De f le s t e  a f  de blade v i fo rd e lte  mente v i  f .e k s .  
v i l l e  b liv e  smidt d irekte i  skraldespanden. Man v i l l e  enten tr o , det var en a l 
mindelig reklametryksag, e l le r  p o l it is k  præk. Derfor lagde v i stor  vægt på, at
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vores henvendelser b lev gentaget, og at henvendelserne kom i  en jævn strøm. -lår 
v i b lo t sørgede for at overholde d et, og - n a tu r lig v is  - sørgede for a t det v i  
skrev var r ig t ig t ,  og ord en tlig t la v e t , så mente v i også at v i  v i l l e  "få held  
med os", vække nysgerrigheden, trænge igennem fordommene, b liv e  mange der stod  
sammen og opnå både sammenhæng og samtidighed. Skulle v i  være mange, sk u lle
der a ltså  ikke kun A/ære mening i  det v i sagde og brug for det v i  fo res lo g , men
det sk u lle  også fremgå, at v i  havde orden i  vores tin g  -  og sk u lle  v i  have d et, 
sk u lle  v i have en arbejdsplan. En plan, hvori a l le  de t in g  v i havde a f ta lt  var
samlet t i l  ét h e le , og hvor der var sat t id er  på dem. Vores plan kom t i l  at
se sådan ud:

Dage
1 5 /1 0
22/ I 0
2 9/10

- * $ ! •
9/11

12/1119/11
2 5 /1 1
2 6 / 1 128/113/12 T/l 2 
l o / l 2  17/12 24/12

$
X
X

X
X

BLADE

Stener

Q&rdrydn. & l e v e s teder

_Vuggestuer_

■£g£nehaver.&_-kla3§eS-

1 5(2 2 )
(24*25

S12
,(1 9 .(2 1 - 2 2
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( l9 -2 o

M i .

n im .

11 

(2 0 / 1 1

t ø
(18/12

sxoL»

nS i
Wmunt, Foren« , Fers.

i

— b-

9/11/70

23/11/70

7/12/70

7 . 4/! 7/1 14/1 18/1 
2 1 / 1  28/1 
,5oZl. 

4 /2  
8 /2  

1 1 /2  
18 /2  
2 2 /2  25/2 •27/2 4/3 6/3 11/3 18/3 22/3 25/3 _2 l / i  1/4 5/4 9/4 15/4 19/4 22/4 .24/4 29/4 6/5 
I 0 /5  13/5

(14 )

(2 1 )
(23-24

fii}
( 2 0-21

(1 1 ),(18)(2 0 - 2 1

W i ~

2I / 2 - .

2 2/3 -.

(1 5 /1 )

(5 /2 )

(15/2:
J2lZ2 _l  _

. (5 /3 1  

(19/3

.2.7/ 1 4 -(2/ 4 )!

— 1 —

4/1/71
18/1/71

8/2/71
22/2/71

8/3 /7 1

22/3/71

! .¡(17-18)1} i
J&fiEQBllle i  v  _ 124/4i i

( 16 / 4 1

-2 .4 /4 .}_______

7/5.

k o n to r tid : t m

! f

5/4/71

19/4/71

lo /5 /71

Thorsgade 11, over gården. ÆG H40 0 . Røde Rose.
tXEloer med ( ) ,  er  in d r & lu e lle  'datoer , og ikke m edtåget uhdér"daéé» Uhdt. ftV6* d lSs e  

f a n d t e s  i  fo r v e je n . At planchen også b en y ttes på ombæringsdagene, sk a l fo r s tå s  som 
c t  f o r s l a g  gående ud på, a t  man bringer den med rundt, f .e k s  på den trækvogn som v i
-\ : b e n y t t e r  t i l  a t  bære hm ftem e p å .)  .

http://arbejdsplan.en/
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VI HOPPER UD. ARBEJDET ER KOLOSSALT - MEN VI BLIVER FLERE 

Oktober_1970

Det var skønt a t komme igang. Vi holdt os t i l  planen og den så ud t i l  at 
være god -  tingene fungerede. E fter disponeringen a f  gårdrydningsnummeret var 
v i  gået hjem med hver vores opgaver, havde skrevet vores a r t ik le r , byttede dem 
indbyrdes så vores f e j l  kunne b liv e  r e t t e t ,  og var samledes igen t i l  sammen
skrivningen. Her løb v i  ind i  e t  problem, som v i b lev  bedre t i l  at håndtere 
gennem gentagelserne, men som v i a ld rig  har lø s t .

Ingen a f os var hverken stædige e l l e r  så fø le lsesm æ ssigt engagerede i  at 
tingene sk u lle  s ig es  på en bestemt måde, a t der opstod nogen videre van skelig
heder a f de grunde, og dem der var forsvandt efterhånden som v i  b lev  bedre og 
bedre t i l  a t ta le  om tingene på en sa g lig  måde. Men det var og b lev  et problem 
for os at klare diskussionerne om, hvad der var r ig t ig t  - sandt - og a ltså  a f  
væ sentlig betydning i  teksten . Vi kom t i l  den overbevisning, a t problemet var 
u lø s e l ig t ,  og var således in d s t i l l e t  på a t sk u lle  løbe ind i  det ved hvert nyt 
blad. Men det at diskussionerne var så tidskrævende, kunne få  os t i l  at tabe 
fatningen, når det b lev  ud på de små tim er. Det kan undre, at v i  så lod være 
med at forandre vores arbejdsmetode, og at den endda er b levet v id erefø rt i  
grupperne i  Røde Rose, når v i  har sk u lle t  lave skrivearbejde der. Grunden her
t i l  er , at diskussionerne er nødvendige. De opstår der hvor én ser en uklar
hed e l le r  m odsigelse i  tek sten . Hvis vedkommende så ikke a fv ise s  er reg len , at 
det v iser  s ig ,  at det var med god grund der b lev  gjort opmærksom på den. Diskus
sionen p le jer  at føre t i l  en a fs lø r in g  a f en manglende fo r s tå e lse  som er kata
s tr o fa l ,  samt t i l  en afk larin g a f  hvori problemet b estår. S ituationen forekom
mer os derfor som uundgåelig, når v i  beskæ ftiger os med v id erebrin gelse a f  op
lysn inger, der er os enten h e lt  e l l e r  d e lv is  ukendte. Princippet har k ostet os 
mange timers nattesøvn og sommetider både sved og tå rer , men v i  har holdt fa s t
ved d et, ford i det har f r e ls t  os fra  mange f e j lta g e ls e r  og gjort os k logere,
samt bibragt os en fæ lle s  o p fa tte lse  a f de tin g  v i beskæ ftiger os med.

Trykningen sk u lle  jo k lares a f os s e lv  på en duplikator. Den b lev  lånt og 
bragt t i l  "kontoret", der også b lev  in d re tte t  så man kunne arbejde der. Dupli
keringsmetoden betød at renskrivningen sk u lle  ske på s te n c i ls .  Da d isse  im idler
t id  ikke kunne holde t i l  mere end 3.000 tryk , mens vores oplag sk u lle  svare t i l  
7.500 færdige blade og således t i l  ca. 8.000 tryk in c l . fe jltryk k en e, så med
førte  d et, at v i  måtte skrive sten c ilen e  3 gange. Havde v i  h aft råd e l l e r  kendt
nogen, kunne v i  have få e t dem e lek trok op ieret, men det hverken havde e l l e r  g jor
de v i dengang. Nu, da v i er b levet mange ser sagen anderledes ud, men dengang 
var både renskrivningen og trykningsarbejdet s to r t . Der var im id lertid  også me
get sjov  i  det.

Timerne ved duplikatoren hørte t i l  nogle a f  vores bedste. Der havde v i  tiden  
for os. Var ikke tvunget t i l  kun at holde os t i l  sagen. S e lv fø lg e lig  t a lt e  v i i  
virkeligheden ikke om ret meget andet end den. Det b lev  jo  efterhånden den v i  
tænkte på og arbejdede med t id l ig t  og s i ld e ,  i  a l vores f r i t id .  Arbejdets ka
rakter gav os t id  t i l  at p ja tte  og tage os a f hinandens problemer, mens v i ar
bejdede. A lt e f te r  om bladet sk u lle  være på 3 e l le r  4 ark, 6 e l le r  8 tryk sid er, 
kunne arbejdstiden svinge med \ døgn, men sædvanen var, at v i kunne klare tryk-
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ningen på 11 døgn. Fra t id l ig  lørdag morgen t i l  sent lørdag n at, og så igen fra  
t id l ig  søndag morgen t i l  l id t  ud på eftermiddagen - hvor v i  allesammen, glade 
og spændte på, hvad der sk u lle  komme ud a f det h e le , kunne pakke det s id s te  ned 
og få oprydningen t i l  s id e . Det var mange tryk. Et sted  mellem 47-62.000, f e j l 
trykkene medregnet.

Vi hentede forsiderne hos trykkeren, samt et sted  mellem 17-24.500 stk . du
p likatorpapir hos papirhandleren. Trykningen organiserede v i  sådan, at der hele  
tid en  var mindst én ved maskinen, og mindst 2, der sad og sorterede, tog blan
ke e l l e r  forkert trykte sid er ud a f bunkerne fra duplikatoren. De lagde enten de 
f e j l f r i  tryk i  bunke t i l  duplikering på den anden s id e , e l l e r  sørgede for at 
lægge de sorterede bunker, der var trykt på begge s id er , retvendt i  kasser t i l  
hæftning og skæring. Bladene sk u lle  være ord en tlige . Vi v i l l e  hverken ud med 
nogle blade, hvor noget a f teksten vendte på hovedet, e l le r  hvor der manglede 
nogle sid er.

Dagen e f te r  - mandag morgen - kørte et par a f os så kasserne ud t i l  en bog
binder, som e fte r  a fta le  sk u lle  have dem klar t i l  afhentning den følgende fr e 
dag. Vi gjorde os mange krumspring for at undgå denne u d g ift, men måtte se i  
øjnene, at v i hverken kunne overkomme arbejdet med foldningen, hæftningen og 
renskæringen se lv , e l l e r  gøre det t ils træ k k e lig t  pænt -  i  hånden. I de mellem
liggende dages f r i t id  sk u lle  p lanch eu d stillingem e produceres, og lørdagens 
bladomdeling organiseres. Løbesedlerne kunne vente t i l  ugen e fte r  omdelingen.

se ev t. b ilag  n r . l ,  s . 352
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Da vores p lan ch eu d stillin ger t i l  hvert blad var ens, og da én a f  os kendte 
en fo togra f, der v i l l e  tage b ille d e r  for o s , og en anden e t  firm a, der v i l l e  
hjælpe os med opfotograferingen t i l  store fo to s ta te r , kunne v i forenkle frem
s t i l l in g e n . Vi kunne nøjes med at klæbe fo to g ra fier  op og skrive på e t  l i l l e  
format, for e f te r  opfotograferingen at klæbe dem på hårde masonitplader og be
sk ytte dem med e t  overtræk a f  klar p la s t ic .  Det var nemt og b lev  pænt.

Som de f le s t e  a f  de tin g  v i  måtte - og stad ig  må foretage os i  Røde Rose, 
f ik  bladomdelingerne deres eget særpræg og kom t i l  at bestå  a f l ig e  d ele  kno
fed t, sjov og a lvor. Der kom en sæ rlig glans over bladomdelingerne. Man har det 
s jo v t , får rørt s ig ,  er del a f  en stor  f lo k , der er a l le  sted er . Man løber t i l  
og fra ladcyklen, flokkes om den, får s ig  en bunke og nogle opgange, en sludder 
og en smøg måske, inden man snupper sin e  næste husnumre, trapper og brevspræk
ker. Selv på 5. sa len  er de andre der sta d ig . Lirekassemusikken smyger s ig  ind, 
og de andre ved man, myldrer ud og ind a f deres døre. Man ser dem i  det nu det 
varer, før man er henne ved ens næste dør og trappe. Sådan er det b lev et e f te r 
hånden. Sådan er det nu hvor v i  er mange.

Hin solbeskinnede lørdag morgen, da b ladet sk u lle  ud fø r s te  gang, stod v i ,  
som a f t a l t ,  hos den lok ale skrotsamler k l. 7.45 for at hente den 3-hju lede. Han 
var kommet på h o sp ita le t  e t  par dage fø r , f ik  v i  at vide -  og nu var hans cykel 
s t j å le t .  Op t i l  petroleumsmanden. Han var der ikke -  men marskandiserens lad
cykel stod foran kælderen med telefonnummer på siden . Han boede skråt overfor 
og v i l l e  le j e  os den for 25 kr. Vi f ik  nøglen og kørte glade t i l  vores baghus.
Vi sk u lle  gøre os vores fø r s te  erfaringer om p lanch eu d stillingen s montering. Om 
hvordan bladbunkeme sk u lle  læ sses, så vognen f .e k s . ikke tippede e f te r  h u lle t  
i  portgu lvet, og f ik  den e l le r s  så s to lt e  chauffør t i l  at svæve under lo f t e t .
Om hvilke poler på akkumulatoren, der sk u lle  s lu t te s  t i l  h vilk e h u ller  i  bånd
optageren, så man undgik, at den kom t i l  at ryge a lt fo r  meget under brugen, 
osv.

Vi var allesammen der t i l  t id en , og kunne sætte musikken t i l  og drage ud på 
den fø r ste  rundtur k l. 9. Med os var nogle venner og bekendte. Somme var meget 
kry og tog den ene opgang hurtigere end den anden, men b lev  k logere. En a f  os 
var i  8. måned og tog s ig  a f  "kaptajnsjobbet", fø rte  regnskab med og uddelte  
opgangene. Der b lev  r i f t  om "chaufførjobbet" den dag. Vi b lev  træ tte . Talte me
get om fordelene ved metoden, men så også på trappeopgangene med respekt, da v i  
en rum t id  e f te r , men kun få  gader henne, havde fundet os en p le t  i  so len  og la 
vet os e t  Ø lsted. Men det sk u lle  b liv e  bedre. Da v i nåede t i l  vores sp isested
Balders P lads, næsten m idtvejs på ruten, tog v i  os v i s t  temmelige sind ige ud, og 
havde t a l t  meget om, hvor mange gange vejstrækningen og energiforbruget sk u lle  
fordobles pr. km, når man sk u lle  op og ned a f  a l l e  opgangene og de var 5 og 6 
etages. E fter frokosten, hvor v i  havde styrket os med b l .a .  friskbagt leverpo
ste j  fra  e t  nærliggende hjems ovn, og håndbajer fra e t  senere nedlagt ø lu dsalg ,
-  da var det svært at få benene i  gang igen. Siden sk u lle  der eksperimenteres 
med hvordan man kunne åbne brevkasser, uden at sk u lle  bruge de f in g re , der var 
b levet for ømme, og med hvordan man f .e k s . kunne spare det ene ben for overbe
la stn in g , ved at vente med at fodre brevsprækkerne t i l  nedturen. Ved 7-8 tiden  
om aftenen kom cyklen t i l  at s tå  alene en rum t id .  Der manglede v i  endnu godt
1000 døre ud a f de 7.300, og sad rundt omkring i  opgangene og kunne ikke mere -
havde krampe i  læggene, og var mere end møre. Da v i  endelig  samledes om cyklen
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igen , var v i  m ildt sagt vrisne og udsatte resten  t i l  om søndagen under skænderi
er om, hvem der havde den s tø r s te  andel i ,  at v i  havde k astet os ud i  noget så 
to s s e t .

Den følgende fredag sk u lle  v i ud med p la n ch eu d stillin g em e, før det fø r ste  
a f de møder bladene indbød t i l  om legepladser og gårdrydninger. Det var annon
ceret t i l  den følgende mandag. Handsken var k a ste t. I løbet a f  ugen sk u lle  v i  
nå at have de s id s te  plancher lavet færdig, løbesedlerne sk u lle  skrives og tryk
kes, v i  sk u lle  have møde med en støttegruppe v i  havde samlet - en sla gs super
gruppe, bestående a f  in teresserede lasger, pasdagoger og ark itek ter . Det var me
ningen de sk u lle  hjælpe os med at lø se  problemerne om, hvordan tingene sk u lle  
være for at være r ig t ig  gode. Herudover sk u lle  v i  nå at have disponeret det 
næste blad om vuggestuerne, og have fo rd e lt  arbejdet med de fo r sk e llig e  a r tik 
le r  og undersøgelser mellem os. Det sk u lle  ske torsdag a ften , dagen før plan
ch eu d stillin g em e. Den havde v i gjort t i l  fa s t  mødedag, og anmeldt som stu d ie 
kreds under fr it id s lo v e n .
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Vores økonomiske kalkulationer holdt ikke. Vi havde været nødt t i l  at fo r 
høje vort månedlige bidrag t i l  250 k r . , og forsøgte  nu at undgå en yd erligere  
udvidelse. Studiekredsen b lev godkendt som tilsk u d sb ere ttig e t  og var os t i l  
stor hjælp, fordi lærerhonorarets overskud t i l f a ld t  vores fæ llesk a sse . Derud
over blev studiekredsen t i l  stor gavn som e t led  i  forberedelserne a f bladene.

Fredagen var b levet va lg t både ford i det var den a fte n , v i mente der var 
f l e s t  på gaden, og ford i det var den eftermiddag f l e s t  a f os kunne tage f r i .

Vi sk u lle  mødes på "kontoret" k l. 15 for at ford ele  de 3 p la n ch eu d stillin g s
pladser mellem o s , og for at snakke om planchernes indhold med dem, der havde 
lovet at hjælpe os med u d stillin g ern e . Kl. 16 havde v i  anbragt u d stillin g ern e  
på de a f ta lt e  p ladser, og gik igang med at d ele løbesedler ud t i l  de forb ip as
serende. A lt e f te r  hvordan færdselen var på de fo r sk e llig e  sted er , brød v i ud
s t i ll in g e r n e  og vendte hjem med dem ved 18-19 tid en . Der kunne v i så få t id  t i l  
at snakke sammen, og sammenligne de indtryk v i havde samlet ved u d stillin g ern e . 
Mens v i  var derude, var det ikke meningen, at v i sk u lle  snakke med hinanden - 
men med dem, der kom e l l e r  var på vej fo rb i. U d stillin gern e  fungerede s to r t  se t  
som v i havde f o r e s t i l l e t  os.

En a f de tin g  v i ikke havde tænkt på, da v i  t a l t e  om deres funktion og ved
tog at de sk u lle  laves var, at det v i l l e  b liv e  så d e j l ig t  a t være der. Et ud
tryk herfor var, a t v i  h e ls t  v i l l e  ud t i l  de sted er , hvor v i  t i l f æ ld ig t  var 
kommet den 1. fredag. Vi betragtede næsten de fo r sk e llig e  steder som den enes
e l le r  andens. Og det var ikke mærkeligt. Hver på vores facon var v i fa ld e t  t i l
der, havde få e t e t  forhold t i l  dem, der handlede og boede der. Var kommet på 
h i l s ,  og kunne måske kikke ind e l le r  ned for at få  en snak og l id t  varme, hvis  
det var koldt e l le r  vådt. "Hvad er det nu I har på programmet?" e l l e r  "Nå, der
er I igen -  hvad så?" b lev  alm indelige h ilsen er  pø om pø, og a f de samtaler der
fu lg te  derpå, og a f de mere knappe ordvekslinger med dem, der havde tr a v lt ,  
fremgik hvordan bladene var b]evet modtaget, og hvordan man s t i l le d e  s ig  t i l  de 
ak tu elle  problemer. En anden t in g , der v is t e  s ig  var, at u d stillin g ern es  kon
struktion  var hensigtsm æssig. De stod godt og v i  f ik  megen glæde a f at planche-
siderne kunne bevares og bruges t i l  andet. Mindre godt var, at de var for svære
at samle og s k i l l e  ad på gaden.

Reglen b lev , at v i  f ik  udleveret e t  sted mellem 500 og 1000 sed ler pr. 
gang. Vi har prøvet lørdag formiddag i s te d e t , men holdt fa s t  ved fredagene som 
de bedste. Den fø r s te  fredag f ik  v i uddelt omkring 750 løb esed ler . F lere a f dem 
v i t a lt e  med havde læ st bladet og syntes at det var forn u ftig  snak, så v i  troede 
det var b lev et godt modtaget - men havde ikke få e t nogen fornemmelse a f hvor 
mange, der v i l l e  komme med t i l  møderne.

Vi havde få e t  godkendt vores a f ta le  med skolen og kommunens skoledirektorat
om le j e  a f k lassevæ relser t i l  h ele møderækken. Det var gået nogenlunde gnid
n in g s fr it , ford i v i  havde været sm idige. Da skolens lokaler ikke måtte anvendes 
"i agitationsøjem ed" havde v i  været nødt t i l  at fr e m stille  møderne som en slags  
foredragsaftener. Der måtte hverken ryges e l l e r  drikkes i  k lasserne. Derfor hav
de v i  m åttet tin ge  os t i l  en a f ta le  med pedellen  om se lv  at tage askebægre 
med, om fje r n e lse  a f  asken fra skolens grund og om at måtte medbringe e t  mindre 
antal sodavand t i l  møderne. Vi var kede a f at være afhængige a f hans v e lv i l j e  
på denne måde, og det b lev  da også brugt mod os, når v i anmodede om at måtte 
b liv e  der en halv time lasngere. I f lg . skoledirektionens cirkulære sk u lle  v i  
nemlig være ude k l. 22, hvis der ikke b lev tr u ffe t  en anden a f ta le  med p ed ellen .
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Ove rvældende_ t  i 1slu tning_-_men_vi_ kan_ ikke_ overkomme_lige_meget

Om mandagen hentede et par a f os nogle blade og lø b esed ler, plancherne, 
askebægerene, k r id t, skrivepapir og sodavand på kontoret, og bragte det t i l  
skolen. Her samledes de med resten  k l. 18.30. Efter a t have fo rd e lt tingene i  
de k lasser v i havde reserveret, brugte v i tid en  t i l  mødet sk u lle  løbe a f stabe
len , med at repetere de a f ta le r , v i  havde lavet og træ ffe de s id s te .

Vi blev mange på gårdrydningsmødeme. Udover os s e lv , 32 på det fø rste  og 
21 på det næste - fra 13 karreer, e t sted  mellem 1/3 og 1/4 a f a l le  kvarterets  
karreer. Vi var glade og b lev det i  endnu højere grad, da det v is te  s ig  at h o l
de s t ik ,  at dem, der var kommet t i l  mødet var så en ige, at v i  kunne holde os 
t i l  sagen og springe d irekte ud i  d iskussionen, om hvordan v i kunne sk affe os 
tingene, så de b lev både gode og kom h u rtig t.

Det b lev  et problem for os at s k i l le s  igen. Det er ikke nemt, når man nu 
er kommet i  en stor forsamling der er enig om, hvad der skal gøres, at s k i l le s  
igen , for at sk u lle  hjem t i l  s in  egen karré, og s e lv  t i l  at finde frem t i l  l i -  
getænkende - se lv  t i l  at sætte tingene igang. Men der var ingen vej udenom. Det 
var den gamle h is to r ie  om igen. Blev v i  sammen kunne v i kun tage os a f karreer
ne pø om pø - tingene v i l  tage meget længere t id ,  og hvor sk u lle  v i s ta rte  - og 
v ig t ig e r e , hvordan sk u lle  v i  da sikre at det b lev de mennesker, der boede i  de 
fo r sk e llig e  karreer, der se lv  bestemte, hvordan forholdene sk u lle  være hos dem.

Ret beset var der kun ét at gøre, at gå hjem og se t i l  at der kom skred i  
tingene. Hvad angik s tø tte  t i l  lo v læ ser ie t , løbeseddelskriverier og duplikerin
gen, stod v i s e lv , kontorets duplikator osv. t i l  de andres d isp o sitio n . Inden 
v i s k ilt e s  a f ta lt e s ,  at .mødernes navne - og a d resse lis ter  sk u lle  sammenskrives 
og a flev eres , så de der havde været med t i l  møderne, og som boede i  de samme 
karreer, kunne finde hinanden igen.



28

Vi havde grund t i l  at være glade. Mødet havde v i s t ,  at der var sto r  in te r e s -  se e v t . s . 49,
se for at få gjort noget ved de nære om givelser, ens egen gård og dens mulighe- s ‘57 s ''7'5
der for de voksnes samkvem og de mindres leg . Nu sk u lle  kommunens og sta ten s  
gårdrydnings- og saneringsbestemmelser udnyttes, og v i  få det bedre.

Havde mødet dokumenteret vores in teresse  i  at få  ryddet op i  karreernes går
de, var det samtidig b levet k lart at den manglende lovgivning for de større  
børns ret t i l  kvarterslegepladser, gjorde det så temmelig u d s ig ts lø s t  for os at 
prøve på at sk affe os dem. Kun 2 a f de fremmødte havde mod på at kaste s ig  ud i  
det.

Var vores glæde over mødernes t i ls lu tn in g  u d e lt , så var vores fø le ls e r  for  
d et, de im plicerede, det ikke. Det var åbenbart at kravet om både at sk u lle  f in 
de frem t i l  ukendte sympatisører i  ens egen karré, og om at man siden sk u lle  
samle dens beboere om at t i l t v in g e  s ig  en gårdsanering, var næsten uoverkomme
l i g t  for dem, der var alene. Det samme v i l l e  være t i lfæ ld e t  med os s e lv , om v i 
ikke havde nogen a t s tø t t e  os t i l .  Derfor var v i  nødt t i l  at in d s t i l le  os på 
at sk u lle  hjælpe dem, dersom rydningerne sk u lle  have en chance for at komme i -  
gang der. Kravet om merarbejdet f ik  to  a f os t i l  at råbe vagt i  gevær. Det v i l 
le  b liv e  for meget for dem. Supergruppen kunne v i  ikke regne med. Det sk u lle  
senere v ise  s ig ,  at enkelte grupper v i l l e  få god hjælp a f 2 a f  dem og deres fag
lig e  kunnen, men dengang fungerede ingen. Vi havde ikke brug for deres argumen
te r , dem kendte v i  bedre s e lv , og de stod råd løse , når det g ja ld t løsn inger. Vi 
havde kun os se lv . En a f  os havde a llered e  trukket s ig  meget ud a f  arbejdet.
Det var for s to r t . Hvis yd erligere 2 a f  os trak s ig  t ilb a g e  nu, v i l l e  det være 
k a ta stro fa lt .

Mellem gårdrydningsmødeme havde v i  nået at producere blad nr. 2 om vugge
stuerne. Det skete e f te r  de samme r e tn in g s lin ie r  som s id s t ,  og b lev  trykt lø r 
dag og søndag, op t i l  det andet gårdrydningsmøde. Bladet lå  nu hos bogbinderen 
og sk u lle  omdeles førstkommende lørdag. P lan ch eu d stillin gem e h e r t i l  var i  pro
duktion og løbesedlerne sk u lle  kun trykkes. Vi kunne hverken se nogen mulighed 
for at slække på kravet t i l  os s e lv  om at v i l l e  s tø t te  gård ryd n in gsin itia tiver
ne a k tiv t, e l l e r  lave om på vores arbejdsplan. Hvis v i  gjorde det fø r ste  måtte 
v i  tage h ele  vores arbejdsgrundlag op t i l  r ev is io n , og gjorde v i  det s id s te ,  
sk u lle  det være for a t udsætte det t i l  en periode på 2 år, og dermed v i l l e  vor 
vores idé om sammenhæng og samtidighed fa ld e .

Vi kunne kun se én udvej, at slække på vores krav t i l  hinanden om l i g e l i g  
fordeling a f arbejdet. De a f  o s , der kunne d e t, sk u lle  sk affe  s ig  t id  og på
tage s ig  merarbejdet. Vi var nødt t i l  at acceptere arbejdsopdeling i  gruppen, 
og forsøge a t undgå det sk id t det p le jer  at medføre, hvis v i v i l l e  holde sam
men og r e a lise r e  planerne. Kan det mon undre nogen, at v i accepterede og b lev  
i  hinandens arme?

Fl§fe_udvidelser

Det kunne a llered e mærkes, at v i  var b levet f le r e  om tingene under bladom
delingerne a f  Røde Rose 2, om vuggestuerne. Der kom 7-8 stykker for at være 
med a llered e inden k l. 9, hvor v i  kørte ud ad baggården med det nye læs t i l  
fanfaren fra Københavnermarchen udsat for trem ands-lirekasse. Det b lev  noget
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andet end knokleriet s id s t .  Andre fra gårdrydningsmødeme kom t i l  gennem fo r 
middagen. Hjælpen fra vores nye venner var noget der battede. Balders Plads, 
og med den frokosten, b lev nået meget t id lig e r e , og det var med kræfterne i  be
hold, at v i ,  nu 15-20 stykker, kunne flokkes om frokostgryderne. Denne gang 
stod den på varme fr ik a d e ller  t i l  brødet, og hos ølmanden forsynede man s ig  
se lv . Han havde åbent endnu. Denne gang b lev v i  ikke kun færdige med omdelin
gen, men b lev det også før s id s t .  Det var med ømme lægge, men højt humør v i  
kørte ind t i l  vores baghus igen a llered e k l. 17.30 -  ligesom senere, da grup
pen samledes hos en a f o s , t i l  en -  syntes v i  - v e lfo r tje n t  middag.

Plancherne om vuggestuerne sk u lle  ud om fredagen. Vi var kommet ind i  ju le 
måneden og troede ikke v i kunne få nogen t i l  at komme t i l  møder, når v i  kom læn
gere ind i  den. Derfor havde v i  kun indbudt t i l  é t møde om vuggestuerne. Men v i  
havde også svært ved at nå det hele se lv . Det kneb med at få  t i lr e t t e la g t  pro
duktionen a f  vores næste blad, nr. 3 om børnehaverne, så det kunne komme ud 
med indbydelserne og møderne holdes i  januar (1971). Hvis det ikke lykkedes for
o s , v i l l e  v i komme t i l  at rende ind i  a l le  problemerne med sommerferierne i  den
anden ende a f planen. Efter vuggestue-p lancheudstillingem e tog v i  derfor et  
ekstra redaktionsmøde om blad 3, hvor v i måtte se  i  øjnene, at v i  hverken kun
ne nå at skrive b ladet, så v i kunne trykke det inden j u l ,  e l l e r  samles for at 
trykke det mellem ju l og nytår. De forsømte fa m ilie liv  begyndte at kræve de
res. R esultatet b lev , at v i v i l l e  forsøge at b eta le  os fra trykningen denne
gang. En a f os sk u lle  undersøge, hvad v i kunne få ham, der trykte farven på vo
res forsid er t i l  at lave det fo r ..

Der kom 11 nye t i l  på vuggestuemødet om mandagen. Som på gårdrydningsmøder
ne var v i også så enige her, at v i  ønskede at b liv e  sammen, og t i l  forsk el fra  
dengang sk u lle  v i  ikke s k i l le s  e f te r  d ette  møde. Vi t a lt e  ganske v is t  om, at v i  
var l ig e  mange nok t i l  én gruppe. Dengang troede v i  ikke, at v i  behøvede at 
være så mange om det foreløb ige arbejde. I forhold t i l  kvarterets behov for in -  

se e v t . s . 89 s t itu t io n e r , forekom det os nærmest at være en luksus. Vi b lev  dog sammen. En
a f os sk u lle  gå ind i  gruppen som fa s t  medlem. Resten a f  os sk u lle  bare være 
t i l  d isp o sitio n  i  påkommende t ilfæ ld e . Vuggestuegruppe I var en r e a l i t e t .

Da det im id lertid  både lykkedes for dem at finde nogle velegnede lokaler  
under en rundtur i  kvarteret den følgende weekend, og få tr u ffe t  a f ta le  om l e 
jemål t i l  en 23 børns vuggestue med den pågældende ejendoms ejer inden ju len , 
så bestemte gruppen s ig  t i l  at tage in i t ia t iv  t i l  et møde nr. 2.

Den lånte vuggestueplancherne, brugte kontoret t i l  løb esed d elfrem stillin 
gen, f ik  os t i l  at hjælpe s ig  med lån a f k lassevæ relse, s t i l le d e  plancher op og 
d e lte  b l .a . løbesedlerne om i  de mest børnerige karreer, med indbydelse t i l  et 

se ev t. s . 189 nyt Røde Rose møde på skolen d. 11. januar. T il det kom der 14 nye. Der danne
des vuggestuegruppe nr. I I ,  med en anden a f os som fa s t  gruppemedlem.

Al!?®.i^Pl§BÉH_b$i-I?Yi^§r9§_I-iP§D_!?liYer_det_ikke

Arbejdspresset var nu b levet så s to r t ,  at in itiativgruppen  ikke længere fun
gerede e fte r  planen. Vi gjorde hvad v i kunne for at holde den, men havde ikke 
kræfter t i l  det. Derfor burde v i revidere den, men kunne ikke.



30

A rtiklerne t i l  børnehavebladet var ikke færdigskrevne da én a f  os revidere
de og sammenskrev dem i  ju le -  og nytårsdagene. Han nåede a t b liv e  færdig og få  
det a flev eret t i l  1. nytårsdag, men måtte så i  seng med in fluenza og overlade 
renskrivningsarbejdet t i l  resten  af gruppen. Af den var der kun to , der kunne 
påtage s ig  arbejdet. De f ik  im id lertid  udkastet forkortet og renskrevet så det 
kom t i l  at passe t i l  b ladets s id ea n ta l, og nåede det så b e tid s , at det kun b lev  
med én dags fo rsin k e lse  v i kunne give det t i l  den trykker, v i  i  mellemtiden hav
de få e t en a f ta le  med om prisen  og leveringen .

Børnehavemødeme var forsinkede, men de kunne afholdes i  januar. Plancherne 
var kun så lan gt, at det kun var dem, der sk u lle  bruges t i l  ly  på ladcyklen, 
der var klar t i l  omdelingsdagen -  d. 9. januar -  to  dage inden det Røde Rose 
møde på skolen, hvor vuggestuegruppe nr. 2 b lev  dannet. I karreerne var man ved 
at finde sym patisører, og de forberedende møder var ved a t tage form. Balders-  
gade-karreen sk a l, som den fø r s te , have karrémøde om gårdrydning den 20. januar.

Omdelingen a f  blad nr. 3, om børnehaverne, gik som en leg  d. 9 .1 . med den 
s tø t t e ,  v i  f ik  fra grupperne. Vi havde god t id  og hyggede os ved de nu o b lig a 
to r isk e  ø l - ,  frok ost- og k affested er . A llig e v e l var v i  færdige k l. 16.00. Lys- 
punkterne var mange, men der var også brug for dem. De resterende børnehave- 
plancher sk u lle  færdiggøres og løbesedlerne la v es . De sk u lle  bruges den 16.1.
Vuggestuegruppe nr. I*s problemer med hvordan kommunen og ejerne bedst sk u lle  
gribes an, sk u lle  gennemdrøftes. R igtige løsninger var en nødvendighed på grund 
a f deres betydning for kvarteret og de øvrige gruppers frem tidige virksomhed, 
og gruppen sk u lle  hjælpes med mødet på skolen d. 11 .1 .

Hen gennem december og januar, b lev  det tyd elig ere  og ty d e lig e r e , at ar
bejdsdelingen i  in itia tivgrup p en  medførte a l le  de ulemper, v i havde fr y g te t ,  
men håbet v i  kunne undgå. Værst var, at den h alvd el, der lavede mest også var 
kommet t i l  at sidde med a l le  de v ig t ig s te  oplysninger, og at monopolet var u- 
b ryd elig t, ford i det v i l l e  tage a l tid en  på vores - efterhånden færre og færre 
- fællesmøder, hvis der sk u lle  b erettes  om a l t ,  og således ikke handles på de 
mest brændende områder.

Som tid en  gik b lev  situ ation en  uudholdelig for de to  a f  o s , der d å r lig s t  
kunne påtage s ig  noget arbejde mellem møderne. R esu ltatet b lev at de ønskede 
at begrænse deres virksomhed t i l  økonomisk s tø t t e .  Det var e t  hårdt s la g , og 
en stor  sk u ffe lse  for os a l le .  Vi søgte -  men fandt ingen midler t i l  at foran
dre situ ation en  med. Toget var i  d r i f t ,  og v i  kunne ikke øjne nogen sk iftesp or  
der. Skilsm issen var en r e a l i t e t .  Den betød, at vik  f ik  enorme arbejdsressour- 
ceproblemer, men den økonomiske s tø t te  gav os f r i  h u sleje  og et kammeratligt 
skub i  ryggen t i l  at gå videre.

^!Li^ii:§_§ig_§§lY_Y2d_hårene_-_går_noki _^n_skal_bare_y^e_flere_gg_hjæ lpes ad

Bømehaveplancheme kom ud, møderne b lev h o ld t, og 2 nye grupper kom t i l .
På det fø r ste  a f møderne b lev der dannet en gruppe på 14. Den lagde ud med at se ev t. s .  133
gennemvandre kvarteret den følgende weekend, kastede s ig  d erefter  ud i  arbej
d e t, og f ik  som de to  vuggestuegrupper, én a f os som fa s t  gruppemedlem.

På det andet møde kom der 4 nye. De v i l l e  også igang, men syntes det var l i -  
gemeget med, om børnehaven kom t i l  at lig g e  i  Røde Rose e l le r  udenfor. En havde 
la g t mærke t i l  e t  mindre tomt hus i  e t nabokvarter, og v id ste  a t kommunen e je 
de d et. Vi kunne fo r tæ lle , at det sk u lle  in d rettes t i l  s le e p -in . Det syntes v i
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var en meget god idé, men mente også at det - alt andet lige - var bedre anvendt 
som f.eks. børnehave. Det skulle imidlertid være for det pågældende kvarters 
børn, og ikke vores. Vi ville ikke støtte et sådant initiativ. De institutioner 
vi ville være med til at bruge kræfter på, skulle afhjælpe institutionsmange
len hos os i Røde Rose, og skulle derfor ligge i kvarteret. Skulle huset bruges 
til børneinstitution, skulle det selvfølgelig være for nabokvarterets børn. At 
sammenblande børnene her og derfra, ville være at gøre den samne bommert som 
kommunen f.eks. var ved at gøre hos os på den tid. Den var ved at projektere 
nogle børneinstitutioner i Baldersgade, men det var for børn fra Ryesgade. Hvis 
gruppen ville arbejde på at få en institution til vores børn udenfor kvarteret, 
ville vi gerne hjælpe den med den viden vi havde, men ikke med arbejdet. Afta
len blev, at de ville finde ud af hvordan det lå med huset, og så enten fort
sætte med det, eller kontakte os så vi kunne finde ud af at lave noget sammen.
Vi kom aldrig til at samarbejde, men har undertiden sludret, når vi har mødtes 
på gaden. Her fremgik at gruppen havde fulgt samme politik, som de grupper der 
blev dannet samtidig med os selv i sin tid. De henvendte sig også til kommunen 
med en anmodning om hjælp, og blev sprængt.

Nu forekommer det os nærmest fantastisk, at det dengang lykkedes os - ini
tiativgruppens rester - både at holde sammen på os selv, og tage nye initiativer 
Det gjorde det ikke dengang, der var det blot et stadigt tilbagevendende pro
blem at få tilrettelagt vores tid, så vi kunne mødes. Når vi magtede at gøre 
det, var det på grund af den varme, vi mødte i Røde Rose, og fordi det var nød
vendigt .

Gruppernes opdagelser og overvejelser skulle kommunikeres rundt. Vi stod u- 
sikre overfor mange af problemerne og var nødt til at diskutere dem sammen. 
Samtidig var det klart for os, at vi var nødt til at realisere mere af vores 
oprindelige arbejdsprogram, hvis samtidigheden og sammenhængen i tingene skulle 
sikres. I grupperne havde vi rigeligt at gøre med at sætte os ind i og klare 
arbejdet hver især.

Skulle der tages nye fællesinitiativer, måtte vi satse på egne kræfter. Dem 
fik vi først tillid til at have et overskud af, da der var 4 nye, der ville læg
ge deres til vores. To der ville være med til at sætte sig ind i stoffet og 
skrive bladet om fritidshjemmene og -klubberne, samt gå ind i de nye grupper, 
ligesom vi var gået ind i de gamle. En der ville hjælpe os med at skrive, ren
skrive, trykke osv. Og endelig, én der dels ville hjælpe os med at løse nogle 
af vuggestuens regnskabsmæssige problemer, dels med nogle undersøgelser vedrø
rende vores muligheder for at udnytte de selvejende institutioners muligheder 
i loven.

Den ene af dem, der gik ind i gruppen, var fritidspædagog. Det fik os til at 
tro, at det ikke ville blive noget stort arbejde at skrive bladet, og gav os en 
mægtig tillid til at den gruppe han kom i nok skulle komme til at klare sig 
godt.

Vi var glade. Vores svaghed havde måske kun været forbigående. Det 4. blad 
kunne udkomme. I forhold til den oprindelige plan ville omdelingen blive for
sinket med 1 måned, og møderne med lidt mere - men det ville komme. Den hjælp 
vi havde fået gav os samtidig kræfter til at lave en arbejdsplan for 2 sidelø
bende initiativer.
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Det første initiativ skulle hjælpe os til større lighed i grupperne. Vi var 
kede af, at det var så svært for os at undgå en slags ekspertstatus og ville 
gøre et forsøg på at fortælle alle i institutionsgruppen alt, hvad vi vidste 
om reglerne for hvordan vi skulle få institutionerne, så vi kunne blive "lige 
kloge", og vi nogle mindre vigtige personer. Institutionsproceduren - som vi
kom til at kalde den - skulle være færdig en lille måned efter blad 4's, fri
tidshjems og -klubs bladets omdeling.

Det andet initiativ var lidt mere langsigtet og skulle dels hjælpe os til 
et bredere sammenhold i kvarteret, dels til et jævnt samarbejde grupperne imel
lem. Vores deltagelse i de forskellige grupper, havde bragt os til erkendelse 
af vores svaghed - vores styrkes, de mange gruppers sagsrettede virksomheders 
bagside - vores desorganisering, og den dermed forbundne mangel på regelmæssig 
og tværgående kommunikation. Det var en mangel vi selv kunne afbøde de værste 
følger af, gennem vores deltagelse i de mange grupper. Vi gjorde også vort bed
ste for at overkomme det, men indså at vi ikke kunne det i længden - og ville
det heller ikke. Det ville være i åbenlys modstrid med vores ønske om lighed
blandt os i kvarteret, såvel med hensyn til indsigt i hvad der skete - som i 
indflydelse på, hvad der skal gøres. Dette så vi en mulighed for at råde bod på 
gennem vedtagelse om jævnlige møder mellem repræsentanter for de forskellige 
grupper i kvarteret. En vedtagelse heraf var imidlertid betænkelig af to grun
de. Den ene var, at den sagsrettede virksomhed i grupperne slugte så megen tid, 
at det ville være svært for de fleste at påtage sig repræsentationen på det 
tidspunkt. Selvom mangelen var aktuel, kunne den således ikke afhjælpes lige 
med det samme. Den anden grund var hensynet til den del af os i kvarteret, der 
ikke var aktive i de grupper vi var i forbindelse med, men som eksisterede og 
varetog interesser, som det var uundgåeligt at en sådan fælles forsamling ville 
komme til at berøre. Ordningen skulle derfor omfatte flere grupper end dem, der 
allerede kendte hinanden, og flere end vores aktuelle og begrænsede interesser, 
hvis vi skulle undgå unødvendige og uhensigtsmæssige stridigheder i kvarteret.

Vi så en mulighed for at forene de forskellige hensyn ved at foreslå opret
telsen af en selvejende institution i kvarteret, hvis bestyrelse skulle udgøres 
af repræsentanter fra de forskellige interessegrupperinger i kvarteret, og hvis 
formål skulle være tvedelt. Institutionen skulle dels sørge for, at der tilflød 
kvarteret pengemidler, og for at få dem fordelt til hele Røde Roses bedste, 
dels formidle kontakten mellem interessegrupperne, og når det var hensigtsmæs
sigt, kontakten mellem os og omverdenen. Den nye, der var kommet til i vores 
gruppe, skulle undersøge kvarterets muligheder for at udnytte reglerne om selv
ejende institutioner gennem en fornuftig organisering og komme med et oplæg.
Det ville vi så bearbejde og fremlægge til diskussion senere på året.

Bladet om fritidshjemmene og klubberne blev omdelt den dag det skulle, men se evt.
det blev med hiv og sving. Det skulle laves på samme måde som bladene blev det, nr.4, s
da initiativgruppen var hel. Det var jo mere nødvendigt nu hvor vi både var 
"nye og gamle", der skulle vide lige meget og mene det samme. De forberedende 
møder gik som de skulle, troede vi. Da vi en tidlig lørdag morgen samledes til 
den endelige sammen- og renskrivning, viste det sig, at vi havde talt forbi hin
anden. Fritidspædagogen vidste kun noget om den daglige drift af fritidshjemme
ne og fritidsklubberne. Hverken noget om det mere overordnede, eller om hvad 
samfundets mening med disse institutioner for de skolesøgende børn egentlig var.

bilag
.358
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Hvad skulle de have ud af at komme der? Kunne det være rigtigt, at klubberne 
skulle ernære sig af loppemarkeder? Grundlaget for vores udkast var for skrøbe
ligt. Det eneste materiale vi ikke behøvede at lave om, var en artikel om et 
forrygende spekulationsbyggeri, som vi havde fået at vide, at kommunen havde 
givet grønt lys for til opførelsen af i kvarteret.

Vi var tvunget til at begynde forfra - og trykkeren, som vi atter var nødt 
til at bruge, skulle have de resterende sider om mandagen. Hvis vi udsatte pro
duktionen, ville det blive umuligt for os at nå de sidste blade inden sommerfe
rien. Vi sprang ud i det. Ringede til folk, læste og skrev udkast. Vanskelig
hederne tårnede sig op. Da vi var klar til at skrive rent, stod der onsdag på 
kalenderen. Bladet var blevet skrevet "i et stræk". Vi var stort set blevet, 
hvor vi samledes for at skrive om lørdagen. Havde skrevet og passet børn på 
skift, bragt dem til og fra vuggestue eller babysitter. Meldt sygdom til ar
bejdspladserne, men været nødt til at gå til et par gårdrydningsmøder ind imel
lem skriverierne - alt kun afbrudt af, at vi på skift fik et par timers søvn 
hist og her i krogene. Vi havde meget skæg ind imellem, som det er sjovt at 
mindes nu, og arbejdet har medført, at vi er blevet mange, der har fundet sam
men i Røde Rose, men det var ikke bare grin at komme så vidt. Trykkeren og 
bogbinderen var imidlertid nogle kammerater - nåede deres til tiden trods for
sinkelsen, og omdelingen af bladet gik hurtigere end sidst, samt under lige så 
dejlige omstændigheder.

Efter plancheudstillingeme, hvor vi mødte en overvældende interesse, kom 
møderne som en stor skuffelse. På grund af den interesse vi havde mødt, havde 
vi gjort os mange spekulationer om hvordan vi skulle gennemføre møderne, og om 
hvordan vi skulle klare os med kun 3 klasseværelser. Det havde vi ikke behøvet. 
Der kom kun to af vore naboer - én på hvert af møderne. Det var ikke nok til at 
vi kunne overkomme arbejdet, og vi besluttede os til at se tiden an. Vi kunne 
ikke forstå forholdet, men regnede med at det lille fremmøde skyldtes et sammen
træf af uheldige tilfældigheder, samt en udbredt opfattelse af, at de 7 til 14 
årige børn godt kan klare sig med en nøgle til hjemmet og de muligheder kvar
teret giver dem. Den sidste antagelse støttedes af, at der kun var to, der hav
de været interesserede i disse problemer på gårdrydningsmøderne.

Skuffelsen var stor, men til at bære. Vi troede på, at vi ville finde på 
råd. Havde mere end nok at gøre i vores grupper, og havde fået et umiddelbart 
bevis for bladets berettigelse, da møderne fandt sted. Artiklen om spekulations
byggeriet var blevet lasst af nogle af dem, der ville blive berørt af det i før
ste række, beboerne i Fenrisgade, og førte til at de opsøgte os for at få at 
vide, hvor meget vi vidste. De havde hørt rygter om nedrivningsplaner i længere 
tid, men havde ikke kunnet få noget bestemt at vide. Deres lejligheder var rela
tivt store, de var blevet moderniseret på en fornuftig måde for nyligt og var 

se evt. s.121 billige. Vores drøftelser medførte et samarbejde mellem os, og senere med de
tilstødende karreers beboere. Det blev et stort arbejde, et dejligt samarbejde 
og "endte" lykkeligt.

Efter fritidshjemsmøderne diskuterede vi, hvad vi ville lade det ringe frem
møde betyde, og da arbejdet med "institutionsproceduren" var ved at være færdig 
sidst i marts, var vi blevet klar over, at vi kun kunne nå at lave 1 blad mere 
inden sommeren, og havde besluttet, at det skulle være til de unge i kvarteret, 
men også berøre problemerne for fritidshjems- og klubsbørnene.
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Det betød, at vi ikke kunne nå at lave to af de blade vi havde planlagt. 
Dermed måtte vi lægge de emner, der især drejede sig om vores, de voksnes, og 
de ældres muligheder på hylden indtil videre. Vi ville hverken nå at komme ind 
på fæl lesinstitutionerne - det der nu bliver talt om som aldersintegrerede in
stitutioner - eller de ældres dagcentre og vores mulighed for at få flere pen
sionistboliger i kvarteret. Vi ville heller ikke nå sammenhængen mellem boli
gen, friarealerne og institutionerne. Ikke nå de grønne områder, trafikken og 
vores muligheder for at hjælpe hinanden med huslejeproblememe. Vi satte imid
lertid vores lid til, at vi enten kunne overkomme at lave dem selv efter sommer
ferien, eller at vi kunne komme til at lave dem sammen med grupperne, efter
hånden som vi begyndte at se resultater der.

Da vi havde fået institutionsproceduren færdig og omdelt, kastede vi os 
derfor over blad nr. 5. Det skulle være til de unge i kvarteret, der var store 
nok til at sørge for ting til sig selv - børnene i 14 - 18 årsalderen. Deri 
skulle fortælles om, hvad de havde ret til af økonomiske tilskud i deres fritid 
med eks. på hvordan unge havde udnyttet mulighederne andre steder. Det skulle 
uddeles til de unge selv, men siden omdeles til alle kvarterets husstande, så 
det ikke skulle hedde sig, at vi gik bag om forældrene. Dem ville vi anbefale 
at støtte de unge, der ville gøre noget ved deres situation, og bede dem om at 
gå aktivt ind i arbejdet med at skaffe bedre forhold til de 7-14 årige, der 
endnu ikke var store nok til selv at gøre noget ved deres behov for legepladser, 
fritidshjem og -klubber. Bladet skulle først indbyde de unge til møde, siden 
indbyde de voksne til ét. Bladomdelingen til hele kvarteret skulle finde sted 
inden de unges møde, så deres forældre var ordentligt informeret. Problemet med 
først at skulle sige ét til de unge, og siden udvide det med noget til forældre
ne, blev løst ved at vi trykte de ting, der skulle siges til forældrene på et 
farvet stykke papir, som vi lod bogbinderen indsætte midt i den del af oplaget, 
der skulle omdeles til de voksne.

Bladet skulle være ude så møderne kunne holdes inden eksamenslæsningen be
gyndte. Da vi havde svært ved at nå det, kompromissede vi os frem til et møde 
på skolen sidst i maj, og håbede at børnene ville komme der selvom de havde læ
seferie, når de blot nåede at få bladet inden. Det fik flertallet af de større 
skolebørn ikke. Vores skrivning og trykning var gået som smurt, men læseferier
ne var netop begyndt, da vi traf aftale med skoleinspektøren om uddeling på 
skolen gennem elevrådet. Han var venligt indstillet, men "kunne og ville ikke 
henstille til aktiv støtte fra lærerne, kun gøre dem opmærksom på bladet, 
som han iøvrigt anså for at være strålende". Elevrådsformanden påtog sig for
delingsopgaven, men stod så svagt i organisatorisk henseende, at opgaven med 
at nå helt ud med klassesættene var for stor. Derfor uddelte vi også bladet som 
løbesedler på gaderne, dels til de børn, vi troede var over 12 år, og som gik 
på andre kvarterers skoler, dels til de unge vi kunne træffe på kvarterets ga
der om aftenen.

En anmodning til lederen af kvarterets eneste ungdomsklub, en af politiets 
ungdomsklubber (PUK) om at omdele bladet der og evt. lade det diskutere på et 
møde, blev afvist. Han syntes både "ideen og initiativet var alletiders" - men 
ville hverken uddele dem selv eller have at vi gjorde det, af pædagogiske grun



de. Han sagde at "hans unger ikke havde godt af, at man viste dem for megen op
mærksomhed".

Ingen af møderne blev nogen succes. Til et møde vi havde improviseret med 
de unge, der gik på kvarterets skole kom der ca. 2 0, fortrinsvis 10-14 årige.
De ville gerne have sådan nogle ting, som bladet talte om, men de var kede af 
ikke at være flere på mødet, og syntes ikke, at de kunne klare det selv. Nogle 
lærere havde talt om bladet i klasserne, havde syntes det var godt og anbefa
let at man gik med til mødet, men havde ikke sat en distribution igang til de 
store. På trods af, at tilfældet ville, at vi stod med nogle velegnede lokaler 
på hånden, som børnehavegruppen havde opgivet, blev resultatet at de måtte snak
ke med deres forældre om at hjælpe sig, og så - hvis der var nogen der ville 
det - snakke sammen om det på skolen, og skikke bud efter os, hvis de syntes at 
der var noget vi kunne hjælpe til med. Også hvis det drejede sig om at få fat 
på de unge, der var skrevet om i bladet, som gerne ville fortælle om, hvordan 
der var hos dem, og om hvordan de gjorde. Vi havde ikke kræfter tilovers til 
selv at stille os i spidsen for arbejdet.

Til det efterfølgende aftenmøde for de unge fra kvarteret som helhed, kom 
der kun én voksen - og 14 dage efter, på mødet for forældrene, kom der kun 3.
Nu kunne der ikke længere være tale om tilfældigheder. Ønsket om selv at gøre 
noget aktivt for at forbedre kvarterets betingelser for de 7-14 årige var - til 
trods for den interesse vi atter havde mødt ved plancheudstillingeme - lav.
Hvad skulle vi gøre?

På den ene side havde vi nok om ørerne med at holde orden på kontoret, at 
hjælpe gårdrydningsaktiviteteme i karreerne, med at støtte vuggestuegruppe nr. 
I, der nu var i fuld gang med forhandlingerne om og indretningen af vores før
ste -vuggestue, samt hjælp til beboerne i Fenrisgade med det afsluttende ræs. 
Institutionsproceduren havde nok hjulpet os til større lighed i grupperne, men 
hverken gjort os eller vores indsats mere overflødig. Arbejdet med at finde 
plads blev ikke mindre af, at vi vidste mere om vores ret til dem, og om hvad 
vi skulle stille op med dem, når vi havde fået fat i noget. Vores arbejdsres- 
sourcer var ikke store. Den 4. af den oprindelige initiativgruppe stod for at 
trække sig tilbage, men kunne give en aften om ugen til kontoret. En af de 
tre tilbageværende var - sammen med én af de nytilkomne - helt begravet i vug
gestuegruppe nr. I's arbejde. Tilbage var to af den oprindelige gruppe, der hav
de tiden fuldt besat, samt fritidspædagogen, der kunne sætte en del tid af, og 
én der stadig ville hjælpe med skrivning osv.

På den anden side havde vi nu arbejdet så meget med fritidshjems og -klubs
problematikken, at vi mere end nogensinde syntes det var nødvendigt at få gjort 
noget ved dem. Hvis vi ikke fik noget op at stå for de 7-12 årige, måtte vi se 
i øjnene at vores vuggestue- og børnehavebørn ville få det meget skrælt, når de 
blev 7 år. Herudover ville sammenhængen mellem institutionerne og mellem insti
tutionerne og kvarteret komme i fare for at blive så mangelfuld, at den kaanpe- 
præstation, der var under udvikling i kvarteret, kunne få mén af det, så insti
tutionerne ikke kom til at fungere som et supplement til hjemmene og som et le
vende substitut for kvarterets mangler, men som opbevarings- og parkeringsplad
ser for kvarterets mindreårige. Vi nødtes til at gå igang.
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Et resultat af mødet for forældrene om legepladser, fritidshjem og -klubber 
blev, at vi dannede en gruppe. De ny og fritidspædagogen ville gå helt ind i 
arbejdet. De 2 gamle ville gå så meget ind i det som de kunne, men supplere hin
anden - og skulle så iøvrigt lægge ud med at finde frem til en mødedag, hvor de 
der havde interesseret sig for disse problemer på de tidligere møder også kun
ne komme. Det blev til d. 15. juni 1971, hvor en oprømt forsamling på 10 ende- se evt.
lig dannede legeplads- og frittergruppen.

En anden følge af mødet var, at dets beslutninger blev det fnug, der gjorde 
læsset for tungt for os i initiativgruppen.

IKKE EEN GRUPPE MERE - MEN MANGE

St§ty§_-_sommeren_1971

Det havde i sin tid taget os de obligatoriske 9 måneder, at nedkomme med 
vores arbejdsplan i initiativgruppen. Nu - 9 måneder senere - juni 1971, var 
vi ikke længere 7 mennesker i én gruppe, men mange i mange grupper, der lagde 
kræfterne sammen for at give Røde Rose en bedre krop.

Der var god brug for initiativgruppen. Men dens arbejdsressourcer var så 
godt som opbrugt. Vi var blevet spredt, nogen var faldet helt eller delvis fra, 
resten er begravet i det daglige og saglige arbejde i grupperne. Men vi var 
ikke længere kun 7, der kendte hinanden i kvarteret. Nu var vi omkring 450, 
og ikke kun 7, der samarbejdede i én gruppe, men små 100 meget aktive i flere 
grupper.

Hen gennem vinteren, foråret og forsommeren var der blevet snakket om tin
gene i 8 af de 15 karreer, hvorfra der var kommet beboere til gårdrydningsmø
derne. Tre af dem havde gennemført beboermøder og dannet beboerkomiteer. De var 
gået den rigtige vej. Stod nu sammen i karreerne, og én af dem har indsendt et 
fællesforslag til en gårdindretning, som det ser ud til de er nær ved at komme 
igennem med. Resten arbejder sig mere eller mindre støt fremad på det saiime 
grundlag. Undtagelsen er en gruppe i en fjerde karré. Den har handlet i bund 
og grund usolidarisk. Har udarbejdet et gårdrydningsforslag på egen hånd, og 
indsendt det. Det skulle den have ladet være med. Nu kunne kommunen afvise 
forslaget uden risiko, og gjorde det ved at henlægge det som noget den kunne 
bruge til egne fonnål. På det grundlag kunne gruppen hverken regne med deres 
naboers opbakning, eller få sig selv til at bede om den. De havde tjent fælles
skabet dårligt, havde udmanipuleret sig selv, og medvirket til at "det frie 
spil" om karreen kunne fortsætte sit styrtløb uhindret. At det også er sket, 
kan enhver læse sig til, som har lyst til at se lidt om hvad de to følgende
år bragte til karreen, ved at kigge i Røde Rose nr. 7, og se efter hvad der se evt.
står deri om karreen mellem Ægirsgade og Gormsgade. nr.4, s

Sideløbende hermed er arbejdet med en løsning af vores bømeinstitutions- 
problemer blevet igangsat. Vi er blevet organiseret i 5 arbejdsgrupper. To 
der arbejder for vuggestuer, hvoraf den ene står foran indvielsen, mens den an
den endnu står på bar bund, to der arbejder for børnehaver, hvoraf den ene ik-
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ke kan finde jord at stå på, mens den anden er gravet ned, samt én netop etab
leret legeplads- og frittergruppe, der vil tage sig af de større børns proble
mer. Herudover ser det ud til, at vi gennem princippet om gensidig støtte er 
ved at have fået væltet planen om at nedrive en af kvarterets gode udlejnings
ejendomme og om at jage nogen af os ud af kvarteret og ind i noget dyrt til 
fordel for et spekulationsbyggeri.

Sagsrettet_virksomhed_-_kun_fn_side_af_sagerne

Vi var lykkelige over medgangen, men overbelastede fordi initiativgruppen 
var blevet formindsket og delt, men stadig var nødt til at tage sig af kommuni
kationen mellem grupperne osv.. Den styrke kvarterets bevægelse var ved at op
nå, var jo både betinget i positiv og negativ retning af vores mange-gruppet- 
hed, og kunne kun fastholdes og videreudvikles gennem kommunikation og sags
bestemt eller periodisk samarbejde. Vi var stærke fordi vi var mange og mange 
grupper, men svage, hvis vi ikke koordinerede virksomheden. Det var både nød
vendigt for os, at vi ikke kom til at spænde ben for hinanden ved f.eks. at 
komme til at konkurrere i forhandlinger om lejemål, køb eller tilladelser, og 
nødvendigt at vi lærte af hinandens erfaringer om, hvordan man bedst skulle gribe 
det ene eller det andet an i grupperne. For at kunne det, var det nødvendigt vi 
var organiserede, sådan at vi - grupperne - faktisk mødtes jævnligt. Men vi var 
ikke organiseret sådan. Gruppernes sagsorienterede virksomhed var forbundet med 
så store praktiske vanskeligheder, at det forhindrede dem i at være det. Det 
ensidigt målrettede arbejde optog al den tid grupperne havde - og hyppigt mere. 
Derfor blev arbejdet med den side af sagerne, der vedrørte kommunikationen mel
lem os, samt udnyttelsen af de fordele vores mangegruppethed gav, helt overladt 
til os - initiativgruppens rester.

At overkomme begge arbejdsopgaverne var imidlertid for meget for os alene.
Når vi derfor søgte at holde sammen på os selv for at få virkeliggjort de dele 
af vores arbejdsprogram, det endnu ikke var lykkedes os at realisere, så var 
det hovedløst. Den tid, det lykkedes os at skrabe sammen til fællesmøder, blev 
da heller ikke brugt til at tale om vores egne formål i - og rakte knapt nok 
til at komme ind på de mere almene af vores fællesproblemer. Tiden gik med 
den mest påtrængende del af det grupperne ikke kunne nå - med udveksling af op
lysninger om hvad der var sket siden sidst, og til diskussionen om, hvad der 
skulle gøres i den anledning - samt til at finde ud af hvordan vi skulle få 
løst de mest påtrængende af vores egne forpligtigelser.

I n i t i a t i v g r u p p e n _ - _ e t _ g o d t _ f o r b i l l e d e ^ _ m e n _ i k k e _ t i l _ u b e t i n g e t _ e f t e r f ø l g e l s e

Vores forpligtigelse var både en forpligtigelse til at ordne det vi havde 
påtaget os af praktiske opgaver, samt en forpligtigelse til at sørge for at 
alt det blev gjort, som enhver i fællesskabet skulle gøre for fællesskabets, 
det gnidningsløse samarbejdes og resultaternes skyld. Den sidste del kunne vi 
ikke administrere. Vi påtog os mere end vi kunne magte, og gjorde det til en 
dyd, at vi ikke sagde til. Dermed monopoliserede vi en væsentlig del af vores 
viden, og opførte os altså ligeså uhensigtsmæssigt som asocialt, og - på trods 
af vores hensigter - usolidarisk.
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Meningen var god nok, men forståelsen var det ikke og resultatet blev der
efter. I stedet for at tale om de problemer vi havde med at holde orden i sager
ne, prøvede vi bare på at få "det mest presserende" til en side, og regnede med 
at det nok ikke ville tage lang tid, før resten af kvarterets aktive af sig 
selv kom til at se på fællesaktiviteterne og deres nødvendighed som os. Og hvor
for spilde tid på præk?

SoH^risk_samrbejde_menem_gruppeme_;_en_nødvendighed

Vores historie, initiativgruppens såvel som de øvriges, og altså hele histo
rien om, hvordan Røde Rose blev til, kan også ses som eksempel på, at vi - al
mindelige mennesker - er nødt til at deles solidarisk om fællesopgavernes ar
bejdsbyrder, hvis vi skal have kraft til at overvinde de forhold i samfundet, 
der med så forbløffende standhaftighed og vedvarende præcision altid medfører 
at det er de ting vi kommer efter, der bliver udpeget som det der tilfældigvis 
ikke kan lade sig gøre.

I den lille bid af vores samlede historie, vi har fortalt, er der allerede 
utallige eksempler på, hvad solidariteten betyder for en gruppe.

Til eksempel på hvad manglende solidaritet i gruppen medfører af elendighed, 
behøver vi vist kun at erindre om, hvad det kom til at betyde for ligheden i 
gruppen, at vi blev nødt til at lave skæv arbejdsfordeling, samt til hvad denne 
siden kom til at betyde for afgangen fra gruppen, for den manglende fuldførelse 
af arbejdsprogrammet og derigennem for gruppernes arbejde i kvarteret, samt 
deres muligheder for at kunne koordinere virksomheden.

Blandt eksemplerne på hvad solidaritet i gruppen medfører af goder, kan næv
nes, af vi hver især ydede så meget af det vi kunne, at vi aldrig behøvede at 
være i tvivl om at det blev gjort. Det medførte, at vi aldrig behøvede at tviv
le på rigtigheden af og rimeligheden i det, når nogen af os ikke kunne klare 
det ene eller det andet. Det betød, at vi fik en tryghed i udførelsen af vores 
arbejder, der medførte at de blev udført langt hen ad vejen og at skilsmisser
ne ikke medførte skænderier, men støtte til arbejdets videreførelse, så nye 
kunne komme til og vi blive så mange som vi er blevet.

Når det derimod drejer sig om eksempler på, hvad solidariteten mellem grup
per betyder, for hvad vi kan opnå i og med dem, er vi endnu ikke kommet så 
langt med vores historie, at der er noget videre at pege på. Da både vores og 
de følgende historier imidlertid vil blive rige på beviser for, at solidari
teten mellem grupperne er ligeså nødvendig for os, som den er for os i grup
perne, så er der ingen grund til at trække noget frem her - men til at komme 
videre.

"INITIATIVGRUPPEN ER DØD - RØDE ROSE LÆNGE LEVE!"

I forhold til den foregående del af historien kan den følgende blive kort
af to grunde. Den ene er, at gruppens reelle død er nært forestående. Den an
den er, at vores - de tilbageværende, men af arbejdet adskilte tidligere ini
tiativgruppemedlemmers - fortsatte virksomhed, i stedse højere grad bliver
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den samme som de forskellige gruppers, og fordi deres historier bliver fortalt 
i næste kapitel. Der er derfor ikke nogen god grund til at foregribe dem. Der
for holder vi os til det, der kun vedrører vores selvstændige virksomhed og 
de sammenhænge, der er i tingene, op til det tidspunkt hvor andre kender dem 
ligeså godt som vi, og hvor vi derfor bør skrive om dem sammen.

Status_-_somier_og_vinter_1971

Hen gennem perioden til nytårsskiftet, blev det stedse vanskeligere for os 
at mødes. Gruppernes problem med at opnå nogen resultater var enorme, og op
tog alles tid. Den fritidspædagog vi havde tillagt overnaturlige evner, havde 
det ikke og kunne ikke hjælpe frittergruppen med dens problemer. Han trak sig 
lidt tilbage, hjalp derefter en tid med at være på kontoret, når det var åbent, 
men holdt efterhånden også op med det. Initiativgruppen eksisterede stadigvæk 
i kraft af, at 3 mødtes og talte sammen. Vi udvekslede informationer om hvor
dan det gik med dette og hint, diskuterede hvordan det ene og det andet kunne 
løses, og bragte resultaterne rundt til grupperne. Men vi var ikke i stand til 
at tage selvstændige initiativer, endsige til at nå så vidt som til at tale om 
dem. Kontoret hang vi stadigvæk på, og økonomien skulle være i orden, så der 
var varme, papir og trykfarve.

Hen gennem perioden sker der iøvrigt det, at nogle aktive i én karré taber 
modet, mens én ny karré er kommet til. En har indsendt planer, en anden har ind
sendt anmodning om forsanering, medens en tredie arbejder ihærdigt med planlæg
ningen - og vi har tabt kontakten med resten af de karreer, der var repræsente
ret på gårdrydningsmødeme. Vuggestuegruppe nr. 1 åbner vores første institution. 
Den anden vuggestuegruppe er blevet tvunget til at opgive sit første projekt. 
Børnehavegruppen leder med lys og lygte efter noget at stå på sideløbende med 
at den interesserer sig kraftigt for udflytterbørnehavens muligheder. Fritter
gruppen har det slemt fordi den er blevet sjoflet af kommunen, har svært ved 
at finde andet i kvarteret og koncentrerer sig midlertidigt om at hjælpe nogle 
af Allersgades og Thorsgades beboere med at bevare et åndehul efter en tidlige
re lav værkstedsbebyggelse, så de kan slippe for et nyt 6 etages byggeri, med 
små lejligheder - for mere mørke i baggårdene og nok en parkeringsplads. Fen- 
risgades beboere venter stadig i usikkerhed. Tilgangen af aktive er omkring 15, 
mens bekendtskabskredsen er udvidet med omkring 1 0 0, og aktiviteten har med
ført, at kvarteret har fået sin første gadeforening Triv-selv.

Y2I2§_Y22réi22iiD2§!B^der

Resultaterne af vores virksomhed fra hele denne periode skriver sig ene og 
alene af det, at vi mødtes og diskuterede tingene. Værdien heraf bliver åben
bar, når det - udover det allerede nævnte - afsløres, at det kun var møderne 
der satte os i stand til f.eks. at finde frem til mennesker, der kunne hjælpe 
os med det ene og det andet - f.eks. en jurist fra en gårdrydningskarré, en 
arkitekt, en regnskabskyndig, en trykker osv.. Bare det, der satte os i stand 
til at have styr på, hvordan sol og måne stod det sted i kommunen, hvor nogen 
skulle forhandle, have styr på hvilke grunde, der blev arbejdet med af os, 
eller spekuleret i af andre. Bare dette der satte os i stand til at formidle 
kontakter fra den ene gruppe til den anden - bare det der satte os i stand til



at klare opgaverne med kontoret og økonomien gennem arbejdsdeling.

YQIés økonomi

Det siger sig selv, at vi havde haft mange problemer med fællesøkonomien 
siden vi startede. Budgettet var blevet sprængt ikke så få gange, fortrinsvist 
og alvorligst, når tidspresset forhindrede os i at trykke bladene selv. Set på 
denne baggrund, og af hvad udgiftssiden på vores årsopgørelse for 1970-71 viste 
sig at være svulmet op til, havde vores problemer med at skaffe pengene imidler
tid ikke været alvorlige. Regnskabet så sådan ud efter godt et år:
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Røns ROST 
Thorsgnde 7 o. g. 
2200  Kbh. IT 
ÆG 1 1 .4 0 0

Indtærter:
R S G F S K A B  1 9 7 0 -1 9 7 1

Udlag fra enkeltpersoner:
Tony Andersen........  2976,11
Inga /ocelsen................2642*94
Jørgen Bay.................  806,00
Gerd Berlev................  510,00
Lise Bech..................  780,00
Sorten Bang Christensen.... 1727,48
Flemming Rinds...*...»2917,83Ånnq R o s e n b e r g . 99*00 
Kina quistgaard* 20,00
Hans-Jørn Jensen.  .....  187,45

  12666,81Foredrag, studiekredse, honorarer.......  3137,59Legater, fonds, gaver*..........................  1740,00
Støtteabonnementer...........   1625 00
Salg af * Procedure*'+)...........   320)00
Overskud af sodavandssalg ved møder...   29,99
Duplikering for beboergrupper...............  280)00Renter af girokonto.......................    2,25

19801,64 19801,64
Udrifter:
Tilbage til enkeltpersoner:

Tony Andersen...............1000,00
Inga Axelsen.  .......   200,00

  1200<00Fremstilling af bladet "Røde Rose" 1-5..........   9769,07Omdeling afbladet..............................  170,00
Fremstilling af 50 meter plancher   2117)35Fremstilling af 6 løbesedler....................  311,08
Leje af lokale til offentlige møder.............  310,50
Fremstilling af "Procedure" + )................  76 2,37Udgifter til lokale (husleje, varme m.v.)........  1244,40
Kontorudgifter (duplikering, forsendelser m.v.).. 2612,6l

18497,38 18497,38

Kassebeholdning 3 1 /1 2 1971...............................  1 , 04 ¿6

+}“Procedure"= "Tn redegørelse for hvad der kan og skal gørest nnar man vil skaffe kvarterets børn og unge institutionstilbud".
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Det havde været vanskeligt for os at afse de penge, der var nødvendige fra 
os hver især - men det var lykkedes som det ses på indtægtssiden, og lykkedes 
at få godt og vel 1/3 af det samlede beløb ind fra anden side. Vi ville ikke 
under nogen omstændigheder have, at vi blev afhængige af pengetilførsler ude
fra, men var nødt til at tage hvad vi kunne få af støtte i starten. Derfor hav
de vi søgt et par kommunale fonds, der skulle kunne give os noget efter deres 
hensigt, samt Munk-Plum-Fonden. Vi fik afslag fra kommunen, men 1000 kr. fra 
Munk-Plum-Fonden. De er opført under legater og fonds. Resten er gaver fra ven
ner og bekendte.

Indtægterne under foredrag og studiekredse stammer fra to kilder. Af de 
3.137,50 kr. erhvervede vi os 2.458,- kr. ved at lave en del af det forbereden
de arbejde under "aftenskoleloven" med én af os selv som lærer, der så lod sit 
honorar overflytte til os minus skatten. Resten, 679,- kr. erhvervede vi os ved 
foredrag. Til en begyndelse var det mest akademiets arkitektstuderende, der var 
interesserede i at høre, hvad det egentlig var der var ved at ske i Røde Rose. 
Siden blev det fortrinsvis seminarister. Når nogen ville have os ud sagde vi 
ja, hvis en eller helst to af os kunne påtage sig det, men forlangte at man 
enten skulle betale os for det som foredragsholdere eller gæstelærere. De pen
ge vi fik for det, overførte vi så enten direkte eller indirekte til vores fæl
les girokonto minus skatten. Denne ordning har vi haft megen glæde af hen ad 
vejen, og det mener vi også de studerende har.

Støtteabonnements-ordningen opstod nærmest som en tilfældighed, men er og
så en ordning vi har haft glæde af og holdt fast ved. Under fremstillingen af 
det første blad, var der en aften en af os, der var til et møde ude i byen, og 
fik den idé, at der måske var nogen, der var så interesserede i, hvad der ske
te og i at dette skete hos os, at de ville støtte os. Hun spurgte så og fik 
ja. De ville gå med til at betale 20,- kr. mod at få et blad. Vi satte ord
ningen i system på den måde, at alle der var interesserede i at støtte os kun
ne gøre det ved at give os 20,- kr. for et blad. Det ville så blive sendt til 
dem, og det ville det følgende også. Hvis de derefter sendte os 20,- kr. ville 
ordningen fortsætte. Gjorde de det ikke, ville der hverken blive sendt dem et 
nyt blad eller noget tiggerbrev.

"Proceduren" er, som det fremgår af noten på afbildningen, den redegørelse
O *vi lavede om loven til grupperne. Vi havde lavet sa mange, at vi kunne sælge 

den til folk udenfor Røde Rose, og regnede med at vi på den måde kunne få ud
gifterne ved at lave den ind igen. Det blev efterhånden til et overskud.

"Duplikering for beboergrupper" betyder penge til os for brug af dupli
kator, papir, farve osv. på kontoret. Man kunne enten komme der på nogle be
stemte tider, hvor der var åbent, eller få en nøgle. Når man var færdig skul
le man skrive hvor meget man havde brugt til hvad på et opslag ved maskinen.
På et eller andet tidspunkt kunne man så indsætte et eller andet passende beløb 
på girokontoen.

Resten af regnskabets poster giver sig vist af sig selv.

Foråret_og_sommeren_19Z2

Trækket fra nytår og hen gennem foråret var fyldt med begivenheder. "Initia
tivgruppens" møder blev stadig holdt, men der var kommet langt imellem. Ikke 
fordi vi mente, de var blevet unyttige, men fordi vi ikke kunne overkomme det.
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Vi var kun to tilbage, og grupperne havde endnu ikke fået tid fra til at delta
ge. Kontakten mellem os opretholdtes oftest gennem sene telefonmøder, eller 
gennem snak over en øl efter et møde. En ting vi formidlede i denne periode, 
var hjælp fra juristen til børnehavegruppen og frittergruppen. En anden ting 
var et møde mellem os fra Røde Rose og folk fra Vesterbro. Vi skulle fortælle 
Settlementets personale og den lokale befolkning om vores erfaringer. Der var 
ikke mange andre end personalet fra det og Nørrebro-afdelingen tilstede, og vi 
ved ikke hvad mødet har medført der. Men det var første gang vi, i de forskel
lige grupper, fik fortalt hinanden om, hvad det var for nogle problemer vi 
hver for sig gik og sloges med - sådan i al offentlighed.

Perioden var præget af meget arbejde og små glæder, men i det væsentlige af, 
at selv om vi arbejdede os hen mod målene, så kom vi dem øjensynlig ikke nærmere.
Undtagelserne er Fenrisgade, der vinder deres hus, og vuggestuegruppe I, der 
havde åbnet sin - og vores første - institution forlængst. Vuggestuegruppe II's 
forhandlinger brød hele tiden sammen i den sidste ende. Børnehavegruppen fik en 
slags lovning på et lejemål for en udflytterbørnehave i en skov, men turde ikke 
tro på det, stod ellers i en regn af afslag. Frittergruppen hjælper Allers- og 
Thorsgades beboere med at lave beboerkomité. Deres arbejde med at fremskaffe 
ordnede forhold i karreen ser - efter et stort arbejde - ud til at ligge tungt.

I Triv-selv har man lavet gårdsmukkesering, og har nedsat nogle gårdrydnings
grupper. Tilgangen af aktive er ca. 25, mens bekendtskabskredsen er udvidet med 
godt 1000. Godt 1 år efter at vi løb rundt med de første blade, havde 1/10 af 
os i Røde Rose, således en hel del mere glæde af hinanden.

1\ år efter de første møder på skolen, er det endnu ikke lykkedes nogen af
karreerne at få deres gårdrydningsprojekter godkendt, og der er ikke noget, der
tyder på, at vi kan få arbejdet startet med det første. En mere har valgt at
smukkesere i stedet. Vuggestuegruppe nr. I arbejder med at få institutionen til 
at køre godt. Børnehavegruppen har anket over byudviklingsudvalgets administra
tion til boligministeriet, og knokler ellers videre som vuggestuegruppe nr. II 
og frittergruppen. Vi står midt mellem mismod og arrigskab i grupperne. Kan 
vanskeligt øjne resultaterne, og en del fra grupperne er flyttet fra kvarteret.

"Initiativgruppen" mødes kun nødtørftigt, har hverken formået at få bear
bejdet sit forslag om den selvejende fællesinstitution for Røde Rose, eller mod
taget nogen økonomisk hjælp fra grupperne til kontoret, men omdeler nu et for
slag til grupperne om at lave et nyt Røde Rose blad sammen. Heri skulle vi for
tælle om, hvordan sagerne stod og prøve på at blive flere og stærkere på det 
efterfølgende møde. Det besluttedes, og vi gik igang med at lave vores bidrag 
rundt om i grupperne. På grund af den økonomiske situation begrænsedes initia
tivgruppens bidrag til at blæse til samling om den fælles ting vi allerede hav
de - til at bede om økonomiske bidrag og et par timer i ny og næ til kontorets 
opretholdelse og drift.

Under udarbejdelsen af bladet begyndte resultaterne af det store slid plud- se evt.
selig at vise sig. Børnehavegruppen havde hjulpet beboerne i Fenrisgade med at nr.7, s
skaffe sig oplysning om deres andel i den ny bebyggelses friareal hos arkitekten.
Her var de blevet opmærksomme på en mulighed for at lave en institution, der 
var blot ikke udeareal nok til en børnehave. De gav oplysningerne til vuggestue
gruppe nr. II, som fandt at den var udmærket egnet til dem. Næsten samtidig her
med havde børnehavegruppen fået anvisning på nogle grunde i Herstederne, samt
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en forsikring fra borgmester Børge H. Jensen om, at han havde sat direktoratet 
for bøme- og ungdomsinstitutioner igang med at finde egnede lokaler til den. 
Herudover havde de fået god grund til at tro, at det var alvorligt ment og ville 
blive til noget med huset i skoven. Frittergruppen står bare med et gammelt af
slag fra kommunen, om ikke at måtte anvende en stor tom grund, men har gravet
i det og tror de er på ret vej. Dermed var situationen så forandret, at det
største problem forekom os at være, hvordan vi skulle nå at udnytte muligheder
ne.

Efter de møder blad 6 indbød til, stod alle grupperne styrkede med nye med- 
lemmer og mod på at tage fat. Og der var konmet to nye grupper til. En pensio
nistgruppe, samt en der koncentrerede sig om at få styr på en spekulationsmo- 
demisering, så det ikke blev lejerne, der skulle betale gildet. Herudover var 

se evt. s.285 enkelte begyndt at interesse sig for en gårdsammenlægning i den karré hvor
og s.207 vores største frie areal var, og hvor der blev spekuleret med henblik på en op

deling i to dele og en høj udnyttelse (det senere TOP-HOUSE). Tilgangen af ak
tive var ca. 20 nye og bekendtskabskredsen udvidedes med mindst 45. På trods af,
at vi havde bedt om hjælp til kontorets drift i bladet, lå det stadig tungt med 
den.

Efteråret_1972

Ingen af karreerne har endnu fået godkendt deres projekter. Deres arbejdssi
tuation er som tidligere, bortset fra at to nye er kommet igang i Triv-selv. Der 
er ved at blive dannet en ny beboerforening, og det ser ud som om vi skal til 
at have vores egen avis i kvarteret.

Røde Rose I, vores første institution fungerer godt, forsøger at få et sam
arbejde istand med kvarterets øvrige institutioner, og hjælper til med at star
te en babysitterordning. Vuggestuegruppe nr. II er kommet på benene igen, efter 
at have fået hjælp fra børnehavegruppen og har formået at supplere sig selv på
et nyt møde mellem kvarterets grupper og offentligheden. Den er nu godt igang
med en aldersintegreret institution for 0-8 årige børn, i de lokaler den havde 
fået og taget navn efter, til Heimdalsgadegruppen. Børnehavegruppen er i fuld 
gang med sin skovudflytterbømehave, kæmper for at trylle en god base frem i 
kvarteret, og regner med at åbne i maj 73. Frittergruppen har kunnet frigøre 
sig fra sit arbejde med Allersgade og Thorsgade. Har fået lov til at udnytte 
en stor ryddet kommunalt ejet grund for en længere årrække, og arbejder med 
projekteringen af en stor alders integreret institution for kvarterets 0 -12 å- 
rige børn, kombineret med en klub for de 7-18 årige, og regner med at åbne in
den sommeren 1973.

Initiativgruppens "to gamle medlemmer" er ved at have udført deres sidste 
"enkeltmandspræstationer". Koordineringsarbejdet er blevet for stort for dem a- 
lene. De har ikke overkommet at få formuleret forslaget om den selvejende insti
tution, og endnu ikke fået nogen positiv respons fra nogen af grupperne på, at 
de anser koordineringen for noget der er så nødvendigt, at man behøver at træffe 
særlige aftaler i den anledning. De "to gamle" tror koordineringen er nødvendig 
men kan ikke bevare overblikket i betryggende grad, og vil ikke lade som om de 
kan det. De holder op med at mødes alene og initiativgruppen er død.
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Z\ år efter at de - sammen med den daværende initiativgruppe - kunne konsta
tere at Røde Rose havde mange lavt udnyttede og billige grunde, har de og grup
pernes andre medlemmer gang på gang måtte konstatere, at der blev ansøgt om og 
givet byggetilladelse til det ene efter det andet spekulationsbyggeri i kvar
terets åndehuller.

Kommunen satte nu toppen på kransekagen med fremsættelsen af et laaige ventet 
dispositionsplanforslag. Det omfattede kun halvdelen af kvarteret, indebar at 
de sidste åndehuller skulle udbygges med små lejligheder i mange lag, og så 
fuldstændig bort fra alle andre af vores trafikale behov, end retten til en 
parkeringsplads.

De "to gamle" kunne opfange planen inden navlestrengen var blevet tør - og 
gjorde det. Forargedes. Viste den frem - og glædede sig, da andre så det var en
narresut og indkaldte til møde i Røde Rose. De kom til mødet, og kastede sig sam- se evt. s.295
men i den ny gruppes arme.
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I november 1970 udkom det første Røde Rose-blad, som hovedsagelig handlede 
om gårdrydninger. I bladet var en opfordring til at komme til et møde om samme 
emne den 9.11. på Rådmandsgades Skole. Heri deltog bl.a. en af beboerne i vores 
karré, og da han nok syntes, at vores gård kunne trænge til en kraftig "ansigts
løftning", snakkede han om det med nogle af de folk han kendte i karreen. De
blev enige om at invitere alle de øvrige beboere til møde for at se, om der var se evt.
stemning for en gårdsanering. Invitationen blev omdelt den 6 . januar 1971 og nr.l, s
sammenkomsten fandt sted 14 dage senere hos én af beboerne.

Til dette møde kom der 22 og alle var positivt stemt overfor en kommende 
gårdrydning - ingen var kommet for at protestere mod planerne og alle deltog 
ivrigt i diskussionen omkring vores gårds indretning. Som det ligger nu består 
den midterste del af gården af en have med græsplæne, små gange, blomsterbede, 
træer og et lille lysthus. Denne have hører til én af ejendommene, nemlig Ba- 
gerlauget's Stiftelses ejendom, som kun beboes af ældre mennesker. Rundt om ha
ven og langs med de andre ejendomme ligger så de øvrige gårde, der er delt op 
ved plankeværker. Desværre er det et faktum, at Stiftelsens have næsten ikke 
benyttes af beboerne, og det er jo synd. Det er nu ikke på nogen måde vores me
ning at "tage noget" fra de ældre, tværtimod mener vi, at de osse nok gerne vil 
ha1 lidt mere kontakt med deres naboer og vi mener at det, at de faktisk ikke 
benytter haven ret meget, er et udtryk for, at der ikke sker nok. Vi foreslog 
derfor at beholde haven som et beskyttet, fælles areal og derudenom lasgge alle 
de mere voldsomme og praktiske aktiviteter såsom legepladser og boldbane, tørre
stativer, skure og skraldespande. - Det blev på mødet besluttet at kontakte ma
gistratens 4. afdeling for der at indhente nærmere oplysninger. Der blev osse 
nedsat et arbejdsudvalg på 8 beboere, som skulle prøve at udarbejde et forslag 
om gårdens indretning efter de retningslinier, vi havde talt om. Dette forslag 
skulle så mangfoldiggøres i en pjece og senere bruges ved en underskriftindsam
ling blandt beboerne, når en ansøgning om gårdrydning skulle sendes ind til 
kommunen.

Som aftalt ved mødet henvendte vi os så, i slutningen af januar 1971, til 
ingeniør Kirkeby, Magistratens 4. afdeling for at søge oplysning om kommunens 
syn på en eventuel gårdrydning i vores karré. Kirkeby præciserede straks, at 
kommunen kun var i stand til at gennemføre få gårdrydninger om året og at man 
favoriserede karreer med dårlige forhold og et højt børnetal. Af den grund ville 
han ikke love noget, men han gav os ret i at en gårdrydning i vor karré ville 
være en stor forbedring for beboerne. Vi var jo i forvejen klar over, at kommu
nens teknikere ikke kunne give os noget bindende tilsagn, men vi opnåede at 
Kirkeby lovede os at undersøge bømetallet i karreen (det ville for ham være 
det vigtigste argument). Vi fik løfte om et kort i stor målestok (1:250) til 
brug for vores arbejde med at fremstille det skitseforslag, vi så ville benyt
te ved underskriftindsamlingen. En fuldstændig gårdrydning og indretning af le
ge- og opholdsarealeme ville efter ingeniørens skøn koste hver lejlighed mel
lem 5 og 10 kr. pr. måned (kommunen udfører arbejdet og sørger for vedligeholdel
se, omkostningerne opkræves så gennem en årrække hos husejerne, der lægger dem 
på huslejerne).

Vort hovedindtryk af mødet var, at kommunen i stigende grad ville være lyd
hør overfor beboerønsker om gårdrydning, og ing. Kirkeby mente, at bevillinger
ne ville blive forøgede. En henvendelse til magistratens 4. afd. med underskrif
ter fra en stor del af beboerne, helst fra alle ejendommene, ville være et tungt
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vejende argument overfor de politiske myndigheder (vi er jo osse vælgere). Vi 
havde altså al mulig grund til at arbejde videre med sagen.

I midten af marts 1971 havde arbejdsudvalget møde med en arkitekt og en fri
tidspædagog, der begge vederlagsfrit havde stillet deres viden og arbejdskraft 
til rådighed. Vi fik en masse nyttige oplysninger - om det så var hvor og hvor 
mange timer, der var sol i gården, fik vi det at vide! Derefter snakkede vi vo
res forestillinger igennem, fandt ud af hvad der skulle være i gården og hvor 
meget af hver, og hvilke muligheder der var for at placere de forskellige funk
tioner. Blandt andet blev vi enige om ikke at jævne hele gården ud (altså gøre 
den ensartet flad over det hele), sådan som kommunen ellers plejer at gøre - 
både af hensyn til den eksisterende have, men osse fordi alle de små terræn
spring, der er mellem gårdene, vil kunne adskille de forskellige aktiviteter på 
en naturlig måde.
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Efter et par møder, hvor man snakkede om detaljer i indretningen af gården, 
arbejdede vores arkitekt videre med skitsen, medens vi flere gange telefonisk 
kontaktede ing. Kirkeby, som bekræftede at kommunen så med velvilje på vore be
stræbelser. Kirkeby var osse ude og se på gårdene og det blev osse her konsta
teret, at arealet ville være meget velegnet for en gårdrydning - ingen bygnin
ger skulle fjernes, og grunden skulle ikke jævnes ud.

Den 3. april var arkitekten færdig med skitse-tegningen. Den var udformet 
som en folder og viste alle enkeltheder i gårdens indretning (legeredskaber, 
hyggekroge med borde og bænke, tørrestativer, skraldespande, cykelskure osv.)
Vi i arbejdsudvalget syntes, det var en ganske præsentabel skitse og vi blev
enige om at lade folderen trykke. Da dette var sket, uddeltes den i maj måned se evt.

nr .4 stil alle husstande i karreen. Folderen indeholdt osse, foruden tegninger og 
forklaringer, en invitation til et beboermøde, hvor alle kunne diskutere skit
sen og komme med eventuelle indsigelser.

Til mødet, d. 18. maj, kom der omkring 15 beboere, som diskuterede folderens 
indhold, men der var ikke mange indsigelser. Dog mente viceværten fra Bagerlau- 
gets Stiftelse (som har den midterste og absolut bedste del af gården), at stif
telsen kun ville gå med til en gårdrydning, hvis de fik en klækkelig erstatning.
På mødet blev det vedtaget, at man skulle indsende et andragende til kommunen 
med anmodning om at få sat en gårdrydning i stand. Brevet skulle følges af 
underskrifter fra beboerne, og vi udarbejdede derfor en skrivelse for hver op
gang og fordelte opgangene alt efter, hvor vi boede, således at det ikke ville 
være helt ukendte mennesker, der opsøgte beboerne. Vi samlede osse penge ind 
blandt de fremmødte til at dække udgifterne ved trykningen af folderen.

Kort tid efter opsøgte et af medlemmerne fra arbejdsudvalget Oldermanden 
for Bagerlaugets Stiftelse for at søge at arrangere et møde mellem stiftelsen 
og repræsentanter for beboerne. Oldermanden mente ikke der var grund til noget 
møde og oplyste, at man i stiftelsen havde studeret planen og ikke var interes
seret - man henviste iøvrigt til, at børnene kunne lege på legepladsen i Bal- 
dersgade. Vores indtryk og vurdering af stiftelsen var, at de først og fremmest 
ser økonomisk på spørgsmålet.

I juni gik vi så igang med underskrift-indsamlingen, og vi brugte en del af
tener til at gå rundt og stemme dørklokker og snakke med folk. Desværre var der 
enkelte af beboerne som vi ikke, trods gentagne forsøg, traf hjemme (måske på 
grund af sommerferier), nogle få ønskede ikke at skrive under, men ellers var 
de øvrige beboere meget positivt indstillede overfor en gårdsanering og gav ger
ne deres underskrift som støtte for vores henvendelse til kommunen.

I hele karreen var der kun problemer med 2 af ejendommene, nemlig stiftelsen 
og en privatejet ejendom. Da vi i stiftelsens ejendom kun havde haft kontakt 
med viceværten, besluttede vi nu at opsøge beboerne selv (de er alle ældre men
nesker). Det første sted, vi ringede på, var vi ikke særlig velkomne - næste 
sted ville konen faktisk gerne skrive under, men manden var imod det. De for
talte os, at beboerne i det store hele ikke havde noget imod gårdrydningen, men 
de boede husfrit (uden at betale husleje) og havde intet at sige om ejendommen 
iøvrigt - det lå i luften, at de var bange for at deres navne skulle komme frem 
og at de så skulle blive sagt op. Derefter opgav vi stiftelsen for ikke at kom
me til at presse nogen til noget, de eventuelt ville kunne få ubehageligheder af.

I den anden ejendom, vi ikke havde haft kontakt med før, startede vi hos 
dens ejer, der boede i ejendommen og som flere år før selv havde snakket om at
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se evt. 
nr.3, s

få gårdene ryddet. Han var sur og gav det udseende af, at såfremt vi fra star
ten havde forhandlet med ham som ejer af en ejendom, havde han været positiv, 
men dengang havde vi ikke haft brug for ham og derfor følte han ingen grund til 
at støtte os nu. Han sagde, at vi kunne bare forsøge hos hans lejere, men han 
vidste at alle ville sige nej - hvorfor vi ikke forsøgte flere. Det skal lige 
nævnes, at der ingen børn var i hans ejendom, og dette kan måske være grunden 
til holdningen hos beboerne.

Bortset herfra var der blandt beboerne iøvrigt stor tilfredshed med folde
rens beskrivelse af en fremtidig gårdindretning. Planerne har naturligvis først 
og fremmest interesseret familier med børn, det er klart, men vi har osse sat
set meget på at få de ældre beboere til at forstå, at etablering af et fælles
areal vil kunne give gode muligheder for frisk luft, sol og samvær med alle 
aldersklasser.

Resultatet af■underskrift-indsamlingen var at ca. 70% af samtlige beboere i 
4 af de 6 ejendomme i karreen var med, og en optælling af børnene under 14 år 
blev ialt 60 bdm, hvor kommunen i deres materiale kun kunne finde 40 børn, 
hvilket viser at deres tal må være af ældre dato.

bilag Den 16. juni 1971 (et halvt år efter at vi startede) blev andragendet om
372 ogårdrydning indsendt til kommunen sammen med underskrifterne, og i de følgende 

3-4 måneder telefonerede vi et utal af gange til ing. Kirkeby for at høre, om 
der var taget stilling til projektet. Efter tilsidst at erfare, at det kun var 
et tidsspørgsmål, hvornår gårdrydningen skulle iværksættes, holdt arbejdsudval
get et møde den 1. november 1971. Man udarbejdede her et brev til kommunen med 
anmodning om et møde (Nørrebro Avisen var osse inviteret med til mødet, da de 
gerne ville skrive en artikel om vores projekt - den fremkom på bladets forsi
de få dage senere og var en god og reel oplysning om sagen).

Den 6. november fik vi så endelig et møde med ing. Kirkeby - men noget resul
tat fik vi ikke. Kirkeby var meget venlig men kunne ikke sige noget om tids
frister, da hans afdeling var både overbelastet og underbemandet. Vi måtte vente.

Nørrebro Avisen bringer et par læserbreve, der handler om vores gårdrydning. 
Det ene var en protest fra en mand, der aldrig havde været med til nogle af vo
res møder. Han henviste til de omkringliggende parker - uden tanke for den tra
fik, små børn sendes ud i (hans egne børn var voksne). Han påstod osse, at vi 
ville fratage de ældre deres åndehul for at give det til vildtskrigende børn - 
og henviste iøvrigt til børnetilskud, der gør det muligt at flytte ud til bør
nevenlige miljøer i omegnen - og endelig at der er andre steder, der trænger me
re end her. Arbejdsudvalget svarer og redegør for sine hensigter i et læserbrev
i Nørrebro Avisen, hvorefter protestskriveren igen skriver og trækker lidt i 
land. - Det andet var heldigvis et glasdeligt læserbrev, nemlig en tak fra en af 
de ældre og enlige i stiftelsen. Navnet var af hensyn til beboerens forhold til 
stiftelsens bestyrelse ikke oplyst, men vedkommende glæder sig til at få kon
takt med andre. Den ældre vil meget gerne være babysitter i gården og lignende.

April 1972. - Vi har rykket ing. Kirkeby mange gange pr. telefon uden noget 
svar - men pludselig i påsken kommer han på besøg og kigger på gården. Han er
klærer endnu engang, at den uden større besvær vil kunne indrettes til fælles
areal. Men ellers får vi ikke rigtig noget at vide.

I den kommende tid rykker vi gang på gang kommunen for svar på vores andra
gende af 16. juni 1971. I august bliver Kirkeby syg, så sagen forsinkes en del,
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da han åbenbart er den eneste, der har med den at gøre. Vi får dog at vide, at 
han af og til er på sit kontor - og i september får vi, efter mange ihærdige og 
besværlige forsøg telefonisk fat i Kirkeby, der meddeler, at han nok skal sætte 
skub i tingene. Han undskylder og beklager den manglende arbejdskraft. løvrigt 
henviser han os til i fremtiden at kontakte ing. Thale, som har fået sagen over
draget .

I efteråret 1972 var kommunens teknikere ude for at opmåle gården. Og ende
lig den 30. november fik vi brev fra kommunen ved ing. Kirkeby, som skriver at se evt.
kommunen har haft forhandling med stiftelsen, der var meget afvisende. Videre 
skriver han, at vores sag er sendt til Stadsgartnerens kontor til evt. omarbej
delse og at den derefter vil kounme til fornyet forhandling i stiftelsen. Om nød
vendigt vil sagen så blive indstillet til magistraten til afgørelse af det prin
cipielle spørgsmål, om almennyttige foretagender, som stiftelser og lignende, 
ikke osse skal kunne pålægges pligt til at yde deres til byens almindelige for
bedring .

I februar 1973 er der ikke sket noget som helst, så vi kimer til ing. Thale, 
der mener at der er store muligheder for projektet, hvis man foreslår stiftel
sen, at de beholder deres midterareal (i S;å fald skal de naturligvis selv ved
ligeholde arealet, da det jo forbliver deres, men hvis det ønskes kan de så se
nere evt. afstå det og så få betalt vedligeholdelsen). Thale henviser osse til 
Stadsgartnerens kontor, som vi snakker ««ed. De mener derinde at være færdige 
med rettelser til vore tegninger (mindre detaljer vedr. legeredskaber) i midten 
af marts måned, og at sagen så vil gå retur til ing. Thale. I begyndelsen af 
april kontakter vi Thale, som fortæller at tegningerne, efter en del omrokerin
ger, er blevet returneret og at han vil foranledige et nyt møde med stiftelsen.
Han mener dog ikke, der er store chancer for at projektet kan komme igang i år.

Den 11. maj 1973 skriver arbejdsudvalget til byplankontoret og rykker for 
en udtalelse. Der gøres kommunen opmærksom på, at sagen nu er henved 2 år gam
mel.

Vi får brev fra ing. Thale d. 7. august. Han skriver, at han har sendt brev se evt.
til stiftelsen med tegning samt opgørelse over antallet af personer i karreen nr.5, s
over 62 år (pr. 1.1.1973). Dette antal er for hele karreen 81 personer, hvor
af kun 23 bor i stiftelsen. Thale har bedt stiftelsen om en kommentar til vores 
plan og foreslår, at et møde bliver arrangeret'. I brevet til os siger han, at 
det er Stadsingeniørens Direktorats hensigt at søge spørgsmålet afklaret ved 
indstilling til magistraten i løbet af efteråret og bemærker, at anlægsstoppet 
har medført at arbejdet ikke har kunnet iværksættes indeværende sommer.

Vi bliver igen optimistiske og holder et møde i arbejdsudvalget. Vi diskute
rer brevet og bliver enige om at udsende det til samtlige beboere i karreen
samtidig med en invitation til et nyt stort beboermøde. se evt.

Beboermødet finder sted d. 20. september 1973. Der kommer 24 mennesker (fle- nr.6 , s
re er nogle, vi ikke har været i kontakt med før). Der er en livlig snak og alle 
er stadig meget interesserede i at få gårdrydningen gennemført. Vi snakker en 
del om det forlængede byggestop og er enige om, at så let skal man ikke få has 
på os. Arbejdsudvalget bliver udvidet og består nu af 11 beboere.

bilag
.372

bilag
.374

bilag
.374

Seneste nyt - fra januar 1974 - er faktisk intet nyt. Ing. Thale fortæller, 
at efter deres sidste brev til os blev byggestoppet jo forlænget et år, derfor 
kan de ikke gøre mere ved sagen foreløbig. Han fortæller osse, at man har søgt
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om dispensation for en række gårdrydninger men med negativt resultat. Vi taler 
om mulighederne for at få sat projektet igang til vinter (altså vinteren 74/75) 
og Thale mener dels, at der er gode muligheder, hvis ellers vejret flasker sig, 
og dels advarer han os mod at være for optimistiske - der er jo mange andre 
folk, der gerne vil ha' lavet gårdrydninger, køen er lang, og der er kun begræn
sede midler og arbejdskraft til det. Han nævner osse, at man må tage i betragt
ning, at projektet jo nu vil blive dyrere end de beløb, vi oprindelig regnede 
med - der er jo i årenes løb røget nogle prisstigninger på! løvrigt mener Thale 
at vi må snakke sammen igen om et par måneder, til maj, for sammen at få de for
handlinger igang, der skal være gjort med ejerne af de forskellige ejendomme 
samt med Bageri augets Stiftelse, inden sagen kan fremlægges i Bygningskommissio- 
nen.

Så her står vi altså - med håret ned ad nakken og et byggestop på halsen - 
3 år efter at vi startede arbejdet med at få vores gård gjort til et brugbart 
sted!

Måske er det klogt at gøre sig en slags konklusion over, hvad der egentlig 
er sket af gode og dårlige ting undervejs. - Vi har altid haft et godt fremmøde 
til de større fællesmøder for hele karreen. Den faste kerne har svinget fra om
kring 10 til 12 beboere, de øvrige deltagere har været nye fra gang til gang - 
og der har aldrig været nogle, der var imod gårdrydningen. De forskellige ar
bejdsudvalgsmøder har næsten alle medlemmerne deltaget i og snakken har gået 
godt - dog må vi nok erkende, at arbejdsfordelingen hen ad vejen er blevet lidt 
skæv. Man skal nok være opmærksom på, at det store "slæv" ikke læsses over på 
kun nogle få personer, selv om disse er nok så villige til at gøre en indsats.
I vores tilfælde var f.eks. initiativtageren til det hele meget aktiv, men da
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han flyttede, var det ligesom der gik fisk i det. På det tidspunkt havde vi 
osse allerede været igennem en masse uigennemtrængelighed og venten fra kommu
nens side - og når vi endelig kom igennem, skete der ikke en pind. Ganske vist 
er embedsmandene meget venlige, men enten har de for små muligheder eller osse 
er de simpelthen for ineffektive selv. Sagen trækkes ud - og det er bevisligt, 
kun, når vi selv virkelig har presset, at der er sket noget - så kommer sagen 
ned fra sin hylde og man får en snak om den og om, hvad der skal ske, men alt 
dette tov-trækkeri har været den største årsag til, at nogle af beboerne har 
mistet modet og noget af troen på, at de selv kunne gøre noget. - En anden år
sag er, at vi nok har holdt for få møder om det hele. Der har været en tendens 
til, at nogle enkelte har syntes, det var nemmere at klare sagerne. Selv om der 
jo så absolut er flest beboere, der går ind for tanken om en gårdrydning, så er 
der osse nogle (dog meget passive) modstandere, folk, som måske er bange for 
ændringer i det bestående.

Heldigvis har vi osse erfaret mange gode ting undervej s. Før gårdrydnings
tanken var der ikke ret mange af os, der kendte hinanden andet end lige af ud
seende måske, men det første karrémøde bevirkede, at en lang række beboere plud
selig lærte hinanden at kende, fandt sammen og fik snakket om mange andre ting 
end lige gården. Der blev stiftet mange varige bekendtskaber, vi fik nye kamme
rater og begyndte at hjælpe hinanden. Dette bevirkede bl.a. at der senere blev 
taget initiativ til at lave en af ejendommene (3 opgange) til en ny andelsfor
ening.

Så vi har skam nået noget - og vi er stadig de stædige optimister med hensyn 
til vores gårdrydning!
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WORUBDBS VI FANDT SAMMEN

Det 'hele begyndte «©i, at vi i begyndelsen af november 1970 fik et lille 
'blad, Røde Rose 1» ind gennem brevsprækken. Dette blad, der handlede om, hvorle
des vi selv kan skaffe børnene og os selv bedre forhold i gårdene, indeholdt en 
invitation til at komme til to møder am emnet på den lokale skole.

Vi ved ikke hvor mange af os, der læste bladet; men til hvert af møderne kom 
een beboer her fra karreen - uafhængigt af hinanden.

Gennem møderne ko*, disse to hver for sig i kontakt med dem, som havde taget 
initiativet til mederne samt til det lille blad. Da de to fra karreen ikke på 
forhånd kendte hinanden og ej heller ko« i kontakt ved møderne, skete der intet 
hos os på daværende tidspunkt. Dette skyldes sikkert, at det er næsten uover
kommeligt før em enkelt person,, at komme med et udspil af denne karakter over 
for de øvrige beboere' i karreen.

PS dette tidspunkt vær der sikkert heller ikke mange i karreen, som kendte 
hinanden, man hilste høfligt på 'beboerne i den opgang, hvor man tilfældigvis 
boede, måske udvekslede man et par enkelte bemærkninger, men man talte ikke 
smmm, og da slet ikke o« aiulighederne for selv at søge at forbedre forholde
ne med hensyn til åe udendørs opholdsntdigheåer.

Først i naj 1971, da en fra initiativgruppen kom på besøg og tilbød sin 
hjælp, begyndte der at ske noget. Men så begyndte det også at gå stærkt. I lø
bet af 14 .dage fandt man yderligere en fra karreen, som, ville rare med i arbej
det, fik reserveret lokale på skolen, og radere fik man inviteret de øvrige be
boere i karreen til at kamme sammen og tale am mulighederne for en gårdrydning. 
Som grundlag for udfojimingen af denne invitation brugte man en invitation 
som, tidligere havde vannet benyttet af en anden gårdrydningsgruppe i kvarteret.

I mares karré var der på daværende tidspunkt ca. 50 bøm og 230 voksne for
delt på 113 laæstande i 13 opgange. Ved venes første karremøde, som blev afholdt 
på skolen d. 1» i .1971, mødte: der 13 personer, som repræsenterede 9 husstande fra 
ft opgange ud af de 13,

Hvordan vi kam videre

Så inøitet "hlev ni 'hunligt snige tut, at der er mange fordele ved at få en god 
gini„f og -ifler Mtev fremsat ™nr>gp forslag og ideer med hensyn til, hvad der burde
rane i gården   "10. fbrømte am at kunne: driiåae jrorgemkaffein. og aftenbaj eren sammen.
i, p å m ,  imedens 'iapmene kunne lege i gode legeredskaber - am frisk luft og 
insæe .lys - .am større iaMtsifet Mboeiw ¿mellem, ned deraf større »ligheder for 
gensiidig støtte .

WU rosa n å  flnsar ffisatadMæ* att rønnes karré er opdelt i 4 garde, »ed en stor fa- 
:hoMbypiii|g på åæmfasidtevis 2 eg 3 etager neti ndLdt gemen gårdene. To af gårde
ne er som (føUjge liæcaff mepst mørfce cg iugtijge; og ©en af gårdene, ©vemikøfeet den 
mørkeste,, er uifhyrc IfU cu

Iler vear wa* at til imittte tmre emdmui flere til at Mare opgaven.. Der
for Ibesliuitttaåe ud at førtfielse Jte 13 qpsgamgo inellen os, således at vi kunne få et 
sikkert overblik mmr Jet løjaiptifjpe samtal bøm. i karreen, samt over hvorledes 
alle de1 beboere, son IM&e tonic «æret imed til mødet, stillede sig til tanken om

se evt. bilag 
nr.l, s.372 
og nr.l,s.376
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se evt. bilag en stor og lys fælles gård, uden fabriksbygninger og plankeværker, men med lege-
nr.2, s.376 plads for børnene og bedre opholdsmuligheder for de voksne. Vi besluttede også

at indbyde samtlige beboere til et nyt møde ca. 14 dage senere for at få skre
vet en ansøgning til kommunen om gårdrydning. Samtidig besluttede vi, at nogle 
af os skulle tage ind til kommunens byplankontor for under hånden at undersøge 
mulighederne for at få fabriksbygningerne revet ned, samt for at få indrettet 
en god fælles gård med legeplads og opholdsmuligheder, omgivet af grønne plan
ter.
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På mødet med kommunen fik vi grundig besked samt tilskyndelse til at gå vi
dere med sagen. Men fordi det hele var så nyt og overvældende for os, var der 
mange af de oplysninger, som vi fik, som på daværende tidspunkt ikke sagde os 
ret meget, og som vi derfor glemte igen.

Vi havde fordelt opgangene således, at hver skulle besøge beboerne i 1 eller 
2 opgange hvilket igen vil sige mellem 10 og 20 husstande hver. For de fleste 
af os var det nok lidt af en overvindelse at skulle ringe på hos helt fremmede 
mennesker og forelægge sagen på en fornuftig måde.

Vi erfarede dog, at det var vældigt rart at få snakket med vore naboer. Men 
det var meget tidskrævende, da det viste sig, at der var meget at snakke om, og
så udover emnet. På grund af sygdom skete der det kedelige, at 2 af opgangene 
ikke blev besøgt, og dette har sidenhen forfulgt os, idet det har vist sig, at 
kun meget få fra disse opgange har deltaget i arbejdet. Resultatet af rundspør
gen viste dog, at langt den overvejende del af beboerne var med på ideen.

Ved vores næste møde var vi mange flere, ca. 30 personer fordelt på 16 hus
stande, hvoraf igen mindst 9 var nye. På dette møde besluttede vi at ansøge kom 
munen, om at få bygningerne revet ned. Og vi besluttede, at en af os skulle stå 
som kontaktled til kommunen, og så indkalde os andre til nyt møde, når svaret 
fra kommunen indløb. I vor naivitet regnede vi med, at det ville ske i løbet af 
højst et par måneder, dvs. omkring 1.9.1971. Men vi blev meget klogere.

VENTETIDEN

Da vi ikke havde fået svar i begyndelsen af september besluttede vores kon
takt-dame at ringe til kommunen for at høre, om vi snart kunne forvente at få 
svar.

Der skulle mange opringninger til, for i ferietravlheden var sagen forsvun
det. Efter godt en uges forsøg fik vi dog oplyst, at vi kunne vente svar i slut
ningen af måneden, og at fabriksbygningen efter alt at dømme skulle rives ned. 
Kontakt-damen besluttede derfor, at alle, som var med til det første møde på 
skolen, skulle samles for at planlægge et nyt karrémøde, således at vi kunne 
have en grundigt gennemarbejdet plan over gårdens indretning klar, når kommu
nens svar forelå. Der kom 6 til dette møde og vi fik snakket om mangt og meget, 
men ville ikke fastsætte en dato for karrémødet, før vi havde hørt fra kommu
nen.

Der kom imidlertid intet svar. Efter en måneds forløb fik vi gennem en af 
initiativgruppens medlemmer at vide, at kommunens folk havde været ude for at 
se på gården, og at der nok ville blive tale om ekspropriation af fabriksbyg
ningen.

Vi var stadig ikke klogere, end at vi troede, at nu hastede det med at få 
arrangeret et nyt karrémøde. Derfor indkaldte vores kontakt-dame igen arbejds
gruppen til møde, men da dagen kom, og vi intet nyt havde hørt, blev mødet af
lyst.

I slutningen af november 1971 fortalte vores kontakt i initiativgruppen, 
at han havde talt med kommunen, og at sagen var sendt videre til et andet kon-

se evt. bilag 
nr.3, s.376
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tor derinde. Han fortalte desuden, at kommunen havde vurderet fabriksbygningen 
til kr. 600.000,-, og at vores gårdrydning måske skulle behandles som en sane
ringssag. Denne oplysning sagde os på daværende tidspunkt heller ikke noget, 
men den fik os til endnu en gang at indkalde til arbejdsgruppemøde.

Vores kontakt i initiativgruppen deltog i dette møde og fortalte om udvik
lingen, og fortalte samtidig at man i kommunen havde sagt, at vi kunne regne 
med svar 1. uge i december 1971. Vi besluttede endnu en gang at vente.

Nu var der gået over et halvt år, fra vores ansøgning var blevet afsendt, 
uden at der tilsyneladende var sket noget fremskridt med sagens behandling i 
kommunens afdelinger.

se evt. bilag Midt i december 1971 kom så endelig kommunens brev til vores kontakt. I bre-
nr.4, s.377 st0(̂  bi0t, at sagen var sendt til saneringskontoret, fordi der skulle laves

en saneringsplan. Forståeligt nok sagde brevet ikke vores kontakt noget; og i 
juletravlheden, glemte hun helt at orientere os andre om brevet. I begyndelsen 
af januar 1972 fik vores kontakt brev fra saneringskontoret med oplysning om, 
at sagen var sendt til boligkommissionen (atter et komplet intetsigende brev 
fra kommunen).

NU KAN DET VÆRE NOK

I begyndelsen af maj 1972 begyndte vi atter at blive utålmodige og ringede 
igen til kommunen. Vi fik at vide, at boligministeriet havde sagt ja til at be
tale halvdelen af udgifterne i forbindelse med sanering af fabriksbygningen, og 
vi fik lovning på brev midt i maj 1972, idet man forventede, at kommunen havde 
truffet sin beslutning på dette tidspunkt. Der kom "til en forandring" ikke no
get brev, men nu var vi trætte af at vente og derfor omdelte vi en duplikeret 
orientering til alle i karreen, og arbejdsgruppen indkaldtes med henblik på 
forberedelse af karrémøde.

Vi mødtes, lavede dagsorden og fordelte arbejdsopgaverne. Den 1. juni 1972 
omdelte vi en meget optimistisk mødeindkaldelse til samtlige naboer. Mødet blev 
afholdt en uge senere. 21 husstande var repræsenteret, og heraf var 10 nye. På 
mødet sad vi i mindre grupper og drøftede, hvilke ting vi gerne ville have i vo
res gård, og hvor de skulle placeres. På sådanne møder sker der mange morsomme 
ting. F.eks. kan man komme til at sidde i gruppe med folk, som man har boet i 
opgang med i flere måneder, uden at have lagt mærke til dem.

På mødet blev nedsat 2 arbejdsudvalg til at samarbejde alle forslagene. Det 
ene udvalg skulle arbejde med et projekt som gik ud på at bevare kælderen under 
fabriksbygningen, det andet arbejdede med en plan der gik ud på at fjerne hele 
bygningen. Årsagen til at mange gerne ville beholde kælderen i overdækket stand 
var, at vi har stort behov for fællesrum til møder, fester, bømefødselsdage, 
hobbyrum osv. Arbejdsgrupperne fik så besked på at indkalde os alle, når de var 
færdige med opgaverne.

Udvalgene arbejdede i sommermånederne 1972 og mødtes i slutningen af august, 
hvor man opnåede enighed om et fælles forslag, der gik ud på at halvdelen af 
kælderen blev bevaret med overdækning til brug som cykelkælder og hobbyrum.

Næsten samtidig fik vi brev fra kommunen, hvoraf det fremgik, at kommunens 
4. afdeling havde overtaget sagen fra overborgmesterens kontor og havde bedt
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et af direktoraterne om at lave en indstilling til bygningskommissionen om ryd
ning af vores gård.

De forenede arbejdsudvalg omdelte forslaget til gårdens indretning til 
samtlige beboere i karreen med indbydelse til møde om samme.

Den dag mødet skulle finde sted, ringede vi til kommunen for at få friske 
nyheder, og nu meddelte man os, at grunden, til at det havde taget så lang tid, 
var, at forskellige magistratsafdelinger havde brugt et halvt år til at finde 
ud af, hvem der skulle behandle sagen (IH HVOR ER DET KOMMUNALT!). Vi fik også 
at vide, at kommunen havde forhandlet med den ene af ejerne af fabriksbygnin
gen, samt at bygningskommissionen måske kunne nå at behandle sagen på sit møde 
i oktober 1972. Men til gengæld meddelte man også, at vi ikke skulle regne med 
at få besked foreløbig.

Vi holdt vores møde - 14 husstande var repræsenteret, heraf en ny. Vi disku
terede arbejdsudvalgets forslag, og enedes om at vedtage det. Mødet nedsatte nu 
et nyt arbejdsudvalg, som fik til opgave at skrive det brev til kommunen, som 
vi ville sende sammen med vores tegning. Vi havde en heftig diskussion om, hvor
vidt brevet skulle omdeles i karreen, inden vi gik ud og samlede underskrifter 
ind, men vi enedes til slut om at pålægge arbejdsudvalget at sørge for omdeling.

Vi har flere gange haft den slags diskussioner om, hvordan vi skal forholde 
os til dem, der ikke er kommet til et møde, som skal tage stilling til et eller 
andet spørgsmål. Argumenterne for ikke at orientere dem er som regel, at folk 
kunne jo bare være kommet, at de ikke er interesserede osv. Argumenterne for at 
gøre det - og det er hidtil dem, der har sejret - er, at man kan være forhindret 
af mange gode grunde, at det både styrker indadtil og udadtil at så mange som 
muligt står sammen om sagen - og det opnår vi kun ved hele tiden at give alle 
mulighed for at vide, hvad der sker og give sig til kende.

Den 20. oktober 1972 ringede vi igen til kommunen for at høre, hvorledes 
det gik, og vi fik den besked, at der var givet påbud om nedrivning, og at man 
nu skulle forhandle med den anden ejer.

Arbejdsgruppen skyndte sig derfor med at få delt brevet til kommunen ud til 
alle beboere i karreen sammen med et referat af det seneste karrémøde, samt med se evt.
en annoncering af underskriftsindsamlingen et par dage senere. nr.5, s

Vi var 84 personer, som stod for afsendelsen af brevet med tegningen til se evt.
kommunen. På dette tidspunkt havde godt 60 af vore 113 husstande på en eller nr.6 , s
anden måde deltaget i udarbejdelsen. Fra at være 3 husstande i foråret 1971 var 
vi nu i efteråret 1972 vokset til 60.

Efterhånden er vi altså mange, der kender hinanden. Det medfører bl.a. at 
vi er en lille flok, der mødes hos hinanden, hos købmanden på hjørnet lige før 
lukketid, på gaden eller på vores lokale værtshus. Der går meget tid med at 
sludre. Før så vi sikkert også hinanden, men vi lagde bare ikke mærke til hin
anden. 'Tolk bliver til mennesker" som én har udtrykt det.

Nu havde vi langt om længe fundet ud af, at det var nødvendigt at følge 
sagen op med korte mellemrum i kommunen. Vi ringede derfor en god uges tid se
nere og fik nu at vide, af man regnede med at komne til enighed med den anden 
ejer, således at kommunen kunne overtage hele fabriksbygningen i januar 1973.
Samtidig fik vi aftalt et møde om vores tegning knap en måned senere.

Vi var 4 som havde mulighed for at gå med til mødet. Vicestadsgartneren 
kritiserede vores indretning af gården. Han sagde bl.a. "Den mangler helhed og 
klar disponering, så de enkelte funktioner kan opretholdes", men vi holdt på

bilag
.377

bilag
.377



63

vores, og til gengæld synes vi, at stadsgartnerens forslag er helt umuligt. Vi 
fik også at vide, at det ville blive meget dyrt at bevare den halve kælder, og 
at det var uhyre tvivlsomt om ejerne ville gå med til det, især når kommunen 
ikke ville tvinge dem til det.

Efter dette møde mente vi, at vi burde orientere alle, som havde været med 
i de forskellige arbejdsgrupper (ialt 30 personer). Vi mødtes lige før jul 1972, 
og vi blev enige om at omarbejde planen, således at vi fjernede kælderen helt.
I stedet planlagde vi så en fodboldbane, forsænket i ca. 1 meters dybde og med 
net udenom, idet vi mente, at vi ved forsænkningen ville daanpe evt. støj fra de 
boldspillende børn en hel del.

Samme aften besluttede vi, at nu måtte vi have en beboerforening. Ideen 
havde været drøftet flere gange i de forløbne I5 år, ja faktisk lige siden det 
allerførste karrémøde.

I løbet af januar 1973 arbejdede vi så dels med revidering af tegningen,
se evt. bilag dels med udarbejdelse af vedtægter til beboerforeningen.
n r# 7 s 378’ Vi havde megen diskussion om, hvorvidt vedtægterne skulle give foreningen

en traditionel bestyrelse eller blot en slags overordnende organ. De ældre - med 
erfaring fra fagbevægelsen - holdt på en bestyrelse, en del af de yngre holdt 
på det andet forslag. Resultatet blev, at vi besluttede os for bestyrelsen.
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Den nye tegning blev omdelt i karreen til samtlige beboere sammen med ind
kaldelse til stiftende generalforsamling i beboerforeningen.

Resultatet blev at vi d. 14.2.1973 stiftede beboerforeningen "ODIN" samt at 
vi fik godkendt den nye tegning over gården.

Desværre var kun 12 husstande repræsenteret på mødet, så vi besluttede, at
omdele et referat af mødet til samtlige husstande, samtidig med at vi forsøgte
at hverve flere medlemmer til foreningen. Selv om vi fik stiftet beboerforenin
gen, lykkedes det os ikke at få valgt en bestyrelse på grund af det ringe frem
møde.

De af os, der havde været meget aktive i forbindelse med gårdrydningen øn
skede ikke også at være bestyrelse. Men vi kom faktisk til at fungere som en så
dan; men da vi ikke er valgt, har vi jo kun en slags moralsk ansvar, og da de 
fleste af os er meget optaget af andet arbejde i Røde Rose, blev der ikke rig
tigt taget noget initiativ i beboerforeningen. Vi har altså erfaret, at det an
svar, der er pålagt gennem valg, er nødvendigt, hvis ikke foreningens aktivite
ter skal svigtes til fordel for andre opgaver.

Nu ventede vi på, at kommunen skulle få afsluttet forhandlingerne med ejer
ne af fabriksbygningeme, således at erhvervs lej emål ene kunne opsiges pr. 1.4.73 
til fraflytning den 1. oktober 1973.

Ved kontakt til kommunen i slutningen af marts måned fik vi bekræftet, at
samtlige lejemål var opsagt til fraflytning den 1.10.1973.

I april 1973 løb beboerforeningens første arrangement af stablen, det var 
et bankospil, som måske på grund af dårlig avertering, kun var svagt besøgt, 
men økonomisk holdt vi skindet på næsen, og fik mange erfaringer med henblik på 
senere arrangementer.

SÅ VENTER VI IGEN

For at ventetiden ikke skulle føles for lang, og føre til den helt store 
opløsning, besluttede en del af foreningens medlemmer at tage initiativ til et 
møde om udførelse af og pris på de borde og bænke samt legeredskaber etc., som 
vi havde planlagt at placere i gården. Mødet blev holdt i begyndelsen af juni, 
ca. 2 år efter det første karrémøde; der mødte kun ti op, men vi havde desværre 
også overset at der var en fodboldlandskamp i fjernsynet, så sidenhen har vi 
altid så vidt muligt taget fjernsynsprogrammet med på råd ved fastsættelse af 
mødetidspunkteme. Men vi holdt trods alt modet oppe, og besluttede os for at 
lave en gårdfest i august, samt at tage endnu en forhandling med kommunens by
plankontor.

Midt i juni 1973 gik 4 af os ind og snakkede med en på byplankontoret. Vi 
fik da at vide, at byggestoppet ved en fejltagelse var kommet til at omfatte 
gårdrydninger, men at boligministeriet havde lovet kommunen en generel dispen
sation, sådan at det ikke burde kunne ramme os. Byplankontoret foreslog os at 
tage et møde med stadsgartnerens kontor om vores tegning. Mødet gav os des
uden en mængde oplysninger, som vi kunne bringe med hjem til vore naboer i Røde 
Rose. I karreen ved siden af vores betød det, at de nu selv er i gang med en 
gårdrydning.

I begyndelsen af juli fik vi derfor arrangeret møde med stadsgartnerens af-
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deling, og her godkendte man stort set vores tegning; man lovede at fremstille 
en tegning påført de ændringer, som vi af hensyn til sundhedsmyndigheder, brand
væsen osv. måtte acceptere. Den eneste væsentlige aidring var, at man kun ville 
forsænke boldbanen en smule, da det ville blive urimeligt dyrt at bevare hullet. 
Men med den lille fordybning kan den dog stadig bruges som skøjtebane om vinte
ren. Vi fik desuden arrangeret, at stadsgartneren ville sende et par mand ud og 
se på gården, således at vi på stedet kunne drøfte eventuelle problemer ved pla
nen.
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I begyndelsen af august 1973 fik vi oplysning om, at borgmesteren ikke vi^le 
bruge ministeriets tilbud om dispensation for byggestoppet, hvilket igen betød, 
at nedrivningen først ville kunne påbegyndes pr. 1.11.1973. Så kom det næste 
byggestop, og vi begyndte at frygte at vores gårdsanering ville blive udsat i 
det uvisse.

I begyndelsen af oktober kontaktede vi atter byplankontoret, og vi fik her 
at vide, at det var kommunens plan, at bygningerne skulle være væk senest 31.12. 
1973. Vi var før blevet skuffet, så denne ellers glædelige nyhed tog vi med et 
vist forbehold.

Så i slutningen af oktober begyndte "mystiske mænd" at vandre rundt i gårde
ne og måle op. Det viste sig at være entreprenører, som skulle give tilbud på 
nedrivningen. De bekræftede kommunens ord om at bygningerne ville være væk i 
indeværende år.

Og så den 15.11.1973 rykkede håndværkerne ind med deres betonbor osv., så 
nu ca. 3 år efter det første gårdrydningsmøde i kvarteret er vores gårdsanering 
som den første i Røde Rose igang.

Dog er der stadig det store minus, at selv om der er givet grønt lys for ned
rivningen, så er selve indretningen af gården med legeplads, grønne planter, 
borde og bænke osv. ramt af bygge- og anlægsstoppet, men fra byplankontoret 
siger man dog, at der er søgt dispensation, og at man forventer at den går igen
nem. Først i begyndelsen af februar 1974 var hele bygningen nede - og alle glæ
der sig over lyset, som kan mærkes helt ind i krogene.
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Lige efter sommerferien afholdt beboerforeningen en stor gårdfest, med dans 
og musik, salg af øl og vand samt pølser ristet på hjemmelavet grill, bøme- 
underholdning samt plancheudstilling over nyeste tegninger over gården samt fo
tografier fra andre gårdrydninger uden for Røde Rose.

Festen blev stor succes med flere deltagere end beboere i karreen, pænt 
overskud og sidst men ikke mindst flere medlemmer i beboerforeningen samt meget 
meget større kontakt de forskellige beboere imellem.
En af de ældre (82 år) i karreen som på grund af gangbesvær måtte holde sig
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i sin lejlighed, var alligevel med til festen, idet han hele aftenen overværede 
vores andres morskab fra sit vindue. Og da hans børn, som på trods af at de bor 
uden for karreen, også var tilstede, kikkede op til ham hen imod midnatstid, og 
spurgte om ikke de skulle lukke vinduet for ham, fik de det svar, "Skrup I ud 
og hent en rød Tuborg til mig og se så og kom ned og mor jer videre, det er jo 
første gang i de over 40 år jeg har boet her, at der har været en sådan fest 
og glæde i vor karré".

Derudover havde vi det held, at købmanden, som bor i karreen, har en kommis, 
der kom helt fra Kalundborg for at deltage i vores fest, og han kunne give os 
adgang til ølkælderen, da bajerne slap op.

Hvad_ s amarb e j de t _ me d£ ̂ rt _ i ̂Yï î SÎ ̂

Den stadig større kontakt beboerne imellem har blandt andet medført, at vi 
har kunnet hjælpe hinanden med børnepasning og med at låne hos hinanden. En del 
af os ses også hos hinanden ud over arbejdsmøderne, f.eks. var der en overgang 
nogle, der skiftedes til at spise hos hinanden hver tirsdag.

To par med små børn har fået installeret samtaleanlæg over børnenes senge, 
således at de kan høre efter hinandens børn, når den anden part er i byen.

I sommeren 1973 fandt nogle af os på at tage gårdfesten på forskud, idet vi 
slæbte vaskeborde og bænke ned fra loftet, vi konstruerede interimistiske gril
ler ved hjælp af vaskekedler fra vaskelofterne fyldt halvt op med sand og så en 
rist hen over. Ved en af disse små komsammen'er i gården kom en af de ældre hen 
og sludrede, og vi fik en hyggelig snak over en kasse øl, som han lod hente, om 
gamle dage i kvarteret.
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HVAD VORES HISTORIE BETYDER FOR OS

Selv om vi ved, at ialt 621 af alle husstande i vores karré har haft med 
gårdrydningen og vores beboerforening at gøre, og altså har taget del og ydet 
deres bidrag til sagens frenme, så synes vi alligevel, at vi burde have været 
flere om arbejdet hen ad vejen.

Derfor har vi drøftet, hvad grunden er, og hvad der er at sige til det.
En af årsagerne mener vi, ligger i den måde forvaltningen virker på. For det 

første er sagen behandlet meget langsomt: I et halvt år - fra vi sendte vores 
ansøgning midt i juni 1971 til vi fik svar fra kommunen midt i december 1971 -  
blev sagen behandlet som en gårdrydningssag i magistratens 4. afd. Derefter 
blev det en saneringssag, som overborgmesterens afdeling skulle tage sig af; 
det varede også godt et halvt år. Boligministeriet var inddraget, fordi staten 
skulle betale halvdelen af saneringsudgiften. Først over et år efter, at vi 
ansøgte, fik vi en slags svar, nemlig at sagen nu igen skulle behandles som 
gårdrydningssag i 4. afdeling, og at man nu skulle til at arbejde med at lave 
en indstilling til bygningskommissionen. Først på dette tidspunkt kunne kommu
nen begynde at forhandle med ejerne af fabriksbygningen.

Siden tog det så 3-4 måneder at få sagen gennem bygningskommissionen, bl.a. 
fordi den kun har møde en gang om måneden. Og endnu lasngere at forhandle sig 
frem til en pris med ejerne. At erhvervslejemålene har et halvt års opsigelse, 
hvilket kun er rimeligt, forøger også ventetiden.

Noget betyder det måske også, at den enkelte embedsmand ikke har nogen egen 
interesse i at sagen ordnes hurtigt - han bor her ikke, repræsenterer ikke nogen, 
han er ikke nødvendigvis vores ven - selv om kommunen er vores.

For det andet er selve sagsbehandlingen mørkelagt område for os. Da vi ende
lig fik brev fra kommunen, kunne vi ikke af det se, hvad det faktisk betød for 
os, at sagen var blevet en saneringssag, hverken med hensyn til tidsforbrug, 
videre behandling, eller vores muligheder for at få taget hensyn til vores be
hov.

Vi kender heller ikke de forskellige trin i sagsbehandlingen. Dvs. at vi 
ikke ved, hvilke kontorer, der skal behandle sagen i hvilken rækkefølge, og 
ikke, hvilke følger det enkelte kontors afgørelse kan få for os.

Endelig er embedsmændenes sprog vildledende - mest det skrevne, men også 
det talte - det sidste nok mest på grund af vores ukendskab til trinfølgen i 
sagsbehandlingen.

Hvorfor kan vi f.eks. ikke udforme Og hvorfor kan kommunen ikke give
vores ansøgning således: os svaret:

Det er i oxiden med Jeres gård
rydning, ring til Nli og aftal nær
mere.

Kære Beboere i karre' xxx

Kærlig hilsen
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Disse forhold førte i arbejdsgruppens første levetid til, at vi samledes 
til hastemøder flere gange i den tro, at nu skulle vi skynde os. I forhold til 
vores naboer i karreen betød det, at når vi oplyste, at "nu sker det", med ju
bel og flag, så gik der alligevel langt over et år uden synlige resultater. Der
for sidder mange med den opfattelse, at "det sker ikke i vores levetid" - og så 
er der jo ikke så megen grund til at beskæftige sig med det. Det er nok en af 
årsagerne til, at deltagelsen efter afsendelsen af tegningen i oktober 1972 har 
været dalende, og til at vi trods alt kun er en trediedel af husstandene repræ
senteret i beboerforeningen.

Noget andet, der gør sig gældende, er de betingelser vi har for kontakt med 
myndighederne. Forhandlinger kan kun foregå i arbejdstiden, dvs. mellem 9 og 15, 
evt. 16. Det betyder, at kun hjemmearbejdende, studerende, bedre placerede funk
tionærer, pensionister og evt. også skifteholdsarbejdende kan gå, fordi det el
lers koster en hel eller halv dagløn eller en fridag. Hos os har det betydet, at 
det kun er nogle af os, der har kunnet tage sig af den side af sagen.

Det samme gør sig gældende når det drejer sig om telefonopringninger. Man 
kan kun ringe mellem 9 og 15. Og man kan kun ringe, hvis man enten går hjemme 
og har telefon, eller hvis man har et arbejde, hvor man kan tillade sig at hol
de en pause for at ringe, og også har mulighed for at komme til en telefon. Det 
er nemlig ikke let at føre forhandlinger fra en telefonboks! Det betyder også, 
at hvis man arbejder på fabrik, kan man ikke tage sig af den slags. - Hos os 
har det betydet, at igen kun få af os har stået for telefonopringningerne. Og 
dem kan vi ikke være foruden - de er helt nødvendige.

Ydermere skal man helst kunne bruge en telefon. Dvs. man skal helst i forve
jen vide, hvem man skal tale med, og kende alternative personer, hvis vedkommen
de "lige er gået til frokost", "sidder i møde", er "på ferie" eller "er syg".
Og man skal helst kende sagsbehandlingens gang og en hel masse paragraffer - el
lers får man ingen ting at vide eller lader sig afvise med det samme. Det har 
vi til fulde erfaret.

Vi har talt om, at det ville være bedst, at så mange som muligt af os kunne 
fungere som kontakter til kommunen. Både fordi man lærer noget af det, og fordi 
vi muligvis får mere at vide, fordi vi så er flere til at udtænke spørgsmålene 
i den enkelte samtalesituation. Endelig også fordi der altid er risiko for, at 
den, der er kontakt, bliver for indforstået i længden. Vi synes, vi har fået 
mest ud af de mundtlige ansigt til ansigt-forhandlinger. Dels er vi så på 
en gang mange om at spørge, notere svar og reaktioner, vi har bedre muligheder 
for at lave en fælles vurdering af forhandlingen bagefter, og endelig er det i 
sådanne forhandlinger, vi har fået de fleste oplysninger samlet.

Derfor mener vi, at der er nogle ting, der skal laves om: enten skal vi alle 
i vores ansættelsesforhold have det sådan, at vi kan gå til møder eller telefo
nere, uden at det koster os vores løn - eller også skal møder og opringninger 
kunne foretages i vores fritid, og embedsmændene skal kunne komme til os i ste
det.

Vi har mange gange her i karreen snakket om, at det er urimeligt at den hus
lejeforhøjelse, som ejerne kan vælte over på os, når de sætter penge i en gård
rydning, gælder til evig tid - altså ud over de ti år, der går inden investerin
gen er kommet hjem igen. Det har betydet, at mange har ment, at så skulle vi 
ikke have en gårdrydning alligevel, for det var simpelthen for urimeligt. - 
Men trods alt er det her noget, som kan blive, sådan som vi har brug for det -
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vi får for en gangs skyld noget for pengene. Det er heller ikke rimeligt, at 
der skal gå så lang tid med at forhandle med ejerne om køb. Taaik hvor meget let
tere, hvis kommunen ejede jorden og bygningerne; så kunne vi bare sige, at nu 
gik vi igang selv med at ordne vores gård; og så havde vi heller ikke problemet 
med den vedvarende lejeforhøjelse.

Selv om det er sådan, at vores omgivelser sætter betingelserne for, hvordan 
vi kan få skaffet os bedre forhold, så betyder det også noget, hvordan vi ordner 
tingene os selv imellem; for jo bedre vi ordner dem, jo bedre kan vi komme om 
ved de betingelser, som omgivelserne stiller.

På det første karrémøde kunne vi ikke beslutte os til at nedsætte noget ar
bejdsudvalg. Vi kunne kun træffe beslutning om, hvornår det næste karrémøde 
skulle være, og om hvem, der skulle gøre hvad inden da. På det andet karrémøde 
lavede vi ikke engang en deltagerliste, men nøjedes med at udpege en til at 
være kontakt til kommunen. Det betød, at det var overladt til kontakten at fin
de ud af, hvem og hvordan der skulle indkaldes, når der kom svar fra kommunen, 
og at vi ikke tog den situation i betragtning, at det trak ud med svaret. Nu 
gik det sådan nogenlunde alligevel, men det betød, at arbejdsgruppen ikke hav
de nogen rigtig ansvarsfordeling. Til gengæld har dens medlemmer været skiften
de og dens størrelse ligeså, selv om der har været en fast kerne, som hele ti
den har været med. Hvis vi havde organiseret os lidt bedre fra starten, havde 
vi måske været i stand til at få sagen ekspederet hurtigere.

Somme tider har vi syntes, der var alt for meget papir i vores arbejde. Men 
hvordan skal vi holde hinanden orienteret, når vi er rigtig mange, hvis ikke vi 
kan anvende papir? Vi har ikke altid sørget for, at alle, der var inviteret til 
et møde, fik referat af det bagefter. Det gælder f.eks. både det andet og det 
tredie karrémøde. Det kan have medvirket til, at vi ikke var så mange til det 
fjerde karrémøde. - Det er heller ikke altid så nemt at få tingene sagt på pa
pir. I virkeligheden skulle vi nok have haft lidt mindre travlt i starten, så 
de af os, der stemte dørklokker dengang, havde været bedre i stand til at svare 
på spørgsmål om betaling og muligheder og fremgangsmåde, og sådan at vi havde 
været flere om det, eller havde haft mere tid til det. For vi har også erfaret, 
at tidspunktet på dagen skal vælges med omhu - bedst mellem 18.30 og 19.30. Og 
hver snak tager lang tid, så det er meget begrænset, hvor mange besøg man kan 
nå på en aften.

Vi har forsøgt at klare nogle af informationsproblemerne ved hjælp af op
slagstavler i opgangene. Men for det første er det afhængigt af værtens vilje, 
om vi må sætte en op (vi har i hvert fald en, der siger nej), og for det an
det kan de kun bruges til påmindelser og mindre vigtige beskeder.

I det hele taget har vi manglet en fast kontaktadresse blandt os, som alle 
kunne have haft fra starten, sådan at interesserede, som ikke var med i begyn
delsen, havde mulighed for at hoppe på imellem karrémødeme. Først med beboer
foreningen er det blevet muligt. Vi har nu planer om, at foreningen skal lave 
en velkomstfolder til nyindflyttede med oplysninger om, hvad vi har lavet og 
kan lave sammen.

Med foreningen har vi også kunnet tænke på at leje et lokale i karreen. De 
store møder har vi holdt på skolen eller i kirken. De mindre i hjemmene. Men 
nogle er nok lidt betænkelige ved at komme til et fremmed hjem - så er et for
eningslokale mere neutralt. Hidtil har vi bare ikke haft råd til at anskaffe os 
et sådant.
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Vi har nævnt nogle gange, at betingelserne for at løse nogle af de opgaver, 
der er forbundet med en gårdrydning, er sådan, at kun nogle af os kunne tage 
sig af dem. Men selv om det har været tilfældet, har vi selv bestemt, hvornår 
vi skulle holde møder, dvs. vi har kunnet vælge et tidspunkt, hvor de fleste 
har kunnet komme. Derfor har vi kunnet bruge arbejdsgruppemøder og karrémøder 
til at træffe beslutning om de retningslinier, arbejdet skulle følge. Vi har 
fundet, at vigtige og afgørende beslutninger skal tages på karrémøder, mens det 
løbende arbejde' kan varetages af en mindre gruppe med fastlagte opgaver.

Når vi skal vurdere, hvordan de mest aktive i arbejdet fordeler sig med hen
syn til alder, køn og arbejde, må vi først gøre rede for, hvordan sammensætningen 
er for hele vores karré.

Aldersmæssigt er det sådan, at en ret stor del af os er pensionister (det 
svarer til brokvartereme i København som sådan), vi er ikke så mange midaldren
de, men til gengæld er vi efterhånden en hel del yngre, med og uden børn.

I arbejdsgruppen har vi fortrinsvis været yngre, men har dog en enkelt pen
sionist og nogle midaldrende også. Det hænger nok sammen med, at yngre mennesker 
har flere kræfter, og mindre børn - og derfor et mere påtrængende behov for et 
sikkert og godt opholdssted for børnene. Vi ældre har lært at affinde os, hvis 
vi da ikke er så heldige at have en kolonihave eller en campingvogn.

I gruppen har vi allesammen udearbejde, og vi er nogenlunde lige mange af 
hvert køn. Vi har mange forskellige slags arbejde - og det er en fordel, fordi 
vi så har mange muligheder for at hjælpe hinanden: tilsammen kan vi næsten alt 
det, der er brug for: En ved noget om paragraffer, én har adgang til en foto
kopimaskine, én er god til maskinskrivning, én kan snedkerere, én ved noget om 
regnskab osv. osv.
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I februar 1972 blev ået på et Triv-selv-møde foreslået, at der skulle ned
sættes en gruppe, hvis opgave skulle være at finde ud af, hvordan stemningen 
var for gårdsanering.

Forslaget faldt i god jord, og vi fastsatte en dato for et møde for alle 
interesserede.

Triv-selv påtog sig at annoncere mødet for at sikre så stort et fremmøde 
sai muligt. Foldere blev sendt rundt til alle husstande i gaden, og samtlige 
opgange blev forsynet med et opslag.

1. møde

Den 27. februar holdt vi så det første møde med gårdrydning som emne. Frem
mødet var desværre minimalt (ca. 20), men til gengæld var alle fremmødte ind
stillet på at gå aktivt ind i arbejdet for at få nogle acceptable gårde. Man 
blev enige om at dele sig i tre grupper, da der var tale om tre forskellige 
gårde, som efter størrelse blev kaldt mini-, midi- og maxigården. Gårdgruppeme 
blev sammensat af folk fra egne gårde.

Den følgende beskrivelse af en gårdsaneringsprocedure er fra maxigården, 
der afgrænses af Vølundsgade, Nannasgade, Ægirsgade og Tagensvej. Denne gård er 
meget lang og smal ca. 180 m lang og med en bredde varierende mellem 8 og 18 me
ter (trappehusene rager ud). Der er 368 husstande med 91 børn under 7 år, 42 
mellem 7 og 16 og derudover bor der 191 mellem 17 og 30 år, 246 mellem 31 og 
65 år og 85 over 66 år.

HVORDAN DET STARTEDE
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Mini- og midigruppeme stødte ret hurtigt ind i store vanskeligheder, idet 
det i disse gårde ville være nødvendigt at ekspropriere erhvervsejendomme for 
at kunne lave en gårdsanering. Man besluttede derfor at droppe sagerne formelt, 
og i stedet opfordrede man til, at man i fællesskab gjorde noget for at forbed
re forholdene f.eks. i form af maling af husene op til 1 . sal, blomsterkasser, 
afskærmning af skraldespandene og lignende.

Det kan nævnes, at et par af disse gårde i dag fremtræder som små, idylliske 
gårdhaver.

HVORDAN ARBEJDET SKRED FREM

Marts måned gik for maxigruppen med at lægge strategi m.h.t. de forestående 
møder med kommunen. Vi diskuterede meget, hvordan problemerne skulle fremlasgges, 
og hvem, der skulle gøre det.

Første møde fandt sted 5. april med ingeniør Kirkeby, Byplankontoret. Formå
let med mødet var at skaffe oplysninger om muligheden for en gårdsanering. Grup
pens repræsentanter forhørte sig om kommunen ville foranstalte en gårdsanering, 
som tilgodeså beboernes ønsker. Hertil svarede Kirkeby, at man var lydhør for 
beboerønsker, hvis disse vel at mærke havde en stor opbakning bag sig, Men ofte 
måtte man forkaste beboernes skitseforslag af økonomiske grunde, og i stedet 
gribe til standard-modellen. I øvrigt mente han, at en sanering af vores gård 
ville blive meget vanskelig - og særdeles bekostelig - p.g.a. niveauforskelle
ne. Dertil kunne vi kun svare, at man jo ikke behøvede at udjævne, men blot 
tage den mulighed op, der lå i disse forskelle. Enden på samtalen blev, at vi 
skulle snakkes ved, når vi havde resultatet af den planlagte opinionsundersøgel
se for og imod gårdsanering. Jo flere beboere der var for, jo større interesse 
ville der blive vist vores sag. Med det for øje gik gruppen nu i gang med at 
agitere for en ny gård: Vi sendte løbesedler ud og holdt fællesmøder.

Fra et spørgeskema brugt af Triv-selv i Vølundsgade nov. 1971, vidste vi, 
at denne side af gården var positivt indstillet over for en gårdsanering (re
sultatet var dengang 155 for og 10 imod).

Problemet blev nu at få de andre tre sider med. Beboerne her var ikke for
vænt med gadehygge, som vi er det i Vølundsgade, især fordi vi har et fælles
skab i gadeforeningen (Triv-selv), men også fordi Vølundsgade ikke er nær så 
trafikeret som f.eks. Ægirsgade, som ikke just indbyder til, at man springer af 
cyklen for et pludseligt vink for at få en sludder med naboen - ej heller til 
en hyggesnak i ny og næ på fortovet.

Beboerne omkring gården var således ikke særlig godt rystet sammen, så vi 
så det som vores opgave at samle beboerne omkring gårdsanering.

Vi besluttede at starte med en plancheudstilling i håb om, at den ville kun
ne samle en masse mennesker, som så samtidig viile få lejlighed til at snakke 
sammen og udveksle synspunkter med hinanden og med os.

Forberedelserne var store og mange. Vi tog billeder af vores gård for at 
vise hvor uhumsk og dårlig en gård, vi rent faktisk har - vanen får jo én til 
at affinde sig med meget, og for at overbevise beboerne om, at vores gård godt 
kunne blive hyggelig på trods af sin tossede facon, skaffede vi billeder af 
nogle sanerede gårde, som i form og størrelse mindede meget om vores.
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Den 2. december kl. 10 stod vi så på Balders Plads (lige ved siden af går
den - ud til Ægirsgade) i let regn foran nogle meget flotte og sigende plancher 
(syntes vi selv). Formiddagen gik og det var kun et fåtal, som standsede op for 
at få et kig på billederne og tilkendegive deres mening. Kl. 15 havde udstil
lingen været besøgt af ca. 11 beboere, hvoraf de tre havde givet udtryk for, at 
de gik kraftigt imod en sanering. Trætte og godt skuffede gik vi hjem med vores 
plancher.

Over en kop the fandt vi ud af, at det ikke nyttede at slikke sår for længe, 
men blot se at komme videre. Det måtte kunne lykkes. Så derfor fortsatte vi i 
den næste tid med jævnligt at sende foldere rundt, hvori vi argumenterede for 
goderne ved en ny gård, samt opfordrede flere til at melde sig ind i gruppen.

B§§ktionen_sætter_ind

En dag i februar 1973 kom et anonymt brev dumpende ind gennem brevsprækken: 
"Sig nej til gårdsanering - og undgå lejeforhøjelse".

Vi mente nu, at det var på tide at lave et fællesmøde, hvor vi kunne disku
tere problemer omkring gårdsanering, og hvor vi i gruppen kunne forklare, hvad 
gårdsanering vil sige.

D. 7. marts indkaldte vi til møde i Medborgerhuset i Baldersgade. I mødeind
kaldelsen tog vi til genmæle over for den anonyme skrivelse og opfordrede afsen
deren til at komme ud af busken og diskutere sagen på et sagligt grundlag. På 
mødet viste vi lysbilleder om emnet, og vi besvarede tvivlsspørgsmål i forbin

se evt. bilag 
nr.2, s.380

se evt. bilag 
nr.4, s.381

se evt. bilag 
nr.l, s.380

delse med den omdiskuterede lejeforhøjelse.
Fremmødet var kun på 20, men mødet fungerede godt, så vi følte os oplagte

til det fortsatte arbejde.
Vi lavede herefter en beboeranalyse via spørgeskema-interviews, som Aåste, 

at 208 husstande ud af 318 adspurgte gik ind for en gårdsanering
Målet var nået - troede vi. Det skulle senere langtfra vise sig at være 

tilfældet.
D. 26. marts holdt vi det første konstruktive beboermøde i Medborgerhuset 

(65 fremmødte). Det blev vedtaget, at man formelt skulle henvende sig til kom
munen om sagen, samt at man i fællesskab skulle udforme liste med beboernes øn
sker til et gårdsaneringsprojekt.

D. 9. april 1973 afsendte gruppen et andragende til kommunen, som vedtaget
på beboermødet.

D. 30. april afholdtes det andet konstruktive beboermøde (30 fremmødte), 
hvor vi i fællesskab udarbejdede den første skitse til gården. Der kom mange 
festlige forslag såsom grill, tingsted og lysthus. Og der blev ofte sagt fest
plads, borde og bænke, hvilket vel nok fortæller en del om behovet/ønsket om 
at have lidt mere glæde af hinanden.

Da den endelige ønskeseddel lå på bordet, gik et af gruppens medlemmer, som 
var arkitekt, i gang med at lave pap-brikker af legepladser, festpladser, træer 
og alle de andre ønsker, der var kommet frem på fællesmødet.

Og på næste gruppemøde sad vi så og legede med brikker. Vi havde delt os i 
to grupper med hver en tegning af gården, således at vi alle kunne være med til
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at finde ud af og foreslå, hvor vi kunne tænke os festplads, græsplæne osv. skul
le ligge. Ud fra de to forslag, der på mange måder lignede hinanden, gik vores 
arkitekt-medlem i gang med en tredie skitse, som skulle blive det samlede resul
tat af de to.

I mellemtiden (i maj måned) umiddelbart efter, at vi havde sendt mødeind
kaldelse ud med en kopi af andragendet til kommunen, satte en række negative 
reaktioner ind fra en gruppe beboere fra andelsboligforeningeme i Ægirsgade.
De foranstaltede en underskriftindsamling, som mærkværdigvis nu viste 210 imod 
en gårdsanering og kun 47 for, mens over hundrede ikke stemte.

Dette resultat sendte andelsboligforeningeme i Ægirsgade til magistratens
4. afdeling, samtidig med at de bad kommunen droppe gårdsaneringsprojektet.

Samtidig arbejdede vores arkitekt-medlem videre med skitsen til gården, og 
den 19.6. forelå det første skitseprojekt, som var en koordination af de for
slag, der var kommet på gruppemødet. Også resultatet af afstemningen var nu 
kommet, så der standsede vores arbejde.

Siden har vi ikke arbejdet med sagen i gruppen - vi blev jo noget modfaldne 
og matte i det oven på protesterne. Men vi er opsat på at fortsætte arbejdet og
har snakket en del om det, når vi har truffet på hinanden - det må kunne lykkes
på én eller anden måde.

VORES SITUATION NU - HVORDAN KOMMER VI VIDERE?

Arbejdet med vores gårdsanering har nu ligget stille siden det negative af
stemningsresultat kom frem sidst i maj. Vi har holdt en ekstra lang sommerferie 
fra arbejdet og har haft tid til at tænke os grundigt om.

Vores første reaktion på beboernes nej var spørgsmålet, om vi skulle opgive 
at slås for den gårdsanering. Men lysten til at fortsætte vendte tilbage, og nu 
drejer vores overvejelser sig om, hvordan vi skal og kan fortsætte. Dette spørgs
mål må ses i sammenhæng med de mål, vi har stillet os, og de problemer, vi har 
haft:
1 . hvad er årsagen til de fejl, vi har begået? og
2. hvad er indholdet i de argumenter, der har været imod gårdsanering?

Når det er undersøgt, kan vi finde løsningen på, hvordan arbejdet skal fort
sætte .

HY§d_var jrores_ml?

Det var fra starten vores mål ikke bare
1 . at gennemføre en gårdsanering, men også
2. at gårdsaneringen skulle gennemføres som resultat af beboernes beslutning i 
en direkte demokratisk beslutningsproces dvs. at beslutningen skulle træffes på 
fællesmøder efter princippet en beboer - en stemme.

En forklaring på, hvorfor vores arbejde mod disse mål er endt i den nuværen
de situation, er at finde dels i
I selve vores arbejde med at oplyse om gårdsanering og diskutere gårdsanerings- 

problemer med resten af beboerne og dels i
II den måde, vi har arbejdet på i gruppen (internt).



79

^!?Éi4®5_!B®d_§i_oplY§e_om_gårdsanering_og_diskutere_gårdsaneringsproblemer med 
I®sten_af_beboerne

Vores muligheder for på et tidspunkt inden for en overskuelig fremtid at få 
gennemført en gårdsanering efter de oprindelige principper (om direkte demokra
ti) afhænger af vores evne til at rette op på de fejl, vi gjorde i kommunikati
onen med resten af beboerne, dvs. de fejl, vi gjorde ved at lede sagens udvik
ling, som vi gjorde, med hensyn til oplysningarbejde, diskussioner og beslut
ninger.

Årsagen til, at et flertal af beboerne endte med at stemme nej til en gård
sanering, er nok især kommunikationsvanskeligheder: at vi har været for dårlige 
til at gøre det forståeligt for resten af beboerne, hvad en gårdsanering over
hovedet er for noget.

De argumenter, der tilsyneladende ledte et flertal til et nej, viser noget 
om, hvor vi gjorde fejl. De viser dels, at vi ikke har formået at give alle en 
forestilling om, hvordan gården vil se ud efter en gårdsanering, hvordan den vil 
komme til at fungere til dagligt med hensyn til vedligeholdelse, og hvordan vi 
kan lave de ordensregler, vi har brug for, og dels, at vi ikke har gjort forhol
dene omkring den økonomiske side af sagen tilstrækkeligt klart: lejestigninger
ne, gevinst i ejernes lommer?

Vi har på forskellige måder forsøgt at udbrede oplysning om gårdsanering og 
at informere resten af beboerne om sagens udvikling. Det er derfor naturligt at 
vurdere fejl og mangler i dette arbejde ved at se på de enkelte kommunikations- 
måder:
1 . beboermøder (fællesmøder)
2. plancheudstillinger
3. løbesedler
4. spørgeskema-undersdgelse
5. læserbreve i lokal-avisen (Nørrebro Avis)

1. Beboer-fællesmøder - Vi holder fællesmøder i Medborgerhuset i Baldersgade
(i Røde Rose)

Fællesmøder har været vores direkte kontakt til beboerne, hvor diskussionen 
om gårdsanering har kunnet foregå i en større forsamling, hvor vi har kunnet for
klare, hvad en gårdsanering er for noget, og hvor alle har kunnet stille spørgs
mål og få direkte svar.

Generelt har spørgsmålene og kritikken på møderne givet os en god fornemmel
se af, hvad der manglede eller var uforståeligt i løbesedlerne, og hvad vi skul
le gøre særlig meget ud af at forklare næste gang, vi henvendte os til samtlige 
beboere (i de næste løbesedler).

En erfaring fra fællesmøderne er, at vi har været for dårlige til at støtte 
hinanden. Den eller de, der har fået ansvaret for at fremlægge noget på mødet, 
har også fået lov til at være alene om det - selv om det mange gange ville have 
hjulpet til at gøre det forståeligt, om der var kommet nogen uddybende bemærk
ninger fra de andre i gruppen. Her har gruppen imidlertid været i lidt af en 
konflikt, fordi nogen i gruppen mente, at det rummer en fare for, at gruppen 
vil blive opfattet som uenig, og arbejdet vil blive hæmmet, hvis beboerne opfat
ter gårdsaneringsgruppen som splittet/uarbejdsdygtig.



Vores erfaringer med fællesmøder er desuden, at man skal være omhyggelig med 
ikke at indkalde til møde, før der er tilstrækkeligt væsentligt stof at frem
lægge og diskutere. Ellers taber man mødet på gulvet, beboerne gider ikke komme 
igen, og ved deres kontakt til andre beboere rækker effekten måske videre og 
afholder endnu flere fra at møde op.

Det er vores hensigt at få så mange som muligt til at gå til fællesmø
derne for at udnytte de fordele, den direkte kontakt giver, til at udvikle ar
bejdet, og for at få så mange som muligt med i diskussioner og beslutninger, 
der tages på fællesmøderne. Men beboernes deltagelse i fællesmøderne afhænger 
jo bare også af forhold, som vi ikke har nogen indflydelse på, nemlig folks ma
terielle muligheder for at deltage. Folk på skiftehold/aftenarbejde kan ikke 
komme til møde kl. 19.30, og fra familier med børn kan kun den ene komme - og 
det under forudsætning af, at den anden kan og vil passe børnene. Enlige med 
børn har endnu ringere muligheder for at deltage.

For alligevel at give de mennesker mulighed for at deltage i sagen på en 
mere direkte måde skal vi måske forsøge at udbygge en anden kommunikations-form: 
plancheudsti1 1ing.

2 . PIancheuds t i1 1ing

Denne kommunikationsform har vi kun nået at benytte os af en enkelt gang 
(nummer 2 blev aflyst, da afstemningen gav et nej til gårdsanering). Den gennem
førte plancheudstilling blev ingen succes, men det er meget sandsynligt, at det 
vil vise sig at være en god måde at holde kontakten med resten af beboerne i 
gang på, fordi den kan være en opfordring til og mulighed for at diskutere pro
blemerne med andre beboere. På den måde kan de fra gruppen, der står ved plan
cherne også besvare spørgsmål og tage mod kritik af vores arbejde og forslag 
til, hvad der skal gøres ved problemerne. Hvis de fra gruppen, som står ved 
plancherne opsamler, hvad der kommer af kommentarer og forslag på plancheudstil
lingen, og tager det med på fællesmødet, kan der så diskuteres og evt. træffes 
beslutninger bl.a. på baggrund af det, der kom frem på plancheudstillingen. Det 
vigtigste formål med en sådan plancheudstilling er med andre ord ikke så meget 
at vise flotte plancher som at etablere et diskussionssted, hvor gårdsanerings
spørgsmålet kan komme op at vende.

3. Løbesedler

Vi har brugt at skrive løb'esedler til karreen som et middel til at videre
bringe vores begrundelse for gårdsanering til alle beboerne, og til at holde 
alle underrettet om sagens gang, så at folk kunne have bedre forudsætninger for 
at tage beslutninger på fællesmøderne. Den skriftlige kontakt har bestået i:
a. løbesedler, hvor vi fortæller, hvad en gårdsanering er for noget, og hvad 

en gårdsanering kommer til at betyde for vores gård.
b. indkaldelser til fællesmøder med referat af diskussioner og beslutninger 

fra sidste fællesmøde, referat af hvad der ellers er sket siden sidst
(f.eks. møde med kommunen) og ned en dagsorden for det nye møde.

c. løbesedler med vores svar på de skrivelser mod gårdsanering, som andre be
boere har delt rundt.
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Den skriftlige kontakt-form indeholder flere problemer:

Et problem for os har været at skrive på et sprog (dansk), der er letlæse
ligt» klart og forståeligt for alle og undgå indforståede udtryk (diverse slang
ord) og fremmedord. Det er jo vores ønske, at folk læser og forstår det, vi sen
der ud, og derfor må det, vi skriver, ikke være fremmed for dem, der skal læse 
det.

Det har også været et problem for os at finde en balance mellem at forklare 
alle aspekter af et spørgsmål uddybende, og at undgå at skriverierne bliver så 
omfattende, at folk ikke gider at give sig i kast med at læse det.

En lille detalje, som dog ikke er uden betydning, er, at man kan gøre en 
løbeseddel overskuelig og lettere at læse ved f.eks. at sørge for at sætte tek
sten op med god linieafstand mellem afsnittene og ved at lave mange og korte 
afsnit. Det er en simpel teknisk regel, som vi imidlertid ikke konsekvent har 
taget hensyn til, når vi har delt noget ud.

Det er umuligt at bedømme om det er et uforståeligt sprog, overfladiske og 
mangelfulde forklaringer på problemerne eller for lange og uoverskuelige løbe
sedler, der er hovedårsagen til, at folk enten ikke har læst eller ikke har for
stået, hvad vi har skrevet. Men det er en kendsgerning, at vi på fællesmøderne 
har måttet sige de samme ting igen og igen, selv om de allerede havde været om
talt en eller flere gange i vores løbesedler. Fællesmøderne har klart fungeret 
som kontrol på, hvordan de løbesedler, vi har delt rundt, er blevet forstået 
eller misforstået, og om de overhovedet er blevet læst.

Alle de gentagelser og uddybninger, det har været nødvendigt for os at kom
me med (at de var nødvendige, er altså til dels vores egen fejl), har gjort, at 
udviklingen i sagen blev meget langsommelig. Langsommeligheden kan måske i sig 
selv være årsagen til, at beboerne ikke har læst vores løbesedler. De har hur
tigt fået den følelse, at der ikke rigtig skete noget, og mistede interessen?

Der er en kontakt-mulighed, som vi næsten ikke har gjort brug af (ikke sy
stematisk), og det er at snakke med naboer og genboere - hvor man nu møder dem: 
på gaden, i opgangen, hos bageren, i gården. Vi har i stedet brugt vores kræfter 
på at skrive løbesedler, som bare ikke er blevet læst af alle, bl.a. fordi det 
er et stykke arbejde at læse. Det er nok meget vigtigt, at man får snakket alle 
de problemer igennem, der kan være ved gårdsanering, og det er altså noget, vi 
må se at få rådet bod på i vores videre arbejde, så vi kan få en bedre indsigt 
i, hvilke problemer der er i forbindelse med gårdsanering i vores gård.

4. Spørgeskema-undersøgelse

Vi lavede en spørgeskema-undersøgelse, da vi ville undersøge, om der var 
stemning for en gårdsanering. Selv om det var praktisk umuligt at gennemføre 
den som andet end en husstands-undersøgeIse gav den dog et rigtigere billede af 
stemningen hos beboerne end en fællesmøde-beslutning taget af et forholdsvis 
lille antal fremmødte.

se evt. bilag 
nr.3, s.380
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Forud for undersøgelsen havde vi gjort et ret omfattende oplysningsarbejde, 
så at beboerne ikke skulle stå på helt bar bund, når vi kom med vores spørge
skemaer, men her blev det igen vores erfaring, at mange slet ikke anede, hvad 
en gårdsanering var, og derfor enten afviste gårdsanering eller ikke ville tage 
stilling for eller imod.

5. Læserbreve i Nørrebro Avis (lokal-avisen)

Da diskussionen for og imod rigtigt begyndte at blusse op, brugte både mod
standere og tilhængere lokal-avisen til læserbreve om gårdsanering. Sådan kom 
problematikken lidt ud over vores egen gård, men debatten blev alligevel ved at 
have et lokalt præg med lokale modsætningsforhold af til tider personlig karak
ter. Den førte ikke til en god principiel debat med deltagelse af folk fra and
re gårde i bydelen.

Et medlem af gruppen opfordrede da Nørrebro Avis til at arrangere en rund- 
bords-diskussion mellem gårdsaneringsgruppen og de aktive modstandere, en dis
kussion, som kunne gøre det klarere, hvor uenigheden egentlig lå. Nørrebro Avis 
ville gerne bringe en sådan rundbords-diskussion i sine spalter, men modstander
ne ville ikke være med, og ideen måtte droppes. Herefter blev læserspalteme så 
lukket for gårdsanerings-diskussionen.

D i l ® ] S L 6 _ d e m o k r a t i s k _ b e s l u t n i n g s p r o c e s _ - _ e n _ n ø d y e n d i g Y i s _ l a n g s o m _ p r o c e s _ i i l

Som følge af, at vi måtte satse størstedelen af vores kræfter på oplysnings
arbejde om gårdsanering og på at holde udviklingen i sagen så offentlig som 
muligt, så at alle beboere vidste nogenlunde, hvad vi vidste, og på grund af de 
mange gentagelser, der viste sig nødvendige, blev det en langsommelig og tung 
proces. Det havde ikke nogen god indflydelse på vores arbejdslyst, vi var for 
utålmodige, blev trætte og havde fornemmelsen af ikke at komme ud af stedet. Vi 
har nu erkendt, at denne langsommelighed er et nødvendigt onde, hvis man vil 
gennemføre en gårdsanering ved direkte demokratisk beslutningsproces. Mange af 
årsagerne til at et flertal sagde nej ved den sidste afstemning ligger altså i 
kommunikations-fejl, dvs. forhold som er stærkt afhængige af vores indsats. Men 
der er et par forhold, som måske har været medvirkende, og som først kan ændres 
ved en samfundsændring. Det ene knytter sig til, at det er første gang beboerne 
deltager i en egentlig demokratisk proces. Det er nok fristende for mange at 
sige nej alene som en reaktion på, at vi som borgere aldrig er blevet spurgt om 
noget, og at tingene bare vedtages hen over hovedet på os ...

I denne sag fastslår vi altså, at alle har del i magten (den magt der kan 
blive tale om, dvs. magt til at beslutte, at vi gerne vil have en gårdsanering,
og magt til at beslutte, hvordan vi ønsker gården skal se ud - om vi så får det
afgør kommunen). Det - for en gangs skyld at have noget at skulle have sagt -
giver vel mange lyst til at markere deres indflydelse så kraftigt som muligt,
og det gøres ved at stemme imod initiativet til gårdsanering?

Vores anstrengelser for at få beboerne inddraget i gårdsaneringsspørgsmålet 
må dog siges at være lykkedes, for der opstod en debat i karreen via løbesedler, 
læserbreve og snak på gaden. I denne forbindelse har det nok stor betydning, at 
gårdsanering er en sag, der har så direkte betydning for alles hverdag.
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Begge afstemninger var husstandsafstemninger og dermed ikke så demokratiske, 
som de burde være, men for gårdsanerings-gruppen var en rundspørge efter prin
cippet 1 beboer - 1 stemme praktisk uigennemførlig.

Da der er tale om husstands-afstemninger, er det sandsynligt, at det i et 
vist omfang er forskellige medlemmer af husstandene, der har svaret i de to af
stemninger.

Et andet forhold, der sandsynliggør 2 forskellige afstemningsresultater, 
uden at stemningen kan siges at være vendt, er, at vi i vores spørgeskema-under
søgelse stod direkte ansigt til ansigt med de beboere, vi udspurgte, og at vi 
præsenterede os som medlemmer af gårdsanerings-gruppen (altså som tilhængere). 
Det har jo nok i sig selv haft effekt som pression på tvivlerne og på nogen af 
modstanderne (?) og er måske årsag til nogen af de ja-stemmer, vi kunne tælle. 
Modsat var modstandernes skriftlige afstemning også pression over for tvivlerne 
og nogle af tilhængerne, alene fordi stemmesedlerne skulle sendes til modstan
derne med underskrift og adresse, (spørgeskema-undersøgelsen var anonym). Denne 
pression udmønter sig i, at mange tilhængere og tvivlere undlader at stemme el
ler stemmer anonymt. 104 ud af 368 stemte ikke, selv om der var gratis frimærke 
og svarkuvert, og selv om der ikke var lasngere til modstandernes dør end til 
postkassen. Kun 4 var anonyme (uoplyst om de stemte for eller imod). Men især 
skal grunden til det store antal nej-stemmer nok findes i den omstændighed, at 
vi ikke på det tidspunkt, da modstandernes propaganda satte ind, havde magtet 
at forklare, hvad en gårdsanering går ud på. Beboerne stemte tilsyneladende nej 
med for en stor del følelsesladede begrundelser.

Kommunikationsproblemerne er allerede beskrevet, men den argumentation mod 
gårdsanering der via løbesedler, læserbreve i Nørrebro Avis og personlige kon
takter kom til vores kendskab, må også bedømmes, før det er muligt at vurdere, 
hvad der er den egentlige grund til de mange nej-stenmer.

^gumenterne_mod_gårdsanering

1. Det økonomiske argument
Udgiften for en gårdsanering, ca. 15 kr. pr. husstand pr. måned, vil være 

en økonomisk belastning for lave indkomster. Dette argument er det for os at 
se vægtigste argument mod gårdsanering. Det er et reelt problem, som den enkel
te husstand må afgøre, om den har en løsning på. Vores spørgeskema-undersøgelse 
viste imidlertid at 208 ud af 230, der var interesserede i gårdsanering, også 
var villige til at betale et beløb af denne størrelsesorden.

2. Ejer/lejer-forholdet
Vi, der har startet gårdsanerings-arbejdet, hører ikke til dem, der har de 

fleste erfaringer med husejernes fiks-fakserier og smarte metoder til at presse 
penge ud af lejerne - eller til huslejestigninger, der går lige ned i ejernes 
lommer - uden at lejerne får en smule for pengene. Den gevinst, som her er lov
lig, ligger i den stigning i ejendomsværdien, som er følgen af en gårdsanering. 
Denne gevinst må lejerne betale for, når ejeren skal til at betale større ejen
domsskat som følge af ejendomsværdistigningen. Ejerne har også ret til, (selv 
efter at lånet er tilbagebetalt), at opkræve det beløb, som før gik til afdrag

M s te rn in g e rn e



på lånet. Hvis vi skal tro kommunen, vil inflationen imidlertid i løbet af de 
10 år, som lånet skal afdrages over, indhente værdien af de 15 kr., så at de 
svarer til udgiften ved drift og vedligeholdelse af gården (som jo fortsat skal 
betales), i det tilfælde bliver lejerne altså ikke snydt.

Vores grund til stadig at mene, at vi skal have en gårdsanering, er, at vi 
som lejere for en gangs skyld får noget for vores penge, i modsætning til de 
lejeforhøjelser, der fulgte og følger efter 1966-forliget for eksempel (sidste 
stigning i marts 74). Vi mener ikke', at vi skal bekæmpe ejernes uretmæssige ret 
ved til daglig at finde os i gråt og råddent slum; det må ske ad mere virknings
fulde kanaler som f.eks. gennem lejerforeninger og politiske organisationer og 
partier. Her kan der tages bedre fat om ondets rod som bl.a. er den private 
ejendomsret og bolig- og lejelovgivningen, som vi ikke ændrer ved at boykotte 
en gårdsanering i vores gård. Ud over at vi får en bedre gård, dvs. bedre ude- 
arealer, får vi også større glasde af hinanden, når vi sammen arbejder for en 
gårdsanering.

3. Mistillid til kommunen
Det er kommet frem som et argument mod gårdsanering, at man ikke kan have 

tillid til, at kommunens pris på en gårdsanering - 15 kr. pr. husstand pr. må
ned - holder stik. Det er et argument, som vi kun kan tilbagevise ved at for
tælle, at kommunen har fået sine tal på baggrund af ca. 20 gårdsaneringer.

Dette argument må måske også ses som et påskud for at sige nej, fordi man 
måske godt kunne acceptere 15 kr., men stadig vil holde fast ved sit nej?

4. Mistillid til os (gårdsaneringsgruppen)
Den første protest-løbeseddel, der blev delt ud i december 1972 (anonym) 

gik foruden på de økonomiske omstændigheder på problemer af praktisk art - hvor
dan kunne en stor fælles gård etableres, uden at der kommer nogle praktiske pro
blemer? Disse praktiske spørgsmål prøvede vi at tage stilling til i en løbesed
del og på beboermøderne.

8 4

Imod gårdsanering For gårdsanering
Mandag den 30. april kL 

19,30 var der Indkaldt til møde 
1 Baldersgade 3, og underteg
nede kom der kl. 19,30. Der var 
én person foruden mig! Kl. 
19,45 blev mødet åbnet, og så 
var der 20 menneskeT. De tre 
første talere var imod gårdsa
nering, og en dame fra Vø- 
lundsgade mødte med 20 un
derskrifter fra to opgange, 
mens en hr. Christensen re
præsenterede fire opgange, der 
også var imod. Jeg var opfor
dret til at møde for en del be
boere i Vølundsgade, som alle 
er imod.

Vi fik oplyst, at for halvan
det år siden ville det have ko
stet 600.000 kr. med gårdsane
ringen, og det var blevet 
1-800—2.000 kr. til hver lejer at 
betale over 10 år med 15 kr. 
om måneden — og efter de 10 
år stadig at betale lidt mindre 
til vedligeholdelse.

Skal huslejerne slet ikke 
have udgifter til pasning af 
fæheagården — de må da løn
ne deres viceværter for at pas
se gårdene. Det opgivne beløb 
slår sikkert ikke til, for det 
plejer løse overslag aldrig at 
gøre, og man ser ofte, at det 
løber op til det dobbelte. VI er 
350 léjere, og hvis 2/5 stemmer 
imod gårdsanering, bliver det 
hele kuldkaatet. Det vil sige 
140 modstemmer.

Vi ældre må finde sammen. 
Vi har altid været tilfredse 
med vore nuværende gårdfor
hold, og derfor må vi skrive oe 
på en liste, der siger nej. VI 
kommer ta  Deres dør! De 
unge vil Indføre nye skikke og 
gøt nar af os ældre, som vil 
passe os selv. Lad os sige stop!

Møller Petersen,
Vølundsgade 27.

Agirsgade, Tagensvej, Vø
lundsgade og Nannasgade — 
slum, lokum på trappen, pe

troleumsovne, Intet, varmt 
vand, små mørke gårde (der er 
hele 20!).

Ja, så er de fleste klar over, 
at det drejer sig om en ganske 
almindelig ejendom på Nørre
bro. Hvad kan der ifølge loven ‘ 
laves for en billig penge? Sva
ret bliver: Vores gård! ifølge 
saneringsloven af 1969.

De fleste voksne ser kun de
res gårde, når de er nede med 
skraldespanden eller hænger 
tøj til tørre. Men hvorfor ikke 
få en gård, hvor man kan op
holde sig? Hvor der er græs, 
bænke, borde og legeredskaber 
til børnene samt ordnede cy
kelskurforhold osv. Alt dette 
kan lade sig gøre for ganske i 
små penge for den enkelte le
jer i kraft a f den nye sane-1' 
ringslov. Dette er de fleste be
boere her da også blevet klar [ 
over, men der er nogle ganske 
få, der med næb og klør strit- i 
ter imod- en sådan sanering. |

T il dem vil vi gerne sige: 
Tænk jer om. Prøv at se bort 
fra jeres egoistiske og snæver
synede synspunkter. Selv om I  
har fået nye cykelskure en 
plasticgynge eller et dejligt 
sommerhus, så er vi nogle, der 
hele året må være her.

Giv vore børn en chance far 
at se lidt græs, for at lege 1 en 
gård, hvor der er legemulighe
der. Kort sagt: Giv dem en 
chance for at vokse op i et 
miljø, der er menneskeværdigt.

Folk i dag stiller mange 
krav, og de bliver gamle en 
dag og skal have folkepension. 
Det skal vore børn betale. Giv 
dem chancen for at opfylde 
dette krav. Sig ja  til gårdsane
ring. Når vores gård en dag er 
færdig, kommer der mennesker ■ 

1 i vores gård og møder andre 
mennesker. De snakker sam
men og finder ud af, at vi alle 
kommer hinanden ved. Så er 
målet nået. Sig ja.

Jette Nielsen og 
Jeeper Holm,

Ægirsgade 74, 1.
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se evt. bilag 
nr.5, s.381

se evt. bilag 
nr.6 , s.381
se evt. bilag 
nr.7, s.381

se s.57

I den fortsatte debat som den ses i Nørrebro Avis og i løbesedler blev de 
praktiske (funktionelle) problemer derefter ikke længere brugt som argument mod 
gårdsanering. I stedet blev den økonomiske side af sagen brugt imod gårdsanering 
og desuden noget, som ikke er et argument mod gårdsanering, men snarere et ar
gument mod os, som var aktive i gårdsaneringsarbejdet. I indlæg fra modstandere 
af gårdsanering blev det bl.a. mistænkeliggjort, at vi er unge: "De unge vil 
indføre nye skikke og gør nar af os ældre, som vil passe os selv". I en løbe
seddel omtales vi som "aktivister", hvilket nok ikke skal forstås som positivt. 
Det er også blevet antydet, at vi (og Røde Rose) drager økonomisk og beskæf
tigelsesmæssig fordel af vores indsats.

Endelig er det blevet sagt, at vi var studerende (godt halvdelen af gruppen 
er studerende) og at modstanden vist mest kom fra arbejdere, sådan at forholdet 
mellem arbejdere og studerende blev sat op som et modsætningsforhold, selv om 
begge har samme interesse i at få forbedret sine gårde og dermed boligforhold 
uden større huslejeforhøjelser.

Det tager sig grotesk ud, at det er hos beboerne omkring denne gård, at man 
skal finde modstand mod gårdsanering, når man tænker på, hvilke vanskeligheder, 
der tilsyneladende venter os i det videre arbejde for gårdsanering - i konfron
tationen med kommunen.

Det er i denne forbindelse trist at bemærke, at de ihærdigste modstandere 
er formændene for ande Isbo ligf oreningeme, og at man samtidig kan bemærke, at 
to af de tre andelsboligforeninger selv har fikset deres egne små gårde op med 
maling, nye skure, borde og bænke, legeredskaber m.m. (de har altså allerede 
ofret penge på forbedringer) og at det synes at være deres egentlige motiv til 
at gå så voldsomt imod gårdsanering?

D e n _ m å d e _ v i_ h a r _ a r b e j d e t _ p å _ i_ g r u p p e n _ i in t e r n t }

Det kræver ikke alene rigtige arbejdsmetoder i gruppen, men også en vis 
mængde kræfter at gøre sådan et stykke arbejde, som skal til for at få saneret 
en gård på den måde, vi ønsker (direkte demokratisk proces). De kræfter, vi 
rådede over, og måden vi brugte dem, skal bedømmes ud fra antallet af aktive 
medlemmer, og den indsats, de er i stand til at yde.

Vi har trods udskiftninger hele tiden været ca. 15 mere eller mindre aktive 
personer i gruppen, og de fleste af os er mellem 20 og 30. De enkeltes aktivi
tet hænger stærkt sammen med de materielle muligheder, de har for at deltage i 
arbejdet. Det er meget tydeligt, at de medlemmer, der er studerende (nu 8 af 
de 15) lettere kan tage sig tid end de, der har erhvervsarbejde. Desuden havde 
ingen af de studerende børn i denne periode, mens 5 ud af 7 af de ikke-stude- 
rende medlemmer havde små bøm, og derfor var de studerendes muligheder for at 
gøre et stykke arbejde igen bedre end de andres, og det var derfor dem, der var 
de mest aktive.

Arbejdsindsatsen fordelte sig til en vis grad skævt på erhvervsarbejdende/ 
studerende, men en større skævhed ligger i det forhold, at 2-3 medlemmer i grup
pen har udført langt størsteparten af arbejdet og ledet udviklingen. Derme skæv
hed bunder i gruppens struktur, dvs. ledelses- og arbejdsform.



Det er vores erfaring, at den måde gruppen har været ledet på, har været 
meget afgørende for, hvor godt vi har kunnet udnytte de kræfter, som vi faktisk 
rådede over.

Ledelsesformen i gruppen - uformel ledelse

Ledelsesstrukturen har hele tiden været - og er indtil videre stadig ufor
mel, dvs. at lederne er opstået af sig selv som naturlige ledere. Det kan måske 
lyde ganske kønt, men vi har gjort dårlige erfaringer med denne ledelsesform.
I det meget vigtige spørgsmål om, hvordan vi skal forholde os til modstanderne, 
var flertallet af gruppen f.eks. stærkt uenig med den "uformelle" leder. Alli
gevel kunne han gennemtvinge sine ønsker.

Uformel beslutningsform

Det kunne ske, dels fordi vores beslutninger altid blev taget helt uformelt 
- altså uden afstemninger, og dels på grund af vores usikkerhed i forhold til 
dette uformelle lederskab. Det uformelle lederskab er nemlig i sig selv vanske
ligt at få præcist hold om, da der jo ikke er nogen valgt ledelse, men kun en 
reel ledelse og derfor ikke eksisterer noget der kan afsættes - selv om det 
skulle vise sig nødvendigt.

På flere områder har den uformelle leder i gruppen tvunget egne ønsker igen
nem på trods af gruppen, og det har bl.a. betydet, at gårdsanerings-processen i 
lang tid er blevet ledet forkert, hvilket har virket negativt på både arbejds- 
lyst og ansvarsfølelse i gruppen og er en af forklaringerne på den skæve akti
vitetsfordeling i gruppen.

Den forkerte linie var bl.a., at den demokratiske proces blev presset igen
nem hurtigere, end det var rimeligt - dvs. før oplysningsarbejdet og diskussi
onen om gårdsaneringsproblememe var tilendebragt, og at de løbesedler, som vi 
udsendte med oplysning om gårdsanering, blev for dårligt gennemarbejdet. Årsa
gen til den forkerte fremgangsmåde var ligegyldighed overfor den demokratiske 
proces og oplysningsarbejdet samt utålmodighed efter gårdsanering. Utålmodighe
den prægede dog os alle.

En anden ulempe ved det uformelle lederskab er, at det ikke sikrer, at alle 
gruppens medlemmer kan tage del i arbejdet. Den uformelle ledelse i vores grup
pe har ikke fundet nogen værdi i at uddelegere arbejdet, så at alle kunne få 
lejlighed til at holde deres ansvarsfølelse ved lige ved med jævne mellemrum at 
gøre et stykke ansvarsfuldt arbejde for sagen, men har i stedet været så aktiv 
selv, at den har monopoliseret næsten alt arbejde, alt initiativ og al diskus
sion - og dermed altså udviklingen af gårdsaneringssagen.

Den uformelle struktur kan altså komme til at betyde, at de enkelte gruppe
medlemmers ansvarsfølelse overfor gårdsaneringsarbejdet bliver overset som føl
ge af centralisering af arbejdet. Følgen af, at gruppens medlemmer får følelsen 
af, at ingen har brug for deres ansvarsbevidsthed og deltagelse,' er, at man 
fralægger sig al ansvarsfølelse og forholder sig passive. Derudover har nogen 
af gruppens medlemmer antydet, at årsagen til, at de har holdt sig tilbage, er 
mindreværdsfølelse og følelse af uvidenhed i forhold til de andre i gruppen (så
danne fornemmelser modvirkes ikke just af centraliseringen - tværtimod).
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Formel ledelse/arbejdsform

Centraliseringen kan undgås ved formelle afgrænsninger af et formelt valgt 
lederskabs arbejdsområde og en række beslutninger om gruppens arbejdsform 
(f.eks. en beslutning om, at arbejdet skal organiseres sådan, at alle medlemmer 
kan deltage i et ansvarsfuldt arbejde og i fællesskab træffe afgørelser om, 
hvordan sagen skal skride frem (beboermøder, løbesedler m.m.)).

Et sidste argument for en formel ledelses- og arbejdsform drejer sig om pla
ceringen af ansvar. Som eksempel på situationer, hvor en placering af ansvar er 
påkrævet, kan nævnes de gange, hvor beboere har omdelt nej-løbesedler i karreen. 
Især i tilfældet, hvor der lå en stemmeseddel og en-frankeret svarkuvert sammen 
med en nej-løbeseddel, var det påkrævet med en hurtig reaktion fra vores side, 
hvis vi skulle nå at tilbagevise urigtige påstande og gentage (og udbygge) vores 
argumenter for en gårdsanering, inden stemmesedlerne var sendt afsted. Her med
førte den uformelle ledelses- og arbejdsform usikkerhed med hensyn til ansvar: 
hvem sørgede for, at der meget hurtigt blev arrangeret et gruppemøde, hvor vi 
kunne bestemme, hvad vi skulle gøre? sådan kunne vi spørge os selv og samtidig 
være i en pinagtig situation i en blanding af forventning og usikkerhed, om den 
uformelle ledelse ville gøre det, der skulle til. Det kunne de ansvarsbevidste 
gruppemedlemmer godt nok hurtigt få svar på ved at stikke indenfor hos "lederen" 
men situationen er pinagtig og det netop fordi ansvaret ikke er placeret hos 
nogen (formelt).

Sådanne situationer kunne nemt undgås ved at placere ansvaret hos én i grup
pen. Et ansvarsområde kunne f.eks. være at indkalde gruppen til møde til daglig 
og i akutte situationer som den ovennævnte.

Det er nok usandsynligt, at ret mange andre vil være så uheldige med de u- 
formelle strukturer i hvert fald helt nede på det plan, der hedder gruppearbej
de. Men det er svært på forhånd at vide, om det falder heldigt ud, og de formel
le strukturer vil derfor være praktiske som sikkerhedsnet, uden at det behøver 
at betyde, at arbejdsformen bliver højtidelig og formel i overført betydning.

Arbejdsformen i gruppen (internt)

Vi har aldrig i al vores uformelhed brugt at skrive referater af vores grup
pemøder, så at medlemmer, der har været forhindret i at deltage, som en selv
følge har fået mulighed for at følge med i, hvad der skete på mødet. Her er den 
interne kommunikation svigtet. Når udviklingen i arbejdet bliver vanskelig at 
følge p.g.a. manglende referater fra møderne, forsvinder noget af ansvarsfølel
sen hos dem, det går ud over og deimed også lysten til at gøre en aktiv indsats 
for sagen. Grunden til dette brist i kommunikationen hænger noget sammen med 
vores manglende evne til at inddrage alle i arbejdet.

Når man i stedet for en centraliseret og uformel arbejdsform, hvor 2-3 af 
15 er aktive i arbejdet, vil inddrage alle i arbejdet, må man opdele dette i 
klart afgrænsede opgaver og sikre sig, at alle med jævne mellemrum har ansvaret 
for en opgave. I denne forbindelse har vi gjort en erfaring, som i al sin en
kelhed går ud på, at arbejdet ikke bliver gjort, hvis man glemmer at beslutte, 
hvem der skal gøre det (ansvarsplacering igen), og det glemte (?) vi mange gan
ge, hvorfor arbejdet først kom i gang, når det på næste gruppemøde blev afgjort 
hvem der skulle gøre det.



En lignende fejl, vi begik, er, at vi mange gange glemte at afslutte vores 
diskussioner med en beslutning af en slags og f.eks. tage beslutning om, hvad 
der skulle gøres ved et problem (at vi glemte det, hænger vist sammen med de u- 
formelle strukturer i vores arbejde). Resultatet var, at vi i diskussionen til 
trods var lige vidt.

Den arbejdskraft, vi har haft til at udføre arbejdet med, hænger med andre 
ord stærkt sammen med den måde, vi har brugt og udviklet de kræfter, vi havde 
i gruppen. Vi har ikke sørget for at fordele arbejdet, så at alle, som gerne 
ville deltage (pr. definition gruppens medlemmer), har kunnet deltage aktivt, 
og det er nok en del af årsagen til den situation, vi nu befinder os i. Ar
bejdet er hovedsageligt resultatet af et par enkelte menneskers indsats. Det 
ville have sikret os bedre mod fejltagelser, om arbejdet i stedet var blevet 
udviklet på et bredere grundlag, dvs. om det var blevet til som følge af de 
vurderinger og den kritik, som alle gruppens medlemmer kunne fremkomme med, 
hvis de havde deltaget mere i arbejdet.

Yi_f2Ii§?iter_arbe2det_for_gårdsanering

Vi (gårdsaneringsgruppen) er altså blevet nogle erfaringer klogere og for
bereder på det grundlag at omstrukturere gruppen og vores arbejdsmåde efter 
nogle af de principper, som er nævnt. Vi vil satse på fortsat oplysning om og 
diskussion af gårdsanering, og derudover vil vi arbejde videre med forslag til 
gårdens udformning. Det skal ske på beboermøder og plancheudstillinger og for
håbentlig lykkes det os også at udbygge den personlige kontakt i karreen - at 
få snakket med folk om problemerne - i stedet for den ensidige skriftlige kon
takt (løbesedlerne), som vi hidtil har benyttet os meget af.
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STARTEN OG FORHOLDET TIL EJEREN

90

Den gruppe på 7 medlemmer, der kom til at stå for oprettelsen af vuggestuen 
Røde Rose I, mødtes første gang på et møde i Rådmandsgades skole. Mødet var 
der indkaldt til i Røde Rose bladet nr. 2, der handlede om problemer med børn 
i vuggestuealderen, institutionspladser, udfoldelsesmuligheder m.v.

I gruppen havde vi det til fælles, at vi manglede institutionspladser til 
vores børn, eller de børn, der var i vente.

Søndagen efter det første møde, mødtes vi igen - og - gik en tur i vores 
kvarter Røde Rose. Vi fandt nogle lokaler, der så ud til at kunne bruges til • 
vores formål.

Der lå et endnu ikke færdigbygget hus på Jagtvejen. Huset var på 6 etager 
og indeholdt 1 og 1| værelses lejligheder samt en stor butik i stueetagen. 1 . 
salen bestod af 5 1-værelses lejligheder med direkte adgang til en stor ter
rasse og det var her vi forestillede os at man kunne lave en vuggestue med 
legeplads på terrassen.

Gennem tingbogsoplysninger fandt vi frem til ejeren af lokalerne, som også 
var arkitekt på bygningen. Vi kontaktede ham telefonisk, fik et møde i stand, 
hvor han blev overtalt til at lave en vuggestue på 1 . salen, med legeplads på 
terrassen. Det blev gjort ham klart fra starten, at vuggestuen skulle laves i 
samarbejde med os forældre - og - efter vores ideer. For ham var det en stor 
fordel at have en institution i bygningen, da huslejen betales af staten, og 
er sikret mange år frem i tiden.

Vi diskuterede de forskellige måder et sådant institutionsbyggeri financie
res på, og fandt en måde, der passede begge parter bedst. Løsningen blev at om
bygge hele 1 . salen, efter vores anvisninger, og at leje det ud til os med 
fast inventar.

Nogle måneder senere, da vi på vores vej igennem de forskellige instanser se evt. bilag
der skulle godkende vuggestuen, kom til kommunens byggesagsafdeling ville man ' ’
ikke godkende det beløb ejeren havde beregnet sig af ombygningen. Beløbet var 
kommet op på 156.000,00 kr., disse penge ville han have afskrevet over hus
lejen, med en fast forhøjelse til evig tid. Så måtte vi til at forhandle om 
dette beløb - hvad der var meget besværligt, men omsider blev vi enige om, at 
de 156.000 kr. skulle afdrages over 15 år, ved en forhøjelse af huslejen i den 
tid.



Samarbejdet med ejeren forløb ellers i det store og hele på meget fornuf
tig vis. Vi lærte meget undervejs, som fx at vi aldrig skulle lade ham forhand
le alene med de forskellige kontorer i socialstyrelsen eller kommunen. Dette 
bevirkede nemlig ofte, at han fik kolde fødder eller forkerte informationer; 
når vi var med var der dog nogle fordele:

1. Vi blev ordentlig informeret om, hvad der blev aftalt.
2. Ingen aftaler gik imod vore ønsker.
3. Vores entusiasme virkede meget smittende og stærk.

TEGNING OG INDRETNING

I indretningen af institutionens rent fysiske rammer var det os magtpålig
gende, at der blev så rart at være og arbejde, som overhovedet muligt. Der var 
ingen af os, der før havde beskæftiget sig med sådant et stykke arbejde. En 
kendte en ingeniør, én en arkitekt, og vi kontaktede en pasdagog, som én anden 
af os kendte. Pædagogen var med til møderne i den første hektiske tid - i det
te tidsrum besøgte vi også mange forskellige institutioner.
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Fra starten var vi enige om at få fat i de pædagoger, der senere skulle ar
bejde i institutionen, så hurtigt som overhovedet muligt. Noget af det første 
vi gjorde, var at lave nogle skønne plakater, som vi satte op på de nærmeste 
seminarier. - Det gav hurtigt resultat. Inden der var gået en måned meldte Su
sanne sig, og hun arbejder stadig i vuggestuen. De øvrige pædagoger kom til i 
løbet af de følgende 4 mdr. - og var alle med til at lave institutionen. Ca. 1 
måned efter havde vi udfærdiget det første skitseforslag. Vi snakkede og snak
kede og tegnede og tegnede os frem til dette forslag, som skulle foreligge til 
de forskellige myndigheders godkendelse. Vi havde i den tid 18 møder, der alle 
foregik i hjemmene hos hinanden.

Med skitserne i hånden gik vi så på besøg hos de forskellige instanser, 
der skal godkende en institution: Arbejdstilsyn - sundhedsmyndigheder, social
styrelsen og kommunens byggesagsafdeling. Vi fik deres foreløbige mundtlige 
kommentarer til vores skitser, og disse forsøgte vi så at flette ind på vores 
tegninger. Derefter gik vi så i gang sammen med ejeren, med den endelige ud
formning. Han gik i gang med ombygningen, og vi sendte tegninger i 7 ex. til 
socialstyrelser..

Efter afleveringen af de 7 eksemplarer af vores skitser gik vi i gang med 
en detailplanlægning der var helt fantastisk - inden institutionen åbnede, 
skulle nedennævnte mange mange ting være på plads. Vi har opdelt dem i 2 grup
per nemlig:

Vores første skitse



1. det faste inventar
Dvs. alle de ting der skal være på plads, når vi overtager lejemålet og som 

ejeren skal anskaffe og betale. Det gælder selvfølgelig om at så meget som mu
ligt kommer på den konto, (se listen nedenfor)

2. det løse inventar
Det løse inventar er det som vores gruppe skulle anskaffe og betale en del 

af nemlig 30%, mens stat og kommune skulle dække 70%. Etableringsbeløbet som 
vi kaldte det beløb, var for vores vedkommende 20.000 kr. (se senere, hvordan 
vi skaffede de penge).
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(Nedenstående kan f.eks. bruges som afkrydsningsliste for andre, der går i- 
gang).
Hvad skal der røre hvor??:

Badeværelset:
Badekar. Hvordan skal det se ud, hvor placeres, i hvert tilfælde ikke midt 

på gulvet, som man ser mange steder. Hvilken højde? På grund af det tidspres, 
som vi ustandselig led under, fik vi aldrig aftalt det, og det resulterede i 
den groteske ting, at håndværkerne måtte flytte det op og ned 2 gange, inden 
vi kunne blive enige om højden, op og ned 2 gange med rør og det hele.1 Man 
skal også tænke i arbejdsprocesser, det ene af badekarrene fungerer f.eks. 
bedst til kejthåndede, det havde vi ikke regnet med!

Skabe til tøj og pusleting. Hvordan skal det se ud, vi lavede et lille rum 
til hvert bams tøj. Hvor placeres? I hvert tilfælde ikke hen over puslebordet, 
hvor børnene ramler ind i det.

Puslebord. Hvordan det skal se ud og placeres, hænger sammen med badekar
ret og her gælder de samme regler og hensyn til højde og arbejdsprocesser.

Håndklæde- og kludeophæng.

Toilet. Hvor mange? Der var vi afhængige af nogle rør, som var lagt fast, 
så vi kunne kun få 1 i hvert badeværelse.

Håndvaske. Hvor mange? hvor skal de sidde, hvilken højde. Der skal være 
til både voksne og børn.

Potteudskylning. Vi etablerede os med en god løsning, i stedet for en ud- 
skylningskumr.e fik vi anbragt en slange ved siden af toiletterne, og man tøm
mer så potten i bøme-WC'et og skyller med slangen.

Køkken:
Maelkekøkken og almindeligt køkken som vejledningen foreskriver. Det problem 

løste vi med et dobbelt køkkenbord med 2 vaske og 2 køleskabe. Hvilke skabe i 
køkkenet, hvor og hvordan placere hylder og hvor mange? Hvilke maskiner, hvilke 
mærker, hvor placeres.

Komfur, røremaskine, opvaskemaskine, køleskabe, el-udsugning. Nogen må fin
de ud af hvordan maskinerne fungerer!'

Børnegårderobe:
Hvordan organisere ophænget af børnenes tøj? Hensynet til tøjtørring. Bør

nene skal kunne sidde og tage tøjet på selv. Bord i forældrenes højde til de 
små børn.

Stillerum:
Reoler, skabe til madrasser til krybberne på terrassen, skabe til stort le

getøj , hvordan skal de se ud, hvilke mål?

DET FASTE INVENTAR
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Grupperum. Skabe:

Skabe t i l  le g e tø j , t ø j ,  dyner, b leer , linned. Gitre for vinduerne. Hvilke 
g itr e  er s ik rest (dem v i har er gode). Hvordan opsættes g itren e , hvem gør det? 
Der havde v i meget knas, in d til  en af fædrene t i l  e t  barn i  in stitu tio n en  v i 
s te  s ig  at være expert.

Alrummet:
Fast bord under vinduet, stor kravlegård. Vi lavede se lv  en tegning t i l  en 

stor kravlegård med plads t i l  2-3 børn, som var hævet 120 cm over gu lvet, a ltså  
oppe i  vindues- og øjenhøjde, nedenunder plads t i l  hulerum og dukketeater, (en 
d eta lje : v i glemte at sætte nøjagtige mål på afstanden mellem tremmerne på krav
legården; da snedkeren så afleverede den - s t o l t  var han -  v is te  det s ig  at a f
standen var så s to r , at e t bamehoved nemt kunne komme igennem - tilb a g e  igen  
og nye stænger sættes i .  Det v iser  l id t  om hvor d e ta ljere t man skal være i  teg 
ninger.' )

Hvilken gulvbelægning? Skal det være tæpper, linoleum e l le r  hvad?
Vi va lg te  tæpper ud fra en formodning om, at det v i l l e  hygge meget, hvad 

det nok også har g jo r t, pædagoger og forældre sidder også o fte  nede på gulvet 
og leger med børnene, MEN og der er et sto rt men - de er ikke t i l  at holde 
rene og nu to år e f te r  ser de m ildest t a l t  herrens ud og skal a llered e u d sk if
te s  med noget andet.

Vores endelige tegning
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Døre mellem rummene:

Vi har va lg t skydedøre a f p la stik  mellem de fo r sk e llig e  enheder og skydedø
re a f træ med glasrude og tav ler  på indersiden i  de andre rum adskillelser, sky
dedørene a f træ fungerer bedst, de kan også lå ses  a f.

Hvor skal børnene sove?
Vi mente, at så mange børn som muligt sk u lle  have mulighed for at sove 

udendørs, derfor så få senge som muligt indendørs, v i va lgte Tutti Lutgens sen
ge t i l  at trække ud med plads t i l  3 børn i ,  der er sådan en på hver stue + en 
kravleseng og en ophængt vugge. T il udendørs va lg te  v i Hoco Krybber.

Krybberummet, hvordan skal det se ud og hvor p laceres.
Ejeren lavede i  samarbejde med én a f os tegningen t i l  den, og der er v is t  

for koldt om vinteren  og for varmt om sommeren!

Barnevognsrum:
Hvor osv. Vi har få et lov t i l  at bruge e t  sikringsrum i  kælderen, det fun

gerer ikke så godt, der er en e lev a tor , men den dur aldrig!

Legepladsen. Sandkasse:
Hvordan skal den se ud og hvor skal den s tå . Vi lavede en tegning t i l  den 

også og har en sandkasse med mange hjørner og små "rum", den er god, men som 
snedkeren sagde, det er garanteret Danmarks dyreste sandkasse! Der kunne v i 
måske godt have sparet l id t .

Hvem skal holde legepladsen og hvornår, hvad med udskiftning af sand (det 
er stad ig  e t  meget s to r t problem!). Låse på låger og rækværket, hvor højt og 
hvordan se ud.

Personalegarderoben:
I den stod der i  vejledningen, at der sk u lle  være plads t i l  en høj hat og 

det sk u lle  der også, det har v i  grinet meget af! Vi har e t  l i l l e  badeværelse 
med bruser som b liv er  f l i t t i g t  benyttet også a f vuggestuens forældre.

Kælderrum. Hvilke reo ler  osv.
På trappen forlangtes der en h åndliste i  børnehøjde.

BYGGEMØDER

A lle  de ovennævnte tin g  var nogle ejeren sk u lle  købe e l le r  få  lavet og som 
han efterhånden mere e l le r  mindre sam arbejdsvillig f ik  i  hak. Vi b lev efterhån
den dygtigere og dygtigere t i l  at få ham sam arbejdsvillig , v i  var nok ind imel
lem l id t  vanskelige at have med at gøre, f .e k s . som med badekarret. Det var 
ikke noget, der gjorde os populære hos håndværkerne. Men v i havde tr a v lt ,  a lt  
sk u lle  ordnes på en gang og sommetider f ik  v i  a ltså  taget beslutningerne l id t  
for h u rtig t. Nogen sk u lle  hele tiden  holde øje med byggeriet e l le r  ombygnin
gerne i  vuggestuen ved daglige besøg dernede, og møder med ejer  og håndværke
re , og da Nina boede i  nærheden blev det hendes job. Det var f .e k s . hende, der



opdagede at en mur i  badeværelset, som v i havde tegnet på, v i l l e  tage a l t  for  
meget ly s  og skygge voldsomt, hun nåede at få den p i l l e t  ned umiddelbart in 
den mureren nåede lo fte t .’ Det var også en hed dag.

Beslutningerne om det fa ste  inventar f ik  v i s to r t se t  a f s lu t te t  fø r s t  og 
så kom:

DET LØSE INVENTAR

A lle  de pædagogiske -  praktiske - økonomiske -  debatter v i  måtte føre om 
næsten hver t in g , der sk u lle  anskaffes, førte  t i l  at v i snakkede og snakkede i  
det uendelige -  v i  holdt i  perioder mindst 1 møde + a d sk illig e  telefonmøder 
d ag lig . Og det førte  n atu rligv is t i l ,  at v i  ind imellem brød sammen og bare 
b eslu tted e uden at få tingene ordentlig t d iskuteret igennem.

Nedenstående er igen et forsøg på en rekonstruktion a f  nogle af de overve
j e ls e r  v i  gjorde os undervejs:

Grupperummene:
Borde og s to le ,  skal der være borde og s to le  i  voksenhøjde? Vi va lg te  at 

anskaffe 1 s to l  i  voksenhøjde, hvis der nu var nogen, der sk u lle  amme. Hvor
dan skal borde og s to le  t i l  børnene være? Højde, gedigenhed, vaskbarhed, ud
seende. (Vi indhentede nogle fo rsk e llig e  t e s t s ,  Bo Bedre havde b l .a . la vet en 
og så f ik  v i  erfaringer fra fo rsk e llig e  in s t itu t io n e r ) .
Hylder t i l  legetø j m.m.

Hvor mange? Hvordan skal de se ud? Hvor skal de hænge? Hvem sætter dem op?

Gardiner:
Hvilke? Hvor sto re , hvem syr, hvem sætter op? (med gardinerne havde v i  et  

værre rod, N iels og Jøgvan sk u lle  sætte dem op, de forsøgte s ig  i  f le r e  på 
hinanden følgende dage med a d sk illig e  metoder og boremaskiner, men sk id tet  
v i l l e  ikke holde i ,  det var jo betonvægge med lø s t  puds, så de fa ld t l ig e  så 
h u rtigt ned, som de b lev sat op.' De havde jo kun f r i  om aftenen e l le r  lørdag
søndag, så der kom a d sk illig e  rasende beboere fra resten a f betonhuset på be
søg på den konto. Og det hele endte med, at v i måtte b eta le en expert for at 
gøre d e t! ) . Vi troede, at det kunne beta le s ig , at v i gjorde tingene s e lv , men 
man skal a ltså  l ig e  være sikker på, at man også kan se lv . Vi havde ladet bør
nene se lv  male gardinerne og det ser i  hvert t ilfæ ld e  d e j l ig t  ud.

Alrum:
Musikanlæg: Hvilket mærke, hvem køber? Hvem sætter højta lere  op? Opslags

tavler: Hvor sto re , hvem køber og sætter op?

Baderum:
Håndklæder: Hvor mange, hvor sto re , farver, k v a lite t?  Klude: Efter en lang 

diskussion om hygiejne b lev v i enige om at bruge engangsklude og l i l l e  håndklæ
de t i l  hale og sto r t håndklæde t i l  kroppen. Tandbørster, krus og s ta tiv e r  t i l .  
Bleer, engangsbleer og snipper og dem skal der også laves plads t i l .  Pusle
t in g , sæbe, creme osv. Hvilke mærker? Hvor skal de lig g e  m.m. P otter, sp e jle ,
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vasketøjskurve, affaldskurve. Madras t i l  at lægge på puslebordet. Hvordan se 
ud? Hvem syr? Vi va lg te  en skumgummimadras med et vinylbetræk v i se lv  syede.

Tøj:
K va litet, k v a n tite t, s tø r r e lse r , afmærkning. Hvem køber? Og hvem mærker 

tø je t?  Der skal forholdsvis meget mere tøj t i l  end v i havde regnet med. Især 
bukser har en tendens t i l  at forsvinde. I det h ele taget forsvinder meget t ø j , 
så man kan godt spare l id t  på k v a lite ten , hvis man da ikke ser det som s in  op
gave at forsyne forældrekredsen med godt børnetøj. Vi havde købt for l id t  og 
det krøb også mere end v i havde regnet med.

Seler:
Kajakposeseler er de eneste s ik re , de er dyre, men gode.

Dyner, dynebetræk, lagner, madrasbetræk:
Her b eta ler  det s ig  at købe k v a lit e t , det skal jo  også være nemt at få a f  

og på. Det kan sikkert b eta le  s ig  at sy se lv , v i havde ikke t id . Viskestykker, 
klude osv. Vinylduge vaskbare t i l  bordene. Hagesmække gerne store og s e lv fø l
g e lig  vaskbare.

Køkkengrej:
Gryder, p o tter , pander, arbejdsredskaber a f a l le  mulige s la g s . Anna som 

står for køkkenet købte den s la g s . Tallerkener, krus og kopper skal kunne tå le  
noget og gå i  opvaskemaskine. (Man skal også være opmærksom på b lyet i  det far
vede porcelæn).

Legetøj:
A lle  former. Vi ønskede at tage højde for at børnenes udvikling kunne t i l 

godeses fy s isk , psykisk, so c ia lt  og in te lle k tu e lt , og forsøgte at debattere 
d ette  også over anskaffelsen  a f leg e tø je t  -  men det må retfæ rdigvis s ig e s , at 
v i ikke blev en ige, v i kom på en måde t i l  at dele os i  2 grupper, en forældre
gruppe og en pædagoggruppe netop på det spørgsmål. Og det er vor o p fa tte lse , 
at tidnøden er en a f hovedårsagerne t i l ,  at v i  fak tisk  a ldrig r ig t ig  f ik  k lar
hed overfor hinanden omkring d ette  spørgsmål. Enden på h istor ien  b lev e t  halv
d å r lig t kompromis, v i d e lte  legetø jsp u ljen  i  2 d ele og pædagogerne købte ind 
for s ig  og forældrene for s ig ,  de tin g  v i ikke kunne b liv e  enige om i  fæ lle s 
skab.

Personalestue:
Indretningen a f kontor og personalestue blev der sparet a l t  for meget på i  

indkøbene. Det var en fæ lles beslutn ing, at det var da e t  s ted , der kunne spa
res og v i gik i  "Brugte kontormøbler" i  Ryesgade en dag og købte et kampebord, 
et skrivebord, nogle s to le  og en l i l l e  reo l.

Men æ rlig  t a l t ,  skrivebordets skuffer har a ld rig  r ig t ig  fungeret - kan kun 
åbnes ved e t  ganske bestemt kneb (som desværre hurtigt er b levet kendt a f d i
verse indbrudstyve) og sto lene brugte v i timer på at få gjort i  stand ligesom  
bordet. Det v i l l e  have været r ig tig ere  at købe nye møbler. Det øvrige kontor
inventar købte v i ind sammen med vores forretn ingsfører, som v id ste  hvad der 
sk u lle  t i l  a f den s la g s .



Dagbøger, bogholderibøger og hvad der e l le r s  skal t i l  findes der en god 
fortegn else  over i  b ladet "vore daginstitu tioner" .

Organisation a f indkøbene:
På grund af tidnød - den ev ig t tilbagevendende sætning i  vores projekt, 

husk v i havde kun 7 mdr. fra v i mødtes og t i l  vuggestuen åbnede - men a ltså  
tidnøden var også skyld i ,  at v i  a ld rig  nåede at skaffe os det fulde overblik  
over, hvad der sk u lle  købes og få det ord en tlig t organ iseret, a l le  var sto r t  
se t med t i l  at købe a lt  ind. En a d r esse lis te  over de steder v i købte ind f in 
des i  vuggestuen.
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FORHOLDET T IL  DE FORSKELLIGE OFFENTLIGE MYNDIGHEDER, DER VAR INDBLANDET I  OP
RETTELSEN AF VORES VUGGESTUE

A lt ismens v i  arbejdedie ned a t  få  de praktiske t in g  vedrørende indretningen a f  
in s t itu t io n e n  t i l  a t fungere -  havde v i  løbende kontakt ned fo r sk e llig e  o ffe n t
l i g e  in stan ser b l .a .  .angående godkendelser og fin an sier in g .

På grund a f  de o f fe n t lig e  kontorers åbningstid  var der nogen i  gruppen -
dan »ned f le x ib e l  arb ejd stid  e l l e r  s l e t  ingen arbejdstid  -  der måtte påtage s ig  
•den store arbej'åsbyråe a t  gå t i l  møderne ned de fo r sk e llig e  myndigheder. Det 
betød:
1. At nogle f ik  mere inform ation end andre og p .g .a . t id sp resse t f ik  v i  a l 

drig skrevet ord en tlige  re fera ter .
2. Det 'betød., a t  de også ku* t i l  a t  fø le  større' ansvar fo r  gruppens arbejde.
3* O fte namnere og hurtigere tu m e gøre nogle tin g  og gjorde d et s e lv .
4 . De andre s lo g  s ig  somme t id e r  t i l  t a l s  »ed d e tte  og tænkte a t de ordner 

d et nok og k larer også 'dette og h in t.

.Det fø r s te  nøde med de o f fe n t lig e  myndigheder var m agistratens 4. a fd . 
herunder stadsgartneren, hvor v i  sammen ned ejeren, var inde for a t få t i l l a 
d e lse  t i l  a t  nedlægge de 5 le jlig h ed er  og fa. oplysninger d i  v i  kunne udnytte 
'den 'udendørs te r r a sse . E fter  lang t id s  søgen e f te r  personer, der 'kunne og tur
de s ig e  noget cnn d is se  t in g , var d et ikke så  svært a t  få  fornemmelse a f ,  at 
bare tingene var o rd en tlig t  og s a g lig t  udformede på tegningerne, var det næ- 
stem. Ifganeget om der var morgen., reference t i l  p rak sis.

Møderne i  kamoniiriens 3. a f d .» feyggesagsafdelingen gav os f le r e  gange e t  
meget n eg a tiv t indtryk, f .e k s .  b lev  v i  få  e t  a f  de fø r ste  møder med dem næsten 
overrumplet a f  dem.

De nødte qp 5 imamd h ø j , fø r te  o s  t i l  e t  fin t. lo k a le , c ig a r e tte r  p i bordet, 
fin t, tø j  osv- og forsøg te  mød fo r sk e llig e  højtravende spørgsmål at gem m riulle  
vores argamasntatioa og sæ tte spørgsmålstegn ved vores evnet t i l  a t  drive  en 
in s t itr a t im . ¥ i  f ø l t e  os meget trængte og beklemte og kun ved vedholdende a t  
.argumentere fo r  a t  v i  v i l l e  'drive .den vuggestue s e lv ,  lykkedes det for ©s.
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Hvis v i sammenholder d isse  ting med at det er kommunens p l ig t  at oprette  
de nødvendige in stitu tio n er  og når de så ikke gør det og v i så er nød t i l  at 
gå igang se lv , så må v i kræve at de i  hvert t ilfæ ld e  er p o s it iv e  og giver os 
den hjælp i  form af den exp ertise , som de må forventes at sidde inde med.
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I modsætning t i l  kommunen stod so c ia ls ty re lsen  meget p o s it iv  over for os 

og vores projekt og de var meget interesserede i  at hjælpe os. Vi havde stor  
glæde a f den personlige kontakt og f ik  stor menneskelig s tø t te . De hjalp  os 
endvidere meget r e e lt  i  tviv lsspørgsm ål, med hensyn t i l  at få en god norme
ring a f vuggestuen og de henviste os også, da v i sk u lle  købe ind, t i l  en god 
procedure.

Stadslægen virkede meget famlende på os og var derfor ikke t i l  sæ rlig  
s tø tte  e l le r  hjælp, men var på den anden side ingen direkte gene, når der sku l
le  d ispenseres fra fo r sk e llig e  tin g .

I arb ejd stilsyn et mødte v i en noget teknokratisk holdning. De så meget på 
hvad der var t i l  gene for de voksne, medens hensynet t i l  børnene kom i  anden- 
række, f .e k s . sk u lle  der være plads t i l  en blød hat i  garderobeskabet t i l  per
sonalet og vores fø rste  sk its e , hvor v i v i l l e  forlænge e l le r  udvide in s t itu 
tionens areal med godt 1 m hele vejen hen, ud t i l  en svalegang, b lev fork astet  
t o t a l t ,  ford i der sk u lle  være vindue ud t i l  det f r i  i  køkkenet og d ette  måtte 
ikke være gennemgangsrum, h e lle r  ikke kun i  den ene ende. (Der er eludsugning 
i  køkkenet).

FINANCIERING AF ETABLERINGSBELØBET

De 20.000 kr. som var vores andel a f etableringsbeløbet skaffede v i os 
ved at tage e t  lån i  den lokale sparekasse for København og Sjælland.

Vi gik ind og t a lt e  med dem om vores problemer - havde f le r e  møder med dem 
b l.a . angående hvem der sk u lle  kautionere og hvordan afdragsordningen sk u lle  
arrangeres og lånet forrentes.

På e t  tidspunkt var so c ia lsty re lsen  blandet ind i  sagen som ev t. kautio
n is t  - én e l l e r  anden var kommet t i l  at love banken og os for meget - det b lev  
lavet om, "staten kan ikke kautionere for private lån", og én e l le r  anden f ik  
en næse, men v i  f ik  vores lån på b etin gelser  v i  er t i lf r e d s e  med.

Lånet afb eta les med 13 kr. pr. barn pr. måned, forældrene b eta ler  det sam
t id ig  med det alm indelige kontingent og dem med frip lad s b eta ler b lo t afdra
get. A lle  forældre i  in stitu tio n en  hæfter so lid arisk  for lånet.

Vi forsøgte at skaffe de 20.000 kr. på anden måde først - b l .a . skrev v i  
mange ansøgninger t i l  fo r sk e llig e  firmaer, legatbeholdninger og p riv a te , b l .a .  
udlandsdanskeren Arne Bybjerg, fordi han i  maj 1971, a ltså  samtidig med at v i  
var allerm est igang, gav en forældregruppe på Christianshavn 100.000 kr. t i l  
fu ld fø re lse  a f deres legepladsprojekt; samtidig med den gave lovede han via  
formiddagsbladet BT, at lignende pengegaver v i l l e  t i l f ly d e  andre forældre, der 
gjorde lignende for andre børn og unge. Bybjerg v i l l e  give ia l t  1.000.000 kr.
(1 m illio n ).

Stor f lo t  a rtik e l i  BT, fin e  b ille d e r , "spisesedler" allevegne og glade 
forældre på Christianshavn.

En af os blev opmærksom på dette og v i mente os i  den samme situ a tion  som 
forældrene på Christianshavn, v i var jo en gruppe af forældre, der lavede no
get for børn. Nogen tog ind t i l  BT, jo det var sikkert nok. "Skriv os lig e  en 
redegørelse for jeres arbejde" - som sagt så gjort - v i skrev en redegørelse  
og sendte den h u rtig t. Spandte var v i s e lv fø lg e lig ;  v i havde netop på dette

se e v t . b ila g  n r . l ,  s . 384

se e v t . b ila g  n r .3, s . 384
se e v t . b ila g  nr.5h , s . 389
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tidspunkt fået a fsla g  fra  de mange ansøgninger, v i  havde sendt ind t i l  fo rsk e l
l ig e  fonds og selskaber og v i sk u lle  bruge 20.000 kr. t i l  at dække vores andel 
a f etableringsomkostningerne.

Lang t id  gik og v i hørte ikke en lyd hverken fra Bybjerg e l le r  BT, v i ryk
kede f o r s ig t ig t ,  men BT kendte ikke noget t i l  noget; e f te r  f le r e  gange ryknin
ger kontaktede v i Bybjergs sagfører i  Danmark og han kunne fortæ lle  o s , at By
bjerg var b levet sur over a l le  de henvendelser og a lt  det "tiggeri"  han hav
de været udsat for p .g .a . den sag og at han havde trukket s in  m illio n  tilb a g e .

Der stod v i  og var tabere i  den sag, Bybjerg havde fået den reklame han
v i l l e  have, og vores henvendelse t i l  BT om fa lsk  reklame m.v. bevirkede en ned-
gørende a r t ik e l i  bladet om emsige forældres manglende takt.' Der kom dog no
gen røre om sagen frem i  andre dagblade.

Det lykkedes a ld rig  for os at modtage penge fra nogen fonds e l .  lig n . Det 
hænger måske sammen med, at v i  var de fø r s te , der søgte fra Røde Rose t i l  en 
in s t itu t io n  -  v i  har måske været med t i l  at bane vejen for de andre grupper,
der har modtaget l id t  h is t  og her fra .

A K T U E L T

O p re tte r egen  v u g g estu e  - t ræ tte  af a t v en te
■ — Vi cr trætte af at vente på, at Københavns kommune opretter vuggestuer. Der mangler 700 vuggestuepladser i vores kvarter. Og kommunen gør ikke noget ved det. Derfor må vi gøre kommunens arbejde. Men de 23 pladser, vi opretter, er jo som en dråbe i havet. Derfor må andre forældre også gå i gang med at oprette deres egne vuggestuer. Og dermed tvinge stat og kommune til at betale.Sådan siger Nina Quistgård, der sammen med fem andre forældre opretter deres egen vuggestue på Nørrebro. Den skal afhjælpe lidt af behovet for vuggestuepladser i kvarte

ret mellem Tagensvej og Jagtvej.— Det er ikke nogen økonomisk uoverkommelig opgave at lave en vuggestue, siger Nina Quistgård. Loven siger,at private daginstitutioner skal have tilskud fra stat og kommune. Hele huslejen og 70 pct. af driftsomkostningerne dækkes ind af det offentlige. Resten betales gennem normalt forældretødrag.
R øde R ose»Røde Rose nr. 1« hedder vuggestuen, det åbner 1. august. Den er et bevis på, at det kan lade sig gøre at få vuggestuepladser. Bare forældre

selv tager initiativet til at oprette dem.Det var fælles problemer med børnepasning, der førte forældregruppen bag »Røde Rose nr. 1« sammen. De kendte ikke hinanden før. Men nu vil de fortsætte samarbejdet og etablere en børnehave med tilknytning til vuggestuen— Helst en udflytterbørnehave, så vores børn kan komme uden for byens støj og snavs nogle timer hver. dag.
Bredt udsnitDet bliver ikke kun børn af enlige

mødre og studerende, der får plads i »Røde Rose nr. 1«.— Vi vil have et bredt udsnit fra alle miljøer. Og vi vil blande aldersgrupperne, så børnene så tidligt som muligt lærer, at der er andre at tage hensyn til, siger Susanne Halland, der er ansat i vuggestuen. Sammen med fire andre uddannede pædagoger og nogle forpraktikanter og medhjælpere skal hun lede vuggestuen.
— Vi vil have kollektiv ledelse. Alle skal være med til at træffe beslutninger. Lige som alle har været-med til at bestemme, hvordan »Røde ' Rose nr. 1« skal indrettes. —bh.

■ Udenlandsdanskeren Ame By bjerg, der fra sit skatteeksil lod meddele, at han ville forære Danmark en af sine mange millioner til velgørende formål, har nu ved nærmere eftertanke besluttet at lade det blive ved den smukke tanke.
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PÆDAQOGPROBLEMET.

Det var h e lt  fra  starten  a f  magtpåliggende for o s , så t id l ig t  som muligt 
at tomme i  kontakt ned de pædagoger, der senere sk u lle  arbejde i  vuggestuen 
b l .a .  a f  følgende grunde:
1. ford i v i  syn es, det er v ig t ig t ,  at pædagogerne fra starten  får in d fly d e l

se  på den in s t itu t io n , de skal arbejde i ,  både med hensyn t i l  de fy sisk e
og de so c ia le  rammer

2. ford i Ad i  udarbejdelsen havde brug for deres erfaringer
3. fo rd i d et, at nogle forældre s e lv  går igang med at lave en in s t itu t io n ,

kan ses  som e t  udtryk for  u tilfred sh ed  med de bestående in s t itu t io n e r , og 
en væ sentlig  d el a f  det v i  er u t i lfr e d se  med er b l .a .  pædagog/forældre- 
samarbejdet. Man er 2 fo r sk e llig e  grupper med 2 fo r sk e llig e  interesseom rå
der.
Hvor v i  nok syn tes, at man nok er 2 fo r sk e llig e  grupper, men med e t meget

fæ lle s  udgangspunkt nemlig in stitu tio n en  og børnene.

Baødagpg/forældres.aflmarbejdet i  de tr a d it io n e lle  in s t itu t io n e r  begrænser s ig  
t i l  se lv e  in s t itu tio n e n . Hvor det er vor o p fa tte lse , at netop den begrænsning 
er en 'væsentlig stopklods for  at pædagogerne kan beskæftige s ig  med barnets 
to ta ls itu a t io n . Den to ta ls itu a t io n  som dog må være pædagogernes udgangspunkt 
i  det pædagogiske arbejde ned det enkelte barn og h ele  in stitu tio n en . Groft 
sagt -  hvad. hjælper det 'barnet, at det b liv er  beskæ ftiget med try lled e j  5-8 t i 
mer d ag lig  i  in s t itu t io n e n , h v is det b lid er  kørt over af en b i l  på \’e j en hjem 
e l l e r  b liv e r  trampet på a f  overarbejdede forældre. Vi må kunne forvente a f pæ
dagoger, a t  de beskæ ftiger s ig  med barnet både i  in s t itu t io n en , men også i  dets  
hjenæ ndljf! -  Ada foraldrene -  det er pædagogerne, der med deres Adden om pæ
dagogik -  socialm edicin  -  s o c ia lp o lit ik  -  socialkundskab kan hjælpe og s tø tte  
foraldrene i  en kamp am a t  få  ændret to ta lm iljø e t (tr a fik  -  b o lig  e l le r  ar
bejdsm iljø) .

Ovenstående d iskussion  forsøgte v i  at tage op f le r e  gange, men det må igen  
retfæ rdigvis s ig e s , a t t id sp resse t  Årer meget s to r t  og at den d iskussion  stad ig
stå r  med mange lø se  ender.

Arbejdet i  in stitu tio n en  i  de forløbne 2 år har dog v i s t ,  at \ror snak var 
v ig t ig  og der arbejdes idag på ovenstående model i  in stitu tio n en . Som udgangs
punkt fo r  den pædagogiske snak foraldre/pædagoger kan v i  g ive  nogle eksempler,

Nogle punkter fra  vores «dagsorden fra  dengang:
Børns s o c ia le  u d vik liq g . Mål. og m idler. Muligheder for gruppelege. Lægen. 

Uror meget med i. in stitu tio n en s  arbejde og beslu tn inger. In stitu tion en s forhold  
t i l  fluoridet. 'Områdets forhold t i l  in stitu tio n en . Babysitterordning, for hvem? 
H\rem passer hvis barn? Hvornår? Skal Røde R ose-folk kunne bruge in stitu tio n en ?  
Forholdet t i l  pressen , hven udtaler s ig  om hvad. Ansvarsfordelingen. K ollek tiv- 
led e lse :  H vilke medarbejdere skal. d eltage i  k o llek tiv e t?  'Hvordan skal b eslu t
ningsprocesser rare? Hvordan med. de adm inistrât i  ve forhold? B estyrelse , hvem, 
hvad, hvordan omgå d e tte . Vedtægter. ii.in.rn.ii.Tn.

http://ii.in.rn.ii.tn/
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Spredte_kommentarer_til_hvadi _der_egeiitligi_s]ke:te_o>g sker

Vi åbnede vuggestuen d. 15. august 1971 og started e gned neget få  børn, vo
re egne + få fremmede.

Problemet med optagelse af børn havde v i  fået genraemdiskuteret, v i  v i l l e  
have e t  meget blandet k lie n te l ,  blandet med hensyn t i l  a ld er , køn, so c ia l bag
grund og s e lv fø lg e l ig  kun børn fra Røde Rose.

Vi havde i  Nørrebro Bladet f o r t a lt ,  a t in stitu tio n en  åbnede, v i  havde e f te r  
lange forhandlinger og tovtrækkerier se lv  få e t lov  t i l  a t  skrive a rtik len  (jour
n a lis ten  gad ikke komme ned i  vuggestuen og ta le  med et.udvalg a f  forældre og 
pædagoger, han v i l l e  "bare" ta le  med én a f  os i  te lefon en  og det kunne v i  s e lv 
fø lg e l ig  ikke gå med t i l ) .  I artik len  stod der an os og om vuggestuen, a t  den 
nu åbnede og at fo lk  kunne komme ned og skrive s ig  op i  Thorsgade på e t  nærme
re fa s tsa t  tidspunkt. Der kom mange og det var nogle svære, næn a l l ig e v e l  dej
l ig e  eftermiddage, hvor v i  f ik  fo r ta lt  mange am, hvad v i  var og hvad v i  havde 
la v e t .

Vi tog kun få nye børn ind ad gangen, der manglede stadigvæk mange tin g  
og for børnene og pædagogerne er det en fordel med så få  nye børn som m uligt, 
v i opfordrede a l le  forældre t i l  at være i  in stitu tio n en  sam en ned deres børn. 
in d t i l  de var fa ld et l id t  t i l ,  iø vr ig t b lev og b liv er  forældrene opfordret t i l  
at være i  in stitu tio n en  så meget de kan. De kan tage bad, de kan bade deres 
børn der,og lege med dem, og mange benytter s ig  a f det.

V i, dvs. os der havde lavet vuggestuen, og pædagogerne fungerede i  starten  
som en slags b esty re lse , myndighederne krævede og 'forventede, a t der var en 
b esty re lse  på mindst 5 medlemmer og derfor kom v i  i  starten  t i l  at virke som 
sådan o f f i c i e l t ,  og da v i  in d ad til mente, a t den eneste måde a l le  synspunkter 
kunne komme t i l  udtryk på var ved at så mange som muligt a f  forældre og pæda
goger deltog i  beslutningsprocesserne, ønskede v i kun at være og optrådte også 
kun som en foreløb ig  arbejdsgruppe.

Fra indvielsen  - v i malede krybberum
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Vi holdt mindst 1 u g en tlig t  møde mellem pædagoger og forældre i  den t id ,

hvor a l le  beslutn inger og problemer, der sk u lle  tages s t i l l i n g  t i l ,  b lev  gen-
nemdiskuteret og forsøgt lø s t ;  f .e k s .  g ik  mange lørdage eftermiddage i  den t id .  
Vi f ik  h u rtigt ansat en forretn in gsfører , der ordnede a l t  med løn -  føring af 
diverse bøger og sk r if te r , og det er gruppens fa s te  overbevisning idag, at uden 
ham var a l t  gået i  f is k  for o s , det er simpelthen nødvendigt med e t  menneske, 
der har forstand på bogholderi t i l  at holde orden i  a l le  de fo r sk e llig e  bøger 
og u d sk r ifter , og det var der ingen i  vores gruppe, der havde og der var h e lle r  
ingen, der havde den fornødne t id  t i l  at forsøge s ig  med at sætte s ig  ind i  
d et. Vi var glade for  at v i  havde Eric.

I perioden fra  midt i  august t i l  midt i  a p r il holdt v i  som sagt også man
ge møder om adm inistrationen og hvad der sk u lle  la v es , men der b lev  også holdt
fe s te r , en f in  in d v ie ls e s fe s t ,  en f e s t  for forældrene, og der b lev holdt o r i
enterende møder for a l le  nye forældre; det v i s t e  s ig  dog senere, at d is se  store

Jmøder med a l le  forældrene ikke fungerede så e f fe k t iv t ,  som v i  kunne ønske og 
det orienterende b lev  på e t  noget senere tidspunkt lavet om a f  kommunikations
gruppen derhen at kommunikationsgruppen sk u lle  in v itere  a l le  nye forældre t i l  
et a f  deres møder og på det orientere dem om hvad vuggestuen stod og stå r  for  
en k eltv is  i  s ted et for .

På e t  møde i  december, e t  møde hvor fremmødet a f forældre var meget sto r t  
orienterede v i  om situ ation en  og om vores tanker omkring d r iften  a f vuggestuen 
som v i  ønskede at så mange som muligt sk u lle  deltage i .  Vi sk u lle  have la vet  
nogle vedtægter som in stitu tio n en  sk u lle  fungere e f te r , og havde i  forvejen om
d e lt  nogle problem lister som der sk u lle  tages s t i l l i n g  t i l ,  inden man kunne 
lave de endelige vedtægter. Der sk u lle  også tages s t i l l i n g  t i l ,  hvem der skul
le  lave de vedtægter.

Problem listen så sådan ud:
1. Skal der kun optages børn fra Røde Rose. O p tagelsesk riterier iø v r ig t .
2. Åbningstider
3. A n ta llet a f børn
4. Hvordan skal beslutningsprocesserne tilre tte læ g g es?

Hvem skal b es lu tte  om:
a. Økonomiske d isp o s itio n er , herunder løbende u d g ifter , budget
b. N yanskaffelser, legep ladsetab lering (det var én a f de tin g  v i  a ld rig  nåe

de, at få  gjort noget ved legepladsen)
c . V ed ligeh old else, småreparationer
d. Personale, nyansæ ttelser, k o s tp o lit ik , læge og andre socia larb ejd ere, 

b efø je lser  ev t. andre pædagogiske r e tn in g s lin ie r , fa g p o lit ik
e. Kommunikation. Personale -  forældre - arbejdsgrupper -  Røde Rose, forældre

møder, studiekredse, blad
5. Mulighed for indgåelse i  samarbejde med andre in st itu t io n e r  i  Røde Rose
6. Skal der e v t . indgå en fæ lle s  repræsentant for Røde Rose a k t iv ite te r  i  be

slutningssystem et
7. E ventuelt, udadrettet a k t iv ite t

se e v t . b ilag  
n r .4, s . 385

På mødet b lev  der nedsat grupper, forældrene i  4 grupper og pædagogerne, 
som sk u lle  udarbejde deres eget fo r s la g , i  1 gruppe. A lle  grupperne gennemdis-
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kuterede fo rsla g e t og skrev et referat (endelig nogen, der f ik  skrevet r e fera t,  
det nåede v i ,  den oprindelige gruppe sgu a ld r ig , h v ilk et er en sto r  skam).

Der b lev på mødet nedsat en arbejdsgruppe, der sk u lle  arbejde videre b l.a .  
med at få sammenkogt a l le  4 referater  fra forældregrupperne, pædagogerne la 
vede deres egen arbejdsgruppe. Vores arbejdsgruppe, der bestod a f 7 forældre 
arbejdede videre i  de næste måneder, holdt mange møder, hjemme hos hinanden, 
f ik  t a l t  om en fa n ta stisk  bunke t in g , og er nok dem der stad ig  ved mest om, 
hvad det er der foregår i  den vuggestue og e f te r  hvilke systemer det foregår. 
Selvom de f ik  skrevet refera ter , gælder det a l l ig e v e l ,  at det er umuligt at 
referere f le r e  afteners d iskussion og argumentation. Det man kan referere er 
r e su lta te t  v i  kom frem t i l  og de beslutn inger, der b lev ta g e t, men ikke hvor
for de b lev ta g et. Det har v i s e lv fø lg e l ig  forsøgt at fo rtæ lle  v id ere, men det 
kan ald rig  b liv e  det samme.

Vi indbød også de andre arbejdsgrupper i  Røde Rose t i l  at være med t i l  at 
udarbejde vedtægter for in stitu tio n en , desværre kom v i  a l t  for sent i  tanke om 
den værdi et sådant samarbejde v i l l e  have og det kom a ld rig  r ig t ig t  t i l  at fun
gere. Det var vores h en sig t, som v i  også skrev i  indbydelsen, at det vedtægts
arbejde h e ls t  sk u lle  have karakter a f , at det kunne komme os a l le  t i l  gode, bå
de på den måde at vedtægterne senere sk u lle  kunne bruges a f andre, men også ved 
at vedtægterne sk u lle  give mulighed for at Røde Rose in st itu t io n e r  efterhånden  
som de dukker op, skal kunne arbejde snævert sammen (eks. fæ llesadm inistration  
-  udarbejdelse a f fæ lles  pædagogiske re tn in g slin ier  -  kost -  udflugter e t c . ) .

Af sæ rlige problemer v i stødte på undervejs kan v i nasvne 2:
1. Skal de ansatte på in stitu tio n en  have medansvar for  økonomien? E fter loven  

må de ikke, men da v i iø v r ig t ønsker en høj grad a f k o lle k t iv ite t  i  le d e l
sen v i l  det måske være n atu rlig t at få spredt ansvaret, v i  er dog ikke s ik 
re.

2. Hvordan skal forbindelserne Røde Rose in stitu tion ern e imellem være? Vi t a l 
te  om at få en Røde Rose kontrollant på hver in s t itu t io n , men hvordan skal 
en sådan opstå? Skal det være in stitu tionsgruppem e, der hver især e l le r  
tilsammen udpeger en repræsentant e l le r  hvad? Funktionen sk u lle  være at 
sikre en v is  grad a f overensstemmelse i  d r if t  e l l e r  hvad man nu kan b liv e  
enige om in stitu tion ern e  imellem.

E fter udarbejdelsen af de fo r sk e llig e  fo rsla g , hovedsagelig børnehavegrup
pens, forældrenes og pædagogernes fo rsla g , holdt v i en række møder, hvor v i  
forsøgte at samarbejde de fo r sk e llig e  forsla g .

Vi nåede at få e t  forsla g , selvom der var v is se  uoverensstemmelser, og v i  
igen p .g .a . tidnød var nødt t i l  at afskære os fra en tilbundsgående diskussion.

I principperne var forældrene på in stitu tio n en  og pædagogerne dog enige om 
at: så mange som muligt sk u lle  deltage i  beslutningsprocesserne, det være s ig
både forældre og pasdagoger og det også sk u lle  være i  samarbejde beslutningerne 
sk u lle  tages.

Det betød så , at v i ikke kunne have en b esty re lse , det v i l l e  være for få  
der kom t i l  at vide noget og derved kom t i l  at bestemme.
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Afstemninger kunne ikke komme på t a le ,  man sk u lle  og skal ta le  s ig  t i l  ret  

t e ,  det sk u lle  forhindre at f l e r t a l l e t  kommer t i l  at undertrykke e t  mindretal 
med e t  e l le r s  fo rn u ftig t  synspunkt.

På generalforsam lingen d. 18. a p r il 1972 b lev vedtægterne vedtaget med kun 
ganske få ændringer og på den generalforsam ling var punkt 3 på dagsordenen ned 
sæ tte lse  a f arbejdsgrupper. Der kom god t i ls lu tn in g  t i l  a l le  4 arbejdsgrupper, 
og nu sk u lle  det så v is e  s ig  om a l le  vore teo r ier  svarede t i l  v irkeligheden , 
men forældrene var i  hvert t ilfæ ld e  in d s t i lle d e  på, at nu sk u lle  det t i l  at 
være nogle andre, der tog en tø m  med for at få  vores vuggestue t i l  at køre og 
at det sk u lle  være så mange som m uligt.

^bejdsgTuppernes_ funktion

Forældrene v a lg te  s ig  som sagt på i  de enkelte arbejdsgrupper, og på de 
fø r s t  a f ta lt e  møder f ik  de fo rd e lt  arbejdsopgaverne og sat system i  den måde, 
man v i l l e  arbejde på. Vi havde og har e t  opslagssystem  med ta v le , hvorpå de 
enkelte gruppers mødedag og mødested stå r  (møderne foregik  o f te s t  på s k if t  i  de 
enkelte hjem). Der stod også en dagsorden for mødets for løb . A lle  møderne var 
åbne for deltagere fra  andre arbejdsgrupper e l le r  andre, der havde ly s t  t i l  at 
høre, hvad der d iskuteredes. Kommunikationsgruppen holdt møde ca. 1 gang om 
ugen, de lavede b l .a .  e t mægtig godt blad. De andre grupper holdt møde mindst 
1 gang oii måneden e l l e r  e f te r  behov. A lle  grupper lavede s ig  en mappe, der a l 
t id  sk u lle  s tå  på kontoret og i  den sa tte s  en kopi a f gruppernes refera ter  (de 
sk u lle  nemlig lave referat a f  deres møderJ). Hver gruppe lavede punkter t i l  
dagsordenen t i l  fællesm ødet, som b lev  a flev ere t t i l  kommunikationsgruppen, der 
sk u lle  indkalde t i l  fællesmødet og udsende indkaldelse.

Fæl 1 e sm̂ d.e t  s _ f  ynkt i  on

Der sk u lle  holdes et fællesmøde en gang i  hvert k varta l, og som sagt sk u lle  
grupperne indsende forsla g  t i l  punkter på dagsordenen, hvis der var noget de 
v i l l e  have taget op. På mødet forelagde den gruppe, der havde sat punktet på 
dagsordenen, så deres problem, men det b lev  meget h u rtigt uoverskueligt med 
alenlange dagsordener med punkter, man ikke kunne nå at sætte s ig  ind i ,  og 
det betød så , at de der havde sa t e t problem t i l  debat se lv  kom t i l  at tage  
s t i l l i n g  t i l  d et, ford i v i  andre ikke kunne nå at sætte os ind i  så meget på 
så kort t id .  Den procedure b lev  så la vet om sådan, at man samtidig med at 
punktet kom på dagsordenen sk u lle  lave en redegørelse for problemet, så fo r 
ældrene inden mødet kunne nå at sætte s ig  ind i  hvad sagerne drejede s ig  om 
og ev t. diskutere det indbyrdes. På fællesmødet samledes man så om de enkelte  
punkter og gik i  små grupper med dem for at få  sagerne ord en tlig t d rø fte t igen
nem.

Der har a l t id  været sto r  t i ls lu tn in g  t i l  fællesmøderne, s to r t se t  a l t id ,  
men man nåede a ld rig  at komme r ig t ig  igang, så kom den store blokade, en ak
tio n  som pædagogernes fagforening iværksatte d. 1. februar 1973 for at forbed
re pædagogernes arbejdsvilkår. Pædagogerne måtte under blokaden ikke beskæ fti
ge s ig  med b l .a .  forældrearbejde.

Den blokade tog næsten l iv e t  a f vores vedtægter og vores in s t itu t io n s  livJ

se ev t. b ila g  
n r .5, s . 387

se e v t . b ilag  n r .4 , s . 385
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BLOKADEN

Ftedagogeme på daginstitutionerne landet over, var gennem deres fagforening  
blevet enige om, at det var for u ti lfr e d s s t ille n d e  at have så mange andre op
gaver i  den t id ,  hvor de fak tisk  kun burde beskæftige s ig  med børnene. De kræ
vede derfor 36 timers arbejde med børnene og derefter de øvrige 6 timer t i l  
adm inistration, møder, forældrearbejde e tc .

Som led  i  kampen for d isse  krav opsagde a l le  fagforeningens medlemmer kol
le k t iv t  deres s t i l l in g e r  med virkning fra 1.7.1973, og nægtede samtidig at ud
føre arbejde uden for den normale arbejdstid .

For vuggestuen var blokaden meget streng, især ford i v i  havde baseret l e 
delsen på tæt samarbejde pasdagoger og forældre imellem. Da mange grupper og 
fæ lle sa k tiv ite te r  hørte op var der ingen møder overhovedet. Det må nok sig es  
at det kunne mærkes, der var ingen muligheder for at tage problemer op nogen 
sted er.

Om morgenen, når man afleverer s i t  barn og om aftenen, når man henter det 
er der ikke t id  t i l  at snakke - og da s le t  ikke sammen, i  hvert t ilfæ ld e  ikke 
så der kan tages beslutninger.

På et tidspunkt måtte v i simpelthen snakke sammen, der var også nogle 
praktiske t in g , der sk u lle  ordnes. Derfor fandt v i  ud a f  at holde et fællesmø
de i  ARBEJDSTIDEN. Det kunne kun b liv e  en lørdag -  med børn, fra  k l. 9 t i l  k l. 
14. Det b lev g jo r t, og v i  f ik  d iskuteret og snakket om en masse t in g  og lø s t  
nogle a f de værste problemer.

Vores fæ lles  ledelsesform  med pædagoger og forældre skabte et h e lt  andet 
problem, på e t  tidspunkt blev der nemlig t a l t  om, hvad man sk u lle  gøre, hvis  
pædagogernes k o llek tive  op sigelse  e f te r  fagforbundets beslutn ing, trådte i  
k raft. Der var forslag om at køre in stitu tio n en  videre med forældrenes hjælp, 
andre synes, at det var u so lid arisk  mod pædagogerne, for hvis blokaden samt 
op sigelsen  sk u lle  have nogen virkning måtte a l le  s tå  sammen.

Blokaden v is te  hvordan en vuggestue ikke skal køres. At en vuggestue er 
mere end e t  opbevaringssted for børn! at samarbejdet mellem pædagogerne og for
ældre er meget v ig t ig t  og nødvendigt for at børnenes behov kan tilg o d eses  både 
i  in stitu tio n en  og hjemme. I den kaotiske s itu a tio n  vuggestuen var i ,  i  bloka
deperioden nåede man aldrig  t i l  andet end at få lø s t  de nødvendigste admini
s tr a tiv e  problemer a f se lv e  in stitu tio n en .

Som sagt gik de sædvanlige a k tiv ite ter  i  stå  i  blokadeperioden og neden
stående er derfor fra tiden e fte r  blokaden.

Vi startede på en fr isk  med de fo r sk e llig e  arbejdsgrupper, studiekredse 
osv. Med op rettelsen  a f en vuggestue er arbejdet ikke s lu t ,  i  hvert t i l f e id e  
ikke i  en som vores, dagligdagen kræver t i l  stadighed pædagogers og foraldres  
beslutninger om, hvad børnene har brug for og skal have. Vi har jo ingen be
s ty r e lse  e l le r  pædagogisk leder t i l  at bestemme for os . Fællesmødet har b es lu t
t e t ,  hvordan vedtægterne skal se ud og e fte r  dem fordeles ansvaret på a l le  fo r 
ældre og pædagoger, der er t ilk n y tte t  vuggestuen. Vedtægterne er endnu ikke
godkendt a f kommunen.

Vi har mange fo r sk e llig e  a k t iv ite te r , der kræver forældres og pædagogers
samvirke:

Fællesmøder, stuemøder, økonomigruppe, pædagogisk gruppe, ved ligeh o ld elses-
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gruppe, kommunikationsgruppe, vuggestuens blad, u d flu g ter , loppemarked, børne
nes le g e tø j , kostplan m.v.

Det er ingen hemmelighed at t ils lu tn in g e n  t i l  de fo r sk e llig e  a k t iv ite te r  
ikke var sæ rlig  stor e f te r  blokaden. Dem af o s , der var i  kommunikationsgruppen 
havde derfor en sto r  opgave med at v ise  de forældre, der havde opgivet at d e l
tage i  d r iften , e f te r  at de havde få e t plads t i l  deres barn i  -vuggestuen, at 
det er nødvendigt at være med, at det er s jo v t , læ rerigt og d e j l ig t  at have 
in d flyd e lse  på, hvad ens barn udsættes for a f tilb u d  a f  fo r sk e llig  a r t , mens 
det er i  in stitu tio n en .

Vuggestuen_i_drift

Barnet skal skrives op på v e n te lis te n  for at komme i  vuggestuen. Når der 
er plads t i l  e t  barn, vælger den pædagogiske gruppe fra  denne l i s t e .  Barnets 
a ld er , køn og forældres erhvervsstatus er afgørende for v a lg e t. Der er ikke 
ta le  om diskrim ination, tværtimod, vedtægterne kræver en jævn ford elin g  a f  
børnene, med hensyn t i l  køn, alder og socialgruppe, netop for at g ive bedre mu
ligheder for børnene for at lære a f hinanden.

En vuggestue e l le r  en børnehave for børn fra kun én socialgruppe, indvirker 
på en d årligere måde, på deres udvik ling, og haanmer deres senere s t i l l in g ta g e n  
t i l  samfundet.

"Skomager b liv  ved din læ st", er stad ig  en udbredt fo r e te e lse .
Det kan også -være en ulempe at tage børn ind på den måde, hvis man ikke 

fra starten  får fork laret forældrene fremgangsmåden meget ty d e lig t .
Et forældrepar kan fø le  s ig  meget snydt, hvis det hører, at e t  barn der er  

skrevet senere op end deres, er kommet ind fø r . Derfor er det meget v ig t ig t  at 
forklare fremgangsmåden meget ty d e lig t , a llered e når barnet b liv er  skrevet op.
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Fællesmoder

Fællesmøder skal holdes hver 3. måned. Men de var efterhånden kørt så langt 
ud, at v i  på et fællesmøde ikke engang var så mange repræsenteret, at v i  var 
beslu tn ingsdygtige. Derefter prøvede v i gennem vuggestuebladet, at provokere 
de resterende forældre t i l  at komne t i l  det næste fællesmøde. Dette gav da og
så bedre r e su lta t , men dog mindre end øn sk eligt.

Grundene t i l  den ringe t ils lu tn in g  kan være mange. Dels kan oplægget t i l  mø
det virke for k ed e lig t, og d els kan forældrene være uvant med at gå t i l  møder,
og derfor ikke v ise  den fornødne in teresse  herfor.

En anden årsag kan være, at hvis en ny forældre ikke er kommet t i l  møder
ne for v en te listefo ræ ld re , og så for fø rste  gang kommer t i l  e t  fællesmøde, kan
det sprog der ta le s ,  måske virke u fo rs tå e lig t  for en der er ny. Vi snakker gan
ske v i s t  hverdagsdansk og ikke noget andet sprog, men hvis man ikke i  forvejen  
er vant t i l  at y tre sine meninger i  en forsam ling, får man ikke sagt en smule,
og har ikke fo rstå e t noget a f det de andre har sagt.

Det kan godt afskrække nogen fra at komme næste gang.
Efter ovennævnte uheldige fællesmøde, prøvede v i  næste gang at gå i  grup

per s tu e v is , og drøfte punkterne på dagsordenen der. Vi mente, at når der var 
færre mennesker, og t i l l i g e  nogle man i  forvejen kendte fra s in  stu e , (hvor 
man jo  i  hvert t ilfæ ld e  kender hinanden a f udseende) måtte det være nemmere at 
få sagt sin e meninger. Men v i må t i l f ø j e  med det samme, at stuemøder ikke er 
beslutn ingsdygtige ifø lg e  vores vedtægter, men stuemøderne baner vejen for ind
gående diskussioner om a l le  problemer og re su lta te t  a f stuemøderne b liv er  lagt  
frem på fællesmødet t i l  vedtagelse der.

Forsøget med at gå i  grupper s tu ev is , virkede meget t i l f r e d s s t i l le n d e  og 
da v i bagefter mødtes i  alrummet for at d røfte , hvad v i  havde fundet ud a f ,kun-
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ne a l le  fø lg e  med, og det var ikke kun dem, der a l t id  s ig er  noget, der var kom
met med deres meninger.

Vi kan som e t  eksempel nævne, at v i  på e t  t id l ig t  tidspunkt b eslu tted e at 
s ta r te  studiekredse. Det var på baggrund a f e t oplæg fra  den pædagogiske grup
pe og studiekredsene sk u lle  handle om børn, deres behov, deres reaktioner, de
res udvikling og deres om givelser. Det er så tanken, at det arbejde skal danne 
grundlag for de pædagogiske r e tn in g s lin ie r , der skal gælde for vuggestuen.

Stuemøder

For at få a l l e ,  der bruger og arbejder i  vuggestuen, t i l  at komme frem med 
deres meninger, og at få  så sto r  t i ls lu tn in g  som m uligt, t i l  en beslu tn ing der 
binder a l le ,  indførte v i  stuemøder.

Der d iskuteres børnenes behov, pædagogernes redegørelse for deres s tu e , 
forældrenes mening om børnenes kostplan, s l ik ,  forældrekontakt, børnenes s k if 
te tø j osv.

Der er kommet meget ud a f denne kontakt mellem forældre og pædagogerJ
For eksempel kan nævnes, at pædagogerne ikke må ryge på stuerne, hvor bør

nene opholder s ig . Hjemmebesøg a f pædagogerne, for at give dem bedre kendskab 
t i l  barnets omgivelser.' S k r if t lig e  rapportudvekslinger om barnets le g e , sp is 
ning osv.

Personalemøder

Personalet holder møde hver tirsd ag  a ften . Det varer fra 2 t i l  4 tim er, 
hvor der gennemdrøftes a l t ,  hvad der kan være sket a f v ig t ig t  i  ugens løb.

Hele personalet d e ltag er , pædagoger og e lever samt økonomaen.
Der er ophængt et stykke papir, på h v ilk et personalet skriver de punkter 

op, som de mener skal d rø ftes , og det b liv er  samlet op en gang om ugen, og la g t  
frem t i l  mødet.

Her lægger man også en plan, der gælder for den kommende uge, såsom 
arbejdsfordeling, udflugter med børnene, problemer med børnene osv. Dette er i  
s ig  s e lv  en nødvendighed, men se t  fra  e t  forældresynspunkt var det ø n sk e lig t, 
om d isse  møder var åbne for forældrene også.

Har personalet e t  problem, b liv er  det gennemdrøftet på personalemødet, og 
man når t i l  en enighed. Kommer problemet d erefter på fællesm ødet, er det meget 
svært for forældrene, som i  forvejen har svært ved at finde sammen, at komme 
igennem med andre ideer end dem personalet har fundet ud a f . Det v i l  derfor  
a lt id  ende med, e l l e r  v i  må h e lle re  s ig e  som re g e l, at personalets løsning  
b liv er  godkendt, uden at der er b levet d rø fte t andre muligheder.

Var personalemødet derimod åbent, og forældrene havde en repræsentant med, 
var der en mulighed også for forældrene, at kalde sammen t i l  møde, og på den
ne måde, måske finde en løsn in g, som man så kunne fremlægge på fællesmødet 
sammen med p erson alets. Så v i l l e  forældre og personale have l ig e  store mulig
heder for at finde en passende løsning på problemet. Det v i l  s ig e  at a l le  havde 
l ig e  meget in d flyd e lse  på vuggestuen.

I øjeb lik k et er det sådan, at personalet har tavsh ed sp lig t, med hensyn t i l ,  
hvad der foregår på mødet. Personalet er v i l l i g  t i l  at fo rtæ lle  hver enkelt 
forældre om, hvad de har fundet ud a f ,  med hensyn t i l  dennes barn.
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TU varetagelsen  a f det daglige arbejde i  in stitu tio n en  var der som t i d l i 

gere nævnt nedsat nogle arbejdsgrupper som er:

Økonomigruppen

Økonomigruppen er ve l nok den gruppe, som har de mest begrænsede muligheder 
for at udfolde s ig . Budgettet skal holdes og h e ls t  skal der også spares, hvor 
det er m uligt, da v i jo  hele tiden  skal tænke på forældreandelen på 30% af de 
samlede u d g ifter .

I økonomigruppen er s e lv fø lg e l ig  vuggestuens forretningsfører medlem, men 
iø v r ig t  fungerer gruppen som de andre grupper. Den er ansvarlig overfor fæ lle s 
mødet, fx  laver de hvert år et forslag t i l  budget, som gennemdiskuteres på 
stuemøder og så godkendes på et fællesmøde, og d erefter sendes t i l  kommunen.

Skulle der hos en af de andre grupper opstå et ønske om anskaffelse a f  
nogle t in g , henvender man s ig  t i l  økonomigruppen og de tager så s t i l l i n g  t i l ,  
om der er penge t i l  det. Det kan ske, at spørgsmålet ikke kan afgøres a f grup
pen, det tages så op på det førstkommende fællesmøde, hvor man så tager s t i l 
lin g  samlet. Som eksempel kan nævnes an skaffelse a f en vaskemaskine, som var 
så sto r  en in vesterin g , at den v i l l e  betyde forh øjelse  a f kontingentet, v i  be
slu tted e  at afholde et loppemarked i  sted et for. Det er nemlig også gruppens 
opgave at finde ud a f  om der kan skaffes penge andre steder fra , hvis man me
ner, at vuggestuens budget ikke v i l  kunne bære en u d g ift.

YÉ^iS®!}2lT el sesgruppen

Som de andre grupper består den a f både forældre og ansatte og de beskæf
t ig e r  s ig  med mange tin g  eksempelvis, om der trænger t i l  at b liv e  malet e l le r  
repareret legesager.

Det kan være nogle har fået gode ideer t i l  legetøj t i l  legepladsen og v i  
må så have økonomigruppen t i l  at se på den økonomiske side a f sagen.

Det er k la r t, at når der er mange t in g , der skal ordnes er det meget hygge
lig e r e  hvis man også er mange om at lave d et, og v i har gjort d et, at v i  har 
samlet forældre, børn og pædagoger fx  en lørdag, hvor v i  sta r ter  med morgenmad 
og derefter  i  fællesskab går igang med de t in g , der skal laves.

Det har fungeret godt, og giver mulighed for forældre at lave noget for 
deres børn sammen med dem. A lle har v irk e lig  syntes det var a l le  tid ers  som fx
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dengang v i  malede krybberum og bar sand t i l  sandkassen. Samtidig g iver det mu
lighed for god kontakt mellem a l le  og t id  t i l  at snakke på en anden måde end 
t i l  d ag lig .

Det s id s te  v i  har la vet e r , malet alrummet, syet dukketøj og gået le g e tø je t  
grundigt e f te r .

Pædagogisk_gruppe

Af denne gruppe er læge og økonoma fa s t  medlem, udover forældre og pædago
ger. Gruppen har en lang række a f veldefinerede opgaver, de skal lave kostplan
er , der jævnfør vedtægterne skal dække børnenes dagsbehov. De skal ansætte 
sam tlige personaler dvs. annoncere og samtale med ansøgere, og d erefter  ind
s t i l l e  t i l  fællesm ødet, hvor man skal bestemme, h vis der er f le r e  k v a lif ic e r e 
de ansøgere at vælge imellem. De skal mægle i  t i lfæ ld e  a f  uoverensstemmelser 
mellem personale og forældre, e l l e r  mellem forældre og personaler. I sæ rlig  
grove t ilfæ ld e  kan gruppen suspendere en ansat. De skal fø lg e  med i  de ansat
te s  arbejdsforhold og forholdet t i l  deres fagforening. De skal optage nye børn 
fra v e n te l is t e ,  og holde kontakt t i l  andre b ørn ein stitu tion er  i  Røde Rose. 
Kontakten t i l  andre s o c ia le  instanser varetages a f  denne gruppe fx  kontakt t i l  
sundhedsplej erske.

Det er også denne gruppe, der skal sørge for at der b liv er  udarbejdet pæ
dagogiske re tn in g s lin ie r  for in stitu tio n en  på baggrund a f det studiekredsma
t e r ia le ,  som studiekredsene har la v e t . Også denne gruppes forsla g  og ideer  
skal godkendes på fællesmødet.

F O R S LA G  T IL  S TU D IEK R E D SE O M  
P C E D A G O G IS K E  R E T N IN G S L IN IE R

De3 studiekredse kerer son studieleder. Senest 1. juni skal der førelagge en rapport fra grupperne.Derefter foreslår ri, at vi tager på en arbejdsVøekend, bror vi udarbejder forslag til nålsatning og arbejdspograa for vuggestuens drift ud fra de 3 rapporter;STUDIEKREDS I.Ti skal finde ud af hvilket behov bera har fra o til 3 år. Hvordan de behov opstår og hvordan de ytre sig. Hvad sker der hvis behovene ikke bliver tilfredsstillet?BEHOVro, trykhed, regelnaseighed, fysiske miljø f.eks.: temperatur, fugtighed og luftskifte, fade: emaringahygiejne (bl.a. søde sager), suttebehov og fysisk kontakt: få eller aange og hvoraeget person kontakt? rytme, regler og granser,aevn, skrigning (stiller krav on visuelle atiaulaneer. ) bevagelser: blive bevaget, bevage aig, oagivelsemes bevagelser. fale, se, here, lugte, ssage, renlighed,undersøge, ekep-ereaønterør,Benarbejde aed voksne, vejledning,børns kontakt til andre bern, vold f.eks. skubbe, bide, slå o.e.v.lege ved siden af hinanden leg,gruppeleg,påk ladning,seksuelle behov,STUDIEKBEDS 2.

BESKÆFTIGELSEForberedte lege: f. aks. puslespil-puttekaase-1ego o.s.v.Gruppelege- lege ved siden af hinenden lege.Bern-vokaen lege: f.eks. lasning-kropsnar kontakt, personlig kontakt- give slip, holde fast lege- borte, tit tit lege- vituallege.Undersøgende lege: f.eks. aad (spisesituationen)-vand-sand-ler-forskellige materiale r-tandbøre tnlng-w. c.-seksuel lege.Passiv beskæftigelses f.eks. fjemsyn-bllleder-farver-bevagelse.Skabende legs: f.eke. aallng-ler-auaik-rytaik.Frie lege: f.eks. kere-klatre-hoppe-kravle-lebe.
STUDIEKREDS 3.Hvilken rolle kan institutionen spille i forhold til de vilkår soa vi lever under, i kvarteret, i hjesaet og på arbejdspladsen.Hvad kan vi yere for at få den til at spille den rigtige rolle og hvad er den7Institution -mllisBemenea aktivitetsmuligheder.Pladsforhold-ude-inde-andre »iljaer, indretning,■iljeets klima - syge barn, hvoraeget skal barnet regere (besteaae:Kontakt udadtil gennem institutlonen-r Lage og andre socialarbejdere.Kontakt til pædagogernes fagorganisationer, pædagogernes forhold - forældrenes leveforhold i kvarteret, kontakt til andre Institutioner,forhold til hjesaet: besegeordning for bern og voksne, forhold til arbejdspladsen: besegeordning for børnene, kontakt til enkelte fagorganiaationer, generel hjælp til hinanden eks. problemer i hjeaaet, kontakt til andre arbejdsgrupper i BØDE HOSE.

aere i Institutionen end hje

Den pædagogiske gruppe

Fornejeleei ri har brugt )ooo,oo kr og dsr er afsat 9ooo,oo kr.
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DagsordenTørretumbler

ØKCMOadGBUPKMØIB d. 19.12.72.
Badge tkon trol •Tikar posten går sagtig godt ligs for tidsn, an dsr skal selvfelgslig stadig passes' på.Fsdevarekontoider aå kun købes fødevarer på denne konto. Edith nå hver måned gå ned og købe alt, hvad der skal bruges til rengøring.
01, vand og li&i. til foreldrearbejde og andst, skal betales æd det es ane på oheok.Legepladspengene SKIL bruges inden den
1-4-73.Der skal snakkes ned økonomigruppen on ksb af nye ting sag. vedligeholdelse. Administrationsudgifterne er OK. Ferlekolanindgifterne er overskredet, vi ansøger on nere til naste år. Beaksftigelse og legetøj » der er 6000,00 kr. tilbage. Der bliver foreløbig 1000,00 kr. til hver stue. Medicin-07gepleje ør overskredet, nen det betyder Intet.

tepper.
Ti har aneegt oa tiløknd til terre tunbier og vaskeaasklnø.Siden ædet blev afholdt, har vi flet at vide, at statena tilskud ør bevilget, og at koonunen blot nangler at onttø sin underskrift.Tingene skulle vare os 1 haride i februar - aarts afeed.»ppvrKirsten ville gere nogst ved sagen. Kontakte Irgena.
Der var ikke sarlig stort frønnede, nsn var tratte af at snakke oa tørre tunbier og vaskemaskine og tapper hver ^ng.Msn blev snige oa, at lave en udførligere dagsorden, så døt blev lidt aere spendende at koane til aødet.



Kommunikationsgruppen

Denne gruppes v ig t ig s te  arbejde er at indkalde t i l  fællesmøder, samt at ud
arbejde dagsorden på baggrund a f forslag  fra grupperne, og sørge for udsendel
se a f  denne. På fællesmøderne har gruppen ansvar for optagelse og udsendelse 
af r e fera t, h v ilk et i  praksis sker gennem vort blad. Gruppen har nemlig også 
ansvar for vort blad, som v i  bestræber os på at udsende 1 gang om måneden. I 
d ette  blad v i l  v i  skabe kontakt a l le  grupper imellem og opfordrer a l le  t i l  at  
skrive t i l  hinanden, v i  har gruppereferater, nyheder, mødeindkaldelser, be
k la g e lser , boganmeldelser, en enkelt madopskrift, h ittegods og b y ttereg ister  
a l t  som regel garneret med børnenes fin e  tegninger.

Gruppen sørger også for a t vuggestuens b ib lio tek  er iorden, h v ilk et gæl
der fa g lit te r a tu r  samt at a l le  referatmapper er iorden og t i ls t e d e .  Vi skal 
holde kontakt med grupper og a k t iv ite te r , der har med børn at gøre, og med an
dre grupper i  Røde Rose.

2 gange om året samler v i  a l le  forældre på v e n te lis te  ved at indkalde dem 
t i l  e t  møde i  vuggestuen. Vi orienterer dem om vuggestuen, hvordan det går, 
hvor lang v e n te lis te n  er og udvælgelsessystem et. Noget v i  gør meget ud a f på 
de møder er at orientere dem om hvordan denne vuggestue er b levet t i l ,  og op
fordrer dem t i l  at lø se  deres vuggestuepladsproblem ved se lv  at gå igang med 
at lave én.
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Kontakt mellem forældre og personale indbyrdes, og mellem vuggestuen og de 

andre grupper i  Røde Rose, er kommunikationsgruppens opgave. Så det var natur
l i g t  at kommunikationsgruppen prøvede at finde den bedste måde at kommunikere 
mellem de fo r sk e llig e  på. Det b lev t i l  vuggestuebladets fø d se l.

Det sk u lle  bruges t i l  at g ive a l le  arbejdsgrupper og forældre refera ter  af 
de gruppemøder, der b liv er  holdt i  vuggestuen, og resten  a f b ladet sk u lle  f y l 
des ud med b ille d e r  af børnene, eventuelt også med annoncer fra  forældre t i l  
forældre. O pskrifter og indlæg fra  forældrene plus hvad der e l l e r s  kunne komme 
af s to f .

Det kniber med indlæg fra  forældrene. Faktisk kom der a ld rig  et en este , kun 
ganske få  fra  de an satte. Dette medførte, at kommunikationsgruppen, der har an
svaret for b lad et, s e lv  måtte fy ld e  bladet ud, og d ette  kan være re t f a r l ig t .
På den måde kan bladet jo  nemt b liv e  en s id ig t. Redaktionen er dog ikke h e lt  
s lå e t  ud, men håber stad ig at de øvrige forældre kommer med deres synspunkter.

Bladet udkommer en gang om måneden, og omdeles t i l  forældre og ansatte i  
vuggestuen. L igeledes får a l le  grupper i  Røde Rose e t  eksemplar, og iø v r ig t  
kan a l le  andre, der er in te r e sse r e t, få t ils e n d t  e t  eksemplar.

Lægen

E fter meget lang t id ,  hvor der ikke har været k n yttet en fa s t  lasge t i l  vug
gestuen, har v i  langt om længe fundet en. Det er iø v r ig t  re t v a n sk e lig t, da v i  
jo  gerne ser , at det er en der kender l id t  t i l ,  e l l e r  i  hvert fa ld  er in tere s 
seret i  de t in g , der sker i  Røde Rose, og at han har god t id  t i l  at undersøge 
børnene, og kan t ilk a ld e s  i  s itu a tio n er , hvor det er nødvendigt. Det er rart 
og betryggende med en læge i  vuggestuen, men det kan desværre betyde, at fo r 
ældrene nogle gange glemmer, at de se lv  har en læge, og det er jo  meget t i t  
ikke den samme som in stitu tio n en s . Det er derfor ikke a l t id  nemt for den prak
tiserende læge, da barnet jo  a ld rig  har været der, og s e lv fø lg e l ig  h e lle r  ikke 
har noget som h e ls t  forhold t i l  ham, når de ikke mere kan undersøges i  vugge
stuen.

Den fø r s te  læge i  vuggestuen var medlem a f den pædagogiske gruppe, og d e l
tog af og t i l  i  fællesmøderne. En anden god tin g  var, at han i  en periode var 
med t i l  at lægge en god og sund madplan, så kosten b lev så va r ieret og vitam in
r ig  som m uligt. Vi håber, at vores nye læge, får t id  t i l  den sla gs opgaver og
så.

Forældrekontakt

Der er s e lv fø lg e l ig  mange t in g , der kan forbedres h ele tiden  i  en in s t i tu 
t io n  som vores; f .e k s . har v i  fundet ud a f , at når nye børn skal optages, er 
det en mægtig god id é , at det er en forældre, der kontakter de nye og fortæ ller  
l id t  om vuggestuen, om måden den kører på, og eventuelt om de fo r sk e llig e  ar
bejdsgrupper. Vi mener, at det kunne være en god s ta r t , at de nye ligesom kend
te  i  hvert fa ld  en forældre, især når man skal t i l  møder i  vuggestuen. Det v i 
s te  s ig ,  at der var meget stor  t i ls lu tn in g  t i l  den opgave. Da vores møder jo  
netop kan virke l id t  afskrækkende de fø rste  gange, har den kontakt v i s t  s ig  at 
hjælpe de nye forældre t i l  at deltage i  mødet og komme frem med deres synspunk
ter .



På budgettet er der a fsa t et v i s t  beløb t i l  forældrekontakt. En del a f  d et
te  beløb har v i  f le r e  gange brugt t i l  at forældre, børn og pædagoger samlet 
tager på weekendophold. Vi le je r  os ind på en kursusejendom, og transporten  
frem og t ilb a g e  foregår i  en le j e t  bus. Det er v ir k e lig  en god idé. Vi lærer 
hinanden at kende under h e lt  andre former, end v i er vant t i l .  Og der er v irk e
l i g  god mulighed for at få d røftet t in g , som v i normalt ikke når, når v i  er i  
vuggestuen i  den korte t id ,  hvor v i afleverer e l le r  henter børn. Det er en 
fo r tsæ tte lse  a f  den fø rste  kontakt som nævnt ovenfor. Man lærer hinanden bedre 
at kende. Man sk u lle  ikke tro det - men mange a f  forældrene kender ikke hinan
den mere, end det nik v i giver hinanden, når v i  t i lfæ ld ig t  mødes.

E fter sådan e t  koloniophold, er det derimod som om, at de forældre, der 
ikke før var så ak tive , b liv er  mere klar over deres ansvar og over værdien af 
deres in d sats, som er meget v ig t ig  for at vuggestuen kan fungere godt. Og ken
der man fø r s t  hinanden, er det jo  meget nemmere at gå ind i  e t  frugtbart sam- 
arbej de.

Man lærer også pædagogerne bedre at kende, og d ette  er meget v æ sen tlig t, da 
der endnu findes mange forældre, der tro r , at pædagogerne er sådan nogle, der 
b lo t sætter 10 børn på p otte på bestemte k lokkeslet og e l le r s  bare går rundt og 
ser s t iv e  og utilnærm elige ud. Denne o p fa tte lse  er jo fork ert, og det går da 
også op for de f le s t e  ret h u rtig t.

Det kan være svært at skrive fyldestgørende nok om vore fe s te r  i  vuggestuen 
- der kan nævnes ju le fe sten  hvor pædagoger, forældre og børn samledes fra mor
genstunden ved e t  skønt morgenbord, og senere lavede mange fo r sk e llig e  t in g . 
Hele in stitu tio n en  b lev mildt sagt ju lepyntet. Der var v i s t  ingen, der ikke 
havde det skønt.

Der er også andre foræ ldrefester t i l  at ryste fo lk  sammen (nye og gam le). 
Det kan v ir k e lig  være en succes med en masse sjov , men det kan også være svært 
at trække fo lk  med, især t i l  forberedelserne, og t i l  d et, der skal ske bagef
te r . Det er l ig e  som v i  mangler at lære endnu, at in stitu tio n en  er vores, og at 
det er vores ansvar at den virker.

Den anden form for pædagog/forældrekontakt er meget sp ec ie l for vores vug
gestue: hjemmebesøg. Hjemmebesøget er ikke lavet for at pædagogerne kan komme 
hjem og snuse hos forældrene, men simpelthen for at få en endnu bedre kontakt 
med forældrene. Det er da h e lt  sik k ert, at det er nemmere at komme frem med en 
k r it ik  på tomandshånd, end i  en eventuelt forv irret s itu a tio n , når man henter 
og bringer sin e børn. Der kommer også masser a f andre tin g  ud a f sådanne hjem
mebesøg -  man kan få en masse tin g  at vide om, hvordan ens barn er i  fo rsk e l
l ig e  s itu a tio n er , som man måske a ld rig  se lv  har op levet. Der kan være problem
er , hvor det er meget rart at sidde og snakke med nogen, som man v ir k e lig  fø le r  
v i l  hjælpe en. A lt i  a l t  er hjemmebesøgene en stor  succes.

Hvordan_vi_løste_tøiyaskeproblemet

Vuggestuens tøjvaskeproblem var efterhånden b levet så s to r t , at ønsket om 
at få en egen vaskemaskine og tørretumbler meldte s ig . Dels var det for dyrt at 
sende tø je t  ud, d e ls krævede det jo dobbelt så meget t ø j ,  ford i der gik f le r e  
dage, før tø je t  kom tilb ag e  fra vask eriet.

Skulle v i  have en maskine se lv , måtte v i a ltså  skaffe pengene et e l le r  an
det sted . Vi forsøgte at få ejeren af ejendommen t i l  at b e ta le , men det kiksede
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desværre. A ltså  måtte v i  ad anden vej sk affe  de penge, v i  sk u lle  bruge. Konmu- 
nikat ions gruppen f ik  h erefter  t i l  opgave at finde en løsn in g. Løsningen b lev , 
at v i  sk u lle  afholde e t  loppemarked. Der b lev  d erefter  d e lt  løbesedler ud i  de 
f le s t e  gader i  Røde Rose, hvor v i  opfordrede a l l e ,  der havde noget de ikke brug
te ,  t i l  at ringe t i l  vuggestuen e l l e r  s e lv  komme med tin gen e. Der kom mange tin g  
af a l le  mulige s la g s . Der var møbler, t ø j ,  gryder, p o tter , pander, ure, radio 
og mange andre sjove t in g .

Loppemarkedet sk u lle  holdes ude på legepladsen en lørdag k l. 13. Vi havde 
s t i l l e t  a l le  tingene derud. Nogle a f  de store t in g , sk u lle  der holdes auktion  
over k l .  14, mens resten  sk u lle  sælges t i l  dem, der v i l l e  købe. Succesen var 
enorm. A llerede en time før  v i  sk u lle  s ta r te , begyndte de fø r s te  at komme og 
kigge, og da v i  startede sa lg e t k l. 13, summede det a f  mennesker, der v i l l e  
købe. Da v i  mente, det v i l l e  være godt a t have mange mennesker t i l  at byde, når 
v i  sk u lle  holde auktion, b lev  der la vet nogle store plakater a f  den s la g s , man
hænger på maven og ryggen a f  mennesker, og d erefter  var der en pædagog og en
forældre, der tog hver s i t  vaskebrædt, som også var kommet t i l  loppemarkedet.
De gik  d erefter  op og ned ad Jagtvej og nogle a f de små gader, a l t  imens de
sp ille d e  med en grydeske på vaskebrædtet. Dette trak også en d el mennesker t i l .  
Vi har senere få e t at v id e , at der var n og le , der var kørt forb i med bussen på 
Jagtvej, og at de var s tå e t  a f  bussen og kom op i  vuggestuen, da de havde hørt 
og se t  de to , der gik der og sp ille d e .

Auktionen gik ly s t ig t ,  og også der kom der en d el penge ind. Under hele  
loppemarkedet b lev  der so lg t  k a ffe , kager, ø l og sodavand fra køkkenet, og d e t
te  gav både stemning og e t  mindre overskud.

A lt i  a l t  var det en mægtig god og indbringende dag. Overskuddet, når a l le  
u d gifter  var trukket fr a , b lev godt 1500 kr. og når v i  lagde de 500 kr. t i l ,  
som kom ind ved det fø r s te  loppemarked, v i  holdt (d ette  var dog kun for foræ l
drene fra vuggestuen), kunne v i  købe vores vaskemaskine og tørretumbler uden 
nogen ekstra u d gift for forældrene.

Der var s e lv fø lg e l ig  nogle t in g , v i  ikke f ik  so lg t . Vi ringede derfor t i l  
"C hristiania", og de kom og hentede de overskydende tin g  uden nogen u d g ift for  
os. De v i l l e  så bruge d isse  t in g  t i l  deres eget loppemarked.

Inden v i  runder h is to r ien  a f , lader v i  en ny fa m ilie  fo rtæ lle  om, hvordan 
de oplever vuggestuen. Vi "gamle" b liv er  jo h u rtigt "blinde" for mange t in g .

5i_DYi_f2I?å^f6P§I_beretter:

Er der nogen, der er født med erfaringer? -  For a l le  er a l t  n yt, in d t i l  man
prøver d et. Sådan er det også med os.

Når man er på vej t i l  en fa m ilie fo rø g e lse , især når begge forældre er ude
arbejdende, begynder man at tænke på vuggestueplads t i l  barnet -  og sk u lle  det
k ik se , så i  hvert fa ld  e t  dagplejehjem t i l  den kommende l i l l e .  Dagplejemødre 
har en række annoncer i  aviserne og lover allesammen den sødeste og kæreste dag
p le je . Men hvem ved, hvordan det er , og hvordan de behandler børn? Vi kender 
mange med d årlige erfaringer - en dagplejemor, der havde 7 børn i  p le je , løj  
over for en forældre med, at hun kun havde et barn i  p le je , og kunne tilb yd e  
den kæ rligste p le je . En anden var bange for a lt  og f ik  nervesammenbrud, hver 
gang e t  barn græd e l le r  råbte for h ø jt, osv.



Vi var en a f de heldige forældre, der undslap den "kærligste" p le je , som v i 
s te  s ig  a t være den mest elend ige. De andre, der boede i  samme gård, var nødt 
t i l  a t henvende s ig  t i l  socialkontoret for at hjælpe hendes 7 "forkælede børn".

Man kan godt være held ig og få en god dagpleje t i l  barnet. Men man kan s to 
le  meget mere på en vuggestue -  kommunal e l le r  privat - hvor der som regel f in 
des uddannede pædagoger og medhjælpere. Vi var heldige at få  en plads t i l  vores 
l i l l e  i  s id s te  ø jeb lik .

Røde Rose vuggestuen har s in  egen s p e c ie lle  måde at vælge fra v e n te lis te n .
-  Forældre fra v en te lis ten  in v iteres  t i l  møder en gang imellem, og de b liv er  
ført ind i  det daglige l i v  i  vuggestuen - det b lev v i  i  hvert fa ld . Man hører 
om de fo r sk e llig e  aktiv itetsgrupper, studiegrupper, Røde Rose-bladet osv. Vor
dende forældre er velkomne i  de arbejdsgrupper, de har in teresse  for . Man får  
et indtryk a f vuggestuen, de a k t iv ite te r , der er , de mennesker man senere kom
mer i  kontakt med osv. (Det er umuligt i  en kommunal vuggestue, og i  de f le s t e  
p riv ate . Man skal ringe en gang om måneden i  en ubegrænset periode t i l  kontoret 
for at høre om, hvor man stå r  på v en te lis te n , og hvornår man kan håbe på en 
vuggestueplads).

Så snart der er en led ig  p lads, vælges barnet fra v en te lis ten  - og der b l i 
ver ringet t i l  den nye forældre. Vi f ik  besøg a f en "gammel" forældre, der kom 
med a l le  de nødvendige oplysninger, en kopi a f vuggestuens vedtægter, og bød os 
velkommen. - Vi f ik  at v id e , at vuggestuen tager s ig  a f a l t ,  v i  skal bare a f le 
vere barnet om morgenen og afhente det om aftenen. (Da vores var e t  spædbarn, 
hentede v i  hende t i l  middag). Vi f ik  at v id e , at vuggestuen har mange fo rsk e l
l ig e  a k t iv ite te r , og at v i  kunne melde os i  den gruppe, v i  var in teressere t i .
Vi f ik  oplysning om den måde, vuggestuen fungerer på, og om forældrenes ansvar.

Med vores barn kom v i  i  vuggestuen, og l id t  e f te r  l id t  fandt v i  os t i l  r e t
t e .  Vi begyndte a t kende pædagogerne, andre børn fra vores stue og deres fo r 
ældre ( i  begyndelsen sagde v i kun "davs" t i l  hinanden).

Så var der stuemøde i  vores stu e, hvor a l le  fra vores stue var indkaldt sam
men med pædagoger og medhjælpere. Vi snakkede og snakkede om mange tin g  - ikke 
om børn alene -  men om a l t ,  man kan tænke s ig . A lle  havde chance for at koirme
frem med deres synspunkter. Man kan godt tage barnet med, hvis man ikke får ba
b y s itte r . Barnet kan sove i  fred og ro i  et af de andre lok a ler . Der er nogle,
der fø le r  s ig  fremmede, når de kommer for fø rste  gang t i l  e t  møde i  vuggestuen.
Men det er jo  ens egen skyld, hvis man ikke kommer t i l  andre møder, som f .e k s .  
ventelistem øder.

På det fø r ste  møde snakkede v i  om børn, om hvad forældrene syntes om forhol
det mellem barn og pædagog, om pædagog/forældrekontakt, og mad (kostp lan), ka
ger, s l ik ,  rygning (pædagogerne er næsten h e lt  holdt op med at ryge på stu er
ne, når børnene er d er), børnenes udelege osv. Der var ikke så meget på dagsor
denen. Der var mange konkrete fo rsla g , som nu er sat i  værk - f .e k s . pædagoger
nes besøg hos forældrene (hjemmebesøg), s k r if t l ig  kontakt mellem pædagog og 
forældre om barnets dag i  vuggestuen, og om hvordan barnet var hjemme hos s ig  
se lv  (pædagogerne skriver en seddel og hænger den op, så forældrene kan læse om 
hvordan deres barn har været i  vuggestuen den dag, hvad barnet har s p i s t , så 
man kan give det noget andet derhjemme), og endelig e t forslag  om forbud mod 
rygning på. stuen m.m. - Fra den dag kender v i de andre forældre i  vores stue — 
bedre end det h ø flig e  "davs"-kendskab.

119



Så er der n og le , der synes det er sjo v t at komme med i  arbejdsgrupper og
udvide s i t  kendskab t i l  vuggestuen og s in  vennekreds på den måde.

Man får en kopi a f vedtægterne den dag, barnet er optaget i  vuggestuen. Men
der er nok ikke mange, der læser dem igennem - for  enten er man så glad for at
have fået en vuggestueplads t i l  s i t  barn, at man regner med, at a l t  går godt, 
e l le r  også har man ikke h aft t id  t i l  d et. Der står  v ig t ig e  tin g  i  vedtægterne- 
B l.a . står  der, at forældrene i  vuggestuen er ansvarlige for a l t ,  hvad der fo 
regår -  og at de derfor skal v id e , hvad der foregår, at der ikke er nogen be
s ty r e ls e , der kan gøres an svarlig , hvis noget sk u lle  gå g a lt . Skønt der findes
arbejdsgrupper, der tager s ig  af fo r sk e llig e  opgaver, har de ingen bemyndigelse 
t i l  at foretage s ig  noget som h e ls t ,  uden at det er godkendt a f forældrene (os 
se lv !I )  på e t  fællesmøde, der skal indkaldes hver 3. måned. Der stå r  også, at 
fællesmødet ikke kan træ ffe b eslu tn inger, hvis for få forældre er repræsente
r e t . Hvis det er t i l f æ ld e t ,  skal der indkaldes t i l  e t  nyt møde, og a l le  pro
blemer udsættes t i l  d et. Kommunikationsgruppen, der har ansvaret for mødet, 
kobler det f .e k s . med julesammenkomst, koloni e l le r  med noget andet in te r e s 
sant.

De fællesmøder og stuemøder, v i  har været t i l ,  er r ig t ig e  hygge-aftener  
med servering a f  k a ffe , kager, ostemad og drinks. S id ste gang der var fæ lle s 
møde, koblede v i  det med alrum-maling og andre opgaver. Vi var for få i  begyn
d elsen , men e f te r  at v i  ringede t i l  3-4 forældre b lev  v i  b eslu tn ingsdygtige.

Der b liv er  vedtaget mange a f de fo r s la g , der er lagt frem a f  arbejdsgrup
perne. Men ford i forældrene er meget tilbageholdende med ak tiv  in d sa ts , e l l e r  
ford i de ikke har t id ,  er de f le s t e  a f  grupperne stærkt domineret a f  pædagoger
ne. Så de fo r s la g , der lægges frem, er næsten a lt id  deres ønsker. Det betyder 
ikke, at v i  er skeptiske over for forslagen e, e l l e r  at v i ikke tror på pædago
gerne. Men h vis forældrene kommer frem og møder op i  arbejdsgrupperne, b liv er  
det ansvar der er pålagt o s , virksomt på det r ig t ig e  tidspunkt.

Vi som nye forældre i  vuggestuen er meget t i l f r e d s e  med den måde den funge
rer på.
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LIDT CM OS SELV OG VORES HUS

Huset er bygget i  1933, har 5 etager og to opgange med hver 12 le j lig h e d e r , 
forh oldsvis store  (3-5 væ relser). Det b lev  sat i  stand, dvs. f ik  ind lagt bade
værelser og varme i  1967. Huset t jen te  oprindelig  som b o lig  for ansatte på 
brødfabrikken l ig e  overfor; og mange a f os i  huset er enten arbejdere på fab rik 
ken, pensionerede arbejdere e l l e r  enker e f te r  arbejdere.

Huset lig g e r  på hjørnet a f  en temmelig sto r  karré. Resten a f  karreen var 
in d t i l  for nogle år siden bebygget med 1 og 2 etagers garager, værksteder o . l .  I 
karreen syd for  os lig g e r  e t  5$ etagers hus med tre  opgange på hjørnet; og i  
det fjernere hjørne e t  5-etagers hus med en opgang. -  Der var godt med ly s  og 
lu f t  omkring o s .

Ufor-ståel ige_ t  ing_ sker

I slutningen a f  60'em e b lev  café Svendborg ved siden a f vores hus revet 
ned. Senere b lev  der la g t kranmateriel ind på grunden bag ved huset. Bunken a f  
kraner voksede -  og det bekymrede os en d e l. I løbet a f  1970 groede græsset op 
over den.

Det går hårdt t i l ,  når der b liv er  ’’ryddet op"
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Men så i  marts 1971 begyndte nogen at rejse  kranerne og rive de andre huse 

ned. V ille  nogen p lu d se lig  lø f t e  taget a f huset over hovedet på os? Når det 
b læ ste, svajede kranerne - og mange a f de ældre damer her i  huset havde svært 
ved at sove a f skræk for , at kranerne sk u lle  vælte ned over o s.

Ingen v id ste  r ig t ig  hvad kranerne betød. Men viceværten mente, at vores hus 
sk u lle  r ives ned; fø r st  v id ste  han ikke hvornår, siden sagde han noget om inden 
for e t  år.

De lø se  rygter f ik  omkring halvdelen a f os t i l  at melde os ind i  en lokal 
le jerfo ren in g , fordi v i troede, at v i så kunne få bedre besked. Det f ik  v i  ikke 
noget ud a f . Vi f ik  at v id e, at der ikke var noget lejerforeningen  kunne gøre, 
når der var g iv e t t i l la d e ls e  t i l  nedrivning -  men at v i bare kunne komme igen, 
hvis v i  f ik  problemer!

En af os deltog i  socialdem okratiets b o lig p o lit isk e  gruppes løbende møder 
på Christiansborg og bad en lokal socialdemokratisk folketingsmand og lokalråds
formand -  nu forhenværende boligm inister - om hjælp.

VI BEGYNDER SÅ SMÅT AT FORSTÅ

se ev t. b ila g  n r .4, s . 358

Yi_I§ger_det_første_skridt

T il det a f ta lte  møde kom v i 10-15 stykker fra huset, og udfaldet b lev , at 
v i b eslu tted e, at højhuset og de mange b ile r , som e t sådant kontor- og fo rre t
ningsbyggeri trækker t i l ,  var noget der også angik dem på den anden side a f ga
den -  også dem på den anden side af gaden i  karreens modsatte ende. Vi b eslu t
tede derfor at in v itere  a l le  i  huset og naboejendommene t i l  e t  møde på skolen, 
hvor v i  så kunne lave et protestbrev og siden samle underskrifter på det.

I begyndelsen af marts 1971 f ik  v i a l le  sammen e t l i l l e  blad, Røde Rose 4, 
ind ad døren. Nogle troede, det var reklame, og smed det i  skraldespanden. And
re -  b l. a. en a f de ældre, en lige  damer, læ ste det og fandt en a r t ik e l, der 
handlede om vores hus.

Der stod , at en grundejer v i l l e  lave et s to r t byggeri i  h ele karreen med en 
masse kontorer i  e t  7-etages hus i  den modsatte ende a f karreen og e t  11-etages  
i  vores ende, samt l id t  b o liger i  e t  5-etages langs hver a f  de to andre s id er .

T id ligere var det sådan, at de yngste a f os - som kun havde boet i  huset i  
o tte  år - ikke havde så meget med de ældre at gøre; v i  var mest på h ilsen  med 
hinanden. Men nu gik den ældre dame a ll ig e v e l ned t i l  de yngre og spurgte, om 
de havde læ st artik len . Næh, det havde de ikke - fak tisk  måtte de ud og p i l l e  
bladet op a f skraldespanden.

Det b lev  t i l ,  at v i gik rundt og snakkede med nogle f le r e ,  og e t  par dage 
e f te r  gik tre  a f os hen t i l  Thorsgade for at høre, hvor meget de, der havde la 
vet b ladet, eg en tlig  v id ste . Det b lev t i l  en a fta le  om e t møde to dage senere.

Røde Rose-menneskerne havde hørt om byggeplanerne gennem en bekendt, der 
havde hørt om dem på e t  værtshus. Noget så lø s t  turde de s e lv fø lg e l ig  ikke sk r i
ve om; så en a f dem var gået op i  b o lig m in ister ie t, hvor rygtet sagde, at sagen 
lå ,  og havde bedt om at se p rojektet. Det var derfra deres oplysninger i  bladet 
stammede. De havde ikke hørt noget om, at vores hus sk u lle  r iv es ned.
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Et par dage e f te r  f ik  v i m ødeinvitationen lavet og omdelt som a f t a l t .  V ice

værten, der var funktionær, turde ikke være med af hensyn t i l  s in  s t i l l i n g .  Og 
bagermesteren i  den anden ende a f  karreen v i l l e  ikke være med, fordi det nye 
projekt v i l l e  sk affe ham f le r e  kunder. Og på den anden side a f gaden boede en 
ældre dame, der ejede den ejendom, hun boede i .  Hun v i l l e  fø r st  godt være med, 
men f ik  så at vide a f s in  søn, der administrerede for hende, at det kunne hun 
ikke, for hun var også grundejer med in teresse  i  f r i t  at kunne disponere.

^r_YQr§§_kg^une_fælles_interesser_med_byggespekulanter?

I mellemtiden skaffede vores nye venner f le r e  oplysninger. Det v is te  s ig  nu 
at spekulanten i  1967 - på e t  tidspunkt, hvor han ikke ejede en eneste grund i  
karreen -  under hånden havde spurgt kommunen, om han kunne få lov  t i l  at bygge 
kontorhuse med butikker i  h ele  karreen. Og kommunen havde sv a ret, at man i  
princippet in te t  havde imod d et.

På det tidspunkt havde den daværende e jer  a f vores hus få e t  t i l l a d e l s e  t i l  
at modernisere huset og fu ld førte  som a llered e  nævnt moderniseringen samme år.

I de fø r s te  udgaver a f spekulantens planer forekom to 11-etages tværbyg
ninger, men h e lle r  ikke dem havde man "i princippet" noget imod i  kommunen. Da 
det projekt, som der var rea lite tsfo rh a n d le t  om, og som var d e t, v i  langt sene
re f ik  kendskab t i l ,  fo re lå  i  december 1967, op lyste  spekulanten, at nok lå  den 
10-etages for tæt på vores køkkenvinduer, men han v i l l e  købe huset og så rive  
det ned om 10-15 år. (Han købte det fø r st  over e t  år sen ere).

Det f ik  kommunen t i l  at bestemme, at han fø r st  måtte bygge den del a f den 
10-etages, der sk u lle  lig g e  foran vores køkkener, når vores hus var revet ned. 
Og det er l ig e  så godt som at s ig e , at man syntes han sk u lle  r ive  vores hus ned 
med det samme.

I slutningen a f 1968, hvor spekulanten ejede én a f de fem grunde i  karreen, 
søgte han om lov t i l  at begynde at bygge på tre  a f dem. H eldigvis for os fo r 
langte kommunen, at ejeren a f den ene a f de andre grunde sk u lle  lade nogle be
stemte b etin ge lser  tin g ly se  på s in  grund.

Men de b e tin g e lser , kommunen s t i l l e d e ,  betød, at den pågældende grund i  re
a l ite te n  ikke kunne udnyttes, medmindre den indgik i  vor spekulants projekt. 
Ejeren -  en enke -  var, h e ld ig v is  for o s , både stædig og k log. Og se lv  om spe
kulanten forhandlede med hende gennem lang t id ,  v i l l e  hun hverken lade dekla
rationen ly se  e l le r  sælge grunden. Tingene trak a ltså  i  langdrag, og spekulan
ten var længere om at komme i  gang, end han havde beregnet.

Men a llered e i  slutningen a f 1969 f ik  spekulanten, som nu i  mellemtiden var 
b levet e jer  a f  vores hus, a ltså  lov  t i l  at rive  det ned, se lv  om det var nymo- 
d em isere t - b l .a .  på b etin ge lse  a f , at han skaffede os andre passende b o lig er . 
Vi f ik  bare ingenting at vide - h e lle r  ikke at v i  havde ret t i l  e t andet sted  
at bo, og at v i ikke sk u lle  godtage hvad som h e ls t .

Trods n ed rivn in g stilla d elsen  f ik  spekulanten i  1970 lov t i l  at opdele huset 
i  e je r le j lig h e d e r , som han straks begyndte at sælge af.'

Det v is te  s ig  siden , at spekulanten, samme dag som v i b eslu ttede at in v ite 
re naboerne t i l  møde i  marts 1971, havde ændret sin e planer og bedt kommunen om 
at få lov  t i l  at bygge s i t  10-etages (som nu igen b lev t i l  11-etages) med det 
samme og tømme vores hus senest 9 måneder senere, bare fordi han bedre kunne

b ilag  s . 392
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sk affe penge t i l  byggeriet på den måde. - Vi var v irk e lig  ude i  s id s te  sekund - 
og tænk, hvor t i lfæ ld ig t  at v i overhovedet kom det!

VI SLUTTER OS SAMMEN

På mødet var v i repræsentanter fra de f le s t e  a f lejligh ed ern e i  vores hus
og fra husene på den anden side a f gaden. Flere havde medbragt udkast t i l ,  hvad
der sk u lle  stå  i  det brev, som v i havde p lan lagt, at mødet sk u lle  resu ltere  i .  
lø v r ig t snakkede v i meget om, hvem der sk u lle  have brevet - a ltså  hvem der kun
ne hjælpe o s . Vi endte med, at det sk u lle  være p o litik ern e , både de lokale par
t i -  og væ lgerforeninger, grupperne i  borgerrepræsentationen ved deres formænd, 
og endelig folketingsmedlemmer der var va lg t hos os.

E fter megen snak frem og tilb a g e  nedsatte v i et skriveudvalg på fem fra vo
res hus samt to a f vores nye venner. Udvalget gik hjem t i l  en a f os e f te r  mødet 
og arbejdede t i l  hen ad k l. to om morgenen. Vi havde også fået t i l  opgave at 
sørge for , at fo rsla g et b lev omdelt t i l  a l le  t i l  underskrift, inden det kunne 
afsen d es.

Et par dage senere f ik  v i det gjort ferd ig t og duplikeret, så v i kunne dele  
det rundt t i l  a l le  i  vores hus og i  nabohusene. Et par dage e fte r  var v i nogle 
stykker, der gik rundt og samlede underskrifter på brevet, e f te r  at a l le  havde 
haft t id  t i l  at tage s t i l l i n g  t i l ,  om det nu også var sådan, som v i var b levet  
enige om på mødet.

Der var nogen, som ikke v i l l e  være med; en fordi han havde hørt, at v i v i l 
le  b liv e  genhuset i  H olte, hvor han havde arbejde - en anden, fordi hun ikke 
havde noget imod at f ly t t e .  En le jlig h ed  stod tom, viceværten turde ikke - og 
endelig  var de, som havde købt e jer le jlig h ed  ikke in tere ssere t, ford i de regne
de med en god salgssum. E llers var v i med allesammen - også en del a f naboerne.

Men dermed var arbejdet ikke s lu t . For at brevet sk u lle  være så p erson ligt  
som m uligt, b lev  det skrevet på maskine p erson ligt t i l  hver enkelt modtager, 
dvs. 19 i a l t .  Det var e t  langt brev, så det tog lang t id . H eldigvis kendte v i 
én, der var sekretær på et h o sp ita l, hvor v i  lånte skrivemaskinerne om natten , 
og en masse mennesker, som v i h eld igv is også kendte, skrev breve i  treholds
s k if t  h ele natten .

Vi havde haft noget besvær med at finde ud a f , hvem der var o p s t i l l e t  t i l  
fo lk e tin g et i  vores kreds - se lv  partierne havde svært ved d et. Men det lykke
des da. For at give vores henvendelse så megen s tø tte  som m uligt, sendte v i 
pressen en kopi a f brevet, dvs. a l le  bladene i  København.

H vem _ville_så_støtte_os?

I korte træk kan v i s ig e , at v i bad brevmodtageren om at læse brevet, sætte 
s ig  ind i  sagen, tage s t i l l in g  t i l  den - og besvare nogle spørgsmål. Der var 
kun to a f folketingsmedlemmerne, der svarede - de svarede h u rtig t. Den ene fo 
reslog os at henvende os t i l  boligudvalget, hvor hun så v i l l e  tage sagen op.
Den anden - vores socialdemokratiske lokalradsformand - op lyste , at han havde 
henvendt s ig  t i l  magistratens 4. afdeling og Adlle forsøge at hindre nedrivning 
"så længe som muligt".
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I løbet a f  den næste måneds t id  f ik  v i  svar fra i a l t  8 a f  de 19 modtagere.

Kun to  -  nemlig SF's og VS's gruppe i  borgerrepræsentationen, samt den lok ale  
SF- og VS-partiforening foretog s ig  noget konstruktivt for o s .

SF'em e kom med en a f deres borgerrepræsentanter, forargedes -  og borgerre
præsentanten skrev d erefter  t i l  boligm inisteren  og bad om, at sagen in d t i l  v i 
dere måtte b liv e  udsat, samt t i l  borgmester Wassard - chef for 4. a fd e lin g , som 
gav a l le  t il la d e ls e r n e  -  og bad om begrundelse fo r , at man havde t i l l a d t  nedriv
ning.

VS'eren i  borgerrepræsentationen bad om at få spørgsmålet om nedlæggelse af  
forbud mod h ele  byggeriet sat på borgerrepræsentationens dagsorden, og sendte 
senere s i t  forsla g  også t i l  b oligm inisteren . Den lok ale VS-afdeling lavede e t  
møde med o s , hvor de havde sk a ffe t nogle fo lk  med lo v in d sig t t i l  v e je , som lo 
vede at hjælpe os med at lave en henvendelse t i l  henholdsvis kommunen og b o lig 
m in is ter ie t  om udlevering a f kopier a f  de breve, som bygherre, kommune og m ini
sterium havde skrevet t i l  hinanden i  sagen.

§t$tte_fra_pressen?

Aviserne i  almindelighed var længe om at tage s ig  sammen t i l  at beskæftige  
s ig  med vores problem. Men i  begyndelsen gjorde v i  h e lle r  ikke s e lv  noget for  
at få  dem t i l  at skrive -  b ortset a ltså  fra at sende dem h ele  h is to r ie n . Den 
lokale av is tog sagen op med det samme og skrev hver uge om sagen og dens ud
v ik lin g .

Først e f te r  en måneds forløb , da v i  begyndte at ringe rundt t i l  redaktio
nerne og skære tingene ud i  pap, f ik  v i  nogle f le r e  blade t i l  at beskæftige s ig  
med sagen. De beskæftigede s ig  hovedsagelig med os -  og meget l id t  med det a l 
mene i  sagen, som v i havde la g t megen vægt på i  vores brev.

Vi havde taget spørgsmålet om, hvordan byen skal fornyes, op, id et v i  på
pegede, at det ene kontor i  m agistratens 4. a fd elin g  havde t i l l a d t  e t  byggeri,
der medfører overbelastning a f gadenet og o f fe n t lig e  serv icefu n k tion er, uden at 
rådføre s ig  med det kontor, i  samme a fd e lin g , som arbejdede med en d isp o s it io n s
plan for h ele  området. Vi sagde, at h vis der ikke b liv e r  la g t bedre r e tn in g s lin i
er for frem tiden, så b liv er  mange f le r e  beboere i  byen ramt a f uordenen. For når 
kommunen handlede sådan mis med o s , var det ikke bare, ford i v i  var sæ rlig t for
agtede, men udtryk for en overvejet beslutn ing om, h vis in teresser  der skal t i l 
godeses.

Vi havde også henvendt os t i l  radioen og prøvede at få " fa m ilie sp e jle t" 's  
redaktion t i l  at tage sagen op, h v ilk et da også lykkedes e f te r  en del ringen  
frem og t ilb a g e .

Yenner_ og_ ikke-venner

Mens aviserne beskæftigede s ig  med sagen, kom der mange tin g  frem i  deres 
interview s med borgmester, embedsmænd og p o lit ik e r e . Den konservative borgmester 
hvis afdeling gav n ed r iv n in g stilla d e lsen , sagde f .e k s . ,  at projektet indgik i  
en forn u ftig  plan. Det b lev  a ld rig  h e lt  k la r t, om han sig ted e t i l  den d isp o s i
tion sp lan , som hans generalplandirektorat sad og puslede med på det tidspunkt, 
e l l e r  om der var ta le  om en byplan - e l l e r  s l e t  ingen plan. VS-repræsentanten 
i  borgerrepræsentationen bad s k r i f t l ig t  formanden om at sørge fo r , at den om-
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t a lt e  plan b lev fore la g t BR, som den slags skal - men han f ik  v i s t  a ld rig  svar.
Den socialdem okratiske folketingsmand og lokalrådsformand sagde nu, at han 

a ll ig e v e l  ikke kunne gøre noget, når borgmesteren mente, som han gjorde. Og den 
socialdem okratiske formand for borgerrepræsentationens byplan- og trafikudvalg  
u d ta lte , at han da h e lle r  ikke havde noget imod byggeprojektet! - Det var meget 
nedslående.

I slutningen a f  maj måned - kort før borgerrepræsentationen sk u lle  tage 
s t i l l i n g  t i l ,  om man v i l l e  pålægge magistraten at bede b o lig m in ister ie t om e t  
§9-forbud mod b yggeriet, sådan som v en streso c ia listen  havde fo res lå e t -  f ik  v i  
igen s tø t te  fra en a f SF’em e og fra VS'eren i  borgerrepræsentationen. (Et §9- 
forbud er e t  e t -å r ig t  forbud mod e t  byggeprojekt. Får kommunen udarbejdet en 
byplanvedtægt for det pågældende område inden for denne f r i s t ,  kan byggeprojek
t e t  kun godkendes, hvis det er i  overensstemmelse med byplanvedtægtens krav. 
Hensigten med at nedlægge forbuddet er - i  hvert fa ld  på papiret - at kommunen 
og sta ten , og ikke en t i lfæ ld ig  bygherre, skal bestemme, hvordan den pågældende 
bydel/karré/grund skal in d r e tte s ) .

Fra SF'eren f ik  v i  kopier a f borgmester Wassards svar på hans spørgsmål om 
begrundelsen for n ed rivn in g stilla d elsen . Den lokale VS-afdeling lavede en løbe
seddel om sagen og den kommende borgerrepræsentationsbehandling, som de og nog
le  a f os d e lte  ud på befærdede strøg i  kvarteret. Selv om de var unge og lang
hårede, gjorde de e t  s to r t stykke arbejde - og det forbavsede v i s t  mange a f  os.

Op t i l  mødet lavede v i  en oversig t over hvad hvem havde svaret e l le r  gjort  
med vores brev, og d e lte  det ud t i l  a l le  i  huset og omegn samt t i l  pressen.

Denne gang sørgede v i for at ringe t i l  a l le  aviserne l ig e  e f te r  for at s ik 
re , at de nu også skrev om sagen på selve  dagen for behandlingen. Der var nu 
kun to , der gjorde det - vores lo k a la v is, som udkommer om torsdagen, hvor bor
gerrepræsentationen holder sine møder, var den ene.

BORGERREPRÆSENTATIONENS UNDVIGELSESMANØVRER

Vi var mange derinde fra huset - for de f le s t e  a f  os var det fø rste  gang.
Det virkede som en stor  børnehave, fordi de allesammen travede rundt og snak
kede, mens der b lev t a l t .  Men da v i  t i l lo d  os at ytre glæde over e t  indlæg, 
bankede formanden i  bordet og bad om ro.

Mødet kom t i l  at forløbe anderledes end de f le s t e  havde ven tet. Borgmester 
Wassard kundgjorde nemlig i  slutningen a f s in  lange t a le ,  at nu havde bygherren 
ændret p rojek tet, så huset kunne b liv e  stående.

VS’eren havde a llered e s t i l l e t  forslag  om, at sagen kom i  udvalg a f hensyn 
t i l  det almene i  sagen. Han s t i l le d e  derfor forslag  om, at byggeprojekter, der 
omfatter en karré e l le r  mere, e l l e r  forudsætter samlet planlægning a f en karré 
e l l e r  mere, i  fremtiden skal forelægges borgerrepræsentationen e l le r  dens ud
valg som en byplan e l le r  saneringsplan.

Der fu lg te  en lang debat om, hvorvidt borgerrepræsentationen sk u lle  sikre  
s ig  kontrol med byens udbygning. Stemningen var mest for at fralægge s ig  et  
hvert ansvar - f le r e  udtrykte frim odigt, at magistratens adm inistrative beslu t  
ninger v i l l e  b liv e  t i l  p o lit isk e  beslutn inger, hvis embedsmændene sk u lle  sidde 
og afgøre, om en sag sk u lle  forelægges borgerrepræsentationen e l le r  e j .  Det er
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da hul i  hovedet, når de beslu tn inger m agistraten træ ffer hver dag - og også 
havde tr u ffe t  i  vores t ilfæ ld e  - fak tisk  er p o l it i s k e ,  fordi deres fø lg er  er så 
store og lægger så mange forhindringer for en samlet planlægning t i l  borgernes 
tarv. - Men fo rs la g e t b lev  dog sendt i  udvalg.

”Der_er_io_ingen_sag_inere”

Dagen e f te r  havde v i  s to r t  besvær med at få pressen t i l  at beskæftige s ig  
med, hvad der var sket -  "for nu var der jo ingen sag mere". Tænk, at de er så 
kortsynede. Vi havde jo  ingen svar få e t på vores spørgsmål og ingen eg en tlig  
forsik rin g  om, at huset fak tisk  v i l l e  b liv e  stående. Og det almene var der ikke 
taget s t i l l i n g  t i l .

Radioen havde været med inde t i l  mødet og lavet en optagelse a f debatten, 
og nogle dage senere lavede v i  nogle bånd hjemme hos en a f os t i l  en udsendelse. 
Men desværre kunne den pågældende reporter ikke finde ud a f , hvad hun sk u lle  
gøre med s to f f e t  - så der f ik  v i  h e lle r  ingen hjælp.

Først midt i  jun i - e f te r  borgerrepræsentationens møde - f ik  v i  endelig  ko
pierne af m agistratens brevveksling med bygherren. Og den viden, det gav os, 
havde v i  - som situ ation en  var - svært ved at se , hvordan v i kunne bruge.

Det b lev  sommerferie, og borgerrepræsentationen holdt f r i ,  og også dens ud
va lg , der sk u lle  tage s t i l l i n g  t i l  det almene i  vores t i lfæ ld e , nemlig byplan- 
og trafik ud valget.

se e v t . b ilag  
n r .4 , s . 395

VI TÆNKER OS CM EN TID

Først hen i  september begyndte der igen at ske noget. Udvalget sk u lle  have 
møde, og VS'eren s t i l le d e  udvalget en række spørgsmål, som han orienterede os 
om, id e t v i  f ik  e t  eksemplar hver. Der var ingen, der v id s te , hvor længe udval
get v i l l e  være om at behandle sagen og afgive in d s t i l l in g  t i l  borgerrepræsenta
tion en . Så v i  v id ste  h e lle r  ikke, hvornår v i  sk u lle  fyre op under radioen igen , 
og h e lle r  ikke, om v i s e lv  sk u lle  henvende os t i l  udvalget e l l e r  hvad v i sk u lle  
gøre for at s ik re , at huset v ir k e lig  b lev stående, og at andre ikke kom i  samme 
s itu a tio n .

Vi v id ste  jo , at v i  sk u lle  overvinde den modstand, der bestod i ,  at en del 
af udvalgsmedlemmerne ikke v i l l e  erkende det almene i  sagen og derfor ikke syn
t e s ,  der var nogen sag mere.

Fra slutningen a f september og igennem oktober måned var v i dog e t  l i l l e  
udvalg, der drøftede, hvad v i sk u lle  gøre. Vi kunne kun henvende os t i l  byplan- 
og trafik ud valget. Men hvad sk u lle  v i sige? Vi lavede nogle udkast t i l  breve 
og indkaldte så de andre t i l  e t  møde, hvor v i sk u lle  prøve at gøre brevet fær
d ig , så v i  kunne få det duplikeret og omdelt t i l  underskriftindsam ling.

Midt i  november var v i samlede, de f le s t e  af os fra huset, hvor v i b lev  
enige om, hvad der sk u lle  s tå , og at v i a ltså  sk u lle  skrive t i l  udvalget. Vi 
snakkede osse om at prøve at sætte radioen i  gang inden så længe - udsendelsen 
var jo a ld rig  b lev et t i l  noget. - Og så snakkede v i meget om, at hvis det v ir 
k e lig  lykkedes for os at klare skærene, sk u lle  v i holde en f e s t  for os a l le  
sammen.
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I brevet spurgte v i udvalget, om kommunen havde fået sikkerhed fo r , at hu
se t  sk u lle  b liv e  stående, hvad karreen kommer t i l  at bestå a f , i  hvilke tr in  
byggeriet skal ske, om spekulanten havde fået en a fta le  i  stand med "den gen
s tr id ig e  enke", om v i måtte se den del a f brevvekslingen mellem kommunen og bo
lig m in is te r ie t , som v i ikke f ik  i  første  omgang, om kommunen v i l l e  lave en plan 
for karreen, og om v i måtte se de nuværende planer for karreen og den d isp o s i
tion sp lan , der var under udarbejdelse.

Med d isse  spørgsmål håbede v i ,  dels at v i kunne få udvalget t i l  at beskæf
t ig e  s ig  med sagen, sådan at det også måtte tage s t i l l i n g  t i l  det almene, og 
d els at v i s e lv  f ik  noget mere at vide. Vi havde jo fak tisk  ikke fået svar på
et eneste a f  de spørgsmål, v i t id lig e r e  s t i l le d e ,  og måtte a ltså  s t i l l e  dem
igen . Men v i var efterhånden godt træ tte a f  hele tiden at sk u lle  gentage os 
se lv  og finde på nye måder at s ig e  det samme på, for at få tvunget vores fo lk e
va lg te  t i l  at tage s t i l l i n g  og handle d erefter . Derfor var stemningen i  huset 
efterhånden også noget mat og opgivende. Og derfor f ik  v i fø r st  duplikeret bre
vet i  begyndelsen a f december, og f ik  ikke omdelt det med det samme.

Et par dage e f te r , at det var duplikeret, f ik  v i at v id e, at udvalget a l l e 
rede havde haft møde, at det måske v i l l e  komme ud og kigge på vores karré, og
at sagen v i l l e  b liv e  gjort færdig i  januar. Så v i l l e  v i  vente med at omdele 
brevet t i l  underskrift og med at sende det.

Vi prøvede derimod straks endnu en gang at få radioen t i l  at tage sagen op.
I begyndelsen a f januar lavede v i så endnu en optagelse med nogle a f  os.

En uges t id  senere begyndte v i at tænke på at få samlet underskrifter på 
brevet t i l  byplan- og trafikudvalget. Vi kontaktede VS-repræsentanten i  udval
g e t , der fo r ta lte ,  at han havde et udkast t i l  betænkning t i l  u d ta le lse  og skul
le  give besked dagen e fte r  om, hvad han syntes. Dagen e fte r  ringede han t i l  os 
og fo r ta lte ,  at han ikke var t i lf r e d s  med indholdet og v i l l e  skrive m indretals
u d ta le lse .

Vi spekulerede over, om det nu var for sent at sende brevet - udvalget var 
jo  færdigt med s i t  arbejde - og v i v id ste  ikke r ig t ig ,  om sa muligheden for at 
få e t  andet resu lta t i  den store forsamling, borgerrepræsentationen, var udeluk
ket. Det en este , v i kunne få ud af at sende brevet a f  sted , var at grupperne 
v i l l e  være nødt t i l  at tage s t i l l in g  t i l  vores spørgsmål i  fuld offen tligh ed  og 
v is e ,  hvor de stod i  en afstemning. På den måde kunne v i også have kontrol med, 
hvad der var, og hvad der ikke var taget s t i l l in g  t i l .  - Troede v i - og så send
te  v i  brevet a fsted .

Radioen havde nu fundet ud a f at lave en udsendelse om vores sag, og de for
t a l t e ,  at den v i l l e  komme den 2 7 . januar 1 9 7 2 .

VI HANDLER IGEN

Vi f ik  tr a v lt  med at få omdelt brevet i  huset og i  nabohusene og få samlet 
underskrifter. Igen var v i mange om at sende blevet a f sted . Samtidig sørgede 
v i for at få en kopi a f brevet ud t i l  pressen og henledte dens opmærksomhed på
radioudsendelsen samtidig.

Udsendelsen gik i  lu ften  torsdag d. 27 .1 .19 72 ., hvor borgerrepræsentationen 
sk u lle  have behandlet sagen, som i  mellemtiden var b levet udsat t i l  d. 10 .2. Ra-
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dioen havde sørget for en fy ld ig  pressem eddelelse om udsendelsen, og en masse 
av iser  over h ele landet skrev om, at den sk u lle  komme og noget om se lv e  sagen - 
men de f le s t e  nøjedes nu med at klippe i  pressem eddelelsen.

Men v i var nødt t i l  at sørge fo r , at mange andre beskæftigede s ig  med sagen 
-  mest personer, der kunne s tø t te  vores henvendelse ved at snakke med borgerre
præsentanterne og deres p a r tifæ ller . Igen afsendte v i  mindst 19 in d iv id u e lle  
breve -  i  v id t omfang t i l  de samme som s id s t ,  men med hovedvægt på dem, der hav
de g iv e t os en e l l e r  anden form for svar.

Vi brugte megen t id  i  te lefon en  også. Vi sk u lle  s ik re o s , at aviserne skrev, 
og at brevmodtageme tog s t i l l i n g  og handlede. I tiden  op t i l  10 .2 . måtte v i  så 
igen forsøge at få aviserne t i l  at skrive om sagen, når den kom op, og t i l  at 
få  "nøglepol itik em e"  i  borgerrepræsentationen t i l  at s tø t te  os.

HVORDAN BORGERREPRÆSENTANTERNE BRUGTE DERES 2. CHANCE

Så kom endelig  d. 10 .2 .1972, hvor s la g e t  sk u lle  s lå s  i  borgerrepræsentatio
nen. Vi s lo g  os sammen i nogle b ile r  og kørte ind t i l  rådhuset for anden gang.
På vejen ind fandt v i  ud a f ,  at v i  h e lle re  måtte koge de mange spørgsmål i  det 
brev, v i  havde sendt, ned t i l  de tre  væ sen tligste  for at sik re  o s , at de b lev  
o p fa tte t  og besvaret.

Vi regnede med, at v i  kunne få  lov  at s t i l l e  spørgsmålene fra ta le r s to le n .
Men den s la g s  kan man ikke e f te r  forretningsordenen. Tænk, v i  fandt ud a f ,  at 
ingen borgere i  København har nogen mulighed for at s t i l l e  kommunalbestyrelsen 
spørgsmål.

Vi kan godt sende et eksemplar a f  e t  brev t i l  a l le  55 borgerrepræsentanter, 
men det h ele  b liv e r  la g t frem i  en bunke, sådan at de, der t i lfæ ld ig v is  gider  
tage e t  stykke papir, kan gøre det -  men v i har ikke krav på svar. Kun hvis en 
borgerrepræsentant e l le r  borgmester s t i l l e r  spørgsmålene for o s , kan v i måske 
få forsamlingen t i l  a t beskæftige s ig  med sagen.

Vi b lev  temmelig desperate, da v i  fandt ud a f , hvordan det fungerede derin
de. For os var spørgsmålet om vores hus endelig skæbne og a l le  andre le je r e s  
s t i l l i n g  fa k tisk  en a lv o r lig  sag. T il s id s t  b lev  det den f lin k e  se k r e ta r ia ts le 
d else  for meget, og v i  f ik  lov  a t  låne en sekretær med skrivemaskine, så v i  
kunne s t i l l e  spørgsmålene s k r i f t l ig t  og få  dem overrakt t i l  borgerrepræsenta
tionens formand under mødet. Men fra ham b lev  papiret v i s t  videre -  og spørgs
målene b lev  s le t  ikke s t i l l e t .

Vi spurgte om, hvor længe huset b liv e r  stående (om t i l la d e ls e n  t i l  at r ive  se e v t .
det ned var trukket t i lb a g e ) , om h vilk e reg ler  der s ik rer , at le jern e får besked n r .6 , s
om deres rettigh ed er i  den slags t i lfæ ld e , og en d e lig , om v i dog ikke kunne få  
lov  t i l  at ta le  t i l  forsamlingen. -  Vi var nok l id t  naive.

Byplan- og trafik ud valgets betænkning med in d s t i l l in g e r  t i l  borgerrepræsen
tationen  var re su lta te t  a f  de ov erv eje lser , som udvalget havde gjort s ig  om det 
fo r s la g , som VS-repræsentanten s t i l le d e  sommeren før i  forb indelse med vores 
sag. -  F le r ta l le t  var i  overensstemmelse med den debat, der b lev  ført a llered e  
forr ig e  sommer, som gik ud på, af man v i l l e  nøjes med at h e n s t il le  t i l  m agistra
ten at forelægge større byggeprojekter, når den s e lv  fandt anledning t i l  d et.

Borgerrepræsentationens debat b lev  således l id e t  indholdsrig, og v i  kunne

bilag
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konstatere, at v i ikke f ik  svar på vores spørgsmål, og at f l e r t a l l e t  ikke ønske
de at sikre en byfornyelse, der h v iler  på hensynet t i l  byens borgere.

Vi var meget skuffede. Men da v i engang i  januar havde opdaget, at en l e j 
ligh ed , der længe havde stå e t tom i vores hus, nu igen var beboet, og da v i 
yd erligere havde få et at v id e , at udvalgsbetænkningen indeholdt en bemærkning 
om, at vores hus b lev stående, så havde v i fundet ud a f ,  at det nok passede, og 
havde derfor b e s lu tte t , at nu sk u lle  v i holde den f e s t ,  v i så længe havde drømt 
om.

Lørdagen e fte r  borgerrepræsentationsmødet var der fe s t  i  Fenrisgadehuset.
Vi inv iterede vores venner fra den anden sid e a f  gaden, den borgerrepræsentant,
der havde hju lpet os mest, samt hans kone, pigen, der lavede radioudsendelsen,
og de "Røde Rose"-mennesker, der havde s tø t t e t  os. E fter a d sk illig e  nattemøder,
og renden på trapper og telefoneren  i  næsten e t  år, trængte v i  t i l  at muntre os
på anden v i s .  Der var ly s  i  vinduerne og guirlander i  lo f t e t .  Vi var ca. 20,
der d eltog  i  fe sten . Det begyndte oppe på 4. s a l ,  v i sp is te  middag på 3. s a l ,
drak kaffe e t  tred ie  sted  og endte siden igen på 4. s a l . Vi holdt ta le r  og gav
gaver og var enige om, at v i  havde fået et godt sammenhold ud a f  at gå a l t  det
her igennem, og v i  v i l l e  b liv e  ved med at s e s , også når v i ikke var tru e t.

Vase t i l  ankermanden
NY KAMP

Men v i stod jo  stad ig  tilb ag e  med en række ubesvarede spørgsmål. En måneds 
se ev t. b ila g  t id  e f te r  f ik  v i  brev fra magistratens 4. a fdeling med en s lags svar på nogle

af vores spørgsmål. Lidt fla b et konstaterede den pågældende embedsmand (på vores 
spørgsmål om hvilken sikkerhed v i har for , at huset b liv er  stående), at det jo  
så ud t i l ,  at det b lev stående. Foruden andre bemærkninger var der også en om, 
at man tænker på at lave en byplanvedtægt for karreen. (Det er sådan en, hvor 
kommunen bestemmer, hvordan der skal se ud i  karreen) - f in t ,  når de a llered e  
havde godkendt tegningerne t i l  udbygning a f hele karreen adm inistrativt .' -  

se e v t . b ila g  Endnu en god måneds t id  senere f ik  v i svar fra b o lig m in ister ie t, som hav-
n r .8 , s . 396 de .rh e n s t i l le t .. kommunen at lave en byplanvedtægt. De fo r ta lte  også, at en

hver husejer t i l  enhver t id  kan rive s i t  hus ned, s e lv  om der bor andre i  det.
Og når private husejere river beboelseshuse ned (a ltså  når der er ta le  om ned
rivninger, der ikke b eta les over saneringsloven), så har beboerne ikke krav på 
at få e t  andet sted  at bo.' Men i  praksis - sagde m in ister ie t - b liv er  det a lt id  
gjort t i l  en b etin gelse  for t i l la d e ls e  t i l  nedrivning, at ejeren sk affer le j e r 
ne en anden le j lig h e d , der er "passende". Hverken sta ten  e l le r  komnunen har no
get t i ls y n  med, om det fak tisk  sker, ej h e ller  med, om beboerne får oplysning 
herom.

Siden da er byggeriet langsomt groet op om os - men dog kun t i l  5. sa ls  høj
de. De nye huse skal have deres "gård" på 1. s a l . En stor betonfirkant på sø j
le r  med bilparkering nedenunder. Den kan v i så se op på - e l l e r  ned på- og v i 
kan se ind t i l  b ilerne.

Men hvad med vores gård - den er ikke stor  og den kommer t i l  at lig g e  i  
parkeringskælderens skygge. Det er v i ikke sa glade for. Situationen er med 
andre ord ikke b levet bedre. Vi må stadig stå  sammen for at forsvare vores bo
lig v ilk å r .
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m  i i ! r 'i i i  H  n " T•-   L- I" -« i 1 muul t  •jLmHM.J

Så i  sommeren 1973 skrev v i  t i l  bygherren og bad om at få adgang t i l  den se e v t . b ila go • n r •9 s 397nye "gård", f .e k s . ved hjælp a f en trappe. Samtidig skrev v i  t i l  kommunen og ’
bad om at v i  måtte få fæ llesskab med den nye "gård", sådan at d et, de t id lig e r e  se ev t. b ilag
har sagt om fæ llesanlæ g, kan b liv e  v ir k e lig g jo r t . I oktober havde v i ikke få e t n r .lo ,  s . 397
svar fra nogen a f dem, og så sendte v i en rykker t i l  kommunen.

Et par dage e fte r  b lev  v i  r in get op a f en sekretær, som ikke kunne finde  
vores fø r ste  brev. H eldigvis havde v i  mange kopier liggende, så v i  sendte straks  
en a f sted .

Da der igen var gået en måned uden svar, ringede v i igen t i l  kommunen. Tænk 
- de kunne ikke finde sagen.' Den a f o s , der ringede, stod ude i  byen i  en t e l e 
fonboks, og det er ikke le t  at holde en lang samtale i  gang derfra. Men han hav
de efterhånden så megen erfaring i ,  hvordan man "ordner" en person i  den o f fe n t
l ig e  adm inistration, så han gav ikke op.

Først sk u lle  han opgive husets matrikelnummer, for at den pågældende v i l l e  
finde ud a f , hvad de havde gjort med vores brev - men det er jo ikke noget, man 
går og husker på t i l  d ag lig . Han gav dog ikke op, og lod s ig  s t i l l e  om fra den 
ene t i l  den anden -  stad ig  uden re su lta t . T il s id s t  foreslog  han, a t man k igge
de i  journalen under spekulantens navn - og san d elig , der lå  vores brev - u- 
behandlet og ubesvaret.

Nu er der gået en måned mere uden svar. Det kræver temmelig meget gå-på-mod 
at b liv e  ved med at s lå s  på den her måde. Hus- og grundejere og spekulanter har 
det u lig e  nemmere; de har loven på deres sid e .

På samme måde, som det ser ud t i l  at kommunens adm inistration ikke varetager 
vores, beboernes, in teresser  i  synderlig grad, ser det e f te r  vores erfaring ud 
t i l ,  at de fo lk eva lg te  h e lle r  ikke gør d et. De gider i  v id t omfang ikke en gang 
så meget som bekræfte, at de har modtaget en henvendelse. Det pæneste v i kan 
s ig e  om det er , at det ikke er sæ rligt h ø f lig t  a f dem! De en este , der fak tisk  
gjorde noget for os var VS og SF - det samme gælder for de lokale p artiforen in 
ger.
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VI MØDER HINANDEN OG SER OS OM

Børnehavegruppen b lev  dannet d. 18.1.1971 på e t  møde på Rådmandsgade sk o le , 
h v o r til der var indbudt gennem Røde Rose nr. 3. Heri fo r ta lte s  om, hvad der h id
t i l  var sket i  Røde Rose, og l id t  om bømehaveideens h is to r ie . Der b lev også 
redegjort for  vores muligheder for at få godkendt en in s t itu t io n  t i l  kvarteret 
og for vores behov se t  i  forhold t i l  København som helhed. Dengang havde v i  krav 
på omkring 500 p ladser. Herudover b lev  der redegjort fo r , hvad loven sagde og 
fo r , hvad v i  så sk u lle  gøre, når in stitu tio n en  sk u lle  godkendes. Bladet s lu t t e 
de med en fortæ llin g  om, hvordan forældrene i  Strøby Egede havde båret s ig  ad 
med at få deres kommune t i l  at forære dem to  grunde t i l  en børnehave -  og der
med g ive det økonomiske grundlag for at oprette den. De sk u lle  jo  bygge en ny 
in s t itu t io n  på dem, og de 31, man se lv  skal yde der t i l ,  kunne m ageligt sk affes  
gennem belåning a f grundene.

Da v i  t a l t e  om det på mødet, troede v i  ikke, at v i  kunne få  Københavns kom
mune t i l  at være så rundhåndet. Men v i  var op tim istisk e , og mente hverken, at 
det v i l l e  b liv e  e t  s to r t  problem at sk affe  os de m idler, der sk u lle  t i l  t i l  ud
betalingen  på en grund e l le r  t i l  den 301 store forældreandel, der d e ls  sk u lle  
frem skaffes t i l  ombygning a f noget, som v i  lejed e  os ind i ,  d e ls t i l  den på
følgende indretning a f in stitu tio n en . Vi håbede dog på, at v i  kunne finde frem 
t i l  noget, hvor ejeren  var v i l l i g  t i l  s e lv  at udføre ombygningen. Han kunne da 
afsk rive investeringen  over h u slejen , og det v i l l e  ikke komme t i l  at b e la ste  in 
s titu tio n e n , ford i huslejen  .1001 dækkes a f s ta t  og kommune.

Samtidig var v i  godt klar over, at det nok v i l l e  være forbundet med noget 
arbejde a t få  in s titu tio n en . Det påtog v i  os im id lertid  gerne, eftersom  v i  ikke 
troede, at det v i l l e  hjælpe o s , hvis v i  gik  t i l  kommunen og bad dem om at lave  
en børnehave t i l  kvarteret. E llers v i l l e  de jo  have la vet nogle forlæ ngst. Selv  
om det gennem pres sk u lle  lykkes os at få kommunen t i l  d e t, v i l l e  v i  som i  a l 
le  andre kommunale in s t itu t io n e r  ikke få anden in d fly d e lse  på d r ifte n , end den, 
forældrerådet levner forældrene -  og den syntes v i  ikke var e fter tra g te lsesv æ r
d ig .

Enden på mødet b lev , a t 11 a f os kastede os ud i  arbejdet. Resten a f d e lta 
gerne v i l l e  også gerne være med, men kunne ikke både bruge en aften  om ugen t i l  
møder og få  t id  fra ind imellem t i l  at ringe osv. A ftalen  b lev , at v i  bare skul
le  s ig e  t i l  t i l  dem, når der sk u lle  laves noget praktisk  i  forb indelse med ind
retningen -  så v i l l e  de være med igen .

Plads_nok_i_kvarteret_-_men_også_til_os?

Den følgende week-end gav v i  os derfor på vores fø r ste  kvartersvandring. Ga
de op og gade ned -  ind på byggepladser og i  baggårde på udkig e f te r  velegnede 
grunde, tomme huse e l le r  sted er , hvor der så ud t i l  at være noget t i l  le j e  med 
t ils træ k k e lig  plads t i l  en udendørs legep lads. Der sk u lle  ikke slækkes på kra
vene t i l  den udvendige e l l e r  indvendige del a f den børnehave, v i  sk u lle  lave.
Det skete t i t  nok i  forvejen .

Da v i bagefter sad på e t  værtshus og drøftede indtrykkene, kunne v i konsta
te r e , at udsigterne ikke var for ly se . Næsten ingen a f  de sted er , v i  havde s e t ,  
var der plads t i l  en legep lad s. Men v i havde n oteret os nogle sted er , som v i
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fandt det værd at undersøge nærmere. I fø rste  omgang måtte v i  finde frem t i l  e -  
jendommens/grundens ejer  e l le r  adm inistrator.

Der var masser a f la v t udnyttede grunde i  k varteret, men kun få som det så 
ud t i l ,  at v i kunne få tag i ,  og endnu færre der var velegnede. T il eksempel på 
hvor langt v i g ik , kan v i nævne, at v i  henvendte os t i l  en adm inistrator for at 
le j e  nogle a llered e  udlejede lok aler. Det var en kaffebar, der var i  d r if t  -  men 
den var ve legn et, og v i syn tes, at den så ud t i l  at gå d å r lig t . Da v i  e f te r  e t  
par måneder f ik  svar, v is te  det s ig , at kaffebarsindehaveren ikke syn tes, hans 
forretning gik så d å r lig t , og at ejeren iø v r ig t ikke ønskede børn i  ejendommen.

VI MA SNO OS

Vi fo r tsa tte  dog tr ø s t ig t  med at led e. Samtidig måtte v i  tænke på, at v i  
sk u lle  have både penge og pædagoger k lar, når v i fandt sted e t. Igennem h ele  vo
res t id  har v i derfor arbejdet på f le r e  fronter samtidig - somme tid er  med s k if 
tende vægt. Det er jo  svært at overkomme a l t .  Vi har oplevet så meget, at v i  ik 
ke kan fo rtæ lle  det h e le . Men v i v i l  gerne give nogle eksempler på nogle a f  de 
problemer, v i  er rendt ind i  undervejs - og hvordan v i prøvede at lø se  dem.

Et_eksemgel_på "kammeratlig v e lv ilje "

Næsten samtidig med, at v i  henvendte os t i l  kaffebarsejendommens administra
to r , var v i begyndt at undersøge, hvem der ejede to grunde i  Rådmandsgade -  en 
ryddet grund på hjørnet ved Mimersgade, og en med lav bebyggelse ved Dagmarsga- 
de. De havde lig g e  ubenyttet hen i  f le r e  år, og var mere end velegnede t i l  en 
børnehave med legeplads.

De v is te  s ig  at være e je t  a f et k o lleg iese lsk ab , B ronzestøberkollegiem e.
Det havde købt grundene i  slutningen a f 60'em e med s ta t s s tø t te . Selskabet er 
en aflægger a f det almennyttige b oligselskab , De Unges Boligaktionsfond. Selska
bet bestod endnu kun a f en b esty re lse , som var sammensat a f unge venstreorien
terede socialdemokrater. Dem mente v i ,  v i kunne regne med. En a f os havde engang 
arbejdet for De Unges Boligaktion, og hun f ik  en a fta le  med en derfra om at kom
me og snakke med os om vores muligheder på de to grunde. Da han a ld rig  kom, fo r 
søgte v i  at få  kontakt med lederen af DUB. Han sagde, a t v i  h e llere  måtte snak
ke med formanden for k o lleg iese lsk ab ets b esty re lse . Da v i  endelig f ik  fa t  i  ham, 
var han temmelig afvisende, men lovede at ta le  med s in  b esty relse  om det og ven
de t ilb a g e . Da han ikke gjorde d et, og var umulig at komme i  forbindelse med, 
beslu tted e v i  at skrive e t  brev t i l  b estyrelsen , id et v i håbede på, a t b esty
relsesmedlemmerne så v i l l e  sætte skub i  tingene. Det var i  slutningen a f ap r il
1971. DUB var jo  op rettet a f unge studerende -  og bestyrelsen  repræsenterede jo  
også DUB, så v i kunne vente, at de v i l l e  være so lid arisk e med os. Hjælpe o s , så 
v i  kunne udnytte grundene, t i l  de sk u lle  bruges, og ev t. sætte plads a f t i l  en 
in s t itu t io n  i  e t  a f  projekterne, udlægge grundene t i l  m id lertid ig  legeplads -  
og siden , når k o lle g ie t  b lev bygget, abne det for naboerne -  a l t  sammen noget, 
v i foreslog  dem i  brevet.

Den næste måneds t id  gik uden svar. Vi forsøgte f le r e  gange at træ ffe fo r 
manden over telefon en . I begyndelsen af juni tabte v i  tålmodigheden og sendte

135



136
et rykkerbrev t i l  b esty re lsen . Vi fu lg te  det op med te le fo n isk e  rykkere - stad ig  
uden r e su lta t . Midt i  oktober kunne v i så p lu d se lig  læse i  Nørrebro A vis, at 
SamueIskirkens fr itid sh jem  havde lånt den ryddede grund t i l  byggelegeplads.

Vi prøvede nu igen at komme i  kontakt med DUBs led er , og han hen viste igen  
t i l  bestyrelsesform anden. Han fa sth o ld t, at han ikke s e lv  kunne snakke med os a f  
hensyn t i l  bestyrelsesform anden. Han måtte ikke gå ham i  bedene, men han v i l l e  
form idle kontakten. - H erefter f ik  v i  en a f ta le  med bestyrelsesformanden om, at 
han sk u lle  undersøge, hvordan det lå  med hans forretn in gsførers forhandlinger  
med kommunen om den grund, der endnu ikke var ryddet. Han sk u lle  g ive os s k r i f t 
l i g  besked inden en måned.

Der gik  to  måneder uden svar. Så læ ste v i  i  av isen , at DUB havde s k if te t  
fom and, og sam tidig fandt v i en reklame fra DUB, der b l .a .  beskrev deres planer  
for bronzestøbergrundene. Nu var v i  kommet så langt som slutningen a f  januar 
1972. Vi prøvede f le r e  gange forgæves at komme igennem t i l  bestyrelsesform anden, 
men han var ikke at træ ffe . Midt i  februar f ik  v i v ia  en a f de andre grupper at 
v id e , a t man i  kommunens generalplandirektorat mente, at DUBs byggeri var udsat 
på ubestemt t id ,  ford i de manglede penge - og ford i de gerne v i l l e  erhverve to  
mellemliggende grunde, der lig g er  mellem deres hjørner. Vi f ik  lig e le d e s  at v i 
de, at d irek toratet for bøm e- og ungdomsforsorg havde forhandlet med selsk ab ets  
formand om hjømegrunden ved Dagmarsgade, og at man v i l l e  prøve at overta le  ham 
t i l  at lade os overtage forhandlingerne. En uges t id  e f te r  f ik  v i  at v id e , at v i

Byggelegepladsen på den lånte grund
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Ruinen på den anden hjømegrund

kunne s ig e  t i l  bestyrelsesformanden, at kommunen ikke var in teressere t i  den på
gældende grund, fordi den eksisterende bebyggelse var for d å r lig .

Så prøvede v i igen at få fa t  i  bestyrelsesformanden. Uden held . Et par måne
der e fte r  forsøgte v i så i  sted et at finde ud a f , hvilke a fta le r  Samuelskirkens

Ifritid sh jem  havde med k o lleg iese lsk a b et. Lederen o p lyste , at de regnede med at 
kunne bruge grunden i  2 - 5 år. Og da v i  siden t a lt e  med formanden for Samuels- 
gården var han v e l v i l l i g t  in teressere t, men kunne ikke være med t i l  at åbne l e 
gepladsen for kvarterets børn. De havde se lv  så meget brug for pladsen. Hvad den 
anden grund angik var deres bevægelsesfrihed begrænset a f  samarbejdet med DUB.
Men v i  kunne komme med et u d sp il, så måtte v i  se . Siden har v i ikke foretaget os 
noget for at få en børnehave på en a f d isse  grunde. Hvad sk u lle  v i  gøre? De jour
n a l is te r , v i  ta lt e  med om sagen var h e lle r  ikke in tere ssere t.

Nu -  i  juni 1974 - er situationen  tilsyneladende uforandret. M enighedsinsti
tu t ionen har stad ig deres legeplads på det ene hjørne, mens det andet lig g er  fo r 
fa ldent hen med knuste ruder og l id t  græs omgivet a f  gennembrudt p igtråd.

Byggespekulantens _madding_-_et_andet_eksempel

Kort e f te r  at vores gruppe blev dannet, fandt v i  ud a f , a t snedkermester
0. J . N ielsen  havde få e t en betinget t i l la d e ls e  a f kommunen t i l  at bygge to fem-■etages blokke langs henholdsvis Dagmarsgade og Thyrasgade. Det var en sk u ffe lse ,
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for det var e t  a f  de sted er , hvor v i  havde håbet på at kunne få vores børnehave 
anbragt. Dengang bestod bebyggelsen a f  lave garager og 'værksteder. Men nu var 
der a ltså  ved at b liv e  p rojekteret e t  nybyggeri, og det måtte v i s e , hvordan v i 
kunne udnytte. Hvis v i  kunne komme i  kontakt med ejeren  og ark itek ten , før byg
g er ie t  var fæ rdigprojekteret, kunne v i måske få in d rette t en del a f  byggeriet 
t i l  e t  lejem ål for os.

Derfor henvendte v i  os t i l  den a rk itek t, der stod for b yggeriet, og spurgte, 
om v i kunne le j e  stueetagen i  blokken mod Thyrasgade, når den a ltså  engang kom 
op. Thyrasgade var en l i l l e  smal blindgade mellem Gormsgade og /Fgirsgade. Den 
sk u lle  nu føres igennem i  forbindelse med nybyggeriet, som var tegnet for højt 
i  forhold t i l  de gamle huse, der sk u lle  b liv e  liggende i  gaden. Det kunne v i  
se lv fø lg e l ig  ikke l id e ,  men hvad sk u lle  v i  gøre ved det? Vi var tvunget t i l  at 
forhandle med ejeren om e t  lejem ål. Det bed ste, v i  kunne komme på, var at fore
s lå  ham, at Thyrasgade sk u lle  b liv e  ved med at være lukket. Vi v i l l e  gerne le j e  
stueetagen, og legepladsen kunne så b liv e  la g t , hvor han e l le r s  havde tænkt s ig ,  
at der sk u lle  være v e j . Blev den del v i ikke sk u lle  bruge udlagt med blom ster, 
træer og græs, kunne det b liv e  t i l  e t  p la ster  på såret for karreens beboere t i l  
glæde for mange f le r e  end os.

Arkitekten var med på ideen. E fter projektet sk u lle  lejligh ed ern e i  huset 
have adgang fra  gården. Hvis v i  så f ik  egen indgang fra  gaden, v i l l e  v i  ikke ge
nere de øvrige beboere -  og det v i l l e  også være muligt a t iso le r e  vores rum fra  
sta rten , så stø jen  fra  børnene b lev  bragt ned t i l  e t  minimum; dermed v i l l e  v i  
ikke komme i  e t  modsætningsforhold t i l  de øvrige le je r e . Arkitekten lovede, at 
han v i l l e  undersøge mulighederne og vende tilb a g e  t i l  os om 14 dage. E fter de 14 
dage rykkede v i for svar, og f ik  at v id e , at man nu kun ventede på en godkendel
se fra  brandvæsenet. Derefter v i l l e  den samlede godkendelse komme - og så kunne 
v i snakke sammen om d eta ljern e.

Vi ventede så i  knapt to  måneder, inden v i ringede igen . Vi havde meget an
det at se t i l  og tog det med ro, fordi den slags jo  kan trække ud. Denne gang 
ventede arkitekten den endelige godkendelse i  løbet a f en uge, og d erefter  v i l l e  
v i få  besked. Endelig l id t  over en måned senere ringede han op. Om v i ikke v i l l e  
give ham medhold i ,  at b o lig m in ister ie ts  rådgiver i  byplansager var g a lt  afmar
ch eret, når han v i l l e  have, at lejligh ed ern e ikke kun sk u lle  have sp isested  i  
stuen, men sk u lle  have regulære køkkener og være så s to re , at de kun kunne le je s  
ud som fam ilieb oliger?  Når v i  nu manglede så mange in stitu tio n sp la d ser , var v i  
da bedre t je n t  med små le jlig h ed er  t i l  p en sion ister  og andre samt med en børne
in s t itu t io n  i  byggeriet! Om v i ikke kunne hjælpe ham med e t  brev t i l  boligm ini
s te r ie t?

Vi lovede at sende ham e t stykke papir - men spekulationsbyggeriet v i l l e  v i  
ikke s tø t t e ,  l ig e  meget hvad v i  så kunne forhandle os frem t i l  derigennem. Hvor
dan hang det hele egen tlig  sammen? Vi prøvede fø r st  at ringe t i l  kommunens so
c ia ld irek to ra t. Om de kendte noget t i l  den sag? De havde ikke noget med den at 
gøre, men h enviste os t i l  kontoret for p en sion istb o liger . Derfra b lev v i henvist 
t i l  d irek toratet for kommunens beboelsesejendomme - som h e lle r  ikke havde nogen 
kommentarer. Så ringede v i  i  s ted et t i l  b o lig m in is ter ie t, hvor v i f ik  at v id e , 
at de havde få e t en forespørgsel fra Københavns kommune om dispensation fra en 
hel del alm indelige bygningsbestemmelser på huset. Der sk u lle  forhandles om sa
gen. Komnunen stø tted e  bygherren, men b o ligm in ister ie t var imod. Projektet gik  
nemlig ud på, at lejligh ed ern e hovedsagelig sk u lle  være 1-værelses med køkken-



skranke, og yd erligere havde kommunen bedt cm t i l la d e ls e  t i l ,  at de måtte bebos 
af to  personer.

se ev t. b ila g  På baggrund a f de oplysninger fandt v i ,  at v i  var bedst t je n t  med at sende
n r .2, s . 400 arkitekten nogle oplysninger om de fy sisk e  forhold i  kvarteret. Dem havde v i  sam

le t  i  forb indelse med vores arbejde med at udforme en legat-ansøgning, og de t a l 
te  k la rt om vores behov for f le r e  in stitu tio n sp la d ser , og imod f le r e  små l e j l i g 
heder. Vi skrev det pænt - var jo  nødt t i l  at tækkes ham. Gav ham ikke det brev, 
han gerne v i l l e  sidde og v i f t e  med under forhandlingerne, men e t  der sagde no
get om, hvad det var han var ifærd med at lave -  med de v en lig ste  h ilsen er  og 
håb om at høre godt nyt h u rtig t.

Vi hørte in te t  det næste halve år. Men kort e f te r  vores e t-å rs  fødselsdag, 
januar 1972, søgte v i  at genoptage kontakten med ham igen . Han fo r ta lte  -  hvad 
der jo  ikke var h e lt  nyt for os -  at b o ligm in ister iet og kommunen ikke kunne 
enes. M in ister iet v i l l e  have store le jlig h ed er , mens kommunen syn tes, de små var 
gode nok. Arkitekten sk u lle  snart t i l  møde med dem begge og v i l l e  så vende t i l 
bage t i l  o s . Han v i l l e  gerne have os ind i  byggeriet, e l l e r  e v t . tage os ind på 
en tom grund på den modsatte side a f Thyrasgade, som også t ilh ø r e r  snedkermeste
ren.

Fjorten dage senere kunne arkitekten b erette , at snedkermester-byggespekulan- 
ten  og kommunen havde vundet s la g e t . Vi kunne ringe igen om e t  par dage og få  no
get mere at v id e. Det gjorde v i ,  og så fo r ta lte  han, at snedkermesteren var b le -

Spekulationsbyggeriets gårdareal
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vet vanskelig  -  han v i l l e  ikke have os ind i  b yggerie t, men måske nok lade os få  
plads på tomten. En måned senere f ik  v i  a t v id e , at b y g g etilla d e lsen  var kommet, 
og at snedkermesteren ikke v i l l e  have nogetsomhelst med os at gøre -  h e lle r  ikke 
på tomten, som han nu havde g iv e t en mekaniker forhåndstilsagn om at le j e  t i l  
tan k station . -  Men arkitekten  sk u lle  nok give os e t p ra j, når han fa ld t  over an
dre muligheder i  Røde Rose .............

A lt medens v i  støvede kvarteret igennem, kiggede på sted er , læ ste annoncer 
og arbejdede med ovenstående, var v i  begyndt at snakke om mulighederne i  u d fly t
terbørnehaverne. Den, der foreslo g  d et, t a l t e  varmt for det gode for børnene ved 
at få  fr isk  lu f t  hver dag. Andre holdt fa s t  ved, at in stitu tio n en  sk u lle  lig g e  i  
k varteret. Det var r ig t ig  nok, at børnene manglede både solen  og det grønne, men 
de sk u lle  ikke køres langt både morgen og aften  for at få  d et. D er til kom, at 
børnene så a l t id  v i l l e  være nødt t i l  a t være derude h ele  dagen.

Efterhånden som den ene mulighed e f te r  den anden for at lave noget i  kvarte
ret svandt, gav v i  os a l l ig e v e l  t i l  a t arbejde på at finde e t  sted  i  omegnen. Vi 
v i l l e  udnytte t id en , t i l  v i  fandt det r ig t ig e  i  k varteret, t i l  at få  noget i  en 
fa r t og opnå fordelene ved en sammenlægning, når v i  også f ik  in stitu tio n en  i  
kvarteret op at s tå . Vi betragtede udflytterbørnehaven som en nødløsning, og v i l 
le  sik re o s , at vores b lev så god som mulig. Det var a lm in d elig t, at man f ik  d is 
pensation for a l t  m uligt t i l  den s la g s , men det sk u lle  v i  ikke have noget a f .  
Skulle børnene bringes langt væk om dagen, sk u lle  de ikke osse sp ises  a f  med dår
lig e r e  forhold derude. Desuden sk u lle  v i  også have e t  godt sam lingssted i  kvar
te r e t:  børnene sk u lle  kunne b liv e  hjemme, tage på udflugter i  byen d erfra , og der 
sk u lle  være plads t i l  at rumme pædagog- og forældremøder m.m.

M asser_af_^lige_sam lings- og mødesteder_- men .._ . . .

Jagten på sam lingsstedet - u d fly tter in st itu t io n en s  "base", -  kunne iværksæt
te s  med det samme. Der var masser a f mindre nedlagte butikker, men de fø r s te  par 
måneder fandt v i  ikke nogen, der duede. De var både for små og for dyre. Først i  
slutningen a f  maj 1971 fandt v i  e t  s ted , der både var mægtig godt og b i l l i g t .  Det 
kan tjen e  t i l  eksempel på e t  a f vores s ta d ig t tilbagevendende dilemmaer. Vi var 
henne og kigge på sted et nogle gange; og søgte t i l  s id s t  kontakt med ejeren . Den
ne, en dame, var imødekommende og v i l l e  gerne le j e  ud t i l  o s . Men da v i  kontak
tede kommunen, forlan gte den, at v i  sk u lle  have en godkendt udflytterbørnehave, 
før de v i l l e  tage s t i l l i n g  t i l  sam lingsstedet. E llers  hævdede den, at basen sk u l
le  udnyttes t i l  f .e k s . en halvdagsbpmehave e l le r  e t  leg ested , in d t i l  u d fly tte r 
børnehaven b lev  taget i  brug -  og fortsæ tte  med at være det d erefter . Det v i l l e  
v i ikke, for en base var jo  netop for l i l l e  t i l  a l t  muligt andet end sam lingssted, 
og har ikke nogen legeplads.

Ejeren lovede im id lertid  at vente på o s , hvis v i  arbejdede for at sk affe et 
u d fly ttersted  h u r tig t. Vi havde jo  a llered e været godt i  gang nogle måneder og 
regnede ikke med, a t det kunne tage lang t id ,  før v i  f ik  re su lta te r . For ligesom  
at sik re  o s , at det kom t i l  at holde s t ik ,  bad v i  derfor også d irek toratet for  
bøm e- og ungdomsforsorg om at hjælpe os med e t  u d fly ttersted  t i l  den base, v i  
havde på hånden. Kommunen havde købt jord og gårde op rundt om i  omegnen, v id ste
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v i .  De var v e lv i l l i g e ,  men henholdende -  lovede at undersøge mulighederne. Der
for forsøgte v i  at holde dem fa s t  på d e t, medens v i  samtidig holdt dampen oppe 
med vores eg et. Det en este , v i  f ik  ud a f  dem, var im id lertid , at de kun v i l l e  
godkende basen, hvis v i  oprettede et legested  der.

Det tyggede v i  l id t  på. Vi fandt, at "vores"1 sted  i  Qdinsgade var god t i l  
base, men uegnet t i l  leg ested , fordi der s le t  ikke var mulighed for  udendørs leg .  
A llig e v e l gav v i  os t i l  at undersøge, hvad legested er eg en tlig  var for  noget, og 
hvad der krævedes t i l  deres op rette lse  og d r if t  osv.

I løbet a f  den følgende måned besøgte v i  derfor fo r sk e llig e  s ted er , hvor der 
var in d rette t legested er . De lignede nærmest børneparkeringer. Et sted , hvor der 
var nogle pædagoger ansat, sagde de, at der ikke var mulighed for  pædagogisk 
virksomhed, og at det f .ek s  var umuligt at rydde op, ford i børnene h ele  tid en  
kom og g ik . Flere steder havde man derfor søgt om at b liv e  la vet om t i l  halvdags- 
børnehave på trods a f , at de ikke havde spor udendørs p lads.

Ind imellem snakkede v i  med damen om problemerne. Hun holdt stad ig  basen l e 
dig t i l  o s , men v i l l e  ikke kunne b liv e  ved med d e t, og i  oktober 1971 måtte v i  
opgive sted e t. Vi var e l le r s  begyndt at fab le  om, hvordan v i s e lv  kunne sk affe  
pengene t i l  le jen  a f  basen, så v i kunne slip p e for a t lave e t  leg ested  e l l e r  no
get andet juks. Vi tænkte på at tjen e pengene ved at vaske trapper, og ved a t la 
ve koncerter o . l .  i  medborgerhuset. Men v i  opgav d e t, ford i der sk u lle  tjen es så 
meget, at v i  ikke kunne overkomme det ved siden a f vores daglige gøremål.

Penge_-_en_nødvendighed

Vi var h e lt  klar over fra starten , at pengene v i l l e  b liv e  e t  problem, og at 
v i måtte finde en løsning på d et. I fø r ste  omgang b lev  det e t t i lfæ ld e , der sa t 
te  os i  gang. Vuggestuegruppe I havde læ st noget i  BT om, at Arne Bybjerg - ham 
med Carmen Curlers -  havde s t i l l e t  1.000.000 kr. t i l  rådighed for børneforsorgs- 
formål. Man sk u lle  bare henvende s ig  t i l  BT, så sk u lle  de nok hjælpe. I fø lg e  ryg
t e t  havde en forældregruppe på Christianshavn allered e fået 100.000 kr. t i l  en 
legep lads. Vi v i l l e  godt være med t i l  at bruge noget a f den m illio n  også -  og 
var derfor med t i l  at sende en ansøgning t i l  BT i  marts 1971 på vuggestuegruppe 
I 's  in i t ia t iv .

Tre måneder senere v is te  det s ig , at m illionen bare var et reklamenummer, 
se ev t. b ila g  Den var der s le t  ikke. Det syntes v i var for skrapt, og fabrikerede en presse-
n r .3 , s . 401 meddelelse om sagen. Der var im idlertid  ingen, der in teresserede s ig  for proble
se ev t. b ila g  met. Det eneste blad, der bragte noget om den, var BT s e lv , og de havde k lip p et
n r .4, s . 401 i  dgn Qg f orsynet ¿en med en redaktionel bortforklaring.

Forargelsen og sk u ffelsen  gjorde det k lart for o s , at v i  matte se at komme 
i  gang. Jo før , jo bedre. Det kunne jo  ikke vare længe, inden noget lykkedes for
os - nu havde v i jo været i  gang i  godt fem måneder. Men hvordan sk u lle  v i  skaf
fe  os penge, når v i  ikke kunne ansøge om noget konkret? Var der mon nogen, der 
v i l l e  s tø tte  os på forventet e fterb ev illin g ?

Vi så e f te r  i  legathåndbogen, som v i lånte på b ib lio te k e t . I juni arbejdede 
v i meget med udformning a f en ansøgning - lavede to  udkast, som sa b lev d røftet  
på gruppemøderne i  f le r e  omgange. En del a f arbejdet bestod i  at samle dokumen
ta tio n  for in stitu tionsb eh ovet i  kvarteret. Vi t a lt e  børn i  de fo r sk e llig e  a l 
dersk lasser og t a lt e  in stitu tio n sp la d ser; f ik  rede på lejligh ed ern es s tø r r e lse , 
fr ia rea ler  osv. Men da der var så meget andet, lå  arbejdet med at gøre ansøgnin-
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gen færdig s t i l l e  i  nogle måneder t i l  slutningen a f  oktober 1971, hvor v i  f ik  
teksten  g jort færdig.

I løb et a f  de næste fem måneder sendte v i  20 ansøgninger a fsted  og f ik  f ir e  
a fs la g  samt e t  p o s it iv t  svar. Så var ansøgn ingsfristerne på de leg a te r , v i  havde 
udvalgt, udløbne, og derfor holdt v i  op med at søge i  den omgang og kunne kon
centrere os om arbejdet med at finde e t  sted  a t være, mens afslagene indløb.

Hen i  oktober 1972 genoptog v i  ansøgningsvirksomheden. På det tidspunkt men 
te  v i ,  at v i  stod bedre, ford i v i  havde været i  gang fø r . Ud over erfaringerne  
med udformningen a f ansøgningen troede v i  også, v i kunne få  ford el a f  at være 
"gamle bekendte" -  og a lt s å  kunne dokumentere, a t v i  ikke bare var nogle døgn
f lu e r . Den gamle ansøgning b lev  v idereudvik let t i l  tre  varianter . En t i l  ny l e 
g a ter , en t i l  dem, der havde h ju lpet o s , og en t i l  dem, der havde g iv e t os a f 
s la g  a f  den ene e l le r  anden grund.

Samtidig med at v i  begyndte a t kigge i  legathåndbogen, snakkede v i  osse om 
de andre finansieringsm uligheder. Folk, der har jord og bygninger, kan jo  låne 
penge på dem. Nogen i  kommunen havde ganske v i s t  sa g t, a t det ikke kunne lade 
s ig  gøre med p avillon b yggeri. Men det v i l l e  v i  ikke uden videre godkende. Derfor 
henvendte v i  os t i l  en k red itforenin g, hvor v i  f ik  a t v id e , at hvis v i  ejede en 
grund og lavede en t ilsk u d sb ere ttig e t  børnehave på den, kunne v i  få  lån t i l  mindst 
901 t i l  fin an sieringen  t i l  101 i  rente -  bare der var ta le  om e t  pavillonbyggeri 
på fa s t  sokkel. Derfor kunne v i  ta le  med så meget mere vægt, når v i bad ejendoms
mæglere om a t finde grunde t i l  o s .

Samarbejde_med_andre

Da v i  havde været i  gang e t  års t id ,  bad vuggestuegruppen og de andre fo r 
ældre i  Røde Rose os om at være med t i l  at bestemme, hvordan deres vedtasgter sku l
le  være. Det sagde v i  ja  t i l ,  for vores vedtægter sk u lle  jo  ikke gerne a d sk ille  
s ig  for meget fra  deres t i l  s in  t id .  Det var fak tisk  h e lt  oplivende at ta le  om 
vores fug l på ta g e t , som om v i a llered e stod med den i  hånden -  noget konkret 
havde v i  jo  endnu ikke opnået. Ind imellem vores fællesmøder brugte v i en d el a f  
vores gruppemode t i l  a t arbejde med problemerne. Det gav en del vanskeligheder, 
at de var i  fu ld  gang og stod i  de konkrete problemer med at få  in stitu tio n en  
t i l  a t fungere, mens v i  endnu kunne t i l la d e  os at se på tingene på e t  id e a l is 
t is k  grundlag og således holde fa s t  ved de id e e l le  fordringer. Selv om det gav 
gnidninger, var det d e j l ig t  a t være sammen,' og synspunkterne udjævnedes da også 
d e lv is ,  så det var fak tisk  godt, v i  sa tte  os sammen om d et.

Røde Rose I tog også e t  in i t ia t iv  som v i  s lu tted e  op om, da den daværende 
soc ia lm in ister  Eva Gredal planlagde sin e  nedskæringer på bøm e- og ungdoms in s t i 
tutionsområdet. Dengang indbød de t i l  e t  fællesmøde som medførte, at v i  udfor
mede en p ro te s tsk r iv e lse , som mange i  kvarteret b lev  medunderskrivere a f .

Vi har også la vet e t  blad sammen med de andre grupper. Det skete i  foråret
1972. Vi havde lavet en mægtig klagesag på det tidspunkt og var godt nedkørte.
To a f  os sk u lle  f ly t t e  fra  k varteret. De andre grupper trængte også t i l  nye 
kræfter. Derfor b lev v i  enige om at lave e t  blad i  fæ llesskab . Det sk u lle  hand
le  om, hvordan situ ation en  var, og om at der måtte nye kræfter t i l ,  h vis v i  skul-
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le  kunne overkomme arbejdet -  samt endelig sk u lle  det indbyde t i l  e t  fællesmøde.

b ila g  Vi skrev b l .a .  "vi har arbejdet i  over et år og har få e t en masse kontakter363 som næsten a l le  v i l  hjælpe os med at få fa t  på det r ig t ig e . Vi v i l  h e ls t  lave 
in stitu tio n en  her i  kvarteret, men det har h id t i l  været umuligt a t få  fa t  i  nog
le  lo k a ler , der kunne bruges. Vi arbejder stadigvæk på d e t, men har også brugt 
en masse t id  på at lave en udflytterbørnehave. Den troede v i ,  v i  kunne lave i  en 
håndevending. Det kunne v i ikke. Hovedsageligt ford i omegnskommunerne har været 
v ra n g v illig e , men også fordi by- og landzonelovgivningen gør det l e t  for dem at 
være d et. H id til er det kun b levet t i l  a fs la g , men v i  har nogle muligheder på 
hånden, en ved Ganløse, og en i  Solrød - samt en spinkel mulighed i  forbindelse  
med noget nybyggeri her i  kvarteret."  I b ladet, som v i  trykte i  løbet a f 3-4 da
ge og omdelte t i l  hele kvarteret sammen med de andre grupper, indbød v i  a l le  na
boer t i l  e t  møde på skolen. Mellem uddelingen og mødet var v i  ude med plancheud
s t i l l in g e r  og løbesedler for at minde om bladet og mødet. Det var en h el anden 
s la g s  arbejde.

På mødet i  maj 1972 havde v i d e lt  klasseværelserne imellem o s , så de, der 
v i l l e  vide mere om børnehaver og måske gå ind i  gruppen, kunne komne t i l  o s . Da 
v i mødtes i  gruppen 3 dage senere, kunne v i konstatere, at v i var b levet tre  me
re - og ugen e f te r  kom yd erligere f ir e .  Det var en tiltraa ig t saltvandsindsprøjt
ning -  men gav også vanskeligheder i  arbejdet, ford i der nu var nogen a f o s , der 
kendte hinanden meget godt, og nogen som s le t  ikke kendte hinanden. Det gik  dog 
nogenlunde. De f le s t e  a f os b lev sammen, men der var e t  par stykker, der forlod  
os a llered e e f te r  en uge. De syntes arbejdet var for overvældende.

Vi har prøvet at lave a llia n cer  f le r e  gange og er b levet bedre og bedre t i l  
d et. Eksempelvis snakkede en a f os en gang med nogen fra Fenrisgade-huset. De 
spurgte, hvorfor v i ikke forsøgte at komne ind i  nybyggeriet, når det nu var der. 
Det var i  slutningen a f ap r il 1972. Hvis v i gav os i  lag med byggeriets a rk itek t, 
kunne v i  samtidig få tegningerne at se - og således fortæ lle  dem, hvad der var 
tiltæ n k t dem af del i  f r ia r e a le t . På det tidspunkt var de n a tu r lig t nok ved at 
b liv e  bekymrede over at få  e t  betondask lig e  uden for vinduerne i  1. sa ls  højde.

Der gik  l id t  over en måned, inden v i f ik  fa t i  bygherren og f ik  spurgt om 
muligheden for at lave en in s t itu t io n  i  Heimdalsgade. Han var p o s it iv  - v i  kun
ne bare snakke med hans ark itek t. Da v i siden f ik  e t  møde med ham, f ik  v i  både 
de tegninger, der var a f betydning for o s, og de oplysninger, de havde brug for  
i  Fenrisgade. Der var en del muligheder for at komme ind i  huset, men den eneste  
der gav børnene acceptable udendørs forhold, medførte en indskrænkning i  bebo
ernes meget beskedne opholdsareal. Det syntes v i  v i l l e  være uanstændigt. Da de 
indendørs muligheder på den anden sid e var gode, var v i  også kede a f  d et, hvis 
muligheden sk u lle  fo rsp ild es .

Derfor henvendte v i  os t i l  vuggestuegruppe II med resu lta tern e . De sk u lle  
jo  ikke bruge nær så meget fr ia rea l t i l  deres vuggestuebøm, som v i  t i l  vores 
børnehavebørn, og de stod på det tidspunkt pa l ig e  sa bar bund som o s , v id ste  v i .  
Det fa ld t så h e ld ig t, at v i  kunne nå at give dem oplysningerne inden det møde, 
som v i havde indbudt t i l  i  fællesskab i  Røde Rose 6. Med oplysningerne i  hånden 
kunne de komme t i l  at snakke om deres planer på en meget bedre og mere konkret 
måde på mødet.

Da v i kort t id  d erefter mødtes for at ta le  mere d e ta ljere t om mulighederne, 
var der to  pædagoger med. De v i l l e  både være med t i l  at udarbejde planerne, og
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var, som v i  ønskede d e t, in d s t i l l e t  på at arbejde i  in s t itu t io n e n , når den kom 
op. Vi havde en ide om, at v i  sk u lle  udnytte husets muligheder sådan, at de brug
te  fø r s te  sa l t i l  vuggestue, men v i  sk u lle  bruge en d el a f stueetagen t i l  base 
for en udflytterbørnehave. Dermed v i l l e  de d e ls  få  d irekte adgang t i l  karreens 
f r ia r e a l,  d e ls  have mulighed for  at udnytte vores base når den var tom om dagen, 
d els  have mulighed for a t få nogle ture med e t  par a f  deres børn t i l  vores "land
sted" . Selv v i l l e  v i  herigennem få  mulighed for at afhjælpe en a f  u d fly tterb ør
nehavens sto re  mangler - a t børnene ikke havde mulighed for kun at være der den 
halve dag, når forældrene u n dtagelsesv is havde en halv fridag t i l  at være sammen 
imed den. Da pædagogerne, og vuggestuegruppen med dem, syntes at det b lev  for ind
v ik le t ,  mundede diskussionen ud i ,  a t  børnehavegruppen s le t  ikke burde le j e  s ig  
ind for  a t få  en base der, men hjælpe vuggestuegruppen med indretningen a f  deres 
in s t itu t io n . Vi sk u lle  repræsentere børnehavebørnenes in teresser  i  den a ld ers
integrerede in s t itu t io n , som vuggestuegruppen nu var enedes om. Det v i l l e  v i  og
så gerne, men da v i  havde få e t  gennemført d iverse møder med bygherren og hans 
ark itek t på d ette  fæ lle s  grundlag og så led es få e t opbygget en god kontakt mellem 
de andre og s t ø t t e t  den. i  arbejdet med p rojek tet i  nogle måneder ved at sende to  
repræsentanter t i l  møderne, trak v i  os ud a f  arbejdet, ford i vores eget arbej
de imed a t  få  noget på benene da rør b lev et så s to r t ,  at v i  ikke længere kunne 
klare begge d e le . Det sk ete i  bedste fo r s tå e ls e , og da v i  siden stod i  bekneb 
for  af få  hjælp fra  en ingeniør, f ik  v i  uvurderlig s tø t te  a f  en a f  dem.

Vi har også -ønsket a t samarbejde med frittergru p p en , men det b lev  ikke r ig 
t i g  t i l  noget. V i kunne ikke overkomne d e t. Det var i  e fterå re t 1972, hvor f r i t 
tergruppen havde få e t  lovning på, a t  de sk u lle  stå  for opførelsen  a f  en a ld ers
in tegreret in s t itu t io n  på Bardimgs gamle grund i  Rådmandsgade -  den der lig g er  
l i g e  cwer fo r  k o lleg ie se lsk a b ets  grund. De syn tes, det var en a l t  for sto r  op
gave og spurgte, aa v i  v i l l e  være med. Da v i  ikke kunne d e t, v i l l e  de prøve om 
de kunne overkomne arbejdet a len e. En a f  grundene t i l  at de var kommet så v id t ,  
var iø v r ig t  e t  r e s u lta t  a f  vores sto re  klagesag. Den medførte en d iskussion  i  
borgerrepxæsentationen, hvor b l .a .  borgmester Børge H. Jensen sagde, at de v i l 
l e  hjælpe- o s . Borpiesteren sagde -også, a t kommunen havde g jo r t , hvad den kunne 
fo r  a t  hjælpe os gennem d irek toratet for bøm e- og ungdomsforsorg, men vores 
projekt v i l l e  b liv e  dobbelt så dyrt som den dyreste in s t itu t io n .

Det var noget sludder, for på det tidspunkt havde de ikke se t  skyggen a f  e t  
projekt fra  o s . Vi havde jo  netop ikke noget sted , v i  kunne lave en in s t i t u t i 
on på I Men sådan ten  man a ltså  have glæde- a f  hinandens in i t ia t iv e r .  På e t  sent 
tidspunkt i  1975 sk u lle  v i  dog kame t i l  a t  mødes med frittergruppen igen , men 
d et var op t i l  -og under nogle meget k ed elige forhandlinger med kommunen, hvor 
ariædsumdene prøvede a t  s p i l l e  os ud imod hinanden -  mere om det sid en .

I september 1972 kom der e t  u d test t i l  en d isp ositio n sp lan  for en d el a f  
Røde Rose frem. Vi b eslu tted e a t anskaffe den t i l  h ele  gruppen. Nørrebro Avis
ringede og spurgte, hvad v i  syntes om den. Vi f ik  ikke svaret umiddelbart -  det 
rar jo  ikke sådan l ig e  a t  gå t i l .  En uges t id  senere indbød en a f  gårdrydnings- 
gmjppeme os t i l  e t  .møde -om. en k r it ik  a f  planen. Nogle a f  os gik  t i l  mødet, og 
to  a f  os g ik  også ind i  den arbejdsgruppe, der senere b lev  t i l  d isp ositio n sp lan -  
gruppen. Vi var med t i l  at afsende anmodningen o«, a t kommunen sk u lle  lave p la 
nen om og udvide den t i l  a t omfatte h e le  Røde Rose, men derudover kunne v i  ikke

se e v t . b ilag  n r . l ,  s . 460



145
overkomme arbejdet med den sag. Dog var v i s e lv fø lg e l ig  med, da d isp o s it io n s
plangruppens Røde Rose nr. 7 sk u lle  omdeles i  ap r il 1973, og med t i l  mødet osv .

Blandt de mere lø se  forhold kan v i nævne, at v i har prøvet at få  de andre 
institu tionsgrupper sat i  gang med at skaffe s ig  penge ved at g ive  dem en rede
gørelse  for vores legatansøgningsvirksomhed. Ideen med Rosenbladet kom fra en 
a f vores nye gruppemedlemmer og blev s tø t t e t  a f o s , og kemen i  redaktionen har 
b estået a f  bømehavegruppemedlemmer i  en lang periode. En del a f os har arbej
det med at få den børnepasningsordning, som vuggestuen tog in i t ia t iv  t i l ,  op a t  
s tå . Herudover har v i søgt at få e t  samarbejde i  gang med børnehaverne i  kvar
te r e t  . Vi søgte kontakt med dem for at snakke om samarbejde om v en te lis tern e . 
Samtlige m enighedsinstitutioner a fv is te  o s , men v i f ik  e t  udmærket samarbejde 
med en netop tilkommen kommunal børnehave i  kvarteret.

Hvad de udenkvarters kontakter angår, har v i  haft s ig er  og skriver tr e .  
Første gang var i  e fterå ret 1971, da v i  b lev forvek slet med en gruppe forældre 
fra  Vesterbro i  vores forhandlinger med Værløse komnune. Dem tog v i  kontakt 
med. Det v is te  s ig  at være en gruppe ven te listeforæ ld re , der var b levet u tå l
modige og havde s lå e t  s ig  sammen om at v i l l e  lave en børnehave s e lv . Vi b lev  e -  
nige om at mødes for at drøfte fæ lles problemer. Der f ik  v i  b l .a . at v id e , a t  
de havde fået 1000 kr. fra et leg a t. Det gav os blod på tanden og sa tte  os i  
gang med ansøgningsvirksomheden igen i  slutningen a f oktober 1971. Det kom der 
med tiden  overordentligt gode resu lta ter  ud a f.

Den anden gang blev v i  indbudt t i l  at komme ud t i l  e t  fællesmøde for de så
kaldte Settlem enter for a t fortæ lle  dem om, hvad det eg en tlig  var for  noget, v i  
gik og lavede, og om hvad v i f ik  ud a f  d et. Vi sagde også ja , og i  februar 1972 
mødtes v i for fø rste  gang med nogen fra de andre grupper i  Røde Rose om en fæ l
le s  opgave - at finde ud a f , hvordan v i sk u lle  fremlægge vores erfaringer og 
hvad v i  sk u lle  lasgge vægt på at få  sagt. Vi forberedte os derefter  grundigt i  
gruppen og syn tes, at mødet b lev h e lt  godt, men var kede a f , at der næsten kun 
var settlementsmedarbejdere -  og a ltså  næsten ingen alm indelige forældre som 
os -  med t i l  mødet.

Tredje gang var i  e fterå ret 1972, hvor v i  f ik  tilb u d  om at lave en "låner
aften" på b ib lio tek et i  e t  nabokvarter. Det sagde v i  ja  t i l ,  og der var en del 
mennesker, som v i kunne fortæ lle  om, hvad v i f ik  ud a f  tingene. E llers har v i  
ikke haft megen forbindelse med forældrekredse uden for kvarteret. E fter en ar
t ik e l  om o s , har v i sendt noget m ateriale frem om in s t itu t io n so p r e tte lse , når 
nogen har henvendt s ig , men det er ikke b levet fu lg t op.

På d ette  grundlag er v i  nogle gange b levet kontaktet fra uddannelsessteder
ne, og v i  har f le r e  gange været på børnehaveseminarier og fo r ta lt  om kvarteret 
og d et, v i laver. En enkelt gang har v i  haft besøg a f en k la sse . -  Når v i  har 
brugt t id  på den slags kontakter, er grunden, at det som regel giver et hono
rar, der kan gå i  den fæ lles  kasse, samt, at v i  måske på den måde kan være med 
t i l  at gøre de pædagogstuderende mere opmærksomme på d isse  tin g  -  og måske der
ved tilskynde dem t i l  at få ændret deres uddannelse sådan, at de lasrer mere om 
lovene, om problemerne vedrørende in s t itu tio n so p r e tte lse , om betydningen af 
vekselvirkningen mellem in stitu tio n en  og børnenes daglige m iljø , om deres og 
vores virksomhed osv.



PS6dagoger_skal_der_også_til

Hvad angår de pædagoger, der sk u lle  arbejde i  in s t itu t io n e n , var v i  fra  be
gyndelsen in d s t i l l e t  på, at v i  sk u lle  have fa t  på dem h u r tig t, så de kunne d e l
tage i  arbejdet med at få in s t itu t io n e n . Vi mente, at det var den bedste måde 
at lægge en god grund for det samarbejde, v i  sk u lle  have e f te r  åbningen. D is
kussionerne o« indretningen a f  in st itu tio n en  og om udformningen a f vedtægterne 
v i l l e  have betydning og s ik re  os en god d r if t  i  det d ag lig e .

I årenes 10b har v i  e r fa r e t , at det ikke er l e t  a t komme i  kontakt med pæ
dagogernes sem inarier. Desuden lærer pædagoger så godt som in te t  om in s t i t u t i 
o n so p rette lser . Deres fo r e s t i l l in g e r  om, hvordan v i  kan in d rette  os er derfor  
o fte  u r e a lis t isk e .

I tid en s løb har v i  dog i  kortere og længere perioder haft pædagoger med i  
gruppen. Undertiden har v i  været h e lt  pædagogløse. Vi havde e t  fa s t  forsæt om 
a t lægge en god grund for forældre- pædagog-samarbejdet i  vores børnehave. Men 
det v is t e  s ig  næsten umuligt a t  opnå d e t. En a f grundene er , at pædagogerne er  
nødt t i l  at lade deres d e lta g e lse  i  opbygningen a f in stitu tio n en  være f r i t i d s 
arbejde. Det er van sk elig t for dem at være l ig e  meget engagerede i  to  t in g , og 
når det er så u sik k ert, hvornår en in s t itu t io n  b liv e r  t i l  noget, som det v is t e  
s ig  at være hos o s , er det svært for dem at gå ind i  arbejdet. Det har g iv e t os 
mange vanskeligheder. Det er jo  f .e k s .  nærmest håbløst at nå t i l  enighed om de 
pædagogiske r e tn in g s lin ie r , når pædagogerne sk if te r  undervejs frem t i l  åbnin
gen. Da får  man så tr a v lt  med praktiske t in g , at man ikke kan overkomme også 
at snakke om principper. Når det var os så magtpåliggende, var det ikke mindst 
ford i det o f te  er svært for pædagogerne at forstå  vores ønske om in stitu tio n en s  
sammenhæng med kvarteret -  dens betydning for kvarteret som en del a f  d ets fy 
s isk e  m iljø . At v i  ikke lod os s lå  ud a f  det v i l  fremgå a f  det følgende.

I OMEGNSKONMJNERNE ER DER DA PLADS TIL OS!

Selv om v i  fandt, at en spejderhytte ikke var sagen, når v i  sk u lle  finde os 
et u d fly tte r s te d , gik  v i  a l l ig e v e l  i  gang med at skrive t i l  en række sp ejd erle -  
dere, om de havde noget t i l  sa lg  e l le r  l e j e .  Det kom der ikke noget ud a f  -  og 
v i  gjorde h e lle r  ikke noget for at fø lg e  sagen op. Spejderhytten v i l l e  være en 
d årlig  lø sn in g . Man kan jo  ikke in d rette  s ig  o r d en tlig t, når man skal pakke sam
men hver fredag.

Derfor gik  v i  i  s ted et i  gang med at lede i  omegnskommunerne. Nu er det jo  
sådan, at det er hjemkoramunen (for os a ltså  København), der b eta ler  t i l  i n s t i 
tu tionen , se lv  om den lig g er  i  en anden kommune. Når omegnskommunen ikke v i l l e  
b liv e  b e la s te t  økonomisk a f  vores in s t itu t io n , sk u lle  det v e l ikke være så 
svært at komme igennem. Den p lads, v i  har så l id t  a f i  byen, havde de jo  masser 
a f derude.

Dragør

A llerede to  måneder e f te r  vores gruppes s ta r t  - l ig e  e f te r  a t  a l le  spejder
hytterne var b lev et t i l  ingenting -  fandt v i  på at kontakte Gabriel Jensens f e 
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rieu d flu gter  for a t høre, om de havde noget, v i  kunne bruge. De var in te r e sse 
rede, og foreslog  at v i  sk u lle  drøfte mulighederne i  en fe r ie h y tte , som de hav
de ved Dragør sydstrand.

Vi tog ud og så på sted et e t  par dage e f te r . Det lå  meget d e j l ig t  l ig e  ved 
vandet. Selv om v i ikke måtte sætte hegn op, for a t forhindre børnene i  at f a l 
de i  vandet, og se lv  om der v i l l e  være en del stank fra vandet, mente vores pæ
dagog, at det nok kunne gå.

Vi tyggede l id t  på d et. Snakkede en del om, hvordan v i kunne in d rette  s t e 
d et, og fo r tsa tte  vores søgen andre sted er. Et stykke t id  hældede v i  mest t i l  
e t bedre sted , men da det e t  par måneder senere forekom os tv iv lsom t, at v i  
kunne få  d et, fa ld t  v i  t ilb a g e  t i l  mulighederne i  Dragør.

Vi havde få e t at v id e, at Gabriel Jensen kun havde t i l la d e ls e  t i l  at bru
ge huset om sommeren. Men v i  sk u lle  jo  bruge huset hele å re t, og måtte derfor  
søge om en udvidelse a f  t i l la d e ls e n  i  Dragør kommune. Vi var fo r tsa t uenige om, 
hvorvidt det nu også var e t  godt sted  -  men v i l l e  nu s e , om kommunen v i l l e  ud
vide t i l la d e ls e n .

I Dragørs tekniske forvaltning f ik  v i  at v id e, at teknisk udvalg sk u lle  ha
ve møde en uges t id  senere -  og der v i l l e  de så tage s t i l l i n g  t i l ,  om v i  måtte 
bruge fer ieh u set t i l  udflytterbørnehave. Da v i ringede e fte r  mødet, kunne v i  
kun få  at v id e , at ifø lg e  mødereferatet var vores anmodning ikke b levet imøde
kommet. Den mand, v i  havde t a l t  med, var fø rst at træ ffe om nogle dage. Så 
tænkte v i ,  at v i  måske kunne lægge pres på udvalget ved at sende en eg en tlig  
ansøgning - og det gjorde v i  så . Svaret kom h u rtigt -  huset lå  i  e t  fredet om
råde, hvor kommunen ikke engang se lv  må lave in s t itu t io n er  t i l  sin e egne ind
byggere.

D erefter lå  sagen s t i l l e  t i l  kort e f te r  vores 1-års fødselsdag, hvor v i  
skrev t i l  kommunen og bad dem fortæ lle  o s, hvor dens byplanvedtægter e l le r s  
kunne give os mulighed for at lave en u d fly tte r in s t itu t io n . Fjorten dage sene
re svarede de, at kommunen var så udbygget, at de ikke kunne anvise os nogen 
sted er , s e lv  om de gerne v i l l e  d et.

Birkerød

Mens v i kviede os på grund af det manglende hegn og det stinkende vand i  
Dragør, sendte v i  b l .a . 23 fo r sk e llig e  ejendomsmæglere breve om køb e l le r  le je  
a f hus e l le r  grund t i l  udflytterbørnehave. For nu måtte der åbenbart en k raftig  
indsats t i l .  Der var endnu ikke kommet noget ud a f d et, da een a f os så en an
nonce om e t hus i  Birkerød.

Vi for a f sted  for at se på d et. Huset var id e e lt  og lå  også skønt. Der løb 
ganske v i s t  en jernbane på den anden side a f  grunden, men den var højt hævet på 
en skrænt, og grunden var både stor og havde mange træer og en spændende krat
skov. Derfor skrev v i straks en ansøgning t i l  Birkerød kommune om t i l la d e ls e  t i l  
at lave u d fly tter  der.

Vi var meget opsatte på at komme i  gang, og havde læ rt, at det fremmede eks
peditionen , når man skyndte s ig  at rykke for svar pr. te le fo n . Derfor ringede v i  
a llered e e f te r  e t par dage for at høre, hvordan det gik . De lovede svar i  løbet 
af fjorten  dage, men fo r ta lte  sam tidig, at en Montessoribømehave søgte om det 
samme hus. Da v i ringede igen e fte r  de fjorten  dage, mente man, at de andre nok 
f ik  lo v , men v i kunne jo  da ringe igen. Det gjorde v i  så a llered e dagen e f te r ,



hvor v i  f ik  a t  v id e , at kommunalbestyrelsen v i l l e  behandle begge ansøgningerne 
på e t  møde f ir e  dage senere.

Det b lev  et nej t i l  o s . Det fa ld t e t  par dage før Dragørs; og begrundelsen 
var, at man v i l l e  s ik re ejendommen t i l  bømehaveformål for kommunens egne bebo
ere ved hjælp a f  en byplan. Det rar jo  r im elig t nok, at en kommune fø r st  v i l l e  
sørge for s in e  egne -  men a l l ig e v e l  I Vi trøsted e os med, at det måske var en 
fø lg e  a f  vores in i t i a t i v ,  at Birkerød så f ik  noget der.

Vi opgav Birkerød, t i l  v i  godt \  år senere gik i  gang på en ny måde -  som 
omtalt under Dragør. Vi bad dem s ig e ,  hvor deres byplanvedtægter t i l l o d  os at 
lave en in s t itu t io n . Vi var jo  b lev et ved med at løbe ind i  de samme proble
mer, hver gang v i  ansøgte øm e t  hus, v i  havde fundet. Systemet b lev  siden ud
v ik le t  t i l ,  a t v i søgte oplysningerne, inden v i tog ud at se på husene. Birke
rød var l id t  lamgere om at svare end Dragør, men svaret var nogenlunde det 
samme: de havde ikke plads t i l  o s .

I jun i 1971 fandt v i  en anden annonce, der lød godt. Denne gang drejede det 
s ig  o« en t id lig e r e  gård i  Solrød. Vi tog im id lertid  ikke straks ud og så på 
ejendommen. Vi var b lev et træ tte a f  at få en masse forventninger, gode ideer og 
af a t  lave en masse forgæves arbejde. Nu ringede v i  t i l  kommunen og spurgte e f 
te r  bestemmelserne stra k s, inden v i  tog derud, men så sagde de, at de v i l l e  ha
ve en s k r i f t l ig  ansøgning.

Vi tog derfor a l l ig e v e l  ud og kiggede. Da det så v is te  s ig  at være e t  pragt
fu ld t sted  med adgang t i l  stranden, skrev v i  ansøgningen. Vi gik og glædede o s , 
og tog e t  ekstra tag for  a t lø se  base-problemet. Men inden tre  uger kom svaret 
fra Solrød: e t  nej igen . Byplanvedtægten for det område, huset lå  i ,  gav kun 
mulighed for  in s t itu t io n e r  t i l  kommunens egne børn.

Vi ringede for at høre, om  der s le t  ikke var nogen muligheder, og f ik  at 
v id e , at der var la g t plan for a l den jord , der kunne b liv e  ta le  om i kommu
nen -  men v i  kunne da prøve i  Greve. Det gjorde v i  så , men der sagde de, at 
v i  sk u lle  ud i  "et grønt område, der var så s to r t , at v i  kunne forsvinde i  det". 
Den sla gs havde de ganske v i s t  ikke noget a f  s e lv , men Københavns kommune hav
de nogle fredede arealer langs kysten, og der kunne v i måske komme ind . . . .

Så gik  v i  lø s  på Solrød' kommune igen , men .ændrede tak tik  og spurgte dem nu 
i  s te d e t , an de havde velegnede byggemodne' e l l e r  bebyggede grunde, som v i  kunne 
få  lov  a t være på, og om de i  g iv e t fa ld  v i l l e  anvise o s , hvor de havde nogle. 
Efter knap en måned, i  begyndelsen a f september 1971, rykkede v i for svar. Da 
det kom, var det e t  nej igen . De sagde, a t arbejdet med at besvare vores 
spørgsmål v i l l e  være for s to r t  t i l ,  at de kunne bruge t id  på d et. Men de love
de a t undersøge muligheden for  a t lægge en u d fly tter  i  deres landzone, og om 
■uligt a t  vende t ilb a g e  med e t  forsla g  om en konkret ejendom.

Det var den eneste kommune, der h id t i l  havde v i s t  s ig  forstående over for  
vores problemer med byplanerne. Det var v i  dem overvældende taknemlige for og 
sendte dem en masse oplysninger om os s e lv  og vores v ilk å r , sådan at det kunne 
b liv e  nemmere for  dem at finde ud a f  noget t i l  os og nemmere for dem at argu
mentere fo r  e t  arrangement, h v is de sk u lle  spørge nogen.
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Værløse

Lige e f te r  a fs la g e t på huset i  Solrød, begyndte v i at rykke de mange ejen 
domsmæglere. En a f dem havde en t id lig e r e  l i l l e s k o le ,  Værløsegård, med masser 
af udenomsplads på hånden. Kloge a f skade henvendte v i os med det samme t i l  
kommunens byplan- og byggesagsudvalg; derfra b lev v i  henvist t i l  den administra
t iv e  led er, men han var der ikke. En anden fo r ta lte  dog l id t  om huset og u d ta l
t e ,  at kommunen h e ls t  så , at naboerne sk u lle  være in d fo rstå et, hvis de sk u lle  
give t i l la d e ls e  t i l  en u d fly tter  i  huset. Derfor begyndte v i  at lasgge slagplan  
fo r , hvordan v i  sk u lle  ordne os med naboerne. Men da v i havde snakket med ejen 
domsmægleren om økonomien og havde været på tinglysningskontoret og s e t ,  hvor
dan huset var belånt, b lev v i  noget betænkelige. Vi sendte komnunen en ansøg
ning og tog så ud og kiggede på s ted e t. Det var e t  meget f in t  hus, der havde 
været u d flugtssted  for Frederik VII og grevinde Danner - og nu var det e t f a l 
l i tb o .

Fjorten dage e fte r  b es ig tig e lsen  rykkede v i  kommunen -  v i  f ik  at v id e , at 
v i nogle dage senere sk u lle  kontakte lederen a f byplanforvaltningen og give  
ham a l le  vores oplysninger, sådan at han kunne tage dem med t i l  kommunalbesty
relsesm ødet, hvor de sk u lle  behandle vores ansøgning.

Midt i  september 1971 f ik  v i  mundtligt a fs la g . Den drøm varede n øjagtig  en 
måned. Men da v i  havde sundet os l i d t ,  bad v i  kommunen om e t  s k r i f t l ig t  svar.
Det kom i  slutningen a f oktober og begrundelsen for a fs la g e t var, a t huset lå  i  
e t  område, der var udlagt t i l  "lav åben boligbebyggelse". Det sk u lle  ikke b l i 
ve s id s te  gang, v i f ik  det svar.

Med va n lig t gåpåmod bad v i så også Værløse kommune fortæ lle  o s, hvor der 
e l le r s  var plads t i l  os i  kommunen. Og l i l le j u le a f t e n  f ik  v i  svaret: ingen 
p lads, ford i der ikke blev taget hensyn t i l  u d fly ttere  i  planerne. Så opgav v i  
Værløse.

Herstederne

Da v i i  slutningen a f  september 1971 var på vej hjem fra b es ig tig e lsen  af 
e t  senere omtalt hus i  Smørumnedre, så v i  e f te r , om der var nogle velegnede hu
se i  Herstedernes kommune. Vores ide hermed var, at der måske kunne laves no
get godt for Københavnerbømene i  forbindelse med planlægningen a f Vestskoven 
e tc . Vi v id s te , at kommunen arbejdede med planerne, og v i v i l l e  udpege nogle 
velegnede steder for planlæggerne, i  håb om at de så v i l l e  arbejde med proble
met, og hjælpe os.

Da v i afleverede vores anvisninger, tog man v en lig t  imod os og fo r ta lte , at 
der v i l l e  gå nogle måneder inden planerne var ferd ige , og t i l  den t id  måtte v i  
så se , hvad de havde kunnet gøre ved problemerne.

I slutningen a f ap ril 1972 mente v i ,  at nu måtte planlægningsarbejdet være 
kommet så v id t , at der måske var noget at hente. Derfor skrev v i  t i l  kommunen 
og anmodede den om at fortæ lle  os, hvor dens byplanvedtægter og landzone-be- 
stemmelser kunne t i l la d e  os at lave en udflytterbørnehave.

Vi f ik  hurtigt en s k r if t l ig  anerkendelse a f modtagelsen a f vores brev samt 
lø f t e  om besked, når sagen var behandlet af teknisk udvalg. Fjorten dage sene-
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re b lev  v i  r in get op a f en jo u rn a list ved Nørrebro A vis, der gjorde os opmærk
som på, a t der dagen gør var b lev et vedtaget en u d v a lg sin d stillin g  t i l  H erste- 
dem es kommunalbestyrelse, der t i l l o d  os at lave en udflytterbørnehave på f l e 
re grunde. Vi skyndte os at ringe t i l  kommunen for a t få bekræftet den glade 
nyhed. Dagen e fte r  aflagde v i  kommunekontoret e t besøg, f ik  nogle kort og f ik
a t v id e , at det drejede s ig  om tre  grunde, og a t v i  fø r s t  v i l l e  kunne fa r ig 
t ig  lo v , når fø r s t  kommunalbestyrelsen og siden b o lig m in ister ie t  havde godkendt 
den plan, der b l .a .  t i l l o d  os at komme ind.

Et par dage senere tog en del a f  os ud og så på grundene. Det var i  s lu t 
ningen a f  maj, kirsebærtræerne blomstrede, og solen  var ved at gå ned. Det var
d e j l ig t .  Grundene var ikke dem, v i havde peget på, men lå  i  en s la gs landsby 
og var endnu i  privat e je . Men de lå  der a ltså  med store frugthaver, krat og 
pæne haver. Vi turde ikke gå for tæt på husene. Ejerne kendte formodentlig end
nu ikke noget t i l  byplanvedtægten, og hvis de gjorde d et, var de nok ikke sær
l i g t  glade. Men v i glædede os. Især over en a f grundene, e t nuværende g a rtn eri, 
der lå  h e lt  sk ju lt  a f  e t blomstrende kirsebærhegn.

En god måneds t id  senere f ik  v i  - e f te r  at have rykket en enkelt gang pr. 
te le fo n  -  e t  brev, hvori kommunen an viste os grundene og bekræftede de oplysnin
ger, v i  a llered e  havde få e t m undtligt. Byplanforslaget var indsendt t i l  b o lig 
m in ister ie t  t i l  godkendelse. Det v i l l e  nok ikke vare så længe, inden der kom 
svar derfra. Glade og op tim istisk e henvendte v i  os igen en fjo r ten  dage senere  
for at spørge t i l  sagen. Men nu v i l l e  der nok fø r st  komme svar fra b oligm ini
s t e r ie t  t i l  august. Derfor b eslu ttede v i  at s y lte  sagen t i l  e f te r  sommerferien.

I slutningen a f  august tog v i tråden op igen . Da var det im id lertid  stad ig  
u v is t , hvornår kommunen sk u lle  forhandle med b o lig m in is ter ie t. Vi prøvede på 
at få  e t  refera t a f kommunalbestyrelsens møde fra den dag i  maj, da de b e s lu t
tede at afsæ tte plads t i l  os. Det kunne jo  være, at v i  kunne fremme sagen med 
en henvendelse t i l  b o lig m in is ter ie t. Men v i kunne ikke få  re fe r a te t  -  møderne 
blev optaget på bånd. Midt i  september forhørte v i  os igen -  stad ig  ikke noget 
nyt.

På det tidspunkt var v i også optaget a f mange andre tin g: Vi hjalp  vugge
stuegruppe II med nogle a f problemerne med op rette lsen  a f en a ld ersin teg re
re t  in s t itu t io n . Skulle t i l  en række udflytterbørnehaver for at få styr  på, 
hvordan de sk u lle  in d rettes for at være gode. Vi var så småt begyndt a t tegne 
på en sk itse  t i l  en, som v i  troede, at v i  måske v i l l e  få , søgte e f te r  pædago
ger, e f te r  en god base osv. På e t  gruppemøde i  begyndelsen a f  november 1972 
var arbejdspresset så s to r t , at v i  indså, at v i  ikke kunne overkomme at tage os 
af de tre  grunde på det tidspunkt. Som det v i l  fremgå a f den videre h is to r ie  
har v i  h e lle r  ikke nået det siden . Derfor regner v i  med, at der nok lig g e r  no
get i  Herstedeme og venter på at b liv e  fu lg t op, når v i  får kræfter t ilo v e r s  
t i l  det igen.

Brøndbyerne

I slutningen a f november 1971 var v i  langt nede. Så langt at v i ringede t i l  
Brøndbyernes kommune. På det tidspunkt gik der mange rygter om tomme in s t i t u t i 
oner i  den v e s t l ig e  omegn, og v i  havde derfor fået den tanke, at hvis v i  ikke



kunne købe e l le r  le je  grunde nogen sted er, så kunne v i  måske få en tom in s t i tu 
t io n .

Vi var fuldstændig klar over, hvor skæv ideen var. Hvad sk u lle  vores børn i  
e t h e lt  andet boligkvarter og så langt væk? - og hvad med de børn derude, der 
v i l l e  komme og få  brug for in stitu tionern e?  Men hvad sk u lle  v i  gøre? Vi kom ik 
ke ud a f  sted et med at finde plads i  kvarteret, og i  omegnskommunerne f ik  v i  
ikke andet end a fs la g . Selv om d ette  v i l l e  b liv e  en smutter t i l ,  så var det 
måske en bedre måde at komme i  snak med en omegnskommune på. Og hvem vid ste?  
Brøndbyerne var jo  også repræsenteret rundt omkring og v i l l e  måske snakke vores 
sag.

Vi havde såmaaid også snakket med e t  par ark itek ter, der var ved at opføre 
en v illa b y  i  Ish øj, om køb af en in s t itu t io n  der. Der ræssonerede v i  som så , at 
børnene i  v illab yen  v i l l e  have det godt i  forvejen - og så kunne v i  l ig e  så 
godt overtage deres in s t itu t io n . Nåh, det var ikke så a lv o r lig t  ment, det var 
mest ford i v i  v i l l e  høre, hvor meget det modulsystem, de havde anvendt, koste
de -  men a ll ig e v e l!

I Brøndbyerne sagde socialudvalget t i l  o s , at de ingen led ige in s t itu t io n er  
havde i  kommunen. Nfen f ir e  dage senere var der ikke desto mindre en a v is , der 
omtalte nogle led ige  in stitu tio n er  derude. Gennem den f r ie  so c ia le  højskole f ik  
v i næsten samtidig at v id e, at der måske var noget at få , b l .a .  i  Brøndbyerne, 
men at man sk u lle  snakke med Københavns amt om d et.

Da v i ringede d e r t i l ,  f ik  v i im idlertid  at v id e , at amtet ikke havde no
get at gøre med det i  fø r ste  omgang -  de var kun ankemyndighed. Næh, v i  sk u lle  
gå gennem kommunen e l le r  gennem byudviklingsudvalget.

For a t sikre o s, at de oplysninger var r ig t ig e , ringede v i  t i l  Køgebugtud- 
v a lg e t, hvor de bekræftede amtets u d ta le lse , og fo r ta lte  at der var plads t i l  
u d fly ttere  i  Herstedemes kommunes planlægning. Byudviklingsudvalget var v i  a l 
lerede i  kontakt med på grund a f e t  senere omtalt in i t ia t iv  i  Ledøje-Smørum 
kommune. Så gav v i  os t i l  at lave et brev t i l  borgmesteren i  Brøndbyerne om de 
tomme in s t itu t io n e r .

Først hen omkring vores e t-å rs  fødselsdag f ik  v i  sendt henvendelsen a f sted  
t i l  borgmesteren. Deri bad v i d els om at få  mulighed for at anvende en a f de 
tomme in s t itu t io n e r , d els om at få oplysning om, hvor deres byplanvedtægter og 
d isp osition sp lan er t i l l o d  os at lave en u d fly tter . Borgmesteren reagerede promp
t e .  Ti dage senere bekræftede han modtagelsen a f vores brev, og fo r ta lte  at han 
havde overgivet henvendelsen t i l  socia lu d valget. Halvanden måned e f te r  -  midt i  
vores arbejde med en senere omtalt anke over byudviklingsudvalget - kom svaret. 
Igen et n e j. De kunne sagtens se lv  udnytte de endnu tomme in s t itu t io n e r , og 
havde hverken bebyggelse e l le r  byggemodnede ejendomme, der kunne anvendes t i l  
u d fly tte r e .

Ledøje-Smørum

En måned e f te r , at v i var b levet opmærksomme pa Værløsegards ek sisten s , 
fandt v i  en annonce om en nedlagt landbrugsejendom i  Smørumnedre. Den lå i  no
g e t, man kaldte r'landzonen". Både i  Greve og i  Solrød var det b levet sa g t, at
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v i sk u lle  prøve i  landzonen, for der var ikke nogen planer. Derfor mente v i ,  
at nu måtte der være b id .

Vi kunne fø r s t  få  t id  t i l  at tage derud en god uges t id  senere. Men da v i
var sik re på, at denne gang v i l l e  det gå, så skrev v i  straks en ansøgning t i l  se ev t.n r .11,kommunen, før v i  havde t a l t  med ejeren , endsige se t ejendommen. Den v is t e  s ig%at være sto r  og med r ig e l ig  plads t i l  at tumle s ig  udendørs for børnene. Der 
var t ils træ k k e lig  langt t i l  naboerne, hvis nogen a f dem kunne tænkes at fø le  
s ig  generet a f  børnenes t ils ted e v æ re lse . Og prisen  kunne man nok snakke s ig  t i l  
r e t te  om.

Endnu en uge senere ringede v i  t i l  kommunen for at høre, hvordan det g ik , 
og f ik  at v id e , at der sk u lle  være udvalgsmøde den følgende dag. De bestemte 
s ig  med det samme: t i l  e t  n ej, som v i f ik  m undtligt. Men de anbefalede os at 
henvende os t i l  byudviklingsudvalget for Københavnsegnen. Dem ringede v i  så 
t i l  -  men de mente ikke, de kunne hjælpe o s . Derfor bad v i kommunen om at fo r 
k lare o s , hvad der eg en tlig  var grunden t i l ,  at v i  ikke kunne få lo v . Svaret lå
der fjo r ten  dage senere i  form a f e t  s k r i f t l ig t  a fs la g , hvori begrundelsen var, se
at huset lå  i  e t  område, der var udlagt som landzone samt udlagt t i l  "åben lav  
boligbebyggelse" i  kommunens d isp osition sp lan !

A p ]^ l_til jDyudYiklingsudvalget

Sammen med a fs la g e t  fu lg te  en oplysning om, at v i  kunne gå t i l  byudviklings
udvalget, h vis v i  v i l l e  anke. Vi overvejede frem og t ilb a g e , for v i  forudså e t  
meget s to r t  arbejde hermed. Men da v i  syn tes, at nu var det a l l ig e v e l  b lev et  
for urim elige v ilk å r , som byplanerne bød o s , så så v i ingen anden udvej end at 
benytte os a f  ankemuligheden.

Først ringede v i .  Der f ik  v i at v id e , at de ikke plejede at gå imod en kom
mune, når den a fslo g  noget, men at det h e lle r  ikke var hændt, at de havde god
kendt planer som vore, h vis en kommune havde g ivet lov . Samtidig f ik  v i  at v id e ,
at vores venner i  Solrød kommune havde spurgt dem om deres p r in c ip ie lle  s t i l l i n g  
t i l  udflytterbørnehaver i  landzone, j f r .  Solrøds lø f t e  t i l  o s . Udvalget v i l l e  
svare Solrød, at de v i l l e  s t i l l e  s ig  p o s it iv t ,  hvis der var ta le  om e t sted  i  
nærheden a f rekreative områder. Det s id s te  varmede, men var jo foreløb ig  kun 
snak, og v i  kunne ikke fo r s tå , hvorfor v i  ikke kunne få lov t i l  at lave vores
børnehave i  Ledøje-Smørum. Hvem kunne det skade? Derfor skrev v i  t i l  udvalget se evtnx* 13og bad dem om a t g ive os en d ispensation fra by- og landzonelovens bestemmelser 
(det var dem, kommunen havde henholdt s ig  t i l ) , så v i  kunne få lov  t i l  at lave 
vores udflytterbørnehave i  GI. Damgård, som sted et hed, e l le r  fo rtæ lle  o s , hvor 
v i  sk u lle  lede for at kunne lave noget o rd en tlig t, e l le r  forklare o s , hvor i  
loven det stod , at det var forbudt. Nu v i l l e  v i ikke være t i l  grin længere.

Vi orienterede gårdens ejer  om sagens s t i l l i n g  og lovede at give lyd , så
snart byudviklingsudvalget havde svaret - ligesom v i orienterede Ledøje-Smørum 
kommune om vores sk r id t. Vi var nu i  slutningen a f oktober 1971 og stod med en 
række a fsla g  i  hånden, men samtidig med nogle åbne muligheder som fø lg e  a f , at 
v i h ele  tiden  havde sørget for at lasgge lin e  på lin e  ud, hvor v i  kunne d et.

b ilag  s .  404

b ilag  s .404

. b ilag  s .  404

I den følgende t id  holdt v i  os or ien teret hos byudviklingsudvalget og kom
munen med jæ vnlige telefonopringninger. Udvalget sagde, at de ventede på en ud-
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se ev t. n r .14,

t a le l s e  fra kommunen, som de havde sendt en kopi a f  vores brev. I kommunen sag
de de, at udvalget for fa ste  ejendomme sk u lle  behandle byudviklingsudvalgets 
henvendelse en a f  de nærmeste dage, og hvis det ikke tog endelig s t i l l i n g ,  sku l
le  sagen for på e t  byrådsmøde l ig e  før ju l .  Da v i ringede for at høre, hvad ud
va lg et for fa s te  ejendomme så havde ment, f ik  v i at v id e , at de fa sth o ld t, at v i  
ikke måtte bruge GI. Damgård, og at byrådet nok v i l l e  være enig med dem.

Vi klagede vores nød t i l  byudviklingsudvalget over telefon en  - og f ik  endnu 
engang at v id e , at man var nødt t i l  at s ig e  som kommunen, hvis den a fs lo g , men 
også at de måske v i l l e  fø lg e  kommunen, hvis v i  f ik  ja .

Mens v i  ventede på kommunalbestyrelsesmødet f ik  gruppen s i t  fø rste  barn, 
dvs. det fø r s te  i  gruppen h is to r ie . Den lykkelige moder t ilb ra g te  tiden  på k l i 
nikken med at lasse a v iser . Der så hun t ilfæ ld ig v is  en annonce om en landejendom, 
der var t i l  sa lg  -  og den lignede t i l  forveksling beskrivelsen  a f 'Vores" gård.

Vi kom ud af hullerne i  en fa r t -  tænk, hvis den nu b lev so lg t , mens v i  kaan- 
pede for at skabe forudsætningerne fo r , at v i  kunne købe den. -  Det var ganske 
r ig t ig t  vores gård. Men ejendomsmægleren var en anden, end ham der havde ind
rykket den fø r ste  annonce. Ejeren havde a f en e l le r  anden grund sat to  fo rsk e l
l ig e  ejendomsmæglere på sagen. Og nu ringede han p lu d se lig  t i l  os og sagde, at 
når v i  også forhandlede med ejendomsmægler nr. 2, v i l l e  han ikke sælge t i l  o s .
- Men v i f ik  da en a fta le  med ham om, at han v i l l e  vente på o s , t i l  byrådsmø
det var overstået den følgende uge. Dagen e fte r  mødet ringede v i  for at høre 
nyt: stad ig  n ej. Men de havde tænkt på en anden mulighed, og v i l l e  g ive os be
sked, hvis det b lev ak tu elt.

Gårdejeren v i l l e  gerne sælge snart, a l t  det her gik ham og hans kone på ner
verne. Vi a f ta lt e ,  at han kunne forhandle t i l  anden s id e , men give os e t  praj, 
hvis han fandt en køber, så v i måske kunne nå at komme fø r s t . I byudviklingsud
va lg et mente de sta d ig , at de v i l l e  fø lg e  kommunen.

I løbet a f januar 1972 ringede gårdejeren nogle gange for at høre, hvordan 
det gik - han havde stad ig  ikke so lg t , og v i  forsøgte at holde ham hen, mens v i  
skyndede på byudviklingsudvalget. Når v i  rykkede dem for en dato, v i l l e  de h e l
lere  snakke om mulighederne i  Solrød. I Solrød sagde de, at de havde rykket by
udviklingsudvalget mange gange, og havde indtryk a f ,  at det var p o s it iv t  stem t, 
men de havde endnu ikke fundet e t  bestemt sted  t i l  o s . Endelig f ik  v i at v id e, 
at byudviklingsudvalget sk u lle  have møde i  begyndelsen a f februar, og at det 
nok v i l l e  g ive Ledøje-Smørum medhold, s e lv  om man godt kunne s e , at v i  havde 
brug for s ted e t , og at vores 30 børn ikke v i l l e  komme t i l  at larme nær så me
get som de 50 g r ise , e l le r  den m askinstation, som nok v i l l e  komme der i  sted et  
for os.

Da v i rykkede for svar midt i  februar havde udvalget a l l ig e v e l ikke behand
le t  sagen endnu - men v i kunne ringe igen om fjorten  dage. I begyndelsen af  

b ila g  marts - godt f ir e  måneder e fte r  at v i havde bedt dem hjælpe os - fore lå  deres
>•404 svar. Deri sagde de, at de mente som Ledøje-Smørum, at v i  ikke matte lave en

børnehave der, og hvad vores spørgsmål angik, sa man s ig  ikke i  stand t i l  at 
besvare dem. Men v i kunne klage t i l  b o ligm in ister iet inden f ir e  uger. Dagen 
gør havde v i fået a fsla g  fra både Birkerød kommune og fra 0 . J . N ielsen , bygge
spekulanten i  Thyrasgade. Det var for meget:
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Hvad var det byudviklingsudvalg e g en tlig  for noget? Og hvad lå  der i  det med 
at v i  kunne anke t i l  b o ligm in ister ie t?  Det så ikke ud t i l ,  a t alm indelige fo r 
n u ftige  spørgsmål betød noget. Hvilke rettigh ed er kunne v i  henvise t i l ?  H eldig
v is  kunne v i  få  hjælp fra  en ju r is t  fra en a f gårdrydningskarreeme, og e f te r  en 
d el løb eri de næste uger, f ik  v i  samlet de nødvendige oplysninger sammen, og 
forsøgte at fø le  os frem i  b o lig m in is ter ie t, for om muligt at finde ud a f , hvor
dan de v i l l e  behandle sagen, og hvordan v i sk u lle  udforme anken mest h en sig ts
mæssigt.

Under vores søgen var v i  igen i  forb indelse med Ledøje-Smørum kommune. Vi 
f ik  ikke, hvad v i søg te , men f ik  t i l  gengæld at v id e , at gården v i s t  var so lg t  
t i l  anden s id e . Så ringede v i  t i l  ejeren , der sagde, at det var r ig t i g t ,  men 
sa lg e t  b lev  måske ikke t i l  noget, ford i kommunen ikke v i l l e  s ig e , hvor længe 
gården måtte bruges t i l  andet end b eboelse. I byudviklingsudvalget havde de ik 
ke hørt noget. Da v i  ringede retur t i l  kommunen, f ik  v i  at v id e , at ejeren  n e t
op havde tilb u d t koimunen gården. Den anden køber v i l l e  ikke have gården, når 
han kun måtte bruge den t i l  erhverv i  tre  år.

se e v t . b ilag  
n r .15, s . 405

Den følgende t id  b lev  ikke mindre h ek tisk . Nu, da v i  havde sendt s ign a ler  
ud i  så mange fo r sk e llig e  retn inger, g ja ld t det om at fø lg e  dem op. Det betød 
mange timer i  te lefon en  med at snakke med modtagerne, få dem t i l  a t finde sa
gen frem (nogle steder havde de ikke se t  den - e l l e r  de havde fo r la g t d en ), få  
dem t i l  at tage s t i l l i n g ,  få  dem t i l  a t henvende s ig  t i l  andre myndigheder (som 
ved vores hjælp a llered e  havde få e t sagen -  og måske yd erligere f ik  henvendel
ser fra  igen andre myndigheder). Vi arbejdede e f te r  princippet om, at de mange 
impulser t i l  s id s t  måtte fremkalde nogle reaktioner.

Det b lev  en læ rerig t id .  Reaktionerne var fo r sk e ll ig e , nogle kom h u rtig t, 
andre trak ud, andre igen måtte fremkaldes med underforståede tr u s le r , kun få  
var a f  betydning for os og dem, der må komme e fte r  o s .

Lovgiverne

Undervejs var v i  b levet klar over, at uden lovgivning -  bedre og nye reg
le r  -  gik det ikke. Selv om der var lovgrundlag for d et, sætter vores kommune

Det tog f ir e  fu lde dages arbejde at lave brevet t i l  b o lig m in is te r ie t , samt 
det meste a f  en dag og en nat at duplikere og forsende d e t. Vi v i l l e  nemlig ik 
ke længere nøjes med at sende det t i l  b o lig m in ister ie t. Vi havde fundet så u sik 
re og tvetyd ige momenter i  sagen, a t v i  syn tes, at der også var mange andre, der 
sk u lle  gøres opmærksomme på forholdene, og anmodes om at gøre noget ved den del 
af sagen, der lå  inden for deres sagsområder. Det g ja ld t både fo lk etin gsu d valg , 
udvalg i  Københavns kommune, borgmestre, m in ister ier , m agistratsafdelinger og 
mange andre, b l .a .  de omegnskommuner, v i  havde ’været i  kontakt med og som v i  om
t a l t e  i  anken, og som nu b lev  bedt om at gøre en indsats med anledning i  vores 
sag og redegørelse. Pressen sørgede v i  s e lv fø lg e l ig  også for at forsyne med 
s to f .
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jo  f .e k s . ikke jord a f t i l  at lave de in stitu tio n er  på, der er brug fo r , l i g e 
som der h e lle r  ikke b liv er  taget højde for at der så skal være plads t i l  dem 
som udflytterbørnehaver i  omegnskommunerne. Der b liv er  lavet udflytterbørneha
ver a l l ig e v e l ,  men når det sker, betyder den manglende lovgivning som re g e l, 
at de ikke b liv er  la vet godt. Derfor syntes v i ,  at udflytterbørnehaverne enten 
sk u lle  forbydes h e lt ,  e l l e r  belægges med bestemmelser, der kun gjorde det mu
l i g t  at lave dem godt. Derfor sendte v i e t  eksemplar a f anken t i l  fo lk e tin g ets  
socialudvalg og t i l  det udvalg, der netop var nedsat t i l  at behandle e t  lov
forsla g  om regionplanlægning i  hovedstadsområdet og bad dem tage de fornødne 
sk r id t. Fjorten dage senere kontrollerede v i  så i  fo lk e tin g ets  sek reta r ia t, om 
de nu havde ekspederet vores brev. Jo, det var jo u rn a liseret, og v i l l e  v i s t  
b liv e  behandlet i  den følgende uge, men man v i l l e  ikke kopiere og omdele det 
t i l  udvalgsmedlemmerne. Da v i hverken kunne fo r stå , hvordan man kunne tage s t i l 
lin g  t i l  en sag gennem en udvalgsformands e l le r  sekretærs vurdering og frem
læ ggelse, e l l e r  havde t i l l i d  t i l  at det var en god fremgangsmåde, så syntes v i ,  
at v i  måtte foretage os noget se lv  - og så er man jo lyk kelig  fo r , a t man har 
en duplikator! Vi producerede skyndsomst 60 kopier t i l  socia lu d valget, samt 40 
t i l  udvalget vedr. lovforslag  om regionalplanlægning a f hovedstadsområdet, og 
f ik  dem a flev ere t inden deres førstkommende møder. Siden har v i  in te t  hørt fra  
dem. Og det er l ig e  så l id t  at se på den færdige lov om regionplanlægning, om
"vores" problem overhovedet har været på bordet, som det er t i l  at s e , om det
har været behandlet i  forbindelse med den nuværende adm inistration a f loven om 
bøm e- og ungdoms in s t itu t  ioner.

Si§lsadm inistrationen

S o cia lm in ister iet og so c ia lsty re lsen  f ik  også en anmodning om at gøre noget 
ved manglerne. E fter en fjorten  dages t id  begyndte v i  at rykke m in ister ie t . Det 
tog mange opringninger, inden v i fandt en, der v i l l e  finde ud a f , hvor vores 
henvendelse var havnet. Efter fornyede opringninger lykkedes det os at få  at 
v id e , at sagen var sendt t i l  so c ia ls ty re lsen , og at den iø v r ig t var i  gang med 
at overveje hele udflytterproblem et for tid en . Senere kom samme oplysning pa 
tryk i  e t  brev t i l  os - man v i l l e  vende t ilb a g e , når so c ia ls ty re lsen  havde ud
t a l t  s ig . Det er nu over to år siden , og svaret er ikke kommet endnu.

I so c ia ls ty re lsen  var det ikke muligt at finde frem t i l  nogen, der kunne 
finde vores henvendelse. Den var ikke b levet jo u rn a liseret, men een v i l l e  da 
prøve at finde ud a f , hvor den var b levet a f . Det varede lange. Da v i endelig  
havnede hos ham, der sk u lle  have modtaget vores brev, v i l l e  han fø r s t  ikke væ
re ved, at han havde modtaget d et, siden hverken være ved, at han ikke kunne 
finde brevet e l le r  havde modtaget et nyt fra os. Helt to sse t  b lev forholdet, 
da v i havde fået at v id e , at so c ia lm in ister ie t havde overgivet sagen t i l  s o c i
a ls ty r e lse n . Da v i foreholdt ham det forsikrede han os om, at han nok sk u lle  
finde ud a f det hele og vende tilb age t i l  sagen. Vi har in te t  hørt om d et, 
hverken fra ham e l le r  andre siden. Men da de senere, i  foraret 1973, b lev ind
draget i  forhandlingerne om en godkendelse a f vores udflytterbørnehave, var det 
netop ham v i sk u lle  sidde t i l  bords med. Da han ikke se lv  tog den tabte tråd  
op, havde v i - a f  en e l le r  anden grund - h e lle r  ikke ly s t  t i l  at minde ham om 
den.

se ev t. b ila g  n r .18, s . 408

se ev t. b ila g  
n r .16 og 17, s.4o8
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Også landsplanudvalget b lev  rykket e f te r  en fjo r ten  dages for løb . Men der 
påstod de, at sagen var konkret - og de tog s ig  ikke a f  konkrete sager. Vi argu
menterede godt for  sagens p r in c ip ie lle  s id er  - men de havde så meget at lave i  
forvejen  osv . osv. Det tyggede v i  l id t  på, og sendte dem så e t  nyt brev, hvor v i 
fo r ta lte  dem, hvad de i  hvert fa ld  burde tage s t i l l i n g  t i l  og hvorfor. I s lu t 
ningen af maj f ik  v i  brev fra  boligm in isteren , som o p ly ste , at han v i l l e  vende 
t ilb a g e , såsnart landsplanudvalget havde u d ta lt s ig  om vores spørgsmål. Det er  
nu to  år sid en , og h e lle r  ikke herfra har v i få e t noget svar.

I Køgebugtudvalgets sek reta ria t var vores brev forsvundet - derfor f ik  de 
omgående e t  n yt. D erefter nægtede sekretæren at omdele det t i l  udvalgets med
lemmer. Så skrev v i  t i l  udvalgets formand, Åge Hastrup, og bad ham sørge fo r , 
at udvalget tog s t i l l i n g  t i l  den d el a f  de problemer, v i  havde taget op i  anken, 
og som sorterede under deres område. Siden har v i  "naturligvis"  hverken modta
get nogen bekræ ftelse på, at de har modtaget vores henvendelse, endsige g iv e t  
os besked på, hvad de v i l l e  gøre e l le r  har gjort med den.

Københavns _kommune

Borgmesteren for  m agistratens 3. a fd elin g  (so c ia lvæ sn et), D irektoratet for  
bøm e- og ungdomsforsorgen, og Borgerrepræsentationens udvalg for d a g in s t i tu t i
oner b lev  s e lv fø lg e l ig  også præsenteret for problemerne; b lev  bedt om at tage 
s t i l l i n g  t i l  dem -  og om a t gøre noget ved dem.

Efter at have kontaktet Borgerrepræsentationens sek re ta r ia t, som v i havde 
bedt om a t give udvalget vores henvendelse, f ik  v i  e t  brev med lø f t e  om, at hen
vendelsen v i l l e  b liv e  omdelt t i l  a l le  in stitu tio n s-u d v a lg e ts  medlemmer, og at 
borgmesteren også v i l l e  få en kopi. I de følgende dage forsøgte v i  så at komme 
i  te le fo n isk  kontakt med socialdemokraternes og SFs medlemmer i  d a g in stitu tio n s
udvalget for at få  dem t i l  at tage spørgsmålet a lv o r lig t  i  udvalget og få dem 
t i l  at tage det op i  borgerrepræsentationen. Det lykkedes nogenlunde.

På borgerrepræsentationsmødet d. 20.4.72 sagde udvalgsformanden, so c ia ld e 
mokraten Carl Einer Jørgensen, der både er cand.psyk. og rektor for e t  bøm e- 
og fritidspædagogseminarium, at d ag in stitu tion su d valget v i l l e  tage spørgsmålet 
op. SFeren var også v e l v i l l i g .  Det samme var borgmesteren, der f o r ta lt e , at bå
de han og den samlede m agistrat var overordentligt in teressered e i  de problemer, 
v i  berørte, samt in teresserede i ,  at de b lev  behandlet grundigt i  udvalget. Vi 
var kede a f , at tingene b lev  sendt ud i  mørket, men var glade fo r , at de nu 
v i l l e  b liv e  d rø fte t og forhåbentlig få  fø lg er . Det v i l l e  nok ikke umiddelbart 
hjælpe os, men nok a l le  byens borgere t i l  mere ordnede forhold i  frem tiden.

Nu e t par år e f te r , i  februar 1974, har udvalget b a rsle t med en betænkning, 
som nok kommer ind på vore anliggender, men roder vores henvendelse sammen med 
en senere henvendelse fra frittergruppen om nogle andre problemer, og som h e lt  
undlader at behandle de problemer, v i  henvendte os med. I s ted et bruger de os 
t i l  at d iskutere, hvordan bøm einstitutionsproblem em e bør gribes an i  en spa
r e tid .

se e v t . b ilag  n r .19, s . 408

se ev t. b ilag  n r .20, s . 409

se e v t . b ilag  
n r .21, s . 409

se ev t. b ila g  n r .22, s . 409

se ev t. s . 239 og b ila g  nr. 4, s . 431



E fter  borgerreprassentationsm ødet lavede radioen en l i l l e  u d sen d else om vo
res  henven delse og bad os fo r tæ lle  om sagen. I fo r læ n g e lse  h era f bad man borg
m esteren  om a t lad e s ig  in ter v iew e . Det accep tered e han, og i  ud send elsen  sagde 
han b l . a . , a t han gerne v i l l e  være os og børnene b e h jæ lp e lig , "det er  e t  i n i 
t i a t i v ,  som bør s t ø t t e s ,  og som også bør g iv e  r e s u lta te r  på en e l l e r  anden må
de -  når je g  s ig e r  på en e l l e r  anden måde, så sk y ld es d et s im p elt hen, a t v i  
ikke har kunnet f in d e  egnede s te d e r , fo r  je g  tr o r  nok r e s u lt a t e t  må b l iv e  ud
fly tte r b ø r n e h a v e , der s t i l l e s  jo  ganske bestem te krav, og dem kan man v e l  d i s 
k u tere , om de er fo r  s to r e , men der fin d e s  ganske bestem te krav t i l  b ø r n e in s t i
tu t io n e r , d erfo r  har vores b estræ b elser  k on cen treret s ig  om en u d fly tte r b ø r n e 
have -  og når d e t ikke er lykkedes endnu, så hænger d e t sammen med a t v i  ikke  
har fundet s t e d e t .  Men v i  b l iv e r  ved -  og v i  håber også -  a t v i  f in d e r  d e t . . . "

se  e v t .  b i la g  Siden f ik  v i  e t  brev fr a  ham, hvori han sagd e, a t han havde s a t  d ir e k to r a te t
nr«23 s «409 i  gang med a t  f in d e  e t  s ted  t i l  en u d f ly t te r  t i l  o s ,  og a t d a g in s titu t io n su d 

v a lg e t  tænker over tin g en e .

se e v t .  b i la g  Vi havde også betænkt kommunens gen era lp la n d irek to ra t med en anmodning. Når
n r .24, s . 410 s y ^ g ^  a t u d fly tterb ørn eh aver var n ød løsn in ger , var d et jo  fo r d i v i  sy n te s ,

a t børnehaven sk a l l ig g e  i  kvartererne nær hjemmet, og så sk a l der jo  sk a ffe s  
p lad s t i l  dem, b l .a .  gennem d e tte  d irek to ra ts  arbejde. Da v i  rykkede dem fo r  
op lysn in g  om, hvad de havde g jo r t  ved vores hen ven d else, var den fo rsvu n d et. Et 
h e ld , a t v i  havde d u p lik eret så r i g e l i g t ,  a t de nemt kunne få  e t  nyt I F ire  må
neder senere f ik  v i  en lak onisk  m eddelelse om, a t sagen var sendt t i l  m agistra 
te n s  f je r d e  a fd e lin g , som g en e ra lp la n d irek to ra te t er  en d e l a f ,  og i  december 

se e v t .  b i la g  1972 f ik  v i  e t  brev fr a  gen era lp lan ch efen , som nu f o r t a l t e  o s ,  a t  v i  s k u lle  gå
n r .25, s . 410 m ag istra ten s 3. a fd e lin g  (den med b ø m e- og ungdomsforsorgen) med den s la g s ,

sam tid ig  med, a t han h e n v iste  os t i l  a t k igge nærmere på d et d is p o s it io n s p la n 
f o r s la g ,  de da havde la v e t  fo r  Dagmarsgadeområdet, og som var t i l  behandling i  
borgerreprassentationen! Det havde v i  på d et tidspunkt m eddelt både ham og bor
gerrep ræ sen tation en , a t de burde lave om, b l .a .  fo r d i den ikke sik red e  os de nye 
in s t i t u t io n e r ,  den sagde v i  havde brug fo r .
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P ressen

P ressen  kan være en s t ø t t e .  Den, der sk a l tage s t i l l i n g  i  en sa g , der er  
"skabt o f f e n t l ig  in te r e s s e  om", handler an d erled es, når p ressen s sø g e ly s  er  r e t 
t e t  mod ham e l l e r  hende. Men p ressen  var os ingen s to r  s t ø t t e .  Kun M inavisen, 
P o lit ik e n  og Nørrebro A vis bragte n og le  sm åartik ler . Vi brugte e l l e r s  megen t i d  
på a t r in ge  t i l  jo u r n a lis te r n e  og fo rk la re  dem sagen. Radioens n y tte  var mere 
d ir e k te . Det var dens u d sen d else , der foran led iged e borgm ester Børge H. Jensens  
fø r  nævnte sy m p a tit ilk e n d e g iv e lse , og sørgede fo r , a t den b le v  a lm in d e lig t  
k en d t.

OlP^glJskonmuriexTre

A lle  de kommuner, v i  havde været i  fo rb in d e lse  med, f ik  en henvendelse hver . 
Vi sk y ld te  dem d e t ,  fo r d i de var nævnt i  vores anke, men v i  var også in te r e s se  
rede i ,  a t  de b le v  opmærksomme på de problem er, der var med u d fly tte r n e  og p la n 
lægningen a f  dem. De kunne måske tage hensyn t i l  de problem er, v i  københavnere



havde. Kun to  svarede o s . De gjorde d et inden fo r  11 måned: Dragør gentog s i t  se  e v t .
n r 2 6svar om, a t kommunen var fu ld t  udbygget -  B irkerød m eddelte b l o t ,  a t  den ikke så  

nogen grund t i l  a t  fo r e ta g e  s ig  andet end den a lle r e d e  havde g jo r t  t i d l i g e r e .
V i kontaktede s e lv  Ledøje-Smørum på e t  senere tid sp u n k t. Vi g jord e d e t ,  f o r 

d i v i  havde f å e t  a t v id e ,  a t  b o l ig m in is t e r ie t  tænkte på a t  lad e h e le  vo res anke 
over b yu d v ik lin g su d va lg et f a ld e ,  fo r d i GI. Damgård "var b le v e t  s o lg t  t i l  anden 
s id e " . Det sy n te s  v i  var skam m eligt, fo r d i d e t jo  ikke havde n oget med v o res in d 
vend inger mod b y u d v ik lin g su d va lg ets  fremgangsmåde a t  g ø re , om d e t ,  der var den 
konkrete årsag t i l  v o res  henven delse t i l  u d v a lg e t , b le v  e j e t  a f  den ene e l l e r  
den anden. Det var i  e t  fo rsø g  på a t få  n oget frem , der kunne afværge denne ud
v ik l in g ,  a t  v i  henvendte os t i l  kommunen, der im ellem tid en  havde købt gården. Vi 
ønskede a t  få  a t  v id e , hvad de anvendte den t i l .  De brugte den t i l  garage fo r  
d eres maskinpark! De var os iø v r ig t  v e n l ig t  stem t, nævnte a t  de var ved a t  prø
ve på a t  få  u d la g t noget andet jo rd , som også lå  i  landzonen, t i l  b l . a .  p l e j e 
hjem, og der kunne v i  måske komme in d . De forhandlede p t .  med b o l ig m in is t e r ie t  
om a t  få  d e t i  orden. Vi s k u lle  høre nærmere om d e t ,  når d e t kom i  orden. S iden  
har hverken de e l l e r  v i  ta g e t  i n i t i a t i v  t i l  kontakt med hinanden.

B o lig m in is te r ie t

B o lig m in is te r ie ts  fø r s t e  rea k tio n  på v o res anke var a t  sende den t i l  u d ta - se  e v t .
n r  1 Ql e l s e  i  B yu d vik lin gsu d valget fo r  København s egnen. Det f i k  v i  besked om r e t  hur- *

t i g t  -  og man v i l l e  vende t i lb a g e ,  når b y u d v ik lin g su d va lg et havde t a l t .  Der g ik  
godt e t  h a lv t  å r , fø r  v i  h ørte  mere. -  Men herom sen e re .
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TRADENE SAMLER SIG

Da v i  f i k  a f s la g e t  fr a  Solrød og d e t m undtlige a f s la g  fr a  Værløse -  nogen
lunde sam tid ig  med, a t v i  var begyndt a t  arbejde med gården i  Ledøje-Smørum -  
henvendte v i  os b l .a .  også t i l  S ta tssk ovvæ sn et, e l l e r  r e t t e r e  t i l  skovrid eren  
fo r  Københavns d i s t r i k t .  Vi tæ nkte, a t skovvæsnet m åtte kunne hjæ lpe o s ,  og 
spu rgte sk ovrid eren , om han kunne hjæ lpe os med a t  sk a ffe  e t  h u s. Han sagd e, a t  
der a lle r e d e  var e t  a f  de n e d la g te  skovløberhuse i  hans d i s t r i k t ,  der b le v  brugt 
t i l  u d fly tterb ørn eh a ve , og a t  der b le v  sp ek u lere t en d e l i  e t  an d et. Han kunne 
så le d e s  ikke s e lv  hjæ lpe o s ,  men s y n te s ,  a t  v i  s k u lle  fo rsø g e  hos s ta ts sk o v r id e 
ren fo r  Farum d i s t r ik t  -  måske der endnu var p lad s hos ham.

Skovrideren der var meget v e n l ig ,  men havde ikke n o g e t , og kunne h e l l e r  ikke  
lo v e  n o g e t. Han v i l l e  dog huske på os og bad om e t  brev med n o g le  f l e r e  o p ly s 
n in ger t i l  e r in d r in g . Vi skyndte os a t  sende de ønskede o p ly sn in g e r , og f jo r te n  se  e v t .
dage e f t e r  f ik  v i  sv a r . De ejendomme, der lå  i  skoven , mente sk ovrid eren  var fo r  
små t i l  o s ,  og natu rfrednin gsb estem m elsem e v i l l e  forh in d re t i lb y g n in g e r , l i g e 
som de h e l l e r  ikke v i l l e  t i l l a d e  opsætning a f  skurvogne på f r ia r e a le r n e . Han 
regnede im id le r t id  med, a t a n t a l le t  a f  skovarbejdere s k u lle  skæres ned, og så  
b le v  der måske huse le d ig e ,  og s e lv  om de fo rm en tlig  var fo r  små, v i l l e  han 
huske på o s ,  når der b le v  e t  l e d ig t .

I s lu tn in g e n  a f  november, da v i  havde få e t  a f s la g e t  fr a  Ledøje-Smørum kommu
ne og var begyndt a t sp ek u lere i  Brøndbyerne, to g  v i  a t t e r  m ulighederne i  Farum

b ila g
.411

b ila g  
s . 408

b ila g  
s . 411



s k o v d is tr ik t  op t i l  grundigt e f te r s y n . Hvad lå  der mon e g e n t l ig  i  d e t t i l s a g n ,  
v i  havde få e t?  Havde v i  overhovedet nogen m uligheder e f t e r  de n a tu rfred n in gsb e
stem m elser, der b le v  h e n v ist  t i l ?

I s te d e t  fo r  a t sæ tte  os t i l  a t  b ladre i  d iv erse  lo v e , greb v i  d e t p rak tisk  
an og s a t t e  os t i l  a t  r in g e  rundt t i l  de fo r s k e l l ig e  myndigheder fo r  a t høre , 
hvordan de v i l l e  s t i l l e  s ig  t i l  e t  an liggen de som v o r e s . F ørst prøvede v i  amtet 

dem havde v i  l i g e  snakket med om Brøndbyerne, så dem "kendte" v i .  De sagd e, a t  
d et var fredningsnæ vnet, der s k u lle  bestemme -  og a t d et tog  s t i l l i n g  fr a  sag  
t i l  sa g . (A ltså  var d et ikke på forhånd ud elu k k et, a t  v i  v i l l e  få  lo v ) .  Men i -  
ø v r ig t  s k u lle  v i  snakke med Frederiksborg amt. Der f ik  v i  a t v id e , a t sagen v i l 
l e  høre under b y u d v ik lin g su d va lg et, under d ir e k to r a te t  fo r  s ta tssk o v væ sn et, un
der den pågældende kommune, samt under fredningsnævnet i  d et amt, hvor ejendom
men lå .

Nu var d e t jo  e t  problem, a t  v i  hverken v id s t e ,  hvordan Farum s k o v d is tr ik t  
lå  i  fo rh o ld  t i l  amtsgrænserne, e l l e r  noget om i  h v ilk en  d e l a f  d i s t r i k t e t  d et 
hus l å ,  som v i  måske v i l l e  få .

V i gæ tted e, og ringed e t i l  fred n in gsp lan ud valget fo r  a t  f in d e  ud a f ,  h v ilk e t  
fredningsnæ vn, v i  s k u lle  snakke med. Det f ik  v i  a t v id e , ligesom  formandens navn. 
D erefter  ringed e v i  t i l  ham. Han f o r t a l t e ,  a t d et ikke var t i l  a t  v id e , hvad de 
v i l l e  s ig e .  I v ir k e lig h ed en  bestem te de in gen tin g  s e lv ,  men s k u lle  spørge både 
s ta tssk o v v æ sn e t, n a tu rfred n in gsforen in gen  m . f l . ,  inden de s k u lle  u d ta le  s i g ,  og 
så kunne man jo  tænke s ig  t i l ,  hvor f r i t  de kunne u d ta le  s i g .  Vægtskålen g ik  un
d e r tid en  op, undertiden  ned. Han fo rs to d  udmærket problem erne, men kunne ikke 
hjæ lpe o s .

Da v i  f ik  t id  t i l  a t  arbejde v id ere  med sagen , små f jo r te n  dage se n e r e , hen
vend te v i  os a t t e r  t i l  fred n in gsp lan ud valget -  f ik  a t t e r  a t  v id e , a t de kun kan 
tage s t i l l i n g  t i l  noget konkret, men f ik  navnet på en i  deres s e k r e ta r ia t ,  der 
v id s te  noget mere. Ham f ik  v i  fa t  i  dagen e f t e r  og f ik  a t v id e , a t den e g e n t lig e  
myndighed var la n d b ru g sm in ister ie t , og a t sta tssk ovvæ sn et h ørte  under d e t . Han 
m ente, a t v i  ikke havde mulighed fo r  a t få  t i l l a d e l s e  t i l  nybyggeri; men a t v i  
måske kunne få  lo v  t i l  a t bruge noget e k s is te r e n d e , h v is  v i  kunne b e v is e ,  a t  vo
res  problemer var sæ r lig e , og a t  den pågældende bygning var v e le g n e t  t i l  formå
l e t .  S æ r s t il lin g e n  s k u lle  v i  jo  nok kunne t a l e  fo r  med de v i lk å r ,  v i  havde og 
sto d  i ,  men bygningen v id s te  v i  jo  ikke noget om endnu.

I Danmarks N aturfredn ingsforen in g  var de meget imødekommende. Vi t a l t e  med 
deres in fo rm a tio n sch ef, og han m ente, de v i l l e  se  v e l v i l l i g t  på vores ansøgning. 
Vi s k u lle  bare sende dem e t  brev, så  han kunne huske o s . Han t i lb ø d  iø v r ig t  a t  
t a l e  med skovrideren  fo r  Københavns d i s t r i k t ,  fo r  han mente, a t  de havde n og le  
huse i  v esteg n en , der stod  foran ned rivn in g . Det s ig e r  s ig  s e lv ,  a t v i  skyndte 
os a t sende en masse op ly sn in g er .

E fter  n ytår kunne v i  gøre s ta tu s  -  næsten a l l e ,  der t i l  s in  t id  s k u lle  spør
ges , var sp u r g t, og havde ikke A/æret n e g a t iv e . Det sa s l e t  ikke sa so r t  ud med 
m ulighederne fo r  a t lav e  noget i  skoven. Sa nu kunne v i  igen  ga t i l  skovrideren  
i  Farum. Han var g lad  fo r  op lysn ingerne på vores vegne, men kunne s ta d ig  ikke
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s ig e ,  om v i  kunne få  e t  h u s, og a l t s å  h e l l e r  ikke n oget om, i  h v ilk en  kommune 
h u set v i l l e  l i g g e .  Der kunne gå h e l t  op t i l  to  å r , fø r  n oget b le v  l e d ig t .  Men 
han v i l l e  huske o s ,  og an b efa led e os sam tid ig  a t bede d ir e k to r a te t  fo r  s ta ts sk o v  
væ snet om a t h olde ø je  med huse t i l  os andre s te d e r .

Inden v i  skrev  t i l  dem, v i l l e  v i  l i g e  f in d e  ud a f ,  om n a tu r fre d n in g sfo ren in 
gen havde snakket med den anden sk o v r id er . Det havde den ikke endnu. Den lå  i  
f ly t t e r o d ,  men kunne f o r t æ l le ,  a t  s ta tssk o v b ru g e t var ved a t  købe jord  op rundt 
om i  omegnen a f  København. I s lu tn in g e n  a f  januar 1972 skrev  v i  så  t i l  d ir e k to 
r a te t  og bad dem f in d e  e t  s te d  t i l  o s .

D ir e k to r a te t reagerede i  feb ru ar. De var p o s i t i v t  i n d s t i l l e t .  Havde h ørt om 
os gennem Poul P e tersen , s ta ts sk o v r id e r e n  i  Farum, men kunne ikke f o r s t å ,  hvor
fo r  henven delsen  ikke kom fr a  Københavns kommune. Den havde jo  a lle r e d e  få e t  to  
u d f ly t t e r e .  V i f i k  også a t v id e , a t b y u d v ik lin g su d va lg ets  mand i  V estsk ovsu d va l
g e t  havde modsat s i g ,  a t e t  hus i  V estskoven b le v  anvendt t i l  u d f ly t t e r  fo r  mere 
end en k ort årrække. Vi ringed e igen  dagen e f t e r ,  fo r d i v i  var bange f o r ,  a t  de 
havde m is fo r s tå e t  n o g e t. De s y n te s , v i  var l i g e  h u r tig e  nok, men loved e da a t  
arbejde v id e r e  med sagen , s e lv  om de ikke kunne s t i l l e  os p o s i t iv e  r e s u lt a t e r  i  
u d s ig t .  De sagde o g så , a t de havde bedt om kommentarer fr a  Poul P e tersen .

I marts rin ged e v i  t i l  n atu rfred n in gsforen in gen  fo r  a t  minde om v o res e k s i s 
t e n s . V i kontaktede også d ir e k to r a te t  igen  -  de b le v  l i d t  kn otne. De s y n te s ,  v i  
rin ged e  fo r  t i t  -  og sy n tes  s ta d ig ,  a t  Københavns kommune burde tage s ig  a f  pro
b lem et. V i kunne prøve a t  r in g e  t i l  skovrideren  fo r  Københavns d i s t r ik t  -  han 
v id s t e  n oget dm P etersb orggård , som var s t i l l e t  t i l  rådighed fo r  Københavns 
kommune i  V estsk oven . Da v i  f ik  f a t  i  sk ovrid eren  den fø lgen d e dag, f o r t a l t e  han, 
a t  Københavns kommune var ved a t la v e  e t  byggeprogram fo r  n o g le  d a g in s t i tu t io n e r  
i  P etersb orggård , og gav os navnet på den mand i  kommunens b ø m e- og ungdomsfor
so r g sd ir e k to r a t , der havde med sagen a t  gøre. Ham havde v i  a lle r e d e  t a l t  med, 
men nu prøvede v i  ig e n . Han f o r t a l t e  o s ,  a t  der ikke var p la d s t i l  os -  h e le  
p r o je k te t  var øremærket t i l  børn fr a  sy d -v e s tk v a r te r e t , og iø v r ig t  b le v  d e t må
ske s l e t  ikke t i l  noget på grund a f  økonomien.

Som fø lg e  a f ,  a t v i  også send te v ores anke over b y u d v ik lin g su d va lg et som en 
r e d eg ø re lse  fo r  v ores s i t u a t io n  t i l  a l l e  v o res kon tak ter i  skovvæsnet og n a tu r
fred n in g sfo ren in g en , f ik  v i  l e j l ig h e d  t i l  a t  snakke med dem igen  i  lø b e t  a f  a -  
p r i l .  Skovrideren i  Farum skrev e t  pænt b rev , beklagede s itu a t io n e n  og in v i t e 
rede os t i l  a t  k igge ind h v is  v i  kom f o r b i ,  s e lv  om h u s -s itu a t io n e n  var uændret.
I d ir e k to r a te t  f o r t a l t e  de , a t  begge sk ovrid ere  arbejdede med sagen , og v i  f ik  
l i d t  n y t om P etersborggård .

Et par dage e f t e r  kom d et o f f i c i e l l e  svar fr a  d ir e k to r a te t  på v ores redegø
r e l s e .  De kunne ikke hjæ lpe os -  men, hurra! Poul P etersen  havde m eddelt dem, a t  
han havde e t  "meget l i l l e  og d å r l ig t  hus" i  Ganløse Egede, som der kunne "d isp o
n eres over ved e v t .  led ighed" -  og d ir e k to r a te t  var in d fo r s tå e t  med, a t v i  tog  
ud og så  på h u set sammen med sk ovrid eren . -  E n delig  e t  ly s  i  m ørket. Men da v i  
takk ed e, bad v i  sam tid ig  om, a t  de a l l i g e v e l  v i l l e  b e tra g te  v ores anmodning om 
a t  få  t i lb u d t  en ejendom som o p r e th o ld t. Det kunne jo  være en n i t t e  l ig e  som a l 
l e  de andre.

se  e v t .  b i la g  
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se  e v t .  b ila g  
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I s lu tn in g e n  a f  maj 1972 f ik  v i  en a f t a le  med vores sk ovrid er om, a t v i  kun
ne komme ud og se  på h u se t. Der boede s ta d ig  nogen i  d e t ,  så v i  m åtte gå l id t  
d is k r e t .  Der var ingen grund t i l  a t  gøre dem, der boede der n erv øse . Det hed 
Lerbakkehus, var strå tæ k t og havde have med både s t ik k e lsb æ r , æ b ler , jordbær, 
h y ld , rønnebær, fy rretræ er , og lå  i  skoven med e t  s tø r r e  og e t  mindre udhus. Vi 
f i k  en gammel tegn in g  med hjem, men turde ikke tr o  på d et som noget b estem t, fø r  
v i  v id s te  noget mere, og arbejdede d erfor t r ø s t i g t  v id ere  med a l t ,  hvad v i  i -  
ø v r ig t  havde a f  ender. E fter  sommerferien var v i  igen  derude. Vi s k u lle  a t t e r  i  
gang med a t  søge le g a t e r , og v i  v i l l e  have e t  fo to g r a f i  med a f  h u se t. Sammen med 
red eg ø re lsen  f o r ,  hvordan tin gen e  iø v r ig t  s to d , s k u lle  d et v is e s  frem som en 
s la g s  dokumentation fo r ,  a t  nu var tin g en e  ved a t  tage form.

A lt imens v i  sto d  med hænderne i  a l t  m u lig t and et, ringed e skovrideren  i  b e-

Vores egen o v e r s ig ts te g n in g  over hus og grund



gynd elsen  a f  oktober og sagd e, a t nu b le v  h u set l e d ig t .  Han havde a l le r e d e  sø g t  
kommunen om t i l l a d e l s e  t i l ,  a t  v i  m åtte bruge h u set -  og S ten lø se  kommune havde 
bedt b yu d v ik lin g su d va lg et fo r  Københavnsegnen om d isp e n sa tio n  fo r  fred n in gsb e
stem m elserne! -  Skovrideren var v ir k e l ig  en ven , og v i  b e s lu tte d e  da o g så , a t  
han s k u lle  have e t  k i lo  røde r o s e r , når h u set b le v  t i l  en r e a l i t e t .

Nu f ik  v i  t r a v l t  med a t k ig g e  på teg n in g ern e , snakke økonomi og sæ tte  os 
grun digt ind  i  d e ta lje r n e  i  loven  om o p r e t te ls e  a f  b ø r n e in s t itu t io n e r . Huset 
b le v  dog f ø r s t  h e l t  tomt t i l  november, så fø r  kunne v i  ikke begynde a t  måle op.
I m ellem tiden  kom v i  i  fo r b in d e lse  med den a r k ite k t ,  der havde h ju lp e t  karreen  
ved B alders P lads med a t  få  te g n e t  deres gård. Han v i l l e  også hjæ lpe o s .

-_O g_en der_i_boligm ±n ±steriet

I oktober 1972 b le v  v i  r in g e t  op a f  en fr a  b o l ig m in is t e r ie t .  Han var også  
sekretæ r fo r  b yu d v ik lin gsu d va lget fo r  Københavnsegnen. Han r in ged e t i l  os i  an
led n in g  a f  v o res anke t i l  b o l ig m in is t e r ie t ,  og in v ite r e d e  os t i l  e t  møde f jo r te n  
dage sen e re . De v i l l e  gerne fo r tæ lle  os om b y u d v ik lin g su d va lg ets  opgaver. Han 
nævnte, a t de havde en d isp en sa tion san søgn in g  lig g en d e  fr a  S te n lø se  kommune, 
som han troed e v i l l e  gå i  orden. De var ikke a l t id  n o g le  uhyrer!

Et par dage sen ere f i k  v i  d e t s k r i f t l i g t .  B o lig m in is te r ie t  b e tra g ted e  vores  
anke over b yu d v ik lin gsu d va lget som b o r t fa ld e t !  "Nu var h u set jo  s o lg t  t i l  anden 
sid e"  ( t i l  Ledøje-Smørum kommune). Og de p r in c ip i e l l e  spørgsm ål, v i  havde s t i l 
l e t  i  anken, v i l l e  de ikke tage s t i l l i n g  t i l  -  de kunne kun b esvares  fr a  sag  
t i l  sag! Men når der s k u lle  la v e s  e t  nyt cirku læ re om a d m in istra tio n en  a f  by- og 
landzoneloven^ v i l l e  de huske v ores henvendelse -  og så  gentog de sekretæ rens  
ind bydelse t i l  en o r ie n te r in g  om b y u d v ik lin g su d va lg ets  opgaver i  a lm in d eligh ed .

Vi b le v  mægtig sure og b e s lu tte d e  a t  s ig e  nej tak  t i l  d e t møde. Hvordan var  
d e t ,  de behandlede v ores anke? Sagde de ikke b a re , a t d e t ikke p assed e dem a t  
ta g e  den a lv o r l ig t ?  Hvad s k u lle  v i  snakke med b o l ig m in is t e r ie t  om b y u d v ik lin g s
u d v a lg ets  opgaver om på d et grundlag? Vi gav os t i l  a t  un dersøge, om v i  kunne 
k la g e  t i l  ombudsmanden e l l e r  gå t i l  dom stolene. Vores u n d ersøgelse  en dte n a tu r
l i g v i s  n e g a t iv t .  Der var ingen m ulighed fo r  a t  tv in g e  dem t i l  a t  ta g e  s t i l l i n g  
t i l  vores hen ven d elses ind hold . Sam tidig g ik  d et op fo r  o s ,  a t  den d isp e n sa t io n s 
ansøgning, de havde nævnt som eksempel p å , a t  de un d ertid en  var f l in k e ,  m åtte 
være den, der g ja ld t  o s . Vi kunne ikke andet end s ig e  ta k , og gå t i l  mødet.

Det fand t s te d  i  e t  f i n t  konferen cevæ relse og med en t r e - f i r e  fo lk  fr a  mi
n i s t e r i e t .  D ets r e s u lt a t  v a r , a t v i  f ik  e t  m un dtlig t t i l s a g n  om, a t  der v i l l e  
b l iv e  g iv e t  d isp e n sa tio n  fr a  fredningsbestem m elserne t i l  S ten lø se  kommune -  så  
v i  kunne bruge Lerbakkehus. Den 2 8 .11 . f ik  v i  en kopi a f  d isp e n sa tio n en  på tr y k , 
og var g la d e , s e lv  om v i  s to d  med en k e d e lig  fornemmelse a f ,  a t  v i  nu havde f å 
e t  n o g e t, fo r  a t b o l ig m in is t e r ie t  kunne undgå a t ta g e  s t i l l i n g  t i l  fo r h o ld , der  
g ja ld t  mange f l e r e .

Det se r  dog fa k t is k  ud t i l ,  a t  vores argum entation har v ir k e t ,  fo r så v id t  an
går ad m in istra tio n en  a f  by- og lan dzon eloven . Det ny cirku læ re fr a  a p r i l  1973 
s ig e r  n em lig , i  modsætning t i l  d et gam le, a t  der ( i  sådan n o g le  t i l f æ ld e  som vo
r e s )  ikke sk a l læ gges vægt på , om ansøgeren har e t  lo k a lt  t i lh ø r s fo r h o ld . Nu kan 
der a l t s å  g iv e s  d isp e n sa tio n  t i l  in d retn in g  a f  b ø r n e in s t itu t io n e r  i  landzonen  
også s e lv  om in s t i tu t io n e n  sk a l bruges t i l  "fremmede børn".
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Lerbakkehus

KAMPEN OM LERBAKKEHUS

November_1972_-_planm æ ssig_start

Et par dage fø r  mødet med b o lig m in is te r ie t  var v i  i  Lerbakkehus med sk o v r i
deren og vores a r k ite k t . Vi d røfted e le je b e t in g e lse r n e  og f ik  e t  udkast t i l  l e 
jek on trak ten  med hjem. I s lu tn in gen  a f  november f ik  v i  hu set m ålt op. A rk itek 
ten  var h u r tig  og kom med e t  d iskussionsoplasg t i l  ind retn in gen  i  form a f  e t  s k i t 
seu d k a st, som v i  allesammen kunne tegn e med på. Vi kom h u r tig t  frem t i l  enighed  
om de s to r e  l in i e r  og f ik  fo r d e lt  arbejdsopgaverne mellem o s . En s to r  hjælp v a r , 
a t en in g e n iø r , der var med i  Heimdalsgadegruppen, h ja lp  os med de mere tek n isk e  
spørgsmål -  og da v i  gerne v i l l e  have de lo k a le  håndværkere t i l  a t udføre ombyg
ningen kunne Poul P etersen  forsyne os med en række a d resser .

S e lv  om v i  m åtte knokle på , havde v i  også t id  t i l  g r in  indim ellem . Såled es  
vandt d et da også a lm in d elig  t i l s lu t n i n g ,  da en a f  os fo r e s lo g , a t der s k u lle  
indmures en kaanpesparegris i  hu set t i l  indsam ling a f  penge t i l  " b esty re lse n s  10- 
års jubilæum". Men v i  var o sse  a lv o r lig e  og arbejdede os s t ø t  hen imod sn a rest  
m u lig t a t komme d e r t i l ,  a t v i  kunne tage på den fø r s te  rundtur t i l  a l l e  de myn
d igh ed er, der s k u lle  godkende d et ene e l l e r  det andet i  fo rb in d e lse  med e ta b le 
r in gen .

Vi v i l l e  ikke gå i  gang med d e ta ilp r o je k te r in g e n , fø r  v i  var s ik r e  på, a t de 
f o r s k e l l ig e  godkendende myndigheder var en ige  med os om r e tn in g s lin ie r n e . Hvis 
v i  f ø r s t  g ik  t i l  dem, når kommunen engang havde ta g e t  s t i l l i n g  t i l  d et økonomiske 
og pædagogiske, så v i l l e  d et trække a l t  fo r  længe ud, inden v i  kunne gå i  gang 
med ombygningen. Når v i  f ø r s t  g ik  t i l  de andre myndigheder og f ik  d eres t i l s a g n ,  
kunne v i  s ig e  t i l  kommunen, a t deres in d s t i l l in g e r  var sådan og sådan, og så  
mente v i ,  a t  sagen kunne g lid e  l e t .  Vi var færdige og tog  a f  s te d  midt i  decem-
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G A V L  K O D  V S S T  A F  S T U K H U S

S U T E R 1 A L E 0 V S R S I 3 T :  S T U K H U S  
s t r å t a g  p é  l « g t e r  hanebandsøpar p r .  e».l,5 a. 

j r d e r v w t g e -  3 3  c « ,  f u l d  s t i r  
I n d v a n d i g  r a g b e l c l .  a e d  s e l o t e x  
i  opholdsrua.hraddegulve 1 beboelaes&fsnlt betongulve 1 øvrige run. støbt sokkel.

Opmåling a f  Lerbakkehus

b er . F ørst t i l  bygn in gsin sp ek tøren  i  S ten lø se  kommune, hvor Lerbakkehus l ig g e r .
Så t i l  brandinspektøren  samme s te d s . D erefter  e t  smut t i l  sk ovrid eren  i  Farum, 
t i l  kredslæ gen i  F red erikssun d , og e n d e lig  t i l  a r b e jd s t i ls y n e t  i  R o sk ild e . Det 
to g  en dag, men den var godt b ru gt. Det e n e s te ,  der kunne b l iv e  e t  problem var  
van d et, som kredslæ gen s k u lle  s ig e  god fo r .  Det kunne måske b l iv e  svæ rt, fo r d i  
vandet kom fr a  en brønd. Vi f i k  frem sk affe t e t  k ort over forh old en e fr a  Poul Pe
t e r s e n , og gav d e t t i l  v o res  in g e n iø r . Han kunne se  problem erne, men m ente, a t  
v i  kunne la v e  d e t ,  så van sk eligh ed ern e med d e t rene vand fr a  brønden og d et 
snavsede fr a  h u set b le v  ordnet t i l  a l l e s  t i l f r e d s h e d . Det fo rm elle  med prøver a f  
vandet v i l l e  S te n lø se  kommune ta g e  s ig  a f .

L ige fø r  j u l  kunne v i  mødes med s o c ia l s t y r e l s e n  fo r  a t  d r ø fte  de pædagogiske 
s id e r  a f  Lerbakkehus' in d re tn in g . De var g lad e fo r  p r o je k te t  og kom med gode 
fo r s la g  t i l  mange fo rb ed r in g er , som v i  så  g ik  i  gang med a t samarbejde med b e
mærkningerne fr a  de ø v r ig e  in s ta n se r  i  dagene mellem j u l  og n y tå r .

Sideløbende med p r o jek te r in g sa rb ejd e t var v i  g å et på ja g t  e f t e r  e t  sa m lin g s-  
og mødested ig e n . S e lv  om v i  som rasende havde a rb e jd et på a t  s k a ffe  en base 
gennem h e le  den fo r lø b n e  t i d ,  s to d  v i  på bar bund -  de m uligheder, v i  havde h a f t ,  
var b o r te . Mens en b u tik  i  Thorsgade b le v  l e j e t  ud t i l  anden s id e  fo r  næsen a f  
o s ,  så  d et derimod ud t i l ,  a t  der var god m ulighed fo r  a t  s lå  to  n ed la g te  b u tik 
ker sammen i  B aldersgade. De lå  i  en ejendom, v i  v id s te  noget om på grund a f  den 
sp ek u la tion sm od em iser in g , der var gennemført d er , men d e t var v a n s k e lig t  a t  
komme i  kontakt med e je r e n . Vi v i l l e  så  i  s te d e t  sk r iv e  t i l  ham, men d e t kneb 
med a t få  b revet a f  s te d , fo r d i e je r e n  var på C anarieøem e, og hans "vikar" ikke
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kunne fin d e  ud a f  d e t . Da v i  en d e lig  havde få e t  b revet a f  s te d , var e je r e n  l ig e  
så længe om a t sv a r e . Da te le fo n k o n ta k ten  s ta d ig  m islyk k ed es, rykkede v i  s k r i f t 
l i g t .  E n delig  omkring nytår 72-73 kom der gang i  forh an d lin gern e, men da d et så
ud t i l ,  a t  e je r e n  v i l l e  for lan ge  fo r  meget i  l e j e ,  g ik  v i  i  gang med a t k igge på 
n o g le  andre m uligheder sam tid ig . I lø b e t a f  januar fandt v i  frem t i l  to  a l t e r 
n a t iv e  s te d e r , som v i  m ålte op og lavede økonomiske o v ers la g  på.

Mellem j u l  og nytår arbejdede gruppens byggeudvalg bestående a f  a r k ite k te n ,  
in gen iøren  og to  ordinære gruppemedlemmer. De nåede a t få  bragt s k its e n  i  over
ensstem m else med sa m tlig e  bemærkninger, og kunne glæde s ig  o v er , a t d ir e k to r a 
t e t  fo r  s ta tssk o v b ru get godkendte den uden kommentarer -  mindre over a t  de sam
t i d i g  m eddelte a t de v i l l e  have forand ret lejek on k trak ten s bestem m elser om op
s i g e l s e ,  og om b e ta lin g  a f  ejendom sskatter. Inden n ytår nåede v i  også a t  få  a f 
sen d t ansøgning om b y g g e t i l la d e ls e  t i l  ombygningen, en ansøgning om d isp e n sa tio n  
fo r  10 manglende cen tim eter  lo f tsh ø jd e  t i l  d ir e k to r a te t  fo r  a r b e jd s t i ls y n e t ,  
samt en o r ie n te r in g  t i l  a r b e jd s t i ls y n e ts  a fd e lin g  i  R osk ild e . De v i l l e  jo  a l l i 
g e v e l b l iv e  sp u rg t, og når de a lle r e d e  f ik  tegn in gerne på d e tte  t id sp u n k t, kunne 
de ly n h u r tig t  svare d ir e k to r a te t , når d et t i l  s in  t i d  sp u rgte .

Da v i  mødtes l ig e  e f t e r  n y tå r , gjorde v i  s ta tu s  over vores økonomiske s i t u a 
t io n .  Vi var r ig e .  Vores arbejde med le g a t sk r iv e r ie m e  havde på daværende t i d s 
punkt g iv e t  os sikkerhed fo r  50.000 kr. + lovn in g  på op t i l  25.000 mere.



Da v i  i  s lu tn in g e n  a f  oktober 1972 havde sendt de mange leg a tan søg n in g er  a f  se  e v t .  b i la g
s te d , som gav os de mange penge, havde v i  også r ed eg jo r t fo r  de forven ted e  om- n r .31, s . 413
k o stn in g er  og vores egne and ele a f  dem. V i havde sk øn n et, a t  Lerbakkehus kunne 
ombygges fo r  ca . 100.000 k r . , hvoraf v i  s e lv  s k u lle  dække de 3 0 .0 0 0 , a t  basen  
kunne ombygges fo r  c a . 20 .000 k r . ,  hvoraf v i  s e lv  s k u lle  s k a ffe  de 6 .000  k r .;  
a t  in d retn in gen  a f  Lerbakkehus v i l l e  k o ste  ca . 40 .000  k r . ,  hvoraf v i  s k u lle  b e
t a l e  de 12 .000; og a t in ven tar  t i l  basen v i l l e  b e løb e s ig  t i l  c a . 1 2 .5 0 0 , hvor
a f  v i  s k u lle  s k a ffe  3 .750  kr. Vi s k u lle  så le d e s  s e lv  sk a ffe  mellem 45 .000  og
51.000 kr. ud a f  d e t samlede b eløb  på godt 172.000 k r . , og d e t var dem, v i  havde 
bedt om hjæ lp t i l .

Det v i s t e  s ig  h u r t ig t ,  a t  de krav myndighederne s t i l l e d e ,  sammenlagt med de 
enorme p r is s t ig n in g e r  på b l .a .  træ , e f t e r  a t  v i  kom i  EF, m ed førte, a t  v ores  
budget væ ltede -  og d e t g jo r te  d e t a d s k i l l ig e  gange s id e n . A ller ed e  i  februar
1973 nødte d et os t i l  a t sk r iv e  t i l  le g a te r n e , a t kravene og p r is s t ig n in g e r n e  se  e v t .  b i la g
havde bragt v ores ombygnings- og in d r e tn in g su d g ifte r  op på 312.000 k r . En s t i g -  n r .32 , s . 415
n in g  på c a . 150 .0 0 0 , der betød-, a t  v i  nu s k u lle  sk a ffe  c a . 93 .000  k r .
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I januar 1973 var v i  kommet så  la n g t , a t  v i  havde h o ld  på t in g en e  og s k u lle  
i  fo r b in d e lse  med de andre fo ræ ld re , der v i l l e  have d eres børn i  Lerbakkehus, 
h v is  de s k u lle  være med t i l  a t bestemme hvordan den s k u lle  være -  og d e t sy n te s  
v i  de s k u l le .  For a t komme i  fo r b in d e lse  med dem g ik  v i  i  gang med a t  la v e  en 
o p ta g e ls e s -  og v e n t e l i s t e .

Vi gav f ø r s t  foræ ldrene t i l  børnene i  Røde Rose I og de a k tiv e  i  de ø v r ig e  Se e v t .  b i la g
grupper en chance. De sk u lle  bare s ig e  t i l  inden fo r  14 dage, d e r e f te r  v i l l e  n r .33, s . 416
l i s t e n  b l iv e  åbnet fo r  andre i  k v a r te r e t .

Medens v i  ventede på a t b l iv e  f l e r e ,  rev id ered e v i  u d k astet t i l  le jek o n tra k 
te n  på e t  sæ r s k ilt  møde og f ik  den sendt a f  s te d  t i l  sk ovrid eren  med anmodning 
om, så  v id t  m u lig t a t få  kommentarerne d e r t i l ,  inden v i  s k u lle  t i l  møde med d i 
r e k to r a te t  fo r  b ø m e- og ungdomsforsorgen om godkendelse a f  in s t i t u t io n e n .  Vi
f i k  dem e t  par dage e f t e r  -  og vores ændringer var s t o r t  s e t  i  orden. Sam tidig
f o r t s a t t e s  in g en iø ra rb ejd e t i  vores "byggeudvalg", der arbejdede med problemerne 
med i s o le r in g  og opvarmning a f  d et gamle h u s, men "økonomiudvalget" g ik  v id e r e  
med om bygnings-, in d r e tn in g s- og d r if t s b u d g e t te t .

^ _ f^ f§ lÉ _ Í 2fsinkelser_ram m er_os

Da a l t  var la g t  t i l  r e t t e ,  så d et var l e t  fo r  kommunen a t s ig e  ja  t i l  v ores  
børnehave i  Lerbakkehus, tog  v i  kontakt med sagsbehandleren i  kommunens d ir e k to 
r a t  fo r  b ø m e- og ungdomsforsorg fo r  a t få  e t  møde om d e t . V i fo r k la r e d e , a t vo
r e s  behov fo r  d a g in s t itu t io n e r  var meget s t o r t ,  a t  v i  nu havde få e t  lovn in g  på 
Lerbakkehus, a t v i  havde s k its e p r o je k te t  og a l l e  beregningerne k la r , a t  v i  havde 
t a l t  med a l l e  de andre godkendende myndigheder, og a t  v i  nu også gerne v i l l e  ha
ve kommunens t i l s a g n .  Mødet b le v  a f t a l t  t i l  d. 12. januar 1973, men da dagen op- 
ran d t, kom der ikke andre end sagsbehandleren t i l  mødet. Og da hun hverken kunne 
s ig e  d e t ene e l l e r  an d et, f ø l t e  v i  o s en d e l t i l  g r in . Enden på d et b le v , a t hun 
f i k  a l l e  p a p irern e , så de havde noget a t se  på , medens v i  f i k  en fo r s ik r in g  om, 
a t  nu s k u lle  hun nok sørge fo r ,  a t v i  f i k  e t  møde med d irek tø r  Henrik Jesp ersen
o .a .  h u r t ig t .  V i s k u lle  bare r in g e  8 dage sen e re , så v i l l e  hun g iv e  os dag og 
tid sp u n k t.
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se  e v t .  
n r .3 4 ,

se e v t .  
n r .35,

'^416^ ^  brugte ugen t i l  opsam ling a f  d iv erse  lø s e  ender. F ik form u leret e t  b rev ,
h v o ri v i  t i lb ø d  k v a r te r e ts  børn i  bøm ehavealderen p lad s i  Lerbakkehus. Vi f ik  
o r ie n te r e t  Poul P etersen  om, hvordan d et var g å et i  d ir e k to r a te t , så han fo r s to d ,  
a t d e t ikke var s ju sk  fr a  vores s id e ,  når v i  ikke havde kommunens t i l s a g n  endnu, 
og sen d te  ham den revid ered e le jek o n tra k t i  ren sk revet t i l s t a n d .  Vi løb rundt og 
kiggede e f t e r  b aser og fandt en n ed lagt fo rre tn in g  på Balders P la d s, der så ud 
t i l  a t  kunne b l iv e  god. Vi prøvede a t få  f a t  i  e je r e n . F ik Nørrebro a v is  t i l  a t 
sk r iv e  om Lerbakkehus med s to r t  b i l le d e  a f  h u se t.

Så oprandt dagen, hvor v i  s k u lle  r in ge t i l  d ir e k to r a te t  fo r  a t få  a t v id e ,  
hvornår mødet s k u lle  være. Da v i  hverken kunne få  besked på d et ene e l l e r  d et  
an d et, p r o te s te r e d e  v i  så k r a f t ig t ,  a t v i  t i l  s id s t  f ik  a t v id e , a t  a l l e  " sp id 
serne" var t i l  møde på H otel Hvide Hus. Så ringede v i  d e r t i l ,  kom igennem t i l  
en kon torch ef og a f t a l t e ,  a t han s k u lle  g iv e  os e n d e lig  besked om datoen 4 dage 
sen e re . Han h o ld t s i t  ord og mødet b le v  f a s t s a t  t i l  den 29. januar.

b i la g  Det b le v  en god dag. Få tim er fø r  v i  s k u lle  t i l  mødet, f ik  v i  besked fr a  Kø-;.417 benhavns Rundskuedag om, a t de havde b e v i lg e t  os 50.000 kr. Vores økonomi var  
red d eti Og da v i  s id en  kom t i l  mødet, var a l l e  de med, der betød noget: d ir e k tø 
ren , økonomimanden, led eren  a f  b yggea fd elin gen , den pædagogiske k o n su len t, ar
k ite k ta fd e lin g e n s  led er  og sagsbehandleren . Snakken b le v  god, og r e s u lt a t e t  sag 
l i g t .  Vores behov fo r  d a g in s t itu t io n e r  var åbenbart, og da de s y n te s , a t  Lerbak
kehus var sagen , og a t vores fo r s la g  t i l  u d n y tte lsen  var godt a rb ejd e, f ik  v i  
d eres t i l s a g n  t i l  in s t i tu t io n e n . De sy n tes  im id le r t id , a t det var l i d t  h u r t ig t ,  
h v is  v i  s k u lle  åbne a lle r e d e  1. maj. Da vores økonomi jo  var i  orden, v i l l e  de 
dog gerne s t ø t t e  os i  b estræ b elsern e . De v i l l e  k igge nærmere på de økonomiske 
o v e r s la g , og v i  s k u lle  d e ls  sørge fo r  a t  gennemgå d et tek n isk e  med a r k ite k ta f 
d e lin g e n , samt sørge fo r  h u r t ig s t  m uligt a t få  a f t a l t  e t  møde med s o c ia l s t y r e l 
sen s økonom iafdeling, h v is  godkendelse var en forudsæ tning f o r ,  a t  de kunne g iv e  
os e t  s k r i f t l i g t  t i l s a g n .  Det en este  problem, v i  ikke nåede t i l  enighed om, var  
baseproblem et. Vi havde tr e  konkrete fo r s la g  med -  e t  b i l l i g t ,  e t  a n ta g e lig t  og 
e t  d y rt; men v i  kunne ikke enes om a t vælge nogen a f  dem, fo r  nu var deres ind
s t i l l i n g ,  a t  l i g e  meget h v ilk e  v i  v a lg te ,  s k u lle  d et bruges t i l  en ten  le g e s te d  
e l l e r  halvdagsbøm eh ave, i  de tim er vores børn ikke var d er. Det v i l l e  v i  ikke 
være med t i l .  S e lv  d e t d y re ste  a f  dem -  de sammenlagte b u tikk er i  Baldersgade -  
var ikke gode nok t i l  a t  have børn i  så længe, b l .a .  fo r d i de ikke v i l l e  komme 
uden fo r  en dør, medens de var der. Problem ets lø sn in g  u d sa tte s  t i l  mødet med 
s o c ia l s t y r e ls e n .

Vi var g la d e , da v i  g ik  hjem fra  mødet, men bekymrede f o r ,  hvordan v i  s k u lle  
få  s ty r  på d e t med basen -  v i  v i l l e  jo  ikke kunne åbne uden den, men v i l l e  på 
den anden s id e  h e l le r  ikke lade os tv in g e  t i l  a t  åbne en d å r lig  in s t i t u t io n  i  
k v a rte re t fo r  a t få  lo v  t i l  a t  abne en god e t  andet s te d . Hvad Lerbakkehus an
g ik , var v i  også l i d t  kede a f  d e t . For Poul P etersen  kunne j o ,  f o r s t å e l ig t  nok, 
ikke fo r s tå  hvorfor d et s k u lle  tage sa mange måneder fo r  os a t fa  e t  t i ls a g n  fra  
kommunen, så  le jek on tra k ten  kunne komme i  orden, og han kunne b l iv e  f r i  fo r  a t  
s k u lle  holde s i t  d irek to ra t hen og sid de med ansvaret fo r  a t h u set sto d  tomt og 
udsat fo r  hærværk.

Vi tog  d e t fr a  en ende. S a tte  Poul P etersen  ind i  s itu a t io n e n  og i le d e  med 
a t  få  e t  møde i  stand med s o c ia ls ty r e ls e n .  Da d e t v i s t e  s ig  um uligt a t  komme i  
d ir e k te  kontakt med den person , v i  havde få e t  besked på a t arrangere mødet
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med, to g  v i  t i l  s id s t  mod hans sekretæ rs t i lb u d  om a t ta g e  s ig  a f  arrangem entet. 
Men d e t var med bange a n e ls e r  på grund a f  v o res e r fa r in g e r  med andre lign en d e  
a f t a l e r .  Dem gjord e hun h e ld ig v is  d e lv is  t i l  skamme ved a t r in g e  op a lle r e d e  den 
fø lgen d e  dag. Det hun havde a t  s i g e ,  var im id le r t id  a l t  andet end r a r t:  de v i l l e  
ikke arrangere mødet og kun mødes med o s ,  h v is  konmunen var indbyder 1 Vi f ø l t e ,  
a t  v i  var ved a t  b l iv e  udm anipu leret, og b le v  vrede over behandlingen -  men kun
ne ikke f in d e  nogen a t  lade vreden gå ud over.

E fte r  a t  have d isk u te r e t  sagen , g ik  v i  frem på den måde, a t  v i  laved e en a f 
t a l e  med kommunens a r k ite k ta fd e lin g  om a t  fremskynde a r b e jd e t . De fo r s to d  v ores  
problem er og a ccep tered e f o r s la g e t ,  men fo r la n g te  a t  få  v o res teg n in g er  og b e
regn in ger t i l s e n d t  ad kommandovejen -  gennem v ores sagsb eh an d ler . Vores a r k ite k t  
loved e  a t få  dem a f  s te d  og f ik  det to  dage se n e r e , og loved e a t  k lø  på med de 
påfø lgen d e d r ø f t e l s e r  med a r k ite k ta fd e lin g e n . Sideløbende hermed t r a f  v i  a f t a l e  
med sagsb ehan dleren s f o r e s a t t e ,  b y g g ea fd elin gen s le d e r , om a t  de s k u lle  in d k a l
de t i l  m ødet, og fan d t frem t i l  en fo r e lø b ig  dato fo r  d e t .  På grund a f  d iv e r se  
f e r i e r  og sygdomme kunne d e t t i d l i g s t  b l iv e  e f t e r  godt f jo r te n  dage. D isse  o p ly s 
n in ger  v id ereb ra g te  v i  t i l  sagsb ehan dleren , der så loved e a t  sørge f o r ,  a t  a l l e  
de m ennesker, der s k u lle  tr æ ffe  a fg ø r e ls e r  i  sagen , v i l l e  b l iv e  o r ie n te r e t  om 
datoen  i  så  god t i d ,  a t  de kunne komme med t i l  m ødet, og mødet b l iv e  b e s lu tn in g s 
d y g t ig t :  Hun loved e desuden a t  sørge f o r ,  a t  tegn in gern e og b e sk r iv e ls e r n e  b le v  
bragt t i l  a r k ite k ta fd e lin g e n , så  sn a rt hun f i k  dem. Tiden g ik  j o ,  og s k u lle  der  
le v n e s  os en chance fo r  a t  åbne in s t i tu t io n e n  t i l  t id e n ,  så kunne v i  ikke t å l e  
f l e r e  u d sæ tte lse r .

T u lle s te d e t

Hvad d e t med basen an g ik , lå  d e t tu n g t. Kommunens krav betød  jo  r e e l t ,  a t  v i  
s k u lle  lav e  to  in s t i t u t io n e r ,  og a t  den, der s k u lle  la v e s  i  b åsen , ikke kunne 
b l iv e  andet end makværk. Men en base s k u lle  v i  la v e , og s k u lle  der n o g le  a f  "vo
res"  børn ind i  den om dagen, så s k u lle  de have d e t g o d t. D erfor kunne der ikke 
være t v i v l  om, a t v i  m åtte koncentrere os om den b e d s te , men også d y r e ste  a f  
dem, v i  havde på hånden. Det var de to  n e d la g te  fo r r e tn in g e r  i  sp ek u lan ten s e -  
jendom på B aldersgad e. Lokalerne kunne b l iv e  gode, h v is  der b le v  g jo r t  en d e l  
ved dem, men der var ingen m uligheder fo r  a t børnene kunne opholde s ig  udenfor -  
og hvad var der så ved d e t h e le?  En a f  os f ik  im id le r t id  e t  g e n ia l t  in d fa ld , som 
v i  s tr a k s  to g  t i l  o s . V i s k u lle  la v e  e t  " tu lle s te d " . " T u llested et"  s k u lle  være 
e t  s t e d , hvor dagplejem ødrene i  k v a r te re t kunne mødes med "deres" børn under tr e  
å r , og hvor k v a r te r e ts  hjemmearbejdende kunne komme med deres småbørn. Der sk u l
l e  være en f a s t  pædagog, der s k u lle  s tå  fo r  t u l l e s t e d e t .  På den måde kunne kvar
t e r e t s  småbørn komme t i l  a t  være sammen med andre. Det kunne de e l l e r s  kun om 
sommeren, når de b le v  ta g e t  hen t i l  sandkassen på k v a r te r e ts  e n e s te  le g e p la d s .  
Sam tid igt kunne de voksne både få  glæde a f  a t være sammen, og sammen med pæda
gogen, samt a t  lære noget a f  a t se  deres børn sammen med andre børn. D agp leje
mødrene v i l l e  herudover få  e t  s te d , hvor de kunne mødes med og la v e  s tu d ie k r e d s
arbejde med d eres le d e r . Dennes a s s i s t e n t  kunne sammen med pædagogen tage s ig  a f  
børnene imedens.

Det v i l l e  have mange fo r d e le :  dagp lejeb øm en e v i l l e  få  m ulighed fo r  s ty r k e t  
u d v ik lin g  gennem den s t im u le r in g , der l ig g e r  i  omgangen med andre børn; de v i l l e  
komme t i l  a t  kende de pædagoger, som de e v t .  sen ere s k u lle  have, når de kom i
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børnehave; børnehavens fo r b in d e lse  med k v a rte re t v i l l e  b l iv e  s ty r k e t . E ndelig  
kunne s te d e t  udbedre en a f  ulemperne ved ud flytterb ørneh aven: a t børnene ikke  
kan h en tes midt på dagen. Når d et var nød vend igt, kunne barnet være i  T u l le s t e 
d e t ,  o s v . ,  o sv .

T u lle s te d e t  s k u lle  ikke være en børneparkering, s e lv  om dagplejemødrene kun
ne få  de raske p a sse t  d er , når de f .e k s .  s e lv  s k u lle  t i l  læge med e t  sy g t barn.
I henseende t i l  o f f e n t l ig e  t i ls k u d  s k u lle  s te d e t  være e t  le g e s te d . Det b e ty d er , 
a t kommunen og s ta te n  s k u lle  b e ta le  3 /4  a f  d r if t su d g if te r n e  (pædagogløn og ma
t e r ia le r )  og a t  brugere kunne n ø jes  med a t b e ta le  1-2 k r . i  tim en fo r  op h old et. 
Det kunne løb e rundt, h v is  der 2x3 tim er d a g lig  kom 15-20 børn.

V i havde fundet e t  kompromis, som v i  troede på; e t  som v i  sy n tes  v i  kunne 
være bekendt, og som v i  arbejdede v id ere  med, og v i l l e  søge a t få  r e t t e t  t i l ,  
så d e t  kunne b l iv e  godkendt i  p r in c ip p et når v i  mødtes med s o c ia ls t y r e ls e n .

A l le ,  der h ørte  om tu lle s te d sta n k e n  sagde, d et var en p rag tfu ld  id e , og a t  
de gerne v i l l e  g iv e  deres s t ø t t e  t i l  d e t .  På denne måde modt-og v i  i  s ta r te n  vær
d ifu ld  hjælp fr a  mange s id e r ,  h er ib lan d t s o c ia ls ty r e ls e n  og Rødovre kommune, og 
isæ r fr a  mere p r iv a t  s id e  f .e k s .  fr a  pædagogerne i  "vores" vu ggestu e , Røde Rose
I . De s id stn æ vn tes hjælp indebar også , a t de f ik  g jo r t  os opmærksomme på n og le  
p r a k tisk e  problem er ved gennem førelsen, som v i  e f t e r  mange o v e r v e je ls e r  med b l .a .  
dagplejem ødrenes forstan d erin d e  i  København sid en  f ik  l ø s t  ved , a t Lerbakkehus-  
pædagogeme s k u lle  a fsp ad sere i  T u lle s te d e t .

Der var nu g ået en u ge, uden a t v i  havde få e t  nogen b ek ræ fte lse  fr a  sagsb e
handleren på, a t den fo r e lø b ig t  a n sa tte  dato fo r  mødet med s o c ia ls t y r e ls e n  h o ld t .  
D erfor v i l l e  v i  chekke, hvordan d et lå  hos vores sagsbehandler. Det to g  e t  par 
dage a t  få  fa t  på hende, og da d et lyk k ed es, havde hun in t e t  g jo r t  ved- sagen.
Vi b le v  meget vrede -  d e t hasted e jo  med a t få  mødet i  stand a f  hensyn t i l  igang
sæ tningen a f  håndværkerne. Det lod  t i l ,  a t v i  s e lv  m åtte ta g e  affæ re over fo r  
s o c ia l s t y r e l s e n .  Vi f ik  f a s t s a t  mødet t i l  2 3 .2 . og havde megen besvær med a t få  
f a t  i  v ores sagsbehandler igen . Men det lykkedes da, og hun kunne bekræ fte a f 
ta le n .  Dermed s k u lle  a l l e ,  der s k u lle  s ig e  god fo r  in s t i tu t io n e r n e , have r e se r 
v e r e t  dagen, og d erfor kunne v i  samle kræ fterne om a t b l iv e  f l e r e  om arb ejd et.

Y i_s§m ler_krafterne

se e v t .  b i la g  
n r .36, s . 417

"V entetiden" kom ikke t i l  a t  fa ld e  os lan g . Af hensyn t i l  mødet i  s o c ia l s t y 
r e ls e n  og de t in g ,  der sk u lle  forh an dles d er , s k u lle  a l l e  de v æ sen tlig e  p rob le 
mer vedrørende T u lle s te d e t  og d e ts  fo rb in d e lse  med Lerbakkehus samt deres ind  
byrdes afhængige b u d getter og tim efo rd elin g sp la n er  brin ges sa v id t ,  a t vores

Midt i  februar var v i  gennem vores brev t i l  Røde Rose I ,  d iv . v e n t e l i s t e r  og 
en om tale i  Nørrebro A vis b le v e t  30 fa m ilie r  mere, og v i l l e  have e t  møde mellem  
o s , inden mødet med s o c ia ls t y r e ls e n .  Det s k u lle  være god t. A lle  de v æ sen tlig e  
in form ation er s k u lle  g iv e s  t i l  de ny, og mødets r e s u lta t  s k u lle  h e ls t  være, a t  
v i  kunne gå t i l  s o c ia ls t y r e ls e n  med k lare r e t n in g s l in ie r ,  og en b evid sth ed  om, 
a t  v i  b le v  mange om den s id s t e  d e l a f  a rb e jd e t. Mødet b le v  fa s t s a t  t i l  den 22. 
februar -  dagen inden mødet med s o c ia ls ty r e ls e n  og kommunen, og indbydelsen b lev  
la v e t ,  d u p lik er e t og a fsen d t.
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fæ llesm øde kunne tr æ ffe  p r in c ip a fg ø r e lse  om dem, så  v i  kunne fremlægge dem på 
mødet med s o c ia l s t y r e l s e n .

Det lykkedes og v ores fæ llesm øde kom t i l  a t  fo r lø b e  g o d t, s e lv  om dagsorde
nen mod v o res v i l j e  b le v  tem m elig tæ tpakket. Og en a f  de nye fr a  den gang s ig e r  
da også nu, a t  d e t var l i d t  svært a t holde den s to r e  mængde o p ly sn in g er  sammen 
i  h oved et, men også a t  de v ig t i g s t e  b le v  hængende -  og a t mødet e f t e r lo d  e t  in d 
try k  a f  næsten u o v e r v in d e lig e  v a n sk e lig h ed er . Vi gamle fo r e s lo g ,  a t  der b le v  
dannet arbejdsgrup per, som v i  og de nye s k u lle  fo r d e le  os i ,  da v i  ikke v i l l e  
fungere som en " b e s ty r e lse " . Det frem tid ig e  arbejde s k u lle  la v e s  i  u d va lgen e, 
mens b e slu tn in g ern e  s k u lle  tr æ ffe s  på fæ llesm ød er. R e s u lta te t  b le v ,  a t  mødet ved
to g  to  orien terin gsm ød er m ere. Et om ombygningerne o s v . ,  og e t  om den mere pæ
dagogiske s id e .  E fte r  d is s e  møder s k u lle  v i  så fo r d e le  os i  e t  økonomi- og b a se
u d v a lg , e t  byggeudvalg og e t  pædagogisk u d va lg , og glædede os så  iø v r ig t  t i l  a t  
åbne 1 .5 .7 3 ,  -  på trod s a f  a t  v i  d . 1 9 .2 . havde få e t  besked om, a t  s o c ia l s t y r e l 
sesm ødet var b le v e t  f l y t t e t  fr a  den 23. t i l  d. 2 7 .2 .

Da mødet med s o c ia l s t y r e l s e n  og kommunen løb  a f  s ta b e le n , var d e t " f u ld t a l 
l i g t " .  Begge myndigheder var rep ræ sen teret med a l l e  de p e rso n er , der var nødven
d ig e  f o r ,  a t mødet var b e s lu tn in g s d y g t ig t . D esto mere s to p p et lo k a le t  b le v ,  d e s 
to  mere forundrede b le v  indbyderne, og d e sto  g la d ere  b le v  v i .  Der var to  hoved
punkter på programmet: Lerbakkehus og baseproblem et /  t u l l e s t e d e t ,  og da t id e n
d e r t i l  var in d e , lagd e v i  g la t  ud med Lerbakkehus. Det r e su lte r e d e  i  e t  t i l s a g n ,
men på b e t in g e ls e  a f ,  a t  v i  a ccep tered e , a t  ombygningssagen s k u lle  behandles som 
en nybygningssag! V i var betaaik elige ved a t a ccep tere  d e t -  kunne ikke r i g t ig  
overskue konsekvenserne a f  k r a v et . Vi a ccep tered e , da v i  var b le v e t  o v e r b e v is t  
om, a t  d et kun b e tø d , a t d e t v i l l e  b l iv e  b i l l i g e r e  fo r  o s .  Det v id s t e  v i  a l l e 
rede -  men v i  kunne ikke fo r s tå  den in te r e s s e  de havde fo r  d e t .  F ørst en måned
sen ere g ik  d e t op fo r  o s ,  a t den lå  d e r i a t kommunen sam tid ig  sparede s in  udbe
t a l in g .  De tro ed e  måske, a t v i  var i  stand t i l  a t  sk a ffe  pengene som lå n  uden 
kommunal g a ra n ti -  og d e t troed e v i  v i s t  sådan s e t  også s e lv .

Hvad baseproblem ets lø sn in g  an g ik , var der bred en ighed om, a t t u l l e s t e d s 
id een  var lø sn in g e n , men man v i l l e  ikke g iv e  os en god k en d else , fø r  der fo r e lå  
f l e r e  o p ly sn in g er  om, hvad in d retn in gen  og d r if t e n  a f  d e t v i l l e  k o s te .  Mere kun
ne v i  ikke fo r la n g e  -  fo r  de o p ly sn in g er  havde v i  jo  netop  ikke kunnet frem skaf
f e ,  fø r  v i  havde prin cip god k en d elsen  -  og d et var hvad v i  troed e v i  f i k  d er .

=_O g_spreder_kræ fterne_igen

På d e t fø lgen d e v en te liste fo ræ ld rem ød e d . 1 . 3 . ,  hvor v i  s k u lle  behandle om
bygningen, erkendte v i ,  a t  v i  ikke længere kunne nå a t  åbne d . 1 . 5 . ,  men m åtte  
udsæ tte d e t t i l  d . 1 .7 .  Mødet fo r lø b  ikke h e l t  så  godt som d e t f ø r s t e .  A rk itek 
ten  kom fo r  s e n t ,  d e t h e le  b le v  l i d t  r o d e t. V i op leved e van sk eligh ed ern e v ed , a t  
en masse mennesker, som ikke kender hinanden i  fo rv e jen  sk a l arbejde sammen og 
tr æ ffe  b e s lu tn in g  om n oget meget h u r t ig t .  Vi fo r f a ld t  t i l  d e ta ild is k u s s io n e r ,  
hvor a l l e  kunne være med -  men d e t forh in drede en o r d e n tlig  behandling a f  d et  
der h asted e m est. F .e k s . havde v i  en lang d isk u ss io n  om farvern e på n oget in t e 
r iø r  og d e t var jo  ikke d e t mest presseren d e på d e t t id sp u n k t. V i g jorde e l l e r s  
hvad v i  kunne fo r  a t bøde på problem erne. Så f . e k s .  mange ly s b i l l e d e r  fr a  h u se t ,
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så  a l l e ,  der ikke kendte d e t ,  f ik  en fornemmelse a f  d e t og så le d e s  bedre kunne 
være med i  gennemgangen og d isk u ssion ern e om a rk itek ten s  teg n in g er  o sv .

Det tr e d je  fø llesm ød e fu lg te  a lle r e d e  i  samme u ge, og her f ik  v i  n ed sat de 
p la n la g te  ud va lg , la v e t  a f t a le  om fæ llesm øder ( b l .a .  s k u lle  håndværkerarbejdet 
jo  samordnes) og b e s lu t t e t ,  a t  hver gruppe s k u lle  sende r e fe r a te r  a f  deres ar
b ejd er  t i l  de andre mellem fæ llesm øderne. Dermed var v i  s p l i t t e t  op. Den gang 
troed e  v i ,  a t  ordningen var hensigtsm æ ssig i  a l l e  måder -  men efterhån den  v i s t e  
d e t s ig  a t  m edføre, a t  o v erb lik k et -  og dermed i n i t i a t i v e t  -  b le v  på "de gamles" 
hænder, uden sam tid ig  a t  m u lt ic ip le r e  vores a rb e jd sresso u rcer . Nu ved v i ,  a t  o r 
gan isation sform en  var fo r k e r t , fo r d i v i  endnu ikke var kommet ud a f  forhand
l in g s s i tu a t io n e n  og ind i  den mere konkrete a rb e jd sfa se  -  som v i  dengang tr o e d e , 
v i  netop  sto d  foran .

A lle  k asted e s ig  im id le r t id  ud i  a rb e jd et. Base- og .økonomiudvalget knoklede 
på med t u l l e s t e d e t  s tra k s  med d et samme -  nu hasted e d et jo  med a t få  d e t god
kend t. Midt i  marts havde v i  møde med kommunens pædagogiske k o n su len t, som også  
sy n te s  godt om fo r s la g e t  t i l  den konkrete udformning.

T u lle s te d s -h u se t
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Økonomien_- _vor_eyige_bekym ring

Da v i  r in ged e t i l  s o c ia l s t y r e ls e n  fo r  a t  d r ø f te  økonomien, f i k  v i  besked på , 
a t  d e t ikke var d eres a fd e lin g  mere. Nu s k u lle  v i  kun snakke med kommunen, s e lv  
om de gamle a f t a le r  s ta d ig  g j a ld t .  -  Men v o res sagsbehandler i  kommunen kunne v i  
ikke få  f a t  på. Det lykkedes f ø r s t  dagen e f t e r ,  og hun b ekræ ftede, hvad v i  havde 
f å e t  a t  v id e  i  s o c ia l s t y r e l s e n .

Byggeudvalget arbejdede også v id e r e . A rk itek ten  laved e e t  n y t o v e r s la g  over  
håndvæ rkerudgifterne e f t e r  a t  have gennemgået om kostningerne i  d e t a lj e r  med 
s ta d sa r k ite k te n  og sen d te  d e t t i l  d ir e k to r a te t .

På v o res næ ste fæ llesm øde d. 1 9 .3 . f o r t a l t e  byggeudvalget om s in e  problem er 
med håndværkere e t c . ; pædagogisk udvalg om s in e  id e e r  om in d retn in gen  -  og b a se -  
og økonom iudvalget red egjorde b l .a .  fo r  s itu a t io n e n . Det frem gik , a t der s k u lle  
s k a ffe s  k au tion . Timeplanen så  u lø s e l ig  ud. Både ombygningen og d r if t e n  v i l l e  
b l iv e  d y rere , end v i  havde regn et med, på grund a f  p r is s t ig n in g e r n e . B ase- og 
økonom iudvalget m åtte la v e  møde med kommunen om d r if t s b u d g e t te t  s n a r e s t .  Det 
fand t s te d  d . 2 1 .3 . De op ly sn in g er  som kommunens mand lagd e frem , var h e l t  umå
deholdne -  hans t a l  var ganske e n k e lt  u b ru g e lig e . Byggesagsmanden sagd e, a t v i  
måske kunne få  e t  s te d  uden fo r  k v a r te r e t t i l  b a se . Men d e t v i l l e  v i  ikke god
ta g e . Med deres a r k ite k te r  d rø fted e  v i  om bygningsudgifterne i  t u l l e s t e d e t ,  og 
e n d e lig  snakkede v i  med sagsbehandlerens v ik a r , som s k u lle  gennemgå le je k o n 
tr a k te n . Nu var s ta tssk o v b ru g e t begyndt a t  p r esse  på fo r  en a fg ø r e ls e ;  h u set 
havde nu s t å e t  tomt i  f i r e  måneder, og d e t havde d e t ikke godt a f .  Det b le v  b l . a .  
u d sat fo r  hærværk (knuste r u d e r ) . Og der var mange and re, der spu rgte på d e t .

I denne p eriod e var v i  t i l  møder så  godt som hver dag. A l le  udvalg  h o ld t mø
der med s ig  s e lv  og hinanden med n og le  enorme dagsordener.

Da v i  -  a f  hensyn t i l  lå n e t  -  s k u lle  have fa t  i  vuggestuens fo r b in d e lse  i  
Sparekassen , kunne v i  ikke få  f a t  i  ham. Han var f o r f l y t t e t .  Så g ik  v i  t i l  en 
næsten lo k a l sp a rek a sse , der i  m ellem tiden var b le v e t  o p r e t t e t .  B estyreren  der 
var n oget forb eh o ld en , men loved e dog a t undersøge vores m uligheder fo r  a t  lån e  
de 200.000 -  300.000 k r . ,  som s o c ia ls t y r e ls e n s  krav om n y b y g n in g sfin a n sier in g  
tvang os t i l  a t  s k a f fe ,  mod a t foræ ldrene i  børnehaven k a u tion ered e . Det s k u lle  
ske h u r t ig t  (inden f jo r te n  dage) a f  hensyn t i l  b yggeterm in em e.

Sam tidig hermed le d te  v i  e f t e r  andre lånem uligheder. A rbejdernes Landsbank 
havde o p r e tte t  en a fd e lin g  i  k v a rte ret fo r  ikke så længe s id e n , og havde sk re v e t  
t i l  T riv  S e lv , a t  de bare kunne komme hen i  banken, h v is  de f i k  brug fo r  penge. 
T riv  S e lv  havde ikke brugt t i lb u d d e t , men f o r t a l t  os om d e t .  Det var l i g e  i  den 
p e r io d e , hvor der var o v eren sk o m ststrejk er , så  banken kunne n a tu r l ig v is  ikke l å 
ne os noget på d e t t id sp u n k t. Men v i  kunne komme igen  sen e re .

Samme dag f i k  v i  e t  møde med kontorchefen  i  sparek assen s u d lå n sa fd e lin g  -  v i  
var tr æ tte  a f  a t  v en te  på den lo k a le  b e sty r e r s  forh an d lin ger med h o ved afd elin gen . 
K ontorchefen sagd e, a t v i  kunne få  e t  lån  -  h v is  v i  kunne sk a ffe  en kommunegaran
t i .  Det troed e  v i ,  v i l l e  b l iv e  svæ rt, så v i  spurgte fo r  en sik kerhed s sk y ld , om 
han i  n ø d sfa ld  kunne n ø je s  med en k a u tio n s fo r s ik r in g . Og d et sagde han ja  t i l .
Så prøvede u d v a lg et s tra k s  a t undersøge muligheden fo r  a t  tegn e en hos Dansk 
K a u tio n sfo rs ik r in g , som har monopol på den s la g s .  Men se lsk a b e t var noget betæn
k e l ig  ved den s o lid a r is k e  f o r p l i g t e l s e ,  som var v o res e n e ste  m ulige fo r s la g .

Midt i  a p r i l  laved e v i  en s k r i f t l i g  ansøgning t i l  k a u tio n s fo r s ik r in g s se ls k a 
b e t -  og a f t a l t e  med v o res mand i  Sparekassen , a t v i  ventede med a t søge ham,
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t i l  v i  f ik  sv ar . A fs la g e t  kom fjo r te n  dage sen e re , d . 2 7 .4 .7 3 , uden nogen b e
g ru n d e lse . V i var r å d v ild e . Hvem s k u lle  så hjæ lpe os? Vi s a t t e  n o g le  bekendte i  
e t  par fo r s ik r in g sse lsk a b e r  i  gang med a t undersøge mulighederne hos dem. Det 
gav h e l l e r  ikke r e s u lta t  -  det ene se lsk ab  v i l l e  have pant i  h u se t , og d et kunne 
ikke lad e s ig e  g ø re , fo r d i d et er  statsejen dom . Det andet kunne ikke få  den gen
f o r s ik r in g , som var nødvendig, s e lv  om de havde p røvet både i  London og i  Schweiz. 
I s te d e t  fo r e s lo g  de os a t  søge kommunegaranti.

V i har sen ere få e t  o p ly s t ,  a t m otiveringen fo r  k a u tio n s fo r s ik r in g sse lsk a b e ts  
a fs la g  v a r , a t  man kun v i l l e  have en k a u tio n is t  fo r  h e le  b e lø b e t .

De s id s t e  dage i  marts g ik  b l .a .  med a t lave  en ansøgning om e ta b le r in g  a f  
siveb røn d , få  ta g e t  vandprøve fr a  brønden, t ilm e ld e  e lm åler  -  og en d e j l ig  ud
f lu g t  t i l  Lerbakkehus med børn, foræ ld re , pædagoger. Det var f ø r s te  gang mange 
a f  os så h u se t . Solen sk inn ede, v i  g ik  tu r  i  skoven og nød so le n  og fro k osten  i  
gården.
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På v o res f je r d e  fæ llesm øde den 2. a p r i l  var der t i l l ø b  t i l  p a n ik . D r iftsu d  
g i f t e m e  så  ud t i l  a t  v i l l e  b l iv e  fo r fæ r d e lig t  h ø je . Og pædagogernes tim eplan  
v i l l e  g iv e  dem en a l t  fo r  stren g  a r b e jd s t id . V i v ed to g , a t fo ræ ld reb id ra g et ikke  
m åtte o v e r s t ig e  350 kr. om måneden. V i kunne ikke k la r e  mere. Budgetudvalget måt
t e  f in d e  ud a f ,  hvordan v i  kunne skære ned. -  Spørgsm ålet om vedtæ gterne fo r  in 
s t i tu t io n e n  s k u lle  pædagogisk udvalg arbejde med.

Kort e f t e r  f ik  v i  kommunens godkendelse a f  le je k o n tr a k te n . De s y n te s ,  a t  d et 
var en skrap kontrakt og v i l l e  a ld r ig  have godkendt den , h v is  e je r e n  ikke havde 
været en s t a t s in s t i t u t i o n .  -  Men hjemme var den.

Også d e t pædagogiske udvalg g ik  i  gang med a t  f in d e  ud a f ,  hvor der kunne 
skæres ned. V i v i l l e  gerne sørge f o r ,  a t børnene f i k  varm mad hver dag, men d et  
b etø d , a t v i  s k u lle  have en økonoma -  og hendes løn  kunne v i  sp a re , h v is  v i  i  
s te d e t  n øjed es med kold  mad. -  Nu, da Lerbakkehus er  å b n et, har v i  ingen  økonoma. 
Men pædagogerne sy n e s , a t ungerne har godt a f  a t læ re m adlavning, så de la v e r  
t i t  varm mad sammen med dem.

I begyndelsen  a f  a p r i l  f i k  v i  d e t rev id ered e  o v e r s la g  over ombygningsøkono
mien fr a  basens in g e n iø r , og sen d te  d e t v id e r e  t i l  kommunen. Dens a r k ite k t  var  
t i l f r e d s ,  men v i l l e  godt have n oget mere d e t a lj e r e t  se n e r e .

I_§ili§_m odvind

Så kom d e t f ø r s te  byggestop  -  og nu b le v  v i  v i r k e l i g t  p a n ik sla g n e . P r isern e  
var s t e g e t  så  m eget, a t v i  var o m fa ttet a f  s to p p e t. Nu s k u lle  v i  også t i l  a t sø 
ge d isp e n sa tio n , og kunne måske ikke engang komme i  gang med ombygningen fø r  t i l  
november. Det var ikke t i l  a t  bære. Og d isp e n sa tio n en  kunne v i  ikke sø g e , så  
længe in s t i tu t io n e n  ikke var godkendt.

V i havde p la n la g t  fæ llesm øde n o g le  dage sen e re . Problemerne havde nu hobet 
s ig  op i  sådan en grad, a t mange begyndte a t  tabe modet og v ores s to r e  gruppe 
begyndte a t  gå i  op løsn in g  -  ek sem pelv is f ik  v i  fo r  f ø r s t e  gang i  f l e r e  år ikke  
la v e t  r e fe r a t  a f  mødet og v e d ta g e lse r n e . Der var udbredt mismod i  rækkerne. Vi 
snakkede om, h vorv id t v i  havde m ulighed fo r  a t omgå bestem m elserne, men kunne 
ikke r ig t ig ,  ta g e  s t i l l i n g  t i l  n o g e t, fo r d i v i  ikke v id s t e ,  hvordan d e t h e le  v i l 
l e  b l iv e  a d m in is trere t.

B yggeudvalget s a t t e  gang i  f r e m s t i l l in g e n  a f  hån dvæ rkerbeskrivelser t i l  både 
Lerbakkehus og T u lle s te d . Det to g  f l e r e  a f  os mere end en uge a t  sk r iv e  og d u p li
kere dem -  som h e l dag s arbejde -  andre to g  s ig  a f  andre t in g ,  som a t hjæ lpe med 
om delingen a f  d isp o sitio n sp lan g ru p p en s b lad  t i l  h e le  k v a r te r e t , e l l e r  arbejdede 
med økonomien. For s e lv  om d e t lå  tu ngt med a t sk a ffe  k au tion en , var der jo  ikke 
andet a t gøre end a t  fo r ts æ tte  a rb e jd e t . Det samme g ja ld t  d r ø f te ls e r n e  med fo r 
stand erind en fo r  dagplejem ødrene om t u l l e s t e d e t .  E fte r  fæ rd igp rojek ter in gen  var 
hun g lad  fo r  r e s u l t a t e t ,  og v i l l e  bakke d e t op a l t  d e t hun kunne. T il  form ålet 
a f t a l t e s  a t  v i  s k u lle  sende hende in form ation , kop ier  o sv . a f  hvad der v id ere  
sk ete  i  kommunens in s ta n s e r . Tegningerne b le v  n a tu r l ig v is  også godkendt/kommen
t e r e t  på en ny rundtur t i l  a r b e jd s t i ls y n e t  og b r a n d t ilsy n e t . A lt imedens u d for
medes den en d e lig e  ansøgning om godkendelse a f  t u l l e s t e d e t  og Lerbakkehus’s om
bygning og d. 2 4 .4 .7 3  kunne de f l e s t e  a f  o s  e n d e lig  mødes fo r  a t u n derskrive an
søgn ingen , mens de ø v r ig e  tr y k te  håndvæ rkerbeskrivelsen fæ rd ig . Humøret f ik  e t  
par grader op igen  -  og v i  fandt frem t i l  e t  godt argument f o r ,  a t  v i  ikke sk u l
l e  være o m fa ttet a f  b yggestopp et: d et beroede på en t i l f æ ld ig h e d , a t v i  ikke
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fo r læ n g st havde få e t  godkendelsen. Vi havde i  hvert fa ld  g jo r t  hvad der s to d  i  
v o res magt fo r  d e t , men var b le v e t  stop p et og stop p et i  d ir e k to r a te t  og s o c ia l 
s t y r e ls e n  -  sy n tes  v i  -  men desværre var der ikke mange der troed e v i  v i l l e  kom
me la n g t med argum entet. In s t itu t io n e n s  godkendelse var jo  forudsæ tningen fo r  en 
ansøgning om d isp e n sa tio n  fo r  byggestopp et. Der var ikke andet a t gøre end kas
t e  os ud i  lø sn in g en  a f  de ev ig e  p r i s - ,  å b n in g stid s- og s ta r ts tid sp ro b le m er ,  
samt tim eplanerne nok en gang. Den 2. maj a flev ered e  v i  den samlede ansøgning om 
godkendelse a f  både Lerbakkehus og t u l l e s t e d e t .

H vis nu bare kommunen v i l l e  behandle sagen l i d t  k v ik t , kunne v i  måske fin d e  
en udvej fo r  a t sk a ffe  penge og få  lo v  t i l  a t sæ tte håndværkerne i  gang. Det h as
ted e  -  der var a lle r e d e  en d e l ,  der havde været nødt t i l  a t  lø se  deres bøm eha- 
veproblem på anden måde og o p g iv et Lerbakkehus. D erfor var udvalgene også stæ rkt 
a f f o lk e t ,  men f o r t s a t t e ;  der b lev  ind hen tet t i lb u d  fr a  b u sse lsk ab er , der sk u lle  
køre børnene frem og t i lb a g e ;  v i  h o ld t ingen iøren  fo r  t u l le s t e d e t  løbende o r ie n 
t e r e t  og lovede a t g ø re , hvad v i  kunne, fo r  a t fremskynde godkendelse og d isp en 
s a t io n .
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Vores sk o v rid er  var bange f o r ,  hvad b yggestop p et kunne betyde fo r  o s ,  så han 
fo r e s lo g ,  a t  v i  s k u lle  la v e  e t  nødprogram fo r  en m id le r t id ig  åbn in g , h v is  v i  ik 
ke kunne få  d isp e n sa t io n . Det var v i  kede a f  a t  lo v e , fo r d i v i  h o ld t f a s t  ved , 
a t  h u set s k u lle  la v e s  om fr a  grunden og la v e s  o r d e n t l ig t  med d e t samme.

F ørst 3 uger e f t e r ,  a t  v i  havde a f le v e r e t  godk en d elsesan søgn in gern e, b le v  v i  
r in g e t  op a f  sagsb eh an d leren , som f o r t a l t e ,  a t  hun manglede en masse t a l  i  den 
d e l a f  ansøgningen , som v ores a r k ite k t  havde la v e t .  A rk itek ten  sen d te  dem s tr a k s ,  
og så  s k u lle  a l t  være i  orden. V i f ik  en a f t a le  med sagsbehandleren  om a t  arran
gere e t  møde mellem os og d ir e k tø r e n . Hun lovede sam tid ig  a t  sende tegn in gern e  
over t u l l e s t e d e t  rundt t i l  u d t a le ls e .  Vi s k u lle  få  besked om mødedatoen om en 
u ge .

På den a f t a l t e  dag r in ged e v i  t i l  sagsbehandleren -  men hun havde ikke kunnet 
få  f a t  i  d ir e k tø r e n , sagde hun. Dagen e f t e r  ringed e v i  ig e n . Hun fo r h o ld t s ig  
ø je n s y n lig t  stadigvæ k p a s s iv t ,  sagde dog a t hun v i l l e  prøve ig e n  sen ere på dagen. 
Det s lo g  v i  os ikke t i l  ro med, men ringed e t i l  led er en  a f  b y g g ea fd e lin gen  og b e
k laged e os t i l  ham o v er , hendes langsom m elighed. Han sagd e, a t  fo lk  havde s t å e t  
i  kø fo r  a t  t a l e  med d irek tø ren  -  og nu var han ta g e t  t i l  møde på Nyborg Strand. 
Den fø lgen d e  dag, 30. m aj, rykkede v i  igen  sagsb ehan dleren . Nu sagde hun, a t hun 
var ved a t b l iv e  f r u s tr e r e t  a f  v ores mange o p rin gn in g er , og a t  hun havde sk reve t  
h e le  dagen på sagen med h en b lik  på e t  møde.

V i troed e på hende og b e s lu t te d e , a t d et nu var på t i d e ,  a t  v i  s e lv  h o ld t e t  
fæ llesm øde ig e n . Det b le v  f a s t s a t  t i l  d . 6 . ju n i .  Den fje r d e  ju n i rykkede v i  i -  
gen sagsb ehan dleren , så  v i  kunne være o r ie n te r e t  inden v o res fæ llesm øde den 6.
Nu havde hun la v e t  en l i s t e  over h e le  sagen , men s ta d ig  ikke f å e t  f a t  i  d ir e k tø 
ren . Den 6 . var s itu a t io n e n  den samme, men v i  loved e a t  r in g e  hende op sen ere på 
dagen. Og nu havde hun l i g e  snakket med d irek tø ren  i  e t  minut og han havde s a g t ,  
a t  v i  kunne underskrive le jek o n tra k ten , a t v i  s k u lle  fremsende e t  d r if t sb u d g e t ,  
en b eh ovsop gørelse fo r  t u l l e s t e d e t ,  godkendelser fr a  a r b e jd s t i ls y n e t  og sund
hedsmyndighederne -  og a t de v i l l e  komme og se  på v ores t u l l e s t e d  om to  dage.

Det sy n te s  v i  jo  nok, de kunne have g jo r t  n oget f ø r ,  men d e t så da ud t i l  
a t  gå fremad, og v i  var g la d e . S e lv  om v i  havde en dagsorden fu ld  a f  a lv o r l ig e  
problem er, kom v i  igennem fæ llesm ød et med b e s lu tn in g  om, hvordan v i  v i l l e  s t i l 
l e  os t i l  p r is s t ig n in g e r n e , som bare f o r t s a t t e ,  fo rh an d lin g er  med håndværkere, 
problem et a t  t r e  a f  v ores pædagoger havde sa g t f r a ,  fo r d i d e t tra k  ud, o sv . o sv .

I byggeudvalget havde v i  d r ø f te t  m eget, om v i  kunne komme uden om b yggestop 
p e t .  S k u lle  v i  t i lb a g e d a te r e  a f t a le r  med håndværkerne? N ej, d et tu rde v i  ik k e . 
S k u lle  v i  s ig e ,  a t  den m urerm ester, v i  havde a f t a le  med, v i l l e  gå f a l l i t ,  h v is  
ikke han f i k  lo v  a t  gå i  gang. Hvornår kunne v i  få  d isp en sa tio n sa n søg n in g  a f  
sted ?

Ved syningen a f  t u l l e s t e d e t  den 8 .6 .  d e lto g  kommunens pædagogiske k o n su len t, 
som sy n tes  s te d e t  var så g o d t, a t d e t burde bruges t i l  h e ld agsb øm eh ave . Det var  
v i  ikke en ig e  i  -  der var jo  b l .a .  ingen udendørs legep lad sm u ligh ed er. Desuden 
d e lto g  sagsbehandleren  og ek sp ed itio n ssek retæ ren , som nu p lu d s e l ig  kun v i l l e  g i 
ve godkendelserne på u d f ly t t e r s t e d e t ,  når t u l l e s t e d e t  lå  k la r t .  T id lig e r e  havde 
han s a g t ,  a t  de kun kunne g iv e s  hver fo r  s ig .  Og d erfo r  havde der a lle r e d e  længe 
l i g g e t  en g o d k e n d e lse ssk r iv e lse  fo r  Lerbakkehus t i l  u n d e rsk r ift  på hans bord.
Det var e t  u r im e lig t  tid sp u n k t a t  s ig e ,  a t basen var fo r  dyr, isæ r når han s e lv  
havde fo retru k k et de lo k a le r  frem fo r  de to  andre, v i  havde la g t  frem på mødet



med fø r s t  kommunen, d e r e fte r  s o c ia ls t y r e ls e n .  Han kom d ir e k te  fr a  e t  økonomimøde, 
sagde han. Og s e lv  om d et havde været meningen, a t han netop s k u lle  b ese  s te d e t  
sammen med den pædagogiske k on su len t, så sk ete  d e t ik k e , fo r d i hun var g å e t , in 
den han kom -  han kom fo r  s e n t . Det h e le  endte med en meget h e f t ig  o rd v ek slin g .

Sommerferien sto d  fo r  døren, og s itu a t io n e n  var nu igen  temmelig u sik k er -  
vor in ter n e  o r g a n isa tio n  var i  en s ø r g e lig  fo r fa tn in g , både på grund a f  førnævnte 
og fø lg e rn e  a f  egne f e j l ,  samt manglende r e fe r a te r  fr a  de s id s t e  f æ l le s -  og grup
pemøder. D erfor fandt e t  par a f  os anledning t i l  a t  indkalde t i l  e t  ek str a o r d i
nært møde fo r  a t få  sam let så mange a f  de lø s e  ender som m u lig t, uden a t det 
g ik  h e l t  g a l t .  Mødet b le v  indkaldt med dags v a r s e l ,  og v i  var kun seks frem
mødte. D irek to r a te t sk u lle  ho ldes t i l  i ld e n , og v i  s k u lle  a t t e r  ud og led e  e f t e r  
pædagoger, have fa t  i  de manglende penge o sv . Vi b le v  en ig e  om a t  f o r e s lå ,  a t  v i  
på e t  fæ llesm øde f i k  nedsat en m id le r t id ig  b e s ty r e ls e  -  e t  arbejdsudvalg  -  der 
s k u lle  ho lde sammen på tin g e n e . Fællesmødet b le v  f ø r s t  t i l  noget hen i  au gu st, 
og der var meget a t se  t i l  i  m ellem tiden. Det to g  den s e lv b e s ta lt e d e  og fo r e lø 
b ig e  b e s t y r e ls e  s ig  a f .

Den 1 6 .6 . rykkede v i  sagsbehandleren , som l ig e  havde sendt en op gørelse  over 
b ø m e t a l le t  i  k v a rte re t t i l  den pædagogiske k on su len t. Den 20. rykkede v i  ig e n ,  
og f i k  a t  v id e , a t den pædagogiske konsulent s k u lle  snakke med d irek tø ren  om os 
samme dag. Så skyndte v i  os a t r in ge t i l  hende fo r  a t undervise hende i  nødven
digheden a f  en h e lh ed slø sn in g  fo r  k v a rtere t -  samt om t u l l e s t e d e t s  nødvendighed. 
Den 22. rykkede v i  igen  sagsbehandleren og f ik  a t v id e , a t nu s k u lle  t u l l e s t e 
d e t d isk u te r e s  på e t  in te r n t  møde hos dem.

Ejeren a f  tu lle s te d s h u s e t  begyndte nu også så småt a t  p r esse  på fo r  en a f 
g ø r e lse  -  sagen havde jo  lø b e t e t  h a lv t år. Han begyndte a t lu f t e  tanken om a t  
l e j e  ud t i l  andre. Vi v id s te  god t, a t d et var en skinmanøvre fr a  hans s id e .  Bu
tik k en  var svær a t l e j e  ud -  den var fo r  dyr. Nfen fo r  a t fø re  k r igen  over i  f j e n 
dens l e j r  fo r e s lo g  v i  e jer en s  in g en iø r , a t han s e lv  s k u lle  begynde a t rykke kom
munen fo r  en a fg ø r e lse .

Vi h o ld t s ta d ig  skovrideren  o r ie n te r e t  og f ik  også u d v ek sle t fe r ie a d r e s s e r ,
så v i  om nødvendigt kunne komme i  fo rb in d e lse  med hinanden.

Mon._d.et _ lysn er?

Under sam talen d. 2 2 .6 . f o r t a l t e  sagsbehandleren også , a t v i  havde få e t  god
k en d else  på Lerbakkehus, men a t de manglede e t  d r if t s o v e r s la g .  Det havde hun 
b edt om a lle r e d e  6 .6  -  men i  fo rv irr in g en  havde v i  ikke få e t  sendt d e t .  Men s e lv  
om v i  havde t a l t  med hende f i r e  gang i  m ellem tiden , havde hun im id le r tid  ikke 
sa g t noget om d e t . Hun sagde også , a t t u l le s t e d e t  var godkendt, men a t  de mang
led e  målskema, godkendelsesskema og d r if t s o v e r s la g . -  Vi kunne nu sæ tte  basens 
in g en iø r  i  gang med a t sk a ffe  m ålop lysn in ger, og s e lv  holde møde i  b a se- og øko
nom iudvalget. I en f ly g t ig  bemærkning sagde sagsbehandleren desuden noget om, a t  
basen sk u lle  være le g e s te d  fo r  3-7 å r ig e . Det kunne v i  ikke fo r s tå .  Havde de nu 
p lu d s e lig  ændret p lan er uden a t g iv e  os besked. Derfor ringede v i  d. 5 .7 .  t i l  
d irek tø ren  fo r  a t h ø re , hvad meningen v a r . Han sagd e, a t han ikke havde under
sk revet godkendelsen pa t u l le s t e d e t  endnu, men fo r e s lo g  e t  møde d . 17. j u l i .

Midt i  a l l e  problemerne f ik  v i  dog e t  l i l l e  lysp un kt, id e t  S ten lø se  kommune 
sk rev , a t de havde i n d s t i l l e t  t i l  m iljø s ty r e ls e n , a t v i  f i k  d isp e n sa tio n  fo r  så 
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v id t  angik a flø b s fo r h o ld e n e . Dem havde v i  a rb e jd et med l i g e  s id en  j u l  fo r  a t  få  
en ø k o lo g isk  s e t  god lø sn in g  på -  og nu var S te n lø se  kommune i  h vert fa ld  t i l 
fred s  med den. -  Det var g o d t, fo r  d e t var en forudsæ tning fo r  a t få  kredslæ gens  
god k en d else , som v i l l e  være den s id s t e  v i  manglede.

Sagsbehandleren loved e a t  rykke fo r  de fo rm elle  godkendelser fr a  h en h o ld sv is  
a r b e jd s t i ls y n  og sundhedsmyndigheder. Vi forb ered te  os godt t i l  mødet med d ir e k 
tø ren  og fo r s ø g te  a t få  en fr a  fr itte r g r u p p e n  t i l  a t  gå med t i l  mødet fo r  a t  ha
ve e t  v id n e , h v is  de s k u lle  prøve a t  lægge sagen op t i l ,  a t  en ten  v i  e l l e r  f r i t 
tergruppen , men ikke b egge, kunne få  en god k en d else. Vi rykkede sagsb ehan dleren s  
v ik a r  fo r  a t  h ø re , hvornår godkendelserne v i l l e  b l iv e  i  orden.

Og så b le v  v i  u d sat fo r  e t  n y t angreb fra  h u sejere n . Nu v i l l e  han have hus
l e j e  fr a  1 . au gu st. V i n øjed es fo r e lø b ig  med a t o r ie n te r e  hans in g en iø r  om fo r 
lø b e t  a f  v o res møde med d irek tø ren . Det var g å et fo r h o ld sv is  g o d t. Vi havde f å 
e t  godkendelse a f  t u l l e s t e d e t  fo r  en fo rsø g sp er io d e  a f  2 år -  men d e t var uden 
dagplejem ødre. D ir e k to r a te ts  fo lk  sagd e, a t  de ikke kunne få  lo v  t i l  d e t a f  so 
c ia l s t y r e l s e n .  S o c ia ls t y r e ls e n  v i l l e  kræve, a t d e t ikke b le v  fo r  børn under 3 
å r , men fo r  børn under den s k o le p l ig t ig e  a ld e r . På den baggrund var v i  enedes 
med dem om, a t d e t ikke nød vend igvis betød  en jævn a ld e r s fo r d e l in g , og a t  d e t  
s k u lle  form u leres: fo r  børn under den s k o le p l ig t ig e  a ld e r , dog f o r t r in s v i s  i  den 
''b le p lig t ig e "  a ld e r . Vi havde desuden m åttet lo v e  a t la v e  ny b u d getter  og d r i f t s 
regnskaber ud fr a  de nye v i lk å r .  -  En uge e f t e r  havde v i  målskemaet t i l  t u l l e s t e 
d e t k la r ,  og g ik  så  i  gang med d e ts  d r if t sb u d g e t .

I begyn delsen  a f  august prøvede h u sejeren  igen  a t lægge p res på -  nu v i l l e  
han i  h vert fa ld  have h u s le je  b e t a lt  fr a  1 .9 .  -  Kun 3 uger e f t e r ,  a t  v i  havde 
f å e t  besked på a t  la v e  d e t ,  a fsen d te  v i  d e t ny d r if t sb u d g e t .

E fte r  en uges fo r lø b  rykkede v i  igen  fo r  u n d e rsk r iften  på den s k r i f t l i g e  
godk end else. -  Nu sagde sagsb ehan dleren , a t hun ikke kunne komme lasngere med sa 
gen , fø r  een i  d r if t s a fd e l in g e n , som v i  a ld r ig  havde h ørt om, havde sa g t s in  me
n in g . V i ringed e s e lv f ø lg e l ig  t i l  ham fo r  a t sæ tte  skub i  sagen . Han kendte den 
s l e t  ikke! Så skæ ldte v i  l i d t  ud ig e n . -  Der sk a l gode n erver t i l  a t  la v e  bør
nehave i  Københavns konmune! -  Et par dage e f t e r  r in ged e v i  ig e n , og nu sagde 
han, a t  han s l e t  ikke s k u lle  ind i  sagen endnu! V i rin ged e t i lb a g e  t i l  sagsb e
handleren -  og nu kunne hun ikke f o r s t å ,  a t  han ikke s k u lle  se  på sagen -  men 
hun kunne h e l l e r  ikke f o r s t å ,  a t han ikke l ig e  så godt kunne gøre d e t ,  når han 
nu havde få e t  den!

Ved fornyede oprin gn inger t i l  budgetmanden f i k  v i  a t v id e ,  a t  han nu havde 
s e t  på b u d g ette t fo r  t u l l e s t e d e t  -  men manglede n o g le  o p ly sn in g er  fr a  sagsb e
handleren . Så r in ged e v i  s e lv  t i l  hende, og hun loved e a t  sæ tte  s ig  i  fo r b in 
d e ls e  med ham. Han f o r t a l t e  sa m tid ig , a t nu var godkendelsen a f  Lerbakkehus på 
v e j .  Den lå  hos d irek tø ren  t i l  u n d e r sk r ift . For to  måneder s id e n  havde hun sa g t  
d et samme. Så hvad s k u lle  v i  tro?  Og v i l l e  de nu igen  godkende u d f ly t t e r s te d e t  
uden a t  godkende b asen , -  d et h o ld t de jo  f a s t  på s i d s t ,  a t de ikke v i l l e .  De 
havde undskyldt fo r s in k e ls e n  med godkendelsen a f  Lerbakkehus med, a t  d e t trak  ud 
med basen ( t u l l e s t e d e t ) .

Dagen e f t e r  havde v i  fæ llesm øde. Vi var h e lt  på røven. R ee lt  var økonomien 
endnu u a fk la r e t ,  og p r ise r n e  s te g  og s t e g .  Gruppen var fa k t is k  brudt sammen. Vi 
havde le d ig e  p la d ser  på både o p ta g e ls e s -  og v e n t e l i s t e ,  kommunen trak  sagen ud,
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v i  manglede pasdagoger, -  og hvordan s k u lle  v i  s e lv  komme r i g t ig  på benene igen?  
Vi kom ikke igennem dagsordenen og m åtte lægge e t  nyt møde ugen e f t e r .

Den 2 2 .8 . ringed e vores sk ovrider og f o r t a l t e ,  a t  nu havde han få e t  kopi a f  
godkendelsen på Lerbakkehus, så nu kunne v i  en d e lig  sende le jek o n tra k ten  t i l  ham, 
så han kunne in d fø je  noget om b e ta lin g s s te d .

V i fan d t ud a f ,  a t vores ombygning v i l l e  b l iv e  dyrere end de nybygninger, 
der kunne g iv e s  d isp e n sa tio n  t i l  i  fo r b in d e lse  med b yggestop p et. Det var ikke så  
g o d t, men t i l  1 .1 1 . ,  når byggestoppet ud løb , kunne v i  v e l  så  gå i  gang. Det in d 
r e t te d e  v i  os e f t e r .

V i f ik  også s e lv  t i l s e n d t  den s k r i f t l i g e  godkendelse på Lerbakkehus. Heri 
var d e t g jo r t  t i l  en b e t in g e ls e ,  a t ombygningsøkonomien s k u lle  være godkendt, 
fø r  v i  begyndte a t lav e  a f t a le r  med håndværkerne. Med godkendelsen i  hånden kun
ne v i  e n d e lig  retu rn ere d et u lø s e l ig e  kautionsproblem  t i lb a g e  t i l  kommunen. Vi 
v i l l e  krasve en kommunegaranti fo r  lå n e t ,  og for lan ge  a t ombygningssagen b le v  be
t r a g t e t  som en ombygning. Vi var bange fo r  a t d et v i l l e  b l iv e  svært a t  få  garan
t i e n .  Der kræves nem lig , a t d et ta g es ud a f  e t  båndlagt beløb  i  kommunens budget. 
Kommunerne må ikke k u n stig t forbedre d eres b u d getter på s l i g  v i s .  D erfor var v i  
fo r  en sik kerheds skyld  en tu r i  sparekassen . -  Men nu kunne de ikke engang låne  
os penge mod kau tion  mere, på grund a f  lå n e lo f t e t .  V i kunne dog regne med e t  
s te d  mellem 225.000 og 250.000 k r . , h v is  v i  kunne sk a ffe  kommunegaranti. Der var  
ikke noget a t r a f le  om -  v i  sk u lle  have den kommunegaranti.

Dagen e f t e r  kom d et næste byggestop , der løb t i l  1 .1 0 .7 4 . Det b le v  os ven
l i g t  meddelt a f  kommunen. En a f  de få  m ed d ele lser , de gav o s ,  uden a t  v i  s e lv  
s k u lle  rykke fo r  den! Hvis de ikke havde sm ølet så m eget, hvade v i  i  d e t m indste  
h a ft  a f t a le r  med håndværkerne, så v i  var fa ld e t  uden fo r  bestem m elserne denne 
gang. Vi m åtte a t t e r  søge om d isp e n sa tio n  på ny. Nu kunne v i  s e ,  a t  h v is  v i  o -  
verhovedet s k u lle  ov er lev e  d e tte  s la g ,  måtte v i  b ø je  o s ,  og n ø jes  med d et næ st
b ed ste  -  en m id le r t id ig  ombygning. A rk itekten  lovede a t  sk a ffe  b e v is  fra  hånd
værkerne på, a t de havde brug fo r  arb ejd et -  dem v i l l e  v i  lægge ved ansøgningen.

Sagsbehandleren, som v i  ikke havde snakket med i  14 dage, s id en  hun lovede  
a t  g iv e  d r if t s a fd e l in g e n  de manglende o p ly sn in g er , ringede nu p lu d s e lig  og sag
d e , a t  hun manglede op lysn in ger på b u d gettet fo r  t u l l e s t e d e t ,  som hun havde h a ft  
lig g en d e  i  næsten en måned.

Hvis v i  havde h a ft  grund t i l  a t bryde sammen i  fo r å r e t ,  så  havde v i  d et end
nu mere nu. Det g ik  sim pelthen  ud over vores in d sa ts . Der kom l i d t  uorden også  
hos o s .  Men v i  sad dog ikke og f ik  løn  fo r  a t behandle sager . -  V i prøvede s t a 
d ig  a t  få  l i d t  facon på tin gen e  ig e n , samle de lø s e  ender op og fo r d e le  a rb ejd s
opgaverne mellem o s .

Vi f o r t s a t t e  forsøgene med a t få  e t  nyt møde med d irek tøren  om problemerne 
med h u s le je b e ta lin g e n , byggestoppene, kommunegaranti fo r  lan  e t c .  Det lykkedes 
t i l  s lu t .  Hans sekretæ r lovede a t g iv e  besked inden tr e  dage. Vi f ik  i  mellem
t id e n  a fsen d t endnu e t  d r iftsb u d g et fo r  så v e l Lerbakkehus som t u l l e s t e d e t .  Da 
hun bad om supplerende op lysn in ger vedrørende t u l l e s t e d e t ,  spurgte v i  hende, om 
hun ikke manglede noget pa Lerbakkehus -  jo  d et gjorde hun men s e lv  tage in i  
t i a t i v  t i l  a t  spørge -  n e j !
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D irek tøren s sekretæ r r in ged e ikke som lo v e t ,  og da v i  havde v e n te t  pant i  
t r e  dage m ere, lykkedes d e t i  s t e d e t  a t  komme igennem t i l  kon torch efen  i  bygge- 
a fd e lin g e n , Han regnede med, a t  d e t havde lan ge u d s ig te r  med e t  møde med d ir e k 
tø ren  -  v i l l e  v i  ikke n ø je s  med ham? Den a f  o s ,  der r in ged e bad om betaaiknings- 
t i d ,  så  v i  l i g e  kunne få  d r ø f t e t ,  om v i  kunne regne med e t  b e s lu tn in g s d y g t ig t  
møde på d e t grundlag. V i to g  chancen, fo r d i v i  var så p r e sse d e . Men e t  par dage 
sen ere r in ged e  k on torch efen  og sagd e, a t  han havde snakket med d ir e k tø r e n , og 
a t  de v i l l e  mødes med os en ten  d . 26 . e l l e r  2 7 .9 . -  og a t fr itte r g r u p p e n  v i l l e  
b l iv e  indbudt sam tid ig ! Så m åtte v i  have e t  fæ llesm øde fo r  a t f in d e  ud a f ,  hvor
dan den nød s k u lle  knækkes.

V i h o ld t f o r t s a t  sk ovrid eren  o r ie n te r e t  -  fo r  s e lv  om le je m å le t  nu var s ik 
r e t ,  og s ta tssk o v b ru g e t v i l l e  få  h u s le je n  med tilb a g e v ir k e n d e  k r a ft  fr a  1 .4 .7 3 ,  
så  s to d  h u set jo  f o r t s a t  tomt og f o r f a ld t .  For a t b e r o lig e  ham og værne om h u set  
havde v i  b l . a .  s a t  skodder op deroppe.

Surt_og_SgSdt

Mødet med kommunen f a ld t  sk id t  ud -  hvor v i  t i d l i g e r e  havde f å e t  m undtlig  
godkendelse på t u l l e s t e d e t  fo r  en fo rsø g sp er io d e  a f  to  år fr a  kommunen ( 1 7 .7 ) ,  
f i k  v i  nu a t  v id e ,  a t  s o c ia l s t y r e l s e n  havde kræ vet, a t  børnene u b e tin g e t  s k u lle  
være over den " b le p lig t ig e "  a ld e r . De v i s t e  os en s k r iv e l s e ,  h vora f d e t frem gik , 
a t  der ikke m åtte være noget puslearrangem ent. Så havde v i  ikke m ulighed fo r  a t  
være med t i l  a t  forbedre dagp lejeordn in gen  og g iv e  den en sammenhæng med k v a r te 
r e t .  Og dermed var der ikke mere t u l l e s t e d  t i lb a g e  -  a l l e  fo r h a n d lin g e r , te g n in 
g e r , b u d g etter in g er , og vo res holden  h u sejeren  hen i  3 /4  år havde væ ret forgæves 
-  Som base a le n e  var lo k a le rn e  fo r  d y re . V i m åtte opgive dem -  og s t a r t e  fo r fr a  
med a t  f in d e  en b a se . Nu havde v i  jo  Lerbakkehus, s e lv  om d et lå  l i d t  tu n gt med 
a t  komme i  gang med a t bruge d e t . K a u tio n s fo r p lig te lse r n e  var de in d fo r s tå e t  med 
a t  påtage s i g .  På d et samme møde b le v  fr itte r g r u p p e n s  p r o jek t s la g t e t .  Da v i  g ik  
fr a  mødet, var v i  både g lad e og kede a f  d e t på en gang.

Nogle a f  os g ik  igen  i  gang med de p r a k tisk e  opgaver -  men d e t kneb med a t  
k la re  d et h e le ,  og med a t  h o lde de s ø r g e lig e  r e s te r  a f  h e le  den s to r e  gruppe o -  
r ie n t e r e t .  Det v i  s e lv  k a ld te  fo r  "juntaen” op sto d , og s e lv  om d e t kneb med a t  
få  r e fe r a te r  frem om v ores a f t a l e r ,  kam den efterhån den  t i l  a t  fu ngere h e l t  godt 
Den havde d e t  i  h v ert fa ld  godt med s ig  s e l v ,  og dens medlemmer havde allesammen 
e t  nogenlunde o v e r b lik  over s itu a t io n e n . Men fo r  få  d e t var v i .

I lø b e t  a f  de 14 dage, der f u lg t e  e f t e r  mødet med kommunen, lø f t e d e  v i  os op 
ved h året ig e n . V i begyndte a t  regne på e t  n y t budget t i l  en m id le r t id ig  s t a r t  
og in d retn in g  a f  h u s e t , i n d t i l  b yggestop p et b le v  ophævet. Midt i  oktober havde 
v i  e t  n y t møde med kommunen, hvor v i  d e f in i t iv t  m ed delte , a/t v i  opgav t u l l e s t e 
d e t ,  a t  v i  v i l l e  have en kommunegaranti, a t v i  kun v i l l e  bruge v ores base som 
b a se . D irektøren  gav s in  p r in c ip ie l le  t i l s lu t n i n g  t i l ,  a t v i  s ta r te d e  med en mid 
l e r t i d i g  in d r e tn in g , men var nu forb eholden  over fo r  tanken om kommunegarantien, 
og begyndte a t  snakke om a t  b e tr a g te  sagen som en ombygning. Derved v i l l e  kommu
n egaran tien  b l iv e  o v e r f lø d ig .  V i s k u lle  så  sk a ffe  35% a f  om kostningerne. Kommu
n efo lk en e  lo v e d e , a t  de v i l l e  henvende s ig  t i l  s o c ia l s t y r e l s e n  om sp ørgsm ålet.
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PLAN AF STUEH U S
M id ler tid ig  in d retn in g  a f  Lerbakkehus

Det møde bad de om at m åtte holde uden o s . For, som de sagd e, "vi kender hinan
den r e t  godt og ved , hvordan d et sk a l gøres"! Da de bad om p r is e r  på ny b a ser , 
kunne v i  trække n og le  a f  dem frem, som de i  s in  t i d  havde fo r k a s te t .  H vis der 
s k u lle  komme noget i  v e je n , t a l t e  de om muligheden fo r  en base i  B alders H ospi
t a l .  Det l ig g e r  midt i  k v a r te r e t , og v i l l e  form en tlig  b l iv e  o v er ta g e t a f  dem t i l  
a p r i l  1974. Så kunne v i  gå hjem og fo r tsæ tte  arb ejd et med d et 117. budgetudkast.

I begyndelsen  a f  november f ik  v i  lu f t e t  spørgsm ålet om p r is  på basen endnu 
en gang -  og byggesagsmanden mente ik k e , a t  10.000 kr. om å r e t  lød  fo r  d y r t , men
v i  s k u lle  huske deres tom m elfingerregel om, a t h u s le je  fo r  u d f ly t t e r  + base samt
bus sk a l k o ste  nogenlunde d et samme p r . barn, som en fa s t lig g e n d e  børnehave gør! 
Den 1 8 .1 1 .7 3  -  ca . en måned e f t e r  se n e ste  møde med kommunen -  kunne v i  sende dem 
e t  o v e r s la g  over u d g iftern e  ved en m id le r t id ig  ombygning a f  Lerbakkehus. Vi send
te  desuden en d e ta lj e r e t  p lan fo r  samme. Vores a r k ite k te r  f i k  kontakt med en mu
r e r , som var k la r  t i l  a t gå i  gang, og som h u r tig t  gav t i lb u d  på de nødvendige 
ombygninger, de indvendige og udvendige a fløb sa rb ejd er  o sv .

Nu s ig te d e  v i  på a t åbne d. 1 .2 .7 4 . Meget manglede. Med den m id le r t id ig e  om
bygning kunne v i  ikke komme op på de 20 børn, v i  havde regn et med, men var nødt 
t i l  a t  s ta r te  med h ø js t  15. Så nu sk u lle  der pukles mere end nogen s in d e . Vi 
havde 2 pædagoger, men manglede børn, penge m.m. Det lyd er  s e lv f ø lg e l ig  under
l i g t ,  a t  v i  manglede penge -  v i  havde jo  ikke brugt a f  leg a tm id le m e  endnu. Og 

se  e v t .  b i la g  v i  var jo  r ig e  -  havde få e t  123.000 kr. t i l  o p r e t te ls e n . Men d e t fo rh o ld t s ig  jo
n r .39, s . 418 sådan, a t v i  ikke havde få e t  r e t  mange a f  dem u d b eta lt -  de var bare b e v i lg e t .

Og i  lø b e t  a f  de 8-9 måneder, der var g å e t , s id en  d e t s id s t e  s to r e  beløb  b le v  
lo v e t  o s ,  havde v i  glem t a t  o r ien te re  dem -  bare tænkt a t de penge var s ik r e  -  
men dog husket a t  s ig e  pænt ta k . Og d erfor  var der f l e r e  a f  dem, der tr o e d e ,  
a t  d et ikke var lykkedes fo r  os a t gennemføre p r o je k te t , og a t v i  ikke v i l l e  få  
brug fo r  pengene. Nu, hvor v i  sa stod  og havde hårdt brug fo r  dem t i l  ombygnin
gen var d e t meget svært a t fa  pengene u d b e ta lt . Det krævede megen s n ild e  og fo r 
han d lin g . Men d e t lyk kedes.

I s lu tn in g e n  a f  november gav kredslægen s in  t i l l a d e l s e  t i l  den m id le r t id ig e  
in d retn in g  a f  Lerbakkehus, men t i l l a d e ls e n  er netop g iv e t  på b e t in g e lse  a f ,  a t
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brugen er  m id le r t id ig . Børnene må kun rø re  der k ort t i d ,  og når kredslæ gens god
k en d else  fa ld e r  væk, fa ld e r  h e le  in s t i t u t io n e n  ig e n . Han kan f ø r s t  g iv e  os t i l 
la d e ls e  t i l  alm. d r i f t ,  når v i  har f å e t  lo v  t i l  a t  la v e  den e g e n t l ig e  in d r e tn in g , 
og d erfo r  sk a l v i  have den sn a r t .

A r b e jd s t ilsy n e t  gav også s in  godkendelse a f  den m id le r t id ig e  in d r e tn in g . Den 
f je r d e  december havde v i  a t t e r  e t  møde med kommunen. Nu g ja ld t  d e t om a t få  grønt 
l y s  -  men også  a t  s ik r e  os d eres s t ø t t e  t i l  d isp e n sa tio n  fr a  b y g g esto p p et. I mø
d e t d e lto g  b l . a .  ek sp ed itio n ssek r etæ ren , byggesagsmanden, sagsb eh an d leren . Vi 
h e n v is te  t i l ,  a t  d irek tø ren  i  p r in c ip p e t  a l le r e d e  havde sa g t ja  t i l  en m id ler 
t i d i g  ombygning, og u n d erstreged e , a t  v i  havde o p f a t t e t ,  d e t betød  n o g e t . -  Ja 
men, d e t g jord e  d et skam o g så . -  "Nå", sagde v i ,  "den e n e s te  måde, d e t kan få  
indhold  p å , er  a t  v i  få r  lo v  t i l  a t s t a r t e  med jo rd arb ejd et og håndværkerne nu. 
E lle r s  kan v i  ikke komme i  jorden fø r  fr o s te n . Og kan v i  f ø r s t  åbne omkring 
ju li -a u g u s t  1974, så  er  der kun 2 -3  måneder, t i l  d e t ny byggestop  ud løb er -  og 
så e r  der ikke n eget t i lb a g e  a f  d e t " m id ler tid ig e" ."  -  Nash, d e t var jo  r i g t i g  
nok. A ltså  f i k  v i  lo v  a t  gå i  gang med k lo a k a rb ejd e t. -  Det var h e ld ig t ,  fo r  mu
reren  var a l le r e d e  i  sv in g l De sagde a t v i  kun s k u lle  b e ta le  301 a f  den m id ler 
t id i g e  in d re tn in g . V i havde e l l e r s  regn et med a t  s k u lle  lægge h e le  b e lø b e t ud 
s e lv .  V i f i k  n o g le  kommentarer t i l  in d r e tn in g s fo r s la g e t  og loved e  a t  fremsende 
rev id ered e  teg n in g er  og budget.

R esten a f  december g ik  ned a t  fo rsø g e  a t s k a ffe  penge, h o ld e byggemøder, 
s k a ffe  børn, h o ld e n y t v en te lis te fo ræ ld r em ø d e , snakke in d r e tn in g , b e s t i l l e  møbler 
o sv .

Da v i  i  s lu tn in g e n  a f  januar 1974 rykkede in d e n r ig s m in is te r ie t  fo r  svar på 
v o res ansøgning om d isp e n sa tio n  fr a  b y g g esto p p et, f i k  v i  a t v id e ,  a t e k sp ed i
tio n ssek re tæ ren  i  d ir e k to r a te t ,  H olst L arsen, havde været i  kontakt med m in is te  
r i e t  fo r  læ ngst og s a g t ,  a t  nu laved e v i  e t  b i l l i g e r e  p r o je k t , og a t v i  d erfo r  
ikke var in te r e s s e r e t  i  d isp e n sa tio n  læ ngere! Det havde H o lst Larsen g jo r t  a l l e  
rede fø r  v o res møde med ham den 4. december -  men os havde han ikke sa g t noget 
t i l .  Dagen e f t e r  f i k  v i  e t  brev fr a  in d e n r ig s m in is te r ie t  med a f s la g  -  uden be
gru n d else .

I in d e n r ig sm in is te r ie t  f i k  v i  sam tid ig  a t v id e ,  h vorled es b yggestop p et fo r 
to lk e d e s . B yggerier under 200.000 k r . var t i l l a d t ,  men man m åtte ikke la v e  to  
ombygninger l i g e  e f t e r  hinanden, h vert på e t  mindre b e lø b . Men man m åtte t i l s y 
neladende godt la v e  een , s e lv  om den var d e l a f  en s tø r r e  e n tr e p r is e .  Vi kunne 
a l t s å ,  måske, godt have p r e s se t  en bedre m id le r t id ig  ombygning igennem.

I lø b e t a f  januar f i k  v i  t e l e f o n ,  b y g g er ie t var i  fu ld  gang -  og v i  regnede 
med s e lv  a t kunne gå i  gang med a t male t r e  uger inde i  måneden. Nu s k u lle  d et 
h e le  gå l i d t  mere g la t .  Men vores "venner" i  kommunen lagd e endnu n og le  pinde i  
v e jen  fo r  o s .  Da e t  par a f  os s k u lle  ind i  d r if t s a fd e l in g e n  med n o g le  p a p ir e r ,  
b le v  v i  bedt om e t  nyt d r if t sb u d g e t . V i havde indsendt d e t -  men d et var fo r 
svundet hos sagsb ehan dleren . De fo r sø g te  også a t gøre d e t t i l  vo res  f e j l ,  a t  h e
l e  sagen ikke var b le v e t  send t t i l  s o c ia l s t y r e l s e n  endnu. Den s k u lle  være der 
se n e s t  3 måneder fø r  åbningen. Når d e t ikke var s k e t ,  kunne man ikke regne med 
a t  kunne åbne . . . .

Vi havde im id le r t id  medbragt en kommenteret udgave a f  b ø m e- og ungdomsfor

se  e v t .  b i la g  
n r .40 , s . 418
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so rg slo v en  og læ ste  nu h ø jt  a f  den, om kommunens p l i g t  t i l  a t o r ie n te r e  -  fo r  en  
meget f lo v  sagsb ehan dler. Vi v i l l e  ikke opgive a t  åbne 1. februar -  nu v i l l e  v i  
i  gang. Men midt i  januar havde v i  s ta d ig  ingen b ase . Vi f ik  en a f t a le  med vug
g estu en  om a t  de kunne hjælpe os m id le r t id ig t .  -  Vi manglede s ta d ig  1 /2  pædagog, 
samt børn -  på d et tidsp unk t var o p ta g e ls e s l i s t e n  svundet ind t i l  8.

2E ndelig  fand t v i  en tom b u tik  på 40 m t i l  den r ig t ig e  p r is .  V i ringede
stra k s  t i l  sagsbehandleren og fo r la n g te  e t  møde om butikken. Det f ik  v i .  E fter
en k ort sam tale tog  m ødedeltagerne med ud og så på lo k a le t .  De fand t d e t udmær
k e t ,  men kunne ikke godkende på s te d e t .  Vi kunne regne med a t få  godkendt ombyg
n in g su d g ifte r  på 12-13.000  kr. -  Rent fa k t is k  f ik  v i  5 .000 -  under p r es .

Im ellem tiden havde a l l e  t r a v l t  med a t male i  Lerbakkehus. Der var ikke me
g e t  ly s  deroppe, så v i  havde van sk eligh ed er med v in term ørk et. Opvarmningsmulig
hederne var h e l le r  ikke fo r  gode. Vi fyred e med brænde i  en ovn, der ikke var 
b eregn et t i l  d e t -  men v i  havde d e t skam e l l e r s  h y g g e lig t .

I s lu tn in g e n  a f  januar kunne v i  holde fællesm øde med god t i l s l u t n i n g .  V i f i k  
snakket om f l e r e  v ig t ig e  t in g ,  og f ik  nedsat e t  h u r t ig t  arbejdende udvalg t i l  a t  
købe l e g e t ø j .

Den 1. februar var v i  k lar  -  k l .  8 k ørte bussen fr a  vuggestuen med 6 børn,
f i r e  foræ ldre og 1 pædagog. Vi begyndte med morgenmad i  Lerbakkehus, leged e  med
d et ny l e g e t ø j ,  laved e d e j ,  g ik  en tim es tu r i  skoven, s p i s t e  fr o k o s t , bagte  
brød, lagde de små t i l  a t  so ve , mens de s to r e  leg ed e , drak cacao med hjemmebagt 
brød -  k ø rte  hjem og var t i lb a g e  i  Røde Rose k l .  16.

Nu har ungerne d et godt -  v i  er  b le v e t  f l e r e  s id en  åbningen, men har været
længe om a t komme over den o p lø sn in g , som den megen modgang sk ab te . Vi har s i 

se  e v t .  b i la g  den arbejde med vedtæ gter -  og få e t  dem ved tag et på e t  fæ llesm øde. Vi har ta g e t
n r .41, s . 418 basen i  brug, s e lv  om den ikke er  h e l t  fæ r d ig in d r e tte t . Og nu er  v i  ved a t  orga

n is e r e  os ig e n , la v e  a rb e jd sd e lin g  og få  sam let de lø s e  ender op: den manglende 
d isp e n sa tio n  fr a  byggestop p et, kommunegarantien t i l  den en d e lig e  ombygning e t c .

Lerbakkehus åbnet
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Det e r  d e j l i g t  a t le g e

-  V i s lu t t e r  h is t o r ie n  her i  maj 1974, men inden denne bog er  b le v e t  t r y k t ,  sk a l 
d e t såmand nok v i s e  s i g ,  a t v i  har få e t  endnu e t  par gode h i s t o r ie r  t i l  sam lin 
gen.



Lidt om Rosenbladet-kvarterets avis
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2. årgang

r o s e n  
b l a d e t

NR- 13 MARTS 1974
o e r a k t iv i t e t e r  i  k v a r te re t .  Røde R o se .

INDHOLD:
Kongsgaarden og Top-House . . . .  3
P est og k varter   .............   4
Børnehavegn'' —  ..................   6

I s lu tn in g e n  a f  1972 b e s lu tte d e  j e g ,  en a f  k v a r te r e ts  b eb oere, a t fo rsø g e  
mig som redaktør a f  en abonnem entsavis, "R osenbladet".

Min baggrund var den, a t je g  e f t e r  a t  have b oet her e t  år modtog b la d e t  
"Røde Rose n r . 6", h v i lk e t  f ik  mig t i l  a t  gå a k t iv t  ind i  børnehavegruppen fr a  
sommeren 1972. Jeg f ø l t e  i  s ta r te n  en d e l besvær med a t t i lp a s s e  mig gruppen, 
som på det tid sp u n k t var gammel og godt sammenarbejdet. Jeg  m åtte bruge en h e l  
d e l t i d  på a t  sæ tte  mig ind i  fo r h is to r ie n  og den a k tu e l le  s i t u a t io n  ved hjælp  
a f  d et ark ivered e p a p irm ater ia le  og de in ter n e  m ød ereferater .

Det s to r e  o v erb lik  og kontakten med de andre grupper i  k v a r te r e t , f ø l t e  je g  
dengang, var fo rb eh o ld t n o g le  få  sæ r lig t  a k tiv e  p erson er , som havde d e lta g e t  i  
f l e r e  gruppers arbejde gennem længere t id .

Jeg tæ nkte, a t mange andre m åtte have h a ft  de samme problem er, og a t  e t  b lad  
med b l .a .  en l e t t e r e  t i lg æ n g e lig  m ånedlig o v e r s ig t  over tin g e n e s  fo r lø b , kunne 
hjæ lpe mange a f  os med a t overskue vores s it u a t io n  og dermed s ty rk e  sammenholdet 
på tværs a f  grupperne.

Nogle h ø jtfly v e n d e  p lan er om senere a t  udvide red aktionen  t i l  en e g e n t l ig  
"kvarters-kom m unikationsgruppe" har je g  ikke kunnet v ir k e l ig g ø r e . Det var e l l e r s  
min tank e, a t  v i  så  også kunne påtage os andre opgaver, som f .e k s .  den f a s t e  
vagtordning på k o n to re t, og e v e n tu e lt  skabe e t  endnu bedre m ødested, en kvar
te r s c a fé  e l l e r  n oget lig n en d e . Et s t i f t e n d e  møde, med h en b lik  på a t fø re  d e t te  
ud i  l i v e t ,  f ik  im id le r t id  ikke t i ls t r æ k k e lig  med t i l s l u t n i n g ,  men fø r te  dog 
t i l  a t v i  er  b le v e t  l i d t  f l e r e  om s e lv e  red a k tio n sa rb e jd et.

R osenbladet har endnu ikke h a ft  t id  t i l  a t  f in d e  nogen f a s t  form, så je g  
sk a l n ø je s  med k ort a t redegøre fo r  n o g le  p r a k tisk e  fo rh o ld  i  fo r b in d e lse  med 
den h id t id ig e  d r i f t ,  og i  ø v r ig t  h en v ise  t i l  d e t b i la g t e  b ladeksem pel.

P ostg irok on to  t i l  abonnem entsindbetalinger: b lan k et t i l  o p r e t te ls e n  få s  på 
p o sth u se t. Da kontoen ikke er  p e r s o n lig , kræves der dokum entation. Det k lared e  
je g  ved a t  a f t a l e  en dato e f t e r  d et f ø r s te  nummers p la n la g te  u d g iv e ls e , inden

se  e v t .  b i la g  
n r . l ,  s . 422
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h v ilk e n  p o stg iro k o n to r e t s k u lle  have modtaget e t  eksemplar a f  b la d e t . I modsat 
fa ld  v i l l e  kontoen b l iv e  lukket igen .

Abonnenterne. -  Jeg lod  stra k s f r e m s t i l le  g ir o in d b e ta lin g sk o r t med p åtryk t 
gironummer, b la d e ts  navn og a d resse . D isse  b le v  sammen med e t  d u p lik er e t oplæg, 
h vori je g  red egjorde fo r  mine b lad p lan er, fo r d e lt  i  a l l e  de a k tiv e  grupper. Som 
r e s u lt a t  h era f kunne je g  en måned e f t e r ,  i  begyndelsen a f  februar 1973, udsen
de d et fø r s te  Rosenblad i  60 eksem plarer.

Siden er  v i  som nævnt b le v e t  f l e r e  om a rb e jd e t , og v i  har på f o r s k e l l ig  må
de fo r sø g t  a t udbrede kendskabet t i l  b la d e ts  e k s is te n s .  F .e k s . ved hjælp a f  små 
p la k a te r  og annoncering i  Røde Roses andre b lad e . Bedst r e s u lta t  har d e t dog 
g iv e t  a t uddele re s to p la g  som prøvenumre.

O plaget er  nu s t e g e t  t i l  ca . 180. Abonnenterne fo r d e le r  s ig  nogenlunde 
jævnt over h e le  k v a r te r e t , dog f l e s t  hvor der har været e l l e r  er lo k a le  a k t iv i 
t e t e r  igang (F en risgad e, Vølundsgade, . . . ) .  A bonnentkartoteket om fatter endnu 
la n g t fr a  a l l e  gruppernes medlemmer, men t i l  gengæld en d e l ik k e -a k t iv e , som 
herved v is e r  d eres in te r e s s e  e l l e r  sympati -  og måske få r  l y s t  t i l  a t være med 
s e lv .  Mere end en fje r d e d e l er  ud en kvarters, h era f dog mange f r a f ly t t e d e .

Ved a t  b en y tte  abonnementsordningen har v i  få e t  ud valgt en læ serskare b e
ståend e a f  i  fo rv e jen  a k tiv e  e l l e r  in te r e sse r e d e  mennesker. R osenbladet har 
a l t s å  få e t  karakter a f  e t  in te r n t m ed d elelsesb lad , snarere end en b eb o era v is.
En a v is  t i l  7300 husstande v i l l e  have h a ft e t  h e lt  andet ind hold , og de p rob le
mer, je g  om ta lte  i  ind led n in gen , v i l l e  ikke b l iv e  l ø s t .  Den v i l l e  b l iv e  temme
l i g  uoverkommelig a t lav e  og fo r d e le  hver måned, og v i  v i l l e  A/ære tvun get t i l  
a t modtage kommerciel annoncering, med d eraf fø lgend e afhængighed.

Økonomi. -  Abonnementsindtægterne ( t i l  dato ca . 2300 k r .)  har v i s t  s ig  t i l 
stræ k k e lig e  t i l  a t kunne dække b la d e ts  u d g if te r  . Da a l t  arb ejd e, også d et ren t  
p r a k tisk e  (tryk ning  m .v .) b l iv e r  g jo r t  a f  os s e lv ,  og da v i  har e t  hold  a f  f r i 
v i l l i g e  b laduddelere fo r d e lt  ud over h e le  k v a r te r e t , har v i  kunnet holde p r isen  
fo r  en årgang (10-12 numre) nede på 10 k r . , h v ilk e t  ikke s k u lle  kunne afskrække 
nogen. Abonnenterne udenfor k varteret få r  t i l s e n d t  b la d e t som tryk sag  fo r  dob
b e l t  p r is .

De s tø r s te  u d g if tsp o s te r  er  p a p ir , s t e n c i l s ,  k on volu tter  og frimærker. Her
udover er  der en d e l løbende u d g if te r  a f  varierend e a r t ,  samt n og le  engangsan- 
s k a f f e l s e r .  Det er  dog m uligt a t k lare  s ig  med meget få  m id ler , når man har ad
gang t i l  en d u p lik a to r .

Redaktionen b estår  nu a f  3 person er, som hver ta g er  s ig  a f  en bestem t t r e -
d ie d e l a f  de a k tu e lle  emner.

Derudover har v i  fo r sø g t a t udnævne f a s te  korrespondenter i  a l l e  de a k tiv e  
grupper. Det var så meningen, a t d is s e  hver måned inden b la d e ts  d ead lin e  au to
m atisk  s k u lle  sende os rapporter om tin g en es  fo r lø b . I v irk e lig h ed en  b e stå r  en 
meget s to r  d e l a f  vores arbejde dog s ta d ig  i  a t rykke grupperne fo r  o p ly sn in g er , 
hver gang v i  sk a l have e t  nyt nummer ud.

Vi v i l  h e ls t  have, a t så mange som m uligt sk r iv er  på s k i f t ,  og v i  v i l  meget 
n ø d ig t s e lv  om tale t in g ,  som v i  ikke har d e lta g e t  a k t iv t  i .  I n d t i l  nu har mere 
end 30 fo r s k e l l ig e  beboere sk revet k ortere e l l e r  længere indlæg e l l e r  teg n e t  
i l lu s t r a t io n e r  t i l  R osenbladet.
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En uges t i d  e f t e r  d e a d lin e  mødes v i ,  medbringende hver v ores s t o f  ren sk re
v e t  i  s p a lte r .  V i sæ tte r  s id ern e  op med o v e r s k r if te r  og i l lu s t r a t io n e r  og la v e r  
en fo r s id e  med in d h o ld so v e r s ig t  og b lik fa n g .

Trykning. -  I s ta r te n  du p lik ered e v i  med a lm in d e lig e  m askinskrevne s t e n c i l s  
men nu få r  v i  de f l e s t e  s id e r  varm ekopieret på th e r m o ste n c ils , h v i lk e t  g iv e r  os 
m ulighed fo r  også  a t  medtage s tr e g te g n in g e r , a v isu d k lip , m .v. Vi har også  ind  
im ellem  f å e t  f r e m s t i l l e t  e le k t r o s t e n c i l s  e l l e r  o f f s e t - t r y k t  e n k e lte  ark , når 
d e t var nødvendigt a f  hensyn t i l  k v a l i t e t e n ,  g e n g iv e lse n  a f  fo to s  f . e k s .

F orsid en  har v i  få e t  o f f s e t - t r y k t  i  e t  s tø r r e  oplag med e t  hoved og e t  kvar
te r sk o r t  i  rø d t på g u lt  d u p lik a to rp ap ir . Kun den m id ter ste  d e l a f  s id e n  kan v i  
v a r ie r e  fr a  gang t i l  gang.

Når a l t  e r  k la r t ,  mødes v i  igen  fo r  a t d u p lik er e , sam le, hæ fte og a d r e sse r e ,  
og b ladene b r in g es ud t i l  v id e r e fo r d e lin g .

D is tr ib u t io n . -  En d e l abonnenter har på op ford ring  m eldt s ig  t i l  a t fo r d e le  
blade i  d eres n ab olag . V i har d e l t  k v a r te re t op i  8 d i s t r i k t e r ,  og inden fo r  
h vert a f  d i s s e  sørger  een bestem t fo r  v id e r e fo r d e lin g e n , e v e n tu e lt  med hjæ lp a f  
andre f r i v i l l i g e .  B ladet s k u lle  normalt være ud inden m idten a f  måneden.

Rosenbladet kræver a l t s å  hver måned en k o rtva r ig  a rb e jd s in d sa ts  med mange 
in v o lv ered e . I n d t i l  nu er  der udkommet 12 numre med e t  A 4 -s id e ta l på mellem 6 
og 18. Med e n k e lte  u n d tag e lser  er  a l l e  de v ig t i g s t e  a k t iv i t e t e r s  fo r lø b  b le v e t  
f u lg t .  Vi f ø l e r ,  a t  r e s u lt a t e t  har været s l id d e t  værd, og a t b la d e t er  b le v e t  
e t  v i g t i g t  supplement t i l  gruppernes arb ejd e.

Hvis du s e lv  -  e f t e r  a t  have læ st denne bog om Røde Rose -  har få e t  l y s t  
t i l  a t  fø lg e  med i  hvad der sker h e r , så er  p r ise n  p . t .  10 kr. fo r  dem der bor 
i  Røde R ose, og 20 kr. fo r  dem der bor uden fo r  k v a r te r e t , fo r  de næste 10 må
nedi ig e  ' numre . B eløb et kan in d b eta le s  på g ir o  4 21 85 58, R osenb lad et, Mimers
gade 15, 4 . t h . , 2200 København N.
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D. 11. januar 1971 in v ite r e d e  vuggestuegruppe I ,  v ia  en p la n c h e u d s t i l l in g  
og n o g le  lø b e se d le r  i  Gormsgade og Rådmandsgade, beboere i  Røde Rose området 
t i l  e t  møde på Rådmandsgade s k o le . Vuggestuegruppe I havde h a ft  h e ld  t i l  a t  f i n 
de egnede lo k a le r  t i l  en vu ggestu e k ort e f t e r  deres s t a r t ,  og de v i l l e  nu g iv e  
bolden v id e r e  t i l  nye mennesker, der var in te r e s se r e d e  i  a t gøre e t  stykk e a r 
b ejde s e lv  fo r  a t o p r e tte  en v u ggestu e . Der mødte mange op og de f l e s t e  var og
så in te r e s se r e d e , v i  a f t a l t e  i  h vert fa ld  a t  mødes den e fte r fø lg e n d e  søndag fo r  
ligesom  gruppe I a t s t a r t e  med en tu r  rundt i  k v a r te r e t .

V i s ta r te d e  fr a  Thorsgade 7 , d e r e fte r  g ik  v i  ad N ørrebrogade, hvor v i  k ig 
gede ind i  a l l e  baggårde fo r  om m u lig t a t  f in d e  noget eg n e t. Så f o r t s a t t e  v i  ad 
J agtvej og k iggede b l .a .  på Baenckes fa b r ik  som stod  tom, d e r e f te r  g ik  v i  igen  
t i l  Thorsgade og k iggede på e t  p le jeh jem , som havde en d e j l i g  udbygning i  gå r
den. V i k iggede på forbundsgrunden (der hvor Top-house l ig g e r  nu) og t i l  s id s t  
var v i  ved sk o tø jsfa b r ik k en  på h jørn et a f  Heimdalsgade og Mimersgade. Vi f ik  
m asser a f  f r i s k  l u f t ,  så masser a f  tomme lo k a le r  og m åtte nu t i l  a t  f in d e  ud 
a f ,  hvem der e jed e  hvad. Vi v i l l e  så  kontakte dem fo r  om m u lig t a t l e j e  d eres  
lo k a le r  og e v t .  få  dem t i l  a t b yg;e om fo r  o s .

FIX

Inden v i  nåede så la n g t så en fra  gruppen en annonce i  P o li t ik e n  med n o g le  
lo k a le r  t i l  l e j e  på J a g tv e j . Vi r in ged e firm aet op og f i k  a f t a l t  e t  møde. D i
rek tøren  var meget p o s i t iv  og v i  f ik  u d le v e r e t teg n in g er  så  v i  kunne la v e  e t  
s k i t s e f o r s la g .  Lokalerne var på d et tid sp u n k t u d le je t  t i l  en ch ok o la d efa b rik , 
som s k u lle  f l y t t e .  De lå  i  e t  baghus og var meget a n v en d e lig e , da der var en 
god gård foran . Ejendommen e je d e s  a f  FIX so ig n e r in g s a n s ta lt  og d e t var deres  
d irek tø r  v i  forhandlede med.

Så g ik  v i  e l l e r s  i  gang med a rb e jd e t . F ørst a f  a l t  m åtte v i  i  S o c ia ls t y 
r e ls e n  fo r  a t  få  v e jled n in g en  t i l  in d retn in g  a f  d a g in s t i tu t io n e r . Et par uger 
e f t e r  havde v i ,  e f t e r  2 møder og 2 op m ålin gsture, få e t  teg n e t en s k i t s e  op. Via 
in it ia t iv g r u p p e n  f i k  v i  f a t  i  en a r k ite k t  som h ja lp  os med a t tegn e fæ rd ig . Sam
t i d i g  begyndte v i  a t snakke om h v ilk e  myndigheder v i  s k u lle  i  fo r b in d e lse  med, 
og hvordan v i  e l l e r s  s k u lle  forh o ld e o s . Vi f ik  en a f  d e lta g ern e  i  vuggestuegrup
pe I t i l  a t  d e lta g e  i  vores møder og gå med t i l  myndighederne, da de jo  havde 
d et i  f r i s k  er in d r in g . I lø b e t  a f  e t  par måneder f i k  v i  la v e t  e t  fæ rd ig t s k i t s e 
fo r s la g ,  og v i  fo re la g d e  d e t s tra k s  fo r  d irek tø ren . Han havde ikke n oget a t ind
vende udover a t  firm a ets  egen a r k ite k t  s k u lle  se  på d et og la v e  e t  o v ers la g  
over u d g if te r n e .

I m ellem tiden begyndte v i  så  a t henvende os t i l  myndighederne, som s k u lle  
godkende in s t i tu t io n e n . S o c ia ls t y r e ls e n , der s k u lle  se  på fo r d e lin g e n  a f  de en
k e lt e  rum, samt hvor mange børn og a n s a t te ,  der s k u lle  være, havde kun den ind
s ig e l s e ,  a t der s k u lle  være e t  iso la tio n sru m . A r b e jd s t i ls y n e t , som s k u lle  se  på 
de a n sa tte s  a rb e jd sfo rh o ld  havde kun en bemærkning om en branddør. Sundhedsvæ
s e n e t ,  der s k u lle  godkende de h y g ie jn isk e  forh o ld  havde ingen bemærkninger.

Møderne med myndighederne var v i  nødt t i l  a t ho lde om dagen, da de jo  ikke  
har åbent om a ften en . Det r e su lte r e d e  da også i ,  a t v i  ikke kunne møde så  t a l 
stæ rkt op, som v i  gerne v i l l e .  Vores aftenmøder g ik  så med a t  snakke om, hvad 
der var sk e t om dagen, så le d e s  a t  a l l e  kunne fø lg e  med. Det var nødvendigt fo r  
a t  v i  allesammen kunne d e lta g e  i  snakken om, hvordan v i  s k u lle  lø s e  de p r o b le -
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Vores s k i t s e f o r s la g  t i l  vuggestuen  hos FIX

mer v i  s tø d te  på , men betød også , a t d et t i t  tog  lang t id  a t få  ta g e t  en b e s lu t 
n in g  a l l e  var en ig e  om.

U ndervejs med de f o r s k e l l ig e  myndigheder sørgede v i  fo r  a t holde d irek tøren  
ajour med hvor lan g t v i  var kommet og sam tid ig  rykkede v i  fo r  a t hans a r k ite k t  
s k u lle  gennemgå p r o je k te t .

Det var d erfo r  med s to r  o v e r r a sk e lse , a t v i  den 11. maj modtog e t  brev fra  
FIX, hvori de m eddelte o s ,  a t vores p rojek t desværre ikke kunne godkendes hos 
b e s ty r e lse n  a f  nævnte 3 årsager:
1. Den t id l ig e r e  l e j e r  ønskede a t forlænge le je m å le t (d e tte  var im id le r t id

løg n , eftersom  v i  gennem en te le fo n sa m ta le  f ik  a t v id e , a t de s k u lle  f l y t t e
som p la n la g t)

2. A rk itek ten  havde s e t  på vores tegn in ger og udregnet en p r i s ,  som FIX's be
s t y r e l s e  mente b le v  fo r  kostbar (d e tte  var im id le r t id  en sag udelukkende
mellem kommunen og os i  gruppen).

3. De nævnte endvidere a t de le d ig e  lo k a le r  f o r t r in s v is  s k u lle  l e j e s  ud t i l  
l e j e r e ,  som r e la t iv t  h u r tig t  kunne o p s ig e s , h v is  de s e lv  f ik  behov fo r  lo 
k a lern e . (D ette  sy n tes  v i  jo  nok de kunne have sa g t t i d l i g e r e ,  så v i  kunne 
have sp aret f l e r e  måneders in te n s iv t  arb ejd e).

E fter  a t v i  havde modtaget d e tte  nedslående brev undersøgte v i  i  a k t i e s e l 
sk a b sr e g is te r e t , hvem der sad i  b e s ty r e lse n . Nogle stykker a f  os opsøgte dem, 
men de var s e lv f ø lg e l ig  v a n sk e lig e  a t komme i  kontakt med. De p åstod , at de ikke  
kendte noget t i l  sagen , og ikke v i l l e  u d ta le  s ig ,  fø r  de havde t a l t  med de an
dre bestyrelsesm edlem m er. Vi skrev så e t  brev t i l  dem, hvori v i  gjorde dem op
mærksom på den r in ge holdbarhed i  det brev de sendte os den 11. maj. En maneds 
t id  e f t e r  modtog v i  e t  meget kort b rev , hvori de b lo t  h e n v iste  t i l  d et t i d l i g e 
re brev. Vi svarede herpå, a t v i  fandt deres svar u s a g l ig t ,  og har ikke senere  
h ørt noget i  sagen.

se e v t .  b i la g  
n r . l ,  s . 426

se e v t .  b i la g  
n r .2 , s . 426
se e v t .  b i la g  
n r .3 , s . 426 
se  e v t .  b i la g  
n r .4 , s . 427
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Et par styk k er fr a  gruppen havde sam tid ig  været i  kontakt med fr itte r g r u p p e n  
fo r  a t  se  om v i  måske i  fæ lle ssk a b  kunne bruge sk o tø jsfa b r ik k en  i  H eim dalsgade, 
den havde b l .a .  en ta g e ta g e , der så  ud t i l  a t  være egnet t i l  vu g g estu e . Desværre 
v i s t e  d e t  s ig  også h e r , a t  e je r e n  ikke v i l l e  være med t i l  a t  bygge om.

Nu var der g å et e t  h a lv t år og v i  var igen  på bar bund, v i  prøvede d erfo r  
a t kontakte n o g le  ejendomsmæglere i  k v a r te r e t , og s a t t e  desuden en annonce i  
Nørrebro A v is . Der kom im id le r t id  ingen  rea k tio n er  på noget a f  d e t .

Pinsen^_Thorsgade

Eii d e l a f  os havde hen på e f te r å r e t  s e t  e t  s k i l t  i  døren t i l  en fa b r ik se je n 
dom, hvor 2 . s a l  var t i l  l e j e .  V i kontaktede e je r e n , han v i l l e  meget gerne l e j e  
ud t i l  o s ,  men var t i l  gengæld ikke s æ r lig t  in te r e s s e r e t  i  a t  være med i  ombyg
ning og in d re tn in g . Det var dog ligesom  i  t i l f æ ld e t  med FIX en forudsæ tning f o r ,  
a t  v i  v i l l e  kunne k la re  d e t økonomisk. Ved en ombygning som h u sejeren  s tå r  f o r ,  
b e ta le s  u d g if te n  nem lig over h u s le je n  og den b l iv e r  b e t a l t  1001 a f  s t a t  og kom
mune.

V i f i k  dog teg n in g er  og begyndte fo r fr a  som med FIX, så  v i  kunne fremlægge 
en s k i t s e .  E jeren  var meget i  t v i v l ,  om han kunne lån e penge t i l  ombygning og 
v i l l e  gerne have g a ra n ti fo r  a t  kommunen v i l l e  overtage vu ggestu en , h v is  v i ,  
som han sagd e, s k u lle  b l iv e  træ t a f  a t d r iv e  in s t i t u t io n e n . Det s e lv  om s o c ia l 
s t y r e l s e  og kommune a l t i d  fo r la n g er  en 1 0 -å r ig  u o p s ig e l ig  h u sle jek o n tra k t fo r  
a t  kunne godkende en vu g g estu e , og a t v i  jo  som foræ ldre ikke v i l l e  være in t e r e s 
sered e i  a t  nedlægge in s t i tu t io n e n  l ig e  med d e t samme. Under d e t v id e r e  arbejde  
ned myndighederne sørgede v i  da også fo r  i  e t  p e n g e in s t itu t  a t få  e t  t i l s a g n  
om, a t  e je r e n  godt kunne lån e t i l  ombygningen, desuden f ik  v i  på e t  møde med 
kommunen besked p å , a t  han nok godt i  borgerrepræ sen tationen  v i l l e  kunne få  e t  
t i l s a g n  om kommunens e v t .  o v e r ta g e ls e , men d et v i l l e  fo r s in k e  sagen y d e r lig e r e  
n o g le  måneder.
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De f o r s k e l l ig e  myndigheder v i  b esøg te  med tegn in gerne var meget b eg e jstred e  
fo r  vores id e  med en indendørs le g e p la d s , som v i  havde fo r e s lå e t  i  mangel på en 
udendørs, da lok a lern e  lå  på 2. s a l ,  og de kunne i  ø v r ig t  godkende planerne uden 
kommentarer. D ette fo re la g d e  v i  e jer en  på 3 møder, hvor han i  ø v r ig t  op tråd te  
meget ub eslutsom , d e r e fte r  g ik  sagen i  s ig  s e lv ,  da hans ejendomsmægler m eddelte 
o s ,  a t  d et ikke havde været m uligt a t gennemføre de sk itse r e d e  fo r s la g .

For 3. gang var v i  nu på bar bund, så nu m åtte v i  prøve om der e v t .  kunne 
være en anden vej frem. Vi prøvede a t regne ud hvor meget d e t v i l l e  k o ste  a t kø
be s e lv  og d et v i s t e  s i g ,  a t der ikke var s to r  fo r sk e l på a t  være e je r  e l l e r  l e 
j e r .  Vi f a ld t  t i lb a g e  t i l  Baenckes fa b r ik , som var t i l  s a lg ,  men d et v i s t e  s ig  
h u r t ig t  a t  en d e l lo k a le r  var u d le je t  med 5 års o p s ig e ls e ,  og d et v i l l e  v i  
ikke ven te  på. Det lykkedes os d e r e fte r  a t  få  opsnuset a t d et m este a f  Rådmands
gade, i  den d is p o s it io n s p la n , der var under u d a rb e jd e lse , v i l l e  b l iv e  ud lagt  
t i l  in s t i t u t io n e r ,  så v i  prøvede d erfor  om v i  kunne købe n og le  a f  de små e je n 
domme, som lå  i  enden ved Dagmarsgade. Ejerne var desværre ikke in te r e sse r e d e  i  
at sæ lge på daværende tid sp u n k t, de v i l l e  h e l le r e  a fv en te  kommunens e v t .  ekspro
p r ia t io n , hvor de mente a t kunne få  mere ud a f  d e t . De s t i l l e d e  s ig  i  ø v r ig t  
meget tv iv le n d e  t i l  d e t med en in s t i t u t io n .

Efterhånden som t id e n  var gået tyndede d et k r a f t ig t  ud i  v o res rækker. Nog
l e  f ly t t e d e  fr a  k v a r te r e t , og andre sy n tes  ikke de kunne overkomme a r b e jd e t , så  
v i  var efterhånden kun e t  par stykker t i lb a g e .  Sammen med de andre Røde Rose
grupper begyndte v i  d erfor  a t sk r iv e  e t  b lad  t i l  k v a rteret om vores " re su lta ter"  
og in d k ald te  sam tid ig  t i l  e t  møde på Rådmandsgade sk o le  d . 2 9 .5 .1 9 7 2 , hvor v i  
så håbede på forstæ rkning t i l  forn yet in d sa ts .

HEIMDALSGADEGRUPPEN -  EN FORTSÆTTELSE AF VUGGESTUE GRUPPE II

E fter  vuggestuegruppe I I ' s  mismod på grund a f  a l l e  de n e g a tiv e  r e s u lta te r ,  
var mødet på Rådmandsgade Skole i  s lu tn in gen  a f  maj 1972 en sa ltv a n d s in d sp r ø jt
n in g  fo r  gruppen.

Mødet gav nye medlemmer t i l  gruppen og hvad der v e l  nok betød  m est, e t  t i l 
bud fra  børnehavegruppen: Det nyb yggeri, opmærksomheden i  Fenrisgadegruppen var 
henvendt imod, v i s t e  s ig  a t  være redningen, hvor m ærkeligt d e t end ly d er .

Børnehavegruppen havde henvendt s ig  t i l  bygherren og hans a rk itek tfirm a  
under påskud a f  a t være in te r e s s e r e t  i  lo k a le r  t i l  en børnehave. De gjorde det 
fo r  a t  hjæ lpe beboerne i  Fenrisgade t i l  a t få  op lysn in ger om, hvordan deres op
h o ld sa rea l v i l l e  b l iv e  in d r e t te t .  Bygherren var meget p o s i t iv  over fo r  tanken  
om en in s t i t u t io n  i  b y g g e r ie t , og d et r e su lte r e d e  netop i  e t  lo k a le t ilb u d . Bør
nehavegruppen mente im id le r tid  pa daværende tidsp unk t ikke s e lv  a t kunne b en ytte  
t i lb u d e t ,  og overgav d et d erfor t i l  vuggestuegruppen, med mulighed fo r , a t  de 
e v t . kunne la v e  en base t i l  en u d fly tterb ørn eh ave . A f samme grund kom e t  par 
stykk er fra  børnehavegruppen med i  vores arbejde.

Sam tidig var der gennem en pædagog i  vuggestuen "Røde Rose I" s k a ffe t  kon
ta k t med en gruppe pædagoger -  h oved sagelig  nyuddannede fra  Teglgårdsstræ de Se
minarium - så vores gruppes arbejdsm uligheder s k u lle  være de b e d ste .
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MEN HVAD VM DET RENT FAKTISK VI GIK IGANG MED?

B y g g e r ie t , der v i l l e  røre fæ rd ig t i  december 1973, var e t  ty p isk  sp ek u la 
t io n sb y g g e r i iaed k o r r id o r le j lig h e d e r  d v s. e n s id ig e  e tv æ r e lse s  le j l ig h e d e r  på 
hver s id e  a f  en gang midt i  h u se t.

H ele g å rd a rea le t b l iv e r  fo rb eh o ld t b i l e r s  k ø r se l og park erin g .
De kommende beboeres op h old sareal b l iv e r  på en te r r a s s e  (dæk over p a rk er in g s-  

gården) i  1 . s a l s  højde ned kun en tr e d ie d e l  a f  gårdens a r e a l .
H e r t i l  få r  v i  adgang og må bruge næsten h a lv d e len  t i l  leg ep la d s  i

H n lk en _ in stitu tion _ reg n er_ y i_ m .ed _ a t_ få _ -_ o g_ h v ilk en _ v ille_ v i_ h a v e?

Den i n s t i t u t io n  v i  regner med a t  f å ,  kommer t i l  a t l ig g e  på 1 . s a l  med d i 
r e k te  udgang f i l  ovennævnte o p h o ld sa rea l. Det b l iv e r  en in te g r e r e t  i n s t i t u t io n  
ned p la d s t i l  38 (40) b øm  i  a ld eren  fr a  0-8 å r , fo r d e lt  i  3 grupper. En med 8 
børn i  a ld eren  fr a  0 -2  år og 2 med hver 15 (16) bøm  fr a  2-8 å r . Hver gruppe 
fa r  s in e  grupperum mod sy d v e s t , vendt mod leg ep la d sen .

Af rum f i l  andre a k t iv i t e t e r  b l iv e r  der:
Et r i g t i g t  værksted med b l .a .  høvlebænk og f i le b o r d . Et "vådt værksted" -  

pjaskerum med b l .a .  e t  sop p eb assin . Et alrum t i l  fæ l le s  pladskrævende a k t i v i t e 
t e r .  Et personalerum  v i  ikke a len e  v i l  bruge t i l  "gemmested" fo r  s t r e s s e t  p er
s o n a le , men nænaere t i l  in s t i tu t io n e n s  "pæne s tu e " , der sk a l in d r e t te s  som en 
s tu e  i  e t  a lm in d e lig t  hjem. Her sk a l b l .a .  være tæppe på g u lv e t ,  TV, b løde s t o 
l e  o s v . , s å le d e s  a t  børnene i  in s t i tu t io n e n  har n oget de sk a l b ehand le/fæ rdes i  
som. hjemme.

De ø v r ig e  rum, der sk a l være, har v i  fo r sø g t  a t  lægge på de d å r l ig s t e  s t e 
d er . For dem er  der nok a f ,  netop på grund a f ,  a t  d e t er  e t  sp ek u la tion sb y g g er i 
v i  e r  k o n e t  ind i .  K orrid orsystem et, med de e tv æ r e lse s  le j l ig h e d e r ,  b e ty d er , 
a t husdybden b l iv e r  meget s to r . Det g iv e r  n o g le  k e d e lig e  mørke a r e a le r  midt i  
h u se t. .Endvidere kunne de bærende k on stru k tion er  kun ændres s å le d e s ,  a t der kun 
kunne la v e s  døre ganske bestem te s te d e r . D ette har b e ty d e t , a t  de bygningsmæs
s ig e  rammer i  høj grad har været medbestemmende fo r  in s t i tu t io n e n s  e n d e lig e  ud
seen de. løk ken , garderobe, t o i l e t t e r  og rengøringsrum  m.m. er  h e n v is t  t i l  mindre 
gode p la c e r in g e r  i  m idten a f  h u se t.

Med hensyn t i l .  legepladsen , er  v i  som nævnt i  den s i t u a t io n ,  a t v i  må tage  
noget a f  beboernes i  fo r v e je n  neget sparsomme o p h o ld sa rea l. Vi har d erfo r  g jo r t  
meget ud a f  den og har b l . a .  v a lg t  en b l id  afgrænsning med b lom sterk asser samt 
p la c e r e t  e t  k la t r e s t a t iv ,  så  d e t også kan b e n y tte s  a f  andre end in s t i tu t io n e n s  
b ø m , og h o ld er  i  øvrig t, le g e p la d s ø l  åben, når v i  ikke s e lv  er  d er . Vi tr o r  d et 
b l iv e r  t i l  a l l e s  t i l f r e d s h e d , -  isæ r da bygherren nok ikke s e lv  v i l  gøre noget 
ved beboernes op h o ld sarea l.

Vores h a lv d e l har v i  in d r e t te t  så  de små og s to r e  har m ulighed fo r  a t være 
hver fo r  s i g .  F le r e  s te d e r  har v i  p røvet a t  la v e  hyggekroge med "spændende" 
h jørn er , sam tid ig  med, a t  der også  b l iv e r  p lad s nok t i l  a t cy k le  o sv .



M en_det_yar_en_lang_yej_at_ko^e_så v id t

Bygherren prøvede fø r s t  a t g iv e  os 4. sa le n  med leg ep la d s  på t a g e t ,  dernæst 
s tu eeta gen  (der var svær a t l e j e  ud) med leg ep la d s i  gården.

Det endte med, a t v i  f ik  h e le  1. s a ls -e ta g e n  t i l  rådighed.
Det var enormt med p la d s , a l t  fo r  meget t i l  én vuggestue.
I fæ lle ssk a b  med e t  par repræ sentanter fr a  børnehavegruppen og de in te r e s s e 

rede pædagoger kom v i  d erfor  -  over ideen  om både en vuggestue og en børnehave 
-  ind på tanken om en in te g r e r e t  in s t i t u t io n .

DEN STORE FORVIRRING GRIBER ALLE

Den in teg rered e  in s t itu tio n s fo r m  var på det tid sp u n k t e t  meget tå g e t  begreb
ikke a len e  fo r  o s ,  men også fo r  a l l e  dem v i  henvendte os t i l  fo r  a t få  noget a t
v id e .

D e tte , og a t v i  ikke havde g jo r t  os k la r t ,  hvad v i  v i l l e  med in s t i tu t io n e n  
andet end a t sk a ffe  vu ggestu e- og børnehavepladser, b etød , a t v i  fægtede os frem  
i  b lin d e .

Vi prøvede a t tegne -  in d r e tte  e f t e r  gældende pladsnorm eringer og n og le  
fo r e lø b ig e  c irk u læ rer , da der endnu ikke fan d tes noget bestem t om in teg rered e  
in s t i t u t io n e r .

Den megen p lads v i l l e  betyde en in s t i t u t io n  på omkring 70 børn! Der v i l l e  
godt nok b l iv e  mulighed fo r  a t opnå a l l e  de t i lb u d  v i  ønskede, a t børnene sk u l
l e  have, men s tø r r e ls e n  v i l l e  b l iv e  u o v ersk u elig  fo r  a l l e  og enhver.

Vi b esøg te  in s t i t u t io n e r  der sk u lle  være in tegrered e  men b le v  ikke meget 
k lo g ere .

I S o c ia ls ty r e ls e n  mente de ik k e , v i  kunne la v e  en in te g r e r e t  in s t i t u t io n  i  
den s la g s  b y g g er i, i  hvert fa ld  s k u lle  v i  have noget mere konkret a t gå ud f r a ,  
h v is  de s k u lle  hjæ lpe o s . Hjælp kunne v i  i  ø v r ig t  nok ikke regne med i  frem tiden  
da S o c ia ls ty r e ls e n s  opgave i  denne sammenhæng overdrages kommunen i  fø lg e  den 
fungerende, men på indeværende tidsp unk t (feb . 1974) endnu ikke ik r a ft tr å d te  
B ista n d slo v .

Bygherrens a r k ite k t  pressed e os d e ls  fo r  forh an d lin ger med kommunen om en 
godkendelse og en økonomisk g a r a n ti, d e ls  fo r  e t  in d r e tn in g sfo r s la g  herunder en 
s t i l l in g t a g e n  t i l  åbningerne i  væggene, da de ikke kunne la v e s  sen e re . Om mu
l i g t  s k u lle  b y g g er ie t stan d ses fo r  a t den bærende kon stru k tion  kunne ændres.

V i laved e 4 f o r s k e l l ig e  in d re tn in g sfo rs la g  og a rk itek ten  1 -  a l l e  k a ssere
de v i  igen .

Pædagogerne havde ikke i  fo rv ejen  b esk æ ftig e t s ig  meget med den in teg rered e  
in s t itu t io n s fo r m , så på d e tte  omrade brugte v i  megen t id  på a t t a l e  fo r b i h in 
anden. Derfor b le v  det fø r s t  på e t  meget sen t tidsp unk t k la r t  a t  n og le  a f  pæ
dagogerne kun ønskede a t besk æ ftige s ig  med en in s t i t u t io n  uden de h e lt  sma 
børn.

Midt i  det h e le  f ik  v i  a t v id e a t b y g g er ie t ikke kunne sta n d ses og de bæren
de kon stru k tion er ikke la v es  om. Der v i l l e  kun b l iv e  a fs a t  de h u lle r  i  væggene, 
som a rk itek ten  t id l ig e r e  havde v i s t  os i  s i t  in d r e tn in g sfo r s la g .

E fter  4-5 måneder med a l t  d e tte  kunne v i  ikke b l iv e  ved på samme måde.
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VI PRØVER AT FA STYR PÅ TINGENE

Det var november 1972.
Både pædagoger og foræ ldre laved e hver fo r  s ig  e t  oplæg om, hvordan v i  men

t e ,  a t  in s t i tu t io n e n  s k u lle  in d r e tte s  og fu ngere.
E fter  e t  møde mellem pædagogerne, hvor de snakkede tin g en e  igennem, fandt 

de frem t i l ,  a t de ikke mente a t kunne magte en in te g r e r e t  i n s t i t u t io n  med man
ge børn under de b e t in g e ls e r ,  der s t i l l e s  fr a  myndighedernes s id e .  D erfor men
t e  d e , a t en in s t i t u t io n  med 30 børn mellem 2 og 8 år i  én a fd e lin g  fo r  s ig  og 
e v t .  0 -2  å r ig e  fo r  s i g ,  v i l l e  være d e t e n e s te  accep ta b le  på daværende tid sp u n k t.

Forældrenes oplæg byggede d e ls  herpå og d e ls  på en sam tale med n o g le  pæda
goger fr a  vuggestuen Røde Rose I .

A lt  i  a l t  nåede v i  a l l e  frem t i l  hovedtrækkene fo r  d et nuværende p rojek t  
med hensyn t i l  børnegrupper, rumopdeling i  grupperum og fæ llesru m .

På baggrund a f  d et nu f a s t la g t e  børneantal m åtte v i  nedskære d e t op rin d e
l ig e  e ta g ea rea l t i l  en s t ø r r e ls e  v i  mente kunne "gå igennem" og som v i  var t i l 
fred se  med.

Og så var v i  hos:
A rk itek ten , der e l l e r s  troed e v i  havde o p g iv e t men i  ø v r ig t  ikke havde nog

l e  in d s ig e ls e r .
A r b e jd s t i lsy n e t , der var meget p o s i t i v t  i n d s t i l l e t .
S o c ia ls t y r e ls e n , hvor v i  f ik  f o r s k e l l ig e  n y t t ig e  o p ly sn in g er .
Sam tidig m åtte v i  f in d e  ud a f  personalenorm ering og f a s t  in ven tar  o . l . .  Det 

h e le  så ud t i l  a t  være " l ig e  om h jørn et" .
Men n e j;  ned fr a  oven kom, i  a p r i l  1973, e t  nyt cirku læ re f i a  S o c ia lm in is te 

r i e t ,  der ikke a len e  n e d sa tte  d et s t ø r s t e  a n ta l m2 pr. barn t i l  7 (v i  havde
o 7t id l ig e r e  fa e t  a t v id e  a t v i  kunne regne med 8 m ) ,  men også m ed førte, a t a l l e  

sager overg ik  t i l  udelukkende a t b l iv e  behandlet a f  kommunen e f t e r  dens fo r -
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god tb efin d en d e.'E n  fo resp ø r g se l t i l  S o c ia ls ty r e ls e n  bekræftede d e t t e .  Sam tidig  
f ik  v i  a t v id e , a t v i  ikke s k u lle  regne med a t få  nedsat b ø r n e a n ta lle t ,  på
trod s a f ,  a t v i  på grund a f  b y g g er ie ts  art og dybde, b le v  nødt t i l  a t p la cere
n o g le  ganske uan vend elige gange.

t t e _ v i _på_med_vanten_igen

Nye nedskæringer og tota læ n drin ger i  de h id t id ig e  p lan er.
Nye fo rsø g  på a t t i lp a s s e  ind retn in gen  t i l  det ek s is tere n d e  b yggeris  m ulig

heder.
Så havde v i  en d e lig  e t  s k i t s e f o r s la g ,  der trod s m angler, kunne "accepteres"

a f  os a l l e ,  når v i  ønskede den in s t i t u t io n .
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Der var nu g å et n ø ja g t ig  e t  å r , s id e n  gruppen var begyndt på denne l i v s l i n i e  
og v i  kunne nu sende e t  brev t i l  kommunen. Heri f o r t a l t e  v i ,  hvem v i  v a r , og 
hvad v i  arbejdede med, samt a t v i  ønskede a t få  en t i lk e n d e g iv e ls e  om a t i n s t i 
tu tio n e n  kunne godkendes. Sam tidig f i k  v i  a f t a l t  e t  møde med kommunen, hvor 
n o g le  "overordnede" v i l l e  være t i l  s te d e . Kommunen v i l l e  ikke forh an d le på mø
d e t ,  men kun have sagen t i l  o r ie n te r in g , så d erfo r  sen d te  v i  b rev et t id s  nok 
t i l ,  a t  de kunne nå a t sæ tte  s ig  ind i  sagen.

A lt  d e t t e ,  ikke a le n e  fo r  a t gøre opmærksom p å , a t v i  nu v i l l e  have sagen  
igang og b eh a n d let, men også fo r d i a rk ite k te n  nu v i l l e  have dokum entation fo r  
a t d et h e le  kunne b l iv e  t i l  n o g et.

Kommunens sagsbehandler a f l y s t e  mødet, men v i  f i k  dem t i l  a t  g iv e  os e t  an
d et tid sp u n k t fo r  e t  nyt møde. D ette  fo r sø g te  man også a t a f ly s e  2 tim er fø r  
d e t f a s t s a t t e  t id sp u n k t, dog uden h e ld . Mødet b le v  h o ld t i  m idten a f  ju n i med 
en meget uvidende sagsbehandler,m en r e su lte r e d e  dog i ,  a t  v i  i  lø b e t  a f  en uges  
t i d  v i l l e  få  e t  b r ev ,h v o r i kommunen bad os (og dermed bygherren) om a t  s k a ffe  
o p ly sn in g er  om l e j e ,  b r u tto e ta g e a r e a l, ind retn in gsom k ostn in ger m .v. Det kunne 
v i  nu sende en kopi a f  t i l  bygherren. Dennes sa g fø r er  loved e a t have le j e b e -  
b eregn in gem e fe r d ig e  t i l  1. august og inden den t i d  kunne de andre t in g  også  
nå a t være fæ rdige så den e n d e lig e  ansøgning om godkendelse kunne sendes t i l  
kommunen.

Men nej ig e n ! ! ! !

Det e n e s te  v i  manglede var sagføreren s le jeb ereg n in g  og nu kunne han f ø r s t  
la v e  den t i l  1 . septem ber. Da kom den h e l l e r  ikke og f ø r s t  e f t e r  f l e r e  rykkere  
lykkedes d e t os a t  få  den i  m idten a f  septem ber.

Imedens havde v i  h a ft  meget andet a t tage os t i l :
Udfom e s k i t s e  a f  leg ep la d s  in d retn in gen . A fholde nyt møde med a r k ite k te n ,  

der nu f ik  "blod på tanden". Udfærdige leg atan søg n in g er  m .v. Arrangere weekend 
tu r  fo r  h e le  gruppen med påhæng og børn, hvor v i  s k u lle  d isk u tere  in s t i tu t io n e n s  
pædagogiske l i n i e  og d a g lig e  fu n k tion .

Sam tidig havde v i  i  sommermånederne a fh o ld t s tu d ie k r e d s , 8 gange i  a l t  og 
med hovedemnet: Problemer omkring in d retn in g  og fu n k tion  a f  in teg re red e  i n s t i t u 
t io n e r . En a f  gruppens pædagoger var lagrer og lod  h e le  s in  løn  h e r fo r  gå t i l  se  e v t .  s . 503
gruppens k a sse .

Der sk e te  im id le r t id  også noget h e l t  andet.
Midt i  august ringed e kommunens sagsbehandler og bad os s t i l l e  h e le  sagen  

i  bero og brugte en masse uholdbare argumenter h e r fo r . Endvidere nævnte hun,
a t de (kommunen) a lle r e d e  var i  forh an d lin ger med Røde Rose angående Rådmands- se  e v t .  s . 232
g a d e in s t itu t io n e n , og så var der jo  Lerbakkehus. °£  s *

Vi f o r t s a t t e  b are , men ventede med a t  sende ansøgningen om godkendelse ind  
t i l  i  s lu tn in g e n  a f  septem ber, -  t i l  e f t e r  Børnehavegruppens og F rittergru p p en s  
møde med kommunen. Vi var bange fo r , ,  a t kommunen med h en v isn in g  t i l  børnehave
gruppens L erbakkehus-projekt og o s ,  v i l l e  a fv is e  F rittergru p p en s p r o je k t.

F rittergru p p en  f i k  dog n e j , og v i  f i k  e t  t i p  fr a  børnehavegruppen om, a t  
v i  s k u lle  skynde os a t sende ansøgningen ind .
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HVAD SKETE SÅ?

De fø r s te  næsten 2 måneder sk ete  der -  i n t e t ,  trod s u t a l l ig e  te le fo n o p r in g 
n in ger  t i l  kommunen fo r  a t få  sagen t i l  a t g l id e .

Vi prøvede a t få  e t  møde ista n d  -  a f t a l t e  en dato og f ik  a t v id e , a t v i
v i l l e  få  nærmere besked i  god t id .  -  Vi f ik  a ld r ig  besked , mødet b le v  a f l y s t .

Sagen f ik  ny sagsbehandler og overgik  t i l  a t være a lm in d elig  byggesag. Vi 
v i l l e  få  e t  brev med fo rk la r in g  herpå -  det kom a ld r ig .

F ørst i  s id s t e  h a lv d el a f  november kom vores sag op a f  sk u ffen  og b le v  sendt
t i l  de myndigheder, der s k u lle  behandle den.

Og nu var a rk itek ten  igen  b le v e t  utålm odig. Huset s k u lle  lukkes inden v in 
te r e n , og han v i l l e  ikke gå i  gang med a t lav e  de s p e c ie l l e  facadeelem enter t i l  
in s t i tu t io n e n  uden nogen g a ra n ti. Hele in d retn in gen  kunne i  ø v r ig t  A/ære fe r d ig  
3 måneder e f t e r  a t godkendelsen var kommet.

I kommunen f ik  v i  a t v id e: "Han kunne jo  bare r in g e , h v is  han havde n og le  
problem er".

A rbejdet i  gruppen k ørte i  denne t id  næsten i  tomgang. Vi kontaktede l ø 
bende de fo r s k e l l ig e  myndigheder, der behandlede sagen , og var t i l  e t  møde 
med kommunens pædagogiske k on su len t. Vi sendte nye legatan søgn in ger og fo rb e
red te  sam arbejdet med de andre foræ ldre t i l  børn, der s k u lle  optages i  i n s t i 
tu tio n e n . Vi turde ikke " o ffe n tlig g ø re"  noget om in s t i tu t io n e n  og o p r e tte  e -  
g e n t l ig  v e n t e l i s t e  fø r  godkendelsen var kommet. Vi kunne bare v en te .

I m idten a f  januar begyndte v i  a t rykke k r a f t ig t  fo r  godkendelsen. Vi havde 
t i d l i g e r e  få e t  t i ls a g n  om, a t den v i l l e  komme l ig e  inden ju l  e l l e r  l i g e  e f t e r  
n y tå r .

E n delig  dukkede den så op en uge ind i  februar. Og glade var v i .  En a r t i 
k e l t i l  Nørrebro A vis b lev  sendt a f s te d , og på mødet e f t e r  o f fe n t l ig g ø r e ls e n
mødte mange håbefu lde foræ ldre op, fo r  a t få  deres børn sk revet på v e n t e l i s t e n .

Vi h o ld t e t  møde med a rk itek ten  om d e ta lje r  i  d et v id ere  arb ejd e, leg ep la d 
sen  og åbn in gsd ato , h v ilk e t  han fø r s t  s k u lle  snakke med "byggepladsen" om.

se e v t . b i la g  Og så  f ik  v i  e t  brev fr a  bygherrens sa g fø r e r , der m eddelte, a t havde han
n r .5 , s . 427 ikke inden 8 dage f^e t  "sikkerhed", v i l l e  der b l iv e  in d r e tte t  e je r le j lig h e d e r .1

Hvad mon d et betød?
Var godkendelsen ham ikke sikkerhed nok?
Åbenbart ikk e. På e t  møde med ham, hvor v i  også d isk u tered e le jek o n tra k t og 

l ig n en d e , f a s t s lo g  han, a t s e lv  om det er  kommunal p r a k s is , a t  en g iven  godken
d e ls e  autom atisk b etyd er, a t der g iv e s  d r if t s t i l s k u d  t i l  h u s le je n , v i l l e  han 
have d et s k r i f t l i g t  fra  kommunen. Vi havde fr a  a rk itek ten  fa e t  o p ly s t ,  a t in d r e t
ningen kunne være fæ rdig 1. j u l i  og legep lad sen  fø r s t  engang t i l  næste a r . Fra 
2 , j u l i  v i l l e  bygherren (ved sagføreren ) sa have sikkerhed fo r  a t h u s le je n  b le v  
b e t a l t .  Men var i  ø v r ig t  meget v i l l i g  t i l  en n e d sæ tte lse , da leg ep la d sen  ikke  
v i l l e  være fæ rdig.

D ette  s k u lle  v i  nu t i l  kommunen med og forhandle om sammen med d r iftsb u d g et  
personalenorm ering, børnenormering og en abningsform der ta g er  hensyn t i l ,  a t  
v i  ingen leg ep la d s  v i l  have i  begyndelsen. Saledes v i l  v i  gerne abne med e t  min
dre a n ta l børn men med fu ld t  p erson a le .
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Mødet med kommunen b le v  meget p o s i t i v t ,  b o r t s e t  fr a  a t sagsbehandleren  havde 
g lem t, a t v i  s k u lle  komme, og s å le d e s  ikke havde sø r g e t fo r  a t indkalde dem, 
der e f t e r  a f t a l e ,  s k u lle  have været med. Men v i  kunne få d et så godt som v i  v i l 
l e  -  der var ingen  problem er. Af hensyn t i l  bygherren a f t a l t e s ,  a t v i  s k u lle  
sk r iv e  e t  brev t i l  kommunen om, hvornår v i  v i l l e  s t a r t e  med in s t i t u t io n e n  og 
hvordan. D ette  v i l l e  de så g iv e  os en s k r i f t l i g  b e k ræ fte lse  på og denne kunne 
v i  så g iv e  sa g føreren  en kopi a f .

Da v i  rykkede fo r  b revet 14 dage e f t e r ,  var sagsbehandleren  ikke t i l b ø j e l i g  
t i l  a t  sende os n oget brev l i g e  med d e t samme. Hun s k u lle  f ø r s t  undersøge om 
der var dækning fo r  n o g le  e n k e lte  b eløb  og så s k u lle  hun holde f e r i e  r e s te n  a f  
ugen (d et var t ir s d a g ) .  I ø v r ig t  mente hun, a t d et var noget h y s t e r i ,  a t bygher
ren b læ ste  d e t så  h ø jt  op.

Mon dog! To dage e f t e r  modtog v i  e t  brev fra  sa g fø r eren , som f o r t a l t e ,  a t 
nu v i l l e  bygherren ikke v en te  længere og d erfo r  havde han o p g iv e t p lanerne med 
a t  l e j e  ud t i l  in s t i t u t io n e n ! ! ! ! ! !

Hvad nu? Det h e le  så ud t i l  a t  bryde sammen.
Næste morgen to g  d erfo r  n o g le  a f  os op på kommunens kontor med d e t fo r tsæ t  

a t b l iv e  der i n d t i l  v i  havde få e t  d et t id l i g e r e  om ta lte  b rev . F ørst v i l l e  de 
ikke r i g t i g  gøre n oget ved d e t ,  da sagsbehandleren  var på f e r i e ,  men v i  f ik  dem 
dog t i l  a t  spørge deres k on torch ef. Og s e l v f ø l g e l ig  s k u lle  v i  have d e t b rev , 
sagde han (var d e t sam vittigh ed en  fr a  f r i t t e r s a g e n  der sp øgte? ) De var h e r e f te r  
7 om a t  sk r iv e  b r e v e t , og i  m ellem tiden  f ik  v i  os -  på egen reg n in g , t i l  kommu
n a le  p r is e r  -  en kop k a ffe  og en smørkage i  kan tinen .

Da v i  havde f å e t  d et væ rd ifu ld e dokument tog  v i  hen t i l  sa g føreren  med en 
k o p i, og da han ikke var d er , to g  v i  også ud t i l  bygherren fo r  a t s ik r e  os a t  
a l t  nu kunne gå r i g t i g t  t i l .  Det var h e ld ig t .  De havde været k la r  t i l  a t gå i  
gang med a t  in d r e tte  e j e r le j l ig h e d e r  samme efterm iddag.

Det var godt e t  h a lv t  år s id e n  v i  havde sendt v ores godk endelsesansøgning  
t i l  kommunen.

A lt s e r  s å le d e s  ud t i l ,  bedre sen t end a ld r ig ,  a t  fa ld e  på p la d s .
Der er  v i  kommet t i l  nu (m a rts /a p r il 74) godt 3 måneder fø r  den p la n la g te  

åbningsdato. V i har masser a t la v e  endnu. V e n te lis te fo r æ ld r e n e  er  in d k a ld t , og 
v i  håber på a t  en d e l a f  dem v i l  hjæ lpe os med d e t v id e r e  arbejde i  de f o r s k e l 
l i g e  arbejdsgrupper v i  har d e l t  os i .  Men s e lv  om v i  b l iv e r  mange f l e r e ,  må v i  
jo  nok se  i  øjnene a t d e t kommer t i l  a t b l iv e  en meget tr a v l  og fo r v ir r e t  t id  
her op t i l  og l i g e  e f t e r  åbningen.

Og d e t b l iv e r  åbningen a f  Røde Rose 3. En k o l le k t iv t  le d e t  in s t i t u t io n .  
S elvejen d e og s t y r e t  e f t e r  de samme p r in c ip p er  som Vuggestuen Røde Rose 1.

se  e v t .  b ila g  
n r .6 , s . 427

se  e v t .  b ila g  
n r .7 , s . 427

se  e v t .  b ila g  
n r .8 , s . 428



HEIMDALSGADEGRUPPENS 1 'ERFARINGSBRIKKER''
2 0 1

se  e v t .  b i la g  
n r .7 , s . 363
se  e v t .  s . 143 
og s . 145

Hvem_er v i

Arbejdet i  vores gruppe og de er fa r in g e r  v i  har få e t  h e r a f, a d s k il le r  s ig  
næppe meget fr a  d e t ,  der er  o p lev et i  andre grupper. Vi er  fo r  t id e n  5 foræ ldre  
og 5 pædagoger f a s t  t i lk n y t t e t  gruppen. Kun 1 foræ ldre kommer fra  Vuggestuegrup
pe I I ,  og 2 foræ ldre og 1 pædagog har været med fra  s ta r te n  i  Heim dalsgade. I a l t  
har 31 mennesker s tå e t  på m ed lem slisten  i  k ortere e l l e r  længere t i d .  Denne s t o 
re  u d sk iftn in g  a f  medlemmer har f l e r e  årsager.

T ilgangen a f  nye foræ ldre har været r e t  t i l f æ ld ig ,  men har h o v ed sag elig  væ
r e t  fo rå rsa g e t a f  en akut mangel på in s t i tu t io n s p la d s . Tidspunkterne har i  de 
f l e s t e  t i l f æ ld e  været bestem t a f  fæ lle s  Røde R o s e -a k t iv it e te r . Som t id l i g e r e  
nævnt betød Røde Rose blad nr. 6 og det d era f fø lgen d e møde på Rådmandsgade 
s k o le ,  nye medlemmer og den e g e n t lig e  s ta r t  på H eim dalsgadeprojektet. B ib lio 
teksmødet samme e f te r å r  gav også nye medlemmer, og d et samme gjorde arb ejd et  
med rad ioud send elserne om Røde Rose v in tere n  72 /73 . Og så var der s e l v f ø lg e l ig  
"jungletrommerne". Det a t man rundt om i  de f o r s k e l l ig e  grupper har kendskab 
t i l  vores arb ejd e , har medført kontakt med foræ ld re , v i  a len e  a ld r ig  v i l l e  have 
n å et.

De paødagoger, der har været med (13 i a l t ) ,  var i  s ta r te n  h oved sagelig  en 
nyuddannet gruppe (fr a  samme sem inarium ). Senere kom en pædagog fra  Vuggestuen  
Røde Rose I samt en d e l andre, både erfarn e og nyuddannede. V i har a ld r ig  d i 
rek te  a v e r te r e t  e f t e r  pædagoger -  n ogle er b le v e t  h e n v ist  t i l  o s ,  når de har 
sø g t arbejde i  de andre Røde R o s e - in s t itu t io n e r , andre har kendt nogen i  grup
pen, og a t t e r  andre har l y t t e t  t i l  jungletrommerne. Der har h e le  t id e n  været
mellem 3 og 6 pædagoger t i lk n y t t e t  gruppen, men som sagt har kun 1 været med
fr a  s ta r te n .

Hvem_holder_op_og_hvorfor

De f l e s t e  a f  Vuggestuegruppe I I ' s  medlemmer h o ld t r e t  t i d l i g t  op -  måske 
var de kørt træ tte  e f t e r  de mange s k u ffe ls e r  de havde o p le v e t;  men iø v r ig t  
gjorde en række ydre årsager s ig  gældende, ligesom  fo r  de andre mange, der i  
t id e n s  løb har fo r la d t  gruppen.

For a t  nævne de a lm in d e lig s te :
F ly tn in g  fra  k v a rteret -  Røde Rose er  i  nogen grad e t  "gennemtrækskvarter"

-  mange f l y t t e r  t i l  noget bedre så snart de få r  råd t i l  d et (de f l e s t e  a f  l e j 
lig h ed ern e  er r e e l t  fo r  små t i l  a t  have børn i ) .

Forventningerne om en in s t itu t io n s p la d s  o p fy ld te s  ikke l i g e  med d et samme - 
e f t e r  en t id  dukkede der noget andet op, og så var der ingen grund t i l  a t være 
med mere.

For pædagogernes vedkommende betød d e t meget a t en d e l a f  dem ikke kunne 
v en te  så længe på a t  få  arb ejd e, e l l e r  a t de b lev  sa  g lad e fo r  d et s te d , hvor 
de m id le r t id ig t  havde ta g e t  arb ejd e, at de ikke v i l l e  holde op der.

Gruppens s t ø r r e ls e  har v a r ie r e t  meget. Maksimalt har ca . 20 s t å e t  pa med
le m s lis te n  sam tid ig .
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A n ta lle t  a f  " a k tiv e” har derimod været nogenlunde f a s t  (1 0 -1 2 ) , men med 
sk ifte n d e  sammensætning, isæ r fo r  pædagogernes vedkommende.

For a l l e  gælder d e t ,  a t  mange p r a k tisk e  problem er, udover in te r e s s e n ,  har 
betydning fo r  den e n k e lte s  in d sa ts . Tidnød -  a rb e jd e , f a m i l ie ,  s tu d ie r ,  ek sa 
m iner sk a l p a s s e s . Børnepasning -  de h e l t  små kan ta g e s  med t i l  møderne (som 
v i  ho lder i  v u g g estu e n ), men med de l i d t  s tø r r e  går d e t ikke (og så  er  sp ø rg s
m ålet om æ g tefæ llen  e l l e r  en anden g id er  a t være b am evagt hver e n e s te  mandag).

Noget a f  d et v i g t i g s t e ,  når der kommer e t  nyt gruppemedlem, er  a t vedkom
mende b l iv e r  s a t  o r d e n tlig  ind i  arb ejd et fr a  s ta r te n  -  både i  de ø je b lik k e l ig e  
opgaver og d e t der er  g å et foru d . Her har v i  nok s v ig t e t  i  en d e l t i l f æ ld e .  Det 
ta g er  lang t i d  a t  fo r tæ lle  r i g t i g t  om, hvad der er fo r e g å e t . A rbejdet og d isk u s 
sion en  er  iga n g , og må nød vend igvis fo r ts æ tte  uden a l t  fo r  mange a fb r y d e lse r .  
D ette  har nok måske m edført a t  en d e l har fo rh o ld t s ig  p a s s iv e  p .g .a .  v a n sk e lig 
hederne med a t  s k a ffe  s ig  o v e r b lik . E fte r  en t id  har de så  fo r la d t  gruppen un
der e t  e l l e r  andet påskud, uden nogen s in d e  a t  være kommet r i g t i g t  ind i  den.

Pædagogerne

Som nævnt har der været s to r  u d sk iftn in g  a f  pædagoger i  t id e n s  lø b . Det er  
v ores o p f a t t e ls e ,  a t  l i g e  så  nødvendige pædagogerne er  i  d e t d a g lig e  arb ejd e i  
en in s t i t u t i o n ,  l i g e  så  nødvendige er de ved o p r e t te ls e n  a f  d eres  egen fr e m t id i
ge arb e jd sp la d s. Ikke kun hvad d et p r a k tisk e  angår, men også hvad angår de r e t 
n in g s l in ie r  -  styringsmass s ig e  som pædagogiske -  der sk a l være gældende.

V i regnede med a t  hente s to r  hjæ lp hos pædagogerne, da v i  s ta r te d e . V i t r o 
ede a t  d e , der kom l i g e  fr a  skolebænken, kendte n oget t i l  in s t i t u t io n s o p r e t t e l 
s e .  Det g jorde de fo r  så v id t  også -  men d e t var deres egen id e a l in s t i t u t io n .  
D ette  id e a l  lå  temmelig la n g t fr a  de normer og r e t n in g s l in ie r  som myndighederne 
s t i l l e r  -  og som må overholdes h v is  p r is e n  fo r  en in s t i tu t io n s p la d s  ikke sk a l 
b l iv e  svim lende meget h ø jere  end den a lle r e d e  e r .

Et andet problem var a t hverken foræ ldre e l l e r  pædagoger v id s t e  meget om 
in teg re red e  in s t i t u t io n e r .  Pædagogerne, der a l l e  var uddannede som t r a d i t io n e l 
l e  børnehavepædagoger, var n a tu r l ig t  u s ik r e  o v erfo r  d et a t  s k u lle  have spædbørn 
med i  grupperne. Som t id l i g e r e  o m ta lt , nåede v i  frem t i l  e t  r e s u lt a t  der g iv e r  
a l l e  m ulighed fo r  a t  lære hen ad v e je n .

Konklusionen må a l t s å  b l i v e ,  a t  pædagogernes uddannelse på d e t te  punkt er  
fo r  d å r l ig .  S e lv  om de kom som "eksperter" v i s t e  d et s i g ,  a t  v i  m åtte lære d et  
m este sammen. V i mener dog, a t  v i  er kommet t i l  e t  a cc e p ta b e lt  r e s u l t a t .

5 lyPE

Gruppearbejdet var i  s ta r te n  præget a f  de meget f o r s k e l l ig e  fo rv en tn in g er  og 
forudsæ tninger fo lk  havde. S e lve  p r o je k te t  b le v  v e l  nok greb et g a l t  an , id e t  v i  
begyndte på d e ta ilp la n læ g n in g en  inden v i  havde g jo r t  os k la r t ,  hvad v i  e g e n t l ig  
v i l l e  have.
Årsagerne h e r t i l  var d e ls  a t  v i  a f  bygherren og hans a r k ite k t  og in g en iø r  b le v  
p r e s s e t  t i l  h u r t ig t  a t  ta g e  s t i l l i n g  t i l  p r a k tisk e  problem er, d e ls  en manglende 
fornemmelse a f ,  a t  en p r in c ip d isk u ss io n  var nødvendig. Det var f ø r s t  hen ad v e 
jen  d et g ik  op fo r  o s ,  a t der var om trent l i g e  så mange f o r s k e l l ig e  meninger om 
p r o je k te t  som der var gruppemedlemmer.
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Arbejdsmetoden har t i l  t id e r  været d isk u ta b e l. Det kræver en s to r  in d sa ts  
h e le  t id e n  a t beholde o v erb lik k e t over d et der sker og sk a l sk e , og d e t t e  fø r te  
i  v i s s e  p er io d er  t i l  a t  kun 2-3 personer havde d e t te  o v erb lik  -  og som fø lg e  
h e ra f hang på a l l e  opgaverne. Hvis d is s e  så ikke kom t i l  e t  møde, så  var der i  
grunden h e l le r  in t e t  a t holde møde om. I andre p eriod er g ik  d e t b edre. S e lv  om 
d et nok stadigvæk kun var n og le  f å ,  der b eholdt d e t s to r e  o v e r b lik , så  v a f op
gaverne i  d et m indste d e l t  ud, så  a l l e  havde e t  medansvar. Det betyder meget fo r  
klim aet i  gruppen, a t  ingen f ø le r  s ig  o v e r flø d ig  -  ren t b o r tse t  fr a  a t a rb e jd s
p r e s se t  b l iv e r  mere l i g e l i g t  fo r d e lt .

V e n te lis te fo r æ ld r e

V i har h e le  t id e n  været a f  den o p f a t t e ls e ,  a t så  sn art v i  kunne s ig e  noget 
nogenlunde s ik k e r t  om in s t i tu t io n e n s  åbning, s k u lle  v i  have f l e r e  foræ ldre med 
i  a rb e jd e t. Da v i  modtog godkendelsen fra  kommunen skrev  v i  en a r t ik e l  i  Nørre
bro A v is . Heri opgav v i  en k on tak tad resse , så fo lk  kunne sk r iv e  s ig  på v e n te 
l i s t e .  Denne b le v  h u r t ig t  o v erteg n et. Forældrene t i l  de børn som sk a l optages  
f ø r s t ,  b le v  ind kaldt t i l  e t  møde -  hvor v i  f o r t a l t e  om in s t i tu t io n e n  og opford
rede dem t i l  a t  d e lta g e  i  a rb e jd et. De opgaver der g e n stå r , er  fø r s t  og fremmest 
in d retn in g  og indkøb a f  in ven tar . Desuden sk a l der la v e s  vedtæ gter fo r  i n s t i t u 
tio n en .

Der er  f l e r e  grunde t i l  a t  v i  gerne v i l l e  have de nye fo iæ ld re  med. For d e t  
fø r s te  er  det arbejde som gen står  r i g e l ig t  fo r  10 mennesker. For d e t andet 
(ik k e m indst v ig t i g t )  synes v i  a t sa m tlig e  foræ ldre sk a l være med t i l  a t  præge 
den in s t i t u t io n  hvor d eres børn sk a l være. Det er  meningen a t  a l l e  foræ ldre  
sk a l d e lta g e  a k t iv t  i  d r if t e n ,  og da er  d et også nød ven d igt, a t de er  med t i l  
a t bestemme om in d retn in g  og vedtæ gter (og pædagogiske r e tn in g s l in ie r  -  de kom
mer dog f ø r s t  e f t e r  a t v i  har å b n e t) .

Vi sk a l også undgå, a t den "gamle" gruppe går hen og b l iv e r  en u o f f i c i e l  
b e s ty r e ls e .

V o r t _ f o r h g ld _ t i l_ o £ £ e n t l ig e _ m Y n d i g h e d e r

Her må vores o p le v e ls e r  s ig e s  a t  have været en b lan d et fo r n ø je ls e .  For a t  
tage de p o s i t iv e  e r fa r in g e r  f ø r s t ,  så har v i  mødt s to r  imødekommenhed i  S o c ia l
s ty r e ls e n ,  hvor v i  har få e t  god konsulenthjæ lp t i l  p r a k tisk e  problem er. Hos 
A r b e jd s t i lsy n e t , har v i  l ig e le d e s  været velkomne og få e t  sagen behandlet på 
rek ord tid  (6 d age). Med de kommunale myndigheder s t i l l e r  d et s ig  noget ander
le d e s . Vi er  sådan s e t  b le v e t  v e n l ig t  m odtaget. Men a l t in g  går u t r o l ig t  
langsomt og tu n g t. Ansøgninger sk a l indsendes i  7 eksem plarer. D ere fter  sk a l 
man r in g e  i  d agevis fø r  man får  kontakt med s in  sagsb ehan dler. Breve b l iv e r  
lig g en d e  på hylderne i  m ånedsvis. L øfter  b l iv e r  brud t, møder b l iv e r  a f l y s t  
med tim ers v a r s e l ,  og v i  b l iv e r  h o ld t hen med snak. Gang på gang har v i  få e t  
l ø f t e  om svar e l l e r  r e s u lta te r  t i l  bestem te tid sp u n k ter , h v o re fter  v i  f ø r s t  
har få e t  dem med lang fo r s in k e ls e  og e f t e r  en erg isk  in d sa ts  fr a  v ores s id e .

Vi har så led es  meget nemt kunnet få  den o p f a t t e ls e  a t a l t ,  hvad der b l i 
ver sagt a f  gode t in g  er  e t  s p i l  fo r  g a l l e r i e t ,  og a t sagsbehandlerne nærmest 
fungerer som sto p k lo d ser .
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Nu l ig g e r  h e le  an svaret s e lv f ø lg e l ig  ikke hos v o res sagsb eh an d ler. Med hen
b l ik  på en h u r tig e r e  behandling a f  godk end elsesan søgn in gen , var v i  t i l  e t  møde 
med kommunens pædagogiske k on su len t. (Vi regnede med, a t når v i  f ø r s t  havde hen
des a c c e p t, kunne bygherren nok gå ig a n g ) . Det b le v  t i l  e t  godt og p o s i t i v t  møde 
der r e su lte r e d e  i ,  a t  k on su lenten  "nu stra k s  kunne gå ind og sk r iv e  den u d t a le l 
se"; I 2 måned sen ere rykkede v i  fo r  godkendelsen . Da lå  a l l e  u d ta le ls e r  på sa g s 
behandlerens skriveb ord  -  undtagen den fr a  den pædagogiske k on su lent!

S e lv f ø lg e l ig  har kommunale embedsmænd meget andet a t ta g e  s ig  a f  end l i g e  
vores sag . A l l ig e v e l  f ø l e r  v i  os t i l  t id e r  d å r l ig t  b eh a n d let. Trods a l t  s id d e r  
v i  jo  i  v ores f r i t i d  og gør d et arbejde som kommunen i f ø lg e  loven  har p l i g t  
t i l .  V i le v e r e r  e t  fu ld t  fæ rd ig t p r o je k t , og v i  ta g er  f r i  fr a  arbejde fo r  a t  
komme t i l  a t  d isk u te r e  d et med dem. A l l ig e v e l  b l iv e r  v i  behand let som besvær
l i g e  og krævende, og må f in d e  os i  a t  gå i  u v ish ed  i  m ånedsvis. (Når v o res sag  
på d e t s e n e s te  overhovedet b le v  behandlet så t i lp a s  v e l v i l l i g t  som den b le v ,  
sk y ld es d e t nok t i l  d e ls  den d å r lig e  b ehand lin g, F rittergru p p en  var ud sat f o r ) .

Hvordan_er_dei _der_bygger_for_os

F orholdet t i l  bygherren og hans a r k ite k t  har s t o r t  s e t  været god t. Bygher
ren havde i  fo rv e jen  kendskab t i l  Vuggestuen Røde Rose I (som jo  også l ig g e r  i  
s p e k u la tio n sb y g g e r i) , og han v id s te  a t en t i ls k u d s b e r e t t ig e t  in s t i t u t i o n  er  en 
god l e j e r  p .g .a .  15 års g en s id ig  u o p s ig e lig h e d . Id et v i  kom med i  b y g g e r ie t  fr a  
s ta r te n , har de f o r s k e l l ig e  ændringer kunnet ordnes fo r h o ld sv is  nemt og inden  
fo r  d e t normale byggeregnskab. (S åled es få r  man ikke en dyr ombygning på h a ls e n ) .

B o rtse t fr a  v i s s e  bygningsm æssige hensyn -  b l .a .  de tværgående vægge, hvor 
der kun kunne la v e s  d ø rh u ller  på ganske bestem te s te d e r  -  er  d et overrasken de, 
a t  v i  har kunnet få  så godt som a l t ,  hvad v i  har øn sk et. (Dog har a r k ite k te n  
nok i  n o g le  t i l f æ ld e  lo v e t  mere end bygherren v i l l e  s tå  fo r  -  "han har overho
v ed et ikke sans fo r  penge"). I den fo r b in d e lse  har d e t været a f  s to r  væ rdi, a t  
der i  gruppen er  både en a r k ite k t  og en b y g n in g sin g en iør , der har kunnet t a l e  
og fo r s tå  d et "sprog" der b ru ges, samt kunnet la v e  de nødvendige teg n in g er  på 
r i g t ig  måde.

T i l  t id e r  har v i  dog a l l i g e v e l  mærket, a t  d et ikke var o s ,  der bestem te d et  
h e le .  B y g g er iets  arbejdsgang må der s e lv s a g t  ikke komme kludder i .  Desuden var 
a rk ite k te n  meget u sik k er m .h .t . a t lav e  noget som h e ls t  uden kommunens g a r a n ti.  
(Der s k u lle  s tå  so r t  på h v id t , a t kommunen b e t a lt e  h u s le je n  fr a  en bestem t d a to , 
s e lv  om v i  prøvede a t  fo r k la r e , a t d et var u n d e rfo rstå et i  de breve v i  a lle r e d e  
havde m odtaget). D isse  t in g  har fø r t  t i l  a t v i  f l e r e  gange har s t å e t  som den be
rømte lu s  mellem to  n e g le  -  h v is  der ikke inden den og den dag var sk e t n o g e t, 
v i l l e  bygherren ikke være med mere -  og v i  ventede bare på kommunen.

T id lig e r e  er  f o r t a l t  om vore genvordigheder, som endte med a t  v i  m åtte bru
ge en h e l dag t i l  a t køre byen rundt og snakke med f ø r s t  kommunen og s id en  byg
h erren , fo r d i bygherrens sa g fører  ikke havde modtaget e t  brev fr a  os på m inut
t e t  8 dage e f t e r  a t han havde sk revet t i l  o s . Den samme sa g fø rers  sendræ gtighed  
var sk y ld  i  a t  in d sen d e lsen  a f  godkendelsesansøgningen b le v  fo r s in k e t  1\ måned 
-  men a l l i g e v e l  g iv e r  bygherren udtryk fo r  a t d et er  os der er  skyld  i  a t bygge
r i e t  er  b le v e t  n o g le  måneder fo r s in k e t .
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Nu ser  d et endda ud t i l ,  a t  b y g g er ie t ikke b l iv e r  fæ rd igt t i l  den dato (1 .7 .  
74) fr a  h v ilk en  bygherren fo r la n g te  g a ra n ti fo r  o f f e n t l ig e  t i ls k u d . D ette  er  
r e t  så k e d e lig t  fo r  o s ,  id e t  pædagogerne jo  har sa g t op andre s te d e r  t i l  denne 
dato (en a f  dem har a lle r e d e  fo r la d t  gruppen p .g .a .  fo r s in k e ls e n ) ,  og f l e r e  a f  
foræ ldrene er  også i  a lv o r l ig  bekneb fo r  en in s t i tu t io n s p la d s .  Og o p r in d e lig  var  
d et h e le  lo v e t  fæ rdig t i l  december 1973 . . . .

ydet_noget_1_at_der_er_mange_grupper i_Røde Rose?

se e v t .  s .  143 Som t id l i g e r e  nævnt var d et børnehavegruppen der "skaffede" p r o je k te t . Det
var l ig e le d e s  e t  par medlemmer h erfra  der h ja lp  os i  b egyn delsen , da der måske 
også var m ulighed fo r  en base t i l  deres u d fly tterb ørn eh ave . D ette  b le v  o p g iv et  
da d et så ud t i l ,  a t basen ikke kunne nå a t b l iv e  fe r d ig  t i l  børnehavens åbning!

Noget a f  det der dog har b etyd et mest e r , a t  n og le  a f  gruppens medlemmer
også har a rb ejd et i  andre grupper, og så led es  har trukket er fa r in g e r  og o p ly s 
n in ger  h erfra  ind i  gruppens arbejde.

Som t id l i g e r e  nævnt, har de andre grupper også h a ft  betydning fo r  vores
m edlem stilgang. Jungletrommerne og Rosenbladet har bragt inform ation  om vores  
arbejde og g iv e t  kontakt med in te r e sse r e d e  foræ ldre og pædagoger.

Rent p ra k tisk  har v i  h a ft  n y tte  a f  Vuggestuen Røde Rose I ,  som v i  har brugt 
t i l  vores møder, og a f  Røde R ose-k on toret, hvor v i  har g jo r t  f l i t t i g  brug a f  
d u p lik a tor  og andre f a c i l i t e t e r .

Økonomi

Når man o p r e tte r  en in s t i t u t io n  på denne måde, sk a l man s e lv  sk a ffe  en d e l  
a f  pengene t i l  det lø s e  in ven tar. Det d r ejer  s ig  fo r  vores vedkommende om knap
30.000 kr.

In sp ir e r e t  a f  børnehavegruppens gode er fa r in g e r  med a t søge le g a t e r , send te  
v i  e t  hav a f  ansøgninger. Vi har få e t  en d e l svar -  men desværre f l e s t  n e g a tiv e . 
(Den ene var fra  e t  fond, der gav børnehavegruppen 50.000 kr. -  "fundatsen hjem
led e  ikke denne anven delse"). P o s i t iv t  svar har v i  kun få e t  fr a  e t  par stykker  
med e t  r e s u lta t  på tilsammen 4 .000 kr. T il  dem, der ikke har s v a r e t , har v i  
send t y d e r lig e r e  op ly sn in g er . Vi v i l  også begynde a t rykke t e le f o n is k .  Hvis v i  
ikke når de 30.000 kr. må v i  ud og optage lån  på samme måde som Vuggestuen Røde 
Rose I . D ette  betyder a t foræ ldreb idraget (som b l iv e r  h ø jt  nok i  fo rv ejen ) yder
l ig e r e  b l iv e r  b e la s te t  med afdrag og ren ter  på d e t te  lå n . Vi håber d erfor  a t  v i  
s lip p e r  fo r  a t optage lån  -  og har desuden p lan er om a t søge y d e r lig e r e  le g a te r  
t i l  d e lv is  dækning a f  d r iftsom k ostn in gern e, så foræ ld reb id raget ikke b l iv e r  så  
h ø jt .

S e lve  gruppearbejdet har ikke været g r a t is  -  p a p ir , s t e n c i l s ,  frim ærker, 
tegn in ger  m.m. k o ster  mange penge. I s ta r te n  k lared e v i  d et med bidrag fra  grup
pemedlemmerne. S id ste  sommer f ik  v i  dog en velkommen " sa ltvan d sin d sp rø jtn in g"  
på næsten 1 .000 kr. Vi havde a fh o ld t en stu d iek red s under a fte n sk o le lo v e n  med 
emnet: "Problemer omkring in d retn in g  og fu nk tion  a f  in teg rered e  in s t i tu t io n e r " .  
En a f  gruppens pædagoger var læ rer, og hun lod  e t  beløb  svarende t i l  s i t  hono
rar gå t i l  gruppens v id ere  arbejde.
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Hvad_ k an _vi_råd e_an d re_til?

I fo r h o ld e t  t i l  o f f e n t l ig e  m yndigheder:
Få kontakt med een bestem t person I kan henvende J er  t i l  hver gang I r in g e r . 

Går sagen v id e r e , få  da vedkommende t i l  a t  o p ly se  navnet på den , der har få e t  
den. B liv  ved med a t r in g e  i n d t i l  "det lovede" er opnået -  man er  glem t l i g e  så  
sn art r ø r e t e r  la g t  på. Hvis de s ig e r  der er  problemer -  kræv e t  møde. Tag a l 
t i d  n o ta t e l l e r  r e fe r a t  a f  te le fo n sa m ta le r , behold a l t id  en kopi a f  de breve I 
sender -  man kan ikk e huske, hvad der b le v  sa g t e l l e r  s k r e v e t , når der er  g å et  
14 dage.

Mød så  mange som m u lig t op t i l  møder, både med o f f e n t l ig e  myndigheder og 
andre -  d e ls  s e r  a l l e  i  gruppen, hvordan tin g en e  foregår  og kommer med i  b e s lu t 
n in g sp ro cessern e , d e ls  se r  "de andre" a t I er mange.

1 fo r h o ld e t  t i l  a r k it e k t ,  in g e n iø r , sa g fø r e r , bygherre e l l e r  andre der la v e r  
n oget fo r  Jer:

Hold dem i  ørerne -  og h o ld  f a s t  -  de f l e s t e  tænker meget f ir k a n te t  og v i l  
gerne gennemføre d eres egne id e e r .

Hold godt ø je  med a t  b yggeri og in d retn in g  b l iv e r  som I har bedt om (og a t  
e v t .  f e j l  i  j e r e s  teg n in g er  r e t t e s  inden de få r  a lv o r l ig e  fø lg e r )  -  d e t er  me
g e t  svært a t  f å  n oget la v e t  om, når det f ø r s t  s tå r  d er .

Hvad s e lv e  a rb e jd e t i  gruppen angår:
Hav arb ejd sgru n d laget k la r t  fr a  s ta r te n  -  h v ilk e  fo rv en tn in g er  og forudsæ t

n in ger  har de f o r s k e l l ig e  i  gruppen -  kan I i  d et h e le  ta g e t  b l iv e  en ig e  om e t
f æ l le s  mål?

Uddel opgaver, så  ingen  f ø le r  s ig  o v e r f lø d ig  og ingen  s id d e r  .a len e med an
sv a r e t  fo r  a t  d e t h e le  kører.

Sørg fo r  a t  nye medlemmer b l iv e r  o r d e n tlig  in tro d u ce ret i  a r b e jd e t . D ette  
sker b ed st ved d ir e k te  op ly sn in g er  (på tomandshånd), og ikke ved a t  a l l e  snak
ker i  lun den  på hinanden. Det kan måske være en fo r d e l a t  udpege en a f  de 
m indst a k tiv e  i  .gruppen t i l  a t  sørge fo r  d e t te  -  d e t tv in g e r  nem lig  sam tid ig  
vedkoimende t i l  s e lv  a t  sæ tte  s ig  ind  i  t in g e n e .

Hav en mappe e l l e r  p rotok o l t i l  a l l e  p a p ir er , der vedrører sagen . Skriv  r e 
f e r a t  a f  a l l e  møder -  d et er  um uligt a t  huske hvornår, og hvordan t in g en e  s k e te .

Gg så t i l  s id s t :  Vores e r fa r in g e r  lyd er  måske deprimerende -  og v i  har da 
også væ ret r e t  la n g t nede i  p e r io d er . Men nu er  r e s u lt a t e t  da trod s a l t  l i g e  
o« h jø r n e t , så  d e t kan a l t s å  n y tte  -  bare man er  v i l l i g  t i l  a t o fr e  b lo d , sved
og tå r e r  og oceaner a f  t i d .
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GRUPPENS FORHISTORIE

Det 4 . Røde Rose b la d , der b esk æ ftiged e s ig  med fr it id s h je m  og f r i t id s k lu b  
b e r , indbød t i l  møder på Rådmandsgade sk o le  den 15. og 29 marts 1971.

Møderne havde t i l  form ål a t  danne en gruppe, der kunne o rg a n isere  f r i t i d s 
hjem og fr it id s k lu b b e r  t i l  børnene i  sk o le a ld e r e n .

Der kom meget få  t i l  d i s s e  møder, fa k t is k  kun én t i l  h v e r t .

Det næ ste Røde Rose b lad  handlede om:
hvordan de s tø r r e  skolebørn  kunne sk a ffe  l o k a l i t e t e r  t i l  s ig  s e l v ,
d e t r in g e  fremmøde ved de s id s t e  arrangem enter,
a t  v i  burde s t ø t t e  de s tø r r e  børn og e ta b le r e  noget fo r  de m indre, der ik 
ke s e lv  kunne.
Det f ø r s t e  a f  de møder, d e t te  b lad  indbød t i l ,  fand t s te d  den 2 4 .5 .1 9 7 1 ,  

og henvendte s i g  t i l  de s tø r r e  b ø m . Der kom im id le r t id  ingen  s to r e  børn -  kun 
én voksen .

Det næ ste a f  møderne, den 7 . 6 . ,  var fo r  voksne. Her kom der f i r e ,  som en e
des om a t  sæ tte  n oget i  sv in g . Det b le v  b e s lu t t e t ,  a t  de to  der var mødt op 
t i l  de foregående møder samt to  fr a  gårdrydningsm ødem e, der in te r e s se r e d e  s ig  
fo r  le g e p la d se r  t i l  k v a r te r e ts  b ø m , s k u lle  indbydes t i l  e t  nyt møde en uge 
sen ere .

se  e v t .  b i la g  
n r .4 , s . 358

Røde Rose har bare en leg ep la d s  -  t i l  a l l e  s in  bøm
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D ette møde, den 1 5 .6 .7 1 , b e tra g ter  v i  som gruppens fø r s te  e ta b le r in g  -  vor 
fø d se lsd a g . Mødet m ønstrerede a l l e  på nær en e n k e lt , der var f l y t t e t  i  mellem
t id e n  -  i a l t  10 person er.

Af denne o p r in d e lig e  gruppe r e s te r e r  kun to . Den ene er  Tove, der har væ
r e t  med fr a  mødet fo r  de s tø r r e  børn. Tove har ikke s e lv  børn, men læ ser nu 
t i l  fr itid sp æ d agog . Den anden er  Flemming, der har været med fr a  d et fø r s te  
Røde Rose b la d . Flemmings børn er  ikke hjemmeboende. De øv rig e  fr a  den op rin 
d e lig e  gruppe har en ten  o p g iv et p .g .a .  den lange t i d ,  som a lt in g  v i s t e  s ig  a t  
ta g e , e l l e r  er  f l y t t e t  fr a  k v a r te re t.

Nye medlemmer er  kommet t i l ,  efterhånden som p rojek tern e er  sk red et frem  
e l l e r  har krævet sæ r lig  b ista n d , som d et v i l  fremgå a f  h is to r ie n .

Gruppens_formål

Den gruppe, der dannedes på mødet den 1 5 .6 . ,  f i k  p .g .a .  s in  sammensætning 
ikke a len e  t i l  formål a t e ta b le r e  e t  fr it id sh je m  og måske en f r i t id s k lu b , men 
også a t sk a ffe  k v a r te re ts  børn bedre legem uligheder. D ette gav gruppen dens 
f ø r s te  navn: "L egeplads- og fritidshjem sgruppen".

Denne dobbelthed i  gruppens formål bekymrede os ikke i  s ta r te n . Med den 
begrænsede g ru p p estø rre lse  f ø l t e  v i ,  a t  v i  kun i  fæ lle ssk ab  kunne sæ tte  t i l 
s tr æ k k e lig t skub i  t in g en e . Vi enedes d erfor  om a t arbejde sid eløb en d e med beg
ge a k t iv i t e t e r .  D ette  v i s t e  s ig  dog med t id e n  a t g iv e  os en d e l problem er.

PÅ UDKIG

Vi begyndte nu a t søge i  k v a rteret e f t e r  egnede m uligheder, d .v . s .  en ten  
ubebyggede grunde, der kunne in d r e tte s  t i l  legep ladsform ål e l l e r  le d ig e  l e j 
l ig h e d e r , b u tik k er og bygninger med t i ls tr æ k k e lig e  f r ia r e a le r  t i l ,  a t de kun
ne anvendes t i l  fr it id sh je m  med en r im e lig  leg ep la d s .

Vi lagde vægt på, a t d is s e  m uligheder s k u lle  være t i ls tr æ k k e lig  r e a l i s t i s k e  
t i l  a t v i  en ten  kunne formå kommunen t i l  a t erhverve dem med henb lik  på in d r e t
ningen a f  de pågældende f a c i l i t e t e r  e l l e r  s e lv  erhverve dem ved hjælp a f  mid
l e r  fr a  fonds og le g a te r .

D ette  arbejde fø r te  t i d l i g t  t i l  udvæ lgelsen a f  tr e  ejendomme, som v i  anså 
fo r  t i ls t r æ k k e lig  r e a l i s t i s k e  t i l ,  a t v i  gjorde dem t i l  genstand fo r  d et f o r t 
s a t t e  arbejde.

Det bør i  denne fo r b in d e lse  fremhæves, a t v i  in d t i l  idag -  tr e  år e f t e r  
ikke har fundet andre egnede muligheder i  k v a r te re t.

Læde rva re fab r i  kken _"He imda1"

D ette l e g e p la d s in i t ia t iv  var e t  sammensurium a f  kompromis'er. På den ene 
s id e  lå  fabrik ken lig e frem  og k a ld te  pa a t b l iv e  u d n ytte t t i l  n o g et. Den la  u- 
b e n y tte t  hen og havde g jo r t  det så længe, a t v i  kunne regne med a t e jern e  var 
møre nok t i l  a t v i l l e  l e j e  ud t i l  o sj og den havde en stu e e ta g e  og en f ø r s t e 
s a l ,  der kunne in d r e tte s  t i l  e t  skønt legelandskab fo r  r e la t iv t  små m id ler . På
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Legeplads på e t  frimærke i  1 . s a ls  højde

den anden s id e  p assed e h u set hverken t i l  ’’le g e p la d s-"  e l l e r  " fr it id s h je m s - fo l 
kenes" ønsker. "L egep ladsfo lken e” sy n tes  d et var fo r  d å r l ig t ,  a t  der ikke var  
mere f r ia r e a l  end d e t ,  der var s tr e n g t  nødvendigt t i l  n o g le  sk r a ld e b ø tte r  samt 
l i d t  ta g a r e a l oven på en udbygning. ’'F r itid sh jem sfo lk en e"  var en ig e  i  indven
dingerne mod d e t manglende f r ia r e a l  og kun m åd elig t in te r e s se r e d e , fo r d i der  
kun kunne in d r e tte s  e t  le g e s te d  i  h u se t , h v i lk e t  ikke v i l l e  g iv e  børnene de 
fo r d e le ,  som fr it id sh je m n e t g iv e r .

Når v i  a l l i g e v e l  in te r e sse r e d e  os fo r  h u set var d et fo r d i k v a r te r e ts  l e g e 
p la d sb e t in g e ls e r  var og er  så r in g e; fo r d i v i  ikke kunne opspore n o g e t , der  
var en ten  bedre e l l e r  mere s ik k e r t;  fo r d i in d retn in gsm u ligh ed em e udfordrede 
os -  og , s id s t  men ikke m in d st, fo r d i v i  gerne v i l l e  s tå  med e t  supplerende  
fo r s la g ,  når v i  s k u lle  forhandle med kommunen om a t  få  n o g le  ganske a lm in d e li
g e , men gode le g e p la d se r  -  og t i l  d et var h u set v e le g n e t .  Man kan s ig e ,  a t  vo
res  mening med h u set var a t bruge d e t som lø f te s ta n g  fo r  n oget bedre i  f o r 
handlingerne med kommunen -  og om nødvendigt accep tere  h u set som e t  i n s t i t u 
tion sek sp erim en t i  k v a r te r e t . Vi kunne regne med a t have d e t på hånden gennem 
længere t i d  -  d et kunne fo rm en tlig  l e j e s  -  d e t kunne in d r e t te s  og d r iv e s  fo r  
e t  fo r h o ld s v is t  r im e lig t  b eløb  -  men d r if t e n  v i l l e  være mere kostb ar end de 
a lm in d elige  le g e p la d se r , der jo  var v ores e g e n t lig e  m ål.

Da v i  havde f å e t  kontakt med fabrikkens sa g fø r er  og ejendomsmægler v i s t e  
d et s i g ,  a t  de spek ulerede i  kommunen som køber.

De hævdede, a t grunden t i l  a t de hverken havde kunnet få  h u set l e j e t  ud 
e l l e r  s o lg t  v a r , a t  d e t lå  på e t  a r e a l ,  som var in v o lv e r e t  i  en kommende motor
vej , "godsbaneringen". De loved e a t vende t i lb a g e  t i l  sagen , h v is  d e t ikke  
b le v  t i l  noget med kommunen.

Vi henvendte os im id le r t id  s e lv  t i l  kommunen og fand t ud a f ,  a t  sagen lå  
i  e jen d o m sd irek to ra te t, der v i s t e  s ig  a t være in te r e s s e r e t  i  h u se t.
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På den baggrund v i l l e  sagføreren  gerne t a l e  med o s ,  og v i  f i k  tegn in gern e  
over hu set og en a f t a le  om e t  e v e n tu e lt  le jem å l. På d e t te  grundlag laved e v i  
e t  s k i t s e fo r s la g  t i l  h u se ts  anvendelse og to g  d e t te  med t i l  e t  møde med kommu
nens d ir e k to r a t fo r  b ø m e- og ungdoms in s t i t u t io n e r .  E fte r  s k it s e n  s k u lle  der  
in d r e tte s  en s la g s  klub og indendørs leg ep la d s  fo r  300 børn mellem 0-14 å r . 
D irek to r a te t fand t d et spændende. De var dog betæ n k elige over b ø r n e a n ta lle t  og 
u d g if te r n e , men sagde a t h v is  h u sejern e v i l l e  f in a n s ie r e  ombygningen, kunne 
d et måske b l iv e  t i l  n oget.

Da v i  fo re la g d e  sagføreren  fo r h a n d lin g s r e s u lta te t , sagde han nu, a t  s e lv  
om d et h i d t i l  havde været b e s ty r e ls e n s  ønske a t sæ lge ejendommen, så  kunne 
den måske bevæges t i l  a t  ombygge ejendommen og l e j e  den ud, h v is  v i  kunne h jæ l
pe dem med a t  sk a ffe  l ik v i d i t e t .  Da d e t te  lyk k ed es, b etin ged e  b e s ty r e ls e n  s ig  
y d e r lig e r e  en s k r i f t l i g  kommunal g a ra n ti fo r  le je n !

D isse  øgede van sk eligh ed er med Heimdal bragte gruppens andet form ål: l e 
g ep lad ser  i  forgrunden. Det havde ikke været m u lig t a t f in d e  andre egnede s t e 
der end d et senere om talte s to r e  ryddede a r e a l .  D erfor koncentrerede v i  os hen- 
imod s lu tn in g e n  a f  1971 i  s te d e t  om a t fo rsø g e  a t få  in d r e t te t  en leg ep la d s  på 
tomten i  A ller sg a d e , som om talt i  d e t fø lgen d e a f s n i t .  V i havde a rb e jd et med 
p r o je k te t  s id e lø b en d e , men havde forsøm t d e t .

I lø b e t a f  1972 g ik  arb ejd et med d e tte  p ro jek t im id le r t id  over på andre 
hænder og i  denne s it u a t io n  genoptog v i  kontakten med læ dervarefabrikken, der 
nu var ved a t s k i f t e  e je r .

Den nye e je r  v i l l e  udstykke ejendommen i  k o n to r -e je r -a n d e le , men m ente, a t  
der også var p lads t i l  o s . Hvad de v id ere  forh an d lin ger angik h e n v is te  han os 
t i l  s in  a r k ite k t .

Vi var im id le r t id  stadigvæk kede a f  a t  sk u lle  arbejde a lv o r l ig t  med e ta b 
le r in g e n  a f  en in s t i t u t io n  i  d e tte  hus. R e su lta te t  v i l l e  kunne b l iv e  brugt i -  
mod os: "Når v i  nu havde f å e t ,  så m åtte v i  sa n d e lig  o sv . -  11 -  v i l l e  en i n s t i 
tu t io n  på d e t te  s te d  b l iv e  så god, a t den var p r ise n  værd?

Inden v i  havde få e t  a fg jo r t ,  hvad v i  på denne baggrund s k u lle  b e s lu t t e  os 
fo r  med fabrik ken , f ik  v i  noget der lig n ed e  e t  OK t i l  a t gå igang med p rojek 
ter in g e n  a f  den om ta lte , a ld ers in te g r ered e  i n s t i t u t io n  e t  andet s te d  i  k varte
r e t .  Det a fg jord e  sagen fo r  o s .

S e lv  om læ dervarefabrikken s ta d ig  l ig g e r  ubrugt hen , har v i  ikke t a l t  med 
a rk itek ten  endnu. Grunden t i l  a t  v i  ikke kan bekvemme os t i l  a t  krybe t i l  kor
s e t ,  er  d et med fr ia r e a le r n e . Det hævdes ganske v i s t ,  a t  "godsbaneringen", den 
engang p rojek tered e m otorvej, er  d e f in i t iv t  droppet, men de gamle p la n e r , der 
også om fatter d et t i l  fabrikken t i ls tø d e n d e  gamle baneterræn og en n ed la gt r e 
m ise , er  ikke b le v e t  ændret, og dermed er  vores m ulighed fo r  a t få  la g t  f r ia r e 
a l  t i l  hu set ikke b le v e t  bedre.

Tom ten_i_Allersgade

"L egepladsfolkene" boede allesammen i  karreen mellem A lle r sg a d e , Thorsgade, 
Nørrebrogade og Dagmarsgade. Da d et er  den karré, h vori "kontoret" l ig g e r ,  og 
hvor v i  h o ld t møder, kendte v i  den allesammen.

"L egepladsfolkene" havde i  e t  par år s e t  på den tom t, der lå  i  karreen , og
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I A llersgad e l ig g e r  der en tom grund -  byggeplads e l l e r  leg ep la d s?

de var godt tr æ tte  a f  a t  se  d e t te  a rea l l ig g e  hen som lo s s e p la d s . T id lig e r e  
havde der væ ret n o g le  la v e  væ rkstedsbygninger og en h e l d e l grønt på grunden.

V i undersøgte hvad p lanerne fo r  grunden var på t in g ly sn in g sk o n to r e t  og i  
kommunen. Det v i s t e  s ig  a t  grunden var s o lg t  fo r  a t  g iv e  p la d s t i l  e t  n y t sp e
k u la tio n sb y g g er i med små l e j l ig h e d e r ,  der kun f ik  ly s  og l u f t  fr a  én s id e  -  5 
e ta g er  mod gaden og 6 mod gården. V i s y n te s ,  d et var g a l t  nok, a t kommunen v i l 
l e  t i l l a d e  den s la g s .  Bygningsmyndighedeme havde fo rn y e t t i l l a d e l s e n  t i l  a t  
bygge h vert å r , s id e n  grunden b le v  ryd d et, h v i lk e t  v i l  s ig e  m indst 3 gange på 
d et tid sp u n k t i  1971, hvor v i  begyndte a t in te r e s se r e  os fo r  grunden. V i syn
t e s  også d e t var fo r  d å r l ig t ,  a t  kommunen overhovedet v i l l e  t i l l a d e  b ygger i på 
d et s te d . Et sådant b yggeri v i l l e  skygge fo r  de t i ls tø d e n d e  gårde og baghuse.
Vi sy n tes  en d v id ere , a t d et var fo r  sk ra p t, a t tom ten bare f ik  lo v  a t l ig g e  
hen, når karreens beboere -  både voksne og børn -  havde god brug fo r  e t  s t e d ,  
hvor der var p lad s t i l  dem udendørs.

E fter  n ed rivn ingen  a f  væ rkstedsbygningerne b le v  der r e j s t  e t  h ø jt  p lank e
værk rundt om tomten og murbrokkerne. Når plankeværket a f  og t i l  v æ lted e , b le v  
d et r e j s t  ig e n . Børnene k ravled e derind fo r  a t le g e ,  men f ik  o f t e  r e v e t  t ø j e t  
i  stykk er på p ig trå d en . Efterhånden som t id e n  g ik  b le v  tomten mere og mere u- 
humsk, fo r d i fo lk  brugte s te d e t  som lo s s e p la d s . Det så f a r l ig t  ud og ingen  
gjorde noget ved d e t ,  -  h e l l e r  ikke e f t e r  a t v i  havde få e t  lo k a la v is e n  t i l  a t  
sk r iv e  om d e t .  Udenfor var der kun gaderne.
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Et k ig  ind på A llersgad e-tom ten

Hen mod november 1971, så d et ikke l y s t  ud med de andre t in g ,  v i  havde få 
e t  s a t  igan g , og v i  b e s lu tte d e  os d erfor t i l  a t s a ts e  på a t få  noget ud a f  tom
ten  i  A ller sg a d e . Som karreens fo rh o ld  v a r , mente v i  a t grunden, der ikke var

7mere end 780 m s t o r ,  kun burde anvendes t i l  le g  og ophold fo r  børn og voksne. 
Det sto d  im id le r tid  k la r t ,  a t  d et kunne b l iv e  v a n sk e lig t  a t erhverve råd igheds
r e tte n  over grunden uden a t købe den s e lv .  Vor s la g p la n  så d erfor  så le d e s  ud: 

f ø r s t  v i l l e  v i  frem sk affe de t i lg æ n g e lig e  o p lysn in ger  om grunden 
d e r e fte r  v i l l e  v i  undersøge hvordan v i  b ed st kunne få  g jo r t  noget ved ro 
d e r ie t
de indsamlede o p lysn in ger  s k u lle  omdeles t i l  karreens ø v r ig e  hu sstan d e , 
med ind bydelse t i l  e t  møde.
E fter  a t have indsam let op lysn in gern e , bestem te v i  os t i l  a t  f o r e s lå ,  a t  

v i  f ø r s t  og fremmest s k u lle  bearbejde kommunen og sa n e r in g sse lsk a b e t , fo r  a t  
få  dem t i l  a t  erhverve grunden og s t i l l e  den t i l  vor d is p o s it io n  i n d t i l  der f o 
r e lå  accep tab le  p lan er fo r  tom ten. I modsat fa ld  v i l l e  v i  fo rsø g e  a t  erhverve  
grunden s e lv .  De økonomiske problem er, der v i l l e  være forbundet hermed, s k u lle  
lø s e s  gennem en and elsord n ing , hvor karreens beboere s k u lle  kunne købe a n d e le , 
så le d e s  a t grunden b lev  fæ llesejendom .
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Da d et ikke lykkedes a t f in d e  frem t i l  en måde a t  o rg a n isere  købet på , mi

s te d e  v i  t i l l i d e n  t i l  a t  grunden kunne b l iv e  t i lg æ n g e lig  uden v id e r e  fo r  a l l e .
I s te d e t  enedes v i  om a t  søge a t  o p r e tte  e t  o f f e n t l i g t  le g e s te d  på grunden. I 
d et t i l f æ ld e ,  a t  v i  b le v  tvu n get t i l  a t  købe den s e lv ,  v i l l e  den nødvendige 
k a p ita l begramse s ig  t i l  h ø js t  kr . 4 0 .0 0 0 ,- .  D isse  penge fo r d e lt e  s ig  så le d e s :
390 a f  om kostningerne t i l  e rh v e r v e lse  a f  grunden og e ta b le r in g e n  a f  en bygning  
t i l  le g e s te d e t  -  i a l t  k r . ca . 2 0 .0 0 0 ,- .  H e r t i l  kommer max. k r . 2 0 .0 0 0 ,-  t i l  
in d retn in g en . D ette  samlede b eløb  kr. 4 0 .0 0 0 ,-  var n o g e t, v i  både kunne over
komme s e lv  og søge om hjæ lp t i l .  L egested et v i l l e  v i  så  fo r e s lå  in d r e t t e t  så 
le d e s  , a t  børnene og de voksne kunne bruge både grunden og h u s e t . Ulempen v a r , 
a t v i  ikke v i l l e  kunne komme udenom en e l l e r  anden form fo r  k o n tin g en t, og a l t 
så en e l l e r  anden form fo r  s k e l mellem f o lk .  E n delig  b e s lu tte d e  v i ,  a t  h v is  v i  
s tø d te  på v a n sk e lig h ed er , der b e r e tt ig e d e  t i l  d e t ,  v i l l e  v i  f o r e s lå ,  a t  v i  
s k u lle  v æ lte  plankevæ rkerne, b esæ tte  grunden og s å le d e s  samle opmærksomhed om 
u rim elighed ern e og derigennem få  en så bred sym pati fo r  vor sa g , a t der kunne 
skabes p o l i t i s k  baggrund fo r  en fo r n u ft ig  u d n y tte lse  a f  grunden.

se  e v t .  b i la g  
n r . l ,  s . 440

se  e v t .  s . 267

INSTITUTION I SIGTE!

Forbundstomten

I lø b e t  a f  sommeren 1971 engagerede v i  os fo r  d et tr e d ie  i  a t  e ta b le r e  e t  
fr it id sh je m  på en bestem t grund. Denne grund lå  næsten m idt i  k v a r te r e t , ud 
mod Dagmarsgade, mellem Æ girsgade og Rådmandsgade. Den var ryddet og så s t o r ,
a t  den var v e le g n e t  som "rådhusplads" fo r  k v a r te re t (m atr.n r. 5744).

2Med s in e  7000 m var der bade god p lads t i l  en s tø r r e  in s t i t u t io n  med e t  
passende f r ia r e a l ,  samt t i l  e t  hus fo r  Røde R ose's b eb oere, en ny k v a r te r s le g e -

Som p la n la g t  henvendte v i  os t i l  beboerne med en l i l l e  p je c e , der b le v  om
d e lt  t i l  a l l e  in v o lv ered e  hu sstan d e, i a l t  1200, og indbød t i l  e t  møde på sko
le n  den 8 .2 .1 9 7 2 . Der kom 22 t i l  mødet. Vi org a n isered e  os som en fo r e lø b ig  b e
boerkom ité.

Siden dannedes en e g e n t l ig  beboerkom ité, og da den a n d etsted s har f o r t a l t ,  
hvad der kom ud a f  d e t te  a rb e jd e , sk a l d et her kun nævnes, a t  v i  -  \ år sen ere  
-  trak  os ud a f  d e t te  arbejde ig e n . Det sk e te  på e t  møde d . 6 .9 .1 9 7 2 . Beboer
kom iteens fremmøde var b esk ed en t, men b land t d e lta g ern e  var en a f  de "gamle 
le g e p la d s fo lk " , der var b le v e t  a k tiv  i  beboerkom iteen. Han havde den 2 3 .8 . ■væ
r e t  med t i l  a t  danne en beboerforen ing  i  den d e l a f  k arreen , hvor han boed e, 
og der havde der væ ret a lm in d e lig  opbakning bag e t  fo r s la g  om a t  gøre n oget 
fo r  en fo r n u ft ig  u d n y tte lse  a f  tom ten.

Da beboerkom iteen s å le d e s  kunne regne med a k tiv  s t ø t t e  d e r fr a , og da v i  
samme dag havde få e t  t i l s a g n  om a t  m åtte s tå  fo r  e ta b le r in g e n  a f  den nedenfor  
om ta lte a ld e r s in te g r e r e d e  in s t i t u t io n  f a ld t  d et n a tu r l ig t  a t  d e le  a rb e jd et op. 
Sagen b le v  overdraget t i l  beboerkom iteen og b eb oerforen in gen , Sam tidig b le v  
d e t a f t a l t ,  a t  v i  s k u lle  fo r tæ lle  beboerforen ingen s medlemmer om sagens d e t a l 
j e r  på d eres førstkommende møde. H erefter  trak  v i ,  der in te r e s se r e d e  os mest 
fo r  in s t i t u t io n e r ,  os ud a f  a rb e jd et fo r  a t kon cen trere os om d e t nye p r o je k t .
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God p la d s m idt i  e t  tæ t bebygget område -  den gang

p lad s t i l  børnene og "en l i l l e  skov a f  grønt" . Grunden havde været i  a l l e  de 
ø v r ig e  in s t itu tio n sg r u p p e r s  s ø g e ly s ,  men var b le v e t  o p g iv et som u o p n å e lig , fo r 
d i den var fo r  s to r  t i l  deres brug. Det var den im id le r t id  ikke fo r  o s .  Det 
e n e ste  problem fo r  os v a r , hvordan v i  s k u lle  bære os ad med a t erhverve rå d ig 
h e d srette n  over denne grund.

I tingbogen fandt v i  op lysn in g  om, a t grunden i  1968 var b le v e t  s o lg t  a f  
A rbejdernes F æ llesb ageri t i l  Tømrer- murer- snedker- og træ in d u str ia rb e jd er fo r 
bundet. De havde købt både den og to  t i ls tø d e n d e  m atr.nr. 5284 og 5830 og 
var rykket ind i  deres ny forbundshus, der vender ud mod Mimersgade. De havde 
g iv e t  4 m i l l .  kroner fo r  grunden. S e lv  om v i  ingen penge havde, mente v i ,  a t  
v i  nok kunne fin d e  en lø sn in g , h v is  v i  b lo t  f ik  en a f t a le  om a t  overtage den 
d e l a f  grunden, som forbundene ikke s e lv  s k u lle  anvende. En sådan a f t a le  sk u l
l e  danne grundlag fo r  d et v id ere  arbejde med a t  frem sk affe de nødvendige mid
l e r .  Vi var o p t im is t is k e , fo r d i forbundene var e j e r e ,  og fo r d i v i  regnede med 
a t de v i l l e  være os v e n l ig t  stem t. Vore henven delser t i l  dem gav in t e t  r e s u l 
t a t ,  da v i  ikke kunne fin d e  frem t i l  nogen, der v id s te  noget om grunden. Men 
ved en t i lfæ ld ig h e d  f i k  v i  o p lysn in ger  ad anden v e j .

Et par stykk er a f  os var en efterm iddag henne på grunden fo r  a t tage  n og le  
m ål, der s k u lle  indgå i  vore o v e r v e je ls e r  om hvordan grunden kunne u d n y tte s.
En gammel kone, der boede i  nærheden, troed e a t v i  kom fr a  e t  byggefirm a, og 
hun spurgte os om, hvad der s k u lle  "k laskes op" der.

http://atr.nr/
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se  e v t .  
n r . l ,  s
se  e v t .  
n r .2 , s

se  e v t .  
n r .3 , s

Det b le v  t i l  en både lang og god snak, og da hun f o r t a l t e  o s ,  a t  forbunde
ne havde overdraget Arbejderbo a t  ad m in istrere både deres b yggeri og tom ten, 
f ik  v i  herved a t v id e , hvem v i  s k u lle  henvende o s t i l .

E fter  e t  par te le fo n is k e  h en ven d elser , hvor v i  b le v  meget v e n l ig t  m odtaget, 
b le v  a f t a le n ,  a t v i  s k u lle  sende en s k r i f t l i g  h en ven d else , så le d e s  a t  s e ls k a 
b e ts  b e s ty r e ls e  kunne ov erv eje  m ulighederne fo r  a t  sæ lge e l l e r  u d le je  grunden.

b i la g  D ette  brev b le v  a fsen d t d. 3 .8 .1 9 7 1 , og v i  havde a lle r e d e  svar d . 1 9 .8 . Heri.430 o p ly s te s ,  a t  forbundene i  ø je b lik k e t  forhandlede t i l  anden s id e ,  men a t de
b i la g  v i l l e  vende t i lb a g e  t i l  o s ,  h v is  forh an dlingern e ikke gav r e s u l t a t ..430

Så sto d  v i  der ig e n . E fter  en t id s  sn u se r i fandt v i  im id le r t id  ud a f ,  a t  
''anden s id e"  var kommunen, og a t  denne b l .a .  ventede en u d ta le ls e  fr a  d ir e k to 
r a te t  fo r  b ø m e- og ungdoms i n s t i  tu t  io n e r . Det gav os håb I Vi tog  kontakt med 
d ir e k to r a te t  og f ik  l ø f t e  om e t  møde d . 8 .1 0 . om form iddagen, foru d sat a t  de

b i la g  modtog en s k r i f t l i g  henvendelse fr a  os se n e st  d. 6 .1 0 . Den 5 .1 0 ,1 9 7 1  skrev  v i.430 t i l  d ir e k to r a te t  om a t s t ø t t e  o s , sa v i  f i k  overdraget brugs- e l l e r  k ø b sretten .
Vi tog  f r i  fr a  arbejde og kom t i l  mødet med forven tn in g  om, a t  de havde 

tænkt over tin g en e  og havde n oget konkret a t s ig e ,  men d e t havde de ik k e . Den 
sagsbehandler v i  t a l t e  med, Bente M ørch-Lassen, sagde i  s te d e t  a t hun v i l l e  
ta g e  r e fe r a t  a f  v o rt møde og i n d s t i l l e  os t i l  godk end else. R efer a te t og kopi 
a f  v o r t brev v i l l e  hun a f le v e r e  t i l  b l . a .  borgm esterens s e k r e ta r ia tsc h e f  Hee, 
og t i l  ek sp ed itio n ssek retæ r i  d ir e k to r a te t , H olst-L arsen . H erefter  kunne v i  
regne med, a t  d et v i l l e  b l iv e  behandlet inden fo r  14 dage, h v i lk e t  v i  var g la 
de fo r .

En måned e f t e r  havde v i  s ta d ig  ikke hørt n oget og fo r sø g te  d erfo r  d . 1 1 .1 1 . 
a t fin d e  ud a f ,  hvordan sagerne s to d . F ørst ringed e v i  t i l  s e k r e ta r ia t sc h e f  
Hee. Han kendte hverken noget t i l  v o rt brev e l l e r  m ø d erefera tet, men kunne fo r 
t æ l le ,  a t  der fo r e g ik  m agesk ifteforh an d lin ger ( : b y tte fo rh a n d lin g ) med e jer en  
a f  nabogrunden, og a t d is s e  nok v i l l e  b l iv e  godkendt a f  borgerrepræ sentationen  
inden j u l .  Han anb efa lede os d erfor  a t  o v e rv e je , om v i  ikke h e l le r e  s k u lle  ar
b ejde med m ulighederne på n og le  grunde, der lå  på den anden s id e  a f  Rådmands
gade. Det s k u lle  hjælpe fe d t!  D isse  grunde, som v i  k a ld te  broncestøbergrundene, 
havde børnehavegruppen a lle r e d e  længe arb ejd et med uden r e s u lt a t .

D erefter  ringed e v i  t i l  ek sp ed itio n ssek retæ r H olst-L arsen  i  d ir e k to r a te t .  
Han havde h e l le r  ikke s e t  p ap irern e , v i l l e  om m uligt f in d e  dem frem , h e n v iste  
iø v r ig t  t i l  en ny sagsb ehan dler, som han s t i l l e d e  os om t i l .  Den nye hed Fre
d er ik sen . Han f o r t a l t e ,  a t han havde prøvet a t få  f a t  i  o s ,  men spurgte ikke 
d esto  mindre om, hvad v i  v i l l e  v id e . E fter  a t v i  havde h e n v is t  t i l  b revet sag
de han, a t d ir e k to r a te t , i f l g .  kon torch ef Korsgaard, ikke kunne d ispon ere over  
grunden inden m a g e sk ifte t , og a t de iø v r ig t  havde en f o r e s t i l l i n g  om a t v i l l e  
o p r e tte  n og le  m obile in s t i t u t io n e r  på grunden, og a t d et forh indrede dem i  a t 
s t ø t t e  o s . Da v i  ikke f ø l t e  os o v erb e v is te  om, a t vor henvendelse havde været 
d r ø f te t  på en o r d e n tlig  måde, fo r e s lo g  v i ,  a t der b le v  a f t a l t  e t  møde mellem  
d ir e k to r a te t  og os om d e t. Da v i  en uge senere rykkede, o p ly s te  han, a t  de hav
de o v erv e je t sagen og ikke fandt grundlag fo r  e t  nyt møde. Det v i l l e  v i  ikke  
a ccep tere! Vi fo r la n g te  e t  s k r i f t l i g t  sv a r , h v ilk e t  han loved e os inden fo r  en 
uge. 3 uger senere f ik  v i  fø lgen d e brev:
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DIREKTORATET FOR KØBENHAVNS KOMMUNES
BØRNE- OG UNGDOMSINSTITUTIONER
NJALSGADE 13-2300 KØBENHAVN STEL.IOI) ASTA 7201' LOKAL NR. 554 H-OF/GW

Røde R ose,
Thorsgade 7 o /g å rd en ,
2200 N.

Under h e n v isn in g  t i l  b e s t y r e ls e n s  s k r iv e l s e  a f  5 . oktob er 1971  
samt møde i  d ir e k to r a te t  den 8 . oktob er 1971 s k a l  man herved med
d e le ,  a t  d ir e k t o r a t e t  ikke kan være Dem behjælpelig med e ta b le r in g  
a f  en b ø r n e in s t i t u t io n  på a r e a le t  Dagmarsgade 1 8 , id e t  a r e a le t  ik k e  
t i lh ø r e r  Københavns kommune. A r e a le t  in d går i  ø j e b lik k e t  i  mage- 
læ g s fo r h a n d lin g e r , som d ir e k to r a te t  f e r  s ta d en s  f a s t e  ejendomme 
f ø r e r .  Når d i s s e  fo r h a n d lin g e r  er  a f s l u t t e t ,  har d ir e k to r a te t  
p la n er  om o p fø r e ls e  a f  en række m o b i l - in s t i t u t io n e r  på a r e a l e t .

Da der e v e n tu e lt  kun kan in d gås e t  meget k o r t f r i s t e t  le jem å l ,  kan 
t i ls k u d  t i l  e t a b le r in g s -  og d r if t s u d g i f t e r n e  e f t e r  § 74 i  lo v  om 
b ø rn e- og ungdom sforsorg ik k e fo r v e n te s  y d e t ,  id e t  der ik k e kan 
opnås en u o p s ig e lig h e d sp e r io d e  på m indst 10 å r , som er  gældende 
p r a k s is  i  s o c ia l s t y r e l s e n ,  b ørn e- og ungdom sforsorgen.kJUi- i -  ' P .d .v .

Søren Korsgaard k t . ch e f

/  ^ - 0  ----

H-0 F red er ik sen  a s s .

Et a f s la g  a l t s å .  T i l  trod s fo r , a t  d e t te  ikke var ganske u v e n te t , var v i  
sk u ffed e . Det var jo  d e t e n e s te  s te d  i  k v a r te r e t , v i  havde h a ft  forv en tn in g er  
t i l .  V i fan d t ikke a f s la g e t  sæ r lig  overb evisen d e. Det var i  m odstrid med vor 
o p f a t t e ls e  a f  t in g e n e s  r e t t e  sammenhæng. V i b e s lu tte d e  d erfor  a t  undersøge sa 
gen og prøve a t  få  ju r id is k  a s s is ta n c e .  Det lyk k ed es. I lø b e t  a f  fo r å r e t  f a ld t  
brikkerne på p la d s -  hvor havde v i  været n a iv e! Det havde a ld r ig  været kommu
nens h e n s ig t  a t  o p r e tte  in s t i t u t io n e r  på forbundstom ten, og de svar v i  f i k ,  da 
v i  rykkede fo r  en b e sv a r e ls e , v i s t e  s ig  a t være l i g e  så v ild le d e n d e  som de b e
g ru n d e lser , v i  f i k  i  d eres a f s la g  a f  den 7 .1 2 .1 9 7 1 :

H eri sagde d ir e k to r a te t  fo r  d e t f ø r s t e , a t  de ikke e jed e  grundene, h v i lk e t  
e r  noget a f  en t i l s n i g e l s e ;  a lle r e d e  e t  h a lv t  år t i d l i g e r e ,  den 1 .5 .1 9 7 1 , hav-

Den 7 . december 1971  J .n r .B .P .  252
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de overborgmesterens afdeling udarbejdet et skøde fra forbundene til kommunen, 
som gav kommunen forkøbsret til tomten, samt bestemt at tomten skulle byttes 
med nabogrunden (Bardings renserier), således at dens nuværende ejer fik det 
meste af tomten i bytte.

Den 14.6.1971 anbefalede kommunens magistrat (borgmesterforsamlingen) bor
gerrepræsentationen at tilslutte sig både købet og bytteaftalen. Denne skulle 
medføre, at både Bardings renserier og de tilstødende grunde mellem Mimersga
de og Dagmarsgade ville blive brugt til offentlige formål (efter indstilling 
af 24.11.1970 fra direktoratet for bøme- og ungdoms institutioner: omsorgsse
minarium og daginstitutioner). Den 16.9.1971 havde borgerrepræsentationen gi
vet sin tilslutning til begge dele.

For det andet sagde direktoratet til os, at de selv havde planer om at la
ve nogle mobile institutioner på grunden, når forhandlingerne var afsluttede. 
Det hverken var eller er siden sandsynliggjort; dels viser ovenstående, at for
handlingerne var afsluttede længe inden de svarede os; dels indeholdt deres 
egen redegørelse af 20.4.1972 (se nedenfor) vedrørende deres planer om institu
tioner i det kommende år, lige så lidt om disse institutioner som de redegø
relser og anmodninger om penge, de siden har givet borgerrepræsentationen.

Som tredie argument fortæller direktoratet os, at de kun kan give os til
ladelse til at leje grunden i kortere tid end 10 år.

I referatet af magistratens forhandlinger den 14.6.1971 om bytteaftalen, 
hedder det - i modsætning til hvad der står i afslaget til os - at man efter 
nedrivningen af den eksisterende bebyggelse "tænker sig at opføre midlertidige 
institutioner af lasngere varighed end normalt - 10 år."

Som det fjerde og sidste i afslaget siger direktoratet, at det tidsbegrasn- 
sede lejemål ville forhindre socialstyrelsen i at give os den del af tilskud
det til institutionens oprettelse og drift, som staten yder. Dette er også u- 
korrekt. Magistraten ville jo netop oprette midlertidige institutioner af læn
gere varighed end 10 år!

Medens vi var beskæftiget med at finde ud af, hvordan vi skulle komme vi
dere fik vi i marts 1972 fra børnehavegruppen oplyst, at Holst-Larsen havde 
sagt til dem, "at vi ikke skulle tage det så tungt med afslaget. Vi skulle ba
re sige til, så kunne vi få et møde med dem om mulighederne".

Det vidste vi ikke, i første omgang, hvordan vi skulle forholde os til.
Men i april kom der nyt både fra juristerne, om byttehandelen, og fra børne
havegruppen: De havde klaget til boligministeriet over den behandling, de hav
de fået af et udvalg. Klagen var også overgivet til borgerrepræsentanterne. 
Klagen blev den 20.4.1972 inddraget i Borgerrepræsentationens behandling af di
rektoratet for bøme- og ungdoms insti tut ioners redegørelse for deres planer om 
daginstitutioner i København nr. 621-11. Under forhandlingerne sagde forman
den for Institutionsudvalget Carl Ejner Jørgensen (S) blandt andet: "det er 
væsentligt, at den lokale befolkning og for den sags skyld også pædagogerne 
inddrages i planlægning og etablering af institutionerne", og "at man hermed 
ville få nogle eksperimenter med små enheder". Han var glad for børnehavegrup
pens henvendelse og erklærede, at udvalget måtte gennemgå den. Dette fulgtes 
op af SF, VS og DKP og fik direktoratets borgmester Børge H. Jensen (S) til 
bl.a. at sige: "De ting, der her er rejst, er magistraten meget interesseret 
i at drøfte igennem i udvalget. For mit vedkommende har vi faktisk prøvet alt,
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hvad vi overhovedet kunne, men den løsning man foreløbig har kunnet pege på 
som en mulighed, vil blive dobbelt'så dyr som den dyreste institution, vi over
hovedet har - men, allright - jeg vil meget gerne hjælpe, for jeg synes det er 
en positiv kreds, der står bag det. Til hr. Carl Ejner Jørgensen vil jeg også 
gerne sige, at vi er meget interesseret i at samarbejde med både den lokale 
befolkning og pædagogerne. Jeg håber, vi kan få noget fornuftigt ud af det i
fællesskab". Sagen henvises til Daginstitutionsudvalget. se evt.

o nr 4 sBorgmesterens udtalelse om institutionens pris, "dobbelt sa dyr som den dy- * *
reste" var lige så uforståelig for børnehavegruppen som for os. Ingen af os 
havde på det tidspunkt talt med dem om nogen konkret institution og følgelig 
heller ikke nogle beløb.

Borgerrepræsentationens drøftelse interesserede Radioen. Den 24. april 1972 
interview'es Børge H. Jensen af Jens Winther; i interviewet blev bl.a. sagt:
BHJ: "Vi vil være beboerne i Røde Rose behjælpelige og er meget positive - me

ner det bør støttes og give resultater. Når det ikke er sket, er det for
di vi endnu ikke har kunnet finde egnede steder".

JW: "De vil altså mødes med beboerne?"
BHJ: ' *Meget gerne''.
JW: " - og De vil støtte bestræbelserne?"
BHJ: "Absolut".

Det var skønt at høre, og gav grund til at forvente, at et fremtidigt møde 
med direktoratet, ville give konkrete resultater.

Det kom imidlertid til at trække ud med initiativer til det nye møde. Der 
var meget at gøre med tomten i Allersgade, og vi var også med til at lave et
6 . nummer af Røde Rose-bladet. Heri skrev vi, hvad vi havde fundet ud af om se evt.
byttehandlerne og om hvorledes det stod til med vor institution. Idet vi hå- nr.7, s
bede, at der var nogle der ville hjælpe os, indbød vi til et møde d. 29.5. På 
mødet kom der mange for at høre mere, og tre ønskede at være med i gruppen.
Den ene kom dog ikke så tit og holdt efterhånden helt op. De to andre var Else 
og Birgit. Else er assistent, enlig med 2 drenge, én i børnehave og én med 
nøgle. Birgit er hjemmegående, er gift og har en dreng og en pige.

Efter sommerferien fik vi at vide, at en fra vuggestuegruppe II havde talt 
med borgmesterens sekretariatschef Hee, og fået at vide, at han også var ked 
af, at vi havde opfattet afslaget, som vi gjorde, og han syntes, at vi skulle 
sørge for at få et møde med direktoratet igen.

Nu var vi ikke længere i tvivl. Midt i august besluttede vi, at det gamle 
brev om forbundstomten lige så godt kunne gælde nabogrunden, (Bardings tidli
gere) , som nu var blevet kommunens ej endom. De gamle fabriksbygninger var ved
at blive ryddet væk, og'når vi skulle tale med direktoratet om noget, så måtte
det være om denne grund. Derfor begyndte vi at forberede et forhandlingsgrund
lag til mødet og tog kontakt med direktoratet for at finde frem til en møde
dag. Da vi gerne ville have, at det skulle være helt klart, hvad det var der 
skulle forhandles om på mødet, skrev vi vort forhandlingsgrundlag ned. Med ud
gangspunkt i Røde Rose's mangel på institutioner - fremdrog vi de væsentligste 
argumenter fra vort gamle brev, nu for at få lov til at lave institutionerne 
på Barding-grunden. Den bad vi om enten at låne, leje eller købe. Samtidig gen
nemgik og tilbageviste vi de argumenter, som direktoratet havde brugt i deres
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afslag om forbundstomten, ligesom vi har gjort det ovenfor. Direktoratet mod
tog vort.forslag om et møde om grunden venligt, og efter et par dages forløb 
kom vi frem til en aftale om et møde med Holst-Larsen. Det blev den 6 . sep
tember 1972 kl. 15.30, fordi vi så ikke behøvede at tage fri fra arbejde så 
lang tid.

Aftenen før mødet rygtedes det, at der var blevet offentliggjort en dispo
sitionsplan for en del af Røde Rose. Indholdet af denne kunne -være af altaf
gørende betydning for vore forhandlinger med direktoratet. Det var derfor vig
tigt, at vi vidste, hvad kommunen skrev om "Vor grund". Inden mødet rendte vi 
derfor rundt mellem en masse kontorer. Da det omsider lykkedes os at finde frem 
til det kontor, der havde planen - så var der nogle, der blev gladel Ifølge 
planen var der skitseret nogle børneinstitutioner på "Bardings-tomten", og det 
stod at læse, at kommunen nu ikke bare erkendte, at der var hårdt brug for in
stitutioner hos os, men også at der skulle laves mindst 2 vuggestuer hver til 
30 børn, 4-5 børnehaver, hver til 52 børn, 2 fritidshjem, hver til 60' børn og 
1 ungdomsklub til 200 unge. Herudover skrev de, at de regnede med at presset 
på institutionerne ville blive større i fremtiden og at de derfor også syntes, 
at Dagmarsgadeområdet skulle være selvforsynende med institutioner - og, som 
det bedste af det hele, at der ikke bare skulle laves en legeplads og institu
tioner samt en uddannelsesinstitution på "vor grund" engang, men at der så

Bardinggrunden i januar 1975 - husene mod Rådmandsgade falder
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snart fabriksbygningeme var væk skulle laves en midlertidig legeplads og mid
lertidige institutioner for både vuggestue-, børnehave- og fritidshjemsbørn.
Det var derfor med store forventninger, vi tog til mødet i direktoratet på 
Amager!

Bardings^tomten 

Vort første møde.

Det blev et mægtigt godt møde. Foruden os var der desværre kun Holst-Lar- 
sen og en ny sagsbehandler, Benedicte Berner, men vi fik noget godt ud af det. 
Efter at være blevet enige om at glemme "misforståelserne" fra afslaget, rede
gjorde vi for vort formål med at ville låne, leje eller købe grunden: at opret
te et fritidshjem for kvarterets børn, med rigelig udendørs legeareal.

Som begrundelse fremførte vi:
den fatale mangel på børneinstitutioner i kvarteret 
at institutionen kunne laves med det samme og af forældrene selv 
at tomten lå centralt
og endelig, at arrangementet ville aflaste kommunen både arbejdsmæssigt og 
økonomisk.
På mødet blev det fastslået:
at vores behov for institutioner i kvarteret var så stort, at vi skulle 
have dem hurtigst muligt
at Bardings-tomten var det eneste sted, der kunne være tale om, når det 
var noget, der skulle laves hurtigt
at det - ikke mindst på baggrund af det, der var blevet sagt i Borgerrepræ
sentationen - var en god idé, at vi stod for etableringen 
og endelig, at vi skulle acceptere, at institutionen både skulle være vug
gestue, børnehave og fritidshjem - en midlertidig aldersintegreret insti
tution.
Midlertidig, fordi der jo senere skulle laves blivende institutioner, og 

fordi det var mest praktisk at konmunen stod for dem. Det accepterede vi - na
turligvis.

Med hensyn til spørgsmålet om, hvordan vi skulle arrangere det med grunden 
mest hensigtsmæssigt, besluttedes det, at vi skulle leje den af kommunen. Et 
lån var uigennemførligt af hensyn til institutionens driftsøkonomi, p.g.a. 
tilskudsordningerne, og et salg hen i vejret, når kommunen selv skulle bruge 
grunden efter en årrække. Hvad den endelige bekræftelse af aftalerne angik, så 
måtte vi have tålmodighed en lille uges tid. Der var ikke nok af de store her
rer med til mødet. Benedicte Berner og Holst-Larsen skulle lige have et OK på 
det med lejeaftalen fra afdelingens direktør Henrik Jespersen og måske fra 
borgmesteren, Børge H. Jensen. Det var ordentlig snak.

Da ugen var omme, forhørte vi os i direktoratet om hvordan det gik. Det 
kneb med at få sagen forelagt, og det blev det ved med måneden ud. Da vi til
sidst begyndte at synes det var påfaldende, så svært det var, fik vi af Bene
dicte Berner at vide, at nogle sager jo gik nemmere end andre, og at det al
drig skadede med initiativer udefra, men at hun helst ville forelægge sagen 
selv og så sætte sig i forbindelse med os. Da vi havde brugt den følgende må-



ned til at vente på, at det skulle ske, begyndte vi at blive alvorligt bange 
for, at der var et par stykker, der syntes, det var morsomt at holde os hen, 
men vi var i tvivl om, hvad vi skulle gøre ved det. Til slut enedes vi imid
lertid om at gå direkte til direktør Henrik Jespersen og borgmester Børge H. 
Jensen, hvis der ikke skete noget meget snart.

Til et møde med dem ville vi ikke komme tomhændede. Det sidste møde, dets be
slutninger og vi skulle tages alvorligt. Vi ville finde en konkret løsning på, 
hvordan grunden kunne anvendes til den institution, vi var enedes ohi på mødet, 
samt på hvordan institutionen burde udformes. Disse løsninger ville vi bringe 
med til mødet. Alders integrerede institutioner var imidlertid noget meget nyt 
dengang. Noget mange talte om, men som kun få kendte noget til. Derfor bestem
te vi os, fornuftigvis, til at sætte os nøjere ind i problematikken, inden vi 
gav os til at udtale os om, hvordan sådanne institutioner, og i særdeleshed 
vor, skulle være - og måtte så se i øjnene, at vi først kunne blive ferdige 
til et møde i januar 1973.

Omkring dette tidspunkt fik gruppen flere medlemmer. Anni kom med den
4.12.72 efter at have hørt om den institution, vi arbejdede med, gennem gårdryd
ningsmøde me i Frej as gade /Mimersgade-karreen. Hun er lægesekretær og alene med 
1 dreng og 1 pige. Susanne kom til den 7.2.1973. Hun var gift, havde 1 dreng 
og blev opmærksom på os efter kontakt med børnehavegruppen.

Arbejdet med institutionen på Bardings-tomten.

Udformningen af institutionen kom til at tage meget længere tid end vi hav
de regnet med. Det viste sig, at være en farlig redelighed, vi skulle have 
styr på, da vi fik kigget nærmere på det. Vi havde været forberedt på at løbe 
ind i mange besværligheder. Dels fordi institutionen nu måtte blive meget stør
re, end vi mente var godt. Dels fordi den samtidig med at blive så stor også 
skulle være for de meget mindre børn, i både vuggestue- og bømehavealderen.
Først kunne vi slet ikke-finde nogle bestemmelser for, hvad der krævedes af 
den slags institutioner. Siden fandt vi nogle, men det var i et udkast til 
noget, der først var ved at blive forhandlet om. Vi forstod at pædagogernes 
fagforbund og socialministeriet ikke kun var meget uenige om indholdet, men at 
man også var meget uenige om institutionsformens berettigelse. Hertil kom, at 
det var os umuligt at finde frem til en eneste institution af slagsen. Hjælpen 
kom fra en af pædagogerne i Røde Rose I, der fortalte, at der skulle være en 
konference om disse problemer på en af de institutioner, der kom de aldersin
tegrerede nærmest, og hun sørgede for, at vi blev tilmeldt.

Der fik vi ikke blot mere styr over problematikken, men også kontakt med 
4 pædagoger, der både var så interesserede i at komne til at arbejde med pro
blemerne, at de ville gå ind i vores gruppe samt villige til at arbejde i in
stitutionen, når den blev færdig. Det regnede vi på daværende tidspunkt med, 
at den kunne være hen på efteråret 1973. En af dem blev det aldrig til noget 
med, en anden kunne ikke holde ved, da vi et par måneder længere henne var nødt 
til at udskyde tidspunktet. I stedet søgte hun over til børnehavegruppen, der 
så ud til at være længere fremme. De sidste to pædagoger, Kirstine og Anna-Li- 
se har holdt ved i vores gruppe siden.
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Det blev en lang fødsel. Når vi, efter mange møder og meget arbejde, troe

de at nu var den der, så viste det sig, af den ene eller anden grund, at være 
en smutter. Det lykkedes os ellers ret hurtigt at komme frem til de retnings
linier, der blev bærende i det færdige resultat. Når det alligevel gik galt 
den ene gang efter den anden, var det på grund af de modsætninger, der var in
deholdt i bestemmelserne for aldersintegrerede institutioner.

Ved udformningen af den aldersintegrerede institution skal både vuggestue- 
børnene, børnehavebørnene og fritidshjemsbørnene have de samme rum, som kræ
ves i de almindelige institutioner, på et areal der højst må være det samme 
som i disse institutioner. Men aldersintegrationen, dvs. samværet af børn i 
forskellige aldre, forudsætter, at der er plads til både støjende aktiviteter 
og mere stille, hvor de mindre kan blive puslet og de større kan få den nære 
kontakt. Da disse funktioner dårligt kan foregå sammen, leder dette til en op
deling mellem de egentlige aktivitetsrum og de mere stille familiegrupperum.
Men på grund af arealbegrænsningen er det faktisk en uløselig opgave at få 
plads til de rum, der er nødvendige for at børnene kan fungere i institution
en.

Det samme problem gør sig gældende med hensyn til pædagognormeringen. I be
stemmelserne for aldersintegrerede institutioner er antallet af pædagogtimer 
fremkommet som et gennemsnit af de pædagogtimer, der er normeret til børnene i 
de forskellige aldersgrupper i traditionelle institutioner. Men p.g.a. akti
vitetsspredningen i den aldersintegrerede institution mellem værksteder og fa
miliegrupperum får børnene det ringere, idet pædagogerne faktisk både skal ta
ge sig af en bredt sammensat børnegruppe i et familierum, samtidig med at de 
skal tage sig af den del af børnegrupperne, der er i aktivitetsrummene I

Intet under, at vi havde svært ved at få det til at gå op, når der samti
dig skulle være godt at være - men tragikomisk er det, at det skal være så 
svært at lave en børneinstitution.

Vi søgte derfor mere faglig bistand. Vi fik to pædagoger mere - Tinne og 
Hanne gennem annoncering - og en arkitekt - Ib Børge, der havde hjulpet flere 
grupper i Røde Rose, knyttet til gruppen.

Aftalen med direktoratet var, at der skulle laves en midlertidig aldersin
tegreret institution på grunden, og at kommunen bagefter skulle lave nogle bli
vende børneinstitutioner, en legeplads og en uddannelsesinstitution. Disposi
tionsplanforslaget fortalte derudover, at kommunen mente det var bedst, at det 
var uddannelsesinstitutionen, der kom til at ligge op mod den befærdede Mimers
gade, således at legepladsen og børneinstitutionerne fik den mere sikre og ro
lige placering mod de to konmende gågader, Dagmarsgade og Rådmandsgade, og at 
der skulle indrettes en midlertidig legeplads.

Det var noget vi altsammen var enige med kommunen i, og som vi fandt det 
var rigtigt at indarbejde i vort forslag. Herudover skulle der tages hensyn til 
nogle vejbestemmelser. Disse fik vi oplysning om fra dispositionsplangruppen, 
der gjorde os opmærksom på, at der fandtes en bemærkning derom i dispositions
planforslaget.

Den 22.3. glædede vi os iøvrigt over et saneringsplanforslag, som borger
repræsentationen behandlede den dag. Heri stod der nemlig, at både vor tomt og 
de grunde, der lå ved siden af i Rådmandsgade, blev stillet til rådighed for
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magistratens 3. afdeling, som vi forhandlede med. Der stod endvidere i sane
ringsplanforslaget, at grundene først skulle bruges til midlertidige institu
tioner af længere varighed end normalt, derefter til blivende legepladser, bør
neinstitutioner og et uddannelsescenter, som det var sagt i dispositionsplanen.

Vi så helst, at institutionen skulle være mindre end til 60 børn. Pæda
gogerne havde givet os masser af eksempler på, at man ikke havde meget andet 
end dårlige erfaringer med større institutioner. Samtidig ønskede vi, at den 
offentlige legeplads blev så stor som mulig.

Midt i april var vi kommet så langt med arbejdet, at vi havde fået et klart 
overblik over grundenes muligheder, fået besluttet os for den af dem, vi fandt 
rigtigst, fundet den bedste balance mellem grundens og institutionens størrel
se og endelig fundet frem til, hvad der så måtte være det rigtige forhold mel
lem arealfordelingen i husets enkelte afsnit. Vi var nået dertil efter utal
lige diskussioner og institutionsbesøg, efter forespørgsler forskellige steder 
i kommunen og socialstyrelsen, efter paragrafrytterier, regnestykker, skitse
beregninger og konsultationer hos forskellige af de entreprenører, der laver 
bygninger til brug for midlertidige institutioner.

Huset blev placeret sådan, at det ikke kom til at ligge i vejen for de mid
lertidige tilkørselsveje til det nye byggeri på forbundstomten (nu TOP-HOUSE). 
Selv om institutionen nu var blevet så stor, at kommunen ville finde den pas
sende til grundens størrelse, så ville huset hverken komme til at ligge i ve
jen for et fremtidigt uddannelsescenter i Mimersgade eller for en fremtidig 
offentlig legeplads i Dagmarsgade. Den del af vor legeplads, der skal ligge 
der, skulle bare flyttes til to af de nye tomter ud mod Rådmandsgade. Samtidig 
fik vi en legeplads, der kunne bruges af hele kvarteret. Tegningen viser insti
tutionens placering på matr. 1051 (Bardings-tomten) og de endnu ikke sanerede 
huse.
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Efter at være kommet så langt, begyndte det at haste. Ikke mindst under

indtryk af, at det efter dispositionsplangruppens oplysninger i Røde Rose-blad se evt. bilag
nr.4 s.463nr. 7 , hastede med at få nogle fornuftige og bindende beslutninger frem om 

grundene, mente vi, at vi godt kunne nå at blive færdige med forslaget, så vi 
kunne sigte på at få et møde med Børge H. Jensen i den sidste uge af maj. Det 
viste sig dog hurtigt, at det ikke lod sig gøre. Der var for mange problemer 
tilbage. På den ene side viste det sig, på trods af den fornuftige opdeling af 
institutionen, næsten umuligt at få plads til de lovbefalede faciliteter, som 
svarede til det antal børn, der skulle være i institutionen ifølge reglerne om 
legepladsers størrelse. På den anden side var det lige så umuligt for os at få 
tingene placeret sådan i institutionen, at det blev praktisk muligt for pæda
gogerne, at bevare overblikket og sørge for ordnede og gode forhold for børne
ne. Der ville blive for få pædagoger i forhold til antallet af børn, rum etc.

2Det blev til en på utallige møder gentagen kamp om, hvorledes antallet af m 
kunne reduceres med mindst ulempe til følge. Huset kom til at se sådan ud:
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Til venstre på tegningen ses den aldersintegrerede institution. De fire 

afsnit, der ligger forneden i den, er hjemmegrupperum for de fire "familier" 
af børn fra 0-12 ars-alderen, som institutionen består af. Hvert af disse af
snit er til 16 børn, og institutionen således til 64 børn. Det var det mindste 
antal, vi kunne regne med, at kommunen ville godkende, og det største antal 
børn vi kunne acceptere, når de skulle være på institutionen hele dagen.

Institutionen var for lille til, at vi kunne regne med, at kommunen ville 
godkende den som den eneste på grunden. Vi kunne heller ikke regne med, at 
kommunen ville godkende, at den resterende del af grunden efter fradrag af det 
areal, der er normeret til en 64-børnsinstitution, blev udlagt til legeplads 
til kvarterets børn.

Desuden havde vi brug for flere institutionspladser i kvarteret, og hvor 
og hvornår kunne vi regne med at få flere, hvis vi ikke fik dem på denne grund? 
Disse og lignende overvejelser førte til, at vi besluttede os for at kombinere 
den aldersintegrerede institution med den del, der ses til højre på tegningen. 
Den er indrettet således, at den om formiddagen kan bruges til klub for 20 
børn under skolealderen og om eftermiddagen af 110 børn i skolealderen. Den er 
desuden tegnet således, at den efter et par års forløb, når børnene har væn
net sig til institutionen og lært at passe på den, kan tages i brug i aften
timerne som ungdomsklub for en del af Røde Rose’s 12-18 årige unge.

Med dette arrangement imødekom vi både kommunens forventning om en stor 
institution og skolebørnenes behov for flere kammerater, samtidig med at vi 
kom vort ønske om flere legepladser i Røde Rose nærmere. Mange af de børn, 
der ikke gik i den aldersintegrerede del, ville herved få både en god lege
plads og et sted at samles indendøre, når sommeren var ovre. Det, som det ikke 
stod i vor magt at skaffe børnene gennem dette arrangement, var en gratis lege
plads. De der kom på legepladsen og i klubafdelingen, skulle være medlem af 
klubben og derfor betale et mindre månedligt beløb for det. Udover de allerede 
nævnte fordele, ved foreningen af de to slags institutioner, fik vi også to 
andre og ikke mindre væsentlige fordele. Børnene i den aldersintegrerede del 
opnåede betydeligt bedre pladsforhold, end de ellers ville have fået, samtidig 
med at de fik nogen erstatning for det meget knapt afmålte personale gennem 
klubbens mulighed for at bruge deltidsansat, timelønnet personale, anvendt fik 
de børn, der gik i klubafdelingen også nogle fordele gennem tilstedeværelsen 
af de pædagoger, som ansattes i den aldersintegrerede del. De to institutioners 
samarbejde sikredes ved, at de rum, der er midt i institutionen er til deling 
mellem afdelingernes personale og børnene i de to institutioner.

For at være sikre på, at institutionen ikke bare blev betragtet som en pæn 
tegning, skulle der tal til. Fra en entreprenør (Dansk Pavillonbyggeri A/S) 
havde vi tilbud på, hvad bygningen ville koste at opføre.

For at få tid til at få skik på budgetterne isolerede vi os i St. Bededags
ferien i et hus i Sverige. Trods koncentreret arbejde gik der kludder i klub
budgettet. Det ville blive for dyrt for børnene og vi manglede oplysninger. Da 
vi kom hjem og fik disse blev resultatet en opdeling i en miniklub (for mindre 
børn) og en maxiklub (for skolesøgende børn).

Der kom skik på tingene gennem møder i slutningen af maj, og først i juni 
var vi så langt, at vi kunne ansøge om at fa et møde, hvor vi kunne fa ende
ligt tilsagn om at lave institutionen. Brevet til Børge H. Jensen sa sadan ud.
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Høda Bos« / Thora jade ? over gAxdøn» '22oo M
IB« s tyr« l**o for l«®*pl*®m- * fri ti dato jeaøjrappe nr. 1

Borgmester 
Børge H. Jensen, 
Råfltowaat,
1599 t#b*mlhavni V.

Den 8.6.T3.
V*dr. Ajunio-dnlnji on l) mød« a«d Dem, evt. ned reprmaentanter fra 
Dl rektoratet for toørne- * uunjdonialnstltutloner, on aoll|t 1 ugøn 
■ellem d* 17-83*6.73, ®«d henblik på 2) tillad«!*« til etablerln« 
af en evt. midlertidig hørme- * nagdomslnatltiatlom på tomten 
Rådmand* gafle 11-13» matr. mr. 1051 OK, for vort kvarters børn og 
ung*.

Der toar vmret forhandlet om denne grund lange» og det «r tanken 
at Vrage den til offentlige formål, toerander børneinstitutioner, 
og flet toar vmret nævnt, at man tmnkte på midlertidig« institutioner 
aom en foreløbig losning.

Vi bar haft mede med bl.a. ekspeditlonasekretmr Holat Larsen 
fra Dlrektoratet for Verne- 4 ungdomsInstitutioner om sagen d. 6.9. 
T2, efter samtaler med bl.a. sekretariatschef Edvard Hee og kontor
chef Søren Korsgård. På dette tidspunkt havde ejendomsretten til 
grunden vmret kommunens og dlrektoratets en rum tid.

På medet var der enighed om, at behovet talt« for en øjeblikkelig 
etablering, og om at det var en god Ide at vi påtog oa etableringen, 
tovis der vor tale oo en Integreret institution for bgrn i vugge
stue-, børnehave- og frltidatojemaalderen, da vi kunne påtage os den 
med det samme. Aftalen blev, at man Ville gå videre »ed sagen, og 
ot vi skulle smtte os i forbindelse med sagsbehandleren, Bennedlchte 
Berner en uge aener«. På dette tidspunkt ville man kunne fortmile 
■o«, hvad direktør Henrik Jespersen og evt. De mente om sagen.

I den mellemliggende tlå har vi først rykket med Jmvne mellemrum, 
olden har vi nøjedes med at forhør« os lejlighed*via, sideløbende 
med aklt-seprojekt o ringen. Denne er afsluttet nu, og omfatter een

/2

bygning, hvis ene halvdel rummer 1 integreret institution for 64 
børn 1 0-12 års alderen, og hvis anden halvdel rummer 1 miniklub 
for 20 børn, samt 1 fritidsklub med tilhørende byggelegeplads for 
110 børn, udformet med henblik på etablering ef 1 ungdomsklub, 
på at aenere tidspunkt.

De har vad flar« lejligheder udtalt Dem offentligt oa, at båda 
De, âglatraten og Direktoratet aer med så meget sympati på vorea 
bestrmbelaer, at man vil støtte os, så vort arbejde kan realisere«
- når muligheden givea. «uligheden foreligger nu - grunden har 
vmret ryddet 1 i år, Dlrektoretet har haft i år til alne overvejel
ser, vi har vort skitseprojekt fmrdigt, samt forsikringer fra de 
pædagoger der har vmret med til at udforma projaktet mad os, om at 
de vil arbejde der.

Derfor mener vi, at tiden er Inde til, et Magistraten og Direk
toratet giver sine gode hensigter synlige konsekvenser.

Det er på denne baggrund, og af hensyn til Deraa udtalelser om 
at De vil hjmlpe- og mødes med o*, at vi henvender oa til Dam, med 
anmodning om at hjmlpe oa og Direktoratet på vej, på et møde hvor 
vi kan aflevere vorea etablerlngeanmodnlng, aamt prmaenter« og 
diskutere vorea skitseprojekt og økonomiske overslag med Dem.

Idet vi udtrykker håbet om, at De vil modtage vorea anmodning 
til Dem 1 den samme positive ånd, aom vi har udformet akltaeprojek- 
tet og denne henvendelse 1, beder vi Dem om, om muligt, at give 
oa at tidspunkt hvor det er Dem belejligt at modtage os, 1 ugen 
mellem d. 17-23.6.73.

Med venlige hilaner,

S i n a Q L aMaJ

72

Tilaendt Direktoratet for børne-og ungdomalnatltutioner til orien
tering 1 kopi.

Der var imidlertid mange småting, der skulle files til endnu.
Under arbejdet hermed var vi stødt på historien om Ægirsgade-Rådmandsgade- 

karreen i Røde Rose-blad nr. 7. Her havde vi studset over, at der var en plads 
der var angivet i dispositionsplanen, som var blevet væk i et byplanvedtægts- 
forslag, samt over at formanden for borgerrepræsentationen, Weidekamp, ville 
have en vej til at svinge ned over de kommunale grunde, som vi havde med at 
gøre. Pladsen måtte være vores legeplads og vejen en, der måske skulle hen i 
vores husi Vi havde fået fat i både byplanforslaget og en kopi af det brev, 
hvori vejen blev beskrevet, og behandlede det på et møde den 13.6. Det så ikke 
så godt ud. Det var rigtigt, at legepladsen ikke blev nævnt i byplanforslaget, 
men der stod heller ikke noget om, at den ikke skulle være der. Værre var, at 
en af de grunde, som uddannelsesinstitutionen skulle ligge på, slet ikke skul
le bruges til sociale formål efter byplanforslagets opfattelse, men til udvi
delse af Forbundshuset i Mimersgade. Ligeledes var det galt, at Weidekamp syn
tes det var en god idé, at der blev taget endnu mere af den jord, som uddannel
sescenteret skulle ligge på, til en vej. Det ville betyde, at der ikke blev 
plads til uddannelsescenteret - og hvad så med vor børneinstitution og lege
pladsen ned mod Dagmarsgade. Hvorfor stemte byplanforslaget ikke overens med 
dispositionsplanen?

Efter dispositionsplanens tegninger skal de grunde, som vi beskæftiger os 
med, anvendes således:

trafik- og parkeringsforhold:

se evt. bilag 
nr.l, s.454 
se evt. s.285

se evt. bilag 
nr.5, s.431

bebygge1ses forhold: opholdsarealer

1______JH
1 jj
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Efter byplanforslaget og bilaget til det brev, hvori Weidekamp foreslår, 

at vejen.flyttes, skulle grundene imidlertid anvendes sådan:

Fra byplanvedtægten: Fra Weidekamps bilag:

Vi var forfærdede. Var ikke alene bange for, at vores arbejde stod i fare 
for at A/ære spildt, men også for at der måske var ved at ske en fejltagelse in
de i kommunen, således at de ting, der var planlagt på grundene og som vi i 
kvarteret skulle have glæde af, slet ikke kunne være der. Vi håbede på, at op
klare misforståelserne ved at gøre opmærksom på dem. Derfor sendte vi den 16.6. 
en indsigelse til byplanudvalget. Samtidig sendte vi et brev med kopi af ind
sigelsen til 4 . magistratsafdeling, som havde lavet planerne og samt en orien
tering med kopi af indsigelsen til borgmesteren for 3. magistratsafdeling, Bør
ge H. Jensen. Det kom til at se sådan ud:

Til Byplan- o« trafikufv.lrr.t»/ hr. K, B. ILumwJb'imrjtIII'® rgwrr ri præsentationen.» sekr*tarlnt
1599 tø.obcimhavn V Nerrebro den 16.6.73

Rade Hose/Thorsgadg 7 ovor gården. 22oo N.Bestyrelsen for legeplads- 4 fritidshjemsgruppe nr. 1.

Don 16.6..1973v<?-rijr_. Byplanvedtægt s for si ag for karreen Ægirsgade, Mimersgade, R.Vi mands gade, Dagmar sgade.
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På dette tidspunkt havde vi endnu ikke fået nogen reaktion fra Børge H. 

Jensen på vor anmodning om et møde. Derfor besluttede vi at rykke. Herved er
farede vi at vort brev på mystisk vis var bortkommet. Først efter nogle dage, 
da vi talte med sekretariatschef Hee, dukkede brevet op. Hee var bestyrtet over 
projektets fremskredne stade. Han hævdede, at det aldrig havde været meningen, 
at vi skul le gå så langt med vort arbejde. Men vi kunne da godt få et møde med 
borgmesteren. Det ville dog tage et par måneder, idet borgmesteren var på re
kreation. Da vi i gruppen snakkede om det, blev vi enige om, at det kunne vi 
ikke vente på. Derfor ringede vi til direktør Henrik Jespersen. Han havde fået 
en kopi af vor anmodning til Børge H. Jensen om mødet og ville gerne mødes med 
os den 21.6.73.

På dette møde var foruden Henrik Jespersen også Holst-Larsen, Søren Kors- 
gaard og Benedicte Bemer tilstede. Vi afleverede følgende: 

tegninger over projektet
beskrivelse af institutionsbehovet i Røde Rose og de omliggende kvarterer
samlet overslag over hvad det ville koste at bygge huset
Entreprenørfirmaet Dansk Pavillon Byggeri's tilbud

2oversigt over etableringsomkostningerne pr. m pr. barn
budgetoverslag for den aldersintegrerede institution og de to klubber med
angivelse af forældrebidragenes størrelse
beregning over hvad indretningen af huset ville koste
redegørelse for hvilke beløb vi selv skulle skaffe.

Alle var enige om:
at behovet for institutionen var indiskutabelt, idet der er en ringere 
dækning af institutioner i Røde Rose end alle andre steder i København, og
det blev igen fastslået, at det i henhold til loven betød, at institutio
nen skulle op - og op nul
at projektet, efter gennemgangen af tegningerne, var både fornuftigt og 
spændende: Det var udfra pædagogiske synspunkter tiltalende, prisen var

o 2der heller ikke noget at sige pa, - etableringsomkostningerne pr. m pr.
barn var mindre end i de institutioner, der var under opførelse

2at børneballet syntes at stemme med m -antallet
at pædagognormeringen syntes at svare til børneantallet
at grundens anvendelse og husets placering svarede til kommunens planer 
med grundene.

Det aftaltes herefter:
at kommunen til vort næste møde skulle gennemgå projektet og dets økonomi 
nærmere
at kommunen skulle afgøre hvorledes lejevilkårene skulle være 
at vi skulle undersøge, om vi kunne få dispensation fra at lave sikrings
rum, således at prisen herfor ikke skulle medtages i omkostningerne - og 
endelig
at vort næste møde skulle være den 2.8.1973 kl. 10.00.

En lille uges tid efter fik vi et brev fra Børge H. Jensen's stedfortræder, 
rådmand Kai Brank. Det var skrevet så tidligt som den 22.6. - dagen efter vort 
møde i direktoratet - men brevet var blevet forsinket på vort kontor i Thors
gade. Rådmand Kai Brank, er ikke i tvivl om at "vore ønsker og forslag er ble
vet modtaget meget positivt". Han vil "meget gerne selv hjælpe", men man har

se evt. bilag 
nr.6 , s.431

se evt. bilag 
nr.7, s.434
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"været nødt til at indstille sig på en neddæmpning af aktiviteten.1'*. '"’Den. øko
nomiske situation sætter meget snævre grænser for forøgelse af de koniHLmale 
udgifter". Hovedproblemet er at "få pengene til at rakke til die i forvejen 
planlagte opgaver". Pa denne baggrund må også Røde Rose "indrette sig efter de 
økonomiske kendsgerninger". Da rådmand Brank åbenbart ikke er bekendt ned vort 
møde den 21.6. ringer vi straks til ham. Han forklarer, at direktør Jespersen, 
kan blive stoppet af den økonomiske afdeling, og at Brank ikte ser en løsning 
i øjeblikket. Resultatet af denne samtale bliver, at Brank lover at tale ned 
Henrik Jespersen, dels for at høre om, hvad hans tanker er, dels for at høre, 
hvad der eventuelt kan gøres, inden vi skal til det møde i direktoratet den 
2.8.73. Det vedtages at vi - da det daværende byggestop alligevel forhindrer, 
at der kan ske noget før tidligst efter november måned - blot skal se tiden an 
til mødet.

Af frygt for at magistraten havde i sinde at lade vort projekt afgå ved en 
stille død, besluttede vi at henvende os til pressen inden mødet. Skulle vi 
kvæles, skulle det i hvert fald ikke ske i stilhed.

I slutningen af juli fordelte vi derfor arbejdet med at kontakte aviserne 
mellem os. På Nørrebro Avis, Aktuelt, Land og Folk, Folitiken og Information 
fandt vi frem til nogle journalister, der gerne ville tænke nærmere over det.
De kunne godt se det alvorlige i sagen og de fleste mente, at det nok ville 
være bedst at skrive om det den dag,’ mødet skulle finde sted. .Det gav os pro
blemer fordi vi, sent på eftermiddagen dagen inden, mødet, blev ringet op af 
Benedicte Berner, som meddelte at vort møde var aflyst, og at hun hverken kun
ne give os nogen begrundelse eller en ny mødedato. Der stod vil. Arbejdet ned 
at finde en ny mødedato blev en slem oplevelse i bureaukratiets afbørstnings- 
maskine. Måske var det avisernes skriverier, der hjalp os til endelig at få 
mødet i stand tre uger senere, d. 2 0.8.

Direktoratet var i hvert fald ikke særlig glad for den artikel, Information 
bragte den samme dag.

Afbørstningen

Det blev et dårligt møde. Det offentliges repræsentanter mødte påfaldende 
uforberedte. Vi redegjorde for, hvordan det var gået med sikringsrummene. Vi 
havde fået forsikringer fra Husted-Andersen om, at han ville stille sine sik
ringsrum i TOP HOUSE til rådighed for os, hvis problemet kunne løses ad denne 
vej. Civilforsvarstyrelsen havde stillet sig meget velvillige, da vi talte 
med dem inden ferien, men foreslog, at vi satte spørgsmålet i bero, idet der 
var udsigt til en ændring i bestemmelserne indenfor den nærmeste fremtid - 
hvilket ville være til vores fordel.

Det eneste direktoratet havde foretaget sig var at få statistisk kantor 
se evt. bilag til at beregne Røde Rose og Ydre Nørrebros behov for institutioner. Disse be~
nr.8, s.434 kræftede nok en gang, at vore institutionsbehcv er større end andre københavn

ske kvartercrs. Desuden viser statistikken, at der også i fremtiden vil være 
et stigende behov i forhold til befolkningsprognoserne. Det forsøgte Henrik 
Jespersen uden held at fortolke omvendt. Hvad angik det materiale vi havde af
leveret samt spørgsmålet om lejeaftalen, havde de endnu ikke fået kigget på det 
men ville have det klar til næste møde, som fastsattes til den 1 1. september.
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Også dette møde blev aflyst. Nyt møde fastlagdes til den 17.9.
Endnu en gang blev vi ringet op om aftenen før mødet af direktoratet med 

beskeden: mødet aflyst.
Før hvert møde havde vi forberedt os grundigt, vi bad os fri fra arbejde 

for at kunne møde op, og kan kun betragte aflysningerne som sjuskeri.

Den 27.9. blev det imidlertid endelig til noget. Til stede var: Henrik 
Jespersen, hans sekretær Holst-Larsen, Korsgaard, Benedicte Berner, kontorchef 
Kristensen samt en fra arkitektafdelingen. For en gangs skyld var de ikke u- 
forberedte. De havde inviteret børnehavegruppen til det samme møde, og arrange
mentet syntes at have til formål at afvise os under henvisning til at børne
havegruppen nu havde fået deres bevilling til "Lerbakkehus" igennem.

Når snakken og spillet skæres bort var udbyttet af mødet en formodning om, 
"at nu var der ikke længere plads til institutionen", samt en forsikring om 
"at de gerne ville hjælpe os et andet sted". De kunne ikke fortælle os hvor, 
men kunne godt se, at der ikke så ud til at være noget, der var lige så godt. 
Men måske en af pavillonerne til Balders Hopsital, når de blev ryddet og der 
blev truffet bestemmelse om deres anvendelse. Endelig blev det aftalt, at de 
ville se på forholdene ude i Røde Rose sammen med os, den 17.10.1973 om efter
middagen.

Det så for os ud til, at de svinestreger, vi var begyndt at frygte kommu
nen var ved at lave med grundene, skulle blive en realitet. Vi gjorde, hvad 
vi kunne for at få dem til at fortælle os, hvad det var der fik dem til at 
tvivle på, at der nu, trods alle beslutninger, ikke længere var plads til in
stitutionerne. Hver gang vi prøvede, fik vi en sludder for en sladder til svar, 
men ikke en lyd om årsagen.

Da vi havde sundet os, begyndte vi at forberede "Røde Rose-vandringen" ved 
at samle alle de oplysninger vi kunne støve op om grundene i området.

Besigtigelsen fandt sted som aftalt. Både Henrik Jespersen, hans sekretær, 
en arkitekt Vilién, Holst-Larsen og Korsgaard kom. Vejret var godt. Vi fik en 
masse hyggelig sludder, mens vi gik rundt og kiggede på kvarteret. Det fik vi 
også under den efterfølgende kaffedrikning på kontoret. Da vi syntes, det blev 
for meget spurgte vi igen, om det dog ikke var muligt at få noget konkret at 
vide om, hvad årsagen til deres "fomodninger" var. Men nej - "nu sad vi jo 
lige og havde det så hyggeligt"....

HVAD FANDEN SKER DER PÅ RÅDHUSET

På_vej_til_borgerreprasentationen

Skulle vi have noget at vide, måtte vi altså selv finde frem til oplysnin
gerne. Af alle de mange oplysninger vi fandt frem, der omfattede beslutninger 
om grunden, var der ikke en eneste, der sagde, at institutionerne ikke skulle 
være der. Tværtimod: Alle de beslutninger, der er truffet i borgerrepræsenta
tionen om disse grunde, siger, at institutionerne skal være der. Og det er man
ge beslutninger. Borgerrepræsentationen har faktisk efterhånden investeret



mindst 1\ (syv og en halv) mill. kroner i erhvervelsen af området med henblik 
herpå. Hver gang, der er bevilget et beløb, er det sket for at skabe plads 
for et uddannelsescenter, børneinstitutioner og et torv i forbindelse med de 
kommende gågader.

Efterhånden som oplysningerne blev samlet kunne vi begynde at skimte, hvad 
der var galt. Det kom klarest til udtryk i den måde, hvorpå magistratens 4. 
afdeling gennem bygnings- og byplanmæssige dispositioner systematisk havde for
ringet områdets værdi, tilsidesat borgerrepræsentationens beslutninger og 
svindlet med skatteborgernes penge:

Medens borgerrepræsentationen har investeret 7\ million kroner i at frigø
re det areal, hvorpå et uddannelsescenter, nogle børneinstitutioner og et torv 
skal ligge, har magistratens 4. afdeling gjort følgende:
1. accepteret at Husted-Andersen havde støbt grunden til TOP HOUSE, således 

at afstandsbestemmelserne blev overskredet og givet ham en byggetilladel
se med en dispensation, der betyder at der skal bygges tilsvarende mindre 
på kommunens grund for at bestemmelserne kan overholdes.

2. afdelingen har, på trods af, at det er dem selv, der har udarbejdet dispo
sitionsplanen, lavet et byplanforslag, der er i strid med dispositionspla
nen. I denne byplanvedtægt har de fjernet grundareal svarende til bebyggel
sesmulighed på 1/7 af det samlede etageareal. Dette grundareal var i dispo
sitionsplanen udlagt til de institutioner, som har været den eneste hensigt 
med kommunens investeringer af de 1\ mill. kr. Dette til trods for, at jord 
svarende til denne syvendedel kun koster en nittendedel (1/19) af, hvad der

2 oforeløbi er anvendt pr. køby m . Og ikke nok med det. I samme "andedrag" si
ger byplanvedtægtforslaget, at forbundene, dersom de ønsker det, kan erhver- 
ve yderligere 400 m af kommunens helt nødvendige og surt erhvervede jord.

3 . anbefalet det borgerrepræsentationsudvalg, som behandler byplanforslaget 
herudover at forære forbundene den jord, som de iflg. 4. afdelings byplan
forslag skal anlægge en vej på. Dette skal ske ved at man snupper endnu en 
ordentlig bid af kommunens jord - den jord, som vi ikke kan undvære en ene
ste bid af, når vi skal realisere formålet med de investerede 1\ mill. kr. 
Denne nye vejføring skal ske til trods for, at den i byplanforslaget plan
lagte vej ikke ville være til gene for forbundene, idet 4. magistratsafde
ling selv har tilladt portgennemkørsel i forbundenes eventuelle byggeri!

4. 4 . afdeling har på opfordring fra byplan- og trafikudvalget forhandlet med 
ejerne af TOP HOUSE for at opnå et legeareal, der kunne benyttes af alle. 
Forhandlingerne resulterede i at dette kunne realiseres mod at kommunen 
betalte en erstatning på 20.-40.000 kr. Imidlertid fik byplan- og trafik
udvalget det svar fra 4. afdeling, at erstatningsbeløbet skulle være om
kring kr. 250.000 (1/4 mill.!). For en ordens skyld skal det lige nævnes, 
at legearealet aldrig er blevet til noget.

Ingen af os havde drømt om, at noget sådant kunne ske. Det er imidlertid 
ikke det eneste man undres og forarges over. Der er også meget andet uforståe
ligt i de oplysninger, som det lykkedes os at finde frem til. Hvordan kan det 
f.eks. gå til, at beslutningerne om "syvendedelen" (alias "bagerigrunden", 
matr.nr. 5673) kan komme til at foreligge pa de tidspunkter, i de sammenhaaige

http://matr.nr/


234
og altså i den rækkefølge, som de gør?

Her er den del af handlingsforløbet, som vi fik kendskab til:

1927-1937 Kommunen køber 4 ejendomme mellem Dagmarsgade og Mimers
gade ud mod Rådmandsgade (matr.nr. 492, 493, 1369 og 
1370 UK) til en nuværende ejendomsværdi af godt 600.000 
kr.

1968 1.7.68 Forbundene køber matr.nr. 5744 mellem Dagmarsgade og Mi
mersgade af Fællesbageriet, og træffer samtidig en afta
le om ret til eventuelt senere at købe matr.nr. 5673 
("Bagerigrunden").

1.10.68 Forbundene køber ligeledes matr. nr. 5284 og 5830 (dele 
af den senere "forbunds-tomt").

1969 16.8.69 Husted-Andersen og Bøje Nielsen får foreløbigt skøde på
Barding-grunden.

16.9.69 Nørrebro Avis offentliggør "Husteds" byggeplaner: 11-e- 
tages højhus med 260 små lejligheder på Barding-grunden.

?.9.69 Efter at have lasst det spørger borgerrepræsentant Erik
Sigsgaard (VS) 4. magistrat, om det kan være rimeligt.

9.10.69 Magistratens 4. afd. besvarer Erik Sigsgaards spørgsmål 
i borgerrepræsentationen, og siger, at de vil overveje 
at lave en undersøgelse af kvarterets institutionsbehov.

17.11.69 Husted's arkitekt søger om byggetilladelse og beder om
paragraf 9-forbud, hvis 4. magistratsafdeling ikke vil 
godkende planerne, som de er. Et paragraf 9-forbud bety
der, at staten kan stoppe sagen i indtil et år, for at 
give kommunen mulighed for at udarbejde et andet forslag 
til områdets anvendelse. Foreligger en sådan plan ikke 
inden et år, vil kun den almindelige byplan- og bygnings
lovgivning - som forud - være gældende for bygherren.

1970 6.1.70 Husted skriver og minder magistraten om, at han har bedt
om et eventuelt paragraf 9-forbud.

6.2.70 Overborgmesterens afdeling forhandler med Generalplandi-
rektoratet om at lægge et omsorgsseminarium på Husted- 
Andersens grund (Barding-grunden).

12.2.70 4. magistratsafdeling beder boligministeriet om at ned
lægge et paragraf 9-forbud på grunden med henvisning til 
deres ønske om at lave en byplan for karreen og de under
søgelser, de er ved at lave om institutionsbehovet.

23.2.70 Boligministeriet bevilliger paragraf 9-forbudet og gør 
opmærksom på, at byplanen skal være færdig inden et år.

17.11.70 Husted-Andersen og Bøje Nielsen betaler resten af købe
summen og får endeligt skøde på Barding-grunden.

24.11.70 3. magistratsafdeling skriver til 4. magistratsafdeling 
at de ønsker børneinstitutioner og et uddannelsescenter i 
karreen.

http://matr.nr/
http://matr.nr/
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1971 23.2.71 Byplanen burde foreligge.

3.3..71 Generalplandirektoratet udfærdiger et notat om sine for
handlinger med de forskellige magistratsafdelinger om 
karreen og dispositionsplanen for Ydre Nørrebro.

1*5*71 Skæringsdag for kommunens overtagelse af forbundstomten 3g
for dens bytte af forbundstomten med Husted's Barding- 
grund.

14*6.71 Magistraten foreslår borgerrepræsentationen at vedtage
købet og byttehandelen med henvisning til, at der vil 
blive lavet en byplan for karreen samt til, at arealet 
mellem forbundsgrundene og Rådmandsgade, Dagmarsgade og 
Mimersgade skal bruges til offentlige formål.

18.6.71 4. magistratsafdeling svarer boligministeriet i Fenris- 
gade-sagen og påstår, at der "er udarbejdet et byplanfor
slag for karreen mellem Dagmarsgade, Ægirsgade, Mimers- 
gade og Rådmandsgade".

24.6.71 Borgerrepræsentationen behandler magistratens forslag af 
14.6.71 for lukkede døre.

16.9.71 Borgerrepræsentationen vedtager at købe forbunds-tomten 
for ca. 3.000.000 kr. og at bytte den med Barding-tomten 
for at bruge grundene i overensstemmelse med, hvad den 
endnu uafsluttede undersøgelse af institutionsbehovet vil 
kræve. Det fremgår af papirerne, at forbundene har en af
tale med fællesbagerierne om at købe bagerigrunden, hvis 
de ønsker at forlænge deres bygning, og at forbunds-tom
ten skal bruges til boligbyggeri, som vil blive indrettet 
efter den. kommende byplans bestemmelser.

5.10.71 Vi beder direktoratet for bøme- og ungdoms institut ioner 
(3 . magistratsafdeling) om enten at få overdraget brugs
eller købsretten til forbunds-tomten.

7.12.71 Direktoratet fortæller os, at de ikke kan hjælpe os, for
di bytteaftaleme ikke er færdige. Det er de imidlertid. 
Det eneste der ikke er sket med dem endnu er, at de ikke 
er tinglyst.

1972 21.2.72 Husted indsender sine byggeplaner fil kommen ikke til
bygningsmyndighederne, men generalplandirektoratet, der 
er den afdeling der laver planerne for byens udvikling.

13.3.72 Overborgmesteren foreslår borgerrepræsentationen at god
kende en tids- og investeringsplan for saneringen i Kø
benhavn, hvori bl.a. afsættes ca. 2.000.000 kr. til to
talsanering af grundene mellem Mimersgade og Dagmars
gade mod Rådmandsgade, med henvisning fil magistratsaf- 
delingemes ønsker om gadereguleringer, legepladser, 
grønne arealer og børneinstitutioner m.v.

23.3.72 Vi får for første gang at vide, at direktoratets afslag 
af 7.12.1971 ikke var så slemt ment.

20.4.72 Carl Ejner Jørgensen og Børge H. Jensen udtaler deres i 
interesse for os og' de problemer', der er blevet taget op



i borgerrepræsentationen på initiativ fra børnehavegrup
pen og de sfger, at både de og magistraten glæder sig 
til at arbejde med tingene i udvalget og finde ud af 
hvordan de kan hjælpe os.

24.4.72 Børge H. Jensen uddyber sine forsikringer til Røde Rose 
i eftermiddags-radioen.

22.6.72 Borgerrepræsentationen vedtager tids- og investeringspla
nen for saneringen af 13.3.72 uden ændringer.

16.8.72 Husted beder 4. magistratsafdeling om lov til at udgrave 
og støbe en del af sin grund.

4.9.72 4. magistratsafdeling offentliggør sit dispositionsplan- 
forslag, der nu mod forventning ikke omfatter Ydre Nørre
bro men kun Bagmarsgade-området. Heri fastslås institu
tionsbehovet og meddeles, at 3. magistratsafdeling først 
vil lave nogle midlertidige børneinstitutioner og én le
geplads, derefter nogle blivende børneinstitutioner, et 
uddannelsescenter og en legeplads på samtlige grunde 
mellem Mimersgade og Dagmarsgade mod Rådmandsgade, og 
altså også bagerigrunden. Det fremgår, at det skal være 
et væsentligt element i miljøet, og at det er en af pla
nens hoved-hjørnestene, i kombination med Dagmarsgades
og Rådmandsgades forandring til gågader.

6.9.72 Vi laver en foreløbig aftale med direktoratet for bøme-
og ungdoms institut ioner (3. magistratsafdeling) om, at
vi skal lave en midlertidig, aldersintegreret børneinsti
tution på Barding-tomten.

29.9.72 Kommunen forpligtiger sig til at respektere forbundenes
forkøbsret til bagerigrunden.

5.10.72 Borgerrepræsentationen overgiver dispositionsplanforsla
get til et udvalgs undersøgelser og overvejelser efter 
en interessant diskussion.
Husted-Andersen og Bøje Nielsen begynder at grave deres
grund ud.

13.11.72 4. magistratsafdeling konstaterer, at Husted både har
startet sit byggeri og overskredet afstandsbestemmelser
ne, giver ham den manglende byggetilladelse og pålægger 
kommunen at bære byrden af hans overskridelser i dens 
kommende byggeri. Samtidig pålægger de ham dog at lave
et forslag til en legeplads, evt. i samarbejde med stads
arkitekten.

25.11.72 4. magistratsafdeling giver Husted lov til at bygge det, 
han allerede er i fuld gang med.

1973 15.1.73 4. magistratsafdeling anbefaler borgerrepræsentationen
at vedtage sit forslag fil en byplan for karreen Ægirs
gade, Mimersgade, Rådmandsgade og Dagmarsgade. Det pas
ser ikke fil dispositionsplanen. Det omfatter ikke bage
rigrunden og ikke andre af de bestemmelser, der er lavet 
både i boligministeriet og borgerrepræsentationen, end
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18.1.73

26.2.73

7.3.73

22.3.73

23.5.73
8.6.73

13.6.73

16.6.73

den, at de andre grunde ud mod Rådmandsgade skal være 
til offentlige formål - og siger ikke ét ord om at byg
geriet på forbunds-tomten er i fuld gang. Endelig fore
slås det, at forbundene skal have lov til at købe 400 m^ 
af kommunens jord, hvis de vil købe bagerigrunden. 
Borgerrepræsentationen behandler 4. magistratsafdelings, 
nu 2 år forsinkede, byplanforslag for første gang og 
sender det i udvalg.
Ægirsgade-beboeme afsender deres første protest mod by
planforslaget.
Borgerrepræsentationens formand, Weidekamp, skriver til 
formanden for det udvalg, som behandler byplanforslaget 
at forbundene er pikerede over, at der skal føres en vej 
ind gennem det hus, som de måske vil bygge, når Dagmars- 
gade skal være gågade og man derfor skal kunne køre fra 
Mimersgade til TOP HOUSE. Det synes Weidekamp også er 
synd, og foreslår udvalget, at det skal følge forbunde
nes idé og i stedet tage en ordentlig luns af kommunens 
jord ud til formålet, under henvisning til, at det nok 
alligevel ikke bliver aktuelt før om 15 år (alt til 
trods for, at vejen ikke kan blive til gene for forbunde
ne, da byplanforslagets paragraf 4 tillader portgennem
kørsel) .
Vi træffer aftale med Dansk Pavillon Byggeri om konsu
lent-bistand.
Borgerrepræsentationen sender et forslag af 12.3.73 fra 
overborgmesteren, om sanering af husene mellem Dagmars- 
gade og Mimersgade mod Rådmandsgade, til overvejelse i 
et udvalg. Heri regnes der med et saneringstab på
1.375.000 kr. og at saneringsudgiften på 2.900.000 kr. 
kan fås som statslån. Han regner med at nedrivningen vil 
kunne iværksættes i sommeren 73 og gennemføres på 4-6 må
neder. Det anbefales til vedtagelse med henvisning til, 
at samtlige tomter vil blive stillet til rådighed for 3. 
magistratsafdeling, og at de først vil lave midlertidige 
børneinstitutioner af lasngere varighed end normalt og 
bagefter permanente institutioner, som angivet i dispo
sitionsplanen, til offentligt opholdsareal, blivende bør
neinstitutioner og et uddannelsescenter.
Vores projekteringsarbejde er færdigt.
Vi er så langt fremme, at vi kan skrive til Børge H. Jen
sen og anmode ham om et møde samt om tilladelse til at 
bygge.
Ægirsgade-beboeme skriver til byplanudvalget og tilbage
viser 4. magistratsafdelings urigtige oplysninger til 
udvalget, om lejlighedernes størrelse, antal osv. i Hu
steds byggeri.
Vi bliver opmærksomme på byplanforslagets betydning og 
skriver til udvalget, at det skal inddrage bagerigrunden



i det offentlige areal og lade være med at flytte den 
kommende tilkørselsvej til Husteds byggeri, da det ellers 
kan blive umuligt at lave det, som det er meningen, der 
skal være på grundene.
Vi mødes roed direktoratet for bøme- og ungdoms insti tu
tioner om tilladelse til at bygge den midlertidige in
stitution og afleverer vores projekt, kalkulationer osv. 
Det aftaltes, at vi inden næste møde skulle fremskaffe 
oplysning om vore muligheder for at få hel eller delvis 
dispensation for etablering af sikringsrum, medens di
rektoratet skulle gennemgå projektet og dets økonomi nær
mere, samt afgøre hvordan lejearrangementet om jorden 
skal ordnes.
Ægirsgade-beboeme skriver til byplanudvalget og beder 
dem om at lave byplanen sådan, at deres gårde og Hu
steds kan blive slået sammen.
Rådmand Kai Brank reagerer på vores henvendelse til Bør
ge H. Jensen ved at skrive til os, at han sympatiserer 
med- og vil støtte os samt orienterer os om kommunens 
aktuelle økonomi og om, at de pågældende arealer er 
tænkt anvendt af kommunen selv.
Det udvalg, som den 22.3.73 blev sat til at overveje om 
det syntes, at borgerrepræsentationen skal godkende over
borgmesterens saneringsplan, sender sin betænkning til 
borgerrepræsentationen og anbefaler at den vedtages, u- 
forandret, selv om byplanforslaget endnu ikke er behand
let.
Vi modtager Kai Branks brev og får en telefonsamtale med 
ham, hvoraf det fremgår at han ikke er bekendt med vore 
forhandlinger med direktoratet for bøme- og ungdoms in
stitutioner. Efter en orientering om kvarterets insti
tutionsbehov og sagens stilling i direktoratet aftaltes 
det, at han skulle tale med direktoratet om dets fore
stillinger og vores muligheder, inden vort næste møde 
med det.
Borgerrepræsentationen, overborgmesteren og sanerings- 
udvalget vedtager saneringsplanen uforandret. 
Byplanudvalget spørger 4. magistratsafdeling om, hvor
for den ikke har stillet Husted nogle betingelser om 
sammenlægning af gårdene i karréen og om afdelingen 
ikke kan sørge for at der bliver plads til et legeareal. 
Vi mødes igen med bl.a. Henrik Jespersen, Søren Kors- 
gaard og Børge Holst-Larsen. Kommunen bekræfter at vo
res institutionsbehov er større end i kommunen som hel
hed og vil være det på både kort og langt sigt. Hvad le
jeaftalen angår, er der endnu ingen endelig afgørelse.
Man regner med at have den klar til næste møde.
4. magistratsafdeling svarer byplanudvalget på de spørgs
mål, som udvalget har stillet den i anledning af henven-
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se evt. bilag 
nr.9, s.435

delseme fra bl.a. os. Heri siger de bl.a. at de ikke sy
nes, at bagerigrunden bør inddrages i det offentlige a- 
real nu, men at det måske nok er en god idé at gøre det, 
hvis forbundene finder ud af, at de ikke vil bygge på 
grunden, og opgiver deres nu erhvervede forkøbsret. Dette 
til trods for at kommunens investeringer nu udgør mindst
7.286.000 kr. (syv millioner to hundrede otteti seks tu
sinde), og omfatter 1 1 / 1 2 (elleve tolvtedele) af det i 
dispositionsplanen udlagte areal, samt til trods for, at 
de ting man har købt grundene for at bygge der, ikke kan 
bygges på de 1 1 / 1 2 af arealet, fordi baggerigrunden trods 
sin lidenhed (1/12) bærer 1/7 af det samlede grundareals 
udnyttelsesmuligheder, og det er en utrolig ødsel anbefa
ling, fordi denne ene syvendedel (1/7) kan erhverves for 
en nittendedel (1/19) af den samlede investering i jord 
(grundens ejendomsværdi er 400.000 kr.).

27.9.73 Vi mødes atter med direktoratet for bøme- og ungdomsin
stitutioner ved bl.a. Henrik Jespersen, Søren Korsgaard,
Poul Kristensen, Henrik Vilién og Børge Holst-Larsen. Her 
meddeles det os, at etableringsmuligheden for en midler
tidig og senere blivende børneinstitution i karréen ikke 
længere er sikker. Til begrundelse herfor kan kun oplyses, 
at der måske ikke længere kan blive plads til den. Det af
tales at gå en tur sammen i Røde Rose for at se efter andre 
etableringsmuligheder.

27.9.73 4. magistratsafdeling forhandler med Husted om noget plads
2til et legeareal. Husted indvilliger i at stille 400 m af 

sit grundareal til rådighed, mod en erstatning på mellem 
20. og 40.000 kr., svarende til et af ham forventet modkrav
fra de 20 der havde lejet lejligheder af ham på det tids
punkt.

3.10.73 4. magistratsafdeling svarer byplanudvalget at Husted ikke 
er særlig villig at forhandle med og, at det vil koste om
kring 250.000 kr. at få legearealet.

17.10.73 "Røde Rose-vandringen" finder sted. Herunder konstateres det 
bl.a. at der ikke findes nogen etableringsmuligheder, der 
tåler sammenligning med mulighederne på matr.nr. 1051. Det 
aftales, at vi må se tiden an.

Da vi var kommet så langt havde vi ikke anden udvej end at bede borgerrepræ
sentationen om at tage sig af sagen. Vi havde svært ved at sammenfatte det hele 
i få ord, men gjorde det så godt vi kunne, da vi den 11.11.73 sendte borgerre
præsentanterne, overborgmesteren og de andre borgmestre en redegørelse om tin
genes tilstand med anmodning om at der blev sat ordentlig skub i tingene.

Vi bad dem om at sørge for at det ikke kunne ske igen, at borgerrepræsen
tationens beslutninger blev umuliggjort af administrationen. Vi bad dem om at 
behandle sagen på et åbent borgerrepræsentationsmøde, så alle kunne overvære 
drøftelserne. Samtidig bad vi dem om at sørge for at drøftelserne mundede ud i 
at byplanforslaget blev bragt i overensstemmelse med alle de beslutninger som
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borgerrepræsentationen og borgmesterforsamlingen havde taget gennem tiden og så
ledes bringe byplanen i overensstemmelse med dispositionsplanen. Desuden hen
stillede vi, at de midlertidige børneinstitutioner og den midlertidige lege
plads, såvel som den blivende legeplads, de blivende børneinstitutioner og ud
dannelsescenteret blev realiseret.

Med undtagelse af Nørrebro Avis svigtede pressen totalt, og vi hørte ikke 
så meget som en lyd fra en eneste af borgerrepræsentanterne før midt i januar, 
nemlig fra Peder Boas Jensen (VS), der den 18.1.74 stillede følgende forslag 
til beslutning i borgerrepræsentationen: "Det besluttes, at arbejdet med etab
lering af en børneinstitution på matr. nr. 1051 Udenbys Klædebo kvarter, Råd
mandsgade, således som skitseret i projekt fra Røde Rose, snarest muligt gen
optages, således at institutionen kan tages i brug i løbet af sommeren 1975".
Det var udmærket, men sagde kun noget om den midlertidige institution.

Der skulle være valg i begyndelsen af foråret. Vi var begyndt at blive ban
ge for at vor henvendelse var ved at blive glemt. Vi fik kontakt med nogle for
ældre, der havde bøm i den eneste kommunale børnehave i Røde Rose. De havde 
ikke udsigt til at kunne få pladser til deres bøm i noget lokalt fritidshjem. 
Sammen med dem henvendte vi os derfor i et brev til borgerrepræsentanterne og 
borgmesterforsaialingen den 10.2.74 med over 300 underskrifter. Vi fik valgkamp
svar på brevet fra Bodil Boserup (SF) og Erik Hansen (DKP), men aldrig noget 
konkret udspil. Den 10.3.74 kunne vi sende dette ud til alle dem, der havde væ
ret med til at underskrive henvendelsen til borgerrepræsentationen:

ltødti Roae /  J V it le rp m fp c n  L - ... p^n 1 0 .3 .7 4 .

v /  E lse  Jioo.i, B alders Plads 6, 22oo il,

^ p ø K ø s m c c / e ' i f  o k m  U i - f r c V  U o m c S

p f  ’R a c C m c t n c C s -
fol i o e v  i B o e d e r -

t e p f i z s e r t t c i é i o n - c r *  p ?  J b v so C a a
( c l . f  '¿.’"K/ )) o\nn C øffC nC O  i
KOR TiRD DEirnit.’

B orgerrepræ sentationens nøde e r  o f f e n t l ig t ,  og afho ldes i  borgerrepræ senta

tio n e n s  modosal på Rådhuset. Spørg on v e j t i l  lo k a le t  hos-R ådhusbetjenten  

ved hovedindgangen t i l  Rådhuset -  den ud rnd Rådhuspladsen.

MØDET BECY3ILER KL. 18 .å 0 l

Vores sag s k a l fø r s t  behandles som n r . 26 -  men da de fo ranståen de sager 

allesaminen e r  nogen "som d e t ik k e  fo rv e n te s  a t ,  d e r e r  nogen d e r h a r noget a t  

s ig e  noget t i l " ,  så regner raan med a t  vores sag kan komme f o r ,  så t i d l i g t  

som k l .  1 9 . 0 0 , Kom d e r fo r  h e l le r e  ved 1 8 .3 0 - t id e n .

TVIVLSOMT HVAD DET KAii BLIVE T IL !

Grunden t i l  a t  vores sag kolranor op e r ,  a t  V S 'eren Peder Boas Jensen har 

re a g e re t. lian har s t i l l e t  fo rs la g  t i l  Borgerrepræ sentationen or.i, a t  "Det 

b e s lu tte s  a t  a rb e jd e t med e ta b le r in g  a f  en b ø rn e in s t itu t io n  på n a t r .  n r .

1051 Udenbys Klædebo k v a r te r ,  Rådmandsgade, så ledes som s k its e ro t  i  p ro je k t
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f r a  Eg tle Rose. s n a rrc o t m u lig t genoptages, såledea a t  in s t i tu t io n e n  kan tages 
i 'b r u g  i  le b e t  a f  sommeren 1 9 7 5 ."

H e ro v o rfo r s ta r  en u d ta le ls e  f r a  M ag is tra ten s  3 .a fd e lin g , h v o ri de kommer 

ned en masse udenomsnak og u r ig t ig e  o p lysn in g er om vores a f t a le r ,  og h v o ri 

de u n d lad er a t  komme ind på d e t most c e n tra le  i  sagen - " a t  de .ikke længero 

t r o r  der kan b l iv e  pieds t i l  in s t i tu t io n e n " ,  den grund de gav os da de undlod 

a t  g ive  os den en d e lig e  godkendelse t i l  a t  gå ig ang . Denne u d ta le ls e  v i l  yr.ro 

fre m la g t sammen ned p a p ire rn e  t i l  de andre sager, ved indgangen t i l  srøde.mien. 
Der kan man bare tage den mod in d .

V i håber B orgerrepræ sentanterne v i l  behandle sagen o r d e n t l ig t ,  mon det ty d e r  

ik k e  godt a t  do ta g e r  den op nu -  l ig e  indon mange a f  den s k a l u d s k ifte s ,-  som 

fø lg e  a f  do t njrs overståede v a lg . V i hade håbet, og har a rb e jd e t påi a t få  

B orgerrepræ sentationen t i l  a t  behandle sagen inden v a lg e t ,  og a lt s å  fo r  en 

rum t id  s id en . Det c r  grunden t i l  n t v i  ikk e  har frem sendt v e d la g te  kopi a f  

vores fæ lle s  s k r iv e ls e  t i l  d i g / j e r  fo r .

K æ rlige h i ls n e r ,  p .g .v .  ( S ø C T O  .

Borgerrepræsentat ionen

I Borgerrepræsentationen gik det, efter deres eget referat sådan:

473/73. 14. marts 1974 
-  D er forelå følgende forslag ti l  beslu tning:
»Det bes lu t tes ,  at  a rb e jd e t  m ed  e tab ler ing  af en bør

n e in s t i tu t ion  på  m atr .-nr .  1051, U de n by s  K læ d e b o  
k v ar te r ,  R å dm andsgade ,  så ledes  som sk i tsere t  i p ro je k t  
fra  Røde Rose,  snares t  m u l ig t  genoptages,  således at  
insti tu t ion en  kan tages  i brug i løbe t  af som m eren  
1975« (s tille t af Peder Boas Jensen).

Forslaget va r a f borgerrepræsentationens form and  
under henvisning t i l  § 1, stk. 4, i  lov nr. 75 af 18. marts 
1938 om forandringer i og tillæ g t il  loven om besty
relsen af Københavns kommunes anliggender over
sendt m agistraten, der derefter i skrivelse af 4. marts 
1974 havde afg ivet følgende udtalelse:

»Ved skrivelse af 18. jan uar 1974 t i l  borgerrepræsen
tationens form and har venstresocialisternes gruppe 
stille t følgende forslag t il beslutning i borgerrepræ 
sentationen:

»Det besluttes, at arbejdet med etablering af en 
børneinstitution på m atr.-n r. 1051 Udenbys Klæ de
bo kvarter, Rådmandsgade, således som skitseret i 
p ro jekt fra  Røde Rose, snarest m ulig t genoptages, 
således at institutionen kan tages i brug i løbet af 
sommeren 1975.«
Borgerrepræ sentationen har ved skrivelse af 23. ja 

nuar 1974 udbedt sig magistratens eventuelle bemæ rk
ning.

M agistraten skal i denne anledning udtale følgende: 
Magistratens 3. afdelings særlige interesser i ka r

reen Dagmarsgade/Rådmandsgade'Mimersgade/Æ girs- 
gade, hvor m atr.-n r. 1051 ligger, kan føres tilbage til 
1968, da Forbundet for O ffen tlig t Ansatte (D K A ) og 
magistratens 3. afdeling samarbejdede om etablering  
af en skole for plejepersonale. M an fandt herved frem  
t il denne karre, som lå usædvanlig gunstigt for en lang 
ræ kke praktiksteder. Byggegrund kunne fås, fordi 
byggefagenes forbund af Arbejdernes Fællesbageri 
havde købt dettes oprindelige grund m ellem  M im ers
gade og Dagmarsgade (m atr.-n r. 5744 Udenbys K læ 

debo kvarter) men selv kun havde brug fo r den ha lv
del, der vender mod Mimersgade.

Skitseprojekt t i l  et seminarium  (med kollegievæ
relser samt bøm e- og ungdomsinstitutioner) blev ud
arbejdet af ark itek t Ole Buhi for kom m unalarbejder
forbundets regning.

Bestræbelserne strandede, fo rd i m an ikke fra  staten 
kunne få tilsagn om, at denne v ille  påtage sig uddan
nelsesudgifterne for dette personale efter lignende 
principper som for fysioterapeuter, ergoterapeuter og 
laboranter, og ford i kommunen ikke mentes selv at 
have økonomiske m uligheder fo r at sikre seminariets 
eksistens.

Overborgmesteren var im id lertid  enig med m agi
stratens 3. afdeling i, at kommunen burde købe det 
pågældende areal og reservere det t i l  et sådant semi
narium  med henblik på frem tiden -  dog således at der 
eventuelt kunne b live ta le om mageskifte inden for 
nabolaget, hvis dette byplanmæssigt va r ønskeligt.

Sam tidigt foregik der overvéjelser dels angående 
anvendelsen af en af nabogrundene, som havde tilhørt 
Bardings F arverier (m atr.-nr. 1051) og som var blevet 
købt af advokat Husted Andersen og direktør Boje 
Nielsen med henblik på boligbebyggelse, dels angåen
de en byplanvedtægt for karreen. Resultatet af over
vejelserne blev bl. a. at borgerrepræsentationen ved
tog at købe det t il seminarium  udsete areal af bygge
fagenes forbund og at m ageskifte det med fa rve ri
grunden (m atr.-nr. 1051). Advokat Husted Andersen 
og direktør Boje Nielsen har herefter på den ved dette 
mageskifte erhvervede del af den oprindelige bageri
grund (m atr.-nr. 5744) opført boligbebyggelsen »Top 
House«.

E fter dette mageskifte og efter det byplanforslag, 
der for øjeblikket er t i l  behandling i borgerrepræsen
tationen, reserveres m atr.-nr. 1051 og ca. en halv snes 
grunde langs Rådmandsgade t il offentlige form ål (det 
drejer sig om følgende m atr.-nr.e: 171 N  12, 358, 492,
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493, 737, 852, 934, 978, 1368, 1369 og 1370). I  disposi
tionsplanforslaget fo r D agm arsgadekvarteret anføres, 
at arealet er beregnet t i l  »børne- og ungdom sinstitu
tioner og social uddannelsesinstitution*,.

M agistratens 3. afdeling har orienteret direktoratet 
fo r børne- og ungdom sinstitutionerne og socialdirek
to ratet om byplanforslaget og dispositionsplanforsla
get men med tilkendegivelse af, a t der ikk e  kunne 
disponeres fø r borgerrepræsentationen havde taget 
endelig stilling  t i l  forslagene.

Baggrunden fo r m agistratens 3. afdelings ønsker er, 
at plejehjem ssektoren som bekendt h a r e t meget a l
vo rlig t personaleproblem. V ed den i  1966 foretagne 
landsom fattende tæ lling blev det konstateret, at h a lv 
delen a f personalet på landets p le jeh jem  v a r uuddan
net arbejdskraft, og selvom Københavns kom m une i 
denne henseende v a r  bedre s tille t m å  resten .af lan
det, har m an også i  K øbenhavn svære personalepro
blem er, der m å forventes a t stige i  ta k t med det sti
gende antal .ældre, der i  Københavns kom m une navn
lig  v il  give sig udslag i  en k ra ft ig  stigning i  de ældste 
— og det v i l  sige de mest omsorgsk r ævemde — alders
grupper.

Resultatet af de foretagne undersøgelser og progno
ser v a r  en  konstatering af, a t der med de dengang 
gældende m um ier fåe t v i l  sige inden mdkalkuieribmg af 
nogen stæodantfoibedrmg) v il le  væ re behov fo r

2 sem inarier fo r .oiinsorgspersonale i  København  
+  Frederiksberg

2 i  hvert a f de 3 -4  største .amter

1 i  hvert, a f de øvrige  am ter.

U nd er hensyn h e rt il m å det fo r  magistratens 3. af
delings væ re ovet ordentlig  væsentligt, a t arealet f r i 
holdes t i l  opførelse af et sem inarium  fo r det personale,, 
der dels skal beskæftiges på plejehjem , dels skal kun
ne gøre fyldest, ved p le je  og andre om sorgsaktiviteter 
i  pensionisters .eget hjem , id e t det er v ig tig t, a t area
le t e r t i l  disposition, nå r uddannelsessystemerne og 
disses finansiering er a fk laret.

Sålænge uddannelsessystemerne og finansierings
problem erne er uafklarede, er' det im id le rtid  ikk e  nød
vendigt a t tage stiffing t i l  spørgsmålet øm, hvem  der 
t i l  sin tid  skal væ re bygherre og hvorledes driftsfo r
men skal væ re og ejheEer t i l  bebyggelsesformen. D et 
bemærkes dog, a t åen endelige bebyggelse af .arealet 
bør udformes som en helhed, h vori perm anente børne
institutioner indgår. Den i  dispositionspianforslaget 
angivne deling på to bygningsenheder m arkerer alene 
de 2 funktioner og ikke  nogen bebyggelsesplan. D et 
v il  ik k e  væ re hensigtsmæssigt at foregribe en frem ti
dig bebyggelsesplan ved allerede nu  a t placere per
m anent bebyggelse på en del af arealet.

D er bør derfor på arealet ku n  opføres m obile børne- 
og ungdam sinstitutioner, som komm unen selv e jer og 
driver.

M ed  hensyn t i l  forholdet t i l  magistratens 4. afdeling  
bemærkes, a t det i skrivelse af 11. novem ber 1973 fra  
»Røde Rose«, (bestyrelsen for legeplads- og fritid s
hjemsgruppe nr. 1) t i l  komm unalbestyrelsen m. fl., an
tydes, at magistratens 4. afdeling ved sine forslag ti l  
byplanlæ gning synes at m odarbejde magistratens 3. 
afdelings interesser vedrørende det omhandlede om
råde. Således er skrivelsen da også opfattet af borger
repræsentant Peder Boas Jensen, der i  sit ovennævnte 
brev a f 18. januar 1974 t i l  borgerrepræsentationens 
form and bl. a. anfører følgende: »N år Røde Roses fo r
slag ikke  desto m indre er lag t på is -  stadig ifølge 
brevet af 11. novem ber -  skyldes det, at magistratens

4. afdeling ved sin byplanlæ gning undergraver 3. a f
delings arbejde.«

Form odningen om et sådant m odsætningsforhold er 
k la rt i  strid med kendsgerningerne, idet m agistratens 
4. afdelings dispositioner i forbindelse med om talte  
areal bl. a. tager sigte på at bane vej fo r gennemfø
relsen af magistratens 3. afdelings p laner fo r om rådet. 
M agistratens 4. afdeling har tvæ rtim od h a ft næ rt sam
arbejde med magistratens 3. afdeling såvel ved fo r
handlinger om den oprindelige tanke om opførelse af 
et sem inarium  m. v. på en del a f m atr.-n r. 5744, som 
ved senere forhandlinger om arealreservering.

For så v id t angår forholdet t i l  Røde Rose skal op
lyses følgende:

Betegnelsen »Røde Rose« refererer t i l  det kv arte r  
på Nørrebro, der geografisk afgrænses af Tagensvej- 
Jagtvej-N ørrebrogade og Jernbaneterræ net ved N ø r
rebro station. I  dette om råde har en kreds af foræ ldre  
og beboere gennem de senere å r arbejdet med etable
ring  af daginstitutioner med tanke på in tegration af 
institutionerne i kvarterets m iljø . A rb e jd et er fo rdelt 
på forskellige projektgrupper.

D irek to ra te t fo r børne- og ungdom sinstitutionerne  
har sam arbejdet med Røde Rose om etablering af 

en vuggestue t i l  23 børn, Jagtvej 141 (1971). 
en ud fly tterbørnehave t i l  15 børn i Ganløse Eget 

(taget i brug i 1. k v arta l 1974). 
en in tegreret institution t i l  38 børn i Heim dals- 
gade (skitseprojekt foreligger).

I  oktober 1971 henvendte »legeplads- og fritid s 
hjemsgruppe nr. 1« sig t i l  d irek toratet fo r børne- og 
ungdom sinstitutionerne med anmodning om tilladelse  
t i l  at erhverve -  subsidiært le je  -  m atr.-n r. 5744 U den
bys Klæ debo kv arte r (del af bagerigrunden) med hen
b lik  på etablering af et fritid sh jem  på arealet.

B ørneinstitu tionsdirektoratet afslog ansøgningen om 
at m åtte benytte arealet med henvisning til, at der på- 
gik forhandlinger om et m ageskifte med naboejen
dommen (m atr.-n r. 1051 U .K .). I  september 1972 rejste 
Røde Rose here fter spørgsmålet om at få  stille t den 
nu m ageskiftede grund (m atr.-n r. 1051 U .K .) t i l  dispo
sition t i l  opførelse af et fritidsh jem .

D irekto ra te t fo r børne- og ungdom sinstitutionem e  
mener tydelig t at have fo rk la re t Røde Rose, at der på 
denne grund m åtte b live  ta le  om kom m unale, m obile 
institutioner. Redegørelse med orientering i  overens
stemmelse herm ed blev i øvrig t også g ivet borgerre
præsentationens daginstitutionsudvalg som svar på 
udvalgets spørgsmål af 30. ju n i 1972 (punkt 4). Fra  
direktoratets side har m an endvidere tilkendegivet, at 
det bedste v ille  være, om Røde Rose kunne finde le 
dige butikslokaler, idet d irek toratet i så fa ld  v ille  
være positivt in dstille t over fo r støtteansøgning fra  
Røde Rose (i denne forbindelse blev også næ vnt, at 
det v ille  væ re vanskeligt fo r p riva te  kredse at fin an 
siere m obile institutioner). D irek to ra te t har søgt at 
væ re Røde Rose behjæ lpelig med a lte rnativer på an
dre arealer eller i  ledige lokaler på lejebasis. Røde 
Rose h a r im id le rtid  afvist de tilbud , der er frem kom 
met.

Ved skrivelse af 8. ju n i 1973 rettede fritidsh jem s- 
gruppen ikke desto m indre henvendelse t i l  socialborg
mesteren om et fæ rd igt skitseprojekt og anmodede 
borgmesteren om et møde. Ved skrivelse af 19. ju n i A ) 
1973 t i l  Røde Rose m eddelte den konstituerede borg
mester, rådm and K a i B rank dels hvorledes den øko
nomiske situation tegnede sig, dels at arealet i Råd
mandsgade m åtte påregnes anvendt af kommunen
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selv, såvel på ko rt som på lang sigt. Røde Rose blev 
desuden m und tlig t in form eret -  bl. a. om at sagen ikke  
burde væ re kommet' så langt som t i l  et skitseprojekt. 
Desuagtet henvendte gruppen sig den 21. ju n i påny i 
børneinstitutionsdirektoratet med det fu ld t udarbejde
de skitseprojekt t i l  en institution på Rådmandsgade
tomten. P ro jek te t om fatter en in tegreret institution t il  
64 børn i alderen 0-14 år, en m in ik lub  t i l  20 børn i 
alderen 3-7 år, en fritid sklub  t i l  110 børn i alderen 
7-14 år samt p laner om senere etablering af en ung
domsklub i forbindelse med fritidsklubben. E table
ringsom kostningerne blev anslået t i l  om kring 1,4 m ill. 
kr. excl. moms, om kostninger og inventar. (D et be
mærkes, at institutionen i forslaget betegnes som mo
b il men at den projekterede institution ikk e  kan be
tegnes som m obil i egentlig forstand, det v il sige let 
fly tb a r, men blot som en perm anent institution af en 
le t elem entkonstruktion).

D et skal oplyses, at der e fter magistratens 3. afde
lings opfattelse er behov fo r fle re  institutionspladser 
i kvarteret, men at der netop med henblik herpå i 3. 
afdelings perspektivplan fo r etablering af daginstitu
tioner i dette kv arte r regnes med etablering af 

1 in tegreret kom m unal m obil institution t i l  64 børn 
i  Rådmandsgade

B ) 1 kom m unal vuggestue t il 30 børn i Stefansgade

1 kom m unalt fritidsh jem  t il 40 børn i en af Balders 
Hospitals pavilloner 

de 2 tid ligere næ vnte Røde Rose-institutioner (ud
fly tte rbørnehave og in tegreret institution)

C) 2 ud fly tterbørnehaver t i l  40 børn hver (selvejende
institutioner).

D e rtil kom m er, at der h id til har væ ret regnet med 
etablering af et fritidsh jem  på den tilbageværende del 
af »Atlas-grunden« i Baldersgade, men dette projekt 
er stille t i bero under hensyn t i l  overvejelserne dels 
angående den af Røde Rose ønskede institution, dels 
angående anvendelsen af den før nævnte pavillon ved 
Balders Hospital.

T i l  orientering vedlægges en skrivelse af 4. februar 
1974 fra  Nørrebro Lokalråd , hvori dette udtaler, 

a t  de påtæ nkte institutioner på m atr.-n r. 1051 Råd
mandsgade bør gøres mobile, således at etable
ringen kan fremskyndes mest m uligt, 

at  lokalrådet finder det princip ie lt forkert, hvis 
disse institutioner skal drives som selvejende in 
stitutioner.

For en ordens skyld skal det fremhæves, at m agi
stratens 3. afdeling ikke har ment at kunne tage skridt 
t i l  p ro jektering m. v. vedrørende institutioner på 
m atr.-n r. 1051 U .K . sålænge byplanforslaget vedrø
rende den pågældende karre  ikke er vedtaget a f bor- 
gerrepræsenationen.

Med hensyn til spørgsmålet om, hvornår planerne  
kan realiseres, bemærkes, at magistratens 3. afdeling  
er indstillet på at projektere og etablere m obile insti
tutioner på området

når det byplanforslag, hvorved m atr.-n r. 1051 m. fl. 
U.K . reserveres t i l  offentlige form ål, er vedtaget 
af borgerrepræsentationen, 

når arealet derefter er fr ila g t i overensstemmelse 
med saneringsplanen, 

når borgerrepræsentationen har givet bevilling p ri
m æ rt t il fly tn ing  af allerede etablerede mobile 
institutioner subsidiært t i l  anskaffelse af nye 
institutioner, hvis fly tn ing  fra  andet areal ikke  
bliver aktuel på et passende tidspunkt.

E fte r det anførte er det magistratens opfattelse 

at  det gentagne gange og allerede på et tid lig t sta
dium  er blevet fo rk lare t Røde Rose, hvorfor ma
gistraten ikke kan imødekomme anmodningen 
om at Røde Rose få r tilladelse t il at etablere en 
institution på m atr.-n r. 1051 U .K . 

at  magistraten ved fle re  lejligheder har vist en po
sitiv indstilling over for Røde Rose med hensyn 
t i l  in itia tiver, der kan m edvirke t i l  at afhjæ lpe 
manglen på institutionspladser i kvarteret, 

at magistratens 4. afdelings dispositioner er sket 
med fu ld  hensyntagen t i l  magistratens 3. afde
lings interesser.

U nder hensyn h e rtil kan m agistraten ikke anbefale, 
at der træffes en beslutning på grundlag af det af hr. 
Peder Boas Jensen form ulerede forslag.

Sagen har den 4. februar 1974 væ ret forelagt den 
samlede m agistrat, der har tiltrå d t foranstående.

Ved sagens behandling var rådmændene Ove Peter
sen og Richard Friedberg fraværende.«

Peder Boas Jensen: I  november 1973 -  sidste år -  
modtog borgerrepræsentationen og m agistraten et 
længere brev fra  Røde Rose. D et brev kan m an dårligt 
læse på anden måde, end at magistratens 3. afdeling  
-  altså socialborgmesterens afdeling -  gennem meget 
lang tid  har støttet Røde Roses projekt, dels i  møder 
og samtaler med dem, dels i  brevveksling med dem. 
Sam tidig få r  man også det in dtryk , at 4. afdeling -  
altså byplanafdelingen -  ved sin byggesagsadministra
tion i stadig højere grad har begrænset byggemulig
hederne på kommunens ejendom, således at der ikke  
længere er plads t i l  3. afdelings institutioner, og at 
den af Røde Rose foreslåede institution derefter b liver  

lagt på is.
D ette er i al korthed begrundelsen for, at v i stiller 

dette forslag. V i ønsker selvfølgelig prim æ rt, at der 
snarest b liver opført en børneinstitution i området -

A) Bemærk at "d.19.juni" burde have 
heddet d. 2 2. juni, og at det ikke er 
nogen trykfejl, fordi der er en til
svarende forvridning i fremstilling
en af sagen. Sammenlign evt. med si
de 238 og 230.

C) De to udflytterbørnehaver er menig' 
hedsbømehaver, og har eksisteret i 
mange år. De har gennem de sidste 3-4 
år forsøgt at få egne bygninger, for 
at blive fri for at bruge de spejder
hytter de hidtil har anvendt.

B) Stefansgade ligger ikke i Røde Rose.
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der er jo  ikke  fra  nogen side re jst tv iv l om behovet -  
og v i ønsker sekundært, a t der nu b live r skabt fu ld  
klarhed over forhistorien. M en desværre m å 'jeg  sige, 
at 3. afdelings skriftlig e  udtalelse t i l  vores forslag ikke  
på noget af disse punkter er tilfredsstillende. Jeg be
gynder bagfra.

M agistratens 3. afdeling bem æ rker side 8 nederst, 
a t m an gerne tager skrid t t i l  etablering af en børne
institution, nå r det byplanforslag, hvorefter området 
reserveres t i l  o ffentlige form ål, er vedtaget af borger
repræsentationen, nå r arealet derefter er fr ila g t i 
overensstemmelse med saneringsplanen, og når bor
gerrepræ sentationen har g ivet de fornødne b e v illin 
ger.

H e r t il  v il  jeg sige, at byplanen efter al sandsynlighed 
b live r fore lagt t i l  2. behandling her i forsamlingen i 
et af de førstkomm ende møder. H vis byplanudvalgets 
form and var t i l  stede, tro r jeg, han kunne bekræ fte  
denne påstand, ellers kan byplanudvalgets øvrige med
lem m er det. M å  jeg dernæst sige, at den saneringsplan, 
m an ta le r om, er 1 år gammel, at arealerne delvis er 
ryddet og skulle væ re to ta lt fr ila g t i  ju n i 1974, og 
endelig at borgerrepræsentationen, hvis forsamlingen  
vedtager vores forslag, da selvfølgelig også v il  stille de 
fornødne bevillinger t i l  rådighed, ellers va r det dog 
en m æ rkvæ rdig forsamling.

Den tidsfrist, v i har sat -  sommeren 1975 -  er altså, 
så v id t jeg kan se, meget realistisk. D et, det kom m er 
an på, er, om 3. afdeling selv v il.

Både m agistraten og lokalrådet h a r hæ ftet sig ved, 
at institutionen skal væ re m obil og kom m unal. D e rtil 
kan jeg  bare sige: D e t er v i m æ gtigt med på, det er jo 
vores po litik . D et va r os, der i  sin tid  foreslog de mo
b ile  institutioner, som nu er i  d r ift  i  byen, og som 
fungerer t i l  alles tilfredshed, og v i ha r også her fra  
talerstolen ved adskillige lejligheder vendt os imod 
det, som jeg har ka ld t »privatiseringen af de offent
lige institutioner«. På det punkt er v i altså he lt enige, 
og m an skulle tro, at det så bare va r et spørgsmål om 
at komm e i  gang.

Røde Rose fo rk larer i  sit brev af novem ber 1973 
m eget detaljeret, hvordan komm unen gennem adskil
lige år har arbejdet m ed og investeret mange penge i  
et institutionsområde i Rådmandsgade, men at 4. a f
deling åbenbart har trå d t i spinaten.

Fo r det første har man givet tilladelse t i l  et p riva t 
byggeri, nem lig Top-House, som overskrider højde- 
grænseplanerne mod kommunens ejendomme. M an  har 
så g ivet sin tilladelse under den forudsætning, a t kom 
m unen tilsvarende indskræ nker sine byggemulighe
der.

For det andet -  men det er nu nok ikke 4. afdeling, 
m an kan også beskylde dem for fo r meget -  bøjer m an 
sig fo r et k ra v  fra  bygningsforbundene om, a t den 
planlagte vej inde i  karreen ensidigt pålægges kom 
munens ejendom, naturligvis også med det t i l  følge, at 
m an m å indskræ nke kommunens byggemuligheder.

Endelig fo r det tred je  har m an fra fa lde t, at en ejen
dom, nem lig m atr.-n r. 5673, indgår i  det offentlige in 
stitutionsområde, uanset a t ejendommen, selv om  
grundarealet er beskedent, e fter bebyggelsesplanen 
repræ senterer et stort etageareal. A ltså igen en in d
skræ nkning af kommunens byggemuligheder.

Røde Rose gør i  brevet regnestykket, således op, at 
kom m unen foreløbig h a r investeret godt 7 m ill. k r . ved 
køb a f u /ia a f arealet, m en at kom m unen altså giver 
afka ld  på den sidste tolvtedel, selv om den bæ rer 
1h  a f om rådets byggem uligheder og kan erhverves for

Vi« a f de samlede investeringer. Og så spørger de 
meget fo rn uftig t, om dette kan væ re fo rn u ftig  økono
m i, og om det måske skulle væ re pladsmangel, som er 
årsag til, at børneinstitutionen nu er lagt på is. M en  
herom har v i ikke  i magistratens udtalelse fået noget 
som helst at vide.

M agistraten gør i sin udtalelse et stort num m er ud 
af at fo rk lare , at m an a ltid  og bestandigt ha r fo rk la re t 
Røde Rose, at de ikke  kunne få indpas på m atr.-n r. 
1051. D e rtil kan jeg kun sige, at det stem m er ikke  med 
Røde Roses meget detaljerede oplysninger i brevet, 
så der må være nogen, der tager fe jl. A f  brevet frem 
går nem lig, at borgmesteren, hr. C a rl-E in a r Jørgensen 
og hr. B rørup i ap ril 1972 u d ta ler stor sym pati for 
Røde Rose og henviser dem t i l  en forhandling med d i
rekto ra tet fo r børne- og ungdom sinstitutionerne, og 
for at slå hovedet på sømmet går borgmesteren i ra 
dioen fo r at bevidne sin interesse fo r sagen.

I  september 1972 er der så et møde i d irek tora te t for 
børne- og ungdom sinstitutionerne om institutionen på 
m atr.-n r. 1051. H e r konstaterer m an behovet, og a fta 
len b liver, at Røde Rose kan få  tilladelse, hvis det b li
ver en m id le rtid ig  aldersintegreret institution, og hvis 
bl. a. borgmesteren kan støtte aftalen. N u  ved v i jo 
herinde, at borgmesteren dengang -  ligesom i aften -  
var sygemeldt, og det er jo  en æ rlig  sag. M en det 
spørgsmål, som m elder sig, må være: H vo rfo r skulle  
borgmesteren ikke kunne støtte aftalen? Jeg håber, 
den konstituerede borgmester trods a lt kan give svar 
på det spørgsmål.

Jeg gør endnu en gang opmærksom på, a t det ikke  
fo r os er et spørgsmål om, hvorv id t institutionen skal 
væ re m obil og kom m unal. På det pu nkt er v i he lt på 
bølgelængde.

T i l  slut v il  jeg sige, at en sag som denne efter m in  
m ening rette lig  burde behandles enten fø r kom m une
valget, hvor forsam lingen under ansvar over fo r væ l
gerne fæ rdiggør sit arbejde, e ller også efter 1. april, 
hvor en nyvalg t forsam ling arbejder under samme an
svar. H e r m ellem  valget og 1. ap ril m å v i jo  ka rak 
terisere os selv som en slags »forretningsm inisterium «.

Kst. borgmester Kai Brank: D er foreligger efter 
m in m ening en meget fy ld ig  udtalelse fra  m agistra
tens 3. afdeling om denne sag, og den d re jer sig om 
to problem er, som er a f betydning fo r sagen, nem lig  
dels baggrunden fo r 3. afdelings ønske om, at arealet 
langs Rådmandsgade reserveres t i l  o ffentlige form ål, 
dels forløbet a f forhandlingerne med Røde Rose.

Om  det første v il  jeg b lot sige, at alle bevillinger i 
fo lketinget og kom m unalbestyrelserne t i l  sociale in 
stitutioner er spildt, hvis m an ikk e  v il gøre en indsats 
for at få  det personale, der skal betjene institutionerne. 
M ed de perspektiver fo r befolkningsudviklingen i K ø 
benhavns kommune, som v i kender, v il v i en dag få 
meget tra v lt  med at uddanne personale t i l  at bistå 
vore gamle, og det ganske uanset om de er på institu 
tion eller i eget hjem . Jeg v il i den forbindelse m inde 
om, a t indsatsen i eget hjem  er m ere uddannelseskræ
vende end indsatsen på institution; på et plejeh jem  v il 
der a ltid  være fle re  m edarbejdere samtidig, og der v il 
i  hvert fa ld  a ltid  væ re m ulighed for a t søge bistand, 
hvis man er i tv iv l om, hvorledes en situation skal 
bedømmes, bl. a. v il  m an i reglen kunne rådføre sig 
med en fu ld t uddannet sygeplejerske. Den, der står 
med p le je - og omsorgsproblemer i en pensionists p ri
vate hjem , står derim od alene og har ikke  nogen at 
rådføre sig med i en akut situation e ller ved vu rd erin 
gen af en mistæ nkelig udvikling.
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N å r m an ikke allerede dengang, da v i sammen med 

kom m unalarbejderforbundet frem lagde ønsker herom, 
v ille  tage konsekvenserne og etablere et seminarium  
fo r plejepersonale, så må det i hvert fa ld være vig
tig t, a t kom m unen sørger for at reservere arealet til 
et sådant sem inarium  og vel at m æ rke på en sådan 
måde, at arealet kan frigøres, når der er brug for det. 
I  parentes bem æ rket ligger denne grund ikke alene 

tra fik a lt  gunstigt, men den ligger også således, at 
der inden fo r en afstand af 2 km  fra  denne grund 
findes en ha lv  snes p lejeh jem  og 5-6 hospitaler, h v ilke t 
frem byder visse praktiske fordele.

D ette  fø rer m ig n a tu rlig t over t i l  Røde Rose. I  
m agistratens 3. afdeling -  og jeg ved, at det samme 
gæ lder m agistratens 4. afdeling -  har v i a ltid  følt, at 
det va r fo rnuftige fo lk  at ta le  med, og v i har da aner
kendt, a t de lægger et stykke a lvorlig t arbejde i deres 
argum entation og også i  det m ateriale, de frem læ g
ger. D erfo r er det noget skuffende fo r os at konstatere, 
at de ikke  alene er uimodtagelige fo r argum enter og 
m eget ensidigt e fter vor opfattelse optaget af deres 
egne problem er, men også har en vis evne t i l  at over
høre det, der ikke passer he lt i  deres kram . Og det 
har bl. a. åbenbart ikk e  g jort in d tryk  på dem at høre 
om vore sem inarieplaner og om de ældres problemer. 
V i har støttet Røde Rose med fle re  projekter, og v i er 
parat t i l  yderligere samarbejde, men forudsætningen 
har væ ret og m å frem deles være, at gruppen ikke  
overdim ensionerer sine pro jekter eller, fo r at bruge en 
moderne vending, ikk e  har et højere ambitionsniveau, 
end den kan stå m odel til.

V i synes, at samarbejdet er forløbet godt på mange 
punkter, når det gæ lder de institutioner, der h id til er 
etableret, og v i har derfor også hen ad vejen regnet 
med, at det m åtte væ re m ulig t at få et fo rnuftig t sam
arbejde om den institution, der er ta le om her i  aften.

V i h a r fo rk la re t Røde Roses repræsentanter, at der 
er behov fo r daginstitutioner i kvarteret, og at v i er 
in dstille t på at dæ kke behovet bl. a. ved at etablere 
først m obile institutioner, senere permanente insti
tu tioner i Rådmandsgadebebyggelsen. M en det må 
væ re kom m unale institutioner og mobile institutioner 
af hensyn t i l  frem tidsplanerne. H erved må også tages 
i betragtning, at v i i a lt har 7-8 projekter vedrørende 
dette k v a rte r under planlægning.

V i kan i 3. afdeling ikke gå med til, at der investe
res penge i et m illion pro jekt af den foreslåede art, når  
arealet inden for en forhåbentlig  overskuelig tid  skal 
ryddes t i l  fordel for en endelig bebyggelse. Og jeg  
går da ud fra , at man her i salen meget vel kan fore
stille  sig, at det v il  væ re svært at få en hvilken som 
helst p riv a t kreds t il at acceptere nedlæggelse af en 
solid institution, hvis væ rdi t i l  den tid  nok svarer t il  
et par m illion er kroner, selv om den erstattes af insti
tutioner, der indbygges i den endelige bebyggelse.

Jeg mener, at v i har g jort a lt for at fo rk lare  pro
blemet, og når jeg læser Røde Roses frem stilling, kan 
jeg ikke  frigøre m ig fo r en fornemmelse af, at man 
her har m anipuleret med 3. afdelings udtalelser. Det 
er givet, at Røde Rose fra  allerførste fæ rd har fået at 
vide, at man nok v ille  hjæ lpe dem t i l  en institution, 
men ikke på dette sted.

T i l  slut v il jeg da gerne for god ordens skyld un
derstrege det, som også er sagt i den udtalelse, der

følger med dagsordenen: noget modsætningsforhold t il 
4. afdeling foreligger ikke  i denne sag. V i har tv æ rt
imod et udm æ rket samarbejde med 4. afdeling, og 
v i håber da i 3. afdeling, at det snart lykkes at få 
vedtaget det byplanforslag, som er under udvalgs
behandling.

Jeg har i aften fået at vide, at sagen blev fæ rdig
behandlet af byplanudvalget i går, og at magistratens
4. afdeling agter at forelægge sagen t i l  beslutning for 
BR inden denne samlings udløb.

Og for at der nu ikke skal være nogen tv iv l i hr. 
Peder Boas Jensens sind, v il jeg gerne tilfø je , a t han 
ikke behøver at lægge så forfæ rdelig meget væ gt på 
»Røde Roses meget detaljerede oplysninger«. Jeg 
fø ler m ig meget overbevist om, at magistraten er uden 
skyld i de forståelsesvanskeligheder som Røde Rose 
åbentbart har. D er er v irke lig  ofret megen tid  på 
at fo rk lare  Røde Rose tingenes sammenhæng, netop 
ford i v i havde in d tryk  af, at det va r folk, der v irke lig  
var ræsonable. Jeg har personlig h a ft en lang samtale 
med en repræsentant fra  Røde Rose og det, som jeg  
sagde i den samtale, sammenholdt med det, som man  
kunne læse sig t il af et brev, jeg sendte den 19. ju n i 
1973 under en konstitutionsperiode, burde have gjort 
situationen helt k la r for gruppen.

A t der i  ap ril 1972 blev ud talt sympati fo r Røde Ro
ses planer, betyder jo ikke  nødvendigvis, a t gruppen 
dermed har fået tilsagn om at kunne disponere over 
den bestemte grund, talen er om i  Rådmandsgade, og 
desuden var situationen jo også i  økonomisk hen
seende anderledes, end den er nu. D et forekom m er 
mig, at Røde Rose hæ fter sig fo r lid t ved de økono
miske perspektiver, siden gruppen går i gang med 
at projektere på grundlag af nogle rent orienterende 
samtaler.

I  øvrigt forstår jeg hr. Boas Jensen således, at han 
er he lt på bølgelængde med 3. afdeling i  spørgsmålet 
om, at institutionen skal væ re m obil og kommunal. 
Så er v i jo  enige, men det er altså ikke  en sådan insti
tution, Røde Rose har ønsket. H ele denne sag er alene 
opstået, ford i Røde Rose har insisteret på, at denne 
gruppe v il lave en selvejende institution på denne 
grund og med en bygning, som nok er le t i  konstruk
tion, men ikke mobil, medens man ikke v il acceptere 
en kom m unal institution med v irke lig  m obile byg
ninger.

Hvis hr. Boas Jensen er enig med m ig heri, kan det 
da kun glæde mig.

Jeg finder det ikke urim elig t, at v i i  magistratens
3. afdeling venter med at frem kom m e med konkret fo r
slag, in d til byplanforslaget er vedtaget af borgerre
præsentationen.

V i har et fu ld t udarbejdet projekt t i l  en m obil in 
stitution t i l  64 børn -  det er den model, der blev lavet 
t il beredskabsarealet på Vestre K irkegård.

Dette projekt, der er udarbejdet af stadsarkitektens 
direktorat, tilgodeser de krav, der med rimelighed  
kan stilles t i l  en sådan institution, og anskaffelsessum
men ligger væsentligt under, hvad der i  dag må reg
nes med ved alm indeligt byggeri. D et er 3. afdelings 
hensigt at udnytte de udarbejdede planer også t i l  op
stilling på Rådmandsgadetomten, når den er ryddet. 
H r. Boas Jensen mener, at den er ryddet t i l  ju n i 1974.
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E fte r de oplysninger, v i har, kan v i-fø rs t regne med 
fr ila g t grund ved næste vinters begyndelse, men sker 

det tid ligere, er det kun godt.
D er foreligger altså et fæ rd igt projekt, og v i venter 

kun på byplanen som er undervejs, og på de reste
rende nedrivninger. H vis det går, som hr. Boas Jen
sen forestiller sig det, og hvis et forslag fra  m agistra
tens 3. afdelings side t i l  en institution på dette areal 
b liver v e lv illig t og h u rtig t behandlet her i salen, og 
hvis restriktionerne på byggeområdet ikke  fortsætter, 
skulle denne institution nok kunne tages i brug, som 
det er ønsket af hr. Boas Jensen, inden sommeren 

1975.
C arl-E in ar Jørgensen: Jeg v il godt gøre nogle få  be

m æ rkninger t i l  institutionssiden, og jeg forstår nu ef
ter a t have hørt hr. Boas Jensen, at alle, der har fo rb in 
delse med det sociale område, må finde det meget væ
sentligt, at der b liver oprettet en sådan institution. 
Sam tidig v il jeg også sige, at det princip ie lt for den so
cialdem okratiske gruppe er meget vig tig t, at en sådan 
uddannelsesinstitution, som v i anser fo r en samfunds
opgave, v irke lig  løses af det offentlige. M en da det 
ligger således, at hele finansieringsproblem et på nu
værende tidspunkt ikke  er a fk laret, v il  det væ re van
skeligt at gå i gang med denne uddannelsesinstitution  
nu. Sam tidig skal de om talte børneinstitutioner in te
greres i  hele dette projekt, h v ilke t i  øvrig t må være 
af stor interesse fo r enhver, der beskæ ftiger sig med 
socialpædagogiske spørgsmål.

Jeg forstår, a t det er sådan set ikke  det, v i er uenige 
om, og da der også nu i virkeligheden kom m er en 
m obil institution, og den er komm unal, er det heller 
ikke  det, m an er uenige om, fo r det må være na tur
lig t, når det drejer sig om en m obil institution, der 
skal kunne flyttes t i l  forskellige steder i byen, hvor 
man h u rtig t få r  brug fo r den, at det er kommunen, 
der har fa t i den side af sagen.

Jeg skal ikke  på nuvæ rende tidspunkt gå dybere 
ind i de byplanmæssige forhold, fo rd i der åbenbart 
kom m er en byplan fo r hele dette område i løbet af 
ganske ko rt tid, men jeg v il  godt beskæftige m ig et 
øjeb lik  med spørgsmålet om Røde Roses henvendelse. 
D et blev næ vnt heroppefra af hr. Boas Jensen, at 
både borgmesteren, jeg og andre i salen var positivt 
indstillet over for den, og jeg v il da godt henvise t i l  
den betæ nkning fra  daginstitutionsudvalget, der kom  
den 21. februar, hvori der på side 8, hvis ikke  jeg hu
sker he lt fo rkert, står ca. IV 2 spalte om, at v i i  dagin
stitutionsudvalget har beskæ ftiget os indgående med 
denne side af sagen.

D et va r den 21. februar og altså nogen tid, før kom 
m unevalget skulle afholdes, og samtidig nævnede jeg 
i  m in ordførertale på det tidspunkt i relation t i l  denne 
betænkning, at der på den plan, der v ille  komme over 
institutioner t i l  snarlig opførelse, v ille  være institutio
ner i forbindelse med den nye oversigt, som p lejer at 
komme i  ap ril måned. Derm ed skulle hele sagen med 
hensyn t i l  det spørgsmål væ re på plads.

V i er enige om, at der er brug fo r institutioner i om
rådet, og m an er sådan set, forstår jeg også nu på 
magistraten, parat t i l  at rykke  ud, i samme øjeblik  
m an kan komme til. D et er givet, at når man ikke ved, 
hvordan det forholder sig med selve grunden, er det 
naturlig t, at m an ikke opbygger store, institutioner, 
men det er v i jo  he ller ikke  uenige om, og samtidig v il 
der som næ vnt af m ig væ re forskellige andre institu
tioner i  Nørrebroom rådet på plads i den oversigt, der 
kom m er i ap ril 1974, således at man kan få løst insti
tutionsproblem et derude.

D a der således, så v id t jeg kan forstå, er skabt s ik
kerhed for, at der b live r etableret en institution i 
overensstemmelse med forslaget, venter jeg selvfølge
lig , at hr. Boas Jensen træ kker beslutningsforslaget 
tilbage. I  modsat fa ld  v il jeg på den socialdem okrati
ske gruppes vegne sige, a t v i må følge m agistraten  

i den indstilling, de har.
A xe l Clausen: E fte r at v i har hø rt den fungerende 

borgmester for 3. afdeling, yderligere suppleret a f fo r
manden for daginstitutionsudvalget, redegøre fo r sa
gen her, synes jeg ikke, der er re t m eget m ere at tale  
om, og jeg kan derfor gøre m it indlæ g tem m elig kort.

Jeg er he lt enig i det, som hr. C a rl-E in a r  Jørgensen 
sluttede med, og slutter op bag dette forslag om at 
opfordre hr. Boas Jensen t i l  at træ kke sit forslag t i l 
bage. I  modsat fa ld  v il  v i stemme imod det.

Således som det ligger e fter den redegørelse, der 
ligger på borgerrepræsentanternes bord, og efter de 
ord, der er sagt af ta lere fø r mig, kan v i fra  den kon
servative gruppes side fastslå, a t det, der er påstået 
om, at 4. afdeling skulle have m odarbejdet p ro jek
terne i  forbindelse med denne børneinstitution, er 
m anet i jorden. V i ha r yderligere fået a t vide, a t der 
om få  dage v il foreligge et endeligt udarbejdet fo r
slag t i l  en byplan t i l  2. behandling her i forsamlingen, 
at det derefter snart kan forventes, a t grunden der
ude er ryddet, og at m an så fra  3. afdelings side v il  
frem føre ønsket her i  salen om, a t der b live r opført 
en m obil institution. D a det er en grund, v i kun har t il 
rådighed m id lertid ig t, ha r m an ikk e  kunnet godtage 
det projekt, som kom fra  Røde Rose.

V i ser overhovedet ikke, at der i dag kan væ re 
nogen særlig grund t i l  a t im ødekom m e hr. Boas Jen
sen ved at stemme fo r det forslag, han her ha r frem sat. 
Jeg synes, det er g jo rt he lt k la rt, a t denne sag går sin 

ganske naturlige og rolige vej igennem m agistraten  
her t i l  salen og så v il  finde sin rolige løsning.

Børge Oløe: A llerede i byplanudvalgets møde for 
nogle m åneder siden rejste jeg et ganske tilsvarende  
spørgsmål over fo r borgmesteren fo r 4. afdeling, idet 
v i da allerede på daværende tidspunkt havde fået 
nogle henvendelser fra  Røde Rose om, a t m an nu f ik  
lagt det t i l  re tte  på en sådan måde, a t de planlagte  
institutioner kunne b live  på det område, som oprinde
lig  havde væ ret fastlagt t i l  dem.

D et forekom m er m ig derfor en smule m æ rkeligt, 
når den fungerende borgmester fo r m agistratens 3. 
afdeling nu advarer imod, a t v i kaster penge bort t i l  
nogle institutioner, som måske ikk e  kom m er t i l  at stå 
re t længe, når v i ved, hvor mange penge der allerede  
er givet ud på forberedende arbejde t i l  en social 
institution i området.

V i ved også fra  byplanarbejdet, i hvor høj grad der 
er mangel på den slags institutioner, og v i ved, a t det 
netop i dette om råde v ille  væ re meget praktisk, hvis 
der kunne b live  plads t i l  en uddannelsesinstitution ved 
siden af den sociale institution. N å r det nu er sådan, at 
der er givet forkøbsret t i l  en grund og derefter også 
givet re t t i l  en særlig vej indføring, der begrænser 
kommunens m uligheder fo r a t stille  grund t il rådighed  
for institutioner, m ener jeg, at der er sket noget fo r
kert, og det er k la rt, at der kom m er en udvalgsbe
tæ nkning fra  byplanudvalget, der om taler disse ting. 
D et er også k la rt, at jeg v il tage m ine standpunkter i 
denne sag, men jeg synes allerede nu, jeg v il give t il 
kende, at jeg støtter hr. Boas Jensens forslag om, at 
man ikk e  lader alle disse penge væ re g ivet ud fo r
gæves

Jørgen Tved: K unststykket med at blæse og have
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m el i m unden sam tidig b live r ofte forsøgt med lidet 
held. N å r v i her hører, a t såvel m agistraten som den 
socialdem okratiske ordfører e fte rfu lg t af de konser
va tive  kom m er og fo rk larer, a t de forstår behovet for 
institu tioner i om rådet, men når det kom m er t i l  styk
ket a lligevel v il  stemme imod, er det vel bare et nyt 
bevis på, at m an kan ikke  både blæse og have m el i 
munden.

Jeg mener, at i de udtalelser, der er komm et fra  
såvel m agistraten som de ordførere, v i har hørt, ligger 
der noget sym pati, som bør efterprøves, og idet jeg 
giver u d tryk  for, a t jeg absolut støtter det forslag, der 
er s tille t a f hr. Peder Boas Jensen, v il jeg godt op
fo rd re  til, at denne sag kom m er t i l  behandling i  et 
udvalg, således at v i kan prøve at få samarbejdet 
nogle a f de meget positive tanker, der her er givet 
u d try k  for.

Niels Andersen: Jeg skal søge at klarlæ gge nogle af 
de byplanmæssige forhold om kring dette område og 
sige noget om, hvem  det er, der begrænser det areal, 
der kan b live  ta le  om at opføre institutioner på, og jeg 
kan begynde med at afsløre for Røde Rose, at det er 
hr. Oløe, hr. Boas Jensen, det daværende kom m unisti
ske m edlem  af borgerrepræsentationen, hr. Ludvig  
Hansen, og den øvrige borgerrepræsentation, der ved 
et magelæg i 1971 ree lt har fo rp lig tet sig moralsk t il  
at gøre det, som byplanudvalget v il  gøre ifølge den be
tæ nkning, der kom m er fra  byplanudvalget om en by
planvedtæ gt fo r det pågældende område.

D et, der skete, var, at m an ved et magelæg med 
bygningsforbundene afkøbte dem et areal ud mod 
Dagmarsgade, et areal, som de i givet fa ld  kunne have 
benyttet t i l  en udvidelse af deres forbundsbygning, at 
de i samme sammenhæng gjorde opmærksom på, at de 
havde en forkøbsret t i l  den nævnte m atr.-n r. 5673, 
der er nabom atrikel t i l  den m atrikel, hvor de i ø jeb lik
ke t ha r bygget, og at m an gav dem en forkøbsret til 
en del a f m atr.-n r. 1051, som i byplanvedtæ gten er 
udlagt t i l  o ffentlige form ål. M an har altså købt et 
areal a f dem, som rum m ede nogle udvidelsesmulighe
der, og m an har i forbindelse med magelægget accep
te re t deres udvidelsesm uligheder ad anden vej.

D et, der derefter er sket, er, at der er kommet 
et forslag t il byplanvedtæ gt med et vejanlæg, der gik 
igennem det område, de havde forkøbsret til, og hvor 
de efter m agelægsforhandlingerne m åtte have bere tti
get forventning om at kunne udvide deres forbunds
bygning. De har protesteret, og man har bøjet sig for 
deres protester og sagt: det er m uligt, v i ju rid isk  har 
ret t i l  at føre den vej igennem, men v i finder ikke, 
det v il  væ re rim e lig t 2 å r e fter gennemførelsen af 
dette magelæg at fratage dem de rettigheder, v i har 

respekteret som led i magelægget.
Jeg v il derfor sige, at det som tid ligere næ vnt er hr. 

Boas Jensen, hr. Oløe og det daværende kom m unisti
ske medlem, hr. Lu dv ig  Hansen, og os andre, der har 
ind fø jet den begrænsning i det t i l  o ffentlig t fo rm ål ud
lagte areal, og i hvert fa ld  nogle af os fø ler os fo r
p lig te t t i l  a t stå ved, hvad v i har vedtaget for 2 år 
siden i forbindelse med et magelæg med fagforbun
dene.

Børge Oløe: M ed hensyn t il det a f hr. Niels Ander
sen lige nævnte, synes jeg, der også er grund t il at 
gøre opmærksom på, at på samme tid, som det blev 
fø rt frem , at kom m unen havde en eller anden m oralsk 
forpligtelse, bestred jeg i byplanudvalget denne m oral
ske forpligtelses ræ kkevidde og gjorde opmærksom  
på, at her havde v i en chance for at udlægge det til 
offen tlig t fo rm ål på en sådan måde, at vejen blev

tvunget igennem. D er står nem lig ingen steder, at de 
har re t t il at fa lagt denne vej om, og det va r denne 
ret, jeg bestred. De har ikke  denne ret, og at m an har 
væ ret mere ve lv illig  over fo r en grundejer end over 
for en social institution synes jeg er bemærkelses
værdigt.

Niels Andersen: N år jeg understregede, at der var 
tale om en moralsk forpligtelse, er det, ford i hr. Oløe 
har re t i, at der ikke er tale om nogen ju rid isk  fo r
pligtelse for kommunen t i l  ikke at genere dem ved at 
udlægge området t i l  offentlig t areal eller noget andet, 
men det v ille  dog være m æ rkvæ rdigt, hvis man først 
frakøber dem det areal, der rum m ede en udvidelses
mulighed, på en tid  hvor de har en rim elig  forvent
ning om at kunne udvide ad anden vej og derefter fra 
tager dem denne udvidelsesmulighed.

D et v ille  være en efter m in m ening meget tvivlsom  
måde at anvende de m uligheder på, lovningen i øvrigt 
giver kommunen, når der findes en rim elig  anden løs
ning på problemet.

1. næstformand (A ls ing Andersen):  H r. Oløe til denne 
del af debatten.

Børge Oløe: D et er a lt sammen t il  denne del af de
batten.

D er skete det, at kommunen skitserede en m ulighed  
for en vejføring, der i nogen grad kunne imødekomme 
Røde Roses forventninger, ikke  helt, men dog i  nogen 
grad. Denne ve jføring kunne have væ ret fø rt igennem, 
og den kunne have væ ret fø rt igennem uden væsentlig 
gene for grundejeren.

Han påstår herefter, at der er en gene ved det. 
Jeg gør opmærksom på, at denne grundejer ikke  er en 
priva t grundspekulant, det er en forbundsbygning, det 
er fagforeninger, og m an skulle tro, at fagforeninger 
i  hvert fa ld  havde så megen social forståelse, a t de 
v ille  bøje sig for argumenter af den art, som der her 
kunne føres frem  om, at der va r m ere behov fo r sociale 
institutioner end fo r en sådan håndhævelse af en 
m oralsk ret.

Niels Andersen: M en det ændrer dog ikke det for
hold, at forbundet med god ret v ille  kunne føle sig 
snydt, hvis kommunen havde anvendt sin jurid iske  

ret.
Peder Boas Jensen: Først t i l  hr. Niels Andersen. 

Han har selvfølgelig re t i, at jeg såvel som hr. Oløe, hr. 
Ludvig Hansen og resten af forsamlingens medlemmer 
i  1971 stemte for denne magelægsordning, og det er 
jeg på nuværende tidspunkt meget ked af, at jeg  
gjorde, men jeg kan ikke se, at det gør sagen så for
fæ rdelig meget bedre.

I  øvrigt har jeg stadig væk ikke begrebet -  men det 
kan godt være, at det skyldes, at jeg ikke var t i l 
stræ kkeligt opmærksom i 1971 -  hvordan kommunen 
i en magelægsordning med bygningsforbundene kan 
være forp ligtet t il at skaffe bygningsforbundene en 
forkøbsret over en anden p riva t ejendom. Jeg kunne 
forstå, hvis det var en af kommunen ejet ejendom.

M å jeg så dernæst sige, at hr. Niels Andersen har 
faktisk væ ret opmærksom på sagen i 1971. Jeg var 
som sagt ikke opmærksom på den. Jeg synes, det er 
undskyldeligt, at man ikke kan vide a lt om alle de 
rævestreger, der b liver lavet på Rådhuset, men jeg  
synes, at hvis man dengang faktisk var opmærksom  
på sagen, havde man haft en p ligt t i l  allerede den
gang at protestere her i salen, sådan at v i andre var 
blevet delagtiggjort i den viden, men det gjorde hr. 

Niels Andersen ikke.
Dernæst t il den fungerende borgmester, hr. Brank, 

t il hr. C arl-E inar Jørgensen og også t il en vis grad til
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hr. A x e l Clausen. Jeg synes, det er nogle højst bem æ r
kelsesværdige og m ystiske svar, jeg få r  på m it forslag, 
for det, de siger, er: ja  men v i er jo enige. D et er en 
m obil, kom m unal institution, du står og ta ler om, v i er 
enige med dig, v i er enige i d it forslag. T ræ k det -  
siger m an så. Jeg v il sige, a t hvis d ’h errer er enige i 
i m it forslag, burde de hellere stemme for det.

Læser man m it forslag igennem, står der ikke noget 
som helst om, at det ikke  skulle væ re en m obil insti
tution, eller at det ikke  skulle væ re en kom m unal in 
stitution, og jeg har skrevet t i l  lokalrådet, at det mener 
jeg i og fo r sig er udm æ rket. Jeg har set Røde Roses 
projekt. D et er en m obil institution, og det er oven 
i  købet af m agistraten b levet oplyst, at det er en sær
deles b illig  institution.

N å r så den fungerende borgmester siger, at det fore
kom m er ham, at Røde Rose to talt m isforstår alt, hvad 
m agistraten m ellem  år og dag har sagt, så v il jeg 
bare sige, at det kan godt være, det kan jeg ikke vide 
noget om, men jeg kan i  hvert fa ld  se her i aften, at 
det er eklatant, at den fungerende borgmester og hr. 
C arl-E in a r Jørgensen i  hvert fa ld  ikke  har forstået 
m it forslag. D e t har de m isforstået. D et kunne være, at 
de måske også har m isforstået nogle af deres forhand
linger med Røde Rose.

C arl-E in ar Jørgensen: Jeg ved ikke, hvem  der har 
m isforstået hvem, men jeg ved, at der sidder et udvalg  
på 11 m edlemm er, som t i l  daglig fø lger institutionsud
vik lingen, efterhånden som tingene kom m er frem  fra  
m agistraten, og m an har netop den 21. m arts frem 
lag t t i l  e fterretn ing det, m an har drøftet dels om kring  
Røde Rose, dels hvordan m an forestiller sig, at over
sigtsplanerne skal føres ud i  livet. M ed hensyn t il  
det første spørgsmål va r det fø r kommunevalget. 
D et blev taget t i l  efterretn ing uden indsigelser, og 
jeg tra k  specielt i m in  ordførertale Røde Rose frem  
ud fra  det argument, der har væ ret drøftet her gen
tagne gange, a t -det er væsentligt, at fo lk  i området 
beskæ ftiger sig med de samme ting, som man f. eks. 
gør i  daginstitutionsudvalget. Jeg sagde netop, at der 
på den nye oversigtsplan, der v ille  komme i april 
måned, v ille  væ re en m obil institution på det område, 
og at der i øvrig t i det samme område v ille  væ re plads 
t i l  andre institutioner, dels udflytterbørnehaven, dels 
en in tegreret institution, som nu er Røde Roses, og 
endvidere to udflytterbørnehaver, begge 'selvejende 
institutioner. D erm ed er ikk e  blot vist, at v i har væ ret 
k la r  over, at der m angler institutioner i  det område, 
men det er rent faktisk  fastlagt, at der skal bygges 
nogle institutioner.

Endelig har den konstituerede borgmester på m agi
stratens 3. afdelings vegne nu sagt, at lige så snart 
m an har ryddet grunden, kom m er der en kom m unal 
m obil institution, der tilfredsstiller det krav, der er. 
På det tidspunkt, hvor der skal bygges både uddannel
sesinstitution og integrerende fo rm er fo r børneinsti
tutioner, har m an klarhed over de byplanproblem er, 
der på nuvæ rende tidspunkt i alle tilfæ lde ikke er en
deligt afk laret.

M ed hensyn t i l  m in positivitet set i relation t i l  dag
institutionsudvalget m ener jeg, den både er bekræ ftet 
og må væ re re la tiv t bekendt. Jeg er bekendt med, 
at det af Røde Rose stillede forslag ikke  er en m obil 
institution i den forstand, v i forstår det, og det v il 
nok væ re m ere hensigtsmæssigt, at komm unen har 
de alm indelig t anvendte institutioner, således at v i 
med henblik  på en koordinering af bestræbelserne er 
i  stand t i l  at fly tte  denne institution på den økonomisk 
mest hensigtsmæssige måde fo r borgerne.

Jeg m ener i øvrigt, at når m an gav tils lu tn ing  t il 
oversigten, er det i hvert tilfæ lde g jo rt fo r alle de 
partier, der har væ ret med i udvalget, og ud fra  de be
tragtninger m ener jeg, a t man på nuvæ rende tids
punkt må afvise det forslag, der ikke  d re jer sig om 
den kom m unale m obile institution. I  alle tilfæ lde  v il 
den socialdemokratiske gruppe følge magistratens ind
stilling. Jeg ved ikke, hvor misforståelserne er, men 
der er ingen grund t il at piske dem op af jorden. Det, 
der må væ re væ sentligt i en børneinstitutionssag, er, 
at der er nogle pladser t i l  nogle børn, det er det, der 
er det afgørende, og hvis de kan kom m e op at stå, som 
det så sm ukt hedder fo r tiden, så lad dem dog komm e 
op at stå så h u rtig t som m ulig t; det er jo allerede 
skitseret i det næ vnte udvalg.

Jørgen Tved: D et va r hr. C a rl-E in a r Jørgensen, 
der bragte m ig lid t i tv iv l. Jeg har måske ikk e  ud
try k t  m ig k la r t nok. Jeg anmodede om, a t denne sag 
blev g jo rt t i l  genstand fo r udvalgsbehandling, og det 
v il jeg gerne fastholde.

C arl-E in ar Jørgensen: Jeg må jo sige, at denne sag 
rent faktisk, ved at der er taget en betæ nkning af 21. 
m arts t il efterretn ing, er udvalgsbehandlet, og ud fra  
de betragtninger synes jeg ikke, det er rim e lig t at 
lave nogen udvalgsbehandling om denne sag. Jeg v il  
gerne fastholde, a t det er et forslag, der er t i l  afstem 
ning.

Niels Andersen: M å jeg først sige, a t det er lid t  
m æ rkvæ rdigt, at m an skal opleve p riva te  sam taler 
refereret som led i en debat heroppefra.

Jeg v il da godt vedgå, a t jeg i  1971 havde betæ nke
ligheder ved dette magelæg, m en a t jeg lod m ig over
bevise om det fo rnuftige  i  det. Jeg har i og fo r sig 
ikke  fo rtru d t det, v i har g jort, og jeg er v il lig  t i l  at 
stå ved det. M en jeg må sige, a t jeg har a ldrig  opfattet 
m in ro lle  herinde, som at jeg skulle væ re barnepige 
fo r hverken V S , SF eller kom m unisterne i den givne 
sag. Jeg har h a ft en ubetinget t i l l id  til, a t de nok selv 
kunne finde ud af, hvad de skulle gøre i  de forskel
lige sager, og jeg har troet, at når hr. Boas Jensen 
tiltrå d te  dette magelæg, va r det, fo rd i han m ente det, 
han gjorde. M en jeg v il  da godt, da hr. Boas Jensen 
åbenbart ikke  ved, hvad han har tiltrå d t, optræde 
som barnepige og fo rk lare, hvad sagen dre je r sig om, 
og hvordan komm unen har noget a t gøre med den fo r
købsret, som forbundene har t i l  m a tr.-n r. 5673. I  og 
for sig har komm unen nem lig ikke noget med den at 
gøre. Sælgerne har i forbindelse med magelægget g jo rt 
opmærksom på deres forkøbsret t i l  m atr.-n r. 5673 og 
sagt, at såfrem t de skulle have en rim elig  udvidelses
m ulighed t i l  m atr.-n r. 5673 i samme højde og samme 
husdybde som den nuvæ rende bygning, m åtte de have 
forkøbsret t i l  en del af det areal, kom m unen erhver
vede på m atr.-n r. 1051. D et har m an g ivet dem, og der
med har m an givet dem en meget stæ rkt begrundet 
forventning om, at de kunne udvide den vej, hvorfor 
de ro lig t kunne afstå deres grund t i l  komm unen. D et 
er altså det, hr. Boas Jensen nu i hvert fa ld  må være 
k la r over, at han tiltråd te  i 1971.

Peder Boas Jensen: Jeg må tilstå, jeg synes stadig, 
der er et problem  i det med forkøbsretten. En sådan 
forkøbsret kan da i h vert fa ld  ikk e  være evig, og det 
v il sige, at det sådan set va r en n a turlig  ting, om kom 
munen i en situation som denne søgte afklaret, hvor
v id t og hvornår bygningsforbundene v il « deres 
forkøbsret gældende.

Dernæst t il hr. C arl-E in a r Jørgensen. Jeg glemte en 
ting i m in rep lik  før. N år hr. C arl-E in a r Jørgensen 
om taler betæ nkningen fra  daginstitutionsudvalget, som
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han siger, v i behandlede her i forsamlingen -  det ved 
jeg godt -  den 21. februar, altså fø r valget, så må jeg 
have lov t i l  at gøre-opmærksom på, at m it forslag blev 
s tille t den 8. januar, altså også før valget, og jeg ville  
sådan set mene, det va r meget rim eligt, om udvalget 
i samråd med m agistraten blev orienteret om et sådant 
forslag t i l  beslutning stillet af en borgerrepræsentant i 
borgerrepræsentationen. Og hvis man nu havde været 
orienteret om m it forslag, v ille  jeg egentlig også mene, 
at det v ille  have væ ret meget fo rnuftigt, om man havde 
taget m it forslag op t i l  behandling samtidig med den 
betæ nkning, der forelå fra  daginstitutionsudvalget, 
men jeg kan forstå, at m an ikke i daginstitutionsudval
get har fået den orientering fra  borgmesteren, og det 
er jo på den måde, at mange misforståelser opstår.

N iels Andersen: Jeg skal forsøge at uddybe, dels 
hvad det er, hr. Boas Jensen tiltrå d te  i 1971, dels hvad 
det er, v i har diskuteret i byplanudvalget i  går, idet 
der på byplanudvalgets møde lå et foreløbigt udkast 
t i l  en udvalgsbetæ nkning fo r byplanvedtæ gten for det 
område, v i ta ler om nu. D er står i byplanvedtægten 
om de vejanlæ g, v i ta ler om, a t m agistraten over for 
udvalget har oplyst, at den efter omstændighederne 
kan acceptere den af grundejerne foreslåede ændrede

placering af parkerings- og adgangsarealet, dog såle
des at byplanforslagets placering realiseres, såfremt 
forbundet på tidspunktet for adgangsarealets anlæg 
m åtte afstå fra  sin forkøbsret o. s. v. D er v il altså blive  
optaget forhandling om forkøbsrettens gyldighed.

H vad det andet spørgsmål angår: hvornår og i hvor 
lang tid forkøbsretten gælder, står der i magelægs
betingelserne, at forkøbsretten princip ie lt tidsmæssigt 
er ubegrænset, og det har hr. Boas Jensen altså t i l 
tråd t i 1971. Jeg håber ikke, det skal væ re nødvendigt 
at klargøre på flere punkter, hvad der skete i 1971, 
ellers kan hr. Boas Jensen låne dette eksemplar af 
forhandlingerne, jeg står med, det er nok nemmere.

D et af Jørgen Tved frem satte forslag om sagens hen
visning t i l  daginstitutionsudvalget blev fork as te t  med 
32 stemmer mod 7. I  henhold t i l  forretningsordenens 
§ 10, stk. 2, tilførtes det forhandlingsprotokollen, at 
Åge Am strup, Knud Brørup, Johan Lassen og Børge 
Oløe undlod at stemme.

D et af venstresocialisternes gruppe frem satte forslag 
t i l  beslutning forkas tedes  herefter med 33 stemmer 
mod 6.

Vi var meget spændte på hvad det var der havde stået i Daginstitutionsudval
gets beslutningsreferat om os. Da vi fik fat i det, stod der at der først skal 
være midlertidige kommunale institutioner på grundene, siden blivende som be
regnet i Dispositionsplanforslaget. Samtidigt sagde man "at Magistraten ville 
imidlertid søge at hjælpe gruppen (os!) til etablering af en institution et an
det sted, eventuelt i forbindelse med frigjorte forretningslokaler eller lig
nende, måske også i form af en karréinstitution".

Det var, og er vi stadigvæk taknemlige for, men vi var også spændte på hvad 
der ville komme ud af det, når byplanforslaget blev behandlet. Det skulle også 
ske i perioden mellem valget og den nyvalgte kommunalbestyrelses tiltræden, og 
behandlingen blev slået sammen med dispositionsplanforslagets behandling. Det 
skete den 28. marts, og gik, efter Borgerrepræsentationens eget referat, sådan:

238/72 og 452/72.
-  Følgende 2 udvalgsbetæ nkninger fra  byplan- og 

tra fikud va lg et forhandledes derefter under ét:

238/72.
1) D isposi t ionsplanforslaget  for D agm arsgade-kvar-  

teret .  Betæ nkningen var sålydende:

»Med skrivelse af 4. september 1972 har magistraten 
frem sendt forslag ti l  disposi t ionsp lan for del af Y dre  
N ørrebro ,  be græ n se t  af M im ersgade,  J a g tv e j  og Nørre-  
brogade  (Dagm arsgade-kvarteret).

I  borgerrepræsentationens møde den 5. oktober 1972 
(B. F. 1972-73, s. 614-17) blev sagen henvist t i l  byplan- 
og trafikudvalget, der med K. B. Lundberg som for
m and og ordfører den 20. marts 1974 har afgivet nær
værende betænkning.

I  udvalgets behandling af denne sag er indgået et 
betydeligt m ateriale, især en skrivelse af 27. februar 
1973 fra  Nørrebro lokalråd samt en række henvendel
ser fra  »Røde Rose/den foreløbige kvartersforsam 
ling«. E fte r henstilling fra  sidstnævnte har byplan- og 
tra fikud valg et bl. a. afventet fremkomsten af det sa
gen vedlagte supplement t il dispositionsforslaget, da
teret den 11. maj 1973, som er udarbejdet af Røde 
Rose i samarbejde med a rk itek t Peter Bredsdorffs 

tegnestue.

Repræsentanter for lokalrådet og Røde Rose har 
endvidere haft foretræ de for udvalget og herunder 
haft lejlighed t il at redegøre fo r deres synspunkter.

På baggrund af de i udvalget stedfundne forhand
linger samt det ude fra  modtagne m ateriale har udval
get stillet magistraten en ræ kke spørgsmål. De væ
sentligste v il blive om talt i det følgende.

Udvalget har forespurgt, om Dagm arsgade-kvarteret 
er et na turlig t afgrænset område, eller om det ikke  
havde væ ret mere hensigtsmæssigt at lade planen om
fatte  et større sammenhængende område af Y dre N ø r
rebro.

M agistraten har hertil bemærket, at dispositions
planforslaget for Dagm arsgade-kvartert er et eksempel 
på en dispositionsplan, frem kom m et i anledning af 
aktuelle ændringer og byggeønsker koncenterret i om
rådet, som man gennem en dispositionsplan har ønsket 
at åbne stærkere styringsmuligheder over for. D et er 
endvidere magistratens opfattelse, at med den gennem
gang af hele Ydre Nørrebro, der er givet i det ind
ledende afsnit, og som danner forudsætning for dispo
sitionsplanen, er der opnået sikkerhed for, at de om
dannelser inden for Dagmarsgade-kvarteret, som dis
positionsplanforslaget anviser, ikke går på tværs af 
eventuel senere planlægning i denne del af byen.
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M agistraten har dernæst understreget, at årsagen 

til, at m agistraten har begrænset sig t i l  en disposi
tionsplan fo r Dagm arsgade-kvarteret, bl. a. e‘r, at m a
gistratens 4. afdeling fra  forskellig  side har væ ret an
modet om  at tilvejebringe det fornødne grundlag for 
udarbejdelsen af partie lle  byplaner inden for dette 
om råde (bl. a. med henblik  på kommende saneringer, 
idet forslag t i l  saneringsplaner skal være ledsaget af 
byplanvedtægtsforslag). Udarbejdelsen af en disposi
tionsplan for et større område v ille  have kræ vet mere 
tid , og afdelingen har væ ret interesseret i, at arbejdet 
med enkeltstående dispositionsplaner ikke unødigt 
skulle forsinke tilvejebringelsen af en revideret gene
ra lp lan  fo r København.

D et er udvalgets opfattelse, at en disponering af 
om rådet er vanskeliggjort dels af dispositionsplanom
rådets begrænsede udstræ kning, dels af den i området 
allerede besluttede og igangværende bebyggelse, -  fo r
hold, som i  væ sentligt omfang indskræ nker m ulighe
derne fo r en fu ld t tilfredsstillende planlægning.

D et er im id le rtid  også udvalgets opfattelse, at ved
tagelsen af en dispositionsplan som grundlag fo r kom 
mende byplanvedtæ gter og adm inistrative afgørelser 
er nødvendig fo r under de givne forudsæ tninger at 
sikre den bedst m ulige frem tid ige disponering af om
rådet.

U dvalget lægger tillig e  megen vægt på, at en gene
ra lp lan  fo r hele byen frem mes mest m uligt.

Udvalgets fle rta l fin der det derfor ikke  forsvarligt at 
foreslå fornyede, tidskræ vende overvejelser, som v ille  
forsinke såvel vedtagelsen af påkrævede retn ingslinier 
fo r dispositioner i  dette område som generalplanen.

Udvalget, der er enig med m agistraten i  den med 
dispositionsplanforslaget tilsigtede nedsættelse af den 
nuvæ rende gennemsnitlige udnyttelsesgrad på 1,6, har 
over fo r m agistraten frem hæ vet, at såvel det inden for 
dispositionsplanområdet i  det sidste 10-år fu ldførte  
byggeri, som det under opførelse værende boligbyg
geri, har væ ret præ get af en høj udnyttelsesgrad. 
Dispositionsplanens m ålsæ tning med hensyn t il  udnyt
telsesgraden v il  derfor ikke  kunne realiseres inden for 
en meget betydelig årræ kke, såfrem t de nuværende 
la v t udnyttede arealer benyttes t i l  bebyggelser med 
høje udnyttelsesgrader. U dvalget har specielt henvist 
til, at igangværende boligbyggeri ved Dagmarsgade 
har en væsentlig højere udnyttelsesgrad (nemlig 2,0 og 
1,4) end den foreslåede, samt til, at bestemmelsen om, 
at den m aksim ale udnyttelsesgrad ved frem tid ige byg
gesager forudsættes ikke at m åtte overstige 1,25, dog 
med m ulighed fo r et tillæ g på 30 pct., hvor m agistra
ten skønner det rim elig t, ikke indeholder fornøden 
garanti for, at udnyttelsesgraden som altovervejende 
hovedregel b liver fastholdt på 1,25.

M agistraten har h e rtil bemærket, at Dagmarsgade- 
k v artere t er beliggende i  2. grundkreds, hvori bygge
loven h jem ler re t t i l  en udnyttelsesgrad på 2,0. Så
frem t en grundejer derfor ønsker at henholde sig t i l  
byggeloven og ikke t i l  dispositionsplanens forslag om 
en udnyttelsesgrad på 1,25 (idet dispositionsplanen 
ikke er bindende fo r grundejeren), v il det være nød
vendigt a t fastlægge udnyttelsesgraden ved en byplan
vedtægt.

I  den udstrækning, fornyelsen af boligområderne 
tilrettelæ gges gennem partie lle  byplanvedtæ gter, v il 
udnyttelsen kunne begrænses ved indsættelse af be
stemmelser om en udnyttelsesgrad på 1,25 dog med 
m ulighed for en forøgelse. M agistraten er enig i, at 
en forøgelse med in d til 30 pct. kun bør gives, når den 
miljømæssige kv a lite t ikke  derved forringes.

M agistraten har i øvrig t frem hæ vet, at ønsket om 
at m odvirke, at de nuvæ rende lav t udnyttede arealer 
benyttes t i l  opførelse af boliger med væsentlig højere  
udnyttelsesgrader, i betydelig udstræ kning er tilgode
set i dispositionsplanforslaget.

U dvalget er betæ nkelig ved, at der -  under hensyn 
t i l  det allerede tillad te  byggeri og til, at der ved ny
byggeri på h id til extensivt udnyttede arealer og først 
på et senere tidspunkt en udtynding ved nedrivning  
af eksisterende boligbebyggelse -  i en betydelig år
ræ kke v il væ re udsigt t i l  en uønsket høj udnyttelses
grad.

U dvalget er derfor af den opfattelse, at dispositions
planen i stærkere grad end foreslået bør m odvirke  
denne tendens.

U dvalget er bl. a. også af den grund enig i, a t der 
snarest bør udarbejdes byplanvedtæ gter for de enkelte  
områder.

U dvalget skal derfor foreslå ,  at punkt 4 under a f
snittet »sammenfatning«, side 38, erstattes af følgende:

4. D er udarbejdes byplanvedtæ gter fo r dispositions
planområdets delom råder.

5. D er tilsigtes en nedsættelse af den nuværende 
gennemsnitlige udnyttelsesgrad på 1,6 (den tillad te  
udnyttelsesgrad ifølge byggeloven er 2,0). Den m aksi
m ale udnyttelsesgrad fo r dispositionsplanområdet, i 
byplanvedtæ gter og ved frem tid ige byggesager fast
sættes t i l  1,25. T illæ g på in d til 30 pct. kan kun med
deles i ganske særlige tilfæ lde, hvor afgørende forud
sætninger m åtte begrunde dette. I  sådanne tilfæ lde  
skal sagen forelægges borgerrepræsentationen.

I  dispositionsplanforslaget er der regnet med en 
m aksim al bygningshøjde på 5 etager ved nybyggeri, 
hvilken  stort set svarer t i l  den m aksim ale bygnings
højde i den nuvæ rende bebyggelse.

På spørgsmålet om, hvorv id t denne bestemmelse om 
bygningshøjde v il gøre det nødvendigt fo r m agistraten  
at tillade, at udnyttelsesgraden på 1,25 øges med 30 

pct. op t i l  den nuvæ rende gennemsnitlige udnyttelses
grad på 1,6 ved ethvert byggeri, har m agistraten an
ført, at de 5 etager, der er næ vnt som en m aksim al 
bygningshøjde i dispositionsplanforslaget, ikke  er en 
bygningshøjde, der skal nås ved ethvert byggeri, men 
en øvre grænse, som m å overholdes, uanset om af
standsforholdene giver m ulighed for større bygnings
højde.

Vedrørende begrundelsen for, at der ikke  i dispo
sitionsplanen er fastsat en højeste grænse for hus
dybden, er det under samrådet oplyst, at m agistraten  
ikke  har skønnet det hensigtsmæssigt at optage en så
dan generel begrænsning i dispositionsplanen, idet der 
frem over i om rådet v il  komme så mange forskellig
artede bebyggelser, f. eks. institutioner, erhverv og 
p-huse, som stiller andre k rav  t i l  husdybden end f . eks. 
boligbebyggelse. H vo r det skønnes nødvendigt at fast
lægge en maksimumshusdybde, kan dette om fornø
dent t i l  enhver tid  sikres gennem en byplanvedtæ gt.

Vedrørende begrundelsen for, at fornyelsen af be
byggelsen inden for dispositionsplanområdet overvej
ende af m agistraten er forudsat baseret på den nu
værende karréstru ktu r, har m agistraten henvist til, 
at D agm arsgade-kvarteret generelt er bygget op efter  
karréprincippet med lukkede gade- og gårdrum . En 
omdannelse efter dette princip v il kunne foregå suc
cessivt, og der v il t i l  stadighed være m ulighed for at 
indpasse ny bebyggelse i den ekisterende.

Yderm ere er der i karréform en m uligheder fo r at 
arbejde med lukkede gade- og pladsrum  som kom m u
nikationslinier i byen og med varierede lukkede gård
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rum  som rolige priva te  opholds- og legearealer.

Også økonomiske hensyn ta ler for det valgte by
fornyelsesprincip, idet det ikke kræ ver omlægninger 
af ledningssystemet.

Dispositionsplanens illustrationsskitse kan dog ikke  
opfattes som bindende fo r den frem tid ige bebyggelses
udform ning i de enkelte karreer.

U dvalget konstaterer på baggrund af det således 
oplyste, at  bygningshøjden ikke er fastsat t il 5 etager, 
men at dette er en m aksim al højde for ethvert nybyg
geri, -  at  en generel grænse fo r husdybden af de nævn
te grunde ikk e  skønnes hensigtsmæssig, idet udvalget 
i den forbindelse forudsæ tter, at maksimale husdybder 
fastsættes ved byplanvedtæ gter -  samt at  nybyggeri 
overvejende baseres på en nuværende karréstruktur, 
uden at dette udelukker anden bebyggelsesudform
ning.

U dvalget lægger tillig e  megen vægt på, at der ved 
boligbyggeri sikres en tilfredsstillende boligstandard, 
og skal derfor hensti ll e ,  at der i størst m ulig udstræk
ning ved bebyggelsesplaner og ved magistratens admi
nistration af byggelovens bestemmelser i  det hele t i l 
vejebringes de bedst m ulige boliger, herunder også 
disses lysforhold. Id e t udvalget i denne forbindelse 
bem æ rker, at fastsættelse af dataillerede bestemmel
ser herfor fa lder uden for den her foreliggende over
ordnede planlæ gning, som udvalget skal tage stilling  
til, ønsker udvalget dog at give ud tryk  for den opfat
telse, at énsidige lejligheder ikke bør tillades, og op
fo rdrer m agistraten t i l  ved administrationen af sine 
beføjelser i m edfør af byggelovens § 55, stk. 2, at være 
opmærksom herpå.

D er har dernæst i udvalget væ ret rejst spørgsmål 
om m ulighederne for at indpasse større fælles friarea
ler i området, end dispositionsplanforslaget anviser. 
M agistraten har her over for påpeget, at der i dispo
sitionsplanforslaget er en ræ kke b ilfr i pladser og ga
der, som i nogen grad imødekommer dette behov. 
Balders hospitalsanlæg er i forslaget tæ nkt g jort of
fen tlig t tilgæ ngeligt. Skolerne og institutionerne v il i 
et vist omfang kunne blive et tilskud til  de fælles 

opholds- og legearealer.

M ulighederne for herudover at skaffe offentlig t t i l 
gængelige fria rea le r er kun t il stede enten gennem 
æ ndret anvendelse af de nuværende og kommende in 
stitutionsarealer, d. v. s. en lavere institutionsdækning 
eller gennem kommunens erhvervelse, eventuelt ved 
ekspropriation t i l  offentlige form ål, af private grunde 

udover de allerede foreslåede.

H erudover er der mulighed for — eventuelt gennem  
derpå sigtende bestemmelser i byplanvedtæ gter — i 
forbindelse med opførelse af ny boligbebyggelse i ka r
reer med eksisterende boligbebyggelse at sikre fælles 
gårdanlæg samt fo r gennemførelse af gårdrydninger i 
henhold t i l  byggelovens § 50 a, hv ilke t i et vist omfang 
kan tilfø re  den ældre bebyggelse næ rrekreative m u

ligheder.
Magistraten har endelig peget på, at det i disposi

tionsplanen indeholdte net af b ilfr i strøg bl. a. v il give 
D agm arsgade-kvarteret gang- og cykelforbindelse -  
uden niveaukrydsning af Nørrebrogade -  med den ca. 
500 m fra  Dagmarsgade beliggende Nørrebropark.

I  den næ vnte sammenhæng har udvalget bl. a. drøf
tet, hvorvid t dér kunne anvises realistiske alternativer 
t il den foreslåede placering af en ny skole pa remise
grunden. På grundlag af magistratens oplysninger er 
det udvalgsflertallets opfattelse, at dette ikke er gør

ligt.

Som næ vnt i dispositionsplanforslaget har m agistra
tens 1. afdeling frem ført ønske om, at N ørerbro rem i
ses areal reserveres t i l  skoleformål. N ørrebro lokalråd  
har givet tils lutning t i l  denne placering. Også byplan- 
og trafikudvalgets fle rta l kan i princippet -  jf r .  også 
kommunens investeringsplan -  tils lutte sig dette.

Udvalget har videre med megen tilfredshed bemær
ket sig den m idlertidige udnyttelse af de ekisterende 
remisebygninger t i l  lokale form ål, som er realiseret.

Udvalgets fle rta l skal på baggrund heraf foreslå,  at 
remisearealet -  i det omfang anden nuværende udnyt
telse bringes t il ophør -  udlægges t il fr ia rea ler og re

kreative form ål for bydelen, in d til det påtæ nkte skole
byggeri realiseres.

I  forbindelse med dispositionsplanforslagets omtale 
af Dagmarsgade-kvarterets institutionsforsyning har 
udvalget forespurgt, om der kan opstilles k rite rie r for 
dækningsgrader og gangafstande i kvarteret t i l  børne
institutioner, legepladser og friarealer.

Magistraten har herom udtalt, at den med hensyn 
t i l  dækningsgrader for børneinstitutioner har anvendt 
magistratens 3. afdelings ønsker. Angående dæknings
grader for legepladser og fr ia rea ler er oplyst, at der 
ikke af magistraten er udarbejdet generelle norm er 
vedrørende private friarea ler, men det er magistratens 
opfattelse, at den foreslåede karrébebyggelse kom bi
neret med den nedsættelse af udnyttelsesgraden, som 
forslaget tilsigter, v il give m ulighed for passende p r i
vate lege- og opholdsarealer.

Ej heller vedrørende offentlige rekreative arealer 
foreligger generelle norm er for dækningsgrader, som 
det er tilfæ ldet med børneinstitutioner.

M agistraten va r ikke i stand t il  på nuværende tids
punkt at opstille generelle norm er for rekreations- og 
legefaciliteter. En arbejdsgruppe i generalplandirek- 
toratet undersøger for ø jeblikket disse forhold i  for
bindelse med revision af generalplanen, men gruppen 
har endnu ikke afsluttet sit arbejde.

Vedrørende begrundelsen fo r den foreslåede uddan
nelsesinstitution i karreen m ellem  Jagtvej, Nørrebro
gade, Thorsgade og Odinsgade har m agistraten henvist 
til, at flere af gymnasierne i  de indre byom råder gen
nem de senere år er blevet nedlagt og erstattet af nye 
i yderdistrikterne. For at m odvirke denne udflytnings
tendens, og ford i presset fra  de uddannelsessøgende 
inden for 10.-12. skoleår forventes at v ille  stige i de 
kommende år, har m an fundet det rim eligt, når fo r
holdene tillader det, at søge imødekommet disse behov 
i  de indre tæ tte byområder.

Udpegningen af karreen m ellem  Jagtvej, Nørrebro
gade, Thorsgade og Odinsgade er begrundet af ka r
reens form , dens beliggenhed og dens ekstensive ud
nyttelse.

I  overvejelserne over dette område er tillige  indgået 
frem satte ønsker -  som udvalget deler -  om bibehol
delse af visse lo kalt orienterede arbejdspladser, der 
uden at forurene eller støje giver beskæftigelse for bl. a. 
mange enlige mødre hjemmehørende på Nørrebro.

Udvalget er med hensyn t il  dispositionsplanens fo r
slag om reservering af areal t il imødegåelse af behov 
for eventuelle frem tid ige uddannelsesinstitutioner af 
den opfattelse, at tankerne om de nævnte frem tid ige  
uddannelsesinstitutioner er af så langsigtet karakter, 
at udvalget skal foreslå,  at planlægning om en ændret 
anvendelse af dette areal ikke fo r nærværende sker.

Udvalget har dernæst beskæftiget sig med den i 
dispositionsplanen foreslåede udretning af Ægirsgade, 
hvorved denne bringes i forbindelse med Hillerødgade,
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idet det fra  udvalgets side har væ ret g jort gældende, 
at m an herved opm untrer uvedkom mende b iltra fik  t il 
at benytte den tæ t befolkede Æ girsgade som 'gennem
kørselsåre (distriktsgade), medens det e fter disposi
tionsplanens hensigt va r meningen, at den skulle fu n 
gere som kvartergade.

M agistraten er a f den opfattelse, at den foreslåede 
tils lutn ing m ellem  Æ girsgade og Hillerødgade næppe 
v il m edføre agede trafikm æ ngder i Æ girsgade i fo r
hold t i l  situationen nu. T ilslutningen har t i l  hensigt 
at forbedre trafikfo rho ldene på den del a f N ørrebro- 
gade, der udgør forbindelsen m ellem  Ægirsgade og 
Hillerødgade. M agistraten har endvidere understreget, 
at der i  øvrig t ikke er aktuelle  p laner om at etablere 
den pågældende forbindelse. Dispositionsplanens fo r
slag m å derfor b lot tages som u d tryk  for, at m an ved 
eventuelle nybygninger skal søge at forbeholde en så
dan m ulighed.

Udvalgets f le rta l er meget tilfreds med den fore
slåede tra fikd iffe ren tie rin g , således det påtæ nkte net 
af b ilfr i  strøg i  om rådet og de i forbindelse hermed 
foreslåede tunneler.

U dvalget, der ligeledes kan acceptere den foreslåede 
biladgang t i l  dispositionsplanområdet, er im id le rtid  af 
den opfattelse, at den påtæ nkte tilslutn ing m ellem  
Ægirsgade og H illerødgade på en uønsket måde v il  
frem m e uvedkom mende gennemkørende b iltra fik  i 
Ægirsgade. U dvalget skal derfor foreslå ,  at det på
tæ nkte gadegennembrud på h jørnet af Ægirsgade og 
Nørrebrogade ikke gennemføres.

U dvalget faar med de i  næ rværende betænkning  
indeholdte ændringsforslag taget stilling også t i l  en 
ræ kke ønsker og forslag, som er frem sat over for ud
va lget vedrørende forslaget t i l  dispositionsplan -  idet 
bemærkes, a t der herudover er frem sat en ræ kke be
trag tn inger om forhold, der e fter fle rta lle ts  opfattelse 
fa lder uden fo r den overordnede planlægning, som dis
positionsplanen skal indeholde -  således om prim æ r- 
gadenettet, sanering og gårdrydninger, byggesagsbe
handling, busføring m. v. -  og som udvalget derfor vel 
forudsætningsvis har beskæ ftiget sig med, men som 
udvalgsflerta lle t ikke  har taget stilling til.

Udvalgets f le rta l skal here fter indstille, at dispositi
onsplanforslaget — med de af udvalget i nærværende 
betæ nkning foreslåede æ ndringer -  tiltræ des af bor
gerrepræsentationen.

E t m indretal (Peder Boas Jensen og Jørgen Tved) 
finder, at magistratens forslag først bør fæ rdigbehand
les efter 1. ap ril a f den nyvalg te borgerrepræsentation. 
M in d re ta lle t skal derfor p rim æ rt foreslå ,  at sagen hen
vises t i l  fo rnyet behandling i byplan- og tra fiku d va l
get. Hvis sagen fæ rdigbehandles inden 1. april, foreslår  
m indretalle t, at dispositionsplanforslaget tiltræ des med 
følgende yderligere bemæ rkninger:

1. D er udarbejdes et supplement, som også om fatter 
om rådet m ellem  Tagensvej og Mimersgade. Dispositi
onsplanforslaget, som det foreligger, er i  høj grad en 
sammentegning af faktisk foreliggende eller gennem
fø rte  byggeprojekter. Beboernes behov fo r grønne 
om råder m. m. må derfor tilgodeses ved udlæg i nabo
områderne. D e rtil komm er, at en vurdering af tra fik 
systemer m. m. bør ske på grundlag af plan for et 
større, na tu rlig t afgrænset område.

2. M agistraten frem kom m er med forslag t i l  sådanne 
æ ndringer i byggeloven, byplanloven e ller andetsteds, 
som er nødvendige, hvis komm unen i frem tiden i sin 
planlæ gning skal sikre et alsidigt udbud af le jlig 
hedsstørrelser i den priva te  del af nybyggeriet. Det

må herefter væ re borgerrepræsentationens afgørelse, 
om der skal rettes henvendelse t il lovgivningsm agten.

3. D er udarbejdes foreløbige k r ite rie r  for dæknings
grader og gangafstande i kvarte re t t i l  børneinstitutio
ner, legepladser og fria rea ler. Sådanne k rite rie r  indgår 
i adskillige foreliggende dispositionsplaner, blandt 
andet i dispositionsplanen for Vestamager. De b liver  
(som i øvrigt resten af dispositionsplanforslaget) fore
løbige, idet de m uligvis bør revideres på grundlag af 
den kommende generalplan.

4. Den nuvæ rende anvendelse af remisegrunden b i
beholdes, idet arealet, hvis de nuvæ rende funktioner 
nedlægges, benyttes t il tilsvarende form ål. Rådmands
gades skole udvides ved nybyggeri på nabogrundene, 
der om fornødent eksproprieres.

5. Trafiksystem et bør form entlig  indrettes således, 
at den gennemkørende tra fik  alene henvises t i l  Nordre  
Fasanvej -  Lygten, Tagensvej, Jagtvej og Ågade. 
Resten af gadenettet bør forbeholdes bustrafikken, 
lokal b iltra fik  og fodgængere og cyklister og væ re af
visende over for hurtig , gennemkørende b iltra fik .

6. Der. udarbejdes en oversigt over dispositionsplan
forslagets økonomiske fø lgevirkn inger nogenlunde af 
samme ka rak ter som det økonomiske afsnit i  disposi
tionsplanen for Vestamager. En sådan økonomisk over
sigt er nødvendig t i l  vurdering af, om dispositionsplan
forslaget er gennem førligt inden fo r et r im e lig t kort 
åremål.

D et tilføjes, at m ind reta lle t er enig med udvalget, 
for så v id t angår udvalgets bem æ rkninger og forslag 
vedrørende udnyttelsesgrader, bygningshøjder og hus
dybder, principperne fo r den frem tid ige bebyggelses 
udform ning (herunder at énsidige le jligheder ikke  bør 
tillades), anvendelsen af rem isearealet og karreen m el
lem  Jagtvej, Nørrebrogade, Thorsgade og Odinsgade, 
og om, at man fra fa ld e r gadegennem bruddet på h jø r
net af Ægirsgade og Nørrebrogade. D er er k la r  uenig
hed om m indretallets punkt 1, medens punkterne 2-5  
er et supplement t i l  ovennævnte bem æ rkninger og 
forslag.

E t andet m indretal (Børge Oløe) v il ikke  modsætte 
sig flerta llets  indstilling, men foreslår  følgende t i l 
føjelse:

»Det henstilles t i l  m agistraten at udarbejde supple
rende dispositionsplan, ved hv ilken  der kan tages hen
syn til områdets naturlige afgrænsning med hensyn 
t il forsyningen med uddannelsesinstitutioner, sociale 
institutioner og grønne områder«.

E t tredie m indretal (Helge v. Rosen) tager forbehold.«

452/72.
-  2) Betæ nkningen angående b y p la n v e d tæ g t s fo r s la 

ge t  for karreen m el le m  R å dm andsgade ,  D agm arsgade,  
Æ girsgade og M im ersgade  var sålydende:

»Angående m agistratens skrivelse af 15. januar 1973, 
hvormed fremsendtes forslag t i l  b y p la n v e d tæ g t  for  
karreen,  begrænset af R å dm andsgade ,  D agm arsgade,  
Æ girsgade  og M im ersgade,  der i borgerrepræ sentatio
nens møde den 25. januar 1973 (jfr. B. F. 1973-74, s. 
960-61) blev henvist t i l  byplan- og trafikudvalget, har 
nævnte udvalg med K , B. Lundberg som form and og 
ordfører den 20. m arts 1974 afgivet nærværende b e 
tænkning*.

Denne sag er i udvalget blevet behandlet sammen 
med det t il udvalget i borgerrepræsentationens møde 
den 5. oktober 1972 henviste forslag t il dispositions
plan for del af Y dre Nørrebro (Dagm arsgade-kvarte- 
ret).

I  udvalgets drøftelser af forslaget er indgået
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forskellige imod byplanvedtæ gtsforslaget frem satte  

forhåndsindsigelser,

en gennem form anden fo r borgerrepræsentationen 
frem sendt henvendelse fra  ejerne af m atr.-n r. 5744, 
Udenbys Klædebo kvarter, Mimersgade 47, der tillige  
har forkøbsret til naboejendommen, m atr.-n r. 5673, 
ibidem,

et af m agistraten over for udvalget frem sat æn
dringsforslag t i l  vedtægtsforslaget, samt

en indsigelse imod sidstnævnte ændringsforslag.
U dvalget har forhandlet sagen under samråd med 

m agistraten, hvorunder også repræsentanter for N ør
rebros lokalråd  og forsamlingen Røde Rose har haft 
foretræ de.

1. S k r iv e ls e  af 22. fe bru ar  1973 fra Georg G ottschalk  
og Michael  V a rm in g  (bilag 1).

Indsigelsen vedrører den gennemsnitlige udnytte l
sesgrad. D et gøres fra  indsigernes side gældende, at 
de foreliggende vedtægtsforslag tillader en udnyttel
sesgrad på 1,25 +  eventuelt 30 pct. i et område, der i 
ø jeb likket er la v t udnyttet. D et anføres, at hvis sam
me bestemmelse om udnyttelsesgrad fastsættes i andre 
lav t udnyttede om råder, v il den gennemsnitlige ud
nyttelsesgrad fo r dispositionsplanområdet i de første 
m ange år stige i stedet fo r at falde.

U dvalget har under sine overvejelser vedrørende 
dispositionsplanforslaget indgående drøftet dette gene
relle  problem .

U dvalget har herunder u d tryk t betænkelighed ved, 
at der -  under hensyn t i l  det allerede tilladte  byggeri, 
t i l  kommende nybyggeri på h id til ekstensivt udnyt
tede arealer og til, at der først på et senere tidspunkt 
v il ske en udtynding ved nedrivning af eksisterende 
boligbebyggelse -  i en betydelig årræ kke v il være ud
sigt f i l  en uønsket høj udnyttelsesgrad.

U dvalget har derfor også i sin betænkning over 
dispositionsplanforslaget stillet ændringsforslag ved
rørende udnyttelsesgraden og skal henvise t i l  dette 
ændringsforslag og d ertil knyttede bemæ rkninger i 
den næ vnte betænkning.

I  overensstemmelse herm ed skal udvalgets fle rta l 
foreslå  følgende æ ndringer i forslaget t il byplanved
tægt:

N y  § 2: Den m aksim ale udnyttelsesgrad for området 
og frem tid ige byggesager fastsættes t il 1,25. Tillæ g på 
in d til 30 pct. kan kun meddeles i ganske særlige t i l 
fælde, hvor afgørende forudsætninger m åtte begrunde 
dette. I  sådanne tilfæ lde skal sagen forelægges borger
repræsentationen.

Hele udvalget foreslår:
§§ 2 -9  ændres t i l  §§ 3-10.
I § 2 (ny § 3) erstattes ordene »udstrækning og ud

nyttelsesgrad m. v.« med ordene »og udstrækning 

m. v.«.
I § 3 (ny  § 4 )  udgår sidste afsnit.
I § 4 (ny  § 5) udgår sidste afsnit.
Forslaget t i l  byplanvedtæ gt med de af udvalget 

foreslåede æ ndringer er op trykt som bilag t i l  betænk
ningen.

Indsigerne har endvidere ønsket, at den del af ved
tægtsområdet, der ikke er bebygget med boliger, ud
lægges t il o ffen tlig t område (park) -  eventuelt i første 
omgang ved hjæ lp af et § 9-forbud - ,  ligesom de for 
boligernes vedkommende inden for hele dispositions
planom rådet ønsker udarbejdet bevarende sanerings

planer.
U dvalget skal h e rtil bemærke, at indsigelsen vedrø

rende udvidelse af det t i l  offentlige form ål reserverede

areal især må referere sig t i l  m atr.-n r. 5957. E fte r sa
gens henvisning ti l  udvalget er opførelsen af en bolig
bebyggelse im id lertid  påbegyndt i henhold t i l  m agi
stratens byggetilladelse af november 1972.

I  det omfang indsigelsen tillige  angår m atr.-n r. 5673 
henvises t i l  bemæ rkningerne herom i det følgende.

For så v id t angår det t i l  offentlige fo rm ål udlagte 
område, må udvalget lægge vægt på den påtænkte 
institutionsforsyning frem  for det antydede udlæg t il 
park.

En bestemmelse om saneringsformen hører efter  
udvalgets opfattelse ikke hjem m e i et byplanvedtægts
forslag.

Indsigerne savner endelig en form ålsparagraf t il 
byplanvedtægtsforslaget. U dvalget finder, at form ålet 
er fastlagt i vedtægtens enkelte bestemmelser.
2. S kr ive lse  af 26. februar  1973 fra Røde Rose (bilag 2).

Indsigerne protesterer- imod, at byplanvedtægten  
først foreligger på et tidspunkt, da tre  fjerdedel af 
området faktisk er udbygget med nybygninger, samt 
imod, at disse nybygninger overhovedet ikke er næ vnt 
i byplanvedtægten.

Magistraten har h ertil bemærket, at spørgsmålet om 
gennemførelse af en byplan for området blev aktuelt 
i forbindelse med frem kom sten af pro jekt t i l  nybebyg
gelse på ejendommene, m atr.-nr.ne 978 og 1051, Uden
bys Klædebo kvarter, der på daværende tidspunkt var  
i p riva t eje, idet der af boligm inisteriet den 23. fe 
bruar 1970 efter magistratens anmodning blev nedlagt 
tidsbegrænset forbud i  m edfør af byplanlovens § 9 
mod det pågældende projekt, som m agistraten anså 
for utilfredsstillende.

Spørgsmålet om at gennemføre de private bygge
planer i karreen, men på et andet grundareal (m atr.- 
nr. 5957), blev løst gennem en magelægsordning, der 
blev vedtaget af borgerrepræsentationen den 16. sep
tember 1971 (B. F. 1971-72, s. 508-10). D er blev herved 
skabt m ulighed for gennemførelse af en efter m agi
stratens skøn tilfredsstillende bebyggelse på m atr.-n r. 
5957, og da 1-års fristen for det nedlagte § 9-forbud i 
m ellem tiden var udløbet, blev der i november 1972 
givet tilladelse t i l  byggeriets påbegyndelse.

M agistraten fandt det alligevel hensigtsmæssigt at 
udarbejde en byplan for området, udform et på grund
lag af det under udarbejdelse værende forslag t i l  dis
positionsplan for kvarteret. D et v ille  bl. a. herved blive  
m uligt at sikre arealer for offentlige form ål, hvortil 
kom, at der i overborgmesterens afdeling blev arbej
det med forslag t i l  sanering af bebyggelse i karreen.

For så v id t angår spørgsmålet om nybygningers om
tale i forslaget t i l  byplanen, blev det af m agistraten 
oplyst, at nybygninger norm alt ikke omtales særskilt, 
med m indre det har betydning for de i  byplanvedtæg
ten optagne bestemmelser. I  det foreliggende tilfæ lde  
er der tale om to nybygninger, hvoraf den ene, fo r
bundsbygningen på m atr.-n r. 5744, Udenbys Klædebo 
kvarter -  som er fu ld ført og taget i brug -  er indteg
net på den t il byplanvedtægten hørende plan. Den an
den nybygning, nemlig boligbebyggelsen på m atr.-nr. 
5957, Udenbys Klædebo kvarter, var under opførelse 
og derfor ikke indtegnet på planen.

Vedrørende byplanvedtægtsforslagets § 1 gøres ind
sigelse imod, at den i dispositionsplanforslaget plan
lagte plads ud for uddannelsesinstitutionen ikke er 

anført.
M agistraten har over for udvalget udtalt, at det vel 

er rigtigt, at der i forslaget t i l  dispositionsplanen (bl. a. 
på fig. 17 og 18) er angivet en pladsagtig udvidelse af 
Dagmarsgade ved h jørnet af Rådmandsgade, men at
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der, som anført på figurerne, er ta lt  om e ven tu e l le  
frem tid ige forhold, altså én  v ist m ulighed b landt an
dre. D et er under disse omstændigheder ikke fundet 
hensigtsmæssigt at optage bestemmelse herom i fo r
slaget t i l  byplanen. Den næ rm ere fastlæggelse af en 
sådan eventuel plads bør e fter m agistratens opfattelse 
afvente en kommende detailprojektering dels af D ag- 
marsgades og Rådmandsgades omlægning t i l  gågade
om råder, dels af de institutioner, som forudsættes op
fø rt på de tilstødende grunde inden fo r karreen, og 
man kan ikk e  udelukke m uligheden af, at en sådan 
detailprojektering kan medføre, at den pågældende 
plads enten udgår af planen, gøres større eller gives 
en anden form .

Vedrørende bestemmelsen i  byplanvedtæ gtsforsla
gets § 2 gør indsigerne gældende, at der skal ske en 
skærpelse af magistratens forslag. Medens m agistra
ten foreslår, at bestemmelser om bebyggelsens belig
genhed, udstræ kning og udnyttelsesgrad m. v. om fo r 
nød en t  m å fastsættes i  en supplerende byplanvedtæ gt, 
ønsker indsigerne, a t paragraffen u d trykke lig t skal 
fastslå, at sådanne bestemmelser v i l  b l iv e  fastsat i  en 
supplerende byplanvedtæ gt. Endvidere ønskes som en 
ny bestemmelse i  paragraffen optaget følgende: »Ube
byggede arealer v il  b live in drette t t i l  opholdsarealer, 
hvor parkering ikke  m å finde sted«.

M agistraten har herom  anført, at den ikke finder 
det hensigtsmæssigt at ændre § 2 som foreslået, altså 
således at en supplerende byplanvedtæ gt under alle  
omstændigheder skal udarbejdes, og således at det på 
forhånd bestemmes, at parkering ikke m å finde sted 
på terræ n. M an finder det rim e lig t at gå ud fra , at der 
ved kommunens foranstaltn ing eller under kom m u
nens eventuelle m edvirken v il kunne udarbejdes en 
tilfredsstillende bebyggelsesplan for området, når der 
t i l  sin tid  foreligger en program m ering for de påtæ nk
te institutioner.

I  forbindelse med bestemmelsen i  byplanvedtægts
forslagets § 3 om, at m agistraten, når en bebyggelse 
opføres på grundlag af en godkendt bebyggelsesplan, 
eller når m agistraten under hensyntagen t i l  projektets  
karak ter og den omgivende bebyggelse fin der det r i 
m eligt, kan godkende forøgelse af udnyttelsesgraden 
(1,25) med in d til 30 pct., har udvalget forespurgt, hvor
v id t der burde væ re givet en sådan godkendelse med 
hensyn t i l  forøgelse af udnyttelsesgraden for' byggeriet 
på m atr.-n r. 5957. D et anføres i indsigelsen, at tillad e l
sen ikke burde væ re givet, dels under hensyn til, at 
kontorbebyggelsen på m atr.nr. 5744 har en udnytte l
sesgrad på 1,8, dels under hensyn til, at de gamle 
ejendomme langs Ægirsgade har en udnyttelsesgrad 
på 2,0.

Vedrørende spørgsmålet om k r ite rie r for anvendel
sen af bestemmelserne om eventuel forøgelse af ud
nyttelsesgraden med in d til 30 pct. har magistraten  
henholdt sig t i l  den i  byplanvedtæ gten angivne fo r
m ulering (»Når bebyggelse opføres på grundlag af en 
godkendt bebyggelsesplan, e ller når m agistraten un
der hensyntagen t i l  projektets karak ter og den om
givende bebyggelse finder det rim eligt, kan m agistra
ten godkende forøgelse af udnyttelsesgraden med ind
t i l  30 pct.«).

M agistraten har oplyst, at udnyttelsesgraden for 
kontorbygningen på m atr.-n r. 5744, Udenbys Klædebo  
kvarter, ikke, som af indsigerne anført, er 1,8 men 
1,36, at udnyttelsesgraden for den under opførelse væ
rende boligbebyggelse på m atr.-n r. 5957, Udenbys 
Klædebo kvarter, er 1,44, svarende t i l  1,25 +  15 pct., 
samt at denne sidstnævnte re la tiv t lave udnyttelses

grad er opnået ved forhandling med bygherren.
M agistraten har endvidere m eddelt, at medens ud

nyttelsesgraden for den eksisterende æ ldre boligbebyg
gelse langs Ægirsgade udgør 1,95, er den gennemsnit
lige udnyttelsesgrad for det om talte nybyggeri på 
m atr.-n r.ne 5744 og 5957, 1,41. På denne baggrund f in 
der m agistraten ikke, at der kan væ re anledning t il  
på forhånd at fiksere en ekstraordinæ r lav  ud nytte l
sesgrad for det område, der fastlægges t i l  sociale insti
tutioner. Eksempelvis har m agistraten anført, a t der
som det sidstnævnte om råde bebygges med en ud nyt
telsesgrad på 1,25, b liver karreens gennem snitlige ud
nyttelsesgrad ved fu ld  udbygning (herunder m edregnet 
en eventuel ny  kontorbygning på m atr.-n r. 5673 med 
udnyttelsesgrad 2,0) 1,45, altså inden fo r den i  dispo
sitionsplanforslaget angivne ram m e på 1,25-1,5.

Vedrørende bestemmelsen i § 4 om udnyttelsesgra
den i  den del af området, der er fastlagt som bo lig - og 
forretningsområde, anføres det dernæst i indsigelsen, 
at udnyttelsesgraden på 2,0 (for forretningsbebyggel
se) forekom m er at væ re en urim elig  udnyttelsesgrad  
i netop denne karré, ligesom det tæ tte, fo r størstedelen 
tilendebragte kontorbyggeri står i d irek te  modstrid  
med dispositionsplanforslagets plan om, at kvartere t 
skal udlægges t i l  bo ligkvarter.

M agistraten fin der det im id le rtid  af hensyn t i l  det 
af ejerne af m atr.-n r. 5744, Udenbys Klæ debo kvarter, 
tilkendegivne ønske om m uligheder fo r en forlængelse 
af kontorbygningen på denne ejendom, henover m atr.- 
nr. 5673, rim elig t, at. byggelovens udnyttelsesgrad på
2,0 her kan komme i betragtning. M agistraten har 
yderligere frem hæ vet, at kontorbygningen på m atr.-  
nr. 5744 er opført, forinden der va r ta le  om at udar
bejde en byplan med en begrænsning af udnyttelses
grader i forhold t i l  de i byggeloven fastlagte.

U dvalget skal vedrørende de næ vnte udnyttelses
grader henvise t i l  de foran frem satte ændringsforslag.

I  tils lutn ing t i l  den i  næ rvæ rende afsnit om handlede 
skrivelse af 26. februar 1973 har udvalget yderligere  
fra  beboere i karreen D agm arsgade-Æ girsgade-M i- 
mersgade-Rådmandsgade m odtaget et brev af 16. ju n i 
1973, omhandlende dels spørgsmål, som er behandlet 
andetsteds i næ rværende betænknings, dels spørgsmål 
om bl. a. lejlighedsfordelingen i boligbebyggelsen på 
m atr.-n r. 5957.

U dvalget fin der ikke denne bebyggelse tilfredsstil
lende, ejheller at den opfylder den henstilling om 
frem tid ig  tilvejebringelse af de bedst m ulige boliger, 
som er indeholdt og kom m enteret i udvalgets betæ nk
ning over forslag t i l  dispositionsplan fo r om rådet, men 
udvalget må konstatere, at bygherren som fø r næ vnt 
i november 1972 f ik  byggetilladelse, hvorfor disse hen
syn beklageligvis ikke  kan tilgodeses ved den fo re
slåede byplanvedtæ gt.

3. H enven delse  fra e jerne  af m atr .-nr .  5744, U den bys  
K læ d e b o  kvar ter ,  M im ersga de  47.

Ejerne frem sæ tter anmodning om en æ ndret ud
form ning af byplanvedtægtsforslagets § 1, sidste stk., 
omhandlende det på planen med priks ignatur angivne 
fælles parkerings- og adgangsareal.

D et er oplyst, at de fagforbund, som er ejere af 
m atr.-n r. 5744, har forkøbsret til m atr.-n r. 5673 med 
henblik på en tilbygning ti l  den allerede opførte fo r
bundsbygning.

D et er af fagforbundene anført, at den foreslåede 
adgangsvej v il b live t il gene for en sådan tilbygning, 
og at dette ikke var forudset ved fagforbundenes fo r
handlinger med kommunen, hvorfor denne gene ikke
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bør påføres ejerne.

Disse v / a rk ite k t Ole Buhi har på baggrund heraf 
udarbejdet forslag om en forlæ gning af adgangsvejen.

D et er over for udvalget oplyst, at der forinden er
hvervelsen af fagforbundenes ejendom er forhandlet 
på grundlag af et tid ligere byplanforslag, der ikke fo r
udsatte den nu påtæ nkte adgangsvej.

U dvalget har på den givne anledning anmodet m agi
straten om at optage forhandling, dels med de pågæl
dende grundejere, dels med overborgmesterens afde
ling, som har fø rt forhandlingerne med grundejerne  
vedrørende disses forkøbsret t i l  m atr.-n r. 5673. Som 
led i den af borgerrepræsentationen den 16. september 
1971 godkendte magelægsoverenskomst f ik  forbundene 
m ulighed fo r på et senere tidspunkt at forlænge den 
luvæ rende kontorbygning ind over m atr.-n r. 5673. I  
byplanvedtægtsforslagets § 4 er med henblik herpå 
optaget bestemmelsen om, at overbygning af det fæ l
les adgangsareal kan finde sted ved Mimersgade ved 
udførelse af en port med en f r i  bredde og højde på 
m inim um  7,725 m  og 4,20 m.

E jerne af m atr.-n r. 5744 har im id lertid  anført, at t i l 
kørsel over m atr.-n r. 5673 af hensyn t i l  en funktions
mæssig og arkitektonisk tilfredsstillende samlet løs
ning fo r den nuvæ rende kontorbygning og den even
tu e lt kommende udvidelse v il være særdeles uheldig, 
og at en sådan løsning aldrig har væ ret næ vnt under 
de stedfundne grundsalgsforhandlinger med komm u
nen. G rundejerne har derfor ønsket, at tilkørselsvejen  
forlægges fra  m atr.-n r. 5673 t i l  m atr.-nr.ne 1370, 1369, 
1368 og 1051 (jfr . den i bilag 3 optrykte plan).

M agistraten har over fo r udvalget oplyst, at den 
efter omstændighederne kan acceptere den af grund
ejerne foreslåede ændrede placering af parkerings- og 
adgangsarealet, dog således at byplanforslagets place
ring realiseres, såfrem t forbundene på tidspunktet for 
adgangsarealets anlæg m åtte have afstået fra  sin for
købsret t il m atr.-n r. 5673 eller af anden årsag m åtte  
kunne acceptere adgangsarealets etablering på denne 
ejendom. M agistratens 4. afdeling har endvidere med
delt, at overborgmesterens afdeling fo r sit vedkom
mende har givet tils lutn ing hertil.

Forslag t i l  de fornødne ændringer i byplanvedtægts
forslaget er derefter tils tille t byplan- og tra fikud va l
get.

4. M agis tra tens  skr ive lse  af 7. juni  1973 m e d  æ ndrings
fors lag ti l  b y p la n v ed tæ g ts fo rs la g e ts  § 1, s idste  stk., og 
§ 4, s tk .  2.

Æ ndringsforslaget er sålydende:
»I det af m agistraten for borgerrepræsentationen 

forelagte forslag t i l  byplanvedtæ gt foreslås herefter 

§ 1, sidste stk., fo rm ulere t således:
»Der fastlægges et privat, fælles parkerings- og ad

gangsareal som vist på planen med priksignatur. A rea
lets forbindelse t i l  M im ersgade udføres med en af de 
på planen viste to a lternative lin ieføringer efter m agi
stratens bestemmelse, afhæ ngigt af bebyggelses- og 
ejerforholdene i den nordøstlige del af karreen ved 
tidspunktet for anlægget af parkerings- og adgangs
arealets tilslutn ing t i l  Mimersgade«.

På den givne foranledning foreslås endvidere en 
sproglig æ ndring af bestemmelsen i § 4, stk. 2, således 

at denne få r følgende ordlyd:
»Overbygning af det fælles adgangsareal kan finde  

sted ved Mim ersgade ved udførelse af en port med en 
f r i  bredde på 7,725 m og en højde på m inim um  

4,20 m««.
Byplanvedtægtsforslaget (med tilhørende ny plan

over karreen) i den således ændrede skikkelse er op
try k t som bilag 3 t il betænkningen.

Under hensyn t il de m ellem  fagforbundene og m agi
straten i forbindelse med magelægsoverenskomsten 
stedfundne forhandlinger kan udvalgets fle rta l anbe
fale  det af m agistraten frem satte forslag t i l  ændring 
af byplanvedtægtsforslaget.

5. Skr ive lse  af 16. juni  1973 fra Røde Rose,  bes ty re lsen  
for legeplads- og fr i t id sh jem sgru pp e  nr. 1 (bilag 4).

D er gøres heri indsigelse imod, at m atr.-n r. 5673 i 
byplanforslaget udlægges t i l  bolig- og forretningsbe
byggelse, og indsigerne ønsker, at ejendommen i stedet 
indgår i området for offentlige form ål.

M agistraten har h e rtil bemærket, at ejendommen, 
m atr.-n r. 5673, Udenbys Klædebo kvarter, og en 3,50 m  
bred strim m el af m atr.-n r. 1051, Udenbys Klædebo 
kvarter, der i ovennævnte forslag t il dispositionsplan 
indgår i området fo r institutioner, i det heromhand- 
lede forslag t i l  byplanvedtæ gt foreslås indlem m et i 
bolig- og forretningsom rådet under hensyn til, at ejer
ne af ejendommen, m atr.-n r. 5744, Udenbys Klædebo 
kvarter, har forkøbsret t i l  disse arealer t i l  en eventuel 
forlængelse af den på m atr.-n r. 5744 beliggende fo r
bundsbygning.

Indsigerne frem sæ tter dernæst indvending imod den 
af m agistraten nu foreslåede ændrede lin ieføring for 
det i byplanforslaget foreslåede private, fælles parke
rings- og adgangsareal, hvorved tilkørselsarealet kom 
m er t i l  at forløbe over det areal, der i  byplanforslaget 
fastlægges t i l  offentlige form ål.

Vedrørende dette spørgsmål har magistraten frem 
hævet, at der som tid ligere om talt for arealets forb in
delse t i l  M imersgade fastlægges 2 alternative lin ie 
føringer, heraf den ene over det areal, der ifølge by
planforslaget fastlægges t i l  offentlige fo rm ål (sociale 
institutioner). D et endelige valg af lin ieføringen skal 
ske efter magistratens bestemmelse, afhængigt af be
byggelses- og ejerforholdene i  den pågældende del af 
karreen ved tidspunktet for anlægget af parkerings- 
og adgangsarealets tils lutning t i l  Mimersgade.

M agistraten finder ikke at kunne anbefale, at den 
foreliggende indsigelse tages t i l  følge.

Såfrem t planerne om en udvidelse af forbundsbyg
ningen på m atr.-n r. 5744 hen over m atr.-n r. 5673 m åtte  
blive opgivet, v il m agistraten im id lertid  tage op t i l  
overvejelse, hvorvid t det v il være hensigtsmæssigt at 
ændre byplanvedtægten, således at også m atr.-n r. 5673 
fastlægges t i l  offentlige form ål. Under samme om
stændigheder (forbundenes afståelse fra  sin forkøbsret 
t i l  m atr.-n r. 5673 og dermed opgivelse af forannæ vnte 
udvidelse af den eksisterende forbundsbygning) må 
parkerings- og adgangsarealets tilslutning t i l  M im ers
gade som anført foran under afsnit 4 påregnes at v ille  
finde sted direkte t i l  Mimersgade og altså uden gene
rende indgreb i det areal, der fastlægges t i l  offentlige  

form ål.
Udvalget ser gerne, at også m atr.-n r. 5673 fastlæg

ges t il offentlige form ål, samt at adgangsvejen forløber 
som oprindeligt foreslået, men udvalgets fle rta l finder 
ikke at kunne tilsidesætte hensynet t i l  den nævnte 
forkøbsret og de i forbindelse hermed førte forhand
linger, hvorfor udvalgets fle rta l som næ vnt kan anbe
fale  magistratens ændringsforslag og dertil knyttede  

bemærkninger.

6. S k r ive lse  af 21. juni 1973 fra beboere  i karreen Dag-
m arsga de-Æ g irsga de-M im ersgade-R ådm an d sgad e  (bi
lag 5) m. v.
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I  forlængelse af den foran under afsnit 2 omhand

lede henvendelse anføres det i denne indsigelse, at den 
af m agistraten godkendte og nu opførte boligbebyg
gelse på m atr.-n r. 5957, Udenbys Klæ debo kvarter, ved 
Dagmarsgade ikke overholder den i henhold t i l  bygge
lovens § 52, stk. 3, tillade lige  bygningshøjde i forhold  
t i l  m a tr.-n r. 1051, og der udtrykkes forundring over, 
at der ikke i  forbindelse herm ed er s tille t betingelser 
om udarbejdelse af en plan fo r fælles gårdanlæg.

M agistraten har vedrørende det førstnæ vnte punkt 
bemæ rket, at m agistraten i  overensstemmelse med 
ganske norm al praksis har godkendt en overskridelse 
i  forhold t i l  skellet mod m atr.-n r. 1051, idet der er 
sikret foreskreven bygningsafstand i forhold t i l  frem 
tid ig bebyggelse på sidstnævnte ejendom.

U dvalget har dernæst med m agistraten drøftet m u
lighederne fo r etablering af fæ lles gårdareal fo r den 
om handlede karré, hvori der på m atr.-n r. 5957 er pro
jek tere t og t illa d t legepladser, svømmebassin, tennis
bane m. v.

I  disse overvejelser er tillige  indgået forskellige hen
vendelser fra  Røde Rose t i l  borgerrepræsentationen  
m. fl. M agistraten har vedrørende dette spørgsmål fast
slået, at der ikke  har væ ret hjem m el t i l  at k ræ v e  fæ l
les gårdanlæg for m atr.-n r. 5967 og dennes naboejen
domme. E t fæ lles gårdanlæg fo r m atr.-n r.ne 5957 og 
1051 anses i øvrig t ej he ller fo r ønskeligt, idet sidst
næ vnte ejendom indgår i det område, der i henhold t il 
byplanforslaget fo r karreen udlægges t i l  offentlige fo r
m ål (sociale institutioner).

Derim od m åtte et fæ lles gårdanlæg for m atr.-n r. 
5957 og de mod Ægirsgade liggende ejendomme, der 
har sparsomme ubebyggede arealer, anses fo r hen
sigtsmæssigt. D er er im id le rtid  ikke  i bygningslovgiv
ningen hjem m el t i l  ved opførelse af bebyggelse på en 
grund, hvorpå foreskrevet opholdsareal anlægges, at 
stille k rav  om anlæg af ubebyggede arealer fælles 
med naboejendomme, hvorfor et sådant k rav  ikke er 
stille t i  byggetilladelsen t i l  bebyggelsen på m atr.-n r. 
5957.

U dvalget har dernæst med m agistraten drøftet m u
ligheden af gennem forhandling med bygherren at nå 
frem  t i l  en ordning vedrørende etablering af fælles 
gårdanlæg.

M agistraten har im id le rtid  af princip ie lle grunde 
m åtte t holde for, at bygherren fra  kommunens side 
har fåe t byggetilladelse t i l  det foreliggende projekt. 
K un såfrem t der i  forbindelse med byplanvedtæ gts
forslaget va r søgt fastlagt en bindende fælles bebyg
gelsesplan, havde der eventuelt væ ret ju rid isk  m ulig
hed fo r at kræ ve indretn ing af fælles opholdsarealer. 
Da m agistraten ikke har tilve jebrag t en bebyggelses
plan fo r området, m å m agistraten modsætte sig, at 
m an efterfølgende gennem forhandling lægger pres på 
en bygherre fo r at søge en lovlig m eddelt byggetilla
delse ændret.

M agistraten har im id le rtid  sam tidigt oplyst, at man  
under møder med bygherren har påpeget, at der -  
såfrem t bygherren se lv  va r in dstillet på at imødekom
me ønsket -  ren t teknisk var m ulighed for, at en løs
ning kunne tilvejebringes ved, at det ca. 400 m 2 store 
areal, der er beliggende i ejendommens nordvestlige 
hjørne, og hvorpå der ifølge bygherrens gårdplan er 
placeret en tennisbane, omdannes t i l  legeplads t i l  fæ l
les benyttelse fo r børn i Dagmarsgade-bebyggelsen og 
i bebyggelsen på de 7 ejendomme langs Ægirsgade.

U dvalget må fo r sit vedkommende herefter konsta
tere, at m agistraten over for udvalget har oplyst, at  de 
projekterede anlæg (legepladser, svømmebassin og ten

nisbane) etableres af den pågældende, nyopførte ejen
doms ejer alene med henblik  på dennes beboere, at  der 
ikke i den herfor givne byggetilladelse er betinget an
læg af fæ llesgård med de tilstødende ejendomme, at  
der ikke  i bygningslovgivningen er h jem m el t i l  at 
stille sådanne k rav  om fæ llesarealer, hvor der som 
her anlægges det fo r ejendom men foreskrevne op
holdsareal, samt at der ifølge m agistraten ikke  i by
planloven er h jem m el t il nu ved byplanvedtæ gt at 
træ ffe bestemmelse om anlæg af fæ llesgård.

U dvalget beklager meget, at der af fornæ vnte grun
de ikke nu ses at væ re h jem m el t i l  pålæg om etable
ring af fæ llesareal.

M agistraten har im id le rtid  oplyst, at der fra  byg
herren nu t i l  m agistraten er indkom m et et æ ndret 
forslag t i l  udform ning af gårdarealer m. v., som gør 
det m uligt, a t der v il kunne indrettes et fæ lles f r i 
areal fo r bebyggelsen på m atr.-n r. 5957 og ejendom 
mene mod Ægirsgade. M agistratsafdelingen v il give 
byplan- og tra fikud va lg et underretn ing om sagens v i
dere forløb.

U dvalget skal endelig bemærke, at m an fra  forskel
lige interesserede, -  bl. a. fra  D .S.U. N ørrebro og Røde 
Rose -  har m odtaget henvendelser om dispositioner i 
området, således vedrørende påtæ nkte institutioner i 
det t i l  o ffentlige fo rm ål udlagte område, -  dispositio
ner, der ikke i byplanvedtæ gten skal tages stilling  t il.

På det foreliggende grundlag skal udvalgets fle rta l 
herefter indsti l le  magistratens forslag t i l  vedtagelse 
med de af udvalget foreslåede og anbefalede æ ndrin
ger.

E t m indretal (Peder Boas Jensen og Jørgen Tved) 
foreslår,  at m agistratens forslag henvises t i l  fo rnyet 
behandling i byp lan- og tra fikud valg et, med samme 
begrundelse som angivet af samme m ind reta l i udval
gets betæ nkning om dispositionsplanforslaget fo r Y dre  
Nørrebro (sag 238/72). M in d re ta lle t skal i øvrig t ud
tale:

at  der ikke ved bebyggelse af m atr.-n r. 5957 burde 
være givet tilladelse t i l  en overskridelse af højde- 
grænseplanerne, således at byggem ulighederne på 
kommunens ejendom, m atr.-n r. 1051, reduceres,

at  der i lovgivning er k la r  h jem m el t i l  udlæg af fæ l
les fr ia rea l ved nybyggeri, men at m agistraten har  
forspildt m ulighederne herfor,

at  der ju rid isk  set in te t er t i l  h inder for, at m atr.-n r. 
5673 indgår i det offentlige område, og

at  den oprindelige af m agistraten skitserede ad
gangsvej ikke  kan siges at væ re så generende fo r byg
ningsforbundene, at m an derfor bør opgive en karreen  
m ere hensigtsmæssigt lin ieføring.

M in d re ta lle t skal endelig foreslå ,  a t vedtægtens § 2 
affattes således, at der b liver udarbejdet senere tillæ g  
t i l  byplanvedtæ gten fo r institutionsom rådet. D et med
fører, at bebyggelsesplanen fo r dette om råde autom a
tisk b liver forelagt borgerrepræ sentationen t i l  beslut
ning.

E t andet m indretal (Børge Oløe) finder, at der burde 
være åbnet m ulighed for, at de sociale institutioner 
kunne blive etableret e fter de oprindelige planer.

M in d re ta lle t kan derfor ikke  tiltræ de magistratens 
ændringsforslag om, at det af hensyn t i l  den etable
rede forkøbsret t i l  m atr.-n r. 5673 bestemmes, at ad
gangsvejen t i l  karreens indre forlægges t i l  m atr.-n r.ne  
1370, 1369, 1368 og 1051, og foreslår  en henstilling t il 
m agistraten om eventuelt ved forhandlinger at form å  
ejerne af m atr.-n r. 5744 t i l  -  eventuelt mod erstatning  
-  at afstå fra  deres krav.

http://atr.-nr.ne/
http://atr.-nr.ne/
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E t tredie m indreta l (Helge v. Rosen) tager forbehold.«

O rdføreren (K. B. Lundberg):  Jeg skal hermed på 
byplan- og trafikudvalgets vegne forelægge de to be
tæ nkninger vedrørende Dagmarsgadekvarteret, dels 
dispositionsplanen, dels byplanvedtæ gten for en del 
af området.

Om dispositionsplanen skal jeg først gøre den be
m æ rkning, at denne plan på ingen måde er nogen 
ideel plan. D et er den først og frem m est ikke, ford i vi 
ikke her som f. eks. på Vestamager har et jom frueligt 
areal t il rådighed, hvor v i kan få opfyldt vore bedste 
in tentioner om en ny bydel. V i har tvæ rtim od en gam
m el bydel, hvor planlægningen må indrette sig efter 
bestående forhold, men tillig e  -  det må jeg under
strege -  en bydel, hvor en ræ kke beslutninger om ny
bebyggelse allerede er tru ffe t og realiseret, et forhold, 
som i væsentlig grad indskræ nker m ulighederne for 
en fu ld t tilfredsstillende planlægning.

D et sidste kan beklages, og jeg ønsker at gøre det.
Jeg må im id le rtid  samtidig understrege udvalgets 

bem æ rkninger om, at vedtagelsen af en dispositions
plan som grundlag for kommende byplanvedtæ gter 
og adm in istrative afgørelser er nødvendig for under 
de givne forudsæ tninger at sikre den bedst m ulige 
frem tid ige disponering af området.

D et a lt overvejende fle rta l a f udvalget må således 
være enig med m agistraten i, at en dispositionsplan 
bør vedtages og vedtages nu. Sker det ikke, v il borger
repræsentationen give afkald på de styringsmulighe
der, som dispositionsplanen -  og ganske særlig med 
de æ ndringer, som udvalget foreslår, og som v il blive  
vedtaget i aften -  indeholder. Borgerrepræsentationen 
v ille  jo  he lt g ivet b live bebrejdet -  og med god ret -  
hvis v i på baggrund af de omfattende og dybtgående 
overvejelser, der har fundet sted i udvalget, ikke nu 
sikrede os den styring, som er mulig.

Jeg har allerede dermed, taget k la rt afstand fra  hr. 
Boas Jensens m indretalsforslag om at henvise sagen 
t il en fo rnyet behandling i et nyvalg t byplanudvalg. 
D et v ille  he lt enkelt være uforsvarligt at gøre det. 
N ørrebro har a fg jo rt ikke brug for nye udsættelser, 
men fo r beslutninger.

Jeg skal i den forbindelse også gøre en bemæ rk
ning om dispositionsplanområdets udstrækning og her 
henvise dels t il magistratens svar t i l  udvalget, dels 
t i l  udvalgets konklusioner.

U dvalget fastslår som sin opfattelse, at også om
rådets begrænsede udstrækning indskræ nker m ulig
hederne for en fu ld t tilfredsstillende planlægning, 
men er også i denne relation og af de nævnte grunde 
af den opfattelse, at den foreliggende plan bør ved
tages.

I  forlængelse heraf foreligger im id lertid  fra  såvel 
hr. Boas Jensen som hr. Oløe mindretalsforslag om, 
at der udarbejdes supplerende dispositionsplan for de 

tilgrænsende områder.
U dvalgsflerta lle t har i dette spørgsmål været t il

bageholdende, dels fordi der i magistratens forslag er 
indeholdt en gennemgang af hele Y dre Nørrebro, som 
efter m agistratens opfattelse giver sikkerhed for en 
senere planlæ gning i denne del af byen, dels fordi 
fle rta lle t lægger megen vægt på i denne sag som i 
andre, at fremlæggelse af forslag til en generalplan 

for hele byen fremmes mest muligt.
Im id le rtid  kan den socialdemokratiske gruppe ikke  

være uenig i, at der er behov for en fortsat planlæg
ning for Y dre Nørrebro. M agistraten har allerede med 
sin redegørelse for forholdene i den øvrige del af om

rådet g jort et betydeligt foreløbigt arbejde hermed, 
og v i kan derfor tilslutte os, at m agistraten på dette 
allerede tilvejebragte grundlag udarbejder et supple
rende dispositionsplanforslag, som kan give borger
repræsentationen den sikkerhed, som også magistraten 
finder nødvendig.

M in  gruppe kan derfor stemme for hr. Oløes bedst 
form ulerede forslag herom, derimod ikke for hr. Boas 
Jensens form ulering, som på en uønsket måde binder 
vore planlæggeres vurderinger, der ikke på forsvarlig  
vis er færdigbehandlet.

Spørgsmålet om udnyttelsesgraden i området ei 
indgået i udvalgets overvejelser med en ganske særlig 
vægt, og lad mig her først konstatere, at der er fu ld  
enighed m ellem udvalget og m agistraten om, at den 
nuværende gennemsnitlige udnyttelsesgrad bør ned
sættes.

Lad m ig dernæst præcisere, at det er nødvendigt 
at fastlægge en nedsat udnyttelsesgrad ved byplan
vedtægter, ford i en grundejer ikke er bundet af dispo
sitionsplanen og i stedet for v il kunne henholde sig 
t il byggelovens bestemmelser. Jeg skal ikke  ved denne 
lejlighed påbegynde en diskussion om byggeloven og 
byggelovens bestemmelser. D ette omfattende og kom
plicerede problemkompleks behandles af et særskilt 
udvalg, der er nedsat hertil, og der v il senere blive 
lejlighed t i l  en forhandling herom.

Jeg v il derimod gerne som m in personlige opfattelse 
fastslå, at der i dette område på Nørrebro er bygget 
for tæt, og jeg ønsker at beklage, a t det er sket.

D e rtil komm er en anden væsentlig konstatering, 
nemlig den, at den udtynding, som tilsigtes ved ned
rivning af eksisterende boligbebyggelse, først v il kun
ne realiseres over en årræ kke. Den v il komme, og 
man kan have den opfattelse, a t der med henblik på 
at nå en rim elig gennemsnitlig udnyttelsesgrad som 
enderesultat ikke bør skæres for hårdt i en overgangs
periode.

U dvalget har im id lertid  fastholdt sin betænkelighed 
ved, at der i en betydelig årræ kke v il væ re udsigt t il 
en uønsket høj udnyttelsesgrad, og jeg finder, at bor
gerrepræsentationen gør re t i at lægge afgørende vægt 
herpå og derfor vedtage udvalgets ændringsforslag i 
betænkningen, side 4 og 5, som fo r det første indehol
der en bestemmelse om, at der ikke blot kan, men skal 
udarbejdes byplanvedtæ gter for delområderne. Det 
v il indebære, at grundejere herefter v il b live forp lig
tet ud over byggelovens bestemmelser.

Æ ndringsforslaget indeholder dernæst en helt af
gørende nedsættelse af udnyttelsesgraden derved, at 
det bestemmes, at den nedsættes t i l  1,25 for hele dispo
sitionsplanområdet og tillige  i hver enkelt byplan
vedtægt og i hver enkelt byggesag, og at det tillige  
bestemmes, at der alene kan blive ta le om at give et 
tillæ g hertil på in d til 30 pct. i ganske særlige tilfæ lde, 
hvor afgørende forudsætninger m åtte begrunde dette.

Ændringsforslaget indeholder endelig den meget 
håndfaste bestemmelse -  så v id t jeg ved her for første 
gang -  at et sådant tillæ g ikke  kan gives adm inistra
tiv t af magistraten, men skal forelægges borgerrepræ 
sentationen ti l  afgørelse.

Magistraten kan mene, at dette er meget vidtgående 
og meget håndfast, men jeg skal understrege, at dette 
er hensigten. M an er efter m in opfattelse gået for langt 
i de givne byggetilladelser, og v i ønsker med disse be
stemmelser på en håndfast måde at m edvirke t i l  et 
bedre Ydre Nørrebro for de mennesker, der skal leve 
deres tilværelse dér. V i ønsker også at sikre, at bor
gerrepræsentationen har indseende med, at det sker.
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U dvalget ha r dernæst beskæ ftiget sig med bygnings

højder, med husdybder og med karréstru ktu r, og jeg  
skal herom henvise t i l  udvalgets konklusioner på side 
6 og konstatere, at også i relation h e rtil h a r udvalget 
ønsket at hindre en uønsket nybebyggelse.

D et samme gælder bem æ rkningerne om at sikre en 
tilfredsstillende boligstandard, idet udvalget herom  
henstiller t i l  m agistraten ved bebyggelsesplaner og ved 
adm inistration af byggelovens bestemmelser at t i l 
vejebringe de bedst m ulige boliger, herunder også 
hvad angår lysforhold, idet m agistraten opfordres t il  
at væ re opmærksom på, at udvalget finder, at ensidige 
le jligheder ikk e  bør tillades.

Også spørgsmålet om større fria rea le r har væ ret 
genstand fo r en omhyggelig vurdering. Jeg beder om, 
at man bem æ rker sig betænkningens indhold, og kon
staterer også i denne forbindelse, a t de eksisterende 
forhold sætter grænser for de ønsker, man kan have. 
Specielt ønsker jeg at pege på bem æ rkningerne om 
gårdrydninger og om, at der i forbindelse med ny  
boligbebyggelse kan sikres fælles gårdanlæg. Jeg må 
også i  den forbindelse henvise t i l  betæ nkningen ved
rørende byplanvedtæ gten og de bem æ rkninger, der 
heri er g jort om dette meget specielle og lid et tilta 
lende forhold, at det i øvrig t i enhver henseende u t il
talende Top-House, som er opført, har fået tilladelse  
t i l  indretn ing af legepladser, svømmebassin og tennis
bane, som er forbeholdt beboerne i dette ejendoms
kompleks t il forståelig irrita tio n  for andre, som er 
udelukket fra  sådanne glæder.

U dvalget har beklaget, at der ikke  nu ses at være 
hjem m el t i l  pålæg om fæ llesareal på dette sted, og ud
valget har -  jeg henviser t i l  denne betænknings side 
15 -  konstateret årsagerne hertil. Jeg beklager, at de 
muligheder, som har væ ret herfor, er forspildt.

Om rem isearealet og den påtæ nkte skole her skal 
jeg notere, at udvalgsflerta lle t stiller forslag om, at 
arealet, i det omfang anden nuværende udnyttelse  
bringes t i l  ophør, udlægges t i l  fr ia rea ler og rekreative  
fo rm ål for bydelen, in d til skolebyggeriet realiseres.

Jeg skal herom blot tilfø je , at Nørrebros lokalråd  
i denne som i udvalgets øvrige konklusioner er enig, 
og at udvalget som andre har glædet sig over den m id
lertid ige udnyttelse af de eksisterende remisebygnin
ger t i l  lokale form ål.

U dvalgsflerta llet må derfor også anbefale at stemme 
im od det af hr. Boas Jensen stillede m indretalsforslag  
herom.

D et samme gælder samme m indretals forslag om at 
lade udarbejde k r ite rie r  fo r dækningsgrader og gang
afstande, som m ind reta lle t selv er k la r  over både b li
ver foreløbige k rite rie r  og krite rie r, som m å revideres 
med den kommende generalplan.

M indretallets forslag er ikke  tilstræ kkelig t sagligt 
funderet, hv ilke t frem går a f betænkningen.

Jeg skal videre frem hæ ve udvalgets æ ndringsfor
slag om, at karreen im ellem  Jagtvej, Nørrebrogade, 
Thorsgade og Odinsgade ikk e  som foreslået udlægges 
t il eventuelle frem tid ige uddannelsesinstitutioner.

Udvalget finder, at tankerne herom er for langsig
tede t il at indgå i planen, og som det er nævnt, er 
også indgået ønsket om bibeholdelse af visse lo ka lt- 
orienterede arbejdspladser.

U dvalget foreslår endelig, at det påtæ nkte gadegen
nembrud på h jørnet af Æ girsgade og Nørrebrogade  
ikke gennemføres. Ønsket herm ed er at sikre imod en 
uvedkommende gennemkørende b iltra fik  i Ægirsgade.

Jeg skal endelig vedrørende de øvrige af hr. Boas 
Jensen stillede m indretalsforslag anbefale a t stemme

imod disse.
Forslag t i l  æ ndringer a f byggeloven og byplanloven  

m. v. bør ikke  vedtages. Som næ vnt arbejder et sær
lig t udvalg med spørgsmålet om byggeloven, og både 
det og spørgsmålet om byplanloven er på vej t i l  en 

drøftelse.
Forslaget om trafiksystem et bør forkastes af den 

enkle grund, at det er et då rlig t forslag, som, fo r så 
vid t angår Nørrebrogade, tid ligere er afvist a f borger
repræsentationen. E j he ller m indretalsforslaget om, 
at der udarbejdes en sæ rskilt oversigt over dispositi
onsplanforslagets økonomiske fø lgevirkninger, bør 
nyde frem m e. D ette er ikke  et forslag af om fang som 
Vestamager, og det turde væ re en selvfølge, at de 
økonomiske fø lgevirkninger indgår i overborgmeste
rens budgetlægning. N å r det ligefrem  anføres, a t en 
sådan sæ rskilt oversigt er nødvendig t i l  vurdering af, 
om dispositionsplanen er gennem førlig, så ligger t i l 
lige heri en udsættelse af denne vurdering. En sådan 
udsættelse har jeg allerede taget afstand fra , og jeg er 
overbevist om, at den v ille  vise sig at væ re t i l  skade 
fo r Y dre  Nørrebro.

Jeg skal t i l  slut om dispositionsplanen pege på, 
at de stillede æ ndringsforslag og de kritiske  bem æ rk
ninger, der ledsager dem, ikke  æ ndrer den grund
opfattelse, som jeg tid ligere har g ivet u d try k  for, at 
planen indeholder væ rdifu lde in tentioner og derfor 
bør vedtages.

Jeg skal dernæst gøre nogle få  bem æ rkninger spe
cielt om betæ nkningen over forslaget t i l  byplanved
tægt fo r en del af om rådet i fortsættelse af det, jeg  
allerede har strejfet.

Jeg skal da først gentage, at hr. Boas Jensens m in
dretalsforslag også i denne sag om at forsinke ved
tagelsen ved en fo rnyet behandling må afvises.

Jeg skal dernæst henvise t i l  de bem æ rkninger, jep  
allerede har g jo rt om udnyttelsesgrader, og anbefale 
fle rta llets  ændringsforslag herom.

D et afgørende indhold heraf er, at den m aksim ale  
udnyttelsesgrad efter ganske samme principper som 
foreslået i dispositionsplanen fastsættes t i l  1,25, og at 
overskridelser heraf skal forelægges fo r denne forsam 
ling.

De øvrige foreslåede æ ndringer -  det er betæ nknin
gens side 2 og 3 -  er alene u d tryk  for, a t dette gælder 
undtagelsesfrit fo r alle arte r a f byggeri, også en gan
ske afgørende stram ning. F le rta lle t fin d er dette æn
dringsforslag dækkende og har ikke  fundet anledning  
t i l  at stille  forslag om en æ ndring som af hr. Boas 
Jensen foreslået. Jeg tilfø je r  gerne, jf r .  betænkningen, 
at finder m agistraten tils træ kkelig t grundlag fo r at 
frem sæ tte forslag om det om talte tillæ g, v i l  ingen 
da have noget herim od, men at vedtage et pålæg her
om kan ikke være rim eligt.

I  denne forbindelse indgår prob lem atikken om det 
foreslåede adgangsareal im ellem  forbundsbygningen  
og dennes naboejendom, som fagforbundene har fo r
købsret til.

M an v il i betæ nkningen finde dette spørgsmål belyst, 
og jeg skal henvise t i l  det af m agistraten stillede æn
dringsforslag -  betæ nkningen side 10 og 11 -  som 
udvalgsflerta lle t anbefaler t i l  vedtagelse.

Jeg skal understrege, at dette indeholder to a lter
nativer, og at adgangsarealet here fter udføres af
hængigt af bebyggelses- og ejerforholdene, når anlæg
get skal udføres.

Baggrunden fo r dette forslag er, at det ikke findes 
acceptabelt at tilsidesætte de rettigheder, som fag
forbundene uden viden om den foreslåede adgangsvej
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har erhvervet under de førte forhandlinger.

Den socialdemokratiske gruppe kan derfor heller 
ikke  stemme fo r det af hr. Oløe stillede ændrings
forslag.

Jeg skal afslutningsvis henvise t il betænkningen, 
for så v id t angår andre spørgsmål, som er behandlet af 
udvalget, men v il tillig e  gerne ud trykke glæde over, 
at disse forslag herm ed færdigbehandles. Jeg fø ler mig 
overbevist om, at v i herm ed tilgodeser Y dre Nørrebro  
så langt, som det er fo rsvarligt og m uligt, og tillige  at 
v i med vedtagelsen af disse betæ nkninger har draget 
vigtige byplanmæssige konklusioner, som jeg tror v il 
blive  vu rd eret som ganske skelsættende.

Jeg fin der samtidig grund t i l  at glæde m ig over den 
modtagelse, som udvalgets betæ nkninger har fået på 
N ørrebro. Den tilfredshed, som finder ud tryk  i skri
velsen fra  Nørrebros lokalråd t i l  udvalget, som er 
om delt t i l  m edlemm erne, og den tak for et godt sam
arbejde, som lokalrådet repræsenterende meget brede 
kredse a f Nørrebros befolkning ud trykker, er ikke  
blot glædelig, men, synes jeg, lø fterig  for den næ r
m ere ko ntakt im ellem  lokale kredse og denne forsam
ling, som alle tilstræ ber.

Børge Oløe: D et frem går af de mindretalsudtalelser, 
som SF-gruppen har tilfø je t disse udvalgsbetænknin
ger, a t v i i princippet er enige i, a t udvalgsbetænknin
gerne bør b live  startskuddet til, at man nu gennem
fø rer disse planlæ gninger. D erfor må det være sagt 
allerførst, a t v i ikk e  kan gå med til, at man atter en 
gang udsætter sagerne. De har væ ret t i l  behandling 
her i borgerrepræsentationen siden 1972, og det er vel 
mest anstændigt, a t v i nu gør dem færdig.

D et væ re ikke sagt som en undskyldning, for det 
forekom m er mig, at der i flerta llets  indstillinger og i 
hele udvalget er g jo rt så konstruktiv t et arbejde, som 
det sjæ ldent har væ ret tilfæ ldet i nogen betænkning 
om et byplanforslag eller dispositionsplanforslag. V i 
har naturligvis ikk e  kunnet nå det ideelle, ford i fo r
udgående dispositioner fra  den adm inistrative del af 
komm unen har fo rh indre t det og vanskeliggjort udval
gets arbejde. D er er et gam m elt ord, der siger: det 
bedste er det godes fjende. Hvis man altid  tilstræbte 
den allerbedste m ulighed, f ik  man måske aldrig gen
nem ført noget. M en her har v i m ulighed for at kom
me meget v id t i spørgsmålet om at tilgodese de områ
der på Nørrebro, som det har væ ret opgaven at plan
lægge for. Jeg er derfor enig i, at man ikke skal 
følge m indretallets forslag om at tilbagevise det t i l  en 

ny behandling.
M en jeg er også enig i, a t det ny tte r ikke bare at 

henvise til, at der kom m er en eller anden general
plan. Den har jo væ ret lovet et stykke tid, og det, at 
der kom m er en generalplan, kan ikke undskylde, at 
v i ikke gennem fører så v id t m ulig t en harmonisering 

af det område, v i har med at gøre.
D erfo r er det k la rt, at området her ikke har den 

rigtige udform ning. D et er sagt, måske med roser, af 
udvalget, men jeg har da ikke noget imod at skære 
det ud i lid t mere håndfast m ateriale.

Planen er frem lag t på et fo rkert grundlag, den er 
frem lag t fo r et fo r ringe område, og der er ikke taget 
hensyn t il den harm onisering af de forskellige funk
tioner, der skulle finde sted. D et gælder skoler, det 
gælder institutioner, og det gælder grønne områder.

V i er enige i udvalgets præcise k r it ik  af de dispositio
ner, som har fo rh indre t den rationelle planlægning. 
D et er en glædelig ting — og her har v i altså m ulig
hed for at komme igen -  at udvalget enstemmigt har 
kræ vet, at der nu skal laves byplanlægning i det på

gældende område, sådan at man ikke blot fo rp lig ter  
kommunen over for staten og m agistraten over for 
borgerrepræsentationen, men fo rp lig ter kommende 
bygherrer, så de ikke længere kan tillade sig dispo
sitioner, som kan stå i vejen for vores fornuftige  
planlægning.

Specielt glæder det mig, a t overskridelse af. udnyt
telsesgrader skal forelægges her i forsamlingen, så 
den politiske ledelse v irke lig  kan b live  en ledelse af 
byens planlægning.

H vor og hvorvid t der skal lægges en uddannelses
institution -  det er de forslag, der har væ ret stillet fra  
Røde Rose -  skal jeg ikke tage stilling t il her. D et 
er nemlig vanskeligt at gøre det inden for et så be
grænset område, som dispositionsplanen om fatter.

H vor og hvorvid t der skal anlægges grønne om
råder, skal jeg heller ikke tage stilling til. D et er med 
stor re t sagt fra  de stedlige beboere, at specielt for 
de gamle beboere i om rådet er det meget vanskeligt 
at finde rekreative områder. D et nærmeste er Assi
stens K irkegård , og dér kan de jo a ltid  komme.

Jeg mener ikke, at det er stedet her at konkretisere 
dækningsgrader og gangafstande. D et kunne man 
nemlig gennemføre ved hver eneste enkelt dispositi
onsplan, ved hver eneste enkelt byplan her i  kom 
munen. M an kunne hver eneste gang komme med 
nogle principie lle -  og princip ie lt rig tige -  betragt
ninger.

Jeg respekterer den gode hensigt, der ligger i hr. 
Boas Jensens forslag om disse ting, men jeg tror, det 
v ille  v irke  forsinkende, hvis man pressede sådan noget 
ind, hver eneste gang man havde et enkelt byplan
forslag. D erfo r kan SF-gruppen ikke stemme for hr. 
Boas Jensens forslag, og v i v il d irekte stemme imod 
udsættelsen af forslagene t i l  næste samling.

Som det frem går a f det brev, v i har fået lagt på 
vores bord fra  Nørrebros lokalråd, takker Nørrebros 
befolkning os for planerne. (Peder  Boas Jensen: Lo kal
rådet.) Lokalrådet repræsenterer så mange grupper i 
befolkningen, at man må gå ud fra, at det har i  hvert 
fa ld  en bred dækning i  området.

H vad jeg især med glæde har bemæ rket m ig er, at 
en repræsentant for beboerkollegiet Røde Rose såvel 
på et møde forleden dag som i pressen har givet udtryk  
for, at disse planer her tilfredsstiller en lang ræ kke af 
de krav, som Røde Rose har stillet t i l  byplanlægning 
i området. Den pågældende repræsentant har oven i 
købet over for et andet d is trik t sagt, at her var noget, 
man kunne stræbe efter, så m an kunne få  gennemført 
de ting.

Jeg er sikker på, at de henvendelser, v i har fået 
fra  beboerne i området, både fra  lokalrådet og fra  
Røde Rose, som har udført et v irke lig  fortjenstfu ldt 
arbejde, har gjort, at udvalgsbetænkningen er blevet 
væsentlig bedre, væsentlig mere gennemarbejdet, end 
den ellers v ille  have været. D erfor tro r jeg, at v i også 
kunne tage det t il indtægt for dette: lad os nu få 
disse ting gennemført, og lad os så nå de manglende 
ting i dispositionsplanen, når v i få r den tilføjelse, som 
dispositionsplanen kræver, nemlig om rådet ud til 
Tagens vej.

Med hensyn t il byplanforslaget har v i det præcis 
på samme måde som med dispositionsplanen. D er er 
også her helt konkrete dispositioner, som har fo rh in 
dret, at byplanforslaget har fået den udform ning, som 

det burde have haft.
Udvalget har foreslået så væsentlige forbedringer 

med hensyn til udnyttelsesgrader, at det kun kan 
vække glæde overalt i byen. H er har borgerrepræ 
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sentationen vist, a t det er denne politiske forsamling, 
der bestemmer, i hvor høj grad udnyttelse skal finde  
sted i om rådet, og ikke  tilfæ ld ige byggesager, som kan 
v irk e  ødelæggende.

Jeg kan kun erklæ re m ig fu ld t ud enig med hr. 
Lundberg i spørgsmålet om bedømmelse af Top-House, 
en h e lt urim elig  bebyggelse, som har ødelagt mas
ser af de gode ting, som kunne have væ ret gennem
fø rt ude i byplanom rådet i Ægirsgade.

M en der er en anden ting, som jeg ikke er enig med 
udvalgets fle rta l i.

D er står på side 13, at udvalgets fle rta l anbefaler 
magistratens forslag om en a lternativ  løsning med 
hensyn t i l  adgangsvejen ind i arealet e fter m agistra
tens skøn.

Jeg mener, at v i overlader for meget t i l  m agistra
tens skøn i dette tilfæ lde, når v i nu ved, a t den ene 
af de to løsninger v irk e r  ødelæggende for de sociale 
institutioner og uddannelsesinstitutioner, der skulle  
have væ ret på området. Jeg skal ikke  komme næ r
m ere ind på begrundelsen, da v i har ha ft en diskus
sion for ikke  ret lang tid  siden om netop dette spørgs
m ål, men jeg m ener ikke, a t jeg kan væ re med i en 
sådan anbefaling, og må her tage afstand fra  flerta ls
forslaget.

M ed hensyn t i l  Top-House’s disposition af gård- 
arealem e er der i byplanudvalget brugt det ud tryk, at 
m agistraten har trå d t i  det, og det er vel r ig tig t. På 
den anden side set er der lavet økonomiske dispositio
ner, som det er meget svært at komme udenom her.

Derim od er jeg helt sikker på, at det med god v ilje  
og med social forståelse er m ulig t at gennemføre, at 
den forkøbsret, som forbundsbygningen har fået t i l  et 
tilstødende areal, nem t kan aflyses. D erfo r er der s til
le t et m indretalsforslag fra  SF, der går ud på, a t man 
skal bede m agistraten om at indlede forhandlinger 
herom.

M ed hensyn t i l  hr. Boas Jensens forslag er jeg lige
som ved dispositionsplanforslaget enig i  hans gode 
hensigter.

D et første af forslagene fra  hr. Boas Jensens side 
går ud på, at man udskyder beslutningen. Jeg kan ud 
fra  de allerede frem førte betragtninger erklæ re, at 
det er v i ikke enige i, og det v il v i stemme imod.

M ed hensyn t i l  de næste 4 punkter i  hr. Boas Jen
sens m indretalsudtalelse er det, som det frem går af 
indstillingen, ikke  forslag, men alene udtalelser, og v i 
kan vel alle sammen være enige i, at sådanne ud
talelser sådan set kan være vældig hyggelige, og de 
giver en meget god belysning af nogle af de ting, der 
sker, men det er ikke  noget, v i kan stemme om, og v i 
synes sådan set, at udtalelserne ta le r for sig selv.

Endelig med hensyn til  det sidste af hr. Boas Jen
sen stillede forslag, om at der b liver udarbejdet senere 
tillæ g t i l  byplanvedtægten for institutionsområdet, er 
jeg enig med hr. Lundberg i, at det sikkert ikke er 
den rigtige måde at komme frem  t il  det. V i  v il hellere  
gå direkte på, tage om nælden og sige, hvad det drejer  
sig om. D et d re je r sig om at få  afskaffet en forkøbs
ret, som forbundsbygningen har t il naboarealet, og 
så snart den er afskaffet, kan 3. afdelings planer 
gennemføres, og så er der m ulighed for, at man kan 
tilfredsstille områdets beboeres krav  om de fo rnuf
tige institutioner, som de har bedt om.

U d Ira  disse betragtninger kan SF stemme fo r de 
forslag, der her er stillet, med de m odifikationer, jeg 
har givet ud tryk  for.

Helge v. Eosen: D et er jo, som det er blevet sagt

af tid ligere talere, en stor og in d v ik le t sag, hvor by
p lan- og tra fikud va lg et faktisk ikke  har sparet noget 
arbejde og m agistraten ikke nogen anstrengelser for at 
sætte os ind i det. En særlig anerkendelse må man 
i denne sag give t i l  de lokale kræ fter. D et gæ lder lo
kalrådet, men hvad en stor faglig anstrengelse og 
også en stor økonomisk anstrengelse angår, må man 
særlig anerkende Røde Rose, der har fået hjæ lp af 
professor Bredsdorff.

Mens jeg er derved, er der en ting, jeg gerne v il sige. 
D er er g jort vældige anstrengelser fra  lokal side, men 
jeg har en fornem melse af, at den dialog, der har ud
v ik le t sig, og som lokalrådet er tilfreds med, og som 
jeg første gang fo r et ø jeb lik  siden hørte, at Røde 
Rose også skulle væ re tilfreds med, har e fter m in  
m ening ikke  væ ret tilfredsstillende, og derfor er dette 
forslag ikke behandlet, som det skulle. V i kan tage 
dispositionsplanen, det er det vigtigste, men i og for  
sig også byplanen med i dette, og derfor er jeg enig 
med hr. Boas Jensen i, at denne sag bør behandles af 
den ny borgerrepræsentation. Den bør ikke  fæ rd ig
behandles nu her.

Jeg v il nem lig håbe, a t en ny borgerrepræsentation  
v il ændre reglerne fo r proceduren under udvalgsbe
handlingen, således at f. eks. et udvalg, kan v i godt 
kalde det, som Røde Rose, der kom m er op i borger
repræsentationen med byplan- og tra fikkyn d ig e  eks
perter og forelægger hele deres m ateria le  i foredrags
form  med tav ler osv., ikke  skal b live  mødt, sådan som 
det er sket e fter de regler, v i har fu lgt, med m ang
lende reaktion. Forholdet ha r væ ret det -  m an kan  
dårlig t forestille sig det, nå r m an ikke  har oplevet 
det -  a t de har stået i tim evis og vist disse resultater, 
de er kom m et med deres argum enter, det har væ ret 
k la rt og storartet, men på væ sentlige om råder har det 
væ ret i strid med, hvad vores egne eksperter har lagt 
frem , deres synspunkter om, hvordan det hele skulle 
være. De 10 mennesker sidder, som jeg fø r har sagt, 
i den ene side af lokalet og siger ikke  et m uk t il dette. 
Jo, det gør de, men først når Røde Rose folkene er 
gået ud. D er kom m er altså ikke nogen dialog im ellem  
dem, og vi udvalgsm edlem m er har ingen m uligheder 
haft for at frem kalde denne dialog, sådan at v i kunne 
sidde og ly tte  og afveje den vurdering, som kom m el
lem  de to parter under en dialog. D et er yderst u t il
fredsstillende, og jeg må bestemt håbe, at en ny bor
gerrepræ sentation v il ændre denne fremgangsmåde, 
sådan at også borgerrepræ sentanterne kan spørge og 
svare på en helt anden måde, end de kan i dag.

Angående enkelte punkter m ener jeg ligesom hr. 
Boas Jensen og hr. Tved, at vurderingen af tra fikken  
bør ske fo r et større område. Jeg m ener såmænd, det 
burde ske fo r et endnu større om råde end det, de 
herrer har angivet. Jeg m ener i og for sig, at man har  
et stort problem  i hele Godsbaneringspørgsmålet. D et 
er nu meget næ rt ganske vist, men det er man stort 
set gået udenom. Jeg tro r såmænd ikke engang, at 
ordet Godsbanering er næ vnt nogen steder i disse be
tænkninger, og én har selvfølgelig ikke  sagt noget om 
det, det er hr. Boas Jensen. H an skal nok nære sig, 
fordi han har averteret imod Godsbaneringen, men 
været ' ns ivrigste forkæ m per og stemt for den i sin 
tid, og aerfo r skal den sådan ties ih je l, når det b liver  
aktuelt i  en sag som denne, for han har faktisk in tet 
standpunkt. M en Godsbaneringspørgsmålet spiller en 
meget stor rolle, ford i selve afgrænsningen af den 
plan, v i sidder med her, er sket under hensyn t il den 
lid t usikre lin iefø ring  for en kommende Godsbanering. 
Det er en af de afgørende ting, man burde ikke have
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Jeg har selv, hvad jeg ofte har sagt, væ ret meget i 
tv iv l i denne sag om det rigtige i for et sådant begræn
set område, som vi her ta le r om, at skabe et, hvad skal 
vi sige, fuldstæ ndigt eller så at sige fuldstændigt stop 
for alt, hvad der hedder gennemkørselstrafik, som så 
bliver fø rt uden om om rådet på en eller anden facon 
og dér på en eller anden måde skaber en øget tra fik 
belastning. T ra fikke n  skal jo igennem et e ller andet 
sted. D et ender jo med denne Godsbanering bl. a., for 
hvis v i alle steder v il stoppe, så få r vi en Søring og en 
Godsbanering. D et indre Nørrebro, den sorte firkan t, 
har det samme problem. Jeg skal ikke komme ind på 
denne problem atik udover disse få bemæ rkninger. Jeg 
har ikke  noget standpunkt, fo r det va r ikke  m ulig t at 
nå t il en saglig diskussion om trafikprognoser osv. ud 
fra  denne tv iv l, som jeg har gengivet. M an sagde bare, 
det va r i orden, hvis jeg skal gengive det lid t kort.

De herrer Boas Jensen og Tved er kommet med 
nogle bem æ rkninger om, at remisegrunden ikke indtil 
videre, men bestandigt forbeholdes t i l  nuværende eller 
tilsvarende ak tiv ite t, hvis det overhovedet er m uligt 
at opretholde og finde noget tilsvarende. Der skal 
altså ikke væ re skole. D et er et standpunkt, jeg også 
har g jo rt mig t i l  talsmand for under udvalgsbehand
lingen, og derfor kan jeg naturligvis tils lutte mig 
de herrers udtalelser om dette spørgsmål.

Så skal jeg t il sidst kun komme ind på et ganske 
enkelt spørgsmål, som har spillet en vis rolle, og det er 
forholdet t i l  en bygherre, der -  det va r vist om kring  
1970 -  opførte dette store byggeri og var så fræ k at 
indrette  tennisbane og svømmebassin i ejendommens 
gård. Jeg er ikke særlig forarget over det. Jeg har prø
vet at se, om der egentlig skule være noget forargeligt 
i det. Jeg er m ere forarget over de bemærkninger, hr. 
Lundberg kom med i den forbindelse. Jeg deler det 
synspunkt, at der ikke  skulle have væ ret bygget så 
meget, og at man har væ ret lid t hurtig  i vendingen 
måske eller m indre forudseende i magistraten, men 
det er en anden sag. Både denne bygherre og fagfor
bundene, der har en kontorbygning, er ejere, hvis re t
tigheder v i må respektere. V i har fra  kommunens side 
nogle retlige og nogle moralske forpligtelser. De mo
ralske som naturlig  følge af de forhandlinger, der har 
væ ret im ellem  kommunens repræsentanter og de på
gældende i tidens løb, og som man vel ikke har ned
fæ ldet på prent hver og én, men som man kunne for
tolke sig frem  til, e ller som der måske findes notat 
om. V i er forpligtede i et sådant forhold. V i kan ikke  
gå ud som røvere og slå på panden og sige, at fordi 
fo lk har lavet et svømmebassin og en tennisplads og 
bygget med en højere udnyttelsesgrad end den, v i nu 
er nået til, så skal v i komme efter dem. Og sådan op
fa tte r jeg hr. Lundberg. Jeg opfatter faktisk tingene 
sådan, at hr. Lundberg står her og m ellem linierne  
truer, og det gør m ig betænkelig. D et skal ikke være 
sådan, at frem tid ige forhandlere fra  p riva t side, nar 
de går i lag med os herinde eller med magistraten, 
føler, at de skal indtage en underdanig, logrende hold
ning, ford i ellers komm er de f. eks. ikke med i kap
løbet om en anden grund, e ller de v il få andre besvær
ligheder fra  Københavns kommune. Jeg føler, at hvis 
de sidder opmærksomt og læser den tale, som f. eks. 
hr. Lundberg kom med før, må der være sådan noget 
med, at man kunne da i hvert fa ld hjælpe på tingene, 
så man en anden gang komm er med i kapløbet, hvis 
man nu laver et svømmebassin og en tennisbane, som 
er åben for naboerne. D er er noget, der er ubeha
geligt i denne sag. Det kan være, at hr. Lundberg

den a fgræ n sn in g . kan rette mig og gøre opmærksom på, at jeg faktisk  
har misforstået hans bem æ rkninger før. D er va r lid t 
snak ved siden af, så jeg hørte måske ikke det hele i 
alle nuancer -  jeg håber det.

Men som sagt, vi må tage forbehold i denne sag.
Peder Boas Jensen: Som man måske har opfattet 

det, går hr. Tveds og m it første prim æ re forslag ud på, 
at man tilbageviser dispositionsplanen t il fornyet be
handling i byplan- og trafikudvalget. Og hvorfor gør 
vi det? D et gør vi, ford i det e fter vores opfattelse er 
helt forkert, at man fæ rdigbehandler så store og kon
troversielle sager i en forsamling, som faktisk ikke  
står t i l  ansvar over for vælgerne. V i havde ønsket, 
at man havde fæ rdigbehandlet dispositionsplanen en
ten før valget eller også efter 1. april. L ig  p .t. m ellem  
valget og 1. april er vi, som jeg sagde under en sag 
sidste gang, en slags forretningsm inisterium , som så
dan set ikke står t il ansvar nogen steder. D et er bag
grunden for vores forslag.

N år så hr. Lundberg og hr. Oløe komm er og siger, 
at v i er bare ude på at forsinke sagen, og at v i hele 
tiden bare har væ ret ude på at forsinke sagen, så synes 
jeg nok, vi må have lov at gøre opmærksom på, at 
det dog vist er mere end 1 år siden, at sagen blev hen
vist t i l  behandling i byplan- og trafikudvalget, at vi 
har stillet vores spørgsmål til magistraten allerede sid
ste forår, at alle de forslag og spørgsmål, som skulle 
behandles af fo lk udefra, har væ ret indsendt t i l  be
handling i byplan- og trafikudvalget inden ju n i måned 
sidste år. Fra ju n i sidste år og t i l  nu må v i altså sige, 
at det er magistraten og udvalgets fle rta l, der er an
svarlige for forsinkelsen.

Jeg må så med det samme sige, at når v i tilsvarende 
foreslår, at byplanen for Rådmandsgade også skal t i l 
bagevises t i l  fo rnyet behandling i byplan- og tra fik 
udvalget, er det selvfølgelig, fo rd i der er en sammen
hæng im ellem  de to sager. Hvis v i nu går ud fra  -  
det kan godt være, det er he lt urealistisk -  at forsam
lingen kunne tilslutte sig vort forslag om tilbagevis
ning af dispositionsplanen, så er den naturlige kon
sekvens, at man tilsvarende tilbageviser byplanen.

Hvis vores forslag ikke  går igennem -  og det er 
måske nok det mest realistiske -  så mener jeg i og for 
sig, at også vores forslag om tilbagevisning af bypla
nen dermed bortfalder.

V i foreslår yderligere, for så v id t angår dispositi
onsplanen, at forslaget tiltrædes med følgende yder
ligere bemærkninger, som v i har form uleret i 6 punk
ter, og som jeg nu hu rtig t og nogenlunde groft skal 
gennemgå:

D et første punkt er nogenlunde identisk med S F’s 
forslag. D et går ud på, at man skulle udarbejde et 
supplement til dispositionsplanen, et supplement, som 
om fatter et større område, nemlig det m ellem  Tagens
vej og Mimersgade, for sagen er jo den, at hele det om
råde, som v i her ta ler om, er faktisk på nuværende 
tidspunkt bebygget med nyt byggeri. Så kan man sige, 
at det er da vældig glædeligt, at man nu komm er med 
et forslag om sænkning af udnyttelsesgraden t i l  1,25, 
man kan sige, det er da vældig glædeligt, at borger
repræsentationen i frem tiden skal have forelagt alle 
sager, hvor man overskrider udnyttelsesgraden. Men  
det har a lt sammen ikke ret meget betydning for dette 
område, for nybyggeriet er rent faktisk gennemført.

Så kan man sige som hr. Lundberg: V i må stærkt 
beklage, at man har bygget så hø jt og så tæt og så 
dårligt ude i dette område, men det er da ikke nok 
blot at beklage. Hvis man skal optræde som ansvarlig  
socialdemokratisk politiker, kan man vel ikke holde
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sig t i i  beklagelserne, så må m an vel også se på, hvad  
man kan gøre for at re tte  op på disse uheldige ting. 
En a f de ting, m an kunne gøre, va r at udarbejde et 
sådant supplement, så få r  v i fa t i nogle om råder uden
om, hvor der ligger re t store, tyndt udnyttede arealer, 
hvor m an bl. a. kunne tilgodese beboernes behov for 

grønne om råder m. m.
D e rtil komm er, som jeg har sagt i m indretalle t, at 

man først på grundlag af en sådan større plan rig tig t 
få r m ulighed for a t vurdere trafiksystem et. M en jeg er 
fo r så v id t h e lt enig med hr. v. Rosen i, at en grund
læggende vurdering kræ ver sådan set, at man tager 
spørgsmålet op på Københavnsplan.

H r. v. Rosen siger, at v i ikke har næ vnt Godsbane- 
ringen, og det er også rig tig t. Jeg må tilstå, at jeg be
trag ter Godsbaneringen som bortfaldet, og jeg v il også 
nu sige: gud ske lov og tak.

V o rt andet forslag går ud på, a t m agistraten her i 
salen skulle frem kom m e med sådanne æ ndringer i  lov
givningen, som er nødvendige, hvis v i i frem tiden skal 
undgå et udbud inden fo r den p riva te  boligmasse af 
små, ensidige le jligheder osv. H er igen synes v i ikke, 
det er nok, som hr. Lundberg og som det ansvarlige 
socialdem okrati gør, bare a t sige: det, der er sket, er 
dårligt, og v i beklager, at det er sket. V i siger, at 
hvis m an beklager, a t det er sket, må m an også drage 
omsorg for, at det ikke  sker igen. D et er dog i og for 
sig en ejendom m elig situation, at m an her i aften  
står op og beklager, hvad der er sket med hensyn til 
Top-House, og der så samtidig verserer en sag på 
Islands Plads, hvor m an, så v id t jeg kan se, er ude på 
at bygge nøjagtig det samme. A ltså siger v i: hvis man 
v i l  beklage, så gå dog skrid tet videre, så lad os få at 
vide, med h v ilke  m id ler m an v il undgå, at den slags 
sker i frem tiden.

V o rt tred je  punkt -  og det har også væ ret om talt i 
debatten -  går ud på, a t m an skal udarbejde k r ite rie r  
fo r dækningsgrader og gangafstande i kvartere t til 
børneinstitutioner, legepladser og fria rea ler. Det, v i 
gør opmærksom på, er, a t sådanne k rite rie r  kan man 
faktisk finde rund t om kring i  en masse byplaner ved
taget uden fo r Københavns kom m une eller vedtaget 
her i  Københavns kommune, således også f. eks. i dis
positionsplanen for Vestamager. Så siger vi: hvorfor 
ikke  bruge de kriterier?  D et kan da godt være, at det 
er foreløbige krite rie r, det kan da godt være, at man 
på basis af generalplanen t i l  sin tid  kunne have ønske 
om at ændre disse krite rie r. M en hvad så? D et kan jo 
være, at man på baggrund af generalplanen har ønske 
om at ændre hele dispositionsplanen, som for så v id t 
er lige så foreløbig som de krite rie r, v i ønsker.

H r. Lundberg siger, at vores synspunkter på dette 
område ikke er sagligt begrundet, og at det frem går af 
betænkningen. Jeg v il svare: vores synspunkt er sær
deles sagligt begrundet, og det frem går også af be
tænkningen.

I  vo rt forslag 4 ta ler v i om skolen i  Rådmandsgade 
og remisegrunden, og vi ønsker altså, at m an udbygger 
Rådmandsgades Skole, dér hvor den ligger, ved et ny
byggeri på nabogrunden, som om fornødent kan eks
proprieres.

H e r v il jeg godt gøre en bemæ rkning, som ikke  
frem går af m indretalle t, nem lig om den uddannelses
institution eller det gymnasium, som man h id til har 
m ent skulle ligge i karreen Jagtvej-N ørrebrogade- 
Thorsgade-Odinsgade.

H erom  siger man nem lig i betænkningen -  og vi er 
enige i det, der står i betæ nkningen -  at det gym na
sium b liver nok ikke  bygget inden fo r en overskuelig

periode, og derfor foreslår man, a t det sim pelt hen 
tages ud af planen. Jeg er så senere b levet opm æ rk
som på, at v i måske nok ikke  har væ ret he lt præcise 
i form uleringen her. V i bør sådan set gøre opmærksom  
på, hvad om rådet i så fa ld  skal anvendes til. S kal det 
væ re boliger e ller erhverv?

Jeg v il også sige, at beboerne sådan et sted udm æ r
ket kan kom m e i samme situation som den, v i har dis
ku teret vedrørende Nansensgade, hvor v i siger: det 
kan være, at der kom m er en uddannelsesinstitution  
om 5-10-15 år, det kan også være, der ikk e  kom m er 
det. H vem  har så ønske om i et sådant om råde at inve
stere i m oderniseringer og lette  saneringer, og hvad 
man nu ellers kan tæ nke sig.

D erfo r v ille  jeg godt på det punkt, selv om v i som 
sagt er enige, e ller netop fo rd i v i er enige, efterlyse en 
k la r  udtalelse dels fra  udvalgsform anden, dels fra  
borgmester Børge Schm idt, som er skoleborgmester, 
sådan at v i he lt k la r t kunne få at vide: hvad kan man, 
og hvad må m an i det om råde og hvor længe? D et 
v ille  væ re rart.

V o rt fem te forslag, der handler om trafiksystem et, 
siger m an er na ivt, urealistisk og m eget andet. D et 
kan jeg bare stadig væ k ikk e  se. D e t er et forslag, v i 
har stille t ved andre le jligheder, men det b live r det da 
ikk e  ringere af. V i siger, at tra fik k e n  skal ud på de 
omliggende store veje: N dr. Fasanvej, Lygten, Tagens
vej, Jagtvej og Ågade, og så siger v i, a t resten af gade
nette t i om rådet bør forbeholdes bustrafikken, lokal 
b iltra fik , fodgængere og cyklister.

Så kom m er t i l  sidst vedrørende dispositionsplanen 
vo rt sjette forslag t i l  tilfø je lse, nem lig a t der udarbej
des en oversigt over dispositionsplanforslagets økono
m iske v irkn inger. Jeg mener, det va r en god skik, at 
m an ved udarbejdelse af dispositionsplan fo r Vest
am ager f ik  in d fø rt sådanne økonomiske overvejelser. 
D et betyder bl. a., at nå r m an ved en dispositionsplan 
kom m er og siger: her skal væ re 117 børnehaver og 
vuggestuer, og hvad ved jeg, spredt passende rundt 
om kring i kvarteret, så kan m an bagefter i den øko
nomiske oversigt slå op og se: hvornår b live r det hele  
mon t i l  noget? D et er en af fordelene ved en sådan 
tilfø je lse om en økonomisk planlæ gning.

Jeg v il så i øvrig t om dispositionsplanen sige, at 
jeg da naturligvis er m ægtig enig i m ange af de be
tragtninger og beklagelser osv., som udvalgets fle rta l 
kom m er med, men jeg synes ikke, at det fo r en ansvar
lig  p o litiker og he ller ikke  fo r en ansvarlig socialdemo
kratisk  p o litiker skulle væ re nok b lot at beklage sig 
på beboernes vegne.

Jeg er også m ægtig enig i det forslag, der er stillet 
om udnyttelsesgrad 1,25, og om at overskridelse skal 
forelægges for borgerrepræsentationen. Som sagt, det 
få r  ikk e  den store betydning i nissehueområdet, men 
m an kunne ønske sig, at det dannede præcedens andre  
steder. Og når jeg er så glad fo r det forslag, er det, 
fo rd i det er et forslag, jeg stillede i 1967, da v i behand
lede dispositionsplanen fo r In d re  By, men dengang 
var der ikke andre, som rig tig t kunne tils lu tte  sig det.

M å  jeg så gøre nogle korte bem æ rkninger om bypla
nen, og det kan blive meget, meget kort, fo rd i v i jo 
allerede t i l  en vis grad har debatteret den eller i hvert 
fa ld  ha ft problem erne på bordet, da v i debatterede 
den integrerede institution i  Rådmandsgade i sidste 
møde. M en v i udtaler her, som hr. Oløe var inde på, 
at man ikke, da man gav tilladelse t i l  Top-House, b u r
de have givet tilladelse t il en overskridelse af højde- 
grænseplanerne, der ree lt betyder, a t man reducerer 
byggemulighederne på det offentliges ejendom, som
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V i udtaler, at der i lovgivningen, så v id t v i kan se, 
er k la r  h jem m el for udlæg af fælles friarea l ved ny
byggeri, men at m agistraten har forspildt m uligheder
ne herfor. Jeg v il i den forbindelse blot sige, at jeg 
kørte ud om kring i om rådet i dag, og det frem går af 
udvalgsbetæ nkningen, at bygherren skulle være frem 
kom m et med et forslag, hvorefter en m indre del fa k 
tisk udlægges som fælles fria rea l for hele karreen. 
D et ser altså ikke sådan ud, når man går ind i gården, 
men jeg håber, at det er et af de problem er, v i v il 
blive holdt orienteret om i byplanudvalget. D et står 
der da i hvert fa ld  i  betænkningen.

Dernæ st ud taler vi, a t der ikke, så v id t v i kan se, 
ju rid isk  er noget t i l  h inder for, at m atr.-n r. 5673 ind
går i det offentlige om råde -  det var v i a lt sammen 
inde på sidste gang. Desuden at den vej, som m agistra
ten skitserede i det indre af karreen, ikke, så v id t v i 
kan se, kan siges at væ re så generende for fagforbun
denes udbygningsplaner, at man derfor bør opgive en 
fo r karreen m ere hensigtsmæssig lin ieføring.

V i foreslår, at § 2 affattes således, at det b liver på
lagt m agistraten at udarbejde tillæ g t i l  byplanvedtæg
ten, fo r så v id t angår institutionsom rådet i Rådmands
gade. D et betyder, at den bebyggelsesplan, som under 
alle omstændigheder skal laves fo r området, hvis vort 
forslag b liver vedtaget, autom atisk b liver forelagt t il  
godkendelse her i  borgerrepræsentationen, og det 
skulle m an i  grunden synes va r et forslag, som var  
helt på lin ie  med de forslag, udvalget stiller med hen
syn t i l  udnyttelsesgrader og præ miering.

Borgm ester A. Wassard: Jeg kan på magistratens 

vegne erklæ re m ig tilfreds med, at udvalget nu ende
lig  er blevet fæ rdig med disse to betæ nkninger om 
dispositionsplanen og om byplanen. D et er næsten 2 år 
siden v i forelagde dispositionsplanen her for forsam
lingen.

Jeg skal ikke  komme med nogen store bebrejdelser 
over fo r udvalget, fo rd i det har taget den tid, selv om 
v i har væ ret meget utålm odige i m agistraten efter at 
se resultatet, for jeg må jo erkende, at v i i de 4 år, der 
nu er ved at løbe ud fo r denne forsamling, har fore
lag t m ange store forslag fra  magistratens 4. afdeling  
om forskellige kv arterer i byen, hvoraf flere har fået 
en grundig behandling i udvalget, og hvoraf nogle 
endnu ikke er g jort færdige. Dem  venter v i naturligvis  
med megen tålm odighed på at få, og jeg skal, så snart 
der er lejlighed t i l  det i den nye forsamling, henstille, 
at man få r rask gang i det arbejde, for det kan jo ikke  
nægtes, at en masse af de konkrete sager, v i står over
fo r gang på gang, hvor der kan være tv iv l om, hvor
ledes der skal forholdes, skyldes, at v i ikke ved, hvor 
v i står, at v i ikke, selv i tilfæ lde hvor v i har forelagt 
dispositionsplaner, har fået at vide af borgerrepræsen
tationen, om den er enig med os i det, v i har foreslået, 
om v i med andre ord kan handle på grundlag af de 

forslag, v i har frem sat.
Jeg henstiller altså, næste gang der er lejlighed til 

det, t i l  den ny forsam ling at få gang i det arbejde.
Jeg skal i øvrig t ikke gå ind på alle de forslag, der 

er stillet. H vad der b liver vedtaget i aften, v il 4. afde
ling naturligvis rette t sig efter, det er k lart.

Jeg skal he ller ikke gå ind på de fleste af de be
tragtninger, der er frem ført her i aften, men der er 
et par enkelte punkter, jeg mener, det er m in p ligt at 
gøre borgerrepræsentationen opmærksom på i sam
menhæng med disse to betænkninger.

D et første er det, der står i dispositionsplanen om 

ensidige lejligheder.

skal anvendes til institutionsområde. På side 7 foroven i betænkningen har udvalget øn
sket at give ud tryk  for den opfattelse, at ensidige le j
ligheder ikke bør tillades og i konsekvens heraf op
fordret magistraten t il ved adm inistrationen af sine 
beføjelser i m edfør af byggelovens § 55, stk. 2, at være 
opmærksom herpå.

Denne opfordring modtager m agistraten gerne, og 
efter en vedtagelse af udvalgsbetænkningen i dag v il 
jeg give byggesagsadministrationen besked på, a t der 
ikke må udstedes byggetilladelser for bebyggelser med 
ensidige lejligheder, uden at sagen i hvert enkelt t i l 
fælde er forelagt mig som bygningsmyndighed.

D er er dog grund t il at gøre opmærksom på, at der 
er forskel på de  ensidige lejligheder -  så godt som al
tid  kun étværelseslejligheder -  som i dag godkendes i 
m edfør af byggeloven, og så de  gamle brandfarlige  
korridor ejendomme med ensidige lejligheder, som v i 
kender a lt for godt i vort kondemnerings- og sane
ringsvirke.

H e lt undgå ensidige lejligheder i frem tiden kan vi 
næppe.

Jeg tæ nker her ikke m indst på kollegiebyggeri, som 
oftest opføres efter korridorsystemet, fo rd i dette er en 
billig  måde at bygge på i de tilfæ lde, hvor der kun  
stilles krav om et begrænset antal etagemeter t i l  hver 
enkelt beboer.

N år v i i de senere år i større omfang end ventet 
har fået andragender om ensidige lejligheder frem 
sendt, hænger dette selvfølgelig sammen med de øko
nomiske v ilkår, der gælder for dagens nybyggeri. Øko
nomiens hårde lov tv inger ofte bygherrer t i l  at opføre 
og boligtagere t i l  at affinde sig med m indre le jlighe
der end ønskeligt ud fra  samfundsmæssige hensyn.

N år man vurderer magistratens indsats eller ansvar 
på dette område, må m an ikke glemme, at byggeloven 
og bygningslovgivningen i øvrigt ikke giver bygnings
myndigheden adgang t i l  at foreskrive en bestemt le j
lighedsstørrelse eller lejlighedsdifferentiering i det 
private byggeri, på samme måde som det er tilfæ ldet 
for det alm ennyttige byggeri.

Ingen i denne sal ønsker en forslum ring af bolig
hygiejnen, og de små ensidige lejligheder kan vel kun  
være en acceptabel løsning for unge eller ældre en
lige, der gerne v il have en bolig, hvor de kan være 

sig selv, t il en overkommelig pris.
Ved magistratens frem tid ige behandling af disse sa

ger v il v i derfor være opmærksomme på den henstil
ling, borgerrepræsentationen har re tte t t il os, og v i v il 
i særlig grad lægge vægt på, om der i byggeforetagen
der med m indre, ensidige lejligheder på anden måde 
er tilvejebragt fælles goder, som i nogen grad kan af
bøde ulemperne ved det indskrænkede pladsareal.

Så har jeg en bemærkning t i l  betænkningen vedrø
rende byplanen, og den drejer sig om udvalgets fo r
slag t il ændringer i bestemmelserne om udnyttelses

graden.
Fra magistratens side er v i principie lt enige i, at 

denne karré ikke bør have en højere udnyttelsesgrad 
end 1,25, og vi har da også loyalt accepteret udvalgets 
»håndfæstning«, hvorefter anvendelsen af tillæ gget på 
de 30 pct. kun kan ske i ganske særlige tilfæ lde og 
med borgerrepræsentationens samtykke.

Den form ulering, som udnyttelsesgradbestemmel
serne har fået i udvalgsforslaget, rejser im idlertid  
nogle problemer, som mine ju ris ter finder, jeg har 

pligt t il at gøre opmærksom på.
E fter denne form ulering skal den maksimale udnyt

telsesgrad for området ved frem tidige byggesager -  og 
det blev stærkt understreget af udvalgsformanden i
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aften -  fastsættes t i l  1,25. Hvis v i er så heldige, at 
forbundsbygningens udvidelse, som der har væ ret ta lt 
så meget om, ikke b live r t i l  noget, v il en sådan be 
stemmelse fo rm entlig  ikke  give anledning t i l  større 

problem er.
M en hvis det viser sig, at en udvidelse af forbunds

bygningen b liver nødvendig -  og det er jo noget, v i i 
m agistratens 4. afdeling fra  andre afdelinger i kom 
m unen og fra  udvalgsflerta lle t har hørt, at vi skulle 
regne med -  og hvis tilbygningen opføres i samme 
højde og bredde som det nuværende forbundshus, 
h v ilk e t kræ ver en udnyttelsesgrad på 2,0, v il der opstå 
problem er. E t sådant andragende v il, hvis borgerre
præ sentationen ønsker at imødekomme det -  hvad jeg 
har grund t il  at tro v il  være tilfæ ldet -  nødvendiggøre 
en ændring af byplanvedtægten. D ette er i sig selv en 
besværlig og langsommelig fremgangsmåde ved be
handling af en byggesag, men lad det nu være. En 
konsekvens af, at forbundet eventuelt få r  lov t i l  at 
opføre tilbygningen med udnyttelsesgraden på 2,0, v il 
blive, at der på hele det areal, der i vedtægten er ud
lagt t i l  offentlige form ål, kun b liver plads t i l  så mange 
etagemeter, som svarer t i l  en udnyttelsesgrad på 0,73. 
D ette er konsekvensen af den ændring, udvalget har  
foretaget i det forslag, m agistraten fremsatte.

Jeg ved ikke, h v ilke  tanker man gør sig i 3. afde
ling om om fanget af det institutionsbyggeri, der skal 
finde sted i dette område, men jeg synes, at jeg alle
rede på nuværende tidspunkt må gøre opmærksom  
på, at alt tyder på, at udnyttelsesgraden bliver på om
kring  de 0,7, hvis man opretholder udvalgets forslag 
t i l  form ulering af udnyttelsesgradsbestemmelserne, 
hvis tilbygningen t i l  forbundsbygningen b liver en rea
lite t, og denne tilbygning, hvad forbundene har grund  
t i l  at regne med, som nybygning betragtet få r en ud
nyttelsesgrad på 2,0.

F ra  m agistratens side gjorde v i opmærksom på dis
se kom plikationer allerede i byplan- og trafikudvalget, 
men da dette ikke frem går af udvalgsbetænkningen, 
har jeg fundet det rigtigst at gentage magistratens 
reservationer over for disse bestemmelser i vedtægten.

Havde m an tils lu tte t sig magistratens oprindelige  
form ulering af disse bestemmelser, v ille  man i hele 
karreen m aksim alt være kom m et t i l  en gennemsnitlig  
udnyttelsesgrad på 1,45 selv i de tilfæ lde, hvor insti
tutionsbyggeriet mod Rådmandsgade f ik  en udnytte l
sesgrad på 1,25 og den eventuelle nye kontorbygning  
en udnyttelsesgrad på 2,0. D ette er der redegjort for 
i slutningen af næstsidste afsnit på side 7 i udvalgs
betænkningen, hvoraf det også frem går, at den ældre 
boligkarré mod Ægirsgade har en udnyttelsesgrad på 
1,95, det eksisterende forbundshus mod Mimersgade 
en udnyttelsesgrad på 1,36 og nybyggeriet mod Dag- 
marsgade -  det såkaldte Top-House -  en udnyttelses
grad på 1,44.

Magistraten v il selvsagt efterleve borgerrepræsen
tationens d irek tiver, og måske b liver de vanskelighe
der, jeg har peget på, ikke aktuelle. Jeg har blot ment, 
at jeg m åtte gøre opmærksom på dem i tide. Så er det 
ikke  m in skyld, hvis m an t i l  sin tid  kom m er og gør 
vrøv l over, at man vedtog noget forkert.

Børge Oløe: M ed formandens tilladelse b liver det to 
korte bem æ rkninger, fo r der er gået lang tid, siden jeg 
bad om ordet.

Den ene er t i l  hr. v. Rosen.
Jeg v il gerne hjælpe på hr. v. Rosens hukommelse. 

D et er ikke rigtigt, at repræsentanterne for Røde Rose 
blot kom ind og f ik  lov t i l  at fremlægge, hvad de ville, 
og derefter gik igen. D et er ikke rigtigt, at der ikke er

re tte t spørgsmål t i l  dem under udvalgsbehandlingen. 
D et er ikke  rig tig t, at v i ikke  har taget hensyn t i l  de
res ønsker i vores forhandling. H r. v. Rosen må huske 
fo rkert. D er er ingen befolkningsgruppe, in te t lo ka l
råd, ingen beboerkom ité, der nogen sinde har udført 
så stort et arbejde og er blevet m odtaget så positivt 
som Røde Rose.

Den anden korte bem æ rkning er t i l  borgmester 
Wassard.

D et ligger sådan, at det er korrekt, hvad borgmeste
ren siger her, at v i kan komme i vanskeligheder med 
hensyn t i l  forbundsbygningen. V i kan komme i van
skeligheder, fo rd i m an ikke  på forhånd har sagt, at 
m an tils lu tte r sig S F ’s m indretalsforslag. H vis man 
tils lu tte r sig S F ’s m indretalsforslag, går v i i forhand
ling fo r at få dette forbund t il at opgive sin forkøbsret, 
og derved er problem et løst. Så det er altså en an
befaling fra  borgmester Wassards side om at støtte 
S F ’s forslag.

Form anden: Jeg beder om, at m an nu holder sig t i l  
begrebet korte bem æ rkninger, for det er kun korrige
rende bem æ rkninger og ikke indlæg.

Borgmester A . Wassard: Jeg gentager, a t det ikke  er 
magistratens 4. afdeling, der har væ ret meget iv r ig  i 
spørgsmålet om forbundsbygningen og omlægningen 
af vejen. D et er e fter ønske fra  udvalget, som re tte r  
sig efter et ønske fra  en anden m agistratsafdeling.

Helge v. Rosen: Det, hr. Oløe lagde m ig i munden, 
det, han sagde, at jeg havde sagt, og som ikke var rig 
tig t og ikke var r ig tig t og ikke r ig tig t -  det va r noget 
nonsens, som han selv fandt på. (M unterhed). D et er 
f r i  fantasi. Jeg har overhovedet ikke  sagt noget om 
det. Jeg har ta lt  om en dialog. Jeg har overhovedet 
ikke sagt noget om de punkter, som hr. Oløe nævnte. 
D et kan ses af re feratet bagefter. Gam m el ta k tik : går 
den, så går den! (M unterhed).

Niels Andersen: H r. Oløe synes at have glemt, hvad  
hans m indretalsforslag går ud på. D et frem går af m in 
dretalsforslaget, at SF foreslår, m an optager forhand
ling med grundejerne, dvs.-med forbundene, og så er 
problem et løst, såfrem t forbundene bøjer sig i denne 
forhandling. Såfrem t forbundene ikke bøjer sig, står 
man med præcis det samme problem.

Form anden: Så har v i vist overstået de korte be
m æ rkninger, fo r det står der rent faktisk.

Niels Andersen: Ja, der står »ved forhandlinger at 
form å e je rn e . . .  eventuelt mod erstatning«, og fo r
handling betyder, at der er en m ulighed for et resul
tat, som ikke v il passe hr. Oløe.

Form anden: Så fo rlader v i de korte bem æ rkninger.
K . B. Lundberg: Jeg m ener ikke, der er så vældig 

mange bem æ rkninger at gøre t i l  det sagte.
Det, hr. Boas Jensen frem stillede her fra  talerstolen, 

var jo, hvad han i forvejen har nedfæ ldet i sin be
tæ nkning. Jeg m ener at have besvaret de spørgsmål i 
m it første indlæg, og derfor er der vel ingen grund til 
at gentage dem.

H r. Boas Jensen var i den m æ rkelige situation, sy
nes jeg nok, at han på den ene side gang på gang på
kaldte m ig som ansvarlig socialdem okratisk po litiker  
og samtidig mente, at jeg som en eller anden funge
rende i et forretn ingsm inisterium  absolut ikke m åtte  
fremsætte forslag om at få  vedtaget disse planer.

D et er vel nok noget symptomatisk, der er den af
gørende uenighed im ellem  hr. Boas Jensen og mig, 
idet jeg mener, at disse planer skal vedtages for ikke  
at forskærtse muligheder, v i få r med vedtagelsen af 
disse planer. H r. Boas Jensen mener, at m an skal prø
ve på at gøre dem endnu bedre, men han overser, at
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han derved ikke varetager de interesser, som han ta ler 
for, og de interesser, som vi er enige i bør varetages. 
H an overser, at han med sine forslag udskyder, sinker 
og forh indrer, at vi dog få r nogle regler bragt på 
plads, som vi i øvrig t er enige om bør være der. D et 
er nok den afgørende uenighed. De andre ting er det 
m indre væ sentligt at fordybe sig i. Lad mig derfor 
blot endnu en gang fastslå, hvad jeg har sagt før, at 
det er nødvendigt at få vedtaget disse planer. V i kan  
ikke  sinke dem mere, slet ikke når hr. Boas Jensen 
også b liver enig med hr. v. Rosen om, at det i v irke 
ligheden dre jer sig om en planlæ gning for hele K ø
benhavn, altså en generalplan. D et kan næppe være 
alvorlig t ment, i hvert fald kan v i ikke være med 
dertil.

H r. Boas Jensen spurgte mere præcist om en enkelt 
ting, nem lig hvad resultatet, sådan som betænkningen 
er udform et, v il b live  med vedtagelsen af forslaget 
om, at planlæ gningen fo r om rådet ved Jagtvejen for 
de eventuelle frem tid ige uddannelsesinstitutioner ikke  
sker.

Sådan som det er form uleret, b liver situationen helt 
k la rt den, at der ikke sker nogen planlægning, og det 
v il sige, at situationen herefter er uforandret for dette 
område. Om  det kan give anledning til, at man v il  
overveje, om det fortsat skal være så, skal jeg over
lade t i l  den kommende tid, men det er k la rt, at sådan 
er resultatet heraf.

Jeg må måske gøre en enkelt bemæ rkning mere t il 
hr. Boas Jensen specielt med hensyn t il hr. Boas Jen
sens forslag om et tillæ g t i l  byplanens § 2. Han siger: 
hvorfor kan v i ikke gøre det? og spørger mig, hvorfor 
jeg ikke  kan væ re enig deri, da det dog fa lder ud
m æ rket i tråd  med de øvrige ting, som jeg har sagt og 
foreslået. Jeg skal blot sige t i l  hr. Boas Jensen, at der 
er i betæ nkningen en udm æ rket argum entation her
for. Jeg foreslår, at han gennemgår side 6 i betæ nk
ningen; dér har v i netop taget denne side af sagen op 
t i l  vurdering.

M å jeg så t i l  sidst sige t i l  hr. Boas Jensen, at jeg 
kan naturligvis ikke b live princip ie lt uenig på nogen 
måde med hr. Boas Jensen, når han ta ler om den øko
nomiske oversigt, og om, at det er tilstræbelsesværdigt 
og ønskvæ rdigt så langt som overhovedet m ulig t at 
sikre en koordinering af den fysiske og den økonomi
ske planlægning. D et b liver v i aldrig uenige om, men 
jeg er uenig i, at v i skal udsætte denne sag under hen
syn til det, der kan b live resultatet af sådanne over
vejelser, som jeg mener kan ske på norm al måde.

Så v ille  jeg godt foranlediget af en bemærkning af 
hr. Oløe vedrørende adgangsvejen og også foranlediget 
af borgmesterens sidste bemæ rkning præcisere, at det 
naturligvis er r ig tig t -  det frem går også af betænk
ningen -  at det ændringsforslag, som magistraten har 
stille t vedrørende adgangsvejen, er ikke tanker, som 
er født i magistratens 4. afdeling, men er frem kald t af 
os andre, og magistratens 4. afdeling og borgmester 
Wassard har så im ødekomm et det. Herom  bør der ikke  

være tv iv l.
H r. v. Rosen er som sædvanlig vanskeligere at give 

nogen fo rn uftig  besvarelse. D et kan måske hænge sam
men med karakteren af det, hr. v. Rosen siger.

N år hr. v. Rosen siger, at disse to sager ikke er be
handlet, som de bør, og at han derfor er enig -  tror 
han nok senere — i en tilbagevisning, så ma jeg sige: 
det er ganske enkelt groft, hr. v. Rosen, det er ganske 
enkelt groft. Ganske som det er groft, at hr. v. Rosen 
fra  denne talerstol i øvrig t gør en lang ræ kke be
m æ rkninger — løst og fast om udsendelserne som han

har for vane -  uden at tage noget standpunkt.
H r. v. Rosen har deltaget i udvalgsarbejdet om disse 

sager, og borgmesteren har understreget, at det har 
varet længe. D et har varet en ganske rum  tid, og a lli
gevel er hr. v. Rosens konklusion af a lt det, der står i 
disse betænkninger, som han har ha ft t i l  gennemsyn, 
forinden de er blevet fæ rdiggjort, alene den, at han 
tager forbehold. D et var alt, hvad hr. v. Rosen kunne 
ofre på disse sager, da der skulle skrives betænkning, 
så jeg tro r ikke, at hr. v. Rosen skal gå i rette med os 
andre.

Jeg bemærkede mig også, at han konstaterede, at 
han ikke havde nogen stilling, men så føjede han til: 
ford i der ikke var forelagt tilstræ kkelige oplysninger. 
Så har hr. v. Rosen enten ikke væ ret t i l  stede eller 
ikke læst m aterialet, hvis han kan komme t i l  den kon
klusion, for det er ganske enkelt ikke rigtigt. D et skal 
ikke stå uimodsagt, at man her fra  talerstolen m ener 
at kunne klare sig igennem manglende standpunkter 
ved at beklage sig over manglende ordentlig behand
ling og manglende oplysninger. Jeg skal bekendtgøre 
for forsamlingen, at det ganske enkelt er noget slud
der.

H r. v. Rosen gjorde yderligere et par bemærkninger, 
som han også har for vane, om Godsbaneringen og 
Søringen. D er er jo ikke det tra fika le  problem, hr. 
v. Rosen ikke kan få med i en hvilken som helst sam
menhæng. Lad m ig blot erindre om, at den sag, der 
har væ ret t il behandling, er forslag t i l  en dispositions
plan, som slutter dér, hvor Godsbaneringen var pro
jekteret. D et er, hvad der er taget stilling t i l  og in tet 
andet, og derfor er der naturligvis ikke næ vnt det 
fjerneste om en eller anden Godsbanering, som ligger 
uden for det område, m an har taget stilling til.

M en jeg v il gerne føje t i l  for måske at svare hr. 
v. Rosen, at det er ikke blot begrundelsen for, at man  
er nået frem  til de konklusioner. Hvis hr. v. Rosen 
ellers har væ ret t i l  stede, v il han erindre, at v i i ud
valget omhyggeligt har gennemgået alternative tra fik 
føringer i området, bl. a. derved, at vi har gennemgået 
det af forsamlingen Røde Rose frem satte forslag, og 
v i har konstateret, at det ikke va r tilfredsstillende. V i  
har konstateret, at v i ikke kunne anbefale noget så
dant. Så også i den henseende er der gjort, hvad der 
skal gøres i denne sag.

En sidste bemærkning t il hr. v. Rosen.
H r. v. Rosen nævnte, at han ikke er forarget over 

byggeriet Top-House på Nørrebro. Den mening skal 
hr. v. Rosen da naturligvis have lov t il at have, og jeg  
noterer gerne, at hr. v. Rosen har den opfattelse. Jeg 
synes ikke' om det, men det er en vurderingssag. N år  
hr. v. Rosen im id lertid  derefter er forarget over m ine 
bemærkninger, samtidig med at han i øvrigt fø jer til, 
at han deler synspunktet om, at man har væ ret for 
hurtig i vendingen, og slutter med at sige i denne fo r
bindelse, at han har fået den opfattelse, at jeg her fra  
talerstolen truer, så v il jeg gerne sige: det er na turlig 
vis ikke rigtigt, hr. v. Rosen. D et v ille  ej heller være 
rig tig t eller acceptabelt, om jeg gjorde det. D et frem 
går også k la rt af betænkningen, hvad det er, jeg for 
m it vedkommende m ener om dette, og der ligger ingen 
trusler heri, men der ligger en afstandtagen fra  bygge
former, byggeri og byggespekulation af den art. Det 
få r hr. v. Rosen tillade mig at have som m in opfattelse. 
Jeg synes ikke om sligt. H r. v. Rosen synes om det. 
D et er der vel ikke mere at gøre ved.

M å jeg t il slut gøre et par bemæ rkninger t il borg
mesteren.

Jeg takker for borgmesterens bemærkning vedrø



rende de ensidige le jligheder og for borgmesterens t i l 
sagn om, at der nu gives besked på, at herefter b liver  
sådanne ensidige le jligheder ikke  tillad t, uden at så
danne sager forelægges fo r borgmesteren. D et finder  
jeg tilfredsstillende, og det v i l  jeg gerne takke for.

D e t er rig tig t, at der er et problem  om kring ko lle
giebyggeriet, sådan som borgmester Wassard næ vnte 
det herfra , men jeg synes, at det er en ganske god 
udgang på dette problem  fo r nærværende.

Den anden ting, jeg gerne v il sige t i l  borgmesteren, 
drejer sig om spørgsmålet om udnyttelsesgraden på 
1,25 og relationerne t i l  forbundsbygningen, idet borg
mesteren understreger, at såfrem t denne byplanved
tæ gt vedtages i  den her forelagte form , v il  en udnyt
telsesgrad fo r en tilbygning t i l  forbundsbygningen på
2,0 ikke  kunne imødekommes uden en ændring i  by
planen, og borgmesteren gjorde i  øvrig t opmærksom  
på, at det i så fa ld  v ille  kunne have konsekvenser for 
de øvrige om råder. Jeg skal H o t  h e rtil sige, at det er 
også hensigten fra  m in  side, at der ikke skal kunne 
imødekommes en udnyttelsesgrad af åen størrelse.

Jeg skal i ø v rig t gøre opmærksom på, a t ud nytte l
sesgraden fo r den eksisterende forbundsbygning efter  
m agistratens oplysninger er 1,36. Jeg tror, det v i l  væ re  
m ulig t fo r fagforbundene på tilfredsstillende måde og 
i henhold t i l  reglerne i denne byplan, når den er ved
taget, at videreføre byggeriet.

D en allersidste bem æ rkning skal også væ re t i l  borg
mester Wassard, som siger, at han v il henstille t i l  den 
ny forsamling, at arbejdet i  udvalget fremmes.

Jeg kan sige t i l  borgmesteren, at det er ikke  nød
vendigt, at borgmesteren tager et sådant in itia tiv . D er  
v il nu komme friske k ræ fter til, og jeg skal for m it 
vedkommende blot takke fo r et samarbejde, som jeg, 
uanset at v i ikke  a ltid  har kunnet væ re enige, har 
værdsat hø jt, og det samme gælder naturligvis byplan
udvalgets øvrige m edlem m er.

Form anden: Uanset den smukke afslutning b liver  
jeg nødt t i l  at påtale u d trykk e t sludder. D e t kan a lle r
højst accepteres i  engelsk oversættelse.

Peder Boas Jensen: Jeg kan næsten k la re  m ig med 
en rig tig  ko rt bemæ rkning.

D e t er k la rt, at nå r jeg i  m it første indlæg har ka ld t 
hr. Lundberg en ansvarlig po litiker, bør det na turlig 
vis på stedet berigtiges, at m an komm er med den 
slags urigtige udtalelser, så meget desto m ere som hr. 
Lundberg åbenbart ikke  bryder sig om, at jeg kalder 
ham  en ansvarlig po litiker.

Jeg v il  i  øvrig t ikke  fortsæ tte debatten. Sagen er jo  
belyst fo rfra  og bagfra, og det er svært at finde på 
noget n y t at sige, m en jeg va r ikke  he lt tilfreds med 
det svar, jeg f ik  på spørgsmålet om, hvad der skal ske 
i  karreen Jagtvej-N ørrebrogade-Thorsgade-O dinsga- 
de. D e t er ikk e  fo r at yppe k iv  eller noget i den stil,

men det er, fo rd i jeg bagefter er kom m et t i l  at tæ nke 
på, om ikke den tekst, som v i har udform et i fæ lles
skab, måske kan efterlade nogle problem er, for det, 
der står, er, at nu kom m er der altså ikke denne uddan
nelsesinstitution, dvs. at den måske nok kom m er på 
et eller andet tidspunkt, og så er det, at man kan sætte 
sig i de beboeres situation, der ønsker at m odernisere 
deres ejendom, måske ønsker en le t sanering, eller  
hvad ved jeg. Skal de gennemføre sådan noget, hvis 
så uddannelsesinstitutionen alligevel kom m er om 5 år?

D et forekom m er mig, at v i på en e ller anden måde -  
det behøver måske ikke at væ re nu, m en så senere i 
hvert fa ld  -  f. eks. i en byplanvedtæ gt må gøre dem  
k la r  over, hvor de står he lt præcist i en sådan sag. 
D et va r det, jeg va r ude efter. Jeg ved ikke, om man  
kunne få  et tilsagn om, at v i f ik  en byplan fo r om rå
det, hvor disse ting blev klarg jort?

D et af m ind reta lle t Peder Boas Jensen og Jørgen 
Tved i  betæ nkningen om forslag t il dispositionsplan 
stillede prim æ re forslag om sagens henvisning t i l  fo r
nyet behandling i  udvalget jorkasted.es  med 44 stem
m er mod 7. Sam me m indretals sekundære forslag fo r 
ka s tedes  here fter med 32 stem m er mod 2. I  henhold  
t i l  forretningsordenens § 10, stk. 2, tilfø rtes  det fo r
handlingsprotokollen, a t socialistisk fo lkepartis grup
pe og den rad ikale gruppe undlod at stemme om det 
sekundære forslag.

D et andet m indretalsforslag (s tille t af Børge Oløe) 
om en tilfø je lse t i l  betæ nkningen fork as te de s  med 11 
stemmer mod 7. H ere fte r ve d to g e s  fle rta lle ts  indstil
ling med 40 stemmer mod 6. V ed  denne afstem ning t i l 
førtes det forhandlingsprotokollen i henhold t i l  fo rre t
ningsordenens § 10, stk. 2, at socialistisk fo lkepartis  
gruppe undlod at stemme.

Vedrørende betæ nkningen om forslaget t i l  byplan
vedtæ gt for karreen, begrænset af Rådmandsgade, 
Dagmarsgade, Æ girsgade og Mim ersgade, fra fa ld t  et 
m indretal (Peder Boas Jensen og Jørgen Tved) sit fo r
slag om sagens henvisning t i l  fo rnyet udvalgsbehand
ling. Samme m indretals forslag om en æ ndring af ved
tægtens § 2 blev fo rk a s te t  med 39 stemm er mod 2; 
i henhold t i l  forretningsordenens § 10, stk. 2,- tilførtes  
det forhandlingsprotokollen, at socialistisk folkepartis  
gruppe undlod at stemme.

D et af et andet m idreta l (Børge Oløe) frem satte fo r
slag om at forhandle med ejerne af m atr.-n r. 5744 for 
at form å dem t i l  at afstå fra  deres k rav  fork as tedes  
med 11 stemmer mod 7.

H ere fte r v ed to g e s  fle rta lle ts  indstilling med 40 stem
m er mod 6. I  henhold t il forretningsordenens § 10, 
stk. 2, tilførtes det forhandlingsprotokollen, at socialis
tisk fo lkepartis gruppe undlod at stemme.

EFTERSKRIFT. Nu - i efteråret 74 - har Bardinggrunden ligget ryddet, tom og 
indhegnet med et meget højt og solidt hegn i ca. 2 år, og vi er ikke bekendt 
med, at direktoratet har søgt om penge til de midlertidige institutioner.

Vores virksomhed har imidlertid ikke været helt resultatløs: 3. magi
stratsafdeling vil komme til at lave både midlertidige institutioner og en 
blivende legeplads, samt blivende børneinstitutioner og et uddannelsescenter 
på grundene mellem Dagmarsgade og Mimersgade mod Rådmandsgade - og vi står 
med en ny vifte af forsikringer om, at man vil hjælpe os med at lave en in
stitution for nogle af børnene i Røde Rose.

http://jorkasted.es/
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VORES MØDE

Allersgadegruppen blev dannet d. 8.2.1972 efter et møde på Rådmandsgade sko
le. Mødet blev til efter, at Frittergruppen havde udsendt en pjece til karreer
ne omkring Allersgade. Heri skrev de om en grund i Allersgade, der havde ligget 
tom hen i fire år, og hvorpå ejeren havde fået tilladelse til at opføre en 6-e- 
tages korridorejendom med 1-værelses lejligheder. Fritterne indbød os beboere 
til mødet, for at vi i fællesskab skulle kunne få stoppet byggeriet og indrettet 
et opholdssted for os voksne, samt en legeplads til børnene.

Der kom 20 beboere til mødet. Vi kom, fordi vi var interesserede i, hvad 
der skete i kvarteret; vi ønskede bedre forhold for områdets børn og voksne. 
Desuden var vi ærgerlige over at have set grunden ligge tom og ubenyttet hen så 
længe. Nogle kom måske for at finde ud af, hvad Røde Rose egentlig var.

Grunden til, at der ikke kom flere, var måske, at folk var bange for, at 
Røde Rose var en politisk (rød) gruppe. Man følte sig ikke i stand til at afse 
tid og energi på at få det offentlige til at indse manglerne i kvarteret. Dog, 
senere,da vi indsamlede underskrifter, var langt de fleste beboere i området 
velvilligt indstillede. Så det er nok et spørgsmål, om folk foretrækker at bli
ve hjemme og vente på at se resultatet af andres arbejde, sammen med det, at 
mange måske ikke rigtigt troede på, at det kunne lade sig gøre.

VI TAGER FAT

På mødet blev det besluttet at afsende breve til ejeren, til kommunen og 
det saneringsselskab (Det Almennyttige Saneringsselskab), man i Frittergruppen 
havde fundet ud af ville lave sanering i karreen. Der blev nedsat et skriveud
valg, og vi aftalte at mødes 14 dage efter for at gennemgå forslagene til bre
vene. På dette møde blev vi enige om at danne beboerkomiteen, der kom til at be
stå af 2 fra Frittergruppen og 5 af os fra karreen. Vi skulle så afsende breve
ne til ejeren med tilbud om at købe eller leje grunden, til kommunen om at 
standse byggetilladelsen og derefter stille grunden til rådighed til en lege
plads, og endelig brevet til saneringsselskabet om at de skulle gøre deres ind
flydelse gældende for at standse ejeren og stille grunden til vores - beboernes 
- disposition.

For at blive flere, og for at finde ud af, hvor mange beboere, der ville 
støtte vores initiativ, indsamlede vi underskrifter i de karreer, hvor vi hav
de omdelt mødeindbydeIsen, og brugte samtidig lejligheden til at få optalt, hvor 
mange børn, der egentlig boede omkring Allersgade. Før underskriftindsamlingen 
havde vi duplikeret en orientering om sagen og kopier af brevene. Dette materi
ale blev delt ud til beboerne i området, og 2-3 dage senere kom vi så på et an
givet tidspunkt og bad om underskrift.

Ca. halvdelen af vores omkring 1000 husstande (675 voksne) var med til at 
sende brevene, som så blev afsendt d. 23. marts. Der var tre af os, som under
skrev hver sit brev med angivelse af deres telefonnummer, og som også havde på
taget sig at rykke modtagerne for svar, hvilket da også skulle vise sig at være 
nødvendigt.

se evt. bilag 
nr.l, s.440

se evt. bilag 
nr.2, s.440 
se evt. bilag 
nr.3, s.440
se evt. bilag 
nr.4, s.441
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VI VÆBNER OS MED TÅLMODIGHED

Sidst i april havde vi efter utallige opringninger fået nogle telefoniske 
svar. I kommunen var man meget interesseret i sagen, men havde imidlertid bare 
sendt den videre til saneringsselskabet. Det var jo ikke lige det, vi havde bedt 
om. Ejeren var imponeret over vort brev og de mange underskrifter og lovede at 
sende os et salgstilbud midt i maj. Saneringsselskabet ville gerne støtte os.
De havde fået brev fra kommunen i sagen og vi ville få svar samtidig, hvilket 
ville sige midt i maj.

se evt. bilag Sidst i juni fik vi svar fra saneringsselskabet, hvor de oplyste, at de var
interesseret i at købe grunden, og hvis det lykkedes, ville de optage forhand
linger med os om en midlertidig benyttelse af grunden. I august oplyste kommu
nen telefonisk, at man endnu ikke havde hørt fra saneringsselskabet.

Saneringsselskabet oplyste samtidig, at de ikke ville rykke ejeren mere, da 
man i saneringsselskabet var bange for, at ejeren ville forhøje salgsprisen, 
hvis saneringsselskabet for tydeligt viste, at man var interesseret i at købe 
grunden. Endelig d. 29. august fortalte ejeren, at han havde sendt feaneringssel- 
skabet sit salgstilbud, da han mente, at der nok var flere penge der, end hos 
os.

VI TABER TÅLMODIGHEDEN - OG OPGIVER

Den 7. september 1972 holdt vi så vores sidste møde. Vi var kun fire, der 
var mødt op, heraf de to fra frittergruppen, selv om alle 20 fra møderne på Råd
mandsgade skole var blevet indbudt.

Vi havde fået brev fra saneringsselskabet om, at de ikke havde fået ejerens 
salgstilbud, men at de da ville lade os det vide, hvis der skete noget i sagen.

Vi var modløse og blev enige om at opgive sagen, da resten af beboerne ikke 
viste større interesse, og besværlighederne tilsyneladende var så store som de 
var. Vi havde måske haft for store forventninger.

Måske skulle vi have prøvet at få møder i stand, selv om det med alle par
ters uvilje til at tage sig af sagen nok heller ikke havde hjulpet. Siden fandt 
vi nemlig ud af, at magistratens 4. afdeling d. 4. september 1972 endnu engang 
havde forlænget ejerens byggetilladelse - til trods for, at overborgmesterens 
afdeling i april havde sendt dem en kopi af et brev til saneringsselskabet ved
lagt vores brev og en kopi af ejerens ansøgning om byggetilladelse fra 1967 samt 
af byggetilladelsen fra juni 1971. - Byggetilladelser skal nemlig forlænges en 
gang om året, hvis de ikke bliver udnyttet. Ejeren af tomten havde allerede fået 
sådanne forlængelser i 1969, 1970 og 1971. Sidst havde han søgt forlængelse d. 
18.7.72. I fjerde afdeling sagde man bagefter, at det "var en smutter". Men det 
var nu en særdeles beklagelig smutter - det betød nemlig, at det ville blive 
meget dyrere for kommunen eller saneringsselskabet at købe grunden.

se evt. bilag 
nr.6, s.441
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Noget som vi havde håbet på ville være med til at hjælpe til med at lægge 

pres på sagen, var pressen, som vi også sendte brevene til i marts. En af os 
fik da også to minutter i radioens "kvart-i-fire"-udsendelser, og Politiken 
skrev en artikel, medens Nørrebrobladet havde vores sag med i et par numre. Men 
der var ingen af dem, der fulgte sagen op, hvad der nok havde været nødvendigt.

VI HAR SÅET ET FRØ

Vores anstrengelser ser dog ikke ud til at have været helt forgæves. Der er 
nemlig i forbindelse med saneringsselskabets arbejde med vores karré opstået en 
ny beboerkomité i 1973. Denne har ved henvendelse til kommunens udvalg for tra
fik- og byplanlægning henvist til vores breve i et nyt forsøg på at få standset 
ejerens byggetilladelse, hvad der nu er lykkedes.

Endvidere har saneringsselskabet i slutningen af november 1973 udarbejdet 
en meget lempelig saneringsplan for vort område, hvor de kun river 5 opgange 
ned, og iøvrigt indretter gårdene til leg og ophold. Vi kan måske trøste os med 
at vores tidlige henvendelser til dem har "været med til, at de har været lidt 
påpasselige med ikke at fare for voldsomt frem.

SUPPLEMENT

Hele kvarteret blev den 7.5.73 indbudt til møde om dispositionsplanen for 
Dagmarsgadeområdet. Oplægget til mødet var Røde Rose nr. 7. Der deltog ca. 10 
fra vores karré, og vi enedes om at mødes igen for at drøfte saneringen i vores 
karré.

se evt. bilag 
nr.8 , s.442

Vi fortsatte med indhentning af oplysninger, bl.a. var vi interesseret i bo
ligkommissionens nye bedømmelse af lejlighedernes standard, men den fik vi ikke. 
Vi fik derimod fat på den nye ejendomsvurdering og sammenlignede med vurderin
gen fra 1969 i håbet om, at der ville være en sammenhæng mellem fald i ejendoms
værdien og en kommende nedrivning.

På vort første møde den 7.6.73 i den nye beboerkomité startede vi indsamlin
gen af oplysninger om økonomi samt praksis om genhusning i forbindelse med sane
ring. I vores karré er vi tre slags beboere: lejere, andelshavere og ejerlejlig
hedsejere. Ved kontakt til saneringsejendomme på Vesterbro fik vi nogle tal ved
rørende erstatninger i forbindelse med sanering af ejer- og andelslejligheder.
Vi forsøgte også at få forhåndsoplysninger om planen hos saneringsselskabet. Ved 
skriftlig henvendelse bad vi samtidig Borgerrepræsentationens byplan- og trafik
udvalg om at sørge for, at byggetilladelsen på tomten i Allersgade ikke forlæn
ges, idet det vil være i strid med det dispositionsplanforslag, som dengang lå 
hos udvalget. Kopi til Wassard.

Der kom omgående svar fra Saneringsselskabet, som intet oplyste, og bad os 
vente til planen var offentliggjort. Først i juli spurgte byplan- og trafikud
valget magistraten om en kommentar til vores brev.



271

se evt 
nr.7, :

se evt, 
nr.9, i

se evt 
nr.1 0,
se evt 
nr.1 1,
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, bilag 
i.441

. bilag 
>.442

bilag 
s.443
. bilag 
s. 444

En fornyet forespørgsel til Saneringsselskabet i slutningen af august resul
terede kun i et flabet svar uden oplysninger om den kommende saneringsplan, vi 
skulle fortsat vente.

I begyndelsen af oktober 1973 fik vi fingre i magistratens svar (Wassard) 
til byplanudvalget, hvori han lover om fornødent at forhindre en fornyelse af 
byggetilladelsen ved et forbud mod byggeriet på tomten i Allersgade. Den 29.10. 
skrev vi til 2. afdeling og bad om Boligkommissionens nye bedømmelse af karre
ens ejendomme. Siden har det vist sig, at samme dag har 4. afdeling anmodet mil
jøministeriet om at nedlægge forbud mod byggeriet, hvilket miljøministeriet gjor
de den 6.11.73.

Efter at Saneringsselskabet var færdig med saneringsplanen for karreen, holdt 
Saneringsselskabet den 30.11. møde med ejerne og udsendte derefter "det gule hæf
te" til beboerne. I begyndelsen af december holdt Saneringsselskabet tre orien
teringsmøder for beboerne fra hver sin del af karreen.

Beboerkomiteens sidste opgave i 1973 var udsendelse af en indbydelse til 
karremøde om indsigelser mod saneringsplanen. Mødet var den 9.1.74 og der del
tog 24. Selv om planen var lempelig fandt vi grund til indsigelser. Vi sammen
satte et brev til Saneringsselskabet, hvori vi bad om, at kravene til moderni
seringerne fastlægges nøje, at tomten sikres til offentlige formål, og at p- 
pladseme i passagen flyttes. Vi lovede at komme med vores eget forslag til ind
retning af friarealerne. Pa mødet vedtog vi at organisere en bytteordning, så
ledes at folk, der skal udsaneres kan få en lejlighed i karreen, hvis de ikke 
ønsker at flytte fra kvarteret. Det kan gøres fordi, at den der flytter i stedet, 
overtager den udsaneredes genhusningsrettigheder.
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Vi holdt nyt karremøde den 13.2., hvori der kun var 8 , der deltog. Vi talte 

om de 2 gårdrydninger, som indgår i saneringsplanen, og deltagerne fra gården 
ved Nørrebrogade enedes om at indkalde til et møde for alle i den del af karre
en. Den anden del af karreen kom ikke igang bl.a. på grund af usikkerheden om
kring nedrivningerne og mulighederne for at råde over tomten.

De næste 3 måneder holdt vi jævnligt møde i gruppen vedrørende gårdrydning 
i Nørrebrogade-enden. Disse møder endte med et forslag til gårdens indretning. 
Forslaget er midlertidigt henlagt på grund af usikkerheden om saneringsplanens 
gennemførelse. Da der indgår nedrivning af lejligheder, er det tvivlsomt, om sa
gen kan køre som gårdrydning.

I midten af april vedtog Saneringsselskabets bestyrelse saneringsplanen uden 
ændringer.

Magistratens 2. afdeling sendte 7.5. Boligkommissionens kommentarer om sane
ringsplanen til Saneringsselskabet. Disse kommentarer er meget negative, bl.a. 
kritiseres, at der ikke er taget stilling til andet end brandmæssige modernise
ringer, at der indgår nedrivning af den bedste ejendom i karreen, som har både 
bad og centralvarme, samt at lysforholdene ikke bedres væsentligt for den øvrige 
del af karreen. Vi fik fat i dette brev efter tip fra Saneringsselskabet, nok 
givet med den bagtanke, at vi skulle støtte Saneringsselskabet. Vi drøftede bre
vet og indkaldte til nyt karremøde 22.5. Der var 15, som deltog i mødet. Der 
blev nedsat en arbejdsgruppe, der skulle udforme et brev til Borgerrepræsenta
tionen med spørgsmål om bl.a. inddragelse af enkelte fugtige stuelejligheder til 
fælles formål og en anmodning om en byplanvedtægt. Brevet blev omdelt til hele 
karreen. Vi holdt møde om brevet den 13.6. og enedes om at dele brevet i 2 de
le - et til partierne og et til Boligkommissionen. Nye skrivegrupper blev ned
sat, og det nye brev til partigruppeme blev omdelt i karreen til orientering 
inden underskrifterne indsamledes den 20.6. Vi fik ca. 200 underskrifter, som 
medsendtes til partigruppeme i Borgerrepræsentationen. Brevet og underskrifter
ne sendtes sammen med et følgebrev til Saneringsselskabet, Magistratens 4. afde
ling, byplankontoret og overborgmesteren med diverse anmodninger.

I selve brevet beder vi om en byplanvedtægt med højeste udnyttelse på 1,25 
og med tomten i Allersgade som grønt område. Ingen svarede skriftligt, men vi 
har ringet til alle gruppeformænd, og de fleste har givet mere eller mindre val
ne tilsagn om støtte. Kun VS lovede at lave et byplanforslag, men inden det blev 
færdigt, fik byplanudvalget et forslag fra magistraten. Forslaget falder meget i 
tråd med det, vi ønsker. Det grønne område er 4 gange så stort, som det område, 
vi ønskede. Fra magistratens side ønskede man at få forslaget hurtigt igennem i 
Borgerrepræsentationen uden yderligere udvalgsarbejde. Kun de Radikale havde ind
vendinger, men partiets repræsentanter kom ikke til det sidste udvalgsmøde. For
slaget blev derfor sendt til Borgerrepræsentationen, hvor det blev vedtaget den 
24.10 med 33 for, 2 imod (Radikale) samt 2, der undlod at stemme (Fremskridts
partiet) .

I begyndelsen af juli stillede vi Boligkommissionen en række spørgsmål.
Med 2 dages mellemrum modtog vi 2 breve fra overborgmesteren, der ville huske 

vores anmodning og spørgsmål til Borgerrepræsentationen og Boligkommissionen. 
Byplankontoret meddelte os, at vores brev til dem var blevet sendt til 4. afde
ling.

se evt. bilag 
nr.12, s.444

se evt. bilag 
nr.13, s.445 
se evt. bilag 
nr.14, s.445 
se evt. bilag 
nr.16, s.446

se evt. bilag 
nr.18, s.447

se evt. bilag 
nr.15, s.446
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Torsfttg den 12. september 1974 '  ' ~  NØRRF.RR

legeplads
- Siden 1968 har grunden i 

Allersgade 8-10 ligget tom, si
ger man i Røde Rose-beboer- 
komiteen. Det er en plads på 
over 800 kvadratmeter, og den 
kunne blive et fint sted for bå
de børn og voksne ikke alene 
fra Allersgade-karreen, men 
også fra ejendommen mellem 
Gormsgade og Allersgade - en 
lang asfaltarm, der blev opført 
i slutningen af 60’eme. Også de 
ældre i pensionistboligerne 
kunne få glæde af pladsen i 
Allersgade, hvis der blev lavet 
noget fornuftigt ud af den. Vi 
har prøvet alle reglementerede 
muligheder - uden resultat, og 
når vi ikke kan få rimelige vil
kår på den måde, må vi skaffe 
os dem selv.

En sludder for 
en sladder

I foråret 1972 var vi ca. 700 
mennesker fra vores og de om
liggende karreer, der prøvede 
at få grunden udlagt til lege
plads. Vi bad ejerne - kom
manditselskabet Central Plan 
Vest - om at sælge grunden til 
os eller leje den ud til os. Vi 
bad kommunen om at stoppe 
byggeplanerne og stille den til 
rådighed for os. Og vi bad sa
neringsselskabet, der allerede 
den gang arbejdede med en sa
neringsplan for vores karre, om

Allersgade-tomten blev til

Beboerne har kunnet glæde sig over gode tilførsler af bygningsmaterialer til kvarterets nye legeplads. På billedet er 
nogle snåpurke i fuld sving med hammer og søm.

Beboerne i kvarteret har tabt tålmodigheden og har selv taget affære 
—  også for at hindre, at Røde Rose-kvarteret får en ny Top House- 
skandale
Røde Rose-kvarteret —  firkanten mellem Nørrebrogade— Jagtvej— Tagensvej —  fik i 

weetTendén en ny legeplads til nogle af kvarterets mange børn. Det er byggetomten Al
lersgade 8— 10, der i flere år har ligge ubenyttet hen som en affaldsnlads til crgelse for 
kvarteret, hvis beboere gang på gang har krævet den sikret til noget fornuftigt —  uden 
myndighedernes reaktion. I lørdags tog de selv fat og fik med bistand fra mange sider 
pladsen ryddet, hvorefter man gik i gang med at få lavet en legeplads, samtidig med at 
det blev slået fast, at en Top-House-skandale vil man ikke udsættes for en gang til.
En legeplads 
på en weekend

Det er Røde Rose/Beboer- 
Vom i teen i AIlersgade-Dag- 
marsgade-Thorsgade-N ørrebro- 
gade, der længe har løbet de 
kommunale og andre instanser 
på dørene for at få en byplan, 
der sikrer, at Allersgade-tom- 
ten udlægges til grønt område, 
som nu selv har taget affære.

Der var forinden omdelt 800 
løbesedler med opfordring til 
beboerne i kvarteret om at 
komme ned og være med til at 
få lossepladsen ryddet og en 
legeplads stablet på benene, og i løbet nf w/v'-nnricn fik man 
ikke alene pladsen ryddet for 
de værste uhtimskheder, men 
man fik også under oprydnin
gen et vældigt læs brædder og 
andet byggemateriale, der kun
ne bygges huse af på den nye 
legeplads og opstilles borde og 
bænke.
Så må vi selv...

Det ville være synd at sige, 
at beboerne har handlet over
ilet ved nu selv at tage fat. Der 
findes 1 forvejen kun én lege
plads i et kvarter med 2300 
børn, og alene i Allersgade- 
karreen er der godt 400 hus
stande med ca. 100 børn, hvis 
lege- og opholdsmuligheder 
stort set er begrænset til ga
derne.

Brevet til Boligkommissionen resulterede i et møde med dens arkitekter. Det 
se evt. bilag aftaltes, at vi skrev referat af mødet og derefter sendte det til godkendelse,
nr.19, s.448 Referatet blev sendt 1.8.74, men blev først returneret 20.11. med en række korn-
se evt. bilag mentarer. Boligkommissionens arkitekter havde således ændret nogle af deres svar.
nr.20, s.449 Samtidig fik vi svar på vores spørgsmål om fugtige lejligheder, som pludselig er

blevet tørre, i alt fald efter Boligkommissionens mening.
På spørgsmålet om forsanering af gården ved Nørrebrogade fik vi et uforståe

ligt svar fra 4. afdeling.
I slutningen af august besluttede vi at besætte tomten i Allersgade, hvilket 

se evt. bilag skete 7.9. Vi sendte en opfordring til alle beboerne i karreen og de tilstødende
nr.17, s.446 ejendomme om at være med til at indrette tomten til legeplads for karreens børn.

Den 18.9. underrettede VS os om, at en byplanvedtægt var på vej, og den 
25.9. fik vi tilsendt det trykte byplanforslag med magistratens indstilling, 
hvori der henvises til beboerkommiteens brev i juni til partigruppeme.

Den 3.10. sendte Wassard byplanforslaget til os uopfordret, og som tidligere 
nævnt, blev det siden vedtaget.

http://n�rrf.rr/
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Beboerkommiteens arbejde gennem 3 år har endelig fået et positivt udfald, 

idet tomten, som ønsket, er blevet udlagt som grønt område, endog er området 
udvidet til det firedobbelte; men vi må dog være opmærksomme på, at en byplan
vedtægt ikke er en handlingsplan, så der kan gå mange år, førend det grønne 
område bliver etableret. I begyndelsen af november fik vi fra Wassard en ko
pi af et brev til Saneringsselskabet, hvori Wassard anmoder Saneringsselskabet 
om at tage saneringsplanen op til ny behandling, idet man beder Saneringsselska
bet om at tage den nye byplanvedtægt i betragtning.

Ved en telefonsamtale til Saneringsselskabet i slutningen af november fik vi 
oplyst, at saneringsplanen lå stille, og at den sikkert først ville blive taget 
op i begyndelsen af 1975, så vi har måske mulighed for at påvirke Saneringssel
skabet, hvis vi sender et saneringsforslag for karreen.
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VORES UDGANGSPUNKT

1 vores kvarter er vi mange enlige mødre. Hvis vi skal gå om aftenen, til 
møde eller bare en tur i biografen, hvad skal vi så gøre med barnet/børnene?
Det er for dyrt altid at skulle betale babysitter. Det er hverken godt for bar
net eller en selv, hvis man er tvunget til at sidde hjemme hver aften - man 
biir let ensom og går lidt i stå. Og det er heller ikke altid godt at tage bar
net med ud til vennerne - det er forstyrrende for barnet og distraherende for 
moderen (eller faderen).

Par har det lidt lettere - men har alligevel de samme problemer ind imellem. 
Somme tider vil man jo gerne gå ud sammen - og så må man betale en babysitter - 
og det er stadig dyrt. Man kan også skiftes til at gå til møde eller bare ud; 
men hvis man har mange aktiviteter ender det bare med, at man mødes i entredøren 
en gang imellem. Og ofte er det den samme part, der får lov til at sidde hjem
me og kukkelure (som regel kvinden), og det skaber også problemer.

I vuggestuen snakkede vi tit om, at når sagerne stod sådan til, så måtte en 
bømepasningsordning for alle røre løsningen. Men vi fik ikke rigtig gjort noget 
ved det. Efterhånden som der blev dannet mange grupper i kvarteret, fik mange 
mulighed for at snakke om, hvor besværligt det var med at få passet børn, når 
man skulle til møde.

VI GÅR IGANG

Til slut tog kommunikationsgruppen i vuggestuen endelig skridtet til at ind
byde til møde mellem:
1) forældre til børn i vuggestuen
2) aktive i andre Røde Rose grupper
3) gamle elever fra vuggestuen, som kunne røre interesserede i at passe børnene.

På mødet skulle man bl.a. snakke om, hvem der skulle røre babysittere - for
ældre på skift eller gamle elever eller måske bare interesserede fra kvarteret.

Det var også et problem, hvor børnene skulle passes. Nu var vi så heldige 
at råde over vuggestuens lokaler; det var jo forældrenes vuggestue, og de 
stillede den til rådighed for ordningen. Men nogen syntes det var nemmere og 
hyggeligere at passe ungerne hjemme hos sig selv.

Hvis vi skulle have pædagoger og elever til at passe vores børn, ville der
også komme et pengespørgsmål ind i billedet.

Og endelig en vigtig ting: hvem kunne få sine børn passet? Skulle det røre
for alle, der havde lyst, eller kun for de aktive i grupperne?

Der mødte kun 9 op til det første møde - kun piger - i november 1972. Der 
blev holdt endnu et møde i december, og der besluttede vi at starte fra januar 
1973.

Vi blev enige om, at ordningen skulle omfatte børn af aktive i grupperne og 
vuggestuens børn. Det kunne også blive til 70 børn. Det skulle røre en betin
gelse for at få sit barn passet, at man selv tog en bømepasningsvagt 1 gang om 
måneden. Pasningen kom altså hovedsageligt til at hvile på forældrene.

Vuggestuen blev valgt som pasningssted, dels fordi vuggestuens børn følte



si§ hjemme der, dels fordi der var masser af plads, legetøj, badeværelse, sen
ge osv. Og selv om den lå i yderkanten af Røde Rose kunne alle dog nå til den 
på overkommelig tid.

Der blev oprettet en girokonto 'Røde Roses børnepasning'. De, der ville 
bruge ordningen, skulle betale et indskud på 25 kr., og 10 kr. i slutningen 
af hver måned samt 1 kr. for hver gang, man havde fået sit barn passet.

Disse penge skulle gå til professionelle babysittere, hvis nogen skulle 
blive syge, eller hvis der var ekstra mange børn.

Den 2.1.1973 startede ordningen så med 5 par og tre enlige mødre, som skulle 
skiftes til at passe børnene. Det skulle ske tirsdag, onsdag og torsdag fra 
18-24. Det betød en vagt til hver om måneden.

De næste måneder gik temmelig gnidningsløst. Det var forbavsende få, der 
benyttede ordningen, og det var sjældent der var over to børn på en aften. Pen
gene til professionelle babysittere fik vi slet ikke brug for, så for dem fy
rede vi en mægtig 'lær hinanden at kende fest' af, oppe i vuggestuen. Gennem 
Rosenbladet blev alle, der var med i ordningen, både børn og voksne, plus 
eventuelle interesserede, indbudt. Det blev en mægtig succes, dels fordi vi 
nu blev så mange, at vi kunne udvide ordningen med mandag, dels fordi både 
børn og voksne blev mægtig godt rystet sammen. Desuden blev der skabt et sam
menhold på tværs af de hidtil bestående grupper, fordi der mødte flere op fra 
hver gruppe.

Y2I§§_erfaringer

Vi holdt hver måned et status-møde, hvor vi lagde vagtliste for næste måned 
og snakkede om eventuelle problemer. Men det var egentlig overflødige møder - 
vi kunne lige så godt have tildelt hinanden en bestemt vagtdag i hver måned, og 
så nøjedes med at indkalde til møde, når der var virkelige problemer. De fleste 
der var med, havde jo også andre møder + 1 bømepasningsvagt om måneden, så det 
blev lidt for meget.

En stor ulempe var også, at det med at minde folk om, at de skulle have vagt, 
hang på én person. Det var meningen, at man skulle skrive sit barn på en liste 
dagen før, hvis man ønskede, at det skulle passes.

Den, der administrerede girokontoen, kom også i vuggestuen, kontrollerede 
bømelisten og ringede til vagten, hvis denne havde telefon. Hvis ikke, skulle 
vagten ringe til hende og høre, om der var børn at passe. Det var et besværligt 
system og meget bindende for den, det hang på. Det kunne nok have røret nemme
re, hvis vi stolede lidt mere på hinandens hukommelse og selv lod dem, som skul
le passe børnene den pågældende aften, se efter på listen.

Vi nåede op på 25 aktive medlemmer (9 par og 7 enlige). Men i maj startede 
frafaldet. Først var der nogen, der flyttede; så var der enkelte par, som syn
tes, at det ikke kunne betale sig med ordningen; de kunne sagtens få barnet 
passet hos naboen eller lignende. Nu er det jo sadan i Røde Rose, at de fleste 
aktive kendte en hel del mennesker i deres egen karré; og derfor fik man ordnet 
børnepasningsproblemet på en meget nemmere måde, idet barnet blev passet hos de 
samme folk hver gang, ofte hele natten. Dette var meget tryggere for bamet. 
Desuden var gangafstanden så heller ikke så stor.

Babysitterordningens store fejl var nok, at der i virkeligheden var for 
mange mennesker med i den. Hvis man kun fik passet sit barn en eller to gange
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om måneden, så nåede barnet aldrig rigtig at lære sine babysittere at kende. Så 
kunne det som regel ikke falde i søvn, inden det blev hentet kl. 24, og så var 
det umuligt hele næste dag.

De, som trods alt virkelig havde gavn af ordningen, var nok de enlige. For 
dem var det en stor hjælp, hvis de skulle til noget fast én gang om ugen, f.eks. 
aftenskole eller møde.

Lige så stille opløstes ordningen i løbet af sommerferien. Ingen kunne rig
tig få den startet igen. Det var nu meget ærgerligt, måske især fordi det var 
en god måde at lære hinanden og børnene at kende på - og det var en god måde at 
hjælpe hinanden på.

Hvis vi skal forsøge igen, skal det måske være opgangsvis eller karrévis.
Så er det lettere at aftale pasningen med hinanden efterhånden; børnene kender 
de steder, de bliver passet, og de kan eventuelt overnatte. Det ville ikke skabe 
den store administration af girokonto og telefonopringninger.

Men så er der bare problemet: hvordan kommer man i snak med hinanden i en 
opgang eller i en hel karré? Men det kommer måske af sig selv, hvis man har 
børn, og man ved, at andre steder i kvarteret har folk lign. ordninger.

VoresjD lager

Her i Røde Rose vil vi måske forsøge en bømepasningsordning igen i den nye 
integrerede institution i Heimdalsgade. Den bør så være for alle i kvarteret.
Vi må nok indse, at det stadig er svært at lave noget karrévis eller opgangs
vis; der er endnu mange steder, hvor folk slet ikke kender hinanden. Vi bør så 
prøve med nattepasning. Der er 3 institutioner i kvarteret nu, Lerbakkehus, Heim
dalsgade og vuggestuen og der skulle være basis for at samle nogle flere for
ældre gennem dem. Nu da vi har erfaringerne ved vi, hvad vi skal passe på næste 
gang. Denne gang vil vi altså f.eks. også invitere dem i kvarteret, der ikke er 
aktive i grupperne, og forsøge at få ungerne passet natten over.
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TRIV-SELV - ET LEVENDE EKSEMPEL

Her i vores gade, en mindre, småtrist Nørrebro-gade omfattende 35 ejendomme, 
har vi lavet en gadeforening- Formålet med den er at skabe bedre forhold for os 
beboere, fordi vi har indset, at kun i fællesskab kan man realisere nogle af de 
gode ideer, som næsten alle har, men ingen alene kan udføre. Vores gadeforening, 
der har det sigende navn Triv-selv, eksisterer nu på 3. år og har i dette tids
rum nået flere håndgribelige resultater, fået iværksat mange forskellige aktivi
teter og endelig, hvad der er det vigtigste, medført en rar stemning i gaden.
Det uforpligtende nik-i-forbifarten til medbeboeren er blevet afløst af sludren 
oti fælles problemer og interesser, man låner ting hos hinanden, passer hinandens 
børn iii.m. Kort sagt, man er begyndt at komme hinanden lidt mere ved end tidligere

DET HELE BEGYNDTE TOD ET TILFÆLDE

En beboer i et hus med ejerlejligheder havde smækket sig ude, blev nødt til 
at bede om hjælp hos naboerne, og ved fælles hjælp klaredes problemet. Denne 
episode gav anledning til et opgangsfællesskab i form af månedlige fællesspis
ninger, indkøb af fælles vaskemaskine, indretning af fælles brusebad og mørke
kammer på loftet, nymaling af hovedtrappen, 'fødselsdagsrundstykker' osv. End
videre blev der af disse beboere arrangeret en mægtig fastelavnsfest for alle 
gadens børn.
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se e v t .  b i la g  
n r . l ,  s . 452

Samme v in te r  reagerede f l e r e  a f  gadens beboere på opfordringen i  e t  Røde 
R ose-b lad  om a t komme t i l  en række møder om ydre Nørrebros m iljø -  og b o l ig f o r 
h o ld . Sa småt begyndte f l e r e  uafhængigt a f  hinanden a t tænke på a t e ta b le r e  e t  
b eb o erfæ llessk a b , og med bageren, h v is  b u tik  er  den en este  i  gaden, som kon takt
led  fand t en mindre gruppe sammen. Det b e s lu t te d e s , a t man sk u lle  arrangere en 
s to r  S e t . H a n s-fest i  gaden. F lere  b le v  draget ind i  arb ejd et med a t planlægge 
arrangem entet, b l .a .  ved hjælp a f  en d u p lik eret fo ld e r , som om deltes t i l  a l l e  
hu sstan d e. E fte r  a d s k i l l ig e  h y g g e lig e  møder og fo r b e r e d e lse r  løb  g a d efesten  a f  
s ta b e le n . Den a fh o ld te s  i  'a n læ g g et', e t  indhak midt i  gaden mellem to  husblok
k e . Der d e lto g  små 300 beboere og to  ork estre  s p i l le d e ;  fæ lle s s p is n in g , e t  væld 
a f  k u lø r te  lamper, konkurrencer fo r  børnene og a s fa ltb a l  var de v ig t ig s t e  in g r e 
d ie n se r  i  f e s t e n .

B a g efter  un derstregede de e fte r fø lg e n d e  p a ss ia r e r  rundt i  gaden, a t der var 
grobund fo r  a t v id e r e fø r e  beboers am virket. Det næste sk r id t på v e jen  var tanken  
om a t s t i f t e  en gad eforen in g . Denne b e slu tn in g  byggede i  høj grad på t in g ,  som 
beboerne var begyndt a t snakke med hinanden om, og som kun var genn em førlige , 
h v is  der var mange, der sto d  bag. Vores gårde var um anerligt t r i s t e ,  h u sfacader
ne g r å s o r te , p ark erin gsforh old en e u o v ersk u e lig e , 'an læ gget' u b ru g e lig t o sv . Men 
også t in g  a f  mere s e ls k a b e l ig  a r t  havde in te r e s s e ,  eftersom  d e t jo  var en f e s t ,  
der havde s a t  gang i  d e t h e le .

SÅ LAVEDE VI EN FORENING

R e su lta te t  b le v , a t i  oktober 1971 dannedes foren ingen  T r iv -s e lv  på en s t i f 
tende g en era lfo rsa m lin g . Der v a lg te s  en syv mand s to r  b e s ty r e ls e  t i l  v a r e ta g e lse  
a f  foren in gen s opgaver e f t e r  e t  sæt vedtæ gter, som isæ r u d a d til s k u lle  være fo r 
en in gens fundament. Over h a lv d elen  a f  gadens beboere indm eldte s ig  form ed elst 
10 kr. i  foren in gen . Som s in  fø r s te  opgave lod  b e sty r e lse n  udarbejde e t  spørge
skema, der b le v  omdelt t i l  sa m tlig e  husstande. Et væld a f  gode id e e r  fremkom på 
denne måde, sam tid ig  med a t  spørgeskemaet gav e t  førsteh ån d sin d tryk  a f  h v ilk e  
a k t iv i t e t e r ,  man f ø r s t  og fremmest ønskede a t få  s a t  igan g. Hermed havde man 
noget f a s t  a t gå ud f r a , og i  de fø lgend e måneder var der s to r  m ø d ea k tiv ite t  
på den lo k a le  s k o le ,  hvor foren in gen  le je d e  s ig  ind .

På d is s e  møder b lev  der b l .a .  dannet h e le  9 arbejdsgrupper, som gennem snit
l i g t  b estod  a f  5-6 p erson er. Hver gruppe s k u lle  tage s ig  a f  en bestem t opgave: 
gårdrydning, facadem aling og ændring a f  anlæ gget, p ark erin gsforh o ld , sk ovtu re, 
a n d e sp il , f i lm , t e a te r ,  f e s t  og loppemarked. For a t s ik r e  den fornødne kontakt 
grupperne im ellem  s k u lle  b e sty r e lse n  sa v id t  m uligt være rep ræ senteret ved 
m indst e t  medlem i  hver gruppe. De f l e s t e  grupper kom h u r tig t  i  gang, mens en
k e lt e  ikke opnåede sy n d er lig e  r e s u lta te r .

Mangelen på egnede lo k a le r  t i l  de fo r s k e l l ig e  arrangementer var s p e c ie l t  i  
den fø r s te  t id  e t  problem fo r  foren in gen . Man måtte l e j e  s ig  ind på sk o le r  og 
i  d et lo k a le  medborgerhus; og d et kunne ia g t ta g e s , a t  jo  længere væk lo k a le t  l å ,  
des fe r r e  kom d er . Kommunikationen grupperne og beboerne im ellem  s ik red es  d e ls  
v ia  e t  udhængsskab, d e ls  ved hjælp a f  en g a d ea v is, som med nogenlunde regelmæs
s ig e  mellemrum om deltes t i l  a l l e  husstande. B estyre lsen  udgjorde red aktionen , 
og a l l e ,  der havde noget på h je r te ,  kunne få op taget deres indlæ g.
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Foreningens økonomi har fo r u n d e r lig t  nok a ld r ig  været noget s y n d e r lig t  p ro 
blem, t i l  tro d s fo r  a t der medgår en d e l t i l  l e j e  a f  lo k a le r , a fv ik l in g  a f  arran
gem enter, s t e n c i l s ,  p ap ir  m.m. Pengene t i lv e j e b r in g e s  fr a  k o n tin g e n te t , fra  lo p 
pemarkeder og fr a  de 4-5  å r l ig e  a n d e sp il. Ikke m indst den s id stn æ vn te  a k t iv i t e t  
kan være g iv t i g ,  udover a t  mange mennesker, der ikke d e lta g e r  i  fo ren in g en s øv
r ig e  arrangem enter, her kan fin d e  sammen.

T i l  tro d s fo r  a t d et f ø r s te  fo ren in g så r  var såre  h e k tisk  b le v  d et på den
næste gen era lfo rsa m lin g  b e s lu t t e t  a t ændre foren in gen s s tru k tu r  r a d ik a lt .  Hen- se  e v t .  b i la g

o • • rir .2 s • 4- S 2s ig te n  hermed var a t få  b redt a rb ejd et mere ud t i l  grupperne. Ændringerne i
foren in gen s vedtæ gter g ik  isæ r ud på a t omdanne b e s ty r e ls e n  t i l  en l i l l e  t r e 
mandsgruppe, der s k u lle  varetage k a sse fo r r e tn in g e m e , s ik r e  kommunikationen t i l  
gadens beboere så v e l som u d a d til og indkalde t i l  møder. Grupperne f ik  h e r e f te r  
r o l le n  som foren in gen s fundament, og a l l e  v ig t ig e  a fg ø r e lse r  s k u lle  tr æ ffe s  på 
beboermøder. Lokalespørgsm ålet b le v  endvidere l ø s t  ved a t foren in gen  le je d e  e t  
kæ ld erlok a le  i  gaden. E fter  en mindre is ta n d s æ tte ls e  har d e t h o v e d sa g e lig t  væ
r e t  anvendt t i l  gruppe- og beboermøder, samt t j e n t  som f r i s t e d  fo r  gadens unge.

Hvad_ har_v  i  _opnåe t  ?

Fra s ta r te n  har d et været hovedtanken a t danne e t  s tø r r e  fæ lle ssk a b  i  gaden, 
og dermed en bedre atm osfære, skabt på grundlag a f  de f o r s k e l l ig e  arbejdsgrup
pers a k t iv i t e t e r .  Det er  im id le r t id  v a n sk e lig t  a t a fg d re , hvor v id t  i n t e n t io 
nerne er  b le v e t  h e l t  e l l e r  d e lv i s t  in d f r i e t ,  id e t  hver e n k e lt  s e lv s a g t  o p fa t
te r  t in g en e  f o r s k e l l i g t .  Men d et kan k o n sta te r e s , a t hver gang der har været 
a fh o ld t  en fo r e n in g s a k t iv i t e t ,  har d e lta g e ls e n  været b e ty d e l ig .  F .e k s . har de 
i n d t i l  nu a fh o ld te  tr e  busture ud i  d e t b lå  hver gang h a ft  en t i l s lu t n i n g  på 
e t  h a lv t  hundrede d e lta g e r e , fo r d e lt  på a l l e  a ld e r s k la s s e r . Små hundrede med
lemmer møder t r o l i g t  op t i l  a n d e s p il le n e , og e t  par hundrede t i l  den å r l ig e  S e t .
H a n s-fe s t .
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Selvom der så le d e s  er  s t ø r s t  t i l s lu t n in g  t i l  foren in gens hyggearrangementer 
har der dog også været en bred opbakning inden fo r  de ø v r ig e  a k t iv i t e t e r  a f  mere 
p r a k tisk  a r t .  For eksempel er  h a lvd elen  a f  gadens facader b le v e t  m alet op t i l  
f ø r s te  s a ls  højde i  v e n l ig e , ly s e  fa rv er . De pågældende ejendommes e je r e  har 
g iv e t  m a ter ia le rn e , og beboerne har le v e r e t  a rb ejd sk raften . To mindre baggår
de er  a f  beboerne b le v e t  g jo r t  h y g g e lig e  med blom sterarrangem enter, hyggekroge, 
borde og bænke m .m ., så le d e s  a t man kan l id e  a t være og komme d er. Anlægget ud 
fo r  gadens m idte er  ændret fra  a t være en p ig tråd sin d h egn et t r i s t  affæ re t i l  e t  
åbent f r i s t e d  med f l is e g a n g e , forhøjede blom sterbede, bænke og legek rog .

Derudover har der været fo r a n s ta lte t  to  s to r e  loppemarkeder, hvor mange har 
tømt d eres pulterkam re, båret e ffe k te r n e  ned, fo r  så a t købe noget andet og 
bære d e t op ig e n . Det er  a l t id  skægt a t b y tte  gårde, og d et skæpper i  fo r e n in g s
k assen . G adeforeningens blad udkommer t i l  sam tlige  husstande nogenlunde r e g e l-  
m æ ssig t, d v s. når der er  in d lø b et s t o f  i  t i ls tr æ k k e lig  mængde. Det er  e t  fo rd 
r in g s lø s t  d u p lik er e t b lad , som indeholder omtale a f  a lleh ånd e t in g  a f  lo k a l  
in te r e s s e  -  fra  hundelorte på fo r to v e t  t i l  s to r e  g ård san erin gsp ro jek ter . Som 
e t  supplement t i l  b la d e t har foren in gen  o p s t i l l e t  e t  udhængsskab i  det t i d l i 
gere om talte  anlæg. Det fungerer som en s la g s  væ gavis, hvor opråb, t i lb u d  om 
børnepasning, ta b te  n ø g ler , fo to g r a f ie r  og a v isu d k lip  s lå s  om p lad sen . A lle  
d is s e  t in g  er  b le v e t  t i l  på b e b o e r in it ia t iv  og ved beboernes a r b e jd s in d sa ts ,  
h v ilk e t  må s ig e s  a t være h e lt  afgørende fo r  T r iv - s e lv 's  formål og virksomhed.
Men e t  er  a l l e  d is s e  kontante r e s u lta te r , e t  andet er  noget mere v ig t ig t  og 
sam tid ig  u d e f in e r l ig t ; der er  sim pelthen o p stå e t en rar stemning i  gaden, man 
kender hinanden t i lp a s  meget, mange har få e t  nye venner. F lere  har fundet ud 
a f  a t p asse  hinandens børn, man lån er t in g  hos hinanden o sv . Og en d e lig  har man 
fundet ud a f ,  a t  de der er  30 år yngre e l l e r  ældre end en s e lv  ikke nødvendigvis  
er  h e l t  håb løse in d iv id e r .
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Y i_ h § I_ Q g § l_ g iQ r t_ n o g le _ e r fa r in g e r

Det kan d is k u te r e s , om v i  har b e n y tte t  en t j e n l ig  fremgangsmåde ved a t lad e  
en fo ren in g  udgøre rammen fo r  b e b o e r a k tiv ite te r n e . Fordelen har væ ret, a t  e t  
s t o r t  f l e r t a l  a f  gadens beboere (249 ud a f  gadens 350 husstande e r  nu medlem
mer) har f ø l t  s ig  trygge  ved a t a rb ejd et var o r g a n ise r e t  ud fr a  en t r a d it io n e l  
foren in gsop b ygn in g. For mange har der nem lig været en v is  æ n g ste lse  f o r ,  a t  
d et var sk in b a r lig e  'a k t iv is te r *  og 'slu m storm ere', der nu s k u lle  ud og le g e  
med røde f la g .  Ulempen har væ ret, a t  ved a t b eb o erfæ llessk a b et har været opbyg
g e t  som en t r a d it io n e l  fo ren in g  med formand og b e s ty r e ls e  har de 'm enige' med
lemmer i  fo r  høj grad a n sv a r lig g jo r t  b e s ty r e ls e n  fo r  a l t  d e t der sk e te  og s k u lle  
sk e . D erfor ændredes den 7 mand s tp r e  b e s ty r e ls e  t i l  en tremandsgruppe (der s e 
nere e r  b le v e t  u d v id et t i l  en firm andsgruppe), hvorved der sk ab tes e t  bedre 
grundlag fo r  p e r so n lig e  i n i t i a t i v e r .  I k r a f t  a f  tremandsgruppens lid en h ed  f ik  
den en mere tilb a g etru k k en  s t a t u s .  Enhver kunne s e ,  a t den ikke kunne overkom
me mere end k a sse fo r r e tn in g e r , u d sen d else  a f  fo ld e r e  og in d k a ld e lse r  t i l  b e 
boermøder. S k u lle  der ske m ere, m åtte man s e lv  danne grupper og sæ tte  noget i -  
gang.

De f ø r s te  par års h e k tisk e  a k t iv i t e t  er  nu a f l ø s t  a f  en mere afdaanpet p e r i 
ode. F lere  a f  grupperne er  o p lø s te ,  en ten fo r d i de har fu ld fø r t  deres opgaver, 
e l l e r  fo r d i de pågældende medlemmer er  f r a f l y t t e t .  Denne afm atning har m ed ført, 
a t d et nu overvejende er  de samme mennesker, der trækker læ s s e t ,  når nye ak
t i v i t e t e r  sk a l ivæ rk sæ ttes. S e lv  om d e tte  m indretal a f  a k tiv e  person er har v id t  
f o r s k e l l ig e  forudsæ tninger med hensyn t i l  m iljø  og ud dan nelse, er  d e t dog ka
r a k t e r i s t i s k ,  a t  de a l l e  er  mere e l l e r  mindre p r iv i l ig e r e d e  med hensyn t i l  t i d ,  
evne t i l  a t  form ulere s i g ,  o r g a n is a t io n s ta le n t  e t c .  Men takk et være d et e ta b 
lered e  fæ lle ssk a b  og de om stæ ndelige, men dem okratiske b eslu tn in g sp roced u rer , 
er  der en r im e lig  opbakning og d e lta g e ls e  i  de f o r s k e l l ig e  p r o je k te r .

Det har i  p r a k s is  v i s t  s i g ,  a t selvom  beboermoderne sk a l konkurrere med t v ,  
og den d u plikerede gadeavis med supermarkedernes overdåd igt u d styrede reklam e
b la d e , så  kan d e t lad e s ig  gøre a t sæ tte  en h e l masse igang og skabe e t  f æ l le s 
skab. Og når f ø r s t  d e t te  er  e ta b le r e t  i  k r a ft  a f  mindre p r o je k te r , hvor næsten  
a l l e  er  in v o lv e r e t ,  e r  grobunden fo r  s tø r r e  v is io n e r  og a k t iv i t e t e r  t i l  s te d e .  
Den m odsatte v e j ,  hvor en l i l l e  gruppe med s t o r e ,  u h å n d ter lige  id e e r  uden fo r 
arbejde v i l  f r e l s e  s in e  naboer, forekommer mere tv iv lso m . Uden a t skabe den b re
de opbakning v i l  in i t ia t iv t a g e r n e  h ø js t  sa n d sy n lig t ende som m iljøm artyrer .

Og d e t er  en skam. For d e t kan lad e s ig  gøre . Prøv s e lv .
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OPTAKTEN

I maj 1972 f ik  v i  i  /Egirsgade b la d e t Røde Rose n r . 6 ind  ad døren og læ ste  
her om Husted-Andersens b yggeri i  Dagmarsgade og stud ered e k o r te t  over bygge
p la n ern e . Det d rejed e s ig  om b yggeri a f  h o v ed sag elig  e e n s id ig e , e e tv æ r e lse s  l e j 
lig h e d e r  uden se lv s tæ n d ig t  køkken. Det s k u lle  op føres på e t  a f  de s id s t e  f r i e  
a r e a le r  udenfor /ore  køkkenvinduer.

B ladet indbød t i l  møde fø lgen d e  mandag på Rådmandsgade s k o le ,  og v i  var en 
l i l l e  sn es mennesker fr a  karreerne Ægirsgade-Rådmandsgade og Ægirsgade-Gormsgade 
hvor t i ls v a r e n d e  b yggeri var p r o je k te r e t , som mødte op og b le v  o r ie n te r e t  a f  e r 
farn e gruppemedlemmer om d e t te  b yggeri og m ulighederne fo r  gårdsammenlægning.

Vore navne b le v  n o te r e t  ned , e t  fø lgen d e møde b le v  b e s lu t t e t ,  og v i  f ik  
n a v n e lis te r  t i l s e n d t  over d e lta g e r n e , og de fø r s te  kon tak ter s t i f t e d e s  gennem 
gaden.

Ved d et fø lgen d e  møde mødte v i  op to  fr a  vores karré og f o r t s a t t e  sam talerne  
med e t  medlem fr a  in ita tiv g r u p p e n , og v i  b le v  en ig e  om a t a flæ gge besøg på by
p lan k on toret og forh øre os y d e r lig e r e  om d et p la n la g te  b y g g er i. Det b le v  e t  
spændende b esø g , som a lle r e d e  her ved ind led nin gen  gav os in d tryk  a f ,  hvor in 
deklemt embedsmændene s tå r  mellem d e t knirkende bureau kratiske m askineri og en 
åben in te r e s s e  fo r  byens problem er. Den a f  o s ,  der havde mest f r i t i d ,  f u lg te  
o p d a g e lse sre jsen  op med besøg på g en e r a lp la n d ir e k to r a te t og d ir e k to r a te t  fo r  
Københavns bygningsvæ sen, b y ggesagsk on toret.

S e lv  om d e t var k la r t ,  a t b y g g er ie t var nært fo r e s tå e n d e , to g  dog ingen  a f  
os i n i t i a t i v  t i l  nogen a k tio n . Vi var fo r  u erfarne og v e l  også fo r  bange fo r  a t  
b l iv e  en gageret i  e t  s t o r t  p r o je k t . H e lle r  ikke i  e f t e r å r e t  to g  v i  noget i n i t i a 
t i v ,  ikke da træerne b le v  fæ ld et på grunden i  september e f t e r  a t  man havde r e v e t  
fa b r ik  og garager ned h e le  sommeren, og h e l l e r  ikke da gravkoen g ik  i  jord en d.
5 .1 0 . ,  da d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  fo r  ydre Nørrebro var t i l  f ø r s t e  behandling  
i  B orgerrepræ sentationen .

Dog mødte tr e  a f  os op, da d e t l i g e  udkomne d is p o s it io n s p la n fo r s la g  b le v  
d isk u te r e t  ved n o g le  møder i  vuggestuen , de møder som s a t t e  den sen ere d i s p o s i 
tionsp langru pp e i  gang.

INDBYDELSE TIL FØRSTE BEBOERMØDE

Den 1 5 .1 .1 9 7 3  r in g er  en jo u r n a l is t  fr a  P o lit ik e n  t i l  e t  medlem a f  d isp o 
sition sp lan gru p p en  fo r  a t forh øre s ig  om hans mening om byplanvedtægten fo r  kar
reen Rådmandsgade, Dagmarsgade, Æ girsgade, Mimersgade, som netop f o r e l ig g e r .  
Derved få r  v i  fo r  f ø r s te  gang kendskab t i l  denne vedtæ gt. S tad ig  s t ø t t e t  a f  e t  
er fa r e n t medlem a f  d isp o sitio n sp lan g ru p p en  ta g er  de tr e  a f  o s ,  der h e le  t id e n  
har h a ft  kontakt med hinanden, en d e lig  a ffæ re , og den 2 2 .2 . sender v i  en kopi a f  
byplanvedtægten t i l  a l l e  vore naboer og genboer i  karreen og ind kalder t i l  be
boermøde i  M edborgerhuset mandag den 2 6 .2 . k l .  1 9 ,30 .

I ind bydelsen  peger v i  f ø r s t  og fremmest på faren  fo r ,  a t  kommunen sk a l ud
bygge den t id l ig e r e  A/S Bardings grund fu ld stæ n d ig t, og a t H usted-Andersens byg
g e r i sk a l lukke vores m ulighed fo r  gårdrydning og f l e r e  f r ia r e a le r .

se  e v t .  b i la g  
n r .7 , s . 363

s e  e v t .  b i l a g
n r . l ,  s . 454
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§YI?1 §nvedtægten

Byplanvedtægten fa s t s lo g  g a d e lin ie r , angav en ny v e jfø r in g  tværs gennem kar
reen t i l  p ark erin g , udlagde den n o r d v e s tlig e  d e l t i l  b o lig b e b y g g e lse , den nord
ø s t l i g e  t i l  b o l ig -  og forretningsom råde, og d et m este a f  den s y d lig e  d e l (A/S 
Bardings t id l ig e r e  grund) t i l  o f f e n t l ig e  formål ( s o c ia le  in s t i t u t io n e r ) .  Udnyt
te lse sg r a d e n  fo r  boligom rådet må i f ø lg e  byplanvedtægten ikke oversk rid e 1 ,2 5 .  
D vs.: a t a r e a le t  må udbygges med 1 1 /4  etage e l l e r  en fje r d e d e l a f  a r e a le t  med 
5 e ta g e r . Dog an føres d e t , som d e t også gøres i  d isp o s it io n sp la n e n , a t denne ud
n y t t e ls e  må forøges med 30%, når m agistraten  fin d e r  d et r im e lig t .  Det v i l l e  jo  
have været en id é  i  en så konkret s itu a t io n  som denne i  byplanvedtægten a t ar
gumentere om d e tte  t i l læ g  var r im e lig t  e l l e r  ikke (på d e tte  d e t s id s t e  fr ia r e a l  
i  e t  tæ t udbygget k v a r te r ) .

Noget sådant sk a l man dog ikke v en te . Byplanvedtægten er  b lo t  en sam ling a f  
de i  fo rv e jen  gældende bestem m elser t i l  brug fo r  denne konkrete k arré, og d et  
e r  k a r a k te r is t is k  a t den holdes i  e t  så ukonkret og svævende sprog som m u lig t.

S e lv  om d et s to r e  forbundsbyggeri langs Mimersgade var fu ld t  fæ rd ig t, næv
ner vedtægten overhovedet ikke d e tte  byggeri men u d ta ler  b lo t ,  a t  denne grund 
" fastlæ gges som b o l ig -  ( ! )  og forretningsom råde". Alene på k o r tsk itse n  var d e t 
te  b yggeri a n g iv e t . S e lv  om Husted-Andersens byggeri a lle r e d e  var grundstøbt og 
murene var ved a t r e js e  s ig ,  nævner vedtægten hverken i  te k s t  e l l e r  k o r tsk its e
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Først kommer gravkoen og s tø b e r ie t  -  s id en  kommer "planen”

d e tte  b y g g er i, men u d ta ler  a t d e t te  område " fa stlæ g ges som boligom råde".
A nledningen t i l ,  a t man udarbejder en byplanvedtæ gt fo r  d e t te  område, er  

d et igangværende b y g g er i. Man har h a ft  p lan er  om a t  lav e  en byplanvedtæ gt læn
ge fø r  b y g g er ie t kom i  gang, men man har sm ølet sådan med d e t ,  a t byplanved
tægten f ø r s t  udkommer, da der a lle r e d e  på anden v i s  er  p la n la g t  fo r  p r a k tisk  
t a l t  h e le  karreen . Den e n e s te  d e l a f  karreen , som endnu lå  f r i  og d e lv i s  ube
b ygget, var den s y d l ig e ,  kommunens egen , om h v ilk en  vedtæ gten a len e  a n g iv e r , a t  
den sk a l udlægges t i l  o f f e n t l ig e  form ål. "Om fornødent" hedder d e t ,  "kan yder^ 
l ig e r e  bestem m elser fa s tlæ g g es  i  en supplerende byplanvedtæ gt". V e lsa g ten s  når 
denne grund engang er  b le v  udbygget, som den ø v r ig e , så  kan byplanvedtæ gten  
komme l is t e n d e  b a g e fte r . Det er  d e t man k alder planlæ gning! lø v r ig t  a n g iv es  der 
fo r  denne resteren d e d e l a f  karreen , som er  kommunens egen , ikke en e n e s te  b e
stem m else hverken om a rten  a f  de o f f e n t l ig e  in s t i t u t io n e r ,  der sk a l o p fø r e s ,  
e l l e r  b e t in g e ls e r  om u d n y tte lsesg ra d  og lig n en d e . Kommunen ønsker a t  s tå  f r i t .  
Det er  denne grund, som i  denne bog optræder igen  i  fo r b in d e lse  med f r i t t e r g r u p 
pens arb ejd e , og der kan man læ se v id ere  om kommunal planlæ gning og kommunal 
in te r e s s e  fo r  d e t s o c ia le .

Ikke e t  e n e ste  re le v a n t krav er  t i lg o d e s e t  i  denne byplanvedtæ gt, f . e k s .  
s tå r  der in t e t  om gårdrydning og g å rd fæ llessk a b , og b o r tse t  fr a  u d n y tte ls e sg r a 
den, de 1 ,25  + 30°s er  der ikke s t i l l e t  e t  e n e ste  krav t i l  bygherren. Hvorfor 
han da også har bygget en husblok med en husdybde på 19 m og e n s id ig e  l e j l i g h e -
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der i  h e le  blokken. I g en e ra lp la n d irek to ra te t ved man, a t d e t er  den form fo r  
b e b y g g e lse , man kondemnerer, når d et gælder d et gamle b y g g er i. Men nyt byggeri 
er  a ld r ig  a s o c ia l t .'

Byplanvedtægten er  en parodi l i g e  fr a  begyndelsen a f .

11__Beboermøde

se e v t .  b i la g  
n r .2, s . 455

T i l  mødet den 2 6 .2 . indfandt 17 mennesker s i g ,  d era f 14 fr a  karreen . Her 
enedes v i  om e t  brev t i l  byplan- og tr a f ik u d v a lg e t , som v i  udarbejdede samme 
a f te n , og hvor v i  ankede over , a t d et igangværende b yggeri ikke var nævnt, over  
den h øje u d n y tte lsesg ra d  (mulighed fo r  de ek stra  30%), over manglen på bestem 
m elser angående kommunens egen grund og over a t den p la d s , som den sam tid ige  
d is p o s it io n s p la n  an g iver på h jørn et a f  Rådmandsgade- Dagmarsgade, ikke var ud
la g t  i  byplanvedtæ gten. Vi fo r e s lo g  d ir e k te  ændringer i  byplanvedtæ gten.

Med 16 u n d e r sk r ifte r  a flev ered e  v i  den samme nat t i l  byplan- og tr a fik u d 
v a lg e t s  møde den næste dag e t  eksemplar t i l  hvert medlem.

K ritik ken  a f  byplanvedtægten lagde b esla g  på vores a rb ejd sk ra ft den a fte n .  
Vi t a l t e  om muligheden fo r  gårdsammenlægning med d et ny b y g g er i, men mange a f  
d e lta g ern e  var d ir e k te  stem t imod en gårdrydning. Nogle beboere f ø le r  s ig  tr y g 
ge i  de små gårde bag den s to re  mur. Så v i  udskød problem et.

VIDERE ARBEJDE

s e  e v t .  b i l a g
n r . 4 ,  s . 463

I de fø lgen d e måneder arbejdede d isp osition sp lan gru p p en  med d is p o s it io n s p la n 
en og omdeler den 2 8 .4 . Røde Rose n r . 7 i  h e le  k v a r te r e t . Her om tales a t te r  
H usted-Andersens b y g g er i, og d et nævnes, a t d et e n e s te , der endnu s tå r  t i l  a t 
redde, er  udformningen a f  g ård area let bag Husteds b y g g eri.

På e t  møde i  d isp osition sp lan gru p p en  den 2 4 .5 . t a le s  der om muligheden a f  
nyt beboermøde fo r  Æ girsgade. Gruppen har få e t  underretning om m agistra ten s in 
tern e  u d ta le ls e  t i l  byplan- og tra fik u d v a lg e t om vores brev og e r fa r e t ,  a t magi
s tr a te n  bare fa s th o ld e r  s in e  maximumskrav og in d h o ld slø se  form u lerin ger.

Endvidere m eddelte m agistra ten  ud valget h e lt  v ild led en d e  o p lysn in ger  om
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l e j l ig h e d s s t ø r r e ls e n  i  d e t igangværende b y g g er i.
På d isp o sitio n sp lan g ru p p en s foran led n in g  (n og le  a f  os er  medlemmer a f  beg

ge grupperne) ta g er  v i  nu arb ejd et op ig e n . To a f  os går ind pa byggesagskon
to r e t  og undersøger og a fte g n e r  p lanerne fo r  n y b y gg er ie ts  gård som fo r e l ig g e r ,  
uden a t de dog er  e n d e lig  godkendt.

Vi er  k la r  over a t sagen h a s te r  m eget.
A ller ed e  den 1 3 .5 . har en a f  os i  utålm odighed sk reve t e t  brev t i l  m a g istra 

ten s  4 . a fd e lin g  og foresp u rg t om m ulighed fo r  gårdsammenlæg. Den 3 .6 .  udsen
der v i  in d b yd else t i l  beboermøde i  m edborgerhuset. Den er  un derskrevet a f  4 a f  
o s , og en tegn in g  over H usted-Andersens gårdplan er  v e d la g t .

2_. Beboermøde

Ved mødet den 1 3 .6 . i  m edborgerhuset mødte der 16 beboere op . Af d is s e  16 
havde 10 d e lta g e t  i  d e t f ø r s t e  møde i  feb ru ar. Vi d isk u tered e  de f o r s k e l l ig e  mu
lig h e d e r  fo r  gårdsammenlægning og gårdens e v e n tu e lle  udform ning. Stemningen 
sy n tes  l i d t  mere åben fo r  gårdsammenlæg, og v i  enedes om a t nedsæ tte e t  a rb e jd s
ud va lg , som f ik  t i l  opgave a t forh øre s ig  om m ulighederne fo r  en gårdsammenlæg
ning i  byplankontoret og i  t i l f æ ld e  a f  p o s i t i v t  svar a t  udarbejde m ulige p la n er  
og indkalde t i l  n y t møde.

Vi f ik  lovbestem m elserne ang. gårdrydning gennemgået a f  en fr a  O dinsgadekar- 
reen , og e n d e lig  gennemgik v i  m ag istra ten s in te r n e  svar t i l  v ores t id l i g e r e  
brev og enedes om a t  udforme en kommentar. Denne red igered e  v i  de fø lgen d e dage 
og sen d te  den t i l  byp lan- og tr a fik u d v a lg e t  d. 1 6 .6 . Vi gjorde her opmærksom på 
de f e j la g t ig e  op ly sn in g er  fr a  m a g istra ten , m eddelte u d va lget de o f f e n t l ig g j o r t e  
p r is e r  på de nye le j l ig h e d e r  og fo r e sp u r g te , hvordan d et var m u lig t med de p r i 
se r  a t  udbyde dem t i l  s y g e p le je r sk e r , så le d e s  som kom m unalbestyrelsen op rin d e
l i g  havde b e t in g e t  s i g .  Vi fa s th o ld t  vores anmodning om supplerende byplanved
tægt fo r  h e le  karreen og ankede igen  o v er , a t byplanvedtæ gten f ø r s t  kom, da byg
g e r ie t  var t ile n d e b r a g t .

3^ Beboermøde

A rbejdsudvalget fu lg te  gårdsammenlægningen op. En a f  os fo rh ø r te  s ig  i  by
p lan k on toret om m ulighederne og f ik  p o s i t i v t  sv a r . Den 20 .6  havde gruppen møde 
og sen d te  den 2 1 .6 . e t  brev t i l  u d v a lg e t, hvor v i  ankede o v er , a t byggeloven  
ikke var b le v e t  overh o ld t m .h .t .  afstand en  mellem Husted Andersens byggeri og 
den t i l l ig g e n d e  grund (kommunens egen) og anmodede i  den fo r b in d e lse  om a t by
planvedtæ gtens §5 m åtte ud arb ejd es, så den m uliggjorde gårdsammenlægning. En 
kopi a f  d e t te  brev sen d te v i  t i l  borgm ester Wassard, og fo resp u rg te  sa m tid ig , 
hvorfor kommunen ikke havde sø rg e t fo r  en fæ lle s  planlæ gning a f  den nye og de 
gamle gårde.

Sommerferien standsede vores arb ejd e , men a lle r e d e  den 2 .8 . og den 9 .8 .  hav
de arbejdsgruppen møder om gårdrydning og in d k a ld te  a t t e r  vore naboer i  Æ girs
gade t i l  møde i  medborgerhuset den 2 1 .8 .

Vi gjorde i  ind bydelsen  rede fo r , hvad v i  havde la v e t ,  u d ta lte  a t kommunen 
havde s t i l l e t  s ig  p o s i t i v t  overfor  m uligheden fo r  en fæ lle s  gård og gav en ræk
ke f o r s k e l l ig e  fo r s la g  t i l ,  hvordan denne fæ lle s  gård kunne u d fø res .

T i l  d e t te  mdde var v i  kun 9 . Vi in d så , a t v i  ikke kunne tage b e s lu tn in g e r

se  e v t .  b i la g  
n r .3 , s . 455

se  e v t .  b i la g  
n r .4 , s . 456

se  e v t .  b i la g  
n r .5 , s . 456

se  e v t .  b i la g  
n r .6 , s . 456

s e  e v t .  b i l a g
n r . 7 ,  s . 457
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s e  e v t .  b i l a g
n r . 8 ,  s . 457

pa beboernes vegne. Men v i  a flagd e  b eretn in g  om hvad v i  h i d t i l  havde g j o r t .  Vi 
d isk u tered e  gårdsammenlægning. Der var s ta d ig  modstand mod en sådan sammenlæg
n in g , men den var ikke så stærk som fø r . Vi b lev  en ige  om, a t v i  m åtte lave  
n o g le  p la n teg n in g er  over gården med de f o r s k e l l ig e  m uligheder fo r  gårdsammen
lægning og i  ø v r ig t  forberede os på husbesøg og u n d ersk riftin d sam lin g .

Vi kunne i  ø v r ig t  fo r tæ lle  naboerne, a t v i  havde fundet ud a f ,  a t  d e t i  
kladden t i l  Husted-Andersens b y g g e t i l la d e ls e  var s t i l l e t  som b e t in g e ls e ,  a t  han 
s k u lle  have f a l l e s  gårdanlæg med d et gamle b y g g er i, men a t denne b e t in g e lse  på 
m ystisk  v i s  var forsvun det i  den e n d e lig e  t i l l a d e l s e . Denne opdagelse v a rs led e  
i  ø v r ig t  ikke god t. Men v i  var n a iv e .

NEDERLAGET

I de fø lgen d e uger indhentede v i  i  arbejd su d valget som a f t a l t  o p ly sn in ger  
om m ulighederne fo r  ren ovation  sammen med det ny b y g g er i, v i  besk æ ftigede os med 
m uligheden fo r  forb ed ret adgang fo r  brandvæsenet ved gårdsammenlægning, v i  op
m ålte h e le  gården og h o ld t os i  kontakt med byp lan kontoret.

Spørgsm ålet, om gårdsammenlægning v i l l e  være m u lig , lå  t i l  u d ta le ls e  hos 
m a g istra ten s j u r i s t e r .

Den 1 3 .9 . var v i  e n d e lig  rede t i l  a t h e jse  de h e lt  s to r e  s e j l .  Vi p lan lagd e  
husbesøg i  h e le  karreen , a t sende ny in v ita t io n  ud t i l  møde i  medborgerhuset og 
prøve a t samle karreen om gårdrydning i  lø b e t a f  de næste tr e  uger.

Sådan s k u lle  d e t ikke gå.
F ire  dage e f t e r  havde v i  møde ig e n , og samme dag havde a l t  fu ld stæ ndig  fo r 

andret s ig .  Vi havde samme dag k o n s ta te r e t , a t gravkoen var gået i  gang med a t  
grave svømmebassin ud i  Husteds gård, fra  byplankontoret f ik  v i  a t v id e , a t ma
g is t r a t e n s  j u r is t e r  a d m in is tr a tiv t  havde g iv e t  Husted t i l l a d e l s e n ,  og en d e lig  
havde v i  få e t  brev fr a  Wassard med n e g a t iv t  svar på vores fo r e sp ø r g se l om gård- 
sammenlægning d . 1 3 .6 . Vi var s lå e t  ud og f ø l t e  s itu a t io n e n  h e lt  d esp era t.

Midt under vores a rb ejd e, mens forhandlingerne endnu fo r e g ik , fø r  byplanved- 
tasgt og d is p o s it io n s p la n fo r s la g  var behandlet fæ rd igt og uden a t v i  havde få e t  
noget svar på vore in d s ig e ls e r  og fo r e sp ø r g s le r  i  byplan- og tr a f ik u d v a lg e t ,  
havde m ag istra ten  a d m in is tr a tiv t og suverænt lukket a l l e  åbne m uligheder og l å s t  
s ig  og os f a s t  på e t  fe d t  svømmebassinanlæg, som v i  ikke er  in te r e s s e r e t  i ,  og 
som b l iv e r  a l t  fo r  d yrt i  d r i f t .

Vi b le v  k la r  o v er , a t v i  m åtte opgive h e le  gårdryd ningsarbejdet. H ele tid e n  
modarbejdet a f  kommunens embedsmand g ik  d et ik k e.

I s te d e t  m åtte v i  gøre in d s ig e ls e  o f f e n t l i g t ,  v i  sk if te d e  kurs under mødet 
og enedes om en henvendelse i  form a f  e t  åbent brev t i l  borgerrepræ sentationen .
I d e t te  sk ild red e  v i  denne byplanvedtægts parodiske fo r lø b  og s t i l l e d e  sp ørgs
m å le t, hvad man i  borgerrepræ sentationen v i l  gøre fo r  hverken nu e l l e r  s id en  
u sta n d se lig  a f  m agistraten  a t få  a l l e  s in e  b e slu tn in g er  bundet a f  fuldbyrdede  
kend sgerninger. For mens udvalgene d isk u terer , handler m agistra ten .

D ette  åbne brev sendte v i  t i l  p ressen . Vi ringede a lle r e d e  t i d l i g t  under mø 
det t i l  Nørrebro A v is , fo r  a t høre, om de kunne bringe en om tale a lle r e d e  i  fø r  
s t e  nummer, og v i  a f t a l t e  så h u r tig t  som m uligt a t kontakte SF s ,  VS s og DKP s 
repræ sentanter i  borgerrepræ sentationen , - de en este  som i  anden sammenhæng
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havde v i s t  l i d t  f o r s t å e ls e  fo r  v ores arbejde og v ilk å r  -  fo r  a t høre om de kun
ne brin ge b rev et frem i  d isk u ssio n e n  under de nærmeste BR møder.

Brevet b le v  den fø lgen d e  dag d u p lik er e t og send t t i l  a l l e  borgerrepræ sentan
tern e  og medlemmerne a f  byp lan- og tr a f ik u d v a lg e t , og o v erfo r  p ressen  f u lg te  v i  
henvendelsen  op med p e r so n lig e  sam taler med jo u r n a lis te r n e .

Pressen

I nummeret den 2 0 .9 . bragte  Nørrebro A vis en u d fø r lig  om tale a f  d et påbegynd
t e  svømmebassin og sam tid ig  en le d e r , der pegede på d et faktum, a t d et hyp pigt  
ikke er  kommunen der r e a l i s e r e r  s in e  in te n t io n e r  ved hjæ lp a f  p r iv a te  bygherrer  
men omvendt. Nørrebro A vis havde stra k s  s t ø t t e t  o s . D ette  er  overhovedet k arak te
r i s t i s k  gennem h e le  vores arb ejd e. A llered e  den 1 8 .1 . b r in g er  Nørrebro A vis en 
red e g ø r e lse  fo r  byplanvedtægten og dens f o r h is t o r ie .  A r tik le n  u d ta le r  fo r v e n t
n in g  om s n a r lig  b eb oerin d sats imod vedtæ gten og g iv e r  god besked og k la r  k r i t ik .

A ller ed e  i  næ ste nummer f ø lg e s  denne fø r s te  k r i t ik  op a f  en væ gtig  le d e r ,  
der anker o v er , a t p lanlæ gningen f ø r s t  begynder på e t  t id sp u n k t, da b y g g e r ie t  
er i  fu ld  gang, og endvidere k r i t i s e r e r  den manglende sammenhæng med d is p o s i 
tio n sp la n en . I fo r b in d e lse  med vores in d s ig e ls e r  mod byplanvedtæ gten den 2 6 .2 .  
b rin ger  Nørrebro A vis e t  p ræ cist r e fe r a t  a f  vores brev og udtrykker spænding om, 
h vorv id t borgerrepræ sen tationen  v i l  tage hensyn t i l  p r o te s te n .

Også e f t e r  v o res åbne brev t i l  b orgerrepræ sen tationen , d . 4 .1 0 . b r in g er  Nør
rebro A vis en lang om tale a f  " lu k su sb yggeriet"  og en ny væ gtig  le d e r .

D isse  a r t ik le r  er  i  v id  udstrækning b le v e t  t i l  ved e t  nært samarbejde m el
lem red aktionen  og medlemmer a f  gruppen, de har g iv e t  god besked og v is e r  vær
d ien  a f  d et nære samarbejde mellem lo k a le  organer og grupper der har in t e r e s 
se r  fæ l le s .

Derimod f ik  vores henvendelse t i l  p ressen  den 1 8 .9 . ikke s tø r r e  opbakning. 
Land og Folk b ragte  vores åbne brev t i l  b orgerrepræ sen tationen , og d et var a l t .

Dog f i k  v i  nær kontakt med en jo u r n a l is t  ved P o li t ik e n . Og den 4 .1 0 . b rag te  
b la d e t b e sk r iv e ls e  a f  lu k su sb y g g er ie t og den næste dag en god o r ie n te r in g  om 
fo r h is to r ie n  og omstændighederne deromkring.

AFSLUTNINGEN

Løbet var k ø r t . Kun n og le  småopgaver sto d  t i lb a g e .  To a f  os g ik  midt i  ok
tob er ind på byplankontoret fo r  a t fo rsk e  y d e r lig e r e  i  forh an dlingern e mellem  
bygherren og kommunen. D eraf frem gik, a t bygherren havde udtrykt stærk modstand 
mod a t g iv e  os i  /Egirsgade adgang t i l  hans gård area l. På e t  møde den 2 7 .9 . var 
der dog b le v e t  fo rh an d let om m ulighed fo r  fæ llesad gan g t i l  en d e l a f  gården mod 
en e r s ta tn in g  t i l  de 20 mennesker, der a lle r e d e  havde købt le j l ig h e d e r  i  d et ny 
b y g g er i. D ette  t i lb u d  synes sen ere a t være b le v e t  gen taget i  e t  brev fr a  bygher
ren .

E fte r  d et fø lgen d e  møde i  byplan- og tr a fik u d v a lg e t  f ik  v i  a t v id e , a t man 
påtænkte a t  bryde en åbning gennem den h ø je  mur der s k i l l e r  vores b yggeri fra
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det nye fo r  a t g iv e  os adgang t i l  d e tte  fæ lle s a r e a l .  D ette  var den u h e ld ig s te  
lø sn in g  a f  a l l e .  Den h ø je  mur s k u lle  bevares og vore sm alle  gårde b lo t  b l iv e  en 
fæ rd se lsv ej over t i l  e t  l i l l e  u t i ls tr æ k k e l ig t  fæ lle s a r e a l .  Vi f ik  a t t e r  t r a v l t  
med a t s k r iv e , denne gang t i l  grupperne i  borgerrepræ sen tationen , da d et var 
vores in d try k , a t forh an dlingern e i  byplan- og tra fik u d v a lg e t  nærmest var s lu t  
og vedtægten s k u lle  t i l  en d e lig  forh an dling  i  b orgerrep ræ sen tation en ., Vi ankede 
i  vo res  brev over den s id s t e  lø sn in g  og vedlagde en bedre, a lt e r n a t iv  p la n .

lø v r ig t  er  d et vores in d try k , a t h e le  affæ ren b lo t  var en anledning fo r  de 
im p licered e  t i l  på fa ld r e b e t a t v is e  deres gode v i l j e  -  på e t  tidsp unk t da det 
var u r e a l i s t i s k  a t  f o r e s t i l l e  s ig  nogen r e e l  ændring. På e t  t i d l i g t  tid sp u n k t 
fo r sø g te  i  ø v r ig t  Wassard gennem s in  d irek tø r  Hørbye a t f o r t i e  bygherrernes 
t i lb u d  fo r  byp lan - og tr a fik u d v a lg e t ,  

se e v t .  b i la g  V i b e s lu tte d e  nu a t sende s k r i f t l i g  red eg ø re lse  ud t i l  a l l e  beboerne i  kar-
n r .9 , s . 458 reen om, hvad der var sk et i  sagen samt opfordre dem t i l  a t møde op, når ved

tæ gten en dag sk a l behandles i  borgerrepræ sentationen .
Denne a fs lu t te n d e  behandling kom nem lig ikke så h u r tig t  som v i  havde tænkt 

se e v t .  s . 249 f f .  o s . Takket være a l l e  vore henvendelser er  byplanvedtægten b le v e t  e t  p o l i t i s k
spørgsm ål. Vi har ikke få e t  noget r e s u lta t  a f  vores arb ejd e, men h e le  d et paro
d isk e  fo r lø b  a f  byplanvedtægten er  b le v e t  k o r t la g t ,  det u s ta n d se lig e  s v ig t  som 
er  s k e t ,  hvorved bygherrerne har få e t  deres in te r e s se r  fremmet og kommunen fo r 
m øblet a l l e  m uligheder fo r  a t udnytte karreen t i l  beboernes fo r d e l.

U dsigt fr a  Mimersgade mod Nørrebrogade 1975 -  j f r f o t o  s .  287 (1953)
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Det s ig e s  a t  have v o ld t  d r a b e lig e  d isk u ss io n e r  i  u d v a lg e t , og ingen kan m is
unde dem, som nu s id d e r  og sk a l færdigudforme en planlæ gning a f  een i  m indste  
d e t a lj e  færdigudform et karré. Kun den d e l hvor fr itte r g r u p p e n  ønsker s o c ia l 
in s t i t u t io n e r ,  l ig g e r  s ta d ig  åben, og hvad den d e l angår, har fr itte r g r u p p e n  
sø rg e t f o r ,  a t  u d va lget også her er  kommet i  v a n sk e lig h ed er .

Den dag byplanvedtæ gten kommer op i  borgerrepræ sen tationen  v i l  v i  fr a  denne 
karré møde op så  mange v i  kan og med iv e r  l y t t e  t i l  hvad vore v is e  repræ sentan
te r  har a t s ig e  om tra g ed ien s  e n d e l ig t .

Gruppen

Vores in d sa ts  var in s p ir e r e t  fr a  de andre grupper og s ta d ig  bakket op a f  dem. 
Det var de prøvede k ræ fter , der sto d  bag v ores f ø r s te  in v i t a t io n  t i l  medborger
møde og også bag d et an d et, og en anden a f  de prøvede kræ fter har d e lta g e t  i  de 
f l e s t e  a f  vore møder, h o ld t kontakt med m ag istra ten  (b yp lan kon toret) og væ ret 
vores ju r id isk e  rå d g iv er .

De tr e  a f  o s ,  som var med fra  begyn d elsen , har h o ld t t r o l i g t  sammen. E fte r  
beboermødet den 1 3 .6 . har v i  været t r e  mennesker t i l  som har d e lta g e t  t r o f a s t  i  
møderne, og d is s e  er  på d e t s id s t e  b le v e t  su p p leret med nok t o .

S am fø le lsen  ved a t arbejde med krævende og v æ se n tlig e  opgaver og de persp ek 
t i v e r ,  som a rb ejd et r e j s e r ,  har g iv e t  v o rt samvær en væ rdi, som v i  har s a t  p r is  
på.

Sådant arbejde kan gå' i  s ig  s e lv  på kort t i d ,  men d e t ta g er  t i d  a t opbygge.
Og dog går d et a f  s ig  s e lv ,  når man f ø r s t  ta g er  f a t .
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Den 4 .9 .1 9 7 2  o f fe n t l ig g jo r d e  Københavns kommune s i t  fo r s la g  t i l  d i s p o s i t io n s 
p lan  fo r  Dagm arsgadekvarteret (ydre N ørrebro). Det sk e te  ved , a t den b le v  sendt 
t i l  p r esse n . Kommunen har ingen p l i g t  t i l  a t  o f f e n t l ig g ø r e  en d is p o s it io n s p la n .  
D erfor e r  d et o v er la d t t i l  t i lfæ ld ig h e d e r n e  -  p ressen s  v e l v i l j e  -  om v i  -  de b e
rø r te  -  få r  kendskab t i l  dens fremkomst. Planen var ud arbejdet a f  d ir e k to r a te t  
fo r  Københavns generalp lan læ gn in g  under m ag istra ten s 4 . a fd e lin g .

Planen fremkom, uden a t  der i  fo rv e jen  fo r e lå  nogen form fo r  gen era lp lan læ g
n in g . Man havde i  de um iddelbart forgående år p i l l e t  andre, t i lsv a r e n d e  i s o l e r e 
de områder ud og g jo r t  dem t i l  genstand fo r  en så k a ld t d is p o s it io n s p la n .

På Nørrebro havde d et o p r in d e lig t  været h e n s ig ten  a t lav e  en p lan  fo r  h e le  
området, men man endte a l l i g e v e l  med a t begrænse s ig  t i l  "Dagm arsgadekvarteret". 
Grunden t i l  a t  man p i l l e d e  d e t te  område ud er  i f ø lg e  in d led n in gen  t i l  p lan en , 
a t der netop her " fo r e lig g e r  en d e l a k tu e lle  byggeønsker", nem lig en sk o le  og 
"ønsker om o p fø r e ls e  a f  2 b o lig b eb y g g e lser  i  Dagmarsgade". Endvidere nævnes a t  
" san erin gsp lan  fo r  2 k arreer e r  under fo rb ered e lse" .

De 2 "ønskede" b o lig b eb y g g e lser  er  s to r e  b o ligb lok k e  med e e t -  og to v æ r e lse s 
le j l ig h e d e r  uden se lv s tæ n d ig t køkken. De er  nu -  længe fø r  d is p o s it io n sp la n e n  er  
fæ rdigbehandlet en d sige  v ed ta g et -  fæ rdigbygget i  Dagmarsgade og Thyrasgade.

VI STUDERER PLANEN

Samme dag, p lanen udkom, ringede en jo u r n a l is t  fr a  lo k a la v ise n  t i l  e t  med
lem a f  fr itte r g r u p p e n  og f o r t a l t e ,  a t  den var o f f e n t l ig g j o r t  og kunne få s  på 
Rådhuset.

A ller ed e  i  februar var to  medlemmer fr a  den o p r in d e lig e  in it ia t iv g r u p p e  
under besøg i  g e n e r a lp la n d irek to ra te t b le v e t  g jo r t  bekendt med, a t man var ved 
a t planlæ gge fo r  en d e l a f  d e t ydre Nørrebro, men man kunne ikke s ig e ,  hvornår 
r e s u l t a t e t  fo r e lå .

Da planen  kunne rumme v ig t ig e  o p ly sn in g er  fo r  e t  møde, fr itte r g r u p p e n  sk u l
l e  have med kommunen, var man stra k s  på s tik k ern e  fo r  a t få  den. På rådhuset 
h e n v is te s  t i l  g e n e r a lp la n d ir e k to r a te t , og der v i s t e  d et s i g ,  a t de ikke kunne ud
le v e r e  p lan en , fo r d i p r is e n  ikke var f a s t s a t .  E fte r  en d e l d isk u ss io n  og ved 
s to r t  p res  b le v  den dog u d lev ere t trod s s to r e  betæ nkeligheder fo r  den f o r e lø b i 
ge p r is  a f  10 kr.

D ette f ø r s t e  sammenstød mellem foretagsom hed og sendræ gtighed s k u lle  b l iv e  
k a r a k te r is t is k  fo r  a l t  senere arbejde med d isp o s it io n sp la n e n .

I den fø lgen d e t i d  havde man t r a v l t  i  a l l e  grupperne med a t hente eksem pla
rer  a f  p lanen og stu d ere den og d isk u tere  den ved gruppemøderne fo r  a t h i t t e  ud 
a f ,  hvad betydning den kunne få  fo r  ens e g e t  arb ejd e.

Da e t  e n k e lt  gruppemedlem den 1 4 .9 . hentede 25 eksem plarer, m åtte man på g e 
n e r a lp la n d ir e k to r a te t  f ø r s t  spørge på h ø jere  s t e d , fø r  den kunne u d le v e r e s , og 
der var a t t e r  d isk u ssio n  om p r ise n .

Sådanne u b ety d e lig e  små træk gør indtryk på o s ,  som s tå r  i  a r b e jd e t , og g i 
ver anledning t i l  o v e r v e je ls e  o v er , hvor a lv o r l ig t  man mener d e t ,n å r  man hævder 
a t  udgive en sådan p lan  fo r  a t o r ie n te r e  o ffe n t lig h e d e n .

Det var nødvendigt fo r  gruppernes a rb ejd e, a t p lanen b le v  gransk et n ø je , men 
hvem s k u lle  gøre det? I fo rv e jen  var man o v e r b e la s te t  med arbejde i  grupperne.



297

I gårdrydningsgruppen i  Odinsgade tog n og le  d e lta g e r e  opgaven op, den så 
k a ld te  "N ielsen-bande". D ette sk ete  a lle r e d e  den 8 .9 .  og de fu lg te  d et op med 
a n s k a ffe ls e  a f  nok en sending d is p o s it io n s p la n e r , gennemlæsning og f a s t s æ t te ls e  
a f  n y t møde den 1 3 .9 .

H e lle r  ikke i  Odinsgade havde man fø r  læ st en sådan d is p o s it io n s p la n . De var 
dér kommet sammen om den fæ lle s  in te r e s s e  i  gårdrydning, og de havde ingen sær
l ig e  foru dsæ tn inger. Men planen var jo  da bestem t fo r  byens b orgere, a lm in d elige  
mennesker. De fandt den dog um iddelbart svær a t læ se . Det var v a n sk e lig t  a t  
b l iv e  k la r  o v er , hvad den b etød , men den så imponerende ud med s in e  mange kort 
og lækre a r k ite k tte g n in g e r . Kom man derimod længere ind i  den, sy n tes  næsten  
a l t  d et a t  m angle, som man i  grupperne havde b e sk æ ftig e t s ig  så in te n s t  med i  
de s id s t e  å r . T r a fik - og parkeringsproblem er optog h a lvd elen  a f  bogen. Børne
haver, le g e p la d se r , fr it id sh je m , vuggestuer og fr ia r e a le r  var der la v e t  l i d t  
s t a t i s t i k  o v er , men det var um uligt a t s e ,  hvordan fo r fa tte r n e  havde tænkt s ig  
a t r e a l i s e r e  de beskedne p la n e r , der var.

Den langsomme vandring b le v  begyndt, som fø r te  t i l  den erk en d e lse , a t d i s 
p o s it io n s p la n e r  er  ren t e o r i ,  fo r d i kommunen ikke v i l  g r ib e  ind i  grundejernes  
r e tt ig h e d e r .

D isp o s it io n sp la n e r  er  reklam e, som i  v ir k e lig h ed en  s ik r e r  grundejernes og 
kommunens in te r e s s e r  i  y d e r lig e r e  udbygning, og d et foreg ivn e  hensyn t i l  beboer
ne har in t e t  på s ig .

Den t i l f æ ld ig e  måde, området er  ud valgt på , sy n tes  a lle r e d e  k a r a k te r is t is k .  
Et k varter  var Dagmarsgadeområdet m indst a f  a l t .  Kun en t i l f æ ld ig ,  m eningsløs  
a fla n g  tr e k a n t, der var ta g e t  ud a f  Københavnskortet på grund a f  " v isse  bygge
ønsker". "Nissehuen" b le v  en v it t ig h e d  fra  fø r s te  dag.

I "N ielsen-b anden 's"  l i d t  k luntede sprog b le v  d eres konklusion a lle r e d e  
e f t e r  andet møde: "De fo re lig g en d e  fo r s la g  er  ikke en p la n , men b aserer s ig  ude
lukkende på gældende v e d ta g e lse r  og h id t id ig  planlæ gning. Der g iv e s  ingen grund 
fo r  de v a lg , der er  fo r e ta g e t  ved fo r s la g e t s  udformning. Beboerne er  ikke b le v e t  
sp u rg t, fo r s la g e t  s k u lle  være l e t  t i lg æ n g e lig t  både s p r o g lig t  og fy s is k  fo r  be
boerne".

Denne k r i t ik  a f  planen sendte "Nielsen-banden" ud t i l  de andre grupper med 
opford ring  om a t  komme t i l  møde i  vuggestuen den 1 8 .9 . fo r  a t d isk u tere  d isp o 
s it io n sp la n e n  og e v e n tu e lt  udfærdige e t  brev t i l  Københavns borgerrepræ sen tation .

DISPOSITIONSPLANGRUPPEN GRUNDLÆGGES

På fø r s te  vuggestuemøde mødte der d e lta g ere  op fra  de f l e s t e  grupper. Vi var 
femten i  a l t .  A lle  havde stu d ere t p lanen og få e t  en fornemmelse a f ,  hvor u t i l 
s træ k k elig  den var . Vi kendte k v a rte re ts  behov og måtte sajnmen med k r itik k en  
s t i l l e  krav om, a t d is s e  behov b lev  t i l f r e d s s t i l l e t .  Vore k r it e r ie r  s k u lle  være
grundlag fo r  bedømmelsen.

Der var im id le r t id  kun få  a f  o s ,  der havde overskud t i l  a t arbejde med d i s 
p o s it io n sp la n e n . Vi b le v  en ige  om, a t de fa ,  der kunne, s k u lle  ga sammen fo r  a t 
gennemgå p lan en , og lav e  e t  oplæg t i l  de andre. I denne arbejdsgruppe b lev  dog 
a l l i g e v e l  de f l e s t e  a f  grupperne rep ræ sen teret.

se  e v t .  b i la g  
n r . lo ,  s . 484
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Arbejdsgruppen f ik  t r a v l t .  A lle r e d e  den 2 1 .9 . s k u lle  p lanen have været t i l  
f ø r s te  behandling i  borgerrep ræ sen tation en . S e lv  om v i  var kommet i  gang med d e t  
samme, ra r  det kun under meget s t o r t  a rb e jd sp r es , a t v i  v i l l e  kunne få  gennem- 
d isk u te r e t  p lan en , la v e  udkast t i l  k r i t i k ,  d u p lik ere  og udsende d e t og gennem
arbejde d e t  i  grupperne fø r  den d a to . For b revet s k u lle  frem t i l  borgerrepræ
se n ta tio n e n  fø r  f ø r s te  beh an d lin g . Hvis borgerrepræ sen tationen  - som d e t nor
m alt e r  t i l f æ ld e t  -  sen d te  p lanen  i  udvalg uden v id e r e , v i l l e  d e t b e ty d e , a t  
dens g e n e r e lle  r e t n in g s l in ie r  a lle r e d e  var godkendt, og netop på d et g e n e r e lle  
s k u lle  ra r e s  k r i t i k  sæ tte  in d .

Vores t i d s f r i s t  var h e l t  u a ccep ta b e l. Er mon b orgerrepræ sen tationen s t i lb u d  
t i l  borgerne om a t  fo rh ån d so rien tere  s ig  b lo t  en tom form sag, som d e t ikke e r  
m eningen, de sk a l reagere fo r n u f t ig t  på?

Kyar t e r s t anken

Under arb e jd et med b revet b le v  v i  nødt t i l  a t d is k u te r e , under h v ilk e  foru d
sæ tn inger en o r d e n t l ig  planlæ gning kan sk e . K varterstanken begyndte a t  s tå  os 
k la r t .  V i fo r s to d , a t e t  afgræ nset og v e ld e f in e r e t  k v a rter  er  en forudsæ tning  
fo r  a t la v e  en o r d e n tlig  p lanlæ gning og fo r  a t fa s ts æ tte  bestem te k r i t e r ie r  f o r ,  
hvor s to r  dækningen sk a l være a f  f r ia r e a le r ,  s o c ia l in s t i t u t io n e r  og le g e p la d s e r .  
I e t  v e la fg r æ n set og n a tu r l ig t  sammenhængende område kan man sam les e f f e k t iv t  
om f æ l le s  an liggen d er og behov. Et sådant k varter  sk a l A/ære så r im e lig t  s t o r t ,  
a t  d et kan være en a d m in is tra tiv  helh ed  med krav på de a lm in d e lig e  fæ l le s  f a 
c i l i t e t e r ,  som f . e k s .  s k o le r , d a g in s t itu t io n e r  og f r ia r e a le r .  I e t  sådant a f 
grænset k v a rte r  kan a d m in istra tion en  gennem lo k a la v is e r  o .a .  henvende s ig  d ir e k 
t e  t i l  beboerne om sa g e r , der angår dem, og rådføre s ig  fo r n u f t ig t  med dem.

Det område, hvor vore grupper i  de s id s t e  tr e  år er  skudt op og vore b lade  
u d d e lt , området mellem godsbanen og J a g tv e j , Nørrebrogade og T a g en svej, Røde 
Rose k v a r te r e t , er  e t  sådant v e ld e f in e r e t  k v a r te r . Det er  "Nissehuen" ik k e .
Hele t i lfæ ld ig h e d e n  i  den kommunale planlæ gning sto d  os k la r t .

Det var d is s e  tank er der optog o s .  Hvordan s k u lle  v i  udtrykke dem? S k u lle  
v i b lo t  påpege u r im eligh ed ern e, så enhver kunne in d se dem, e l l e r  s k u lle  v i  i  
b revet t i l  borgerrepræ sen tationen  udtrykke o s ,  så v i  tvang modtagerne t i l  a t  
tage s t i l l i n g .  V i v a lg te  d et s id s t e  og udformede en række krav, der d ir e k te  
kunne sæ tte s  t i l  a fstem nin g.

Y i_§9D i© T _I2T §§_f^iste_brev_til_bgrgerrepræ sentationen

s e  e v t .  b i l a g
n r . l ,  s . 460

Vores oplæg sen d te  v i  ud t i l  a l l e  grupperne og in d k a ld te  t i l  andet vugge
stuemøde d . 2 6 .9 . Behandlingen i  borgerrepræ sen tationen var i  m ellem tiden  (h e l 
d ig v is )  b le v e t  ud sat t i l  d . 5 .1 0 .

Vi var l i d t  fæ rre ved d e t te  møde, men a rb ejd et b le v  t i le n d e b r a g t . Vores op
læg b le v  gennem drøftet og om red igeret, næste dag renskrev v i  d e t ,  du p lik ered e  
d et i  over 100 e k s . og om delte d e t t i l  grupperne. Gennem kontaktmænd b le v  under
s k r if te r n e  ind sam let den fø lgen d e  dag, to rsd a g , og e f t e r  en d irrend e arb ejd sn at  
b le v  b rev et a f le v e r e t  i  70 e k s . på rådhuset fredag morgen d . 2 9 .9 . k l .  3 , så  
d et kunne nå a t b l iv e  om delt.

Vi var 106 ude omkring i  grupperne, der underskrev.
Udover t i l  b orgerrepræ sen tationen  send te v i  vores brev t i l  de im p licered e
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borgm estre, m in is tr e , gruppeformændene, p a r tier n e  og væ lgerforen in gern e, lo k a l
råds formændene, fa g fo lk  og p r esse n . De f l e s t e  a f  d is s e  breve fu lg te  v i  op med 
te le fo n o p k a ld . D ette  arbejde var r e s u lta te t  a f  nøje o v e r v e je ls e r  og t id l ig e r e  
e r fa r in g e r  fr a  k v a r te re t: P ressen  sk a l have d ir e k te  opfordring t i l  a t tage sa 
gen op, fo r  den sk r iv e r  sjæ ld en t a f  s ig  s e lv .  Den in ter v iew er  så borgerrepræsen
ta n te r  og embedsmænd, hvorved d is s e  kommer under pres og tv in g e s  t i l  a t tage  
s t i l l i n g .  De er  nem lig fo r tr a v le d e  og ta g er  ikke s t i l l i n g ,  uden de kommer under 
tvang.

E ndvidere, sk a l p a r t i -  og væ lgerforen ingernes fo rb in d e lse  med b efo lk n ingen  
være v ir k e l i g ,  må de inform eres og v is e  s ig  lydhøre o v erfo r  b efo lk n in gen s ønsker, 
være v i l l i g e  t i l  a t tage en p r in c ip ie l  debat op og lægge p res på deres fo lk  i  
kommuna1b e s ty r e ls e n .

Fra p a r t ie r n e , væ lgerforen ingerne og lok alråd en e modtog v i  ikke een en este  
r e a k tio n . Fra fa g fo lk  en e n k e lt .

?$ fste_b eh an d lin g_ i_b orgerrep ræ sen tation en

Ved mødet i  borgerrepræ sentationen d. 5 .1 0 . lå  anden behandling a f  d is p o s i 
t io n s p la n fo r s la g e t  fo r  indre Nørrebro, Sorte F irk an t, som fø r s te  punkt på dags
ordenen.

D ere fter  kom f ø r s te  behandling a f  d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  fo r  ydre Nørre
bro. Vi havde i  e t  brev t i l  borgerrepræ sentationens formand anmodet om, a t  
vores brev m åtte b l iv e  inddraget a lle r e d e  i  fo r b in d e lse  med fø r s te  punkt, da v i  
m ente, a t vores p r in c ip ie l le  k r it ik  også g ja ld t  p lanen fo r  Sorte F irk an t. Hvis 
denne p lan  b le v  v e d ta g e t , havde, mente v i ,  borgerrepræ sentationen i  r e a l i t e t e n  
a f v is t  vores p r in c ip ie l le  k r i t ik .

V i havde modtaget e t  kort brev fr a  formanden, som gjorde os opmærksom på 
forretn in gsgan gen  i  borgerrepræ sentationen: Kun h v is  en sag ind bringes gennem 
m agistra ten  e l l e r  en a f  borgerrepræ sentationens medlemmer, kan den komme t i l  
form el behand lin g. Men vores brev v i l l e  b l iv e  frem lagt. Vi var ca . 20 stykker  
fr a  grupperne, der overværede mødet. Det havde de f l e s t e  a f  os a ld r ig  prøvet 
fø r . Med opmærksomhed ia g tto g  v i  den "fremmedgjorte" f o r e s t i l l i n g ,  hvor t a l e r 
ne kunne s tå  og t i l t a l e  p erson er, der ikke var t i l  s ted e  (de kunne så 14 dage 
sen ere i  r e fe r a te t  læ se , hvad der var b le v e t  sa g t t i l  dem), hvor medlemmerne g ik  
rundt og snakkede u gen ert, mens der b le v  t a l t ,  og hvor fø r s t  og fremmest debat
ten  manglede a l l e  de p r in c ip ie l le  p e r sp e k tiv e r , som v i  havde b esk æ ftig e t os med.

Vores brev t i l  borgerrepræ sentanterne var la g t  frem, men v i  kunne ikke reg 
ne med, a t de hver fo r  s ig  havde ta g e t  e t  eksem plar, en d sige  læ st dem. Vi havde 
i  vores n a iv i t e t  t r o e t ,  a t hver havde fa e t  e t  eksemplar u d lev eret pa forhånd.

Der var ikke andre o f f e n t l ig e  henvendelser om sagen end v o res . Fra borger
repræ sentanten fo r  VS, Peder Boas Jensen , fo r e lå  der en m in d r e ta lsu d ta le lse  t i l  
planen fo r  S orte F irk an t, der ankede over , a t byplan og san erin gsp lan  b le v  h o ld t 
a d s k i l t ,  hvorved sanerin g  med e fte r fø lg e n d e  nybygning truede med a t væ lte h e le  
planlæ gningen.

Da Peder Boas f ik  o r d e t, h e n v iste  han t i l  f i r e  punkter i  vores brev og frem
fø r te  dem. De var på v æ sen tlig e  områder i  overensstem m else med hans egen indven
d in g. Derved b le v  p r in c ip ie l le  problemer fø r t  frem a lle r e d e  i  forhandlingerne  
om S orte  F irk an t, og vores henvendelse b lev  i  h vert fa ld  nævnt.

Peder Boas u d ta lte :  "Hvis v i  vedtager d e tte  her (d isp o s itio n sp la n e n  fo r  Sor-
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t e  F irkant) har v i  sam tid ig  a f v i s t  denne henven delse (v o res) uden nogen form 
fo r  debat" . Om d is s e  ord u d ta lte  ord føreren  K.B. Lundberg, a t  d e t "er ikke nogen 
r im e lig  måde a t  f r e m s t i l le  d et på o v erfo r  b e fo lk n in g en , som med in te r e s s e  f ø l 
g er  d e t te  p lan læ gningsarbejde" . Desværre mente v i ,  a t  d et netop er  en r im e lig  
måde a t f r e m s t i l le  d et på o v erfo r  b e fo lk n in g en , og ingen d e l a f  b efo lk n in gen  
har f u lg t  denne debat med s tø r r e  in te r e s s e  end v i .  K.B. Lundbergs ord er  e t  ka
r a k t e r is t is k  udtryk fo r  den måde, hvorpå man form elt s k i l t e r  med s in  in te r e s s e  
fo r  b efo lk n in g en s m edleven, mens man kun har en grim asse t i l  overs fo r  enhver, 
der ta g er  denne medleven a lv o r l i g t .

E fte r  S orte  F irkant kom f ø r s t e  behandling a f  Ydre Nørrebro på b o rd et. Kom nu 
vores p r in c i p i e l le  debat?

Det h e l t  a fgøren d e, a t  det var konkrete byggeønsker, der havde g iv e t  a n led 
ning t i l  d isp o s it io n s p la n e n , og a t man ønskede a t gøre k v a r te re t t i l  hovedsage
l i g  boligom råde, b le v  s l e t  ikke nævnt. Vi s k u lle  senere fo r s tå  konsekvensen a f  
d e t t e ,  a t k v a r te re t derved b le v  åbnet fo r  y d e r lig e r e  grov udbygning. Overhovedet 
var d eb atten  ganske k o r t . Hverken de b o r g e r lig e  e l l e r  socia ldem ok ratern e nævnte 
vores brev . V e n s tr e - s o c ia l is t e n  havde t a l t  og t a l t  v e l .  Kommunisten erklæ rede 
ikke a t  kunne f o r s t å ,  hvad v i  v ir k e l ig  v i l l e ,  undlod t i l  gengæld s e lv  fu ld stæ n 
d ig  a t se  p e r sp e k tiv e r . SF 'eren havde t id l ig e r e  bare nævnt o s .

O rdføreren b en ytted e vo res henvendelse t i l  l i d t  p o ls t r e t  t a l e  om værdien a f  
a t l y t t e  t i l  den lo k a le  b e fo lk n in g ! Borgmester Wassard, som er  c h e f fo r  4 . a f d . ,  
kunne ikke fo r s tå  v ores anke o v er , a t der b le v  g iv e t  b efo lk n in gen  fo r  l i d t  t i d .
Vi havde da få e t  en måned, og i  ø v r ig t  var der nok 14 dage endnu, fø r  d i s p o s i t i 
onsplanen s k u lle  forh an d les i  udvalg! Borgmesteren u d ta l t e ,  a t  han a f  d e t ,  v i  
havde sk r e v e t , ikke kunne s e ,  om v i  overhovedet havde læ st d is p o s it io n s p la n fo r 
s la g e t .  H vis ik k e , var v i  velkomne t i l  a t  henvende os i  m a g istra ten s 4 . a fd . 
(g e n e r a lp la n d ir e k to r a te t , kære hr. borgm ester!) "og få  e t  eksem plar e l l e r  f le r e " .

Under h en v isn in g  t i l  den f jo r te n  dages f r i s t  u d ta lte s :
"Der er  med andre ord r i g e l ig  t id  fo r  "Røde Rose" og a l l e  andre t i l  a t  s t u 

dere d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  og komme med måske noget mere underbyggede b e
tra g tn in g e r  t i l  u d v a lg et end dem, der er  send t os på d e t stykke p a p ir , v i  in d 
t i l  nu har få e t" .

Hermed s lu t te d e  forh an d lin gern e. Planen var behandlet og g ik  i  u d valg .
Man f o r e s t i l l e  s i g ,  hvordan v i ,  som sad på balkonen og kiggede ned i  dybet 

t i l  vore v is e  rep ræ sen tan ter, reagerede på d is s e  udsagn.
Der e r  t id sp u n k ter , da galgenhumoren er  vores e n e ste  t i l f l u g t .
Borgm esterens arrogance v i s t e ,  hvad v i  havde a t s lå s  med. Vi m åtte på vores  

s id e  sp ek u lere  p å , om borgerrepræ sentationen overhovedet har t id  og er  kom petent, 
om ikke dens m od vilje  mod nogensinde a t tage s t i l l i n g  t i l  p r in c ip i e l l e  p ersp ek 
t iv e r  sim p elthen  fo rh in d rer  den i  a t  s ty r e ,  og om ikke dens overlegenh ed o v erfo r  
den lo k a le  b e fo lk n in g  er  den v æ se n t l ig s te  grund t i l  dens ud u eligh ed .

Vores brev havde ta g e t  det p r in c ip ie l l e  frem, p eget på b e tin g e lse r n e  fo r  a t  
skabe r e a l is a b e l  p lanlæ gning og s t i l l e t  krav om r im e lig  dækning med f r ia r e a le r .  
Netop d erfo r  b le v  d e t med een u n d tagelse  la d e t a ld e le s  u p å a g te t, og borgm este
ren har v i s t  in t u it io n ,  når han så om hyggeligt lagde kold lu f t  mellem s ig  og o s .  
Men a l t ,  hvad v i  s id en  har undersøgt og frem fø r t, har v i s t  o s ,  a t v i  havde r e t  
i  d is s e  f ø r s t e ,  fo r e lø b ig e  b e tr a g tn in g e r , og v i  har uddybet dem l ig e  s id e n .

Vores brev f i k  i  f ø r s te  runde ingen e f f e k t ,  men d et s k u lle  s id en  v is e  s i g ,  
a t d e t i  h vert fa ld  havde magt t i l  a t p åføre u d va lgsarb ejd et en masse besvær



l ig h e d e r  og fo r e lø b ig  udsæ tte h e le  arb ejd et med d isp o s it io n sp la n e n  på ubestem t 
t i d .

Som e t  s k i l t  fo r  kom m unalbestyrelsens " iver"  fo r  b e b o er in d fly d e lse  b le v  d e t  
under forh an dlingern e f l e r e  gange nævnt, a t v i  v i l l e  kunne få  foretræ de fo r  ud
v a lg e t .

HVILEPERIODEN

Vi havde s a t  en masse t in g  i  gang op t i l  borgerrepræ sentationsm ødet, men 
var ikke i  stand t i l  a t  fø lg e  dem op. Grundene var mange. D els var v i  nok s lå e t  
ud a f ,  a t  borgerrepræ sen tationen  s l e t  ikke havde ta g e t  s t i l l i n g  t i l  vores in d 
v en d in ger. D els f ø l t e  medlemmerne a f  arbejdsgruppen s ig  ikke som en gruppe med 
e t  fr e m tid ig t  l i v  -  v i  var jo  a l l e  med i  andre grupper, som v i  f ø l t e  os k n y tte t
t i l ,  og som havde meget a t  la v e .

Kort e f t e r  borgerrepræ sentationsm ødet arrangerede kommunen en u d s t i l l in g  om 
d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  i  en n ed lagt b u tik  i  k v a r te r e t. Plancherne var som 
sæ d van ligt de lækre a r k ite k tte g n in g e r . En l i l l e  p o stk asse  var hængt op; der 
kunne beboerne nedlægge k r it ik  og fo r s la g . Og håbe, Vorherre v i l l e  tage affæ re! 
Den sæ dvanlige imødekommelse a f  borgeren, der se r  ud a f  noget og i n t e t  e r . De 
b eboere, der har anker, har ingen m ulighed fo r  a t t a le  sammen og sammenligne, 
fø r  p r o te s te n  a f le v e r e s ,  ingen ved hvor p ro testern e  ender; der er  ikke o p g iv et
navne på f o lk ,  man kan henvende s ig  t i l  fo r  a t få  a t  v id e , hvad skæbne p r o t e s t 
en få r . A lt e r  v e n l ig t ,  f j e r n t  og anonymt.

Nogle a f  os g ik  ned fo r  a t k igge på u d s t i l l in g e n , og d et b le v  t i l  en a r t i 
k e l i  Nørrebro A v is , der advarede mod d isp o s it io n sp la n e n , påpegede manglerne om
k rin g  den og opfordrede fo lk  t i l  a t  gøre brug a f  deres r e t  t i l  k r i t ik .

Langsomt kom der andre i n i t i a t i v e r  i  gang. Den s id s t e  dag i  måneden h o ld t  
lo k a la v ise n  møde på b ib lio te k e t  om d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t .  T il  d e t te  møde 
havde v i  genoptrykt vores brev t i l  borgerrepræ sentationen og fo rsy n et d et med en
fo r s id e  med appel t i l  naboerne i  Nørrebros andre k varterer  om a t  bakke os op,
fo r d i v ores lod  er  f æ l le s .  Vi fo r sø g te  a t gøre d e ltagern e k la r t ,  hvor f a r l ig  
d isp o s it io n sp la n e n  er  fo r  k v a r te r e t , og v i  optråd te nok noget provokerende.
Det var n ød vend igt. Meningen med mødet var ganske k la r , d et var e t  sælgermøde. 
Man havde in v i t e r e t  ledende fo lk  fr a  g e n e r a lp la n d ir e k to r a te t , b l .a .  ch efen  Lem- 
b erg , som op tråd te  vennesæ lt og r a r t og s k u lle  overb ev ise  forsam lingen om p la 
nens fo r tr æ ffe lig h e d . 'Vore in te r e s s e r  lå  i  de a lle r b e d s te  hænder". Det var e t  
arran geret møde, s lu tte n d e  med k u nstn erisk  underholdning ("og nu v i l  fru  NN 
underholde med s in  yndige r ø s t" ) .  I en sådan s it u a t io n  må de vidende og engage
rede b l iv e  provokerende.

Vi havde p la n la g t  møde på b ib lio te k e t  14 dage senere og benyttede l e j l i g h e 
den t i l  a t indbyde de tilsted ev æ ren d e t i l  a t komme. På d et møde s k u lle  der d i s 
k u teres  .

vores_m øde_på_bibH oteket

A ller ed e  f ø r s t  på sommeren havde d et lo k a le  b ib lio te k  t i lb u d t  grupperne a t 
arrangere en lå n e r -a fte n  om vore a k t iv i t e t e r  i  Røde Rose. D ette t i lb u d  fu lg te
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v i  op. M ie  grupperne udfærdigede indlæg t i l  den lo k a le  a v is  om deres fo reh a 
vend er, og d . 9 .1 1 . havde Nørrebro A v is  en a r t ik e l  med om tale a f  vore grupper 
og hvad de fo re to g  s i g .  Det p o s i t iv e  r e s u lta t  i  F enrisgade b le v  nævnt, og b i b l i 
oteksm ødet d . 1 5 .1 1 . b le v  ann onceret.

T i l  mødet havde v i  arran geret d et sådan, a t beboerne fra  h vert a f  Nørrebros 
f i r e  k v a rterer  kom t i l  a t  s id d e sammen, så de kunne u d vek sle  synspunkter og e r 
fa r in g e r  og s t i f t e  k on takter hver in d en for deres e g e t  k v a rter .

A nledningen t i l  mødet var d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t ,  og h e n s ig te n  var a t  
v ir k e  fo r  b e b o e r in i t ia t iv  t i l  o p r e t t e ls e  a f  b ø r n e in s t itu t io n e r  og ig a n g sæ tte l
se  a f  gårdrydning over h e le  Nørrebro. E fte r  in d led n in g  og o r ie n te r in g  g ik  
d isk u ssio n en  l i v l i g t  rundt omkring i  grupperne.

Det er  svært konkret a t  gøre op , hvad mødet m edførte på la n g t s i g t .  Vi f ik  
i  h v ert fa ld  kontakt med en beboergruppe i  n ab ok vartere t, som arbejdede med 
gårdrydning, og Heimdalsgade-gruppen f ik  væ rdifu ld  t i lg a n g .

R adioudsendelsen

Vores brev t i l  borgerrepræ sen tationen  havde v i  send t t i l  rad ioen s k u ltu r -  og 
a k t u a l i t e t s a f d e l in g .  I oktober var der f l e r e  forgæves fo rsø g  på kontakt mellem  
os og rad ioen  p r . t e le f o n ,  og t i l s i d s t  lykkedes d e t . Radioen v i l l e  lav e  en ud
sen d e lse  om k v a r te re t og a l l e  a k t iv i t e t e r n e .  Spørgsm ålet b le v  ta g e t  op i  grup
p ern e, og i  s lu tn in g e n  a f  november kunne en fr a  hver gruppe mødes med rad ioen  
fo r  a t  d r ø fte  in d h o ld et a f  u d sen d elsen . Fra midt i  december og isæ r i  h e le  janu
ar arbejdede repræ sentanter fr a  a l l e  grupperne in te n s t  med a t  få  u d sen d elsen  
k la r . Det b le v  t i l  to  u d sen d elser  i  f a m i l ie s p e j le t ,  d . 1 9 .2 .:  Et k v a r te r , hvor 
beboerne har ta g e t  skeen i  den anden hånd, og d . 2 2 .2 .:  Hverdagen, fæ lle ssk a b e t  
og arb e jd et i  e t  k v a r te r , hvor a l l e  s tå r  sammen.

Da u d sen d elsen  var e t  r e s u lt a t  a f  en samarbejdning a f  sa m tlig e  gruppers in d 
s a t s ,  krævede den e t  meget s t o r t  s l i d  og var meget t id srø v en d e . Den tvang b i 
dragsyderne fr a  hver gruppe t i l  a t kulegrave vedkommende gruppes h i s t o r i e ,  van
sk e lig h e d e r , og in d s a ts ,  og derved b le v  a rb ejd et s tø r r e  end man havde tænkt s ig .  
T il  s id s t  synes man, man synker t i l  bunds i  d e t ,  men u d send elsen  gav god o r ie n 
te r in g ,  og fr a  mange rea k tio n er  rundt omkring i  omgangskredsen f ik  b id ragsyd er
ne ind tryk  a f ,  a t  ud send elsen  b le v  h ørt a f  mange og h ja lp  t i l  a t  sprede kendska
b e t t i l  vores arb ejd e.

PÅ DEN IGEN

Vores fø r s te  brev t i l  borgerrepræ sen tationen havde v i  b l .a .  send t t i l  P eter  
B red sd orffs a r k ite k tte g n e s tu e , der l ig g e r  i  k v a r te r e t . V i havde anmodet om hjælp  
i  form a f  en kron ik . D ette  brev b le v  der rea g ere t på. Tegnestuen l ig g e r  fo r  en
den a f  en a f  de k arreer , som er  b le v e t  g ro v est udbygget ind enfor de sen ere å r ,  
og fr a  teg n estu en  havde man med opmærksomhed fu lg t  denne udbygning. De havde 
dér fo to g r a f ie r  a f  d e t gam le, lave  og sp red te  b yggeri og a f  d et n ye, tæ tte  og 
h ø je , og desuden havde de fo r sk e t  l i d t  i  grundenes h i s t o r i e .  Noget a f  d e t te  
s t o f  v i l l e  de gerne s t i l l e  t i l  vores rådighed. Det b le v  t i l  e t  møde d . 5 .1 2 . ,  
hvor P eter  B redsd orff gennemgik noget a f  d e t te  m a ter ia le  med o s .



På teg n estu en  tænkte de i  byplanlæggerbaner og mente, a t  v i  s k u lle  lave  en 
a lt e r n a t iv  p lan  sammen med dem. De fo rs to d  ikke vores krav, a t kvartererne skal 
b e tr a g te s  som h e lh ed er , og fo rsto d  ik k e , a t a l l e  e fte r fø lg e n d e  p la n e r , så gode 
de end m åtte være, v i l l e  komme t i l  a t l id e  a f  den samme skavank -  a t være ren 
t e o r i  -  h v is  ikke de grundlæggende forh old  b le v  ændret.

Under p res a f  de u lyk k er, v i  så , d isp o s it io n sp la n e n  v i l l e  m edføre, enedes 
v i  dog om a t gå v id ere  i  fæ lle ssk a b . Det var f ø r s t  og fremmest v ig t i g t  a t få  
o p ly sn in g  frem om, hvornår byplan- og tr a fik u d v a lg e t v i l l e  behandle d is p o s i 
t io n sp la n e n . Peder Boas, VS's borgerrepræ sentant, havde nævnt vores henvendelse  
i  borgerrepræ sen tationen  under fø r s te  behandling. Vi enedes d erfor  om a t henven
de os t i l  ham og indbyde ham t i l  møde.

Imens s k u lle  tegn estu en  o v e r v e je , hvad de kunne t i lb y d e  m .h .t .  en h is to r is k  
red eg ø re lse  fo r  k v a r te r e ts  t i l b l i v e l s e ,  og v i  sk u lle  l ig e le d e s  fin d e  ud a f ,  hvad 
v i  v i l l e ,  og hvor meget v i  kunne overkomme.

A ller ed e  næste dag var v i  i  sv in g . Peder Boas v i l l e  fo r e lø b ig  fin d e  ud a f ,  
hvornår d e t var tanken a t behandle planen i  u d v a lg et. Vi sendte en red eg ø relse  
ud t i l  "de 106", underskriverne a f  b revet d. 2 7 .9 . ,  med red eg ø relse  fo r  hvor
dan sagen stod : Der var opgaver nok! Der s k u lle  samarbejdes med så mange p o l i t i 
kere som m u lig t, med lok a lråd en e, med andre beboergrupper og med p a r t ie r n e s  l o 
k a le  a fd e lin g e r  fo r  a t  få  dem ud a f  buskene. B ortse t fr a  B redsdorffs tegn estu e  
havde ingen a f  dem, v i  havde henvendt os t i l ,  v i l l e t  hjæ lpe. Vi havde kun os 
s e lv  a t s t ø t t e  os t i l .  Det in v ite r e d e  v i  t i l  møde på og f a s t s a t t e  dagen t i l  d. 
1 5 .1 2 .
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3-_ vugges tuemøde

Mødet b le v  en s k u f f e l s e .  Ingen a f  "de 106" mødte op. Kun n o g le  a f  a rb e jd s
gruppens egne medlemmer.

Hvad var grunden? Travlhed i  grupperne? Julemåneden? E lle r  havde v i  formu
le r e t  b rev et fo rk ert?  Var d e t ikke lykkedes os a t få  problemerne ned på d et  
nære plan?

Vi lod  os ikke s lå  ud. Vi f o r e s t i l l e d e  os s ta d ig ,  a t  v i  kunne få  hjæ lp fra  
p a r tie r n e  og måske p r e sse n . Vi p lan lagd e e t  nyt nummer a f  b la d e t Røde Rose med 
en b e sk r iv e ls e  a f  sa n er in g s- og byggep rojekterne i  k v a r te r e t og p lan lagd e t i l 
s lu tte n d e  beboermøde.

Peder Boas sk a ffed e  os v id en  om t id s f r i s t e r n e :  Byplan- og tr a f ik u d v a lg e t  
s k u lle  behandle p lanen på 2 møder i  januar og sk r iv e  betæ nkning, så  b o rg erre
præ sen tationen  kunne fæ rdigbehandle planen f ø r s t  i  feb ru ar.

Mødet_på_ tegn estu en

D. 2 0 .1 2 . h o ld t v i  møde på teg n estu en , og her d e lto g  Peder Boas fr a  VS. På 
hans foran led n in g  b e s lu tte d e  v i  a t  gå ind på en d e t a lj e r e t  k r i t ik  a f  d i s p o s i t i 
onsp lanen, s e lv  om dens praanisser var fo r k e r te , fo r d i d e t var den e n e s te  måde, 
hvorpå v i  kunne p åvirke u d v a lg ets  a fg ø r e ls e .  Men h vorled es få  k r it ik k e n  frem  
fø r  u d v a lg ets  behandling d . 1 0 .1 . Det var um uligt a t nå.

Vi b e s lu tte d e  os t i l  a t  tage n o g le  a f  de mest åbenbare m o d sig e lser  i  p lanen
op t i l  behandling i  en henvendelse t i l  byplan- og tr a fik u d v a lg e t  i  den h e n s ig t
a t sk a ffe  os u d sæ tte lse . Brevet s k u lle  v is e  u r im eligh ed ern e , så de ikke i  ud
v a lg e t  kunne undgå a t se  dem. V i v i l l e  anmode u d va lget om foretræ de og fo r k la r e
dem, a t  denne henvendelse kun var fo r e lø b ig . T i l  a p r i l  v i l l e  v i  være fæ rdige  
med e t  supplement t i l  d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t .

Vores samarbejde med teg n estu en  s k u lle  an tyd es. U dvalget s k u lle  f o r s t å ,  a t  
de v i l l e  få  s e lv e  sagkundskaben på h a lse n , dersom de fæ rdigbehandlede p lanen  
uden vores supplem ent.

Y2I®§_§1^6£_]2reY_til_kgmmunalbestyrelsen1_ r e tte t_ t il_ b y p la n -_ o g _  tr a f ik u d v a lg e t

F ørst på d e t te  tid sp u n k t begyndte de f l e s t e  medlemmer a f  den gamle a rb e jd s
gruppe a t fungere som en e g e n t l ig  d isp o s itio n sp la n g ru p p e . Den f ik  e t  t r a v l t  
n y tå r . I lø b e t  a f  5 møder, i  samarbejde med tegn estu en  og Peder Boas, f ik  v i
gennem t a lr ig e  u d k ast, f o r k a s te ls e r ,  r e t t e l s e r  og om skrivninger b rev et fæ rd ig t se  e v t .
frem t i l  d . 10. janu ar, 73. n r .2 , s

Vi in d le d te  b rev et med a t udtrykke vores anerkendelse a f  kommunens a n stre n 
g e ls e r  fo r  a t p lan læ gge, v i  om talte vores samarbejde med teg n estu en  og lovede  
a t udarbejde supplem entet t i l  a f le v e r in g  i  a p r i l .  Konkret k r it is e r e d e  v i ,  a t  
planen v i l l e  medføre y d e r lig e r e  udbygning a f  k v a r te re t og en fo r ø g e lse  a f  t a l 
l e t  på de små le j l ig h e d e r ,  a t p lanen ikke m edførte en forb ed rin g  a f  udbuddet a f  
s o c ia l in s t i t u t io n e r  e l l e r  en fo r ø g e lse  a f  f r ia r e a le r n e , som v i  i  fo rv e jen  er  
u n derforsyn et med, samt a t den betød  en fo r ø g e lse  a f  b i l t r a f ik k e n  og en række 
stæ rkt udbyggede gader.

Vi p å v is te  gentagne gange, a t d isp o s it io n sp la n e n  ikke angav konkrete m id ler  
t i l  a t v ir k e lig g ø r e  s in e  h e n s ig te r . Syv a f  os fr a  d isp o sitio n sp lan g ru p p en  var

b ila g
.461
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u n d ersk rivere sammen med f i r e  fr a  teg n estu en . Ligesom s id s t e  gang sen d te v i  
b rev et ud t i l  a l l e  andre in s ta n s e r , som kunne tænkes a t være in te r e s s e r e t  e l l e r  
kunne s t ø t t e  o s ,  og fu lg te  ligesom  fø r s te  gang brevene op med te le fo n o p k a ld .  
D ette  er  e t  meget s t o r t  arbejde og tog  5 menneskers arbejde lørdag efterm iddag  
og den h a lve  nat og fo r  n o g les  vedkommende søndagen med.

NEDERLAG

Det var e t  s t o r t  program, v i  lagde i  d is s e  uger . S k u lle  supplem entet have 
nogen b etyd n in g , m åtte d e t være e t  udtryk fo r  mange f le r e  beboeres holdn ing.
Det sto d  k la r t ,  a t v i  m åtte udarbejde e t  nyt nummer a f  Røde R o se-b la d et, som 
f o r t a l t e  naboerne om den udbygning, der fandt s te d  i  h e le  k v a r te r e t , og den r i 
s ik o , d isp o s it io n sp la n e n  betød i  den fo r b in d e lse . E fter  d e tte  blad m åtte v i  
sammenkalde t i l  møder, og f ø r s t  her kunne v i  forelæ gge udkast t i l  og e n d e lig t  
form ulere supplem entet.

En sen  nat h o ld t v i  møde i  vuggestuen og p lan lagd e slagen e og beregnede en 
t id s p la n . Det var nødvendigt a t a p p e lle r e  t i l  de andre grupper, de 106 og få  hjælp 
fra  dem. Vores arb ejd sp res var fo r  s t o r t ,  og d e t te  kom a l l e  grupperne ved. Vi 
skrev brev ud t i l  kontaktmændene og indbød t i l  møde i  vuggestuen d . 9 .2 .

Også teg n estu en  var o p ta g et a f  tanken om a t arbejde med k v a r te r e t. Dog var 
der en fo r s k e l .  Vi arbejdede i  vores f r i t i d  a f  nød fo r  a t ændre vore b e t in g e l
s e r . Vi havde erh vervet os megen v id en  gennem vores arb ejd e, men v i  fa s th o ld t  
b eb oersyn sp u n k tem e.

A rk itek tern e  var p r o f e s s io n e l le ,  de arbejdede fo r  løn  fra  k l .  9 -15 , de nær
mede s ig  o f t e s t  problemerne "tekn isk" , de havde o f t e  svært ved a t fo r s tå  vore  
h o ld n in g er , og d e t f a ld t  dem svært a t d e lta g e  i  vore møder udenfor a rb e jd stid en .

De var o p r ig t ig t  in te r e s se r e d e , men de kunne ikke h e lt  se bort fra  de hen
syn , de m åtte tage t i l  d eres firmanavn og d e ts  p r e s t ig e ,  så v e l som andre fagpo
l i t i s k e  fo rh o ld . D. 3 1 .1 .7 3  send te tegn estu en  e t  brev med l ø f t e  om a t s tå  os b i
med v id en  og hjælp a f  p r o fe s s io n e l a r t .  Sam tidig udtrykte de ønsket om, a t v i
g e n s id ig t  s k u lle  holde hinanden u n d errette t om a l l e  begivenheder og forh an d lin 
ger . Samarbejdet b le v  ordnet ved , a t to  a f  a rk itek tern e  b le v  a tta c h e r e t os og 
f ik  deres arbejde b e ta lt  a f  teg n estu en .

Vi havde in v i t e r e t  t i l  møde i  vuggestuen . Der mødte 6 medlemmer op fra  d i s 
position sp lan gru p p en  - og ingen andre.

Ligesom to  måneder fø r  send te ikke en en este  a f  grupperne en repræ sentant.
Men denne gang havde v i  en gageret os lan g t stæ rkere og la g t  e t  lan gt mere kræ
vende program. Hvad havde v i  ikke p la n la g t a f  møder med p artigru p p em e, de l o 
k a le  p a r t ifo r e n in g e r , p r esse n , lokalrådene? Det red aktionsarbejde der lå  foran  
o s , var u o v e r sk u e lig t , og bag d et lå  l ø f t e t  om supplem entet.

Vi var lan g t nede. Tre dage senere s k u lle  v i  mødes med tegn estu en  og lave  
en a r b e jd sd e lin g . Vi havde ikke noget a t byde på. Vores mulighed fo r  a t lave  e t  
supplement med andre lø sn in g s fo r s la g  var b o r tfa ld e t  i  og med, a t man i  arb ejd s
grupperne ikke kunne overkomme mere end man a lle r e d e  var i  færd med. Det var pa 
gruppernes e r fa r in g e r , vores supplement s k u lle  b a sere s .

Vi sto d  a le n e  og m åtte køre mødet på vores afmagt.
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N ederlaget_vendes

I mødet på tegn estu en  d . 1 3 .2 . d e lto g  P eter  B redsd orff og f i r e  andre a r k i
t e k te r . Desuden havde man fr a  teg n estu en  in v i t e r e t  n og le  studerende fr a  a r k i
te k tsk o le n . De havde a rb ejd et med byu d vik lin g  og dens økonomiske s id e r ,  og d e t  
var meningen, a t  n oget a f  d e t te  s t o f  s k u lle  kunne bruges i  b la d e t .

Fra os d e lto g  7 og endvidere Peder Boas.
Vi frem lagde v ores s i t u a t io n  og gav udtryk fo r  vores manglende m ulighed fo r  

a t yde e t  o r d e n t l ig t  a rb ejd e. Tegnestuen var im id le r t id  a lle r e d e  i  gang med de
res  d e l a f  b la d e t , havde d isp o n eret te k s te n  og la v e t  n og le  teg n in g er  a f  udbyg
ningen a f  d eres k arré. Peder Boas kunne m eddele, a t der var henven delse under
v e js  t i l  os med in d b yd else  t i l  næste udvalgsm øde, og v i  in d så , a t d e t var a f  
s to r  b etyd n in g , a t v i  mødte op. E n delig  var v i  a l l e  en ig e  om, a t a rb e jd et fo r  
a t ændre d isp o s it io n sp la n e n  var a f  meget s to r  v ig t ig h e d . A lt  d e t t e  styrk ed e vo 
res  s e l v t i l l i d  og v ores erk en d else  a f  nødvendigheden a f  d e t a rb e jd e , v i  var gå
e t  i  gang med, og v i  g ik  ind på a t fo r tsæ tte  trod s manglende a rb e jd sk r a ft og 
trod s d e t ,  a t v i  udmærket godt v id s t e ,  a t ødelæ ggelsen  a f  v ores k varter  a l l e r e 
de var en kendsgerning.

Vi v i l l e  forberede os t i l  mødet med u d va lget og la v e  b lad  n r . 7 og su p p le
m en tet, k o ste  hvad d et v i l l e .

Klokken var over m idnat. "Tegnestuen" b le v . Vi g ik  over i  Thorsgade og fo r 
d e lte  vore opgaver. Tegnestuen v i l l e  le v e r e  den h is to r is k e  red e g ø r e lse  over  
k v a r te r e t , de ø v r ig e  opgaver var v o r e s . Vi m åtte i  v id e s te  omfang b asere vores  
arbejde på den v id en , v i  a lle r e d e  sad inde med tak k et være v ores t id l i g e r e  a r 
bejde i  de f o r s k e l l ig e  grupper. De v ig t i g s t e  problem er var skoleprob lem er, ud
bygningen a f  F en risgad e, n yb ygger iet i  Dagmarsgade og A lle r sg a d e , p la n er  om 
nybyggeri i  Gormsgade, saneringsproblem er i  Thorsgade og tra fik p ro b lem er.

T egnestuens in d sa ts  i  d e t te  arbejde b le v  s ta d ig  m indre. Vi var engagerede  
og arbejdede en erg isk  fo r  a t få  r e s u lta te r .  De var v e l v i l l i g t  in te r e s se r e d e .  
Denne modsætning v i s t e  s ig  o v e r a lt ,  og v i  m åtte gennem rette deres b idrag fo r  a t  
kunne bruge dem t i l  vores form ål. Men i  den ak u tte  s i t u a t io n ,  da v i  var læ ngst 
nede, havde de s ty r k e t  vores s e l v t i l l i d  og v ores erk en d else  a f  nødvendigheden  
a f  v ores a rb ejd e, og i  en række konkrete s it u a t io n e r  i  den fø lgen d e t id  trak  v i  
på deres a rb ejd sk ra ft ved u d arb ejd elsen  a f  p la n ch er , og i  d et fø lgen d e møde med 
u d va lget var tegn estu en s in d sa ts  væ rd ifu ld .

M^§et_med_udvalget

Dagen e f t e r  mødet i  tegn estu en  fo r e l ig g e r  der e t  brev fr a  b yp lan - og t r a f i k 
u d v a lg ets  sekretæ r Bent Dalgård om, a t  v i  kan få  foretræ de fo r  u d v a lg et d . 2 7 .2 .  
Vi ønsker mødet på så sen t e t  tid sp u n k t som m u lig t og få r  d e t la g t  k l .  17. D ette  
er  spændende! For fø r s te  gang i  lø b e t  a f  vores arbejde sk a l v i  d ir e k te  møde ud
v a lg e t .  H id t il  har d e t b lo t  været e t  f j e r n t ,  u tiln æ rm elig t f a n t a s i f o s t e r .

Hvad er  h e n sig ten  med denne henvendelse? Det b le v  ganske v i s t  a f  borgm ester  
Wassard ved borgerrepræ sentationsm ødet d . 5 .1 0 .7 2  s a g t ,  a t v i  var velkomne t i l  
a t komme i  u d va lget og frem føre vore tanker og ønsker. Det var dog nok tænkt 
r e t  u fo r p lig te n d e . Nu kom in v ita t io n e n . Er d e t angsten  fo r  B redsd orffs navn, 
der har v ir k e t?  Er d e t e t  u d slag  a f ,  a t de er  begyndt a t tage vores k r i t ik  a l 
v o r lig t?  L ige m eget. In v ita tio n e n  var en r e a l i t e t .
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Vi mødtes f l e r e  gange på tegn estu en  t i l  fo r b e r e d e lse , f ik  la g t  p la n e r , t e g 
n e t p lan ch er med an sk u elige  o v e r s ig te r  over k v a rteret og d e ts  trafikp roblem er  
og d e ts  endnu uudnyttede grunde, v i  f ik  v a lg t  vore ordførere ib la n d t os og fo r 
d e lt  vore opgaver. Vi d e lt e  ansvaret med medarbejderne på teg n estu en .

Indbydelsen lød  på , a t v i  kunne forelæ gge vores synspunkter fo r  u d v a lg et.
Det b e tø d , a t de v i l l e  l y t t e  t i l  os og e v t .  s t i l l e  os spørgsm ål, men de var ikke  
s e lv  f o r p l ig t e t  t i l  sv ar . Det er  proceduren. Nærdemokrati e l l e r  fjem d em okrati?  
Vi a len e  v id e , og tavsh ed , d e t b ed ste  våben!

t i l  u d v a lg e t , som repræ senterede a lte r n a t iv e  og bedre lø sn in g er  end d i s p o s i t i 
o n sp lan en s. Vi uddybede d is s e  spørgsmål i  en t i l læ g s s k r iv e ls e ,  hvor v i  a n fø rte  
de k r it i s k e  b etra g tn in g er  og anker, der lå  bag h vert en k e lt  spørgsm ål.

Spørgsmålene drejede s ig  om a lt e r n a t iv e  m uligheder fo r  tr a fik k e n , parke
r in g sh u sen e , b e v a re lse  a f  ikke-forurenende a rb e jd sp la d ser , udtynding a f  k a rreer, 
forh in d rin g  a f  udbygningen, karrebeb yggelsen , planlæ gning fo r  de la v t  udnyttede  
a r e a le r  og sk o lep la n ern e .

T i l  s lu t  anmodede v i  om, a t u d va lget v i l l e  vente med a t færdigbehandle d i s 
p o s it io n s p la n fo r s la g e t  t i l  vores supplement fo r e lå .

V i, som d e lto g , v i l  sen t glemme den dag. Een fo r  een stod  v i  op og frem før
t e  v o res k r i t ik  og vore spørgsm ål.

se e v t .  b i la g  
n r .3 , s . 462 Vi udarbejdede e t  kort b rev , hvor v i  s t i l l e d e  en række konkrete spørgsmål

NØRREBROGApE

Lys og l u f t  i  A llersgade-G orm sgade t i l  -67 Karreen 1970 -  byggespekulantens ønskedrøm
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P lan ch er, der r e a l i s t i s k  i l lu s t r e r e d e  fo r s te n in g e n  a f  k v a r te r e t  b le v  r u l l e t  
op; som lu rer e  med pegepind og v i s u e l l e  u n d erv isn in gsm id ler  frem førte v i  vores  
argumenter. En træ t forsam lin g  b le v  p lu d s e l ig  lydhør og anspændt, og da v i  g ik  
ud, f ø l t e  v i ,  a t v i ,  uafhængig a f  hvad s lu t r e s u l t a t e t  v i l l e  b l i v e ,  dog havde 
vundet en fo r e lø b ig  s e j r .

Om efterm iddagen havde v i  fr a  B redsd orffs teg n estu e  under v ores fo r b e r e d e l
s e r  s e t  u d v a lg et i  bus på s ig h ts e e in g  i  k v a rte ret stan d se op foran e t  n y t hus i  
Gormsgade. Havde de også været inde i  baggårdene og m ålt ly s s ty r k e n  i  s tu e e ta 
gerne e l l e r  lyd sty rk en  a f  opbremsningerne i  Ægirsgade? Var de kompetente t i l  a -  
len e  a t p lanlæ gge fo r  v ores kvarter?

Formanden fo r  u d v a lg et bad os under mødet om e t  b e v is  fo r  sam arbejdet mellem  
os og teg n estu en  t i l s e n d t  inden en u ge. Vi tog  d et som e t  l ø f t e  om, a t de v i l l e  
v en te  på v ores supplem ent, og forhandlede i  den fø lgen d e uge med teg n estu en  om 
denne t i lk e n d e g iv e ls e .  Det var afgørend e, a t teg n estu en  ikke f ik  den afgørende  
p la c e r in g , som d e t åbenbart var udvalgsform andens h e n s ig t  a t  t i l læ g g e  den. Sk ul
l e  behandlingen a f  d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  u d sæ ttes , s k u lle  d et være a f  hen
syn t i l  beboerne, ikke a f  hensyn t i l  en kendt te g n e s tu e . Men på den anden s id e  
s k u lle  d e t fa s th o ld e s ,  a t  n o g le  a f  dens medlemmer arbejdede sammen med o s . Det 
b le v  n o g le  v a n sk e lig e  forh an d lin ger  med teg n estu en , som t i l  s lu t  fo r s to d  vores  
synspunkt.

Vi sen d te e t  brev t i l  u d va lget og h e n v iste  t i l ,  hvad der m åtte fremgå a f  
vore u n d e r sk r ifte r  i  brev t i l  u d va lget a f  1 0 .1 . ,  hvor a r k ite k te r n e s  s ig n a tu r e r  
stod  b lan d et med v o r e , og t i l  vores fremmøde d. 2 7 .2 . ,  hvor tegnestuemedlemmer 
d e lto g  på l i g e  fod  med o s . D e r t i l  vedlagde v i  B redsd orffs brev t i l  os a f  d .
3 1 .1 . ,  hvor han t i lb ø d  os a s s is ta n c e .

UDARBEJDELSE AF BLADET RØDE ROSE NR. 7

De fø lgen d e  måneder var h e l l i g e t  b la d a rb ejd et. Vi v i l l e  i  b la d e t b esk r iv e  
den u d v ik lin g , der er  i  gang i  k v a r te r e t , udfra kon k rete, veldokum entere de en
k e l t t i l f æ l d e .  D ette  er  h is to r ie n  om den k arré, d e t te  h is to r ie n  om den gade, de 
numre. Vore naboer sk u lle  inform eres om, hvad der ganske s t i l l e  sk e te  i  k v a r te 
r e t .  De v i l l e  så måske fordømme den d is p o s it io n s p la n , der kun t i lg o d e s å  andre 
in te r e s s e r  end v o r e s .

A rbejdet betød mange næ tter med a l t  fo r  l i d t  søvn , krumspring fo r  a t A /riste  
s t o f  ud a f  de o f f e n t l ig e  k on torer , h e f t ig e  d isk u ssio n e r  på sene redaktionsm øder 
om form ålet med de e n k e lte  a r t ik le r ,  og forsøg  på a t fo r s tå  og fin d e  de r e t t e  
form u ler in ger. -  En ep isod e  bør fa s th o ld e s . En sen  nat sad v i  på g u lv e t  og s ta b 
led e  tæ ndstiksæ sker op og beregnede, hvordan v i  s k u lle  lægge dem fo r  a t få  
p lad s t i l  så  mange som m u lig t på e t  l i l l e  a r e a l . Vi f ik  e t  k la r t  b i l le d e  a f ,  a t  
k arréstru k tu ren  med mange små karreer er  den mest e f f e k t iv e  -  den, der g iv e r  
den s t ø r s t  m ulige udbygning inden fo r  loven s rammer - og de m indste gårde. Prøv 
selv .'

Manglende t i d  gjorde s ig  h e le  t id e n  gældende i  brud på a f t a l e r ,  og v i  m åtte  
u s ta n d se lig  udsæ tte a f le v e r in g s f r is t e r n e .  A lle  a r t ik le r n e  b le v  gennem diskuteret 
og de f l e s t e  sk re v e t om m indst tr e  gange. S jæ ld en t, har v i  været så p ir r e l ig e  -  
f le r e  gange brød nerverne gennem den tynde hud.
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Penge ejed e  v i  ikke og m åtte d erfor sam tid ig  ivæ rksæ tte en ak tio n  i  grupper
ne fo r  a t sk a ffe  dem. Tegnestuen s k u lle  sørge fo r  a f t a le  om tryk ningen , men d et
endte med, a t v i  m åtte gøre d et s e lv  og indgå forh an d lin ger med trykker og bog
b in d er . Midt under a rb ejd et s iv ed e  det ud, a t ud va lget v i l l e  fæ rdigbehandle d i s 
p o s it io n sp la n e n  d. 1 7 .4 . ,  en måned fø r  v i  kunne b l iv e  fæ rd ige . Vi kunne ikke  
forandre vore p lan er  og b e s lu tte d e  a t ign orere oplysn ingen  og fo r tsæ tte  vores  
program.

Mandag og t ir sd a g  d . 7 . og 8 . a p r il  holder v i  redaktionsmøde fra  k l .  10 fo r 
middag t i l  k l .  6 næste morgen og igen  fra  k l .  9 t i l  m idnat. En a f  os ren sk r iv er
v id ere  t i l  næ ste dag k l .  10, andre fo r tsæ tte r  endnu e t  par døgn med opklæbning
og fæ rd igred ak tion . Om onsdagen h en tes arkene s ty k v is  t i l  tryk n in g . D. 2 6 .4 . er  

se e v t .  b i la g  b la d e t k la r  t i l  fæ rd ig lev er in g  fr a  bogbinderen, og d. 2 8 .4 . oplevede v i  i  kvar-
n r .4 , s . 463 t e r e t  Røde Rose een a f  vore s to r e  dage. B is tå e t  a f  arbejdshold  fr a  grupperne,

c a . 30 mennesker s ta r te d e  ca . k l .  9 lørdag morgen en overdækket lad cyk e l med

http://midnat.en/
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opråb på s id e r  og ta g  og lir ek a ssem u sik  over h ø jta le r e n  s in  z ig -z a g  fa r t  e f t e r  
n øje p la n la g t  ru te  gennem k v a r te r e t , mens led sagern e p i le d e  op og ned ad opgan
gene og u d d e lte  b lad  n r . 7 t i l  hver husstand og hver fo r r e tn in g  i  k v a r te r e t . I 
sandkassen på Hothers P lads h o ld t v i  b a j e r - h v i l ,  og på B alders P lads havde v i  
fæ lle s s p is n in g  med a l t  godt fr a  ovnen og fr a  g r is e n .

S o len  strømmede ned over k v a r te r e t , h e l t  ned i  baggården, hvor v i  om e f t e r 
middagen foran  v ores baggårdshus i  Thorsgade fe jr e d e  begivenheden med f e s t l i g  
samvær.

SUPPLEMENTET, VORES TREDIE HENVENDELSE TIL KOMMUNALBESTYRELSEN

Den in d s ig t ,  der var nødvendig fo r  u d arb ejd else  a f  sup p lem en tet, havde v i  
få e t  gennem u d arb ejd elsen  a f  b la d e t . I lø b e t  a f  den u g e , der g ik  mellem bladud
d e lin g en  og kvartersm ødet f ik  v i  d er fo r  udarbejdet u d k astet t i l  sup plem en tet.

Med t i l f r e d s h e d  k on statered e  v i  under d e t te  a rb e jd e , a t de p r in c ip p er  v i  
havde fundet frem t i l  fo r r ig e  september var k o rrek te . De var konklusionern e på 
den konkrete k r it ik .

V i fo r e to g  i  supplem entet en om hyggelig gennemgang a f  d is p o s it io n s p la n e n ,  
sammenholdt den fo r  h v ert k a p it e ls  vedkommende med de fa k t is k e  fo rh o ld  i  k v a r te 
r e t ,  kommenterede og k r it is e r e d e  og fremkom fo r  h vert e n k e lt  punkts vedkommende 
med anmodning om en ændring a f  ord lyden , der s k u lle  s ik r e ,  a t  p lan ern e var i  
v ores in te r e s s e  og kunne r e a l i s e r e s .

V i ønskede fo r  h vert e n k e lt  punkt i  d isp o s it io n sp la n e n  e t  a l t e r n a t iv ,  som 
man d ir e k te  kunne stemme om, dersom en borgerrepræ sentant b ragte d e t op.

Vi f o r e s t i l l e d e  o s ,  a t  man kunne s ik r e  r e a lis e r in g e n  gennem v e d ta g e lse  a f  
om hyggelige byplanvedtæ gter fo r  hver e n k e lt  karrés vedkommende. Vores e r fa r in 
ger med byplanvedtægten fo r  Dagmarsgade, Æ girsgade, Mimersgade, Rådmandsgade, 
som om tales a n d e ts te d s , har dog ikke bekræ ftet os i  denne a n sk u e lse . H v ilk e t v i  
i  ø v r ig t  ikke undlod a t gøre opmærksom på med e f te r tr y k  i  supplem entets a fsk e d s
s a lu t .  Dog mener v i  s ta d ig  a t  præ cise byplanvedtæ gter er  d e t e n e s te  e f f e k t iv e  
m id d el, h v is  man v i l l e  b en y tte  dem.

F o r s la g e t t i l  supplem entet skrev og du plikerede v i  s e lv .
Fredag efterm iddag d . 4 . og lørdag d . 5 . maj u d s t i l l e d e  v i  stand ere med se  e v t .

p lan ch er i  a l t  6 f o r s k e l l ig e  s te d e r  i  k v a r te r e t . n r .5 , s
De v i s t e  fo to g r a f ie r  a f  udbygningen, p lanerne fo r  tr a f ik fø r in g e n , k o r t , der  

demonstrerede u d n y tte lsesg ra d e n . Sam tidig d e lt e  v i  lø b e se d le r  ud med in v i t a t io n  se  e v t .
t i l  mødet. Stemningen var o f t e  h y g g e lig . Folk kendte o s ,  de kom hen og snakkede, n r .6 , s
s k u lle  have d e t te  og h in t  fo r k la r e t ,  o f t e  var d e t beboere, der a l le r e d e  var ak
t iv e  i  grupperne og begyndte a t fo r tæ lle  e r fa r in g e r  fr a  gårdrydninger e t c .  Kvar
t e r e t s  børn var iv r ig e  uddelere a f  lø b e se d le r n e .

Så kom mandagen d . 7 .5 .  med kvartermøde i  m edborgerhuset. Vi sam ledes e t  
par tim er fø r  og fo r d e lt e  de s id s t e  opgaver og d rø fted e  vore indlæ g. Vores form 
e r  den a fs la p p ed e . D ette  e r  vores allesammens møde, og der e r  ikke nogen der 
sk a l sørge fo r  nogen. I m edborgerhuset s k if te d e  v i  i  s id s t e  ø je b lik  m ødelokale, 
og v i  var i  færd med a t arrangere borde og s t o le  i  fem grupper, mens fo lk  ankom 
og s e lv  gav en hånd med.

Fremmødet var overvæ ldende. Op mod hundrede mennesker fy ld te  efterhån den
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l o k a le t .  De f l e s t e  var nye a n s ig te r . De var k lare  over , hvad d e t drejed e s ig  om. 
De havde læ st b la d e t . A llered e  under vores orien teren d e in d led n in g  groede sam
f ø le ls e n  frem. Vi s ig te d e  ikke på te o r e t is k e  foredrag e l l e r  p o l i t is e r e n d e  ta le n  
ved s id en  a f .  D et, d e t d rejed e s ig  om, var den ødelæggende fo r s te n in g  a f  vores  
k v a rte r , og s i g t e t  var konkret. Supplementet b le v  stra k s om delt, og sn art sad  
v i  rundt omkring i  fem grupper og d isk u tered e problemerne i  d e t 13 s id e r  lange  
oplæg. Der b le v  rundt om ved a l l e  bordene r e d ig e r e t indvendinger, r e t t e l s e r  og 
fo rb ed r in g e r . Da v i ,  e f t e r  a t v i  i  fæ lle ssk ab  havde frem lagt og ta g e t  s t i l l i n g  
t i l  d i s s e ,  s lu t te d e  k l .  h a lv  t o lv ,  havde d et været en a rb e jd sa ften  med en in d 
byrdes fo r s t å e ls e  og sammenhold, v i  sjæ ld en t har o p le v e t .

Det er  h e l t  afgørende a t få  navnene på a l l e ,  der møder op. L is te r  b le v  sendt 
rundt, der var s æ r lig t  kryds fo r  d e lta g e r e , der ønskede a t være k o n ta k tfo lk , og 
s å le d e s  havde v i  m ulighed fo r  a t fa s th o ld e  fo rb in d e lsen  med a l l e  d e lta g ern e . Vi 
f ik  t r a v l t .  Det ændrede supplement s k u lle  om redigeres og ren sk r iv es  t ir s d a g ,  
b le v  tr y k t n a tten  t i l  onsdag som "fusk" a f  vores tryk k er, omdelt onsdag gennem 
k o n tak tfo lk en e  t i l  a l l e  d e lta g e r e . Onsdag a fte n  indsam ledes u n d ersk riftern e  
(251) t i l  k o n to r e t, de r e n sk r iv e s , trykkes torsdag n a t, h v o r e fte r  d e t h e le  sam
l e s  og h æ ftes , og fredag formiddag d. 1 1 .5 . b le v  35 eksem plarer a f le v e r e t  på 
råd h u set, e t  eksem plar t i l  h vert medlem a f  byplan- og tr a fik u d v a lg e t . U dvalgets  
møde var berammet den fø lgend e t ir s d a g , og d et var vores in d try k , a t supplemen
t e t  v ir k e l ig  var im ødeset med spænding. Man havde v e n te t på o s .

SyPEl ® i  _ f  $ i  § _ 2D

Ligesom ved de andre henven delser t i l  borgerrepræ sentationen fu lg te  v i  sup
p lem en tet op med breve t i l  a l l e ,  der kunne tænkes a t være in te r e s s e r e t  og h jæ l
pe os med d eres in d f ly d e ls e .  A tter  en tr a v l dag og nat i  Thorsgade.

En anden påtrængende opgave var d e t i  den fø lgend e t id  a t  samle d e lta g ere  
fra  kvarterm ødet, der boede i  de k arreer, v i  havde om talt i  b la d e t , omkring de 
opgaver som træ ngte s ig  på. Nye arbejdsgrupper, der s k u lle  s t i f t e s  og s t ø t t e s .
Den san erin gstru ed e  karré Thorsgade, Nørrebrogade, A ller sg a d e , Dagmarsgade f ik  
s t i l l e t  en beboerkom ité på benene, og an d etsted s kom to  gårdrydningsgrupper op 
a t  s t å .

Foruden supplem entet sendte v i  mange eksem plarer a f  b lad nr. 7 ud, og senere  
på ugen kontaktede v i  a l l e  a v isern e  og send te supplem entet med fø lg e s k r iv e ls e  
t i l  a l l e  borgerrepræ sentanter.

In d irek te_p o l i t  isk_a.r;be jde

T irsdag d . 1 5 .5 . h o ld t byplan- og tra fik u d v a lg e t møde. Om a ften en  f ik  v i  a t  
v id e , a t u d v a lg e ts  formand K.B. Lundberg havde g iv e t  udvalgsmedlemmerne en uges 
f r i s t  t i l  a t form ulere spørgsmål t i l  m agistraten  i  anledning a f  d e t meget e k str a -  
m a te r ia le , vores arbejde havde fo rsy n et ud valget med.

Vi kontaktede i  den fo rb in d e lse  n ogle a f  de borgerrepræ sentanter, der sid d er  
i  u d v a lg e t, og som t id l ig e r e  har rea g ere t p o s i t iv t  på vore hen ven d elser. Det er  
k a r a k te r is t is k , a t d e t kun er  v e n s tr e f lø je n  v i  kan fa  fo rb in d e lse  med. Vi er  
ikke p a r t ip o l i t i s k e ,  og vore problemer er  konkrete. Men h ø jr e f lø je n  synes ikke 
in te r e s s e r e t  i  b y m iljø e t, og ingen a f  socialdem okraterne v i l l e  samarbejde med 
os " a f fr y g t  fo r  deres gruppe". Så b lev  d et da t i l ,  a t v i  i  nært samarbejde med
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de tr e  p o l i t ik e r e  på v e n s tr e f lø je n  udarbejdede spørgsm ål t i l  m ag istra ten : Er 
det m u lig t a t udarbejde en supplerende d is p o s it io n s p la n , er  d et m u lig t a t  b e
lægge a l t  s tø r r e  b ygger i med byp lan vedtæ gter, er  d e t m u lig t a t o p s t i l l e  krav  
om bestem te dækningsgrader fo r  b ø r n e in s t i tu t io n e r , le g e p la d se r  og f r ia r e a le r .
D isse  spørgsmål g ik  fr a  u d va lget v id e r e  t i l  m a g istra ten .

F jerd e_sk riftlige_h en yen d else_til_k om m u n en J_henyendti_ til_ u d v a lg e t

V i har nu henvendt os een gang t i l  borgerrepræ sen tationen  og to  gange t i l  
byp lan - og tr a f ik u d v a lg e t . Vi har arb ejd et med d isp o s it io n sp la n e n  s id en  septem 
b e r , og v i  e r  nu i  maj. I a l  den t i d  har v i  ikke m odtaget en e n e s te  kommentar 
f i l  e l l e r  rea k tio n  på vore h en ven d elser b o r tse t  fr a  sim ple k v i t t e r in g e r .

I begyn delsen  a f  ju n i få r  v i  im id le r t id  f in g r e  i  e t  in te r n t  svar fr a  magi
s tr a te n  t i l  u d v a lg e t , t i l  d e ts  møde 1 5 .5 . ,  som kommenterer vore in d s ig e l s e r .
Som a l l e  sådanne funktionæ rbreve gentager d et b lo t  m a g istra ten s d å r l ig e  argu
menter og s ta d fæ ste r  a len e  i  ganske få  t i l f æ ld e  vores p å v isn in g  a f  u h e ld ig e  
fo rh o ld  uden r in g e s te  kommentar e l l e r  b e k la g e lse  en d sige  oplasg t i l  en ændret 
in d s a t s .

Kan s å le d e s  m a g istra t og borgerrepræ sen tation  i  olym pisk fo r a g t fo r  borgere  
og væ lgere knirke a fs te d  i  guddommelig ærværdighed, er  v i  t i l  gengæld nødt t i l  
a t handle og rea g ere . Da v i  sam tid ig  også få r  fa t  i  m a g istra ten s svar a f  7 .6 .  
på de s e n e s te  spørgsmål fra  u d v a lg e t , fo r a n le d ig e t  a f  vores supplem ent, sender
v i  h u r t ig t  en om hyggelig im ødegåelse ind t i l  u d va lget d . 1 7 .6 . M agistra ten  kan se  e v t .  b ila g
t i l l a d e  s ig  a t  gentage tomme p åstan d e, mens v i  u s ta n d s e lig  må bruge k ræ fter  på n r .8 , s . 482
a t  fa s th o ld e  p r o b le m stillin g e n : Det er  v o r e s , beboernes (kommunens) in te r e s s e r
og ikke gru n d ejern es, der sk a l v a re ta g es .

Samme dag mødes v i  med Nansensgade beboerforen ing  i  Thorsgade og r e d ig e r e r
sammen en henven delse t i l  p r e sse n , der skarpt ta g er  t i l  orde mod m a g istra ten s
ta n k e lø se  udbygning a f  København. Byplan- og tr a fik u d v a lg e t  h o ld er  møde d . 1 9 .6 .  
og der e r  s to r  m ulighed fo r , a t de da e n d e lig t  v i l  fæ rdigbehandle d is p o s i t io n s 
p lanerne både fo r  vores k varter  og Nansensgade og sende dem t i lb a g e  t i l  b orger
rep ræ sentationen  t i l  v e d ta g e ls e . Vi må m o b ilise r e  a l l e  vore k ræ fter d e ls  gennem 
p r e sse n , d e ls  gennem d ir e k te  h en ven d elser .

Den dag, v i  a fsen d er vores brev t i l  byplan- og tr a f ik u d v a lg e t , a fg å r  der  
l ig e le d e s  breve fr a  gårdrydningsgruppen i  Ægirsgade -  Dagmarsgade, fr a  sa n e r in g s
karreen Thorsgade -  A ller sg a d e  og fr a  fr itte r g r u p p e n .

S t i l l e t  o v erfo r  sådanne b jerge a f  s t o f ,  og v e l  a t mærke f ø r s t  og fremmest de
b jerge  a f  problem er, som de indebærer, g iv e r  u d va lget op. På mødet d. 1 9 .6 . ud
sæ tter  de a fg ø r e lse n  t i l  e f t e r  som m erferien.

Formanden fo r  u d v a lg e t , K.B. Lundberg, sender os en tak fo r  a l l e  vore hen
v en d e lser  -  og frab eder s ig  y d e r lig e r e  korrespondance. D ette  e r  nok!

VENTETIDEN

Igen og igen  i  lø b e t  a f  e f t e r å r e t  fo r lø d  d e t ,  a t nu s k u lle  byp lan - og t r a f ik 
u d va lget have afgørende møde om d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  (og b yp lan vedtæ gten ).
Vi h o ld t os s ta d ig  u n d e r r e tte t gennem u d v a lg ets  sekretæ r og de medlemmer a f  ud-
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v a lg e t ,  der havde h ju lp e t  o s .  Da v i  h e le  t id e n  kunne v e n te , a t  begivenhederne  
v i l l e  indhente o s ,  m atte v i  s ta d ig  være t i d l i g  på færde og planlæ gge a l t  i  de
t a l j e r :  H envendelse t i l  p r esse n , når r e su lta te r n e  a f  u d v a lg ets  arbejde fo r e lå ,  
henven delse t i l  a l l e  i  Røde Rose, som havde været med t i l  a t  sende vore breve  
t i l  kom m unalbestyrelsen (de 106 og de 251) med o r ie n te r in g  om, hvordan forhand
lin g ern e  var g å e t , og opfordring t i l  a t møde op, så mange som m u lig t, som t i l 
h ø rere , når de en d e lig e  forh an d lin ger i  borgerrepræ sentationen s k u lle  fo reg å .

Vi havde endog p lan er om a t forsøge a t lån e e t  ud valgsvæ relse på rådhuset 
og a fh o ld e  pressemøde samme a f te n , når r e s u lta te t  a f ‘ forh an dlingern e fo r e lå .

Det fo r lø d , a t u d va lget v i l l e  b l iv e  fe r d ig  d . 3 .1 0 . ,  dernæst d . 2 3 .1 0 . ,  d er
næst i  m idten a f  december, dernæst e f t e r  j u l  e t c .

A ller ed e  d. 2 1 .5 . havde v i  møde med de udvalgsmedlemmer, der havde f o r s t å e l 
se  fo r  vore synspunkter (borgerrepræ sentanter fra  SF, VS og DKP) fo r  a t clisku- 
te r e  d isp o s it io n sp la n e n s  problemer og form ulere c e n tr a le  spørgsmål a t frem føre 
i  d eb a tten . På samme v is  havde v i  d. 8 .1 0 . møde med SF'eren fo r  a t præ cisere  
vore synspunkter fø r  den en d e lig e  behandling i  u d v a lg e t.

Grunden t i l  a t  u d va lget s ta d ig  u d sa tte  den e n d e lig e  behandling v a r , a t pro
blemerne var så s to r e .  Udvalgsformanden K.B. Lundberg (SD) ønskede en ved ta 
g e ls e  med så bred opbakning som m uligt og havde s ik k e r t  s in  p o l i t i s k e  p r e s t ig e  
med i  s p i l l e t .  Men planen er  in e f f e k t iv ,  åbner k la r t  fo r  y d e r lig e r e  udbygning 
og var l a t t e r l i g  fr a  begyndelsen a f ,  fo rd i udbygningen var i  fu ld  gang a lle r e d e  
da den kom frem. Vi havde p eget på d is s e  m angler, og vore synspunkter b le v  
s t ø t t e t  isæ r a f  v e n s tr e p a r tie r n e . R e su lta te t v a r , a t h e le  arb ejd et med d isp o 
s it io n sp la n e n  sy n tes  i  ferd  med a t stran d e. Vi havde fr a  fø r s te  færd kræ vet, a t 
planen s k u lle  sendes t i lb a g e  t i l  g en e ra lp la n d irek to ra te t og la v e s  om. Den sk u lle  
om fatte h e le  k v a r te r e t , og der s k u lle  stoppes fo r  a l t  nybyggeri i  k v a r te re t  
mens arb e jd et stod  på. Der var nu g å et p o l i t ik  i  sagen.

Der havde været god grund fo r  Wassard t i l  ikke a t være h e l t  så over legen  
o v erfo r  o s ,  da planen var t i l  f ø r s te  behandling i  borgerrepræ sentationen .

^ §_§lb® idsgrupper_yokser_frem

E fte r  kvartersm ødet d . 7 . 5 . ,  hvor supplem entet b le v  fe r d ig r e d ig e r e t , groede  
der nye beboerkom itteer frem. Den ene var en gårdrydnings gruppe i  Odins Tværga
d e , den anden var en beboerkomité i  Thorsgade -  A ller sg a d e . I denne s to r e  karré 
Thorsgade - Nørrebrogade -  A llersgad e -  Dagmarsgade s k u lle  der i f ø lg e  d is p o s i 
tio n sp la n en  fo r e ta g e s  næsten t o t a l  san erin g , en opd elin g  a f  karreen i  to  og ny
b yggeri .

I december 1973 udsendte sa n er in g sse lsk a b et en l i l l e  p je c e  t i l  a l l e  karreens 
beboere med fo r s la g  t i l  en p a r t ie l  sanering og m odernisering. Det er  fø r s te  
gang d e t er  s k e t ,  a t sa n er in g sse lsk a b et har f ø l t  s ig  fo r a n le d ig e t  t i l  noget 
såd an t, og v i  tø r  håbe, a t d et er  hensynet t i l  en a k tiv  beboerm asse, der har 
b året fr u g t .

I karreen Gormsgade -  Nørrebrogade -  /Egirsgade -  Thyrasgade har kommunen 
t i l l a d t  en p r iv a t bygherre a t nedrive nogle 100 år gamle sma beboelsesejendom 
me fo r  der a t opføre e t  s to r t  n yb yggeri. I denne karre har v i  kun kontakt med 
een beboer, som kom t i l  kvartermødet i  maj. På grund a f  t id sp r e s  har v i  ikke  
kunnet tage nyt i n i t i a t i v ,  og r e s u lta te t  a f  vores arbejde er  d erfor fo r e lø b ig  
kun en o r ie n te r in g  om kommunens s t ø t t e  t i l  den pågældende byggespekulant i  Nør-
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rebro A vis d . 2 0 .1 2 .1 9 7 3 .
Denne byggesag e r  k a r a k te r is t is k . Mens der i  borgerrepræ sen tationen  sm øles 

med d is p o s i t io n s p la n fo r s la g e t ,  bygges k v a r te re t s ta d ig  mere og mere ud med små 
b i t t e  le j l ig h e d e r  og en u r im e lig  høj g ru n d u d n yttelse , præ cis som v i  har foru d 
s e t  d e t .

FREMTIDEN

For ø je b lik k e t  er  d e t v ores in d try k , a t udvalgsformanden ønsker a t s y l t e  
d isp o s it io n sp la n a r b e jd e t  t i l  e f t e r  kommunalvalgene i  marts 1974 fo r  så a t gen- se  e v t .  s .  249
nemføre d e t h u r t ig t ,  mens de nuværende borgerrepræ sentanter s ta d ig  s id d e r  inde  
fø r  d . 1 . a p r i l .  P lanen e r  l ig e g y ld ig ,  dersom den ikke ændres r a d ik a lt ,  men s å 
dan redder man a n s ig t  og s v ig te r  k v a r te r e t .

På baggrund a f  v ores e r fa r in g e r  forekommer vores arbejde os s ta d ig  mere b e
ty d n in g s fu ld t , og de tan k er, v i  har g jo r t  os om beboerdem okrati få r  s ta d ig  mere 
konkret form gennem v o res kamp med kom m unalbestyrelsen.

Kommunalreform?

I oktober sen d te  Borger- og beboerforeningern e og Lokalrådenes Landsorgani
sa t io n  e t  brev t i l  f o lk e t in g e t s  formand med anmodning om a t få  fo r e ta g e t  en un
d e rsø g e lse  a f  kommunalreformens v irk n in g er  og ev en tu el lo v fæ s te ls e  a f  beboer
in d f ly d e ls e  gennem v a lg te  lo k a lrå d .

Sekretæren fo r  la n d so rg a n isa tio n en  bad os om b is ta n d . Trængt a f  tid sn ø d  var 
v i  l i g e  ved a t a fv is e  anmodningen, men kom så t i l  a t tænke p å , hvor t i t  v i  har 
henvendt os t i l  andre med lign en d e anmodninger og s e lv  er  b le v e t  a f v i s t .  Sam ti
d ig  forekom sagen os a f  afgørende betydn in g.

D. 4 .1 1 . sen d te v i  da t i l  Karl Sk ytte e t  åbent b rev , som v i  sam tid ig  sen d te  se  e v t .  b ila gn r .9 s . 483t i l  p ressen  over h e le  la n d e t. V i påpegede h er , hvor u tid ssvaren d e  d e t københavn
ske m a g is tr a ts s ty r e  e r ,  hvor l i l l e  in d f ly d e ls e  b efo lk n in gen  har på u d v ik lin g en , 
og hvor nødvendigt d e t er  med en d e c e n tr a lis e r in g  gennem d an n else a f  lo k a le  
kvarterråd . Gennem dannelsen  a f  storkommunerne og um yndiggørelsen a f  den lo k a 
l e  b e fo lk n in g  rundt omkring, mener v i ,  a t denne problem atik  er  b le v e t  l i g e  så  
ak tu el fo r  la n d e t udenfor København.

Nogle få  a v is e r  nævnte v ores b rev , og fra  Karl Sk ytte f ik  v i  s tra k s  e t  svar  
der im id le r t id  var a fv is e n d e , fo r  så v id t  som formanden påpegede, a t d e t var 
p a r tie r n e s  og de e n k e lte  medlemmers opgave a t tage i n i t i a t i v  t i l  enhver p o l i 
t i s k  debat.

Vi havde "henvendt os t i l  den fo rk er te" , men problem et b e s tå r .

M edhold_fra_m in isteriet

I december 1973 udsendte b o l ig m in is t e r ie t s  kommitterede i  byp lansager fo r  
København en rapport over b yu d v ik lin g , sanerin g  og planlæ gning i  b l .a .  Køben
havn og F red eriksberg  kommune.

Denne rapport anlægger ganske samme k r i t ik  a f  Københavns kommunes b o lig p o 
l i t i k ,  som v i  har a n la g t , og h e n v ise r  e t  s te d  d ir e k te  t i l  v ores arb ejd e.
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F orsten ingen  a f  Dagmarsgade e r  en r e a l i t e t

SAMMENFATTENDE OM VORE MULIGHEDER FOR STØTTE FRA ANDRE

Det fremgår a f  beretn in gen  om vores gruppes l i v  og g ern in g er , a t v i  har fo r 
sø g t a t s t ø t t e  hver henvendelse t i l  hhv. borgerrepræ sentation  og byplan- og t r a 
fik u d va lg  med h enven delser t i l  en masse andre in s t i t u t io n e r  og p erson er . Men 
d et fremgår ikke h e l t  k la r t ,  hvor meget d is s e  henvendelser har sa t  i  gang t i l  
fo r d e l fo r  o s . En a f  grundene e r , a t v i  i  v id t  omfang ikke har kunnet k o n sta te 
re nogen v ir k n in g er .

Hvordan vores fo lk e v a lg te  forsam ling  og dens udvalg reagered e, fremgår a f  
h is t o r ie n .  Det fremgår også , a t partigru pp em e i  borgerrepræ sentationen overfor  
os kun har g iv e t  s ig  t i l  kende v ia  en k eltp erson er . To a f  grupperne (VS og DKP) 
b e stå r  kun a f  en mand, men vores tr e d ie  s t ø t t e  (SF-gruppen) b e stå r  a f  5 , og 
d et er  ikke a l t i d  nemt a t gennemskue, om den, v i  forh an dler med, også dækker 
den samlede gruppes in d s t i l l in g .

En t in g ,  som s p i l l e r  ind på den en k e lte  fo lk e v a lg te s  mulighed fo r  a t s t ø t t e  
os -  ud over hans p o l i t i s k e  v i l j e  og d i t t o  in d s ig t  -  er  de a lm in d elige  arb ejd s
b e t in g e ls e r  i  borgerrepræ sen tationen . Vi har fornemmet, a t det er  uoverkommeligt 
fo r  den e n k e lte  a t holde o v erb lik  o v er , hvad der sker i  h e le  byen, tage s t i l 
l in g  t i l  d e t og tage  i n i t i a t i v e r  -  og fø lg e  dem op -  når man sam tid ig  sk a l p a s
se  s i t  erh vervsarb ejd e, -  også e t  argument fo r  d e c e n tr a lis e r in g .

Vi har også henvendt os t i l  n og le  a f  de andre borgm estre -  ud over byplan
borgm esteren, b l .a .  socia lb orgm esteren  og skoleborgm esteren. -  Ingen a f  dem har 
r e a g e r e t , end ikke bekræ ftet m odtagelsen a f  vore breve. Det er  ikke sæ r lig  h ø f
l i g t  a f  dem. Og hvad værre e r , vores d era f fø lgend e uvidenhed om, hvorv id t d i s 
se  borgm estre har anvendt vores henvendelser en ten  i  den d a g lig e  ad m in istra tion
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e l l e r  i  d eres p a r t ie r ,  og den s k u f f e l s e ,  v i  o p lev er  derved , minder os fo r t s a t  
om, a t der e r  s to r  a fsta n d  fr a  o s ,  borgerne, t i l  dem v i  -  in d ir e k te  i  d e t te  t i l 
fæ lde -  har v a lg t  t i l  a t v a reta g e  v ores in te r e s s e r ;  og a t v i  d erfor  har sværere 
ved a t s ik r e  o s ,  a t de fa k t is k  v a reta g er  vores in te r e s s e r .  Der e r  m eget, der  
tyder p å , a t de ikke gør d e t .

På samme måde ned de p o l i t i s k e  p a r t ie r s  gru n d o rg a n isa tion er , p a r t ifo r e n in 
gern e. Ikke engang de t o ,  der har d eres  N ø rreb ro -a fd elin g ers kon torer b e l i g 
gende i  Røde R ose, har r e a g e r e t . I fo r b in d e lse  med vores henven delse t i l  by
p la n - og tr a fik u d v a lg e t  i  januar 1972 opfordrede v i  a l l e  lo k a le  p a r t ifo r e n in 
ger t i l  a t mødes med o s ,  fo r  a t  v i  sammen kunne gøre en in d sa ts  fo r  a t få  ænd
r e t  d isp o s it io n sp la n e n . V i fo r e s lo g  dato og t i lb ø d  a t arrangere m ødet, ingen  
rea k tio n  a l l i g e v e l .  Når v i  tænker på , hvor megen gavn v i  kunne have a f  en gen
s id ig  s t ø t t e ,  undrer d e t os v ir k e l ig .

Vi har også fo r sø g t os hos lo k a lr å d en e , som jo  p å s tå r , a t de v a re ta g er  den 
lo k a le  b e fo lk n in g s  in t e r e s s e r .  Vores fø r s te  brev t i l  kom m unalbestyrelsen, da 
d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  s k u lle  t i l  fø rsteb eh a n d lin g , sen d te  v i  t i l  a l l e  Kø
benhavns lokalrådsform ænd. Vi vedlagde e t  fø lg e b r e v , hvor v i  bad rådene om a t  
sæ tte  s ig  ind  i  sagen , ta g e  s t i l l i n g  og e v t .  sæ tte  i n i t i a t i v e r  i  gang, der kun
ne s t ø t t e  v ores h en ven d else .

Lokalrådene, 12 i  København, er  en y d er st b roget fo rsa m lin g , h vori a l l e  mu
l i g e  o r g a n isa tio n e r  har repræ sentanter: De p o l i t i s k e  p a r t ie r ,  h an d elsstan d sorga 
n is a t io n e r ,  sp o r ts fo r e n in g e r , husm oderforeninger, sp ejd ere e t c .  Lokalrådene er  
l i g e  så  l i d t  som Røde Rose grupperne rep ræ sen ta tive  fo r  den lo k a le  b e fo lk n in g ,  
men de e r  de e n e s te  lok a lråd  v i  har, og v i  håbede fr a  b egyn d elsen , a t de var 
l i g e  så in te r e s se r e d e  i  u d v ik lin gen  a f  vores k varter  som v i ,  og også kunne se  
de u h e ld ig e  v irk n in g er  d isp o s it io n sp la n e n  kunne få  fo r  denne u d v ik lin g .

D e r t i l  kommer, a t d et l i g e  fr a  begyndelsen  var vores s ig t e  a t gøre lo k a lr å 
dene in te r e s s e r e t  i  k varterstan k en , vores ønske om a t opdele byen i  h e n s ig t s 
m æ ssige, v e ld e fin e r e d e  enheder, som e r  b e t in g e lse n  fo r  a t fremme nærdemokrati 
og s ty r e  u d v ik lin g en  i  kvarterern e gennem de lo k a le  beboere i  overensstem m else  
med deres behov og in te r e s s e r .

E f te r  a t have a fsen d t b revet t i l  sa m tlig e  formænd i  Københavns lo k a lr å d ,  
kontaktede v i  dem p r . t e le f o n ,  men de hævdede a l l e  som een , a t d is p o s i t io n s p la 
nen kun havde in te r e s s e  fo r  Nørrebro. Nørrebro lok a lråd  lod  t i l  a t  v i l l e  be
handle vores henven delse og bad om f l e r e  eksem plarer a f  vores brev t i l  b o rg erre
præ sen tationen  .

D. 1 2 .1 0 . havde Nørrebro A vis e t  in ter v iew  med vores lokalrådsform and om 
d isp o s it io n sp la n e n . Hans u d ta le ls e r  var ganske in te t s ig e n d e , han erk læ rede, a t  
lo k a lr å d e t  havde n ed sa t e t  underudvalg om d isp o s it io n sp la n e n  (d et lød  f i n t ,  men 
v i  har in t e t  s e t  t i l  d e ts  r e s u l t a t e r ) ,  han h e n v iste  t i l  den u d s t i l l i n g ,  kommu
nen havde arran geret i  Thorsgade om p lan en , og håbede, lo k a lr å d e t kunne a fh o ld e  
møde om p lan en , fø r  den b le v  v ed ta g e t .

S id s t  på måneden a fh o ld t som fø r  om talt Nørrebro A vis møde om d is p o s i t io n s 
planen på b ib l io t e k e t .  I d e t te  møde d e lto g  lokalrådsform anden og andre fr a  l o 
k a lr å d e t. Under mødet t a l t e  en a f  os med socia ld em ok ratisk  ungdoms repræ sentant 
i  lo k a lr å d e t . Han t i lb ø d  os samarbejde med r å d e t, men i  en fa r t  kom formanden 
t i l  og f ik  d e t fo rp u rre t. Det s k u lle  man ikke have noget a f .

Samtalen under mødet f u lg te  v i  op med brev d . 9 .1 1 . t i l  lo k a lr å d e t , hvor v i  
ud tryk te forundring o v er , a t man ikke havde rea g ere t på vores t id l ig e r e  henven-
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Torsdag den 1. februar 1973

N ørrebroere er ved at 
lave eget byplanforslag

Røde Rose er g ået sammen med byplanfirmaet Peter Bredsdorffs 
tegnestue om kritisk supplem ent til kommunens dispositionsplan 
for Ydre Nørrebro
Der har som bekendt ikke været lutter begejstring for forslaget til en dispositionsplan 

for Ydre Nørrebro (»Nissehuen«). Inden længe holder Nørrebros lokalråd et borgermøde 
om<f]^nen, og en gruppe nørrebroere i området, der planlægges for: trekanten Jagtvej- 
Mimersgade, er gået i samarbejde med byplanlæggere fra arkitekt, professor Peter Breds
dorffs byplanfirma, Nørrebrogade 176, om et kritisk supplement til generalplandirektora- 
tets dispositionsplan.
A fgørende for 
kvarterets fremtidDet er »Røde Rose« foreløbige kv&rtersforsamling, der har taget dette Initiativ. Ved mødet på biblioteket i Guld- bergagade om Ydre Nørrebro i efteråret blev de af generalplanchef Kai Lemberg opfordret til at komme med et forslag (skriftligt), og det er det man nu er i gang med. Man håber at have det færdigt til april og har anmodet borgerrepræsentationens trafik- og byplanudvalg om at afvente dette lokale forslag, inden der træffes beslutning.V^^ar selv arbejdet videre me^Bspositionsplanen, hedder det i en skrivelse af 10. januar til byplanudvalget, og har på det seneste fået bistand af byplanfirmaet Peter Breds- dorff A/S, som på eget initiativ var i gang med studie vedrørende den byplanmæssige udvikling gennem tiderne for en del af området, de Allerske grunde. Vi er nu gået sammen og arbejder med et supplement til dispositionsplanen.Det bliver ofte sagt, hedder det videre i henvendelsen til borrgerTepnæsent&tionen, at dispositionsplaner er midlertidige og vejledende og tit lader sig ændre. Vi deler dette ønske om en mere smidig planlægning men kender mange eksempler på dispositionsplaner, som det trods alt har været vanskeligt at få ændret De bliver bL a. benyttet som grundlag for den løbende byggesagsbehandling, og vi må derfor betragte det foreliggende forslag som et forslag, der i høj grad bliver

bestemmende for områdets fremtidige udvikling.
Hvor man vil 
sætte indVI forstår godt, at det her som i mange andre planer er fristende især at se på trafikforholdene og lade andre nok så vigtige, men også mere besværlige emner f. eks spørgsmålet om udnyttelsesgrader spille en underordnet rolle. Det er et af de problemer, vi ønsker at tage op.Røde Rose nævner derefter nogle af de punkter, de vil beskæftige sig med, og man drager nogle foreløbige konklusioner. Om boliger og udnyttelsesgrader hedder det, at dispositionsplanen trods målsætning om nedsættelse af områdets udnyttelsesgrad i praksis synes at indebære en forøgelse.
Savner konkrete 
forslagOm fællesanlæg, børneinstitutioner osv. hedder dét bl. a., at planen kun har ét konkret forslag til en børne- og ungdomsinstitution, og der er her tale om en erstatning for den midlertidige institution i Bal- dersgade. Planen nævner kun én permanent legeplads — en legeplads i Odinsgade, og den mangler på oversigten over fremtidige anlæg. De eneste områder, der udpeges som rekreative, er meget smalle og afgrænset af næsten ubrudte rækker fem-etagers huse og derfor uegnede til rekreative formål. Om trafikforslagene hedder det, at man tilslutter sig ønsket om nedklassificering

af Nørrebrogade for at bedre forholdene for den kollektive trafik, man tilslutter sig også ønsket om særlige støjmæssige hensyn langs primær- og distriktsgaderne, men savner konkrete forslag. Planen tager ikke stilling til Mimersgades fremtid, og Ægirsgade skal tilsyneladende klassificeres op til gennemkørende trafik med deraf følgende ulemper for lokaltrafikken og støj og luftforurening for beboerne.Det hedder til slut i henvendelsen til borgerrepræsentationens byplanudvalg, at man værdsætter dispositionsplanens gode hensigter, men frygter de praktiske følger: forøget udnyttelse af de lavt udnyttede arealer, voldsom stigning i antallet af små lejligheder, hurtigt forfald i den bestående boligmasse og fortsat utilfredsstillende forsyning med institutioner og rekreative områder. Derfor håber man, at byplanudvalget vil tage det supplement til dispositionsplanen, man er ved at lave, med i sine overvejelser.
Lokalrådet og  
Røde RoseOgså Nørrebro Lokalråd beskæftiger sig med forslaget til dispositionsplan for Ydre Nørrebro, og Røde Rose har søgt kontakt med lokalrådet.— Vi bor jo selv i det område, der er lavet dispositions plan for, siger Kirsten Gamst Nielsen, Odinsgade 6, til Lokalavisen, og diet vil være rimeligt, synes vi, om vi fik lejlighed til at udveksle synspunkter om kommunens forslag til dispositionsplan med lokalrå-

L o k a lr å d e t  

h jæ lp e r  ^ r,A *
Nørrebros lokalråd holder åbent for henvendelser hver mandag kl. 1&—20 i Medborgerhuset, Baldersgade 3, J. sal. Her kan man altid træffe et af lokalrådets medlemmer, der gerne vejleder og rådgiver om diverse problemer vedrørende forhold i bydelen, boligproblemer m. m.

aet. Vi sendte derfor allerede i september lokalrådet en kopi af vores skrivelse til borgerrepræsentationen, og lokalrådet stillede i udsigt, at vores henvendelse ville blive behandlet. En måneds tid senere spurgte vi lokalrådets formand, om vi kunne få et møde med det underudvalg i lokalrådet, der beskæftigede sig med dispositionsplanen, men det afslog formanden. I november henvendte vi os så skriftligt til lokalrådet og til det omtalte underudvalg med anmodning om en drøftelse, idet vi henviste til, at det ville være en fordel, at lokalrådet var så godt orienteret som muligt om den lokale befolknings synspunkter, men lokalrådet har overhovedet ikke reageret. Det synes vi er lidt dårligt — og uforståeligt, hvis det ellers er nærdemokratiet, man vil fremme. I øvrigt har vi her i januar skrevet til samtlige medlemmer af de københavnske lokalråd for på baggrund af vores henvendelse til Nørrebros lokalråd at bede dem om at tage stilling til de mere principielle retningslinjer for kontakterne mellem lokalrådene og byens befolkning.
Borgermøde i februar— Vil I ikke snakke med Røde Rose, har Lokalavisen spurgt formanden for Nørrebros lokalråd, Leif Daurup.— Jo, det vil vi gerne. Vi har nu ikke noget underudvalg, der beskæftiger sig med dispositionsplanen, men lokalrådet har holdt to møder om den. Vi vil også godt drøfte planen med Røde Rose, hvis de vil komme med et konkret forslag. I øvrigt skal vi jo nu snart have et borgermøde om dispositionsplanen, hvor der bliver lejlighed til at diskutere sagen med kommunalpolitikerne. Jeg vil tro, borgermødet bliver i første halvdel af februar. -øen.

Vi lo  grumt a£ Nørrebro A vis den dag!

d e lse  og fo r e s lo g  møde med d et udvalg , der i fø lg e  formandens udsagn var nedsat 
fo r  a t behandle d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t .

På denne henvendelse f ik  v i  overhovedet ikke noget svar .
Vores brev d . 1 0 .1 .1 9 7 3  t i l  byplan- og tra fik u d v a lg e t send te v i  også ud t i l  

lok a lråd en e med anmodning om a s s is ta n c e . Denne gang sendte v i  t i l  sa m tlig e  med
lemmer a f  lok a lråd en e . Sam tidig redegjorde v i  fo r  vores e g e t lok a lråd s n ega tiv e  
rea k tio n  på a l l e  vore hen ven d elser . Vi gjorde dem opmærksom på d et almene i  sa 
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gen -  d e t vedkom også dem og d eres bydel -  og bad dem om a t vedtage en procedu
re fo r  behandling a£ h en ven d elser  fr a  den lo k a le  b e fo lk n in g .

V i sen d te  også d e t te  brev t i l  p r e sse n , fo r d i v i  m ente, a t p ressen  m åtte være 
i»ed t i l  a t  r e j s e  denne debat. To dagblade og Nørrebro A vis reagered e.

I s lu tn in g e n  a f  februar arrangerede lo k a lr å d et så s i t  møde om d is p o s i t io n s -  
p la n fo r s la g e t  i  d e t lo k a le  medborgerhus. Mødet b le v  in d le d t med v a tte d e  t a le r  
a f  den sæ dvanlige s la g s  a f  formanden og f o r s k e l l ig e  p o l i t ik e r e .  D isse  t a l e r ,  
der sk a l være v e n l ig e ,  t i lg o d e s e  a l l e ,  og som in t e t  s ig e r .  Da tog  V S'eren Peder 
Boas Jensen  o rd e t, og dermed f i k  p iben  en anden ly d . Det b le v  stæ rkt og k la r t  
u d try k t, a t  d e t ,  d e t  d rejed e s ig  om, var en s ta d ig  mere hårdhændet udbygning a f  
de s id s t e  åbne grunde i  k v a r te r e t , og a t d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  a ld e le s  ikke  
kunne h in d re denne u d v ik lin g , men tværtimod v i l l e  fremme den. D ette  kunne fo r 
sam lingen f o r s t å ,  v i  havde a l l e  været v id ne t i l  netop den u d v ik lin g , og s tra k s  
l ø s t e s  la le e v n e n , og d isk u ssio n e n  b le v  p lu d s e l ig  r e le v a n t . Der b le v  t a l t  om den 
b e v id s tg ø r e ls e  a f  den e n k e lte  b orger , som er  nødvendig i  d e t moderne samfund, 
dersom ikke en a d l j ø f j  endt l i g  u d v ik lin g  sk a l trom le os allesammen ned.

Ved d e t te  møde bekræ ftede lok a lråd s formanden, hvad han a lle r e d e  havde v i s t  
ved t id l i g e r e  in te t s ig e n d e  og om svøbsfulde av isu d sagn , a t lo k a lr å d e t  ikke in 
te r e sse r e d e  s ig  en d ø jt fo r  h e le  denne prob lem atik . Forgæves havde Nørrebro 
A vis under påvirkn ing  a f  v ores nu fem måneder lan ge kamp mod d is p o s it io n s p la n e n  
annonceret lo k a lr å d e ts  møde som e t  k r i t i s k  møde: " K ritik  fo r  fu ld  udblæsning a f  
planen fo r  "N issehuen". L okalrådet indbyder t i l  borgermøde!". Denne annonce 
var ønsketænkning. Mødet var in d h o ld s lø s t  og arrangørerne v e lp o ls t r e d e ,  i n d t i l  
andre stemmer kom t i l .

Et par dage sen ere b le v  så både lo k a lr å d e t og v i  -  i  den a n fø rte  ræ kkefølge
-  s t e d e t  a n s ig t  t i l  a n s ig t  med d e t h øje byplan- og tr a fik u d v a lg . Det er  ikke 
v o res in d try k , a t lo k a lr å d e t  havde meget a t frem føre; d eres besøg var k o r t . Men 
v ores uoverensstem m else med lo k a lr å d e t var kendt og b ek la ge t hos n o g le  a f  bor
gerrepræ sentan tern e, og under vores foretræ de b le v  manglen på samarbejde kommen
t e r e t .

Lokalrådet havde vægret s ig  ved a t  samarbejde med os om d is p o s it io n s p la n fo r 
s la g e t ,  og deres egen in d sa ts  har været r e t  in te t s ig e n d e . Efterhånden som v o r t  
arbejde skred frem , m åtte de dog a ccep tere  d e t . Da supplem entet kom, ringed e  
formanden t i l  en a f  os og r o s te  d e t -  uden dog d erfo r  a t lo v e  nogen a s s is ta n c e
-  og i  Nørrebro A vis u d ta lte  han, a t  d e t var "et ek sp ertarb ejd e u d efra" . Så var  
b if a ld e t  g iv e t ,  og sam tid ig  var vores arbejde g jo r t  b e ty d n in g s lø s t . Han klapper  
os med den ene hånd og d o lk er  os med den anden.

Fra de andre lok a lråd  har v i  ikke m odtaget s t o r t  bedre re a k tio n e r . På de 
a l l e r f l e s t e  a f  vore h en ven d elser kom der overhovedet in t e t  sv a r . Vi har senere  
gennem sam tale med e t  medlem a f  V esterbro lok a lråd  og Indre Bys lok a lråd  kon
s t a t e r e t ,  a t d e t f ø r s te  s te d  er  i  h vert fa ld  vores fø r s te  brev t i l  borgerrepræ
se n ta tio n e n  a ld r ig  bragt t i l  lokalrådsm edlem m em es kundskab, og d e t s id s t e  s te d  
er  medlemmerne a ld r ig  b le v e t  g jo r t  bekendt med vores supplem ent.

E fte r  v ores andet b rev , b revet t i l  byplan- og tr a f ik u d v a lg e t , har en a f  os 
t a l t  med e t  medlem a f  V esterbro lok a lråd  og er  b le v e t  belæ rt om, a t lo k a lr å d et  
ikke v i l  b esk æ ftig e  s ig  med t in g ,  der l ig g e r  udenfor d eres g eo g ra fisk e  områder.

Fra formanden fo r  lo k a lr å d et fo r  Nord-Vest f ik  v i  e t  la n g t og v e n l ig t  b rev . 
H ovedindholdet var dog også h er , a t  problem et lå  udenfor råd ets in teresseom råd e.

Ø sterbro A vis tog  derimod vore henvendelse a lv o r l ig t  og c ite r e d e  v ores an-



modning om a t v irk e  fo r  s ty r k e ls e  a f  fo rb in d e lsen  mellem lok a lråd  og b efo lk n in g  
og v ores ønske om, a t man i  h øjere grad anlagde almene end s tr e n g t g eo g ra fisk e  
k r it e r ie r  fo r , hvad der var a f  betydn in g. Denne n o t i t s  b le v  i  d et fø lgen d e nr. 
s t ø t t e t  a f  VS's repræsentant i  Ø sterbro lok a lråd , som b e r e tte d e , a t man i  no
vember havde behandlet vores henvendelse p o s i t i v t ,  og a t formanden fo r  Ø sterbro  
lok a lråd  havde lo v e t  a t tage problem et om de sammenfaldende grænser og kvar
terso p d e l ingen op på e t  møde fo r  sa m tlig e  Københavns lokalrådsformænd.

D ette  s k e te . Forhandlingen var n e u tr a lt  p o s i t i v ,  og man h e n s t i l le d e  t i l  
formanden fo r  Nørrebro lok a lråd  a t tage problem et op i  fo rb in d e lse  med o s . Der
om har v i  dog in t e t  h ø rt.

Fra Amager lok a lråd  f ik  v i  svar e f t e r  udsendelsen  a f  vores supplem ent. Sva
r e t  var d et sasdvanlige, problemerne b le v  a f v i s t  som uvedkommende.

Gennem en n o t i t s  i  fo r å r e t  i  B erlin geren  har v i  e r fa r e t ,  a t Nørrebro lo k a l
råd har henvendt s ig  t i l  borgerrepræ sentationen og anmodet om. a t de må b l iv e  
h ørt i  fo r b in d e lse  med sa n erin gsp la n er , byplanvedtæ gter o . l .

Vores egen in d sa ts  fo r  e t  forb ed ret lokaldem okrati er  vores fø r  om talte brev  
t i l  Karl S k ytte  d. 4 .1 1 . ,  som kom i  stand ved e t  samarbejde med sekretæ ren for  
Borger- og b eb oerforen inger og lok a lråd en es lan d so rg a n isa tio n . Her har v i  sam
a rb ejd et med lan d sorgan isa tion en  om reform er, som i  h ø je ste  grad er  os magtpå
lig g e n d e .

Desværre synes lokalrådene ikke a t være in te r e s s e r e t  i  en sådan udbygning 
a f  lok a ld em o k ratie t. Sagen d isk u teres  rundt omkring, og d. 3 .5 .1 9 7 3  bragte Nørre
bro A vis en om tale a f  e t  diskussionsm øde blandt socia ldem ok ratern e, hvor borger
rep ræ sentationens formand Egon Weidekamp g ik  ind fo r  en d e c e n tr a lis e r in g  a f  op
gaverne ud t i l  -  p o l i t i s k  v a lg te  -  lok a lråd . Formanden fo r  Nørrebro lok a lråd  
skyndte s ig  dog i  samme a v is  a t udtrykke s in  manglende in te r e s s e  i  en sådan ud
v ik l in g .  Lokalrådene synes i  deres in e f f e k t iv i t e t  a t være t i l f r e d s  med den h er
skende t in g en es  t i l s t a n d .  Dog har i  Nørrebro A vis d . 1 4 .2 .1974  formanden fo r  
Brønshøj-Husum lok a lråd  u d ta lt  s ig  p o s i t iv t  om d irek te  v a lg te  lok a lråd  med l o 
k a le  b e f ø j e l s e r .

Andre beboergrupper. Efterhånden som tid e n  skred frem , og v i  b le v  bekendt 
med t i l l ø b  i  andre k v a rterer  i  byen og ude omkring i  lan d et t i l  a t s lu t t e  s ig  
sammen fo r  a t s ik r e  s in e  b o l ig v i lk å r , fo r sø g te  v i  også a t s t ø t t e  os på d is s e  
grupper. Men v i  m åtte h u r tig t  erkende, a t vores kammeraters s t i l l i n g  er  l i g e  så  
v a n sk e lig  som v o r e s , og a t de kræ fter v i  har t i l  a t  s t ø t t e  hinanden -  og de mu
lig h e d e r  v i  i  ø v r ig t  har -  ikke rækker meget v id ere  end t i l  g en s id ig  op lysn in g  
om, hvad v i  fo r e ta g e r  o s ,  og h v ilk e  svar v i  har få e t  i  forh an d lin ger .

Vi har henvendt os t i l  en række en k eltp erson er og in s t i t u t io n e r  iø v r ig t  
b l .a .  i  d e t håb, a t d is s e  -  som ek sp erter  a f  en e l l e r  anden s la g s  -  v i l l e  h jæ l
pe o s ,  f . e k s .  ved a t sk r iv e  kronikker i  av isern e  på de r ig t ig e  tid sp u n k ter . Vi 
har b esk rev et i  h is to r ie n ,  hvordan B redsdorffs tegn estu e  har g iv e t  os en hånd -  
og denne bog e r  e t  andet eksempel på s t ø t t e .  Men d e t er  fa k t is k  så godt som de 
e n e s te  r e s u lt a t e r ,  v i  har kunnet k o n sta tere .

Det fremgår også a f  h is to r ie n  a t v i  h e le  t id e n  har fo rsø g t a t få  p ressen  
t i l  a t  bakke vore i n i t i a t i v e r  op. At an stren gelsern e  ikke op vejes a f  r e s u lta 
tern e fremgår a f  d e t fø lgen d e .

Vores f i r e  breve t i l  kommunalbestyrelsen fu lg te s  a f  49 s k r i f t l i g e  henven
d e ls e r  t i l  p ressen  og e t  par hundrede d irek te  henvendelser e l l e r  te le fo n o p k a ld , 
id e t  v i ,  hver gang v i  udsendte e t  brev , fu lg te  d et op en a f  de fø lgend e dage
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med en p e r so n lig  henven delse r e t t e t  t i l  den j o u r n a l is t ,  v i  havde h a ft  mest sam
arbejde med, ved d e t pågældende b la d , e l l e r  den j o u r n a l is t ,  v i  v id s t e ,  tog  s ig  
a f  d e t kom m unalpolitiske s t o f .

D isse  h en ven d elser  har r e s u lt e r e t  i  i a l t  17 a v is n o t i t s e r .  De f l e s t e  a f  d is s e  
n o t i t s e r  har været r e t  in te t s ig e n d e , og d et er  k a r a k te r is t is k  a t  mange a f  dem 
er  b le v e t  la n c e r e t  under m isv isend e o v e r s k r if te r  uden in te r e s s e  f o r , hvad no
t i t s e n  rummede. De koncentrerede s ig  o f t e  om b i t in g ,  var v i l l e t  s e n s a t io n e lt  
forvrængende, fremhævede o f t e  navne på sagens bek ostn in g  e l l e r  gav d ir e k te  fo r 
k e r te  o p ly sn in g er . De k orte n o t i t s e r  var hyppigt de r in g e s te ,  med mere s p a l t e 
p lad s b le v  inform ationern e o f t e  mere t i l f r e d s s t i l l e n d e .  Af de 17 a v iso m ta le r  
har v i  fu nd et 5 som trod s sk ø n h ed sp le tter  var r e l a t i v t  t i l f r e d s s t i l l e n d e .  De 
fo r d e le r  s ig  på P o li t ik e n ,  Inform ation , A k tu elt og Land og F olk .

Det er  e t  s t o r t  s l i d  a t få  a v isern e  t i l  a t sk r iv e . Man sk a l som sa g t h e l s t  
kontakte jo u r n a lis te r n e  d ir e k te , s t o f f e t  v i  a f le v e r e r  sk a l være k o r t , k la r t  og 
f o r s t å e l ig t ,  og o f t e  v i l  jo u r n a lis te n  foretræ kke e t  l i l l e  in te r v ie w  med a l l e  de 
fa r e r  fo r  fo r d r e je ls e  d e t rummer. Nuancerede b e sk r iv e ls e r  og p r a k tisk e  a n v isn in 
ger in te r e s s e r e r  dem ik k e .

A viserne er  in te r e s s e r e t  i  a k tu e lt  s t o f .  D erfor kan v i  bruge dem t i l  a t  
p r esse  borgerrepræ sen tationen i  fo r b in d e lse  med v ig t ig e  fo rh a n d lin g er . Men d e t  
sker o f t e ,  a t  de f ø r s t  b r in g er  indlæggene e f t e r  fo rh an d lin g ern e , når d e t e r  fo r  
se n t .

Det må kon klud eres, a t dagbladene med landsdækning ikke norm alt er  in t e r e s 
s e r e t  i  kommunestof, a t d e t er  e t  u forholdsm æ ssigt s t o r t  s l i d  a t  få  dem t i l  a t  
s k r iv e , og a t de o f te r e  er  in te r e s s e r e t  i  se n sa tio n e r  end i  s a g l ig  o p ly sn in g .

En h e l anden karakter har Nørrebro A v is 's  dækning a f  vore a k t i v i t e t e r .
A llered e  d. 6 .7 .1 9 7 2  præ senterer Nørrebro A vis d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  i  

form a f  e t  in ter v iew  med gen era lp la n ch ef Kaj Lemberg, og d e t t e  in te r v ie w  fø lg e s  
op med n o t i t s e r  i  de to  fø lgen d e numre. B o rtse t fr a  a t b la d e t k r i t i s e r e r ,  a t  b e
boerne ikke ta g es  med på råd, er  b la d e ts  holdning t i l  a t  begynde med ganske u -  
k r i t i s k .

Vores f ø r s te  brev t i l  borgerrepræ sen tationen  r e fe r e r e r  b la d e t om hyggeligt 
men uden b e g e js tr in g . Det var nok b la d e ts  in d try k , a t v i  var l i d t  fo r  anmassen
de. Men a lle r e d e  i  november begynder holdn ingen a t ændres. Det b l iv e r  s ta d ig  
v a n sk e lig ere  fo r  b la d e t a t a ccep tere  lo k a lr å d e ts  sendræ gtighed ( s e lv  om b la d e t  
kam ouflerer d en ), og v i  få r  om hyggeligere om tale.

I november la n cere s  en p ræ sen tation  a f  vore grupper (på v o res i n i t i a t i v ) , 
vores b ib lio tek sm ød e r e fe r e r e s  om hyggelig t, og fr a  ju le n  1972 og frem over gøres  
vore u d s p il ,  b reve , foretagen d er og de problem er, der har fo r a n le d ig e t  dem, t i l  
genstand fo r  en om hyggelig behand lin g. I sammenligning med dagsp ressen  fa ld e r  
d et i  ø jn en e , a t problemerne s t o r t  s e t  f r e m s t i l le s  sammenhængende og r e le v a n t .

V ig t ig t  i  fo r b in d e lse  med lo k a la v ise n  er  d e t , a t den u tv iv lso m t læ ses op
mærksomt i  k v a r te r e t , og a t dens værdi fo r  beboerne s t i g e r ,  jo  mere en gageret 
den b l iv e r  i  de problem er, som a l l e  i  k v a r te re t f ø l e r ,  trænger s ig  på. Samar
b e jd et mellem os og Nørrebro A vis har så le d e s  været t i l  fo rd e l fo r  begge p ar
te r  . Gennem denne a v is  er  der o f t e  b le v e t  o r ie n te r e t  om vore a k t iv i t e t e r  på en 
r im e lig  måde.
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I n d le d n in g

D ette  a fs lu tte n d e  k a p ite l  3 er  sk reve t a f  redaktionsgruppen. Vi begynder 
med e t  meget k ort a f s n i t  om v ores egen h i s t o r ie  og arb ejd e . Men e l l e r s  lægger 
v i  vægten på a t f o r t æ l le ,  hvad v i  har læ rt a f  h is to r ie r n e  i  k a p it e l  I og I I .
Dvs. v i  fo r tæ lle r  om den måde, v i  har a rb ejd et på i  Røde Rose; de b e t in g e ls e r ,  
v i  har arb ejd et under; og hvad v i  har opn ået. Dernæst prøver v i  a t gøre rede 
fo r  de opgaver, som v i  på d et grundlag f in d e r  påtrængende. T il  s lu t  fo r tæ lle r  
v i ,  hvad v i  d erfo r  f in d e r  d et nødvendigt a t gøre fo r  a t samarbejde så v e l ind
a d t i l  som u d a d t i l ,  samt a t v i  har brug f o r ,  a t  endnu f l e r e  går igang med a t  
forbedre d eres fo rh o ld  andre s te d e r .

KORT CM VORES HISTORIE OG ARBEJDE

A lle  Røde Rose in s t i t u t io n e r ,  -  grupper, og -  fo r e n in g e r , der e k s is te r e d e  
i  sommeren 1973 f i k  e t  fo r s la g  fr a  d isp o sitio n sp lan g ru p p en  om hver a t  sk r iv e  
en red eg ø re lse  fo r  s i t  form ål, e r fa r in g e r  og r e s u l t a t e r ,  samle a l l e  indlæg i  
en bog, som fo lk  i  andre k va rterer  og andre byer kunne bruge. I grupperne d r ø f
ted e  v i  sagen , og a l l e  vedtog  a t  gå ind i  opgaven, og udpegede en e l l e r  f l e r e  
redaktører t i l  en redaktionsgruppe.

Siden sommeren 1973 har v ores gruppe været s t e d e t ,  hvor in form ation er kun
ne u d v ek sle s , problem er ta g es  op. Men da vores mandat -  opgave -  jo  har været
a t sørge f o r ,  a t  bogen b le v  t i l  n o g e t, har v i  ikke um iddelbart kunnet handle i  
andre fæ lle s  an liggen d er -  og har h e l l e r  ikke kunnet overkomme d e t . Men v ia  
arb ejd et i  red ak tion en , som mest har b e s tå e t  i  a t læ se de e n k e lte  h i s t o r ie r  i -
gennem og s ig e  t i l  over fo r  u f o r s tå e l ig e  a f s n i t ,  r e t t e  kommaerxetc. ,  har v i
få e t  e t  v i s t  o v e r b lik  over arb ejd et i  de f o r s k e l l ig e  grupper.

Efterhånden som rapporterne fr a  grupperne er  b le v e t  u d arb ejd et, har v i  op
daget en række f æ lle s  problem er og fundet f o r s k e l l ig e  f æ lle s  v i lk å r ,  der ind
v ir k e r  på vores arb ejd e. D isse  e r fa r in g e r  har v i  ønsk et a t sammendrage, d e ls  
fo r  a t  bekræ fte og fa s th o ld e  n og le  a f  de r e s u lt a t e r ,  v i  har op n ået, d e ls  fo r  
a t fo rsø g e  a t sty rk e  d et v id e r e  arbejde i  Røde Rose og ud en for.

Hver gruppe har h o v ed sag elig  arb ejd et med s in  egen konkrete opgave o f t e  
uden kontakt med de andre grupper. Der har ikke e k s i s t e r e t  en f æ l le s ,  b e s lu t 
tende in s ta n s . D ette  har -været e t  k a r a k te r is t is k  træk ved a rb ejd et i  Røde Rose. 
Det har været u d fø rt a f  de lo k a le  grupper fo r  a t a fhjæ lpe konkrete påtrængende 
behov, og forh an dlingern e er  fo r e g å e t d ir e k te  mellem de pågældende grupper og 
de kommunale in s ta n se r . Udgangspunktet fo r  a rb ejd et er  lo k a lt  og k on k ret, h v i l 
k et har g jo r t  a rb ejd et u a f v i s e l ig t  fo r  myndighederne, og har g iv e t  os s e lv  fo r 
h o ld sv is  mange r e s u lta te r .

Grupperne v ir k e r  inden fo r  e t  v e ld e f in e r e t  k v a r te r , Røde Rose. Denne a f 
grænsning er  udtryk fo r  nødvendigheden a f  a t begynde i  d e t ,  som kommer den 
lo k a le  beboer ved. E thvert engagement må begynde d er , hvor man hører t i l .  D et
t e  k a p ite l  v i l  im id le r t id  i l l u s t r e r e ,  a t d et er  v ores e r fa r in g , a t grupperne 
ikke kan arbejde i s o l e r e t .  Der må være en fæ lle s  in s ta n s , der form id ler  i n i t i a 
t i v e t  og in sp ir a t io n e n  grupperne im ellem ; ligesom  h e l l e r  ikke k v a rte ret Røde
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Rose er  en i s o l e r e t  enklave i  Storkøbenhavn, men s tå r  under de samme v i lk å r ,  
som gælder i  andre byk varterer og i  lokalsam fund i  storkommuner ud over h e le  
la n d e t . Der må d erfor  være en fæ lle s  in s ta n s , der er  i  stand t i l  a t  samarbej
de med beboergrupper i  andre k va rterer .

^Y§ff®I®i_B^É_B2§ei _som _vi_ser_det

Røde Rose er  a l t s å  e t  k varter på Ydre Nørrebro i  København. Vi b l iv e r  sam
men med d et ø v r ig e  København s ty r e t  fr a  Københavns rådhus a f  en række fa s ta n 
s a t t e  embedsmænd fo r d e lt  i  f o r s k e l l ig e ,  skarpt afgrænsede m a g is tr a tsa fd e lin 
g er . T i l  b i l l e d e t  hører foruden embedsmændene, p o l i t ik e r n e ,  de f o r s k e l l ig e  
p a r t ie r s  borgerrepræ sentanter.

Embedsmændene v i l  gerne g iv e  e t  smukt b i l le d e  a f  deres em b ed sførelse , og 
o f t e  har p o lit ik e r n e  også e t  ønske om a t bekræ ftes i ,  a t  deres virksomhed er  
p o s i t i v .  D erfor udsender Københavns kommune e t  propagandablad "København", t i l  
a l l e  husstande i  byen. D ette  b lad  påd utter os samme b i l le d e  a f  København, som 
man gerne v i l  g iv e  tu r is te r n e . B ladet v is e r ,  hvordan kommunen gerne v i l  have, 
v i  sk a l se  byen og kommunens in d sa ts . A lt  f r e m s t i l le s  id y l l i s k ,  pænt og over
f la d is k .

De fa k t is k e  fo rh o ld  i  byen er  an d erled es, 
se e v t .  s . 11 In itia tiv g r u p p e n  fo r tæ lle r ,  a t  det netop var manglerne ved v ores k v a rter ,

der fremtvang deres i n i t i a t i v ,  a t d et var nødvendigt s e lv  a t gøre n o g e t, og

F L E R E
P E N G E
T IL
G A M L E
H U S E

Ejere af gamle, bevaringsværdige bor- 
grrhiuc i København kan se lyaere lider 
i møde. Borgmester A. Waisard har 
nemlig af l*»rgc »repræsentationen fået 
bevilget flere penge til fordeling mel
lem interesserede ansøgere. Han lover 
nurige positive «var, og glæder sig over, 
at han samtidig med at gøre byen pie
nere, fir lejlighed til at forøge beskæf- 
1‘grisen i byggefagene.

Til formilet bevilgrr borgrrrepnrsen- 
U bonen ekstra 150.000 kroner i det nu
værende finansår og en halv million 
kroner ekstra i 1975-76. Dette bringer 
de samlede bevillinger op pi henholds
vis 650.000 kroner og 1.250.000 kroner. 
Alt i alt penge, borgmesteren hellere 
end gerne giver ud.

Sdv forbellcr han, at kommunen ind
til nu har givet tilskud ti) 27 gamle hu* 
og rxtranrdiiuert til tre udenlandske 
kirker : den reformerte kirke i Gothcrs- 
gade, Set. Petri Kirke i Set. Pcderstrsede 
og Den russiske kirke i Bredgade.

Der gwres opmærksom på, at husene 
ikke behøver at være 100 år eller der
over, for at ejerne kan swge om tilskud 
til istandsættelse. Det er heller ikke en 
betingelse, at huset fores ti buge i nøjag
tig den oprindelige stand. Kommunen 
ønsker nemlig ikke, at byen omdannes 
til en museumsby.

Det man vil ni frem til, er at de 
gamle gademiljorr bevarer deres præg, 
og at de huse, der tnenger tit det, bliver 
gjort egnede til at opfylde nutidens 
krav til en god bolig.

Hidtil har de kommunale tilskud, 
»om er skattefri, ligget pi mellem 20.000 
kr. tig 40.000 kr. pr. hus, men gennem
snittet af tilskuddrtte ventes at ville stige 
til op imod 60-70.000 kroner.

S Y D H A V N E N

Som et apropos til tidens tale om 
genbrug har Gøsta Dyntstrup ydet 
dette lidt seer prægede bidrag. Han 
er tidligere klunser, typograf, pro- 
gramsælger, resert-e postbud, kok 
o. trt.a. (litterær konsulent Grethe 
Dyntstrup).
Tegning af Karl F. Larsen

Som enhver ældre student glemmer jeg 
ikke mine studieår på universitetet. Jeg 
ser tilbage på tiden nved et vi« vemod. 
Der, hvor universitetet tå, er plantet et 
varigt mindet den smukke rmetihave i 
Y'*l!>yparkrn.

Kun dr allcrdvgtigste havde adgang 
til universitetet måske 10 studenter i 
alt Vi passede vore studier tned omhu. 
men vi blev aldrig fagidioter. Det prak
tiske sigte var. at vi skulle lære vær
dierne at kende Kan noget vatre større, 
bedre, mere vigtigt *Ariwjdsred.vkabeme var et primitivt 
køretøj sot« en trækvogn eller en ud
rangeret barnevogn, (fet ofte måtte 
klare sig med tre hjul. Og så et svv-ul. 
der var skabt af en cykelpumpes puro- 
peMstng fra den uanvendelige pumpe. 
Hedsbihrt blev af uvurderlig blivende 
værdi, når riet blev bøjet. Til et syvtal!

Kulturpaverne var produkthandler
ne. søm altid gav for lille betaling fot 
de værdier, vi havde fundet Vi de 
uriivetvstct'otiiderende var l(b-H år 
Wd *»ders af studierne måtte vi passe 
vort arbejde mm elever i folkeskolen 
Det var vi nødt td

»vrrs.net Nu skat jeg betro mig 
Havde jeg gjort det for Ib år 

ille iinrtr lærere øg studækam-

Universitetet var lossepladsen i Syd
havnen.

Det humanitære studhint var lidt 
tvært. Engang mitte vi lade et vognlæ* 
defekte batterier, der i bearbejdet stand 
ville have indbragt en formur hos cen
sor. gå tP vore kammerater, der ikke 
var priviligeret til at «tuden* på vort 
universitet.

ZooJogUtudiet var deprimerende, men 
vi måtte igennem det også. Forgiftede 
måger, halvrådne, døde hunde og katte, 
sum vi allid holdt tre skridt fra livet. 
Personligt blev* jeg aldrig klar over, fan 
tlen store fede, velnærede rotte var mere 
bange for mig end jeg for den. »Den 
rationelle metode« kendte vi som vore 
egne didtr bukselommer. Små træstyk
ker lod vi være, hele læs blev sendt 
hjem til kakkelovnenes grådige munde.
Bydelens uddannelsescentre, hjælpen tP 
akut vamkeligt stillede unge, special
skolerne taler ikke meget udadtil, for 
der arlæjdrr ungdommen og atter an
dre arbejder med ungdommen, for ung
dommen. Personligt et jeg af den op
fattelse, at mange unge i Sydhavnen 
senere vil vise sig at være de rette til 
at Iwr.rr navner »Blomsten af Køben
havn*. Enkelte bliver vel tilmed ene
stående smukke blomster sans com
paraison med de mange ældre Syd* 
havnsborgere.. der med utrættelig ener
gi. en bmkrden ugeløn og et ærligt «tt- 
delag, har formået at vise deres tilhore- 
fmhobl til en storby København

Sydhavne« markerer sig ikke i by* 
billedet iped kuhitrpaladsei sritn teatre, 
kotu ertvde, universiteter, museer og lig
nende. men er m rtok så aktiv del af 
København med henblik på de nødven- 
dige fundamentale udvikltngsbetingcl* 
w* for de kommende generationer af 
køt*mhavn*re.
Epilog:Fof nogle år uden lægvndte jeg af glæ
de og med stor interesse at dvrie *de

S ¥  I ¥  f fi l  MI « I
l l f l l M S

a 9i d«< *lm»nd«»*o «oiflh*d 0*mt« rtus« og l«|l*gb«d«»
iitjomirust«» Hot®«»

Hao »o*k«f dtt det kommenat* •I i «i«t folkevalgte bystyr«, som »rvtstvnms forsiag bygge» o* *<*

B ladet "København" n r . 14 -  bemærk isæ r b i l le d te k s te n

http://vrs.net/
http://iwr.rr/
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a t gruppen ikke sto d  a le n e , men a t v i  a l l e  i  k v a r te re t var u n d erlag t samme 
u r im elig e  v i lk å r .

V ilk åren e er  s t o r t  s e t  de samme idag:
Over 509o a f  le j l ig h e d e r n e  er  på to  v æ re lser  og derunder og a l t  fo r  små t i l  

fa m ilie r  med børn, og d et er  ikke nemt a t få  noget s tø r r e  e l l e r  bedre a t  bo i .
H usejerne la d er  deres huse fo r fa ld e , la v e r  fu p-m odern iseringer e l l e r  lad er  

husene r iv e  ned, h v is  der er  p r o f i t  i  d e t .
S an eringsp laner b l iv e r  mere e l l e r  mindre v ed tag et hen over hovedet på os 

og skaber utryghed.
Der er  r in g e  udendørs opholdsm uligheder: små, mørke gårde, tæ t med b i l e r  

i  gaderne, gennemkørende t r a f ik ,  s t ø j ,  o s ,  ingen næ rlegep lad ser m.m.
Der er  d å r lig  k o l le k t iv  t r a f ik  og lan ge tr a n sp o r tt id e r  t i l  og fr a  vugge

stue/b ørneh ave og t i l  og fr a  arb ejd sp lad sen , der måske l ig g e r  i  den anden ende 
a f  byen.

Der er  sim p elthen  fo r  få  og d å r lig e  in s t i t u t io n e r  a f  enhver a r t .
Der er  forsøm te sk o le r  med fo r  mange børn i  hver k la s s e ,  va n d rek la sser

m.m.

Rådmandsgade sk o le  - k v a r te r e ts  e n e ste



Endvidere er  der d å r lig e  m uligheder fo r  a t være med t i l  a t  bestemme, hvad 
v ores børn sk a l lære i  b ø r n e in s t itu t io n  og sk o le .

D ette  og meget andet er  vores dagligd ag  i  Røde Rose, selvom  vores a k t iv i 
t e t e r  har bødet l i d t  på d e t . Forholdene er  de samme mange andre s te d e r  i  la n 
d e t .

Um iddelbart sy n tes  d et svært a t komme t i l  a t snakke med naboerne om at 
lø s e  problem erne, og v i  havde ingen n a tu r lig e  in te r e s se o r g a n isa t io n e r , der 
sam tid ig  havde en fo r n u ft ig  g eo g ra fisk  afgræ nsning, t i l  a t  s t ø t t e  os i  kravet 
om r im e lig e r e  fo rh o ld  i  k v a r te r e t.

In it ia tiv g r u p p e n  fandt ud a f ,  a t s k u lle  der gøres n o g et, og d et var t v in 
gende nød ven d ig t, m åtte den gøre d et s e lv ,  og den g ik  i  gang med a t undersøge 
lo v g iv n in g en  og de r e tt ig h e d e r , v i  har.

HVILKE RETTIGHEDER GIVER LOVEN, STATEN OG KOMMUNEN OS FAKTISK?

A nvendelsen a f  de nødvendige lov e  v i s t e  s ig  h u r t ig t  a t byde på problem er. 
D els er  d et svært a t fo r s tå  j u r is t s p r o g e t , og d e ls  v is e r  mange lov e  s ig  a t  
ind eholde uk lare  og tv e ty d ig e  bestem m elser, der ikke på nogen måde præ ciserer  
v o res r e tt ig h e d e r  som beboere. Meget har d erfor  v i s t  s ig  a t afhænge a f  loven s  
a d m in istra tio n  og dermed a f  h v ilk e  økonomiske in te r e s s e r ,  en k eltp erson er e l l e r  
grupper, der er  i  stand t i l  a t udøve den nødvendige p r e ss io n .

se  e v t .  s . 491 Loven s ig e r  om gårde: der sk a l " s ik re s  oph old sareal fo r  beboerne" (men
ikke hvor m eget). Ejerne kan få  økonomisk s t ø t t e  t i l  gårdrydning ( b i l l i g e  lå n ) .  
Kommunen kan påbyde e jern e  a t lav e  gårdrydning.

I p r a k sis  v is e r  d et s ig ,  a t Københavns kommunes b u dgetter fo r  årene 73 /7 4 , 
74/75 og 75/76 er  så små, a t de knap t i l l a d e r  18 gårdsaneringer b land t Køben
havns u t a l l ig e  karreer . Endvidere er mængden a f  tek n isk  a d m in is tra tiv t p erso 
n a le  på gårdrydningskontoret fo r  l i l l e .  Siden bestem m elserne om gårdrydning 
tr å d te  i  k r a f t  i  1969 er  der ud ført omkring 10 gårdsanerin ger. Over e t  h a lv t  
hundrede ansøgninger fr a  karré-kommiteer og e je r e  s tå r  på v e n t e l i s t e n .  I a l t  3 
karreer  i  Røde Rose har få e t  godkendt deres egne p r o je k te r , men arb ejd et er  
kun påbegyndt i  Odinsgården og f ø r s t  e f t e r  tr e  års meget a k tiv  in d sa ts  a f  kar
reens beboere.

se e v t .  s . 507 Loven s ig e r  om in s t i tu t io n e r :  "kommunalbestyrelsen sk al sørge fo r ,  a t der
er d et nødvendige a n ta l p la d ser  på d a g in s t itu t io n e r " .

In stitu t io n sg r u p p e m e s  h is t o r ie r  i  k a p ite l  II dokumenterer, a t v i  ikke har 
d et t i ls t r æ k k e lig e  a n ta l p la d ser  i  Røde Rose. Kommunen dokumenterer d et s e lv  i  
d is p o s it io n s p la n fo r s la g e t  fo r  Dagmarsgadeområdet, men der a n v ises  ikke konkrete 
f o r s la g  og penge t i l  nye in s t i t u t io n e r .  Ydermere v i l  kommende in s t i tu t io n e r  
kunne bruges a f  a l l e  i  København, sa v i  s ta d ig  kan r is ik e r e  a t m åtte r e js e  
la n g t fo r  a t f in d e  en p la d s .

Byplanloven gør d et t i l  en p l i g t  fo r  enhver kommune a t udarbejde en byplan
fo r  samlede b eb yggelser  med mere end 1000 indbyggere -  inden fem år e f t e r  lo -
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vens ik ra fttræ d en . Loven tr å d te  i  k r a ft i  1939. Loven s ig e r  også noget om, 
hvad der sk a l og kan bestemmes i  en byp lan .

Men tro d s  t i d s f r i s t  (1944) og p l i g t  t i l  a t  la v e  byplan l ig g e r  d et tu ngt 
med byplanlæ gningen. D isp o sitio n sp la n g ru p p en s, Æ girsgadegruppens og F e n r is -  
gadehusets h i s t o r ie r  v i s e r ,  a t der ikke fo r e ta g e s  nogen e g e n t l ig  p lan læ gn in g , 
men a t  der la v e s  en sim pel e f t e r r a t io n a l i s e r in g  a f  n o g le  d is p o s i t io n e r ,  
som er  u d fø rt i  fo r v e je n  a f  p r iv a te  bygherrer og sp ek u lan ter . København har 
ikke den s æ r s t i l l in g  i  henseende t i l  b yp lan loven , som den har i  henseende t i l  
b l .a .  byggeloven , og som den a l t i d  bruger over fo r  ce n tr a la d m in istr a tio n e n  
t i l  a t  hævde, a t kun fo lk e t in g e t  s tå r  over kommunen. A l l ig e v e l  prøver den a l t i d  
a t  s lip p e  uden om b o l ig -  (m i lj ø - ) m in is t e r ie t s  krav t i l  dens p la n e r .

Vores r e tt ig h e d e r  i  denne henseende er  ikke mange. Vi har ikke nogen lo v 
fæ s te t  r e t  t i l  a t  kræve byp lan , men må s lå s  fo r  a t få  en hver gang. Når en by
p lan  er  v ed ta g et i  borgerrepræ sen tationen  sk a l den frem lægges i  t r e  u g er , og 
a l l e  borgere har 6 uger t i l  a t komme med in d s ig e ls e r  og r e t  t i l  a t  få  in d s ig e l 
s e r ,  der ikke ta g e s  t i l  f ø lg e ,  sendt med t i l  m in is t e r ie t .  Det er  en kort f r i s t  
men kommunen la d er  os fa k t is k  se  fo r s la g  a l le r e d e ,  når de fore læ gges b orgerre
p ræ sen tationen  f ø r s te  gang, og åbner så le d e s  m ulighed fo r  en p o l i t i s k  hensyn
tagen  t i l  e v e n tu e lle  krav fr a  vo res s id e .  Når en byplan er  godkendt i  m in is te 
r i e t ,  er  d e t kun m a g istra ten , der har r e t  t i l  a t sk r id e  ind i  t i l f æ ld e  a f  over
træ d e lser  og v i  har in t e t  krav på , a t den gør d e t . Vi må s l å s ,  h v is  der sker  
o v er træ d e lser .

L ejeloven  s ig e r  om v e d lig e h o ld e ls e :  e jer n e  har p l i g t  t i l  a t  fo r e ta g e  ydre 
v e d lig e h o ld e ls e  a f  ejendommene.

I p r a k s is  er  der ingen myndigheder, der k o n tr o lle r e r  d e t ,  og h u sejern e l a 
der v ores huse fo r fa ld e .

S an erin gsloven  g iv e r  os en in d sig e lse sm u lig h e d  ved san er in ger  inden fo r  
sek s uger fø r  planen ved tages i  sa n e r in g sse lsk a b e ts  b e s t y r e ls e .

I p r a k s is  v i s t e  d et s ig  ikke a t fungere i  T h orsgad e/A llersgadek arreen .
D els h o ld t sa n e r in g sse lsk a b e t d eres "oplysningsmøder" så s e n t ,  a t  d e t b le v  
p r a k tisk  um uligt b a g e fte r  a t  la v e  en gennemarbejdet k r i t ik  a f  p lan en . D els var  
der fo r  få  og upræ cise op ly sn in g er  send t ud t i l  beboerne.

D isse  eksem pler dokumenterer, a t vores b e r e tt ig e d e  krav d e ls  er  meget ube
stem t og v a g t form u leret som e g e n t lig e  r e tt ig h e d e r  i  lov g iv n in g en  og d e ls  er  
u n d erlagt en a d m in istra tio n , der er  opbygget t i l  a t  v aretage  bestem te økonomi
ske in te r e s s e r .

V i må a l t s å  s e lv  s lå s  fo r  v ores krav -  s e lv  når v i  har r e t  i f ø lg e  loven s  
ord. Det b l iv e r  i  mange t i l f æ ld e  t i l  en kamp mod de kommunale myndigheder.

Vores e r fa r in g e r  fr a  forh an d lin ger med kommunen e r ,  a t dens stru k tu r  er  
meget l i d t  e f f e k t iv ,  når d et gælder o s .  H e r t il  kommer, a t  v i  ikke som f .e k s .  
d iv e r se  byggespekulanter kan ansæ tte j u r is t e r  t i l  a t  k la re  den s la g s  sa g e r . Vi 
har s e lv  m åttet f in d e  ud a f  k r in k elk ro gen e, hvad der har været ved a t k o ste  
mange grupper l i v e t .  Vi har s e t  a t:  4

Det er  u t r o l ig t  v a n sk e lig t  a t  fa  f a t  i  embedsmænd med beslutn ingskom petan- 
ce ( e l l e r  med v i l j e  t i l  a t ta g e  s t i l l i n g  -  o f t e  v i l  de h e l le r e  tr æ tte  os 
og a f v is e  os ved a t  h en v ise  os t i l  a n d re ).
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A rk iverin g  a f  p a p ir er , v i  t i l s e n d e r ,  er  så d å r l ig ,  a t  v i  o f t e  må sende 
samme sag f l e r e  gange.
Sagsbehandlingen er  u r im elig  langsom.
Vi kan ikke b l iv e  inform eret om, hvem der behandler en sag e l l e r  h v ilk en  
sagsgang, der er  e l l e r  hvor lan g t den er  n å e t .
H vis en sag sk a l sendes fr a  en a fd e lin g  t i l  en anden, må v i  rykke f l e r e  
gange fo r  a t d et sk er .
Møder kan kun l ig g e  i  den normale a rb e jd s tid .
Vi må s e lv  kontakte uundværlige d e lta g ere  i  e t  møde, h v is  v i  v i l  være s ik 
re på, a t  de b l iv e r  in d k a ld t.
Når v i  møder frem t i l  møder, er  embedsmandene o f t e  u forb ered te .
Møder a f ly s e s  hyppigt samme dag, de s k u lle  h o ld e s.
I t i l f æ ld e ,  hvor kommunen er fo r p l ig t e t  t i l  a t  inform ere en gruppe om, 
h vorled es den sk a l forh o ld e s i g ,  undlades d et o f t e .
In s t itu t io n sg r u p p e m e s  h is t o r ie r  i  k a p ite l  II er  f y ld t  med eksem pler h er

på. Gårdrydningsgrupperne er  t i l  stad igh ed  s tø d t ind i  den samme dyne a f  bu
rea u k ra ti .

JORD- OG KAPITALEJERNE, KOMJNEN OG OS I RØDE ROSE

Som om talt i  s id s t e  a f s n i t  er  lovg ivn in gen  og d et a d m in istra tiv e  apparat 
in d r e t te t  fo r  j u r i s t e r ,  a r k ite k te r , in g en iø rer  m .v. og de økonomiske in te r e s 
s e r ,  som de repræ senterer.

V i har s e t ,  a t e t  såk a ld t §9-forbud i  byp lan lovgivn in gen i  Top-House-sagen  
er  b le v e t  b e n y tte t  a f  spekulanten mod kommunen, så han f ik  s in e  in te r e s se r  t i l 
g o d e se t . D ette  t i l  trod s fo r , a t forbud e f t e r  §9 netop s k u lle  forh in dre speku
la t io n sb y g g e r i ved a t udsæ tte behandlingen a f  byggeansøgninger i  e t  å r , mens 
der udarbejdes byplanvedtægt med r e tn in g s l in ie r  fo r  u d v ik lin g  a f  området t i l
fo r d e l fo r  beboerne.

Vi har s e t ,  a t  spek ulanter a f  m agistra ten  h e le  t id e n  få r  u r im elig e  d i s 
p en sa tion er  fr a  byggebestem m elsem e. F .ek s . hai Top-House e e n s id ig e  e t-v æ r e l-  
se s  k o r r id o r le j lig h e d e r  som dem, der i  ø je b lik k e t saneres andre s ted er  i  byen. 
Der er  b le v e t  g iv e t  d isp e n sa tio n  fo r  højdegræ nse-bestem m elser, fr a  bestem m elser 
om fæ lle s  gårdareal og så v id e r e . Fenrisgadesagen v is e r  d et samme.
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V i har s e t ,  a t  de lu f t h u l l e r ,  f . e k s .  la v t  udnyttede grunde med garagean
læg og sm åværksteder, som fø r  var a lm in d e lig e , nu b l iv e r  ryddet og bebygget
med s to r e  cem entk lodser. Og d e t sker v e l  a t mærke fø r  der fo r e ta g e s  san erin g  
og rydning i  andre karreer  i  k v a r te re t med d et r e s u lt a t ,  a t u d n y tte lsesg ra d en  
i  k v a r te re t s t ig e r .

Der er  så le d e s  m asser a f  eksem pler i  denne bog på , hvordan lov g iv n in g en  og 
ad m in istra tio n en  b e n y tte s  a f  sp ek u lan ter  t i l  a t  fremme egne p r o f i t in t e r e s s e r ,  
og v i  beboere b l iv e r  hver gang de e g e n t lig e  ta b e re .

Hvordan går d e t e g e n t l ig  t i l ?  Lovene synes a t g iv e  os n o g le  r e t t ig h e d e r ,  
a d m in istra tio n en  s ig e r  de gør , hvad de kan fo r  a t b e tjen e  borgerne, og p o l i 
t ik e r n e  lo v e r  os både d e t ene og d et andet I

Nogle a f  grundene er  nok, a t v i  som borgere ikke kan b l iv e  o p ly s t  om v orés
r e t t ig h e d e r , a t v i  som naboer ingen s te d e r  har a t mødes og a t  v i  som beboere  
a l t  fo r  t i t  b l iv e r  s p i l l e t  ud mod hinanden, hvor v i  e g e n t l ig  har f æ l le s  in t e 
r e s s e r .

Et eksempel på denne o p sp litn in g  er  kommunens forh an d lin ger  med børnehave- se  e v t .  s . 180
gruppen, fr itte r g r u p p e n  og Heimdalsgadegruppen, hvor fr itte r g r u p p e n  b le v  a f -  s . 198 og s . 232
v i s t  t i l  fo r d e l fo r  de andre. Men netop gennem v ores a k tiv e  in d sa ts  i  Røde Ro
se  er  v i  nu i  nogen grad b le v e t  i  stand t i l  a t  trænge under o v erfla d en  på nog
l e  a f  de v i lk å r ,  v i  er  u n d er la g t. Kommunens a d m in istra tiv e  op d elin g  i  m a g istra 
te r  og byens op d elin g  i  d i s t r ik t e r  har v i s t  s ig  a t  være n o g le  a f  de fa k to r e r ,
der gør d et l e t  a t  s p i l l e  os ud mod hinanden.

MAGISTRATENS OPDELING AF BYEN ER ET ROD!

Det er  en kendt tophemmelighed i  Københavns kommune, a t en s to r  d e l a f  d et  
a d m in is tr a tiv e  arbejde er  v a n sk e lig g jo r t  og u igen n em sk u elig t, fo r d i en lang  
række d i s t r ik t e r  går på kryds og tværs a f  hinanden. Kik f .e k s .  på fø lgen d e  
"broderi" over Ydre Nørrebro:



Hvad d e t te  rod p r a k tisk  betyder fo r  os beboere har v i  en række eksempler 
på. Når v i  s ig e r  t i l  kommunen, a t v i  mangler grønne områder, så s ig e r  den, at 
v i  jo  bare kan bruge Nørrebroparken e l l e r  Hans Tavsens park, fo r  s l e t  ikke a t 
t a l e  om Fælledparken. Men d et s ig e r  den også t i l  a l l e  andre nørrebroere, og 
t i l  ø sterb roern e med. Og ren t b o r tse t  f r a ,  a t  man i  h vert fa ld  ikke kan sende 
mindre børn og gamle mennesker derhen fra  vores kvarter på grund a f  afstanden  
og de stæ rkt tr a fik e r e d e  gad er ,så  kan de ca . 80.000 nørrebroere a lt s å  ikke nø
j e s  med de par lu f t h u l le r .

E l le r  d et b e tyd er , a t når v i  kræver f l e r e  b ø r n e in s t itu t io n e r  i  k v a r te r e t ,  
så s ig e r  kommunen, a t v i  kan bruge de le d ig e  p lad ser  f .e k s .  i  Valby e l l e r  på 
Ø sterbro. Det samme s ig e r  den t i l  fo lk  på Amager.

De manglende sammenfaldende grænser b evirk er d e ls  en d å r lig  ad m in istra tion  
på det en k e lte  kontor, og d e ls  en d å r lig  koord inering a f  samarbejdet mellem  
f o r s k e l l ig e  k on torer, in s t i tu t io n e r  m .v. Hvordan kan der f .e k s .  komme e t  sam
arbejde igang mellem su n d h ed sp lejersk e, læ ge, børneværn, b ø r n e in s t itu t io n ,  
so c ia lk o n to r  m .v. når d is s e  har fo r s k e l l ig e  d is t r ik t e r  og kontorer t i l f æ ld ig t  
spredt i  byen. Der er  f .e k s .c a .  300 læger og 50 sun dh edsp lejersker i  København. 
Hvis byen var in d d e lt i  passende d is t r ik t e r  v i l l e  hver sundhedsp lejerske have 
kontakt med ca . 6 læ ger. Nu er  forholdene sådan, a t hun kan have brug fo r  a t  
kontakte 20 læ g e r !!



For den e n k e lte  borger o p lev es d et efterhånden som en s e lv f ø l g e l ig  p la n 
løsh ed  og fo r v ir r in g , og v i  er  h e n v is t  t i l  a t  sp i ld e  megen t id  med a t rende 
på f o r s k e l l ig e  kontorer f o r s k e l l ig e  s te d e r  i  byen. På den måde er  v i  d e l t  op 
i  f o r s k e l l ig e  befo lk n in gsgru p p er, der h e le  t id e n  har en f o r s k e l l ig  sammensæt
n in g , og v i  kan d erfor  d å r l ig t  samarbejde om andet end e t  e n k e lt  problem ad 
gangen f .e k s .  a t  la v e  en gårdrydning e l l e r  en i n s t i t u t io n .  Det b e ty d er , a t d et 
b l iv e r  v a n s k e lig t  a t ta g e  s t i l l i n g  t i l  mere sammensatte problemer som samord
ning a f  f o r s k e l l ig e  le g e p la d sty p e r , in s t i t u t io n s f o r n e r , f r ia r e a le r  e l l e r  mere 
overordnede problem er som f .e k s .  byplanlæ gning, sa n er in g , le jer sp ø r g sm å l, in -  
s i t u t io n s p r is e r ,  s o c ia lp o l i t ik ,  t r a f ik  m.m.

For a t v i s e ,  a t  der ikke kun fin d e s  en tå b e lig  in d d e lin g  på N ørrebro, v i l  
v i  nu v i s e  n o g le  f o r s k e l l ig e  k ort over grænser i  København. Det er  meningen, 
a t kortene tilsam m en sk a l bruges som eksem pler og redskaber i  kampen fo r  ord
nede forh old : Undersøg hvordan forh old ene er  der hvor du bor!

F ørst kommer e t  k ort o v er , hvordan sy g e s ik r in g s -  og s o c ia lk o n to r d is tr ik te r 
ne d e le r  byen op. Når man sammenligner d et med de fø lgen d e k o r t , ser  man ty d e 
l i g t ,  a t  der ikke er  megen sammenhæng, og a t  v i  d erfo r  a l t i d  må a l l i e r e  os med 
sk ifte n d e  grupper fr a  sag t i l  sa g , og a l t id  må rende 117 f o r s k e l l ig e  s te d e r  
hen, når v i  sk a l opnå n o g e t.

KOKMINEGRÆNSE
SYGESIKRINGSDISTRIKTER & -KONTORER 
SOCIALDISTRIKTER & -KONTORER 
SKOLEDISTRIKTER & SKOLER 
SKOLEPULJER 
SKOLEOMRÅDER
KOKMUNEFORSLAG TIL SOCIALDISTRIKTER 
BØRNEVÆRNS!) ISTRIKTER 
STATISTIKOMRADER
OPSTILLINGS- & HUSLEJENÆVNSKREDSE 
AFSTEKWINGSOMRADER 
KOKWUNEPORSLAG TIL STATISTIK & 
PLANLÆGNINGSOMRÅDER
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se  e v t .  b i la g  
n r .7 j ,  s . 477
se e v t .  b i la g  
n r .3 s .  487

De mærkelige s k o le d is t r ik te r ,  -  p u lje r  og -  områder g iv e r  h e l le r  ikke 
grundlag fo r  en samordning a f  de problem er, der b erører os som beboere, med 
andre in te r e s s e r  end dem, der l i g e  er snævert k n y tte t t i l  vores børns sk o le 
gang. At kommunen så oven i  købet også ved ny p la cer in g  a f  sk o ler  s ta d ig  væ l
ger h e l t  på tværs a f  a l l e  ek sis tere n d e  in d d e lin g er , understreger kun problem et 
y d e r lig e r e . -  J f r .  sko lep lan ern e nær en måske kommende motorgade.

Kommunen er  s e lv  k la r  over , a t den er g a l. Københavns m ag istra ts  3. a fd . 
har udsendt en red eg ø re lse : " In tegrer in g . R edegørelse med fo r s la g  t i l  opbyg
ning a f  lo k a le  s o c ia lc e n tr e  og en ce n tr a l s o c ia l -  og sun dh edsforvaltn ing i  Kø
benhavns kommune (dec. 1971). Heri påpeges gang på gang det uhensigtsm æ ssige  
i  den e k sis te r e n d e  op d elin g . Der fo r e s lå s  d erfor en in teg re r in g  a f  de s o c ia le  
organer og fa s t læ g g e ls e  a f  nye d is tr ik tsg ræ n se r . De fo rh o ld , p r in cip p er og k r i
t e r i e r ,  som 3. a fd . ønsker ta g e t  hensyn t i l  s e s  i  v ed la g te  b ila g  og svarer t i l  
vores o p f a t t e ls e  a f  f .e k s .  Røde Rose som e t  passende k varter . G eneralplandirek- 
t o r a t e t ,  under m agistra ten s 4. a fd . har så la v e t  n og le  kort med fo r s la g  t i l  
nye s o c ia lk o n to r d is tr ik te r , men har åbenbart ikke ta g e t  hensyn t i l  d e t , der 
fa k t is k  s tå r  i  red eg ø relsen . Der er  b lo t  la v e t  n ogle nye t i l f æ ld ig e  grænser, 
der måske lø s e r  n og le  en k e lte  ad m in istra tiv e  problem er, men som er  en d å r lig  
lø sn in g  fo r  os beboere både på kort og på lan g t s i g t .  Sammenlign nu fo r s la g e t  
nedenfor med foregående og e fte r fø lg e n d e  kort:

SYGESIKRINGSDISTRIKTER & -KONTORER 
SOCIALDISTRIKTER & -KONTORER

  SKOLEDISTRIKTER & SKOLER
  SKOLEPULJER

SKOLEOMRÅDER
KOFMUNEFORSLAG TIL SOCIALDISTRIKTER 
BØRNEVÆRNSDISTRIKTER 
STATISTIKOMRADER
OPSTILLINGS- & HUSLEJENÆVNSKREDSE 
AFSTEMNINGSOMRÅDER 
KOMMUNEFORSLAG TIL STATISTIK & 
PLANLÆGNINGSOMRÅDER

  KOMMUNEGRÆNSE
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KOMMUNEGRÆNSE
SYGESIKRINGSDISTRUCTER & -KONTORER 
SOCIALDISTRIKTER & -KONTORER 
SKOLEDISTRIKTER & SKOLER 
SKOLEPUUER 
SKOLEOMRÅDER
KOKMUNEFORSLAG TIL SOCIALDISTRIKTER 
BØRNEVÆRNSDI STRIKTER 
STATISTIKOMRADER
OPSTILLINGS- & HUSLEJENÆVNSKREDSE 
AFSTEMNINGSOMRÅDER 
KttNUNEFORSLAG TIL STATISTIK & 
PLANLÆGNINGSOMRÅDER

R edegørelsen d r e jer  s ig  f ø r s t  og fremmest om de s o c ia le  fo r h o ld , men det  
fremhæves dog: "Det må så le d e s  b e tr a g te s  som en b e ty d n in gsfu ld  opgave -  ikke  
m indst i  forebyggende henseende -  a t e ta b le r e  en meget nær kontakt mellem so 
c ia lc e n t r e t  og områdets d a g in s t itu t io n e r  fo r  børn og unge, s k o le r , sk o lep sy 
k o lo g er , p rak tiseren d e læ ger, rodekontor, p o l i t i  og mange andre".

D ette er  pæne ord, men prøv a t  sammenligne k orten e . Nedenfor er  v i s t  b ør-  
n e v æ m sd is tr ik te m e  og s t a t i s t ik d i s t r ik t e m e .  S idstnæ vnte bruges b l .a .  t i l  a t  
opgøre behovet fo r  in s t i tu t io n s p la d s e r ,  men læg mærke t i l ,  a t  København fak 
t i s k  er  é t  d i s t r ik t  dvs. man kan r is ik e r e  a t få  s i t  barn i  en kommunal i n s t i 
tu t io n  i  den anden ende a f  byen. Og de p rak tiseren d e  læ ger kan e ta b le r e  s ig  
f r i t  o v e r a lt  i  byen uden hensyn t i l  d et fa k t isk e  behov fo r  læger i  de e n k e lte  
b y d ele .

Der s tå r  endvidere i  red egørelsen : " S o c ia lc e n tr e t  bør o fr e  megen t i d  og 
arb e jd sk ra ft på e ta b ler in g en  a f  e t  sådant sam arbejde. I denne henseende v i l l e  
en medvirken fr a  de lo k a le  v æ lg er fo ren in g er , lok alråd en e e l l e r  andre sammen
s lu tn in g e r  inden fo r  lok a lb efo lk n in g en  s ik k e r t  være fo r m å ls t j e n lig ,  b l .a .  fo r 
d i sam arbejdet mellem s o c ia lc e n tr e t  og de lo k a le  o f f e n t l ig e  in s t i t u t io n e r  v i l 
l e  være a f  temmelig begrænset "værdi, h v is  ikke lok a lb efo lk n in g en  var h e l t  fo r 
t r o l ig  med c e n tr e ts  m uligheder".
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SYGESIKRINGSDISTRIKTER & -KONTORER 
SOCI ALDI STRIKTER & -KONTORER 
SKOLEDISTRIKTER & SKOLER 
SKOLEPULJER 
SKOLEOMRÅDER
KOMMUNEFORSLAG TIL SOCIALDISTRIKTER

  BØRNEVÆRNSDISTRIKTER
  STATISTIKOMRÅDER

OPSTILLINGS- & HUSLEJENÆVNSKREDSE 
AFSTEMNINGSOMRÅDER 
KOMUNEFORSLAG TIL STATISTIK & 
PLANLÆGNINGSOMRÅDER

  KONMJNEGRÆNSE

Her nævnes a lt s å  noget så v ig t i g t  som vores lo k å le  p o l i t i s k e  in d f ly d e lse  
på lo k a le  fo rh o ld . Vi har jo  "demokrati” i  Danmark, men vores fa k t isk e  m ulig
heder fo r  a t være med t i l  a t bestemme er  igen  begrænsede b l .a .  a f  o p s p litn in 
gen mellem borgerne.

V æ lgerforeningerne har t i l f æ ld ig e  grænser, der ikke er  ens fr a  p a r t i  t i l  
p a r t i .  Ved kommunevalg er  København é t  d i s t r i k t ,  hvor der væ lges 55 mennesker 
t i l  i  deres f r i t i d  a t s ty r e  de p o l i t i s k e  a fg ø r e lse r  i  så s to r  en by som Køben
havn.

Deres a rb e jd sv ilk å r  er  h e lt  u r im e lig e , og de har ingen r e e l l e  m uligheder 
fo r  på r im e lig  måde a t t i lg o d e s e  lo k a le  krav (en s to r  d e l a f  dem bor i  ø v r ig t  
på Ø sterbro og er  embedsmænd a f  p r o fe s s io n ) .

Valgkredsene t i l  fo lk e t in g s v a lg e t  er  v i s t  nedenfor. Sammenlign igen  med 
de andre k o r t. Hvorfor fø lg e r  netop huslejenævnene de samme grænser?

V i kunne nævne mange f l e r e  in d d elin ger: vores forsyn in g  med b ib lio te k e r ,  
p o sth u se , p o l i t i s t a t i o n e r ,  næ rlegep lad ser. Find s e lv  f l e r e !

T il  s lu t  v i l  v i  hæ fte os ved planlæ gningen e l l e r  r e t t e r e  mangelen på sam
me. I kommunen har n og le  planlæ ggere la v e t e t  fo r s la g  t i l  områder fo r  indsam
l in g  a f  s t a t i s t i s k  m a te r ia le , som sk a l være forudsæ tning fo r  en senere p lan -
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  KOMMUNEGRÆNSE
SYGESIKRINGSDISTRIKTER & -KONTORER 
SOCIALDISTRIKTER & -KONTORER 
SKOLEDISTRIKTER & SKOLER 
SKOLEPULJER 
SKOLEOMRÅDER
KOMMUNEFORSLAG TIL SOCIALDISTRIKTER
BØRNEVÆRNSDISTRIKTER
STATISTIKOMRADER

  OPSTILLINGS- & HUSLEJENÆVNSKREDSE
  AFSTEMNINGSOMRÅDER

KOKWUNEFORSIAG TIL STATISTIK & 
PLANLÆGNINGSOMRÅDER

læ gning. Nedenfor v i s t e  k ort tyd er ikke p å , a t forh old en e b l iv e r  b ed re. Som 
d et s e s ,  er  d et b lo t  endnu en o p d e lin g , som in t e t  fo rsø g er  a t  ændre ved den 
ek sis te r e n d e  d is t r ik t s f o r v ir r in g .

De v i s t e  kort er  fr a  e f t e r å r e t  1973, og n o g le  grænser er  ved a t b l iv e  ænd
r e t .  Kortene er  dog ikke brugt som en k r i t ik  a f  den e n k e lte  græ nsedragning, 
men brugt fo r  a t v i s e ,  a t  man p o l i t i s k  ikke ønsker a t lægge nogensom helst sam
l e t  planlæ gning bag op d elin gen . Vores dem okratiske in d f ly d e ls e  er  b l .a .  derved  
g jo r t  minimal.

D ette er  n o g e t, der fremgår a f  a l l e  h is to r ie r n e  i  k a p it e l  II  og når man 
se r  k orten e , kan man godt f o r s t å ,  a t  kommunen har svært ved a t  modtage breve  
fr a  og forh an dle med beboergrupper, samt svært ved a t udsende de nødvendige  
m ed d ele lser  t i l  b erø rte  beboere.

A nderledes er  d et med grundejerne. De sk a l in form eres, når deres ejendoms
r e tt ig h e d e r  b e r ø r e s , og kon taktes v ia  deres matrikelnummer; som r e g e l  få r  de 
g la t  d eres p r o jek te r  godkendt. Kommunen e f t e r r a t io n a l i s e r e r  oven i  købet d eres  
b e slu tn in g er  med så k a ld t planlæ gning j f r .  d isp o s it io n sp la n e n  og byplanvedtæg
ten .
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SYGESIKRINGSDISTRIKTER & -KONTORER 
SOCIALDISTRIKTER & -KONTORER 
SKOLEDISTRIKTER & SKOLER 
SKOLEPULJER 
SKOLEOMRÅDER
KONMUNEFORSLAG TIL SOCIALDISTRIKTER 
BØRNEVÆRNSDISTRIKTER 
STATISTIKOMRADER
OPSTILLINGS- & HUSLEJENÆVNSKREDSE 
AFSTEMN INGSOMRADER 
KOMMUNEFORSLAG TIL STATISTIK & 
PLANLÆGNINGSOMRÅDER

  KQKMUNEGRÆNSE

Kortene i l l u s t r e r e r  a l t s å  n og le  a f  de v i lk å r , v i  har a t arbejde under, når 
v i  v i l  prøve a t forbedre de u r im elig e  forh old  i  vores k varter . D erfor har v i  i  
Røde Rose m åttet afgrænse os u d a d til fo r  a t kunne sam les om n og le  fæ lle s  pro
blemer og fo r  a t modvirke en o p sp litn in g . H isto r iern e  v is e r  også , a t det på 
tro d s  a f  v ilk å r e n e  er  lykkedes os a t opnå en række r e s u lta te r .

RESULTATER

Vi har opsummeret, h v ilk e  forh old  v i  har i  Røde Rose og h v ilk e  v ilk å r  v i  
må arbejde under, når v i  v i l  fo rsv a re  vores b o lig fo r h o ld  mod y d e r lig e r e  fo r 
r in g e ls e r  og s lå s  fo r  a t forbedre dem.

A rbejdet er  i  vores in t e r e s s e ,  men d et har hårde v i lk å r . Vi stø d er  u stan d se
l i g  ind i  forh in d rin ger  (som i  s id s t e  ende v is e r  s ig  a t være a f  p o l i t i s k  karak -  
t e r ) :  d e t u t ilg æ n g e lig e  kommunale a d m in istra tiv e  apparat, den rodede adm in istra
t iv e  op d elin g  a f  byen, lovg ivn in gen s vage form u lerin ger. Trods d is s e  van sk e lig^  
heder har v i  opnået en h e l række r e s u lta te r .  D isse  bekræ fter nødvendigheden a f ,  
at v i  s e lv  går i  gang med a t s lå s  fo r  vores b o lig v i lk å r . De bekræ fter, a t v i  med 
egne kræ fter fa k t is k  kan tilkæmpe os bedre forh old .
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De v æ s e n t l ig s te  r e s u lta te r  a f  de 4 års samarbejde i  Røde Rose er  fø lgen d e:
V i har o p r e t te t  3 se lv e je n d e  b ø r n e in s t itu t io n e r  fo r  k v a r te r e t: 1 vuggestue  

1 in te g r e r e t  i n s t i t u t io n  og 1 u d fly tterb ørn eh a ve . Vedtægterne fo r  d is s e  i n s t i 
tu t io n e r  er  også en s e j r  fo r  o s ,  men kun en h a lv  s e j r .  De er  nem lig ikke fo r 
m elt godkendt a f  kommunen. Det b e ty d er , a t  in s t i tu t io n e r n e  godt nok i  p r a k s is  
fu ngerer e f t e r  d is s e  ved tæ gter. Men d et b etyd er sam tid ig  a t  kommunen, når som 
h e ls t  kan s lå  ned, ta g e  vedtæ gterne op t i l  behandling og fo r k a s te  dem. Vedtæg
tern e  går nem lig ud o v er , hvad de gældende r e g le r  fa s ts æ tte r :  Vedtægterne b e
stemmer b l . a . : I n s t itu t io n e r n e  sk a l kun ta g e  børn fr a  Røde R o se -k v a r ter e t. De 
sk a l samarbejde indbyrdes og med k v a r te re t iø v r ig t .  De sk a l le d e s  k o l l e k t iv t  
a f  foræ ldre og pædagoger, der i  fæ lle ssk a b  sk a l bestemme, hvordan i n s t i t u t i o 
nerne sk a l fungere med hensyn t i l  indhold  og pædagogik.

F rittergru p p en s kamp fo r  a t få  lo v  t i l  a t bygge e t  fr it id s h je m  på kommunens 
grund b le v  i  s id s t e  ø je b lik  a f v i s t ,  og kommunen m ed d elte , a t  den s e lv  v i l l e  
bygge n o g le  m id le r t id ig e  m obile in s t i t u t io n e r .  Bygningerne ta g e s  fr a  Hudegrun- 
den på V esterb ro . Tilmed b l iv e r  der m u lig v is  t a l e  om b l .a .  børnehaver, hvor 
d e t ,  v i  isæ r s tå r  og m angler, er  f r i t id s i n s t i t u t i o n e r  t i l  de s tø r r e  børn og 
unge.

Det fo r h o ld , a t  vedtæ gterne kun fungerer u form elt og på kommunens "nåde" 
er  e t  eksempel på, a t v i  i  d e t te  arbejde ikke v in d er  e n d e lig e  s e j r e ,  og a t v i  
a l t i d  s tå r  i  fa r e  fo r  a t  b l iv e  f r a v r i s t e t  v ores tilkæ npede r e s u lt a t e r .  F r i t t e r 
gruppens h i s t o r ie  er  også e t  eksempel på, a t v i  b l iv e r  udsat fo r  f o r s k e l l ig e  
angreb og fo rsø g  på fo r r in g e ls e  a f  v ores fo rh o ld . De var længe i  t i ls y n e la d e n 
de r e a l i s t i s k e  forh an d lin ger  med kommunen om d eres p r o je k t , men b le v  så o v er
rumplet a f  e t  p lu d s e l ig t  "nej" fr a  kommunen.

Endnu e t  r e s u lta t  i  fo r b in d e lse  med in s t itu t io n sg r u p p e m e s  arbejde e r ,  a t  
kommunen har indrømmet, a t v i  har fo r  d å r lig  in stitu tio n sd æ k n in g  i  Røde Rose
k v a r te r e t , m ålt i  forh o ld  t i l  byen som h e lh ed . Kommunen a ccep tered e r e e l t  vo
res  argument fo r  o p r e t t e ls e  a f  in s t i t u t io n e r ,  id e t  den g ik  ind på a t b e tra g te  
k v a rte ret som en enhed. Kommunens f ø r s te  rea k tio n  var a t  b e t v iv le  r ig tig h e d e n  
a f  v o res t a l  fo r  in stitu tio n sd æ k n in gen . Den næste var a t sæ tte  den s t a t i s t i s k e  
a fd e lin g  t i l  a t  regne ta l le n e  e f t e r .  Her konkluderede man: "Det un dersøgte om- se  e v t .
råde Røde Rose er  i  fo rh o ld  t i l  kommunen som helh ed  d å r l ig t  fo r sy n e t  med sam t- n r ‘ ^
l ig e  in s t i t u t io n s a r t e r .  D ette  v i l  ikke ændre s ig  ved e ta b le r in g e n  a f  de p la n 
la g te  in s t i t u t io n e r  e l l e r  ved b e fo lk n in g su d v ik lin gen  frem t i l  1980".

1 3  k arreer har beboerne få e t  godkendt deres gård ryd n in gsp rojek ter . Fore
lø b ig  er  kun en e n k e lt a f  gårdrydningerne også s a t  i  gang. Det er  u s ik k e r t ,  se  e v t .
hvornår de andre b l iv e r  s a t  i  gang.

Et r e s u lt a t  i  den fo r b in d e lse  e r ,  a t gårdrydningskontoret nu godkender p ro- se  e v t .
je k te r  som er udarbejdet a f  de lo k a le  beboere e v t .  med småændringer. Kommunens 
e n d e lig e  fo r s la g  sendes endog t i lb a g e  t i l  godkendelse og kommentarer hos bebo
erne i  karreen. S å led es er  de godkendte p r o jek te r  i  nær overensstem m else med 
beboernes fo r s la g .  I fø lg e  loven  har e jern e  im id le r t id  f o r r e t ,  h v is  d e t lykkes  
dem a t  komme med e t  fæ lle sp r o je k t .

I Fenrisgadesagen lykkedes d et beboerne a t fo rh in d re , a t h u set b le v  r ev e t se  e v t .
ned. Im id ler tid  b le v  d eres og k v a r te r e ts  forh o ld  a l l i g e v e l  fo r r in g e t ,  id e t  ny
b yggeri ikke kunne forh in d res og konsekvenserne a f  d et b le v , a t nabogrunden 
b le v  bebygget i  5 e ta g e r . Her var fø r  1 e ta g e s  garager, så  k v a r te re t er  nu b le 
v e t  h ø jere  u d n y tte t . Der t i ltr æ k k e s  dermed også mere t r a f ik ,  d e t o f f e n t l ig e

b ila g  
s .  434

s . 57 

s . 491

s . 121
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se e v t .  b i la g  se r v ic e n iv e a u  fo r r in g e s . Og b y g g e r ie ts  parkeringsanlæ g, der rager op t i l  1. e -
nr 1 s .  486 ta g e , har b e ty d e t , a t der nu er  d å r lig e r e  gårdforhold  og ly s fo r h o ld  i  l e j l i g 

heder og gård. Denne fo r r in g e ls e  er  tilm ed  grundigt cem en teret!! F enrisgade- 
h u set har dog gennem samarbejde med Røde Rose I II  i  Heimdalsgade sø rg e t fo r ,  
a t  in s t i tu t io n e n s  gårdanlæg b l iv e r  t i lg æ n g e lig t  fo r  F enrisgadeh usets beboere 
v ia  en trap pe.

se e v t .  s . 285 -  I Top-House-sagen f ik  v i  ikke gennem ført, a t der b lev  e ta b le r e t  fæ lle s  gård
anlæg med n y b y g g er ie t , men v i  f i k  en række e r fa r in g e r  om, hvad kommunen er fo r  
en , hvad b yggesp ek u lan tem es r e tt ig h e d e r  e r , og hvad planlæ gningen repræ sente
r e r . Kommunen fraveg  beboernes in te r e s s e r  og krav og lod  den o p r in d e lig e  be
t in g e l s e  fo r  b y g g e t i l la d e ls e  b o r tfa ld e :  nem lig fæ lle s  gårdanlæg. D ette  var  
h e lt  i  overensstem m else med spekulantens in te r e s s e r  og kommunen trå d te  s å le 
des en gang fo r  a l l e  beboernes m uligheder fo r  o r d e n tlig e  fr ia r e a lfo r h o ld  under 
fo d e . Vi f i k  gennem denne kamp den e r fa r in g , a t planlæ gningen fa k t is k  ikke er  
v ir k e l ig  p lan læ gning , men en e f t e r r a t io n a l is e r in g  a f  spek ulanternes d is p o s i 
t io n e r  og byggeønsker. Så led es b le v  b y g g e t i l la d e ls e n  g iv e t  a f  den kommunale 
a d m in istra tio n  førend der så  meget som var udarbejdet en byplanvedtægt fo r  kar
reen . Da den så  b le v  u d arb ejd et, m åtte den s e lv f ø l g e l ig  "tage hensyn t i l "  den 
a lle r e d e  g iv n e  b y g g e t i l la d e ls e  og d et påbegyndte byggeri! Denne sidstnæ vnte  
e r fa r in g  b le v  også g jo r t  i  Fenrisgadesagen.

Et r e s u lt a t  a f  a rb ejd et med Top-House-sagen e r , a t d et lykkedes beboerne 
i  karreen a t a f s lø r e  d is s e  forh o ld  omkring kommunen og planlæ gningen overfor  
en bredere o f fe n t l ig h e d  v ia  radio  og p r e s se . Det lykkedes i  den grad, a t o r 
d e t Top-House er  g å et ind i  sp roget som b e teg n e lse  fo r  e t  sp ek u la tion sb ygger i -  
og dermed som e t  en k e lts tå en d e  t i l f æ ld e  -  skønt det b lo t  var e t  b land t mange 
ty p isk e  eksem pler på planlæ gningens og kommunens fu nk tion  i  (den p r iv a te )  by
fo r n y e ls e .

se e v t .  s . 295 -  I d isp o s it io n sp la n sa g e n  gjorde v i  igen  den e r fa r in g , a t kommunen iværksæt
t e r  u d arb ejd else  a f  p lan er som en e f t e r r a t io n a lis e r in g  a f  de p r iv a te  d is p o s i
t io n e r  i  form a f  byggeønsker og a d m in is tr a tiv t g ivn e b y g g e t i l la d e ls e r . Derud
over var r e su lta te r n e  a f  d isp o s itio n sp la n sa g e n  d e t , a t v i  gennem vores arbejde  

se e v t .  b i la g  og v ores " k r it is k e  supplement" f ik  skabt så meget røre om sagen , a t den b lev
n r .7, s . 475 e t  åbe n t ly St p o l i t i s k  spørgsm ål. Såled es b lev  den udskudt gang på gang ( i  10

måneder) og f ø r s t  ved tag et i  perioden e f t e r  kommunevalget i  1974 og inden ind
s æ tte ls e n  a f  den nye borgerrepræ sen tation , da a fg ø r e lse n  ikke længere kunne 
få  in d f ly d e ls e  på v a lg e t .  Konkret er  vores r e s u lta te r  i  fo r b in d e lse  med d isp o 
s it io n sp la n e n , a t d isp e n sa tio n er  fo r  u d n ytte lsesgrad en  ved nybyggeri med ek stra  
301 nu kun kan g iv e s  a f  borgerrepræ sentationen , hvor det var f o r e s lå e t ,  a t ad
m in is tr a tio n e n  s k u lle  kunne d isp e n sere .

Sam tidig sk a l der nu i f ø lg e  d isp o s it io n sp la n e n  udarbejdes byplanvedtægter 
fo r  de e n k e lte  delom råder. Det g iv e r  os mulighed fo r  a t v i  med den kan kræve 
byplanvedtæ gter, udarbejdet fo r  en karré inden en spekulant få r  k ig  på den.

D isse  bestem m elser i  d isp o s it io n sp la n e n  fo r  Dagmarsgade-området har d es
uden kunnet hjæ lpe beboerne på C hristianshavn t i l  en fo r e lø b ig  s e jr  i  deres  
kamp mod e t  sp ek u la tion sb y g g er i.

Det lykkedes im id le r t id  ikke a t få  ændret d is p o s it io n s p la n -fo r s la g e t  t i l  
a t om fatte h e le  Røde Rose. E lle r  a t få  ivæ rksat arb ejd et med en ændret admini
s t r a t iv  op d elin g  a f  byen. E lle r  a t få  sta n d se t udbygningen. E lle r  a t fa  f a s t 
s a t  normer fo r  a fstan d e t i l  og s tø r r e ls e r  på in s t i tu t io n e r  og f r ia r e a le r .  E lle r
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a t få  p lanens smukke ord om den ø n sk e lig e  in stitu tio n sd æ k n in g  i  området f u lg t  
op a f  en t i ls v a r e n d e  økonomisk p la n . E l le r  ...................

I A llersgad e-T h orsgad e-k arreen  var r e s u lt a t e t  a f  legep ladsgru ppens a k t iv i -  se  e v t .  s . 267
t e t  og beboerkommiteens f o r t s a t t e  a rb e jd e , a t der b le v  n ed la g t §9-forbud på 
tom ten, d vs. forbud mod b yggeri i  1 år -  og a t  kommunen fa k t is k  har la v e t  en 
byplanvedtæ gt, der o p fy ld e r  k ravet om e t  grønt område. Desuden r e su lte r e d e  d et 
i ,  a t sa n e r in g sse lsk a b e ts  p lan  var usæ dvanlig f o r s ig t ig :  den fo r e s lo g  punkt
sa n er in ger  og gårdrydninger, hvor man kunne have f r y g te t  e t  to ta lsa n e r in g sp r o 
j e k t .  I næ ste omgang har karrékommiteens arbejde med san erin gsp lan en  r e s u l t e 
r e t  i ,  a t  kommunen (Wassard) i  s id s t e  ø je b lik  inden §9-forbu dd ets udløb fak 
t i s k  har ud arbejdet en byplanvedtægt fo r  karreen . Den bestemmer en u d n y tte l
sesgrad  på 1 .25  i  k arreen , h v i lk e t  i f ø lg e  d isp o s it io n sp la n e n  er  d e t norm alt 
maximale ved nybyggeri (denne bestem m else er  e t  r e s u lt a t  a f  vo res kamp mod 
d is p o s it io n s p la n e n ) . Som fø lg e  a f  denne byplanvedtægt er  der nu u d s ig t  t i l  e t  
s t o r t  sam let grønt bæ lte som f r ia r e a l  fo r  karreen -  en gang ad å r e . I d e t te  
b æ lte er  p r iv a t  b y fo rn y e lse  d erfor  um ulig. Im id le r tid  er  san erin gsp lan en  gået  
i  s tå  p .g .a .  beboernes in d s ig e ls e r .  Der e k s is t e r e r  a l t s å  fo r e lø b ig  hverken  
t id s p la n  e l l e r  økonomisk p lan  fo r  an læ ggets gennem førelse e l l e r  fo r  husenes  
m odernisering . Beboernes s t i l l i n g  er  a l t s å  s ta d ig  l i g e  u a fk la r e t .

R osenbladet udsprang a f  e t  bømehavegruppemedlems behov fo r  a t s k a ffe  s ig  s e  e v t .  s .  185
o v e r b lik  over a k t iv it e t e r n e  i  k v a r te r e t . Gennem d et har a k tiv e  og andre in 
te r e sse r e d e  m ulighed fo r  a t f o r t æ l le ,  hvad der er  sk e t i  den fo r lø b n e måned, 
b rin ge andre o p ly sn in g er , gode id eer  m.m. B ladet o p fy ld er  så le d e s  fo r  mange a f  
os en s to r  d e l a f  v o res behov fo r  op lysn in g  om, hvad der sk e r , der hvor v i  
ikke s e lv  er  med.

I Vølundsgade er  dannet gadeforeningen T r iv - s e lv ,  som fo r e lø b ig  har ta g e t  se  e v t .  s . 279
i n i t i a t i v  t i l  e ta b le r in g  a f  bedre tr a f ik fo r h o ld  i  gaden v ia  s iiå p a r k e r in g  i  
s te d e t  fo r  dob beltp arkerin g  og desuden forb ed rin g  a f  gadens l i l l e  grønne an
læ g, så  d et kan bruges a f  beboerne. Derudover er  over h a lv d e len  a f  gadens f a 
cader m alet t i l  1 . e ta g e s  højde og n o g le  a f  de små gårde er  b le v e t  forb ed ret  
som op h o ld sarea ler  ved hjælp a f  borde, bænke, m alin g, b lom sterk asser  m.m. I n i 
t ia t iv e r n e  er  kommet frem på foren in gen s møder, er  b le v e t  ivæ rksat og u d fø rt  
a f  de beboere, der havde b ed st t i d  og k ræ fter med s t ø t t e  fr a  mange andre bebo
ere  i  s e lv e  den p r a k tisk e  u d fø r e lse  a f  a r b e jd e t . Gårdrydningen i  V ølundsgade, 
som der også b le v  ta g e t  i n i t i a t i v  t i l  gennem gadeforeningen  er  fo r e lø b ig  gået 
i  s t å ,  ikke så  meget p .g .a .  k o n f l ik te r  med kommunen, som p .g .a .  k o n f l ik te r  
mellem le je r n e  i  karreen og a n d e lsb o lig fo r e n in g e m e , hvoraf de s id stn æ vn te  er  
gået k r a f t ig t  imod e ta b le r in g  a f  fæ lle sg å rd . Derudover arrangerer foren in gen  
a n d e sp il , loppemarked, f e s t e r ,  u d f lu g te r , f i lm fo r e v isn in g e r  m.m. fo r  gadens be
boere .

I odinsgården har beboerne dannet en k a rr é fo ren in g , som foruden a t v id e r e -  se  e v t .  s . 57
fø r e  arb ejd et med gårdsaneringen b l .a .  er  begyndt a t ta g e  fa t  på v e d l ig e h o ld e l
sesproblem erne i  ejendommen. Foreningen har også mere s e lsk a b e lig e  a k t iv i t e t e r .

Som fø lg e  a f  børnehavegruppens anke er  c irk u læ ret om a d m in istra tio n  a f  by- se  e v t .  s .  133
og landzoneloven  b le v e t  æ ndret, så d et nu er  m u lig t at e ta b le r e  b l .a .  u d f ly t 
terbørnehaver i  landzone.

Det er  lykkedes n o g le  a f  os ved d e lta g e ls e  i  e t  kursus a t få  in d f ly d e ls e  
på udformningen a f  sa n er in gslo ven s §9 a , så le d e s  a t bestem m elserne fo r  sane
r in g sp la n e r  nu l ig n e r  dem, der gælder fo r  byplanvedtæ gter. Følgen e r ,  a t fo r -
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se  e v t .  s . 268 
og b i la g  n r .2 
s . 440

s la g e t  sk a l u d d eles t i l  sa m tlig e  beboere, samt a t der sk a l a fh o ld es møder mel
lem beboere og sa n er in g sse lsk a b .

Gennem v ores arbejde med d isp o s it io n sp la n e n  har v i  været med t i l  a t  r e js e  
sagen om den grove u d n y tte lse  a f  la v t  udnyttede a r e a le r  i  b ro k v a r terem e , der 
b l .a .  er  ta g e t  op i  m iljø m in is te r ie ts  kommitteredes rapport om b y fo rn y else  i  
København og F red eriksberg .

Det er  dog ikke a l l e  grupper, d et er  lykkedes fo r:
Gruppen a f  p e n s io n is te r , der fandt sammen e f t e r  b lad  nr. 6 , kunne ikke k lare  
arbejdsbyrden med a t la v e  e t  d agscen ter; grupper a f  le j e r e  i  f o r s k e l l ig e  t i l 
fæ lde med dyre varmeregnskaber og fupm odem isering har a l l e  m åttet opgive fo r 
d i  opgaven var fo r  s to r  fo r  en en k e lt  gruppe.

Vores r e s u lta te r  har s e lv f ø l g e l ig  s ty r k e t og udbygget sammenholdet i  kvar
t e r e t ,  men v i  s k u lle  gerne b l iv e  f l e r e .  På f i r e  år er  v i  b le v e t  omkring h a lv -  
andethundrede kon stan t a k t iv e , mange f l e r e  har været med, men er  måske f l y t 
t e t  og nye er  kommet t i l .  Vi har s e t ,  a t  i  s it u a t io n e r , hvor meget s tå r  på 
s p i l  kan v i  h u r t ig t  b l iv e  mange, f . e k s .  brevene fr a  700 beboere omkring tomten 
i  A lle r sg a d e .

S e lv  om n o g le  a f  de dannede grupper i  k v a rteret er  gået i  sty k k er , er  der 
s ta d ig  k n y tte t  f l e r e  kon tak ter . Nu s tå r  v i  ikke mere e n k e ltv is  i  k v a r te re t;  
der er  en h e l masse mennesker i  f o r s k e l l ig e  grupper a t henvende s ig  t i l .

KONTINUITETEN I ARBEJDET, OPLØSNING OG VANSKELIGHEDER

In itia tiv g r u p p e n s  o p r in d e lig e  plan g ik  ud på, a t  den s k u lle  sørge fo r , a t  
den fo r h o ld sv is  h u r t ig t  kunne gøre s ig  s e lv  o v e r f lø d ig . Det s k u lle  ske ved a t  
tage i n i t i a t i v  t i l  en samordning a f  de en k eltståen d e gruppers a k t iv i t e t e r .  Det 
g ik  im id le r t id  ikke så  l e t  - arb ejd et b le v  fo r  s t o r t .  Inden s in  død nåede i n i 
tia tiv g ru p p en  dog a t  gøre fø lgend e fo rsø g  på a t  form id le den kontakt mellem  
grupperne, som er  en nødvendig forudsæ tning fo r  en samordning, b l .a .  ved fo r 
s la g  t i l  fæ l le s  opgaver:

I fo r å r e t  1972 g ik  de f o r s k e l l ig e  grupper i  vores kvarter sammen om a t  lave  
e t  møde på S tu d en ter se ttlem en te t Saxogården på V esterb ro . Her f o r t a l t e  v i ,  hvad 
v i  havde la v e t  og opnået in d t i l  da. Senere samme forår laved e v i  b la d e t Røde 
Rose nr. 6 , som v i  om delte t i l  h e le  k v a r te r e t. Det gav de ek sis tere n d e  grupper 
en t i lt r æ n g t  sa ltv a n d sin d sp rø jtn in g  i  form a f  nye medlemmer og fø r te  t i l  dan
n e ls e  a f  to  nye grupper. I begge t i l f æ ld e  opnåede v i  a t  få  mere kendskab t i l  
hinanden på tværs a f  grupperne.

I begyndelsen  a f  e f te r å r e t  samme år mødtes v i  og snakkede om d is p o s i t io n s 
p la n fo r s la g e t  fo r  Dagmarsgadeområdet. Vi kunne ikke som grupper overkomme at 
f o r p l ig t e  os t i l  a t  arbejde med sagen. Men en d isp o sitio n sp lan g ru p p e b lev  a l 
l ig e v e l  dannet -  ved se lv v a lg  ligesom  de ek sis tere n d e  grupper var. -  Men den 
b estod  t i l  gengæld a f  fo lk , som var med i  de a lle r e d e  ek sis tere n d e  grupper. En
d e l ig  samme e f te r å r  sam ledes v i  fra  f o r s k e l l ig e  grupper t i l  en a fte n  på d et l o 
k a le  b ib l io t e k ,  hvor v i  f o r t a l t e  naboer fra  de andre kvarterer  på Nørrebro om 
vores arbejde; og sam tid ig  udvidede v i  vores kendskab t i l  hinanden. Vi har og
så  kunnet sam les om a t  la v e  en rad ioud send else om Røde Rose, en børnepasnings-  
ordning, en k v a r te r s fe s t  og s id s t  men ikke m indst denne bog.
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Det har derimod væ ret svært a t  s ik r e  t i lg a n g e n  t i l  e k s is te r e n d e  grupper 
samt a t  s t ø t t e  d an n else  a f  nye. Siden Røde Rose n r . 6 maj 1972 har grupperne 
ikk e fo r sø g t  a t  gå sammen om a t  sk a ffe  s ig  nye k ræ fter , og d isp o s it io n sp la n g r u p 
pen var ikke r i g t i g  i  stand t i l  a t fø lg e  de nye m ulige gruppedannelser e f t e r  
blad  n r . 7 op.

Når en gruppes opgaver er  fo r e lø b ig t  l ø s t  og de d a g lig e  krav t i l  fa m ilie  
og p r iv a t l iv  måske ta g er  en erg ien  fr a  gruppemedlemmerne, v i l  den o p lø se  s i g ,  
medmindre den f in d e r  på en ny opgave. Hvis ikke bevæ gelsen i  k v a r te re t sk a l 
svækkes a fgøren d e, sk a l v i  h e le  t id e n  kunne b l iv e  f l e r e  og h e le  t id e n  kunne 
tage nye i n i t i a t i v e r .

Det arb ejd e , grupperne må fo r e ta g e , er  y d e r st  krævende og u d v ik le r  med 
t id e n  en s to r  ophobning hos de mest a k t iv e  i  r e tn in g  a f  e r fa r in g  og kom petence. 
At fin d e  rundt i  m a g istra ten s la b y r in te r , kende lo v g iv n in g en , v id e  h v ilk e  knap
per man sk a l trykke på, er  v a n sk e lig t  og tid srø v en d e . Vores b e t in g e ls e r  g ø r , a t  
n og le  a f  medlemmerne i  en gruppe b l iv e r  s ta d ig  d y g t ig e r e , mens andre f ø le r  de
r e s  manglende v id en  og fa ld e r  f r a . De, som har b ed st t i d ,  stu d eren d e, hjemme
gående husmødre o .a .  har her en fo r d e l frem for dem, der ikke kan gå t i l  møde 
med m a g istra ten  om dagen på grund a f  f a s t  a r b e jd s t id . De samme har t i t  ikke ad
gang t i l  t e le f o n  i  dagtim erne, hvor de o f f e n t l ig e  kontorer har åb en t. Nogle 
kommer l e t  t i l  a t s ly n g e  om s ig  med f in e  ord , m a g is tr a t , b yp lan vedtæ gter, 4 . a f 
d e lin g , t in g  som andre ikke um iddelbart f o r s tå r .  Den stæ rke a r b e jd sd e lin g  og 
s p e c ia l is e r in g  i  samfundet v is e r  s ig  også hos o s .  V i tv in g e s  t i l  mere e l l e r  
mindre s e lv  a t s p e c ia l is e r e  os og d e le  a r b e jd e t . Det svækker os t i l  gengæld 
in d a d t i l .

D isse  forh o ld  kender v i  i  a l l e  grupperne. Det er vore v i lk å r  hvad en ten  v i  
kan l id e  d e t e l l e r  e j . Med d e t er nødvendigt a t  modarbejde dem ved a t  o fr e  me
gen t id  på ved møderne a t  gennem diskutere og fo r k la r e  fo rh o ld en e , la v e  grundi
ge r e fe r a te r  a f  både gruppemøder og møder med andre, o p ly se  nye medlemmer, fo r 
d e le  arbejdsopgaverne og an svaret om hyggeligt og trække på netop  de evner og 
foru dsæ tn inger, som h vert e n k e lt  gruppemedlem møder op med. Man må b e v is t  und
gå , a t  der i  grupperne sker en m onop oliserin g a f  v id en  og også  fo r d e le  opga
verne t i l  dem, der ikke fø r  har p r ø v e t , og så  f in d e  s ig  i ,  a t  p rocessen  fo r e 
går l i d t  langsommere, frem for hver gang a t  lad e den samme, den m est e r fa r n e ,  
ta g e  s ig  a f  problem et. Gør man ikke d e t ,  r is ik e r e r  man, a t a rb e jd et m ister  i  
bredden hvad d e t måske fo r  en t id  vandt i  e f f e k t iv i t e t e n .  Det b l iv e r  desuden  
svært a t  fa s th o ld e  r e s u lta te r n e , fo r d i fo r  få  få r  in d s ig t  i ,  hvordan og på h v i l 
ke b e t in g e ls e r ,  de er  opnået.

V anskelighederne fo r  arb ejd et i  vores grupper sk y ld es b l . a .  vore  ydre b e t in 
g e ls e r  . Det er  her ikke in d lysen d e a t  v i  sk a l forh an dle med kommunen på deres  
v ilk å r .  Det er vo res k v a rter . V i burde s e lv  bestemme h vorled es v i  ønsker d e t
ændret og fo rb ed re t. Men fo r e lø b ig  har v i  kæmpet fo r  a t fa s th o ld e  v ores r e t t i g 
heder og også  her er ændringer i  de ydre v ilk å r  påtrængende:
-  Møder med kommunen sk a l kunne lægges også uden fo r  a lm in d e lig  a r b e jd s t id .
- Når d e t o f f e n t l ig e  henvender s ig  t i l  en gruppe om m a te r ia le , må h en ven d elser

ne komme i  r im e lig  t id  fø r  en a f l e v e r in g s f r i s t .
-  Når lo v en e , f . e k s .  i  fo r b in d e lse  med byplanvedtæ gter, g iv e r  en f r i s t  fo r  in d 

s ig e l s e  sk a l denne være fr a  de im p licered e er b le v e t  in fo rm eret, og ikke fra  
den pågældende b e s lu tn in g  er v e d ta g e t . Også d is s e  f r i s t e r  sk a l være passende
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la n g e . 6̂  u g e r  e r  f . e k s .  u r im e lig  k o r t  t i d  f o r  en  gruppe m ennesker, d e r  måske 
ikke  kender h in an d en , t i l  a t  gennem arbejde en b y p lan v ed tæ g t.

-  Det s k a l  væ re en p l i g t  f o r  d e t  o f f e n t l i g e  a t  in fo rm ere  g ru p p e r , d e r  henvender 
s i g ,  om hvem de s k a l  henvende s ig  t i l  h v o r , h v o rn å r , om hvad.

Det frem går a f  d e t  fo re g å e n d e , a t  sam ordningen a f  g ru p pe rn es a rb e jd e  e r  e t  
prob lem  f o r  o s . D isp o s it io n sp la n g ru p p e n s  d a n n e lse  og sammensætning in d e h o ld t 
kim en t i l  den nødvendige sam ordning. Gruppen k a ld te  s ig  den fo re lø b ig e  k v a r
te r s f o r s a m l in g .  K v a r te rs fo rsa m lin g  -  f o r d i  den h ø r te  t i l  i  e t  k v a r te r .  F o re lø 
b ig  -  f o r d i  d e n , s e lv  om medlemmerne kom f r a  de f l e s t e  a f  g ru p p e rn e , v a r  s e lv 
v a l g t .  Vi t a l t e  a l l e r e d e  den  gang om fo rd e le n e  ved en  fæ lle s  o r g a n is a t io n .  Men 
a r b e jd e t  med d i s p o s i t io n s p la n e n  krævede h e le  g ruppens i n d s a t s ,  og i n i t i a t i v e t  
t i l  den e n d e l ig e  k v a r te r s fo rs a m lin g  kunne den  ikk e  ta g e .

S e n e s t h a r  v i  i  re d a k tio n sg ru p p e n  s tæ rk t  f ø l t  m anglen på en  sam le t o rg a n i
s a t io n .  P rob lem erne med økonomien og k o n to re ts  d r i f t  v i s e r  t y d e l i g t  v o re s  o rg a 
n i s a t o r i s k e  o p s p l i tn in g .

K o n to re t i  T horsgade t j e n e r  som f æ lle s  m ødelokale  og a r k iv  f o r  g ru p pern es 
m a te r i a l e r  (b re v e , m ø d e re fe ra te r  e t c . )  og dermed t i l  g e n s id ig  o r i e n te r in g  og op
sam lin g  a f  e r f a r in g  t i l  n y e , d e r  m å tte  ønske a t  gå igang  s e lv .  Det e r  e t  uund
v æ r l i g t  p ro d u k t io n s s te d  med d u p l ik a to r  og f o to -  og fo ld e m a sk in e . E ndv idere  e r  
d e t  v o re s  k o n ta k ts te d  s å v e l  i n d a d t i l  som u d a d t i l  med t e l e f o n  e t c .  T i l  a t  b e 
gynde med i  in i t i a t iv g r u p p e n s  t i d  v a r  d e r  en  f a s t  v a g to rd n in g , men da i n i t i a 
t iv g ru p p e n  d øde , skrum pede å b n in g s t id e n  ind  f o r  t i l  s i d s t  a t  ophøre . K on to re ts  
d r i f t  v a re to g e s  d e r e f t e r  i  lan g  t i d  på t i l f æ l d i g  v i s .  Og d e t  s k y ld te s  e n k e l te  
p e rs o n e rs  a n s v a rs b e v id s th e d , a t  h u s le je n  b le v  b e t a l t ,  og p e tro leu m , p a p ir  e t c .  
in d k ø b t. På d e t  s e n e s te  a f  en  række m øder, tvæ rgruppem øder, h a r  sek s a f  d e l t a 
g ern e  p å ta g e t  s ig  a t  p a s se  k o n to re t  og f o r d e l t  a r b e jd e t  im ellem  s ig .

Også v o re s  økonomi e r  t i l f æ l d i g .  R egnskabet h a r  b a la n c e r e t  med c a .  k r .  
se  e v t . b i l a g  19 .000  i  1970-71 , k r .  7 .000  i  1972, 12 .000 i  1973. In d tæ g te rn e  stammer f ø r s t  og

frem m est f r a  g av er og p e r s o n lig e  udlæg f r a  de p e rs o n e r ,  d e r  s e lv  h a r  v æ re t a k t i 
ve i  a r b e j d e t .  D e tte  e r  isæ r  p å fa ld e n d e  d e t  f ø r s t e  å r .  Vi h a r  fo r s ø g t  en s la g s  
k o n tin g e n to rd n in g  i  g ru p p e rn e , men den fu n g ered e  kun d e t  f ø r s t e  h a lv e  å r ,  v i  
a rb e jd e d e  på denne bog. Andre penge e r  kommet in d  gennem h o n o ra re r  f o r  s tu d ie 
k re d s e , fo re d ra g  og d isk u ss io n so p læ g  a f  medlemmer a f  g ru p p e rn e . L id t  h a r  v i  f å 
e t  ind  gennem e t  l e g a t .  S to r t  s e t  e r  pengene indkommet t i l f æ l d i g t ,  e f te rh å n d e n  
som d e r  v a r  b ru g  f o r  dem, og en v i r k e l i g  o rg a n is e r in g  a f  f in a n se rn e  h a r v i  ik k e .

Der l i g g e r  n o g e t opm untrende i ,  a t  e t  a rb e jd e  som d e t ,  d e r  e r  fo re g å e t  i  
Røde Rose kan f i n a n s i e r e s  a f  os s e lv .  Men d e t  e r  u h o ld b a r t  i  længden a t  lad e  
f in a n s ie r in g e n  væ re t i l f æ l d i g .  S e lv  de m est iv r ig e s  pengepung kan løbe  tom. Men 
hvad v æ rre  e r ,  d e t  e r  ikk e  m u lig t  f . e k s .  a t  l e j e  nye l o k a l e r ,  o v e rta g e  t e l e f o n
o . l . , f o r d i  in g en  e n k e ltp e rs o n  kan p å ta g e  s ig  sådanne f o r p l i g t e l s e r .  Og d e t  e r  
f a k t i s k  hvad v i  a k u t h a r  b rug  f o r  a t  f å  o rd n e t,  da h u s e t ,  hvor k o n to re t  l i g g e r ,  
s n a r t  s k a l  s a n e re s .

PÅTRÆNGENDE OPGAVER

Vi h a r  i  k v a r t e r e t  to  s la g s  påtræ ngende op gave r, som kun kan lø s e s  ved en 
e l l e r  anden form  f o r  k v a r te r s o r g a n is a t io n .  Ingen e n k e lts tå e n d e  gruppe kan lø se
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dem. D e r t i l  e r  de f o r  o m fa tte n d e . H vis d e r f o r  ik k e  b evæ gelsen  i  Røde Rose s k a l  
gå u n d e r , må den  s ty r k e s  gennem en sa m le t o rg a n is e r in g  a f  de f æ l le s  i n t e r e s s e r ,  
v i  h a r  som b e b o e re . I re d a k tio n sg ru p p e n  kan v i  i  h v e r t  f a ld  s e  fø lg e n d e  o p gave r:

D els må v i  kæmpe f o r  en række s a g e r ,  d e r  e r  s a t  i  gang , men som ik k e  e r  f u l g t  
o p , og d e ls  e r  d e t  n ø d v en d ig t a t  ta g e  en række nye i n i t i a t i v e r  angående p r o b le 
m er, som v i  h a r  e rk e n d t ,  men som v i  ik k e  h a r  k u n n e t overkomme a t  g ø re  n o g e t v ed .
1. For s å  v i d t  a n g å r  d i s p o s i t i o n s p l a n f o r s l a g e t  må v i  s ø rg e  f o r  a t  u n d e rsø g e , 

h v o rn å r m i l j ø m in i s t e r i e t  b e h a n d le r  p la n e n , og om de ta g e r  hensyn  t i l  v o re s  
k ra v . D e r e f te r  må v i  t i l  s ta d ig h e d  k o n t r o l l e r e ,  om d e t ,  d e r  kommer t i l  a t  
s t å  i  den  e n d e lig e  p la n ,  v i r k e l i g  b l i v e r  o v e rh o ld t ,  f . e k s .  a t  u d n y t t e l s e s 
g rad en  h o ld e s  u n der 1 .2 5 , a t  d e r  u d a rb e jd e s  b y p la n v e d tæ g te r  m .v .

I T h o rsg a d e /A lle rsg a d e  k a r re e n  e r  d e r  som o m ta l t  mange p ro b le m e r, d e r  
p r e s s e r  s ig  p å :  F ø r s t  og frem m est må d e r  kaanpes f o r  a t  f å  en  o r d e n t l i g  s a 
n e r in g s p la n . Der s k a l  la v e s  g å rd ry d n in g e r  m .v . ,  og e n d e l ig  s k a l  d i s s e  t in g  
samstemmes med den  v ed ta g n e  b y p lan  t i l  v o re s  f o r d e l .  Kommunen s k a l  p r e s s e s  
t i l  a t  s æ t te  de godkend te  g å rd ry d n in g s p ro je k te r  i  væ rk.

F o r de t r e  i n s t i t u t i o n e r s  vedkommende g æ ld er d e t  om a t  f å  sam stem t ved 
tæ g te rn e  og om a t  f å  dem godkend t. Lerbakkehus s k a l  fæ rd ig g ø re s ,  og f o r  a l 
l e  i n s t i t u t i o n e r n e  g æ lder d e t  om a t  f å  b ø rn  nok. Angående b eh o v e t f o r  f r i 
t id s h je m s p la d s e r  f o r  de 7-18 å r ig e  g æ lder d e t  om a t  f a s th o ld e  kommunen på
de l ø f t e r ,  de gav u n der b eh a n d lin g e n  a f  f r i t t e r g r u p p e n s  p r o je k t .  se  e v t .  s . 241

2. I  v o re s  supp lem en t t i l  d is p o s i t io n s p la n e n  fremkom v i  med en række k ra v , som 
d e t  e r  n ø d v en d ig t a t  a rb e jd e  f o r ,  n å r  v i  v i l  m odvirke y d e r l ig e r e  f o r r i n g e l 
s e r  og kæmpe f o r  fo rb e d r in g e r  i  k v a r t e r e t :  Der s k a l  iv æ rk sæ tte s  a rb e jd e  f o r  
a t  o p d e le  byen i  p assen de  k v a r t e r e r ,  så  d e t  u t r o l i g e  g ræ n se ro d e r i  o p h ø re r .
Vi må kræve en p la n læ g n in g , d e r  t a g e r  hensyn  t i l  v o re s  t a r v .  Nærmest f o r  os 
l ig g e r  d e t  a t  kræve en p la n  f o r  r e s t e n  a f  Røde R ose, s å  de endnu l a v t  ud 
n y tte d e  a r e a l e r  b l . a .  s ik r e s  t i l  v o re s  h å rd t  t i l t r æ n g t e  f r i a r e a l e r .  Vi må 
også kræve en in s t i tu t io n s p la n læ g n in g ,  d e r  a n v is e r  p en g e , s te d e r  og t i d s 
p u n k te r  f o r  udbygningen  a f  de t i l t r æ n g t e  i n s t i t u t i o n e r  i  m odsætning t i l  d e t ,  
som kun lo v es  os en  gang ad  å r e .

Vi må a l t s å  kræve b e s te m te  norm er f o r  d e re s  a n t a l ,  s t ø r r e l s e  og f o r  g a n g a f
s ta n d  m ellem  hjem og i n s t i t u t i o n .  Også fo rh o ld e n e  i  f o r b in d e ls e  med den  e n e s te  
sk o le  d e r  l i g g e r  i  k v a r t e r e t  må ta g e s  op . Den h a r  a l t  f o r  d å r l ig e  fo rh o ld  f o r  
b ø rn  og læ re r e .  Den kan  kun b e t je n e  en d e l  a f  Røde R ose. Den træ n g e r t i l  a t  sæ t
te s  i  s ta n d  og t i l  a t  udbygges. Den s k o le ,  som d is p o s i t io n s p la n e n  læ gger på  Re
m iseg ru n d en , træ n g e r  v i  også  t i l ,  men nok ikk e  d e r ,  j v f r .  d is p o s i t io n s p la n g r u p 
pens h i s t o r i e .  E n d e lig  havde v i  i  v o re s  supp lem en t e t  eksem pel på en  b e d re  t r a -  se  e v t .  b i l a g
f ik lø s n in g ,  som v i  kan a rb e jd e  med. T ra fik p ro b lem ern e  i  k v a r t e r e t  træ n g e r  t i l  n r ‘ s,4S 2
en lø s n in g .

I G orm sgade/Thyrasgade e r  d e r  p la n e r  om endnu e t  s p e k u la t io n s b y g g e r i .  Det 
v i l  b e ty d e  en uh y re  f o r r i n g e l s e  a f  den d e l a f  k v a r t e r e t  d e r  i  f o rv e je n  e r  h å r d t  
p la g e t  a f  s p e k u la t io n s b y g g e r ie r ,  og d e t  v i l  m edføre , a t  en h e l  d e l  m ennesker må 
f l y t t e  -  h v is  d e t  ik k e  b l i v e r  s to p p e t .

For i n s t i t u t i o n e r n e  gæ lder d e t  om på la n d s p la n  a t  m odarbejde den  p o l i t i k ,  
d e r  f o r  d e t  f ø r s t e  l a d e r  uuddannet p e rs o n a le  a rb e jd e  i  norm erede s t i l l i n g e r ,  u - 
den  a t  d i s s e  behøver a t  b l iv e  s l å e t  op som le d ig e ,  d e r  f o r  d e t  an d e t p rø v e r  a t  
f o r r in g e  n o rm erin g e rn e , og e n d e lig  g ø r i n s t i t u t i o n e r n e  r e l a t i v t  d y r e r e ,  b l . a .
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f o r d i  f r ip la d s g ræ n s e r n e  ikk e  e r  æ n d re t, s id e n  de f o r  t r e  å r  s id e n  b le v  f o r r i n 
g e t .  D e tte  e r  m edvirkende t i l ,  a t  mange b ø rn  må ta g e s  ud a f  i n s t i t u t i o n e r n e .  De 
må s å  e n te n  k la r e  s ig  s e lv ,  b l iv e  s a t  i  p r i v a t  p l e j e ,  som la n g t  f r a  a l t i d  kan 
g iv e  dem de nødvend ige u d v ik lin g sm u lig h e d e r  - e l l e r  b l iv e  p a s s e t  a f  d e re s  mød- 
r e ,  d e r  s å  må opg ive d e re s  e rh v e rv s a rb e jd e .

På kommunalt p la n  må d e r  kæmpes f o r ,  a t  s e lv e je n d e  i n s t i t u t i o n e r  i  d e t  mind
s t e  ik k e  b l i v e r  g j o r t  d y re re  end kommunale. På l o k a l t  p la n  i  Røde Rose må d e r
s æ t te s  e t  sam arb e jd e  igang  med de an d re  i n s t i t u t i o n e r ,  de kommunale i n s t i t u t i o 
n e r  s å v e l  som m e n ig h e d s in s t i tu t io n e m e . D e tte  e r  s p e c i e l t  a k tu e l t  i  fo rb in d e ls e  
med a n b r in g e ls e  a f  nye m o b ile  i n s t i t u t i o n e r  i  Rådm andsgade: b l i v e r  d e t  b ø rn e 
h a v e r ,  som v i  l i g e  nu h a r  "nok” a f?  e l l e r  b l i v e r  d e t  e t  f r i t id s h je m ,  v i  så  h å rd t  
træ n g e r  t i l ?

Som o m ta l t  e r  v i  in d  im ellem  s tø d t  på s æ r l ig e  p rob lem er f o r  de æ ld re . De e r  
o f t e  en o v e r s e t  g ru p p e , d e r  d esv æ rre  l e t  træ k k e r  s ig  t i l b a g e  og o p g iv e r a t  s lå s  
f o r  b e r e t t ig e d e  k ra v . Der e k s i s t e r e r  s ik k e r t  mange p e n s io n i s t e r  med gode k ræ f
t e r ,  d e r  med l i d t  s t ø t t e  kan og v i l  a rb e jd e  f o r  a t  fo rb e d re  d e re s  k å r .

L e je rp ro b le m e m e  h a r  d e t  i n d t i l  nu ikk e  v æ re t m u lig t  a t  g ø re  n o ge t e f f e k t i v t
v ed , f . e k s .  i  F e n r isg a d e  sa g e n , ved fu p m o d ern ise rin g en  i  B aldersgade og på Nør- 
re b ro g a d e , e l l e r  i  f o r b in d e ls e  med en sag  om varm eregnskab på J a g tv e j .  V ed lig e 
h o ld e ls e sp ro b le m e rn e  h a r  v æ re t e t  t i lb a g e v e n d e n d e  sam taleem ne i  b l . a .  g å rd ry d 
n in g  s g ru p p e rn e , og d e r  e r  nu h o ld t  e t  møde om d e t  i  O d insgården . Vi b l i v e r  d e r 
f o r  n ø d t t i l  a t  f in d e  en måde a t  o rg a n is e r e  os på som l e j e r e ,  d e r  gø r d e t  m u lig t 
f o r  os a t  s k a f f e  den  sagkundskab og de e r f a r i n g e r ,  d e r  gø r d e t  m u lig t a t  ta g e  
d i s s e  p ro b lem er op med b ed re  r e s u l t a t .  En o rg a n is e r in g ,  h vor også  a n d e ls b o l ig 
fo re n in g e rn e  kan h e n te  s t ø t t e .

Der e r  s ik k e r t  mange f l e r e  p ro b lem er, som træ n g e r  t i l  a t  ta g e s  op, og som 
d e r  d e r f o r  v i l  væ re mange, d e r  v i l  a rb e jd e  med. Også nye p rob lem er e r  kommet 
t i l ,  f . e k s .  den  s t o r e  a rb e jd s lø s h e d . Hvad med a t  kræve v e d l ig e h o ld e ls e s a r b e j 
d e r  og r im e l ig e  fo rb e d r in g e r  s a t  i  gang på v o res  huse?
-  E l l e r  den  k u n s t ig e  e n e r g ik r is e .  Hvordan sk a l  f . e k s .  p e n s io n is te r  kunne b e ta le  

m ere end d o b b e lte  p r i s e r ,  e n d s ig e  s t å  i  kø på d e t  r i g t i g e  t id s p u n k t  og bære 
de tun g e  dunke hjem?

-  E l l e r  m il jø p ro b le m e r , t r a f i k s t ø j ,  røg  og møg. De s e n e s te  u n d e rs ø g e ls e r  v i s e r ,  
a t  N ørreb ro  e r  byens m est fo ru re n e d e  b y d e l.

-  E l l e r  de øgede fø d e v a r e p r is e r .  Hvad med a t  la v e  en in d k ø b sfo ren in g ?  Og små 
a n d e ls f ry s e h u s e  i  h v e r k a r ré ?  På den måde kan v i  både købe sundere  og b i l l i 
g e re  mad -  og v i  undgår d e t  o v e r f lø d ig e  i ,  a t  h v e r f a m il ie  køber s in  f r y s e 
b oks.

KVARTERSFORSAMLINGEN

Det h a r  v i s t  s i g ,  a t  a l l e  nu påtræ ngende opgaver i  Røde Rose ikke  kan lø se s  
a f  de e n k e l ts tå e n d e  g ru p p e r a le n e . Vi v i l  dog s l å  f a s t ,  a t  a r b e jd e t  sk a l  fo re g å  
i  de k o n k re te  g ru p p e r , som h a r  v a n sk e lig h e d e rn e  ind e  på l i v e t .  Ingen o v e r in s ta n s  
s k a l  kunne ta g e  i n i t i a t i v e r  og b e s lu tn in g e r  f r a  dem, en sag  v e d rø re r .  Hvis d e t  
nem lig  s k e r ,  v i l  v o re s  bevæ gelse  m is te  i  s ty r k e ,  måske endda v is n e  og dø - og v i  
v i l  have g j o r t  d å r l i g  b rug  a f  v o re s  t i d l i g e r e  e r f a r in g e r  og r e s u l t a t e r .



346
Men v i  h a r  b ru g  f o r  en  o r g a n is a t io n ,  d e r  d e ls  e r  e t  s te d  hvor den e n k e l te  

g ruppe kan henvende s ig  f o r  a t  f å  s t ø t t e  i  v a n s k e lig e  s a g e r  og d e l s  kan h a n d le  
i  f æ l le s  a n l ig g e n d e r .

V i h a r  b ru g  f o r  en fo rs a m lin g , d e r  kan k o o rd in e re  de o p g a v e r, d e r  e r  f æ l le s  
f o r  f l e r e  g ru p p e r sam t ta g e  s ig  a f  o p g a v e r, d e r  im p l ic e r e r  an d re  end Røde Rose 
g ru p p e r . F .e k s .  fø re  fo rh a n d lin g e r  med kommunen e l l e r  sam arbejde  med b e b o e rg ru p 
p e r  an d re  s te d e r  i  byen og på la n d e t .

V i h a r  b rug  f o r  en fo rs a m lin g  d e r  kan ta g e  en række nye i n i t i a t i v e r ,  som dem, 
d e r  e r  nævnt i  fo reg åen d e  a f s n i t .  D e r t i l  kræ ves p en g e , og fo rs a m lin g e n  e r  en  f o r 
u d sæ tn in g  f o r  o rd en  i  v o re s  økonomi, som den  a l t s å  og så  s k a l  ta g e  s ig  a f .  Det 
e r  også v i g t i g t  a t  v i  f å r  e t  n y t k o n to r ,  e t  p ro d u k t io n s s te d ,  h v or v o re s  e r f a r i n 
g e r  f o r t s a t  kan sa m le s , og hvor v i  kan k o n ta k te  h in an d en  og b l i v e  k o n ta k te t  a f  
a n d re .

E n d e lig  h a r  v i  b rug  f o r  en fo rs a m lin g , d e r  kan f o r e ta g e  en  p la n læ g n in g  og 
en p r i o r i t e r i n g  a f  kommende o p g a v e r, s å  v i  ik k e  frem over f o r t s a t  e r  n ø d t t i l  
a t  a rb e jd e  på de fo ru d sæ tn in g e r , som an d re  o p s t i l l e r  f o r  o s .

S e lv  v i l  v i  i  re d a k tio n sg ru p p e n  sø rg e  f o r ,  a t  v o re s  o v e r v e je ls e r  h e r  b l i 
v e r  d i s k u t e r e t  i  i n s t i t u t i o n e r n e ,  b e b o e rk o m ite e rn e , gad e- og b e b o e r fo re n in g e r 
n e , i  a l l e  de g ru p p e r , d e r  h a r  v æ re t med t i l  a t  s k r iv e  denne bog . D e r e f te r  kan 
v i  f o r h å b e n t l ig  i  fæ lle s s k a b  gå i  gang med a t  f in d e  en  god måde a t  sam ordne og 
u d v id e  v o res  a k t i v i t e t e r  p å .

F o re lø b ig  e r  d e r  s k e t  d e t ,  a t  e t  medlem a f  v o re s  g ruppe i  e f t e r å r e t  1974 to g  
i n i t i a t i v  t i l  en række m øder, h v o ra f  d e r  nu h a r  v æ re t h o ld t  t r e  -  de t i d l i g e r e  
o m ta lte  tvæ rgruppem øder. Her h a r  d e l ta g e r n e  -  isæ r  f r a  i n s t i t u t i o n e r n e  -  d is k u 
t e r e t  m ulighederne  f o r  sam arbejde  og o p k a s te t  p la n e r  om en  k o n ta k tg ru p p e  med 
den opgave a t  h o ld e  g ru p pern e  i  ind b y rd es  kom m unikation. På d e t  s e n e s te  a f  mø
d e rn e  d rø f te d e  man m uligheden  f o r  a t  gø re  R o sen b lad e t t i l  g ru p p e rn es  og i n s t i 
tu t io n e r n e s  fæ lle s  a v i s .  Desuden snakkede man om u d se n d e ls e  a f  nye Røde Rose b l a 
d e .

NABOER I HELE LANDET, FOREN JERI

Ligesom de e n k e l te  g ru p p e r i  v o re s  k v a r t e r  ikke  kan s t å  a le n e ,  s å  kan k v a r
t e r e t  Røde Rose h e l l e r  ik k e .

D e rfo r  må mange f l e r e  ru n d t  om kring i  la n d e t  gå sammen om a t  fo rb e d re  d e re s  
fo rh o ld . Vi h a r  s k re v e t  bogen f o r  a t  m edvirke t i l ,  a t  d e t  s k e r .  Lær om m u lig t
a f  v o re s  e r f a r in g e r ,  og b rug  i  h v e r t  f a ld  h å n d b o g s a fs n it te n e  i  k a p i t e l  4 . V ores se  e v t .  s .
r e d e g ø r e l s e r  f o r  frem gangsm åder ved g å rd ry d n in g , i n s t i t u t i o n s o p r e t t e l s e ,  b rug  
a f  f r i t i d s l o v  o sv . e r  s k re v e t  på g ru n d lag  a f  v o re s  k o n k re te  e r f a r in g e r  med a n 
v e n d e lse  a f  de f o r s k e l l i g e  lo v b estem m else r. -  Men t r o  ik k e , a t  d e t  e r  nødven
d ig t  a t  begynde med en  k v a r t e r s o r g a n i s a t io n ,  f . e k s .  en fo re n in g , b a re  f o r d i  v i  
nu m ener, a t  v i  h a r  b rug  f o r  a t  b l iv e  o r g a n is e r e t  nu . Vi mener s e l v ,  a t  v i  h a r  
n å e t  v o re s  r e s u l t a t e r ,  f o r d i  v i  b egynd te  som e n k e l te  g ru p p e r med h v e r  s i n  b e 
græ nsede opgave. Vi h a r  g j o r t  a r b e jd e t  s e lv ,  in g en  h a r  kunnet g ø re  d e t  fo r  o s .

Tag denne bog -  gå sammen - byg med den - b rug  den  som red sk ab  og våben  - 
skab  b e d re  le v e fo rh o ld !
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i u u i i i n  l i «  I?  OKT. 157% 
l j r t .  J .ar. S70-29-1974

B O L IG M IN IS T E R IE T  

T t u r o j i  «II l l l l l l

/eh

R ød« R o se

v / h r .  F le m m in g  R in d s  

H l l d u r i g a d e  5 

2 1 o o  K b h v n . 0 .

U n d e r  d a g a  d a t o  h a r  m an t i l s k r e v e t  m i l j ø m i n i s t e r i e t ,  Bile
d e s :" Fra organisationen "Rade Hose* har bol 1 f i n t e t e  r ie t  den 23. sep
tember 1974 mod taget an aneffgn^T oa a t etatø tllsknd p i 3o.2oo kr. 411 
trykning og Indbinding a t  an aatarle 1 aaaal 1 ng, soa orgaalaatloaaa har 
ladat udarbejde, og aoa akal belys« borgernes Indflydelse p i dan koaan- 
nale planlagnlng. Der a r 1 ansøgningen henvist t i l  eanerlngslovana 
f 40. hvorefter der kan ydes tilskud t i l  forskning, ridglvnlng og plan- 
i - gning vadrsranda sanering og byfornyslaa.

øst freagir af sagen, a t hypi.ii.ys.1 1 n f « undar Statens Byggaforak- 
nlnga In sti tu t e fte r anbefaling fra  In s titu tte ts  by planf orakalngs udvalg 
har bevilget at tilskud pi 15.000 kr. t i l  trykning af den omhandlede 
aaterlaleeaaling, og fra  da byplan»a!ge. synspunkter, aoa a r lagt 
t i l  grund for ydelsen af tilskud e t , kan bypi ane f  dal lngan anbefale yder
ligere tilskud.

l i t e r  bo llgaln ls tarle ts opfattelse ad a t evantuslt yderligere t i l 
skud harafter ydes af a ld ler, der a r t u  ridlghad for plaalagalngsfor- 
a i l  og under hanvlanlng t i l  dan undar a llj«m inisteriet hsraoda bevil
ling vadrsranda tilskud tU  forskning, oplysning og uddannelse Indan 
for planlagnlngs r id a t , oversender aan herved ene agn l ngan fra  ’Bade ho
s e ' t i l  m iljøministeriets vidara foranstaltning.

Ina ageren ar herfra underrettet on oversendelsen.
H v i l k e t  h e r v e d  m e d d e l e s .

P .  M. V .

3 .B .  

Ril
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B O L IG M IN IS T E R IE T
T E L E F O N  røm 1 1* 2 0 1

R øde  R o se

v / h r .  F le m m in g  l i n d s  

H i l d u r s g a d e  5 

2 1 o o  K b h v n . 0 .

I  s k r i v e l s e  a f  1 7 .  o k t o b e r  1 9 7 4  o r i e n t e r e d e  b o l i g m i n i s t e r i e t  Dem 

om, a t  d e n  a f  o r g a n i s a t i o n e n  " R øde  R o s e "  i n d s e n d t e  a n s ø g n i n g  om e t  

s t a t s t i l s k u d  p å  3 o . 2 oo  k r .  t i l  t r y k n i n g  o g  i n d b i n d i n g  a f  e n  m a t e r i a l e 

s a m l i n g ,  v a r  D le v e t  o v e r s e n d t  t i l  m i l ‘ø m i n i B t e r i e t  t i l  v i d e r e  f o r a n 

s t a l t n i n g ,  i d e t  b o l i g m i n i s t e r i e t  m å t t e  v æ r e  a f  d e n  o p f a t t e l s e ,  a t  e t  

e v e n t u e l t  t i l s k u d  m å t t e  y d e s  a f  m i d l e r ,  d e r  e r  t i l  r å d i g h e d  f o r  p l a n 

læ g n i n g s f o r m å l  .

M i l j ø m i n i s t e r i e t  h a r  i  s k r i v e l s e  a f  1 8 .  n o v e m b e r  1 9 7 4  o v e r  f o r  b o 

l i g m i n i s t e r i e t  g i v e t  u d t r y k  f o r ,  a t  d e t  f o r e l i g g e n d e  m a n u s k r i p t ,  m å sk e  

i  e n  f o r k o r t e t  u d g a v e ,  v i l  v æ r e  a f  i n t e r e s s e  f o r  e n  s t ø r r e  k r e d s ,  m en 

a t  m i l j ø m i n i s t e r i e t  i k k e  h a r  b e v i l l i n g s m æ s s i g  m u l i g h e d  f o r  a t  y d e  t i l 

s k u d  i  i n d e v æ r e n d e  f i n a n s å r .

B o l i g m i n i s t e r i e t  m å f o r  s i t  v ed k o m m en d e  p r i n c i p i e l t  f o r t s a t  v æ re  

a f  d e n  o p f a t t e l s e ,  a t  s t a t s t i l s k u d  t i l  f . e k s .  f o r s k n i n g s o p g a v e r  i k k e  

b ø r  k u n n e  " s t y k k e s  Bammen* a f  s t a t s t i l s k u d  f r a  f l e r e  s l a g s  s t a t s m i d l e r .

I  d e t  f o r e l i g g e n d e  t i l f æ l d e  h a r  b y p l a n a f d e l i n g e n  u n d e r  s t a t e n s  b y g g e 

f o r s k n i n g s i n s t i t u t  y d e t  e t  t i l s k u d ,  p å  1 5 .o o o  k r4. e f t e r  a n b e f a l i n g  f r a  

i n s t i t u t t e t s  b y p l a n f o r s k n i n g s u d v a l g ,  o g  b o l i g m i n i s t e r i e t  f i n d e r  d e r f o r ,  

a t  s p ø r g s m å l e t  om e v e n t u e l t  y d e r l i g e r e  t i l s k u d  h e n h ø r e r  u n d e r  m i l j ø m i 

n i s t e r i e t s  s a g o m r å d e .

M an f i n d e r  s å l e d e s  i k k e  a t  k u n n e  y d e  t i l s k u d  som  a n s ø g t  e f t e r  s a n e 

r i n g s l o v e n s  § 4 8 . -

M i l j ø m i n i s t e r i e t  e r  h e r f r a  u n d e r r e t t e t  om f o r a n r t å e n d e .

M an v e d læ g g e r  d e t  m o d ta g n e  m a t e r i a l e .

i* ,

3
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Bilag til
Sådan begyndte det i Røde Rose.
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2 KOGET OM OS 3
HVAD KAN VI FA, OG HVORDAN: GÅRDRYDNING

Vi ar en halu anes mennesker der har det t i lfæ l le s , a t v i synes det burde usre meget ra rere a t bo heromkring. Ingen af os uidste hvad vi kunne gøre ved det, og snakken fø rte  os vidt omkring, b l.a . t i l  en undersøgelse af hvilke muligheder loven giver os for a t skaffe os venlige re  og mere hensigtsmæssige omgivelser:Der var bid, og da vi tænkte, a t der må være mange der har ly s t  t i l  a t  gøre noget -  men ved lig a  så l i d t  om mulighederne som v i, så vi har bestemt os for a t fo rtæ lle om, hvad vi fengade af re ttigheder og økonomiske støttemuligheder.
Vi v il  gøre det på den måde, a t v i fra  nu og in d ti l  maj v il  uddele e t blad om måneden, hvori vi samler oplysninger Bammen om vuggestuer, børnehaver, f r i t id s hjem, -  klubber osv. Ud over fortællingen om, hvordan andre har båret sig ad, ar det meningen a t hæfterne skal være os en nøgle t i l  s tatens og kommunens kasser -  en genvej for os og børnene t i l  a t få det bedre.
I ti ls lu tn in g  t i l  hvert hæfts v il  v i arrangere 2 møder, hvor' v i v i l  lade fo lk , der arbejder med problemerne t i l  daglig, fo rtæ lle  os om deres erfaringer som viceværter, ledere, pædagoger, læger og ark itek te r osv. -  men man skal og3å kunne snakke samman derhenne. Møderne koster ikke noget, de holdes på Rådmandsgades skole -  a lle  aammen på mandage. De 2 fø rste  -  dBm der handler om, hvordan man slipper bedst om ved a t gøre noget ved gårdene og legepladserne -  og om hvorfor vi egentlig bør gøre noget ved det -  b liver holdt den 9. & 23. november på Rådmandsgedes skole k l. 19. 30 .
Vi holder t i l  i  Thorsgade nr. 7 over gården, 1 . sa l th. Der s tå r  Røde Rose på dørsn. Har I ly e t t i l  a t snakke med os, så er v i der i  hvert fald på tirsdage, onsdage og torsdage mellem k l. 18 og 20. Hvis I hellere v il ringe, så er vores telefon ÆG 11 400.

Den nye saneringslov fra  1969 har åbnet s tø rre  muligheder fo r gårdrydninger.
For det fø rs te  er der nu mulighed for a t lave forsaneringer, dvs. gårdrydninger der skaber lys og lu f t  som e t fø rs te  s k r id t t i l  en s tø rre  sanering. Man behøuer a l ts å  ikke a t s lå  sig t i l  tå ls  med a t "sk id te t a l l ig e vel skal rives  ned". Med kommunens nuværende tempo kan det vare både år og dag, ug i  mellemtiden kan mange børn komma t i l  skade i  trafikken , fo rd i de ikke har en orden tlig  gård a t vs>re i .
For det andet kan gårdrydninger gennemgøpas af e jere  og beboere i  fæ llesskab.
For det tred je  giver loven nu kommunen re t  t i l  a t  påbyde en gårdrydning, selvom ejerne ikke v i l .
Hvis man henvender sig  t i l  ejerne og fo re s lå r  en gårdrydning, er det værd a t gøre opmærksom på, a t den kan gennemføres, uden a t det kommer t i l  a t  koste ejerne en øre. Det er beboerne selv , der kommer t i l  a t b e ta le  over huslejen, men for den enkelte er det ikke s to re  beløb, det d re jer sig  om. Gårdrydningen i  en karré med 
100 le jlig h ed e r (10 opgange) koster fx. 50.000  k r . ,  dette  beløb har ejerne mulighed for a t låne hos kommunen og kan afdrage det over 10 å r. Afdragene svarer- t i l  en huslejeforhø jelse på ca. 6 k r. om måneden pr. le jlig h ed .
Der har i  årene 1955-59 været 16 gårdrydninger i  København. Gennemsnitlig kostede de 18.000 k r. Priserne er s tegat en del siden, så man må nok regne med s tø rre  
ta l  -  som i  ovennævnte eksempel -  a l t  afhængig a f  hvor omfattende rydningen skal være, og i  hv ilket omfang beboerne v il lægge deres egen arbe jdsk raft i  foretagendet.

1
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4 Uil ajerne ikke være mød, kan man henvende sig t i l  kommunen og få den t i l  a t påbyde ejerne a t foretage en gårdrydning. Beboerne 3kal også i  dette  tilfæ lde  betale en del af rydningen over huslejen, men ejerne kan få tilsku d  fra  kommunen t i l  fjerne lsen  af s tø rre  bygninger aom fx. værksteder, så den udgift skal ikke beta les af beboerne. Dot er a lts å  en fordel ø t få kommunen med, dels fo rd i man kan tvinge ejerne, og dels fo rd i det b liv er b ill ig e re  for beboerne.
Det siges,' a t vi nu har "verdens a llerbedste  saneringslov", nu gælder det bare om a t holde kommunen t i l i l d t n ,  så den lever op t i l  de sto re  muligheder.

SÅDAN G30RDE DE I FLORSGADE

I skulle prøV/e a t lægge en søndagstur om ad ejendom- men i  Florsgade nr. 1- 5 . Her gennemførtes Nørrebros fø rs te  f r iv i l l ig e  gårdsanering i  sommeren 1969. Før ‘Uar der rådne plankeværker med p ig tråd , frønnede ey- kelskUre, smuldret a s fa l t  og en lab y rin t af mørke sure smågårde. T dag er der en s to r venlig og ly s legeplads. Her vokser grønt, og karreens voksne kan have det r a r t  sammen mød hinanden og deres børn her-
Ui hår haft en samtale med en af in it ia tiv ta g e rn e  t i l  gårdéaneringen, fru kommunalrevisor Dagmar Henriksen:
idéen
3a, dat var vel egentlig  det, a t man godt kan lid e  at bo l i d t  o rd en tlig t, jeg stod t i t  i  mit køkken og så ned i* gårdån og så på, hvordan børnene legede omkring de overfyldte sk ra ld eb ø tte r. Det eneste de havde var a ffa ld e t. Det var'mig sådan imod. Og når man var nede på gaden, så sad de gamle her fra  ejendommen på bænkene her udenfor, de havdé h e lle t ingen steder a t være.Så tænkte man, a t det v i l le  jo være ra r t  om man havde e t  sted , hvor vi a l le  kunne være.

5 kommunen
Nu vidste jeg gennem min tilknytn ing  t i l  kommunen, a t der var a fsa t penge på budgettet t i l  gårdsaneringer. Og der havde endda været nogle å r, hvor de penge s le t  ikke var blevet brugt. Og så henvendte jeg mig t i l  
Stadsingeniørens d irek to ra t og bad dem om a t se på, om v i kunne få en gårdsanering her i  ejendommen.
NU KUNNE MAN 30 TÆNKE SIG, AT DET ER GÅET LETTERE FOR DE PI? DE HAR 30 DERES DAGLIGE GANG PÅ RÅDHUSET?
Nej, det tro r  jeg ikke. Det eneste, der har været an fordel, ar jo a t jeg har v id st, a t mulighederne eksis terede. 3eg troede også, det v i l le  være b levet meget sværere og havde ventet, a t  det blev mig der kom t i l  a t ordne d e t-hèle.' Men det sagde man på kommunen, a t det skulle man nok tage sig af.
E fter a t de havde se t på gården og godkendt den t i l  sanering, så ordnede de a l t  det videre fornødne: Indkaldte t i l  møde mellem ejerne, udarbejdede p laner for hvordan det skulle se ud, fastlagde rBgler fo r finansiering  og a l t  det praktiske.
Det er ikke spor svært. 3eg er overbevist om, a t” man b liver godt modtaget ved kommunen, og pengene er der.
Det ordnes sådan, a t hver fam ilie b e ta la r ca. 3 kr. mere om måneden i  husleje. Oet er afdrag på lån , vi har få e t af kommunen. De penge er da g ivet godt ud.En b i l l ig  legemulighed for børnene, og e t r a r t  sted også for os andre.
Ui har h e lle r ikke in d ti l  nu b e ta lt  så meget som 5 øre t i l  reparationer. Børnene passer vældig godt på det hele dernede i  gården. Der er in te t  hærværk af nogen a r t .
modstandSamarbejdet er gået f in t .  Vi har været snige om det 
meste næsten allesammen. Her i  ejendomman hér vi holdt

6 beboermøde, og a l le  syntes det var en god ide.
Der er se lv fø lg e lig  i  enhvBr ejendom nogle, der ikke kan lid e  børn. Det e r måske nok de l i d t  ældre, der har svært véd a t acceptere, a t  børnene også skal udfolde s ig , men det har været få her, de f le s te  var med.
Der var fx. e t  læserbrev i  Nørrebrobladet, hvor vi blev kald t provoer, og den samme skrev, a t gården v i l le  b liv e  e t helvede, og a t det v il le  udvikle sig  t i l  e t  støjhelvede. Der stod også: "Det b liv er en hyggelig sommer v i går i  møde, med hujen og skrigen som i  en z ig ø jn e rle jr" .
Det blev heldigvis h u rtig t imødegået det læserbrev, og det er qgså undtagelsen. Langt de f le s te  synes, det or godt, vi har fåe t gården. Og det er ikke noget problem med stø jen , det e r såmænd ikke så slemt.
børnene
Børnene er jo himmelhenrykte for a t  være her. Om sommeren hinker, s jip pe r og gynger de. Selv de noget s tø rre børn kan godt lid e  a t krybe l i d t  ind i  legehusene og hygge sig  der. De få r deres frokost derned og sidder r ig t ig  og nyder det.
Det er a t  d e j l ig t  syn a t komme hjem fra  arbejde og så se en 20 unger i  a l le  mulige farver tø j lege dernede,Og jeg synes også de har ændret s ig , siden vi fik  gården, dp.r er ikke noget sæ rlig t skænderi imellem dem. Alene det, a t der nu er gode, lyse og venlige omgivelser og nogen beskæ ftigelse, g ir dem an slags harmoni, de er ikke så v ilde.
de vokene
Det er især de yngre voksne, der udnytter gården. Det 
er h e lt fa n ta s tisk , tænk bare hvordan man nu kan s t i l le  barnevognen nBd i  solen i  sikkerhed. Det betyder meget. Og man kan s t i l l e  en kravlegård op, så de små kap få l i d t  so l. Og så nyder de det v is t  også selv . , flap kan t i t  se 6-7  unge modre dernede samman med deres

7 børn. Så har de liggesto le  og kaffe med ned i  gården. Ran kommer tæ ttere på hinanden på den måde.
vedligeholdelseViceværten ordner det i  det daglige. Det var sådan, a t  da gården-var lav e t, var der ingen af ejendommens viceværter, det v il le  have noget med den a t  gøre. De var a l le  sammen bange for a t  få samtlige børn og voksne på nakken. Så nu har vi; én mand udefra t i l  a t komme hver dag. Det er altsammen noget kommunen ordner.
T il s id s t v i l  jeg sige, a t  det hele går så f in t .  Råske har det krævet, a t vi pressede sagen l i d t  hos kommunen. Sådan noget tager noget t id . Ren da de fø rs t begyndte, og bulldozeren kom rullende ind i  gården -  så skal jeg love fo r, der blev g jo rt noget ved sagen.
3o, -  folk fra  Nørrebro er h je r te lig  velkommen t i l  a t komme hen og se vorss gård nu. Bare kom !Ui er fak tisk  re t  s to l te  af det her.

"BARDINGS GRUNL", RÅDRANDSGADE 11 -  DAGRARSGADE

I septaffiber 3id s te  år kunne vi læse om nogle meget fo ruroligende byggeplaner i  lokalbladene. Et spekulations- foretagende havde købt Bardings Renseriers area l fo r 3 m illioner kroner, med den hensigt a t  bygge e t 12 e ta gers højhus, med 121 2- værelsers og 141 1- værelses l e j 
ligheder.
E fter a t sagen var blevet tage t op e t par gange i  borgerrepræsentationen, gik magistraten med t i l  a t stoppe p ro jek te t, fo r a t udfærdige an byplan for området: Råd- mandsgade-Rimersgade-Baldersgade-Tagensvej.
Det seneste v i-har hørt e r, a t  G eneralplandirektoratet stadigvæk arbejdsr på byplanen, og a t meningen er, a t det meste af området skal bruges t i l  o ffen tlig e  in s t i -
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"tutioner, b le. an skole, der Br noget af det fø rs ts , so» skal bygges. En ,mindre del skal bruges t i l  kora- » e rc ie lle  formål.
Men da skal snart skynde sig mad dan plan, fo r e f te r  byplanlovens § 9 kan man kun i  ee t år nedlægge forbud mod, a t  eh grund bruges på en måde, der antages a t  være i  s tr id  ned en plan der er på vej, og kun een gang uden byplannævnets samtykka. T il februar ar det år gåe t ,  og er planen ikke færdig t i l  den tid  - og nægtar byplannævnet a t opretholde 'byggeforbuddet -  Si FÅR VI ET HØJHUS HIDT PÅ NØRREBRO i

Sådan e t højhus v il  være t i l  s to r skade fo r a l le  andre end ejerne. D e t'v il skade' os der a llerede bor her, fo rdi området i  forvejen er e t  af landets mest befolkede og mindst plejede - vi "har praktisk  taget ingen af da almindelige sociale goder, se e f te r  in c titu tio n ern e  og kik på 1iége«jlighéderne1 Han ta le r  om a t t i l f ø ra  e t område der allerede ar i  pladsnød 500 nye beboere -  det var rim eligere at" opkøbe grunden for a t  råde bod på 
forsømmelserne. Det d re jer sig  om 262 le jligh ed er og -de* e r  der brug fo r, men her v il  ce nye beboere være d å rlig t h ju lpet. Hvor skulle de vide, hvor tran g t her e r, og ned den sardindåse da tvinges ind i  b liv er det ikke-bedre ."Selv om'hele ejendommens jo rdareal b liv  ør parkeringsplads,, så v il  dan ikke kunne rumme dem. a l le , og herligheden skal betalas ned det meste af lønnen.:
Det må være i  a l le s  in te re s s e ■a t få stoppet dette  højhus, og hører v i nyt i  sagen,., så bringer vi det her i  Røde Rose.

HVAD KAN VI FÅ, OG HVORDAN: LEGESTEDER

Et legested  er er. børne institu tion , .der har "træk t i l fæ lles med både børnehaver, pg fr itid sh je m ,, id e t legestødet .ledpe .af uddannede pædagoger■øg or. åbent for børn både under og over Obo sko lepligtige alder. Lagesteder ar

ikka h e ld ag s in s titu tio n a r, men kun beregnet t i l  a t  mod
tage børnene nogle tim er daglig , som regel på den måde, a t  børn under dan sko lep lig tig a  alder kan bruge lege- s ted et om formiddagen, medens de s tø rre  børn er der e f
te r  sk o le tid .
For a t kunne opnå s tø t te  fra  det o ffe n tlig e  akal lege- s ted a t opfylde fo rsk e llig e  krav med hensyn t i l  rummenes og legepladsens indretning  og s tø r re lse , sanitæ re forhold osv. De enkelte krav a r  re t  b red t form uleret, og der kan disoenseres fra  dem, så en opremsning s i ger ikke meget om mulighederne i  de enkelte t i lfæ ld e . Endvidere skal legøstadet have en b esty re lse  (fx . valg t blandt foræ ldrene), en daglig  leder og an vedtægt.
T il oprettelse- af e t  legested  b e ta le r  s ta t  og kommune 
705» af udg ifterne t i l  indskud, indretn ing  af lo k a le r, og inven tar, man skal a l ts å  skaffe 30% selv , og her er arbe jd sk ra ft lig e  så godt som kontanter.
T il d rif ten  b e ta le r s ta t  og kommune husle je og fo rs ik ring er fu ld t ud: T il lønninger, m ateria ler ( le r i  f a r ver osv.) givas tilsk u d  på 70- 80%. Oe resterende 20- 
30% beta les  af forældrene, fx . beta les  der i  Fredens- gårdens lagested  90 k r. om måneden fo r hvert barn. Denne u dg ift kan man a l t  e f te r  indtægtens størrel-ee få h e lt e l le r  de lv is  dækket hos kommunen.

EN GOD BEGYNDELSE -  THORSGADE 3-13

Rærket på forsiden v ise r fo r hvert nummer af b ladet, hvor de s ted er, v i beskæftiger os med, findøs. Denne gang er der kun e t  mærke, nemlig ved andelsbolig foreningen Thorsgade 3- 13 . Her e r  det lykkedes a t fo rbedre gården så meget, a t  den nu er e t  s ted , hvor vi har ly s t  t i l  a t  være, når v e jre t e l le r s  er godt.
Det fø rs te  t i l lø b  kom a lle red e  i  sommeren 1968, hvor v i havde få e t valg t an energisk formand, der havde

tid  t i l  a t  tage "sig af tingene. Dengang blev de værs te  små skure revet ned, skraldespandene blev f ly t t e t  fra  tørrepladsen, der blev købt nogle borde og s to le , og v i fik  en l i l l e  hjemmelavet sandkasse -  men stadigvæk var der ikke særlig hyggeligt a t være.
Så i  fo råre t-b lev  -der lave t en rundspørge, t i l  beboerne, o« v i var in te re sse re t i ,  a t an «.indre del af o- verskuddet fra  andelsboligforeningen blev brugt t i l  indkøb -af legeredskaber, blomster og maling. Det blav »eget p o s itiv t modtaget, s-å bestyrelsen købte ind, og nogle få beboere -  dé der havde tid  -til det -  gik -gang med a t male og■snedkerere.
R esulta tet er fø rs t og fremmest blevet en gård, der a r  meget bedre e t  vare i  og l i d t  bedre a t lege i .  Som apropos t i l  a r tik le n  om legepladser, skal dét .navnes, a t  der -var fle re  der legede her, da vi havde s t i l la d s  på huset og mange 3 øse brædder a t lege med. Samtidig ■er gården blevet pæn a t s-e på, og den flyder aldrig  mere nec affa ld .
S tunden 'til a t  det er blevet vellykket, er a t beboerne- selv  har udført arbejdet, og a l le  var Bnige om, at -børnene manglede e t o rd en tlig t sted a t leq-e.

VI RANGLER LEGEPLADSER

Der må uæra mange i. kvarte re t, - der mangler e t sted-, hvor børnene kan lege. I a l t  er der nemlig kun 11 ejendomme, hvor der Br o ps tille t'lege redskabe r og 1 o ffen tlig  legeplads. Samtidig pr der ca. 1800 børn på 3-12 å r , hvoraf der er plads t i l  121 i  børnehaver og 69 på fritidshjem . Det v il  a l ts å  sige , a t  hvis børnene v irk e lig  lagede på '"legepladserne", sku lle der være 1 3 4 :børn på hver af dem, heraf oa. halvdelen under skolealderen. At "legepladserne" ikke er særlig gode, ses af følgende l i s t e  over, hvilke legeredska- bery der findes på dem::"

11 Jagtvej 109:
Thot8gade 3-13: Thorsgade 91: Rådmand8gade 40:
Rådmandsgade 40:
Himersgade 1-19: (Rimersgade 2-18: (Ued Qaldereplada: (offebtlig)
Hairiletsgade 20-22: Hamletsgade 15-21:
Ridgårdagade 5-7:
Borgm. vangen 10-14:

Sandkasse, klatrestativ, balance^ bom og karrusel.Sandkasse, legshuse, tavler. Gyngestativ og klatrestativ.Vippe, sandkasse, gynge og klatrestativ.Legehus, bord, heste, sandkasse og klatrestativ.Legehua, karrusel, kolbøttaatativ og klatrestativ.Sandkasse, legehuse, gynger, balan- cabom, kolbøttaatativ, vippar, klatrestativer, karrusel og boldplade. Gyngar.Gynger, vippar, sandkasse, klatrestativ.Gynger, aandkasse, balancebomog karrusel.Gynger, sandkasse, balancebom og karrusel.
Diasa ting er meget goda, så længe det drejer eig om at få rørt kroppen, man Ikke særlig hensigtsmæssige, når børnene ogeå gerne vil bruge hovederne.

2 Reder med folk, der arbejder mad det t i l  daglig: Kom t i l  dem begge to, de hører sammen, men er ikke ene I
GÅRDRYDNINGER OG LEGESTEDER - HVORDAN l -  HVORFOR?

RÅDHANDSGADES SKOLE
HANDAG D. 9 /ll & RANDAG D. 23/ll -  KLOKKEN 19.30

Ansv. rad. R.B. Christensen. Eget tryk.
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D et s e r  o ve rv æ lden de  u d . Man e k u l le  t r j  a t  
b ø rn e n e  kunne k l a r e  s i g  med m in d re  -  nc.gen 
s i g e r  a t  a n d re  h a r  g jo r t ,  d e t  f o r  dem -  men 
d e t  v a r  u n d e r  a n d re  b e t i n g e l s e r .
Vi t r o r  a t  b ø rn e n e  v i l  k l a r e  s i g  b e d re  h v is  
v i  æ n d re r d e re s  b e t i n g e l s e r ,  og d e r f o r  me
n e r  v i  a t  de b l r r  sn y d t med d e t  de h a r  nu -  
s n y d t f o r  m u lig hed en , f o r  n t  u d v ik le  s ig  
b e d re .
Men d e t  e r  n o g e t  v i  t r o r  -  v i  ved ik k e  nok 
cm d e t .  Men v i  ved  a t  d e t  e r  v i g t i g t ,  og 
d e r f o r  m ener v i  d e r  e r  god g ru n d  t i l  a t  gå 
med t i l  m ødet på Rådm andsgades S k o le , h v o r 
v i  kan  f å  n o g e t  a t  v id e  «11 hvad  v i  kan  v in 
d e , ved  a t  g ø re  n o g e t v ed  d e t .
D et f ø r s t e  a f  de to  m øder som h a n d le r  om 
d i s s e  t i n g ,  h o ld e s  på mandag den  9 /11  på 
R ådm andsgades S k o le . D e t s t a r t e r  k l . ' 1 9 ^ ° .
Men_læs d e t  l i l l e  h e f t e  f r a  s i d s t e  weekend.
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l  D e t te  cm rådes 1 6 0 # b ø rn  I 
I h a r  1 o f f e n t l i g  le g e n la d a  ^

% £
w D er e r  ea 290  ejendomme. *S <  k  D er e r  o p s t i l l e t  le g e r e d -
§  sk a b e r på 11 a f  dem. I 

-1 1 1 , 1 1 . 11 . 1 1 * NØREEBROGADE '

HVJRFOR IKKE UDNYTTE LOVEN OG GIVE BØRNENE 
I  DETTE OMRÅDS ESDRE BETINGELSES ?
Læs de n æ ste  s id e r ,  cg  k»m t i l  mødet , d e r  
h a n d le r  om hvoz’f # r  v i  e g e n t l ig  b ø r gøre 
n o g e t ved d e t .
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RØDE ROSE I KNOP "RØDE ROSE I
Hj emme le g e p la d se r
Hvan er der ved ejendommene?B land t k v a r te r e ts  293  ejendomme er der kun ops t i l l e t  le g e re d sk a b e r ved de 11.
Hvad burde der være?E f te r  re g le rn e  sk a l der være 70 gode hjemmele- g e p la d s e r , og da de sk a l l ig g e  så man kan s'e og høre b ø rnene , sø v i l  ¿ e t  n a tu r l ig s te  fo r  os nok være a t  bruge g ård en e .
Der ak a l v e rs .b o rd e  ag bænke t i l  os og 1 ørnene 
1 dem, læ s te d e r  og s t a t i v e r  t i l  h u leb yg gex i, a - r e a l e r  t i l  c y k lin g , ru lle-sk o  j t e lo b  og hinkr ing p lu s  en s to r  sandkasse med g lid e  og k l a t i e a r -  r'angeraenter .
Hvordan kan v i få  dem?Det er e t  gammelt b o ligom råde, mei T-andsbyfge- loven  og b y g n in g sreg lem en te t f a s t s l å r ,  a t  i i n -  des der ikke f r i a r e a l e r ,  så kan b^gningsm yidig heden frem sæ tte  k rav  om e t  de skabes, og f i n des de kan man modsætte s ig  a t  de bebygges e l l e r  b e n y tte s  t i l  an d o t.
Det f a s t s 'l å s ,  a t  der i  enhver ejendom med ie r e  end 8 f a jn i l i e r  sk a l t i lv e je b r in g e s  e t  t i l s t r æ k k e l i g t  s t o r t  f r i a r e a l  t i l  hornene a le n e , og a re a l e t  sk a l være m indst så s t o r t ,  som a l l e  l e j l i g hederne tilsam m en.
Man kan an sæ tte  en fr ititrspæ d ag o g  .på le g e p lad se n .Der g iv es  ca 7 o % i  t i l s k u d  t i l  d r i f t  og o p re tt e l s e ,  se lv  sk a l man s k a f f e - 3o $ . Her er a rb e jd s k r a f t  dog l i g e  så godt som k o n ta n te r . T il den d a g lig e  le d e ls e  dækkes u d g if te rn e  med 7o -  8o %, r e s te n  sk a l fo ræ ld ren e  b e ta le .  Denne u d g if t  kan dog h e l t  e l l e r  d e lv is  dækkes a f  kommunen a l t  e f t e r  in d tæ g ten s  s t ø r r e l s e .

KN0P R6DE ROSE I KNOP 
K v a rte rleg ep la d se r 
Hvad er der i  k v a r te re t?Der e r  1800 born i  k v a r te r e t ,  de har k-un 1 k v a r- to r le g e p la d s . Den er t i l  gengæld så gammeldags, a t  den s l e t  ikke g iv er børnene tid ssv a ren d e  mulig h ed e r -  og d e rfo r b li.ver den da også kun b ru g t som hjeam elegeplads a f de born som bor i  nærheden.
Hvad burde der være?E fte r  loven og byggebestem aelserne sk u lle  der vare 25 af s la g se n . Hver af dem s k u lle  have læhuse med t o i l e t t e r  og p lads t i l  b o rd ten n is  og s t i l l e  l e ge son maling e t c . ,  der s k u lle  være borde og bænke, en s to r  sandkasse som på bjem m elegepiadsen■ men også e t - 's to r re  k la t r e  og byggearrangement t i l  de s to r e ,  e v t . i  fo rb in d e lse  ued en a in d re  byggelegep la d s . D e r t i l  kommer p lad so r t i l  h inkn ing , gruppelege og ru lle s k o  j te lo b ’, s a a t en mindre boldbane der sk u lle  bruges som skø jtebane on v in te re n  -  f o r uden gynge og vandarrangem enter.
Hvordan kan v i få  dem?Som fo r hjemmelegepladsen gælder det også h e r , a t  man med fo rd e l kan ansæ tte pædagoger på s te d e rn e , samt a t  v i har mulighed fo r a t  sk a ffe  os p lad s t i l  dem. Hvis den standardved tæ gt som b o l ig m in is te r ie t  udsendte m arts 1967 sifal fo lg e s , så kan kommunalb e s ty re lse n  sk a ffe  os f r i a r e a le r n e ,  både i  form af gård rydninger samt ved lukning  fo r k ø rse l i  nogle af gaderne.
Som .det ses g iv e r loven os mulighed fo r å t  ta g e - i n i t i a t i v e r  t i l  rydn inger og o p r e t te ls e  a f  le g e p lad ser oe - s te d e r  -  og v i bør gøre det og, ta g e . i n i t i a t i v e t  -  fo r Kobenhavns Kommune tim le r  ikke ud af a t gøre d e t s e lv .



3a

HJJEMME1EGEPLADSEN
Af områdets ca. 290 ejendomme har 11 o p s t i l le t  lege
redskaber, kan et sted har man ordnet og smukkeseret 
gården.
lien e f te r  reglerne skal vi have 70 hjemmel egepladser, 
og da de skal ligge så man kan se og høre børnene, så 
v i l  det n a tu r l ig s te  fo r os nok være a t bruge gårdene. 
Der skal være borde og bænke t i l  os og børnene i  dem, 
læsteder og s ta t iv e r  t i l  hulebyggeri, a rea le r t i l  cyk
lin g , ru lle sk ø jte lø b  og hinkning, plus en s to r sand
kasse med k la tre  og glideredskaber.
Ansætter man en fritidspædagog på legepladsen, så be
ta le r  s ta t  og kommune 70$ a f udgifterne t i l  o p re tte l
sen og d r i f t .  Vores 30$ kan d e lv is t beta les med a rb e j
de. I Fredensgården holder man sig  t i l  pengene, og der 
koster det 90 k r. om måneden p r. barn - ikke re t  meget 
når man ser hvor meget de få r  ud a f d e t.

3b
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KVARTERETS LEGEPLADS
Der e r 1800 børn om vores eneste o ffe n tlig e  l e 
geplads. Den g iver kun få  legemuligheder, og er 
derfor kedelig  - hvorfor den da også kun t i l 
trækker børn der bor i  nærheden, hvis hjemmele- 
geplads den så b liv e r.
Men skal loven og byggebesteramelseme om børns 
legemuligheder opfyldes, så skal v i have 25 
s tø rre  legepladser i  området.
Hver a f dem skal have borde og bænke, læhuse 
med t o i l e t t e r  og plads t i l  bordtennis og s t i l 
le  lege, som maling osv. Der skal yære en s to r  
sandkasse, ev t. opdelt i  f le re  a fdelinger med 
k la tre -  og byggeting, samt f.e k s . rutchebane. 
Men også e t s tø rre  k la t re -  og byggearrangement 
t i l  de s to re , ev t. i  forbindelse med en mindre 
byggelegeplads. H ertil kommer pladser t i l  hink- 
ning, gruppelege, cykel- og ru llesk ø jte lø b , en 
mindre boldbane der skal bruges som skøjtebane 
om vinteren - samt gyngearrangementer og vand
bassin .
På kvarterlegepladserne, som på hjemmestedeme 
giver loven dækning for ansæ ttelse a f  f r i t i d s 
pædagoger - og mangedobler dermedT'mttlighedeme 
for stedernes anvendelighed.
H ertil skal der være en s tø rre  byggelegeplads 
samt en række boldbaner i  området.
Loven giver os mulighed fo r a t  tage in i t ia t iv e t  
t i l  o p re tte lse  af legepladserne, og det skal v i 
da kommunen ikke gør det a f sig  selv .

16000 MENNESKER | 7000 HVe$TAMtt 
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FRA FRISKOLEBØRHEASYL TIL FRITIDSHJEM OG FRITIDSKLUB

I  slutningen af fo rrige århundrede -  da Københavns h as tig t voksende in dustri begyndte a t suge landbobefolkningen t i l  s ig , dengang man grundlagde vosres nuværende boligproblem ved a t give grønt lys fo r spekulanternes grove udnyttelse af arbejderbefolkningens boligproblem -  da var der en flok velmenende mennesker, der så med bekymring på børnenes udviklingsmuligheder i  de små le jligheder og mørke baggårde. Det eneste de im idlertid  kunne finde på a t gøre fo r a t  råde bod på det v ar, a t arbejde fo r oprettelsen  af de fr isk o le - børneasyler, hvoraf det fø rs te  blev opre tte t på Nørrebro i  1874 under navnet Set. Stephans Arbejdsstuer.
En af de iv rig s te  forkæmpere for f r i  sko lebørr.e asylerne, kammerherre Hennings, sagde engang i  1891: "Vil man nu søge at råde bod på de nuværende uheldige forhold, da må man have opmærksomheden henvendt på, a t de børn, om hvilke her er ta le , af hensyn t i l  hele deres fremtidige bestemmelse, ikke overlæsses med åndeligt arbejde udenfor skoletiden, men at man i  denne henseende holder sig t i l  hvad skolen yder.Den væsentligste opgave bør være., a t  skærme barnet mod de fa re r der i  moralsk henseende true det, og samtidig søge at udvik le ., drengene, så man kan se hvilket håndværk de egne sig fo r . ,  mens pigerne hør in strueres på en k lar og le t  fa t te l ig  måde., om hvad der vedrører en fornuftig  ta rv e lig  husholdning".Han og hans venner holdt fanen h ø jt, og gjorde hvad de fandt bedst. Der er grund t i l  a t mene, a t  de kunne have g jo rt sig  t i l  talsmænd fo r en noget mere fremsynet vurdering a f, hvad børnene måtte være bedst t je n t med, men tilbage s tå r , a t dedog var opmærksomme på problemet og prøvede at gøre nogetved det.
Så sandt som udviklingen ikke stopper, fordi v i giver den en fo rkert re tn ing, så sandt er vores s itu a tio n  ikke den samme som deres var dengang, men den ligner den rigtignok meget, og ikke mindst når v i tænker på børnenes v ilk å r . Derfor er det nærliggende a t spørge, om der er god grund t i l  a t mene, a t v i løser vores problemer på en mere betænksom måde end de gjorde.

3 Dengang havde kommunen ikke p lig t t i l  a t skulle medvirke t i l  løsningen af dens 7-14 årige børns miljøbestemte problemer, og det var så e t af Henning's og hans venners arb e jdsv ilkår. På samme måde b liv e r det da vores problem a t kommunen nu har p lig t t i l  d e t, uden derfor a t e f te rleve den: medens det er almindeligt anerkendt a t der skal være fritidshjem spladser t i l  mindst hvert 3 . af kommunens 
7-14 årige børn, så har København kun plads t i l  hvert 9 . barn -  og ingen planer for fremtiden. D ertil kommer så, at den måde som vi d river fritidshjemmene på, er sådan, at de l id t  s tø rre  børn ikke er gladere for dem, end at de ønsker a t forlade dem, og som regel få r det gennemtrumfet omkring 12-å rs  alderen. Man formoder a t de ønsker at gøre d et, dels p .g .a . p lig ten  t i l  være på f r i t i d s hjemmet når de er indskrevne, dels p .g .a . de begrænsede muligheder som fritidshjemmet kan tilbyde.Ingen kan være glade for d et, men samfundet er trægt og man har ikke fåe t g jo rt andet fo r a t re t te  på forholdet end at indføre nok et institu tionselem ent i  byb illedet: fritidsklubberne. Dem er man enedes om, a t der skal være så mange a f , a t hvert 4 . af kommunens 7-14 årige børn skal kunne b live medlem, men der er kun plads t i l  ca. hvert 25 . af dem.Fritidsklubberne ligner fritidshjemmene, men de er åbne -  børnene kan komme og gå som de har ly st når de e r medlemmer -  kontingentbetalingen er l i l l e  og pædagogerne få , samt ofte u tils træ k k e lig t uddannede, En s itu a tio n  der ligner de tid lig e re  friskolebøm easyler t i l  forveksling.
Nu som dengang d re jer det sig  om et økonomisk og a ltså  p o litisk  problem. Men hvad skal vi lade det betyde - / fo r holdet er jo , a t det ikke er muligt a t etab lere en po litisk  enighed om at vi skal ordne os, så København kan 
blive en bøme- og menneskevenlig by. Er der andet at gøre, end at v i der bor her i  Røde Rose samles -  som andre v il  kunne det i  andre bydele -  for a t finde ud a f, hvordan v i skal k lare de mest aktuelle lokale problemer?
Nogle kommuner er længere fremme end andre. Dét ser ud t i l ,  at man har e t fo rn u ftig t forslag  t i l  løsning af f r i -  tidshjems-klubs-problemet e t sted i  Gladsaxe -  og dermed et forslag t i l  en foreløbig løsning af e t aktuelt boligproblem.
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FRIT'TEREN PÅ HJALTEVEJ

Huset ligger på grænsen mellem e t nyt og et gammelt boligområde. Foruden fritidshjemmet rummer det både en vuggestue og en børnehave. De er ad sk ilt i sektioner, men forbundet med mellembygninger. Alle in stitu tion erne  er kommunale og p laceret så deres fæ lles grund støder op t i l  den næsten lige  så nye skoles.
DET TEGNER GODT
Fritidshjemmet er ikke mere end nogle måneder gammelt, men er blevet nednormeret fo r også a t skulle rumme en fr itid sk lu b . Pædagogerne blev ansat t id l ig t  for a t kunne ind rette  fritidshjem m et, i så god t id ,  a t de kunne imødekomme skolens pædagoger, da de bad dem hjælpe sig med udformningen af skolens legearealer. Samarbejdet blev så godt, a t man beslu ttede sig  t i l  ikke a t lave nogen ads k ille lse  mellem skolens og in stitu tion ernes udearealer. Dermed skabtes muligheden for a t de kunne udforme dem, så de kunne supplere hinanden, t i l  gavn for både skolens, in stitu tion ernes og k vartere ts  børn.
ET DEJLIGT LEGESTED
Skolebørnene har fået a l le  tid e rs  "skolegård", men også et meget s tø rre  område a t lege på. Det samme er t i l fæ ldet for de 3 in s titu tio n e rs  børn, der nu kan lege både hos hinanden og på deres store fæ lles legeareal, hvor de har byggelegeplads, kælkebakke, redskabsskure, og en masse gode kroge, samt på "skolegrunden". Ordningen har v is t s ig  a t være så givende, a t man også har kunnet åbne området for de børn, der e l le rs  v i l le  være henvist t i l  kvarterets "parkeringspladser".

MAN HJÆLPER HINANDEN
Mellembygningerne der forbinder in stitu tion erne  er fælle s , sa fritidshjemmet skal dele med børnehaven, og børnehaven med vuggestuen -  men det er ikke pædagogernes mening, at de v il  lade det b live ved det. De ønsker at bruge naboskabet t i l  a t skaffe sig fle re  fordele, og har allerede arrangeret sig  så fritidshjemmet indrettede teaterrummet, medens børnehaven tog sig af fjernsynsstuen. Derved fik  a l le , bade pædagoger og børn, mere plads og fle re  muligheder, samtidig med a t de forskellige aldersgrupper har faet mere med hinanden at gøre,
FRA FRITIDSHJEM OG FRITIDSKLUB TIL FRIT' TER
Der er 7 pædagoger, en af dem er leder af navn, men gruppen fungerer k o llek tiv t når der skal tages s t i l l in g  t i l  noget v ig tig t. De venter sig  meget af det fremtidige samarbejde, både med skolen, børnehaven og vuggestuen. De håber pa fællesmøder med de andre in stitu tio n ers  pædago— ger, pa fælles studiekredse og nært pædagogisk samarbejde. Forhåbningerne med hensyn t i l  kontakten mellem dem og børnenes forældre går i  samme retning og de er da også velkomne t i l  a t komme når som h e ls t de har t id  og ly s t.
Oprindeligt var Fritidshjemmet"bygget t i l  69 børn, men pædagogerne har faet det ændret, så der ikke skal være mere end 60 . Desuden har de fået det ordnet sådan, a t Fritidshjemmet kan blive et mere åbent sted: de har fået ændret de 60 fritidshjem spladser t i l  40 , mod at oprette en Fritidsklub for 20 børn i  huset. Det betyder -at man far en s tø rre  aldersspredning, samtidig med a t man giver nogen af de børn, som gerne v il  komme der, en mulighed for at fa lov t i l  det, b l.a . på grund af klubbens lavere me d1emskon t  ingent.
FRIT'TERENS INDRETNING
Rummene fordeler sig på 2 etager. Fra gaden kommer man ind på 1. salen, hvor der er e t s to r t midterrum med et pyramideformet vinduesarrangement i  lo f te t .  Her i  "alrummet" har børnene deres ejendele i  e t ølkasse-skuffe-hylde- arrangement langs væggene, der kun er afbrudt af dørene t i l  de rum, som v i fo rtæ lle r om nedenfor. Under "lysåbningen" i  lo f te t  er der plads t i l  e t  gynge- og k la trea r-

rangement, som man tænker på a t  udbygge med e t  hulearrangement, der har re b s tig e r ned t i l  g u lvet.
I stueetagen -  der har trappeforb indelse t i l  alrummet -  finder man det s to re  rum som man bruger t i l  a t danse og v ise film  i ,  depotrummene og legerummene t i l  f .e k s . hule- 
byggere -  2 af dem e r næsten fy ld t med ø lk asse lab y rin te r 
og huler -  samt e t  rum t i l  husets kæledyr, plads t i l  le gevogne o .s .v .  -  a l t  med d irek te  forb indelse t i l  legepladsen.
Under det s to re  fællesrum i bygningen mellem F r i t 'te r e n  og børnehaven e r  der e t  s to r t  rum, som de 2 i n s t i tu t io 
ners pædagoger e r  enedes om a t v i l l e  lade klubbørnene 
hjælpe med t i l  indretningen a f . Dermed er det sandsynlig- 
g jo r t , a t  de "nye børn" v i l  fa lde godt t i l ,  samtidig med at de "gamle børn" få r  e t godt nyt sted  a t  være -  fo r bade børnene og pædagogerne skal jo  kunne komme, lege og 
arbejde o v e ra lt -  ingen skal "høre t i l "  bestemte s teder i huset, men de enkelte rum og værkstederne på 1. s a l  har 
a llig e v e l få e t navn e f te r  pædagoger, der har mest med dem a t gøre.
-jSB g 's °8 Jø rn 's  r um lig n er hinanden meget -  man kan lave det samme i  dem -  men da v i var der syede og læ ste , 
snakkede, vævede og klippede børnene hos Ninna, medens 
de lavede tæppehuler og togkørsel samt fo rsk e llig e  væve- ting  og pandekagebagning, samt dukkeleg hos Jørn , samtidig med a t man hø rte  musik.

l aver  man te a te r .  Rummet e r  ikke s to r t ,  men der er plads t i l  både en scene og en balkon, som e r god t i l  a t lege skib på -  samt e t  l i l l e  rum t i l  sminke -  og fo r
klædningsværelse.
Anne har 2 rum, dels e t  værksted med maskiner t i l  både træ og m etal, dels e t lerværksted med keramikovn og drejeskive .
Flemming^s_rum er in d re t te t  t i l  en slags s tille ru m  (biblio te k , skakspil m .v .), men da der også e r små s tille ru m  
hos Ninna og Jø rn , så e r det fo r tiden  b levet t i l  e t  hop
perum, som børnene har fy ld t med springm adrasser. Flemming få r  så t id  t i l  legepladsen.

tager sig  fø rs t  og fremmest af legepladserne. 7 
FRITIDSKLUBBEN I FRITIDSHJEMMET
Ud over hvad der a lle rede er sag t, er det svært a t s ige , hvad klubben kan t i l f ø r e  fritidshjem m et. Men sandheden 
er jo  nok, a t det v i l  veksle e f te r  de muligheder og begrænsninger som de enkelte in s t i tu tio n e rs  menneskelige, bygningsmæssige og økonomiske v ilk å r v i l  udgøre. For dog at antyde l id t  om, hvad de kan bringe med s ig , så kan v i fo rtæ lle , a t der er klubber som -  ud over de mere almindelige a k tiv i te te r  -  lægger meget i  en k e la k tiv ite te r  som læderarbejde, fo to - e l le r  filmsvirksomhed, te a te rvirksomhed, musik og dans, optim istjo liebygning o .s .v .

-  OG HVAD KAN VI SÅ GØRE HER ?

E fte r loven om bøm e- og ungdomsforsorg har kommunerne p lig t  t i l  a t o prette  og drive a l le  de bøm e- og ungdomsin s t itu tio n e r  der e r  brug fo r , hvis opgaverne ikke løses af anden vej -  som f .e k s . af forældregrupper som her i 
Røde Rose.
Oin eo 7§V/ /fru *  y  fa t fa b ø f .
0 / ¿ f a /  ote/ft pm * /.zd/fo -  F»*tuZe/åafr}i/u£f/2 7*/-
//cto /tjfa i/fraU s/f ay /fuA-f o*, ioo>
&2 ifa fa n / f r t  cU kfa/faoo ¿a ozutfry/U/, ¿ t f  M. cku -Jå  
a /lu , Jmu a f/i a+t/fu fa u /Z it. /faj'pi o k /M j afauui&i 
pvn fo+fUtUigt/UUt, / £  fa u  Å i/tÅ U 4  PttOti øou / ¿aot- 

frjlfou aty frncfuc f a / /^ o U  t/yh . A rv
Jl oayic ¡cifa/u-fhcjjaMej 'fåå/aouutot/-
Ql feati J frp i fro  <U otU  M /fofa cuu/iUlu&é, e j, ¿ v  fan  
J lo o /U  otU. cfafaufry iofauo-u u f  JUoU (n n J tf/in .jU '-  
Uoi/>u
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8 OPRETTELSEN
Ligesom vuggestuer og børnehaver op re tter man også f r i tidshjem og fritid sk lub b er e f te r  § 65 og 66 i  loven om bøm e- og ungdomsforsorg.
Hvis man køber, opfører e l le r  selv ombygger fa s t ejendom t i l  en b ø rne in stitu tio n , skal man betale 2 , 4% af byggee l le r  ombygningsudgiften. (Andelen b liv er hævet fra  1 , 8% t i l  a p r i l) .Lejer man sig derimod ind, og arrangerer det sådan, at ejeren ombygger det e f te r  in itia tiv tag e rn es  anvisninger, så b liv e r man " f r i  fo r a t skulle skaffe pengene", da de så b liv e r b e ta lt h e lt af sta ten  og kommunen over in s t i tutionens husleje.I begge tilfæ lde skal man skaffe 30% af udgiften t i l  den del af in stitu tion en s løse inventar, som er uundværligt 
fo r in stitu tion en .
DRIFTEN
De o ffen tlige tilskud  t i l  d riften  af Fritidshjem  og F ritidsklubber er 80% e f te r  samme lovs § 71 s tk . 2 . Det er dog muligt at det b liv er lavet om for Fritidshjemmene.Den borgerlige regering har nemlig fremsat forslag om, a t forældrebidraget t i l  Fritidshjemmenes d r i f t  -  der for ø jeblikket er omkring 80 k r. om måneden -  skal s tige med 
5% (fra  20- 25%) fra  1. a p r i l.Forældrebidraget i  Fritidsklubberne er uforandret 20% -  men med dem forholder det sig  sådan, a t de har en tendens t i l  at repræsentere en lige så sto r sum penge som i  F ritidshjemmene -  ca. 80 k r . -  og det er jo ikke så mærkel i g t ,  når man tænker på at det er det samme børnene får der. Forældrene synes im idlertid  t i t ,  a t det er for meget i  klubben, for "der passer man jo ikke på børnene, på samme måde som i  Fritidshjemmet" -  og det tvinger så klubberne ud i  e t dilemma. For hvad skal man så gøre -  tilbyde børnene en ordentlig behandling, og se forældrene melde børnene ud -  e l le r  sætte kontingentet ned t i l  f.ek s . 10 k r. og halv betaling  for m aterialerne, så børnene dog i  det mindste kan få e t sted a t lege ..?  Man har mulighed for a t søge "underskudsdækning" hos Socialstyrelsen  (lovens § 71 s tk . 4) -  e l le r  hos kommunen, men har ingen sikkerhed fo r at man få r pengene.

FRITIDSHJEM ELLER FRITIDSKLUB ?
Spørgsmålet om hvad vi skal give børnene her i  Røde Rose: Fritidshjem  e l le r  -klubber, e l le r  begge dele -  det afgør de forældre der går igang med at finde ud af hvad børnene v il  være bedst t je n t  med, som supplement t i l  hjemmenes og skolens, gårdenes og gadernes udfoldelsesmuligheder. Måske kan der være l id t  vejledning i :  a t reglerne fo r hvor mange pædagoger der må være i  forhold t i l  a n ta lle t  af børn, kun er formuleret præcist fo r Fritidshjemmene, ganske som det er ti lfæ ld e t med egentlige krav t i l  lokalerne. Fritidsklubberne er "åbne" in s t itu tio n e r  i  mere end een forstand: kravene t i l  dem er meget vagt form uleret, når de overhovedet er der.

EN ORDENTLIG REDEGØRELSE
Vi er ved a t være færdige med at udarbejde en oversigt over hvordan man skal gribe en in s titu tio n so p re tte lse  an på den mest hensigtsmæssige måde -  samtidig med a t vi redegør fo r hvilke love og paragraffer der har med sagen a t gøre. Vi har k o n tro lle re t og r e t te t  oversigten, så den er i  overensstemmelse med de praktiske erfaringer der er g jo rt af den af områdets grupper, som s tå r  lige for at have o p re tte t en Vuggestue.Vi regner med at have oversigten færdig om kort t id , og betrag te r det som en selvfølge, a t den skal stå  t i l  rådighed for a lle  der e r in te re sse re t i  den. Får De den ikke i  løbet af e t stykke tid ,  kan De hente den i Thorsgade, tirsd ag , onsdag e l le r  torsdag mellem k l .  18- 20.

FENRISGADE -  NY BEBYGGELSE ?

Efterhånden som fle re  og fle re  samarbejder i området, få r vi kendskab t i l  f le re  planer om ny bebyggelse. Et af de sidste  projekter v i har hørt om, er for karreen Tagensvej- Hamletsgade-Fenrisgade-Heimdalsgade.E fter planen skal der laves kontorer på 18.000 m og 200 boliger, hver på ca. 60 m .̂ Erhvervslokalerne skal placeres i  e t  7-etagers hus langs Tagensvej, samt i  e t 11-e ta -  gers hus langs Fenrisgade, medens boligerne skal placeres i to 5-etagers blokke langs Hamletsgade og Heimdalsgade. Gården skal rumme 240 parkeringspladser. Disse skal overdækkes d e lv is t, så der kan b live e t fr ia re a l.
Bygherren kan im idlertid  ikke komme t i l  a t udføre planen, for en e je r i  karreen v il  hverken sælge e l le r  være med i  p ro jek te t. Men han kan ansøge om at måtte udføre den delv is t ,  og det er hvad han har g jo rt -  selv om han både kommer for tæt på de ejendomme der b liv er ved at være der, og tvinges t i l  a t droppe den overdækning der skulle udgøre f r ia r e a le t .Man kan fo rs tå  ham -  hvis man synes det er smart a t tjene på spekulation -  men det er vanskeligt a t fo rstå  kommunen,

som ikke kan ti l la d e  sig a t være ligeglad , når den godkender sådan en ansøgning. Den har im idlertid  g jo rt det: Mag istra ten s 4 . afdeling har godkendt a t han nøjes med a t bygge langs Fenrisgade og Hamletsgade, samt halvdelen af Heimdalsgade.Med den godkendelse har Københavns M agistrats 4 . afdeling kun gavnet een -  bygherren. Hvem skulle det e lle rs  gavne -  os der bor her og dem der skal f ly t te  ind i  det ny? Tænk på hvor mange v i er -  på hvor få in stitu tio n sp lad ser der allerede er -  på trængslen i posthuset, i  sygekasseno .s .v . ,  o .s .v .
Vi synes ikke kommunen har k la re t det godt: Bygherren har anmodet kommunens 4 . afd. om godkendelse af det beskårne p ro jek t, og den godkendelse har han få e t. Men det kontor i  magistratens 4 . afd. som har givet t i lla d e ls e n , har ikke spurgt det kontor der skal tage sig  af at ændre roder i e t  -  planlægge udviklingen så byen kan b live god a t bo 
i  -  og som arbejder med d et, også for det.her område, som ansøgningen vedrører. Man har h e lle r  ikke spurgt Vejdirekto ra te t ,  T rafikm in isteriets afdeling fo r motorveje, som b l .a . arbejder med e t motorvejsprojekt, der også omfatter godsbaneterrænet.
Det ser ikke ud t i l  at de enkelte afdelinger i  kommunen ser sig  i  stand t i l  a t løse de opgaver, som de er sa t t i l  at varetage. Man har ikke bare ladet være med at spørge hinanden, men man fo r t ie r  også hvad man foretager sig  -  godkender p ro jek ter, laver færdige planer for byområder, placerer motorveje i  tætbebyggede kvarterer -  øjensynlig t uden at bekymre sig  om de konsekvenser, som deres beslu tninger må få for de mennesker, som det egentlig  d rejer sig om -  og uden fo re s t i l l in g  om, at de måske også har en mening.
Det v i l  v ise sig om v i kan finde ud 'af a t  gøre noget ved "Fenrisgade" (det er tænkt færdigt i  1973) -  men een ting  kan vi være temmelig sikre på, og det e r a t der ikke sker noget hvis v i ikke foretager os noget, for da v i l  tingene blive ved med at udvikle sig  i en retning som ingen bryder sig om, men som a l le  kan se: fle re  b i le r ,  mere stø j og snavs, samt længere og længere udsig ter t i l ,  at v i kan komme t i l  a t leve i  en menneskevenlig by.
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- RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE -
 ----------------------- -Tagensvej  --------------- ------ »  —
{ iS Her bor ca. 1340 børn i  7-14 års alderen 0)i • -S De har 172 FRITIDSHJEM- & FRITID3KLUBpladserC*g 7T De MANGLER MINDST 610 pladser
•----------------------------- Nørrebrogade------------------------- -—i-
Det er anerkendt, også af kommunen, a t over halvde
len af børnene bør have tilbud  om plads på F r itid s 
hjem e l le r  F ritidsk lubber.
Hvad de har nu er :
-  skolen, der ikke g iver dem andre_tilbud end dem 

der knytter sig  strengt t i l  skolens åbningstid -  
ikke noget med a t lege i  skolegården e fte r  skole
tid  o .s .v .

-  gårdene, der endnu ikke er blevet herlige opholds
steder

-  gaderne, som er fy ld t op med b ile r
-  deres egne og deres kammeraters hjem, men jde kan 

ikke k lare a t  skulle give børnene a l t  de t, 1 som 
mangler a l le  de andre steder -  og det er v is t  lige  
meget hvor gode hjemmene er.

yendi
-  RØDE ROSE RØDE. ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE -

5a

-  RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE -
FRITIDSHJEM e l l e r  FRITIDSKLUBBER ?
I  begge s la g s  i n s t i t u t i o n e r  h a r  ungerne m ulighed f o r  
u d f o ld e ls e  sammen med voksne og jæ v n a ld re n e . Beggq 
s te d e r  kan in d r e t t e s  en la n g  række a f  f o r s k e l l i g e  
t i l b u d ,  f . e k s .  sn e d k e r i -  v æ rk s ted  med m ask iner -  
t e a t e r  -  b o rd te n n is  -  riam t i l  g ru p p e leg e  -• rum t i l  
s t i l l e a k t i v i t e t e r .
HVAD SIGER LOVEN
E f te r  lo v en  om b ø rn e - og ungdom sforsorg  h a r  v i  s e lv  
r e t  t i l  a t  o p r e t t e  d e t nødvendige a n t a l  p la d s e r  -  og 
v i  kan g øre d é t b l . a .  f o r d i  den samme lo v  s ig e r  a t  
s t a t e n  og kommunen s k a l 'b e t a l e  t i l  godkendte i n s t i 
tu t i o n e r .
SÅDAN KAN VI GØRE •
Ved s e lv  a t  o p r e t t e  F r i t id s h je m  e l l e r  F r i t id s k lu b b e r  
e r  d e t o s , d e r h a r  in d f ly d e ls e n  p å.ud fo rm ningen  og 
d r i f t e n ,  s am tid ig  med a t  v i  h a r  in d f ly d e ls e  p å , hvor 
s to p s  m u ligheder f o r  u d fo ld e ls e  børnene s k a l h av e.
FORUDSÆTNINGEN FOR AT KOMME I  GANG ER, AT. VI MØDES 
OG SAMMEN FINDER UD AF, HVORDAN VI SKAL GENNEMFØRE 
DET, r    -------------------------------

2 MØDER PA RADMANDSGADE SKOLE ii■ i MANDAG D. 1 5 . og MANDAG D. 2 9 . MARTS ¡;
KLOKKEN 1 9 .3 0  iI-----------------------   .--—--------------------

Er I  fo rh in d re d e  i  a t  komme, kan I  k o b le  j e r  p å , ved a t  r in g e  e l l e r  komme t i l  o s : T horsgade 7 , over gård en  e l l e r  Æg 1 1 4 0 0 .
-  RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE RØDE ROSE -

5 b

Bød s Hose:
Der er kun 172 Fritidshjem s & -klubs pladser t i l  de børn 
i  Røde Hose der er mellem syv or f jo r ten  å r . Ser v i det 
i  forhold t i l  det an ta l pladser som man e r  enige oa der 
skal være, så mangler v i n indst 610 p ladser.
’■er er e l le rs  grunde nok t i l  a t børnene skulle have dem, 

når man ser på hvad samfundet giver børnene a t vokse op 
i .  Skolen g iver dem ikke andre tilb ud  end dem der knyt
te r  sig  streng t t i l  skolens "åbningstid" -  ikke noget ned 
a t lege i  gården e f te r  sko le tid  osv. laderne er nærmest 
fy ld t op aed b ile r , og gårdene er ikke b levet herlige op
holdssteder endnu. Be har deres egne og deres kammeraters 
hjem, men de kan ikke k lare a t skulle give børnene a l t  
d e t, som mangler a l le  de andre steder - og det er v idst 
lig e  neget hvor sto re  ag gode hjemmene e l le rs  e r.

6a
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K varteret må således siges a t være f a t t i g t  på s teder hvor 
hornene har gode muligheder for a t kunne have det godt 
s armen. 'Samtidigt er der dop gode misligheder fo r a t  få la 
vet om på dets bebyggelsen er meget b landet, k varte re t er 
ved a t forandres, og loven om Børno- & Ungdomsforsorg g i
ver os re t  t i l  a t gribe ind i  forandringen, ved o p re tte l
se a f  tilskudsbere ttigede f r i t  id s in s ti tn tio n e r .
Det e r ikke lig e  meget hvad vi s ta b le r  på benene. Børnene
p le je r  a t sku lle opholde s ig  på Fritidshjemmene i  det 
meste a f  deres f r i t i d ,  når de er indskrevne der, nedens 
de ;an to: rse og rå  i  F ritidsk lubberne, når de er medlem
mer der. Hornene er ikke i  tv iv l om hvad de foretrækker, 
og ser "an e f te r  hvad der :er nå de fo rsk e llig e  ln s t i tu -  
: ioner, kan man se • vad påbuddet kommer t i l  a t betyde.

6b

Det b liv e r dem der mødes fo r a t gore noget ved det - f .e k s , 
på e t a f  møderne på Hådmandsgades skole - der kommer t i l  
a t bestemme hvad børnene skal have a f nye ti lb u d .
Muligheden fo r at lave det så børnene v irk e l ig t b liv e r bed
re s t i l le d e , e r t i l  stede. Vi har indflydelse på hvilke 
in s t i tu t io n e r  det skal være, hvordan de skal udformes og 
in d re tte s , på børnenes og pædagogernes an ta l, den3 åbnings
t id e r , le-erladoens tilbud or børnenes egen indflydelse på 
og mulighed fo r a t ændre tingene, så de hele tiden  e r i 
overensstemmelse mød deres behov osv.
3å længe soa v i fastho lder den nuværende asociale byrde
fordeling , v i l  det være dyrt fo r de enkelte forældre, men 
tænker man på, a t det også d re je r s ig  om børnenes frem tid,
så b liv e r prisen  b"3keden.

6c
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Fritidshjemmende k oster sædvanligvis omkring 80 k r . om 
måneden, fo r de børn hvis fo ra ld re  " t je n e r  fo r meget". 
Fritidsklubbernes p r is e r  s k if te r  mere, raen man kan s i 
ge a t prisen  lig g er omkring 15 k r . mdl. pluds halvdelen 
af p risen  fo r de m ateria ler børnene bruger.
Reglerne fo r forholdet mellem in s titu tio n e rn e s  s tø r r e l 
se og indretn ing , samt børnenes og pædagogernes a n ta l, 
find er man i  en S o c ia lm in is te rie l vejledning - men a l 
le  d isse  oplysninger har v i søgt a t  samle i  en oversig t 
over hvordan man kan gribe en o p re tte lse  an på den mest 
hensigtsmæssige måde. Vi regner raed a t have den færdig 
om kort t id ,  og det er meningen a t den skal s tå  t i l  rå 
dighed fo r a l le  in te re sse red e .

2 M Ø O ERO M
FR/VDm /Æ M  OG _  

F R f T / D S K L U B & E R
UV0Q.06W OGDAN
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(2)
VED I Hvad RØDE ROSE ER ?

j e g -e n  b e b o e r  - f a n d t  u d  a f  d e t

Jeg gad vide, om I , der har læst andre af disse RØDE F.OSE blade, har haft det som jeg og ikke anet, hvad de stod fo r, 
og hvorfor vi fik  dem.
En dag, kort tid  e f te r  tnan var f ly t te t  t i l  Nørrebro ' lm- pede der e t blad ind af brevsprækken, og fø rs t troede '- i , det var en reklame for en af kvarterets handlende, meu det var det ikke, for der var ingen annoncer i ;  så s lå r  den tanke ned i  een, at det er e t menighedst lad , qg a t a lle  gaderne på omslaget hører t i l  sognet, men ved nærnære gennemsyn blev vi enige om, a t det var det h e lle r  ikke.
Vi gik derfor ud fra, a t RØDE ROSE nok var en forening, som 
de forrige le je re  var medlem af.
Først senere, da en af vore unger blev meldt ind i  vuggestuen RØDE ROSE I ,  fandt vi ud a f , hvad RØDE ROSE egentlig er. Her gik det op fo r os, a t vuggestuen var o p re tte t af forældre 
fra  kvartere t.
RØDE ROSE er nemlig et kvarter på Nørrebro, der hvor du og vi bor, og det område, tnan ser på bladets omslag.
iler i  RØDE ROSE synes nogle fo lk , a t med de mange mennesker i kvarteret var der a l t  for få fr is ted e r for beboerne, både uden- og indendørs; hvad enten det gælder unge e l le r  ældre mangler der noget. Med bladene prøvede man at gøre andre interesserede i  forholdene. Få de annoncerede møder opstod .de interessegrupper, som nu prøver a t råde bod på det.
At det. ny tter at gå sammen, kan man se a f , hvad der. ene af vuggestuegrupperne har opnået. Smut ved lejlighed  selv op og se den dejlige vuggestue på Jagtvej 141.
Men der er også andre grupper igang, og der kan opstå f le re , hvis I har in teresse for god tr iv se l i  k vartere t.
Hvad de forskellige grupper har opnået og laver, kan I læse om her i  b ladet. Der er f .ek s . FP.ITTERCRCPPEN, soro v i l  lave fritidshjem  og klub i kvartere t. Endvidere er beboerne i  adsk illig e  af kvarterets karreer gået sammen to r a t forbedre gårdene t i l  dejlige fr is ted er for både de unge og gamle. Vuggestuegruppe XI og børnehavegruppen har også ting a t sige i b ladet. Det samme med TRIV-SELV, gade foreningen i  Vølunds-
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gade, som har fåe t lavet e t godt beboermiljø. Foruden d isse er der en legepladsgruppe, soir nu arbejder for a t få en legeplads i stedet for e t nybyggeri på tomten i A llersgade.Endelig er der juristgruppen, der hjælper os med ju rid iskespørgsmål, som f.ek s. le jerfo rhold  -  og på mødet den 29 .maj håber vi egså, a t pensionisterne finder sammen, så de også kan ordne deres forhold.Som eksempel på, hvor meget man kan opnå, v il jeg t i l  s id s t fo rtæ lle , at beboerne i Fenrisgade reddede deres hus fra nedrivning ved at gå sammen.At jeg selv synes, a t de mennesker, der er in te re sse re t i a t gøre RØDE ROSE bedre, er hyggelige og ra re , gjorde,at jeg fik  ly s t t i l  a t skrive d e tte .
Med venlig h ilsen  OLE
Hvis I har fåe t ly s t t i l  a t snakke med en af grupperne, og måske gå ind i en af dem, så er le jligheden der mandag den 29 . maj k l . 19.30 på Rådmandsgades skole.
Hvis I ikke kan komme, kan I henvende Jer i Thorsgade 7 over gården l . s a l .  Der s tå r  Røde Rose på døren ( t l f .  ÆG 
11400) tirsdag , onsdag og torsdag fra  k l . 18 t i l  20 . Der kan I få adresser og telefonnumre på folk i den/de grup- p e(r), I ønsker kontakt med.
r
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(4 )
NOGET OM GÅRDRYDNINGER

I begyndelsen af november 197o blev fø rs te  nummer af bladet 
RØDE ROSE omdelt i hele k v a rte re t. Det handlede om gårdrydninger. D erefter blev der holdt to møder på Rådmandsgades skole fo r dem, der var in te resserede . Det resu lterede i ,  a t folk i  f le re  karreer begyndte a t arbejde på, a t få deres gårde ryddede.
Selvom en gårdrydning er noget lapperi på langt s ig t (sane
ring  udskydes) kan den på kort s ig t afhjælpe nogle påtrængende mangler.
En gårdrydning kan ske på f le re  fo rsk e llig e  måder:
1) Beboerne kan bede kommunen om a t give ejerne besked om, a t  de skal fje rn e  plankeværker og skure.
2) Beboerne kan bede kommunen om at påbyde nedrivning af mindre huse i  gårdene mod ersta tn in g  t i l  ejerne.
3) Beboerne kan bede kommunen om a t ekspropriere s tø rre  bebyggelser i gårdene.
Her fø lger en beretning om nogle af de k arree r, som a rbe jder på gårdrydning. I karreen Baldersgade, Balders Plads, Ægirsgade, Tagensvej holdt man det gørste beboermøde i  ja nuar 1971. Man har lavet en plan over gårdens indretning og kommunen er nu ved a t udarbejde arbejdstegning e f te r  beboer
nes plan. Der er ikke ta le  om nogen omfattende rydning, men t i l  gengæld er der problemer med en s t i f te l s e .
I karreen Frejasgade, Thorsgade, Mimersgade, Jagtvej holdt beboerne det fø rs te  møde i  maj 1971. De har også lavet en plan fo r gårdens indretning, men kommunen e r ikke h e lt  s-å langt fremme med denne sags behandling. I karreen Odinsga- de, Odins Tværgade, P.D. Løvs A lle, Jagtvej holdt beboerne det fø rs te  møde i juni 1971. For a t få en god gårdsanering der, er det nødvendigt a t nedrive en s to r værkstedsbygning, som ligg er i  gården. Den er vurderet h ø jt og skal derfor eksproprieres. Først nu har beboergruppen fåe t a t  v ide, at sagen sandsynligvis går i orden. Beboerne v i l  så h u rtig st muligt lave en plan fo r gårdens indretning.
Hvis du synes, din gård trænger t i l  a t ryddes, og du ik ke ved, hvordan du skal gribe sagen an, kan du komme t i l
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nøde på Rådmandsgades skole mandag d. 2?. maj k l .  19 . 30 . Folk fra  de omtalte karreer v il  være t i l  stede og v il  kunne fortælle, mere om, hvordan man gør. Der er masser af gårde i Røde Rose, der kan b liv e bedre; men erfaringerne andre s teder fra  v is e r , a t der fø rs t  og fremmest b liv er plads t i l  småbørn og voksne, medens det kniber med a t få plads t i l  de s tø rre  børns k ra f tig e re  udfo lde lse r.Derfor e r der også brug fo r k v a rte rleg ep lad ser, og derfor må vi begynde at snakke med hinanden rundt om i  gårdene om, hvordan vi skal løse d e tte  problem. Siden må vi så 
finde sammen om a t gøre r.oget i  fæl lesskab .
Venlig h ilsen  fra  beboere i de tre  k arree r.

P E N S I O N I S T E R  -  V I L  I O G S Å  V Æ R E  M E D ?
Som det e r fremgået af de tid l ig e re  b lade, fremgår det også 
af d e tte , a t  mange har s lu t te t  s ig  sammen her i  k v a rte re t RØDE ROSE. Når gårdrydningsgrupperne undtages, har det mest 
været om noget, der var af in te re sse  fo r os med børn. Men sådan skal det ikke b liv e  ved med at være.
I p en sion is ter skal være med nu! Det e r jo  ikke kun os, der har re t og k ræ fter t i l  a t skaffe os ind flydelse  på og kontrol over d e t, der vedkommer os. I har det også, og vi opfordrer je r  derfor t i l  a t komme med t i l  mødet på Rådmandsgades skole, mandag den 29 . maj k l. 19 , 3o, hvor I kan møde hinanden og os; der kan vi så d rø fte , hvad der bør gøre s , og bestemme os fo r fremgangsmåden.
I den s id s te  kommunale oversig t kan man se , a t kommunen har p laner om at lave e t dagcenter på Remisegrunden. Det er godt; men når man ved, hvor langsomt kommunen arb e jd er, og tænker på, a t  man ikke kommer t i l  a t bestemme noget om indretn ingen, brugen og ledelsen  d er, kan man lig e  så godt selv  gå i  gang med det samme.
Vores nuværende viden, om hvordan tingene kan t i l r e t te læ g ges er ikke s to r , men vi ved dog noget, og har få e t fa t i nogen, der ved meget, a t trække på. Det d re je r  sig  b l .a .  om Palle Berg, der har gennemført e tab leringen  af e t dag-
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center i Charlottenlund og ledet det i et par år. Desuden har vi gennem arbejdet med etableringen af b ø rne in stitu tionerne laert en del om, hvordan tingene hænger sammen. Det kan komme os og je r  t i l  gode. På samme måde har vi lært noget om at skaffe de nødvendige penge - så det skal nok gå-
Vort forslag e r , at vi hjælpes ad med at skaffe je r  husrum t i l  de a k tiv i te te r , I h e ls t v il have, og med at arrange.e det sådan, a t det b liver je r ,  der skal ansætte personalet og besætte bestyrelsesposterne. Det er ikke a lmindeligt endnu -  men det er rim eligt, for det er je r ,  der ved, hvordan 1 v il have det. Muligheden fo r, at I kan slå je r sammen med en e l le r  fle re  af børneinstitutionsgrupperne, oro at skaffe husrum sammen, fo religger.
Man kan fd re s t i l le  sig  en masse ting , som sådanne lokaler kunne være ramme om: sprogundervisning, korsang, orkestersp il , anden undervisning, hygge (kaffedrikning, k o rtsp il, snak), fo rskellige former for beskæftigelse, film og teate r (som udøver e l le r  ti ls k u e r) , avislæsning, diskussioner, udflugter og re js e r , legemespleje (gymnastik, vask, fodpleje) lægehjælp, socialrådgivning, hjemmehjælp, boligindretning, gensidige hjælpeordninger (f.ek s. telefonkæder, besøg), og meget andet. -  I denne sammenhæng kan vi tage udgangspunkt i omsorgslovens bestenmelser. Det er kommunen, der skal afgøre, om behovet er tils træ k k e lig t, men da der er omkring 3ooo i den pensionsberettigede alder i RØDE ROSE, kan det ikke diskuteres. Det er i hovedsagen omsorgsloven, kommunen skal bev illige os tillade lserne  og tilskuddene e f te r  - så det er den, vi skal have fa t i t i l  en begyndelse.
Hvis der er nogen af je r ,  der gerne v il med t i l  mødet den 
29. maj k l. 19, 3o, men er forhindret på grund af manglende transportmuligheder, kan I skrive e l le r  ringe t i l  Kirsten Gamst-Nielsen, Odinsgade 6, 5 . ,  22oo N. telefon ÆGIR 9556 senest torsdag den 25. maj, hun v il så sørge for de fornødne arrangementer.
Med venlig h ilsner

K irsten, Flemming, Karen-Asta og Palle

l 7)
HJÆLP OGSÅ OS I FRiTTERGRUPPEN !

Vi arbejder på a t skaffe os et godt fritidshjem  og en god fr itid sk lub . Der er så god brug for dem her, at ingen i det o ffentlige har drørnt om at benægte det -  men de har forsinket planerne og åbnet vore øjne for en masse roderi.
Det, vi v il lave, er nogle steder, hvor børnene kan få noget af den plads, de ikke har andre steder. Nogle steder, der v irk e lig t giver os forældre og pædagogerne indflydelse. Nogle steder, hvor børnene får del i de mange muligheder, som loven påbyder, og staten  og kommunen s t i l l e r  penge t i l  rådighed for.
Vi har snart arbejdet med det e t å r . Vi har undersøgt meget, men ikke kunnet finde e t hus e l le r  en grund i  kvartere t, der både var t i l  salg e l le r  le je , og gav os mulighed for at kunne lave det godt.
y§D_Yi_®b2l_Y!?I£_iI§IS_2!?_iÉ£i_!lYi§_2låSSrSS_SbSl_fiIS®ud_i_livet^ Sagen e r, a t der er e t par af os, der s ta r te de, der er f ly t te t  fra RØDE ROSE, og nogle andre af os, der koncentrerer sig om a t få et længe savnet opholdsareal og legeplads på Allersgade, i  stedet for e t  nyt 5-e ta - gers beboelseshus, med 1-værelses le jligheder og så lid t opholdsareal, a t a l t  b liver mere proppet og mindre so lfy ld t, hvis huset kommer op nu.
Vi har to muligheder nu. Det drejer sig  dels om læderfabriken på hjørnet af Heimdalsgade og Mimersgade, dels om tomten Dagmarsgade 18 og dennes nabogrund ud mod Rådmandsgade, som er ved at blive ryddet.
Hvad læderfabriken angår, skal det kun nævnes her, at der er god indendørs plads, men næsten ingen udendørs plads t i l  leg. Og hvis motorvejen b liver anlagt der, v i l  det b l i ve ved med at være sådan, mens der v il  være mulighed for at udvide den vej ind mod "remissen", hvis den ikke skal anlægges der. Vi har forhandlet med ejerne, og de v il  investere i ombygningen, hvis vi kan få kommunen t i l  a t give dem noget sikkerhed. Om vi skal forsøge det, må v i tage op på mødet den 29. maj.
Den bedste_m ulighed_er_D agm arsgade/R ådm andsgade_grundene^
Der er pladsen, og der v il det være lige t i l  a t gå t i l .D e r-
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udover har vi tilsagn  fra en overordnet embedsmand i kommunens d irektorat for børne- og ungdomsinstitutioner, hr Holst Larsen, om, at de s t i l l e r  sig meget p o s itiv t, og at vi bare skal sige t i l  for a t få e t møde om det. Vi har også hans øverste fo re sa tte , borgmester Børge H. Jensens forsikring t i l  os,om at han gerne ser os t i l  et møde med ham, fordi har er enig med os og ønsker at s tø tte  os.Det sagde han, da har. kommenterede nogle af børnehavegruppens medlemmers udtalelser t i l  "kvart i f ire "  i radioen den 24/4- 72.

ligger der i det? Meget tyder Få, at vi skal stå fa st og være mange bag kravet om, at vi v il have det, samt om, a t vi v il have det nu, og ikke en e l le r  ander, gang ud i fremtiden.Sagen er nemlig, a t a lle  de positive ud tale lser, der er nævnt ovenfor, er fremsat e fte r det tidspunkt, hvor de og dermed kommunen afv iste  os på en s jo fe l måde.
Forhistorien er, a t vi den 5/10  -71 afsendte et brev t i l  kommunens d irektorat for børne- og ungdomsinstitutioner. Deri anmodede vi d irek torate t om at give os ti lla d e lse  t i l  at lave en børne- og ungdomsinstitution her. Samtidig redegjorde vi fo r, a t vi var bekendt med, at grunden indgik i nogle magelægsforhandlinger, som kommunen førte med ejerer. af tid lig e re  Bardings grund, og bad dem derfor inds t i l l e  t i l  de forhandlende myndigheder, at vi skulle have overladt brugs- e lle r  køberetten t i l  det,der var tilbage nar forhandlingerne var afslu ttede. De skulle gøre det imod, at vi forpligtede os t i l  a t lave in stitu tionen  efter loven, og gøre det h u r tig t, samt fordi vi v ille  gøre det godt og sammen med deir, og fordi det v ille  være i vor (a lle  Røde Roses beboeres) og i a lle  andre af kommunens beboeres in te resse, og dermed jo også i d irektoratets  e- gen’.
Den 8/10 -71 var vi t i l  møde med sekretæren i byggeafdelingen, t i l  hvem brevet var overdraget. Hun forsikrede os, a t hun v ille  lave en rapport over samtalen, hvori hun v ille  in d s tille  os t i l  a t få , hvad vi bad om.
Der. 7/12 -71 afsendte de deres svar. Det lød:"Under henvisning t i l  bestyrelsens skrivelse af 5 . oktober 1971 samt møde den 8. oktober 1971 skal man herved meddele, at d irektorate t ikke kan være Dem behjælpelig med etablering
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af er. børneinstitution på arealet Dagmarsgade 18, idet arealet indgår i ø jeblikket i trage lægsforhandlinger, som direktoratet for stadens faste ejendomme fø rer. Når d isse forhandlinger er a f s lu t te t ,  har d irektoratet planer om opførelse af m cbilinstitu tioner på a rea le t.Da der eventuelt kur. kan indgås et møget k o r tf r is te t  le jemål, kan tilskud t i l  etablerings- og d rif tsu d g ifte r e fte r §74 i lov om børne- cg ungdomsforsorg ikke ventes ydet, idet der ikke kan opnås er ucpsigelighed på mindst IC år, som er gældende praksis i socialstyrelsen , børre- og ungdomsforsorgen." (c ita t  s lu t) .
Dermed prgvede de_at_afslå_uden_at_syare^ For det første 
har vi ikke anmodet dem om at lave in stitu tionen . Dernæst har in te t forhindret dem i  at snakke med direktoratet for stadens faste ejendomme om det, og det har de da også -  1/2 år tid lig ere ! Herudover er det en lodret løgn, a t de har plar.er om opførelse af roobilinstitu*- tioner på grunden. De har ta l t  om a t lave noget på nabogrunden, men det er løs snak, når de ikke søger bev illin g  t i l  det, og det har de ikke g jo rt. Endelig er deres udtalelser cm; "10 års-regler." bevidst vildleden- de. In te t forhindrede dem i ,  at give os en uopsigelig- hed på IC år e lle r  mere. På samme vis med snakken om socialstyrelsens ro lle : sådan er det ikke mere, og sådan var det ikke den gang, for på det tidspunkt havde det allerede længe været d irektorate ts  og ikke socialstyrelsens opgave at bestemme den slags.
Vi synes, det er er. mærkelig måde d irek torate t for børne og ungdomsinstitutioner og dermed kommunen fo rto lker loven og vores fælles in teresser på.Vi håber også, a t I bedre kan forstå vores tvivl nu, og vort ønske om at blive fle re .
Beboerne_i_Ægirsgade_18y36_og_Rådmandsgade_lyl9_bliver_ogy så_berør tj.
Under arbejdet med at finde ud a f, hvad det faktisk e r , der er ved a t ske, fandt vi ud af mangt og meget.
Det hele ser ud t i l  at være s ta r te t  så langt tilbage som i  
1969, da Husted Andersen prøvede på a t få godkendt e t 11-e - tagers højhus på hans nyerhvervede grund på Rådmandsgade, det tid lig ere  Bardings renseri.Det mente e t f le r ta l  i  borgerrepræsentationen var for g a lt.
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MIMERSGADE

projekteret byggeri

De mente, at udnyttelser var for s to r , og le jlighederne for små. Derfor fik  de nedlagt et §9-forbud på grunder.. Dermed forpligtede de Husted t i l  ikke at fo retage sig noget i eet I r ,  og kommunen t i l  at lave en byplan for området inden for samme tidsrum. Den er endnu ikke lavet: men handlerne er blevet forelagt borgerrepræsentationen den 14/6 -71 med forslag om udarbejdelse af saneringsplan for grundene mod Pådmandsgade, som foresloges anvendt t i l  o ffen tlig t formål, samt et fo rslag om, a t tomter- mod Dagmarsgade skulle bruges t i l  boligbebyggelse.
Planen for det o ffentlige areal er e t forsorgsseminarium og daginstitu tioner. Planer for boligbyggeriet er fremsendt af Husted. Den er ikke godkendt endnu, men denne gang v il han bygge i  fem etager og dobbelt dybde. En r ig tig  gammeldags korridorejendom med gang i  midten og små lejligheder i to længer, een langs Dagmarsgade og en op mod forbundsgrunden. Dermed bliver den nuværende karre d e lt i to -  ikke d å rlig t i  en tid , hvor man v il undgå baggårdsbebyggelse.Kommunen har t i l l a d t  det samme ned mod Thyrasgade. Der

(11)
er det dog værre. Kos Husted b liv er der l id t  opholdsareal ind mod Ægirsgade; men da lejlighederne kun er for enlige, og da der ikke er taget in i t ia t iv e r  t i l  fjernelse af muren ind mod de små gårde ved Ægirsgade er det ikke nemt a t se, hvem der skal få glæde af det.Husteds plan er at lave 141 1 1/2 værelses le jligheder og 52 1-værelses le jlig h ed e r, der er næsten lige "sto - re", samt 4 ( f ire )  3-v*relses og 2 (to) 2-værelses - allesammen så smalle og dybe, at der umuligt kan komme noget lys hen t i l  kækkenskrankerne bagest i " le j l ig hederne".
HyAD_ER_5ER_AT_CØKE_ym_2ET?
Eet er sikkert: hvis vi ikke går sammen om d et, b liver der ikke noget fæ lles opholdsareal i  midten af den nye karré. Hvorfor skulle de godkendende myndigheder lægge kursen om? De har godkendt re.staurering af muren oppe i forbunds-enden, og givet dem lov t i l  a t opføre en næsten 
3 meter høj betonmur ned mod den kommende beboelse.'
På samme vis med de små og mørke le jligh ed er. Der har kom- munen kæmpet for a t bo ligm in isterie t skulle godkende bygger i e t  på den anden side af Dagmarsgade ned mod Thyrasgade, hvor lejlighederne b liv er af samme "høje" standard. Kommunen hævder ikke a t have indflydelse på den slags, men de vandt! Lejlighederne b liv er små, uden køkkener o .s .v .
Ligeså med in stitu tion erne  på det o ffen tlig e  areal mod Rådmandsgade. Der siger de at have planer om in s t itu tio n e r , men da planerne blev fo re lagt fo r borgerrepræsentationen den 
2o/4 72, var der ingen anmodning om penge t i l  noget for os her i  RØDE ROSE i  dem. Det skal nok gå med d ette , som dengang man slog sig  på b ryste t ved meddelelsen.om, a t nu kom der 3 børneinstitu tioner og en skrammellegeplads samt e t medborgerhus med gud-ved—hvad-i på Baldersgade. Flere år e f te r ,  kom der 2 m idlertidige b ørneinstitu tioner -  for børnene i  Ryesgade, samt e t lokalrådshus med realskole, hvis lokaler 
dog le je s  ud!
Vi kan gøre noget ved det . Alle der v il  gøre noget for ,  at f I  ordentlige løsninger pi digse_fgrhoId_i_RØDE_ROSE^_bfr mødes~og snakke ogi hvad der skal gøres ved det mandag den 29/[maI_klT”l9i3o_El_||dmand8gades_skolei
Med venlige h ilsner FRITTERGROPPEN

(14 J

TRIV SELV” I VØLUNDSGADE

En af mulighederne for a t skabe e t bedre beboermiljø kan være at lave en gadeforening. I Vølundsgade har vi gjort forsøget, og selv om Triv-selv, som foreningen hedder, kun har ek siste re t i e t halvt års t id ,  har den allerede opnået en række re su lta te r . Om dens 'h is to r ie ',  erfaringer mm. fortæ lles der nedenfor - måske t i l  insp iration  for andre gader/karéer i Røde Rose-området:
Det hele begyndte med, a t en gruppe beboere, der boede i samme opgang, fandt på a t arrangere en fastelavnsfest for børn og voksne i gaden. Dette arrangement fik  vældig t i l slutning og skabte grobund for en række friluftsm øder, der t i l  s id s t mundede ud i  en gevaldig Skt. Hans-fest.
Ca. 3oo mennesker i  a lle  aldre deltog i festen , som foregik ved e t indhak, der ligger midt i gaden. Medbragt mad og drikke blev fortæ ret ved opstillede borde omkransede af kulørte larrper, løv og blomster. Bagefter var der tovtrækning, kageløb og a s fa ltb a l, hvor såvel er. harmonikavirtuos som e t guitarorkester sørgede for musikken. Og så var der selvfølgelig  et bål, en heks, en pølsebar og meget mere.
På baggrund af festen opstod der i gaden en vis fællesskabsfø le lse  - vi var pludselig på nik med hinanden, kunne låne ting  af hinanden og kom i  det hele taget hinanden mere ved. Og så var det oplagt a t lave en forening, der kunne lave flere  gode fe ste r og i det hele faget iværksætte ak tiv ite te r , der kunne fremme tr iv slen  i  gaden.
Den 11. oktober s idste  år holdtes så s tiftende generalforsamling med grundig diskussion af vedtægter o .lign . (det er nu e lle rs  ikke noget, vi går så meget op i ) .  Der blev også v is t  ly sb illeder, dels fra Skt. Hans-festen, dels fra vores egne miserable baggårde og dels fra  ryddede baggårde. Meningen med disse ly sb illeder var, a t de skulle i l lu s tr e r e  T riv -selv 's  formålsparagraf: a t vi kunne få det meget bedre allecammen, hvis vi i  fællesskab arbejdede på at få bedre forhold i gaden.
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Den nyvalgte bestyrelses opgave blev a ltså  at varetage a l le trivselsfremmende a k tiv i te te r . For at få e t overblik o- ver beboernes in te re sser og ønsker, blev der lavet en sto r beboerrundspørge herom. Pette blev så fundamentet for fo reningens arbejde. Der har været afholdt adskillige beboermøder, hvor der vel a t mærke har mødt folk op i a lle  a l dersklasser. Disse møder i vinterens løb har re su lte re t i nedsættelse af 9 arbejdsgrupper. Grupperne beskæftiger sig  roed gårdrydning, facademaling, forbedring af parkeringsforholdene, andespil, gadefester, loppemarked, film forevisning, te a te r  og udflugter. Allerede nu har nogle af grupperne opnået konkrete re su lta te r: lo opganges facader er blevet malet, indførsel af skråparkering har bevirket en væsentlig forbedring af parkeringsforholdene, og der har været arrangeret 2 vellykkede andespil. De øvrige grupper har a lle  planlagt forskellige arrangementer.. Men det s tø rste  re su lta t er nok af en mindre konkret a r t:  man har fået en meget bedre atmosfære i gaden.
Der udsendes med jævne mellemrum en l i l l e  folder t i l  gadens beboere, i  hvilken oer skrives om gruppernes arbejde, mødeindkaldelser, arrangementer osv. Kommunikationen s ty rkes yderligere ved meddelelser på gaderis opslagstavle.
Der lægges i  foreningen s to r vægt på, at gruppeaktiviteterne bidrager t i l  sammenhold og fællesskab blandt beboerne. Dette kan mar selv fø lgelig  ikke diktere fra  en bestyre lse , men prøve at skabe ved arbejdet og sammenkomster i de enkelte grupper, ved gadefester, andespil, film og mange, mange fle re  ting . Det bar da også v is t  s ig , a t samarbejde og samvær ikke alene findes inden for de enkelte arbejdsgrupper, men på tværs af årgangene. Foreningens navn TRIV-SELV er ikke ganske ti lfæ ld ig t v a lg t. Navnet skulle udtrykke, a t den enkelte beboer selv er med t i l  at skabe tr iv s e l .
Vi har masser af mere at fo rtæ lle , så hvis nogen er in te resseret i  at høre nærmere, e r der le jlighed  t i l  det mandag, den 29 . maj k l. 19. 3o på Rådmandsgades Skole.
Hilsner og eventuelt på gensyn,

"TRIV-SELV” 
eadeforenineen i  Vølundseade

http://meddelelsen.om/
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DET ER LYKKEDES FOR r o d L e  r o s e  1 .
På vuggestuemødet på Rådraandsgades skole, december 197o gik o tte  forældre i gang med a t etablere en vuggestue. E fter et ihærdigt arbejde med mange møder - tegninger -  ansøgninger hos diverse myndigheder -  hvor vi s to r t set blev mødt med velv ilje  -  kunne man åbne vuggestuen RØDE ROSE 1 i  en nybygget ejendom, Jagtvej 141, medio august 1971, hvilket b l.a . blev muligt, fordi implicerede forældre kom og gav en hjælpende hånd i de s idste  forberedelser.
Børnene kom i  vuggestuen lid t  e f te r  l id t ,  fordi vi ønskede at pædagoger, børn og forældre skulle have en chance for a t lære hinanden at kende fra  s ta rten .
1 løbet af e f te rå re t har de ansatte og a lle  børnenes fo rældre holdt mange møder, hvor man har d iskuteret vuggestuens daglige d r i f t ,  såsom adm inistration, pædagogik og udadvendt a k tiv i te t . Man blev på disse møder enige om, a t vuggestuen skal ledes af ansatte og forældre i  ko llek tiv , hvilket medfører at a l le  har direkte indflydelse på vuggestuens daglige d r i f t .
Dette har vi opnået ved nedsættelse af forskellige arbejdsgrupper, der skal bestå af mindst 1 ansat og 2 forældre. På fællesmøder, der afholdes mindst hver 3 . måned, tages a lle  væsentlige beslutninger. Fællesmødet er beslutningsdygtigt, når halvdelen af børnene er repræsenteret, og f i re  ansatte er t i ls te d e .
Foreløbig er nedsat 4 hovedgrupper:
Økonomi gruppen,som b l. a. tager sig  af overholdelse af budget.
Vedligeholdelse- og nyanskaffelsesgruppen tager sig b l.a . af legepladsen og nyanskaffelser.
Pædagogisk gruppe tager sig  af udformningen af den pædagogiske lin ie , kostplan og ansættelsesforhold
Kommunikationsgruppen sørger b l.a . fo r a lle  meddelelser forældre og ansatte imellem, udadrettet a k tiv ite t t i l  personer og grupper i  RØDE ROSE,til in s titu tio n e r og o rgan isationer som f.ek s. "Bris".
Gruppen har b l.a . indkaldt a l le  vuggestuens v en te lis te fo r- ældre t i l  møde som afholdtes torsdag den 4/5  72. En del af
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forældrene var mødt op, og der blev b l.a . fo r ta l t  dem om vuggestuens daglige d r i f t ,  hvorledes man aktiverede børnene og hvilket formål, man havde med børnene. Ligeledes blev der fo r ta lt  om RØDE ROSE, og om hvordan vi selv kan oprette de in s titu tio n e r , vi har brug fo r. Iøvrig t mener v i, a t vuggestuen i 'd e t  daglige kører godt med b l.a . hensynet t i l  børnenes tr iv se l, forholdet mellem ansatte , forældre og børn.
Vi har aldersraæssigt blandede grupper, og vuggestuen er for børnene ikke b lo t e t opbevaringssted, men e t sted , hvor de b l.a . b liver sat i gang med spændende a k tiv i te te r , og hvor forældre, børn og ansatte hygger sig , og hvor man virkelig  bruger hinandens erfaringer i omgangen med børn, ligesom fo rældrene, der jo er mange, s tø t te r  pædagogernes aktioner, b l.a . for bedre arbejdsforhold.
Vi håber på, a t der snart kommer fle re  RØDE ROSE in s t i tu t i oner. Det v il nemlig være af sto r værdi, a t der kan være samarbejde - udveksling og kontakt imellem de in s titu tio n e r , som børnene skal overfly ttes t i l  efterhånden, som de b liver ældre. Ligeså er det indlysende at fle re  forskellige administra tiv e  fo rp lig te lse r kan cen tra liseres og laves fælles for fle re  in s titu tio n e r .
Alle kan henvende sig i vuggestuen og evt. få tilsen d t mate r ia le , og enhver der bor i RØDE ROSE har på den måde også mulighed for at være med t i l  vores fællesmøder.

DET SKAL OGSÅ LYKKES FOR 
V U G G E S T U E  2

Den 11. januar 1971 indkaldte VUGGESTUEGRUPPE I t i l  møde for a t få større ti ls lu tn in g  t i l  VUGGESTUEGRUPPE I I ,  som var blevet dannet på et tid lig e re  møde. Tilslutningen var s to r.
Vi startede med at spadsere kvarteret igennem. På denne tur så vi på Baehnkes fabrik , plejehjemmet i Thorsgade, forbundsgrunden og skotøjsfabriken i Heimdalsgade.
Vi undersøgte ejerforhold (tinglysningskontoret) og skønne
de deres egnethed.
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Inden vi nåede v idere , så vi en annonce i Politiken  med e t tilsyneladende meget egnet sted . Vi henvendte os t i l  e je ren og fik  a f t a l t  e t  møde.
Det drejede sig  om en gammel chokoladefabrik på Jag tv e j. Lokalerne lå i  en del af fø rs te  bahus. Der var en s to r gård og nogle forholdsvis gode lokaler.
Vi fik  udleveret tegninger, og lavede e t sk itse fo rslag  ved hjælp fra  en a rk ite k t. Vi henvendte os a t te r  t i l  udlejeren, og forelagde ham tegningerne, han havde in te t  a t  indvende imod dem. Derefter henvendte vi os t i l  myndighederne (socia ls ty re lsen ), der foreslog mindre ændringer.
Vi havde nu kun a t vente t i l  udlejerens ark itek t kunne g ive en p ris  på ombygningen. Vi modtog im idlertid  e t brev den 
11. maj, hvori de mddelte os, a t de desværre ikke kunne få projek tet godkendt hos bestyrelsen og nævnte tre  årsager:
A. Den tid lig e re  le je r  ønskede, at forlænge lejem ålet (dette var im idlertid  ikke r ig t ig t ,  det undersøgte visenere gennem en telfonsam tale med denne l e je r ) .
B. Arkitekten havde se t på vores tegninger og udregnet en p r is , bestyrelsen mente, det blev for kostbart. (Dette var im id lertid  en sag udelukkende mellem kommunen og gruppen).

De nævnte endvidere, a t de måske v il le  få brug for lokalerne e f te r  en periode på ca. 5 å r. (Dette kunne de iøv rig t have meddelt os på e t langt tid lig e re  tid s punkt) .
Vi gik h ere fter i ak tiese lsk ab sreg istere t og fandt bestyrelsesmedlemmerne, som vi opsøgte. De påstod, at de ikke kendte noget t i l  sagen og v i l le  iø v rig t ikke udtale sig før det havde været i  kontakt med de øvrige besty relsesmedlemmer. Vi skrev e t brev t i l  dem h ere fte r, hvori vi gjorde dem opmærksom på, at deres punkter ikke var holdbare . Der gik godt en måned, før vi a t te r  hørte fra  dem. Det var et meget kort brev, hvori de b lo t henviste os t i l  det tid lig e re  brev. Som svar herpå meddelte vi dem, a t  v i fandt deres svar u sag lig t. Der skete ikke videre i  denne sag.
Nu -  hvor vi stod på bar bund -  prøvede vi med a t skrive nogle breve t i l  ejendomsmæglere i  Storkøbenhavn fo r a t få dem t i l  a t anvise os egnede steder. Reaktionen var im idler-
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tid  negativ. En annonce i Nørrebro-bladet gav samme resu lta t .
En beboer gav os e t tip s  om e t s k i l t  i  vinduet i  en værk- stedsejendoro i Thorsgade "2 . sal t i l  le je " . Vi kontaktede ejeren , denne v il le  meget gerne le je  det ud t i l  os, men han var meget m istroisk med hensyn t i l  indretningen og ombygningen af lokalerne. Vi forstod på ham, at han havde problemer med at skaffe penge, v i oplyste ham om, a t vi havde mulighed for a t skaffe ham e t lån. Endvidere v ille  han have sikkerhed fo r, at kommunen v il le  overtage in stitu tio n en , hvis, som han sagde, vi skulle b live træ t af den. Vi meddelte ham, at det v i l le  kunne lade sig  gøre, men at det v il le  forsinke sagen med 2-4 måneder.
Vi henvendte os nu t i l  myndighederne og forelagde dem tegningerne, de var begejstrede for ideen med den indendørs legeplads, og kunne iø v rig t godkende den. Dette meddelte vi ejeren , hvorefter sagen gik i  sig  selv , da han påstod, at han ikke kunne vente længere med udlejning, hvilket kun kunne udlægges som en "dårlig  undskyldning" fo r, a t han i virkeligheden s le t  ikke ønskede os ind -  lokalerne er s ta dig ledige.
Vi holdt møde og var he lt på bar bund. Vi opgav in d til  v idere a t forsøge med lejemål. I stedet begyndte vi a t kigge e f te r  køb og opføring af nye huse og tog samtidig gamle sager op.
Først Baehnkes fabrik , der var opslået t i l  salg . Vi kontaktede ejeren , men han havde im idlertid  ud leje t lokalerne t i l  forskellige små virksomheder med 5 års kontrakt. Det havde vi ikke tid  a t vente på.Derefter kontaktede vi ejere  af nogle små ejendomme, som i  dispositionsplanen v il le  b live udlagt t i l  in s titu tio n e r .Efter pr. telefon at have kontaktet ejerne af to ejendomme v is te  det s ig , a t disse ikke havde in teresse i a t sælge på nuværende tidspunkt.
Vi s tå r  således på bar bund med vore e rfa rin ger, og da vi fø le r, vi er for få i gruppen, håber v i, a t  vi kan blive nogle fle re  ved at interesserede melder sig på mødet den 29 . maj. Nu må vi nemlig t i l  a t  systematisere vores anstrengelser for at få fa t  i  endnu fle re  e jere for køb e l le r  udlejning, da det stadigvæk er vores eneste mulighed for a t få lø s t vores institutionsproblem er, så derfor -  mød op og vær med!
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! HVAD MED AT LAVE EN BØRNEHAVEi
SAMMEN MED OS ?

Er du een af forasidrene t i l  e t  af vort kvarter MpDE ROSE "s 
7oo børn i  bømehavealderen?
Muligvis en af dem, der har m adre børn og måske været he ldig at .få plads i  en af vuggestoerne, men s e r frem t i l  problemet med at skaffe sig en god børnehaveplads!
E ller er du en af de* ned s tø rre  !>#*» -  e l le r  en, der ingen har, men allig eve l v i l  vatre ned t i l  a t  lave noget godt!
¿Si er du en af de Mennesker, so» v i gerne v il  sanarbej-de med!_ Det er sjov t og "opifcfggeligt"' -  n  også e t  kæmpe
arbejde.
Vi er nogle af ovennævnte slags: -  men for få . Vi har været 
f le re , men nogen e r  f r a f ly t te t  og andre har fåe t andet a t se 't i l  i tiden, siden v i s ta r ted e . Som landet ligg er nu, er 
det blevet e t  problem fo r os. a t  a a d e n c  det arbejde, vi er i  gang ned.
Det skulle det ikke være e f te r  loven, men det er e t s to r t arbejde a t  finde frem t i l  noget godt og få lov t i l  a t lave 
det. Men det v i l  lykkes.
Den børnehave, v i v i l  lave , skal h e ls t  være bedre end de normale. Det o§ den næsten b liv e , mår det e r  os fo ra ld re , der laver dien se lv . Ti v i l  hverken slå  a f  på kravene t i l  lokalerne, de gode pædagoger, .de udendørs udfoldelsesmuligheder, vores fcorældrie-'ne-ilbesteimnel sesret o . s . v . o .s .v .Hvem skulle s lå  .af p i d isse ting  -  det e r vores børn,deT 
d re jer sig  o«!
Nu kan det maske lyde, son o® v i fak tisk  har lokaler a t gå i  gang med, men det e r  desværre ikke ti lfæ ld e t.
Vi har arbejdet i  over e t  år og har få e t en masse konta k te r , so* næsten a l le  v il  hjælpe o-s med a t få fa t  på det r ig t ig e . Ti v i l  h e ls t lave in stitu tio n en  her i  kvarte re t, men det 'har h id t i l  været umuligt a t få fa t  i  nogle
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lo k ale r, der kunne bruges. Vi arbejder stadigvæk på d et, men har brugt en masse tid  på a t  lave en udflytterbørnehave.Den troede v i, a t vi kunne lave i en håndevending. Det kunne vi ikke. Hovedsageligt fo rd i omegnskommunerne har være t v ran g v illige , men også ford i by- og landzonelovgivnin- gen gør det ie t  fo r dem at være d et. H id til e r det kun b le vet t i l  a fslag , men vi har nogle muligheder på hånden, en ved Ganløse og en i Solrød -  samt en spinkel mulighed her 
i kvarte re t i forbindelse med noget nybyggeri
Herudover er der så a l le  de kontakter, der arbejder fo r os 
-  d irek to ra te t for statsskovvæsenet, små 5o ejendomsmæglere, fredningsmyndighederne. Køgebugtudvalget og e t par v e lv illige omegnskommuner. . . Det er ikke tom snak, når vi s ig e r, det v i l  b live t i l  noget. Men vi må være f le re  om arbe jd e t, hvis det skal b a tte .
Hvad det økonomiske angår, ydes der fuld dækning for en s to r  del af d r if te n , resten  skal vi deles om i månedlige  b eta linger som andre s teder. Det samme gælder e ta bleringsudgifterne. Det er nogen at snakke og samarbejde med, vi behøver -  nogen fle re  t i l  a t gøre det medI Forøvrigt har vi netop modtaget 15oo k r. fra  en fond, der synes, vi skulle s tø t te s . Så nu er vi fulde af forventninger om, hvad der måske er på vej med posten næste gang!
Kom og vær med. Med vores le jligh ed ers  s tø r re ls e r , og vores gårde og gaders nuværende udfoldelsesmuligheder, « r  det svært a t give børnene den p lads, der skal t i l ,  når de r ig t ig t  skal kunne udfolde s ig . Det er k la r t ,  a t hjemmet kommer fø r s t ,  men det e r godt med en god ting  ved siden a f .Vi tro r , a t  børnene v il  tage noget af det med hjem, så der b liv er en god vekselvirkning. Og når det e r os forældre, der s tå r  bag o p re tte lsen , kan vi gribe ind efterhånden.Sige t i l  o .s .v . .
¥®I_!PÉd_til_at_ggre_noget_yed_tingene_her^_Mgd_oj>_den_29/5 jcl_; 19, 3o pa Radmandsgades skolgj og lad os snakke sammen om_det. ” ~
Venlige h ilsn e r fra
Bente, Keld, B irg it , L ilian , Flemming, Annalise.
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LEJERPRO BLEM ER?!!

Det kan være en god fidus for en husejer a t modernisere 
huset. Hvem husker ikke Baldersgade og P.D.Løvs A llé- moderniseringerne? -  På den anden, side er det ra r t  a t bo i e t velholdt hus med rimelige sanitære forhold.
Hvad kan v i le je re  gøre fo r a t undgå urimelige le jeforhøje ls e r  e f te r  urimelige moderniseringer? Og hvad kan vi gøre for a t sikre en rim elig vedligeholdelse af huset ude og inde?
Vi kan fø rs t og fremmest prøve på a t finde sammen -  man er stærkere, når man er f le re . Vi behøver ikke lave en egentlig  le jerforening  -  men kan gå sannen i grupper med samme problemer, hvor vi kan hjælpe hinanden med a t finde ud a f, hvad vi har re t t i l ,  og med a t forhandle med husejerne, og med at skrive breve osv.
OM MODERNISERING
Modernisering = forbedringer, der går ud over almindelig vedligeholdelse af ejendommen. Der er tre  slags: dem, der gør ejendommen tidssvarende (det er de mest omfattende), de s to re , og de andre (det v il sige de små).
Ved forbedringer, der gør ejendommer, tidssvarende (det v il s ige , a t  lejlighedernes brugsværdi kommer på højde med nye le jlig h ed e r), må husejeren selv bestemme, hvor høj le jen  skal være -  uden a t tage hensyn t i l  den h id tid ige le je  og uden hensyn t i l  omkosiningerne ved moderniseringen. Lejen skal bare svare t i l  brugsværdien i forhold t i l  lejeniveauet i kommunen for nye le jligh ed er af samme slags og samme beliggenhed. Modemiseringsnævnet har en l i l l e  chance for a t nedsætte le jen . Nemlig hvis der. overstiger det beløb, som på det nævnte grundlag kan anses for rim elig t, når man betrag te r  lejlighedens s tø r re lse , indretning, udstyr og kval i t e t .  -  Hvis ejendommen er g jo rt tidssvarende ved kun a t forbedre nogle enkelte punkter, er der ikke ta le  om a t anvende disse reg ler; så gælder i  s tedet regler om store e lle r  små moderniseringer. -  Det udvalg i fo lketinge t, der behandlede loven, fo rudsatte , a t boliganvisningsudvalgene skulle medvirke t i l ,  a t le je re , der udsættes for sådanne omfattende moderniseringer, og som får svært ved a t klare
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huslejen (også selv om de få r b o lig sik ring ), få r andre le jlig h ed e r, der passer t i l  familiens s tø rre lse  og pengepung.
En s to r modernisering er er, forbedring, hvor le je fo rh ø je l
sen sammenlagt med forhøjelsen for forbedringer lavet e fte r  1/1 1967, overstig er 25% af h id tige le je . Lejeforhøje lsen  gælder kun, hvis enten moderniseringsnævnet er b levet spurgt, før husejeren er begyndt på forbedringen, og det har men:, a t det ikke kunne modsætte sig  forbedringen -  e l le r  hvis 75% af de le je re , der få r forbedringerne, er gået ind fo r forbedringen. Moderniseringsnævnet kan modsætte sig  forbedringer (det skal spørge le jerne fø r s t) ,  hvis forbedringerne er uhensigtsmæssige på grund af husets a lder, beliggenhed og stand, e l le r  hvis forbedringerne ik ke v il  give en passende forøgelse af busets brugsværdi.Hvis husejeren sender moderniseringsnævnet e t fu ld t gennemarbejdet projektm at.eriale med opgørelse over de beregnede udgifter og den ønskede le je fo rh ø je lse , skal nævnet bestemme, hvor sto r_ lejefo rhø jelsen  skal b live - endnu in den arbejdet er udført; det er en forudsætning, a t tegninger og beskrivelser fø lges. Lejeforhøjelsen skal modsvare den øgede brugsværdi. Forhøjelsen kan fø rs t træde i k raft 
6 måneder e f te r ,  at le je ren  har fåe t besked.
Man har se t boligspekulanter opkøbe buse for a t modernisere dem og le je  ud t i l  skyhøje p r is e r . Derfor er det blevet bestemt, a t hvis en h usejer, der sender sine tnodernise- ringsplaner t i l  moderniseringsnævnet, ikke har haft ejendommen i  mindst 3 å r , kan nævnet udsætte forbedringen t i l  der er gået 5 år e f te r  overtagelsen.Men husejeren har ikke p lig t t i l  a t fo rtæ lle , hvornår han har købt ejendommen, og nævnet har ikke p lig t t i l  a t undersøge det. Og desuden kraves d et, a t mindst halvdelen af le je rne s k r i f t l ig t  beder om udsæ ttelse. Det kan de gøre, selv  om forbedringen både er rim elig og hensigtsmæssig. Moderniseringsnævnet må ikke træ ffe nogen afgørelse uden a t have hørt såvel husejers som le je res  synspunkter.
Ved små moderniseringer kan husejeren forlange le jeforhøje ls e  -  men det er huslejenævnet, der afgør s tø rre lsen . Huslejenævnet skal også a l t id  høre begge p arter .
Husejeren kan låne penge i  Grundejernes Investeringsfond t i l  in s ta l la t io n  af centralvarme (e lle r  anden forbedring
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(22)
af v a n d in s ta lla tio n e n ) , t i l  varm eisolering, forbedring af sanitære forhold, forbedring af køkkener og andre forbedringer, der væ sentligt forøger ejendommens brugsværdi - men kun hvis forbedringen og udgifterne er rim elige, og e- jendonmen bagefter v il være velegnet t i l  benyttelse gennem længere t id .
Hvis husejeren få r sådan e t lån , skal der tages hensyn t i l  rentesatsen , når huslejen (den forhøjede) fa stsæ ttes . Modern iseringsfo rhø jelser medregnes ikke, når der skal sættes penge af t i l  den indvendige vedligeholdelse.

Af pladsmæssige grunde har vi ikke skrevet om indvendig cg udvendig vedligeholdelse, om opsigelse e l le r  andre af de problemer, der er af betydning for os le je re . -  De, der synes, det er er. god idé a t s lu t te  sig  sammen for at løse dem, kan mødes i  Thorsgade 7 o .g . onsdag den 7 . juni k l .20 .00 . Der skal vi d rø fte , hvordan v i skal gøre det. Vi, som har skrevet d e tte  indlæg, hjælper de nuværende grupper, når det e r nødvendigt. Vi v i l  også være parat t i l  a t  hjælpe iejergruppen tned ju rid isk e  spørgsmål, når den behøver d et. Venlig h ilsen  fra juristgruppen

Husk!'.! Møde den 29.5  k l .  19.30 på Rådmandsgades skole -(om vuggestuer, børnehaver, frtidshjem , dagcentre, gadeforeninger og gårdrydninger ) .

Husk!!! Møde onsdag den 7 . juni k l .  2o.oo 
i Thorsgade 7 o .g .

(om lejerproblem er).

(23)
HVAD M ED  F R E M T ID E N ?

Vi e r henvist t i l  hinandens hjælp, hvis vi v il  have ordentlige  forhold her i  Røde Rose.
Staten og kommunerne skal varetage vores fæ lles in te re s se r, men da vi lader dem gøre det på grundlag af loven om den private ejendomsrets ukrænkelighed, kan de ikke gøre det godt endnu.
Derfor er vi henvist t i l  a t k lare os med in teresseorgan isationer som de p o litisk e  p a r t ie r , samt arbejder- og arbejdsgiverforeninger, le je r -  og grundejerforeninger, osv. Men arbejderpartierne løber med tom snak for tiden, for de har ikke set sig  i  stand t i l  a t  s tø t te  os, når vi har bedt dem om det. På samme måde med de andre kamporganisationer.
Så længe man lader disse forhold bestå , er v i henvist t i l  at k lare  os med den s tø t te ,  vi kan få af hinanden fra  sag t i l  sag. Derfor er vort problem, hvordan vi skal bære- osad med at give hinanden dan.
Her i  Røde Rose, som andre steder, kan v i kun komme t i l  a t hjælpe hinanden, hvis v i kan træffes og komme i  forbindelse med andre. Derfor skal vi have e t sted , hvor v i kan mødes, og e t blad, vi kan nå frem t i l  a l le  i  k vartere t med.
Vi har begge dele. Stedet har vi i Thorsgade 7 over gården, og der er remedierne t i l  bladet også. Det koster i -  m idlertic ikke kun tid  a t få det hele t i l  a t-køre, men også penge. H id til har vi været en del om det fø rs te , men færre om det s id s te .Det e r ikke holdbart i  længder.Derfor beder vi dem, der v il  hjælpe iaed tingene i  rummet (regnskab, information, skrivning, trykning osv.) om enten at komme med t i l  det møde, hvor vi skal snakke om le jerproblemer d. 7 . juni k l. 20 , e l le r  komme op og snakke en af de dage, der er nogen på "kontoret" -  medens v i beder dem, der v il  hjælpe med økonomien ( frimærker, husleje , varme, te lefon, papir osv.) om a t sætte l id t  ind på den postkonto, vi har lavet t i l  formålet: giro 177942 "Røde Rose", Thorsgade 7 over gården, 2200 N, -  ev t. hver måned. På samme måde som runnet og remedierne er det, er 
regnskabet åbent for a l le  Røde Roses beboere - hver t i r s dag, onedag, torsdag mellem k l. 18 og 20.

 TAGENieviU
Her i RØDE ROSE

er vi 14.500 mennesker - det er flere end i H illerød, e l le r  lige så mange som i Brøndbyernes kommune - og vi har
af offentlige_legepladser kun een, hvor der e f te r  normerne skulle være 5* af hjemmelegepladser og opholdsarealer næ- 5 tin - ingen7~seIvom der~IScaI være i a lle  k a rree r.af vuggestuer 3 + 1  kommunal, medens der SkuIIe_være 8 alene for vores kvarter, a f børnehaver 3 + 1  kommunal, medens der sKuIIe- være 10. af fritidshjem  og -klubber er der 1 + 1  der 3ækker- hele ydre- FJørri!5ro; hvor der skulle være 5.af ungdomsklubber een for hele ydre Nørrebro midinl- 3er_liculle være 3 alene her hos os. og in te t dag- og aftencenter for ældre,selvom~3er_bor- mire- en3 3000 pensionister her i Røde Rose-kvarteret.

NOTKREtSVlOOAVE.

Vi der er gået i  gang med at re tte  op på forholdene indbyder t i l  møde på:
Rådmandsgades Skole

MA N D A G  d. 29 MAJ
kl 19.3o____________ _

Hvor vi v il  redegøre for vores h idtidige arbejde og opfordre t i l  a t s lu tte  sig  t i l  grupperne.

Særligt møde om moderniserings- og lejeproble-
mer 1: FÆLLESLOKALET for RØDE ROSE ONSDAG d. 7 . juni k l. 20.oo 

thorsgade 7 o.g. t l f  ÆG 11.4oo åbent tirsdag,onsdag,torsdag 18-2o
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T U  b e b o e r n e  i  e je n d o m m e n e  TAGENSVEJ 7 3  -  7 7  6 / 1 - 1 9 7 1

b a l d e r s g å d e  7 0  -  7 6  

b a l d e r s  p l a d s  2 - 6  

ÆGIRSGADE 6 7  -  7 3

F o r  e t  p a r  n å n é é e r  s i d e n  o m d e l t e s  i  v o r  b y d e l  e n  t r y k s a g  m ed o p l y s n i n g e r  

om f re m g a n g s m å d e  v e d  g å r d r y d n i n g e r .  E n k e l t e  s t e d e r  p å  N ø r r e b r o  ( F l o r s g a d e  

1 - 5  o g  T h o r s g a d e  3 - 1 3 )  h a r  b e b o e r n e  g e n n e m f ø r t  s å d a n n e  æ n d r i n g e r ,  o g  som  

e t  r e s u l t a t  a f  2 m ø d e r  i  n o v e m b e r  p å  R å d m a n d s g a d e  S k o l e  e r  b e b o e r n e  i  6 f o r 

s k e l l i g e  e je n d o m s k o m p le k s e r  m e l l e n  T a g e n s v e j  o g  N ø r r e b r o g a d e  b e g y n d t  a t  a r 

b e j d e  f o r  l i g n e n d e  f o r b e d r i n g e r ,  d e r  n u  e f t e r  d e n  n y e  s a n e r i n g s l o v  a f  1 9 6 9  

k a n  g e n n e m f ø r e s  a f  k o m m u n e n . X v o r t  o m r å d e  e r  d e t  d o g  f o r e l ø b i g  e n  b e t i n 

g e l s e ,  a t  e t  s t ø r r e  a n t a l  a f  e n  k a r r é s  b e b o e r e  a n s ø g e r  om d e t .

U n d e r t e g n e d e  b e b o e r e  i  v o r  k a r r é  s ø g e r  v e d  d e t t e  b r e v  a t  komme i  k o n t a k t  

m ed f o l k ,  d e r  l i g e s o m  v i  f i n d e r ,  a t  g å r d a r e a l e m e  h o s  o s  b u r d e  u d n y t t e s  

b e d r e *

D en  t æ t t e  t r a f i k  p å  T a g e n s v e j  o g  Æ g i r s g a d e  g ø r  g a d e r n e  t i l  e t  m e re  o g  m e re  

f a r l i g t  o g  u b e h a g e l i g t  o p h o l d s s t e d  f o r  s å v e l  b ø r n  som  v o k s n e ,  o g  v i  m e n e r ,  

a t  d e r  v e d  e n  n e d r i v n i n g  a f  p l a n k e v æ r k e r  o g  g a m le  s k u r e  k u n n e  s k a b e s  e t  

s t p r t . , s a n i l e t " r a r e a l ,  d e r  k u n n e  i n d r e t t e s  t i l  a l l e  b e b o e r e s  t i l f r e d s h e d .  V i  

h a r  f o r b i n d e l s e  m ed a r k i t e k t e r ‘o g  a r k i t e k t s t u d e r e n d e ,  d e r  e r  r e d e  t i l  a t  

g i v e  r å d  om , h v o r l e d e s  g å r d e n  k a n  i n d r e t t e s ,  H v i s  t i l s t r æ k k e l i g  m a n g e  v i 

s e r  i n t e r e s s e  f o r  d e t  f o r b e r e d e n d e  a r b e j d e ,  v i l  v i  a r r a n g e r e  e t  m ø d e , h v o r  

v i  v i l  k u n n e  d i s k u t e r e  u d f o r m n in g e n  a f  e t  s k i t s e f o r s l a g .

T i l  d e  sm å  b ø r n  v i l  d e r  k u n n e  i n d r e t t e s  e t  f r e d e l i g t ,  r e n t  o g  s o l f y l d t  om

r å d e .  De s t ø r r e  b ø r n  v i l  k u n n e  f å  l e g e r e d s k a b e r  o g  l e g e h u s .  De v o k s n e  v i l  

k u n n e  f å  f r i t i d s a r e a l  m ed b o r d e  o g  b æ n k e , h v o r  m an  v i l  h a v e  l y s t  t i l  a t  

o p h o l d e  s i g v  A l l e  v i l  k u n n e  f å  b e d r e  b e t i n g e l s e r ,  e n d  v i  h a r  i  d a g .  K ik  

u d  a f  v i n d u e t  o g  s e ,  h v o r d a n  d e t  s t å r  t i l  n u i i ! I
K om m unen s k a l  i n d e n  X . a p r i l  t a g e  s t i l l i n g  t i l ,  h v i l k e  p r o j e k t e r  d e r  s k a l  

g e n n e m f ø r e s  i  d e t  kom m ende  å r .  V i  s k u l l e  d e r f o r  g e r n e  h a v e  e n  a n s ø g n i n g  

m ed  e t  s t o r t  a n t a l  u n d e r s k r i f t e r  i n d s e n d t  i n d e n  d e n n e  d a t o .  B e b o e r e ,  d e r  

h a r  l y s t  t i l  a t  d e l t a g e  i  d e t  f o r b e r e d e n d e  a r b e j d e  e l l e r  g e r n e  v i l  h ø r e  

m e re  om p l a n e r n e ,  i n d b y d e s  t i l  e n  u f o r m e l  sa m m e n k o m st h o s  KJELD FLENSBURG, 

ÆGIRSGADE 7 3 .  5 .  SAL TH. ONSDAG DEN 2 0 .  J aNUaR K L . 2 0 . 0 0 .

V e n l i g  h i l s e n  

T o r b e n  o g  K a r i n  M ø l l e r ,  B a l d e r s g a d e  7 6 ,  1 .  s a l  

J e n s  0 .  H e n r i k s e n ,  T a g e n s v e j  7 5 ,  5 .  s a l .

E l s e  M a r i e  K j e r k e g a a r d  o g  K j e l d  F l e n s b u r g ,  Æ g i r s g a d e  7 3 , 5 .  s a l

1

1 6 .  j u n i  1 9 7 1

T i l  K ø b e n h a v n s  M a g i s t r a t  
4 .  a f d .
R å d h u s e t

V e d l a g t  t i l l a d e r  e n  k r e d s  a f  b e b o e r e  i  k a r r é n r .  BK 4 3 0  s i g  a t  f r e m s e n d e  a n 
d r a g e n d e  om  g å r d r y d n i n g  i  v o r  k a r r é .

V i  b e d e r  D em  v e n l i g s t  v æ r e  o p m æ r k s o m  p å ,  a t  b ø r n e t a l l e t  h e r  i  k a r r é e n  e r  b l e 
v e t  v æ s e n t l i g t  s t ø r r e  i  d e  s e n e s t e  m å n e d e r .  U n d e r s k r i v e r n e  a f  a n d r a g e n d e t  h a r  
i a l t  6 0  b ø r n  ( u n d e r  1 4  å r ) ,  o g  d e r  f i n d e s  v i s t  e t  p a r  b ø r n  m e r e .  E t  p a r  h u s e 
j e r e  h a r  h e n v i s t  t i l  l e g e m u l i g h e d e r n e  p å  B a l d e r s  P l a d s ,  m e n  v i  b e d e r  D em  t a g e  
i  b e t r a g t n i n g ,  a t  k v a r t e r e t s  b ø r n e i n s t i t u t i o n e r  k u n  h a r  d e n n e  e n e  o f f e n t l i g e  
l e g e p l a d s  t i l  r å d i g h e d ,  k v a r t e r e t  e r  b ø r n e r i g t ,  o g  t r a f i k k e n  i  d e  o m l i g g e n d e  
g a d e r  e r  s å d a n ,  a t  d e t  e r  f o r b u n d e t  m e d  s t o r  r i s i k o  a t  l a d e  d e  m i n d r e  b ø r n  f æ r 
d e s  a l e n e .  E n  b e s k y t t e t  g å r d  m e d  o p h o l d s -  o g  l e g e m u l i g h e d e r  i  u m i d d e l b a r  n æ r 
h e d  a f  b o p æ l e n  v i l  v æ r e  a f  u v u r d e r l i g  b e t y d n i n g  f o r  b ø r n e n e s  t r i v s e l .

S o m  d e t  f r e m g å r  a f  u n d e r s k r i f t e r n e  s t å r  c a  70%  a f  s a m t l i g e  b e b o e r e  i  4  a f  d e  
6  e j e n d o m m e  b a g  h e n v e n d e l s e n .  D e  r e s t e r e n d e  b e b o e r e  i  d e  4  e j e n d o n m e  h a r  e n t e n  
i k k e  v æ r e t  t i l  a t  t r æ f f e  e l l e r  h a r  v æ r e t  u i n t e r e s s e r e d e ,  k u n  n o g l e  e n k e l t e  h a r  
v æ r e t  t o t a l t  a f v i s e n d e .

F r a  d e  t o  e j e n d o m m e  B a l d e r s g a d e  7 2 —7 4  o g  E g i r s g a d e  6 9 —7 1  h a r  d e t  o v e r h o v e d e t  
i k k e  v æ r e t  m u l i g t  a t  f å  n o g e n  u n d e r s k r i f t e r ,  o g  n e d e n s t å e n d e  v i l  v i  t i l l a d e  
o s  a t  g i v e  n o g l e  o p l y s n i n g e r ,  d e r  m å s k e  k a n  f o r k l a r e ,  a t  b e b o e r n e  i  d i s s e  t o  
e j e n d o m m e  h a r  f o r h o l d t  s i g  h e l t  a n d e r l e d e s  t i l  t a n k e n  om  g å r d r y d n i n g .  

B a l d e r s g a d e  7 2 - 7 4  e j e s  a f  K ø b e n h a v n s  B a g e r l a u g  o g  e r  i n d r e t t e t  s o m  s t i f t e l s e  
f o r  æ l d r e  m e d l e n m e r .  I n i t i a t i v t a g e r n e  t i l  d e n n e  h e n v e n d e l s e  t i l  M a g i s t r a t e n  
v a r  p å  f o r h å n d  k l a r  o v e r ,  a t  d e n n e  e j e n d o m ,  s o m  i  m o d s æ t n i n g  t i l  d e  ø v r i g e  e -  
j e n d o m m e  b e s i d d e r  e t  r e t  s t o r t  g r ø n t  o m r å d e  i  g å r d e n ,  v i l l e  h a v e  m i n d s t  u m i d 
d e l b a r  i n t e r e s s e  i  e n  æ n d r i n g .
V e d  s o n d e r i n g e r  b l a n d t  d e  æ l d r e  b e b o e r e  e r f a r e d e  v i ,  a t  d e  i  k r a f t  a f  d e n  s p e 
c i e l l e  b a g g r u n d  f o r  d e r e s  b o s æ t t e l s e  h e r  i k k e  f a n d t ,  a t  d e  v a r  b e r e t t i g e d e  t i l  
a t  t a g e  s t i l l i n g  t i l  æ n d r i n g e r  a f  f o r h o l d e n e .
D a  v i  h a v d e  u d a r b e j d e t  o g  o m d e l t  v o r t  s k i t s e f o r s l a g ,  f i k  v i  k o n t a k t  m e d  v i c e 
v æ r t e n  i  e j e n d o m m e n .  H a n  m e n t e , i  o g  f o r  s i g ,  a t  i d e e n  v a r  u d m æ r k e t ,  m e n  h e n v i 
s t e  t i l ,  a t  b a g e r l a u g e t  k u n  v i l l e  l a d e  a r e a l e t  i n d g å  i  e t  f æ l l e s a r r a n g e m e n t  
m o d  e n  k l æ k k e l i g  e r s t a t n i n g .  B r o c h u r e n  f r e m k a l d t e  i ø v r i g t  m a n g e  d i s k u s s i o n e r  
i  k v a r t e r e t ,  o g  v i  h a r  m o d t a g e t  f l e r e  v i d n e s b y r d  o m ,  a t  a d s k i l l i g e  b e b o e r e  i  
s t i f t e l s e n  s e r  p o s i t i v t  p å  p l a n e n  om  g å r d r y d n i n g ,  m e n  i n g e n  Ø n s k e r  ( v o v e r ? )  
a t  u n d e r s k r i v e  a n d r a g e n d e t .

i .  s e p t - .  1 9 7 3 .

T IL  BEBOERNE I KARREEN BEGRÆNSET AF
TA GEN SVEJ, BALDERSGADE, BALDERS PLADS OG ÆGIRSGADE.

E f t e r  e n  h e l  d e l  f æ l l e s m ø d e r  i n d s e n d t e  b e b o e r e  m i d t  i  1 9 7 1  

e t  a n d r a g e n d e  t i l  S t a d s i n g e n i ø r e n s  D i r e k t o r a t  om g å r d r y d 

n i n g  f o r  o v e n n æ v n te  k a r r é .  V e d l a g t  a n d r a g e n d e t  f u l g t e  e n  

a r k i t e k t t e g n e t  p l a n ,  u d a r b e j d e t  a f  b e b o e r n e ,  s a m t  u n d e r s k r i f 

t e r  f r a  f l e r t a l l e t  a f  f a m i l i e r n e  i  k a r r é e n .

E f t e r  e n  d e l  b r e v v e k s l i n g  o g  m ø d e r  m ed 2 .  b y p l a n k o n t o r  h a r  

v i  n u  m o d t a g e t  o m s t å e n d e  b r e v  s a m t  e n  t e g n i n g ,  d e r  p å  g r u n d  

a f  s t ø r r e l s e n  d e s v æ r r e  i k k e  k a n  f r e m s e n d e s  h e r .  T e g n i n g e n ,  

d e r  v i l  k u n n e  s e s  p å  n e d e n n æ v n t e  m ø d e , f ø l g e r  i  s t o r e  t r æ k  

d e n  o p r i n d e l i g e  p l a n ,  som  i  h ø j  g r a d  t i l g o d e s e r  o g s å  d e  æ l 

d r e  o g  b ø r n e n e  i  k a r r é e n .

V i  v i l  d o g  g e r n e  h e r m e d  in d b y d e  t i l  e t  m ø d e , h v o r  v i  a l l e  

k a n  d r ø f t e  p r o j e k t e t  o g  e v e n t u e l t  n å  a t  æ n d r e  p å  d e t ,  s å l e 

d e s  a t  a l l e  k a n  b l i v e  t i l f r e d s e  m ed d e t  e n d e l i g e  r e s u l t a t .  

M ø d e t v i l  b l i v e  t o r s d a g  d e n  2 0 .  s e p t .  k l .  2 0 ,0 0  h o s  E l s e  R o o s  

B a l d e r s  P l a d s  6 , l . s a l .

V i  h å b e r ,  a t  s å  m a n g e  som  m u l i g t  m ø d e r  o p  -  a l t  t y d e r  p å ,  

a t  p r o j e k t e t  v i l  g å  i  g a n g  i  b e g y n d e l s e n  a f  1 9 7 4 ,  o g  d e t  e r  

s å l e d e s  s i d s t e  c h a n c e  f o r  a t  f å  i n d f l y d e l s e  p å ,  h v o r d a n  g å r 

d e n  s k a l  s e  u d  i  f r e m t i d e n .

Med v e n l i g  h i l s e n ,  
p å  A r b e j d s u d v a l g e t s  v e g n e ,

U n d e r t e g n e d e ,  K j e l d  F l e n s b u r g ,  E g i r s g a d e  7 3 , 5  t h .  (T A  8 6 6 5 )  k o n t a k t e d e  e f t e r  
b e s l u t n i n g  p å  b e b o e r m ø d e  1 8 . m a j  o l d e r m a n d e n  f o r  b a g e r l a u g e t ,  h e r r  R e s t r u p  C a r  
s t e n s e n ,  f o r  a t  s ø g e  a r r a n g e r e t  e t  m ø d e ,  h v o r  r e p r æ s e n t a n t e r  f o r  b e b o e r n e  k u n 
n e  d r ø f t e  s p ø r g s m å l e t .  O l d e r m a n d e n  m e n t e  i m i d l e r t i d  i k k e ,  a t  d e r  v a r  n o g e n  g r u n d  
t i l  a t  h o l d e  e t  s å d a n t  m ø d e ,  d a  m a n  i  l a u g e t  h a v d e  s e t  p l a n e n .  " V i  e r  i k k e  i n 
t e r e s s e r e d e " ,  u d t a l t e  h a n  o g  h e n v i s t e  t i l ,  a t  l a u g e t s  e j e n d o m  h a v d e  d e t  s t ø r 
s t e  a r e a l  i  k a r r é B K  4 3 0  -  h a n  f a n d t  i ø v r i g t ,  a t  b ø r n e n e  m å t t e  k u n n e  b e n y t t e  
l e g e p l a d s e n  p å  B a l d e r s  P l a d s .

V o r  v u r d e r i n g  e r ,  a t  l a u g e t  f ø r s t  o g  f r e m m e s t  s e r  ø k o n o m i s k  p å  s p ø r g s m å l e t .
V i  h a r  i k k e  h ø r t  n o g e n  a r g u m e n t e r  om  f o r r i n g e l s e  a f  v i l k å r e n e  f o r  d e  æ l d r e  b e 
b o e r e  i  s t i f t e l s e n ,  o g  d e r  s y n e s  b l a n d t  d e  æ l d r e  a t  v æ r e  e n  f o r s t å e l s e  a f ,  a t  
e n  g å r d r y d n i n g  v i l  k u n n e  m e d v i r k e  t i l  a t  b r y d e  d e r e s  i s o l a t i o n .

E g i r s g a d e  6 9 - 7 1  e j e s  a f  b r æ n d s e l s h a n d l e r  L .  P .  L a r s e n ,  d e r  b o r  i  e j e n d o m m e n .  
E f t e r  b e b o e r m ø d e t  d e n  1 8 .  m a j  s ø g t e  v i  k o n t a k t  m e d  h e r r  L a r s e n ,  d e r  b e b r e j d e 
d e  o s  m e g e t ,  a t  v i  i  d e t  i n d l e d e n d e  a r b e j d e  i k k e  h a v d e  i n t e r e s s e r e t  o s  f o r  e -  
j e r n e s  s y n s p u n k t e r .  H a n  g a v  u d s e e n d e  a f ,  a t  s å f r e m t  v i  f r a  s t a r t e n  h a v d e  f o r 
h a n d l e t  m e d  h a m ,  v i l l e  h a n  h a v e  v æ r e t  p o s i t i v .  D e n g a n g  h a v d e  v i  i k k e  h a f t  b r u g  
f o r  h a m ,  d e r f o r  s å  h a n  i n g e n  a n l e d n i n g  t i l  a t  s t ø t t e  o s .
B e b o e r n e  i  h e r r  L a r s e n s  e j e n d o m  h a r  i n g e n  b ø r n .  D e t  e r  i k k e  m u l i g t  f o r  o s  a t  
v u r d e r e ,  o m  d e t  e r  d e n n e  o m s t æ n d i g h e d  e l l e r  e j e r e n s  h o l d n i n g ,  d e r  h a r  b e v i r k e t ,  
a t  b e b o e r n e  u d e n  u n d t a g e l s e  h a r  a f h o l d t  s i g  f r a  a t  t a g e  s t i l l i n g  t i l  p l a n e r n e ,  
s o m  h a r  v æ r e t  d r ø f t e t  i  k a r r é e n  i  f l e r e  m å n e d e r .

D e t  e r  v o r t  h å b ,  a t  d e n n e  r e d e g ø r e l s e  f o r  d e  l o k a l e  f o r h o l d  v i l  k u n n e  v æ r e  a f  
v æ r d i  f o j r  M a g i s t r a t e n s  b e h a n d l i n g  a f  v o r t  a n d r a g e n d e .  S å f r e m t  D e  s k u l l e  ø n s k e  
d e t ,  v i l  r e p r æ s e n t a n t e r  f o r  u n d e r s k r i v e r n e  m e g e t  g e r n e  k o m m e  t i l  s t e d e  v e d  e t  
p e r s o n l i g t  o ø d e ,  h v o r  s k i t s e n  k u n n e  d r ø f t e s  o g  y d e r l i g e r e  o p l y s n i n g e r  k u n n e  
g i v e s .

m e d  v e n l i g  h i l s e n  
f o r  u n d e r s k r i v e r n e

3a 3b
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STADSINGENIØRENS DIREKTORAT
BYPLANKONTORET 2. BTPLANAFDEUNG 
FARVERGADE 25 14*3 KØBENHAVN K

T i l  h r .  K j e l d  F l e n s b u r g  

Æ g i r s g a d e  7 3 ,  5 -  s a l

2 2 0 0  K ø b e n h a v n  N .

D. 3 0 NOY. 1972
I.«". BK 4 3 0 .

V e d r ø r e n d e  k a r r e e n  b e g r æ n s e t  a f  B a l d e r s g a d e ,  T a g e n s v e j ,  Æ g i r s g a d e  
o g  B a l d e r s  P l a d s .

O n d e r  h e n v i s n i n g  t i l  t i d l i g e r e  t e l e f o n i s k e  s a m t a l e r  v e d r ø r e n 

d e  o v e n n æ v n te  k a r r é ,  s k a l  s t a d s i n g e n i ø r e n s  d i r e k t o r a t  h e rm e d  

o p l y s e  f ø l g e n d e :

D i r e k t o r a t e t  h a r  h a f t  e n  f o r h a n d l i n g  m ed r e p r æ s e n t a n t e r  f o r  

b a g e r l a w g e t s  s t i f t e l s e ,  d e r  u n d e r  f o r h a n d l i n g e n  o p l y s t e ,  a t  

e je n d o m m e n  v a r  k ø b t  n e t o p  p å  g r u n d  a f  d e n n e  e j e n d o m s  g o d e  o p h o l d s 

å r e  a l  e r ,  o g  a t  m an  i  b e s t y r e l s e n  f ø r s t  o g  f r e m m e s t  f a n d t ,  a t  

m an  h a v d e  p l i g t  t i l  a t  v a r e t a g e  s t i f t e l s e n s  i n t e r e s s e r .  

B a g e r l a u g e t s  s t i f t e l s e  k u n n e  d e r f o r  i k k e  g å  m ed  t i l  e n  o r d n i n g  

om f æ l l e s g å r d ,  s å l e d e s  a t  s t i f t e l s e n  i k k e  h a v d e  s i t  h a v e a r e a l  

u d e l u k k e n d e  t i l  e g e t  b r u g ,  m en m an v a r  i n d s t i l l e t  p å  a t  t a g e  

r i m e l i g t  h e n s y n  t i l  r e s t e n  a f  k a r r e e n s  b e b o e r e ,  o g  s å f r e m t  

d e t  s k u l l e  v i s e  s i g  n ø d v e n d i g t  f o r  a t  o p n å  t i l f r e d s s t i l l e n d e  

p r o j e k t  f o r  d e n  ø v r i g e  d e l  a f  k a r r e e n ,  v a r  m an  i n d s t i l l e t  p å  

a t  a f g i v e  m in d r e  a r e a l  f o r  e t a b l e r i n g  a f  f . e k s .  t ø r r e p l a d s e r  m .v .  

S p ø r g s m å l e t  v i l l e  b l i v e  f o r e l a g t  p å  e t  b e s t y r e l s e s m ø d e  i  b a 

g e  r  l a n g e  t ,  h v o r e f t e r  d e r  v i l l e  b l i v e  s e n d t  s t a d s i n g e n i ø r e n s  

d i r e k t o r a t  e t  s k r i f t l i g t  s v a r ,  h v i l k e t  n u  e r  m o d t a g e t .

D e t  u n d e r  f o r h a n d l i n g e n  i n d t a g n e  s t a n d p u n k t  e r  g o d k e n d t  a f  b a 

g e r l a u g e t s  b e s t y r e l s e .

O n d e r  h e n s y n  t i l  a t  D e r e s  l e g e p l a d s p r o j e k t  i  d e t  v æ s e n t l i g e  

f ø l g e r  e t  a f  b a g e r l a u g e t s  k r a v ,  n e m l i g  k r a v e t  om i k k e  a t  f å  

l e g e p l a d s  i n d  p å  s t i f t e l s e n s  a r e a l e r ,  e r  s a g e n  n u  s e n d t  t i l  

s t a d s g a r t n e r e n s  k o n t o r  t i l  u d t a l e l s e  o g  e v e n t u e l  o m a r b e j d e l s e  

a f  p r o j e k t e t .

STADSINGENIØRENS DIREKTORAT 3 0 HOV. 1972
BK *»30.

H e r e f t e r  v i l  s a g e n  e f t e r  f o r n y e t  f o r h a n d l i n g  m od b a g e r l a u g e t s  

s t i f t e l s e  b l i v e  i n d s t i l l e t  t i l  m a g i s t r a t e n  t i l  a f g ø r e l s e  a f  

d e t  p r i n c i p i e l l e  s p ø r g s m å l ,  f o r  s å v i d t  d e r  i k k e  f i n d o s  e n  

l ø s n i n g ,  d e r  b å d e  k a n  t i l f r e d s s t i l l e  k a r r e e n s  ø v r i g e  b e b y g 

g e l s e s  k r a v  t i l  r i m e l i g e  o p h o l d s a r e a l e r ,  o g  som  k a n  t i l t r æ 

d e s  a f  b a g e r l a u g e t s  b e s t y r e l s e .

P . a .  a .

Å  )
A . K i r k e b y . /

5 a 5b

STADSINGENIØRENS DIREKTORAT
BYPLANKONTORET 2. BYPLANAFDELING

F r .  E l s e  R o o s  

B a l d e r s  P l a d s  6 

2 2 0 0  K ø b e n h a v n  N.

- 7 AUS. 1973
j.* r . BK 4 3 0 .

U n d e r  h e n v i s n i n g  t i l  s k r i v e l s e  a f  8 / 2  1 9 7 3  f r a  K j e l d  F l e n s b u r g  

s a m t s e n e r e  t e l e f o n i s k  s a m t a l e  m e d  Dem o g  D e r e s  s k r i v e l s e  a f  

1 1 / 5  1 9 7 3  a k a l  m an  o p l y s e  f ø l g e n d e :

T i l  b e l y s n i n g  a f  d e t  p r i n c i p i e l l e  j u r i d i s k e  s p ø r g s m å l  so m  d e n  

o m h a n d le d e  k a r r é  f r e m b y d e r ,  h a r  s t a d s i n g e n i ø r e n s  d i r e k t o r a t  t i l 

s k r e v e t  e j e r e n  a f  e je n d o m m e n  m a t r . n r .  3 1 1 5  U d e n b y s  K læ d e b o  k v a r 

t e r  so m  v e d l a g t e  g e n p a r t  a f  s t a d s i n g e n i ø r e n s  d i r e k t o r a t s  s k r i v e l 

s e  d . d .  m e d  t i l h ø r e n d e  p l a n  n r .  3 5 1 - 4 3 0 - 2 .

D e t e r  s t a d s i n g e n i ø r e n s  d i r e k t o r a t s  h e n s i g t ,  a t  s ø g e  s p ø r g s m å l e t  

a f k l a r e t  v e d  i n d s t i l l i n g  t i l  m a g i s t r a t e n  i  l ø b e t  a f  e f t e r å r e t ,  

i d e t  d e t  b e m æ r k e s ,  a t  a n l æ g s s t o p p e t  h a r  m e d f ø r t ,  a t  a r b e j d e t  

i k k e  h a r  k u n n e t  i v æ r k s æ t t e s  i n d e v æ r e n d e  s o r a n e r .

STADSINGENIØRENS DIREKTORAT
BYPLANKONTORET 2. IYPLANAFOEUNG FARVERGADE 25 14*3 KØBENHAVN K

H r .  l a n d s r e t s s a g f ø r e r  
J . S i m o n s e n  
R å d h u s p l a d s e n  77  
1 5 5 0  K ø b e n h a v n  V .

- 7 AU6. 1973j. BK 430.
TI LEFON 11 M M

V e d r . : B a g e r l a u g e t s  s t i f t e l s e  B a l d e r s g a d e  72  o g  74 »

K a r r e e n  b e g r æ n s e t  a f  Æ g i r s g a d e ,  B a l d e r s  P l a d s ,  B a l d e r s g a d e  
o g  T a g e n s v e j .

U n d e r  h e n v i s n i n g  t i l  t i d l i g e r e  f o r h a n d l i n g e r  i  s t a d s i n g e n i ø r e n s  d i 

r e k t o r a t  f r e m s e n d e s  t i l  D e r e s  o r i e n t e r i n g  t e g n i n g  n r .  3 5 1 * 4 3 0 - 2  v i 

s e n d e  e t  u d k a s t  t i l  a n l æ g g e t  a f  p å g æ ld e n d e  k a r r e ' s  s a m l e d e  f r i a r e a l e r ,  

h v o r v e d  l e g e a k t i v i t e t e r n e  p l a c e r e s  u d e n  f o r  D e r e s  e j e n d o m ,  m e d e n s  

m i d t a r e a l e r n e  a n v e n d e s  so m  o p h o l d s a r e a l .

T i l  D e r e s  o r i e n t e r i n g  v e d l æ g g e s  e n  f o t o k o p i  a f  e n  o p g ø r e l s e  o v e r  a n 

t a l l e t  a f  p e r s o n e r  p å  6 2  å r  o g  d e r o v e r  p r .  1 / 1  1 9 7 2  i n d e n f o r  s a m t l i 

g e  k a r r e e n s  e je n d o m m e .

S t a d s i n g e n i ø r e n s  d i r e k t o r a t  s k a l  a n m o d e  Dem om D e r e s  k o m m e n ta r e r  t i l  

d e n  n æ v n t e  p l a n ,  i d e t  d e t  s k a l  b e m æ r k e s ,  a t  p l a n e n  a l e n e  må b e t r a g t e s  

so m  e n  f o r e l ø b i g  s k i t s e  t i l  b e l y s n i n g  a f  d e  p r i n c i p i e l l e  s y n s p u n k t e r ,  

De h a r  f r e m d r a g e t  u n d e r  f o r h a n d l i n g e r n e .

S å f r e m t  De m å t t e  ø n s k e  e n  f o r h a n d l i n g  i  a n l e d n i n g  a f  u d k a s t e t  t i l  

f æ l l e s a n l æ g g e t ,  v i l  a f t a l e  h e ro m  k u n n e  t r æ f f e s  p å  t e l e f o n  1 5  3 8  0 0 ,  

l o k a l  4 7 0  ( i n g e n i ø r  T h a l e ) .

6 7
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T i l  b e b o e r n e  i  e je n d o m m e n e  : O d in s g a d e  2 - 6

O d in s  T v æ r g a d e  2 - 6  

P .D .  L e v e  a l l e  1 - 5  

J a g t v e j  1 1 9 - 1 2 5

E n g a n g  i  v i n t e r  b l e v  i  v o r  b y d e l  o m d e l t  ©n t r y k s a g  m ed o p l y s n i n g e r  

om f re m g a n g s m å d e n  v e d  g å r d r y d n i n g e r .  B n k e l t e  s t e d e r  p å  N ø r r e b r o  

{ F l o r s g a d e  1 - 5  o g  T h o r s g a d e  3 - 1 3 )  h a r  b e b o e r n e  g e n n e m f ø r t  s å d a n n e  

æ n d r i n g e r ,  o g  som  e t  r e s u l t a t  a f  2  m ø d e r  i  n o v e m b e r  p å  R å d m a n d s g a 

d e s  s k o l e  e r  b e b o e r n e  i  6 f o r s k e l l i g e  e je n d o m s k o m p le k s e r  m e l le m  

T a g e n s v e j  o g  N ø r r e b r o g a d e  b e g y n d t  a t  a r b e j d e  f o r  l i g n e n d e  f o r b e d r i n 

g e r ,  som  n u  e f t e r  d e n  n y e  s a n e r i n g s l o v  a f  1 9 6 9  k a n  g e n n e m f ø r e s  a f  

ko m m u n e n . I  v o r t  o m r å d e  e r  d e t  d o g  f o r e l ø b i g  e n  b e t i n g e l s e , a t  e t  

s t ø r r e  a n t a l  a f  e n  k a r r é s  b e b o e r e  a n s ø g e r  om d e t .

U n d e r t e g n e d e  b e b o e r e  i  v o r  k a r r é  s ø g e r  v e d  d e t t e  b r e v  a t  komme i  

k o n t a k t  m ed a n d r e  b e b o e r e ,  d e r  l i g e s o m  v i  f i n d e r ,  a t  g å r d a r e a l e r n e  

h o s  o s  b u r d e  u d n y t t e s  b e d r e .  D en  t æ t t e  t r a f i k  i  o m r å d e t  g ø r  g a d e r n e  

t i l  e t  m e re  o g  m e re  f a r l i g t  o g  u b e h a g e l i g t  o p h o l d s s t e d  f o r  b å d e  b ø r n  

o g  v o k s n e ,  o g  v i  m e n e r  a t  d e r  v e d  e i \ .  n e d r i v n i n g  a f  p l a n k e v æ r k e r ,  

g a m le  s k u r e  o g  f a b r i k s b y g n i n g e r  ( i k k e  d e  b e b o e d e  a r e a l e r )  i  d e  2  s t o 

r e  g å r d e  v i l  k u n n e  s k a b e s  e t  s a m l e t  a r e a l ,  som  k u n n e  i n d r e t t e s  t i l  

a l l e  b e b o e r e s  t i l f r e d s h e d .  V i  h a r  f o r b i n d e l s e  m ed a r k i t e k t e r  o g  a r 

k i t e k t s t u d e r e n d e ,  som  e r  r e d e  t i l  a t  g i v e  r å d  om , h v o r l e d e s  g å r d e n  

k a n  i n d r e t t e s . H v i s  t i l s t r æ k k e l i g  m a n g e  v i s e r  i n t e r e s s e  f o r  d e t  f o r 

b e r e d e n d e  a r b e j d e ,  v i l  v i  a r r a n g e r e  e t  m ø d e , h v o r  v i  v i l  k u n n e  d i s k u 

t e r e  u d f o r m n in g e n  a f  e t  s k i t s e f o r s l a g .  D e r  v i l  k u n n e  i n d r e t t e s  e t  

l e g e s t e d  f o r  d e  sm å  b ø r n  o g  e t  f o r  d e  s t ø r r e ,  s a m t i d i g  k a n  d e r  i n d 

r e t t e s  e n  h y g g e k r o g  m ed b o r d e  o g  b æ n k e  t i l  d e  v o k s n e .  A l l e  v i l  f å  

b e d r e  b e t i n g e l s e r  e n d  v i  h a r  i  d a g .

F o r  a t  a l t  d e t t e  k a n  b l i v e  t i l  n o g e t ,  s k a l  v i  i n d s e n d e  a n s ø g n i n g  t i l  

kom m unen  o g  h e l s t  m ed s å  m a n g e  u n d e r s k r i f t e r  som  m u l i g t .

B e b o e r e ,  d e r  h a r  l y s t  t i l  a t  d e l t a g e  i  d e t  f o r b e r e d e n d e  

a r b e j d e  e l l e r  g e r n e  v i l  h ø r e  m e re  om p l a n e r n e ,  i n d b y d e s  

t i l  e n  u f o r m e l  s a m m e n k o m st

K u r t  P i e s s  ,  ,
P .D .L ø v s  a l l e  1 *  x v

TIRSDAG D . 1 .  JU N I 

KLOKKEN 1 9 .3 0

p i  r JLd m a k d s g a ie s  s k o l e

L i s  C h r i s t o f f e r s e n  
O d in s g a d e  6 , 4 .

MØDE I  THORSGADE 7* o v e r  g å rd e n  -  ONSDAG D. 1 6 . JU N I, KLOKKEN 1 9 .0 0  

OM GÅRDRYDNINGEN 

I  KARREEN ODINSGADE -  ODINS TVÆRGADE -  JAGTVEJ -  P .D . LOVS ALLF

En g ru p p e  b e b o e r e  i  k a r r e e n  a f h o l d t ,  e f t e r  a t  e n  ra o d o in d b y d c lo o  v a r  

b l e v e t  o m d e lt ,  mede p å  R ådm andsgade 3 s k o le  d .  1 . 6 .

På  m odet t a l t e  v i  b l . a .  om p r o b le m e r n e  i  f o r b i n d e l s e  med d e  s t o r e  v a r k -  

s t e d s b y g n in g o r  d o r  l i g g o r  i  g å r d e n .  V i b l e v  e n ig o  om a t  k o n ta k t e  kommu

n e n  f o r  a t  f å  d o n s  i n d s t i l l i n g  t i l  a t  e rh v e r v e  og  n e d r iv e  d i s s e  .b y g n in 

g e r .

H e ru d o v e r  t a l t e  v i  om a t  v i  s e l v  v i l l e  b e g y n d e  a l l e r e d e  n u  i  sommer med 

a t  i n d r e t t e  g å rd e n e  mod ODINS TVÆRGADE og  P .D . LOVS ALLE s å l e d e s ,  a t  

d i s s e  v i l l e  kunne  i n d r e t t e s  t i l  o p h o ld  og  l e g  f o r  v o k sn e  og  b ø r n .  I  d e n 

n e  f o r b i n d e l s e  v i l l e  v i  k o n ta k t e  de  e n k e l t e  e j e r e  f o r  a t  f å  d e * e s  t i l 

l a d e l s e  og e v e n t u e l l e  s t o t t o  t i l  a t  i n d r e t t o  en  f a l l e s  g å rd  f o r  d e  n a r -  

m e s te  e jendom m e. G ård en  p å  h j ø r n e t  a f  J a g t v ø j  og  O d in a g ad o  o r  i n d t i l

v æ r k s te d s b y g n in g e r n e  e r  r e v e t  n e d  d e s v a r r e  a f s k å r e t  f r a  a t  f å  k o n ta k t  t i l

do  a n d re  g å r d e .

S a m tid ig  med a t  v i  d r ø f t e d e  d e  f o r s k e l l i g e  m u lig h e d o r  f o r  e t  f å  g å rd e n  

r y d d e t ,  b e g y n d te  v i  o g s å  a t  s e  p å  h v a d  d e t  k u n n e  v a r e  f o r  n o g le  t i n g  v i  

s k u l l e  s e  p å ,  f o r  a t  d e n  n y e  g å rd  s k u l l e  b l i v o  e t  g o d t  s to d  a t  v a r e  f o r  

a l l e  p a r t o r .

Og h e r  e r  s å  n o g le  a f  d e  p u n k te r  v i  f a n d t  f ro m  t i l  p å  m ødet i 

F ø r s t  s k r a l d e s p a n d e n e  som v i  må s e  a t  f å  a n b r a g t  i  e t  f a l l o s  a f l u k k e ,  

med p o r g o la  e l l e r  l i g n .  o v e r ,  s å  do ik k e  s o s  f r a  v i n d u e r n e .  D e t to  r i l  

d e l s  b e ty d e  a t  do  f y l d e r  m in d re  en d  n u  o g  d e l s  a t  s t ø j o n  ved  tø m n in g e n  

b l i v e r  m in d ro .
E t e l l e r  f l e r e  s k u r e  ( h a l v t a g )  t i l  c y k l e r ,  b a rn o v o g n o , le g o r o d s k a b o r  n . v .

V i sn a k k e d o  om e t  o p h o ld s s t o d  f o r  v o k sn e  no d  b o r d o ,  b a n k e ,  b lo m s te r  og

n o g le  t r æ e r  -  e v t .  a r r a n g e r e t  i  e t  l i l l e  a n l a g .

En p l a d s  h v o r  b ø rn e n o  v i l  ku n n e  lo g e  -  og  a t  donne  s k u l l o  v a r e  u d s t y r e t  

mod s a n d k a s s e ,  gyngo  og  k l a t r o a r r a n g e m o n t c r ,  sa m t mod n o g lo  l o g o h u s e .  

a id v id o r o  sn a k k o d c  v i  om o v t .  a t  i n d r e t t e  o s  n o g lo  ho b b y ru m , a t  f å  l u k k o t  

p o r t e n e  mod J a g t v e j  og  a t  f& b o g y n d t p å  a t  f å  m a lo t  (u d am y k k o t)  g å r d n u r e n o .

2a

2 6 . 6 . 1 9 7 1 .

T i l  m a g i s t r a t e n s  f j e r d e  a f d e l i n g .

B e b o e r n e  i  k a r r e  n r  9-“«6 , J a g t v e j  -  O d in s g a d e  -  O d in s  T v æ r g a 

d e  -  P .D . 'L ø v s  A l l é ,  a n m o d e r  h e r v e d  m a g i s t r a t e n  om a t  i n d s t i l 

l e  t i l  b y g n i n g s k o m m i s s i o n e n ,  a t  d e r  i  m e d f ø r  a f  l o v  n r .  1 48  

a f  2 9 / 3  1 9 3 9 ,  b y g g e l o v  f o r  s t a d e n  K ø b e n h a v n ,  som  æ n d r e t  v e d  

l o v  n r  2B6 a f  1 8 / 6  1 9 6 3 ,  S 50  a  f o r e t a g e s  e n  r y d n i n g  a f  k a r 

r é e n s  g å r d e ,  s å l e d e s  a t  d e n  t i l  e je n d o m m e n e  m a t r . n r .  3 1 9 3  

o g  3 9 7 9  U .K . h ø r e n d e  v æ r k s t e d s b y g n i n g  n e d r i v e s ,  s k u r e  o g  p l a n 

k e v æ r k e r  f j e r n e s ,  o g  g å r d r u m m e t  u d læ g g e s  t i l  o p h o l d s a r e a l  

f o r  k a r r é e n s  b e b o e r e .

D e n n e  a n m o d n in g  e r  v e d t a g e t  p å  e t  b e b o e r m ø d e , h v o r i  d e l t o g  

r e p r æ s e n t a n t e r  f o r  18  h u s s t a n d e ,  d . 1 6 . 6  1 9 7 1 .  De i k k e - r e p r æ -  

s e n t e r e d e  h u s s t a n d e  h a r  p å  f o r e s p ø r g s e l  m ed e t  p a r  u n d t a g e l 

s e r  t i l k e n d e g i v e t  d e r e s  t i l s l u t n i n g  t i l  a n m o d n in g e n .

P å  b e b o e r n e s  v e g n e  

K i r s t e n  G a r a s t - N i e l s e n

K o n ta k t  t i l :

M a r io n  H a n s s e n ,
O d in s  T v æ r g a d e  6 , 1  t v

t l f .  ÆG 1 1 3 8 1

E f t e r  m ødot d . 1 . 6 .  tog v i  d e n  4 . 6 .  ud  f o r  a t  sn a k k e  med i n g .  K irk e b y  

i  K øbenhavns m a g i s t r a t s  4» a f d .  om, h v o rd a n  h a n  s å  p å  d e t  a t  r i v e  v æ rd 

s t  e d s h u s e n e  i  g å rd e n  n e d .

Han g a v  u d t r y k  f o r  a t ,  h v i s  ik k e  d e r  s k u l l e  v i s e  s i g  h e l t  e k s t r a o r d in æ r e  

p r o b le m e r ,  v i l l e  h a n  kun n e  s k a f f e  d e n  n ø d v e n d ig e  b e v i l l i n g  t i l  e k s p r o 

p r i a t i o n e n  a l l o r e d o  i  å r  -  h v o r n å r  h a n  s å  v i l l e  kun n e  s t a r t e  n e d r i v n i n 

gen. Y i l l o .  a fh a n g o  a f  h v o r  lem g  o p s i g e l s e s f r i s t  man k u n n e  b l i v e  e n ig o  om 

de  e n k e l t e  e rh v e rv s v i rk s o m h e d e r  s k u l l e  h a ' .  Men d e r e f t e r  v i l l o  mon s å  

p åb eg y n d e  og  f ø æ d ig o n la g g e  g å rd e n  i n d e n f o r  e t  å r .

Pongeno  t i l  a n læ g  a f  g å rd e n  læ g g e s  ud  a f  kommunen og  b l i v e r  d e r e f t e r  sam 

e n e n  med u d g i f t e r n e  t i l  d r i f t e n  p å l a g t  do  e n k o l to  e jendom m e. E f t o r  i n g .  K i r 

k e b y  v i l l o  d e n  sum do  e n k e l t e  l e j e r e  s k u l l e  b e t a l o  f o r  g å r r y d n in g o n  h ø j s t  

b l i v e  12 k r .  om m å neden . F o r  a t  f å  b e v i l l i n g e n  f i k  v i  o n d v id o r o  a t  v id o  

a t  v i  s n a r o s t  s k u l l o  f o r f a t t e  og  in d s o n d o  en  a n s ø g n in g  t i l  m a g i s t r a t e n s

4 .  a f d .  p å  K øbenhavns R å d h u s.

V i in d b y d e r  s å  d e r f o r  n u  a l l e  b o b o e ro  i  k a r r o e n  t i l  mødo o n s d a g  d .  1 6 . 

j u n i  k l .  1 9 . 0 0 , f o r  a t  v i  t i l s a m m e n ,  d o i s  k a n  a f f a t t o  a n s ø g n in g o n ,  d o i s  

f o r  a t  ku n n e  u d a rb o jd o  e t  f o r s l a g  t i l  g å r d e n ,  s å  v i  k on  f å  d on  3om v i  v i l  

b a '  d o t ,  o g  ik k e  b a ro  som on t i l f æ l d i g  i n g e n i ø r  in d o  i  kommunen sy n o s  v i  

s k a l  h a '  d e t ,  og  o n d e l ig  f o r  a t  f i n d e  ud  a f  h v a d  v i  o v t .  s k a l  g å  i  g a n g  

med a l l c r e d o  n u  i  som m er.

E f t o r  a t  v i  h a r  u d a r b e j d e t  o t  f o r s l a g  i  f æ l l e s s k a b  v o r  d o t  s å  ta n k e n  a t  v i  

s k u l l o  a k r iv o  u n d o r  a l l e  sammen, s å l e d e s  a t  v i ,  i  d o t  ø j o b l i k  kommunen f o r 

t æ l l e r  o « , a t  d on  h a r  b o v i l l i g e t  p o n g e n o , k on  g å  in d  t i l  i n g .  K irk e b y  og  

v i s e  ham f o r s l o g o t ,  o g  s å  i ø v r i g t  h o ld e  ham f a s t  p å  do l ø f t e r  h a n  h a r  g i 

v e t  o s .
Med v e n l i g  h i l s o n  og  p å  g e n sy n  

o n sd a g  d .  1 6 . j u n i ,  k lo k k e n  19 .0 0

Mogens V ondo lby
P .D . Løvs A l le  3 3 t . t h .

L e i f  P e d e rs e n
O d in s  T væ rgadø  6 , 3 * tv .

J e n s  T ango
O d in s  T væ rgade  6 , 1 .

O lo A ndorson  
O d ins T vo rg ad o  6 , 2 .

B i r g i t  og  J ø r g o n  Jø rg o n s o n  
O d in s  T v o rg ad o  2 ,  s t . t v .

K i r s to n  G a m s t-N ic ls o n  
O d in sg a d o  6 , 5«

K i r s t i r .  og  W illy  S o ro n so n  
O d in s  T v u rg ad o  4 ,  4 .

Lykko og  K u rt P l o s s  
P .D . Lava A llo  1 , 3 .

L Js  C h r i s t o f f ö r s o n  
O d in sg a d o  6 , 4 .

J .  N ie ls o n  
O d in s  T v o rg ad o  2

2b
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BK 9 4 6

KØBENHAVNS MAGISTRAT 
40« AFOEUNG «ADHUSET
1399 K*b#nhovn v., d. 1 5 . d e c e m b e r  1 9 7 1

F r u  M a r l o n  H a n s e n  
O dI n s  T v æ r g a d e  6, 22oo K ø b e n h a v n  N .

I  a n l e d n i n g  a f  D e r e s  s k r i v e l s e  a f  26. j u n i  1 9 7 1  a n g å e n d e  

g e n n e m f ø r e l s e  a f  e n  g å r d r y d n i n g  i  h e n h o l d  t i l  K ø b e n h a v n s  b y g g e l o v  i  

k a r r e e n  b e g r æ n s e t  a f  J a g t v e j ,  P .D .  L ø v s  A l l e ,  O d in s  T v æ r g a d e  o g  0 -  

d i n s g a d e ,  s k a l  m an  m e d d e l e ,  a t  s t a d s i n g e n i ø r e n s  d i r e k t o r a t  h e r t i l  h a r  

o p l y s t  a t  u d g i f t e r n e  i  f o r b i n d e l s e  m ed f j e r n e l s e  a f  2  v æ r k s t e d s b y g 

n i n g e r  v i l  u d g ø r e  c a .  6 0 0 .0 0 0  k r .  s v a r e n d e  t i l  c a .  1 1  -  1 2  £  a f  k a r 

r e e n s  s a m le d e  e j e n d o m s v æ r d i .

D a u d g i f t e r n e  e r  a f  e n  s å d a n  s t ø r r e l s e s o r d e n  a t  m a g i s t r a t e n  

v i l  f i n d e  d e t  r i m e l i g t  a t  d e r  u d a r b e j d e s  e n  l e t  s a n e r i n g s p l a n  m ed h e n 

b l i k  p å  g e n n e m f ø r e l s e n  a f  e n  g å r d r y d n i n g ,  h a r  m an d . d .  o v e r s e n d t  s a 

g e n  t i l  o v e r b o r g m e s t e r e n s  a f d e l i n g .

P. B. V.

R øde  R o s e /  b e b o e r n e  i  k a r r é  9 4 6 ,  O d i n s g a d e ,  O d in s  T v æ r g a d e ,  P .D .L ø v s  

a l l e ,  J a g t v e j  v e d /  M a r i o n  H a n s s e n ,  O d in s  T v æ r g a d e  6 , 1 ,  2 2 0 0  N

N ø r r e b r o  d e n  2 3 . 1 0 . 1 9 7 2 .

T i l  m a g i s t r a t e n s  4 .  a f d e l i n g .

I  s k r i v e l s e  a f  2 5 / 6 / 1 9 7 1  a n m o d e d e  b e b o e r n e  i  k a r r e  9 4 6  om , a t  d e r  

m å t t e  b l i v e  f o r e t a g e t  e n  g å r d s a n e r i n g  i  k a r r e e n .

G ennem  s a m t a l e r  m ed  e m bedsm æ nd  i  b y p l a n k o n t o r e t ,  s t a d s i n g e n i ø r e n s  

d i r e k t o r a t ,  h a r  v i  e r f a r e t ,  a t  v o r e s  a n m o d n in g  n u  b l i v e r  im ø d e k o m m e t.

P å  b e b o e r m ø d e r  h a r  v i  d i s k u t e r e t  g å r d e n s  i n d r e t n i n g ,  o g  v i  e r  kom 

m e t f r e m  t i l  v e d l a g t e  p l a n .  T e g n i n g e n  t i l s i g t e r  a t  f ø l g e  d e  e k s i s t e 

r e n d e  f o r h o l d  i  k a r r e e n .  D e r  e r  s å l e d e s  i k k e  f o r u d s a t  t e r r a i n æ n d r i n -  

g e r ,  i d e t  e k s i s t e r e n d e  t e r r a i n s p r i n g  m e l le m  d e  e n k e l t e  g å r d e  f o r u d 

s æ t t e s  o p t a g e t  i  t r a p p e r  o g  e v e n t u e l t  i  r a m p e r .  -  I  f o r b i n d e l s e  m ed 

n e d r i v n i n g e n  a f  i u d u s t r i e j e n d o m m e r . e  i  g å r d e n s  m i d t e  e r  d e n  s y d l i g e  

f o r u d s a t  t o t a l t  n e d r e v e t  o g  k æ l d e r e n  o p f y l d t  t i l  g å r d n i v e a u ,  m e n s  

d e n  n o r d l i g e  tæ n k e 3  b e v a r e t  t i l  s t u e p l a n  ( r e l a t i v  k o t e  1 2 0 ) o g  u d n y t 

t e t  t i l  c y k l e r ,  b a r n e v o g n e  o g  e v e n t u e l t  h o b b y r u m .

I d e t  v i  h a r  t i l s t r æ b t  a t  u d f o r m e  p l a n e n  s å  r e a l i s t i s k  som  m u l i g t ,  

s e r  v i  d e n  g e r n e  g e n n e m f ø r t .  V i e r  v i l l i g e  t i l  o t d i s k u t e r e  d e n  m e re  

d e t a l j e r e d e  u d f o r m n i n g  o g  i ø v r i g t  r e d e g ø r e  n æ r m e re  f o r  v o r e s  h e n s i g 

t e r .  D e r f o r  f o r e s l å r  v i ,  a t  v i  s n a r e s t  b e l e j l i g t  m ø d e s  m ed Dem.

Med v e n l i g  h i l s e n
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2 3 / 1 0 / 7 2

K æ re m e d b e b o e r e ,

P å  b e b o e r m ø d e t  d e n  1 4 . 9 .  e n e d e s  v i  om a t  g o d k e n d e  a r b e j d s g r u p 

p e n s  f o r s l a g  t i l ,  h v o r d a n  g å r d e n  s k a l  i n d r e t t e s .  D e r  b l e v  n e d 

s a t  e n  n y  a r b e j d s g r u p p e ,  som  s k u l l e  u d a r b e j d e  b r e v  t i l  m a g i s t r a 

t e n ,  o g  som  s k u l l e  h o l d e  m øde m ed  e m b ed sm æ n d en e  o m k r in g  v o r e s  

p l a n e r .  V i h a r  n u  l a v e t  e t  b r e v .  B y g n i n g s k o m m is s io n e n  h a r  g i v e t  

n e d r i v n i n g s p å b u d .  I  ø j e b l i k k e t  f o r h a n d l e r  kom m unen  m ed e j e r n e  

om p r i s e n  f o r  h u s e t  i  g å r d e n .  S t a d s g a r t n e r e n  h a r  l a v e t  e t  f o r 

s l a g  t i l ,  h v o r d a n  g å r d e n  s k a l  s e  u d .  Men v i  h a r  a f t a l t ,  a t  v i  

s e n d e r  v o r e s  t e g n i n g  t i l  b y p l a n k o n t o r e t ,  s å  d e  h a r  d e n ,  n å r  d e  

s k a l  f o r h a n d l e  m ed e j e r n e .  D e r f o r  m å v i  o g s å  s k y n d e  o s  a t  f å  

s e n d t  b r e v e t  t i l  m a g i s t r a t e n .  Vi kom m er r u n d t  o g  s a m l e r  u n d e r 

s k r i f t e r  o n s d a g  d e n  23  o g  t o r s d a g  d . 2 6  m e l le m  k l .  1 9  o g  2 0 .  S k u l 

l e  n o g e n  i k k e  k u n n e  v æ r e  h je m m e  d a ,  k a n  d e  a f l e v e r e  e n  u n d e r* -  ;  

s k r i f t  h o s  H e n r i k  N i e l s e n ,  P .D .L ø v s  A l l e  1 s t .  t h ,  s e n e s t  t o r s 

d a g  a f t e n .  S o n  v i  f o r t a l t e  s i d s t e  å r  -  j æ v n f ø r  m ed b y p l a n k o n t o 

r e t s  b e r e g n i n g e r  -  s k u l l e  v o r e s  a n d e l  u f  u d g i f t e r n e  b e l ø b e  s i g  

t i l / 12  k r  p r .  h u s s t a n d  p r  m å n e d . S t a t  o g  kom m une d e l e r  u d g i f t e r 

n e  t i l  3 e l v e  k ø b e t  o g  n e d r i v n i n g e n .

P å  b e b o e r m ø d e t  b l e v  d e r  o g s å  n e u s a t  e t  f e s t u d v a l g  b e s t å e n d e  a f  

H j ø r d i s  o g  V e r n e r  B r ø n h o lm ,  O d in s g a d e  4 ,;  K u r t  o g  L y k k e  P l e s s ,  P .  

D -L ø v s  A l l e  1 ,  D r i k  L a r s e n ,  J a g t v e j  1 1 9  o g  H . J .  S i g u r d s s o n ,  J a g t 

v e j  1 2 1 ,  o g  W i l l y  S ø r e n s e n ,  O d in s  T v æ r g a d e  4 .  De u n d e r s ø g e r  mu

l i g h e d e n  f o r  a t  l a v e  b e b o e r f e s t  i  b y g n i n g e n  i  g å r d e n .  P e s t e n  

s k a l  læ g g e  o p  t i l  d a n n e l s e  a i ‘ e n  b e b o e r f o r e n i n g .

V i b l e v  e n i g e  om , a t  d e t  v i l l e  v æ r e  r a r t  m ed e n  o p s l a g s t a v l e  i  

h v e r  o p g a n g .  V i h a r  f å e t  e t  a n t a l  f o r æ r e t ,  o g  d e  v i l  b l i v e  s a t  

o p  s n a r e s t ,  n å r  v i c e v æ r t e r / e j e r e  h a r  s a g t  j a .

A r b e j d s g r u p p e n  h a r  sam m en m ed d e  ø v r i g e  g r u p p e r  i  R ø d e  R o s e  væg

r e t  m ed  t i l  a t  s k r i v e  e t  b r e v  t i l  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n  om d i s 

p o s i t i o n s p l a n f o r s l a g e t  f o r  D a g m a r s g a d e o m r å d e t .  D en  3 1 .  l a v e r  l o 

k a l r å d e t  e t  m øde  p å  b i b l i o t e k e t  i  G u ld b e r g s g a d e  om l o k a l e  f o r h o l d .  

Gå e n  t u r  i  T h o r s g u d e  o g  k i g  p å  b y p l u n u d s t i l l i n g e n ,  o g  kora s å  

m ed  t i l  m ø d e t .

H e n r i k  o g  H e l l e  N i e l s e n ,  M a r io n  H a n s s e n ,  C a m i l l a  O v e r g å r d  N i e l -  
P .D .L ø v s  A l l e  1  O d in s  T v æ r g a d e  6  s e n ,  O d in s  T v æ r g .  4

L a r s  Thy*>, O d ln sg a d « *  *+. K i r s t e n  G a m s t - N i e l s ^ n ,  O d in s g a d e  6 .

5

U ndertegnede  t i l t r a d ø r  herved b re v ø t t i l  m a g is tr a t e n s  4 .  a f o e l in g  om g å ra -

ry d n in g en  i  k a rre e n  O ainegade Odins T v arg a ae , P .D .L øvs A l le ,  J a g tv e j .

Svenc Rasmussen Leo Gamby

A n n e lise  Rasmuaeen Ane Gamby

rlana E. K ris te n se n C h a r l ie  Svenøson

Karen M arg rete  Rasmussen A n ettø  Svønøson

H Je rd is  B renhola In g e -L isø  re d e rs e n

Id a  Je rgenaen

Emanuel A ndersen D albro  Jønaan

J u l i a n e  A ndersen Minna Mansan

H enrik  r ia r t e l i u s K ira tø n  S ø rensen

M arianne H a r ts l iu s A nøttø  Schou A ndersen

K ir s te n  G am et-N ielsen L ø if  G regersen

E. C h r is to f f e r s e n E r ik  Kromann

G re te  L arsen B o d il Kromann

Gudrun D id r lk se n G øraa K osønvingo

B i r te  J e n se n L inda O vergård N ie lsen

Js rg e n  Jø rg en se n ■ i l l y  Sørensen

B i r g i t  Jø rg en se n Hans L igurdsaon

R o b e r t N ie lsen M a rg re the  S ig u rd sso n

H. Aronson D. P e te rs e n

V albo rg  Ped ersen F r i t h s  Johansen

E s th e r  Pede rsen E s te r  Johansen

L. P ie sa R ache l Sapoachnikon

K urt F i s e s 1 .  Sapoachnikon

L i l l i a n  Je n sen Valdem ar Haneen

B. Je n sen L. Jønaen

B ise  Rekevik U lla  Roøengård ^ q yy. xft
Inge Hansen Børge DaJirup

Børge Hanøen Sven Harta&nn w k —

H enrik J lie løen M ette  o a rta an n

J e n s  Ø regeraen G l t t e  Sundgaard i '" . '1' /  *- _ ____

M0I I 0 l iø lø ø n Ja n e  l a e l l

Ia g ø r  Sø rensen ■ i l l y  Aagaard

Haas V. P ø ts rø ø a l i U l

K ira tø n  Pødørsøn M arianne A agaard

Bagpar Sadø F . L evring

B østø  L avigas E lle n  L øvring

1 . Lavignø
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VKDTNGTER POR BEBOERFORENINGEN ODIN.

§ 1 . Navn og  h je m s te d .

F o r e n in g e n s  navn  e r  b e b o e r fo r e n in g e n  O d in  a f  1 9 73 . Dens h je m s  cea  e r  
k a r r e  9 4 6 , N ø rr e b ro , K øbenhavn.

§  2 .  M e d l e m m e r
E n h v er b e b o e r  i  k a r r e e n  O d in sg a d e  -  O d in s  X v arg aa e  -  B .b .L ø v s  o l i e  -  
J a g t v e j ,  aom kan t i l t r å d e  f o re n in g e n s  f o r a å l ,  kan  v a re  m e d le c .

§ 3 . F o r a å l .

F o r e n in g e n s  fo rm å l e r  a t  f o rm id le  k o n ta k te n  m ellem  b e b o e rn e  i  k a r r e e n  
og  d e rv e d  g ø re  d e t  l e t t e r e  f o r  dea  a t  s k a f f e  s i g  b e o re  f o r h o l d .  
I n d a d t i l  s k a l  den  v a re  rammen o a  f a l l e s  o p g a v e r  a f  s e l s k a b e l i g  s& vcl 
so a  p r a k t i s k  a r t ,  f . e k s .  i  f o r b i n d e l s e  ned  in d r e t n in g  a f  f a l l e s  l o 
k a l e r .
U d a d t i l  s k a l  den g ø re  d e t  n u l i g t  f o r  b e b o e rn e  a t  s t ø t t e  h in a n d e n  i  
v a r e t a g e l s e  a f  f a l l e s  i n t e r e s s e r  so a  f . e k s .  f o r h a n d l in g  aeu o f f e n t 
l i g e  i n s t i t u t i o n e r ,  h u s e j e r e  o s v . D esuaen  s k a l  den f o r m id le  og  o p r e t 
h o ld e  k o n ta k te n  t i l  a n d re  b e b o e rg ru p p e r  i  k v a r t e r e t .

§ 4 .  G e n e ra l f o r s a m l in g .

G e n e r a l f o r s a a l in g e n e e r  f o re n in g e n s  ø v e r s t s  m yndighed . O rd in æ r  g e r .e iu l -  
f o r s a a l i n g  a f h o ld e s  en g a n g  å r l i g  i  s l u t n in g e n  a f  f e b r u a r .
I n d k a ld e l s e  s k e r  s k r i f t l i g t ,  a ed  m in d s t 14 d a g e s  v a r s e l  og  men a n g iv o l -  
s e  a f  d a g s o rd e n , b i l a g t  r e g n sk a b  og indkom ne f o r s l a g .
D ag so rd e n en  s k a l  m in d s t in d e h o ld e  f ø lg e n d e  p u n k te r :
1 .  v a lg  a f  d i r i g e n t
2 .  v a lg  a f  r e f e r e n t
3 .  fo rm an d e n s  b e r e tn in g  om f o re n in g e n s  v i r k e  i  d e t  f o r l ø b n e  å r  og 

g o d k e n d e ls e  a f  b e re tn in g e n .
4 .  r e g n s k a b s b e r e tn in g  og  d e n n e s  g o d k e n d e ls e .
5 .  indkom ne f o r s l a g
6 .  f a s t s æ t t e l s e  a f  k o n t ig e n t  f o r  d e t  kommende å r
7 .  v a lg  a f  b e s t y r e l s e  o g  s u p p le a n t
B . v a lg  a f  2 r e v i s o r e r  o g  1 su p p le a n t  
9 .  e v e n tu e l t
V o r s la g ,  d e r  K usses b e h a n d le t  p å  g e n e r a l f o r s a m l in g e n ,  s k a l  in d g iv e s  
s k r i f t l i g t  t i l  b e s t y r e l s e n  s e n e s t  8 d a g e  f ø r  g e n e r a l f o r s a m l in g e n .  
E k s t r a o r d ia m r  g e n e r a l f o r s a m l in g  s k a l  in d k a ld ø s ,  n a r  m in d s t  1 /3  a f  
m edlem m erne anm oder om d e t  mød a n g iv e ls e  a f  d a g s o rd e n .
A fs te m n in g e r  s k e r  v e d  a lm in d e l ig  s te m m e fle r h e d , h v e r t  l e j e m å l  h a r  en 
stem m e. P e d ta g t  s m a d r in g e r  og  k o n t in g e n t  f a e t  s m t t  e l  se  k rm v er  dog 2 /3  
f l e r t a l  b la n d t  de  frem m ød te  s t s m a e a f g iv e n d e .
R e f e r a t  a f  g s n ø r a l fo r s a m l in g e n  ophm nges i  a l l e  opg a n g s s n a r e s t  m u lig t  
e f t e r  g e n e r a l f o r s a m l in g e n s  a f h o l d e l s e .

2.
$ 5 .  B e s t y r e l s e .

G e n e r a l f o r s a m l in g e n  b estem m er a n t a l l e t  a f  b e s ty r e ls e s m e d le m m e r , dog 
m in d s t  en  r e p r m e e n ta n t  f r a  h v e r  e je n d o m . B e s ty r e l s e n  k o n s t i t u e r e r  s i g  
s e l v  med fo rm an d , k a s s a r e r  og  s e k r e tm r .  B e a ty ro la e n  v a r e t a g e r  f . a  .i 
g e n s  k a s s e f o r r e t n i n g e r  og  v i r k e r  som k o n ta k t f o r m i d le r  m e llem  e v e n tu 
e l l e  a r b e jd s g r u p p e r  og  m e llem  f o r e n in g o n  og  a n d ro  b e b o e r g ru p p e r .  
B e s ty r e l s e n  v æ lg es  f o r  t o  å r ,  men s å l e d e s  a t  fo rm and  og  o t  medlom a f 
g å r  i  l i g e  og  k a s s e r e r  og  e t  medlem i  u l i g e  å r .

§ 6 . R e g n sk a b .

R e g n s k a b s å r e t  e r  k a l e n d e r å r e t .  R e v is o r o r n e  vm lges f o r  t o  å r  id  g a n g e n , 
men s å l e d e s  a t  den  ene  a f g å r  i  l i g e  og  de n  a n den  i  u l i g e  å r .  
F o r e n in g e n s  m id l e r  a n b r in g e s  i  b ank  e l l o r  s p a r e k a s s e ,  h o r t t t i g e o e  t i l  
a t  d i s p o n e r e  o v e r  m id l e r n e  e r  k a s s e r e r e n  og  fo rm anden  i  f o r e n in g .

§ 7 .  A rb e jd s g r u p p e r .

M edlem m erne kan e f t e r  sa m råd  med b e s t y r e l s e n  danne  a rb e jd s g r u p p e r  t i l  
v a r e t a g e l s e  a f  b e s te m te  o p g a v e r ,  som f . e k s .  i n d r e t n i n g  a f  f æ l l e s  l o 
k a l e r  e l l e r  a r ra n g e m e n t a f  f e s t e r ,  a n d e s p i l  o . l .

} 8 . O p lø s n in g .

O p lø s n in g  a f  f o re n in g o n  kan  kun s k e ,  s å f r e m t  a e h  t i l t r æ d e s  a f  3 /4  a f  
f o r e n in g e n s  medlem m er på  en  g e n e r a l i o r s a m lm g .  Ved o p lø s n i n g  s k a l  d e r  
t r æ f f e s  b e s tem m else  om a n v e n a e ls e  a f  f o r e n i n . e n s  m id l e r .  Denne a f g ø 
r e l s e  t r æ f f e s  ved s im p e l  s te m m e fle r h e d .

S å le d e s  v e d ta g e t  den  1 4 . f e b r u a r  1973«
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ciiaû Mr 72.

S I G  N E J  TIL 
g å r d s a n e r i n g

O G  U N D G Å  L E J E F O R H Ø J E L S E !

T i l  b e b o e r n e  i  e je n d o m m e n e  V ø lu n d s g a d e  T a g e n s v e j

Æ g i r s g a d e  & N a n n a s g a d e  f i r k a n t e n

F b r u d e n  o v e n n æ v n te  g r u n d  e r  d e r  m a n g e  g o d e  g r u n d e  t i l  a t  s i g e  

n e j  t i l  a t  l a d e  k o m m unen  l a v e  e n  g å r d s a n e r i n g .  B e b o e r n e  s k a l  b e t a l e  

d e  2 o o  k r .  m e re  om å r e t ,  m e n s  e j e r e n  a f  e je n d o m m e n  k a n  g læ d e  s i g  n v e r  

a t  a t  h a n s  f o r m u e  v o k s e r  med sam m e b e l ø b .  L å n e t  v i  s k a l  o p t a g e  

e r  g a n s k e  v i s t  r e n t e f r i t .  M en d a  h v e r k e n  U r b a n  H a n s e n  e l l e r  G l i s t r u p  

b e t a l e r  r e n t e n , e r  d e t  n o k  o s  s e l v  d e r  f å r  d e n  p å  s k a t t e b i l l e t t e n .  

I s t e d e t  v i l  v i  a n b e f a l e  a t  d e  e n k e l t e  e je n d o m m e s  b e b o e r e  s e l v  

p y n t e r  l i d t  o p  p å  g å r d e n e  e f t e r  h v o r  s t o r t  b e h o v  d e r  e r  f o r  d e t t e ,  

p r i v a t  g å r d s a n e r i n g  k o s t e r  k u n  e n  b r ø k d e l  a f  h v a d  e n  k o m m u n a l k o s t e r  

De e k s i s t e r e n d e  g å r d e ,  e r  f o r  d e  h e l t  sm å b ø r n  k æ m p e s to r e ,  o g  d e t  e r  

l e t t e r e  a t  h o l d e  o p s y n  m ed b ø r n  i  d e  e k s i s t e r e n d e  g å r d e  e n d  i  e n  

f æ l l e s g å r d  f o r  s a m t l i g e  e je n d o m m e ,  n å r  b ø r n e n e  b l i v e r  s t ø r r e  s e r  v i  

j n  h v o r l e d e s  d e r' p l a n k e r  d e n 11 o v e r  i  d e  n æ r m e s t e  g å r d e  f o r  a t  o p d a g e  

e n  n y  v e r d e n . O g  d a  d e t  e r  f o r b u d t  a t  k l a t r e  p å  p l a n k e v æ r k e t  e r  d e t  

m e g e t  m e re  s p æ n d e n d e  e n d  d e  f a n t a s i f o r l a d t e  k o m m u n a le  l e g e p l a d s e r .

E n  s t o r  g å r d  v i l  e n d v i d e r e  f r e m m e  d a n n e l s e n  a f  b ø r n e b a n d e r ,  l i g e s o m  

e n  s å d a n  g å r d  v i l  t i l t r æ k k e  k r i m i n e l l e  p å  g r u n d  a f  d e  m a n g e  u d g a n g e .

I  e n  t i d  h v o r  p o l i t i e t  i k k e  k a n  b e s k æ f t i g e  s i g  m ed s m å in d b r u d  v æ k k e r  

d e t  t i l  e f t e r t a n k e  a t  v i  h i d t i l  h a r  h a f t  e t  f r e d e l i g t  k v a r t e r .

N å r  d e r  e r  c e m e n t g å r d e  o v e r a l t  e r  d e t  i k k e  l a v e t  som  e n  s e r v i c e  

f o r  b e b o e r n e ,  m en  f o r  a t  f o r h i n d r e  r o t t e r n e  f r a  a t  g r a v e  s i g  o p  f r a  

k l o a k e r n e .  b u s k e  o g  g r æ s  g i v e r  i g e n  r o t t e r n e  a d g a n g .

I  n o g l e  e je n d o m m e  e r  d e t  i k k e  t i l l a d t  a t  h o l d e  h u n d ,  g å r d e n e  t i l  

d i s s e  e je n d o m m e  e r  h e l t  f r i  f o r  h u n d e e f t e r l a d e n s k a b e r .  I  e n  f æ l l e s  

g å r d  v i l  d e r  v æ r e  h u n d e l o r t  o v e r a l t .

I  e n  f æ l l e s g å r d  h v o r  m an v i l  h a v e  p l a d s  t i l  b u s k e  o g  g r æ s  p å  s å  sm å 

a r e a l e r ,  v i l  d e t  v æ r e  n ø d v e n d i g t  a t  l a v e  f æ l l e s  s k r a l d e b ø t t e r  f o r  

m a n g e  e je n d o m m e  o g  s a m le d e  l e g e p l a d s e r .  S t a n k e n  f r a  s k r æ l d e b ø t t e m e  

v i l  k o n c e n t r e r e  s  f o r  n o g l e  b e b o e r e  s t ø j f o r u r e n i n g e n  v i l  t i l t a g e  

f o r  a n d r e  "

1

B  e  t  o e  r  t y v  ø d e

<***• G a rd .
/ ^ o r i d a Q  d . Z G ’ 3

K l . 1 3 * 2
org«rVusrt

H j e r t e l i g  t a k  t i l  a l l e  ( u a n s e t  i n d . s t l l l . i n g ) , d e r  v a r  s å  v e n 

l i g e  a t  t a g e  im o d  o s  o g  b e s v a r e  v o r e  s p ø r g e s k e m a e r  a n g å e n d e  

g å r d r y d n i n g .

V i  e r  g l a d e  f o r  a t  k u n n e  m e d d e l e , u t  r e s u l t a t e t  a f  v o r  u n d e r 

s ø g e l s e  s t o r t  s e t  v a r  p o s i t i v t .

G å r d r y d n i n g s g r u p p e n  h a r  d e r f o r  b e s l u t t e t  a t  i n d b y d e  . t i l  BBDO-r 

, h v o r  v i  g l æ d e r  o s  t i l  a t  d r ø f t e  f ø l g e n d e  • p u n k t e r  m ed 

a l l e  i n t e r e s s e r e d e , v i  h å b e r  d e t  v i l  b l i v e  h  A IJ G- l i .DAGSORDEN
1 )  f r e m l æ g g e l s e  a f  r e s u l t a t e t  f r a  r u n d i p ø r g e h .

2 ) k o r t  d r i e n t e r i n g  om d e n  v i d e r e  f r e m g u n g s in a a e  

v e d  g å r d r y d n i n g e n

3 )  D i s k u s s i o n  a f  r e s u l t a t e t  v e d r .  s p ø r g e s k e m a e r n e " .

4 )  k a f f e  o g  w i e n e r b r ø d . ( f r i v i l l i g e  b i d r a g  m o d t a g e s )

5 ) 'P 'o r s l a g  t i l  f æ l l e s  f a c i l i t e t e r  i  g a r d e n . ( g r o v s k i t s e )

6 ) D i s k u s s i o n  a f  5*

7 )  e v e n t u e l t

8 ) P o r e v i s n i n g  a f  l y s b i l l e d e r  f o r  i n t e r e s s e r e d e .

i-ied v e n l i g  h i l s e n

P å  G å r d r y d n i n g s g r u p p e n s  v e g n e  

B e r e k  J ig  i r s g a d e  7 8  2 t h .  

i T e d r i k  V ø l u n d s g a d e  2 3  3 t v .

J e s p e r  ^ . g i r s g a d e  7 4  1  

J e t t e  ¿ - g i r s g u d e  7 4  1  

p o u l  i i u n n a s g a c e  1 4  2 t h .

H u n e  V ø l u n d s g a d e  1 5  4 t v .
. G a r a r y d n i n g s g r u p p e n  e r  e n  a b e n  g r u p p e  

a l t i d  n e d  g l æ d e  b y d e r  n y e  i n t  e r  e s s e r  å å e ’1 

Jro iflhe  so m  m e d le m m e r .

S P Ø R G E S K E M A  1 F O R B IN D E L S E

E N  G Å R D S A N E R I N G

» n d , 73

v/1 E D
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'G&ar'ii.B.amiinii>Oir±mnMK*üÊ,,ialIí:,,[|it,',®JrIL ni'
V e lr o d l : i« i E « i i i i i i e » r » e - a d l » -  ,  I te ii ii iM ia p ii iJ i il i«  a g  T b c ® « » » v © .  j .  
kom. t a k  tanadli emni P o t  o r  J e  » • « ,Volumdagoul* 29 f, 21 tJh.
2 2 0 0  K toh . H .

M a g i ø t r a t o n a  k.  a f d . .
D i r e k t o r a  t o t  f o r  ø t æ d a n  k o  b e n h a v n s  
b y g n in g e v » » e n  , 3 .  e k  s p e d l  t i ø n s k  o n t o  r  t  
R å d h u s e t ,  1 5 5 °  K bh«  V*

ANDRAGENDE,

V e d r .  « u i e r l n g  «-T d f l B  s i a c  « f m a u a «  » f  T o l.u n d . g a d e .  l» T lr » .- » a e  
N aam æ »gad®  o g  T a g e m r i J  .

H erm e d  v i l  v i  p d  b e b o e r n e s  v o c n e  t i l l a d s  o  o  a t  a n s ø g e  o n  a t  f å  
g e n n e m f ø r t  a n  g å r d  s a n e r i n g  i  k a r r é s n  d e r  a f g r a a n s o s  a f  V o lu n d s g a d o ,  
å g i r s g a d e ,  N a j m a s g a d s  o g  T a g e n s v e j ,
G å r d s a n e r i n g e n  ta sm k e s  i  s t o r e  t r a k  o m f a t t e t  f ø l g e n d o  i

R y d n i n g  a f  s k u r ®  o g  p l a n k e v æ r k e r  s a m t i  n ø d v e n d i g t  o m f a n g  
f j e r n e l e e  o f  e k s i s t e r e n d e  t e m s n d s d c .
E t a b l e r i n g  a f  f æ l l e s  f a c i l i t e t e r , ,  h s r a i d e *  i  n ø d v e n d i g t  om
f a n g  r e g m l e r l n g  o g  r e e t a b l e r i n g  a f  b e f æ s t e d e  a r e a l e r  » a ra t a f  
h e n s y n  f t t l  g å r d e n s  r e l a t i v ®  l i l l e  b r e d d e  e t a b l e r i n g  a f  f a l l e s  
s k a r n i k a s s e r u i m ,  c y k e l -  mg b a ra e v o g n s r u æ n i i  e  je n d o ra r a e n e s  n m d n y t t e v  
d e  k æ l d r e ,  I r r o r  d®s" i  m a n g e  t i l f a l d e  f o r e f i n d e s  g e n n e m g a n .1'1: .

G å x d s ,a n e r ln g s ,L rr i i p p e n  h o r  i  k a r r é e n  f o r e t a g e t  e n  b o b o o r a n a l y s e  v i a  
s p e r g e s k e i r a - i n t e r v i e w s ,  a f  h v i l k e n  d e t  b l . a .  f r e m g å r ,  a t  20>8 u d  a f  
3 1 8  a d s p u r g t e  h u s s t a n d e  s t ø t t e r  g e n n e m f ø r e l s e  a f  e n  g å r d  s a n e r i n g .

P å  d e t  s i d s t  a f h o l d t e  b e b o e r m ø d e  d ,  2 6 , 3 , 7 3  ( 6 3  f r e r a r a o d te )  
b e s l u t t e d e  m a n  f ø l g e n d e  b e t i n g e l s e  f o r  g e n n e m f ø r e l s e  a f  e n  g u r d a a -  
n e r i n g t

A t  d e t a i l -  e l l e r  h o v e d p r o j e k t  b l i v e r  r e a l i s e r e t  p å  b a g g r u n d  
a f  e t  s k i t s e p r o j e k t  u d a r b e j d e t  i  s a m a r b e j d e  o ø d  b e b o e r n e .

I  d e n  f o r b i n d e l s e  s k a l  v i  o p l y s e ,  a t  b e b o e r n e  r å d e r  o v e r  a r k i t e k t 
f a g l i g  b i s t a n d ,
G r o v s k i t s e  v i l  a f  i g d r d s ø n ø r i n g ø g r u p p e n  b l i v e  u d a r b e j d e t  o g  f r e m s e n d t  
s e n e r e „

Med v e n l i g  h i l s e n  
G å r d  s a n s  r i n g s  g r u p p e  n

B i l a g t  b e b o e r a n a l y s e

4

M a j 1 9 7 3

T i l  b e b o ø r n o  1  k a r r o e n s  

XSliS.-J’& JjL. "»nna.gBd., f t t r « u l .«  »g T.g<m,v.J^
E n  g r u p p e  a k t i v i s t e r  h a r  a g i t e r e t  f o r  g å r d s a n e r i n g  i

" K a r r e e n "
o g  h a r  f r e m l a g t  e t  n a t r i a l o ,  d e r  s k u l d e  v i s e  a t  e n  g å r d s  s n e r i n g  s k u l d e  
g e n n a r a f s r o s .

N o d e n s t å o n d o  a n d e l s b o l i g f o r e n i n g o r ,  h a r  a n s e t  d o t  f o r  n ø d 
v e n d i g t  a t  f å  o n  b o k r n f t l g e l s o  p i  a t  b o b o e r n e ,  o r  k l a r  o v o r  a t  d o t  d r e j e r  
s i g  om e u  h u s l e J e f o r h ø j e l s e ,  d e r  I s b o r  i  2 0  A r  o l l o r  l æ n g o r o ,  o g  v i  h a r  
d o r f o r  b e k o s t e t  d o n  u d g i f t  d e t  o r ,  a t  f å  s v a r  f r a  h v o r  l o J l i g h e d s i n d o h a v e r

V i  b o d e r  D aa  d e r f o r  h j æ l p e  o s  m od a t  f å  s n  d e m o k r a t i s k
h o l d b a r  a f g ø r e l s e ,  d o t  k a n  Do g e r a  v o d  a t  s æ t t o  k r y d s  p å  s t o a m e s o d l o n  
o g  r e t u r n e r e  d o n ,  h u s k  n a v n  o g  a d r e s s e ,  b e n y t  d o n  f r a n k e r o d e  k u v e r t

V i r e p r æ s e n t e r e r  7  o p g a n g o  a f  k a r r e e n s  3 7  o g  s k a l  som
o j o r o  f o r h a n d l e  a c d  kom m u n e n  sa m m e n  d o  p r i v a t e  o j e r o  e . f  d o  ø v r i g o  e je n d o m 
m e , o g  d o t  o r  s e l v s a g t  v i g t i g t ,  a t  s å  m a n g e  aom  o u l i g t ,  h a r  s t ø m t ,  ø å  a .  f -  
g ø r a l o e n  b l i v e r  h e l t  k l a r « ,

F o r d e l e n e  vodl g å r d s a n e r i n g  o r  u d s e n d t  i  t a l r i g e  s k r i v e l 
s e r *  M o d a ta n d e m  som. v i s t  o e o t  o r  k o m m e t f r a  a r b e j d e r s ,  s p a g  f o r d i  on  a r b o j —̂ 
d o r  e ' t o r  f y r a f t e n  e r  s v a g e r e  e n d  s t u d å r e n d e  o g  a n d r e  i  l i b e r a l e  e l l e r  
k o m m u n a le  e r h v e r v ,  d e r  v o d  f y r a f t e n  o r  m e r e  o p l a d o t  a f  o n e r g i .  D o r f o r  h a r  
v i  v e d l a g t  o t  a r b o j d o r i n d l æ g  im o d  g å r d » a n e r i n g e n .

D o r  s k u l d e  d o r f o r  v æ r e  b a l a n c e  f o r  o g  im o d  g å r d s a n e r i n g  
o g  l a d  o c  n u  l e d o  s t o - m o s o d l e n  t n l e .  V i v e d  e t  d e r  h a r  v æ r e t  u d s e n d t  
a k t i v i s t e r ,  l i o t o s c m l e r e  o . s . v .  T a b  i k k e  t å l m o d i g h e d o n  o v e r  a t  v i  b e d e  r  
o n  e n  u n d e r s k r i f t .  V i  n o n e r  a t  v o r e s  s t e m m e s e d d e l  e r  k l a r  o g  t y d e l i g o r o  
e n d  t i d l i g e r o  s e d l e r .  J a  o g  H e j  s te m m e r  v i l  b l i v e  o p t a l t  o g  r o s u l t a t o t  
m e d d e l t .  R e o u l t a t c t  v i l  d e r f o r  b e s t o r m e  o n  Do f å r  h u s l e j o f o r h ø j e l s e  e l l e r  ej.

K e d  v e n l i g  h i l s e n  o g  t a k  f o r  u l e j l i g h e d e n

A n d e l s b o l i g f o r e n i n g e n  Æ g i r s g a d e  5 0 - 5 2  4  l ln r m f ts g r .d e  1 6  

v / f o r m a n d  E .  S ø r e n s e n .

A n d e l s b o l i g f o r e n i n g e n  Æ g i r s g a d e  7 0 - 7 2  4  7 ^ - 7 6  

v / f o r m a n d  S .  H e n r i k s e n

NEJ GÅROSAMERfNG
T i d l i g e  r o  e r  d w r  ud ttw æ A t imam,g© g® ée  g r u n d «  t i l  æ t  s ig ®  " '■ E l“' t ; i . l  « n  giandi- 
n e a o r l n g ,  m on d o t  v a r  m o s t  p r a k t i s k e  gxuiinucis, E r  d e t  i  d o t  h o l e  t a g e t  a n  
«ikonocdL sk  f o r s v a r l i g  p l a n  7

H e j  g å r d ø a n o r l n g a n  a r  o n  a o g o t  k o s t b a r  h i s t o r i o ,  d o t  e r  a s t r o n o m i s k e  t a l  
d o r  o r  t a l o  o® , f . - e k s .  s v a r e r  b e l ø b ® t  t i l  e t  h v e r  l e j l i g h e d  k u n d e  f å  3  
f u l d a u t o m a t i s k e  v a a k e o a  s k i n e r .

E l i  o r  f o r  d o  s a n o o  p e n g e  k u n d e  s u i  k ø b o  e n  m in d r e  h s i r r o ig å x d ,  n øsU L ig  1 7 3  t d  
l a n d  o t  a f  d e  k ø n n e s t e  s t o d e r  i  D a n m a rk  o l l a r  7©©G k v a d r a t  o l e n  fr-i T h v e r  
l e j e r .

E l l e r  -J- b a d o v æ r o l s e  t i l  h v o r  « m o s t e  l o . j e r  i  s a m t i i g o  a-jandtøiaa®

E l l e r  h v i s  m en  b r u g t e  d e  se ísm o p o n g o  p å  a t  k ø b e  r o s t i e n  a f  d is p iE tw a É « j« d »
ojicmdocxaio i  k a r r e e n ,

filio 2©' / j r o o a r '  p r ,  nodl, b l l v o i r  t l l L  .s K r o n o r  1  m i l  Ü  om o««®  h u n d lro id o  t u s i n d « :  
p l i  o r  rand  t a l  Sar* 1 . 010®*©«®©!, 0 0 .

F o r  e n  a r  b o j, d o r ,  c r  d e t  e t  to o n m o l lg t  ff am t® ,s t i s k .  t a l  o g  om a l t  f o r  s t o r
sum  p o n g o  a t  h a l d s  n o d  i  om g å r d .

H å r  m an  t e s i k o r  p å  d o n  l a m a  d e r  v a r  d a  eæ slk sn . o t o g  s i d s t . ,  s å  v a r  d® «  k u n
sm å p e n g e  i  f o r h o l d  t i l  d e t t e  p r o j e k t .

D e u n g o  d e r  t r æ k k e r 1 g å r d  s a j n e r i n g s v o g n e r t ,  e r  g a r n n  t ø r s t  i d e a l i s t e r  d o r  h a r  
g j o r t  e t  s t o r t  a r b e j d e  d o r  v a r  on. b e d r e  s a g  v å r d i g t
M on h v e m  e r  k u s k  7 7 1  J a  u m i d d e l b a r t  t æ n k e r  m a n  p å  h u s e j e r e n  i  V ø lu m d ø g a d ®  
d e r  s t å r  s  oran k o n  t a k  tm a n d  f o r  .g r u p p e n ,  ras® h a n . h y p p e r  J o  k u n  s i n e  e g n s  
i n t e . r o s 3 o r  i  a t  f å  l e j e m ©  t i l  a t  f o r b e d r o  l i a n s  ®j o n d e o .

N o j k u s k e n  e r  o n  a n d e n  " R ø d e  r o a r ' 1?  J a  rae n  i k k e ,
i to n  n u  b l i v e r  d e t  s  v e r« ;  f o r  "R ød®  r o s « "  o r  d e t  i k k e  e n  u s k y l d i g  f o r æ l d r e 
k r e d s  a f  i d e a l i s t e r  17
J o  m on l a d  o s  t e n k ø  t i l b a g e  p& d o  n u m re  v i  h a r  l æ s t  a f  b l a d « t * R ø d a  r o s o "
s å  f f t r  nem  e n  t y d e l i g e r e '  o g  t y d e l i g e r e -  f w r n s c n a l ø i e  a f ,  mfc dio tmsemtm i.
d en ne- c a rm e n  s  I  u  t  n  i n g ø  n  v a r  b o  r n o h a  v© l æ r e  r i n d  o r  a r k i t e k t e r  e l l e r  s  t u d e r e n d e  
1  d i s s e  f a g  ( d e r f o r  k a n  d o  j o  o g s å  g ø d *  væ r®  f f d r æ l o i r e )  aera, a ø g « »  o p r e t t e t «  
b ø r n e h a v e r  o g  a l t s å  d y r k e d e  s n æ v re -  e g o i s t i s k ®  b o  s k æ f t  ig e .  1  s  o s  i n  t  e r e  s  s  e r  
d a  d e r  p å  d e t t e  t i d s p u n k t  v a r  e t  o v e r s k u d  a f  b ø ; r n e . h a v e l æ r o r i n d e r ,  l æ r e r  
o g  a r k i t e k t e r
I n t e r e s s a n t  e r  d e t  d a  o g s å  a t  s o ,  a t  m on i  b r e v e - t  t i l  k e n x a u n o n  h o r  s i k r ® * t  
s i g  a r k i t o k t h o n o r a r © t  f o r  g å r d . s a n o r i n g e n .
H v e r  d e r  e r  k ø d  f l o k k e s  G r i b b e n e ,  o g  h v a d  r a g e r  d o t  on. G r i b  00  d e r  r y g e r
e t  p a r  d u e r .
o g  hvem  s i t a l  b o - t a l e  r e g n i n g e n ,  j a  d e t  s k a l  a l d e r s r e n t e n y d e r e ,  om I r r e n  v i
v e d ,  a t  p r i s s t i g n i n g e r n e  e r  u d lu k k e t , d e t  o t i u m  d e  k u n c o  f o r v e n t e  e f t e r  
o t  l a n g t  l i v s  a r b e j d e ,  c r  d e v a l u e r e t ,  o g  a t  h v e r  k r o n e s  u d g i f t  e r  e n  h ø — 
l a s t n i n g  p å  e t  u n d e r  a l  k r i t i k  s t a t s l a g t  b u d g e t
A r b e j d e r e ,  h v i s  l a t t e r l i g e  t i m e l ø n ,  e r  s p i s t  e p  a f  s k a t t e r  o g  p r i s s t i g n i n 
g e r  •L"c t i n ' o  d e r  k e r e r  g å ,rd s ;a n e ;ri .n g o in  f å r  b e d re -  c h a n c e a r ,  ora f å  å r  e r  d®
u d e  1 e g o «  h u s  a f  t o r  a t  v a r o  e t a b l e r e d e -  n o g ø m  t i d . ,  o g  s å  ø r  duet e s ,  a r b e j  —
d ie ro  s o n  s a m f u n d e t  i n g e n  c h a n c e r  h a r  g i v e t ,  d ie r  s k a l .  b e t a l e  de n , r e g n i n g  
D e r t i l  k o m m e r d o n  n y e  g r u n d s k y l d  d e r  v i r k e l i g  v i l  b a i l a s t e  de- g a m le  e j  errdonn- 
me-j n a ra t e t  n y t  b o  l i g f o r l i g , ,  h v o r  m an  b e d r e  v i l  u d l i g n e  d e n . g e m !«  o g  ny®  
l e j e .  L a d  e j e r n e  b e t a l e  den . v e d l i g e h o l d e l s e  d e  s ik a l  a t e o  m e j  t i l  g å r d s » — 
n e r i n g .  De- u n g e  d e r  i k k o  k a n  l i d o  d e  sm å g å r d e  p å  n ø r r e b r o ,  laud: d e .n  f l y «  —
t e  t i l  B a l l e r u p • V i a n d r e  o r  t i l f r e d s e  m etí m i l j ø e t  h e r

V e n l i g  h i l s e n  A n d e l s b o l i g f o r e m i n g e - n  Æ g ir s g s u d e  7 0 —7 6

5

Con 1 7 . ø ø j  1973

T i l  beboerne  i  k a rre e n

V elundsgade, Hanmaagade, å g irs g a d e  og  Thgnm sro j.

Med s t ig e n d e  undren  ia g t t a g e r  nam 'den sy n d f lo d  a f  » a t e r i a l ø ,  p la n c h e r ,  k o r t , » g  opråb 
og -  son  s id s t e  skud  på  stemmen -  snoede s k r i f t e r ,  d e r  v æ l te r  igæaiMMt brsvsprækSasa »cæ 
ff s ig e  a f ,  a t  nog le  m ennesker m ener, v i  s k o l  a f i s e *  g å rd e n es  a s f a l t  a l  u ø k y ld ig ø  grææ 
to r v .

Lad ni,g med de t samme bekwnde mig t i l  aård»an*;ringøtilIiøB g*rniø« «åd»,, e g  d ø t v a r  s i n  
m ening a t  in d ta g e  d e t te  fflitamiipimkt i  f r e d  e g  mø udam a t  g id «  M andø ¿flig i. k a lls jp iit«

Men -  k e re  v e n n er  - 'n u  må le g e n  s te p p e . C tedag den 1 6 , mmj æD'dtog je g  s e n es«  in d læ g  
i  d e b a tte n ; en stem m eseddel samt a rg u m en te r f o r  a t  ferfaimiflre gårdm aneringen,, og  med 
d e t te  m a te r ia le  e r  amistnnidighedoiiis græ nse  g r o f t  o v e r t r å d t .

Man in d le d e r  med a t  b e teg n e  t i lh æ n g e rn e  a f  g å rd sa n e r in g e n  acta unge a k t i v i s t e r  -  Do 
va d , de uhygg e lig e  '"rode1"1, soo  a r b e jd e r  på a t  s t y r t e  sam fundet a d  i  k a o s - •

D iese  a k t i v i s t e r  v i l  ik k e  iv e r k s e t t e  en g å rd sa m e rin g , m ej-do  v i l  fo rh ø je  h u s le je n  
c ed  k r .  2 o ,o o  p r .  måned, cg med c t  s t r å le n d e  s ty k k e  h o v e d rc g iiin g sa rb e jd o  reg n e s  d e t
ud e t  v e re  l i g  1 ,8  m i l l io n  på  2o  å r .  H e r e f te r  k i s t e r  nom s i g  a d  i  fo rm id ab le  e v e rv ø -  
j c l s c r ,  hvad s a å rn  on sum kan. b ru g es  t i l .  Mian re g n e r  ad  -  n e j  v e n n er  g e l t  .g æ t ts t ,  i k 
ke  hvor meget g å rd sa n erim g  man f å r  f o r  d i s s e  penge -  øen. h v o r mange fa ldaatoB sa tiøko  
v r sk en n E ir .n e r, h v o r mange- h e r r e g å rd e , h v o r naonge- ic ra r d ra t  o lon ,. hnmr mange -J li II b a åo - 
v c r e l s e r  og hvor mange p r iv a t e je d e  ejendomme,, d e r  Itaan e rh v e rv e «  f o r  d is s e  peng».*

Lad raig skynde mig a t  s l a t t e  c irk le n ,,  mnn kan  afi,gar •«jrtwerv* sig ; 3 ,9  m U lie aa er ELsido- 
b o l lo r  e l l e r  e t  pa r-  m i l l io n e r  n a r r e m s k e r .

Jammeren f o r t s æ t t e r ,  Bødst-andørn« k a r r .a k t e r is « r e «  soen a rb ø jd a tr« , d o r  åoranrænro * r  så 
t r a t t e ,  n a r  de v e n d er hjem f r a  dagens d o n t, a t  de fflattøs k r æ f te r  t i l  a t  modgå idca 
morm e p r e s s io n ,  dc e r  u d s a t  f o r  a t  t i lb rm g o re *  Eå d e t te  tid s p u n k t  e r  ttlhæ nggaaae og - 
na b le v e t  t i l  ''s tu d e re n d e  og and re  i  l ib c - ra le  e l l e r  kn— m aJe  e rh v e rv , d e r  ved. f jT n f -  
te n  e r  more o p la d e t med e n e r g i .

C£ e n d e lig  vendes t i l b a g e  t i l  u d g a n g sp u n k te t, dc famøse k r .  2o ,o o .  Man k e n ø ta tø r ø r ,  
r .t b e ta l i n g e n  s k a l  u d red e s  a f  n lde rs ro n ta y d erriie  og  førnæ vnte  *% nrtte a r b e jd o r e .  J e g  
havde da  e g e n t l i g  også tæ nkt a t  b e t a l e  k r .  2 o ,o o  se lvom  j e g  kun ø r  2% I r  og r e v i s o r .  
Ilcn n ig  og l i g e s t i l l e d e  b le v  d e r  desvæ rre  ik k e  p la d s  t i l  i  op rem sning«! a f  b e ta le n d e  
l e j e r e .

.' a  konst:-te i*or t i l  s l u t ,  r t  do unge, d e r  e f t e r  n o g le  å r  f l y t t e r  i  e g e t h u s , og de.r- 
d også  f l y t t e r  f r a  f re m tid ig e  2 o k r ø .- b c ta l in g c  r  « r  bedre- « . t i l l o t ,

rior -  fo-rnavnte' v e n n er  -  b e gynd te  jo g  a t  g rin ® . H ri«  jo g  f.eika*  f l ijt f tø d a  eæ -c« «.llifflr 
to  å r ,  v i l l e  min in tc r o s o e  din. d a le  ken idali.g t. HbmrfiDir skul.1« je g  så  wnskø a t  b e ta l«  
f o r  n o g e t, jo g  a l l i g e v e l  ingon  g lc d o  v i l l e  f å  a f  7

Jv b" bu rde  også , men nu s v ig t e r  k ræ f to r n e ,  krone  in d  p å  b e sk y ld n in g e n , -an a t  ti l h æ n 
g e rne  s e lv  ø n ske r a t  u d fo re  e . rk i t e k ta rb e jd o t  og s å le d e s  in d k a s se re  h o n o r a r e t  h æ r fo r .

rju-rk s l u t t e l i g t ,  a t  m a te r ia lo t  f r a  oo 'd s tan d e ra es s id e  ik k e  in d e h o ld e r  e t  e n e s te  a r -  
■ :mcnt f o r  ik k e  a t  f o re ta g e  g a rd sn n e rin g  u d over de v id u n d e r l ig o  2 o ,o o  k ro r  
h u c k c r  dom,éc kunne kobe o t  hav a f  •} b a d e v æ re lse r  f o r .

J e g  b u rde  e g e n t l i g  s l u t t e  d i s s e  be ro irknin g e r  med a t  u n d e rsk r iv «  æ ig  A adø lsbo lig i.v^ ^  
n ingon  % ir s g a d e  7 o -7 6 , som j30dB.tande.rna g ø r ,  men s å  f u ld  a f  lø g n  o r  j« g  ik k e .

Med v a n l ig  h ils e n .
'C laus Buhi,
b e s ty r e  lM B ø u p p lo sn t i  
åndMsbeMgfttre-.ninigøni .%iroga-dø Th-lpS.
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Bilag til
Vores første institution, Røde Rose I
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S P A R E K A S S E N
K o b e n h a v n  -  S j æ l  l a n d

s k s

F o r e n in g e n  " Røde R o se  

v /  A l l a n  R a sm u sse n  

N d r , F r ih a v n s g a d e  27 

2 lo o  0

PO /lH F 3:1 • a p r i l  1971

I  a n l e d n in g  a f  D e re s  h e n v e n d e ls e  m e d d e le r  v i ,  a t  S p a r e k a s s e n  e r  v i l l i g  t i l  

a t  y d e  V u g g e s tu e n ,  J a g t v e j  141 e t  l å n  p å  k r .  2 o .o o o , -  t i l  in d k ø b  a f  l ø s t  

i n v e n t a r .

L å n e t  s k a l  t i l b a g e b e t a l e s  med e n  m å n e d l ig  y d e l s e  p å  k r .  J o o , - .  P e n te n  som 

e r  v a r i a b e l  o g  f o r t i d e n  u d g ø r  l o , 5 /^ p . a .  t i l l æ g g e s  l å n e t s  r e s t g æ l d  f o r u d  

f o r  3 m å n e d e r  h v e r  l / l ,  1 / 4 , 1 / 7  o g  l / l o .  Sammen med r e n t e n  t i l l æ g g e s  en  

p r o v i s i o n ,  som l i g e l e d e s  é r  v a r i a b e l ,  o g  f o r t i d e n  u d g ø r  3/ 8^  k v a r t å r l i g t .

L å n e t  y d e s  p å  b e t i n g e l s e  a f ,  a t  a l l e  f o r æ l d r e r  d e r  h a r  b ø r n  i  V u g g e s tu e n  

h æ f t e r  s o l i d a r i s k  f o r  g æ ld e n . S å f re m t a n t a l l e t  a f  d e  s o l i d a r i s k  f o r p l i g 

t e d e  m ed lem m er, f a l d e r  t i l  u n d e r  2o ,  f o r f a l d e r  l å n e t  t i l  b e t a l i n g ,  med m ind 

r e  d e r  b l i v e r  t r u f f e t  a n d e n  a f t a l e ,  med S p a r e k a s s e n .

I n d e n  u d b e t a l i n g  a f  l å n e t  må f ø lg e n d e  d o k u m e n te r  f o r e v i s e s  i  S p a r e k a s s e n .

F o r e n in g e n s  v e d t æ g t e r ,  som må h a v e  e n  p å t e g n i n g  om d e n  n æ v n te  s o l i d e a r i s k e  

f o r p l i g t e l s e  f o r  m ed lem m erne , s a m t om a t  d e n n e  f o r p l i g t e l s e  ik k e  k a n  b o r t 

f a l d e  s e lv o m  e t  m edlem  h æ v d e r  i k k e  a t  h a v e  s e t  v e d tæ g te r n e .

D i r e k t o r a t e t  f o r  b ø m e -  o g  u n g d o m s f o r s o rg s  g o d k e n d e ls e  a f  u d g i f t e r n e  t i l  l ø s t  

i n v e n t a r .

Med v e n l i g  h i l s e n

• M .

3a

B e s ty r e l s e n  f o r  
vugge s tu e n  Røde Rose I ,
J a g tv e j  1 33 , 1 .
2200 K øbenhavn N. d e n  17- m aj 1971

D i r e k to r a t e t  f o r
Københavns Kcmnunes b ø m e -  og  ungdans i n s t i t u t  i o n e r ,
B y g g e a fd e lin g e n ,
N ja lsg a d e  1 3 ,
2300 K øbenhavn S.

I  a n le d n in g  a f  D i r k e t o r a t e t s  b r e v  a f  2 3 .4 .  1971 fre m se n d es  h e r 
ved  d e t  e n d e l ig e  o v e r s l a g  o v e r  h u s l e j e u d g i f t e r  m .v . i  f o r b i n d e l s e  med 
i n s i t u t t i o n e n s  d r i f t :

L e jen  og  d e n s b e t a l i n g
Den å r l i g e  l e j e  u d g ø r  f o r  t i d e n  1 .6 .7 1  t i l  1 .6 .8 6  

k r .  1 0 1 .4 0 0 ,0 0
d e r  b e t a l e s  med

k r .  8 .4 5 0 ,0 0
h v e r  de n  1 . i  måneden t i l l i g e  med å  c o n to  v a rm e b id ra g  og  e v t .  f o r s i k -  
r in g s p rø a n ie r  s å le d e s :

L e je  k r .  8 .4 5 0 ,0 0
å  c o n to  varm e k r .  4 0 0 ,00  
g l a s f o r s i k r i n g  k r .  1 5 ,60  

i a l t  p r .  måned k r .  8 .8 6 5 ,6 0  

d e r  b e t a l e s  p å  den  a f  u d l e j e r e n  t i l  e n h v e r  t i d  a n v i s t e  m åde, f ø r s t e  
gang  den  1 .6 .7 1 .

F ra  den  1 .6 .8 6  n e d s æ tte s  g r u n d le j e n  t i l

k r .  7 5 .0 0 0 ,0 0  + & c o n to  varm e og  f o r s i k r i n g e r  p r .  
å r  med t i l l æ g  a f  d e  i  den  f o r lø b n e  t i d  p å l ig n e d e  l e j e f o r h ø j e l s e r  m .v .

D epositum

Ved le j e m å le t s  b e g y n d e ls e  e rlæ g g e s  e t  d e p o s itu m  sv a re n d e  t i l  6 måned
e r s  l e j e ,

k r .  5 0 .7 0 0 ,0 0

h v i l k e t  b e lø b  t j e n e r  t i l  s ik k e r h e d  f o r  l e j e r e n s  o v e r ta g e l s e  a f  l e j e 
m å le t og  d e r e f t e r  h e n s t å r  t i l  s ik k e r h e d  f o r  l e j e r e n s  f o r p l i g t e l s e r  ved  
le j e r e n s  f r a f l y t n i n g  sam t r e g u le r in g  a f  v a rm e reg n in g  og  l e j e r e n s  k o n - 
t r a k t j i a s s ig e  a f l e v e r i n g  a f  d e t  l e j e d e .  Nævnte f o r u d b e ta l t e  h u s l e j e  r e 
g u le r e s  i  t a k t  med d e  l e j e f o r h ø j e l s e r ,  d e r  p å l ig n e s  l e j e m å le t .  S å f re j*  
l o k a le r n e  ik k e  k a n  g e n u d le je s  med den  in d r e t n in g ,  s e n  f re m g å r  a f  ved 
h æ fte d e  te g n in g ,  b e t a l e r  l e j e r e n  nød v e n d ig e  om bygn inger. A f den  f o ru d 
b e t a l t e  h u s l e j e  f o r r en t e s  d e  2 m åneders  l e j e ,  e l l e r  1 6 .9 0 0 ,0 0  k r  med 
4% p . a .  a f  u d l e j e r e n ,  d e r  a f r e g n e s  samnen med d e t  å r l i g e  v a rm e reg n sk a b .

Med v e n l ig  h i l s e n  
på  b e s ty r e l s e n s  vegne

N ina  ( ^ l i s tg å rd

2

3b
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OMtiende forualn*» MdlMB»r,dTi. foruldxur dur har barn i rû gastuan, haf tar BOm ■olidariak foxyllgtude aalrakyldnarkuationiatar.Danna aolldarlska forpligtalaa kan lkka bortfalda, aalroa at nadlaa havdar lkka at vara gjort bakandt aad galdan.
Ldnat forfaldar til bataling, adfraat antallat af aolidariak forpligtada aadlaaaar foldar til undar2o, aad alndra dar blirar truffat andan aftala aad Sparakaaaan.,En Udakrtft tf Sp*rek*ueni Mg>r tf tevlf for Sp»rek«*»«n»

foriwilngana *'iadtagtor| hroraf akal fråogå daa namta aolldarlaka forpllgtelaa for narvaranda lAn, akal forarlaaa Sparakaaaan aanaat d. l/ll 1971«
Ctaatianda aalrakyldnarkaatlonlBtar, aoa udgår baatyralaan for vuggaatoan Ha da BoaaJ kan vad ud t rada laa af neante ba a t y r a l  oa, liga lada a ud  t  rada af ¿lerruranda forplig- talaa, pd batlngalaa af , at danne ovartagaa af atnyt boa t y r e  laa an* dl au, ao« o godkendt af Bparafcaaaau alana »aåladaa at dar lkka hart il krarae da avriga kan- tianiatara aaatykke.

dtn

Vuggea tuen Hada Boaa I
ARGANG . NUMMER 1 . JUNI 1972

R O D E  
R O S E

V O R T  N Y E  B L A D
#  D e t t e  b l a d  e r  K o m m u n ik a t io n s 
g r u p p e n s  f o r s ø g  p å  a t  l a v e  e t  
b l a d  f o r  v o r  v u g g e s t u e .  D e t  e r  
i f l g .  v o r e  v e d t æ g t e r  p å l a g t  Kom
m u n i k a t i o n s g r u p p e n  a t  u d s e n d e  
r e f e r a t e r  a f  F æ l l e s m ø d e r n e  o g  d e  
f i r e  a r b e j d s g r u p p e r s  a r b e j d e . M e n  
i  s t e d e t  f o r  a t  u d s e n d e  d i s s e  
e f t e r h å n d e n ,  som  m ø d e r n e  a f h o l 
d e s ,  h a r  v i  v a l g t  a t  s a m l e  r e f e 
r a t e r n e  o g  m ø d e i n d k a l d e l s e r n e  o g  
u d s e n d e  dem  é n  g a n g  m å n e d l i g t  i  
b l a d f o r m .  V i e r  n a t u r l i g v i s  i k k e  
b l i n d e  f o r ,  a t  a k t u a l i t e t e n  k a n  
g å  f l ø j t e n  i  v i s s e  t i l f æ l d e ,  n å r  
b l a d e t  k u n  u d k o m m e r é n  g a n g  m å
n e d l i g t , m e n  d e l s  h æ n g e r  a r b e j d s 
g r u p p e r n e  l ø b e n d e  r e f e r a t e r  o g  
i n d k a l d e l s e r  o p  p å  o p s l a g s t a v l e n  
o g  d e l s  v i l  v i  i  t i l f æ l d e ,  h v o r  
d e t  s k ø n n e s  n ø d v e n d i g t ,  u d s e n d e  
n o g l e  s å k a l d t e  " f l y v e b l a d e " .  Men 
m ed e t  b l a d  m e n e r  v i  a t  h a v e  
f u n d e t  e n  s j o v e r e  o g  m e re  o v e r 
s k u e l i g  m å d e  a t  f ø l g e  m ø d e a k t i 
v i t e t e r n e  p å .

U d o v e r  d e n n e  f a s t l a g t e  f u n k 
t i o n ,  e r  d e r  m ed e t  b l a d  å b n e t  
m u l i g h e d  f o r  e n  n y  f o r m  f o r  kom 
m u n i k a t i o n  m e l le m  a n s a t t e ,  f o r -  
æ l d r e ,  v e n t e l i s t e f o r æ l d r e  o g  a n 
d r e  m ed t i l k n y t n i n g  t i l  R ø d e  
R o s e  a r b e j d e .

N å r  K o m m u n ik a t io n s g r u p p e n  
s t å r  som  r e d a k t ø r e r ,  b e t y d e r  d e t  
i k k e ,  a t  k u n  v i  må s k r i v e  i  b l a 
d e t  . . .  t v æ r t i m o d !  D e t t e  f ø r s t e  
n u m m e r h a r  v i  i  K o m m u n ik a t io n s 
g r u p p e n  a f  n æ r l i g g e n d e  å r s a g e r  
n a t u r l i g v i s  s e l v  b e d r e v e t .  Men 
d e t  e r  v o r t  ( s t o r e )  h å b ,  a t  b l a 
d e t  v i l  b l i v e  e t  f o r u m  f o r  d e b a t  
o g  d i s k u s s i o n .  V i  h a r  g a n s k e  
v i s t  b l . a .  F æ l l e s m ø d e r n e  so m  e n  
g o d  m u l i g h e d  h e r f o r ,  m en  d e l s  e r  
d e t  i k k e  a l l e ,  d e r  h a r  e v n e n  t i l  
a t  u d t r y k k e  s i g  m u n d t l i g t  i  e n  
s t ø r r e  f o r s a m l i n g  -  n o g e n  k a n  
b e d r e  h je m m e  i  d e r e s  e g e n  s t u e  
m ed m u l i g h e d  f o r  o m s k r i v n i n g e r ,  
o g  d e l s  e r  d e t  i k k e  a l l e ,  d e r  
h a r  l i g e  g o d e  m u l i g h e d e r  f o r  a t  
d e l t a g e  i  m ø d e r n e ,  -  o g s å  s e t  u d  
f r a  d e n n e  s y n s v i n k e l  h å b e r  v i  
b l a d e t  v i l  v æ r e  e n  g o d  l ø s n i n g .
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Et dagligt problem
Mon d e t  i k k e  e r  p å  d e  f l e s t e  

v u g g e s t u e f o r æ l d r e s  v e g n e ,  j e g  
k a n  s i g e ,  a t  d e t  e r  i r r i t e r e n d e ,  
a t  e l e v a t o r e n  n e d  t i l  b a r n e 
v o g n s k æ l d e r e n  a l t i d  e r  i  u o r d e n .

De f l e s t e  h a r  s i k k e r t  l i g e  
som  j e g ,  k o m m e t o g  h e n t e t  d e r e s  
b a r n ,  o g  s å  h a r  b å d e  v o g n e n  o g  
d y n e n  v æ r e t  v å d .

E l l e r  o g s å  h a r  m an  k o m m e t om 
m o r g e n e n  o g  h a r  m ø d t  e n  a f  b e b o 
e r n e  f r a  e je n d o m m e n ,  som  h a r  v a 
s k e t  o g  s t å r  d e r  o g  s k a l  h æ n g e  
t ø j  o p  o v e n  i  2 0  b a r n e v o g n e ,  s å  
f o r s t å r  m an  g o d t ,  h v i s  m an  i k k e  
e r  s æ r l i g  p o p u l æ r ,  n å r  m an  kom 
m e r  m ed d e n  2 1 . v o g n .

E f t e r  j e g  e r  b e g y n d t  a t  k ø r e  
med k l a p v o g n ,  h a r  j e g  h v e r  m o r 
g e n  o g  a f t e n  m å t t e  b æ r e  v o g n e n  
o p  o g  n e d  a d  t r a p p e r n e  t i l  k æ l 
d e r e n ,  f o r  j e g  s y n t e s  i k k e  d e n  
s k u l l e  s t å  o p p e  o g  b l i v e  v å d ,  
h v i s  d e t  s a t t e  i n d  m ed r e g n ,  f ø r  
J e g  kom o g  h e n t e d e  d e n .

D e t e r  r e t  u b e h a g e l i g t  a t  
s k u l l e  s l æ b e  p å  v o g n e n  h v e r  d a g ,  
d a  d e n  e r  r e t  t u n g ,  m e n  h v a d  s å  
med d e m , d e r  k ø r e r  m ed b a r n e v o g n  
-  d e  k a n  j o  i k k e  s å d a n  kom m e o p  
o g  n e d  a d  t r a p p e r n e ,  s å  d e  må 
a l t s å  l a d e  d e n  s t å  i  a l  s l a g s  
v e j r .

J e g  h a r  o p f a t t e l s e n  a f ,  a t  e -  
j e r e n  a f  e je n d o m m e n  g ø r ,  h v a d  
h a n  k a n  f o r  a t  a f h j æ l p e  d e n  
s l a g o  t i n g ,  o g  j e g  må d a  o g s å  
in d r ø m m e , a t  e l e v a t o r e n  h a r  v i r 
k e t  d e  s i d s t e  p a r  d a g e ,  m en  d a  
e n  a f  v u g g e s t u e f æ d r e n e  i  g å r  
m o r g e s  v o v e d e  f o r s ø g e t ,  s a d  h a n  
f a s t  i  5 m i n u t t e r .  S å  t r o r  j e g  
n u  n o k ,  a t  j e g  h e l l e r e  v i l  t a g e  
t r a p p e r n e ,  n å r  m an a l l i g e v e l  d a 
g e n  e f t e r ,  d e n  e r  r e p a r e r e t ,  h a r  
c h a n c e n  f o r  a t  s i d d e  f a s t .

J e g  h a r  l a e t  a t  v i d e , a t  g r u n 
d e n  t i l  d e t  h e l e  s k y l d e s ,  a t  d e r  
d r i v e r  f u g t  n e d  l a n g s  s i d e n  a f  
e l e v a t o r e n ,  o g  d e t  v i l  v æ r e  
s v æ r t  a t  f o r h i n d r e ,  s å  v i  må 
a l t s å  s e  i  ø j n e n e ,  a t  d e t  i k k e  
b l i v e r  a n d e r l e d e s .

S å  e r  d e t ,  j e g  k u n n e  tæ n k e  
m ig  a t  s p ø r g e ,  om i k k e  d e r  v a r  
e n  a f  g r u p p e r n e ,  d e r  p å  e n  e l l e r  
a n d e n  m å d e  k u n n e  f i n d e  a l l e t i 
d e r s  l ø s n i n g  f o r  o s .

J e g  k a n  g o d t  s e  d e t  n æ s t e n  u -  
m u l i g e  i  d e t t e  s p ø r g s m å l ,  m en  
j e g  s y n t e s ,  d e t  v a r  e t  f o r s ø g  
v æ r d .

L a i l a★
,Røde Rose' bladet
forhindrer storbrand!

L ø r d a g  d .  2 0 . m a j v a r  b l a d d a g ,  
f o r  p å  d e n n e  d a g  s k u l l e  a l l e  b e -1 
b o e r e  i  k v a r t e r e t  g e r n e  h a v e  
m o d t a g e t  R ø d e  R o s e - b l a d e t ,  I  v e d  
d e t  m ed d e  m a n g e  g a d e r  p å  o m s l a 
g e t .

N o g le  a f  f o r æ l d r e n e  i  v u g g e 
s t u e n  h a v d e  sam m en  m ed f o l k  f r a  
a n d r e  g r u p p e r  i  R ø d e  R o s e  o m r å 
d e t  v æ r e t  m ed v e d  r e d a k t i o n s m ø 
d e r  o g  t r y k n i n g  i  T h o r s g a d e .

S e l v  om v i  p å  e t  v i s t  t i d s 
p u n k t ,  d a  k a f f e n  v a r  s l u p p e t  o p ,  
d e t  b l e v  d e r  d o g  r å d e t  b o d  p å ,  
b l e v  n ø d t  t i l  a t  d r i k k e  v a r m t  
v a n d  m ed s u k k e r  f o r  a t  d u lm e  d e  
r e d a k t i o n e l l e  n e r v e r ,  m an  h a v d e  
s t a r t v a n s k e l i g h e d e r  m ed d u p l i k a 
t o r e n ,  o g  s e lv o m  d e t  b l e v  s e n t  
u d  p å  n a t t e n  f o r  n o g l e  s t y k k e r ,  
s å  v a r  d e t  b å d e  h y g g e l i g t  o g  
r a r t  a t  v æ r e  m ed t i l .

D e r  h a v d e  o g s å  v æ r e t  o p s l a g  
o p p e  i  v u g g e s t u e n  f o r  a t  f å  f o r 
æ l d r e  t i l  a t  m e ld e  s i g  v e d  u d d e 
l i n g e n  a f  b l a d e n e ,  o g  s e l v  om

KÆRE FORÆLDRE!
V i h a r  s t a d i g  e t  s t o r t  p r o b l e m ,  som  v i  h å b e r ,  I  k a n  h j æ l p e  o s  
m e d . V i  m a n g l e r  n æ s t e n  1 0 0  p a r  a f  v o r e s  h v i d e  f r o t t e b u k s e r  o g  
o v e r  25  p a r  s o k k e r  ( f r o t t e  o g  M a lm g r e n s  f o d f o r m e d e ) . V i l  I  i k 
k e  n o k  h j æ l p e  o s  o g  p r ø v e  a t  s e  j e r e s  t ø j  i g e n n e m  -  d e t  t a g e r  
h å r d t  p å  b u d g e t t e t ,  h v i s  v i  s k a l  b l i v e  v e d  m ed a t  k ø b e  n y t .

P å  f o r h å n d  t a k  I l å  v u g g e s t u e n s  v e g n e
K i r s t e n

Må k varterets børn b en y tte  le g e p la d se n ?
S p ø r g s m å l e t , d e r  s t i l l e s  h e r o v e r ,  e r  i k k e  s å  l i g e t i l  a t  s v a r e  e n t e n  j a  
e l l e r  n e j  p å .  Da e j e n d o m m e n , h v o r  v u g g e s t u e n  h a r  h je m m e , b y g g e d e s , f r a 
t o g  m an  k v a r t e r e t s  b ø r n  l e g e m u l i g h e d  i  g å r d e n ,  i k k e  m i n d s t  HB v a r  å r 
s a g  h e r t i l . U d  f r a  d e n n e  b e t r a g t n i n g  k a n  v i  m å s k e  h a v e  e n  v i s  f o r p l i g 
t e l s e  t i l  a t  a f h j æ l p e  d e t t e  s a v n  v e d  a t  g i v e  b ø r n e n e  l o v  t i l  a t  b e 
n y t t e  l e g e p l a d s e n  i  o g / e l l e r  u d e n f o r  v u g g e s t u e n s  å b n i n g s t i d .  M en d e r  
k n y t t e r  s i g  d e s v æ r r e  p r o b l e m e r  t i l  d e n n e  l ø s n i n g , b l . a .  e r  d e r  j o  s k e t  
s k a d e r  p å  l e g e p l a d s e n , o g  d e r  h a r  v æ r e t  p å s a t  i l d  i  k r y b b e r u m m e t .
H vad  m e n e r  d u  om s p ø r g s m å l e t ?  O le  H.

m an h a v d e  h å b e t  p å  f l e r e ,  v a r  
d e r  d o g  n o g l e  s t y k k e r  d e r f r a  m ed 
v e d  u d d e l i n g e n .

De som  v a r  m ed h a v d e  h a f t  e t  
p a r  s k æ g g e  t i m e r  -  t i l  b l . a .  
m e d b r a g t  m u s i k .

D e r  h a v d e  d o g  o g s å  v æ r e t  l i d t  
d r a m a t i k  m ed p å  v e j e n ,  d a  é n  
h a v d e  o p d a g e t  i l d e b r a n d  i  e n  
l e j l i g h e d  i  M im e r s g a d e ,  o g  f i k  
a l a r m e r e t  b r a n d v æ s e n e t  i n d e n  d e t  
f i k  u d v i k l e t  s i g  t i l  m å s k e  s t o r 
b r a n d  !

O le  W.

>( 3)0 )>
FERIELISTE
AIJIIE: 1 2 .  j ' ; n i  -  3 .  j u l i  ( v i k a r :  

( K a r i n ) .

MARIANNE: l o .  j u l i  -  1 7 .  a u g u s t .  

ANNA: l o .  j u l i  -  2 4 .  j u l i .

E D IT H : 3 .  j u l i  -  1 7 .  j u l i .  

GREGERS: l o .  m a j -  1 .  j u n i .

PE R : 2 3 .  j u n i  -  3 0 .  j u n i .  

K IR ST E N : 2 3 .  j u n i  -  3 o .  j u n i  + 
1  u g e  i  o k t o b e r .

MICHAEL: 3 1 .  j u l i  -  7 .  a u g u s t .

SUSANNE: 7 .  a u g u s t  -  2 1 .  a u g u s t ,  
( v i k a r e r :  A n n e t t e  o g  A n n e t t e
M a d s e n ) .

HANNE: 7 .  a u g u s t  -  2 1 .  a u g u s t , e r  
v i k a r  f r a  1 5 .  j u n i  -  1 . j u l i ,  
f r a  1 .  j u l i  a s s i s t e n t  f o r  P e r

LENE: h o l d e r  o p  1 .  j u l i  ( e l e v  
f r a  s e m i n a r i e t ) .

V IB E K E : h o l d e r  o p  1 .  j u n i  ( d e n  
e k s t r a  p r a k t i k a n t  v i  h a r ) .

FILMANMELDELSE
T i r s d a g  d e n  2 3 .  m a j v i s t e s  i  

v u g g e s t u e n  L i s e  R o o s ' s  f i l m  om 
e n  f ø d s e l .

E f t e r  m in  m e n in g  e n  f a n t a 
s t i s k  g o d ,  o p l y s e n d e  s a g l i g  f i l m  
som  a l l e  b u r d e  s e  i n d e n  d e  s k a l  
f ø d e ,  s å  m an v e d ,  h v a d  d e t  e r ,  
m an SKAL ig e n n e m ,  e l l e r  o g s å  s e  
e f t e r  e n  f ø d s e l ,  s å  m an k a n  s e ,  
h v a d  m an HAR v æ r e t  ig e n n e m .  D e r  
v a r  v i s t  m a n g e ,  d e r  i k k e  v i d s t e ,  
a t  f i l m e n  v a r  p å  -  d e t  v a r  e n  
s k a m .

V o r e s  k o m m u n i k a t i o n  i  v u g g e 
s t u e n  e r  i k k e  f o r  g o d .  T a v l e r n e  
m ed o p s l a g  v i r k e r  i k k e  h e l t  
g o d t .  K o m m u n ik a t io n s g r u p p e n  e r  
g å e t  i  tæ n k e b o k s  f o r  a t  f i n d e  u d  
a f ,  h v o r d a n  d e t  k a n  g ø r e s  b e d r e .

I n g a

Hvad sandkassen 
g em m er...

V ed I ,  a t  S u s a n n e  f å r  h ø f e b e r  
a f  s a n d e t  i  s a n d k a s s e n  -  h u n  e r  
o v e r f ø l s o m  o v e r f o r  k a t t e  I ! I

F l e r e  b ø r n  h a r  d å r l i g e  m a v e r ,  
o g  f l e r e  a f  dem  e r  l i g e  n e t o p  i  
d e n  a l d e r ,  h v o r  s a n d  s m a g e r  a l 
l e r b e d s t  -  m en  n å r  d e t  e r  f y l d t  
med " k a t t e p i s  -  o g  h v a d  d e r t i l  
h ø r e r " ,  g i ' r  d e t  d e s v æ r r e  f o r  
u n g e r n e  d å r l i g e  m a v e r !

B l i v e r  d e t  s n a r t  t i l  n o g e t  
med a t  f o r n y  s a n d e t ?  E l l e r s  v i l  
v i  f o r e s l å ,  a t  m an  m ø d e s  e n  d a g  
o g  h j æ l p e s  a d  m ed a t  s l æ b e  d e t  
s n a v s e d e  s a n d  n e d  i  e n  i  f o r v e 
j e n  b e s t i l t  c o n t a i n e r  -  o g  f å r  
b e s t i l t  n o g e t  n y t .

O p s l a g  h e ro m  s n a r e s t .
I n g a
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*H v a d  
s k e r  d e r  
i a r b e j d s  
g r u p p e r n e

U n d e r  d e n n e  r u b r i k  b r i n g e r  v i  
h v e r  m å n e d  r e f e r a t e r n e  f r a  a r 
b e j d s g r u p p e r n e  . V i  b a r  d e n n e  g a n g  
“ b a r b e r e t 1" d e  r e f e r a t e r , ,  d e r  b a r  
v a r e t  s l å e t  o p  i  v u g g e a t u e n  i  
l æ n g e r e  t i d ,  s å l e d e s  a t  k u n  d e  
b e s l u t t e n d e  p u n k t e r  e r  m e d .F r e m 
o v e r  v i l  v i  f o r e s l å , g r u p p e r n e  
s e l v  l a v e r  e t  k o n c e n t r a t  a f  m ø
d e r e f e r a t e r n e  .

ØKONOMIGRUPPEN
B e n  2 6 .  a p r i l  v a r  d e r  m e d e  i  

ø k o n o m i g r u p p e n .  D e l t a g e r e :  E r i k  
A n d e r s e n  o g  N in a  Q u i s t g å r d .

1 .  T a p p e m a s k in e  b e v i l g e t  ( c a .^ Q O  
k r . ) .

2 .  G r u n d e t  d y r t i d s r e g u l e r i n g  e f 
t e r  kom m e b E d i t h s  ø n s k e  om 
l ø n f o r h ø j e l s e  p å  1 0 0  k r .  t i l  
i a l t  k r .  2 . 1 0 0 , - .

3 .  D e t  v e d t o g e s ,  a t  k o m m u n i k a t i 
o n s g r u p p e n  k a n  a n v e n d e  1 0 0  k r .  
m å n e d l i g  t i l  t r y k n i n g  a f  b l a d  
t i l  u d g i v e l s e  a f  a l  k o m m u n i
k a t i o n  .D e r  v i l  i k k e  v æ r e  p e n 
g e  I t l l  u d g i v e l s e r  d e r u d o v e r .

4 .  A n s ø g n i n g  om d æ k n i n g  a f  e t a b 
l e r e d e  u d g i f t e r  v e d r .  h u s l e j e  
s k r e v e t  o g  a f s e n d t .

5 .  D r ø f t e t  n e d s k æ r i n g  a f  b u d g e t :
a .  n e d s k æ r i n g  f r a  5  u u d d a n n e 
d e  t i l  4  -  e r . b e s p a r e l s e  p å  
2 0 . 0 0 0  k r .  l ø v r i g t  h e n s t i l l e . , , ,  
a t  d e r  u d v i s e s  t i l b a g e h o l d e n 
h e d ,  -med v i k a r e r  s å  v i d t  mu
l i g t .
b ,  n e d s k æ r e  g e n a n s k a f f e l s e r ,  
v e d l i g e h o l d e l s e  a f  i n v e n t a r  
o g  b e  s k æ f  t  i  g e l s e s m a t e r i a l e r
C i n c 1 . 1 e g a t ø j ) f r a  2 1 . 0 0 0  #-  
t i l  1 2 . 0 0 0 ,1- ,  e n  b e s p a r e l s e  
p å  9 . 0 0 0  k r .

0 .  p o s t e n  " a n d r e  u d g i f t e r " ,  
o p r ,  2 4 . 0 0 0 , —» H e r u n d e r  h ø r e r  
v a s k ,  u d e v a s k  a n n u l l e r e s ,  
h v i l k e t  g i v e r  e n  b e s p a r e l s e  
p å  5 . 0 0 0  k r .
D e t t e  g i v e r  i a l t  3 4 . 0 0 0 , -  k r .  
i  b e s p a r e l s e r .  V i  s k a l  f i n d e  
b e s p a r e l s e r  p å  6 0 . 0 0 0 , -  k r .  
i a l t , v i  m a n g l e r  a l t s å  2 6 . 000  
k r .  V i  a f v e n t e r  n æ s t e  k v a r 
t a l s b u d g e t  ( j u l i )  o g  e v t .  
s t r e j k e ,  f ø r  v i  f o r e t a g e r  
y d e r l i g e r e  b e s p a r e l s e s f o r s l a g ,

6 . H v e r  g r u p p e  f å r  6 0 0 , -  k r ,  å r 
l i g  ( i  t i d e n  1 / 4  -  3 1 / 3 )  t i l  
d æ k n i n g  a f  u d g i f t e r  i  f o r b i n 
d e l s e  msed d e r e s  m ø d e r  m .v .  
D e r u d o v e r  h e n s t å r  e t  b e l ø b  
t i l  d æ k n i n g  a f  f æ l l e s a r r a n g e 
m e n t e r  ( f . e k s .  i n d k a l d e l s e  a f  
f o l k  u d e f r a ,  f o r e d r a g  o . l i g n ,  
v e n t e l i s t e a r r a n g e m e n t e r  m . v . ) 
H v e r  g r u p p e  f ø r e r  s e l v  k o n 
t r o l  m ed  b e l ø b e t  o g  i n d b e r e t 
t e r  h v e r  m å n e d  t i l  ø k o n o m i
g r u p p e n ,  h v a d  d e r  e r  b r u g t .

7 .  V i  h e n s t i l l e r  t i l  p æ d . g r u p p e ,  
a t  d i s k u t e r e  s p ø r g s m å l e t  om 
k o n t o r m e d h j æ l p  e v t .  i n d r y k k e r  
a n n o n c e  e f t e r  e n  s å d a n .  V i  
ø n s k e r  e n  r  e  g n  s k a b  s k y n d  i g .
A rb  e  j  d s o m r å d  e i
1 . d a g l i g  k a s s e k l a d d e .
2 » f r i p l a d s e r  o g  f o r æ l d r e i n d 

b e t a l i n g e r .
3 . b e t a l i n g  a f  k r e d i t o r e r .
4 .  l ø n u d b e t a l i n g  ( h e r u n d e r  

A TP o g  A - s k a t ) ,
5 .  b u d g e t k o n t r o l  o g  b u d g e t o p 

s t i l l i n g  ( s a m m e n  m ed ø k o 
n o m i g r u p p e n ) .

6 .  r å d g i v e r f u n k t i o n  ( m e g e t  
v i g t i g ) . 1

A r b e j d s t i d  1 0  t i m e r  u g e n t l i g  
t i l  1 0 0 0  k r .  m å n e d l i g .
F ø r i n g  a f  h o v e d b o g  v i l  b l i v e  
o v e r d r a g e t  t i l  r e v i s o r .

P å  ø k o n o m ig r u p p e n s  v e g n e  
N i n a  Q u i s t g å r d★

KOMMUNIKATIONS GRUPPEN
D en  2 4 .  a p r i l  v a r  d e r  m ø d e  i  

E o m m u n i k a t i o n s g r u p p e n .
D e t  b e s l u t t e d e s  a t  l a d e  d e  n y e  

v e d t æ g t e r  f r e m s t i l l e  i  30 0  
e k s .

T i l r e t t e l a g d e  m ø d e t  d e n  4 .  a p r i l  
m ed  v e n t e l i s t e f o r æ l d r e n e .  

B l a d e t  v i l  k o s t e  l o 3  k r .  m d l .  
f o r  7 5  e k s .  p å  8  s i d e r  o g  i n 
k l u s i v  b o g b i n d e r a r b e j d e t .  B e
s l u t t e d e  a t  h a v e  d e a d - l i n e  
d e n  2 0 . i  h v e r  m å n e d .  

A r b e j d s g r u p p e r n e  s k a l  l a d e  d e r e s  
r e f e r a t e r  f r e m s t i l l e  i  t o  e k s .  
E t  s æ t t e s  p å  t a v l e n  o g  e t  a n 
d e t  s æ t t e s  i  K o m m u n ik a t io n s 
g r u p p e n s  m a p p e .★
T i r s d a g  d e n  2 3 .  m a j h a v d e  v i  

e t  l a n g t  r e d a k t i o n s m ø d e .  V i  f i k  
s n a k k e t  m e g e t  om a l t  m u l i g t  a n 
d e t  o g s å  -  b l . a . :

LØRDAGSLUKNINGEN, som  d e t  j o  
s e l v f ø l g e l i g  s l e t  i k k e  e r ,  m en  
- å b n i n g ,  h v o r  p æ d a g o g e r n e  a f  
p r a k t i s k e  g r u n d e  g e r n e  v i l  v i d e  
h v o r  m a n g e  b ø r n ,  d e r  k o m m e r .

ARTIKLER OK VUGGESTUEN i  
p r e s s e n .  D e r  v a r  e n i g h e d  om , a t  
a l l e  s k a l  h a ’ l e j l i g h e d  t i l  a t  
v æ r e  m ed t i l  e n  s å d a n  s a g  o g s å .  
V i  må h a ’ e n  f a s t  p r o c e d u r e  f o r  
h v o r d a n  v i  s k a l  f o r h o l d e  o s  v e d  
h e n v e n d e l s e r  u d e f r a .

l ø v r i g t  b l e v  v i  i k k e  f æ r d i g e  
m ed a t  r e d i g e r e ,  m en  f o r t s a t t e  
om t o r s d a g e n  p å  v o r t  f a s t e  m ø d e , 
som  e r  k l .  1 6 , 3 0  i  v u g g e s t u e n  
h v e r  t o r s d a g .  O le  H olm  f æ r d i g r e -  
d i g e r e r  b l a d e t  i  w e e k e n d ’ e n .

I n g a★
NYANSKAFFELSES OG VEDLIGEHOLDELSES GRUPPE

D en  2 6 .  a p r i l  v a r  d e r  m ø d e  i  
V e d i i g e h o ¿ d e l s e s g r u p p e n .

B l a n d t  d e  e m n e r ,  d e r  b l e v  t a -  
X e t  o p ,  v a r :Agen ( m e d d e l t  e j e r e n ) .  
V a s k e m a s k in e n  ( e j e r e n  v i l  g e r n e  

s æ t t e  e n  o p  i  v u g g e s t u e n , m en 
s k a l  f ø r s t  a f s l u t t e  r e g n s k a 
b e t ,  f o r  a t  s e ,  h v o r  m a n g e  
p e n g e ,  d e r  e r  t i l b a g e .  

S a n d k a s s e n :  p r e s s e n n i n g  o r d n e s ,  
k u s s e n  t ø s æ e s ,  n y t  s a n d  a n 
s k a f f e s  .

B æ nke o g  b o r d e  a n s k a f f e s  t i l  u 

d e n d ø r s  b r u g  f o r  b å d e  v o k a n e  
o g  b ø r n .

I d e e r  o g  t e g n i n g  o v e r  l e g e p l a d s 
æ n d r i n g  l a v e s .  3 .0 0 0  k r .  s ø 
g e s  h o s  S o c i a l s t y r e l s e n .  

RÅDIGHEDSBELØB:
L o k a l e r  o g  l e g e p l a d s  1 6 4  k r .

p r .  b a r n  ..................  3 7 0 0  k r .  å r l i g t

M a l e r  .............................. 5 0 0  k r .  å r l i g t
T ø m r e r  o g  s n e d k e r  2 0 0  k r .
G u lv e  ..............................  8 0 0  k r .
B l i k k e n s l a g e r  . .  1 0 0  k r .
E l  ....................................... 4 0 0  k r .
H a v e a r b e j d e  ............  $ 0 0  k r .
L e g e p l a d s  ...................1 5 0 0  k r .

L ø s t  i n v e n t a r :
G e n a n s k a f f e l s e , 
v e d l i g e h o l d e l s e
♦  b e s k æ f t i g e l s e . . 1 2 0 0  k r .  å r l i g t  

I n t e r n t  b e h o v : . . .  6 0 0  k r .  å r l i g t

★
DEN PÆDAGOGISKE GRUPPE

D e r  v a r  m ø d e  i  D en  p æ d a g o g i 
s k e  g r u p p e  d e n  5 . m a j .

B e s l u t t e d e  a t  l a v e  e n  k o s t p l a n  
t i l  d e  n æ s t e  5 u g e r .  D e n n e  
k o s t p l a n  s k u l l e  d æ k k e  b a r n e t s  
b e h o v  f o r  v i t a m i n e r  o . s . v .  V i  
b e s l u t t e d e  a t  h æ n g e  é n  s e d d e l  
o p  p å  o p s l a g s t a v l e n  t i l  f o r 
s l a g  t i l  k o s t p l a n .  V i  v i l  f o 
r e l ø b i g  l a v e  e n  k o s t p l a n  f o r  
e n  m å n e d  a d  g a n g e n .

B e s l u t t e d e  a t  l a v e  e n  s p e c i e l t  
u d f o r m e t  a n n o n c e  t i l  b e n y t 
t e l s e  v e d  s ø g e n  e f t e r  e n  pæ
d a g o g .  N å r  e n  h e n v e n d e r  s i g  
v i l  v i  a f t a l e  e t  m ø d e  o g  f o r 
b e r e d e  h  m e l l e r  h e n d e  p å ,  
h v a d  v i  v i l  s n a k k e  o m , b l . a . :

1 .  U d d a n n e l s e n .
2 .  H v ad  h a r  d u  s e l v  l a g t  v æ g t  p å
3 .  H v o r f o r  v i l  d u  p å  v u g g e s t u e .
4 .  R e d e g ø r e l s e  f o r  h v i l k e  f o r e 

s t i l l i n g e r  d u  h a r  o m , h v a d  d i  
v i l  f o r e t a g e  d i g ,  n å r  d u  kom 
m e r  p å  v u g g e s t u e n .

5 .  v i  v i l  f o r t æ l l e  d i g  om v u g g e 
s t u e n s  p æ d a g o g i s k e  l i n j e .

6 . M e d b r i n g  e k s a m e n s b e v i s e r .
7 .  M an h a r  e n  m å n e d s  p r ø v e t i d .
P å  m ø d e r n e  s n a k k e r  v i  o m , h v a d

4d 4e

v i  l a v e r ,  o g  h e r  e r  v e d t æ g 
t e r n e  d e t  v i g t i g s t e .  V i  m e n e r  
d e  f l e s t e  a f  s p ø r g s m å l e n e  v i l  
kom m e f r e m  i  s a m t a l e n s  l ø b .
V i  l a v e r  e t  r e f e r a t  t i l  f æ l 
l e s m ø d e t ,  so m  s å  s k a l  g o d k e n 
d e  v o r e s  a n b e f a l i n g ,  V i  i n d 
k a l d e r  t i l  F æ l l e s m ø d e  v e d  a n 
s æ t t e l s e ,  h v i s  d e r  i k k e  e r  
n o g e t  m ø d e  u m i d d e l b a r t .  

B e s l u t t e d e  a t  n å r  d e r  s k a l  v æ l 
g e s  e t  b a r n ,  s å  a t  t a g e  d e n  
d e r  l i g g e r  ø v e r s t  i  b u n k e n  
e f t e r  t t e n  . a l d e r ,  m an  ø n s k e r „ 
m a n g l e r ,  d e r e f t e r  m å m an  s e  
p å  om k ø n n e t  p a s s e r  o g  t i l -  
s i d s t  s o c i a l g r u p p e .  V i  k o n 
t r o l l e r e d e  , a t  f o r d e l i n g e n . a f  
s o c i a l e  g r u p p e r  v a r  i  o r d e n  
n u .  B ø r n  a f  f o r æ l d r e ,  d e r  h a r  
v æ r e t  m ed i  o p r e t t e l s e n ,  o g  
so m  i k k e  k o m m e r f ø r s t  e f t e r  
d e n  v e d t a g n e  p r o c e d u r e ,  f o r e 
l æ g g e s  F æ l l e s m ø d e t .

V i  b e s l u t t e d e ,  a t  v i  v i l l e  h a v e  
e n  b o g h o l d e r i u d d a n n e t  som  a f 
l ø s e r  f o r  E r i k ,  som  r e j s e r  15  
a u g u s t .  H a n  s k a l  v æ r e  b u n d e t  
t i l  ø k o n o m i g r u p p e n ,  o g  må 
k u n n e  u d t r y k k e  s i g  k l a r t  o g  
h a v e  o v e r b l i k  o v e r  d e t .  V i  
v i l l e  b e d e  E r i k  om a t  u d f o r 
m e e n  a n n o n c e  t i l  B ø r n  o g  
U n g e ,  I n f o r m a t i o n ,  S ø n d f a g s -  
F o l i t i k e n  o g  B e r l I n g e r e m ,  
A n n o n c e n  b l i v e r  s l å e t  o p  p& 
o p s l a g s t a v l e n  1  d a g  f ø r  a f 
s e n d e l s e n  t i l  k r i t i k .

S u s a n n e★
D e n  p æ d a g o g i s k e  g r u p p e  h o l d t  

m ø d e  å , 2 5  « m a j . T i l s t e d e : S u s a n n e , 
T o n y , I l n a , J  ø r g e n , A n n a , H e n r i e  t t e , 
M e r e t e ,  D i t t e  o g  H a n n e .
1»  G e n n e m g a n g  a f  d a g s o r d e n .
2 .  E d i t h s  a r b e j d s o m r å d e :  M e re  

h e n s i g t s m æ s s i g  p l a n l æ g n i n g  i  
r æ k k e f ø l g e n  a f  r e n g ø r i n g ,  o p 
r y d n i n g .  H e n v i s e s  t i l  p e r s o 
n a l e m ø d e  t i r s d a g .

3  . L ø r d a g 's å b n i n g / l u k n i n g ;  1 2 r e g -  
l e n  om f r e d a g e n  f a s t h o l d e s .  
G le m m e r  f o r æ l d r e  a t  s k r i v e  
s i g  p å  om m o r g e n e n ,  k a n  d e  
r i n g e  i  l ø b e t  a f  f o r m i d d a g e n  
o g  f å  e n  a f  d e  a n s a t t e  t i l  a t  
s k r i v e  s i g  p å .

4 .  S o m m e r v i k a r e r : D e t  må t i l s t r æ 
b e s  a t  i k k e  f l e r e  e n d  2  f a s t e  
p æ d a g o g e r  h a r  f e r i e  a d  g a n g e n .  
A n n e t t e  M a d s e n  v i k a r  f o r  H a n 

n e  o,g S u s a n n e  i  1 4  d a g e  f r a  
d e n  4 .  a u g u s t .

5*  V i  h e n s t i l l e r  t i l  K o m m u n ik a 
t i o n s g r u p p e n  a t  f o r s ø g e  a t  
e t a b l e r e  e n  b a b y s i t t e r o r d -  
n . i n g  ( e v t .  b l a n d t  s e m i n a r i e 
e l e v e r n e ,  d e r  h a r  v æ r e t / e r  
t i l k n y t t e t  v u g g e s t u e n ) .

6 .  F o r h o l d e t  t i l  p r e s s e n :  D e t  
v e d t o g e s ,  a t  h e n v e n d e l s e r  t i l  
a n s a t t e  o g  f o r a l d r e  f r a  p r e s 
s e n  om v u g g e s t u e n ,  s k a l  f o r e 
læ g g e s  a l l e  g e n n e m  o p s l a g  p å  
t a v l e n  m ed e v t . i n d g å e t  a f t a l e .

7 .  M ø g l e r :  U d o v e r  d e  f a s t a n s a t t e  
h a r  N i n a  n ø g l e .  D e t  v e d t o g e s  
a t  é n  f o r a l d r e  s k a l  h a v e  n ø g 
l e ,  s å l e d e s  a t  d e r  f i n d e s  e n  
i  o m r å d e t ,  m an  k a n  g å  t i l ,  
h v i s  d e r  b l i v e r  b r u g  h e r f o r .  
D e n n e  f o r a l d r e  e r  p . t .  N in a  -  
h e n d e s  n a v n , a d r e s s e  o g  t l f . n r .  
v i l  b l i v e  o p s l å e t  i  v u g g e s t u 
e n ,  s a m t  n æ v n t  i  b l a d e t .

8 .  E l e v e r :  4  m d r s .  f o r p r a k t i k a n 
t e r  o g  e t - å r i g e  b a r n e p l e j e r 
s k e r  s k a l "  a f l ø s e s  a f  6  m d r s .  
e l e v e r  f r a  b ø r n e f o r s o r g s s e m i 
n a r i e r n e  .
S e m i n a r i e e l e v e r :  A nm ode s e m i 
n a r i e r n e  k u n  a f  s e n d e  u d  t i l  
o a  1  d e  l a n g e  p r a k t i k p e r i o d e r .  

9 -  F o r æ l d r e m ø d e r / a f t e n e r :
A f t e n e r  m ed s p e c i a l e m n e r ,  f o r  
e k s e m p e l  r e n l i g h e d s t r æ n i n g ,  
h v o r  v i  g å r  i  g r u p p e r  o g  d i s 
k u t e r e r  u d  f r a  e n  " t æ n k t ” s i 
t u a t i o n .

1 0 . M a d p la n :  f o r t s æ t t e r  e n d n u  e n  
5 - u g e r s  p e r i o d e .
D e t  n y  s p æ d b a r n :  v i a  f o r æ l 
d r e n e  s ø g e s  k o n t a k t  m ed h j e m 
m e t s  s u n d h e d s p l e j e r s k e ,  s å  
a m s a  1 1  e / f o  r æ l d r e / s u n d h e d  s p i e -  
j e r s k e  v e d  b e s ø g  i  v u g g e s t u e n  
k a n  t i l r e t t e l æ g g e  b a r n e t s  
k o s t .

1 1 . V i  h e n s t i l l e r  t i l  ø k o n o m i
g r u p p e n  a t  o p l y s e ,  h v o r  m e g e t  
k a f f e ,  m æ lk  o g  t h e ,  m ad m .v .  
p e r s o n a l e t  må f o r t æ r e .

1 2 . D a g s o r d e n  t i l  F æ l l e s m ø d e ,  f o  
r e l ø b l g :
1 .  L ø r d a g s l u k n i n g ,  o r d n i n g e n .
2. R e f e r a t  a f  m ø d e t  d . 3 . j u n i .
3 .  P r e e s e p r o b l e m e r .
4 .  N ø g l e , N i n a  t i l  o r i e n t e r i n g .
5 .  O p t a g e l s e  a f  b a r n :  N i e l s  

o g  L i l i a n  o g  A ne B r ø g g e r .
6 .  F o r æ l d r e r e p r æ s e n t a t i o n e n  i  

a r b . g r u p p e r n e  f o r  l i l l e ?

Ø nskes: fo r s la g  til b a b y sittero rd n in g en !
1 3 . D a g s o r d e n  t i l  n æ s t e  m ø d e :

1 .  V a l g  a f  o r d s t y r e r  o g  r e f .
2 .  G e n n e m g a n g  a f  s i d s t e  r e f e 

r a t  o g  a f  d a g s o r d e n .
3 .  R e f e r a t  f r a  p e r s o n a l e m ø d e .

4 .  P u n k t e r  t i l  p æ d a g o g i s k  m å l 
s æ t n i n g  p l a n l æ g g e s .

5 .  K o n t a k t  t i l  a n d r e  b ø r n e i n 
s t i t u t i o n e r  .K o n t a k t  t i l  s o 
c i a l e  o r g a n i s a t i o n e r  i  R ø d e  
H o s e  ( B ø r n e v æ r n ,  f a m .v e j . ,  .f.

6 . S u s a n n e  g i v e r  o p læ g  t i l  
s p æ d b ø m s m a d - d  i s l c u s s i o n .

7 .  H v ad  m ed b u k s e r ,  s t r ø m p e r ?
8 . V i  s y n e s , H a n n e  s k a l  h a v e  e n  

s t u e .
1 4 . D e r  a f h o l d t e s  m øde  l o r d a g  d .3 - 
j u n i  i  v u g g e s t u e n ,  h v o r  s p e c i e l t  
i e  p r o b l e m e r ,  d e r  e r  o r a g t  f r e m  
v e d r .  P e r ,  b l e v  t a g e t  o p .
N æ s te  m o d e :  T o r s d a g  d e n  1 5 .  j u n i  
k l .  2 0  h o s  A n n a ,  L a n g e l a n d s p l a d s  
2 ,  I I I ,  Go 9 8 4 5 .

•  L ø r d a g  d . 3 . j u n i  a f h o l d t e s  m øde  
i  v u g g e s t u e n .  T i l s t e d e :  P e r ,  S u 
s a n n e  , F i n n , N i n a ; D i 1 1 e , A n n a , T o n y .

V i  d i s k u t e r e d e  d e  u o v e r e n s 
s t e m m e l s e r ,  d e r  v a r  k o m m e t f r e m  
im e l l e m  p å  d e n  e n e  s i d e  P e r  o g  
p å  d e n  a n d e n  N i n a ,  I n g a  o g  T o n y  
a n g .  d e l s  f o r h o l d e t  t i l  p r e s s e n  
o g  d e l s  l ø r d a g s l u k n i n g ,  o g  b l e v  
e n i g e  o m , a t  d e n  h e r i  l i g g e n d e  
p r o b l e m a t i k  s k u l l e  t a g e s  o p  p å  
e t  F æ l l e s m ø d e .N o g l e  f o r æ l d r e  h a r  
d e s u d e n  m e n t ,  a t  d e r  h a r  v æ r e t  
p r o b l e m e r  m ed P e r s  h o l d n i n g  t i l  
f o r a l d r e  o g  b ø r n . D e t t e  b l e v  o g s å  
b e h a n d l e t .  V i  e n e d e s  om a t  f å  
f a s t l a g t  e n  n ø j e r e  p r o c e d u r e  f o r  
b e h a n d l i n g  a f  s å d a n n e  u o v e r e n s 
s t e m m e l s e r .  V i  d r ø f t e d e  h e r e f t e r  
d e t  p r i n c i p i e l l e  i  p r o b l e m s t i l 
l i n g e n  .i .B e h a n d l e  p r o b l e m e r  n å r  v e d k o m 
m ende i k k e  e r  t i l s t e d e :  D e r  v a r  

e n i g h e d  o m , a t  m ø d e r , d e r  o m h a n d 
l e r  p r o b l e m e r  m ed p e r s o n e r ,  k u n  
s k a l  h o l d e a ,  n å r  d e n  e l l e r  d e  
p e r s o n e r ,  d e r  k r i t i s e r e s , e r  t i l 
s t e d e  . R e f e r a t e t  s k a l  p å  d e t  
p u n k t ?  h v i s  d e t  s k ø n n e s  n ø d v e n 
d i g t  a f  b a r e  e n  a f  d e  i m p l i c e r e 
d e ,  g ø r e s  f u l d s t æ n d i g t .  H v is  d e r  
e r  f u l d s t æ n d i g  e n i g h e d  om d e t ,

k a n  r e f e r a t e t  n e d s k æ r e s  t i l  k u n  
a t  n æ v n e  p r o b l e m e t ,  s a m t  t i l  a t  
n a v n e ,  h v a d  d e r  v e d t a g e s .

3 .  M an k a n  b e d e  e n  p e r s o n  om a t  
f o r e l æ g g e  e t  p r o b l e m  f o r  d e n  pæ
d a g o g i s k e  g r u p p e ,  u a n s e t  om m an 
s e l v  h a r  p r ø v e t  a t  l ø s e  d e t  e l 
l e r  e j . D e r  m å d o g  o p f o r d r e s  t i l  
a t  e v t .  p r o b l e m e r  f ø r s t  s ø g e s  
l ø s t  a f  d e  i m p l i c e r e d e  p a r t e r  
s e l v .  K v i .  d e r  i k k e  k a n  o p n å s  e -  
n i g h e d  om e t  p r o b l e m  i  d e n  p æ d a 

g o g i s k e  g r u p p e , s k a l  d e t  f o r e l æ g 
g e s  e t  F æ l l e s m ø d e .

VEDTÆGTSGRUPPEN
G ru p p e n  b l e v  n e d s a t  p å  g e n e 

r a l f o r s a m l i n g e n ,  o g  d e n s  o p g a v e r  
e r  a t  f å  d e  a f  f o r a l d r e n e  g o d 
k e n d t e  v e d t æ g t e r  e n d e l i g t  g o d 
k e n d t  h o s  m y n d i g h e d e r n e  d . v . s .  i  
f ø r s t e  o m g a n g  S o c i a l s t y r e l s e n ,  
B ø r n e -  o g  u n g d o m s f o r s o r g e n .  V i 
t r o r  i k k e ,  v i  b a r e  k a n  s e n d e  dem  
i n d , d a  v o r t  f o r s l a g  j o  i k k e  e r  i  
o v e r e n s s t e m m e l s e  m ed d e  s t a n d a r d  
v e d t æ g t e r ,  d e r  i ø v r i g t  a r b e j d e s  
m e d ,  i d e t  v i  d e l s  i k k e  h a r  n o g e n  
e g e n t l i g  b e s t y r e l s e ,  d e l s  h a r  
d e l t  d e t  p æ d a g o g i s k e  o g  ø k o n o m i
s k e  a n s v a r  l i g e l i g t  u d  m e l le m  
f o r a l d r e  o g  p æ d a g o g e r .

G r u p p e n s  m e d le m m e r :  D a v i d s e n ,  
S u s a n n e  H o l l u n d , F i n n  H o l l u n d , 0 1 e  
W e ic o p .A n n e  H o l m ,G r e g e r s  P a n d u r o  
K nud J o n a s s e n , T o n y  A n d e r s e n . D e s 
u d e n  e r  e n  j u r i s t » K i r s t e n  G a m s t ,  
f r a  e n  a n d e n  R ø d e R o s e  g r u p p e  m ed.

V i  e r  f o r e l ø b i g  n å e t  t i l ,  a t  
d e t  e r  2 .  k o n t o r  i  S o c i a l s t y r e l 
s e n ,  d e r  s k a l  b e h a n d l e  v o r e  v e d 
t æ g t e r  o g  d e r e f t e r  i n d s t i l l e  dem  
t i l  e n d e l i g  g o d k e n d e l s e  i  S o c i a l 
m i n i s t e r i e t .

V i  h a r  t a l t  m ed e n  s e k r e t æ r  
H a m m e r - S ø r e n s e n  i  2 .  k o n t o r .  Da 
h a n  h ø r t e ,  a t  v o r t  f o r s l a g  i k k e  
v a r  i  o v e r e n s s t e m m e l s e  m ed d e t  
f o r s l a g  t i l  s t a n d a r d v e d t æ g t e r ,  
so m  e r  u n d e r  u d a r b e j d e l s e ,  o g  
som  i ø j e b l i k k e t  l i g g e r  i  S o c i a l 
m i n i s t e r i e t ,  h e n v i s t e  h a n  o s  t i l  
k o n t o r c h e f e n  f o r  2 .  k o n t o r ,  K a r 
l a  H a n s e n ,  s a m t  t i l  d i r e k t ø r e n
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f o r  B ø r a e -  o g  u n g d o m s f o r s o r g e n ,  
H o r s t e n .

Da v i  d o g  e r  m e g e t  b a n g e  f o r  
e t  n e j  p å  e t  t i d l i g t  t i d s p u n k t ,  
t e r  v i  i k k e  r i g t i g  g å  d i r e k t e  
t i l  d e  t o  n æ v n t e  p e r s o n e r ,  m en  
h a r  i e j e b l i k k e t  t æ n k t  a t  k o n 
t a k t e  d e n  m a n d  i  S o c i a l m i n i s t e 
r i e t ,  som  s i d d e r  m ed s t a n d a r d 
v e d t æ g t e n ,  f u l d m æ g t i g  P e r  H an 
s e n  i  5 .  k o n t o r  i s æ r .  E e n  a f  
h a n s  o p g a v e r  s k u l l e  v æ r e  a t  h ø 
r e ,  h v a d  f o r s k e l l i g e  g r u p p e r  o g  
o r g a n i s a t i o n e r s  i n d s t i l l i n g  t i l  
d e t  n y e  f o r s l a g  e r , f a r e n d  m i n i 
s t e r i e t  b e s l u t t e r  e l g  e n d e l i g t .

D e r u d o v e r  v i l  v i  k o n t a k t e  
p e r s o n a l e f o r b u n d e t  f o r  a t  g ø r e  
dem  i n t e r e s s e r e t  i  d e  t a n k e r ,  
d e r  e r  n e d f æ l d e t  i  v o r e  v e d t æ g 
t e r ,  n e m l i g  d e t  a t  f o r æ l d r e  o g  
a n s a t t e  s a m l e t  i n d g å r  i  e n  
e g e n t l i g  k o l l e k t i v  l e d e l s e , s a m t  
m u l i g v i s  b r u g e  d e r e s  a v i s  " B ø r n  
o g  u n g e " , s a m t  d a g s p r e s s e n  
i  ø v r i g t .  T o n y•
V E N T E L I S T E F O R Æ L D R E M Ø D E

D en 4 .m a j  h a v d e  K o m m u n ik a t i 
o n s g r u p p e n  i n v i t e r e t  a l l e  d e  
f o r æ l d r e ,  d e r  s t å r  p å  v e n t e l i 
s t e  t i l  m ø d e .

D a g s o r d e n e n  v a r :
O r i e n t e r i n g  om v u g g e s t u e n  o g  

d a g l i g d a g e n  d e r n e d e .
H v o rd a n  m an s e l v  k a n  g å  i -  

g a n g  m ed a t  l a v e  e n  i n s t i 
t u t i o n ,  o g  e v t .  n e d s æ t t e l 
s e  a f  a r b e j d s g r u p p e r .

R ø d e  R o s e  -  o g  h v a d  d e r  s k e r
D e r  m ø d te  1 5  f o r æ l d r e ,  o g  d e  

h a v d e  s e l v f ø l g e l i g  a l l e  s t o r  
f o r v e n t n i n g  om a t  f å  e n  p l a d s  
t i l  d e r e s  b a r n ,  m en  v i  m å t t e  
s k u f f e  d e m . D e r  kom  e n  g o d  s n a k  
u d  a f  d e t ,  o g  om h v o r d a n  m an 
s e l v  k a n  g å  i g a n g .  D e r  v a r  d o g  
k u n  t o  f o r æ l d r e p a r ,  d e r  s y n e s ,  
d e  h a v d e  t i d  t i l  a t  g ø r e  e t  
s t y k k e  a r b e j d e  f o r  s a g e n .

V i  f o r t a l t e  om d e  a n d r e  a r 
b e j d s g r u p p e r  i  R ø d e  R o s e ,  o g  om 
h v a d  d e r  s k e r  r u n d t  o m k r i n g .
I s æ r  g å r d r y d n i n g e r n e  f i k  v i  e n  
l a n g  s n a k  om . D e r  b l e v  d o g  i k k e  
s t a r t e t  n o g e n  n y  g å r d r y d n i n g s -  
g r u p p e  -  d e s v æ r r e .

V i  f i k  e n  ø l  o g  k a f f e  o g  sm å 
k a g e r .  A l t  i  a l t  e t  g o d t  m ø d e .

I n g a
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§ 1. Den selvejende institution vuggestuen "RØDE ROSE I", Jagtvej 141, 1., 2200 Esbenhavn N, beliggende i og oprettet af beboere i RØDE ROSE-området, der er begrænset af Tagensvej, Jagtvej, Nørrebrogade og Oodsbanen, er anerkendt i medfør af lov om børne- og ungdomsforsorg § 65, stk. 1, hvoraf dens rettigheder og forpligtelser fremgår.
FORMÅL

§ 2. 1. Formålet er at skabe en Institution, der skal fungere som et supplement t il  hjemmene, d.v.s. udvikle i fysisk, psykisk og Intellektuel henseende, samt give vore børn mulighed for at udvide deres sociale bevidsthed.
2. Endvidere ønsker vi at sikre gennemførelsen af de regelmæssige helbredsundersøgelser, 3amt tilgodese at børnenes daglige ernæringsbehov dækkes.
5- Institutionen skal drives gennem et nært samarbejde mellem forældre og ansatte med henblik på at skabe en fælles holdning til gavn for børnene.
4. Der skal gennemføres et samarbejde med andre Institutioner og interessegrupper indenfor området RØDEROSE.

BØRNENE
- 1. Vuggestuen er normeret til 23 børn i alderen 0-3 år.Der kan kun optages børn med bopæl 1 RGDE ROSE, og forældrene skal påtage sig de solidariske forpligtelser, som institutionen har påtaget sig.

2. Ved optagelsen af et barn i vuggestuen skal forældrene have udleveret et eksemplar af vedtægterne og samtidig have oplysninger om, hvilke aktuelle forpligtelser vuggestuen har.

VEDTÆGTER 
FOR VUGGESTUEN  RODE ROSE I
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3. Der skal føres venteliste. Denne skal følges, men således at der opnås en jævn fordeling m.h.t. alder, køn og social samfundsgruppe. Fællesmødet kan dog dispensere herfra.
4 .  Undtaget fra stk. 3 er følgende:a. børn med søskende i vuggestuen, forsåvidt disse bor i RØDE ROSE, da disse har fortrinsret ved optagelse .b. ansatte ved RØDE ROSE-institutioners børn. Endvidere kan børn, hvis forældre fraflytter området, fortsætte i vuggestuen.
5. Betalingen for benyttelse af vuggestuen fastlægges 1 overensstemmelse med de af Socialministeriet fastsatte bestemmelser.

LEDELSEN
§4.1. Vuggestuens øverste myndighed er Fællesmødet.Fællesmødets beslutninger træffes af forældre og ansatte.Taleret har kun beboere i RØDE ROSE og dertil knyttede institutioners personale.

2. Fællesmøder skal afholdes mindst 1 gang pr. kvartal. Indkaldelse med dagsorden skal udsendes af kommunikationsgruppen med mindst 8 dages varsel.Endvidere kan enhver af de ansatte, forældre og ven- telisteforældre indkalde til fællesmøde gennem kommunikationsgruppen.
3. Mødet er beslutningsdygtigt, når mindst halvdelen af børnene og halvdelen af hjemmene er repræsenteret, og mindst 4 ansatte er tilstede. Ansatte med børn 1 institutionen tæller i beslutningsprocesser kun som ansatte.
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Hvis én af disse betingelser ikke er opfyldt, udsættes mødet og indkaldes igen med mindst S dages varsel og med samme dagsorden.Dette møde er så beslutningsdygtigt uanset mødedeltagelsen,
4. Hvis der er uenighed blandt de beslutningsdygtige, nedsættes et udvalg', hvori alle de forskellige meninger er repræsenteret. Dette udvalg skal så nå til enighed og forelægge resultatet til godkendelse på førstkommende fællesmøde.

DAGLISE LEDELSE 
§5 .1 . Institutionens daglige ledelse varetages af arbejdsgrupper, hvis kompetance og arbejdsområde er fastlagt af nærværende vedtægter samt af Fællesmødet, der kan pålægge grupperne specielle opgaver og evt. supplere deres medlemstal til varetagelse af disse opgaver og samtidig give grupperne kompetance til  at optræde udadtil på Fællesmødets vegne.

2. Arbejdsgrupperne dannes ved at forældre og ansatte melder sig på Fællesmødet. Hver gruppe skal bestå af mindst 2 forældre og 1 ansat.
3. Man kan højst deltage i 2 arbejdsgrupper på samme tid, og en gruppes medlemmer binder sig til  en arbejdsgruppe i mindst i  år, idet Fællesmødet dog til enhver tid kan opløse og omdanne en arbejdsgruppes sammensætning.
4. Alle arbejdsgruppemøder er åbne og skal annonceres 3 dage i forvejen med dagsorden.Arbejdsgrupperne forpligter sig til at føre referat og aflevere beslutningsreferat og evt. dagsordensforslag til  kommunikationsgruppen mindst 1 uge for fælle smøde indkaldels er.Alle beslutningsreferater skal ophænges i vuggestuen.
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kort redegørelse, hvorefter denne forelægges Fællesmødet til  endelig beslutning.
4. I tilfælde af særlig graverende opførsel hos én af de beskæftigede i vuggestuen, kan gruppen straks suspendere vedkommende, og gennemfører derefter den normale afskedigelsesprocedure.
5. Den pædagogiske gruppe forestår i overensstemmelse med § 2, stk. 1, udarbejdelsen af forslag angående de pædagogiske retningslinjer.Disse forelægges Fællesmødet til vedtagelse, hvorefter de ansatte har det daglige ansvar for det enkelte barn i overensstemmelse hermed.I tilfælde af uoverensstemmelser mellem forældre og ansatte må en løsning først søges opnået blandt de direkte implicerede.Sager af mere generel og principiel karakter kan forelægges den pædagogiske gruppe til afgørelse med ansvar overfor Fællesmødet.
6. Gruppen forestår den daglige behandling af spørgsmål vedr. forholdet til de ansattes fagforeninger, de ansattes arbejdsforhold iøvrigt, samt forholdet mellem de ansatte, forældre og lignende forhold.
7. Gruppen skal sørge for, at optagelse af børn sker i overensstemmelse med de i § 3> stk. 2 nævnte, samt de af Fællesmødet vedtagne retningslinjer.
8. Gruppen skal varetage forholdet til andre sociale instanser, samt forbindelsen til andre børneinstitutioner, specielt i RØDE ROSE.

NYANSKAFFELSER OG VEDLIGEHOLDELSE
§8. 1. Foruden de i § 5» stk. 2, nævnte medlemmer er vuggestuens rengøringshjælp medlem af denne gruppe.

5’. Nedennævnte arbejdsgrupper skal til enhver tid være fuldtallige og virksomme.
ØKONOMIGRUPPEN

§6. 1. Foruden de i § 5» stk. 2, nævnte medlemmer er vuggestuens forretningsfører medlem af økonomigruppen.
2. Økonomigruppen skal udarbejde forslag til budget. Gruppen skal indkalde de andre grupper til et forberedende møde, hvorefter budgetforslaget udarbejdes og forelægges Fællesmødet til vedtagelse senest 31.1. hvert år.
3. Økonomigruppen har underskriftsret på Fællesmødets vegne, samtidig med at gruppen har ansvaret for, at budgettet bliver udnyttet og overholdt efter de af Fællesmødet vedtagne retningslinjer.Evt. budgetændringer skal forelægges Fællesmødet til godkendelse.
4. Kautionsforpligtelser skal administreres af økonomigruppen.

PÆDAGOGISKE GRUPPE
§7. 1. Foruden de i § 5f stk. 2, nævnte medlemmer er vuggestuens læge og økonoma medlemmer af denne gruppe.

2. Den pædagogiske gruppe, herunder økonomaen, har ansvaret for vuggestuens nøjere udformede kostplan, i overensstemmelse med de af Fællesmødet vedtagne retningslinjer.Gruppen, herunder lægen, har ansvaret for vuggestuens sundhedspolitik på de områder, hvor lægen ikke er direkte ansvarlig overfor andre instanser.
3. Gruppen skal i forbindelse med ansættelse og afskedigelse af pædagoger, rengøringchjælp, økonoma, lægeog forretningsfører samtale med disse og udarbejde en
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2. Gruppen forestår udarbejdelsen af planer for vuggestuens politik med hensyn til vedligeholdelse af de eksisterende materialer og lokaler samt udarbejdelsen af forslag til nyanskaffelser på eget eller Fællesmødets initiativ. Dernæst har gruppen ansvar for udførelsen af de af Fællesmødet vedtagne retningslinjer på ovenfornævnte områder.
KOMMUNIKATIOHSGRtJPPEN

§ 9. 1. Gruppen har ansvaret for optagelse af og udsendelse af referat af Fællesmøderne og udsendelse af referat af de 4 arbejdsgruppers arbejde.
2. Gruppen forestår desuden indkaldelse til og udsendelse af dagsorden for Fællesmødet, samt indkaldelse til evt. ekstra Fællesmøder og om nødvendigt materiale til belysning af punkter på dagsorden.
3. Gruppen kan på eget initiativ eller på opfordring fraen af de andre arbejdsgrupper indkalde til fællesgruppemøde .
4. Gruppen indkalder alle ventelisteforældre 2 gange årligt og orienterer dem om:-a. vuggestuenb. hvordan man selv opretter en vuggestue og virke behjælpelig hermed.c. kontakt til andre grupper i RØDE ROSE. Interesserede ventelisteforældre kan blive indkaldt til  Fællesmøder og få tilsendt materiale om vuggestuens drift.
5. Andre interesserede personer og grupper, herunder RØDE ROSEs øvrige institutioner, kan få tilsendt materiale om vuggestuen.
6. Gruppen skal holde kontakten med aktiviteter udenfor vuggestuen,der vedrører børn,såsom BRIS og lignende.
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7. Gruppen har ansvaret for al post vuggestuen modtager m.h.t. omdeling og arkivering m.v.
ÅBN IN GSTIDER

§ 10 Vuggestuen er åben på hverdage kl. 6-18 og lørdage kl. 6-14.Udover de sædvanlige helligdage holder vuggestuenlukket ;påskelørdag hele dagen1. maj fra kl. 135. juni fra kl. 13 24. december hole dagen 
3 1. december fra kl. 13 .
ARBEJDSFORDELING 

§ 11.1. Alle i institutionen ansatte udgør et kollektiv, der selv fastlægger sin arbejdsform med ansvar overfor Fællesmødet.
2. De ansatte afholder regelmæssige møder, hvorunder man tilrettelægger det daglige arbejde med børnene og diskuterer børnenes trivsel.personalet er herunder omfattet af tavshedspligt.
3. Regnskabsføring påhviler vuggestuens forretningsfører. Regnskabsåret går fra 1/4 - 31/3- For regnskabsførelse og revision gclder de af Socialministeriet fastsatte regler.
4. Føring af dagbog, stambog og venteliste, modtagelse af indbetalinger og kontorarbejde iøvrigt, påhviler de ansatte.

;:AC:iCKSFORl-i.IGT.-L..SR 
l 12.1. Alle foraldre med børn i vuggestuen hæfter solidarisk for det i "SiAfiHACSE!; København SJællond" optagne

lån på kr. 20.000,00, til dækning af forældrenes andel på 3C$ af etableringsbmkostningerné,Såfremt antallet af foraldre falder til under 20, forfalder lånet til betaling straks, aed mindre der bliver truffet anden aftale aed SKS,Den nævnte solidariske forpligtelse kan ikke bortfalde, seivom en af forældrene hævder ikke at have set vedtægterne.-
2. Optagelse af nye lån og andre kontraktlige forpligtelser skal forelægges Fællesmodet, hvorefter forældrene skal hæfte solidarisk efter de i stk. 1 angivne retningslinjer,

NEDLÆGGELSE
5 13. Ved institutionens nedlæggelse vil dens evt« formuevære at anvende til et af Fællesmødet vedtaget andet børneforsorgsformål i området RODE ROSE, som efter indstilling fra Socialstyrelsen godkendes af Socialministeriet .

REGLER FOR ÆNDRING AF VElWÆBfER
§ 14. Ændringsforslag skal vedtages på 2 Fællesmøder medmindst 8 dages og højst 14 dages mellemrum, der begge skal være beslutningsdygtige.Ændringsforslag skal være trykt i dagsordenen som eneste punkt.

Ovenstående vedtægt er således vedtaget på getieraAfbrsamlingen den 18. april 1972.
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T l i  b e b o e r n e  i  
F e n r i s g a d e  2« 4  o g  6 
H e i m d a l s g a d e  34  
T a g e n s v e j  9 1

V i  b e b o e r e  i  e je n d o m m e n  F e n r i s g a d e  1 o g  H e i m d a l s g a d e  4 0  e r  g e n n e m  

b l a d e t  P o d e  R o s e  n r .  4  b l e v e t  g j o r t  b e k e n d t  m ed d e  p l a n e r  d e r  e r  

f o r  v o r e s  k a r r e .

V ed  e t  m o d e  i  k o n t o r e t  T h o r s g a d e  7  d i s k u t e r e d e  v i  d i s s e  p l a n e r  

y d e r l i g e r e ,  o g  b l e v  e n i g e  om , a t  i k k e  b l o t  m e d f ø r e r  d e  a t  d e t  

h u s  v i  b o r  i  b l i v e r  r e v e t  n e d ,  u d e n  a t  v i  f o r e l ø b i g t  e r  s t i l l e t  

e n  a n d e n  t i l f r e d s s t i l l e n d e  b o l i g  i  u d s i g t ,  m en  d e t  m e d f ø r e r  o g s å  

a t  h e l e  o m r å d e t  h e r o m k r i n g  b l i v e r  v æ s e n t l i g t  f o r r i n g e t .

H v i s  p r o j e k t e t  -  d e r  b i . a .  b e s t å r  a f  e n  1 1 - e t a g e s  b y g n i n g  l a n g s  

F e n r i s g a d e ,  s a m t e n  5 - e t a g e s  l a n g s  H a m l e t s g a d e  -  g e n n e m f ø r e s ,  

v i l  d e l s  l y s f o r h o l d e n e  b l i v e  f o r r i n g e t ,  d e l s  v i l  d e r  g e n n e m  d e n  

f o r ø g e d e  t r a f i k  komme m e r e  s t ø j  o g  f l e r e  p a r k e r i n g s g e n e r .  H e r u d 

o v e r  b e s l a g l æ g g e s  e t  a r e a l  som  d e r  o g s å  k u n n e  o g  b u r d e  h a v e  v æ r e t  

a n v e n d t  t i l  f o r b e d r i n g  a f  h e l e  o m r å d e t ,  f . e k s .  g e n n e m  u d læ g  a f  

f æ l l e s a r e a l e r ,  i n s t i t u t i o n e r  m .v .

D e t  d e r  e r  s k e t  f o r  o s ,  v i l l e  o g s å  k u n n e  v æ r e  s k e t  f o r  Dem -  f o r  

a l l e  d e r  b o r  t i l  l e j e  -  o g  i  h v e r t  f a l d  f o r r i n g e r  d e t  D e r e s  f o r 

h o l d .  D e r f o r  e r  d e t  v i  h e n v e n d e r  o s  t i l  Dem f o r  a t  f å  s t ø t t e  i  

v o r e s  f o r s ø g  p å  a t  g ø r e  n o g e t  v e d  d e t .

V i  p å t æ n k e r  a t  a f h o l d e  e t  m øde  p å  R å d m a n d s g a d e  S k o l e ,  h v o r  d e t  

e r  t a n k e n  a t  v i  a l l e  s k a l  v æ r e  m ed t i l  b l . a .  a t  f o r m u l e r e  e n  

p r o t e s t s k r i v e l s e  t i l  d e  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n s m e d l e m m e r ,  d e r  e r  

v a l g t  h e r  i  o m r å d e t  -  a f  o s  -  o g  v i l  d e r e f t e r  h e n v e n d e  o s  t i l  

D em i g e n  f o r  a t  f å  D e r e s  u n d e r s k r i f t  p å  s k r i v e l s e n .

M øde  MANDAG D . 2 2 . 3 . ,  k l .  1 9 ° °  p å  RÅDMANDSGADE SKOLE

M ed v e n l i g  h i l s e n  B e b o e r n e  i  e je n d o m m e n  F e n r i s g a d e  1  o g

H e i m d a l s g a d e  4 0 .

1

a r e a l e t s  I n d s k r æ n k n i n g  b e t y d e r ,  a t  d a n s  o v e r d æ k n in g  i k k e  k a n  u d f ø r e s ,  

h v o r f o r  " f r i a r e a l e t ” b o r t f a l d e r ,  o g  ( 4 )  B e lv  om p r o j e k t e t s  r e a l i s e r i n g  

b e t y d e r ,  a t  d e n  e je n d o m ,  som  e n  d e l  a f  o s  b o r  i ,  s k a l  n e d r i v e s .  

E je n d o m m e n  l i g g e r  F e n r i s g a d e  1  o g  H e i m d a ls g a d e  4 0 .  B y g n in g e n  e r  g o d .

D en  e r  o p f ø r t  i  1 9 3 5 ,  o g  d e n  e r  g o d t  v e d l i g e h o l d t .  D en  s i d s t e  m o d e r n i 

s e r i n g  b l e v  f o r e t a g e t  i  1 9 6 8 , h v o r  d e r  b l e v  i n s t a l l e r e t  c e n t r a l v a r m e  

o g  b a d ,  s a m t i d i g  m e d , a t  l o f t s e t a g e n  b l e v  i n d d r a g e t  t i l  b e b o e l s e ,  m e

d e n s  k æ l d e r e n  b l e v  o m b y g g e t ,  b l . a .  t i l  m a s k i n v a s k e r i  f o r  b e b o e r n e .  

E je n d o m m e n  b e s t å r  a f  h e n h o l d s v i s  3 ,  4 o g  5 v æ r e l s e r s  l e j l i g h e d e r  t i l  

e n  r i m e l i g  l e j e :  m e l le m  k r .  3 5 0 ,0 0  o g  k r .  4 9 0 ,0 0  m å n e d l i g t  i n c i .  v a r 

m e . B e b o e r n e  h a r  i k k e  f å e t  n o g e n  m e d d e l e l s e  f r a  e j e r e n  om s a g e n ,  m en 

v i  v e d ,  a t  n e d r i v n i n g e n  e r  tæ n k t  p å b e g y n d t  i  m a r t s  1 9 7 2 ,  l i g e s o m  b y g 

g e r i e t  t æ n k e s  p å b e g y n d t  i  1 9 7 3 .

V i  m e n e r ,  a t  k o m m u n e n s , e l l e r  m a g i s t r a t e n s  4 .  a f d . ' e  g o d k e n d e l s e  b ø r  

o m s t ø d e s ,  o g  v i  m e n e r  d e t  e r  r i m e l i g t  a f  o v e n -  o g  n e d e n s t å e n d e  g r u n 

d e ,  f o r d i  d e t  s e r  u d  t i l ,  a t  d e r  i k k e  kam v æ r e  m a n g e  a n d r e  e n d  b y g h e r r e n ,  

d e r  k a n  f å  f o r n ø j e l s e  a f  d e n n e  n y b y g n in g ,  o g  d e t  g æ l d e r  b å d e  p å  k o r t  o g  

l a n g t  s i g t .  H e r t i l  k o m m e r, a t  m a g i s t r a t e n  h a r  b e h a n d l e t  s a g e n  som  om 

d e t  h e l l e r  i k k e  e r  m e n in g e n :  e f t e r  v o r  o r i e n t e r i n g  h a r  m a g i s t r a t e n  v i 

d e r e g i v e t  s i n  i n d s t i l l i n g  u d e n  a t  s p ø r g e  s i t  e g e t  k o n t o r  f o r  b y f o r n y 

e l s e  om d e r e s  s t i l l i n g ,  n o g e t  d e r  må u n d r e  a f  m a nge  g r u n d e ,  m en i k k e  

m i n d s t  a f  d e n ,  a t  d e t  samme k o n t o r  e r  v e d  a t  u d a r b e j d e  e n  d i s p o s i t i o n s 

p l a n  f o r  d e t  o m r å d e ,  som  d e t t e  k v a r t e r  e r  e r. d e l  a f .

V I ø n s k e r  a t  v i d e ,  h v a d  De m e n e r  h e r o m , H ø re  D e r e s  m e n in g  om kom m unens 

f re m g a n g s m å d e ,  o g  D e r e s  i n d s t i l l i n g  t i l  p r o j e k t e t :  Om d e t  s k a l  a n s e s  

f o r  e t  g o d t  n y b y g g e r i ,  d e r  s k a l  s t ø t t e s  med d i s p e n s a t i o n e r ,  e l l e r  om 

d e t  e r  e t  d å r l i g t  n y b y g g e r i ,  d e r  i k k e  s k a l  s t ø t t e s ,  m en b e k e m p e s .  Sam

t i d i g  h å b e r  v i ,  a t  De v i l  m e d d e le  o s ,  h v a d  De a g t e r  a t  f o r e t a g e  Dem 1 

d e n  sam m e a n l e d n i n g .  M e n e r  De s & e .d e s ,  a t  d e r  e r  g o d g r u n d  t i l  a t  t a g e  

g o d k e n d e l s e n  o p  t i l  n y  o v e r v e j e l a e ,  s å  v e n t e r  v i  a t  h ø r e ,  h v a d  De v i l  

g ø r e  f o r  a t  d e n  b l i v e r  d e t ,  a a m t h v o r n å r  De a g , t e r  a t  g ø r e  d e t ,  l i g e s o m  

v i  h å b e r ,  a t  De v i l  m e d d e le  o s  D e r e s  » t i l l i n g  t i l  n e d e n s t å e n d e .  M e n er 

De d e r im o d  i k k e ,  d e r  e r  g r u n d  t i l  a t  t a g e  s a g e n  o p  p å n y ,  s å  v e n t e r  v i ,  

a t  De v i l  f o r k l a r e  o s ,  h v o r f o r  De m e n e r  d e t ,  l i g e s o m  v i  v e n t e r ,  a t  De 

v i l  t a g e  s t i l l i n g  t i l  n e d e n s t å e n d e  o g  m e d d e le  o e  d e n  s a m t i d i g t .

B e b o e r n e  i  F e n r i s g a d e  1 ,  2 ,  4 o g  1 0 ,  H e i m d a l s g a d e  3 4 , o g  4 0 ,  o g  

T a g e n s v e j  9 8  v /  K a r l  J e n s e n ,  F e n r i s g a d e  1 ,  2 2 0 0  K ø b e n h a v n  N .

H r .  P e t e r  B o a s  J e n s e n ,  V e n s t r e s o c i a l i s t e r n e ,  
B o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n s  s e k r e t a r i a t  
R å d h u s e t ,  R å d h u s p l a d s e n  
1 5 5 0  K ø b e n h a v n  V

N ø r r e b r o  d .  2 / 4 - 1 9 7 1 .

V i h e n s t i l l e r  t i l  Dem, a t  De l æ s e r  n e d e n s t å e n d e ,  o v e r v e j e r  s a g e n  o g  

d e n s  p r w n i s s e r ,  t a g e r  s t i l l i n g  t i l  d e n  o g  d e  s p ø r g s m å l ,  som  v i  s t i l 

l e r  Dem, b e s v a r e r  s p ø r g s m å l e n e  o g  f o r t æ l l e r  o s ,  h v a d  De m e n e r  om s a g e n  

i  d e n s  h e l h e d  o g  d e t a l j e r ,  s a m t i d i g  o e d ,  a t  De f o r t æ l l e r  o s ,  h v a d  De 

a g t e r  a t  f o r e t a g e  Dem i  d e n n e  a n l e d n i n g  -  h u r t i g s t  m u l i g t .

D e t  d r e j e r  s i g  om e t  n y b y g n i n g s p r o j e k t ,  d e r  e r  b l e v e t  u d a r b e j d e t  f o r  

k a r r e e n  F e n r i s g a d e ,  H a m l e t s g a d e ,  T a g e n s v e j  o g  H e i m d a l s g a d e .

E f t e r  p l a n e n  s k a l  d e r  l a v e s  k o n t o r e t  p å  1 8 .0 0 0  m2 o g  2 0 0  b o l i g e r ,  h v e r  

p å  c a .  6 0  * 2  a l t  i n c l .  E r h v e r v s l o k a l e r n e  s k a l  p l a c e r e s  1 e t  7 - e t a g e r s  

h u s  l a n g s  T a g e n s v e j  o g  i  e t  l l - e t a g e r s  h u s  l a n g s  F e n r i s g a d e .  B o l i g e r n e  

9 k a l  p l a c e r e s  i  t o  5 - e t a g e r s  h u s e  l a n g s  H a m le t s g a d e  o g  H e i m d a l s g a d e .  

G å r d e n  s k a l  rum m e 2 4 0  p a r k e r i n g s p l a d s e r .  D i s s e  s k a l  o v e r d æ k k e s  d e l v i s t ,  

s å  d e r  k a n  b l i v e  e t  " f r i a r e a l " .

P r o j e k t e t  k a n  i m i d l e r t i d  k u n  u d f ø r e s  d e l v i s t .  B y g h e r r e n  e j e r  k u n  e n  

d e l  a f  d e n  p å g æ ld e n d e  g r u i d ,  o g  h a n  h a r  h v e r k e n  k u n n e t  f å  e j e r e n  a f  d e n  

r e s t e r e n d e  d e l  t i l  a t  g å  m ed 1  p r o j e k t e t ,  e l l e r  t i l  a t  s æ l g e  e i g  d e n .

Men b y g h e r r e n  h a r  k u n n e t  a n s e g e  om a t  u d f e r e  b y g g e r i e t  d e l v i s t .  D e t h h a r  

h a n  g j o r t ,  o g  m a g i s t r a t e n s  4 . a f d .  h a r  v i d e r e s e n d t  d e t  t i l  b o l i g m i n i s t e 

r i e t  m ed i n d s t i l l i n g  t i l  g o d k e n d e l s e .  D i s s e  h a r  -  s å  v i d t  v i d e s  -  i k k e  

t a g e t  e n d e l i g  s t i l l i n g  e n d n u .

A n e e g n in g e n  g å r  u d  p å ,  a t  h a n  n e j e e  m ed a t  b y g g e  l a n g s  F e n r i s g a d e  o g  

H a m le t s g a d e ,  s a m t h a l v d e l e n  l a n g e  H e i m d a l e g a d e ,  s e l v  om b y g g e r i e t  ( 1 )  

kom m er f o r  t æ t  t i l  d e  e je n d o m m e , d e r  v i l  b l i v e  v e d  m ed a t  v æ r e  d e r ,  o g  

( 2 )  e e l v  om p r o j e k t e t s  i n d s k r æ n k n i n g  kom m er t i l  a t  b e t y d e ,  a t  p a r k e r i n g s -

2a

G e n h u s n i n g e n .

A . V i b o r  g o d t .  V i  e r  g l a d e  f o r  a t  b o  i  d e t t e  k v a r t e r ,  o g  v i  ø n s k e r  

i k k e  a t  f l y t t e .  V I  h a r  s p u r g t  h u s e t s  a d m i n i s t r a t o r ,  h v o r d a n  h a n  

m e n te ,  a t  h u s e j e r e n  v i l l e  l ø s e  g e n h u s n i n g s p r o b l e m e t ,  o g  v i  f o r 

s t o d ,  a t  d e r  i k k e  v a r  t a l t  om n o g e t  b e s t e m t ,  m en  a t  d e r  m å s k e  kun
ne b l i v e  t a l e  om e n te æ  H e r l e v ,  S y d v e s t - k v a r t e r e t  e l l e r  V e s t e r b r o ,  

H o l t e  e l l e r  B i r k e r e d .  V i  h a r  i k k e  l y e t  t i l  a t  b o  n o g e n  a f  B t e d e r n e .  

M e n e r  D e , d e t  e r  r i m e l i g t  a t  f o r l a n g e ,  v i  s k a l  f l y t t e  t i l  d i s s e  

o m r å d e r  -  b a r e  f o r d i  d e t  t i l f m l d i g v i s  e r ,  h v a d  d e n n e  t i l f æ l d i g e  

h u s e j e r  k a n  t i l b y d e  o s ?  H vad  k a n  De a n b e f a l e  o s  a t  g ø r e  -  o g  h v a d  

a g t e r  De a t  f o r e t a g e  Dem f o r  a t  a n d r e  i k k e  s k a l  komme i  e n  l i g n e n 
d e  s i t u a t i o n ?

B . D e t  h u s  d e r  e v t .  s k a l  r i v e s  n e d  e r  e t  g o d t  h u s ,  o g  v i  h a r  o p s p a r e t  

m a n g e  p e n g e  p å  k o n t i e n e  t i l  v o r e  l e j l i g h e d e r s  i n d v e n d i g e  æ e d l i g e h o l -  

d e l a e .  F o r  n o g l e  l e j l i g h e d e r s  v e d k o m m en d e  d r e j e r  d e t  s i g  om b e l ø b

p å  o m k r in g  k r .  2 . 0 0 0 , - .  V i f o r s t å r ,  a t  d i s s e  p e n g e  t i d l i g e r e  e r  

b l e v e t  u d b e t a l t  t i l  å e j e r n e  v e d  n e d r i v n i n g e r ,  f . e k s .  v e d  e n  s a n e r i n g  

p å  F r e d e r i k s b e r g ,  m en  a t  d e r  s a m t i d i g  e r  f a l d e  i  e n  d o m , som  t i l 

k e n d t e  e j e r e n  b e l ø b e n e ,  a t  b e l ø b e n e  m ed a n d r e  o r d  i k k e  e r  v o r e s  

( l e j e r n e s )  l o v f æ s t e d e  e j e n d o m ,  n å r  v i  t v i n g e s  t i l  a t  f r a f l y t t e  

l e j l i g h e d e r n e  p . g . a .  n e d r i v n i n g .  S y n e s  D e , a t  d e n n e  u o r d e n  e r  r i 

m e l i g ,  o g  f i n d e r  De d e t  i k k e  u r i m e l i g t ,  om d i s s e  p e n g e  s k a l  t i l 

f a l d e  e j e r e n ?  H vad  v i l  De a n b e f a l e t o s  a t  g ø r e  -  o g  h v a d  a g t e r  De 

a t  f o r e t a g e  Dem f o r  a t  o r d n e  o g  æ n d r e  d e n n e  t i n g e n e e  t i l s t a n d ?

C . D e r  p å f ø r e s  oø  e n  m æ ngde f o r s k e l l i g e  u d g i f t e r ,  s å s o m  f l y t t e r e g n i n 

g e r ,  r e e t a b l e r i n g s u d g i f t e r  aom  m o n t e r i n g s u d g i f t e r n e ,  m å s k e  b o l i g -  

i n d s k u d ,  s t ø r r e  h u s l e j e r ,  s t ø r æ e  d a g l i g e  t r a n s p o r t u d g i f t e r  e t o .

A f l e j e l o v e n  f o r s t å r  v i ,  a t  k o m m u n e rn e  s k a l  h j æ l p e  d e  s a n e r i n g s -  

r a m t e .  Men f o r  d e t  f ø r s t e  m e n e r  v i  i k k e ,  a t  d e r  k a n  v æ r e  t a l e  om 

a l m i n d e l i g  s a n e r i n g  i  d e t t e  f o r e l i g g e n d e  t i l f æ l d e ,  o g  a t  d e t  b å d e  

d e r f o r  o g  p r i n c i p i e l t  b ø r  v æ r e  e j e r e n  a l e n e ,  d e r  s k a l  a f h o l d e  d i s 

s e  u d g i f t e r  -  o g  f o r  d e t  a n d e t  f i n d e r  v i  d o t  u r i : . . e l i g \  a t  v i  -  o g  

a l l e  a n d r e  d e r  e r  e l l e r  kom m er i  d e n  samme s i t u a t i o n  -  b l i v e r  h o l d t  

s k a d e s l ø s e ,  f u l d t  u d .  H vad  m e n e r  De e r  r i m e l i g s t  i  d e t t e  k o n k r e t e  

t i l f æ l d e  -  o g  h v a d  m e n e r  De om d e t  p r i n c i p i e l l e ?  H vad  v i l  De a n b e 

f a l e  o s  a t  g ø r e  -  o g  h v a d  a g t e r  De a t  f o r e t a g e  Dem f o r  o s ,  g  f o r  

a t  d e ,  d e r  kom m er i  l i g n e n d e  s i t u a t i o n e r  f r e m o v e r ,  s k a l  v æ r e  b e d r e  
s t i l l e d e ?
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B o l i g -  ok b y f o r a r o l B e p .

D . Som a n t y d e t  o v e n f o r ,  m e n e r  v i  I k k e ,  a t  d e n n e  b e b y g g e l s e s p l a n  k a n  

b e t r a g t e s  som  g o d ,  h v e r k e n  f o r  d e m , d e r  i  g i v e t  f a l d  s k a l  b o  e l l e r  

a r b e j d e  d e r ,  e l l e r  f o r  d e  m e n n e s k e r ,  d e r  a l l e r e d e  b o r  i  k v a r t e r e t  

e l l e r  b r u g e r  d e t  p å  a n d e n  m & de . De v i l  k u n n e  o v e r b e v i s e  Dem om d e t  

sa m m e , h v i s  De B e r  p å  f o r h o l d e n e  h e r ,  o g  s a m m e n l ig n e r  dem  m e d d e t  

o m t a l t e  p r o j e k t .

V I k a n  i k k e  f o r s t å ,  h v o r d a n  kom m unen  k a n  g o d k e n d e ,  a t  d e r  s k a l  

f l y t t e  s å  m a n g e  n y  m e n n e s k e r  i n d  i  e t  o m r å d e ,  d e r  i  f o r v e j e n  e r  s å  

u n d e r f o r s y n e t  m ed a l l e  f o r m e r  f o r  o f f e n t l i g e  inB t i t u t i o n e r ,  s a m t i 

d i g  m e d , a t  m an  f r a f a l d e r  k a r v e t  om e t  o r d e n t l i g t  f r i a r e a l  t i l  b e b o 

e r n e .  P å  sam m e m å d e  k a n  v i  i k k e  f o r s t å ,  h v o r d a n  mnn k a n  g o d k e n d e  d e n  

d e l  a f  p r o j e k t e t ,  d e r  e r  b e r e g n e t  t i l  e r h v e r v ,  som  g o d t  a n b r a g t ,  

n å r  m an t a n k e r  p å  d e  b e s t å e n d e  t r a f i k -  o g  p a r k e r i n g s f o r h o l d .  V i d e r e  

u n d r e r  d e t  o s ,  a t  m an  m e n e r  a t  k u n n e  f o r s v a r e  h e l e  b y g g e r i e t  o v e r  

f o r  d e  m e n n e s k e r ,  d e r  b o r  h e r  i  f o r v e j e n .  D e kom m er j o  -  i  g i v e t  

f a l d  -  t i l  a t  l e v e  u n d e r  e t  f o r e g e t  p r e s ,  i k k o  k u n  d e t  t r a f i k a l e ,  

m en  o g s å  p å  f . e k s .  r o d e k o n t o r e t ,  s y g e k a s s e n ,  p o s t h u s e t  o g  i  d e  o f -  

f t o t l i g e  t r a n s p o r t m i d l e r .  H e r t i l  kom m er d e n  v æ s e n t l i g e  f o r r i n g e l s e  

a f  l y s f o r h o l d e n e .

D en  b e s t å e n d e  m a n g e l  p å  b e r n e -  o g  u n g d o m s i n s t i t u t i o n e r  v i l  n o k  ik k e  

b l i v e  m e g e t  f o r ø g e t ,  d a  b y g g e r i e t  må f o r m o d e s  k u n  a t  v a r e  b e r e g n e t  

p å  e g e n t l i g t  e n l i g e  m and  o g  k v i n d e r  -  m en  d e n  t r ø s t  e r  l i l l e .

V i  s y n e s  i k k e  d e t  s e r  l o v e n d e  u d  m ed d e t t e  p r o j e k t ,  o g  f o r s t å r  i k k e ,  

a t  m a g i s t r a t e n s  4 .  a f d .  h a r  k u n n e t  u d t a l e  s i g  p o s i t i v t  om d e t ,  a l 

l e r m i n d s t , n å r  d e  h a r  g j o r t  deÆ u d e n  a t  r å d f ø r e  s i g  m ed d e r e s  e g e t  

p l a n l a g n i n g s k o n t o r , g e n e r a l p l a n k o n t o r e t .

H v ad  m e n e r  De om d e t t e ?  H v ad  v i l  De a n b e f a l e  o s -  o g  h v a d  v i l  De 

s e l v  f o r e t a g e  D em , d e l ø  i  d e t t e  k o n k r e t e  t i l f a l d e ,  d e l s  m ed h e n b l i k  

p å ,  a t  d e t  sam m e i k k e  s k a l  k u n n e  g e n t a g e  s i g  i  f r e m t id * j n ?

D e t  må v a r e  u m i d d e l b a r t  f o r s t å e l i g t ,  a t  d e  d e r  b o r  i  h u s e t  e r  f o r t v i v 

l e d e ,  m e d e n s  d e  d e r  b o r  i  d e  t i l s t ø d e n d e  e je n d o m m e  e r  k e d e  a f  d e t .  

å l l ø  k a n  I m i d l e r t i d  komme i  d e n  sam m e s i t u a t i o n ,  o g  d e r f o r  m e n e r  v i ,  

a t  a l l e  o g  i k k e  m i n d s t  De b ø r  b e ø k a f t i g e  Dem m ed p r o b l e m e t .  D e t  b e t y d e r  

i k k e  n o g e t ,  a t  v i  e r  f å  i  d e n  e j e n d o m ,  d e r  m å s k e  s k a l  n e d r i v e s ,  f o r  d e t  

b e r ø r e r  m a n g e  f l e r e ,  o g  b l i v e r  d e r  i k k e  l a g t  a n d r e  o g  b e d r e  r e t n i n g s 

l i n i e r  f o r  f r e m t i d e n ,  s å  f å r  d e t  k o n s e k v e n s e r  f o r  a l l e  d e r  b o r  i  b y e n .

H v o r  s k a l  m an t r a k k e  g r æ n s e n ?  Mon i k k e  d e t  v i l  v a r e  p a s s e n d e  a t  b e g y n d e  

h e r ,  h v o r  m an  e l l e r s  k u n  v i l  k u n n e  f a s t s l å ,  a t  d e r  b l e v  d e r  b r u g t  h o k  

e t  a r e a l  -  t i l  d e t  m o d s a t t e  a f  e n  f o r b e d r i n g ,  f o r  e n  b y d e l s  n u v a r e n d e  

o g  kom m ende b e b o e r e .

I  h å b e t  om a t  h ø r e  f r a  Dem s n a r e s t ,  s e n d e r  v i  Dem d e  v e n l i g s t e  h i l s e n e r

R o b e r t  H a n s e n A l f  N i e l s e n
M agda J ø r g e n s e n L o n n ie  J a c o b s e n
I n g e b o r g  H a a g e s e n H . J a c l e r i n g
R u t h  L a u e r s e n K nud 0 .  J a c o b s e n
I n g a  J e n s e n L i l l y  T h u r n d a l  R a s m u s s e n
A . B i r k h o lm H .E .  H a n s e n

E d i t h  C h r i s t e n s e n J . O .  S i g u r t s o n

I n g r i d  H a n s e n E .  S v a n e  O l s e n
A . K o n g s t e d  S ø r e n s e n V . F a l k e n h a r d

L i s a  L a r s e n P .  M a r t i n u s s e n
A n n a  J e n s e n V . J .  J o h a n n e s e n

E r i k  J e n s e n A l l a n  R a s m u s s e n

L i s a  d .  A p u z z o I n g e  M e r r i l d
H a r a l d  O ra v e H a n s  M e r r i l d

L i s  P o u l s e n H e l g e  H a n s e n

S u n v a  H a n s e n B e t t y  H a n s e n

E l l e n  J e n s e n R a sm u s  N i e l s e n

H e l g e  J e n s e n

R ig m o r  B ø g e h o lm

A . P e d e r s e n

T .H .  J ø r g e n s e n K a r l  J e n s e n
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NEDRIVNINGS- OG OMBYGNINGSSAGEN I  FENRISGADE KOMMER PA DAGSORDENEN 

I  BORGERREPRÆSENTATIONEN pA TORSDAG DEN 5 .  JDNI 1971  KLOKKEN 1 8 .3 0

B o r g e r r e p r æ s o n ta n tm o d e t  b l i v e r  h o l d t  p å  R å d h u s e t ,  o g  e r  å b e n t  f o r

a l l e .  S p o rg  v e j  h o s  r å d h u s b e t j e n t e n  ve d  h o v e d in d g a n g e n .

Vi m ener a t  v o r e s  s a g  b l i v e r  b e h a n d le t  k l .  c a .  1 9 .3 0 ,  men kom h e l l e r e

i  g od  t i d  -  d e r  kommer m åske m ange o g  d e r  e r  kun  200 p l a d s e r .

D er e r  13 p u n k te r  d e r  s k a l  b e h a n d le s  i a l t ,  v o r t  p u n k t  e r  n r .  8 .  De

p u n k to r  d e r  kommer f o r  v o r e s ,  h a n d l e r  oms

1 .  O v e r b o r g m e s te r e n s  f o r e læ g g e l s e  a f  f o r s l a g  t i l  S ta d e n  K obenhavns b u d g e t 
f o r  1 9 7 2 -7 3  sam t a f  K obenhavns kommunes i n v e s t e r i n g s p l a n  f o r  197 2 -7 3  
t i l  1 9 7 6 -7 7  og  f i n a n s p l a n  f o r  1 9 7 2 -7 3 .

2 .  K a p i t a l b e v i l l i n g  p å  8 ,3 4 0 ,0 0 0  k r  t i l  3 .  u d b y g n in g , 2 .  a f s n i t ,  a f  v a n d 
v æ r k e t  v e d  R ognem ark  sa m t b e m y n d ig e ls e  f o r  m a g i s t r a t e n  t i l  a t  e rh v e rv e  
do f o m o d n e  a r e a l e r ,  s e r v i t u t t e r  og  b r u g s r e t t i g h e d e r  t i l  f r e m f o r i n g  a f  
l e d n in g s a n lc g g e n e .

3- G o d k e n d e ls e  a f  d e t  a f  H o v ed s tad sk o m m u n ern es  Sam råds A r b e jd s u d v a lg  f re m 
s a t t e  f o r s l a g  om f o r d e l i n g  a f  p r o j e k t o r i n g s u d g i f t e m e  v e d ro r o n d e  i n d 
dæm ning a f  e t  om råde a f  Koge B ugt t i l  r e k r e a t i v  a n v e n d e ls e  sa m t on k a 
p i t a l b e v i l l i n g  p å  6 8 0 ,0 0 0  k r  t i l  d æ k n in g  a f  K obenhavns kommunes a n d e l  
a f  u d g i f t e r n e .

4 .  T i l l æ g s b e v i l l i n g  p å  7 0 6 ,5 0 0  k r .  t i l  b u d g e t t e t  f o r  1 9 7 1 -7 2 , b i l a g  2 2 . 
V I I I . f som K obh. kommunes t i l s k u d  t i l  den  m i d l e r t i d i g e  k o l l e g i e b y  på  
A vedo re  H olm o.

5 .  U n d e r r e tn in g  om en  I d r æ ts - P r o g n o s e  f o r  K obenhavn , u d a r b e jd e t  a f  Kobh.
I d r æ t s p a r k  i  s a m a r b e jd e  n e d  fo rm æ ndene f o r  de  k o b e n h a v n sk e  i d r æ t s f o r 
b u n d .

6 .  O v e r d r a g e ls e  t i l  K obh. I d r æ t s p a r k  a f  e t  a r e a l  a f  H y l to b je r g s k o lo n s  
g r u n d ,  n a t r . - n r ,  3423» V a n lo s e , b e l ig g e n d e  v e d  L o n s t r u p v e j .

7 .  F o r læ n g e ls e  i n d t i l  v i d e r e  -  d o g  s o n e s t  i n d t i l  31» m a r t s  1974 -  a f
v a lg p e r io d e n  f o r  d e  a f  b o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n e n  v a l g t o  m edlem m er a f  Ko-
bo n h a v n s  kommunes r å d g iv e n d o  u n g d o m su d v a lg .

8 .  F o r s l a g  t i l  b e s l u t n i n g  ( s t i l l e t  a f  P e d e r  Boas J e n s e n ) :  " D e t p å læ g g e s  
m a g i s t r a t e n  on  f o r n o d o n t  a t  b e g o re  n e d la g t  f o rb u d  e f t e r  b y p la n lo v e n s  
§ 9 mod do v e r s e ro n d o  b y g g e p la n e r  i  k a r r e e n  T a g e n s v e j ,  H e im d a ls g a d e , 
F e n r i s g a d e  og  H a n lo ts g a d o " .

H e r e f t e r  f o l g o r  end n u  5 p u n k te r .

Med v o n l i g  h i l s e n  

K a r l  J o n se n

B e b o e rk o m ite e n  f o r  k a r r e e n  F e n r i s g a d e ,  H e im d a ls g a d e , ^ a g e n s v e j  og  H a m le ts g a d e  

v /  K a r l  J e n s e n ,  F e n r i s g a d e  1 , 22oo K øbenhavn N.

HVORDAN STÅR DET T IL  -  NU HVOR SAGEN SKAL OP I  BORGERREPRÆSENTATIONEN PÅ TORSDAG?

Lad o s p rø v e  a t  r e g n e  d e t  u d , v e d  a t  s e  p å  b e s v a r e l s e r n e  a f  v o r e s  b r e v e  f r a  d .  2/4

t i l  de  p o l i t i s k e  p a r t i e r ,  og  d e t  d e r  e r  kommet f re m  i  p r e s s e n :

DET RADIKALE VENSTRE:

P a r t i e t s  11 k r e d s ,  v .  fo rm an d e n  P o u l M osse H ansen  : I n t e t  s v a r .

P a r t i e t s  b o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n ,  v .  b o r g e r r e p r æ s e n ta n t  P e t e r  P o u lse n  : I n t e t  s v a r .

P a r t i e t s  f o lk e t in g s g r u n n e .  v .  fo lk e t in g s m e d le m  E ls e  M e re te  Roos : S v a r  a f  5 / 4 .

h v o r i  h un  m e d d e le r ,  a t  hun  ik k e  ka n  t a g e  s t i l l i n g ,  ud e n  a t  h a v e  s e t  ejendom m ene
og  n y b y g n in g s p r o j e k t e t .  Hun m ener d o g , a t  F o l k e t i n g e t s  b o l ig u d v a lg  k a n  f å  s a g e n  
o 'p l y s t ,  h v i s  B o l i g m i n i s t e r i e t  ik k e  h a r  t a g e t  s t i l l i n g  t i l  M a g is t r a t e n s  a n sø g 
n in g ,  og  h un  a n b e f a l e r  o s ,  a t  se n d e  e n  k o p i  a f  v o r e s  b r e v  t i l  B o l ig u d v a l g e t , 
h v n r  h un  s å  v i l  r e j s e  s p ø r g s m å le t  om v o r e s  s a g s  b e h a n d l in g ,  i  f o r b i n d e l s e  med 
u d v a lg e t s  b e h a n d l in g  a f  æ n d r in g e r  i  s a n e r in g s lo v e n ,  s t r a k s  e f t e r  p å s k e .
Denne k o p i  s e n d te  v i  a f s t e d  t i l  B o l ig u d v a lg e t  med en f ø l g e s k r i v e l s e  d .  1 5 /4 . og  
h a r  i n t e t  h ø r t  t i l  s a g e n  s e n e r e .  Så  v i d t  v id o s ,  h a r  E ls e  M e re te  Roos ik k e  s e t  
p å  ejendom m en e n d n u , og  k a n  a l t s å  e f t e r  h e n d e s  e g e t  u d sa g n  a t  r e g n e ,  ik k e  h a v e  
t a g e t  s t i l l i n g  t i l  d e t  e n e  a f  v o r e  s p ø r g s m å l . e n d n u , som hun  v a r  s å  v e n l i g  a t  
r e a g e r e  p å .

HOVEDSTADENS VENSTRE:

Form anden  f o r  V e n s t re  i  H o v e d s ta d e n , p a s t o r  E .jn e r L a rs e n  : I n t e t  s v a r .

D eres  b o r g e r r e p r æ s e n ta n t ,  p r o v s t  J e n s  J e l s b a c k  : I n t e t  s v a r .

P a r t i e t s  f o lk e t in g s g r u p p e ,  s a n s y n l i g v i s  f o lk e t in g s m a n d e n  P e r  M ø lle r  : I n t e t  s v a r .

KOMMUNISTERNE:

P a r t i e t s  N ø r r e b r o k r e d s . d e r  h a r  v i d r e s e n d t  b r e v e t  t i l  p a r t i e t s  c e n t r a l e  l e d e l s e , 

d e r  h a r  b e h a n d le t  d e t  og  s v a r e r  gennem d i s t r i k t s f o r m a n d  Be t t y  F r y d e n b je r g . Hun 
e r k læ r e r  o s  p a r t i e t s  s y m p a ti og  e n ig h e d , ik k e  kun  med h e n sy n  t i l  v o r e s  v u r d e r in g  
a f  kommunens fre m g a n g sm åd e , men o g så  hvad  a n g å r  b y f o m y e l s e s p o l i t i k k e n ,  g e n h u s 
n in g s p r o b le m a t ik k e n  o . s . v .  De b e k la g e r  a t  v i  s ta d ig v æ k  l e v e r  i  e t  k a p i t a l i s t i s k  
sa m fu n d , og  f o r s i k r e  o s  om, a t  de  v i l  f ø lg e  s a g e n  med opmærksom hed -  s a m t id ig  
med a t  de m e d d e le r ,  a t  do h a r  o v e r d r a g e t  s a g e n  t i l  d e r e s  b o r g e r r e p r æ s e n ta n t  
L u d v ig  H an se n .
Ham h a r  v i  k o n t a k t e t  o v e r  t e l e f o n e n ,  f o r  a t  h ø r e  om h v o rd a n  de  h a r  tæ n k t s i g  a t  
h jæ lp e  o s .  Han v a r  f l i n k  og  t a l t e  som v o r e s  v e n , men h a d e  in g e n  f o r e s t i l l i n g e r  
om h v o rd a n  h a n  kunne  h jæ lp e  o s ,  og  p å  v o r e s  f o r s l a g  om d e l s  a t  g ø r e  d e t  v e d  a t  
s t ø t t e  f o r s l a g e t  om n e d læ g g e ls e  a f  § 9 f o r b u d ,  d e l s  t a g e  f a t  p å  n o g le  a f  de  me
r e  g e n e r e l l e  a s p e k t e r ,  som d e t  k n ib e r  med a t  p å  t a g e t  f a t  p å ,  ba d  h a n  om l i d t  
b e tæ n k n in g s t id .  Vi kon  ik k e  v id e  n o g e t  om d e t ,  men d e r  e r  a l t s å  m u lig h ed  f o r ,  a t  
v i  h a r  no g e n  k a m m era te r  h e r ,  d e r  v i l  s t å  f a s t  og-om  n ø d v e n d ig t ’h jø lp e  med t i l  at b r in g e  kommunen e n  e r s t a t n i n g s s a g  p å  h a l s e n ,  f o r  a t  f r e m tv in g e  de n  n ø d v e n d ig e
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o f f e n t l i g e  d e b a t  og  p o l i t i s k e  s t i l l i n g t  a g e n , t i l  hvad. d e r  s k a l  v æ re  d e n  r e t t e  
k o u u n a l e  o r d e n .  S e r  v i  d e t  ik k e  f a r ,  s å  v i s e r  d e t  s i g  hvem L u d v ig  H an sen  og  
D et K om m unB itiske  p a r t i  e r ,  p å  T o r s d a g .

:-P a r t i e t s  f o lk e t in g s m e d le m , H anne R e i- n to f t  : i n t e t  a n d s t .  e n d  o v e n n æ v n te  s v a r .

KONSERVATIVT FOLKEPARTI:

P a r t i e t s  11 k r e d s ,  v .  fo rm an d e n  S ohack  N ie l s e n  : I n t e t  s v a r .

P a r t i e t s  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n .  v .  b o r g e r r e p r æ s e n ta n t  B i r t h e  L erb a k  t I n t e t  s v a r .  

P a r t i e t s  f o l k e t i n g s g r u p p e . v .  f o lk e t in g s m e d le m  Hanne B udt s  t I n t e t  s v a r .

SOCIALDEMOKRATIET:
P a r t i e t s  11 k r o d a .  v .  fo rm an d e n  K a r l  Max R&amussen * s v a r  a f  2 4 ./3 . h v o r i  h a n  med

d e l e r ,  a t  h a n  e r  e n ig  med o s  i  d e t  f o r k a s t l i g e  i ,  a t  n e d r iv e  gode  f a m i l i e b o l i g 
e r  t i l  f o r d e l  f o r  små l u k s u s l e j l i g h e d e r .  Han h a r  k o n t a k t e t  s i n e  p a r t i f a l l e r  på  
r å d h u s e t ,  og  " d e  h o r  l o v e t  a t  t a g e  s a g e n  op"1* H ans p r i v a t ø  m en ing  e r ,  a t  d e t  e r  
f o r k a s t l i g t ,  a t  b o l i g p o l i t i k k e n  s k a l  v a r e  u n d e r l a g t  p r i v a t  s p e k u la t i o n  -  nen  
n å r  d e t  d r e j e r  s i g  om a t  f o r e t a g e  s i g  m ore i  s a g e n ,  i n s k r o n k o r  h a n  s i t  t i l s a g n  
t i l  o s ,  t i l  "med i n t e r e s s e '"  . a t *  " " fø lg e  den  v id e r e  u d v i k l i n g  i  s a g e n " '.

P a r t i e t s  b o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n *  v .  N ie l s  A n d erse n  og  G u r l i  ilo ld m a n n ,; s v a r  a f  1 4 /4 . 

som l y d e r :  "" V i h a r  m o d ta g e t De r e s  s k r i v e l s e  o g  v i l  u n d e rs ø g e  p r o b le m e r n e ,  
h v o r e f t e r  De v i l  h o r e  næ rm ere  f r a  o s .  "^ e n lig e  h i l s n e r  V i h a r  i k k e  h o r t  f r a  
dem s i d e n .

P a r t i e t s  f o l k e t i n g s g r u p p e ,  s v a r  a f  5 /4  f r a  f o lk e t in g s m a n d  o g , lo k a l r å d s f o r m a n d  H e l

ge  N i e l s e n ,  h v o r i  h a n  s i g e r ,  a t  h a n  ( l )  h a r  "'gennem gået s a g e n  o g  anm odet 4 .  
a f d e l i n g  om on  n y  r e d e g ø r e l s e  om, b a g g ru n d e n  f o r  iisnno  n e d r i v n l n g s t i l l a d e l s e '1 -  
som h/in  ( 2 )  ' " t i d l i g e r e  h o r  d r ø f t e t  med E r ik  J e n s e n ,  lo im d a ls g o d e '" .  Han e r k læ r e r  
s i g  ( 5 )  e n ig  med o s  i  v o r e  b e t r a g t n i n g e r v og  v i l  (4 )  " fo r s ø g e  a t  h in d r e  d enne  
n e d r i v n i n g '"'1 ""»å læn®© d o t  e r  m u l i g t11"1-  og  h a n  s k a l  ('51 ""vande t i l b a g e  t i l  sa g e n '" , 
f o r  e v t .  a t  m ødes mod n o g e n  a f  o s  " 'f o r  a t  a n e s  om d e n  fre m g a n g sm åd e , v i  s k a l  
a n v e n d e " .

H v is  h a n s  u n d e r s ø g e ls e  ( l )  ik k e  h a r  b r a g t  a n d e t  f o r  d a g e n , end  d a n  e n e s t e  k o n 
k r e t e  o p ly s n i n g  i  h a n s  b r e v  t i l  o s ,  ""at d e t  a r  W assa rd  J ø r g e n s e n  i  4 . a f d e l i n g ,  
d e r  i  s a m a r b e jd e  mod t i d l i g e r e  b o r g m e s te r  l e i k o p  i  1... a f  d e l in g  h o r  g o d k e n d t d e n 
n e  sa g "1',  s å  h a r  h a n s  u n d e r s ø g e l s e  ik k e  v a r e t  s å r l i g  g r u n d ig .  Han kunne  g æ t te  
s i g  t i l  d e t  a f  v o r e s  b r e v .  D et kun n e  ty d e  p å ,  a t  u n d e r s ø g e ls e n  v a r  l i g e  s å  om
h y g g e l ig ,  som d a  ham b l e v  g j o r t  opmærksom p å  den  s i d s t  -  f o r  k n a p  2 å r  s i d e n  -  
d a  h a n  ( 2 )  v i s t e  s a g e n  e n  s å  b e sk e d e n  og  a p o l i t i s k  i n t e r e s s e ,  a t  d ø t  f ø r t e  t i l  
a t  E r ik  J e n s e n  s å  s i g  n ø d s a g e t  t i l  a t  t r s k k e  s i g  ud  a f  p a r t i e t  i  p r o t e s t ,  s k u f 
f e t  e f t e r  e t  m a n g eå rig t, sa u m arb e jås fo rb o ld .., H e lg e  N ie l s e n  e r k l æ r e r  s i g  ( j )  e n ig  
med o s  i  v o r e  b e t r a g t n i n g e r ,  men b e r ø r e r  ku n  e en  a f  de t i n g  v i  h a r  b e d t  ham 
t a g e  s t i l l i n g  t i l ,  ( 4 } n e m l ig ,  h v o r  h a n  t i l  g e n g æ ld  e r k l æ r e r ,  a t  h a n  v i l  " f o r s ø 
ge  a t  h in d r e  d e n n e  n e d r iv n i n g " ," 's å  læ nge  d e t  e r  m u l i g t " .  D et s p r in g e n e  p u n k t 
b l i v e r  s å ,  h v a d  h a n  .a n se r  f o r  m u l ig t  -  h v o r  g ræ n se n  g å r ,  f o r  h a n s  s o l i d a r i t e t  
med o s ,  og  f o r  h v a d  h a n  v i l  t a g e  a f  i n i t i a t i v e r .
Som lo k a l r å d s f o r m a n d  s t å r  h a n  b a g  en  u d t a l e l s e  a f  1 4 /4  t i l  kommunen, som s l u t 
t e r  med e n  h e n s t i l l i n g  t i l  kommunen,, om ""at s a n e r in g e n  p å  N ø rre b ro  fre m m e s , og  
a t  d e t  b l i v e r  e n  s a n e r i n g ,  d e r  e r  m e n n e s k e l ig  f o r  de nuv æ re n d e  b e b o e r e " .
Som lo k a l r å d s f o r m a n d  og  f o lk e t in g s m e d le m  u d t a l e r  h a n  s i g  d .  29 /4  t i l  N ø r r e b ro -  

. a v i s e n ,  h v o r  h a n  s i g e r ,  a t  den  kom m unale g o d k e n d e ls e  a f  n e d r iv n i n g e n  i  Fe n r iB -  
g a d e ,  e f t e r  h a n s  m e n in g  " 'a l d r i g  b u r d e  væ re  g e v e t 1" , h v o r f o r  h a n  h a r  anm odet s i n  
p a r t i f æ l l e  '" o v e rb o r g m e s te r  U rban  H ansen  om a t  t a g e  sa g e n  o p , s å  man a f  p o l i t i s k  
v e j  k a n  f å  o m s te å t  b e s lu tn in g e n  om n s d r l v n i n g s t i l l a d e l s a n ,  og  d e t  h a r  o v e rb o r g 
m e s te re n  l o v e t  “' . . . " s å  d e t  ik k e  b l i v e r  n ø d v e n d ig t  a t  r i v e  ejendom m en n e d " . f o r . .
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Den 2 7 .4 .  s e n d e r  J o h a n  L a s s e n  d e l s  e t  b r e v  t i l  b o l i g m i n i s t e r  H a s t r u p ,  h v o r i  
h a n  "an m o d e r om, a t  s a g e n s  e k s p e d i t i o n  i  m i n i s t e r i e t  må b l i v e  s t i l l e t  i  b e ro  
i n d t i l  v id e r e "  -  d e l s  e t  t i l  W assa rd  J o r g e n s e n ,  h v e n  h a n  f o r t æ l l e r  a t  " d e t  må 
v æ re  r i m e l i g t ,  a t  e j e r e n  f å r  m u lig h e d  f o r  a t  b e b y g g e  d e n  d e l  a f  g ru n d e n , d e r  
e r  d å r l i g t  u d n y t t e t ,  men " . . .  " e je n d o m m e lig t ,  a t  m a g i s t r a t e n  g o d k e n d e r  d e t  
f o r e l i g g e n d e  p r o j e k t "  . . .  " 4 .  a f d e l i n g  b u rd e  h a v e  h e n v i s t  e j e r e n  t i l  a t  f re m 
komme med e t  p r o j e k t ,  d e r  f o r u d s æ t t e r ,  a t  d e n  n u v a re n d e  b e b o e ls e s e je n d o m  b e 
v a r e s  og  i n d p a s s e s  i  h e lh e d e n " .

B o r t s e t  f r a ,  a t  h a n  ik k e  tæ n k e r  p å  m ere  end  en  l i l l e  d e l  a f  h e l e  s a g e n ,  s å  l y 
d e r  d e t  lo v e n d e  -  men h a n  f o r t s æ t t e r :  " F o r in d e n  d e r  f r a  v o r  s i d e  f o r e t a g e s  v i 
d e r e  i  s a g e n ,  s k a l  j e g  b e d e  o p l y s t ,  n e d  h v i lk e n  m o t i v e r in g  4 . o f d o l in g  h a r  g od 
k e n d t  d e t  om h a n d led e  p r o j e k t  og  g i v e t  n e d r i v n i n g s t i l l a d e l s e n " .  D ot l y d e r  son  om 
h a n  og  SF k a n  f i n d e  p å  a t  a f s t å  f r a  e t  p o l i t i s k  i n i t i a t i v ,  h v i s  m a g i s t r a t e n s  
m o t i v e r in g  o r  f o r m e l t  i  o v e re n s s te m m e ls e  med g o ld e n d e  p r a k s i s  -  a l t s å  i  v i r k e 
l ig h e d e n  d e n  samme b e tæ n k e l ig h e d ,  som i  u d p ræ g e t g r a d  g o r  s i g  g æ ld en d e  f o r  So
c i a ld e m o k r a t e r n e ,  og  måBke f o r  K o m m u n is tern e .

Den 2 6 .5 .  s d n d te  Jo h a n  L as so n  e t  b r e v  t i l  o s ,  h v o r i  h a n  v e d læ g g e r  en  k o p i  på  
s v a r e t  f r a  W assa rd  J o r g e n s e n  t i l  ham . H e r i  o p l y s e r  h a n  o s  om, a t  s a g e n  v i l  kom
me f r e n  i  B o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n e n  i  f o r b i n d e l s e  med P e d d r  Boas J o n s e n 's  f o r s l a g  
t i l  n e d læ g g e ls e  a f  § 9 f o r b u d .  Han og  mod h a n  S o c i a l i s t i s k  F o l k e p a r t i s  g ru p p o , 
v i l  a l t s å  t i l s y n e l a d e n d e  ik k e  to g e  i n i t i a t i v  i  s a g e n  f o r  o s ,  t r o d s  den  kamme
r a t l i g e  s n a k .  Lad o s  håbo  d e  h a r  n o g e t  i  æ rm et p å  to r s d a g  -  f o r  d a  s k a l  d o t  v i 
s e  s i g ,  h v a d  de  o r  " n e n d "  f o r .

Hvad a n g å r  W assa rd  J ø r g e n s e n s  s k r i v e l s e ,  m e d d e le r  h a n ,  a t  p l a n e r n e  o r  g o d k e n d t 
e f t e r  de  g æ ld en d e  a d m i n i s t r a t i v e  r e g l e r ,  og  a t  do  h a r  l a g t  v e g t  p å ,  a t  d e r  v a r  
t a l e  on  e n  g od  h e lh e d s l o s n in g  med b l . a .  l i g e  s å  mange s t o r o  b o l i g o r  som i  den  
n u v æ re n d e  b e b y g g e ls e ,  f o ru d e n  148 s t k .  1 - ,  l £ - ,  2 -  og  3 - v æ r o ls e s  l e j l i g h o d o r ,  
sam t a t  g o d k e n d e ls e n  e r  f r a  d .  3 0 .1 0 . 69 .  Han a f s l u t t e r  mod n o g le  b e m æ rk n in g er  
on  a t  g e n h u s n in g s p l ig t o n  v i l  b l i v e  o v e r h o ld t .

B o r t s e t  f r a  d o t  m æ rk e lig e  i ,  a t  d e r  n u  e r  t a l e  om mongo s t o r r o  l o j l i g h e d e r ,  k u n 
n e  d e t  v æ re  r a r t  med l i d t  o p ly s n i n g  om h v o rd a n  man h e r o f t o r  ka n  f o r s v a r e  d i s p e n 
s a t i o n e n ,  d e r  m e d fo r e r  b o r t f a l d  a f  h e l e  d e t  f r i a r e a l ,  som man t i d l i g e r e  kunne  
f o r s v a r e  m a n g len  a f ,  med h e n v i s n in g  t i l ,  a t  d e t  " k u n "  v o r  f o r  e n l i g e  f u n k t io n o -

P a r t i e t s  f o l k e t i n g s g r u p p e ; i n t e t  s v a r .

VENSTRESOCIALISTERNE

P a r t i e t s  K o r r e b r o a f d e l in g ,  v .  b e s t y r e l s e n : s v a r e r  d .  2 8 . 4 . . ' o g  m e d d e le r  b e b o e rn e  

d e r e s  s y m p a ti og  a f s t a n d ta g e n  f r a  d o t  k a p i t a l i s t i s k e  s y s te m , d e r  ik k e  b l o t  med- 
f o r e r  d e n n e , men mange f o r k e r t e  d i s p o s i t i o n e r .  H e ru d o v e r  f a l g e r  de  d o r e s  f o r 
s i k r i n g e r  o p , v e d  a t  t i l b y d e  d e r e s  a r b e j d s k r a f t  t i l  f o r e f a ld e n d e  a r b e j d e ,  sam t 
mod i n v i t a t i o n  t i l  e t  mode i  M e d b o rg e rh u s e t ,  h v o r t i l  do h a r  i n d k a l d t  e k s p e r t e r ,  
s å  de  s e r  s i g  i  s t a n d  t i l  a t  t i l b j ^ e  o s  o p ly s n i n g  om v d r e  j u r i d i s k e  r e t t i g h e d e r  
o g  k o n k r e te  h a n d lo m u lig h o d e r .

E a r t l o t s  b o r g e r r e p r æ s e n ta n t . P o d e r  Boaa J e n s e n : s v a r  d .  2 8 . 4 . . h v o r i  ha n  f o r t æ l l e r ,  

a t  h a n  h a r  tæ n k t  o v o r  h v a d  ha n  kunne  g o r e ,  og  e r  kommot t i l  d o t  r e s u l t a t ,  a t  han  
" f o r e s l å r  f o rb u d  mod b y g g e r i e t " ,  h v i l k e t  h a n  f i n d e r  " b åd o  p o l i t i s k ,  s a g l i g t  og 
j u r i d i s k  p å  s i n  p l a d s " .  Han g o r  opmærksom p å ,  a t  d e t  o r  o t  å b e n t  s p ø r g s m å l,  om 
d e r  v i l  væ ro  f l e r t a l  i  b o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n e n  f o r  f o r s l a g e t  -  mon a t  d e t  om ik k e  
a n d o t  v i l  kun n e  g iv e  a n le d n in g  t i l  d e b a t .

Han v e d læ g g e r  s k r i v e l s e  a f  d .  2 6 .4 *  t i l  b o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n e n s  fo rm a n d , d i r e k 
t o r  Egon W eidekam pp, h v o r i  h a n  "anm oder o n , a t  f ø lg e n d e  f o r s l a g  t i l  b e s l u t n i n g ,  
s n a r e s t  m u l i g t  kommor t i l  b e h a n d l in g  i  b o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n e n :  Dot p å læ g g e s  ma
g i s t r a t e n  om f o r n ø d e n t  a t  b e g æ re  n e d l a g t  f o rb u d  e f t e r  b y p la n lo v e n s  § 9 , mod de

" d e t  må u n d e r  a l l e  o m s tæ n d ig h e d e r  f o r h i n d r e s ,  og  d o t  e r  d o r f o r  j o g  h a r  h e n s t i l 
l e t  t i l  o v e rb o r g m e s te r e n  om a t  t a g e  s a g e n  o p " .
Han u d t a l e r  s i g  med d on  samme b a g g ru n d  i  A k tu e l t  d .  1 7 / 5 . . h v o r  h a n  r e f e r e r e r  
e n  d r ø f t e l s e  m e lle m  ham og  W assa rd  J ø r g e n s e n  (d e n  e n e  a f  hoved m andene  b a g  g od 
k e n d e l s e n ) ,  h v o r i  W assa rd  s k a l  h a v e  s a g t ,  a t  h a n  s y n e s  a t  g o d k o n d o ls e n  o r  god 
n o k . H v i lk e t  i f ø l g e  A k tu e l t  f å r  H e lg e  N ie l s e n  t i l  a t  e rk e n d o  " a t  ha n  t r o d s  
p r o t e s t e r  ik k e  k a n  n å  m eget l æ n g e r e " .

Mon f o r s t å r  d r e n g e n  i  'K e j s e r e n s  n y e  k læ d e r '«  h v i lk e n  o v e r r a s k e l s e  -  H e lg e  N i e l 
s e n  l a d e r  ik k e  t i l  a t  b e s t å  a f  a n d e t  e n d  t i t l e r ,  o r d g a a  og  o v o r t ø j . '  Mon h a n  e r  
on  f l i n k  m a n n e q u in , f o r  i f o l g o  somme a r t i k k e l  " ø n s k e r  h a n ,  a t  s a g e n  k a n  munde 
ud  i  on  s t ø r r e  p o l i t i s k  d r ø f t e l s e ,  og  a t  d e n  ka n  f å  d e n  v i r k n i n g ,  a t  d e r  f ro m -  
o v e r  v i s e s  s t ø r r e  p å p a s s e l ig h e d  med n e d r i v n i n g a t i l l a d e l s e r " . Man s k u l l e  t r o  
H e lg e  N ie ls e n  v a r  k lo g e r e  ond som s å .  Hvem h a r  s e t  en  k o m m u n a lp o l i t i s k  p r a k s i s  
f o r a n d r e t  a f  ø n s k e tæ n k n in g ?  Vi h a r  ik k e  -  og  H e lg e  N io ls e n  h o r  h o l l o r  i k k e .
Hvad h a n  h a r ,  e r  p o l i t i s k  m u lig h e d  f o r  a t  g r i b e  i n d  -  f o r  ha n  o r  h ø j t  p l a c e r e t  
i  d e t  S o c ia ld e m o k r a t i s k e  h i e r a r k i  -  mon s e  t i l  hv a d  h a n  og  h a n s  p a r t i i .b r u g d r n  
d e t e s  m a g tm id le r  t i l i
V i h a r  ( 5 ) ik k e  h o r t  f r a  H e lg e  N ie ls e n  s e n e r e .
I f ø l g e  N o r r e b ro a v ia e n  d .  2 9 /4  h a r  d e n  S o c ia ld e m o k r a t i s k e  g ru p p e  o v e r d r o g e t  s a 
g e n  t i l  b o r g e r r e p r æ s e n ta n t  J o r g e n  F r e d e r i k s e n ,  d e r  u d t a l t o  t i l  a v i s e n ,  a t  " s å 
don  som sa g e n  l i g g e r  o p l y s t ,  e r  d e r  in g e n  t v i v l  om, a t  n e d r iv n i n g e n  må f o r h i n d 
r e s " ,  . h v o r f o r  h a n  a f v e n t e r  . " r e s u l t a t e t  a f  o v e r b o r g m e s te r e n s  u n d e r s ø g e l s e r " .
V i h a r  h v e rk e n  h o r t  n o g e t  f r a  o v e rb o r g m e s te r e n  e l l e r  m ere  t i l  J o r g e n  F r e d e r i k 
s e n  s id o n .  Men i  S o c i a ld e m o k r a t i e t s  a v i s  A k t u e l t ,  k u nno  man d .  2 9 /5  læ s e :  a t  
"C h a n ce n  f o r  a t  r e d d o  k a r r o e n  F o n r i s g e d e ,  H a m le ts g a d e , Ta g o n s v e j ,  H o im d a lsg a d o  
f r a  n e d r iv n i n g  og  r e t a b l e r i n g  som k o n to rk o m p le k s  mod f å  f u n k t i o n æ r l o j l i g h o d e r , 

n å  n u  b e t r a g t e s  som u d s p i l l e t " . . f o r d i . . " D e n  s a m le d e  m a g i s t r a t  i  on  m e d d e le l s e  t i l  
b o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n e n  og  V S 'e r e n  P .B . J .  e r k l æ r e r ,  a t  kommunon ik k e  h a r  i  s in d e  
a t  a f s l å  g r u n d e je r e n s  ø n sk e  om a t  o p f o ro  d e n  p r o j e k t e r o d o  b o b y g g o ls e .  L o k a l r å d s -  
fo rm an d  H elg o  N ie l s e n  (S )  h a r  fo rg æ v e s  f o r h o n d l o t  n od  b y p l a n s b o r g n o s t e r  W as&ard 
Jø r g e n s e n  ( k o n s e r v a t i v )  o g P o d e r  Boas J e n s o n  h a r  s o g t  a t  f å  kommunen t i l  a t  s t a n 
d s e  p l a n e r n e  v e d  a n v e n d e ls e  a f  b y p la n lo v e n s  § 9 " . » o . s . v .  Mon g o r  h v a d  man kon  * 
f o r  a t  f å  d e t  S o c ia ld e m o k r a te r n e  h a r  g j o r t ,  t i l  a t  s e  ud  a f  n o g e t  -  man u n d s e r  
s i g  ik k e  e n g an g  f o r  a t  s l å  H e lg e  N ie l s e n s  o r d g o j l  i  h a r t k o r n  mod P e d e r  B oas J e n 
s e n s  k o n k r e te  i n i t i a t i v e r .
D et s e r  i k k e  s å  g o d t  u d , og  r y g t e r n e  p å  r å d h u s e t  t y d e r  d a  o g s å  p å ,  a t  d e  v i l  a f 
s t å  f r a  a t  b la n d e  s i g  -  s t o t t o  o s  og  d e l t a g e  i  e n  o r d e n t l i g  p o l i t i s k  d i s k u s s i o n  
om, h v a d  d e r  B k a l v æ re  r e t  og  r i m e l i g t .
M e d d e le ls e n  om " a t  d e n  sa m le d o  m a g i s t r a t  e r k l æ r e r  ( . . . )  a t  kommunon ik k o  h a r  i  
s i n d e  a t  a f s l å  g r u n d e je r n e s  o n sk o "  b e ty d e r  k u n , a t  b l a n d t  a n d e t  d e t  S o c ia ld e m o 
k r a t i s k e  m a g is tr a t s m e d le m  ik k e  h a r  v i l l e t  t a g e  f o r b e h o ld  o v o r  f o r  kommunens f re m 
ga n g sm åd e , i  m a g i s t r a t e n s  b e h a n d l in g  a f  s a g e n -  in d e n  d e n  p o l i t i s k o  b e h a n d l in g  
a f  samme, i  B o r g e r r e p r æ s e n ta t i o n e n  -  kommunens h o j e s t e  n y n d ig h e d .  Lad o s  s e  hv a d  
de  s i g e r  p å  T o r s d a g .

SOCIALISTISK FOLKEPARTI»

P a r t i e t s  1 1 . k r e d s ,  v .  fo rm an d e n  B e n t S c h o u « s v a r  a f  5 . 5 . . h v o r i  h a n  m e d d e le r ,  a t  

v i  k a n  læ s e  r e f e r a t e t  a f  d e r e s  h e n v e n d e ls e  t i l  R å d h u s e t ,  i  m in i a v is o n  ( S F 's  a -  
v i s )  d .  4 . 5 .  H e r i  k a n  v i  læ s e ,  a t  r å d h u s g r u p p e n  h a r  o v e r  M idt s a g e n  t i l  b o r g e r 
r e p r æ s e n ta n t  Jo h a n  L o sse n  " d o r  h a r  r o o g e r o t  p r o m p te , v e d  a t  r e t t o  h o n v o n d e ls e r  
t i l  b o l i g m i n i s t e r  H a s t ru p  og  b o r g m e s te r  W assa rd  J o r g e n s e n " ,  sa m t o t  udm æ rket 
men k o r t  r e f e r a t  a f  v o r t  b r e v  t i l  dem.

P a r t i e t s  b o r g o r r o p r æ s e n ta t i o n .  v .  b o r g o r r e p r æ s o n ta n t  Jo h a n  L a s s e n : s v a r  a f  2 1 .4 .  

h v o r i  h a n  f o r e s l å r  o s ,  a t  h a n  kommer ud  f o r  " a t  k ik k e  næ rm oro p å  f o r h o l d e n o " .  
Han kom sammen med o t  l o k a l t  p a r t im e d le m , Rene P e t e r s e n ,  d .  2 4 .4 .  Do g a v  b egge  
t o  u d t r y k  f o r ,  a t  d e  s y n te s  d e t  v a r  b å d e  o p r o re n d e  og  s o r g o l i g t  med s å d a n  e t  
p r o j e k t  som d e t t e .
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v e r s e r e n d o  b y g g e p la n e r  i  k a r r e e n  T a g e n s v e j ,  H o im d a lsg a d o , F e n r is g a d e  og  Ham- 
l e t s g a d e " . ( §  9 f o rb u d  b o ty d o r  1 å r s  s t o p  f o r  p r o j e k t o t  -  men som den n o  s a g  
h a r  u d v i k l e t  s i g ,  o g s å  on  m u lig h e d  f o r  a t  m u r e r m e s te r  P o u l 0 .  J o n s o n  v i l  k u n 
n e  a n læ g g e  o r s t a t n i n g s s a g  mod kom m unen).

P e d e r  B oas J e n s e n ' s  a rg u m e n te r  h v i l e r  p å  d e n  h o je  u d n y t t e l s e ,  k o n s e k v e n s o r n e  
f o r  k v a r t o r e t ,  d e n  f o ro g o d e  t r a f i k ,  l u f t -  og  s t ø j f o r u r e n i n g ,  k v a r t e r e t s  nuvæ
r e n d e  m a n g e l p å  f r i a r e a l e r  og  i n s t i t u t i o n e r  -  sam t t i l ,  a t  p r o j o k t e t  e r  t y p i s k  
f o r  d e n  p r i v a t e  b y f o r n y e l s e  i  d e  y d r e  b r o k v a r t o r e r ,  o g  a f  d e n n e  g r u n d ,  k u n  eon  
f e j l d i s p o s i t i o n  ud  a f  m ange. T i l  e k so m p e l n æ v n e r  h a n ,  a t  d o r  i  I 96O o r  b lo v e t  
o p f o r t  en  b a g g å r d s b e b y g g o l s e  p å  h j o r n e t  a f  T h o rsg o d o  og  T n g e n s v c j ,  n ø j a g t i g  
som man g jo r d e  i  1 8 6 0 .

Han s l u t t e r  mod a t  k o n s t a t e r e ,  " a t  d a  g e n o r a lp l a n k o n to r o t  o r  i  f æ rd  mod u d a r 
b e j d e l s e n  a f  on  d i s p o s i t i o n s p l a n  f o r  o m rå d e t"  . . .  " o r  d o r  s å l e d e s  j u r i d i s k  b a g 
g ru n d  f o r  a t  s t a n d s e  p r o j e k t e t ,  om f o m o d e n t  vod  f o rb u d  o f t o r  b y p la n lo v o n s

D« 1 9 .5 .  f o l g e r  h a n  s a g o n  op  med e n  n y  s k r i v e l s e  t i l  Egon W eidokom pp. H er anmo
d e r  h a n  om, a t  don p l a n  som W assa rd  J o r g e n s e n  h e n v i s o r  t i l  o v e r f o r  p r e s s e n ,  
" b l i v e r  o f f e n t l i g g j o r t  og  p å  b o h o r ig  n å d e  b e h a n d le t  a f  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n ,  
f o r  don  b o t r a g t o s  som g æ ld en d e  ,T ru n d la g  f o r  b y g g e s a g s a d m in la t r a t i o n o n " . 

H eru d o v e r  g o r  h a n  opmærksom p å ,  a t  p r o j o k t e t  f o r  F e n r i s g a d e  m .v . l i g g o r  in d e n  
f o r  d e n  m o to r v e js  i n t e r e s s e o m r å d e ,  d e r  b l i v e r  k a l d t  g o d s b a n o r in g e n  e l l o r  y d r e  
r i n g ,  h v i s  l i n j e f ø r i n g  o v e r v e j e s  i  t r a f i k m i n i s t e r i e t  -  d o r  b e n y t te d o  s i g  a f  
s i n  h jem m el i  v e j b e s t y r o l s o s l o v o n s  § 42  t i l  a t  s t a n d s e  s a n o r i n g s p r o j e k t c r  på
bå d o  N o rre b ro  og  V e s t o r b r o ,  d a  F o r u n s l i n i e n  v a r  u n d o r  o v o r v o jo l s o .  Han h s v d o r ,
a t  d a  v i l k å r o n o  o r  do samme, må b e t i n g e l s e r n e  o g s å  v o r e  d o t ,  h v o r f o r  h v o rk e n  
" n e d r i v n i n g s t i l l a d o l s o n  p i l e r  b y g g e t i l l a d o l s o n  f o r  donne  k a r r e  ka n  v æ re  j u r i 
d i s k  h o ld b a r  p å  nuvæ rondo  t i d s p u n k t " .

N år u n d ta g e s ,  a t  P e d e r  Boas J e n s e n  l i g o  30a  do o v r ig e  p a r t i e r ,  d e r  h a r  s v a r e t
o s ,  ku n  h a r  b e s k æ f t i g e t  s i g  mod e e t  a f  v o r e  s p ø r g s m å l ,  s å  må mon s i g e ,  a t  h a n
og  he rm ed  V e n s t r e s o c i a l i s t e r n e  h a r  v a r e t  o s  n o g le  g o d e  v e n n o r  i n d t i l  n u , og  
d e t  t y d e r  p å  a t - h a n / d o  n o k  o g s å  v i l  v o r e  d o t  p å  t o r s d a g .

P a r t i e t s  f o l k e t i n g s g r u p p e .  v .  E r ik  S i g s g å r d : i n t e t  s v a r .

e ru d o v e r  h a r  v i  v o r o s  h o n v o n d o ls o  a f  1 9 .5 .  t i l  B o l i g m i n i s t e r i e t , h v o r i  v i  d e l s  
anm odor o n , i  n e d f o r  a f  k a p i t e l  2 i  l o v  00 o f f e n t l i g h o d  i  f o r v a l t n i n g e n ,  a t  f å  
t i l s e n d t  de  d o k u m e n te r  som v i  e r  b e r e t t i g e d o  t i l ,  d e l s  om u d a æ t to l s e  a f  s a g e n  
i n d t i l  v i  h a r  h a f t  a d g a n g  t i l  a t  læ se  dem . J f .  o f f e n t l i g h e d s l o v e n s  § 11 s t k .  1 .  
Samt h e n v e n d e ls e  a f  g a a n e  dæ to  t i l  n a g l s t r r a t e n a  4 .  a f d e l i n g , h v o r  v i  anm oder om 
d e t  aamme e f t e r  Bomme l o v ,  tid  o v e r  m e d d e le ls e n  om, a t  v i  e v t .  s e n e r e  v i l  so g e  om 
y d e r l i g e r e  u d s æ t t e l s e ,  f o r  a t  komme med e n  u d t a l e l s e  i  s a g o n , j f .  o f f e n t l i g h e d s 
lo v e n s  § 12 s t k .  1 .  B egge s k r i v e l s e r  e r  u b e s v a r e d e .

F o r  r e d e g o r e l s o n  s t å r :  F lem m ing R inde
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(mølød!« J e g  h a r  o J f lr i .y  f f l o t  n o 'o t )

D e r ' b o l ig n ø d  i  la m é e t  h ø r ,

d e t  kon  j e g  g o d t  f o r s t å

/ i  -  d øn  e r  lk k o  a f  do  am& « /

Nu s k a l  d e r  vmr* k o n to r k u e  d ø r  

h v o r  f ø r  m in  e tu e  l å . '

-  å ø t '  fanerne  en  f a d e r e ,  dom e r  tkk©  a f  d e  aimå,"

D er h v o r  j e g  i  ø y t tø n  å r  h a r  v a a k e t

G r e te s  o p v a sk  r e n

/ *  -  den  e r  ik k e  a f  do  små 1/

■ k a ' d e r  s i å d '  en  o l i o d i r e k t e r  

og  g n a v e  s i n e  b a n ,

-  d e t '  fanerne  en  f n å o a o ,  do n  o r  ik k e  a f  de  små.'

D er h v o r  Mons og  Mads o g  M isso  

g a  de  a n d r e  u n g e r  b a n k  

/ :  -  d e  v a r  ik k e  a f  do små : /  

og  a l e d  h u l  p å  k n e  o g  s å l e r ,  

s k a l  d e r  v n r o  o l i e t a n k ]

-  d e t '  f a n o n o  on  f a d o a o ,  dom e r  ikke a f  d e  sm å]

F ø r  h a v d e  j o g  o t  lo k u n s ru m

mod s l i p  og  o s s o  t r e k

/ i  -  d o t  v a r  g o d tn o k  af dø små : /

Ifu s k a l  d e r  t jø r n e s  p enge  p å ' e t ,  

s å  n u  s k a l  d e t  a l t s å  v e k .1

-  d e t '  fanerne  on  f a d e s o ,d o n  o r  ik k e  a f  de  sm å!
P rø v  a t  s e  p å  pe n g em e n d en e s f o r t j e n e s t e ,  

sod d e t  g å r  c

/ »  -  d e n  e r  i k k e  a f  d e  små] : /

Den e r  a t o r  nok  men d e n  v o k s e r  f a k t i s k  

s t e r r e  å r  f o r  å r ]

-  d e t '  fanem e  en  f a d ø s e ,  d e n  o r  i k k e  a f  d e  små]
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f r a  kom m u n e n , e f t e r  v o r  a n m o d n in g  a f  1 9 / 5 / 7 1 ,  f r e m g å r  d e t  h v e r k e n  a t  m an 
h a r  m o d t a g e t  d e n n e  h e n v e n d e l s e ,  e l l e r  h v a d  m an h a r  s v a r e t  h e r p å .

6 :  £ g ^ g r_ k o m m u n g n _ - - _ e l le r  e r  d e n  v e d  a t  u d a r b e j d e _ g n p a r t i e l  p l a n  f o r  k a r r e e n ?  

E f t e r  d e n  i n d s i g t  v i  h a r  e r h v e r v e t  o s ,  e r  d e t  ko m m u n en s e n e s t e  m u l i g h e d  
f o r ,  a t  s i k r e  e n  u d n y t t e l s e  d e r  e r  i  o v e r e n s s t e m m e l s e  m ed k v a r t e r e t s  o g  
a l t s å  b y e n s  b o r g e r e s  i n t e r e s s e r  -  h v o r f o r  v i  a n s e r  f r e m g a n g s m å d e n  f o r  d e n  
e n e s t e  r i m e l i g e .  H e r t i l . k o m m e r , a t  f r e m g a n g s m å d e n  s i k r e r  o s  o g  k v a r t e r e t s  
ø v r i g e  b e b o e r e  m u l i g h e d  f o r ,  a t  t a g e  s t i l l i n g  t i l  d e n  in d e n  v e d t a g e l s e n .  
S k a l  p l a n e n  l a v e s ,  v i l  U d v a l g e t  d a  f o r a n l e d i g e  a ^ ,  a t  d e t  l i g e  som  f o r  
e j e r n e s  v e d k o m m en d e  b l i v e r  o s  p e r s o n l i g t  m e d d e l t ,  n å r  p l a n e n  s k a l  f r e m læ g 
g e s ? ,  o g  b} ., a t  d e r  s a m t i d i g t  h e rm e d  e t a b l e r e s  e n  p å  f o r h å n d  a n n o n c e r e t  
u d s t i l l i n g  a f  d e n ,  h e r  i  k v a r t e r e t ? ,  s a m t  e j ,  t a g e  i n i t i a t i v  t i l ,  a t  d e r  
v e d t a g e s  r e g l e r  d e r  s i k r e r  e n  l i g n e n d e  f r e m g a n g s m å d e ,  i  f o r b i n d e l s e  m ed 
l i g n e n d e  f r e m t i d i g e  s a g e r ?

7 :  K an  v i  komme t i l  a t  s e  d e  n u v æ r e n d e  p l a n e r  f o r  k a r r e e n ,  o g  d e n  d i s p o s i t i - —
H e r u d o v e r  a n m o d e r  v i  u d v a l g e t  b e s v a r e  n o g l e  a f  d e  s p ø r g s m å l  i  v o r t  b r e v  a f  
2 / 4 / 7 1 ,  som  d e r  e n d n u  i k k e  e r  n o g e n  a f  d e  p o l i t i k e r e  v i  s t i l e d e  dem  t i l ,  d e r  
h V  s e t  s i g  i  s t a n d  t i l  a t  m e d d e le  o s ,  d e r e s  o g  e l l e r  o f f e n t l i g h e d e n s  s t i l -  

g  t i l  -  s a m t  e t  e n k e l t  ( B ) ,  d e r  f o re k o m m e r  o s  u k l a r t  e f t e r  b e s v a r e l s e n  i  
B o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n  d .  3 / 6 / 7 1 :

Har kommunen regler or - eller arbejder kommunen med planer om en ordninĝ3er giver lejere mül gRe3 Tor al Blive I 351 icvärllr Hvor 35 B5rA når 35-H2l_II_§IEôr_slc5I drives?
H v is  d e r  i k k e  f o r e l i g g e r  n o g e t  h e r o m ,  v i l  U d v a l g e t  s å  t a g e  e t  i n i t i a t i v  i  
d e n n e  r e t n i n g ,  e l l e r  a n b e f a l e  o s  e n  f r e m g a n g s m å d e ,  s å  v i  k a n  t a g e  e t  i n i -

2 Y i ^ £ J ] _ i i } s t a n s _ h a r _ i n d 8 e e n d e t _ m e d A_ a t  d e  p å b u d _ d e r  g i v e s  o m g r s t a t n i n g s -  ~jiiS5®Il£_5lYlI§ll5isIIiT§i3T~oyerEoI35lY“̂ ~og“HvI^en“pra2iI5~TøIgir_3en? 
H v o rd a n  s i k r e r  m an  s i g ,  a t  p å b u d  v e d r .  e r s t a t n i n g s l e j l i g h e d e r n e s  k v a l i t e t e r  
o g  e j e r n e s  p l i g t e r  o v e r h o l d e s ?  H v i l k e  o p l y s n i n g e r  t i l f l y d e r  l e j e r n e  h v o r 
n å r ?  Og h v o r n å r  g r i b e r  kom m unen  i n d  -  k u n  e f t e r  h e n v e n d e l s e r  u d e f r a ,  n å r  
m i s f o r s t å e l s e r n e  m . a . o .  h a r  u d v i k l e t  s i g  t i l  s a g e r  ( j v f .  s p ø r g s m å l  f r a  
J o h a n  L a s s e n  t i l  m a g . 1 .  a f d .  o g  B ø r g e  S c h m i d t 's  s v a r  i  B o r g e r r e p r æ s e n t a t i 
o n e n  d .  3 / 6 / 7 1 ) ?
H v is  o v e n s t å e n d e  e r  t i l f æ l d e t ,  b l i v e r  d e r  d a  a r b e j d e t  m ed e n  r e v i s i o n  a f  
r e g l e r n e ,  s å  l e j e r e  a l t i d  b l i v e r  i n f o r m e r e t  om d e r e s  r e t t i g h e d e r ,  n å r  d e r  
b l i v e r  t r u f f e t  b e s l u t n i n g e r  d e r  a n g å r  dem  -  f . e k s .  i  f o r b i n d e l s e  m ed n e d 
r i v n i n g s t i l l a d e l s e r s  a f g i v e l s e  -  s å  v i  f å r  m e d d e l e l s e r n e  n o g e n lu n d e  sa m 
t i d i g t  m ed e j e r n e ?  F o r e l i g g e r  d e r  i k k e  n o g e t  h e r o m ,  v i l  U d v a l g e t  s å  t a g e  
i n i t i a t i v  i  d e n n e  r e t n i n g ,  e l l e r  a n b e f a l e  o s  e n  f re m g a n g s m å d e  s å  v i  k a n  
t a g e  e t  i n i t i a t i v ?

^ : a r b e  1 d e t_ m e d _ s p ø r g s r n å l e t  om , hvem  e l e n d o m s r e t t e n _ t i l _ d e _ b e l ø b
2 | | _ | I § I ^ £ l _ 3 i _ i n 3 v e n 3 I g i _ y 5 a I I g e H o I 3 e l i I 5 E o n i i i r ~ | l I H ø r £ r 2 ~ n å r “ 5 je n 3 o m m e

D e t k a n  d r e j e  s i g  om b e t y d e l i g  b e l ø b .  V i  m e n e r  i k k e  d e r  k a n  h e r s k e  t v i v l  om.
? J®n £ o m s^ ° r h o l d e t ,  n å r  l e j e r n e  h a r  r å d i g h e d s r e t t e n  m e d e n s  h u s e j e r n e s  r e t : . 
i n d s k r æ n k e r  s i g  t i l  o p b e v a r i n g  o g  r e g n s k a b s f ø r i n g  -  e t -  a r b e j d e  d e  m o d ta g e r  
r e n t e r n e  som  l ø n  f o r .  A t d e r  i k k e  kom m er n o g e n  n y  l e j e r  e f t e r  l e j l i g h e d e n s  
n e d r i v n i n g ,  k a n  h v e r k e n  u n d r e  e l l e r  f o r a n d r e  e j e r s k a b s f o r h o l d e t  -  m en e f 
t e r  v o r  o r i e n t e r i n g  f o r e l i g g e r  d e r  m o d s t r i d e n d e  a f g ø r e l s e r  om s p ø r g s m å l e t .

m ed r e v i s i o n  a f  l e j e l o v e n ,  s å  d e  d e r  b l i v e r  r a m t  a f  
| § 2 _ £ i | |Y 5 |o . S y f o r n y e I 5 é 7 - ^ I I v i r ” s I 3 e s i I I I e :E“ m é3“ a im  3 e r - 5 I I v e r ~ E e r ø r I - a ? -sss-sIUslIigo-slsiiisfi?----------------------------------------------
D e t f r e m g å r  a t  kom m unen  s k a l  h j æ l p e  s a n e r i n g s r a m t e ,  m en d e r  f o r l y d e r  i n t e t  
om , a t  e j e r n e  s k a l  d æ k k e  d e  u d g i f t e r  d e  p å f ø r e r  l e j e r n e  h e l t  e l l e r  d e l v i s t

B e b o e r n ©  i  F e n r i a g a d e  1 ,  2 ,  4  o g  10, H e im d a ls g a d ®  34  o g  4 0 ,  © am t T a g e m ø v é j  9 6  
v /  K a r l  J e n s i e n ,  F a n r i e g a d e  1 ,  2 2 0 0  K ø b e n h a v n  1 .

B y p l a n -  o g  f r a j f i l t u i d l v a l g e t , 
B o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n s  s  e k r e t a r i a t ,  
R å d h u s e t , 
l a to e n h a v n  V«.

■ ø r r e b r o  d .  2 4 / 1 / 7 2 .

V e d r *  P e n r i s g a d e s a g e n .

I d e t  v i  h e n v i s e r  t i l  v o r t  b r e v  a f  2 / 4 / 7 1  ( g e n g i v e t  som  b i l a g  t i l  B o r g e r r e p r æ 
s e n t a t i o n e n s  b e h a n d l i n g  a f  6 4 /7 1 } . ,  s a m t  K ø b e n h a v n s  kom m unes b e s v a r e l s e  a f  v o r t  
b r e v  t i l  m a g . 4 .  a f d .  a f  1 9 / 5 / 7 1 ,  om p a r t s o f f e n t l i g h e d  i  s a g e n  om. F e n r i a g a d e ,  
o g  t i l  f o r h a n d l i n g e r n e  p å  m ø d e t  i  B o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n  d .  3 / 6 / 7 1 ,  a n m o d e r  
v i  B y p l a n -  o g  T r a f i k u d v a l g e t  b e s v a r e  n e d e n s t å e n d e .  H v is  d e r  f o re k o m m e r  s p ø r g s 
m å l  d e r  f a l d e r  u d e n  f o r  u d v a l g e t s  o m r å d e ,  a n m o d e r  v i  u d v a l g e t  f o r e l i g g e  dem; 
f o r  d e  k o m p e t e n t e  m y n d i g h e d e r , f o r  s i d e n  a t  s a m le  o g  o v e r b r i n g e  o s  s v a r e n e  

t t e r  d e r e s  b e h a n d l i n g .

1 : H a r  kom m unen n u  f å e t  s i k k e r h e d i f o r f  a t  e j e n dom m en  b l i v e r  s t å e n d e ?

K an  v i  b e t r a g t e  s p ø r g s m å l e t  om e je n d o m m e n s  n e d r i v n i n g  f o r  e n d e l i g  a f g j o r t ,  
s å l e d e s  a t  d e n  n u  b l i v e r  e n  d e l  a f  e n  kom m ende k a r r é ?
D e t  f r e m g i k  a f  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n s  b e h a n d l i n g , ‘a t  e j e r e n  p å t æ n k t e  a t  
f o i r a n d r e  'd e  h i d t i d i g e  p l a n e r  h e r t i l ,  m en d e r  b l e v  i k k e  g i v e t  u d t r y k  f o r ,  a t  
d e r  f o r e l å  n o g e t  t i l s a g n .  V i  t a g e r  d e t  som  u d t r y k  f o r ,  a t  p l a n e r n e  h a r  u d 
v i k l e t  s i g  i  d e n n e  f o r  o s  g u n s t i g e  r e t n i n g ,  a t  d e r  e r  b l e v e t  s o l g t  e t  p a r  
l e j l i g h e d e r  i  e je n d o m m e n  t i l  e j e r l e j l i g h e d e r ,  m en  d a  v i  f r e m d e l e s  i k k e  h a r  
m o d t a g e t  n o g e n  m e d d e l e l s e r  d e r  k a n  b e k r æ f t e  f o r m o d n i n g e r n e ,  m e n e r  v i  i k k e  
v i  h a r  g r u n d  t i l  a t  f ø l e  o s  t r y g g e  e n d n u .

2 :  H v a d  komm e r  k a r r e e n  t i l  a t  b a a t&  a f ?

E r  l e j l i g h e d s f o r d e l i n g e n  i  d e t  n u v æ r e n d e  p r o j e k t  i  o v e r e n s s t e m m e l s e  m ed a r 
k i t e k t e r n e  B a y  éfc M a n s c h e r s  a n g i v e l s e r  i  d e r e s  b r e v  t i l  kom m unen  a f  1 9 / 1 2 / 6 8  
e l l e r  m ed W a s s a r d - J ø r g e n s e n s  o p l y s n i n g e r  t i l  B o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n  d .  
3 / 6 / 7 1 ?

S k a l  d e n  r e s t e r e n d e  d e l j a f _ k a r r e e n  b e b y g g e s  a f  e e n _ g a n g  -  o g  h v i s  i k k e A 
5 v I I £ e ~ I n i i i V 5 1 I e r 7 ^ I H i I e r e r 7 ^ n ~ ^ ^ l,5i6,° r ~ '? g r _ 3 ;e  g n k i l t i  3 5 1 5 7  

Som  d e t  f r e m g å r  a f  v o r t  b r e v  a f  2 / 4 / 7 1 ,  k a n  d e t  f å  k a t a s t r o f a l e  k o n s e k v e n -  
• s e r  f o r  v o r e  o g  d e  f r e m t i d i g e  b e b o e r e s  u d e n d ø r s  o p h o l d s a r e a l ,  h v i s  d e t  n u 

v æ r e n d e  p r o j e k t  som  d e t  t i d l i g e r e ,  k a l k u l e r e r  m ed e t  f r i a r e a l  d e r  i k k e  k a n  
e t a b l e r e s ,  f o r d i  d e t  o m f a t t e r  u d n y t t e l s e  a f  e n  m a t r i k e l  som. b y g h e r r e n  i k k e  
h a r  d i s p o s i t i o n s r e t  o v e r .

4 :  g r _ d e r _ i n d g å e t  a f t a l e  m e l le m  b y g h e r r e n  o g  e j e r e n  a f  ma t r i k e l  n r .  I f t 4 0 ?

J v f .  b r e v  f r a  m a g i s t r a t e n s  4 . a f d .  t i l  a d v o k a t  B . T h o r b e r g  a f  1 2 / 3 / 6 9 ,  s k u l 
l e  h a n  S ø r g e  f o r  a t  e j e r e n  a f  m a t r .  n r .  1 9 4 0  u n d e r s k r e v  e n  d e k l a r a t i o n  om 
f r e m t i d i g  b e b y g g e l s e .  O s b e k e n d t  e r  d e n  i k k e  uryjl e r  s k r e v e t .  E r  k r a v e t  f r a -  

j f a l d e t  -  o g  I f a l d ,  d a  m ed h v i l k e n ,  b e g r u n d e l s e ?

5 :  K an  v i  komme t i l _ a t _ s e _ k o r r e s p o n d a n c e n _ m e l l e m  K om m unen o g  B o l i g m i n i s t e r i e t  
o m ~ 3 en n e  s a g ?  . ~  ~

A f  d e t  m a t e r i a l e  v i  h a r  m o d ta g e t  f r a  B o l i g m i n i s t e r i e t ,  e f t e r  a n m o d n in g  f r a  
o s  a f  1 9 / 5 / 7 1 ,  om i n d s e e n d e  i  d e t s  b e h a n d l i n g  a f  kom m unens a n s ø g n i n g  om 
d i s p e n s a t i o n  f o r  h ø j d e -  o g  a f s t a n d s b e s t e m m e l s e r n e  i  §§  5 2  s t k .  2 o g  5 3  i  
B y g g e lo v  f o r  s t a d e n  K ø b e n h a v n ,  k a n  v i  s e  a t  m i n i s t e r i e t  i  e t  b r e v  t i l  m a g ,
4 . a f d .  a f  1 9 / 3 / 7 1 ,  h a r  u d b e d t  s i g  s u p p l e r e n d e  o p l y s n i n g e r  om p r o j e k t e t  o g  
k v a r t e r e t ,  m en  i k k e  h v a d  s v a r e t  i n d e h o l d t .  A f  d e t  m a t e r i a l e  v i  h a r  m o d t a g e t

5a

- 3 -
-  d e t  v æ r e  s i g  f l y t t e u d g i f t e r ,  f o r ø g e d e  t r a n s p o r t u d g i f t e r ,  b o l i g i n d s k u d ,  
s t ø r r e  l e j e r ,  r e e t a b l e r i n g s u d g i f t e r  e t c .

E : M e d _ h y i l k e n _ _ m o t i y e r i n g _ h a r _ O e n e r a l p l a n s k o n t o r e t  i  m a g . 4 . a f d . ,  o g  d e n  s a m -Ii3é magIŝ rIl~mi3~Him7~!5:unniê ~g53kin3e~3i‘"iI3Iigeri gIånir2”og7aniMe~jir 3l3p5niaTIon~Tra~Eø735-~og~a?iIan3sEeiTe5Eels5rne I~BoIIgmInIItIrIeI?
I d e t  v i  u d t r y k k e r  h å b e t  om e n  p o s i t i v  m o d t a g e l s e  o g  e n  h u r t i g  b e h a n d l i n g ,

s e n d e r  v i  Dem d e  v e n l i g s t e  h i l s n e r

A , R e f s t r u p E d i t h  H o rn

N . F a l k e n h a r d H .E .  H a n s e n

I n g e  M e r r i l d M a n f r e d  J ø r g e n s e n

H a n s  M e r r i l d A . P e d e r s e n

P .  M a r t i n u s s e n R ig m o r  B ø g e h o lm

H e lg e  H a n s e n G e r d a  H a n s e n

O .B .  A n d e r s e n L i s  P o u l s e n

B e t t y  H a n s e n H e lg e  J e n s e n

H .N . J a c o b s e n L i s e  d 'A p u z z o

F .G .  J ø r g e n s e n E r i k  J e n s e n

A l l a n  R a s m u s s e n Emma T h o m se n

V .L .  J o h a n s e n I n g a  J e n s e n

P o u l l i  G . P e d e r s e n I n g r i d  f l a n s e n

R o b e r t  H a n s e n R u t h  L a u r s e n

A s ta  K o n g s te d  S ø r e n s e n E d i t h  C h r i s t e n s e n

A n n a  B i r k h o lm

I n g e b o r g  H å g e s e n K a r l  J e n s e n .

5b 5c
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B e b o e r n e  i  F e n r i s g a d e

D en  l o . f e b r u a r  1 9 7 2 -

T i l  1 . n æ s t f o r m a n d  f o r  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n ,  

h r .  A l s i n g  A n d e r s e n .

E f t e r  a t  v o r e s  a n m o d n in g ,  om a t  f å  o r d e t  f o r  e n  m in d r e  

b e m æ r k n in g ,  h e r  i  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n ,  e r  b l e v e t  a f v i s t  

i  h e n h o ld  t i l  f o r r e t n i n g s o r d e n e n ,  a n m o d e r  v i  h e r e f t e r  n æ s t 

f o r m a n d e n  o v e r b r i n g e  f o r s a m l i n g e n  f ø l g e n d e  s p ø r g s m å l :

1 )  H u s e t  b l i v e r  s t å e n d e  e f t e r  u d t a l e l s e r n e  i  

p r e s s e n  o g  b y p l a n -  o g  t r a f i k u d v a l g e t s  b e tæ n k n in g  -  m en 

h v e m  h a r  g a r a n t i  f o r ,  a t  h u s e t  b l i v e r  s t å e n d e ,  o g  h v o r  læ n g e ?

E r  m a g i s t r a t e n s  1 .  o g  4 . a f d e l i n g s  t i l l a d e l s e  

• t i l  n e d r i v n i n g  t i l b a g e t r u k k e t ?

2 )  Man h a r  s n a k k e t  om , a t  l e j e r n e  b u r d e  h a v e

 ̂ o p l y s n i n g  om , h v a d  d e r  v e d k o m  d e m , som  r e g l e r n e  e r  f o r  e j e r n e  

1, m en  h v i l k e  r e g l e r  s i k r e r ,  a t  d i s s e  " u t o p i e r "  e f te r k o m m e s  f o r  

f r e m t i d e n ?

3 )  I  ø v r i g t  o p r e t h o l d e r  v i  v o r  a n m o d n in g  om a t  

komme t i l  a t  t a l e  u n d e r  s a g e n s  b e h a n d l i n g  i  d e t t e  b o r g e r 

r e p r æ s e n t a t i o n s - m ø d e  .

F o r  b e b o e r n e  

F le m m in g  R i n d s  T o n y  A n d e r s e n

" y p ,  (¡2 ^ -

KØBENHAVNS MAGISTRAT "  u w «
40« AFDELING. RADHUSET. l m

'1599  K»b«nhavn v.. d. j}. m a r t s  1 9 7 2 .

„ 414 4U

H o v e d -  x>otHM m 5 1 1 .

T i l  b e b o e r n e  i  F e n r i s g a d e  1 ,  2 ,  4  o g  1 0 ,

H e i m d a l s g a d e  3 4  o g  4 0  s a m t  T a g e n s v e j  9 8 , 

v / h r .  K a r l  J e n s e n ,

F e n r i s g a d e  1 ,

2 2 0 0  K ø b e n h a v n  N .

F r a  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n s  s e k r e t a r i a t  h a r  m a g i s t r a t e n  m o d ta g e t  

g e n p a r t  a f  s e k r e t a r i a t e t s  s k r i v e l s e  a f  2 6 .  j a n u a r  1 9 7 2  t i l  b e b o e r n e  

o g  t i l l i g e  g e n p a r t  a f  b e b o e r n e s  s k r i v e l s e r  a f  2 4 .  J a n u a r  1 9 7 2  t i l  h e n 

h o l d s v i s  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n s  s e k r e t a r i a t  o g  b y p l a n -  o g  t r a f i k u d 

v a l g e t .  M a g i s t r a t e n  h a r  d e r n æ s t  f å e t  e n  g e n p a r t  a f  b e b o e r n e s  s k r i v e l s e  

a f  1 0 .  f e b r u a r  1 9 7 2  t i l  1 .  n æ s t f o r m a n d  f o r  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n .

I  d e n n e  a n l e d n i n g  s k a l  m an  o p l y s e :  

a d  1 :  S å l e d e s  so m  e j e r e n  a f  n a b o e je n d o m m e n  h a r  p r o j e k t e r e t  o g  p å b e g y n d t  e n  

b e b y g g e l s e ,  d e r  r e s p e k t e r e r ,  a t  e je n d o m m e n  b l i v e r  s t å e n d e ,  s y n e s  d e t t e  

a t  v æ r e  t i l f æ l d e t .

a d  2 :  Mod H a m l e t s g a d e  o g  e n  d e l  a f  H e i m d a l s g a d e  o p f ø r e s  e n  b o l i g b e b y g g e l s e  

i  5  e t a g e r  o g  m od F e n r i s g a d e  o p f ø r e s  l i g e l e d e s  b o l i g b e b y g g e l s e  i  5  

e t a g e r  i  t i l s l u t n i n g  t i l  d e n  e k s i s t e r e n d e  e j e n d o m .  D e r u d o v e r  v i l  e f t e r  

d e n  t i l  g r u n d  f o r  t i l l a d e l s e n  t i l  o p f ø r e l s e  a f  n æ v n t e  b e b y g g e l s e  l i g 

g e n d e  p l a n  t i l  s i n  t i d  b l i v e  o p f ø r t  r a n d b e b y g g e l s e ,  

a d  3 :  Som  b e b o e r n e  k a n  s e ,  e r  b e b y g g e l s e n  d e l v i s  i g a n g s a t .  M a g i s t r a t e n  h a r  

i n t e t  k e n d s k a b  t i l ,  h v o r n å r  d e n  r e s t e r e n d e  d e l  a f  k a r r e e n  v i l  b l i v e  

b e b y g g e t .  De t i l  d e n  u n d e r  o p f ø r e l s e  v æ r e n d e  b e b y g g e l s e  h ø r e n d e  f r i 

a r e a l e r  k r æ v e s  t i l v e j e b r a g t  p å  d e  t i l  b e b y g g e l s e n  t i l  r å d i g h e d  v æ r e n d e  

m a t r . n u m r e .

a d  4 :  D e t  e r  i k k e  m a g i s t r a t e n  b e k e n d t ,  h v o r v i d t  d e r  e r  I n d g å e t  a f t a l e  m e lle m  

b y g h e r r e n  o g  e j e r e n  a f  m a t r . n r .  1 9 4 0 .  

a d  5 :  M a g i s t r a t e n  h a r  m o d t a g e t  b o l i g m i n i s t e r i e t s  s k r i v e l s e  a f  1 9 .  m a r t s  1 9 7 1 . 

M a g i s t r a t e n  h a r  1 8 .  J u n i  1 9 7 1  g i v e t  m i n i s t e r i e t  o p l y s n i n g e r  om n a b o 

o m r å d e r  o g  ø v r i g e  b y p l a n m æ s s i g e  d i s p o s i t i o n e r  p å  y d r e  N ø r r e b r o ,  om

f a t t e n d e  o m r å d e r  l a n g s  N ø r r e b r o g a d e ,  l a n g s  J a g t v e j  o g  u n i v e r s i t e t s o m 

r å d e t  v e d  T i t a n g a d e .  M an o p l y s t e  om , a t  d e r  f o r e t a g e s  u n d e r s ø g e l s e r
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Fortsættelse
MAGISTRATENS 4 0t AFDELING. ~ 2 ~  J' nr- 5 1 1 .  D-

v e d r ø r e n d e  o m r å d e t  b e g r æ n s e t  a f  k o m m u n e g r a n s e n  m od F r e d e r i k s b e r g ,  

G o d s b a n e n ,  T a g e n s v e j  o g  J a g t v e j .  E n d e l i g  t i l k e n d e g a v  m a n , a t  d e t  

o v e r f o r  m a g i s t r a t e n  e r  o p l y s t ,  a t  d e t  i  m i n i s t e r i e t  b e r o e n d e  p r o 

j e k t  v i l  b l i v e  e a i d r e t  s å l e d e s ,  a t  b e b o e l s e s b y g n i n g e n  p å  h j ø r n e t  

a f  F e n r i s g a d e  o g  H e i m d a l s g a d e  k a n  b i b e h o l d e s .  -  2 3 .  n o v e m b e r  1 9 7 1  

h a r  b o l i g m i n i s t e r i e t  d e r e f t e r  g i v e t  d e n  t i l  p r o j e k t e t  a n s ø g t e  

d i s p e n s a t i o n .  M i n i s t e r i e t  h a r  d e r n æ s t  u d t a l t  s i g  v e d r ø r e n d e  f o r m e n  

f o r  f o r t s æ t t e l s e  e n g a n g  i  f r e m t i d e n  a f  b e b y g g e l s e n ,  

a d  6 : M a g i s t r a t e n  o v e r v e j e r  s p ø r g s m å l e t  om f o r s l a g  t i l  e n  p a r t i e l  b y p l a n  

f o r  k a r r e e n ,  u a n s e t  a t  d e n s  b e b y g g e l s e  f a s t l æ g g e s  i  h e n h o l d  t i l  K ø

b e n h a v n s*  b y g g e l o v  o g  e r  u n d e r k a s t e t  d e n n e s  a l m i n d e l i g e  b y g g e b e s t e m 

m e l s e r .

<id 7 :  De n u v æ r e n d e  p l a n e r  f o r  k a r r e e r n e  e r  b e s k r e v e t  o v e n f o r .  E n  d i s p o s i 

t i o n s p l a n  f o r  k v a r t e r e t  e r  i k k e  v e d  a t  b l i v e  u d a r b e j d e t ,  m en  k a r r e e n  

i n d g å r  i  e t  o m r å d e ,  d e r  b e h a n d l e s  som  o p læ g  t i l  e t  u n d e r  u d a r b e j d e l s e  

v æ r e n d e  f o r s l a g  t i l  d i s p o s i t i o n s p l a n  f o r  e t  k o n k r e t ,  m in d r e  o m r å d e  

p å  d e t  y d r e  N ø r r e b r o .  Mad u d a r b e j d e l s e n  a f  d e t  n æ v n t e  f o r s l a g  e r  

m an  e n d n u  i k k e  n å e t  s å  v i d t ,  a t  d e t  k a n  o f f e n t l i g g ø r e s  p å  n u v æ r e n d e  

t i d s p u n k t .

a d  E :  M a g i s t r a t e n  s k a l  h e n v i s e  t i l  d e  i  b o r g e r r e p r æ s e n t a t i o n e n  g i v n e  o p 

l y s n i n g e r  -  o g  t i l ,  a t  p l a n e r n e  e r  b o r t f a l d e t ,  

a d  1 )  ( s k r i v e l s e  a f  1 0 .  f e b r u a r  1 9 7 2 ) :  M e d e n s  n e d r i v n i n g s t i l l a d e l s e r  f r a

å p r i l  1 9 7 1  b e g r æ n s e s  t i l  3  å r ,  e r  t i d l i g e r e  u d s t e d t e  i k k e  b e g r s n s e d e .  

Med e j e r e n s  n u  æ n d r e d e  -  o g  i v æ r k s a t t e  -  p l a n e r  må b e b o e l s e s h u s e t  

mod F e n r i s g a d e  a n s e s  f o r  t i l s i k r e t  e n  " n o r m a l  l e v e t i d " .

.d 2 )  V ed  l o v e n  om o f f e n t l i g h e d  i  f o r v a l t n i n g e n  e r  f a s t l a g t  d e t  p r i n c i p ,  a t  

o p l y s n i n g  om e n k e l t p e r s o n e r s  p e r s o n l i g e  o g  ø k o n o m is k e  f o r h o l d  i k k e  k a n  

o p l y s e s ,  o g  i  ø v r i g t  e r  s p ø r g s m å l e t  s å  u b e s t e m t  f o r m u l e r e t ,  a t  m a g i 

s t r a t e n  k u n  k a n  h e n v i s e  h e r t i l .  M an s k a l  d o g  g e r n e  t i l f ø j e ,  a t  d e t  i k k e  

e r  u a l m i n d e l i g t ,  a t  e n  e j e r  f å r  e n  b y g g e t i l l a d e l s e ,  d e r  i k k e  b e n y t t e s ,  

o g  som  s e n e r e  a f l ø s e s  a f  t i l l a d e l s e  t i l  g e n n e m f ø r e l s e  a f  e t  a n d e t  

p r o j e k t .  Å r s a g e r n e  h e r t i l  k a n  v æ r e  m a n g f o l d i g e ,  m en f . e k s .  k a n  n æ v n e s  

e j e r s k i f t e .

N æ r v æ r e n d e  m a g i s t r a t s a f d e l i n g  h a r  s e n d t  f o t o k o p i  a f  d e t  f r a  b o r g e r r e p r æ s e n 

t a t i o n e n s  s e k r e t a r i a t  m o d ta g n e  m a t e r i a l e  t i l  m a g i s t r a t e n s  1 . a f d e l i n g ,  i d e t  

n æ r v æ r e n d e  a f d e l i n g  i k k e  k a n  u d t a l e  s i g  om d e  u n d e r  A , B , C o g  D r e j s t e  

s p ø r g s m å l .  .

/c) > /  L j

A . W a s s a rd  /  .

/  S v o r n e  1S0 n r i n g

b o l i g m i n i s t e r e n  K e b e n h a v n ,  d e n  2  0  APR. 1972

2 . k t . B . J . n r .  3 3 - 5 2 - 1 9 7 1  
/ b r  a

H r .  K a r l  J e n s e n  

F e n r i s g a d e  1 

2 2 0 0  K ø b e n h a v n  N

J e g  h a r  m o d t a g e t  D e r e s  b r e v  a f  2 6 .  J a n u a r  1 9 7 2 ,  h v o r 

m ed f u l g t e  2  k o p i e r  a f  s k r i v e l s e r  t i l  h e n h o l d s v i s  p r e s s e n  

o g  b y p l a n -  o g  t r a f i k u d v a l g e t  i  K ø b e n h a v n s  kom m une v e d r ø 

r e n d e  d e n  p r o j e k t e r e d e  b e b y g g e l s e  i  k a r r é e n  o m f a t t e t  a f  

T a g e n s v e j  -  H a m le t s g a d e  -  F e n r i s g a d e  o g  H e i m d a l s g a d e .

Da d e  f l e s t e  a f  d e  i  s i d s t n æ v n t e  s k r i v e l s e  s t i l l e d e  

s p ø r g s m å l  v e d r ø r e r  K ø b e n h a v n s  ko m m u n e s i n t e r n e  f o r v a l t n i n g ,  

må m in  b e s v a r e l s e  i n d s k r æ n k e  s i g  t i l  d e  p u n k t e r ,  h v o r  b o 

l i g m i n i s t e r i e t  h a r  v æ r e t  e l l e r  k a n  b l i v e  i m p l i c e r e t .

I  p u n k t  5  i  h e n v e n d e l s e n  t i l  b y p l a n -  o g  t r a f i k u d v a l g e t  

s p ø r g e s ,  om m an k a n  komme t i l  a t  s e  k o r r e s p o n d a n c e n  m e lle m  

kom m unen  o g  m i n i s t e r i e t .

S i d e n  m i n i s t e r i e t  m ed s k r i v e l s e  a f  2 2 .  J u n i  1 9 7 1  s e n d 

t e  Dem k o p i e r  a f  d e  i n d t i l  d a  f o r e l i g g e n d e  d o k u m e n t e r ,  h a r  

m an m o d t a g e t  m a g i s t r a t e n s  s k r i v e l s e  a f  1 8 .  J u n i  1 9 7 1  o g  h a r  

i  s k r i v e l s e  a f  2 3 .  n o v e m b e r  1 9 7 1  m e d d e l t  m a g i s t r a t e n  d e n  

a n s ø g t e  d i s p e n s a t i o n  f r a  K ø b e n h a v n s  b y g g e l o v .  D e r  v e d l æ g -  

. / .  g o s  k o p i e r  a f  d i s s e  2  s k r i v e l s e r .

Som d e t  f r e m g å r  a f  m i n i s t e r i e t s  s k r i v e l s e  a f  2 3 .  no v e m 

b e r  1 9 7 1  h a r  m an  h e n s t i l l e t  t i l  m a g i s t r a t e n ,  a t  d e n n e  s n a 

r e s t  l a d e r  u d a r b e j d e  e n  b y p l a n  f o r  d e n  o m h a n d le d e  k a r r é .
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F o r  s å  v i d t  a n g å r  s p ø r g s m å l e t  om i n d s e e n d e  m ed f r e m 

s k a f f e l s e  a f  e r s t a t n i n g s l e j l i g h e d e r  k a n  j e g  o p l y s e ,  a t  d e t  

i  l e j e l o v g i v n i n g e n  e r  f a s t s a t ,  a t  n e d r i v n i n g  o g  n e d l æ g g e l s e  

a f  b e b o e l s e s l e j l i g h e d e r  k r æ v e r  k o m m u n a l b e s t y r e l s e n s  s a m ty k 

k e .  D e t  e r  i k k e  f a s t s a t  i  l e j e l o v g i v n i n g e n ,  a t  t i l l a d e l s e r 

n e  s k a l  b e t i n g e s  a f ,  a t  d e r  f r e m s k a f f e s  e r s t a t n i n g s l e j l i g -  

h e d e r  t i l  d e  n u v æ r e n d e  b e b o e r e ,  m en  d e t  e r  s e l v s a g t  e n  a l 

m i n d e l i g  k o m m u n a l p r a k s i s .  Da a d m i n i s t r a t i o n e n  a f  d e n n e  b e 

s t e m m e l s e  e r  l a g t  ud  i  k o m m u n e r n e , f a r e s  d e r  i k k e  f r a  s t a 

t e n s  s i d e  t i l s y n  m e d , a t  d e  a f  k o m m u n e rn e  f a s t s a t t e  v i l k å r  

f o r  m e d d e l e l s e  a f  n e d r i v n i n g s t i l l a d e l s e r  o v e r h o l d e s ,  i d e t  

d e t  e r  o v e r l a d t  t i l  k o m m u n e rn e  h e l t  o g  h o l d e n t  s e l v  a t  a d 

m i n i s t r e r e  d e n n e  b e s t e m m e l s e .

K ed  h e n s y n  t i l  e j e n d o m s r e t t e n  t i l  d e  m i d l e r ,  d e r  e r  

h e n s a t  p å  k o n t o  f o r  i n d v e n d i g  v e d l i g e h o l d e l s e ,  k a n  j e g  o p 

l y s e ,  a t  d i s s e  b e l ø b  i  n e d r i v n i n g s t i l f æ l d e  t i l h ø r e r  e j e r e n .

D e r  e r  i k k e  v e d  l e j e l o v g i v n i n g e n  g i v e t  l e j e r n e  e j e n 

d o m s r e t  t i l  d i s s e  m i d l e r ;  d e  h a r  s t e d s e  t i l h ø r t  e j e r e n  k u n  

m ed d e t  b å n d ,  a t  d e  s k u l l e  o g  i k k e  k u n n e  b r u g e s  t i l  a n d e t  e n d  

i n d v e n d i g  v e d l i g e h o l d e l s e  i  o v e r e n s s t e m m e l s e  m ed l e j e l o v g i v 

n i n g e n s  r e g l e r .  D e t t e  b å n d  b o r t f a l d e r ,  n å r  d e n  l e j l i g h e d ,  

d e r  s k u l l e  v e d l i g e h o l d e s  f o r  p e n g e n e ,  i k k e  l æ n g e r e  e k s i s t e 

r e r ,  o g  b e l ø b e t  e r  h e r e f t e r  e j e r e n s  t i l  f r i  d i s p o s i t i o n .  V ed 

l i g e h o l d e l s e s k o n t o e n  e r  s å l e d e s  e n  m å l e s t o k  f o r ,  i  h v i l k e t  

o m f a n g  u d l e j e r e n  o v e r f o r  l e j e r e n  e r  f o r p l i g t e t  t i l  a t  f o r e t a 

g e  v e d l i g e h o l d e l s e  a f  l e j l i g h e d e n ,  s å  læ n g e  d e n  e r  u d l e j e t .

Med v e n l i g  h i l s e n
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R ø d e  R o s e  /  B e b o e r n e  i  e je n d o m m e n  F e n r i s g a d e  1 o g  H e i m d a l s g a d e  4 0 .  

v /  K a r l  J e n s e n ,  F e n r i s g a d e  1 ,  2 2 0 0  N .

K ø b e n h a v n s  m a g i s t r a t s  4 .  s f  d e l i n g ,

R å d h u s e t ,

1 5 9 9  K ø b e n h a v n  V .

D en 9 . 7 . 7 3 .

V e d r . n y b y g g e r i e t  H e i m d a l s g a d e ,  F e n r i s g a d e ,  H a m le t s g a d e  o g  T a g e n s -  
v e j .

D a v i  e n d n u  i k k e  h a r  m o d t a g e t  n o g e n  p o s i t i v  r e a k t i o n  f r a  b y g 

h e r r e r . ,  m u r e r m e s t e r  P o u l  0 .  J e n s e n ,  p å  v o r e s  a n m o d n in g  t i l  ham  a f  

2 6 . 6 , 7 3  om a n d e l  i  -  o g  d i r e k t e  a d g a n g  t i l  e t  f æ l l e s  o p h o l d s a r e a l  

f o r  o s  o g  k a r r e e n s  k o m m e n d e  b e b o e r e ,  a n m o d e r  v i  Dem om a t  f o r a n 

l e d i g e ,  a t  d e r  b l i v e r  e t a b l e r e t  e n  g o d  h e l h e d s l ø s n i n g ,  m ed f æ l l e s  

o p h o l d s a r e a l  f o r  o s  o g  k a r r e e n s  ko m m e n d e  b e b o e r e ,  s å  ko m m u n e n s b e 

m æ r k n in g e r  om b l . a ,  f æ l l e s a n l æ g  i  b y g g e s a g e n ,  b l i v e r  h å n d h æ v e t  

o g  v i r k e l i g g j o r t  i  f o r b i n d e l s e  m ed b y g g e r i e t .

Med v e n l i g  h i l s e n  

P . b . v .

V e d l a g t :  1 k o p i  a f  b r e v  t i l  m u r e r m e s t e r  P o u l  0 .  J e n s e n  f r a  o e  a f  

2 6 . 6 . 7 3 .

R ø d e  R o a e  /  B e b o e r n e  1 e j e n d ommen F e n r i s g a d e  1  o g  H e i m d a l s g a d e  4 0 .  

▼ / K a r l  J e n s e n ,  F e n r i s g a d e  1 ,  2 2 o o  N .

M u r e r m e s t e r  

P o u l  0 .  J e n s e n ,

T o r v e p o r t e n  2 ,

2 5 0 0  V a l b y .

D en  2 6 . 6 . 7 3 .

V e d r .  n y b y g g e r i e t  H e i m d a l s g a i e ,  F e n r i s g a d e  o g  H a m l e t s g a d e .

V i h a r  g l æ d e t  o s  o v e r ,  a t  d e r  v a r  s å  m e g e t  l y s  o g  l u f t  o m k r in g  

d e t  h u a  v i  b o r  i ,  m e d e n s  d e t  l å  f r i t .

■‘- 'e r f o r  v e n t e d e  v i  k o m p e n s a t i o n  h e r f o r ,  i  f o r m  a f  a n d e l  i  e t  

f æ l l e s  o p h o l d s a r e a l  f o r  o s  o g  k a r r e e n s  n y  b e b o e r e ,  d a  v i  b l e v  b e 

k e n d t  m ed D e r e s  b y g g e p l a n e r ,  d e r  v i l  f o r a n d r e  f o r h o l d e n e  h o s  o s ,  

f r a  e t  l a v t  o g  s p r e d t  b e b y g g e t  a r e a l  t i l  e n  k a r r e  m ed r a n d b e b y g 
g e l s e  o g  e t  l u k k e t  g å r d r u m .

D a d e t t e  i m i d l e r t i d  i k k e  s y n t e s  a t  v æ r e  t i l f æ l d e t ,  s ø g t e  v i  

a d g a n g  t i l  k o m m u n e n s  t e g n i n g e r ,  o g  f a n d t ,  a t  d e r  k u n  e r  t i l t æ n k t  

o s  a d g a n g  t i l  n y b y g n i n g e n s  o v e r d æ k k e d e  p a r k e r i n g s a r e a l .

P å  d e n n e  b a g g r u n d  a n m o d e r  v i  Dem d e r f o r  om a t  r e v i d e r e  b y g g e 

p l a n e r n e ,  s å  v i  f å r  a n d e l  i  -  o g  d i r e k t e  a d g a n g  t i l  k a r r e e n s  f æ l l e s  

o p h o l d s a r e a l ,  mød h e n v i s n i n g  t i l  k o m m u n e n s  a l m i n d e l i g e  p r a k s i s  i  
l i g n e n d e  t i l f æ l d e .

Med v e n l i g e  h i l s e n e r ,  sa m t ø n s k e t  om e n  p o s i t i v  m o d t a g e l s e  og  
s n a r l i g  b e s v a r e l s e

9
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K v a r t e r e t  M k  l® a e s  b e s t y r e l s e  f o r  b ø r n e h a v e g r u p p e  n r .  I  

T h o rs ig a å e  7  o v e r  g å r d e n ,  220© K ø b en h a v n  I .

H l  b e s t y r e l s e n  f o r
DEM SSLViSJ jflNIIUiS INSTITUTION BRQNZSST'ØB ¿RKØLLRRI £>Rli 3 

v e d  f o rm a n  den.
V i c e s k o l e i n s p e k t ø r  J e n s  « s a r i  I v e r s e n  

l y  b j e r g  A l l e  0 6  
2 7 3 0  Æte r l e v .

1 .  2 0 .4 * 7 1 *
iumg. f o r e s p ø r g s e l  om b e s t y r e l s e n s  s t i l l i n g  t i l  o p r e t t e l s e  a f  b ø r n e i n s t i -  

t u t i o r n e r  m .v *  i  f o r b i n d e l s e  m ed k o l l e g i e b y g g e r i e r a e  p& R å d m a n d sg a d e , 

m a t r .  n r .  2 5 0 0  & 98 1  u d e n b y s  k læ d e b o  k v a r t e r .

F o r e s p ø r g s l e n  e r  f o r a n l e d i g e t  a f  v o r e s  e r f a r i n g  a f ,  a t  I  -  s å v i d t  v i  e r  

o r i e n t e r e d e  -  i k k e  p å tæ n k e r  a t  o p r e t t e  b ø r n e i n s t i t u t i o n e r  i  f o r b i n d e l s e  

m ed k o l l e g i e b y g g e r i e r n e  p å  R å d m a n d sg a d e , m a t r .  2 5 0 0  å  9 8 1 .

Ua v o r e s  k i l d e r  i m i d l e r t i d  e r  u s i k r e ,  a n m o d e r  v i  o e  s t y r e l  s e n  om a t  m ed

d e l e  o s  s a g e n s  r e t t e  sam m enhæ ng , s a m t i d i g  m ed a t  d e n  m e d d e le r  o s  s i n  

s t i l l i n g  t i l  n e d e n n æ v n te  p r i n c i p i e l l e  o g  k o n k r e t e  s p ø r g s m å l  -  h u r t i g s t  

m u l i g t .

1 :  F o r h o l d e r  d e t  s i g  s å d a n ,  a t  b e s t y r e l s e n  i k k e  p å tæ n k e r  a t  O R r e t t e  b ø r 

n e i n s t i t u t i o n e r  s a m t i d i g  o g  i  f o r b i n d e l s e  med k o l l e g i e b y g g e r i e r n e  p å  

m a t r i k l e r n e  2 3 0 0  & 9 8 1 ?
M år v i  u n d r e r  o s  e r  v o r e s  f o r b a v s e l s e  b l . a .  b e s t e m t  a f  3 r o n z e s t ø -  

b e r k o l l e g i e m e B  b e s t y r e l s e s  f o r b i n d e l s e  med B o l i g s e l s k a b e r n e  

( t i d l i g e r e  DUB), som s k u l l e  s a n d s y n l i g g ø r e  a t  b e s t y r e l s e n s  kom

m is s o r i u m  o g s å  o m f a t t e d e  e n  p a s s u s  om , a t  d e n  s k a l  s t r æ b e  e f t e r  

e t a b l e r i n g  a f  b ø r n e i n s t i t u t i o n e r  i  u m id d e lb a r  f o r b i n d e l s e  med 

b y g g e r i e r n e ,  f o r d i  d e t  e f t e r  s i g e n d e  e r  e t  h ø j t  p r i o r i t e r e t  po

l i t i s k  s t a n d p u n k t  b o s  B o l i g s e l s k a b e r n e .

H e r u d o v e r  e r  d e r  g r a n d  t i l  a t  f re m h æ v e  e t  p a r  a f  d e  m e re  m o r a l s k  

b e s t e m te  f a k t o r e r ,  ¡fer u n d e r s t ø t t e r  v o r e s  f o r b a v s e l s e ,  f o r d i  d e  

s å  k l a r t  t a l e r  f o r  b e s t y r e l s e n s  p l i g t  t i l  a t  s ø r g e  f o r  e t a b l e 

r i n g  a f  i n s t i t u t i o n e r  i  f o r b i n d e l s e  m ed b y g g e r i e r n e .  F ø r s t  d e n  

å b e n b a r e  m a n g e l  p å  i n s t i t u t i o n s t i l b u d  a f  e n h v e r  a r t ,  i  d e t  k v a r 

t e r  h v o r  k o l l e g i e r n e  s k a l  b y g g e s  -  n o g e t  d e n  a n s v a r l i g e  b e s t y r e l 

s e  i k k e  kam v æ r e  u b e k e n d t  m ed , l i g e  som d e t  m& v æ re  b e k e n d t ,  a t  

d e t  må b e t e g n e s  som e n  r e g a l* ,  a t  p e r s o n a l e t  p å  d e  e t a b l e r e d e  I n

l a

4 :  « V o re a n  -»11 b e s t y r e l s e n  u d n y t t e  å e  f o r å e l e  som  S e n  h a r  o p n å e t  T ed  

e l e n d n e r l n g e n  a f  b e n s i n s e l s k a b e t  j å  j o a t r .  2 5 0 0 ?  -  B r a d  m e n e r  b e s t y r e l 

s e n  om a t  b e n y t t e  s i g  a f  l e j l i g h e d e n  t i l  a t  o p r e t t e  a n  i n s t i t u t i o n ?

T i  h a n  f o r s t å  a t  d e t  s t a l  u d n y t t e s  t i l  f o r d e l  f o r  t o l l a g i m e m e ,  

b å d e  n å r  d e t  d r e j e r  s i g  om d e n  in d r u n d m e  p l a d s  o g  d e n  f o r b e d r e 

d e  ø k o n o m i.  H ra d  f o r h i n d r e r  a t  m an i a n  tom m e t i l  d a n  s l u t n i n g ,  

a t  m an k a n  im ødekom m e b e g g e  h e n s y n ,  -red  e n t e n  a t  e t a b l e r e  e n  b ø r 
n e i n s t i t u t i o n  e l l e r  e n  a n d e n  f o m  f o r  o d a d T e n d t  s o c i a l t  o r i e n t e 
r e t  f a c i l i t e t .

5 : H v o rd a n  s t i l l e r  b e s t y r e l s e n  s i g  t i l  e t a b l e r i n g  a f  e n  m i d l e r t i d i g  i n 

s t i t u t i o n ,  a f  samme ty p e  som  m an e v t  .  s e n e r e  v i l  e t a b l e r e  1  e n  a f  b e 
b y g g e l s e r n e ,  e l l e r  -  h v i s  d e t  d r e j e r  s i g  am e t  k o r t e r e  t i d s r u m  -  t i l  

o p r e t t e l s e  a f  e n  m i d l e r t i d i g  o f f e n t l i g  l e g e p l a d s , '  p å  m a t r .  n r -  9 6 1 ?

T i  f o r s t å r  a t  m an h a r  « v æ r t  v e d  a t  s p å  u n d e r  d e  n u v æ r e n d e  S conjuk- 

t u x f o r h o l d ,  m en  s å  s i k k e r t  som  b e s t y r e l s e n  s i k k e r t  d i s p o n e r e r  e f 

t e r  e n  p l a n ,  e å  s i k k e r t  e r  d e t  o g s å  a t  d e n  e r  s å  f r e m s y n e t ,  a t  

d e n  k a n  u d t a l e  s i g  m ed m e g e t  s t o r  s i k k e r h e d  om b y g g e r i e t  b l i v e r  
p å b e g y n d t  1  1 9 7 1  e l l e r  1 9 7 5 .

H v is  d e t  s i d s t e  e r  m e re  s a n d  s y n l i g t  e n d  d e t  f ø r s t e ,  fo re k o m m e r  

d e t  a s o c i a l t ,  h v i s  b e s t y r e l s e n  u n d l a d e r  e t  o v e r v e j e  s i n  s t i l l i n g  

d a  m an f o r  sm å m i d l e r  m en a e d  s t o r  f o r d e l  k a n  f j e r n e  v æ r k s t e d s 

b y g n in g e n  n u  f o r  e n t e n  a t  g i v e  p l a d s  f o r  e n  o f f e n t l i g  l e g e p l a d s  

e l l e r  e t a b l e r i n g  a f  e n  m i d l e r t i d i g  b ø r n e h a v e  p å  s t e d e t ,  f o r  d e t  
m e l le m l ig g e n d e  t i d s r u m .

6 : F o r h o l d e r  d e t  s i g  s å d a n ,  a t  b e b y g g e l s e r n e  b å d e  s k a l  o m f a t t e  v æ r e l s e r  
o g  l e j l i g h e d e r ?  o g  s å d a n ,  a t  d e  i k k e  k u n  s k a l  u d l e j e s  t i l  s t u d .  d e r  

e n d n u  ik k e  h a r  o p n å e t  e m b e d se k sa m e n ?  -  o g  e n d e l i g ,  s å d a n  a t  d e  k u n  s k a l  
b e t j e n e  s t u d .  v e d  E ta d ru p b o rg  s e m in a r iu m ?

I  f o r v e n t n i n g  om a t  h ø r e  f r a  J e r  s n a r e s t ,  s e n d e r  v i  J e r  d e  v e n l i g s t e  
h i l s n e r .  F o r  b e s t y r e l s e n

f le m m in g  r i n d s  ( h i l d u r s g a d e  5 ,  2 1 0 0  ø ,  29  59  9 5 )

q t i t u t i o n e r  h a r  f ø l t  s i g  n ø d s a g e t  t i l  a t  v u r d e r e  t r a n g e n  h o s  d e n  

s t u d e r e n d e  f o r æ l d e r  f o r  s t ø r r e  e n d  t r a n g e n  h o s  d e n  f æ r d ig u d d a n 

n e d e  e l l e r  g i f t e  a r b e j d e r ,  h v i l k e t  h a r  m e d f ø r t  e n  f o r f o r d e l i n g  

a f  d e  s i d s t n æ v n t e ,  som d e t  i k k e  e r  h e l t  u r i m e l i g t  a t  o p l e v e  som 

d i s k r i m i n a t i o n .  A t R øde  R o se  må b e t r a g t e s  som e t  a r b e j d e r k v a r t e r  

k a n  ik k e  v æ re  u n d g å e t  b e s t y r e l s e n s  o p m æ rk so m h ed , l i g e  som d e n  på  

i n g e n  m åde  k a n  f o r v e n t e s  a t  v æ r e  i  t v i v l  om d e t  r i m e l i g e  i ,  a t  

k a l k u l e r e  med e t  b ø m e p a s n i n g s p r o b l e m  f o r  d e  kom m ende k o l l e g i a 

n e r e  -  h v o r f o r  d e n  h e l l e r  i k k e  k a n  v æ re  i  t v i v l  om , a t d e n s  e v e n 

t u e l l e  b e s l u t n i n g  om ik k e  a t  o p r e t t e  i n s t i t u t i o n e r  i  f o r b i n d e l s e  

med b y g g e r i e r n e ,  b å d e  v i l  m e d fø r e  a t  k o l l e g i a n e r n e  b l i v e r  p å f ø r t  

n o g l e  p r o b le m e r  som ik k e  e r  n ø d v e n d ig e ,  l i g e  som Røde R o s e s  n u 

v æ r e n d e  o g  kom m ende b e b o e r e  v i l  komme t i l  a t  l e v e  u n d e r  e t  f o r ø 

g e t  t r y k ,  som k u n  k a n  b e t e g n e s  som  m e n i n g s l ø s t  o g  t i l  d e l s  p å f ø r t  

2 :  H v o rd a n  f o r h o l d e r  b e s t y r e l s e n  s i g  t i l  t a n k e n  om a t  e t a b l e r e  i n s t i t u 

t i o n e r  o g  e l l e r  e v t .  a n d r e  s o c i a l e  f a c i l i t e t e r  i  f o r b i n d e l s e  med n æ v n te  

k o l l e g i e b y g g e r i e r ?  -  o g  h v o r d a n  s t i l l e r  d e n  s i g  t i l  t a n k e n  om a t  e t a b l e 

r e  i n s t i t u t i o n e r n e  s å  d e  o g s å  e r  t i l g æ n g e l i g e  f o r  k v a r t e r e t s  ø v r i g e  b e 

b o e r e ?

U n d e r  h e n s y n ta g e n  t i l  d e n  u v i l j e  d e r  u n d e r t i d e n  e r  kom m et t i l  o r -  

d e  i  f o r b i n d e l s e  m ed k o l l e g i e b y g g e r i e r ,  må d e t  a n s e s  f o r  a t  v æ re  

e t  p a s s e n d e  u d s p i l ,  a t  v i s e  s i n  s o l i d a r i t e t  med d e n  ik k e  s t u d .  

l o k a l e  b e f o l k n i n g  o g  d e  a k t u e l l e  s t u d e n t e r p o l i t i s k e  s o l i d a r i t e t s -  

b e s t r æ b e l s e r ,  v e d  a t  g ø r e  d e t  t i l  e n  a f  s i n e  o p g a v e r  a t  s ø r g e  b å 

d e  f o r  e t a b l e r i n g  a f  " å b n e "  b ø r n e i n s t i t u t i o n e r  o g  a n d r e  f o r m e r  

f o r  k o n t a k t m u l i g h e d e r  f o r  " s t u d e n t e r  o g  a r b e j d e r e "  i  f o r b i n d e l s e  

med k o l l e g i e b y g g e r i e r  i  a l m i n d e l i g h e d  o g  h e r .

¿ t a b l e r e r  man s i g  med " lu k k e d e "  b ø r n e i n s t i t u t i o n e r ,  s å  e r  d e t  mu

l i g t  a t  t o l k e  d e t  p å  e n  u h e l d i g  m å d e , m en d e t  v i l  k u n n e  f o r s v a 

r e s .  D e t v i l  d e t  i k k e  k u n n e  h v i s  m an u n d l a d e r  d e t  h e l t .  B e s t y r e l 

s e n  v i l  m å sk e  k u n n e  b æ re  d e t ,  m en d e t  v i l  i k k e  k læ d e  d e n ,  o g  e n d 
n u  m in d r e  B o l i g s e l s k a o e m e ,  d a  m an d a  o g s å  må a n s e  d e t  f o r  a t  væ 

r e  d e r e s  p o l i t i k  a t  u d d y b e  k l ø f t e n  m e lle m  d e n  s t u d .  o g  a r b .  b e 

f o l k n i n g ,  l i g e  som m an d a  m å t t e  a n s e  d e t  f o r  d e r e s  p r a k s i s ,  a t  

s t ø t t e  d e n  m e re  e l l e r  m in d r e  u d b r e d t e  o p f a t t e l s e ,  a t  k o l l e g i e 
b y g g e r i e r  e r  e t  a s o c i a l t  fæ n o m e n .

3 :  n v i s  b e s t y r e l s e n  i k k e  s e l v  -  e l l e r  k u n  v a n s k e l i g t  -  k a n  s t å  f o r  e t a 

b l e r i n g e n  a f  i n s t i t u t i o n e r n e ,  h v o r d a n  s t i l l e r  d e n  s i g  s å  t i l  a t  l a d e  

d e  o m k r in g b o e n d e  f o r æ l d r e  s t å  f o r  o p r e t t e l s e n ?

D e t  v i l  f r e m t r æ d e  k n a p t  s 4 ‘ g e n e r ø s t ,  som  h v i s  " k o l l e g i a n e r n e "  

s e l v  s t o d  f o r  d e t  -  men t i l b u d d e t  v i l  s i k k e r t  b l i v e  m o d ta g e t  med 

k y s h å n d .

Ib

RøDB H0&£ /  T h o r s g a d e  7  o v e r  g å r d e n  /  2 2 0 0  N /  ÆG 1 1  4 0 0  

b e s t y r e l s e n  f o r  B ø r n e h a v e g r u p p e  n r .  1 .

A r k i t e k t  

S v e n d  F o u m a i s  

L a u r e n t s v e j  22  

2 8 8 0  B a g s v æ rd

8 / 7 / 7 1 .

V e d r .  O . J . N i e l s e n ,  D a g m a r s g a d e - T h y r a s g a d e .

V e d l a g t  f ø l g e r  t o  s i d e r  a f  e t  f o r e l ø b i g t  u d k a s t  t i l  e n  a n s ø g n i n g s t e k s t  

i  f o t o k o p i ,  i n d e h o l d e n d e  b l . a .  e n  o p r e m s n in g  a f  d e  f y s i s k e  e l e m e n t e r ,  

d e r  e r  a f  v æ s e n t l i g  b e t y d n i n g  f o r  d e t t e  k v a r t e r s  u n g e ,  o g  som  t i l s a m 

m en k a n  s i g e s  a t  u d g ø r e  d e t  m e s t e  a f  d e n  f y s i s k e  b a g g r u n d  f o r  d e r e s  

o p v æ k s t  -  e t  b y m i l j ø  a n n o  1 9 7 1 t R øde  R o s e ,  d e t  k v a r t e r  h v o r i  De o g  ,

O . J . N i e l s e n  s k a l  o p f ø r e  D e r e s  e je n d o m .

D e t  e r  K o r t  h å b ,  a t  De k a n  f å  f o r n ø j e l s e  a f  o p l y s n i n g e r n e ,  o g  a t  v i

h e r ig e n n e m  k a n  m e d v i r k e  t i l  s k a b e l s e n  a f  e t  m e re  h e n s i g t s m æ s s i g t ,  f r e m 

t i d i g t  b y m i l j ø .

V i t r o r  a t  k u n n e  f o r s t å  d e n  f o r l e g e n h e d  som  d e n  k o m m i te r e d e s  p å t e g n i n g  

s æ t t e r  Dem i ,  l i g e s o m  v i  m e n e r  a t  h a v e  e n  i d e  om D e r e s  v a n s k e l i g h e d e r s  

k a r a k t e r ,  o g  v i l  b e n y t t e  o e  a f  l e j l i g h e d e n  t i l  a t  u d t r y k k e  v o r e s  m e d f ø l e l 

s e ,  s a m t  h å b e t  om a t  d e  kom m ende  f o r h a n d l i n g e r  må k u n n e  o v e r s t å s  h u r t i g t .

S e lv  om v o r e s  o p l y s n i n g e r  m u l i g v i s  k a n  s t ø t t e  Dem, v i l  d e r  j o  n o k  b l i v e  

t a l e  om e t  k o m p r o m is .  D e t  e r  f a l d e t  o s  i n d ,  a t  De m u l i g v i s  v i l  

k u n n e  v i n d e  n o g e t ,  v e d  a t  b r u g e  k o m p r o m ie t  som  k o n k r e t  f o r h a n d l i n g s 

g r u n d l a g .  vi  v e d  i k k e  h v a d  d e t  e v t ,  k a n  i m p l i c e r e ,  m en  v i l l e  De i k k e  

k u n n e  v i n d e  v e d  a t  f o r h a n d l e  om e g e n t l i g  b l a n d e t  b e b y g g e l s e ?  L i d t  f l e r e  

a t ø r r e  l e j l i g h e d e r  a l t s å ,  m en s å  o g s å  i s l æ t  a f  p e n s i o n i s t b o l i g e r  -  

sm å  l e j l i g h e d e r *

R v a d  a n g å r  f o r d e l e n e  v e d  d e  sm å  l e j l i g h e d e r  i  d e t t e  k v a r t e n  D e t  e r  g i 

v e t  a t  d e t  v i l  k u n n e  l e t t e  p r e s s e t  p å  b ø r n e i n s t i t u t i o n e r n e ,  m en l e t t e r  

d e t  m a n g le n  p å  f r i a r e a l e r  -  o g  h v a d  s k e r  d e r  e g e n t l i g ,  n & r  d e r  

aom a l l e  v e d  d e r  v i l  g ø r e ,  kom m er b ø r n  i n d  i  d e  n y  am å l e j l i g h e d e r ?

■bad o a  l a d e  d e t  v æ r e  h e r m e d .  Kun v i  h j æ l p e  Dem y d e r l i g e r e ,  s t å r  v i  t i l  

D e r e s  d i s p o s i t i o n  -  o g  g l æ d e r  o s  i ø v r i g t  t i l  a t  h ø r e  f r a  Dem i g e n .

F o r  b e s t y r e l s e n  f le m m in g  r i n d a  / h i l d u r a g a d e  5 / 2 1 0 0  0  / 2 9 9 5 5 9 .
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K sde  H os«  / B « m e t i a v a g r u p p e  n r .  I.*» b e s t y r e l s e  /  T h o r s g a d e  7  o.g. /  îg 1 1  4 0 0

D. 10/6/71.Til fresjeh -"aed henstilling oa enten at bruge nedenstående soa det er, og/el- 1er tage anledning heri til at Interessere sig for sagen.
BT -  I  JAGLGMMHN FA BU V IPPdN LH  PiGKHMVl

De husker nok reklamen, men vidste De at den skulle tages alvorligt? Det skal den. BT1 s Bo Drabel ger 1 altfald hvad hun kan, for at de kan leve op til dem taver ikke med at vende laserne ryggen nir det kniber.
DB HUSKKH NOK H 13T 0H I EN- OM BYUJjSRGS M ILLIO N ?Perat lover Bybjerg e n  B i l l i o n  kr. til s o c i a l e  fornål, der bygger p å  "hjælp tilselvhjælp"-princippet. Det får han med g o d  g r u n d  en m a s s e  r o s e n d e  p r e s s e  p å .Ikke aindst i HT, der udbamunerer meddelelsen d. 9/3. Samtidig udråber de sig til formidlere af mæcenens gave, og opfordrer læserne til at indsende ansegnin- ger til Bo Dræbel, der så nok skal tage sig af dem.Det ger Bo Drsbel også. Hun videregiver dem til Bybjergs sagferer, hvorefter der ikke sker noget far et par måneder senere. Da kan vi læse, at det er lykkedesen ansegergruppe at få fat i Bybjergs sagferer. Han meddeler dem, at Bybjergvil trække sin million tilbage , men kan ikke give dem nogen forklaring.
BYBJKHO, BO DiuKBHL OG BT LUSKBB UDENOM!Den 2/6 bringer BT nyheden til torvs. P å  spisesedlen siger de, at Bybjerg trækker sin million. I bladet bringer de et lille notat fra den undrende gruppe, der udbeder sig en forklaring. Det bliver placeret sanmen med en lige så “beskeden" meddelelse fra Bybjergs betalte paragrafslikker, der åbenbart er blevet bedt om at formidle en forklaring. Det er det ikke blevet til. Det er hverken et svar fra Bybjerg, eller en blot nogenlunde antagelig forklaring. Det er advokatens private - indforstået bagatelliserende, på skremt skuffede og fornærmede - aldeles uoplysende kommentar.Det er slemt at Bybjerg vil luske sig fra sit lefte, noget andet om han kan det. Værre at BT ser ud til at ville det samme - luske fra sit ansvar over for læserne 1 almindelighed og ansegeme i særdeleshed. Ud over at have bragt de 2 nævnte meddelelser, som BT'a redaktion supplerede med en kort meddelelse om noget helt andet - nogle penge til Ohri s ti anshavnerne, og en bemærkning om Bybjergs navn - den presse der hidtil biar holdt gode miner til slet spil.Som Bybjergs og BT's fællesforetagende har udviklet sig, er det ikke længere kun en udfordring til offentligheden i almindelighed, men også til pressen - i særdeleshed.BT siger sagen drejer sig om Byojergs skuffelser - det drejer sig om løftebrud og vederhæftige Journalistik. Land og Folk kan sige, at een gruppe er blevet holdt for nar - men spergsmålet er, om mange k=n blive det - om Bybjerg med andre ord kan trække sit millionlsfte tilbage - om der er nogen grund til at have tillid til teksten i dansk presse.HVOH BLIV HH MILLIONEN *P?Vi har ventet på en forklaring i godt en uge, og vi kan ikke v-re de eneste. Vi er særligt interesserede som ansøgere - men vi venter et offentligt svar. Vi venter at BT skal udvide sin redaktions uvedkommende kommentar, med en ordentlig forklaring på sin stilling i sagen, 'i venter an redegørelse fra Bybjerg og 3o Dræbel om hvordan de har fordelt millionen.
Carsten og J u s a n n e  Kirkegård, Birgit Kovang, A n n e l i s e  Larsen, Kjeld Madsen, Flemming “inde, A nne Bgede H ø n n e , Gitta Gcheer, Grete og Liljan Tofteberg.
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Bestyrelsen for udflytterbørnehave nr. 1.

Den Råben- Levetzauske Fond 
Vimmelskaftet 42 B, III.,
1161 København K.

Nørrebro, den 28.10.1971.

Ansøgning om hjælp til etableringen af en godkendt og tilskudsberettiget selvejende udflytterbørnehave, 
med base og opsamlingssted i Røde R o *  på Nørrebro, enten i form af hel eller delvis økonomisk dæk
ning af etableringens forældreandel.

Vi bor i kvarteret mellem Nørrebrogade, Jagtvej, Tagensvej og Godsbaneringen, Rode R o* . Her er 
en stor del af beboerne gået sammen, for i fællesskab a t råde bod på kvarterets mangler.
Vi repræsenterer den del af beboerne, der søger at hjælpe børnene i 3-6 års alderen med etableringen 
af en udflytterbørnehave.

Som dokumentation for vort initiativs nødvendighed og alvoren i denne anmodning om hjælp, vedlæg
ger vi en beskrivelse af de fysiske forhold, der er af væsentlig betydning som opvækstbetingelser for 
kvarterets børn og unge (bilag nr. 1).

Heraf fremgår, at kvarteret ikke kun mangler de mest elementære udfoldelsesmuligheder, men også 
er svært underforsynet med substituter i form af institutionsudbud, og helt mangler de kommunale.

Set i denne sammenhæng, kommer vores initiativ til at tage sig beskedent ud. Men nødvendigheden 
af problemets losning bliver klar, og man vil forstå, at det er mange menneskers dagligt tilbageven
dende, helt elementære problem med overhovedet a t skaffe børnene e t passende sikkert opholdssted 
der finder sin midlertidige losning med institutionens oprettel*.

Det er imidlertid vor hensigt a t etablere mere end en nødlosning. Vi vil placere og udforme den, så den 
bliver et virkeligt supplement til det, vi og andre forældre kan tilbyde bomene her, med hensyn ti'; så
vel individuel og social som fysisk og psykisk udvikling, samt gøre den til et samlingssted for os og 
bomene, hvor vi og pædagogerne gennem samarbejdet kan skabe en virkelig positiv ramme og sammen
hæng.

Derfor er vi • underskrevne - nedsat som midlertidig bestyrelse. Efter institutionens etablering skal 
bestyrelsen vælges ud af de forældres midte, der til enhver tid har born i institutionen. Dermed sikres, 
at denne institution altid skal drives af pædagogerne og forældrene i fællesskab, til gavn for børnene 
og udbytte for dem *lv.

Når vi ikke anmoder om støtte til etablering af en almindelig børnehave i kvarteret, er det fordi det 
hverken har været oe muligt at finde passende tomme eller bebyggede parceller, endsige lejemål med 
mulighed for etablering af udendors legeareal, der kunne etableres inden for en overskuelig fremtid. 
Derfor har vi valgt at lade dette arbejde hvile, til fordel for arbejdet med etableringen af en udflytter
børnehave fot kvarterets børn i Københavns omegn, for a t skaffe dem de fordele det indebærer i 
form af mere plads, friere omgivelser og friskere luft, nu.

Når vi heller ikke anmoder om støtte til etableringen af en konkret udflytterbørnehave, men nodes 
til at anmode om hjælp til en forestående mere ubestemt handel, er det fordi denne etableringsmulig
hed har vist sig svært beskåret af Statens jordlove samt Kommunernes byplansvedtægter og disposi
tionsplaner.
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B y b je r g s  m illio n lø fte
F ør» t lo v e r By b je rg  en. m illion  
k r. ti l  soc iale  fo rm ål, d e r  b y g g e r 
p å  «h jæ lp  til se lv h jæ lp * -p r in 
c ip p e t  t i e t  få r  ha n  m ed  god 
g ru n d  e n  m asse  ro sende  presse  
på. Ik k e  m inds t i B.T., d e r  u d 
b a su n e re r  m e d delse lsen  d e n  9 /3  
S a m tid ig  u d rå b e r  d e  s ig  til 
fo rm id le re  a f  m æ ce n en s g ave  og  
o p fo rd re r  læ se rn e  til  a t indsende  
an søgn inger til  Bo D ræ bel, d e r  
så  no k  sk a l tage  sig  a f  dem . D et 
gø r Bo D ræ b e l også. H un  v ide
reg iv e r  dem  til  B y b jerg s sagfø
rer? h v o re f te r  d e r  ik k e  sk e r  no
g e t før e t p a r  m å n ed e r  senere .
D a k a n  v i læ se, a t d e t e r  ly k k e -  
deø e n  a n sø g erg ru p p e  a t  tå  f a t  i 
B y b je rg s  sag fø rer. H an  m e d d ele r 
dem , a t  B y b je rg  vil t r æ k k e  s in  
rn.ill.ion tilbage ,; m en  kan, ik k e  

ve  dem  nogen  fo rk la r in g . Den.
6 b r in g e r  B.T. n y h e d en  t i  

to rv s. P å  spisesedlen, sige r m an, 
a t B y b je rg  t r æ k k e r  s in  m illion  
tilbage , I b la d e t b r in g e r  D e e t 
li l le  n o ta t fra  d e n  u n d ren d e  
g ru p p e , d e r  u d b e d er  s ig  e n  fo r
k la rin g . D e t b liv e r  p la ce re t 
sam m en  m ed e n  lige  så  »beske
den* m e ddele lse  f ra  B yb jerg s 
b e ta lte  p a ra g ra f  s lik  ke r, d e r  
å b e n b a rt e r  b le v e t b e d t om  a t 
fu rm id le  en  fo rk la r in g . D e t e r  
d e t ik k e  b le v e t til . D e t e r  h v e r
k e n  e t sv a r  fra  B yb jerg  e lle r  en  
b lo t nog e n lu n d e  a n tag e lig  fo r
k la rin g . D et e r  a d v o k a te n s  p r i
v a te  — in d fo rs tåe t ba g ate llis e 
ren d e , p å  sk rø m t sk u ffe d e  og 
fo rn æ rm e d e  — a ldele s  uop ly 
se n d e  k om m en ta r. D et e r  slem t, 
a t  B y b je rg  v il lu sk e  f ra  s it lø fte , 
noge t a n d e t om  h a n  k a n  det.
V æ rre , a t  B.T. se r ud t i  a t  v ille  
d e t sam m e — lu sk e  f ra  s i t  a n 
sv a r  o ve r fo r læ se rn e  i a lm in d e 
lighed  og ansø g ern e  i sæ rd e les 
hed . U d o ve r a t h a v e  b ra g t d e  to 
n æ v n te  m eddele lse r, som  B .T j  
r e d a k tio n  su p p le red e  m ed  en  
k o r t m e ddele lse  om  noge t h e lt 
a n d e t — nogle  penge t i  c h r i
s tia n sh a v n e r  neog  e n  b e m æ rk 
n in g  om  B y b jerg s na v n  — h a r  
B.T. in te t fo re ta g e t s ig  i  sagen .
B .T n  t lb a g e h o ld e n h e d  k læ d e r  
hv e rk e n  B.T. e lle r  de n  presae, 
d e r  h id ti l  h a r  h o ld t gode m in e r  
U la le t  spil.
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Når vort ansøgningsgrundlag alligevel ikke er spinkelt, er det fordi vi ligger i forhandlinger å l flere sider, 
og kan regne med, at nå til en fordelagtig afgørelse inden for en overskuelig fremtid - hrorindtil vi dog 
ikke vil opsætte denne anmodning om hjælp,.

Som dokumentation herfor, vedlægger vi en oversigt over hvilke projekter vi har arbejdet med, hvoraf 
det både vil fremgå hvilke vi har måttet opgive, og hvorfor - samt hvilke vi fortsat arbejder med og for
handler om, og hvilke beløbsrammer der enten har været - eller er aktuelle (bilag nr. 2}.

Det, vi anmoder om hjælp til, er etableringen af en udflytterbørnehave, der skal være tilskudsberet
tiget. For at blive det, skal børnehaven etableres som en godkendt selvejende institution efter § 2 og 
§ 65, 66 m.v. i lov om Bøme- og Ungdomsforsorgen. Hvad angår den økonomiske byrdefordeling mel
lem de private initiativtagere, os, kommunen og staten, så bestemmes den af nævnte lovs § 74, samt 
den praksis som staten og de enkelte kommuner følger. Hvad dette har af betydning for os, redegør 
vi for i  vedlagte bilag nr. 3.

Heraf fremgår, at vor andel kan forventes at komme til at udgøre et sted mellem ^ ^ S .JQ Q ^ o g  
kr^ 30.300j.-, snarere det sidste end det første. Og det er da også det beløb vi beder Dem hjælpe os 
helt eller delvist med.

Det er et beløb af en betragtelig størrelse, og da den del af kvarterets beboere der arbejder aktivt med 
dets forbedring, ikke omfatter alle 13.000 voksne, men mange økonomisk krævende initiativer, har 
vi ingen mulighed for at realisere vor del, ud af egne midler.

Det siger sig selv, at vi har arrangeret os, så vi har mulighed for a t realisere initiativet, når muligheden
for at gøre det foreligger. Det har vi sikret os gennem aftaler med en bank, der vil støtte os - men na
turligvis, på bankbetingelser. Tvinges vi til a t benytte os af denne mulighed, betyder det, at lånet skal 
forrentes og afdrages over forældrebidragende til driften. Det vil være beklageligt af mange grunde. Det 
kan få de mest trængende til a t holde sig tilbage, og - det skal heller ikke overses, - vanskeliggøre del
tagelsen urimeligt for andre, •

Vi håber, De vil hjælpe os med et betragtelig beløb. Beslutter De Dem til a t hjælpe, kan De imødese 
dokumentation for, at pengene vil blive brugt til formålet, samt vente et revideret regnskab, og tak.

i Hjælper De os med institutionens etablering, hjælper De ikke kun vore og mange andres børn til bedre 
opvækstbetingelser. På længere sigt medvirker De herigennem til forandringen af forholdene i et stort 
og gennem lang tid forsemt bykvarter, og dermed i forandringen af mange store og små menneskers 

' sociale bevidsthed - hvilke heller ikke er noget dårligt motiv.

Med venlig hilsen, for en del af Røde Roses beboere

Birgit Kovang Keld Madsen
Flemming Rinds Annalise Larsen
Gitta Scheer Liljan Tofteberg

PS: Vi står selvfølgelig til Deres disposition med alle yderligere oplysninger, som De måtte ønske.
Et eventuelt skriftligt svar bedes af praktiske grunde sendt til: Annalise I*arsen, Mimersgade 9,
2200 København N. Foretrækker De at kontakte os over telefonen, kan De træffe Annalise 
Larsen på tlf. TA 1496 og Flemming Rinds på tlf. 295995.

Vedlagt: 3 bilag.
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¿som jayo jerga  og B.T.a fæ ll**- 
f o re ta g en d e  Hiar u d v ik le t mig, m 
d e t ik k e  læ n g e re  kun. e n  u d fo r
d r in g  t i  o ffe n tlig h e d en  i  a l
m inde lighed , men. også  t i l  p ree - 
s e n  — i sæ rde leshed .

B.T. siger, sag en  d r e je r  s ig  om  
B y b je rg s  sk u ffe lse r  — d e t d re je r  
s ig  om  lø f te b ru d  og v e d e rh æ ftig  
jo u rn a l is tik . L and  og F o lk  kan 
sige , a t  é n  g ru p p e  e r  b le v e t h o ld t 
fo r n a r  — m en sp ø rg sm å le t e r, 
om  m ange  k a n  b liv e  d e t — om  
B y b je rg  m ed  a n d re  o rd  k a n  
træ k k e  s i t  m illio n lø fte  tilb ag e  — 
om  d e r  e r  nogen  g ru n d  t i  a t  
h a v e  t i l l id  ti l  te k s te n  i  d a n sk

V i b a r  v e n te t på en. fo rk la r in g  
i god t e n  uge, og  v i kan. ikke  
v æ re  d e  eneste . V i e r  sæ r lig t in 
te re s se re t som  a n sø g ere  — m en 
v e n te r  e t o ffe n tlig t sva r, VI 
ven ter,, a t  El,T. skal. ud v id e  s in  
red a k tio n s  u v e d k om m ende
ko m m e n ta r  m ed e n  o rd en tl ig  
fo rk la r in g  p å  s in  s ti ll in g  i  sagen . 
Vi v e n te r  en  red e g ø re lse  f ra  
B y b je rg  og Bo D ræ b e l om, 
h v o rd a n  d e  h a r  f o rd e lt m illio 
nen .

C a rs ten  op Susanne Kirkegård, Birgit Kovang, Annelise Larsen, Kj/eld Madsen, Flemming Rinds, Anne Egede Rønne, Gitta Scheer,, Grete oa L ilja n  Tofteberg,

Børnehatiegrujtpen h a v d e  røel ikke tænkt sig„ a t  v i sk u lle  hold« 
d e t h e m m elig t, når e tt m a n d  t i l 
b y d e r  e n  m illion  til  social«  fo r
m â t?  Og d e n  havde vel holier ikke tænkt sig, a t  B.T. sku li«  betale millionen, fordi Bybjerg har fået kolde fødder? Der or ikke tale om noget »By bjergo og B.Tj  fællesforetagende«, nwm 
b liv e r  denne e lle r  e n  anden million t i lb u d t, e r  v i  fortsat t i l  r å 
d ig h e d  som nyhedens b u d b r in g e r  
—  eventuelt også som budbringer for selve m illionen .

O g d e t e r  det e n e ite , vi h a r  
m ed  d e n  m illio n  a t  gøre.

M o rte n  P e d e rse n , 
ansv . r e d a k tø r

http://b.tn/
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RØDE ROSE___________________________________________________________ Bilag nr. 1.

BESKRIVELSE AF DE FYSISKE FORHOLD I RØDE ROSE, DER ER AF VÆSENTLIG BETYD 
NING SOM OPVÆKSTBETINGELSER FOR KVARTERETS BØRN OG UNGE._______________

Kvarteret beboes a l ca. 17,000 mennesker. Heraf er knap 13.000 voksne, medens resten, godt og 
vel 4.000 er under 18. år.

Hjemmenet udfoldelsesmuligheder er begrænsede. Lejlighederne fordeler sig på ca. 7.000 husstande, 
hvoraf mere end halvdelen er 2 værelses lejligheder.

De udendørs legemuligheder er også begrænsede. Hvad gårdene angår, er forældrene ifærd med at 
forberede gårdrydning i 9  af kvarterets karreer. Det vil forbedre forholdene, men fortrinsvis for de 
derboende mindre bom, der herigennem får hjemmelegepladser. Resten af kvarterets mange gårde 
må betegnes som delvist uanvendelige opholdsarealer. Udenfor gårdene er de fleste fortove mest op
taget af parkerede biler, hvorfor hornene heller ikke der kan siges at have nogen videre mulighed for 
udfoldelse.

Af  offentlige legepladser findes der een (1), Den er nok tiltænkt kvarterslegepladsens funktion, men 
fungerer bLa. på grund af sit middelmådige udstyr kun som hjemmelegeplctfs for de nærmestboendo. 
Beregnet efter landsbyggeloven og deres antal, skulle de herboende bom have godt tyve (20) kvarters
legepladser.

EU£mjtoim5de_findes ikke. Muligheden for at komme til et, foreligger kim for de storste bcrn, da 
man skal langt og passere flere stærkt trafikerede gader for at komme derhen (Nørrebroparken, Hans 
Tavsens park og Fælledparken).

De traditionelle udfoldelsesmuligheder kan således kun betegnes som yderst begrænsede.

Deres substitut , Bøme- & Ungdomsdnstitutioncmes udbud må også betegnes som yderst beskedent.

Kvarteret  har to  (menigheds) vuggestuer, med tilsammen 51 pladser. Men der er ca. 730 i vuggestue
alderen (0-3 år). Den offentlige norm er, at der skal være vuggestueplads til hvert andet barn. Hos os 
er der plads til hvert 14. barn. (Den gruppe forældre, der arbejder med dette, har åbnet en vuggestue 
med plads til 23 bom fra kvarteret, den 1. oktober).

Kvarteret har to  (menigheds) bomehaver, med tilsammen 181 pladser. Der er imidlertid godt 900 
børn i bomehavealderen (3-6 år). Den offentlige norm er, at der skal være plads til mellem 70 og 
80 % af børnene i denne aldersgruppe. Hos os er der plads til 20 % af bamene.

Kvarteret har  een (puk) fritidsklub, med plads til ca. 100 bom, og e^^{menigheds)fritidshjem med 
plads til 72 bom . Men der er ca. 1350 bom i denne aldersgruppe (7-14 år). Den offentlige norm for 
fritidsklubber er, at hvert 4, ham skal kunne få en plads, medens forholdet for fritidshjemmene er, 
a t der skal være plads til hvert 3. bam. Hos os er der gennemsnitlig plads til hvert 8. barn. (Den be- 
boergruppe, der arbejder med disse problemer, ligger i forhandlinger, men har ikke opnået konkrete 
resultater endnu).

Kvarteret har een (puk) ungdomsklub, med plads til max. 150 bom. Men der er godt 1000 bom i 
denne aldersgruppe (14-18 år). Offentligheden anerkender, at der skal være plads til hvert 3. bam. 
Hos os er der plads til hvert 7. bam. (Den beboergruppe, der forsoger at rette op herpå, kan heller 
ikke henvise til konkrete resultater endnu).

Kvarterets institutionsudbud under Bøme- & Ungdomsforsorgen, kan således - som dets traditionelle 
udfoldelsesmuligheder iøvrigt - kun beskrives som overordentligt beskedent.

Ovenstående er Ikke samlet og fremstillet her for at forarge, men for at give en samlet fremstilling 
over kvarterets miljømæssige kvaliteter, i håb om, at De vil sammenholde dem med Deres viden om, 
hvad oplysningerne udtrykker, om kvarteret som opvækst- og hjemmemiljø for de mennesker, der 
bor her.

RØDE ROSE   M a g  nr. 2.

BESKRIVELSE A F HVILKE PROJEKTER VI ENTEN HAR ARBEJDET - ELLER PORTSAT ARBEJDER 

SERIØST MED OG FORHANDLER OM, MED OPLYSNING OM HVORFOR DE FORLADTE HAR MÅTTET 

OPGIVES OG HVILKE BELØBSRAMMER DET ENTEN HAR DREJET ELLER FORTSAT D REJER SIG O li. 

Projekter vi har arbejdet eeriaet med, men rom er opgivet: 

t t^ g w  kommunej Gabriel Jeneene J*riehjrtter, Dr*g«r Sydstrend. Lejeaftale.
Ansagning til kom m unen d. 6.6.1971, iver d . 11.6.1971. D et lad: Feriehytten er beliggende p i  e t n a tu r  
fredet om ride, eom Drogar kommune end ikke vil disponere ovar til egne børneinstitutioner.

B irire i^  kommune:^Tornevangsvvj 13, bebyg. 250 m2 , grund 2.470 m2 . Pris kr. 510.000,-.
Ansøgning til kom m unen d. 19.5.1971, svar d. 9.6 .1971. D et lad: Kommunalbeetyraban ear dg  ikke i stand 
til at meddele tilladelsen, men oplyser at den overvejer e t rikra ejendommen byplanm aadgt til barnahave- 
form ll for kommunens egn« beboere.

Aktuelle projekter:

Solrad  kommune, Juulegird Ø st erlide vej^ bebyg. 215 m2 , grund 2.103 m2 . Pris kr. 415.000,-.
Ansagning til kom m unen d. 13.7.1971, svar d. 4.8 .1971. D et lad: Den partielle byplan ved tsegt for om rldet 
åbner kun mulighed for etablering af bamehavar for beboerne i de t om ride der er om fattet af vedtægten. 
Kommunalbestyrelsen har im idlertid vist sig s i imødekommende, e t den her vedtaget a t undereage mubg- 
aeden for at placere en  udflytterbørnehave i lagdzonen, for a t vende tilbage derefter, evL mad forslag om 
en konkret ejendom.

V a r ia *  77, U byg  260 m2 , grund 2.260 m2 . Pril kr. 450.000,-.
Aneegning til kom m unen d. 20.8.1971, mundligt svar d. 15.9.1971. Det lod: Kommunen kan ikke imøde
komme ansøgningen, da byplanvedtægten udlægger om rldet til Iben  lav bebyggelse, men sagen kan evt. gen
optaget, eks.v. når naboerne har sandoneret institutionsetableringen.

Ledøje-Smarum  kom m une, GI. Damgår^Smørum Nedre, bebyg. 200 m2 , grund 3 td. Und. Pris kr. 600.000,-. 
Ansøgning til kom m unen d. 14.9.1971, svar d. 21.10.1971. Det lød: Kommunen kan hverken afrU eller 
anbefale anmodningen, da ejendommen ligger i landzone med en dispositionsplan der udlægger det til 
Iben Uv bebyggelse, men henviser til Byudviklingmdvelget for københavnsegnen, aom vi derfor har ind
ledt forhandlinger med, for herigennem at komme vidara med sagen.

Direk toratet fo r Statæ kovbruget, Farum Distrikt. Ansøgning om, køb elUr evt. tidsbestemt UJe af d to w a a l 
til etablering a f børnehave i grundmuret mobilinstitution afrendt d. 19.9.1971, svar d . 1.10.1971. D et lad: 
Fredningsmyndighederne vil ikke tillade anvendelse af fredskovspligtig areal til formålet, p i  grund af de 
konsekvenser de t kan få for Nordsjælland, hvor man kæmper for at holde skoven og 500 m eter-bæltet 
ri for bebyggelse af enhver art. Sutsdcovridderen vil dog vende tilbage til sagen, når han rom  venteligt 

f ir  en skovarbejderbobg ledig.

Andre^^runde^ Vi har kontak t med 26 ejendomsmæglere i omegnskommunerne. N ir der viser Mg an vel
egnet mulighed, vil vi muligvis gribe til denne udvej, for i lighed med ovenstående at etablere os med an 
grundmuret mobilinstituion, eom vi har sikret oe Østifteraes foreløbige tilsagn om a t ville prioritere 
for etableringsomkostningerne til 40 bam , kr. 242.000,-, hvortil grundprisen og udgiften til da t lase in
ventar dcal lægges.

Semlingætedet i  kvarteret skal etableres i en nedlagt butik  med lejlighed i Odinsgade p i  93  m2 ind . 
e t kælderareal. Her er der ikke tale om noget indskud, men ombygningen er vurderet til oa. 20.000,- ki., 
og da ejeren ikke er interesseret i at (duge  æg den, dcal vi stå for ombygningen ligesom for etableringen 
med løst inventar aom er anslået til ca. kr. 15.000,-, U h  omkring kr. 35.000,-, hvoraf vor andal vil udgara
kr. 10.500,- (Jvt. pk t. 3  bilag nr. 3).

Andre^ aftaler^  I forbindelse med detailprojekteringen af e t nybyggeri i DagtnsragsdeVTbyraegsde her vi 
en aftale med ejeren om etablering af en elm. børnehave (p i Ujebasis). Herudover ligger vi i uafsluttede 
forhandlinger om a t medvirke til etableringen af en børnehave der o g d  skal være Iben  for k varterets 
beboere, i  e t kommende kollegiebyggeri i Råd mand agede.
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BESKRIVELSE AF VORE MULIGHEDER EFTER BYRDEFORDELINGSBESTEMMELSERNE 
I LOV OM BØRNE- & UNGDOMSFORSORG, OG DERES BETYDNING FOR, HVAD VI 
SKAL UDREDE I FORBINDELSE MED INSTITUTIONENS ETABLERING - FORÆLDRE 
ANDELENS STØRRELSE.

Reglerne for byrdefordelingen mellem initiativtagerne til etableringen af en selvejende institution 
under Bøme- & Ungdomsforsorgen og diet offentlige er formuleret i loven om Bøme- 8c Ungdoms
forsorg § 74, men reglerne for fremgangsmåden retter sig efter den praksis, som staten og de 
enkelte kommuner følger.

Herefter har vi tre muligheder a t vælge imellem:

1. K uler vi os ind etter bygger ny t, skal vi betale 2,7 % af kubs- eller byggeudgiften. Resten
af oprettelseskapitalen fordeler sig p j prioritetslån og tilskud fra s u t  og kommune. Den
1. april 1974 skal andelen stige d l 3 %.
Den del af etableringsudgiften, der vedrører løst inventar dækkes af stat og kommune, så 
forældreandelen bliver 30 %. Den samlede udgift retter åg  efter socialstyrelsens norrri for, 
hvad der højst må stilles til rådighed pr. bam. (For vort vedkommende er normen for øje- 
blikket kr._lJ545,-_Pr. bam).

2. Løjer vi os ind i et hus eller i nogle lokaler og får ejeren tfl at ombygge dem efter vore an
visninger, flyttes etableringsomkostningerne over på huslejen, hvorfor vi kun skal skaffe 30 %
af et eventuelt indskud samt 30 % af udgiften til etableringen med løst inventar.

3. Løjer vi os ind i et hus eller nogle lokaler, som vi selv står for ombygningen af, skal vi både 
skaffe 30 % af ombygningen' og det eventuelle indskud, samt 30 % af udgiften t i  det løse 
inventar.

4. Vi kan undgå at skaffe forældreandelen helt eller delvist i likvide midler, ved at overkomme 
arbejdets udførelse helt eller delvist, efter overenskomst med staten og kommunen om den 
samlede ombygningsværdi.

H ^ J ^ n j n g f i r  er der teoretisk mulighed for at eksempel nr. 4 kan blive aktuel, men tager vi 
f.eks. tidsfaktoren og den deraf følgende belastning i betragtning, er det lige så urealistisk at kal
kulere med den her, som det ville være at regne med den i forbindelse med udflytterinstitutio
nens etablering. Efter vor erfaring er det mest realistisk at regne med mulighed nr. 3. Regner 
vi med det og tallene fra bilag nr. 2 om »Samlingsstedet», viser det sig, a t vor andel vil andraqe 
kr. 10.500,-.

^ adudfly tterbøm ehaven  angår har vi ikke andre aktuelle projekter end dem, der includerer brugen 
af muligbed nr. 1. Regner vi med den på baggrund af oplysningerne fra bilag nr. 2, kommer vi 
frem tfl følrende:

Solrød er vort »billigste* tilbud. Det lød på k r  415.000^-, hvoraf vor andel vil være kr. 11.200-. 
Hertil kommer etableringer, med løst inventar tfl 35 børn, hvor vor andel vil være kr.T4- i5 o ” “  
tilsammen -------- ------

ydoje -Jrnjruni er vort »dyreste» tilbud. Det lød på k r  600.000£ , hvoraf vor andel vil udgøre 
kr^_l 6.200^-. Hertil kommer etableringen med løst inventar tfl 35 børn, hvor vor andel iflg. mu
lighed nr. 1 og 3 vil være kr._14._100.-_,tilsammen kn  30.300,-^

I disse to  eksempler er m2 antallet næsten det samme, derfor regner vi med det samme antal

Når vi lægger vores andele af henholdsvis basens og udflytterbørnehavens etableringsomkostninger 
sammen, viser det sig, at den »billigste» etableringsmulighed beløber sig til kr. 35.800 - medens 
den »dyreste* beløber sig til kr.jlOÆOO^.

R ø d e  R o s e ,  '^ o r e g a d e  7 ,  a v e r  g å r d e n .  2 2 0 0  N . Æ g i r  1 1 4 0 0 .
1 .  U d f l y t t e r b ø r n e h a v e s  b e s t y r e l s e .

S o l r ø d  ^ m m u n e k o n t o r .
T e k n i s k  F o r v a l t n i n g  
S o l r ø d  B y v e j  2 '
4 6 2 0  H a u d r u p .

N ø r r e b r o  d .  1 3 . 7 . 7 1 .

A n s ø g n in g  om t i l l a d e l s e  t i l  e t a b l e r i n g  a f  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e  
i  e je n d o m m e n  Ø s t e r l i d e v e j , S o l r ø d ,  m a t r i c e l n u m r e n e  0  27  o g  
Q 2 7 .

V i h e n v i s e r  t i l .  b e h a g e l i g  s u m t a l e  m ed  H r .  K u d s k  d .  9 .  j u l i  1 9 7 1  
i  o v e n n æ v n te  s a g .

R ø d e  R o s e ,  h v o r f r a  d e r  h e rm e d  a n s ø g e s  om t i l l a d e l s e  t i l  e t a b l e r i n g  
a f  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e  p å  Ø s t e r l i d e v e j ,  e r  e t  k v a r t e r  p å  N ø r r e 
b r o ,  b e l i g g e n d e  m e l le m  N ø r r e b r o g a d e ,  J a g t v e j ,  T a g e n s v e j  o g  G o d s -  
b a n e r i n g e n .  O m r å d e t  e r  u n d e r f o r s y n e t  m ed b å d e  f r i a r e a l e r  o g  i n s t i 
t u t i o n e r  a f  e n h v e r  a r t ,  h v o r f o r  m a n g e  f o r æ l d r e  o g  b e b o e r e  e r  g å e t  
sam m en f o r  a t  a f h j æ l p e  m a n g l e r n e  p å  f o r s k e l l i g  m a d e .

V i r e p r æ s e n t e r e r  e n  f o r æ l d r e g r u p p e ,  d e r  v i l  e t a b l e r e  e n  u d f l y t t e r 
b ø r n e h a v e  o g  m e n e r  a t  o v e n n æ v n te  e je n d o m  v i l  v æ r e  v e l e g n e t  t i l  
f o r m å l e t .  B y g n i n g e r n e  v i l  k u n n e  b e n y t t e s  u d e n  s t ø r r e  f o r a n d r i n g e r ,  
g r u n d e n  e r  t i l p a s  s t o r  o g  a f v e k s l e n d e ,  l i g e s o m  a f s t a n d e n  m e l le m  
b ø r n e h a v e n s  h e r v æ r e n d e  s a m l i n g s s t e d  o g  S o l r ø d  i k k e  e r  s t ø r r e  e n d  
a c c e p t a b e l .

B ø r n e h a v e n  v i l  i  g i v e t  f a l d  b l i v e  e t a b l e r e t  som  s e l v e j e n d e  i n s t i 
t u t i o n ,  g o d k e n d t  som  t i l s k u d s D e r e t t i g e t  a f  K ø b e n h a v n s  kom m une o g  
S o c i a l s t y r e l s e n ,  e f t e r  l o v  om B ø m e -  & U n g d o m s f o r s o r g e n ,  s a m t  
b l i v e  d r e v e t  a f  e n  b e s t y r e l s e  b e s t å e n d e  a f  f o r æ l d r e  t i l  d e  i  b ø r 
n e h a v e n  v u r e n d e  b ø r n .

D r i f t s f o r m e n  b l i v e r  d e n  å b n e  i n s t i t u t i o n s :  i n g e n  a l d e r s g r u p p e o p 
d e l i n g e r  -  o g  e f t e r  v o r t  f o r e l ø b i g e  s k ø n  s k a l  d e n  rum m e c a .  35  
b ø r n  i  a l d e r e n  m e l le m  3 o g  6 å r ,  o a .  7  t i m e r  d a g l i g t ,  a l l e  u g e n s  
d a g e  m . u . a .  l ø r d a g  o g  s ø n d a g .

I d e t  v i  h å b e r  p å  e n  p o s i t i v  m o d t a g e l s e  a f  a n s ø g n i n g e n ,  f r e m s æ t t e r  
v i  a n m o d n in g  om , a t  j)e v i l  u n d e r s ø g e  s a g e n  v e d  f ø r s t e  l e j l i g h e d ,  
s å  d e n  k a n  b l i v e  f æ r d i g b e h a n d l e t  s å  h u r t i g t  som  m u l i g t .

Med v e n l i g  h i l s e n  

f o r  b e s t y r e l s e n  
. u i n a l i s e  L a r s e n  
r t im e r s g a d e  9 
2 2 0 0  K ø b e n h a v n  N 
T a g a  1 4 9 6

P . o .  nit e v e n t u e l t  s k r i f t l i g t  s v a r  o e d e s  a f  p r a k t i s k e  g r u n d e  
v e n l i g s t  s e n d t  t i l  a d r e s s e n  M im e r s g a d e  9 .
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Røde H o se , I h o r s g a d e  7 ,  o v e r  g å r d e n .  2 2 0 0  N ÆG 11  4 0 0 .  
1 .  U d f l y t t e r b ø r n e h a v e s  b e s t y r e l s e .

N ø r r e b r o  d . l3 » Q « 7 1 .

S o l rø d  Kommune, 
P a r k v e j  1 ,
4622  H a v d ru p .

V e d r : U d f l y t t e r b ø r n e h a v e .

u n d e r  h e n v i s n i n g  t i l  kom m unens a f s l a g  t i l  o s  a f  4 . 8 . 7 1 ,  
j o u r . n r .  1 3 1 0 .0 0  p å  v o r  a n s ø g n in g  om e t a b l e r i n g  a f  u d -  
1‘l y t t e r o ø m e h a v e  p a  Ø s t e r l i d e v e j ,  m a t r . n r .  2 7 - 0  & 27Q , 
s a m t s a m ta l e  med h r .  K r ik  ¿ ø r e n s e n  d .  1 0 .8 .7 1 *  t i l l a d e r  
v i  o s  h e rm e d  a t  unm ode kom m unen om , a t  o p l y s e  o s  om h v o r  
kom m unens b y p l a n s v e d t æ g t e r  k a n  t i l l a d e  o s  a t  e t a b l e r e  o s  
med e n  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e  som b e s k r e v e t  i  o v e n n æ v n te  a n 
s ø g n in g ,  s  a m t o v e r v e j e  om kom m unen k a n  a n v i s e  e l l e r  t i l 
by d e  v e l e g n e d e  b y g g e m o d n e  e l l e r  b e b y g g e d e  g r u n d e ,  t i l  
samme f o r m å l .

I d e t  v i  u d t r y k k e r  h å b e t  om e n  v e n l i g  m o d t a g e l s e  o g  e n  
h u r t i g  b e s v a r e l s e ,  s e n d e r  v i  d e  v e n l i g s t e  h i l s n e r

f o r  b e s t y r e l s e n  
A n n a l i s e  L a r s e n ,  
f iiim e rsg a d e  9 ,
2 2 0 0  K ø b en h a v n  N. 
TA 1 4 9 o .

SOLRØD KOMMUNE
| ROSKILDEVEJ JO - SOUtSO 41 KONTORTIO Wvwtteg. 10-12 -

4 . a u g u s t  1971 

I 3I 0.00

I K om m una lbes tyre lsi“ ot/a-------

Røde Rose 

v / l n n e l i e e  L arse n  

M im ersgade 9 

22oo København N.

V e d r .j  U d f ly t te rb ø r n e h a v e .

I  h e n h o ld  t i l  D eres a n d ra g en d e  a f  1 3 . j u l i  19 7 1  om t i l l a d e l s e  t i l  e t a b l e r i n g  

a f  u d f ly t te r b ø r n e h a v e  på  m a tr .  n r .  2 7-0  og  2 7 -q , S o l rø d  by  og  sogn  b e l ig g e n 

de ve d  Ø s te r l i d e v e j  s k a l  d e t  h e rv e d  m e d d e le s , a t  k o m m u n a lb e s ty re ls en  ik k e  kan 

imødekomme d e t  a n sø g te  u n d e r  h e n v is n in g  t i l ,  a t  den p a r t i e l l e  b y p la n v ed tæ g t 

f o r  om råde t a le n e  å b n e r  m u lig h ed  f o r  e t a b l e r i n g  a f  b ø rn e h a v e r  t i l  dæ kning a f  
b e h o v e t in d e n fo r  o m råd e t o m f a t te t  a f  den  p a r t i e l l e  b y p la n v e d tæ g t.

SOLRØD kommune
I K o m m una lbes ty re lsen

1 6 . se p te m b e r  1971 

13 10 .0 0

O E /.g

Røde Rose 
v /A n n a l i8e L a rse n  
M im ersgade 9 
22oo København N.

V ed r . 1 U d f ly t te r b ø r n e h a v e .

I  h e n h o ld  t i l  D eres  s k r i v e l s e  a f  1 3 . a u g u s t  1971 v e d rø re n d e  m u lig h e d e rn e  f o r  

p l a c e r i n g  a f  en  u d f ly t te r b ø r n e h a v e  i  kommunen s k a l  d e t  h e rv e d  m e d d e le s , a t  

k o m m u n a lb e s ty re ls e n  ik k e  s e r  s i g  i  s ta n d  t i l  a t  a n v is e  en  g ru n d  t i l  f o rm å le t  
b l . a .  u n d e r  h e n v is n in g  t i l ,  a t  d e r  f o r  de  o m råd e r f o r  f e v ilk e  d e r  f o r e l i g g e r  

p a r t i e l  b y p la n v e d tæ g t ,  h v i l k e t  g æ ld e r  s t ø r s t e d e l e n  a f  byzone*kun  t i l l a d e s  

o p f ø r t  i n s t i t u t i o n e r  t i l  o m rå d e ts  beh o v .

K om m u n a lb es ty re lse n  h a r  i m i d l e r t i d  v e d ta g e t  a t  u n d e rsø g e  m u lig h ed e n  f o r  p l a 

c e r in g  a f  en  u d f ly t te r b ø r n e h a v e  i  la n d z o n e n  og  v i l  vende  t i l b a g e  t i l  sa g e n , 

n å r  d e r  f o r e l i g g e r  a f k l a r i n g  på  d e t t e  s p ø rg sm å l.

B R Ø N D B Y E R N E S  K O M M U N ERADHUSETPark Allé 160, Brøndbyvester 
Tlf. (01)9635 55
R ode  R o se
v / f r .  B i r g i t  K o v an g , 
c / o  J . Lund
G o rm sgade  8 , 6 . s a l , l e j l . 5 6  
2 2o o  K ø b en h a v n  N

^Bo r g m es be r e n

/ l e  

'“ ‘ i l  JL'i 1972

T ak  f o r  D e r e s  b r e v .  D e r e s  f o r s l a g  om a t  b e n y t t e  d e  ik k e  u d n y t t e d e  

b ø r n e i n s t i t u t i o n e r  v e d  B rø n d b y  S t r a n d  h a r  j e g  o v e r s e n d t  t i l  s o c i a l 

u d v a l g e t  t i l  u d t a l e l s e .

AD e r  e r  d o g  ik k e  s t o r  s a n d s y n l ig h e d  f o r ,  a t  d e r  k a n  b l i v e  n o g e t  

ud  a f  f o r s l a g e t ,  d a  i n s t i t u t i o n s p l a d s e r n e  n a t u r l i g v i s  k a n  v e n t e s  f u l d t  

u d n y t t e t ,  n å r  b o l i g e r n e  b l i v e r  b e b o e t .

Med v e n l i g  h i l s e n  

K je ld  R a sm u sse n

Ekspeditioa: mandag til fredag kl. 10-14, toradag tillige kl 16-11,30, lørdag Is

9 10
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R ø d e  R o s e ,  T h o r s g a d e  7 ,  o v e r  g å r d e n «  2 2 0 0  N . ÆG 1 1  4 0 0 .
1 .  U d f l y t t e r b ø r n e h a v e s  b e s t y r e l s e «

T e k n i s k  F o r v a l t n i n g ,

L e d ø j e - “% ø ru m  K o m m u n e k o n to r ,
Sm ørum B y g a d e  35»
2 7 6 0  M å lø v .

N ø r r e b r o  d e n  1 4 « 9 .1 9 7 1 »

A n s ø g n in g  om t i l l a d e l s e  t i l  e t a b l e r i n g  a f  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e ,  
d a  v i  p å t æ n k e r  a t  k ø b e  e jen d o m m en - "G am m el D a m g å r d " , Sm ørum we d -  
r e v e j  1 9 ,  S n ø ru m  N e d r e .  M a t f i c e l n r .  2  I .

V i h e n v i s e r  t i l  b e h a g e l i g  s a m t a l e  sned h r .  F . H v i i d  d e n  1 4 . 9 . 7 1  
i  o v e n n æ v n te  s a g .

R øde  R o s e ,  h v o r f r a  d e r  h e rm e d  a n s ø g e s  om t i l l a d e l s e  t i l  e t a b l e r i n g  
a f  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e  p å  Sm ørum  U e d r e v e j  1 9 ,  e r  a t  k v a r t e r  
p å  N ø r r e b r o ,  b e l i g g e n d e  m e l le m  N ø r r e b r o g a d e ,  J a g t v e j ,  T a
g e n s v e j  o g  o d s b a n e r i n g e n .  O m r å d e t  e r  u n d e r f o r s y n e t  .med 
f r i a r e a l e r  o g  i n s t i t u t i o n e r  a f  e n h v e r  a r t ,  h v o r f o r  m a n g e  f o r 
æ l d r e  o g  b e b o e r e  e r  g å e t  sam m en f o r  a t  a f h j æ l p e  m a n g le r n e  
p å  f o r s k e l l i g  m å d e .

V i r e p r æ s e n t e r e r  e n  f o r æ l d r e g r u p p e ,  d e r  v i l  e t a b l e r e  e n  u d 
f l y t t e r b ø r n e h a v e  o g  m e n e r  a t  o v e n n æ v n te  e je n d o m  v i l  v æ r e  v e l 
e g n e t  t i l  f o r m å l e t .  -D y g n in g fe rn e  v i l  k u n n e  b e n y t t e s  u d e n  s t ø r 
r e  f o r a n d r i n g e r ,  g r u n d e n  e r  t i l p a s  s t o r ,  l i g e s o m  a f s t a n d e n  
m e l le m  b ø r n e h a v e n s  h e r v æ r e n d e  s a m l i n g s s t e d  o g  Sm ørum N e d r e  i k k e  
e r  s t ø r r e  e n d  a c c e p t a b e l .

B ø r n e h a v e n  v i l  i  g i v e t  f a l d  b l i v e  e t a b l e r e t  som  s e l v e j e n d e  
i n s t i t u t i o n ,  g o d k e n d t  som  t i l s k u d s b e r e t t i g e t  a f  K ø b e n h a v n s  
kom m une o g  s o c i a l s t y r e l s e n ,  e f t e r  l o v  om B ø r e n -  o g  U ngdom s
f o r s o r g e n ,  sam t b l ' v e  d r e v e t  a f  e n  b e s t y r e l s e  b e s t å e n d e  a f  
f o r æ l d r e  t i l  d e  i  b ø r n e h a v e n  v æ r e n d e  b ø r n .

D r i f t s f o r m e n  b l i v e r  d e n  å b n e  i n s t i t u t i o n s :  i n g e n  a l d e r s g r u p 
p e o p d e l i n g -  o g  e f t e r  e f t e r  v o r t  f o r e l ø b i g e  s k ø n  s k a l  d e n  rumme 
c a  35  b ø r n  i  a l d e r e n  m e lle m  3 o g  6 å r ,  c a .  7  t i m e r  d a g l i g ,  a l l e  
u g e n s  d a g e  m . u , a .  l ø r d a g  o g  s ø n d a g .

I d e t  v i  h å b e r  p å  e n  p o s i t i v  m o d t a g e l s e  a f  a n s ø g n i n g e n ,  f r e m 
s æ t t e r  v i  a n m o d n in g  om , a t  De v i l  u n d e r s ø g e  s a g e n  v e d  f ø r s t e  
l e j l i g h e d ,  s å  d e n  k a n  b l i v e  f æ r d i g b e h a n d l e t  s å  h u r t i g t  som 
m u l i g t .

Med v e n l i g  h i l s e n  f o r  b e s t y r e l s e n  
A n n a l i s e  L a r s e n ,
I t l im e r s g a d e  9 ,
2 2 0 0  K ø b e n h a v n  N.
TA 1 4 9 6 .

11

R ø d e  R o s e  /  ü h o r s g a d e  7  o v e r  g å r d e n  /  2 2 0 0  M.

B e s t y r e l s e n  f o r  U d f l y t t e r b ø r n e h a v e  n r .  1 .

D yud v i  k l i n g  s u d iv a lg e  t  f o r  k ø b e n h a v n s e g n e n  
H a l b e r g ø g a é e  23  
1 0 5 7  K ø b e n h a v n  I .

N ø r r e b r o  d .  2 6 / 1 0 / 7 1 .
V e d r .  a n m o d n in g  om s t ø t t e  t i l  e t a b l e r i n g  a f  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e  p å  m a t r . n r . • 

i 2  i .  S m ø ru m n e d re , o g  t i l  l ø s n i n g  a f  p r o b le m e r n e  m ed d e r e s  e t a b l e r i n g  i  b y -  
J o g  l a n d z o n e r  i  a l m i n d e l i g h e d .

I d e t  v i  t a g e r  a n l e d n i n g  i  e n  b e s v a r e l s e  t i l  o s  a f  1 9 A O /7 1  f r a  L e d ø je - S m ø r u m  

kom m une , hv o r a f  d e t  f r emg å r  a t  kom m unen  h v e r k e n  v i l  a f s l å  e l l e r  a n b e f a l e  v o r  

a n m o d n in g  a f  1 4 / 8 / 7 1  om t i l l a d e l s e  t i l  e t a b l e r i n g  a f  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e  i  

d e n  e k s i s t e r e n d e  b e b y g g e l s e  p å  e je n d o m m e n  m a t r .  n r .  2 i  S m ø ru m n e d re , f o r d i  

e je n d o m m e n  e r  b e l i g g e n d e  i  e n  l a n d z o n e  d e r  e r  u d l a g t  t i l  å b e n  l a v  b e b y g g e l s e ,  

i  e n  d i s p o s i t i o n s p l a n  d e r  e r  g o d k e n d t  a f  b o l i g m i n i s t e r i e t ,  o g  h v o r i  d e t _ b e -  

m æ rk e s  a t  v o r t  a n d r a g e n d e  e v e n t u e l t  k a n  f o r e l æ g g e s  Dem, d e r  som  z o n e m y n d ig h e d  

i  g i v e t  f a l d  s k a l  t a g e  s t i l l i n g  t i l  m u l i g h e d e n  f o r  a t  d i s p e n s e r e  f o r  b e s t e m 

m e l s e r n e  i  l o v  om b y -  o g  l a n d z o n e r ,  a n m o d e r  v i  Dem h e r v e d  om:

1 )  a t  g i v e  o s  D e r e s  t i l s a g n - o m  s t ø t t e  t i l  d i s p e n s a t i o n  f r a  b e s t e m m e l s e r n e  i  

l o v e n  om b y -  o g  l a n d i o n e r ,  s å  e je n d o m m e n  m a t r . n r .  2 i  S m ø ru m n ed re  e v e n t u e l t  

k a n  f r i g i v e a  t i l  e t a b l e r i n g  a f  e n  g o d k e n d t  o g  t i l s k u d s b e r e t t i g e t  s e l v e j e n d e  

u d f l y t t e r b ø r n e h a v e ,  m ed b a s «  o g  o p s a m l i n g s s t e d  i  k v a r t e r e t  m e l le m  N ø r r e 

b r o g a d e ,  J a g t v e j ,  T a g e n s v e j  o g  U o d s b a n e r in g e n ,  R ø d e . R o s e ,  o g

2 ) m e d d e le  o s  D e r e s  m e n in g  om h v o r  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e r  b ø r  p l a c e r e s ,  s a m t o p 

l y s e  o s  om h v i l k e  e k s i s t e r e n d e  b e s t e m m e l s e r  d e r  s a n d s y n l i g g ø r  a t  i n s t i t u 
t i o n e r n e  v i l  b l i v e  e t a b l e r e t  d e r ,  s a m t om m u l i g t  *

3 )  komme m ed f o r s - l a g  t i l  o s  om h v o r  d e t  k a n  l a d e  s i g  g ø r e ,  e l l e r  e t  p r a k t i s k  

f o r s l a g  • m i h v i l k e n  f re m g a n g s m å d e  v i  s k a l  b e n y t t e  o s  a f ,  f o r  a t  f i n d e  f r e m  

t i l  d e t  sam m e.

I d e t  v i  s e n d e r  Dem d e  r e n l i g s t e  h i l s e n e r ,  b e d e r  v i  Dem b e h a n d l e  s a g e n  h u r t i g s t  

m u l i g t .

F o r  b e s t y r e l s e n  

F le m m in g  B i n d s .

F o r  d e t  t i l f æ l d e  a t  De s k u l l e  f å  b r u g  f o r  y d e r l i g e r e  o p l y s n i n g e r  -  h v i l k e t  v i  

n a t u r l i g v i s  s t å r  t i l  D e r e s  d i s p o s i t i o n  m ed -r b e d e r  v i  Dem a f  p r a k t i s k e  g r u n d e  

om a t  k o n t a k t e  F le m m in g  H in d s  p å  h a n e  t l f .  29  59  9 5 ,  h v i s  De ø n s k e r  a t  f å  

o p l y s n i n g e r n e  o v e r  t e l e f o n e n .

K o p i  a f  n æ r v æ r e n d e  s k r i v e l s e  e r  t i l s t i l l e t  e j e r e n  o g  L e d ø je - S m ø r u m  kom m une 

t i l  o r i e n t e r i n g .

1 LEDØJE-SMØR UM KOMMUNE SMOTUMOVU - 27*0 MÅLØV - TLF. (OI)WMll - GÄO »41» 7 UDVALGET FOR FASTE EJENDOMME
f h / d h

F r u  A n n a l i s e  L a r s e n  
M im e r s g a d e  9 
2 2 0 0  K ø b e n h a v n  N

1 9 .  o k t o b e r  1 9 7 1 2 4 . 1 . - 2 1  S a n .

V ed  s k r i v e l s e  a f  l 4 .  s e p t e m b e r  1 9 7 1  h a r  De f o r  R ø d e  R o s e ,  1 .  u d 
f l y t t e r b ø r n e h a v e  a n s ø g t  om t i l l a d e l s e  t i l  a t  e t a b l e r e  e n  u d f l y t 
t e r b ø r n e h a v e  i  d e n  e k s i s t e r e n d e  b e b y g g e l s e  p å  e je n d o m m e n  m a t r .  n r .  
2 1  S m ø ru m n e d r e .
S a g e n  h a r  v æ r e t  f o r e l a g t  u d v a l g e t  f o r  f a s t e  e j e n d o m m e ,  som  i  s i t  
m ø d e  d e n  5 .  o k t o b e r  1 9 7 1  h a r  v e d t a g e t  a t  m e d d e l e ,  a t  m a n  i k k e  k a n .  
im ød e k o m m e  a n d r a g e n d e t ,  u n d e r  h e n s y n  t i l  a t  e je n d o m m e n  e r  b e l i g 
g e n d e  i  l a n d z o n e ,  o g  i  e t  o m r å d e ,  d e r  i  d e n  a f  b o l i g m i n i s t e r i e t  
g o d k e n d t e  d i s p o s i t i o n s p l a n  e r  u d l a g t  t i l  å b e n ,  l a v  b o l i g b e b y g g e l -

D e t  b e m æ r k e s ,  a t  D e r e s  a n d r a g e n d e  e v e n t u ø l t  k a n  f o r e l æ g g e s  f o r  
b y u d v i k l i n g s u d v a l g e t  f o r  K ø b e n h a v n s - e g n e n ,  d e r  som  z o n e m y n d ig h e d  
i  g i v e t  f a l d  s k a l  t a g e  s t i l l i n g  t i l  m u l i g h e d e n  f o r  a t  d i s p e n s e r e  
f o r  b e s t e m m e l s e r n e  i  l o v e n  om b y -  o g  l a n d z o n e r .
K o p i  a f  n æ r v æ r e n d e  s k r i v e l s e  e r  t i l s t i l l e t  e j e r e n .

PETER STORGAARD 
fo r m a n d
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BYUDVIKLINGSUDVALGET FOR KØBENHAVNS-EGNEN
Holbergtgade 23. 1037 Kabenluvn K Mioenra 6760

-/LW

-*««1972
n r .  L-SM 19 7

7>4.£.u C

I  s k r i v e l s e  a f  2 6 .  o k t o b e r  1 S 7 1  h a r  De a n s ø g t  om t i l l a d e l s e  t i l  

a t  e t a b l e r e  e n  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e  i  d e  e k s i s t e r e n d e  b y g n in g e r  

p<-. e jen d o m m en  m a t r .  n r .  2 i  S m ø ru m n ed re  b y ,  Sm ørum s o g n .  

E jendom m en e r  b e l i g g e n d e  i  l a n d z o n e ,  j f r .  l o v  n r .  3 15  a f  1 8 . 

j u n i  1 9 6 ^  on  b y -  o g  l a n d z o n e r .

L e d ø je -S m o ru m  k o m m u n a lb e s ty r e l s e  h a r  i  e n  o v e r  s a g e n  i n d h e n t e t  

u d t a l e l s e  m e d d e l t ,  a t  d e n  i k k e  k a n  a n b e f a l e  d e t  a n s ø g t e ,  i d e t  

o m r a d e t  i  kom m unens d i s p o s i t i o n s p l a n  e r  u d l a g t  t i l  å b e n ,  l a v  b o 

l i g b e b y g g e l s e .

A n d ra g e n d e t  h a r  v æ r e t  f o r e l a g t  b y u d v i k l i n g s u d v a l g e t s  u n d e r u d v a lg  

f o r  n o r d v e s t - e g n e n  p å  e t  m øde d e n  8 .  f e b r u a r  1 9 7 2 ,  h v o r  d e t  
v e d to g e s  a t  u d t a l e ,  a t  d e n  t i l  d e n  a n s ø g t e  a n v e n d e l s e  i  m e d fø r  

a f  b y -  o g  l a n d z o n e l o v e n s  § 9 ,  j f r *  § 8 ,  f o r n ø d n e  t i l l a d e l s e  i k k e < 

k a n  b e v i l g e s .

D e r e s  g e n e r e l l e  s p ø r g s m å l  om p l a c e r i n g  a f  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e r i  
K ø b e n h a v n s - e g n e n  s e r  b y u d v i k l i n g s u d v a l g e t  s i g  i k k e  i  s t a n d  t i l  a t  

b e s v a r e .

O pm æ rksom heden  h e n l e d e s  p å  b y -  og  l a n d z o n e lo v e n s  § 1 1 ,  s t k .  1 - 4 ,  
h v o r a f  a f s k r i f t  v e d læ g g e s  som b i l a g .

"R øde  R o se "
B e s t y r e l s e n  f o r  u d f l y t t e r b ø r n e h a v e  
v / h r .  F lem m in g  R in d s  
T h o r s g a d e  7 o v e r  g å r d e n
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Røde Rose, fhorsgade 7 o.g«, 22oo N, t l f .  ÆG 11400 
Bestyrelsen for børnehavegruppe n r.l

Boligministeriet, Slotsholmsgade 12, 1216 K.

Sag:Klage over svar af 3/3 1972 fra  byudviklingsudvalget for Københavns
egnen (J.nr. L-SM 197),
klage over utilstrækkeligt grundlag for besvarelsen, 
klage over manglende reel begrundelse,
klage over manglende stillingtagen t i l  særligt stillede spørgsmål, 
anmodning om m inisterielt in itia tiv  t i l  løsning af visse administra
tive problemer.
Saasfremstilling:

Ved skrivelse af 14/9 1971 har bestyrelsen for børnehavegrup
pe nr. l,Røde Rose, ansøgt Ledøje-3nørum kommune om tilladelse t i l  
at etablere en udflytterbørnehave i  ejendommen, matr.nr. 2i  3nørum- 
nedre, som bestyrelsen i  givet fald kunne købe.

Ledøje-Smørum kommune har ved skrivelse af 19/10 1971 (j.n r. 
24.1. -2i  San) meddelt, at man ikke kan imødekomme andragendet, med 
henvisning t i l ,  at ejendommen er beliggende i  landzone og i  et områ
de, der ifølge dispositionsplanen er udlagt t i l  åben,lav bebyggelse.

Ved skrivelse af 26/10 1971 har vi derefter indsendt dette svar 
t i l  byudviklingsudvalget for Københavns-egnen. I skrivelsen bad vi 
udvalget:
1) dispensere fra bestemmelsen i  by-og'londzonelovens § 8,
2a) udtale sin mening om, hvor udflytterbørnehaver bør placeres, samt 
2b) give oplysning om, hvilke bestemmelser, der sikrer, at de bliver 

etableret dér,
3) give os anvisning på, hvor det kunne lade sig gøre, e lle r give 

forslag t i l  en fremgangsmåde, hvorefter vi kunne opnå en evt. 
anden etableringstilladelse.

Ved skrivelse af 3/3 1972 (j.n r. L-SM 197) udtaler byudviklings- 
udvalget for Købénhavns-egnen, a t det ikke kan anbefale det ansøgte, 
og at det ikke ser sig i  stand t i l  a t besvare pkt. 2a,b og 3.

15a

3.
er in te t, der ta le r for, at det kan vore ønskeligt for Ledøje- 3aø- 
rum kommune at stræbe efter at blive en undtagelse fra denne regel. 
Ejendommen er beliggende i  landzone i  et områdfe, der ifølge dispo
sitionsplanen er udlagt t i l  åben, lav bebyggelse, og som efter en 
eventuel fremtidig byjCLanvedtægts lyaiing skal overføres t i l  byzone 
med åben lav bebyggel^p. I standardbyplanvedtogten for sådanne be
byggelser åbnes mulighed for etablering af institu tioner t i l  betjening af beboerne i  det område, de omfatter.

Tilstedeværelsen af en udflytterinstitution kan herefter ikke 
i  sig selv vore planlogningsmæssigt uhensigtsmæssigt, hverken nu 
eller på ltaigere sigt.

På denne baggrund kan det fastslås, at kommunalbestyrelsens 
henvisning t i l  en foreliggende dispositionsplan ikke er nogen be
grundelse -  duns hele karakter af tautologi ufortalt.

Dersom byudviklingsudvalget havde bedt os om en udtalelse som 
part i sagen, kunno vi have fået lejlighed t i l  at oplyBe det om:
- at vi er enige uod dot fle r ta l af byplanloggere og embedsmond, der 
har udtalt, at dot må anses for mest hensigtsnossigt, at bøme- og 
ungdomsinstitutioner placeres i  umiddelbar nærhed af' brugernes bo
pol i og i/9ettoiogså må vore hovedreglen i  planlægningen. Som føl
ge heraf kan vi heller ikke vore uenige med dem i  vurderingen af,
at udflytterbørnehaven er et substitut for den almindelige kvarter^ 
børnehave. Men vi er helt uenige ned dem, når de s lu tte r, at ndn 
derfor skol modarbejde etableringen af gode og eventuelt midlerti
dige udflytterbørnehaver fra  de i  enhver henseende utilstrækkeligt 
forsynede og p .t. fuldt udbyggede hovedstadsonråder som f.ex. vort kvarter, Røde Rose.
- at en børneinstitution i  den pågældende ejendoms bygninger ikke 
kan vore t i l  gene for de nuværende naboer på grund af den spredte 
bebyggelse og mutriklenø størrelse (godt 3 td .ld .) -  ligesom den 
heller ikke kon blive t i l  gene for de kommende naboer, da vi over 
for kommunen har erklæret os v illige t i l  at indgå en overenskomst 
on en oatrikulering, der sikrer mod eventuelle nuborotlige problemer.

2.
Argumentation for, a t tilladelse bør meddeles:

Det fremgår af bemærkningerne t i l  i) 8 i  by- og landzoneloven 
(Pkt. 68-69 A 1569 ff) , a t  byudviklingsudvalget skal vurdere, om 
den ændrede anvendelse og dens antagelige følgevirkninger i  relation 
t i l  forholdene og udviklingstendenserne i  det pågældende område er 
forenelig med lovens formål.

Det fremgår desuden, ut der kun bør nægtes tilladelse, når den 
ansøgte anvendelse v il få en sådan karakter elle r et sådant omfang, 
at virksomhedens udøvelse det pågældende sted - også under hensyn
tagen t i l  de antagelige konsekvenser deraf - er i  afgørende strid 
med de hensyn, loven ti ls ig te r  at varetage.

Lovens fomål er (by- og landzonelovens § 1), at sikre en plan
mæssig udvikling af bebyggelsen med henblik på en økonomisk hensigts
mæssig investering i  bygge- og bymodning.

Det fremgår ikke af byudviklingsudvalgets svar, hvilke vurde
ringer det har lagt t i l  grund herfor. Det hnser vi for påfaldende, 
da det forekommer os helt k lart, at udflytterbørnehavens etablering 
i  den pågældende landbrugsejendoms bygninger ikke kan være i  strid  
ned lovens formål.

Hertil kommer, at en bomeinstitution ikke er en indretning 
af den karakter, man ønskede at få kontrol med ved lovens gennemfø
relse. Det fremgår af betænkningen t i l  by- og landzoneloven (Pkt. 
68-69 B 2057 ff) , at det man ønskede at undgå, især var erhvervs
virksomheder, som ved udseende, støj, røg eller anden forurenende 
egenskab v ille  skæmme området. I betænkningen citeres endvidere be
tænkning nr 401 af 7/10 1963 vedrørende partiel byudviklingsplan nr.
6 for Københavnsegnens byudviklingsområde (der også vedrører Ledøje- 
anørum). Heraf fremgår, at man ønsker at hindre," at landbrugsarea
ler anvendes t i l  oplag, og at landbrugsbygninger indrettes t i l  hånd
værks- og industrivirksomheder, der ikke hører hjemme i  de grønne om
råder, men i  byområderne" (s .3 9f.o ).

Som allerede anført fremgår det ikke af byudviklingsudvalgets 
svar, hvad det har lagt t i l  grund for sin vurdering. Det citerer 
imidlertid kommunalbestyrelsens udtalelse om, at dens svar basere
de sig på, at matriklen ligger i  et område, der er udlagt t i l  "åben, 
lav bebyggelse" ifolge dens dispositionsplan. Da der således kan 
være mulighed for, at dette synspunkt er indgået i  udvalgets over
vejelser, v il vi anføre følgende:
Dispositionsplaner er foreløbige byplaner, der angiver hovedliniej>- 
ne i  den ønskede byudvikling. I reglen korrigeres de løbende, og der
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4.
Baggrunden for vort ønske om at få en bolignini3te rie l afgørelse :

Når vi er kommet t i l  Dem ued en anke over e t  afslag på t i l la 
delse t i l  etablering af eh udflytterbørnehave i  en omegnskommune, 
er det som angivet ifcke fordi vi finder udflytterbørnehaven mere 
tiltrækkende end en almindelig børnehave i  kvarteret, men af nød.

Vi bor i  kvarteret mellem Nørrebrogade, Jagtvej, Tagensvoj 
og godsbanetørrenet, Røde Rose.

Her er en stor del af beboerne gået sammen for i  fællesskab 
a t råde bod på kvarterets mangler. Vi repræsenterer den del af be
boerne, der søger at hjælpe børn 13-6 års alderen ned .etablerin
gen af en udflytterbørnehave.

Som dokumentation for vort in itia tiv s  nødvendighed og alvoren 
bog denne anmodning om hjælp vedlægger vi en beskrivelse af de fy
siske forhold, der er af væsentlig betydning som opvækstbetingelser 
for vore børn og unge (bilag 1).

Heraf fremgår, at kvarteret ikke kun mangler de mest elementæ
re udfoldelsesmuligheder, men også er så svært underforsynet ned 
substitutter i  form af institutionsudbud, at det er påfaldende, at 
de to kommunale institutioner , der netop er etableret i  kvarteret, 
fortrinsvis betjener børn fra  andre kvarterer (Ityesgade).

Efter lov om bome- og ungdomsforsorg § 2 stk.2 påhviler det 
kommunen at oprette og drive de fornødne institutioner. Denne pligt 
opfylder kommunen ikke, og lovgivor har da tilsyneladende også for
udset situationen, idet bestemmelsen i  § 2 stk.2 slu tter "såfremt 
opgaven ikke løses ad anden vej".

Det er på denne baggrund vi har taget vort in itia tiv . Men det 
har hverken været os muligt at finde passende tomne eller bebyggede 
parceller e lle r lejemål ned mulighed for etablering af tilstrække
lig t  udendørs areal i  Røde Rose. .Derfor'tog vi også in itia tiv  t i l  
etablering af en udflytterbørnehave for kvarterets børn i  Københavns 
omegn idet vi mente, a t  vi på denne nåde hurtigt kunne skaffe bør
nene de fordele, det indebærer i  form af more plads, friere  omgivel
ser og friskere lu ft. Desuden håbede vi på at finde fr.en t i l  en ord
ning, der muliggjorde at den på et senere tidspunkt kunne supplere 
de kommende "hj euncins t i  tutioner."

Som De vil forstå, er det vores hensigt a t skabe mere end en 
nødlosning. Vi vil etablere en selvejende institution, der skal god
kendes efter lov om bome- og ungdomsforsorg §§ 2,65,66 m.fl. Den 
v il vi placere og udforme, så den bliver ot virkeligt supplement 
t i l  det, vi og andre forældre kan tilbyde børnene nu med hensyn t i l
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såvel individuelle og sociale son fysiske og psykisice udviklings-r 
muligheder. Den skal være et scnlingsstod for os og bomene, hvor 
vi og pædagogerne gennem samarbejde kan skabe en virkelig positiv 
ramme og sanmenhcaig.Derfor er vi - underskrevne -  også kun nedsat son midlertidig 
bestyrelse. Efter institutionens etablering skal bestyrelsen v d - 
ges ud af de foroldres nidte, der t i l  enhver tid  har bom i  in s ti
tutionen. Derned sikres, at denne a ltid  drives af pædagogerne og 
forældrene i  fællesskab t i l  gavn for børnene og udbytte for os og 
den. Heraf folger,at vi ikke v il placere og indrette institutionen 
son det er almindeligt i  Kobenhavns kommune -  ned dispensation for 
udendørs lege- og opholdsarealer, saat oget nornering af bomenes 
antal, e lle r - hvad udflytterbørnehaver angår - ned dispensation for 
hvadsonhelst.Muligheden for at etablere udflytterbørnehaven har imidlertid 
v ist sig svært begrænset på grund af omegnskommunernes kommunalbe
styrelsers mærkeligt asociale, men overensstemmende indstilling: 
vor henvendelse havde forkert adresae, og vort problen var Kobenhavns 
komnunes anliggende. De havde tilstrækkeligt med egne problener i 
forbindelse ned etablering af lokale institutioner. Der henvistes 
t i l  byplanvedtægter, dispositionsplan og/eller by- og landzonelovens 
besteomelser - undskyldninger, hvis sannenhaig ned vores anmodning, 
vi har svart ved at se.

I vedlagte bilag nr. 2 redegor vi for de reaktioner, vi har 
nodtaget på vore henvendelser on etableringstilladelse dels i  Rode 
Rose, dels i  ongenskomnuneme. Heri dokumenteres et sådant misfor
hold nellen planlægningslovgivningen og dens administration på den 
ene side, og loven on børoe- og ungdomsforsorgs påbud og vores’og 
andre kommuners indetilling og praksis på den anden side, at det 
vakker t i l  mere end forundring og eftertanke.

Der trcaiges in itia tiver t i l  bedring af overensstenneisen nel
len lovenes intentioner og den nåde, de administreres på. Af san- 
ne grund bør nye regler og administrative mdrin-gor, der sandsynlig
gør, at lovens intentioner kan virkeliggøres på kort såvel son på 
lang sigt, fornuleres og påbydes.

Eksempelvis kan vi henlede ministeriets opoarksonhed på, at 
dets cirkulore af 17/2 1971 on offentlig stotte  t i l  sociale og kul
turelle institutioner hverken udelukker, at institutioner placeres 
i  landzone e lle r afgor spørgsmålet om forholdet t i l  en udflytterbo3>-

ISe

7.
ae, nvilke overvejelser udvalget har gjort sig, og hvorledes 
det har afvejet sagens nonenter, og derned se, hvad det er,der 
skal argumenteres inod i  klageinstansen. Son det frengår af 
vores redegørelse, har udvalget ikke givet os nogen begrundelse, 
at afgøre, hvorvidt byudviklingsudvalget skulle have svaret på 
pkt. 2a,b og 3 i  vores skrivelse af 26/10 1971, og neddele ud
valget dette,
a t t age stillin g  t i l , on det skal være muligt at etablere go le 
udflytterbørnehaver for bom fra  f.eks. Kobenhavns kommune, og 
udstede de i  denne forbindelse nødvendige cirkulerer, 
at tafie in itia tiv  t i l , a t de forskellige organer, cbr arbejder 
ned planlcgning, pålagges at tage denne side af institutions
problenet i  betragtning ved plcnemes udformning, j f r .  vore 
bemærkninger o. 4 - 6 ,
at supplere bestormelserne i  cirkulære af 17/2 1971 on offent
lig  stotte t i l  byggeri for sociale og kulturelle institutioner, 
især pkt. 50 j f r .  pkt. 11, således at udflytterbørnehavers s t i l 
ling nht. støttemuligheder afklares.

Vi afventer ned interesse Deres svar.
København d. 29/3 1972
Kirsten Ganst-Nielsen Birgit Kovang
Ann alise Larsen iføtÅUis Fleming Rinds~f^, . »
Keld Madsen McuAii-H Lilian Tofteberg

./•  vedlagit t r e  b il^ ,.

6.
nehaves bopælskonnune henholdsvis opholdskonmune k lart.Det er boligministeriets opgave at påse, at der toges hensyn 
t i l  institutionerne i  planlægningen. Derfor må dat også vore mini
s terie ts  opgave at påse, at der er overensstemmelse mellem de love, 
der adninistrcres af boligminioterlot, og mollom disse og "tilgræn
sende" love, administroret af andro m inisterier. Boligministerens 
benorkning t i l  § 1 i  det nys fremsatte forslog t i l  lov om regional
planlægning i  hovedstadsområdet om, at "Hovedformålet ned enhver 
fysisk planlægningsvirksomhed bor vore bodet muligt a t t i lf re d s s ti l
le menneskenes fysisko, psykiske og socialo behov på ot rea listisk  
økonomisk grundlog" orer ministeriet - og forpligter det.
Vor anmodning:

Vi skol herefter annode ministeriet on: 
la) at neddele os den onskede dispensation fra  by- og landsonelo- 

vens § 8, j f r .  vor argumentation h erfo re . 2-3 in c l., e lle r 
lb) -  hvis det skulle forholde sig således, a t ejendomnon natr.nr. 

2i  anorumnedre i  mellemtiden er blevet solgt t i l  anden side, 
hvad vi har fået oplyst, at der er mulighed for, -  da at udta
le sig on, hvorledes det fortolker bestenmolsome i  by- og lanc 
zonelovens § 8. (Hvilke indretninger kunne i  dette konkrete 
tilfælde være anset for uforenelige ned loven? Vil et maskin
snedkeri o lier et legatøjslager eksempelvis kunne tillados?
Hvor bindende er dispositionplanen;dvs hvilke k rite rie r afgor 
ou n inistoriet bifalder en påttxikt korroktion? Er en henvis
ning t i l  dispositionsplanen i  sig selv nok t i l  a t bogrunde ot 
afslog på en ansøgning son vor? Bor der i  kvarterer ned åben, 
lav bebyggelse placeres institu tioner t i l  brug for beboerne? 
Hvorved adskiller en institution 300 vores sis fra  disse? Hvad 
kon bevirke, at den eventuelt bedonnes son havonde andre konse
kvenser for kvarteret? Onder hvilke vilkår kan den f.ex. vurde
res son en hindring for en økonomisk bygge- og bynodning? Ind
går naboretligo ovorvejeiser i  fortolkningen af § 8? Hvis ja, 
da hvilke, og hvilken vægt t i  Hægge o do?

2) at oplyse byudviklin;sudvalget for Kobenhavne-egnen on,at dot 
ikke kan opfylde sin funktion son ankeinstans vod blot at horo 
den ene port i  sagen; men a t det selv skal indhento yderligere 
oplysninger on de faktiske forhold, og derudovor høre den kla
gende part. -  Dette har udvalget ikke gjort i  denne sag.

3) at neddele byudviklingsudvalgot for Københavns-egnon, a t ’dets 
afgørelser bor begrundes ordentligt, således at ansøgeren kan
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Hed» Ro»« /  Boligministeren________________________________ Bila* nr. 1
BESKRIVELSE AF DE FYSISKE FORHOLD I RØSE ROSE, DER ER AF VÆSENTLIG BETYDNING SOM OPVÆKSTBETINGELSER FOR KVARTERETS BØRN OC UNGE.
Kvartorot_beboos af ca. 17.000 mennesker. Heraf er knapt 13.000 voksne, medens resten7"godt"og vel 4.000 er under 10 år.
Hjemmenes udfoldelsesmuligheder er begransede. Lejlighederne fordeler sig på ca. 7.666"fiussian5e7"hvoråf"mere’end halvdelen er 2-vare1ses lejligheder. 
De_udendørs_lejemuligheder er også begrensede. Hvad gaderne angår, er foraldrene i I5"a?~lcvarte?etB"lcåireer”I fmrd med at forberede gennemfors leen af gårdrydninger «g eller forsaneringer hca dem. Det vil forbedre forholdene i de pågmldene karreer, men fortrinsvist for de derboende mindre bem, der herigennem får hjemmelogeplada- er. Repten af kvarterets mange gårde må betegnes som delvist uanvendelige opholds- arealer. Uden for gårdene er de fleste fortove mest optaget af parkerede biler, hvorfor bemene heller ikke der kan siges at have nogen rimelig mulighed for udfoldelse.
Af offentlige legepladser findes der een (l). Den er nok tiltænkt kvarterslegeplad- Bena-?unic£Ion7_æen fungerer bl.a. p.g.a. sit middelmådige udstyr kjn som hj omme legeplads for de nærmeetboende. Beregnet efter Landsbyggeloven og deres antal, skal de herboende børn have godt tyve (20) kvarterslegepladser - hjenmelegopladeeraee antal ufortalt.

_grønt område findes ikke. Muligheden for at kommo til et, foreligger kun for do størs{i~£orn7~da man skal langt, og passere flere stmrkt trafikerede gador, fer at kommo derhen (Hørrebropcrken, Hans Tavsens Park og Fmlledparken).
De_traditionell# udfoldeleosmuligheder kan således kun betegnes som ydorst begrænsede. "SerSs^BuEsiitu^^ørao-’i'DngSpmeinstitutionemes udbud må o~;så betegnes som yderst"boskedenti
Kvarteret har_tro,_gnart fire_vuggestuor, med tilsammen loé pladser, der imidlertid kan”ne3slcrlvéa“£il max7~5§"?or5i to"af"vugge8tuerne (Frelsens Hmrs og Københavns kommunes kommende vuggestue) også optager børn fra andre kvarteror. Men der er ca.730 børa i vuggeatuealderen (0-3 ar) i Røde Rose. Den offentlige norm or, at der skal vmre plads til hvert 2.barn i vuggeatuaalderen. Hos os er der plads til højst hvert 8.barn.
Kvarteret har tre børaohaver, med tilsammen 221 pladser, der imidlertid kan nodeki- vie”tll"max7”55( fordi"denéne børnehave (Københavns kommunes) også optager born fra andre kvarterer. Men der er ca. 900 børn i bomehavealderen (3-6 år) i Røde Roee. Den offentlige norm or, at der skal vare plads ti l  mellem 70 og 00̂  af børnene i denne aldersgruppe. Hos os er der plads til ca. 22̂  af børaeno.
_/arteret_har oan_fritidaklub, med plads til  ca. 100 bora, og_eot fritidshjem, med plade t l l”72 børn. Hén dér~or ca. 1350 børn i donne aldorsgruppe~(7-l4~5r) I Røde Roae. Den offentlige norm for fritidsklubber er, at der skal vare plads ti l  hvert4.barn, medens forholdet for fritidshjem er, at dor akal vare plade ti l  hvert 3* barn. Hob oe er der plade til hvert Ø.bara, i gennomanit.
Kvartoret_har_een_ungdom8klub, med plads til max 150 bora. Men der er godt 1000 Sørå"I”5enné"aI3ér8gruppé~CIi-lø år) i Røde Rose. Offentligheden andorkendør at der skal være inetltutionsmulighed for hvert 3.barn i denne- aldersgruppo. Ilos os er der kun mulighed for hvert 7.Barn.
KVARTERETS INSTITUTIONSUDBUD UNDER BØRNE- & UNGDOMSFORSORGEN, KAN SÅLEDES - SOM DETS TRADITIONELLE UDFOLDELSESMULIGHEDER I ØVRIGT - KUN BESKRIVES SOII OVERORDENTLIGT BESKEDENT.
Ovenstående er ikke samlet og fremstillet her for at forarge, men for at give en samlet fremstilling over kvarterets miljømeeeigo kvaliteter, i håb om, at De vil sammenholde dom med Deres viden om, hvad oplysningerne udtrykkor om kvartorot som opvakst- og hjemmemiljø for de mennesker der bor her.
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R̂ æ Roae /  Boligministeren_________________________________ Bi lag nr, 2
REDEGØRELSE FOR DE REAKTIONER VI HAR MODTAGET PÅ VORE HENVENDELSER OM ETABLERINGSTILLADELSER, DELS I RODE ROSE OG KØBENSHAVNS KOMMUNE, DELS I OMEGNSKOMMUNERNE.
lt Reaktionerne på vore anmodningor_om_etablering8tilladol8e_til_en_almindelig6ørnéhavo“I -Ro3o Roao7"Der"fiar"rkJté"viféE"voIégne3o"fiuBé"oÉ-oIIéf"ffrunié’tl l 'a a lgI"lcvartcret”I~3éI "forløbne Ar, og de kebetilbud vi har fremsat or blevot afvist. Derfor bogranser nedenstående sig vasentligst t i l  projekterede nybyggerier, og forseg på køb olier lojerafil af en sådan størrolso, at vi har samarbojdot med andro interessegrupper i kvartorot om dem.
Sooialt boligbyggeri. Allersgado. Anmodning af 23/3/71 om ovortogelse af lejemål ITorBInJoTse'med SygiCaesén Cygtene nedlaggeleo. Svar af 2/3/71 hvori modtagelsen bekraftos, samtidig mod at oan forsikro os om, at man vil vende tilbage t i l  sagen når lokalomo ovt. frigivos t i l  andet formål efter 1/4/73-
O.J,Nielsen. Dagmarsgade/Thyiææfædæ. Nybyggeri mod l.varelees lejlighedor i 2 stok- Eé7‘Evora? don”cno"otaEIoros"som"Baggårdsbyggori. Aftale af 5/4/71 om lejemål når byggetilladelsen bevilgodes. Arrangementet har varet inddraget i bygherrens forhandlinger med kommunon. Meddelelse af 2/3/72 om, at byggetilladelsen forelå, og om, at man ikke langcro så sig i stand t i l  at opretholde aftalen om ot lejemål.
Bo ligse lskabome1_Rådmandsgado. To projektorodo kollegiebyggeri or. Anmodning af 57377l”om”ti3sBestomt"lejemål7 på don af grundene dor skal bobygges senost, ti l  jtablering af en mobilinstitution eller legeplads, samt ovt. aftalo om etablering af børnehavo i borbindclso med eet af byggerierne. Ingon skriftligo svar trods rykker af 8/6/71, mon mundtlig oplysning om, at man ikke hade i sinde etabloro cn selv, men villo ovorvejo sagon.lam t gentagne honholdone mundtlige forsikringer om god vilje.
Købenshavns kommunê  l_Ugi8traton8_2.afdolin^1_Direktoratet_for Børno-_&_Ungdomsin-- siItutIoner̂ 75ågmarsga3o7Rå3man3sga3e7fiImerBga3e7 Brov"af”57lo771"til"Direktoratet, hvori”vi7"Bammon"méd in”andon”af”kvartéréts”interessegruppor, anmodede om at få overladt onten købs- eller brugsretten t i l  det Jordstykke der villo blive kommunens ejendom, når dens forhandlinger med Husted Andersen, om magolmg mollem Bardings tidligere ejendom og Dagmorsgado 18, som kommunen hade erhvervet forkøbsrotten t i l , var afsluttede. Vi forpligtigede os t i l  at etablore on selvejende institution under Bomo- 4 Ungdomsforgen der, samt ti l  at gøre dot hurtigt. Det monto vi måtte være i hele kommunons interesso. Afslag af 7/12/71» hvori Diroktoratet motiverede afslaget med irelevante oplysningor.
2: Reaktionerne- gå ▼ore_anoodninger_om_etableringstilladolso_for_on_udflytterberne-havf”I”omi«n2konmunerno7og78;ii5̂ iy55-i25€lH}®i_2®?l_£2£_̂?2225li§4i°?“2i_®i_I_5?4§
Ai Udstede  ̂ tilholdsstedet_i_omegnen. Herunder or kim medtaget den del, hvor for- EoI3ené”var 8å"accoptaEIo7”ai”vI”vår"interesscredo i at orhvervo ejendommen.
Dragørr \idflugtsstod. Anmodning af 27/5/71 t i l  kommunon, om tilladolse t i l  at etablere ”en”u3?IytterSernehavo i Gabriel Jensens udflugtssted. Afslag af 11/6/71 »ed henvisning t i l , at ejendommen var beliggende i et naturfrodet område, som end ikke kommunen tør disponere over "uanset dens vanskeligheder med at finde ognede arealer t il  lokale institutioner."Anmodning af 26/l/72 t i l  kommunen om, at overveje dens mulighoder for at anvise os etableringsmulighed andetsteds. Brev af 8/2/72 hvori moddolos, at kommunen "er fuldt udnyttet med undtagelse af et mindre bo ligareal, indenfor hvilket der kun er afsat plads t i l  opførelse af en kommunal børnehave og vuggestue."
Birkered, tidligere landejendom, nuvmrende_boboelsosejendom. Anmodning af 19/5/71 fII“Eommunon7”om"iIIIa3éIso”CII at"etabIere”on”u3flytterbørnehave i ejendommen matr. nr. 16 d Kajored. Ubegrundet afslag af 5/6/71» hvori mon dog oplyser, at man i givet fald viT søge ojendommon byplanmmssigt sikret t i l  bemehaveformål, t i l  dakning af områdets behov. Det har mon endnu ikke gjort.
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distrikt, Stot.;korrld<i.r Poul Petersen, kimodnlng af 19/9/71 om etableringsmuligheå for udflytterbørnehave, enten"! form af ot jordstykke i- eller op til skov, med olier uden hus, til leje eller ti l  kobs. Svar af 1/10/71, hvori henvises ti l  samtaler med Direktoratet sor statsskovbruget og nabodistrikterne, hvorefter Naturfrodningsmyndighederne skal vere on uoverstigelig hindring ved etablering med raobilinstitution, medens der Bkal vmre visse muligheder ved etablering i en eksisterende bygning. Derfor stilles vi i udsigt, at hr. Poul Petersen vil have os i erindring, hvis der viser sig on mulighed i forbindelse med en evt. fremtidig reduktion af arbejdsstaben i distriktet. Dot or vi ham toknomlig for. 
Brøndb̂ erne1_̂ rgmoBtor_̂ eld_Raamusson. Brev af 17/l/72 hvori vi anmoder kommunen overveje a; et ovt. samarbojSe m.h.t. dens aktuelle institutionsovorskud, samt b) hvor kommunons byplaner evt. kon tillade os etableringsmulighed, eller deres nuli-- heder for at anvise os andro konkrete etableringsmuligheder. Bekrmfteloe af 27/l/72 fra Borgmesteren, der moddelor, at han ovorgiver onmodningon ti l  socialudvalget, men r i*tr°rJPi  8tore “uli«hodor. Svar fra kommunalbestyrelsen af 14/ 3/ 72, hvori do arsiftr ned honvisning til  a), "at kommunen selv fuldt ud kan udnytte samtlige opførte °g projektorode institutioner", samt b) "at kommunon ikke råder over bebyggede eller byggtrodno ejendommo, som kon anvises til  det anforto formål". Hvad forste halvdel ef bosvarelson angår, kan vi kun udtrykke vor agtolso for kommunalbestyrelse smed lemmemo og deres vurdoringor, hvad anden halvdel angår, findor vi ikke sporgs- 'ftlet fyldestgorondo besvaret.

Direktoratot for statsskovbrug. Anmodning af 27/1/72, om til-  t l r f  t i  •5aSI« InffMuIIgfio3"f5i"a3fIHii?B5raifi^(r), onten vod tilbud om et jordstykko i- olier op til skov, med eller uden hus, t il  lejo eller til  kobs, i et ai aistriJcterno i Kobenhavns nsrmoro omegn, ollor vod tilbud om lo jo af en af de ejendomme som Direktoratot enten er ved at opkobe, ollor agter at opkobe i den naraere omegn. Bekrmftelso af I0/2/ 72, hvor vi blivor oplyst om, at man har bedt hr. oul Potorson om oplysning af hans overvejelser, samt om , at man undrer sig over Kobenhavnskommunes adfmrd, og noteret sig anmodningen med henblik dA en positiv reaktion, hvis dor via^r sig en mulighed. Den telefonsnak .r vi glade for.
f n r ^ n f " I - r ?-£-$* Annodnin̂  af 9/l2/71 om atotto i bestræbelserne sik-rin °Pn 0 b êrin8snuIIgKe5 i Vostegnen/Vestskoven. Gontagne telofonisko for- tnMt °mI forat  ̂ problemstillingen og har noteret sig anmodningen, samti, . 888 4nitiativor bl.a. ovor for Kobenhavns konmune, hvis holdning ti l  sporgs-» kor forundring. Dot er vi taknemlige for, og vonter os meget af.

«ode af 17/5/72, hvor vi spurgt, udvålgot i'romimn.rii °B en f:rund oll®r ejendom til on udflyttorbornehove, eller onfremskaffolso af det samme, alt under honvisning til , at udvalget rArfa-f * v 7’ ° bistå kommunerne med at udarbejde dispositionsplaner for om- Be«ndl 8 yonhodorno kan blivo alsidigt udbyggede og hensigtsmmssigo i enhver hen- ogsa som led i Kobenhavns udbygning. Dot kunne det ikke.
Hsr tj.n .r d.t ilek. noget forfil ot redegore afbinnai 8 8 n̂lilsilver. BesCrmEelsorne har vmret nyttelose p.g.a. to indbyrdes■ngige forhold. Dels udbudøt, der fordeler sig på to kategorier, een med rimelig korn«,,!!" uac08Ptabl« lokaler, og een med gode lokaleforhold mon on for kobenhavns dor U8C8®Ptabel leJ®» dels den for os og de sjøldne ejere, med de i alle henseen- ^  i tilfeud, helt urimelige kommunale vmgring mod at give stotte ti l  en ndende aftale mollem os og ham, for udeinstitutionen er etableret.

Hede Rose /  Boligministeren__________________________Bilag nr. 2. sido 2
Anmodning af 24/l/72 til Birkorød kommune, om oplysning om hvor kommunens byplans- vedtægter tillader os etableringsmulighed, samt om muligt, overveje dens muligheder for at anvise cg eller tilbyde os konkrete etableringsmuligheder. Svar af 2/3/72 hvori meddeles, "at der vol er udlagt arealer ti l  offentligt formål i eksistorendo byplansvedtægtor, hvor en udflytterbørnehave vil kunne placeres, men at man ikke ser sig i stand ti l  at stille arealerne til  rådighed for formålet", og, at man"endvidere ikko ser sig i stand ti l  at anvise grunde ti l  fornålot."
Københavns ^omuno^Diroktoratot for Borbe- 4 Ungdomsinstitutionor, Landbrugsejendom. 3un5£IIgt tilsagn af 157777! om, at SIroktoratet"viI"ovorvejo sine"muligheder for, at tilbyde os en af Kommunens landejendomme. Det imødeser vi med forventning.
!2l£®di_£idii6oro_19n42i®nd°!!!iJ2uYBr®!}4o_beboel8esojondoo. Anmodning af 13/7/71 t il kommunen, om tilladelse til  at”c£aEIére"en"u3fIyttérEørnSh?.vo i ejendommen O 27 og Q 27 Solrød by og Sogn. Afslag af 4/8/71 med honvisning til, "at don partielle byplansvedtsgt for området alene åbner mulighod for etablering af børnehaver til t'g t1"8 b°h0vet indenfor området, der er omfattet af don partielle byplansved-
Anmodning af 13/8/71 til kommunen, om oplysning om hvor kommunons byplansvedtægter tillader os etableringsmulighed, samt om muligt, overveje dens muligheder for at anvise og/eller tilbyde os konkrete etableringsmuligheder. Svar af 16/9/71 med oplysning om, "at kommunalbestyrelsen ikko ser sig i stand til at anvise os en grund¡¡il formålet, bl.a. under henvisning til , at der for de områder for hvilke der foreligger partiel byplansvedtægt, hvilket gælder storstedelen af byzonen, kun kan t i l lados opfort institutioner til områdets behov." Kommunalbestyrelsen oplyser imidler tidigt samtidigt, at den har "vedtaget at undersøge*muligheden for placering af en udflytterbørnehave i landzonen, og vil vende tilbage t il  sagen, når dor foreligger en afklaring på dette spørgsmål." Dette imødeser vi mod forventning og taknemlighed.

Anmodning af 20/8/71 til kommunen, om tilladelse t i l  at etablore en udflytterbørnehave i ejendommen matr. nr. 13 z Varrlose sogn. Afslag af 25/10/71 mod "henvisning ti l  kommunens bygningsvedtægt, hvorefter don pågældor,Je ejendom er beliggende i ot område, udlagt til boligbebyggelse."Anmodning af I8/II/7I til kommunen, om oplysning om hvor kommunons lyplansvodtagter tillader os etableringsmulighed, samt om muligt, overvoje dens muligheder for at anvise og eller tilbyde os konkrete etableringsmuligheder. Afslag af 23/12/71 hvori meddeles, "at man i kommunen ikke har udlagt egentligo områder, hvor udflyttorbome- haver kan placeres", samt, at den sidste del af vores spørgsmål "må besvares benægtende ."
Ledojo-Smørum̂ _tidligere_landbrugse¿endomi_nuværende beboelsesejendom. Anmodning af '7/977! til  kommunen, om tilladelse t i l  at etaSIore enu3?Iyttcrbornohcve i matr. nr.4 L Smorumnedre. Meddelelse af I9/I0/ 7I om, "at man ikke kan imødekomme andragonet under hensyn ti l , at ejendommen er beliggende i landzone, og i et område dor i en af Boligministeriet godkendt dispositionsplan er udlagt ti l  åben, lav boligbebyggelse." Sammesteds gør man os opmærksom på, at vort andragende kan forologgos for Byudviklingsudvalget for Kobenhavnsegnen, der som zonemyndighed "skal tage stilling til * muligheden for at dispensere for bestemmelserne i loven om by- og landzoner."Brev af 27/I0/7I ti l  kommunen, hvori vi beklager mcddclolscn, takker for oplysningen om mulighederne i byudviklingsudvalget, og vedlægger en kopi af vort brev ti l  By- udviklingsudvalget af 26/lo/71.
B̂ dviklingsudvalget_for._Kobenhavnsegnen. Anmodning af 26/10/71 om dispensation for Seslemmelaerne I loven om By- og landzoner, på matr. nr. 2 i_ Smorumnedre, samt anmodning om a), at udtale sin mening on, hvor udflyttorbomchavcr bor placeres, samt b) give 00 oplysning om hvilke bestemmelser der sikre at do blivor etableret dor, ogc), give os anvisning på, hvor det han lade sig gore, eller forslag til fremgangsmåde hvorefter vi kan opnå en evt. anden etableringstilladelse. Udtalelse af 3/ 3/72 hvori 8iges,"at den ti l  dot anBogte tilvendelse i medfor af by- og landzoneloven § 9 jvf. § 8, fornodne tilladelse ikke kan bevilges." Sammesteds meddeles at voros "generelle spørgsmål on placering af udflytterbørnehaver i Kobenhavnsognen ser udvalget sig ikke i st"i-d ti l  at besvare". Ligesom man gor os opmærksom på, at afgørelser der er truffet i madfor af §§ 6-9 i lov om by- og landzoner, kan ankes ti l  Boligministeren.  ̂ -x

15j

Rode Rose /  Boligministeren Bilog 5
FØLGENDE HaR MODTAGET DENNE SKRIVELSE TIL ORIENTERING:
1.Folketingets socialudvalg
2.Folketingsudvalget t i l  behandling af lovforslag on regionplanlæg

ning af hovedstadsområdet.
3.Boligminister Helge Nielsen
4.Byudviklingsudvalget for Kobenhavns-egnen
5.Planlægningsudvalget for Koge-bugt området
6.Landspinnudvol^et
7. ¡Socialministeriet
8. Socialstyrelsen
9» Borgmester Borge H. Jensen, mag. 3» nfd.
10.Direktoratet for borna- og ungdonsinstitutioner, mag. 3*afd.
11.Direktoratet for statsskovbrug 
12. Statsskovridder Poul Petersen 
l j .Generalplondirektoratet
14.Borgerrepræsentationens udvalg vedrorende planlagte daginstitu

tioner.15. Danmarks naturfredningsforening
16.Dragor kommune
17.Birkerod kommune 
18.SolrGd kommune
19.Værlose kommune
20.Ledoje-aacrum kommune
21.Brondbyemes kommune 
22. Socialt boligbyggeri23.Boligselskaberne v/ formd. for den selvejende institution Bron-

aestoberkollegiome.24.Tømrermester O.J.Nielsen.
25.Hr. Villy Jensen
26.Pressen
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Rode Rose /  Thorsgade 7 o.ft.. 2200 N____________________ _
Bestyrelsen for børnehavegruppe nr. 1 ___________________

Nnrrebro 17/4/72

Til medlemmerne af folketingets socialudvalg,
Vedlagte kopi af klageskrivelse til  boligministeriet med bilag blev frem
sendt til udvalgot c/o folketingets sekretariat d. 30.3*72. Sekretariatot 
har journaliseret skrivelsen som bilog 52 t il det kommende modo, torsdag, 
mon har ikke sot sig i stand til at mangfoldiggøre skrivelsen til medlem
merne. Efter aftale d.d. med sekretær Arne Hansen fromsondos herefter 60 
eksemplarer af skrivelsen til udvalgets medlemmer og suppleanter m.fl.

Når vi fremsender vores skrivelse t il  boligministeriet til  Dem, skyl
des dot, at vi vil anmode Dem om at tage initiativ t il , at der i fremtiden 
i lovgivningen gives regler, der sikrer, at administrationen af denne skor 
i overensstemmelse med lovens intentioner.I skrivolsén har vi påpeget mangler i og uoverensstemmelse mellem 
lovgivningen om borno- og ungdomsinstitutioner og planlagningslovgivningon.

I sino bonorkninger til lovforslagot om regionplanlægning i hovedstads
området har boligministeren anfort, at "hovedformålet mod enhver fysisk 
planlogningsvirkoorahod må være bedst muligt at tilfredsstillo menneskenes 
fysiske, psykiske og sociale behov på et roalistisk okonomisk grundlag."
Mon hvis ikke folketinget, når dot skal lovgive om planlægning, også or i 
stand ti l  at angive, hvordan disse hensyn konkrot kan tilgodeses -dvs. hvis 
ikke f.ex. også socialpolitiske hensyn indgår i konkretiseringen - vil mu
ligheden for on administration af loven i overensstemmelse mod dens inten
tioner forspildes. - Derfor må De beskæftige Dem med de sporgsmål, vi be
handler i skrivelsen.

Med venlig hilsen

Ro<e Rose /  Thorsgade 7 over gården /  22oo N.
Bestyrelsen for Bornehavegruppe nr. 1.

Til Folketingsudvalget til behandling af lovforslag on regionalplanlægning af 
hovedstadsonrådets medlemmer.

Norrebro d. 17/4/72.

Vedlagte er tilsendt Don d. 3o/3/72. Efter undorretning fra Hr. Bang Jespersen on, 
at han ikke så sig i stand t il  at ondele det til Den ned nindre vi frensendte 
naterialet i det nødvendige antal eksemplarer, gor vi det hermed.
Når vi mener det skal foreligges Den, vil årsagerne være indlysende. Når vi også 
mener det vil intoressero Dem, er det p.g.a. den værdi det nå tillægges, son doku
mentation for hvordan loven om by- 4 landzoner administreres nu.
Da denne lov, dens fortolkning og administration vil v(ære lige så bestennende for 
hovedstadsområdets udvikling efter vedtagelsen af loven om hovodstadsomr&dets re
gionsplanlægning, som den er nu, anmoder vi Dem om at komme ned initiativer, der 
sikre en bedre overensstenmelse mellem loven og dens adninistration, i den periode 
der må medgå t i l  loven om regionsplanlægningen i hovedstadsområdet bliver virkson, 
samt om, at tage initiativer der sikre denne lov mod de sanme vilkårligheder. 
Begrundelsen for vor anmodning til Dem om at tage begge initiativer findes i- og 
vil vare Dem klor, når De har gennemgået vor jkrivelse og er enig med os og Bolig
ministeren om, at " Hovedformålet ned enhver fysisk plonlægnlngsvirksonhed bor 
vare bedst muligt at tilfredsstillo nenneskonos fysiske, psykiske og sociale behov 
på et realistisk okonoöisk grundlag." så "lokale interesser eller andre særinteres
ser ikke bliver enoafgørende".
Med venlig hilsen Kirsten Camst-Nielsen Keld Madsen

Vedlagt vor anke ti l  Boligministeriet af 29/ 3/72.

1 6 1 7

SOCIALMINISTERIET
5 . L j« . 6312/J.-3.

Under henvisning t i l  bestyrelsens brev af 29. marts 
1972 om etablering af en udflytterbørnehave skal man med
dele, at socialministeriet i  dag har videresendt brevet 
med bilag t i l  socialstyrelsen, postbox 3, lool København 
K, t i l  orientering og besvarelse.

P. M. V.

Bestyrelsen for børnehavegruppe : 
Røde Rose,
Thorsgade 7, o.g.,

■OLIOMINISTEREN 1 1 APR IST?

6.k .j.n r.61-101-1972

Kære Flemming Rinds.
I anledning af Deres brev af 29. marts 1972 vedrørende den 

påtænkte udflytningsbørnehave i Ledøje-Smørum skal jeg oplyse, 
at klagen over den af byudviklingsudvalget trufne afgørelse er 
blevet forelagt udvalget med anmodning om en udtalelse. Hår ud
valgets svar foreligger, vil ministeriet vende tilbage t i l  sagen.

Med venlig hilsen

Bestyrelsen for børnehavegruppe nr. 1 
v/ Hr. Flemming Rinds 
Thorsgade 7 o.g.
22oo - København N.

-/BV
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Røde Rose/Thorsgade 7»o.g./2200 Kbh. N.
Bestyrelsen for Børnehavegruppe nr. 1.

Formanden Age Hastrup ogPlanlægningsudvalget for Køge-bugt området, Holbergsgade 23»1057 København K.

Nørrebro den 24.4.72.Vedr. den af os t i l  udvalget fremsendte ankeskrivelse af 29.3.72, over Byudviklingsudvalget t i l  Boligministeriet.
Da vi efter samtale med udvalgets sekretær, Hr. Ark. Niels Tougård, har erfaret, at han ikke var i stand t i l  at se udvalgets umiddelbare interesse i  vor ovennævnte og vedlagte skrivelse, selv om han fandt det rimeligt at omdele skrivelsen t i l  medlemmernes orientering, tillader vi os hermed at anmode Dem om at foranledige, at udvalget og dets medlemmer tager stilling t i l  de deri berørte problemer, sumtmeddele dem t i l  os og alle de institutioner og instanser der er berørt af udvalgets indstilling.
anmodningen finder for det første sin begrundelse i , at Udvalget skal udarbejde, eller bistå kommunerne med at udarbejde dispositions og tidsfølgeplaner for området, så byenhederne kan blive alsidigt udbyggede og hensigtsmæssige i  enhver henseende - også som led i  Københavns udbygning (flertalsudtalelse t i l  Køge- bugtloven, folketingstidende 59/60 afd. B), hvorefter både institutionsproblematikken og Kommunernes samarbejde på alle ae berørte områder udgør væsentlige dele af udvalgets emneområde, 
samt for det andet i ,  at Bolrød kommunes forsøg på at få udval- ' get t i l  at interessere sig for problematikken h idtil har været forgæves, hvilket forbavser os, da vi mener Udvalgets flertal er enige om det hovedhensyn som vi også deler, og det som udgør vort tredie argument, ut "Hovedformålet med enhver fysisk planlægningsvirksomhed bør være bedst muligt at tilfredsstille  * menneskenes fysiske, psykiske og sociale behov på et realistisk økonomisk grundlag" så "lokale interesser eller andre særinteresser ikke bliver eneafgørende" (Hovedstadsområdets regionplanl. lovforslag 172, Boligministeren).

uded venlig hilsen (TA 1496)
Keld Madsen

vedlagt: anke t i l  Boligministeriet m. 3 bilag.

Hade Hose, Thorsgade 7 o.g. 2200 N, t l f .  Ætt 11400 
-Bestyrelsen for bernehavegruppe or. 1________

29.3.72.

Kære Børge o. Jensen,

Hermed fremsender vi t i l  orientering en kopi af ror klageskrivelse 
t i l  boligministeriet. Som det fremgår er vores hovedproblem manglen på 
institutioner t i l  vore bøm - en mangel, der bunder i  Københavns kom
munes forsømmelighed.
Derfor opfordrer vi Dem t i l  en kraftig indsats for at få bragt disse forhold i  orden.

Birgit Kovang Lilian Tofteberg
Annalise -tarsen Flemming Rinds
Keld Madsen Kirsten Samst-Nielse

20 2 1

•o*o***ef«*entation *. 13. april l#Tt

Hp .F1. Rind«, 
Hildursgade 5, 2100 København 0

Kmre hr. PI. Rinds.
I vor telefonsamtale 1 dag kom Jeg t i l  at sige lidt 

mere, end Jeg kan stå ved, nemlig at Deres skrivelse af 
29. »arts d.å. allerede var udsendt t i l  hele udvalget. Jeg 
huskede forkert. Henvendelsen blev den 4. april tilsendt 
udvalgets formand, semlnarierektor Carl-Einar Jørgensen,
Århus Plads 6, idet Jeg så ventede at få besked fra ha* om, 
hvorvidt materialet med det saane skulle udsendes t i l  udval
gets øvrlfj© medlemmer, eller om udsendelsen t i l  det samlede 
udvalg skulle afvente indkaldelsen t i l  førstkommende udvalgsmøde.

Jeg har imidlertid nu på egen hånd draget omsorg for, 
at materialet bliver omdelt t i l  det samlede udvalgs medlem
mer i borgerrepræsentationens møde dags dato.

En kopi af materialet er endvidere t i l s t i l le t  borg
mesteren for magistratens 3. afdeling.

Med vpnlig hilsen_

§ Den 26.april 1972,

Pr. Kirsten Gamst-Nielsen, 
Thorsgade 7 o.g.,
22oo København N.

I fortsættelse af vor telefonsamtale forleden dag v il Jeg gerne som 
foreløbigt svar på gruppens brev af 29-marts oplyse, at Jeg har bedt 
direktoratet for børne- og ungdomsinstitutionerne undersøge, om der 
kan findes egnede lokaler t i l  en udflytterbørnehave med en forsvarlig 
økonomi. Den mulighed, jeg senest er blevet præsenteret for med hen
syn t i l  udflytterbørnehaver, v ille  koste det dobbelte af, hvad man 
normalt godkender, og det v ille  ikke være rea listisk  at tro på gen
nemførligheden af en sådan løsning. Derimod var vi for nogen tid  s i 
den så heldige at finde lokaler, som gav en god løsning på e’t  problem, 
og vi kan da håbe på, at det sker engang t i l .  Meget afhænger af, om 
det er lokaler, der kan lejes, og som ikke kræver altfor store ombyg
ninger.
Imidlertid er det ikke lige ud af landevejen at løse en sådan opgave - 
b l.a . fordi vi har en lang række planer, der er så langt fremme, at de 
kan realiseres inden for de nærmeste år, og nye projekter, der kommer 
t i l ,  i  reglen betyder forsinkelse af andre projekter. Hvis der er an- 
dre projekter, som er forsinkede, således at jnan kan anvise dækning 
på den komnunale investeringsplan, kan_ngft_prajekter, skydes ind, hvis 
dé^e3rukompIicerede~~og kan løses^hurtigt, men normalt må vi overholde 
prioritetsfølgen - ikke mindst af hensyn t i l  den samlede kommunale 
økonomi.
De kan imidlertid føle Dem overbevist om, at vi vil hjælpe, hvis vi 
kan, og hvis det kan ske på rimelige vilkår, og det må gruppens med- 
1emner da vist også ved tidligere samtale med medarbejdere i  3. afdeling 
have fået indtryk af.
løvrigt kan Jeg oplyse, at der i borgerrepræsentationens møde den 2o.

22 23a
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«pril vad bafaandliivgan af Bagi s t  raten« afdelings parapaktivplan
Yedrøraods daginstitutlonsbyggeriet fra flere sidar blår givet nå- 
tryk for intaraase for Røde Roae-gruppens hanvandalaa» og at dan 
v il Indgi 1 daglnstltutlanaudvalgets overvejelaer.

Med venlig Mis em
totyH biuu,Børge Ĥf Jensen

23b

DIREKTORATET FOR KØBENHAVNS KOMMUNES GENERALPLANLÆGNING

ØSTERGADE 26, 1100 KØBENHAVN KBestyrelsen for børnehavegruppe I , telefon <oi) 1120 11Røde Rose Thorsgade 72200 S. dato -5 OK 1972J«. D-14

Vedr.: Brev af 24.*1.1972 t i l  generalplanchef Kai Lemberg og kopi af anke t i l  boligministeriet af 29.3.1972.
I  fortsættelse af brev herfra af 15.8.1972, hvori der meddelte» Dem, at 
Deres brev t i l  generalplanchef Kai Lemberg af 24.4.1972 med bilag var 
oversendt t i l  magistratens 4. afdeling, akal man efter at magistratens
4. afdeling har tilbagesendt sagen t i l  generalplandirektoratet, bemmrke. følgende:
Ifølge Deres brev fremgår det, at De har fået afslag fra byudviklings
udvalget på en dispensationsansøgning vedrørende oprettelse af en udflytterbørnehave i  Ledøj e-Smørum konnnune, og at De har anket dette afslag over for boligministeren.
Brevet indeholder ligeledes en opfordring t i l  generalplanchefen og gene- 
ralplandirektoratet om at gøre direktoratets: ".............. erfaring og ind
flydelse gældende på bedste måde, så disse love (lov om børne- og ungdoms
forsorg og lov om by- og landzoner), deres fortolkning og administration sikres en bedre overensstemmelse med deres intentioner”.
Ønsket om overensstemmelse mellem intentioner og praksis i  de nævnte love 
kan generalplandirektoratet tilslu tte  Big, men den aktuelle sag ligger 
dog uden for generalplandirektoratets kompetenceområde. Generalplandirek- 
toratets muligheder for at øve indflydelse omfatter udelukkende de byplan
mæssige forhold inden for Københavns kommune, hvorimod institutioners Øko
nomiske og administrative forhold sorterer under magistratens 3. afdeling.
Man skal derfor anbefale bestyrelsen for børnehavegruppe I at rette hen
vendelse t i l  magistratens 3. afdeling, når det drejer sig om sociale in-

Røde Rose /  ‘A,hor3gaue 7 over gården /  2200 N.
Bestyrelsen for Børnehavegruppe nr. 1.

Generalplanchef Kaj Lemberg, og 
Generalpiankontpret, 
iJagistrutens 4* afdeling, 
østergade 26,
1100 K.
Nørrebro d. 24/4/72.
Efter orientering om, at vedlagte, der er tilsendt Dem d. 30/3/72, ikke 
er nået frem, gentuger vi forsøget med de bedste forhåbninger.
Når vi mener det skal forelægges -  og v il interessere Dem - er det b l.a. 
p.g.a. den værdi det må tillægges som dokumentation for hvilke konse
kvenser den nuværende administration af loven om børne- og ungdomsforsorg, 
samt loven om by- & landzoner har for København og dens borgere. 
Opmærksomheden på hovedstadsområdets samarbejdsproblemer har for nylig 
fundet udtryk i  Boligministerens lovforslag t i l  dets regionsplanlægning. 
Heri anføres, at "Hovedformålet med enhver fysisk planlægningsvirksomhed 
bør være bedst muligt at t i lfre d ss tille  menneskenes fysiske, psykiske og 
sociale behov på et realistisk  økonomisk grundlag" så "lokale interesser 
e lle r andre særinteresser ikke bliver eneafgørende". Det mener vi at vide, 
at De er enig med ham -  og os - - i .
På denne baggrund anmoder vi Dem om at overveje vedlagte med henblik på, 
at gøre Deres og afdelingens erfaring og indflydelse gældende på bedste 
måde, så disse love, deres fortolkning og administration sikres en bedre 
overensstemmelse med deres intentioner, også i  den periode der må medgå 
t i l  oven om regionsplanlægningen i  hovedstadsområdet bliver virksom.
Med venlige hilsner Kirsten Gamst-Nielsen Keld Madsen(åg 9556)

Birgit Kovang Lilian Thftsberg(Ta 983)
Annaliae Larsen Flemming Rinde(Ta 1496) ( 29 59 95 )

Vedlagt: Anke t i l  Boligministeriet af 29/3/72 med 3 bilag.

24

Diret tom« for K̂wnhavm I

Btitutioner inden for Københavns kommune.
I forbindelse med de fremtidige institutionsmæssige forhold inden for 
Deres kvarter skal man henvise t i l  dispositionsplanforslaget for Dagmars- 
gadekvarteret, der er under behandling i  borgerrepræsentationen.

l/jkx /bjuMbKai Lemberg '
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Rede Rose, 
Thorsgade 7, o.g. 
22oo Kbh. N.

Udvalget for faete ejendoaune i Drager har modtaget den 
fremsendte rapport over Deres besværligheder med at fremekolfe 
egnet areal eller bygning t i l  etablering af en udflytterberr.e- 
have i Kebenhavns egnen.

I følgeskrivelsen giver De udtryk for håb cm,at- i dette 
tilfalde -  Drager kommune vil tage initiativet i sagen, mer. Bcm 
allerede tidligere nævnt,.er Drager kommune fuldt udbygget, og 
desværre på en s&dan måde at man skel være heldig for ot få 
dækket byens eget berneinstitutionsbehov indenfor kommunens 
grænse, hvorfor man må gentage, at der beklageligvis ingen 
mulighed er for et kunne hjælpe Dem med en udflytterberneha\e.

Med venlig hilsen ., /

borgmester

Røde Rose / Thorsgade 7 over gården / 2200 N.
Bestyrelsen for Børnehavegruppe nr. 1.

Direktoratet for Statsskovbruget, Farum distrikt, v/ Skovridder Poul Petersen, Farum Lillevang,3540 Lynge.

Nørrebro d. 19/9/71.
Idet vi henviser til telefonsamtale af 17/9/71, mellem Dem og Flemming Rinds, om vore muligheder for at etablere en udflytterbørnehave i Deres distrikt, tillader vi os hermed at sende Dem de oplysninger om os og vort ønske, som vi håber vil interessere Dem og tjene det formAl, at hjælpe os og kvarterets 3 til 6 arige børn, til at fa vores institution etableret under de bedste betingelser.
Vi bor i Rode Rose, kvarteret mellem Nørrebrogade, Jagtvej, Tagensvej og Godsbaneringen. Her er en stor del af beboerne g3et sammen, for i fællesskab at råde bod p3 kvarterets mangler. Vi repræsenterer den del af beboerne, der søger at hjælpe os selv og bcmene i 3 til 6 ars alderen, med etablering af en udflytterbørnehave.
For at give Dem en forestilling om baggrunden for- og alvoren i vores bestræbelser, skal vi indledningsvis oplyse Dem om nogle af de materielle forhold, der er af væsentlig betydning for dette kvarter, som opvækststed.

Der er ca. 17.000 beboere i kvarteret. Heraf er knap 13.000 voksne, medens resten, godt og vel 4.000 er under 18 ir.
Lejlighederne fordeler sig p3 ca. 7.000 lejemal, hvoraf mere end halvdelen er 2-væ- relses lejligheder. Muligheden for at udfolde sig i hjemmet er begrænset
De udendørs udfoldelsesmuligheder er ogs3 begrænsede:
Btfiå«l£_QPijQl.d»I£ålir, gårdens, henligger stort set som ved århundredskiftet. (Beboerne er i færd med at forberede gårdrydning i 9 af kvarterets karreer. Det vil forbedre forholdene der, men fortrinsvist for de mindste som hjemmelegeplads, og for de ældre som opholdsareal. Resten af kvarterets mange gårde vil kun kunne betegnes som delvist uanvendelige opholdsarealer, ud i en uvis fremtid).
Kwitfirjetsj)ifgQtlige_Qpi)cldsrPll, føEtOBBS* er delvist optaget af parkerede biler, hvorfor børnene heller ikke der, har nogen videre mulighed for udfoldelse.

J)lf§adjggĴ pladsgr indskrænker sig til at omfatte 1 (een). Den må formodes at være tænkt som kvarterslegeplads, men kan - dels p.g.a. dens placering, dels p.g.a. dens udstyr - kim fungere som hjemmelegeplads for de nasrmestboende børn. Beregnet efter landsbyggeloven skulle de herværende børn disponere over godt 20 (tyve) kvarterslegepladser.
MuygbtdfiLiflC JLiorMeJssaerSL for at komme til et grønt område, foreligger kun for de største børn, da man skal passere ind til flere stærkt trafikerede gader, for at nå derhen. Denne oplevelses- og udfoldelsesmulighed må således også siges at være begrænset.
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2.
(Der er en forældre- og beboergruppe der forsøger at skabe flere og bedre offentlige tilgængelige opholds- og legearealer, men den kan ikke henvise til konkrete resultater endnu).
Bøme- & Ungdomsforsorgens institution udbuder også beskedent:
KiACtitSL h4T JQ Jnpipghejdi-vyggpstye/, med tilsammen 51 pladser. Men der er ca.730 børn i vuggestuealderen (0 - 3 år). Den offentlige norm er, at der skal være vuggestueplads til hvert 2. barn. Hos os er der plads til hvert 14. barn.
KYAdfirsL hV-tfi Jnemgheds-b53mehever, med tilsammen 181 pladser. Men der er godt 900 børn i børnehave alderen (3 - 6 år). Den offentlige norm er, at der skal være børnehavepladser til mellem 70 & 80 % af børnene i denne aldersgruppe. Hos os er der plads til 20 % af børnene.
KYA£tffst_har_psn med plads til ca. 100 børn, og eet menigheds-fri-med plads til 72 børn. Men der er ca. 1350 børn i denne aldersgruppe (7 - 14 år). Den offentlige norm for fritidsklubber er, at hvert 4. barn skal kunne f3 plads, medens forholdet for fritidshjem er, at der skal være plads til hvert 3. bam.Hos os er det gennemsnitlige forhold, at der er plads til hvert 8. bam.
KYMtfrshaf_e eii puk̂UAgdQms&lyfc, med plads til max. 150 bom. Men der er godt 1000 børn i aldersgruppen (14 - 18 Ir). Offentligheden anerkender, at der skal være plads til hvert 3. bam. Hos os er der plads til hvert 7. bam.
(Også her er der forældre- og beboergrupper, der forsøger at tage sig af de forskellige kategorier. Den eneste, der endnu kan henvise til konkrete resultater, er en af vuggestue-grupperne, der kan indvie en vuggestue til 23 bom, nu til den 1.10.).
KYACtcaLlPl J«ali.t4dsers5_som et boligområde med hovedsagelig små lejligheder, der begrænser børnenes samkvems- og udfoldelsesmuligheder - samtidig med at det hverken giver dem en rimelig mulighed for at kompencere ved udendørs leg, endsige mulighed for at modtage tilbud om et tilhørsforhold til et antageligt udbud af bøme- & ungdomsinstitutioner.
Vor og denne anmodnings alvor begribes, når man sammenholder foranstående oplysninger om kvarterets fysiske kvaliteter, med den foreliggende viden om dets indflydelse p3 de børns psyke, hvis opvækstmiljø det er.

Vi har - som omtalt i telefonen - søgt efter huse og/eller velegnede arealer, først her i kvarteret, siden - og sideløbende hermed - i kobenhavns omegn, i henved 3/4 år. Kvarterets muligheder begrænses især af vanskeligheden ved at skaffe tilstrækkeligt og velegnet udendørs lege- areal. Omegnskommunernes muligheder begrænses især af disses byplansvedtægter, der i snæver forstand tilgodeser lokale interesser, samt de derboende parcelhusejeres frygt for værdiforringelse, som følge af etablering af en børneinstitution i deres nærhed.
N3r vi ser os nødsaget til at fortsætte med at lede her og i den nærmere omegn, frem for at søge ud i landkommunerne, hænger det sammen med de hensyn vi må tage til den tid, der medg3r til børnenes daglige ud- og hjemture, der helst skal være relativt korte.
Når vi derfor hermed anmoder Dem om at tilbyde os en mulighed for at etablere en udflytterbørnehave i Deres distrikt - det være sig i form af et jordstykke i eller op til skov, med eller uden hus, til leje (f.eks. 25 Ar) eller til købs - så er det af forannævnte grunde, parret med ønsket om at tilbyde børnene og de pædagoger, der skal arbejde pB institutionen, så gode, smukke og hensigtiinæarige betingelser, som det er muligt at fremskaffe.
Institutionen vu blive etableret og drevet, samt godkendt som tilskudsberettiget, selvejende in- stitution efter reglerne i lov om Bøme- & Ungdomsforsorgens § 2 og 65, 66 m.v.

Den daglige drift vil blive tilrettelagt af pædagogerne og bestyrelsen i fællesskab. Pædagogerne skal være de pædagogiske ledere, men de og forældrene skal udvikle de pædagogiske normer i fællesskab. Institutionens bestyrelse kommer til at bestå af forældre til de p3 ethvert tidspunkt i institutionen værende børn, samt muligvis et medlem, der er udpeget af det sociale udvalg i København.
Institutionens base (samlingsstedet), bliver etableret her i kvarteret, hvorfra og -til børnene vil blive transporteret i en bus.
Institutionen vil blive normeret til mellem 30 og 40 børn, med hjemsted i Røde Rose.
Bygningens grundareal retter sig efter børneantallet, og vil - alt efter forholdene - komme til at ligge et sted mellem 180 og 240 m̂.
Tilbyder De os en grund uden hus, vil det hus, vi etablere rer, sandsynligvis blive leveret af Dansk Skurvognsfabrik, som elementbyggeri p3 fast sokkel, med en beklædning, som De vil kunne acceptere. Eventuelle tilslutningsproblemer mener vi må kunne løses med moderne, evt. elektriske hjælpemidler.
Det udendørs legeareals størrelse afhænger af de muligheder børnene og pædagogerne kan fa for at færdes udenfor det. Kan de således gå og lege i skoven, behøver institutionens udendørsareal ikke at være stort. Til orientering kan vi oplyse, at vi har forhandlet om parceller, der var mellem 2 og 3000 m, hvor der ikke var umiddelbar adgang til andre arealer end institutionens.
Herudover skal oplysningen om, at institutionen skal benyttes ca. 7 timer dagligt, alle ugens dage m.u.a. lørdag og søndag, vist kun mangle. Har De imidlertid brug for andre eller supplerende oplysninger, giver vi dem gerne.
I hAbet om en god modtagelse og et positivt resultat, beder vi Dem om at lade os høre nærmere så snart som muligt, samtidig med at vi sender Dem de venligste hilsner.
For bestyrelsen
Annelise Larsen Mimersgade 9 2200 København N. Tlf.: TA 1496.

PS: Et eventuelt skriftligt svar bedes af praktiske grunde venligst sendt til adressen Mimersgade 9. Foretrækker De at kontakte os over telefonen, kan De træffe mig på mit telefonnummer, eller Flemming Rinds telefon 29 59 95.
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Røde Rose /  Bestyrelsen for børnehavegruppe nr. 1. _____________
v/ Annalise Larsen, Mimersgade 9 s t , ,  2200 N, Ta 1496.
Direktoratet for Statsskovbruget,
Strandvejen 863»
2930 Klampenborg.

Nørrebro d. 27/1/72.Vedr. Anmodning_om_tildeling_af_etaDleringsmulighed_for_ydflytterbørnehave.
Med henvisning t i l  samtaler og brevveksling med Statsskovrider Poul Petersen, 
Farum d istrik t, der så en mulighed for at hjælpe os, men først i forbindelse 
med en noget uvis fremtidig reduktion af arbejdsstyrken, samt samtaler med 
Naturfredningsforeningen, der kunne oplyse os om de muligheder der måske var 
for at vi kunne komme i  betragtning i  forbindelse med de opkøb som Direk
toratet p .t. foretager i  Strandvejskvartereme og andetsteds, anmoder vi Di
rektoratet undersøge dets muligheder for at hjælpe os, så vi kan etablere en 
udflytterbørnehave, ved at tilbyde os 1) et jordstykke i  -  e lle r op t i l  en 
skov, med eller uden hus, t i l  le je  elle r t i l  købs, i  et af de d istrik ter der 
ligger i  Københavns nærmere omegn, e lle r 2) leje af en if de ejendomme, som 
Direktoratet enten har - , er ved -  e lle r agter at købe i  Strandvejskvarterer
ne eller andetsteds i  Københavns nærmere omegn.
Vi - ansøgerne - er forældre og beboere i  kvarteret Røde Rose, byområdet mel
lem Nørrebrogade, Jagtvej, Tagensvej og Godsbanen. Her er en stor del af bebo
erne gået sammen, for i  fællesskab at råde bod på kvarterets mangler. Vi re
præsenterer den del af beboerne, der søger at hjælpe os selv og børnene i  3 ti] 
6 års alderen, med etableringen af en udflytterbørnehave.
Når vi anmoder Dem om at hjælpe os, er det fordi vi mener, at det De vil kunne 
tilbyde os er velegnet, og fordi vi er blevet tvunget t i l  det af flere om
stændigheder. -Først og fremmest af betingelserne i  det kvarter, hvori vi bor, 
Røde Rose. Vi vedlægger en beskrivelse af det som bilag nr. 1. Heraf fremgår, 
at det ikke kun mangler de mest elementære udfoldelsesmuligheder, men også 
er så underforsynet med substitutter i  form af institutionsudbud, at behovet 
herfor ikke kan diskuteres.
Dernæst har det v ist sig umuligt at fremskaffe etableringsmuligheder i  kvarte
ret, hvor muligheden for ordentlige forhold foreligger, inden for de første 
år. Efter det blev k lart for os, har vi koncentreret os om de muligheder som 
omegnskommunerne kunne "tilbyde" os t i l  etablering af en udflytterbørnehave i 
henved e t  år. Her har det v ist sig, at deres byplanvedtægter i  snævreste fo:r- 
stand tilgodeser lokale interesser, medens landsbyggeloven, landzonebestem- 
mel8eme og eksisterende eller projekterede dispositionsplaner på den anden 
side forhindrer os i  at etablere os "på landet".
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DIREKTORATET FOR STATSSKOVBRUGETSTRANDVEJEN 863 - 2930 KLAMPENBORG

Til Riide Rose, 
Thorsgade 7 o.g. 
22oo København N.

19. aoril 1972

Udflytterbørnehaver.I anledning af Deres henvendelser t i l  direktoratet, herunder 
Deres skrivelse af 29. f. m., og under henvisning t i l  førte telefon
samtaler, skal man oplyse, at direktoratet ikke mener, at der for 
tiden er boliger, der kan tilbydes Røde Rose t i l  etablering af ud
flytterbørnehave .Direktoratet har i de senere år i Nordsjælland s tille t ejendom
me t i l  disposition for forskellige sociale formål, herunder den tid 
ligere restaurant Bøndernes Hegn og Petersborggård i Vestskoven t i l  
brug for udflytterbørnehaver for børn i Københavns kommune. Man har 
for tiden ikke yderligere ejendomme, der kan tilbydes og skal oplyse, 
at skovrideren for Københavns distrikt, der herfra er anmodet om en 
udtalelse, har oplyst, at Herstedernes kommune forlængst har anmodet 
distriktet om at måtte komme i betragtning ved kommende ledighed af 
bygninger, der egner sig for børnehaver for Herstedernes kommune.

Skovrideren for Farum distrikt har oplyst, at der evt. ved ledig- 
hed kan disponeres over et hus i Ganløse Eget. Dette hus, der er i en 
meget dårlig stand og kun har et gulvareal på ca. 13o m , vil imidler
tid næppe være egnet t i l  det ønskede formål, og da det er beliggende 
i landzone og på fredskovspligtig grund, kan der ikke forventes mulig
hed for at udvide og modernisere dette. Med bemærkning, at det på
gældende hus endnu ikke er ledigt, skal man oplyse, at direktoratet 
er indforstået  med, at Røde Rose foretager en besigtigelse af huset 
sammen med skovrideren for Farum d istrik t, t i l  hvem De også har ret
te t henvendelse direkte.

H. Frølund. fa. Vestergaard.
TAmHOVMUXMT *»80

Vi er klar over, at det De kan tilbyde os, ikke kun kan være omfattet af de 
samme bestemmelser, men også kan være omfattet af fredningsbestemmelser. Vi 
har imidlertid grund t i l  at tro, at vi kan have held med oa, dersom De t i l 
byder os en mulighed. Eksempelvis kan vi henvise t i l  de institu tioner der er 
under etablering i  Statsskovrider Laumann Jørgensens d is trik t, og alle  de 
fritiéshy tter der bliver brugt t i l  de samme formål trods deres uegnethed, samt 
t i l  de positive udsagn vi har fået fra Fredningsplanudvalget, e t par Fred
ningsnævn, Naturfredningsforeningen og -  dog med noget forbehold -  fra Københavns Byudviklingsudvalg.
Den institu tion  vi anmoder Dem om at give os mulighed for at etablere, v il 
blive etableret og drevet, samt godkendt som tilskudsberettiget selvejende 
institu tion , efjer reglerne i  lov om Børne- & Ungdomsforsorgens § 2 og 63,66 ip.v.
Den daglige d rif t v il blive tilre tte la g t af pædagogerne og forældrene i fæl
lesskab. Pædagogerne skal være de pædagogiske ledere, men de og forældrene vil 
udvikle de pædagogiske normer i  fællesskab.
Institutionens base (samlingsstedet) v il blive etableret her i  kvarteret, og 
herfra og - t i l ,  v il børnene blive transporteret i  bus.
Institutionen vil blive normeret t i l  mellem 30 og 40 børn, med hjemsted i  Røde 
Rose. Bygningernes grundareal rs tte r  sig efter børnetallet (øller omvendt), 
men vi regner med et areal på mellem 180 og 240 m2. A‘ilbyder De os en grund, 
vil det hus vi etablerer blive leveret af "Dansk Skurvognsfabrik", som ele
mentbyggeri med en beklædning de v il kunne acceptere. Eventuelle tilslutnings- 
problemer mener vi vil kunne løses med moderne, eventuelt elektriske hjælpe
midler.
Det udendørs legeareals størrelse v il afhænge af de muligheder børnene har 
for at kunne færdes uden for det. Til orientering kan vi oplyse, at vi har 
forhandlet om parceller, hvor der ikke var umiddelbar adgang t i l  andet, der 
var mellem 2 og 3000 m2 store.
Herudover skal oplysningen om, at institutionen skal benyttes ca. 7 timer dag
lig t m.u.a. lørdag og søndag, v ist kun mangle. Har De imidlertid brug for 
andre eller supplerende oplysninger, giver vi dem gerne t i l  Dem.
I håbet om en positiv modtagelse og et heldigt udfald, beder vi Dem om at la
de os høre nærmere så snart som muligt, samtidig med at vi beder Dem modtage 
vore venligste hilsner.
For bestyrelsen 
Annalise Larsen

Vedlagt 1 bilag om forholdene i  Røde Rose.
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BOLIGMINISTERIETTELEFON (01) ] I 02 01
/AL

Røde Rose,
Bestyrelsen for udflytterbørnehave 
nr. 1,
Thorsgade 7,
2200 N.

I skrivelse af 29. marts 1972 har "Røde Rose", bestyrelsen 
for børnehavegruppe nr. 1, påklaget et af byudviklingsudvalget 
for Københavns-egnen i  skrivelse af 3. marts 1972 meddelt afslag 
på ansøgning om etablering af en udflytterbørnehave i  de eksiste
rende bygninger på ejendommen matr.nr. 2 i ,  Smørumnedre by, Smørum 
sogn, idet bestyrelsen samtidig har rejst forskellige principielle 
spørgsmål om udflytterbørnehaver.

Ejendommen er i  henhold t i l  lov nr. 315 af 18. juni 1969 beliggende i  landzone.
Af en over sagen fra byudviklingsudvalget indhentet udtalelse 

af 23. august 1972 fremgår det, at ejendommen nu er afhændet t i l  
anden side, og at den konkrete sag herefter efter byudviklingsud
valgets opfattelse må anses for bortfaldet.

I denne anledning skal boligministeriet meddele, at man for så 
vidt angår den konkrete klagesag efter det i  sagen nu oplyste betragter klagen som bortfaldet.

Under henvisning t i l  de af bestyrelsen rejste principielle 
spørgsmål om bl.a. placering af udflytterbørnehaver, skal man med
dele, at de rejste spørgsmål ikke kan besvares generelt, idet af
gørelsen af, hvorvidt en udflytterbørnehave eller anden institu 
tion v il kunne tillades opført e ller indrettet i  landzonen, må afgøres helt konkret i  hvert enkelt tilfælde.

Ministeriet v il imidlertid have bestyrelsens henvendelse i
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erindring ved de kommende overvejelser angående udsendelse af c ir
kulære om administration af zoneloven.

Til bestyrelsens orientering skal man meddele, at byudvik
lingsudvalgets sekretariat i  anledning af de af bestyrelsen rejste 
generelle spørgsmål v il være v illig t t i l  at indbyde bestyrelsen 
t i l  en orientering om udvalgets opgaver i  almindelighed.

Det tilfø jes , at boligministeriet, såfremt det ønskes, v il 
deltage i  et sådant møde.

Man forventer herefter at modtage meddelelse om, hvorvidt 
bestyrelsen ønsker et møde.

P. M. V. 
E.B.

Rade Rose /  Bestyrelsen for børnehavegruppe nr. 1. 
▼/ A nnalise Larsen /  Mimero gade 9 /  22oo H.

Statsskovrider Poul Petersen for Farum distrikt, Direktoratst for statsskov
bruget og Stenløse kommune har givet os tilladelse t il , og anmodet Boligministe
riet ved Byudviklingsudvalget for københavnsegnen om at tillade os, at etablere 
en udflytterbørnehave for dette kvarters, "Røde Rose"s' børn i "Lerbakkehus", en 
tidligere funktionærbolig i skoven Ganløee Eged, Stenløse kommune, matr. nr. lo6 b 
Ganløse by & sogn - og Boligministeriet imødeser en hurtig afgørelse med et for os positivt udfald.

Nu er der altså tale om et konkret projekt, der vil blive etableret, sand
synligvis inden for et halvt år, og give de børn, som skal være der, og de pe- 
dagoger, som skal arbejde der, de bedst mulige betingelser (se bilag 2 og 3).

Vi er godt igang med skitseprojekteringen, men har ikke villet vente med at 
give Dem disse oplysninger, t i l  dette arbejde er afsluttet og Københavns kommu
nes samt Socialstyrelsen børne- i  ungdomsforsorgens formelle godkendelser forelig
ger. uenne prooedure kan trmkke ud, og vi mener oplysningerne er af væsentlig betydning, når De skal vurdere vores ansøgning.

Det siger sig selv, at vi vil tilsende Dem projektet og det økonomiske over
slag, når arbejdet er afsluttet, og godkendelserne, når de foreligger.

Her kan vi kun orientere Dem omi at der er mindre end l/2 times buskørsel ti l  ejendommen,
- at det indvendige opholdsareal fordeler sig på et stuehus og et udhus, og udgør oa. 15o m2,
- at det udendørs legeareal fordeler sig på et åbent areal og en skov-have ned direkte adgang ti l  skoven, og udgør ca. 17oo m2,
- at vor andel, jvf. vedlagte bilag nr. 4, r il udgøre oa. 5o.ooo kr.. og, at dette 
er det beløb vi beder Den hjælpe os helt eller delviøt med,
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- at den støtte vi hidtil har modtaget, beløber sig t i l  5oo kr. fra LK-NES- 
Fondet, t il  l.ooo kr. fra Hanna Adlers Bømesagslegat, og t il  2.ooo kr. fra 
Antikvar Carl Julius Petersens Hjelpefond, eller ialt i 5.5oo kr.. Pengene er 
modtaget d. 9/2/72, d. 26/4/72 og d. 27/9/72, og står uberørt i Sparekassen,
- at vi forventer, at vi kan gennemføre ombygningerne og indretningerne, så 
institutionen kan tages i brug senest maj 1973.

Vi håber, De vil hjælpe os. Gør De det, kan De imødese dokumentation for, 
at pengene bliver brugt ti l  formålet, samt vente et revideret regnskab og tak. 

Hvad supplerende oplysninger angår, står vi ganske t i l  Deres disposition.
Med venlige hilsner, på en del af beboerne i Røde Rose's vegne

▼edlagti eet revideret bilag nr, 1, samt bilagene nr. 2,3 og 4*

Røde Hose /  Bestyrelsen for børnehavegruppe nr. 1. 
v/ Annal 1 se Larsen /  Mimersgade 9 /  22oo I.

Ansøgning om støtte, t i l  dækning af foraldreandelen ved etableringen af en god
kendt og tilskudsberettiget selvejende udflytterbørnehave, "Lerbakkehus" i 
Ganløse Eged, ned base og samlingssted i kvarteret "Bøde Rose” pi Nørrebro.

Her i  "Røde Hose", kvarteret mellem Nørrebrogade, Jagtvej, Tagensvej og Gods
banen, er en stor del af os, beboerne, gået sammen om i  fællesskab at råde bod 
pi kvarterets mangler. Vi repræsenterer den del af beboerne, der søger at hjelpe 
børnene i  børnehavealderen.

Soa dokumentation for dette initiativs nødvendighed og alvoren bag denne an
modning oa hjalp, vedlægger vi en beskrivelse af de fysiske forhold, der er af 
væsentlig betydning som opvækstbetingelser for dette kvarters børn og unge (se 
bilag nr. 1.)

Heraf fremgår, at "Røde Rose" ikke kun mangler de aest elementåre udfoldelses
muligheder, men også er så svært underforsynet med substitutter i  form af insti
tutionstilbud, at behovet herfor ikke kan diskuteres.

I den sammenhæng ser vort initiativ beskedent ud, men aan forstir, at etable
ringen løser mange menneskers dagligt tilbagevendende, helt elementære problea 
ned overhovedet at finde børnene et passende sikkert opholdssted, samt opfylder 
mange børns helt elementære krav på rimelige opvækstbetingelser.

Vi havde gerne anmodet Dem om støtte t i l  etablering af en almindelig børnehave 
i  kvarteret, men det har ikke varet os muligt at finde en passende toa eller be- 
bygget parcel, endsige et lejemål med tilstrækkeligt udendørs legeareal.

Vi arbejder stadig pi at realisere dette ønske, men har indset, at det kan fi 
lange udsigter med at realisere det, og startede derfor også arbejdet med mulig
hederne i omegnskommunerne, Der har vi villet skaffe børnene de fordele, det kun
ne indebære i  form af mere plads, friere og grønne omgivelser, samt friskere luft. 
Alt dette er der de bedste betingelser for i "Lerbakkehus” (se bilag 2 og 3»)

"Lerbakkehua" har tidligere været bolig for en funktionær i Farum statsskovs
distrikt. Ejendommen ligger i skoven Ganløse Eged mellem Ganløse og Bastrup, og 
giver ned sine 150 m2 indvendige opholdsareal, og aine 1700 m2 udendørs tillig 
gende, aed direkte adgang t i l  skoven, de bedst tænkelige betingelser for de 25 
børn, den herefter kan rumme, og for de pædagoger, som skal arbejde der..
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Ti er godt i gang aed skltaoprojekteringem,, men vil ikke udsætte d«wns hen- 
vende laa t i l  Dem, t i l  dette arbejde og god kende 1 ®esproceduren er formelt af
sluttet t da dat kan taga et stykke tid.

Sagen atillas sig i akrirende stund således, gt ejendommen er -ved at blive 
rømmet, at Statsskovrider Bou.1 Petersen for Farum distrikt og Landbrugsmini
steriet ved Birektoratet for statsskovbruget,, samt Stenløse kommume bar godkendt 
og indstillet t i l  Boligministeriet ved Byudviklingaudvalget for ksbehhavnssgnen, 
at de giver oa tilladelse til st etablere en udflytterbørnehave i "Lerbakkehue"» 
og således, at Boligministeriet iaedeaer en hurtig afgørelse med et for oa posi
tivt udfald.Hår dette svar fra Boligministeriet foreligger,regner vi aed *1 have afslut
tet skitseprojekteringen. Herefter er proceduren, at Sundhedsmyndighederne og 
Arbejdstilsynet samt Københavns kommune ved Direktoratet for beme- 4 ungdoms- 
institutioner og Staten ved Socialstyrelsen for beme- 4 ungdomsforsorgen skal 
godkende oprettelsen formelt.

Det siger sig selv, at De kan imødese modtagelsen at vort skitseprojekt og 
det dertil herende økonomiske overslag samt en kopi af godkendelserne, når de 
foreligger.

Hør kan vi kun anmode Dem om hjalp t i l  etableringen af institutionen, og for
tal le Dem, at den vil blive godkendt som tilskudsberettiget. For at blive det, 
skal børnehaven etableres som godkendt selvejende institution efter § 2 og § 65>
66 but* 1 Lov >oao boerne- 4 'ungdomsforsorg.

Hvad dem økomomiske> byrdefordeling mellem de private initiativtagere (os), 
kommunen og staten angår, ret ter den sig efter samme love § 74« aamt den praksli s 
som etaten og kommunen felger. Hvad dette har af betydning for os, redegør vi for 
i  bilag nr. 4.Heraf fremgår, at vor andel vil udgøre ca. 5o.ooo kr., og det er denne sum vi 
beder Bem hjialpe os helt eller delvist med.

Foraldreandelen er af en så betragtelig størrelse, at vi ikke har nogen mulig
hed for at realisere den ud af egne midler. Vi har sikret os, at vi kan gennemfø
re projektet gennem aftaler med en sparekasse, der vil støtte os, men i den ud
strækning, vi nødes t i l  at benytte os heraf, skal de enkelte børns foraldre af
drage og forrente lånet over månedlige bidrag t i l  driften af institutionen. Selv 
om beløbet kan synes mindre, skal nan erindre sig, at det skal logges t i l  den an
del, som foraldre i  forvejen skal yde. Derfor er det venteligt, at det vil få de 
mere trongende t i l  at holde sig tilbage, og belaste andre betydeligt.

Den støtte vi har modtaget hidtil, beløber sig t i l  5©° kr. fra LK-HES-Fondet, 
t i l  l.ooo kr. fra Hanna Adlers Bømesagslegat og t i l  2.ooo kr. fra Antikvar Carl 
Julius Petersens Hjalpefonå, eller ialt s 3.600 kr.. Pengene er modtaget d. 9/2/72, 
d. 26/4/72 og d. 2'7/9./T2f og står ubersrt i Sparekassen,
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uouu ¿e / ¥»&.!.upp« ur. 1 / i-iiej' nr. 1
BESKRIVELSE A? BE FYSISKE FORHOLD I RØDE ROSE, DER ER AF VÆSENTLIG BETYDNING SOM OPVÆKSTBETINGSLSER FOR KVARTERETS BØHN & UNGE.

Kvarteret bebos af ca, 14.2oo mennesker og er ca. £ km2 stort# Godt 11.600 er voksne, medens knapt 2.5oo et under IS år.
H.iemmenes udfoldelaesniuligheder. Kvarterets beboere fordeler sig på ca.7.000 husstande, hvoraf aere end halvdelen bor i lejligheder med 2 værelsereller mindre. De nyere lejligheder, og dem der enten er under opførelse ellerprojektering er ikke større.
De udendørs udfoldelsesmuligheder begrænser sig t i l  gårdene, gaderne og nedennævnte. Hvad de oa. 3oo gårde angår, er forældrene i færd med at forberede rydning i 3 af de ca. 45 karreer, som gårdene fordeler sig på. Det vil giveopholdsåreal ti l  disse karreers beboere og opfylde de mindre børns behov for en nerlegeplads, men hverken større børns eller unges behov for mere pladskrævende udfoldelse. Når disse rydninger er gennemført, er det kun de resterende karreer, der må betegnes som uegnede til udendørs ophold.Uden for karreerne er de fleste gaders fortove optaget af biler, hvorfor børnene heller ikke der kan siges at have norren rimelig mulighed for udfoldel-
Af offentlige legepladser findes der 1. Den er sikkert tiltænkt de størrebørn og kvarterslegepladsens funktion, een fungerer kun som hjemmelegepladsfor de nsrmestboende, bl.a. på grund af sit udstyr. Beregnet efter gældende norm, skal de herboende bem have 6 kvarterslegepladser - legepladsernes antal ufortalt.
Et grønt område findes ikke. Mulighederne for at komme til et foreligger kun for de største børn, da man sk&l langt og passere flere strrkt trafikerede gader for at komme derhen (Nørrebroparken, Hans Tavsens park, Fælledparken).
De traditionelle udfoldelsesmuligheder kan Båledes kun beskrives som yderst begrænsede. Deres substitut, bønne- & ungdomslnstitutianemes udbud må også betegnes som yderat beskedent!
Kvarteret har fire vuggestuer med tilsammen X06 pladser, der dog højst kan skrives t i l  88, da Københavns kommunes midlertidige vuggestue og Frelsens brors vuggestue også optager børn fra andre kvarterer end vort. Den offentlige norm er, at der skal være vuggestueplads t i l  hvert 2. barn. Hos os er der imidlertid ca, 612 børn i vuggestuealderen, og således højst plads t i l  hvert 7. barn.
Kvarteret har tre børnehaver med tilsammen 221 pladser, der dog højst kan 3kxives t i l  2oo, da Københavns kommunes midlertidige børnehave også optager børn fra andre kvarterer end vort. Den offentlige norm er, at der skal være børnehaveplads ti l  mellem 75 4 Bo 5» af børnene. Hos os er der imidlertid ca.623 børn i bømehavealderen, og således højst plads t i l  32 $ af børnene.
Kvarteret har een fritidsklub og eet fritidshjem med plads ti l  henholdsvis loo og 72 børn. Den offentlige norm er, at der skal være plads t i l  hvert 3. barni fritidsklubs- og fritidshjemsalderen. Hos os er der imidlertid oa. 858 børn idenne alder, og således kun plads ti l  hvert 5- barn.
Kvarteret har een ungdomsklub med plads t il  max. 15o børn. Her er det almindeligt erkendt, at der skal være plads ti l  hvert 3» barn i denne aldersgruppe. Hos 00 er dør imidlertid ca. 59o børn i denne alder, og således kun plads til hvert 4. barn.HERAF FREMGÅR, AT DE ELEMENTÆRE UDFOLDELSESMULIGHEDER Eli LIGE SÅ BESKEDENT REPRÆSENTERET I KVARTERET SOili DERES SUBSTITUT, BØRNS- & UNGDOMS FORSORGENS INSTITUTIONSUDBUD, DER ER SÅ SVAGT, AT BEHOVET IKKE KAN DISKUTERES.DE FYSISKE FORHOLD I KVARTERET, DER ER AF VÆSENTLIG BETYDNING SOM OPVÆKSTBETINGELSER FOR DETS BØRN OG UNGE, KAN SÅLEDES KUN BESKRIVES SOM OVERORDENTLIGT MANGELFULDE.Bette er ikke samlet for at forarge, men fremstillet i håbet om, at De vil sammenholde oplysningerne med Deres viden om, hvad de udtrykker om kvarteret aom opvækst- og hjemmemiljø for mennesker - aamt i håbet om, at De vil overveje Deres muligheder for at bedre disse forhold.

«Vi håber, De vil hjælpe oa. Ger De det, kan De imødese dokumentation for, at 
pengene er blevet brugt t i l  formålet, aamt vente et revideret regnskab og Tak.

Det er sagt ovenfor, hvorfor vi ikke kan fortalle Dem om detaljerne i projek
tet, og indirekte, at De har sikkerhed for, at ombygningerne og indretningerne 
bliver gode, fordi staten og kommunen skal godkende dem. Dertil skal kun fejes, 
at dst er vor agt, at udforme denne institution så den bliver er virkeligt sup
plement t i l  det vi og andre foraldre kan tilbyde bemene her, såvel aed hensyn 
ti l  individuel og sooial, samt ti l  fysisk og psykisk udvikling, og således, at 
det bliver et samlingssted for os og bemene, hvor vi og pædagogerne gennem eom
arbejdet kan skabe en virkelig god ramme og aammenhang.

Derfor er vi - underskrevne - kun en midlertidig bestyrelse. Efter etablerin
gen skal bestyrelsen vmlgea ud af de foraldres midte, der t i l  enhver tid har 
bem i institutionen. Dermed skal sikres, at denne institution altid drives af 
pædagogerne og foraldrene i fællesskab, ti l  gavn for børnene, os og Dem.

Hvad supplerende oplysninger angår, står vi ganske t i l  Deres disposition.
Med venlige hilsner, på en del af beboerne i "Røde Rosen,s vegne

Birgit Thqpsen 
Flemming—Hinds

Grethe Higerup.Wp.MjL/
Jørn Thomsen
Keld Madsen/ . : t :
Kirsten Garnst Nielsen

Laila Johansen
Lilian TojpyVeirg 
Jens Hågerupliu( (/,Inn.l 4.. T.i.a«n AAnnalise Larsen 0
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Bøde Bo ae /  Bestyrelsen for børnehavegruppe nr- 1. 
▼/ «oder® Thomsen, Bølåørøgøåe 63» 2:200' I .

Jägmomt I . Petersens Pond,
Lega tu dhr alge 1,'"opmgpgtgpd» ?#.
1120 København. K.

Herrebro den 16/2/73«
fedir* vor anmodning om støtte  t i l  f©wldreøndeieo. ved etableringen 
af udflytterbørnehaven * Le rbakkehus •* af 7*11*72 og ireres be ar arel ae 
af 9.11.72, M t  Torea skrivelse af 31.12.72.

11 i  beklager,, at det endnu ikke har1 væwet One muligt at få god
kendt etableringen af 'udflytterbørnehaven endeligt. Hedenfor 
redegør vi for den aktuelle *1 buet ion, og beder Dem. om era mindre 
udsattelae af Deres endelige vurdering.

København,s kommune har taget foreløbig s tillin g  t i l  etableringen.« 
Det skete på et møde mellem Direktør ^enrik Jespersen,, Kontorchef 
•Jøren Korsgård, Kommunens pædagogiske konsulent Edith Toft, Stads
arkitekt Agner Christoffersen og dus* Udfaldet var positivt,, litaitole- 
ringen. v il blive godkendt på betingelse af, a t  1) udflytterbørne
haven bliver normeret t i l  25 børn, og altså ikke t i l  20 aom Soolal- 
atyrelaena padagogiske afdeling anbefalede, samt g) at samlings
stedet i  kvarteret bliver udnyttet t i l  andet formål i  dagtimerne, 
og endelig at staten ved socialstyrelsens byggeafdeling godkender etableringen.

Dis3e betingelser bar på den ene side betydet,, a t etableringen 
bliver mere belastende for os, end vi bar skønnet i  vores anisøgning 
t i l  Den». På den anden side har de medført en forsinkelse af god
kendelsesproceduren dervedm at Dø oialøty reisene byggeaf deling ikke 
har eet sig i  stand t i l  at mødes mad os, uden ved kommunens mellem
komst, og der har b l.a . Kontorchef Søren Korøgårbs midlertidige 
sygdom forårsaget en. uåMitelae af beihcmdlin jen.
Til foreløbig orientering om den del af etableringen der vedrø
rer lerhfeUdtøfauiB.'1"1 kan. vi fortielle, at vores forventning om en enkel 
men forsvarlig ombygning og indretning af bygningerne ikke h.ar kun
net opfyldes for de i  ansøgningen eng. 140.000,-kr. Jon projekt et 
er nu, efter forhandlingerne mad alle .andre instanser end den sidste,

.3®«,bæ,»i, 72 /  Mlioig i
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Sa iinals t j  reisens byggeaf ä.el:ing, 'udgør mårnrntmÉm̂ emm C'ibindvaErkHr- 
en.trepri.siec in d .  manis og teiaiikerhiaæisLT'e.r, sismr, ''iiigifteinfflie t i l  
løist, inventar" mg; niniiiaimilmmwi Isgepliaio. tdJL. ®5i iOmbkJi o s  JÜ-iiIÜffliimi-iltr»,» 
jiroraf vores sadel v il v*rs c&. rt.aCC.-kr.

ftegpingeme t i l  dietta: pcoi(jieifct og ¡måZiainLtBem. ,aff d« nuvmiEsniiie flmr- 
itaøld vedlægges. Projekt,et iær fbir øjeblikket t i l  biaihaeiilinig hsio 
Køitoiemhavns s tadaa rko. t^akt. SI. grand ,sf de roiøiæaåe biöHsrkninger -dat; 
er bliEvet, møilt, mnå, og få. gnini mf, a t pwijiilfcf€ nrn øfCyidmr lailliei 
de 'krav myiidigheisrne har s t i l l e t  t i l  i s t ,  aacimmihnldt mei deres 
forele oigs væråeriag .sf., at det 'øVEiirimaliiar' t i i l ig a «  omtayipiinigd«BtBr 
ers kiriadrmtaietieriirisier pr.« bam* er1 der goi gnand tdJL at, fharvanta«. 
a t gO'idkenielsien IMbb- v il vmre betinget af otørre

.itviaii aiwimnl liagaiatediat i  kvarteret, ;angår* har 'vL 
t i l  at gå i  forhisunidling ¡nnad ejer« af andre > 
p.g.a.. lEBiret >am, a t lokmliernie også. s ta l i 
^ndflytterbiørmesne11" i  dagtimerne. Bet -ar «:iE ¿,gt, at, vi kan få eijarem 
fii i a t stå ftar oaEknsitningierne i  forbiinuielsie .mei aambygningen.*, fcis. 
dette 1 vige lyikltewai» v il der blive: ta le  om et vmaemtiigt større bi
drag fra  ns t end 'de i  ansøgningen nHvnte 20.CKlø',-kr.

Uroajj deiime del af jpro.jiektiets :ind:retming mød. iøioit invian-tar ,angår.'i„ 
«fe»! det formentlig indrette® efter 20 børns ophold, e lle r  far 
34*000,-kr*» hvoraf vor andel v il udgøre IQ',.,2001 kr. Sved udgiftæ. 
t i l  legeplads .angår», kan der hemdover blive1 tale øm. et, betragte-1 
lig t  beløb.

ivai vnica® ■iBitoaimsmiiake sitnntiøin aagår1.» ar det :maii gplBdliai vt kan 
meddele Dem, Dfc vi sidien vores am,søgning t i l  Dem, ud. 'øver Deres 
venlige: svar, har1 modtaget MOD,,—kr« fro, SktorikiBint ©tæerne
Ebmd og 50ffli,-fcr. fra 'Carl Sdtaeplsr og aiistrms legat,, samt, InmgÉng' 
på 50.0CJO',—kr* fra  Sjøbenhavns amndaimedag og 5Qi*'OOlDi, -3or. fra  1..P. 
Møller og lluatiru 'iCtoas’tino1 fc-ltimnøy .UDøULiaro fomil t i l  Aliameme fbisliL,, 
når myn'dighedemes goidkemdelaer ftoaliggwr og det offamtHges t i l -  
aknd løåledes ar sikret,.

.Sammen aed ie 3*5©0,-kr. vi havde modtaget d. 7*11.72 har vi 
låledes modtaget midler -  e lle r tilsagn om støtte t i l  etableringan 
af '«lerbakkehnis1" på tllaiminimiam 105.OOP1., - te . Heraf er brugt, 716®,-Ilter» 
t i l  kopiering og annoncering efte r pædagoger.

Dia. vi bioå tern om at JaJmLpe os helt. e lle r delvist, medl en fo:æi»idr»- 
andel på 50,000,-ter., var vi i  god trs.Änfro!ntatio!nen med ie 
dagiBaktuelle forhold og myndighedernes betingelser bar bragt andel
en op på ca. 104.OOP.-ter* t  en. eventuel ombvreaingsiamiel af '¡mbeihiandt 
størrelse t i l  en institution for yderligere 20 børn ind i  vort 
projekt t i l  an. •iud£ljrttertaiømatoavø>»
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3
Det er på denne baggrund vi håber det Til vare Den nuligt at 

udsætte Be;res endelige vurdering af vores ansøgning.
Den udsættelse vi anmoder Dean. vil- formentlig ikke blive stor. 

Kommunen har arrangeret et made mellem sin og Social s ty reis ene. 
økononiake og pædagogiske afdelinger Bamt os t i l  den 23«2.73. På 
dette v il retningslinierne for samlingsstedets akonoai blive så 
fastlagt, a t vi kan gå i ‘forhandling on lejemål, ombygning og d rift 
m.v., og hvad "Lerbakkehus" angår, v il vi kunne iværksætte arbejdet 
aed indhentning af tilbud fra håndværkerne, fordi detailprojekte
ringen er iværksat.^ette betyder, at vi - om a lt går vel -  kan give Dem en oTdentlig 
redegørelse for de ændrede betingelsers økonomiske konsekvenser 
medio mart« dette år.

Hed de venligste hilsner 
p.b.v

Flemming dindø*

Vi beder Dem bemærke vores adresseforandring. Den skyldes, at 
Annelise Larsen har overdraget sin prokura t i l  Anders 'Thomsen pr.
1. 2.73 på grund af sin flytning fra. kvarteret.

vedlagt: 1 målskitse og 1 tegning af projektet i  lyskopi.

52åe_Hose_/_BørnehayegruEpe_nr._l._________________ 5̂ 1̂ 73.
TIL RØDE ROSE l 's  FORÆLDRE 00 ALLE AKTIVE I ANDRE GRUPPER I RØDE ROSE

Skal det første kuld forældre have mulighed for, at bestemme noget 
med hensyn t i l  indretning og drift af:

RØDE ROSE NR. 2, UDFLYTTERBØRNEHAVEN "LERBAKKEHUS"
I SKOVEN OANLØSE EGED VED FARUM 

så skal det vmre nul
Der er kun to af os i gruppen, der har brug for pladser derude lige 

nu. Derfor kan Du/I enten få en plads t i l  Dit/Jeres barn i "Rade Rose 2" 
eller en plads på ventelisten nu -  men det er under forudsætning a f, at 
Du/I henvender Dig/Jer t i l  Annalise (Larsen), Mimersgade 9 s t.tv , t l f . :  
Ta 1496, inden førstkommende Torsdag aften kl. 19.oo. Efter dette tids
punkt giver vi de ventelisteforældre, der er skrevet op i  børnehaven på 
Baldersgade, og som bor i  Rade Rose, tilbuddet.

Kærlige hilsner fra Børnehavegruppe nr. 1.

32c 33

Rgdê Rose y Børnehavegruppe nr. 1._________________ Ben 12/1/73.
Kære —.   -

Vi henvender os t i l  dig fordi vi har fået oplyst, at du venter på 
en børnehaveplads og bor samme sted som os, i  kvarteret Røde Rose, 
gennem   . Ud over t i l  dig, henvender vi os her
med t i l  ^  andre fra —z=—«— t samt forældrene I de andre
aktive grupper ng institutioner i  Røde Rose (kvarteret mellem Nørre- 
brogade, Jagtvej, Tagensvej og Godsbanen}.

Når vi gør det, er det for at fortælle at vi nu er så langt, at vi 
kun mangler een godkendelse før vi kan gå i  gang med indretningen af 
en pragtfuld udflytterbørnehave t i l  2o børn fra vort kvarter, i  en 
stråtækt idyl, "Lerbakkehus11 i  en skov ved siden af Fanam, Ganløse 
Eget.

Her kan I ved at sige t i l  nu, enten få jereB børn ind eller på ven
teliste. I vil blive skrevet op i  den rækkefølge I siger t i l ,  men de 
enkelte børns optagelsestidspunkt vil også være bestemt af børnesam- 
mensætningen på 11bten, og altså også under hensyntagen t i l  de enkelte 
børns køn og alder. Når I siger, at I gerne vil pladB derude, enten 
med det samme eller på ventelisten, tager vi det for en given ting, at 
I så også vil være med t i l  at gennemføre den sidste del af oprettelsen med os.

Kort fortalt er forhistorien, at vi, en kreds af forældre fra kvar
teret hade brug for børnehavepladser, som vi ikke kunne fremskaffe, 
hvorfor vi gik Bammen om, at skaffe os og andre i  kvarteret een selv. 
Grundet forskellige omstændigheder viste det sig imidlertid meget 
Bvært at skaffe os een her i  kvarteret, og lige så øv»r± at lave en
udflytterbørnehave for kvarterets børn. Tingene trak i  langdrag, og
i mellemtiden ændredes gruppen, idet nogle af os flyttede, medens an
dre opgav eller fandt andre løsninger. Først for nylig begyndte resul
taterne af det store forarbejde at vise sig.

Hvad "Røde Rose 2, Lerbakkehus" angar, mangler vi som nævnt kun een 
godkendelse, før kvarteret har en nyoprettet, godkendt og tilskudsbe
rettiget selvejende institution. Forskellen mellem denne og andre in
stitutioner består i ,  at der som følge af vort in itia tiv  ikke skal 
være andre som skal bestemme der, end forældrene t i l  de børn der bruger den, og de peegagoger som skal arbejde der.

Det plejer også at være sådan, at man skal betale for en del af 
oprettelsen og indretningen over driften af institutionen, når der er tale om en selvejende institution for børn,- Dette bliver imidlertid

ikke tilfældet her, fordi vi har skaffet os et sted mellem 55*000 og
80.000 kr fra forskellige fonds, og det vil efter a lt at dømme kunne
dække de udgifter vi skal påtage os i forbindelse med ombygningen og
indretningen af "Lerbakkehus" og basen her i  kvarteret. Vi forudser 
altså, at vi ikke behøver at låne, og altså heller ikke belaste hver
ken vores eller de kommende forældres budgetter.

Vi regner med, at institutionen kan tages i  brug t i l  Maj dette år, 
og bortset fra det sidste godkendelsesræs er der således kun det sjove 
tilbage. Dette vil bestå i , at træffe beslutning om hvordan institu
tionen skal Indrettes og udstyres i  detaljer, at få truffet bindene 
aftaler med håndværkerne, samt få styr på snakken med hinanden og pæ
dagogerne om, hvordan det skal være at være i  børnehaven.

Det er på denne baggrund, og i lyset af den situation vi nu står i , 
hvor der kun er to af os i  gruppen der har brug for en plads t i l  vore 
børn lige nu, at vores tilbud t i l .J e r  om plads, samt vores opfordring 
t i l  Jer om at være med t i l  at bestemme skal ses.

Hvis Du gerne vil have en plads derude nu, eller en plads på dens 
venteliste, sp t  være ned t i l  at gennemføre den sidste del af arbejdet, 
skal Du hurtigst muligt henvende Dig t i l  Annal ise (se nedenfor). Hun 
kan også fortælle om, hvordan vi har tænkt os, at vi kan organisere 
den sidste del af arbejdet. Sædvanen er, at vi holder møde een gang om 
ligen på skift hos hinanden, og så hjælpes om, at udføre beslutningerne 
derfra t i l  næste møde.

Venlige hilsner fra os, i  kvarteret Røde Roses børnehavegruppe.

Annalise Larsen, 
Mimersgade 9, s t.tv ., 
22oo N,
t l f . :  Ta 1496.

P.S.: Den 2.januar er der startet en "babysitterordning", som bygger 
på at vi hjælper hinanden med børnepasningen i  een af kvarterets in
stitutioner, Vuggestuen Røde Rose 1 -  som forældrene og pædagogerne 
har s t il le t  t i l  rådighed for formålet.

Denne ordning kan Du også få mere at vide om hos Annalise, Det kan 
jo være, at Du også kender t i l  problemet med at ville være to steder på een gang.
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SOCIAL-OG SUNQHEQSFQR VAL TWIMGEl* I KfSENHAVN OtAf K TORATET F MRNE- OG UNGDOMSIN S TI TUT I GJ*€R A
a S T  13 BB/a* B«n 21. august 1973

TSL.DOU «sin war uommumm.. sj7

Bestyrelsen for Rød.« Bose 2, 
v/hir. Anders Thomsen„
:3a.Ider3ga.de 63 at. th. ,220« - ».

Vedrørende indgielsw af le |«sål af mkxs’wmxhmjdlerstedet "Lecbakiketa*" # 
Stenløse koenune._______________________________

UnUax henvisning t i l  førte forhandl Inger vedrørende etablering af 
em iiaiflfttaiicIbøirmehiffliM» t i 1 2®' børn i  det tldllgwr# skovarbejders*»«. 
'"'Lerbakkehuffli"',,, GaimlMse Egs*, alkal irman herved »rædde! e> at Børne- 
insti tmtiomadixek fora fef for s i t  Tm&katmmmåm kan godtende,, af gruppen 
Rakle Bose II  indgår lejemål vedrørende nevn te ejendom med virkning 
fra 1. april 1973.
Man, skal senere tillad«: sigi at vende tilbage f i l  .spørgsmålet om ende
lig godkendelse af planer og fiinanielerlngsforimer „

Benedicte Bernersekr.

BfflcnsiimT&aCTiJps- ar«
Emrei
Det har txtaåctee* alf for.' laanugt nå. land* at: fit arrangørs* rcmiferin- anei.— lea os -  men im bliver- det alts* t i l  nogeti
Bul o® .alle åe andre „ der enten skal have, plada mi, e lle r  .1 tids® 

af fer lopref teisen af' Itoås: .1011®: 2̂ ,, l|n,lifflrlifflMffiffifeiiiia*,,ll;i,l invi.ter.es; .henægid t i l  ttffllÉS’S:
TORSDAG □. 22.2.7? KL. 20,00 I MEIBJllEæHMSET■ BiDEEBSiGMB ?, DE& TO 
VIBE EM PLAKAT VID IMGAMGSIMEEN, OK HTOR I  UB» DET 3ECTBB. DET 3¡LE
GER VED' HØBSEBBOGåHE, 7BD> SIDElffi AF EB HiÊ TlZEiEIBiB*.

Der ør det meningen at vi stel lære! hinanden l iå t  a t tende.. neden®
I flir møget ¡ordentlig øpOljaindLng om ilrmråain Maegpne err bLevEt. fcf 1 !lir mg: 
on hvorhen det ligaer med fremtiden. 71 skal også laave taget 3ml .på 
airakten om, hvordan vi., .stel bestemme: o® for imflvrntmtfrngsiir ,a£ '""lårtieÉ:- 
tehus" og aanlingsetedet , basen hcr#. samt far hroråen tingene- 
foregå når institutionen er teamet i  gang -  åLt så dat bliver bedet muligt,.,,,

Hurls Bol ¡af oem øller: anden .grand mer ftaiiMnÉBB*: i* a t  tamme 'Ml, fen
ne .aften,, vil Iél så ikke ringe taatedL t i l  ikæaaaiiaieS' Bl® bær fifet npt 
t  elef o mummer siden sidst. In ear die* SO 77 4G:„.

Med venlige Mlaner1
p.,g...v.„
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535SOCIAL-OG SUNDHEDS FOR VAL Bl I MG Eli I RØBBUHAVN DI REKTOR AT ET F BBRNE- OG UWGOOP5IM5T I lUrinBH HJALSGAQIE 13230« S
TLP.s \S 7201,lok,.527

Bestyrelse® fimr Red.« les»' 7 
n/junuiamrsi Tbionoiaia lålisrsigttåiE' m 
2200 PChh. S.

Vedrørende': InidrwfmliiTiiig fl»f .ai'imaiiaimi.i.iiniiiaraigi'te.aHa far herMiahaiiTOflK lll'lillig;rlliiigfcife:|liii:n»''lT»l>iinlwi.."*"
.aiimimiå.. såahljerijMg milt" 'lllt. lain '11..._______

Onder henvisn:ing t i l  boligministeriete hefcenctgorelse af 27* august 
1973 o® udsættelse af visa® tygge-- og adEagSiarbeJfer, .dier- vedlægges 
i  fotokopi, skal .man henlede opnerfcKMflbeden på, at tyverie t ikte- 
mi. ivrnrkaastte« før X.».iaitetntoii5r Wffc med mindre fer iraiieii® ,2®|», fflumpmaiitei 
190 er MDigÉtt* Ibiradteimåe aftale on l®pmiiaaslteteieiiiaie! fljflr fe® i., oiteiteoiltaKsar- 19?% eller .¡der- .opnås dispensation, i  medfør af" betefefei t̂elaems |
Såfremt aftale om Igangsættelse stelle vare indgået eller dispensa
tion opnå»,, bedes dokumentation herfor iShremsemid* fil, luærværerniie: 
direktorat.,,
Man forbeholder sig iøvrigt ret. t i l  at ’»ånde tilbage t i l  s-,agern, mår 
der foreligger marinere retninigs 1 inier fra boligmdLnisteriefe vedrøre,ndle 
iMMBOte- og .an lagsstoppet.

'romliaft Lmraem ¿e *,*loip.nkr. / Øen.eåiict® ieasr
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S>d C?*̂ J/í&t /y føuAm 
r~é,¿m*áM . /édiu . í£ui'ás .jUmMm'

J & U L ~ j e  5.ÍI..1J73.
J0r,áw* ***»■*• m/Bs

Søde Rose,Udf lyttertoørmeto aven v/bestyrelsems fwaoaul, tor..Baldersgaåe 63,
22oo - Ktotoi.Sf..

Keres brev af 2'9,f...... har varet forelagt :
styrelse, og uamset »te stedfifflnuflnje TOseffltlige' æanuåriiniger i  for- 
udsætningerne for bevillingen toiar bestyrelsen godkend t-„ at 
ået bevilgede bid,fag på kr.5o.ooo indbetale».Der vedlægges kopi af vort brev 'af d.d. t i  i  SKS's 
Jagtvej saf deling.Ti beklager at »eddele, at fooden ikke ser sig i  stand 
t i l  at imødekonnimie Deres ønske om yderligere s totte t i l  pro- jektet. Meå venlig toilsen 

A.P. JWLLER OG HOSTRG CHASTINE MC-KINMEY MØLLERS 
POND TIL ALMENE PORMAAL
t/  ,

JJ. Edlten-Rasmus sen

Bilag.

I N D E N R I G S M I N I S T E R I E TChristiansborg Slotsplads 1.1218 K. - Tlf. (01) 1100 00 - Giro 12 56 00
K. rr/ør. 1973/1296/0418-4.

I et hertil indkommet andragende har bestyrelsen for 
udflytterbørnehaven Røde Rose ansøgt om dispensation fra 
bestemmelserne i boligministeriets bekendtgørelse nr. 482 
af 23. august 1973 om udsættelse af visse bygge- og anlægs
arbejder for så vidt angår ombygning i forbindelse med 
etablering af udflytterbørnehaven "Lerbakkehus”.

I denne anledning skal man meddele, at indenrigsministe
r ie t på grundlag af de retningslinier, der er fastlagt af det 
af regeringen nedsatte ministerudvalg vedrørende dispensa
tion fra bygge- og anlægsstoppet, ikke har ment at kunne i-  
mødekomme det ansøgte.

p. m. v.

w & f .
K. HolrinPetonrnn

Bestyrelsen for udflytterbørnehaven Røde Rose, 
v/ hr. Anders Thomsen,
Baldersgade 63, s t . th .,
22oo H.

39 40

$ 1. Der.: selvejende Ina ti  tution Rodo Roso II «ir oprettet af
beboere i  kvarteret Rode Rose, dor or borpconsot af Tagonsvoj, 
lørrcbrogndo, Jagtvej og Godsbancra, har opsamlingssted i 
Baldcrssado 65, søn or beliggende i kvaxxorot, og hor udflyttorstod 
i  Lorbsikkehua, Lyngovoj-97, Genløse. Institutionen or anorkondt 
i nødf or af lov om børno- og ungdansforsorg § 65 stk. 1, hvoraf 
doms ro'tticheder og forpligtelser fremgår.

FORMÅL

5 2. 1. Foroålot or ot skabe om institution, dor skal fungere son
øt supplement ti l  hj.ønoone, d.v.s. udvikle i  fysisk, psykisk 
og intellektuel hcaø'oondo, sant .give voro bom nulighod for 

udvide doro« sociale bevidsthed.
2. Ea dvidoro onsker vi at sikre gcxmcnf oro '.sen af de regel

en «sigo bølbrødaundiørsøgolaer, sant tilntzabo om ornnrings- nr «sig rigtig kost.
3» Institutionen skal derfor drives i mart sonarbojdc aollon 

foraldre og ansatte aod henblik på at skabe en folios hold
ning ti l  gavn for bømøno.

4. Dor skal ned sannu fomål gennemforts ot sonorbojdo ned an
dró institutioner og into ro ss cgruppcrr indenfor onrådot 
Rodo Rose.

BØRNENE
§ 3. 1. Bomchavcn cr nornoret ti l  2o bom i aldorcn 3 - 7 år. Der 

kan kun optagos bom nod bopol i  Rodo Rose.
2. Vod optagelse på vontclisto skal foraldrene tilbydos ot eksonplar 

af vedtogtomo, og orienteres on bomchavons forhold. Vod 
boxnot8 optagclao skal denne orientering udbyggos nod ct 
hjenncbosog af foraldre til allerede optagne bom, dor skal 
forklare ru do aktuelle forhold og probloncr, sent givo 
oplysning on hvilko oktuello forpligtolsor bomohavon har jvf. § 7 stk. 6.

3. Dor skal fores venteliste. Donno fkal følges, nen sålodes 
at dor opnås un jævn fordeling n.h.t. aldor, kon og social 
sai .fundsgruppe.

4. Bom ood soskondo i boraehavon, for så vidt disse bor i  Rode 
Ros-, hor on fortrinsret vod optagelse.

5. Bom, hvis foraldre froflytécr onzådet, kun fortsot to i børne
haven.

6. Pollosnodot har i sorligc situationer nulighed for at dis
pensere fra stk. 1, 3, 2' punktun og 4.

7. Betaling for benyttelse af bomchaven fastlage*-® å ov-rons- 
stennolso ned do af Socialninistcrict fastsatte bestormelser, 
og foroldreno skal påtago sig dc solidariske forpligtolsor, 
son institutionen har påtaget sig.

8. Betaling skal ske inden den lo. i  nåneden.
9. I tilfalde af restancer skal sporgsnålet forelogges okono- 

nigruppon ti l  optagelse på follosuodet.
lo. Udncldolŝ  skal sk~ ned nindst 1 nåneds varsel pr. den 1. 

eller den 15« i nåneden.

LEDELSE
§ 4 1. BoEDuhnvons ovorste nyndighcd cr follusnodct.

Folloanødcts beslutninger traffes af foraldre nod 1 stenne 
pr. hjon og af ansatto.
Boboere i Rodo Rose og dertil knyttede institutioners per- 
sonalo har taleret.

2. I ovorensstennelsu ned $ lo har 2 foraldre (on fra okono- 
nigruppon og on fra podagogisk gruppe) udpeget af ftollcs- 
nodet underskriftsrot på dots vcgno.

3. Ftolloanodo afholdes nindst 1 gang hver 3. nån̂ d. Indkaldelse 
nod dagsordon udsendes af okonouigruppen ned nindst 8, dog 
holst 14 dagos varsel.
Endvidere kan enhve-r af de ansatte, foraldro og v^ntuliste- 
foroldro indkalde til follusnod«. gennen okononigruppen.

4. Hodot er beslutningsdygtigt når nindst 1/2 af det personale 
son arbejder ned bom og 1/3 af hjuruieno -*r tilstede.

5. Boslutninger er kun gyldige, hvis dc er vedtaget af et fler
tal af dc stonnoborettigede frcmodto, dog uindot 1/3 af 
alle stonnoberettigodo.
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DAGLIG LEDELSE
$ 5. 1. Institutionona dagligo lodoløo ♦ oret**'* -* 2 . V. -^sgruppor, 

hris kaopctnnco og arbojdsonxådor or fastlagt af . -ond o 
▼odtsgtor sant af fbllosaødet. Detto kan pålægge gru* tao 
specielle øpgnvor og ort. supplore doros nodionsantal i.'l 
▼arotogolso af disso opgavor sant ort. giro grupporao kon- 
potanoo til at roprosontoro follosnodot, når opgavorao or 
▼oldofiiX>rodo og tidsboetontc.

2. Arbojdsgrupporao dannes vod at foraldre og podagogor snnt 
fastansatte ooldor sig på follosnodot. Hvor gruppe skol 
bostå af ropraaontantor fra nindst 3 hjon og nindst 1 po- 
dagog ollor fast ansat.

3. Ingen kan doltago i  noro ond on gruppe, og nodlonnornc 
bindor sig for nindst ot halvt år, idet fbllosnødot dog til 
onhvor tid kon oploso og ondanno gruppernos sannensatning.

4. Arbojdagrupperne skal foro protokol ovor doros noder og 
ophongo allo boslatningsrcferntor i bornohavons base.

5. Gruppo ro o skal t i l  enhver tid vore fuldtalligo og virksonno.

ØKONOMIGDUPPEV
§ 6 1. foruden de i § 5 stk. 2 novntc nedlenner er bornohavons 

forrotningsforor nodlen af okononigruppen.
2. Økononigruppen skal udarbejde forslag ti l  budgot.

Gruppen skal indkalde den padogogisko gruppo ti l  ot forbo- 
rodondc node, hvoroftor budgotforslng udarbejdes og forelnggos. 
follcsnodct t i l  vedtagelse senest don 1. februar hvert år.

3. Økononigruppen hor ansvar for, at budgettet bliver udnyttet og 
overholdt oftor do af ftellcsnodct vedtagne retningslinier.
Gruppen fronlngger kvortnlsopgorolscr t i l  folleanodeto god
kende Ise.
Evt. budgetondringor skal forolaggcs fbllcsnodet t i l  godkendelse.

4. Kautionsforpligtelser skal adninistrores af okononigruppen.
5. Gruppen forestår Jvf. § 4 stk. 3 indkaldelse ti l  og udsendelse 

af dagsorden for follcsnodct, bilagt cvt. okstrr. na to rial o til 
belysning af punktor på dagsordenen.
Indkaldo1»o sondes endvidere ti l  do orrijc institutioner og inter
essegrupper i  Rode Roso, Fælleslokalet, vcntelistoforoldro etc.

6. Gruppen hor ansvar for optagelso og udsendelse af referat af 
follcsnodome, også ti l  de i stk. 5 novn to.

41c

Gruppen varetager i sorligo situationer kontakten til nyndighe- 
dv-rne i podagogiskc sporgsnål.

ÅBNINGSTIDER
5 8. Børnehaven har åbent hverdage kl. 6 - 18.

Lordag lukket.
Ud over de sodvanligc helligdage holder børnehaven lukkets
1. naj fra kl. 13
5. juni do. kun ophold i  basen
31. doc. do.
24. doo. hele dogen

AR BEJDSFORHOLD
§ 9. 1. De ansatte i institutionen fostloggor doros orbojdsforn i

ovoronsstcnnelse nod § 7 stk. 4 nod ansvar overfor follosnodot.
2. De ansatto afholder regolue»sige noder, hvorunder nan tilrctto- 

loggor det dagligo arbejde ned børnene og diskuterer bomenos 
trivsol, personalet or horunder onfattct af dorcs aln. 
tavshedspligt, son dog skal adninistreros undor hensyn ti l  § 2 ■tk. 3.

3. Regnskabet påhviler børnehavens forretningsforer.
Regnskabsåret går frn don 1. april t il  den 31. narts.
For regnskabsførelso og revision gnldor de af sooialninistcriot fastsatto reglor.

4. Foring af dagbog, stonbog og vontelisto, nodtagoIse og fordoling 
af post og indbetalinger og kontorarbejde i  ovrigt, påhviler
de ansatto nod ansvar ovor for okononigruppen og podagogisk gruppo.

KAUTIONSFORPLIGTELSER
$ lo Allo foxoldro nod bom i borachavon hoftor solidarisk for 

ovt. optagno lån n.h.t. otablorlngsonkoatningcr og. lign. 
Optogolso af lån : og andro kontraktlige forpligtelser 
skol vedtoges af fbllcsnsdet ofter aanno roglor son i  § 12.

7. Gruppen forestår kontakten t il  nyndighederao, undtogun de i 
§ 7 stk. 8 navn to.

8. Gruppen sorger for allo ansogninger t i l  legater og fonds.
9. Gruppen sorger for forlongelsc af lojckontrokter nod passende 

nellenrun;

PÆDAGOGISK GROPPE
§7 1. Ilcdlcnnur er de i  § 3 stk. 2 novnto,-

2. Gruppen skal i  forbindelse ned ansottolae og afskedigelse af 
podogogcr, rongoringahjolp, norgondono, forretningsforer c.v. 
aentalo nud disse og udarbojdo cn kort rodcgorolse. Denne fore- 
logges follosnodot ti l  ondolig boslutning.

3. I tilfoldc af sarlig gravcrondc opforsol hos on af do ansatto
i borachavon, kon gruppen straks suspendere vcdkocncndo og gönnen-- 
forer dureftor den nomalo afskedigelsesprocedure i  henhold ti l  
lonningsreglenentet o.a.

4. Den podagogiako gruppo forestår i  ovorcnsstennelso ned § 2 ud- 
arbojdolsc af forslag angåendo de gcnerollo podngogiakn rutninga- 
linior. Disse forelogges follesnodet ti l  godkendelse, hvorefter 
de ansatte har dot daglige ansvar for dot enkelte bom i over
ens stonuc Ise herned.
I tilfoldc af uovcrcnsBtoanolscr nollcn foroldro og ansatte nå
en losning font so go s opnAot nellcn do dirckto inplicoredo.
Sporgsnål af ncro generel og principel karakter skal fore logges 
don padogogisko gruppe, dor udorbojder indstilling og indkalder 
t i l  behandling på falleanode.

5. Gruppen skal forestå udarbcjdolson af pl'anor for bornohavons 
politik n.h.t. vedligeholdelse af det eksisterende natcricl og 
lokaler sent udarbejdelse af forslag t il  nyanskaffelser på ogot 
ollor fbllcsnodets iniativ.
Grv-̂ on hor ansvar for udførelse af de af follesnødot vedtagne 
retzu’-rslinior på o”r'r'novntc onrådcr.

b. C_ __ ■" optoge Ise af nyo bom i ovoronsstonnclsc nod
§ 2 stk. 4 og § 3 stk. 2, 3 og 4.

7. Gruppen forestår den dagligo behänd line cF sporgsnål vedr. for-
holdot til do ansattes fagforeninger og arbejdsforhold i  ovrigt,
sent forholdot ncllan do ansatte, foroldro og lien.

8. Gruppen skol varetngo forbindelsen ti l  andre bomeinstitutionor 
og intoros8ogruppcr specielt i  Rodo Rose til  losning af foll-s- 
problonor sant andre nktivitotor uden for borachavon, der vedro- 
rcr born.

41d

NEDLÆGGELSE
§ 11 Vod institutionens ncdloggclse vil dens cvt. fomuc vore et

anvende ti l  det af Fbllcsnodet vedtagne andot boracforsorgsar— 
bojdo i  Rodo Rose oftor godkendelse af socialstyrelsen.

ÆNDRING AF VEDTÆGTER
§ 12 Ændringsforslag skal vedtages på 2 folleanoder ned nindst

8 dages og hojst 14 dages ncllonran. Begge- fallesnoder skal 
vore beslutningsdygtige.
Ændringsforslag skal vore trykt i  dagsorden soc eneste punkt. 
Økononigruppen skal sorgc for godkendelse fra nyndighcdomc.

således vedtaget den 2o. najf 1974

41e 4 1 f
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Social- og sundhedsforvaltningen i København, direktoratet for børne- og ungdomslnstitutionerne
N|*lsfl*de 13. 2300 ST.Moo Art* 7201* k*«l or.404 HR/GW

Bestyrelsen for Røde Rose II, 
v/formanden Anders Thomsen, 
Baldersgade S3,
2200 København N.

Vedr.: midlertidig indretning af skovarbejderstedet "Lerbakkehus",
_____ Ganløse_EgetL_til_udflytterbgrnehave.__________________
I anledning af, at bestyrelsen for Røde Rose II i  samråd med nærværende 
direktorat indtil videre har opgivet planerne om en gennemgribende 
modernisering af det tidligere skovarbejdersted "Lerbakkehus" med hen
blik på etablering af en udflytterbørnehave t i l  20 børn, har bestyrel
sen ved skrivelse af 20. november 1973 forelagt direktoratet et redu
ceret projekt vedrørende en midlertidig indretning af ejendommen.
Det er tanken at lade institutionen indrette t i l  15 børn, idet man ved 
denne foreløbige ombygning ikke påregner at udnytte arealet fuldt ud.
Ved skrivelse af 15. januar 1974 fra arkitekt Erik Appel oplyses, at 
udgifterne I forbindelse med ombygningen beløber sig t i l  i a lt .
65.989 kr., heraf håndværkerudgifter 44.739 kr., idet bemærkes, at 
arbejder for 52.000 kr. kan indgå I den endelige ombygning af ejendonmen.
Monteringsudgifterne andrager 30.768 kr.
Projaktet har været forelagt Stadsarkitektens direktorat, der intet 
har haft at bemærke, ligesom kredslagen i Frederikssund ikke har haft 
principielle Indvendinger mod projektet.
Disse myndigheder har dog lagt vægt på, a t den midlertidige insti
tution snarest muligt afløses af en institution, der er indrettet i 
overensstemmelse med det oprindelige projekt.

„Endelig har sagen været forelagt direktoratets pædagogiske konsulent, 
der har godkendt planerne med bemærkning om, at håndvask i børnenes 
badeværelse kan undværes, da der fir vaskerende.
Da spørgsmålet om opsamlingssted endnu ikke er endeligt afklaret, 
kan man acceptere den af bestyrelsen foreslåede løsning, hvorefter 
Institutionen skal have midlertidigt opsamlingssted i Røde Rose's 
vuggestue, Jagtvej 141.
Under henvisning t i l  foranstående skal man meddele, a t direktoratet 
kan godkende projektet på betingelse af, at de af arbejdstilsynet 1 
Roskilde-kredsen fremførte bemærkninger efterkommes. Kopi af arbejds
tilsynets skrivelse vil efter aftale med arkitekt Erik Appel blive 
fremsendt t i l  nærværende direktorat.
Til omkostningerne i  forbindelse med ombygningen vil man være sindet 
at yde støtte med 35% i henhold t i l  § 74 i lov om børne- og ungdoms
forsorg, ligesom man vil yde støtte med 35% af udgifterne t i l  monte
ring i medfør af § 74 i samme lov.
Kopi af nærværende skrivelse er d.d. fremsendt t i l  Socialstyrelsen. 

P.d.v.
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En m&nedlig omtal« af beboeraktiviteter i kvarteret Rede Roae

KflBE ROSE bebos af knap 15*000 mene siker og dækker et aæråde på ■| kvadratki 1 o»e t -e r  .Kvarteret er stærkt irnderf or synet »ed institatioxier og rekreative 
områd«r *Vi ¡bar — so» beboerne i andre ks'bomba-vm-ske- boligkvart erer - Imgem valgte r*præsentanter t i l  at varetage vore lokale in teresser.
liGiSEWØlJUQET omtaler nogle beboergrupper s bestrebelser på at forbedre og råde bod på disse for-

rosen~bladet
ABONNEMENT: 10 kr. for de næste 10 numre (pr. post udenfor Røde Rose: 20 k r.) - Indbetales på
GIRO NUMMER: 21 85 58
ADRESSE: Røde Rose, Rosenbladet, Mimersgade 15* 4 .th ., 2200 N.
TELEFON: ÆG 6644.
REDAKTION: Annalise Larsen, Lisa Brøgger, SJang Haagerup,
DEAD-LINE: Stof, som skal med i martsnummeret, skal være os 1 hænde senest d. 1. marts.

ABONNEMENTSFORĤ JELSE. - T>e før- ste abonnementer er nu udløbet. Der bliver lagt et girokort 1 d it blad, når det er din tu r, men du kan løv- rig t ordne det når soen helst.P.g.a. stigende udgifter t i l  papir m.m. er prisen blevet hævet l id t , således at 10 kr. nu dækker 10 numre fmod før 12> - e lle r X kroner for de næste X numre, vælg selv ta lle t  X - ff.eks 117 kr. for de næste 117 numre t. Udenkvarters abonnenter må dog stadig af med det dobbelte p.g.a. forsendelsesudgifterne.
FIERE UDDELERE. - Benyt lejlighe- den t i l  at melde dig som uddeler af rosenblade i d it nabolag. Vi har delt kvarteret op i 8 dele med hver sin "hoveduddeler", men vi kan godt bruge nogle hjælpere og reserver.
NY TEKNIK. - Det sidste blad blev desværre l id t ulæseligt. Vi beklager meget og håber, at dette nummer er faldet bedre ud. Det skyldtes først og fremmest, at papiret var fugtigt fordi kontoret stod uopvarmet af - mangel på petroleum.Desuden eksperimenterer vi med en ny teknik - "thermostencils", hvormed vi kan duplikere stregtegninger, trykte tekster m.m. (dog ikke fotos e lle r  større sorte områder). Vi har også mulighed for at få offset trykt enkelte alder - se siderae om Røde Roses gadenavne i  dette nummer - men vi må så have stoffe t i god tid  inden dead-line*

-a .-
i n +<r.se(ao

Det Ny Samfund har arrangeret et møde mellem 5 fira Røde Rose og 5 fra Borgerrepræsentationen.Mødet v il forme sig som en paneldiskussion, og vil blive annonceret 1 dagspressen under emnerne: "Københavns kommunes politik  og administration 1 dag,l morgen. - Hvad vi københavnere må og kan i dag, og hvad vi skal have lov t i l  e fter den 5.3.74."Deltagerne fra Røde Rose bliver: *irsten Gamst-Nielsen, Ebbe Gudmand- Høyer, Henrik Nielsen, Tony Andersen og Flemming Rlnds.Fra borgerrepræsentationen kommer: Niels Andersen(^D), Børge Oløe (SP), Jørgen Tved(D*P', Peder Boas Jensen (VS) og Peter ®oulsen (Rad.'.deltagerne fra vores kvarter vil lægge ud med synspunkter, der baserer sig på deres erfaringer som beboere i Røde Rose. Derefter vil resten af panelet få lejlighed t i l  at komme med kommentarer og Indlæg.Herefter v il diskussionen blive givet f r i ,  det samlede panels såvel som salens deltagere Imellem.Man håber, at aftenen Ikke kun v il være berigende for salens deltagere, men ogs* for samarbejdet i fremtiden mellem beboere og politikere.
Vi håber, at du har f*et Rosenbladet inden mødet - e lle r p* anden måde har fået det a t vide, så du kan komme med ^
TIRSDAG D. 12.2. KL. 19-3©

TAND OG FOLKS SAL 
DR. TV4HJADB 3

la lb

FEST i F -esr

p£lT t

ålla. Jeg har ta lt  sned, aynas at feat ar sagen mi i  Røde Roae. flå selv ost der Ikke er kommet Indlæg ‘t i l  Rosenbladet, regner Jeg alligevel med at tanken arbejder.Det står mig halt. klart., a t fasten skal spredes' ud over 'kvarteret.. Hvis Ti fester 1 f.etcs. VØLomdagade, Odlnsgade, Thorsgade og på Balders Plads samtidig eller 1 en-sekvens af daga, kan vi sat.se på forskellige ting de- forskellige steder og drage fra sted t i l  sted og opleve nyt.Påske kan vi få sportsforeningerne t i l  at lave fest 1 Nørrebrdhallen samtidig.Pestan skal være for dens egen skyld, men samtidig vil dan. være en demonstration af vore' Initiativer og betydning. Vi skal se, om vi 1 de dage:, festen varer, kan få" en række gader spærret for trafik, så vi 1 festens tid får et b ilfrit  kvarter.
I Allersgade skal vi se, oa vi Ikke kan få lavet en midlertidig legeplads, så børnene kan boltre sig på toæten der, i .1 Odlnsgade vil fes!tdal'tage:rna samtidig have mulighed for-at-se gårdrydning 1 funktit»»Det gsk være æallgt at lave asfaltbal-flere steder samtidig,.,Tbarsgade, F.D.Løvs ålla. Balders Plads, ■ ... Jt«*.På Bardlæga 0 rund kan ¿ri måske få  et scnerelrkus, ■'Clxfcu* Frltlds- hjieæ*» ¿¡*. ■Skal vi hav* børneteater på Bal- dærs Flads, var dat måske noget? s* spekulere over allerede mi 1. r Dsafer sile

Jeg tror ikke, tiden er moden t i l  et samlet møde om festen, men det æå være muligt at diskutere den ved gruppemøderne 1 hvilepauserne. Efterhånden som Ideerne og pisnerne tager fonn, må vi meddele dem t i l  hinanden.VI diskuterede festen ved sidste **'«. møde l  dlsposltioBBplsngrcppen, og pludselig sprang en’ række Idsar op.■ Feateh bør kulminere lørdag ellær aifcidag aften med et samlet arrange-
f J*md*r eg vemmer fra troaæiiiinalbæaty- rels«, - prøss«, lokalråd etc,VI får brug for masser af musik,* og Jag håber, enhver der kan håndtere ligegyldigt hvilket Instrument Ikke v il skjule det Tor sin gruppe. Også enhver 'der kan synge og .optræde.

' "floæji kan se* ar Jeg Ikke kommet meget- længere end i  sidste nummer.Jeg er klar over, at dat snert er nødvendigt måske at kontakte myndigheder og 1 hvert fald finde od af mulighed«» for at skaffe teltly. Filers tror Jeg, at hvis vi ganske s tille  lader det vokse 1 versa bevidsthed og samtaler mød hinanden, bliver .det bedst.
.Med hensyn t i l  datoen! Jan ugøh efter pinse er bedet. T>gLB3aátt«T,.',M.a Mixtee t. s, J «g hvor grundlævadag falder om «ns- dagen. Hvis nogle 'har alvorlige ind- vsihdtager øod at lægge festen øen ogs eller gode grunde t i l  at vælge em en-

. IvTMM M *f, •%- -il-1.)
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H U R R A  f y  
H U RRA
Nu har Røde Rose åbnet sin anden ins titu tio n , nemlig lerbakkebus.
Bette skete som forudsagt i sidste nummer af Rosenbladet den l.feb .
Der har været megen travlhed inden starten (og det er der fors&vidt endnu).
Jeg kan kort fortæ lle l id t  om punkterne på vores gruppemøder i  januar måned. Det har været ting som: Baseproblemet, Børn på optagelses -og ventelisten, Pædagogernes ansættelse, Røgning e fte r morgendame. læge,1/2 pædagog, økonomi, lø st inventar, legater og alle  de praktiske ting som: maling, købe legetøj, bestillin g  af telefon, overmeldelse af e l ,fo r sikringer, b es tilling  af bussen,begn sættes op ved Lbb.,køb af rengøringsa rtik le r, håndklæder, rekvirere skemaer t i l  frip lads, lave venteliste blanketter og meget mere.
Hvad angår vores baseproblem *ser det ud t i l  a t lysne, Anders bar fae t kontakt med ejeren af en nedlagt tobaka- butik(ø l le r l ) i  Baldersgads 65. tfi har p .t .  forhandlinger med kommunen om stedet, men Ind til afgørelsen, har vi fået lov at bruge vuggebtuen som nødl øs ni ng.
VI ex ikke s ta r te t  ned a lle  børn på een gang. VI trapper det langsomt op t i l  de 15. Det T il gire e t underskud på driftsbudgettet, -  men det kan der g søges tilskud t i l ,
ir isen  pr. b a rn e r blevet 4So,oo kr. Det er dyrt. Ven det er svært e t fin de nogle steder på budgettet, bvor der kan skares ned. Der er mulighed for a t søge legater, og dette er vi da ogeå gået igang med.
Jytte(pad) kan fø rs t s tarte  den 15.2. så nogle af forældrene tager med op og hjalper her i  starten. Vore-s 1/2

s  a v 4

elev, der kan blive 1 e t halvt år. i/l har en kontakt, så det er vi at Ikke noget problem mere.
Få grund af tidspresset blev der ikke den store åbningsfest den l.feb ., med flag , balloner, sodavand, øl og hvad man nu e lle rs  finder på, men vi forbereder det senere.
kor fea t akal Ti have e fte r } års s i ld !11

GÅRDRYDNINGEN ODINSGADE/ODINS TVÆRGADE/P.D.hØVS ALLE/JAGTVEJ:

Nu er fabrikken helt revet nedl. Foreløbig har byplankontoret lovet at ordne gavlmurene snarest muligt og lave beplantning t i l  april, men vi kender dem Jo! - og hvordan de forhaler sagerne.Foreløbig har vi indbudt t i l  beboermøde den 20.2.74 hos John, hvor vi skal lave vores eget reglement for gården og snakke om, hvorvidt vi skal presse kommunen, så vi kan få nogle porte ud »od Jagtvej hurtigt o .s.v .Endelig har vi fået nedsat en festkomite, som er Igang med at planlægge en fastelavnsfest (især for børnene' den 24.2.74 kl. 14 i vores gård. Helle.

1 c Id
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n s  — tueu. ni ue siustetik ler. klargøring af i l lu s t r a t i -  Br, bilag og s ta tis tisk e  o ate ri- e, samt kapitel I II  som skal in -

¿A SKR DET UD TIL kl’ VARE VED *T
lykkea -
De enkelte gruppers bidrag t i l  Røde Hose-bogen begynder a t strømme ind -  ud af 17 skrivende grupper bar vi* in d til nu modtaget og gennemgået  ̂i  redaktionsgruppen. Videre skulle der omkring mødet den 8.feb komme endnu }, og de sidste være færdige omkring 1.marts.
På mødet den 8. regner vi således med at kunne aftale  hvordan ofll skal renskrive vores h is to rie r ,så dan at de som a f ta lt  kan konae igang midt i  februar.
Når vi i  redaktionsgruppen så bare kan holde dampen oppe i  februar og marts -  med gennemgang af de sidste artik ler, oner, ale,debolde vores samlede erfaringer med de konsekvenser vi kan drage heraf og vores forslag t i l  en bedre orden på tingene -  så skulle vi kunne 0-  verbolae vores sidst a fta lte  plan med SBI,og bogen komme på bordet i maj måned.
Til den tid  skal vi så ku' udarbejde en plan over hvordan og t i l  hvem den skal sendes rundt t i l .
De foreløbige a rtik ler tyder på at det bliver en 6å god bog -  både t i l  at vise hvordan vores vilkår er og som en redegørelse t i l  a t blive klog på hvad man kan gøre -og det at pressen og den politiske disku- sion kan beskæftiger sig med os og vore venner andre steder som isolerede eksempler på nogle uheldige omstændigheder, må kunne få en ende. 
Vi kan prøve a t gøre vores t i l  a t redegørelsen for nogle af de forhold som gælder os alle  idag, og som gør at vi ikke kan komme længere, hele tiden bliver udgangspunkt for en fornuftigere debat og forslag t i l  ændringer der s t i l l e r  os bedre i iremtiden.
Tony.

PS: Det er såvidt jeg ved første gang at beboer selv på denne måde, samlet har kunnet gøre rede for hvordan vores vilkår er -  Bå det må v is t siges a t være på tide a t der bliver sagt nogle sandheder.

Lajla og Jeg sad forleden dag og prøvede at skrive babysitterordningens h istorie  sammen. På den måde kom vi t i l  at snakke om, hvad grunden t i l ,  at det hele stoppede kunne være. Vi tænkte, at det måske b l.a . kunne skyldes, at der ikke havde været nattepasning. Det var Jo besværligt at skulle hente ungen klokken 24.00, og som regel havde den heller ikke fået sovet og var umulig næste dag.
Vi kunne fo restille  os en ny ordning, hvor man f.eks. brugte Heimdalsgade-institutionen som center lige fra dens s ta r t. Hvad synes I om det, kære Heimdalsgade- gruppe ?
Det skulle heller ikke hænge på en enkelt person at ringe t i l  folk og minde dem om, at de skulle have vagt. Det måtte de selv finde ud af ved at kigge på listen , som skulle hænge på et centralt sted, f.eks. på kontoret e lle r i  Heimdalsgade.
Vi v ille  være meget glade, hvis der var nogle, som gad skrive om, hvorfor de holdt op med at benytte babysitterordningen ? Og vi v ille  også meget gerne have nogle forslag t i l ,  hvordan det kunne blive bedre. Helle.

Allersgade -Tfaorsgade
Den 9.1.7^ var der nøde i  Medborgerhuset angående saneringen i karreen. 
Mødet sluttede med udformning af følgende brev t i l  saneringsselskabet:

Vedr,: gane rings Planforslaget Allarsg. Dagmarag. Thoreg. Jsrrebrog.
SanoringB^lenforslagot er ¿odt fordi det tilgodeser vore ønsker ost opholdsaresaer, lo ft og lya, men betænkeligt, at der er lagt så stor vegt på at bevare de ringest udstyrede ejendomme uden saa— tidigt at konuae med forslag t i l  bestemmelser, der sikrer os mod vilkårlighed i  tilslutning t i l  saneringen. Derfor anmoder vi Dem ob at foraalcdiges ---------
-  at fcestemne modemiseringskravene for de enkelte ejendomme så investeringerne og de deraf afledte huslejer kommer i  et rimelig t forhold t i l  ejendommenes levetid, og meddele os den.
-  *at tomten i Allersgade (matr. 171 m 12) beltagges med bestemmel-8i r ,>iftr 8lkrer» <*en* udnyttelse bliver lav, og anvendt t i l  Øt offentligt formål der både giver de unge og gamle i  karreen, samt pensionisterne i  Dagmargården glæde af institutionen og dens friarealer.
-  at de parkeringspladser der er foreslået i  passagen mellem IThors- gade og Allersgade, flyttes t i l  den anden ende hvor der fortrin3- TZBa9T og dat ø-pa forslaget lover for Thorspassage,bliver helt.lukket for andet end fodgængere bliver gennem-
B«rudorer aæodor r i  Den oa at benarke, at Ti Til afleTere an plan, for hTordan Ti ønsker da kommende friarealer skal anTendes, t i l  itrnl; sentI  nåde aed Jen med henblik pi en drøftelse af de prak-anllgheder for Rt anreade genhuaningabestenoeleørnee muligheder for lejligheds bytning, og ¡fe fbrdele de kan modfere-

i "
Saneringsaelskabets bestyrelse skal tage endelig S till lug t i l  saneringsplanen på a t møde den 5c. 1.74.. Derefter sendes planen t i l  koonunen, sois skal vedtage den, og udarbejde en byplanvedtægt? der fortæller, hvad der skjil var».- pi Ae enkelte mat hi- - keløuære.Byplanvedtægten skal koaemnen c offentliggøre i 3 uger. I denne per te r  indgives anker. Der- il den vedtages i  borgerr»- pan o«r i-rbbiigoini sterilt.‘ også Jeep anke«, iøvsigt Sreagår a B b w  je ly  la*tr«n-fllaæ te ®  ~ indretning, og der er t e c

budt t i l  møde heroa 1 Medborgernuset den 13.2. kl. 19.30. Hcnrlk.
Pi voffTORBT PIHDES:.Indbydelsen t i l  mødet d.13.2. ned referat af mødet d.21.1.Det fulde brev t i l  sanerlngssel- akabet af d.13.1.

ikJ H ^ r f f i g g g n T-em  «.tforlyder »t der «ker. noget afgående bor 1 løbet af foråret.
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m o d e r n e  s l u m  Ü

Politiken bragte den 17.Jan en artike l med overskriften "Moderne slum i Hovedstaden". Den fortæ ller om en rapport son er udarbejdet hos statens konmiterede i  byplansager, udmund Hansen. Rapporten re tte r  en skarp k ritik  af den p o litik  Københavns borgerrepræsentation har ført, Det drejer sig især om det private byggeris store betonklod6er, der skaber slumagtige tilstande for de i forvejen tætbyggede dele ag Københavns kommune. Vi her i Røde Hose tænker vel Btraks på b l.a . Husted Andersens nybyggeri i Dagnarsgade "Top Houae".
Dagen efter,dpn 18.Jan,prøver Politiken a t få en kommentar t i l  rapporten fra  Borgmester A.Wass&rd, men han ønsker ikke at kommentere sagen. Men flere  medlemmer af borgerrepræsentationen s i ^ t i l  Politiken. a t der hurtig t v il blive indkaldt t i l  møde om sagen, så nu må vi vente og se hvad der kommer ud af det sagl Ann.

dispositionsplangruppen
I rosenbladet nr. o havde vi en o- versk rift t i l  dispositionsplangrup- pens indlag der lød:"Det trækker ud". Og det gør det stadig! I sidste nummer fo rta lte  vi a t udvalgsformanden havde sagt a t sagen koo op i  borgerrepræsentationen i  Januar. Men hvis vores kalender "viser rig tig "  er vi a ltså  nu i fe b ,så .. ..  Det ser ud som om sagen bliver "sylte t"  derinde. Hvorfor mon det?(5. martsV) .Dispositionsplangruppen har lovet a t give lyd fra  sig, nar der sker noget.

LINIE 7 AD MIMERSGADE. - Møde i sporvejsudvalget om en eventuel omlægning af lin ie  7' s rute.Nørrebro Avis d.24.1.: "Hvad b liver det t i l  med bus 7 ad Miraersgade?"

C£UTR.V)Hl'0e*O)CRATffcN£': ...S*lVG#.(«€hC-6KAL K?DF P16KC-. BCrLVJfc lUCnTUTiOWEfc.DEB ER. iM* (rPN-TViVl Oti *AT• PfcOAåO- Til ATvD
HACriSmA-TEN:....Vi-FRft-MORE'S' s'OE 
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FRITTERGRUPPEN TOP'HOUSE

on guldrandet investering
TOP-HCXJSE. - I et læserbrev i  0 Nørrebro Avis d .lo .1.74 får "P.V.A., Ægirsgade" svar på s it  laserbrev om, det "pæne" nybyggeri langs Dagmars- gade. (se ur. niDet er i  øvrigt påfaldende, at Fremskridtspartiets mand i  12.kreds hedder "P.V.Agesen", og det er et tilfæ lde, der ligner en tanke, at P.V.Agesen i  telefonbogen har adressen Ægirsgade 12 lRing t i l  ham og spørg om hans mening om Top-House - 4244.

Vi har sendt brev t i l  Borgerrepræsentationen^ Peter Boas,v. 3. v il fremlægge sagen i  borgerr.)  om at behandle vores projekt. Vi regner med a t de behandler sagen ca. den 14 feb.
I mellemtiden har vi sat en underskriftindsamling i  gang.Den dækker Røde Roses skole(Rådmandsgade),Hil- lerødgades skole, diverse vuggestuer, børnehaver og fritidshjem i kvarteret, og sender 6å disse t i l  Borgerrepræsentationen inden den 14 feb. Det har været e t meget s to rt arbejde, og vi håber at så mange som muligt v il stø tte  os, og møde op den 14 feb i  Borgerrepræsentationen. bagen kan overværes af alle bare man ikke råber op e lle r kaster med VS, C. ru lle r .På gensyn den 14 febi
Kærlig hilsen ¿Susanne
P.S. Vi ved ikke med sikkerhed om sagen kommer op den 14 feb, oplysninger kan fås hos fritte rg ruppen ved Su8anne,TA 1699-

PÅ KONTORET FINDES:Udklip fra Nørrebro Avis d .lo .l. 74: "Nu totalsanering i  Rådmandsgade".Udklip fra Nørrebro Avis d.31.1. 74: "Magistraten spørges ora syltet børneinstitution".vopi af brevet t i l  kommunalbestyrelsen, samt underskriftslisten. Frittergruppens projekt er også nævnt i  Politiken d. 22.1.74: "Kaan- per forgæves mod beton-slum".Søndagsbladet skulle også efter sigende have skrevet noget. Hvem har det? - vi mangler det på kontoret.

gArdrydningspjece. - Lokalrådet har sendt os nogle eksemplarer af deres gårdrydningspjece. Den er bl.a . omtalt i Nørrebro Avis og City-avisen d.24.1.:"En håndsrækning t i l  gårdrydninger" og i  Berlingske Tidende d.27.1.: "Krav om flere gårdrydninger" .Man kan undre sig over, at Lokalrådet ikke under udarbejdelsen af pjecen har fundet det nødvendigt at kontakte gårdrydningsgrupperne her i  Røde Rose. Måske v il en eller anden anmelde pjecen I næste rosenblad. Den ligger på kontorets tidsskrifts- hylde.
FESTKOMITEEN MIMER - tænker på at arrangere busudflugter.Der er I øvrigt igen ved at blive taget in itia tiv e r - fra nogle beboere i  P.D.Løvs Alle - t i l  gårdrydning i  karreen Mimersgade/P.D.Løvs Alle.
RØDE ROSE I KOSTBART MAHOGNI. - På byplankontorets model værksted er man for tiden i gang med en traanodel af Mimersgade-kvarteret. (Måske var beton et mere naturtro materiale).Nørrebro Avis d.17.1.: "Han snitter København ud i  kostbart mahogni".Hvis nogen har undret sig over, hvad det fotograferede udsnit af modellen fo res tille r, så kan jeg oplyse, at det ikke, som angivet, er Mimersgade i  midten, men Baldersgade, hvor den munder ud i  Nørrebrogade.At billedet tilmed er spejlvendt, gør det Jo heller ikke le tte re.

HI KAN MÅSKE NÅ DET ENDNU l - senest søndag den lo .2. - hvis du ikke allerede har skrevet under på brevet fra frittergruppen og forældrene ved Baldersgade-børne- haven, så skynd dig hen t i l  Else Roos, Balders Plads 6, l . tv . ( t lf . TA 735). ____

lg lh
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KVARTERETS GADENAVNE OG DERES HISTORIE (fortsat) II:
RODE ROSES GRÆNSER

Kortet nedenfor er fra Trap: Kongeriget Danmark", trykt 1879. Det viaer de første gader og den første bebyggelse på det ydre Nørrebro, der oprindelig bestod af landlige lokaliteter, benævnt "Kløveiwarken", "Raadmandsmarken", "Brudesengsmarken", "Bispeengen", "Havremarken", m.fl.

"Udenbys Klædebo Kvarter" strakte sig helt op t i l  Lyngbyvejen, og det nuværende Røde Rose kvarter udgør den sydligste del heraf (Kløvermarken) .Allerede dengang var vort kvarters grænser tydeligt markerede på kortet ved Lygtevej (nu Nørrebro- gade), Jagtvej, Tagens vej og Lee irsøen (nu godsbaneterrmnet).

KVARTERETS GADENAVNE OG DERES HISTORIE . . .
N O W C b T O g a d e  - Begrebet Nørrebro omfattede oprindelig kun selve denne gade, efter at den gamle "Nørre Landevej" blev brolagt.Dette er formentlig sket efter at anlæggelsen af Assistens Kirkegård i 176o havde skabt stor trafik også af andet end bøndervogne.Røde Rose's del af Nørrebrogade omfatter de lige numre fra l4o og opefter, og det fremgår af kortet at denne yderste del af gaden oprindelig kaldtes "Lygtevej". Jernbanen fra København t i l  Hellerup havde her overskæring med bomme og en særlig overgang for fodgængere.Banen, der havde station, hvor Nør- rebroparken nu ligger, blev definitiv t nedlagt i 193o.Hvor den nuværende Nørrebros godsbane, S-banen og Slange rupbanens endestation ligger mellem Lygten og Borgmestervangen, lå oprindelig en mose "Rør eller Leersøen", hvis afløb "Lygteåen" blev overdækket i århundredets begyndelse. Et l i l le  stykke af den ses dog stadig nede ved Nordre PasanveJ. Aen synes først at have fået s i t  navn efter Lygtekroens opførelse i slutningen af 17oo-tallet, men første stavelse, oprindelig "løgh", er et gammelt ord for sump. Kronavnet kan altså have haft mere end een tilskyndelse.Det var et yndet bedested for bønder, der skulle t i l  eller fra torvet i København, og lå, hvor Mi

mersgade nu udmunder i Nørrebrogm- de, og denne bliver t i l  Prederika- borggade. Aen bugtede sig mellem skønne haver og skar den daværende landevej ved hjælp af en bro af kampesten - oprindelig en træbro, der kaldtes "Hyltebroen". Denne idyl forsvandt et par år efter århundredeskiftet.Nørrebros Runddel er angivet allerede på kort fra 17oo-tallet. Den synes at stamme fra anlæggelsen af Jagtvejen og domineredes af en hollandsk vindmølle, "Ølunds Mølle".

er anlagt 175o fra Frederiksberg t i l  Store Vlbenshua, og resten i 1768. Den benyttedes af kongelige Jagtselskaber fra slottet på Frederiksberg. Den har ifølge kortet tid lig t været omkranset af træer.Røde Rose's del af Jagtvejen omfatter de ulige numre fra 77 t i l  147, herunder en blind sidegade med numrene lo9 A-H, hvor andelsboligforeningen "Solagergården" nu ligger. Sidegaden ses allerede på kortet fra 1879 og har senere været krydset af Uffesgades forlængelse.

Lygtekroen på Nørrebrogade i 19&4, beliggende omtrent hvor to år senere Slange- rupbanens station opførtes. I for-? runden Lygteåen. efter samtidigt fotografi).

li

KVARTERETS GADENAVNE OG DERES HISTORIE

Hestesporvognen passerer fabrikken Titan på Tagensvej, som endnu er en landlig idyl mellem levende hegn. Røde Rose ligger t i l  venstre med Ægirsgades udmunding.(efter foto ca.1890)
Tagensvejfer opkaldt efter ejendommen Tagenshus, der lå  ved vejens nordside umiddelbart før Rådmandsgade. Det var opført 1631 som bolig for vangemanden, der havde opsyn med Borgmestervangen og Rådmandsmarken, jorder på Nørrebro, hvis overskud gik t i l  supplement af borgmestres og rådmands løn.Huset skal have fået navn efter en aønere vartgemand, Tage Nielsen, der døde i 171o. På hjørnet ved Jagtvej lå "Tagens Mølle".Vejen blev først ført igennem t i l  Predensgade i  1899, fordi der var opstået en strid  mellem kommunen og militæret om brugsretten t i l  fælleden. En sporvejslinie var dog allerede 1887 etableret ud t i l  Tagensvej, men den gik over åbent land uden gadeanlæg mellem Blegdamsvej og Jagtvej. Det var fabrikant Sophus Hauberg, en af s t if te r ne af den fabrik, der siden blev t i l  Titan A/S (nord for Vølunds-

gade), som havde bekostet nyopførelsen af Fredensbro for at få en hestesporvogn ud t i l  fabrikken af hensyn t i l  sine mange arbejdere inde fra byen.Efter at hestesporvognene var blevet afløst af motoriserede sporvogne, blev remiserne på Tagensvej nr. 97 (mellem Heimdalsgade og Hamle tsgade) i  1918 solgt og indrette t som maskinværksted. Bygningerne fremtræder idag væsentligt 1 den samme skikkelse som ved fuldførelsen i  1888-89.Røde Roses del af Tagensvej udgøres af de ulige numre fra 37 t i l  135, herunder en blind sidegade, nr. 83 A-P (mellem Baldersgade og Heimdalsgade), som på ældre kort ses ført igennem t i l  Nannasgade.
_______ Sj.

Kilder:Zinglersen, Københavnske gadenavne. Erik Hansen, Linie lo.
(fortsættes i  de følgende rosenblade)
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B kabenfciva ■ . lele I.«: (01) mg (83) 11 465 »Mtflr*: 1681

Fru G. Tofteberg,Gormsgade 8, 3. sal, lejl. nr. 44, 2200 København N.
Administrationscenter (or:FIX LINNEDUDLEJNING tt, KØBENHAVN FIX LINNEDUDLEJNING ODENSE tt PATEX tt, KØBENHAVN DUST TEX tt. KØBENHAVN
Den 11. maj 1971

I fortsættelse.af de samtaler, som er ført om evt. indretning af en vuggestue i industribygningen Jagtvej 95, beklager jeg at måtte meddele Dem følgende udvikling i sagen:1) Den virksomhed, som p.t. lejer en stor del af den omtalte bygning, har søgt om at blive boende i de kommende 5 år, idet deres planer om flytning af virksomheden er blevet ændret. Man har behov for den del af bygningen som vender ud mod gården (ved læsserampe).
2) Vor arkitekt har set på vuggestueplanerne og gør opmærksom på, at det meget nemt kan blive en særdeles kostbar ombygning, og han har ikke lagt skjul på, at han ikke vil anbefale en sådan.
3) Vort selskabs bestyrelse har på et mode d. 10. ds. udtalt, at man forventer den ledige del af vore lokaler kun bliver udlejet til formål, der relativt hurtigt kan opsiges, dersom vi selv får behov for lokalerne. Dersomdette ikke kan gennemføres, vil man fra bestyrelsens side foretrække, atlokalerne står tonme indtil behovet opstår, for ikke at være fastlåst aflange lejemål.
På baggrund af ovennævnte forhold vil De sikkert kunne forstå, at planerne om etablering af en vuggestue her på adressen ikke kan gennemføres, og jeg beklager dersom vore samtaler har givet Dem forhåbninger, som ikke kan opfyldes.
Jeg håber, at De er i stand til at finde en løsning, som bliver endnu bedre end det planlagte og ønsker Dem held oc lykke fremover.

venlig hilsen A/Si m0. Laursen

r »ft . jaaftnll 87-88 . 2100 kiheotaarn ■ Mm: [01] mg [8» 11 468 »Mtøre:

Fru G. Toftberg, Gormsgade 8, 3. sal, 2200 København N.
Adlrnilnls.trationscenter for:FIX LINNEDUDLEJNING tt. KØBENHAVN FIX UNNEOUOLEJNING ODENSE tt PATEX tt. KØBENHAVN DUST-TEX tt, KØBENHAVN

Den 14. juni 1971

Som svar på Deres skrivelse af 25. maj 1971 vedr. resultatet af de samtaler, som en forældregruppe har ført med direktør 0. Laursen, om evt. etablering af en vuggestue i selskabets ejendom Jagtvej 95, skal jeg på bestyrelsens vegne meddele Dem, at man ikke finder mulighed for at gennemføre det påtænkte projekt, bl.a. som følge af de årsager, som er anført i brev af11. maj d.å. fra selskabets direktør.
Med venlig hilsen Fix Cepter A/£
0. Engholm Advokat

Foraldregruppen v/O. Tofteberg,Ooraagade 8, 3 .sal le jl .n r . 44,22oo København N. den 25. aaj 1971.

Til Bestyrelsen for Fix Center A/S, Jagtvej 87-99,22oo København N.

Vi har aed bexlagelae modtaget Derea brev af 11.da., uom vi kun kan opfatte bob en uventet og énaidig afbrydelse af de igennem 3 måneder førte forhandlinger vedrørende indretning af vuggeatue i en del uf Derea lokaler Jagtvej nr. 95.
Med henayn t i l  de opatillede punkter kun vi bomærke følgende:
ad 1) D. 13.ds. har vi gennem telefonsamtale med d ir. Hetz erfaret, at fa. Metz som h id til agter at fly tte  d. 1.6. d.A.
ad 2) Prisproblemet er udelukkende en sag mellem forældregruppen(institutionsbestyrelsen) og kommunen og behøber derfor ikke være et problem for Fix.Iøvri, t v il vi bemærke, at vi ved forelæggelse af pi -.norne hos Stadslagen og i Arbejdstilsynet samt 1 Mag. 3. nfd. kunhar fåot positive reaktioner.
ad 3) Gennem de h id til førte forhundlinger har spørgsmålet om le je målets længde kun været berørt på den måde, ut kommunen nor-, □alt foretrækker lejoraål på lo-15 tor, men dette spørgsmål knn naturligvis også optoges t i l  nærmere forhandlinger.Herudover v il vi ikke undlade at gøre opmærksom på, ut en beslutning, som den i pkt. 3 nævnte, fjerner muligheden for opnåelsen af det resu ltat, som vi aetøe var ført pA et rea listisk  grundlag gennem 3 måneder.
Idet vi hAber, at ovenstAende kommentarer giver Dem mulighed for at tHge foreløbig s tillin g  t i l  de af d ir. Laursen rejete problemer, ønsker vi at meddele Dem, at vi meget gerne v il deltage i yderligeremundtlige forhandlinger.
Den pludselige vending sugen har taget, er for os temmelig katnetro- fa l, idet det arbejde, som vi havde h&bet v ille  give oe og vure børn nogle af de muligheder, kvarteret er sA fa ttig t pA, nu ser ud t i l  at blive skudt ud i en uvie fremtid.
For at redegøre yderligere for sagens udvikling vedlægger vi en oversig t.
Idet vi henholder oe t i l  telefonsamtale d.d. aed vekselerer O. Maurlt- zen, hAber vi p& svnr inden dennes afrejse. 

Mod venlig hilsen

?& forældregruppens vegneO. Tofteberg.

2a

Bilag t i l  SKrivelee t i l  25/5/71
Bestyrelsen for Fix Center A/S

VI er en gruppe pA 17 forældre der aiden januar har forsøgt at få eprettet en vuggestue selv - grundet den store mangel på sådanne pladser, å lle  er bosiddende på Nørrebro, og var som sådan glade da det tilsyneladende lykkedes for os at få fat 1 nogle lokaler 1 ejendommen Jagtvej 95-99, ejet af Fix.
Forhandlingerne indledtes d.10-2 d.å. aed et møde hos d ir. O. Laursen, hvor han erklærede sig velv illig  overfor tanken om at indrette en vuggestue i omtalte lokaler. I konsekvens heraf opgav vi andre muligheder, og påbegyndte udarbejdelsen af et forslag, på grundlag af nogle af d ir. Lauruen udleverede tegninger.Vi påbegyndte forhandlingerne med myndighederne, og aflagde efter anmodning referat af diaae t i l  d ir. Lauruen.
Det eneste forbehold vi or blevet mødt med var at det måtte være bestyrelsen der skulle tage s tillin g  t i l  om den v ille  financiers en vuggestue, da det måttes siges at vare en for Fix unormal investering. Dette efter at vi havde fremsat det soa ønske, idet dot er aådan, at huslejen dækkes 100* af s ta t og kommune, der således kommer t i l  at dække en indretning der er betalt af ejeren. Medens det er sådan at hvis vi le je r lokalerne rå, og aelv bekoster ombygningen skal v^ udrede 30* af udgiften, og det uden at få den dækket af etat og kommune aenere.Dette financiering8problem ansås dog ikke for at være større end at man fortsatte drøftelserne.
Efter at myndighedernes s tillin g  var blevet drøftet, blev det a fta lt med d ir. Laursen at virksomhedens urkitekt skulle give et prisoverslag, da dette var en forudsætning for myndgghedernee videre behandling a f sagen.
Iatedet modtog vi så det tidligere nævnte brev.

Forældregruppen

3 2b
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F o ra l dr« gruppen ▼/Lilian Toiteberg Oornagade 8 I II  lejlighed nr. 4422oo København N.

den 29. Ju li 1971

Bestyrelsen lor Pix Center A/S Jagtvej 87-99 22oo København N.

Idet vi henviser t i l  Deres brev s: 14-6-1971» gør vi opmarkøom på, a t vore spørgsmål Ikke er blevet besvaret, og a t De derudover antyder årsager vi Ikke er g jort bekendt med.
Det må herelter stå k la r t, a t iirmaet Fix Center A/S, i  k ra lt af dets bestyrelse og administrerende direktør, Ikke er 1 atand t i l  a t etablere et entydigt iorhandlingsgrundlag over for tredjemand.Den naturlige følge al dette, har og v il vare, at tilsagn, i vores t ilfa ld e  mundligt, v il kunne brydes.
Idet vi iorbeholder oo vor re t .

ADVOKAT B THORBERG Gyid«nio»„g,d. 19(Bjrggecenirurm Hul)
Telefon ,01» 12 12 26

Daginstitutionen ROde Rose 3 ved børnehavens bestyrelse c/o hr. Jens Brøgger Jensen Vølundsgade 1
2200 N 19. februar 1974 

Vedr. Røde Rose, Tagensvej Centret
Idet jeg henviser ti l  tidligere korrespondance i ovennævnte sag, beder jeg Dan venligst meddele, hvor langt De er nået oed hensyn til myndighedernes godkendelse af børnehaven.
Hvis der ikke bliver givet svar inden 8 dage fra dato, må De regne med, at ejendonmen bliver indrettet scm oprindelig planlagt med lejligheder, og det vil derefter ikke være muligt at imødekomme Deres ønske cm at leje lokaler til børnehaven.
Venlig hilsen

4 5

Røde Rose/Integreret in stitu tio n  Rode Rase 34 Ile imåals gade 
v/Lisa Brøgger, Vølundsgade 1, 4. th , 2200 N. t l f .  /JG 51)0

Bente Mørch Lassen,Direktoratet for borne- og ungdomsforsorgen,Hjolsgaa. 13, ^  3. *9?y

Vedr. -ndrctnlnr af integreret in stitu tio n  i  Ilei^lalsgadp
'/- I henhold t i l  afta le  den 6,3* 1974- fremsendor vi herned, udkast ’/•/ t i l  å rlig t driftsbudget, skitse t i l  legoplad3, kopi af huelojo-

kopi.en°£f^liuoS83SÍontralctcn or der folgonde ro ttc lse r:
t  2............. og logopladoa 4. å rlig  le je  af legepladsá 9. ivrige vedligeholdelse påhviler udlejoron, herunder ogsådon t i l  institu tionon horondo vodligoholdclsc af logcpl ds_n incl. k la tres ta tiv .
Vi afta lte  med bygherren, at institu tionen er færdig 1.7.7- og logepladsen forventes fardig ca. l . r . 75, herefter regner vi ..¡cd at ansatte 1 pædagog pr. 1.6.74- og 3y pædagog, 3 æedli jælporo,1 økonoma, 1 forretningsforer og 1 rengøringshjalp pr. 1.7.74-.
Dl.a. under hensyntagon t i l  legepladsens åbning tager vi born langsomt ind så vi pr. 31.3.79 skulle vare fuld t belagt med 30 born. Det skal h e r ti l  bemærkes, a t bygherren har indv illiget i  a t kore med nedsat husleje t i l  legepladsen er færdiggjort.
På grundlag af ovenstående beder vi som a f ta l t  oo sk rif t l ig  bekræfcigclse på, a t lejemålet kan s tarte  pr. 1.7.74-.
Da bygherren ikke v i l  foretage sig yderligere for denne bokroftigclso foreligger, beder vi om denne inden J dage (som a f ta lt  på modot den 6,3.74-)

Med venlig hilsen 
P-C.v.

Vibeke Ilalskov

ADVOKAT B. THORBERG ,Vygge!*nu!m i'hJ*)
Telefon (01) 1212 26’Kontortid 10-16 (Iredig lukket)Postgiro 912 35

Daginstitutionen Røde Rose 3 ved børnehavens bestyrelse c/o hr. Jens Brøgger Jensen Vølundsgade 12200 N 2o. marts 1974 

Vedr. Røde Rose - Tagensvej Centret
Idet jeg henviser t il  vore forhandlinger om indretning af børnehave i ovennævnte ejendem, og hvor jeg senest har gjort gældende, at det for min klient var nødvendigt, at der blev fremskaffet et klart og bindende tilsagn fra kommunen om godkendelse af børnehaven og tilskud ti l  driften, mener jeg for den gode ordens skyld at konstatere, at der ikke foreligger noget tilsagn fra keemunen.
Min klient kan ikke vente længere med at færdiggøre ejendommen, og min klient har derfor opgivet planen cm at leje ud ti l  børnehaven, hvilket min klient beklager, især da der tidligere har været et udmærket samarbejde om børnehaven på Jagtvej.
Venlig hilsen

. ^ v

6 7
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Social- og sundhedsforvaltningen i Kobenhavn, direktoratet for børne-og ungdomsinstitutionerne
Njalsgade 13. 2300 København S Telefon Asta 7201* lokal nr. 4o9 Den 22/3 1974J.nr. B.P. 632

Daginstitutionen Rede Rose 3 
v/bestyrelsesformanden fru Lisa Bregger 
Velundsgade 1, IV th.
22oo N.

Ved skrivelse af 6. februar 1974 har nærværende direktorat godkendt 
skitseprojekt t i l  indretning af en integreret institution t i l  38 
bern i ejendommen Heimdalsgade 42, København N.
Det er oplyst, at institutionen vil være klar t i l  ibrugtagen pr.
1. ju li 1974, hvorfor der fra dette tidspunkt vil blive ydet kom
munal støtte t i l  driften, herunder huslejen, i medfør af lov om 
børne- og ungdomsforsorg.
Det forventes at staten v il yde tilskud t i l  driften fra samme tids
punkt .

P. d. v.

kontorche-f

8
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Nørrebro, 3. aug. 1971.

Hr. forretningsfører Erling Sørensen, Arbejderbo A.m.b.A.,Bytorvet 25,2o2o Albertslund.

Vedr. byggegrunden Dagmarsgade nr. 18,

Vi er efi kreds af forældre boende i området Nørrebrogade - Tagensvej /  Jagtvej - Hareskovbanen. Vi har alle børn i vuggestue-, børnehave- og fritidshjemsalderen, og har søgt sammen for at forsøge at afhjælp* den katastrofale mangel på ovennævnte institutioner i  dette område.
Byggegrunden Dagmarsgade 18 har vi længe anset for ideel t i l  opførelse af een eller flere børneinstitutioner, og da vi mener at have forstået, at Deres boligselskab ser med velvilje på denne idé, anmoder vi Dem hermed om at forelægge denne sag for Arbejderbo's bestyrelse, således at vi snarest kan indlede forhandlinger med selskabet om opførelse af disse institutioner.

P. k. v.

Tove Tindall
Mimersgade 114, 5. tv. 22oo Kbh. N.

1

Røde Rose / Thoragade 7 over gården / 2200 N / £g 11 400 
Bestyrelse« for Legeplads & Fritidshjemsgruppe nr. 1

Københavns komnune,Magistratens 3. afdeling,DIREKTORATET FOR BØRNE- i UNGDOMSINSTITUTIONER,Njalsgade 13,2300 S.
Nørrebro d. 5/10/71-.
Ang. Anmodning om tilladelse ti l  etablering af selvejende Børne- & Ungdomsinsti
tution på tomten af matr.nr. 5744 Udenbys Klædebo kvarter, Dagmarsgade 18, 2200 N. 
Vi har søgt kontakt êd ejeren af ovennævnte parcel i henved 3/4 år, med det 
formål at søge gennemført et institutionsbyggeri herpå. Det er først lykkedes 
for os nu, efter at han, Tømrer- S Snedkerforbundet gennem sin forretningsfører 
Arbejderbo, har tilbudt Københavns komnune at overtage den med frist ti l  31/12/71. 
Han mener sig forpligtet af sit tilbud ti l  kommunen, hvorfor han ikke ser sig 
i stand til at forhandle med os, før han er gjort bekendt med kommunens afgørel-
Heri ligger, at vi mener grunden er velegnet ti l  institutionsbyggeri p.g.a. dens 
placering i kvarteret, og dette, at vi er interesserede i at få etableret insti
tutionen hurtigst muligt, p.g.a. kvarterets beskedne institutionsdækning - og 
den tid der allerede er medgået, for at nå så vidt som hertil.
På denne baggrund henvendte vi os ti l  kommunens Ejendomskontor, magistratens 1. 
afdeling, hvor vi fik kontakt med hr, sekr, Lind. Han berigtigede at man har sa
gen ti l  behandling, og oplyste -1) at grunden indgår i magelægsforhandlinger med no
get nabojord, muligvis Bardings tidligere ejendom, matr.nr. 1051 Udenbys Klædebo 
kvarter, samt 2) at Ejendomskontoret ikke så sig i stand ti l  at forhandle med os 
om sagen, fordi den afventede 3. og 4. magistratsafdelingers afgørelse og indstilling.
Med henvisning hertil søgte vi yderligere oplysning om kommunens indstilling i 
Generalplankontoret, magistratens 4. afdeling. Her fik vi at vide, at grunden er 
tænkt udlagt ti l  insitutionsbyggeri, og indgår som sådan i en kommende offentlig 
plan, der imidlertid bl.a. afventer et udspil fra Direktoratet for Børne- og 
Ungdomsinstitutioner, magistratens 3. afdeling, hvem vi henvistes til, hvis vi ønskede at komme videre med sagen.
Derfor henvender vi os t il  Dem, med anmodning om at indstille ti l  Generalplan- 
kontoret, magistratens 4. afdeling, og Ejendomskontoret, magistratens 1. afde
ling, at vi, som bestyrelse og repræsentanter for en del af beboerne i kvarteret 
Røde Rose, får overladt enten købs- eller brugsretten til ovennævnte grund, mod 
at vi forpligter os ti l  at etablere en selvejende institution der, efter loven

2

Børne-,l Ungdomsforsorg, samt t i l  at gennemføre den hurtigt, f.eks. med det for
øje, at åbne institutionen for kvarterets børn og unge i første halvdel af året
1972.
Anmodningen finder sin begrundelse i følgende forhold:
a) vi kan etablere institutionen nu: vi og mange andre af kvarterets beboere, er

så in«eresserede i at forbedre dette og dets institutionsudbud, at vi har or
ganiseret os, så vi kan magte at gennemføre denne opgave nu, hvis koonuntn
vil overlade os retten ti l  at købe og/eller benytte grunden.

b) kommunen kan give os tilladelsen: Ejendomskontoret har forkøbsretten t il  par
cellen, Generalplankontoret har tænkt den udlagt t il  Børne- ft Ungdomsinstitu- 
tioner, Direktoratet for Børne- & Ungdomsinstitutioner må derfor vare inter
esseret i en institutionsetablering her, samt i at den bliver etableret hur
tigt, når Direktoratet samnenli"ner institutionsudbuddet med befolkningsgrund
laget .

c) vi kan gøre det godt og hurtigt: Får vi mulighed for at etablere institutionen, 
bliver den så god som kommunen kan lave den. Derfor garanterer vor interesse 
og lovgivningen, samt Socialstyrelsens og Direktoratets indseende. Hertil skal 
så muligvis lægges, at institutionen måske bliver mere integreret indslag i 
det lokale miljø, når kvarterets beboere står bag den praktiske etablering,
i samarbejde med nogle af de pædagoger som skal arbejde der.
Herudover kan vi garantere at institutionen vil blive etableret hurtigt, hvis 
kommunen giver os muligheden for at stablere den. Dette skal forstås sådan, 
at vi råder over arbejdsressourcer og økonomiske muligheder for at gennemføre 
den hurtigt. Vi betvivler ikke, at Direktoratet kan gøre det lige så hurtigt 
uden vores hjælp, men frygter alligevel at institutionen i givet fald vil blive 
etableret senere, på grund af det arbejdspres som Direktoratet er udsat for, 
og de mange hensyn Direktoratet må tage, når det skal planlægge og prioritere 
sine investeringer, med midler der ikke står i noget rimeligt forhold t il  in
vesteringsbehovet .

d) det er i kommunens interesse at give os tilladelsen: Den vil i givet fald bli
ve både god og etableret hurtigt, ti l  dels af andre end Direktoratet for Børne- 
& Ungdomsinstitutioners embedsmand og t il  dels for andre likvide midler end 
kommunens. Herved gives der Direktoratet og dermed kommunen mulighed for at 
gennemføre en anden institutionsetablering. Direktoratet vil derfor ikke kun 
tjene os og de øvrige beboere i Røde Rose ved at formidle tilladelsen, men og
så sine egne - kommunens og dens øvrige beboeres - interesser.

Idet vi sender Dem de venligste hilsner, anbefaler vi os og vor anmodning, sam
tidig med, at vi beder Direktoratet behandle sagen hurtigst muligt.
For bestyrelsen:

3a 3b
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4a

Rådhuoet, den 26.februar 1973.
FO&MANDIN

Kære Lundberg.
Ved et besøg forleden i  forbundsbygningen for murerne, 

tømrerne og snedkerne blev jeg præsenteret for et byplanmæs- 
sigt problem vedrørende en tilkørselsvej t i l  karreen, hvor 
forbundene har bygget en facadebygning ud imod Mimersgade.

Forbundene har forkøbsret t i l  et grundstykke i  re t
ning mod Hidmandsgade, og det i udvalget liggende forslag om 
byplanvedtægt for karreen indeholder en bestemmelse om, at 
indkcrselsadgangen t i l  karreen skal ske igennem dette grund- stykke.

Forbundene er meget pikerede over dette forslag, idet • 
de foler, at de er blevet dårligt behandl et af kommunen, fordi 
man med store udgifter har gjort qJLt for at skabe en så smuk 
bebyggelse som mulig og derefter bliver præsenteret for en gene 
ved en eventuel tilbygning, hvor en indkørsel lige så godt 
kunne ske fra grundstykket på hjørnet af Iuimersgade og Rådmands- 
gade, on ejendom, der formentligt skal saneres, og som lige så 
formentligt ejes af Københavns kommune selv.

Forbundenes arkitekt, Ole Buhi, har tegnet vedlagte for
slag t i l  en drejning af vejen, og da den, selv om den bliver 
lagt på det kommunale grundareal, alligevel v il vare ca. IS m 
fra gadehjørnet, synes jog, det v il være naturligt, at kommunen 

^påtager sig denne ulempe ved s it  kommende institutionsbyggori 
i stedet for at pålagrce forbundene den.

Jeg beder dig venligst se nærmere på det ,af arkitekt 
Ole Buhi udarbejdede forslag t i l  drejning af vejen, og jeg v il 
gerne tilfø je , at det jo drejer sig om en vejdifferentiering, 
der foret gør betingelsen realistisk  om lo-2o å r.

Vil du være så venlig at forelægge,dette problem for udvalget?

Til formanden for 
byplan- og trafikudvalget.

Hed. vealjg hilsen2  trø'zCA*,.
\i¿eidekámp f

heder har vist en reserveret holdning over for kommunens bestræbelser for at oprette daginstitutioner.Udvalget har udbedt sig oplysning om. hvorledes tallene for overflytning af barn fra udflytterbørnehaver til stationere børnehaver ser ud.Magistraten var imidlertid ikke i stand til at give tal for de nævnte overflytninger. Derimod kunne magistraten oplyse, at man ikke hidtil har .æret præsenteret for ønsker fra forældre om flytning af deres børn fra en udflytterbørnehave til en stationær børnehave.I de få tilfælde, hvor en flytning alligevel er forekommet, har der været tale om helt specielle årsager. Som eksempel herpå kan nævnes, at en moder i forbindelse med nedsættelse af arbejdstiden har fået mulighed for at hente sit barn så tidligt om eftermiddagen, at udflytterbørnehaven på det tidspunkt endnu ikke var vendt tilbage til byen.Medens overflytninger fra udflytterbørnehaver til stationære børnehaver således er sjældne, er anmodninger om flytninger den modsatte vej ikke ualmindelige.Det er bl. a. på denne baggrund magistratens opfattelse, at udflytterbørnehaven i forældrekredse opfattes som en populær institutionsform.Magistraten har endvidere fremhævet, at igangværende forsøg med integrerede institutioner, hvor eksisterende skranker mellem forskellige aldersgrupper nedbrydes, giver mulighed for tilvejebringelse af mere åbne institutioner, hvorved eksisterende tilbud om institutionspladser kan udnyttes på en mere fri og smidig måde end hidtil.Udvalget har interesseret sig meget for de erfaringer, som er indhøstet i de integrerede institutioner.Udvalget har bl. a. forespurgt, hvorledes en integration påvirker det pædagogiske arbejde i en institution, f. eks. vedrørende problembørn, og hvorledes persona- lestabiliteten påvirkes. Endvidere har udvalget udbedt sig tal til belysning af til- og afgang af børn i sådanne institutioner.Magistraten har i denne sammenhæng gjort opmærksom på, at kun ganske få af Københavns kommunes institutioner endnu er integrerede, og for disse integrerede institutioner gælder, at deres bygningsmæssige struktur ikke imødekommer principperne i den integrerede institutions pædagogik.Således forefindes ikke den opdeling i primærgrupper med tilhørende aflastningsrum og alternativ-area- ler, som integrationen for så vidt forudsætter.Det reelle er derfor, at der i de pågældende institutioner er foretaget ændringer i den pædagogiske hverdag på trods af større eller mindre - i denne henseende - bygningsmæssige mangler, der må berag- tes som en konstant hæmmende faktor.Den integrerede institutionsform er så ny, at det efter magistratens opfattelse endnu er for tidligt at foretage en dyberegående pædagogisk vurdering af den.

men det blev dog anført, at den integrerede institution efter magistratens mening principielt giver pædagogerne større muligheder for en effektiv indsats over for eventuelle problembørn.Med hensyn til spørgsmålet om. hvorledes personalestabiliteten påvirkes af integrationen, gar magistratens hidtidige erfaringer ud pa. at integrationen ikke påvirker personalestabiliteten.Magistraten var ikke i stand til at give tal for til- og afgang af børn i disse institutioner, men kunne dog helt klart sige. at afgang af børn fra integrerede institutioner ikke finder sted i hverken slorre eller mindre omfang end ved traditionelle institutioner. 1 begge tilfælde sker det kun. når behovet for inslitulionsplad-
ophoi ellei

i piar jekter dei
mg eller

hvilke der bør eller må stilles i bero. Udvalget har i denne forbindelse forespurgt, af hvilken arsag visse planlagte institutioner må opgives.Magistraten har hertil udtalt, at proceduren i forbindelse med behandling af bygesager vedrørende
hvilket bl. a. skyldes, al de udarbejdede projekter efter de hidtil gældende regler skal underkastes en omfattende behandling hos såvel de statslige som de kommunale myndigheder. På dette punkt er der dog nu som tidligere anført i den seneste tid sket cn forenkling vd boligministeriets cirkulære nr. 17 af 17. februar 1971 om offentlig støtte til byggeri for sociale og kulturelle institutioner. Også finansieringsforholdene øver indflydelse på sagsbehandlingen, idet eksempelvis sutsstøtte ved finansieringen af børne- og ungdomshjem - herunder børne- og ungdomspensioner skal medUges på særlige driftskvoter inden for de arlige finnslovforslag. Som følge heraf kan projekter pa det tidspunkt, hvor opførelsen af institutionen skal påbegyndes, være udformet på en mindre moderne eller hensigtsmæssig måde. Kravene til rammerne for den socialpædagogiske virksomhed på børne- og ungdomsinstitutioner ændres i disse år, og det kan derfor forekomme urigtigt at realisere et projekt, som i sin udformning er utidssvarende. Dette gælder naturligvis særligt, såfremt man i stedet har mulighed for hurtigt at realisere et andet og nyere projekt med en moderne udformning. IbrugUgelsen af nye og utraditionelle byggemetoder på baggrund af sUndardpro- jekter har muliggjort en hurtigere sagsbehandling og kortere byggeperiode end tidligere.Magistraten har dernæst gjort opmærksom på, at det også er forekommet, at kravene til det enkelte projekt, der fremsættes af de godkendende myndigheder, er af en sådan karakter, at det eksempelvis ud fra en økonomisk vurdering må forekomme rimeligt at afstå fra en realisering af projektet. Som et eksempel

4b

O V E R S L A G  OVER ETABLERINGSOMKOSTNINGER
Vedr. børneinstitution 1 Rfde Roae på Matr. nr. 1031 UK

Kloak (anslået) kr. 30.000
Vandstik 3.000
El-stik 5.000
ia lt kr. 38.000

1.0 Bygning
Fundament. Randfundament t i l  frostfri dybde og mellemun- derstytninger t i l  60 cm. kr. 85.000
PaviIlion (jvf. tilbud fra Dansk Pavillionbyggeri a/s) kr. 1.120.000
Tillæg for værksted 28.000
El-tavle 10.000
ia lt kr. 1.243.000 kr. 1.243.000

2.0 Friarealer
Etablering af legeplads:JordarbejdeBefæstningBeplantningLegeredskaberUdenomsrum

Samlet overslag excl. moms kr. 1.431.000

Opmærksomheden henledes på et s.mtllge priser under punkt.r. 0.0 og
1.0 stammer fra vedlagte tilbud fra Dansk Favllllonbyggeri eller 
fremkommer i samråd med dette flrM og efter aftale.

5 6 a
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M*iltoltov*j 13 2000 GkMUmp

«•rotados ~ » r 79-73 “•■«►23.5.73
Yedr.; Tilbud på int«gr>r«t b-crne institut Ion. Rads Rose. ca.fi60 m2.
Idet vi takker for Derea venlige hebvendelee, har vi herved forneJe- leetDL at frenaende tilbud på onnnarnt« bygning, udfert i  henhold t i l  Dåre« tegning nr.o.o2 og vor beskrivelse, f r i t  leveret og opstillet på Derea grund i  Storkebenhavn t i l  an overslagspris af.
Overslagspris for bygningen excl. none kr, 1.12o.ooo.-
Fun dement udfert son punktfundament af 15/®o betonrer ifyldt beton og fort t i l  frostfri dybde t i l  em overslagspris af.
Overslagspris for fundament axcl. aona kr. 4t.ooo.-
Ovar slagspr i s ia lt exol. aomia
Vort tilbud indeholder følgendes
Bygningen leveres klar t i l  ibrugtagning mod el-lys og el-varme, termostatstyrede el-ovn«, armaturer type PH %/3-l?o94 dog er depoter, to ile tter og baderum forsynet ned kuppe Hamper,Sanitet i omfang so« vist på tegningen samt kekkeninventar.Bygningen fmrdigmalea ud—og indvendig aamt gulvene belægges med nåle- f i l t  type KTylfloor Contract samt vinyl på to ile tte r .'
Vort tilbud indeholder ikke 3
kloak aamt fremforing af el-og vends tik. Endvidere er terrenarbe Jde, flise-og gartner-arbejde, inventar, legeplads og el-hovedtavle ligeledes emel.
Garanti t
Der ydes 1 års garanti på hlndvmrksarbejdst samt lo års garanti på tag liuÉin II mg s i li.

-fortamttar-

.11. tilbud ar triml-.-o. ns iMimiiip «r MM«. ImMrlMt andan «rttm, «Mt.

side 2 af 2

Tilbud på intsgrsrst bornsinstitution, Rnde Rose, fortsat.

Forbshold:
Der tages forbshold for særlige vanskelige Jord og terrrm forhold ved fUndamentsarbeJdo.
Levering:
Ce. 6 uger fra fast ordre og byggetilladelse, opforelaoatid co. 6o arbejdsdage.
Betaling:
I byggerater.
Vi håber vort tilbud må have Deros interesse, 07 ved eventuel ordre, vil vi bestræbe os på, nt udforo arbejdet t i l  Deres fulde tilfredshed.

Bileg 1 Dlv. brochure
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Bed« Bø«* /  bestyrelsen for Isgeplsds- & ffritiåshjemagruppe nr. 1 20.6.73
BESERITELSE AF 1E fIBlSXB FORHOLD I »ØDE BOSE., HER ER AF VÆSENTLIG BETYDNING POR OP? ÆEHTBETIMi EISERNE POR KVARTERETS BERN & UNGE, SAMT AP̂VÆSENTLIG BETYDNING POR VTOIERHGEi AP BEHOVET' TO DEN INTEGREREDE IH3TITUTT0F PÅ MATR. NR. 1051 t®, VED BlintANDSGADE.

Kvarteret bebos af ca* 14,200 mennesker og er oa. \  km2 stort. 'Godt 11.600 er voksne mederne knapt 2# 50© er under 18. år,lj.eiMn«ma,a Tadfoldeleeammllgheder er begramsede. Kvarterets beboere fordeler elg på ea 7. 5OC1 husstande, hvoraf mere end halvdelen bor i lejligheder ned 2 vareleer eller mindre, De nyere lejligheder, der enten er under opførelse eller"projekte- rimg er Ikke større.™i«yndairs udfoIdelaepiralIgfaeder begr-snesr elg t i l  gårdene, gaderne og nedan- mmmEm̂ wraflho i s T 500- garde angår, er foraldrene i fsrd ped at forberede rydning 1 3 af de oa 45 karreer som gårdene fordeler sig på. Det vil give disse karreers beboere opholdsåres! t i l  sig og åe mindste, der herigennem får en narrlegeplads, men hverken åe stsrre bsme eller unges behov for mere pladskrævende udfoldelse Vjiini Imødekommes lind«n for disse rammer. lår disse rydninger er gennemfart, er det kun de resterende karreer der må betegne® som uegnede t i l  udendørs ophold.Oden for karreerne er de fleste gaders fortove optaget af biler, hvorfor ber- nene heller ikke der kan elge® at have nogen rimelig mulighed for udfoldelse.
Af offentlige legenl.ed.eer findes der 1. Hen er sikkert tiltsakt de stsrre bern og kvart er ea legepladsens funktion, men fungerer kun som hjemmelegeplade for de nmr- meetboen.de, bl.a. på grund af sit udstyr, samt som formlddagslegeplads for 3 børnehaver uden udendørs legeplads..Et grant område findes ikke. luligheden for at komne t i l  et, foreligger kun for de støfcre barn, da man akal langt og passere flere etmrkt trafikerede gader for at komme derhen t'Niørrebroparken, Hane Tavsens Park og *»1 ledparken).
De tr»A jm nmiwllft udfoldelseBamligfaeder kan således kun beskrives som pierst be- graneede.Sved fremtiden angår, vurderer kommunen.® generalplankuntar åst sådan i Dlspo- eltlanoplanforslaget for HagmarBgadeområdet, een del af Røde Rose, a£ der vil komme en betydelig tilgang af unge med bern t i l  kvarteret, 1 forbindelse med den igangværende hueetBindshalvering, jit der vil blive opført adskillige hundrede små lejligheder i den kommende tid, at nan ikke derfor anser det for nødvendigt at ud- lagge legeplads- og bsme insti tut ionsare&ler i  forbindelse med 1. etapeplanen,■en derimod for nødvendigt et understrege, jit. behovet for dem både er der og vil blive forøget.
Hvad åe ffunulererj.de forhold angår, defcnlmg p.t. følgende: er kvarterets (roderne 149-157) institution»*

Vuggestuer 0-3 år Børnehaver 5-7 år Pritidahj. & -kl 7-14 år Ungdomski. 14-10 år
Institutlønspladser 105 221 69 + 100 150
Kvarteret® børn- L unge 612 623 &50 509
Institutlonsdskning ittf> 20# 39̂
Korne unen® nuv. normer 5*; 75Ü 33SÄ ?
Huvsxen.de behov ■*■201 +246 +114 ?

/2

Med de projekterede institutioner indregnet, vil kvarterets fremtidig behov for institutioner ae således udi
Vuggestuer 0-3 år Børnehaver 3-7 Ir Frltidshj. & 7-14 år -kl. Onpdomskl. 14-18 år

Lerbakkehus - 20 - - (Tulleeted)
Heimdalsgade 8 24 6 - -
Rådmandsgade1 
Integrerede afd. 16 32 16Mini-klubben 20Fritidsklubben - - - 110 senere
Tilsammen 24 96 22 110 senere
Fremtidigt behov +176 +150 +18? ?

Behovebeakrivelsen skal relativeres t i l  behovet i Røde Rose' naboområder 1
a: Nørrebroge.de, Frederiksberg og Jagtvej bi Jagtvej, Nørrebrogade, Seerne og Frederiksberg ci Søerne, Nørrebro rde, Jagtvej og Tagensvej m.v.
Nuvsrende behov at +324 +472 ? ?

bt +272 +249 +159 ?
01. +337 +286 +117 ?

6d 6e

http://ca.fi/
http://meetboen.de/
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BUDGET- OG ETABLERINGSFORSLAG TIL SKITSEPROJEKT FOR lo51 U.K.

15 timør pr. ugeBUDGET - Klub kl.
Mini 2o børn 9-12 
Pædagoger |  x <42,ooo Medhjælp i RengøringVikar og andet lønnet medhjælp
Fødevarer 2,kooVarme-el og vand 1.5ooAdministration 5?» 3.oooBeakaftlgelse <4.000Andre udgifter 6.000Vedligeholdelse 2.000
Foraldrebetaling t i l  driften 1
35% af 67.200 - 23.520 t 2o= 1176 1 12 kl.Fritter llo børn I0-I8, lørdag 5 timer,
Padagoger 3i x 50.000MedhjalpLedertlllmgRengøringVikar og andet lønnet medh Jasip

¿7.200
- 98 kr. mdl. 
<45 f.imer pr.

FødevarerVarme-el og vandAdministration 5̂0BeakaftlgelseAndre udgifterVedligeholdelse

6.5o29.0033.50

Foraldrebetaling t i l  driften»
2o% af 6o2.5oo - 12o.5oo t 12 - I003 
Integreret institution 
Padagoger 8 x <48.000 Medhjalp 8Økonoma 6 timer rengøring 8 timer leder- og stedfortrædertillæg Vikar og andet lønnet medhjælp 15V>

6o2.500 
llo  » 91 kr. mdl.

22.0

FødevarerVarme- el og vand KoloniAdministration 5% Beskæftigelse (300 Andre udgifter Vedligeholdelse
Foraidrebetaling t i l  driften»
25% af 918.000 - 229.500 t 6<4 .  3586 1 12 - 29o kr. mdl.
VuggestueborBørnehavebørFritidsbørn

38029o

Etablering» excl. moms og jordarbejde incl. jordarbejde exol. moms Byggeudgifter Legeplads
Løst inventart
Klub Mini (2o børn x I500 k r.)Klub Fritter (llo børn x looo kr.)
Integreret institution (6k born x 195o kr. 
Vor andel heraf»
3% af 1.<403.000 <42.o9o30% af 12<4.800 37 .<4<4o

6f 6g

A R E A L O V E R S I G T
Vedr. børneinstitution i Røde Rose på matr. nr. 1051 UK
Institutionen omfatter excl.tOverdækket arealUdødepot t i l  byggelegepladsLiggehal (overdækket)

29 m2 36 - 35 -

916 m2

Ialt udenomsrum 100 mc
fordelt på
Den integrerede institution
netto»Grupperum incl. puslerum, to ile t og gard.Fælle srumLille teaterVærkstederKøkkenBad, to ile t og omklædningsrum Depot

208 m2 66 - 22 - 29 - 17 - 22 - 9 -Netto ia lt 373 in*"
Andel i  fælles areal (overført) 95 »2

Bruttoareal for integreret institu ion <468 m2 968 m2
Frit idsklubben
netto»VærkstederBibliotekBad, to ile t og omklædningsrum GangDiscotequeCykle og knallertværkstedFællesrumKøkkenMødesalEx. to ile tte rGarderobe

52 »235 - 28 -6 - <»3 -36 - 66 - 17 - 60 -6 - 12 -Netto ia lt 361 mfc
Andel i  fælles areal (overført )95Bruttoareal for fritidsklub T5T  m*" 45» »i2

Fællesareal
Vindfang og gang KontorPædagog- og læge rumBad, to ile t og garderobeIsolationsrumDepoter og rengøringsrumDramatikrum

58 m2 1<4 - 26 - 23 - 9 -2 <4 -35 -2Ialt fællesFordelt med halvdelen (95 m2) 189 mpå hver af de to institutioner

B Ø R N E N O R ME R I N G
Vedr. børneinstitution i Røde Rose på matr

Den integrerede institution
Institutionen er udformet t i l  <4 basisgrupper med hver 16 børn, ia lt 6<4 born.Institutionen omfatter (insl. andel i  fælles-

7,3 m2/barn

Klubben skal indeholde»20 børn i  alderen 3 - 7 år £ 6 m = 120 m 110 børn i alderen 7 - 1<* år £ 2 - = 220 -
ia lt

Institutionen omfatter <456 m2. De reste 96 m medgår t i l  fremtidig ungdomsklub.
360 :

6h 6 i
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Dem 22 „Juni 1973*

Røde RoseBeståelsen for Iegepi»is
os fritldshj emsgruppe nr, 1,
Thors,gade 7 over gården*

Ba Jittterfeegneie rådmnisinid 1 miagis tra t ems 3* afdeling under borgmester 
Børge l...J;ensiems gygionm varetager tawervatfc scum borgmoster, har jeg 
fået forelagt Røde Rose'"s brev af 8* Juni 1973 t i l  borgmesteren, 
hvori der dels ammnodes om et møde med borgmester Børge H. Jensen, 
deis. «mniodea om tilladelse t i l  etablering af em eventuel midler
tidig bøme- og ungdomsinstitution på tomten Rådmamdsgade 11-13*
led unit kendskab t i l  indstillingen 1 direktoratet for bøme- og 
umgdomslmstitutionerne og t i l  borgmesterens personlige indstilling 
er jeg Ikke i tvivl om, at Røde Rose's ønsker og forslag er blevet 
modtaget meget positivt, og for mit eget Vedkommende kan jeg sige, 
at jeg da også »eget gerne selv ville hjælpe t i l  en løsning af de 
problemer, der ubestrideligt eksisterer på Ydre Nørrebro og i en 
række andre bydele.
Imidlertid har de Økonomiske forhold i  det sidste års tid  udviklet 
sig på en sådan måde, at vi i magistratens J.afdeling har været 
nødt t i l  at Indstille os på en neddæmpning af aktiviteten såvel med 
hensyn t i l  institutlomsbyggeriet som med hensyn t i l  aktiviteten 
iøvrigt. Dette hænger ikke alene sammen med den økonomiske situation 
i  almindelighed men 1 bøj grad også med den kendsgerning, at netop 
den sociale sektor 1 det sidste ti-å r  '- og navnlig 1 de seneste år - 
har forceret sin indsats overordentligt meget for at imødekomme de 
behov, som vi kun alt for godt kender. Det ressourceforbrug, der har 
præget de senere år, bar imidlertid dels i sig selv været en over
ordentlig stærk belastning for kommunens økonomi, dels medført en 
meget kraftig stigning i de årlige driftsudgifter.

7a

Behovsundersøgelse vedr. samtlige institutionsarter 1 Rade Rose. Ydre 
Nørrebro.

Geografisk afgrænses det undersøgte område af Tagensvej-Jagtvej-Nørre- 
brogade-Jernbaneterrainmet ved Nørrebro St.
Statistisk omfatter området roderne 149-157 inkl., hvilket er en del af 
statistikd istrik t f. Ydre Nørrebro.
gåfQ}talnCTgrundiag pr. 1.1. 1972:

o-2 årige : 5923-6 årige : 630
7-13 årige : 731lo-13 årige : 4o2

14-17 årige : 411
Pladsa nta1 or. d.d.:
Der er 1 området:

3 vuggestuer med 86 pladser plus ca. 15 pladser i dagplejen, ia lt  ca. loo pladser
6 børnehaver med ia lt 241 pladser (inkl. Lerbakkehus)1 fritidshjem med 69 pladser 
1 fritidsklub med ca, 75 indskrevne 
1 ungdomsklub med ca, I00 indskrevne

Evt. børnepasning eller lign. i Lerbakkehus'opsamlingssted er ikke medregnet.
Dækningsgrader:

Røde Rose Ydre Nørrebro Hele kommunen
vuggestuer....... 16,9 pct. 22,1 pct. 22,3 pctbørnehaver....... 38,3 pct. 41,o pct. 54,7 pctfritidshjem.. . . 9,4 pct. 15,8 pct. 14,6 pctfritidsklubber. 19 pct. 2o pct. 25 pctfr.h j J f r .k l ....... 2o pct. 26 pct. 29 pctungdomsklubber. 24 pct. 19 pct. 3o pct

P l.n l.r t8 Institutioner 1 området,
Belderegade 1 fritidshjem t i l  to børn
Irogenlund 2 udf lyttertsrnehever med Ialt 8o pladser, erstatninga byggeri nettotilvækst 2o pladser,

Ydre aørrebro iøvrigtj

Derfor står vi nu i den situation, at der fra atatens aide er fast
sat meget snævre rammer for forøgelse af de kommunale udgifter, 
og det medfører uundgåeligt drastiske nedskæringer af de foralag, 
som ikke mindst magistratens 3*afdeling fremkommer med - og kan 
give gode grunde for. Ved de budgetforhandlinger, som vi netop i 
disse dage er involveret i , er hovedproblemet for alle magiatrata- 
afdelInger derfor at finde ud af, hvorledes man kan få pengene t i l  
at række t i l  de i forvejen planlagte opgaver.
På denne baggrund må Jeg desværre sige, at det er uundgåeligt, at 
Røde Rose på samme måde som kommunen selv må indrette sig efter de 
økonomiske kendsgerninger.
Por en ordens skyld vil Jeg gerne tilfø je , at arealet langs Råd
mandsgade mellem Mimersgade og Dagmarsgade må påregnes anvendt af 
koranunen selv såvel på kort sigt som på lang sigt, hvilket så vidt 
Jeg kan se også tidligere er tilkendegivet over for repræsentanter for Røde Rose.

Med venlig hilsen

7b

Stadens Vamgelbørnehave, erstatningsbyggeri, nettotilvækst 8 pladser 
Stefansgade 1 vuggestue t i l  3o børn

Bttnlnrsrraaej efter at Planlagte Institutioner er etablerede:
Røde Rose Ydre Nørrebro Hele kommunen

vuggestuer. 17 pct. 25 pct. 27 pct,børnehaver......... 41 pct. 42 pct. 61 pct,fritidshjem....... 15 pct. 17 pct. 17 pct,fritidsklubber.. 19 pct. 2o pct. 32 pct,f r .h j . / f r .k l . . . . 25 pct. 27 pct. 33 pct,ungdomsklubber.. 24 pct. 19 pct. 35 pct,
Med i  vurderingen af tallene må tages, at befolkningsgrundlaget er ca. 
l i  år gammelt, og at befolkningstallene på Ydre Nørrebro er fortsat fa l
dene aom i kommunen som helhed.
Ifølge Statistisk Kontors befolkningsprognose vil befolkningsgrundlagene 
på Ydre Nørrebro falde med 2o-25 pct. inden 198o bortset fra antallet af 14-17 årige, der forventes at være uændret.
Med det eksisterende pladsantal og etablering af de foran nævnte planlagte 
institutioner vil dækningsgraderne i 198o blive:

Ydre Nørrebro Hele kommunen
vuggestuer..................  ca. 32 pct. ca. 33 pct.
børnehaver.................. ca. 57 pct. ca. 84 pct.
fritidshjem................  ca. 2o pct. ca. 22 pct.
fritidsklubber............. ca. 22 pct. ca. 4o pct.
f r .h j . / f r .k l . . . . . . . . .  ca. 3o pct. ca. 42 pct.
ungdomsklubber........... ca. 19 pct. ca. 4o pct.
ft*8uae: Det undersøgte område Røde Rose er i forhold t i l  kommunen som
helhed dårligt forsynet med samtlige institu tionsarter. Dette vil ikke 
ændre sig ved etableringen af de planlagte institutioner eller ved befolkningsudviklingen frem t i l  198o.

8a 8b
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Rade Rose /  Bestyrelsen for legeplads- 4 fritidshjemsgruppe nr. 1 
▼/ Else Roos, Balden Plads 6, 2200 N.

Til Kommunalbestyrelsen,
Overborgmesteren, Magistrats- og Borgerreprmsentationsmedlemmeme, 
Rådhuset,
1599 København V.

Nørrebro, den 11.11.1973.
DE ANMODES HERMED OM AT FORANLEDIGE NEDENNÆVNTE FORHOLD OM KOMPETANCE- 

FORVRIDNING GC FORRINGELSE AF VigSE KOMMUNALE VÆRDIER OG BUNDNE INVESTE
RINGER OPLYST GENNEM FORHANDLING PÅ ET ÅBENT MØDE I BORGERREPRÆSENTATIONEN, 
SAMT LØST VED BESLUTNING OM ÆNDRING AF BYPLANFORSLAG OG ETABLERING AF 
DAGINSTITUTIONER, I HENHOLD TIL NEDENNÆVNTE ALLEREDE TRUFNE BESLUTNINGER, 
SNAREST MULIGT.
1» Kommunen vedtager visse planer med henblik på etablering af offent- 
l ! t  Institutioner, og henlmgger dem ti l  bl.a. Mag. 3»afd. og dens 
Direktorat for børna*-4 ungdrmsinatitutioper:
1927-57 Ko« nen erhverver 4 ejendomme (matr.nr. 492, 493. 1369 og UK) mellem Mimersgade og Dagmarsgade langs Rådmandsgade

Borgerreprmsentationen diskuterer § 9 forbud mod Husted Andersens planer om højhusbyggeri på matr.nr. 1051 mellem Mimersgade og Dagmaragade langs Rådmandsgade. Herunder påtager Mag. 4. afd. Bi« bl.a. at lave en undersøgelse af kvarterets institutions- behov.
Mag. 4.afd. anmoder Boligministeriet om nedlmggelse af § 9 forbud på matr.nr. 1051 med henblik på en justering af karréens forhold og henvisning t il  lnstltutionsundersøgelsen.
Boligministeriet bevilger § 9 forbudet og gør opmarkeom på, at der skal udarbejdes en byplanvedtmgt for karréen inden eet år.

Borgerreprmsentationen vedtager at købe en nabogrund ti l  matr. nr. 1051 for oa. 3.000.000 kr. af Bygningsforbundane for, som Overborgmesteren har foreslået, at magelmgge aed Husted Andersen (l05l) og regulere forholdene 1 henhold ti l  dan stedfindende
/*

13.03.72 Overborgmesteren anbefaler borgerrepræsentationen at tilsluttesig magistratens godkendelse af SaneringstIdsfelgeplanforslaget og afsette ca. 2.000.000 kr. til totalsanering af grundene langs Rådmandsgade mellem Mimersgade «g Dagmaragade, af hensyn til magistrateafdelingem es ønsker om gadereguleringer■ legepladser, grønne arealer og daginstitutioner m.v. (bl.a. ad 7,2).
22.06.72 Borgerreprmsentationen vedtager saneringsplanen uden andringer.
04.09.72 Mag. 4.afd. offentliggør Dispositionsplanforslaget for Dagmars- gade-området. Heri fastslås institutionsbehovet og mo'deles at Mag. 3.afd. vil etablere midlertidige"institutioner («. 60) og legepladser (s. 32) på bl.a. 1051, samt viVforbi^diltT faa Mimersgade over Brødfabrikkens grund (5673? t i l  henholdsvis Husted Andersens boligbyggeri og kommunens sider, blivende børneinstitutioner. uddannelsescenter og legeplads, der herefter skal udgøre et vmsentligt element i miljøet, kombineret med henholdsvis Rådmandsgades og Dagmarsgades forandring til gågader.
05.10.72 Borgerrepræsentationen sender Dispositionsplanforslaget i udvalg efter en interessant diskussion.
12.03.73 Borgerreprmsentationen sender det af Mag. 4.afd. af 15.1.1973 fremsatte byplanf omlag for karréen /Egirsgade, Mimersgade, Rådmandsgade og Dagmaragade i udvalg. Heri udlægges de grunde ti i  offentlige formål, som dispositionsplanforslagot udlægger, dog med undtagelse af 5673 og en del af kommunens fremtidige ejendom, under henvisning til , at Bygningsforbundene har en forkøbsret t il  5673 til  .eventuel forlængelse af deres bygning på en nabogrund (matr.nr. 5744).
22.03.73 Borgerrepræsentationen sender Overborgmesteren sanerihgsplan- forslag af 12.3.73, der omfatter don del af ovennævnte karre der udlægges til offentlige institutioner i udvalg. Heri stilles samtlige tomter til  rådighed for Mag. 3.afd.. først til etablering af midlertidige institutioner af længere varighed end normalt, derefter til permanente ins tltu~tionor~som an g. T dlg-B? s 1 tionap lanf o r s lage t . til offen tligt ophoidsare~a 1_, blivende børneinstitutioner^og uddannelsescenter. Saneringstabet' beregnes ti l  1.375.000 kr., og til dækning af saneringsudgiften foreslås statslån på 2.900.000 kr. Det skønnes, at planen vil kunne iværksættes i løbet af sommeren 73 og gennemføres på 4-6 måneder.
22.06.73 Udvalget afgiver sin betænkning om saneringsplanen og indstiller t i l  borgerrepræsentationen at godkende den uden ændringer.
28.06.73 Borgerreprmsentationen vedtager saneringsplanen.
2: Kommunens investeringer og borgerrepræsentationens beslutninger ogbeslutningsprmmlsser udhules:
13.11.72 Mag. 4.afd. konstaterer, at Husted Andersen har påbegyndt sit byggeri og overskredet afstandsbestemmelserne i forhold til kommunens grund, giver byggetilladelse og pålægger kommunen at korrigere fra overskridelserne 1 sit fremtidige byggeri samt pålægger Hustod Andersen at udarbejde forslag t il  legeplads, evt. efter samråd med stadsgartneren.

/3

9a 9b

15.01.73 Mag. 4.afd. tilstiller borgerrepræsentationen sit byplanforslag for karréen, som forringer dispositionsplanen med udeladelse af matr. nr. 5673. der er af væsontlig betydning for kommunens realisering af sine planer, med henvisning til  Bygningsforbundenes betingede forkøbsret.
26.02.73 Bygningsforbundene foranlediger en henstilling til Byplan- & Trafikudvalget om at det skal pålægge kommunen hele vo.jbyrden mod etableringen af tilkørselsvejen over Brødfabrikkens ejendom (5673) på trods af, at denne ikke kan vare t il  gene for dem,i tilfalde af at de ønsker at udnytte deres forkøbsret (Byplan- forslagots § 4 tillader eventuel pcætgcnnomkørsol).
16.06.73 Vi fromsonder Indsigelse mod byplanforslagot til Mag. 4.afd. og anmoder Byplan- A Trafikudvalget om at andre forslagot, så Brødfabrikkens ejendom matr.nr. 5673 bringes i overensstemmelse. neti dispoBitionsplanforslaget, så den bliver omfattet af forslagets bestemmelser om de offentligt dog mod undtagelse af byplanforslagets bostommelser om nedsættelse af U°, samt om at opretholdo dispositionsplanforslagets forslag om vojføringer, så kommunons planer kan realiseres.
14.09.73 Mag. 4.afd. redegør for sin indstilling til bl.a. vores indsigelse mod byplanforslaget t il  Byplan- & Trafikudvalget, og anbofalor dot kun at følge henstillingen om indlemmelse af 5673.1 tilfalde af at Bygningsforbundene ønsker n_t frafalde deres forkøbsret.(Et uøkonomisk forslag, når man betanker, at kommunens investeringer pt udgør mindst 7.286.000 kr. og omfatter l l / l2 af de i dispositionsplanforslagot ti l  offentligo institutioner udlagte arealer, at planerne på trods heraf ikke kan realiseres herpå, på on for kommunen hensigtsmæssig måde, dels p.gr.a. den cksi- storendo bebyggelse, dels fordi matr.nr. 5673 trods sin Udenhed liti?2_i?*£®!LiZZ_a£_4ot_8amlede_grundareals udnyttelsosmulighodor (etage m2 incl. tIllægaarealer)~og~cndeUg~fordi~donne~1̂12 kan”” 2EilY2£Yoa ôr l/l2 don samlede investering (grundens“ojonSoms- vardi or"ÅM:600"kr.).
27.09.73 Mag. 4.afd. forhandlor med Husted Andersen, som indvilliger i at stille 400 m af sit areal ti l  rådighed for legeplads mod en erstatning på mollem 20-_og 40.000 kr. svarondo til det af ham forvontodo modkrav fra“56 lejllghedslndohavero.
03.10.73 Mag. 4.afd. fortæller Byplan- & Trafikudvalget, at Husted Andersen skal havo omkring 2̂0.000 kr. for at afstå ot areal til legeplads. “ ““
ii—Mm « 5«flffl,.a dÅHMHl.tlfinfljel undergraves, så APfl_ kommor t i l at renræ-

-komgunô  p& on pådan måde, at borgernes lovbostomte modindflydelseåågåTPHeros. så komnnyiallnstltutionen kommor 1 fare for at bllvo f.jendtllg-gjortj
/4

Skriftlig anmodning fra os ti l  direktoratet for bøme- 4 ungdomsinstitutioner om tilladelse ti l  at få overdraget enten brugs- eller forkøbsretten ti l  matr.nr. 5744 t il etablering af en børae- og ungdomsinstitution i henhold til den bestående lovgivning om oprettelse af selvejende institutioner og kvarterets behov for dem mod forpligtigelse t i l  at udnytte den efter aftale med direktoratet.

Mundtlig aftale mellem os og direktoratet for bøme- 4 ungdomsinstitutioner om senere drøftelse af vores mulighed for at komme i betragtning på 1051 efter mageskiftet.
Børge H. Jensen, Carl Ejner Jørgensen og bl.a. Knud Brørup udtaler deres sympati for os og vore bestræbelser samt deres og magistratens interesse i, at inddrage os og andre beboere i planlægnings- og etableringsarbejdet, ikke mindst p.gr.a. de økonomiske fordele det skønnedes at kunno indebære. Drøftelserne om kommunons muligheder for at fremme samarbejdet henvistes til Daginstitutionsudvalget med direktoratet for bøme- 4 tingdomsinstitutioners års-rapport.
Børge H. Jensen uddyber sine udtalelser i eftermiddagsradioen, forsikrer os om sin og sine embedsmænds støtte og hans interesse i at mødes med os.
Møde mod diroktoratet for børae- 4 ungdomsinstitutionor om etablering på matr.nr. 1051 UK. Behovet for don konstatorcs og aftalen bliver, at vi kan få tilladelse til  at etablere institutionen, hvis dot bliver en midlertidig aldersintegreret børneinstitution, og hvis dir. Henrik Jespersen og evt. borgmestor Børge H, Jensen kan støtte aftalon.
Da det dels viser sig vanskeligt at få en mødeaftale i stand mellem os og henholdsvis Henrik Jespersen og Børge H. Jensen gennem diroktoratet, dels anses fer sandsynligt at de vil støtte aftalen p.gr.a. dens overensstemmelse mod kommunens planer, kvarterets bohov for institutionspladserne og ovennævnte udtalelser, boslutter vi at påbegynde skitseprojekteringon.Diroktoratet holdes orienteret om tingenes udvikling.
Skit8cprojcktoringen er så fremskreden, at vi kan etablere foreløbig kontakt med entrepenørfirmaer. Dansk Rivillionbyggori bliver det foretrukne og der træffes foreløbig aftale m.h.t. konsulent- ydelser og økonomiske overrlog.

Skriftlig anmodning til Børge H. Jensen om et møde med ham og repræsentanter for direktoratet for børae- 4 ungdomainstitutioner mod henblik på tilladelse til  at etablore en midlertidig børne- og ungdomsinstitution på tomten 1051 UK.
/5
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Vi får besked on, at Børge H. Jensen er pi rekreation, og trmffor aftale ned direktør Henrik Jespersen cm møde.
Made ned diroktoratet for bøme- 4 imgdonsinstitutionor vod bl.a. dir, Henrik Jespersen, Kontorchef Seren korsgaard og aepodixionssekreter Børge Helst Larsen, Ud over ctablerimgs- onsøgningen aflcvorodés tegningerne over projoktet, on behovs- beskrivelse, ot overslag over etableringsomkostningerne, gt tilbud fra Dansk Pavi11ionbyggeri, en arealo vers i,gt nod m pr. bam i honholdsvis den integrerede- og klubafdolingen, sant et driftsbudget for henholdsvis oiniklubben, fritidsklubbon og døn aldersintegrerede del af institutione®.
Tort forslag omfatter oen-bygning, hvis ene tolvdjgl er indrettet til  on aldersintcigreret institution for 64 børn i 0-12 års alderen fordelt på 4 famlllogrwipper, nodens don omdom, halvdel, or indrettet ti l  klub for 20 mindreårige forn.id.dage'born og 100 eftermiddagsbørn i skolealderen, og udformet silede® at den på et senere tidspunkt kan bruges son ungdomsklub (se ovi. bilag 1). 
Der kon dot ud af mødet, at behovet blev konstateret som uigendriveligt, at projoktet var bide fornuftigt og spandendo, a£ etableringsomkostningerne pr. barn/m2 var mindre en scdvanligt, at bemonorneringen stemte med o2, at pmdagognorocringen svarede t il  børneantallet, og at prcjektots udformning og placering af grunden svarede t il  kommunens planer for karreen.
Det aftaltes, at vi inden næste mede skulle fremskaffe oplysning on vore muligheder for at få hel eller delvis dispensation for etablering af sikringsrum, medens diroktoratet skulle gennemgå projektot og dets økonomi nærmere, samt afgøre hvordan loje- arrangenentot om jorden skal ordn es.
Ridmand Kai Brank reagerer på vores henvendelse til Børge H. Jonsen vod at skrivo t il  os, ¡at han sympatis oror mod- og vil Btøtto os, samt orienterer os om kommunens aktuelle økonomi og om, at do pågældende arealer or tænkt anvendt af kommunen selv.
Vi modtager Kai Branks brev og får en telefonsamtale mod han hvoraf det fremgår, at han ikko er bokondt ned vore forhandlinger mod direktoratot for børno- 4 ungdomsinstitutioner. Eftor en orientering oa kvarterets institutionsbohov og sagens stilling i direktoratet vodtogos, at han skulle tale mod diroktoratet on dets forestillinger, inden vort næste nøde mod det.
Møde mød diroktoratet for berme- 4 ungdonsinstitutiomer vod bl.a. Henrik Jespersen, Søren Korsgaard, Børge H0lst Larsen og Henrik Tilion. Ti har ot foreløbigt OK med fra civilforsvarsstyreIsen oa wbl ialtfald delvis dispensat ion for etablering af sikringsrum bi aat forsikringer fra Hustad Andersen om, at han kan stille lokaler ti l  rådighed for os, hvis det bliver krævet af os. Kommunen hor fået statistisk kontor til at beregne kvarterets bohov for institutioner, og den bekrmfter at vore® institutionsbehov or større end i kommunen som helhed og vil vore dat'på både kort øg langt sigt i forhold til befolknings-prognoserne. Hvad lejeaftalen angår, cr der endnu ingen endelig ofgørelso. iian rognor med at have den klor t il  nøs to nøde.

/6

27.09.73 Hødo nod diroktoratet for borne- 4 ungdomainstitutloner vod bl.a. Henrik Joøperson, Søren Korsgaard, Poul Kristonson, Henrik Vilion og Borge Holøt Larsen. Her moddoleø det oø, at etableringsmuligheden for en midlertidig og senoro blivende bomo institut ion i karréen ikke langoro er sikker. Til begrundelse herfor kon kun oplyses, at der måske ikke langore kon blive pladø til den. Det aftales at bosigtige Røde Rose for bl.a. at se efter evt. andro etableringenulighodor.
17.10.73 Besigtigelsen af kvartorot finder etod. Horundor konstateres dot bl.a., at dor ikke findes nogen etabloringenullghoder, der tålor aonnonligning med mulighodørno på motr.nr. 1051. Det aftales, at vi må se tiden an.

- ¿i byplanforslagot for karréon Ægirsgado, Minorsgado, Ridmandsgode og Dagmorsgodc bringos i overensstemmelse med de magistrats- og borgerreprmaentations-beslutningor, dor udtrykkes i dispoeitionsplanforslaget for Dagnarsgade-onrådot, såledea
- Si beslutningen oo otobloring af midlertidige borncinstitutionor af longere varighod ond normalt, samt etablering af offentlig plads,blivende bornoinstltutlonor og forsorgsseminarium blivor realiseret.
Hed Tenligo hilsnor

Flemming Rinde Susanne Kastrup Olsen
Anni Adsbol Johansen Hanne Lund Petorson
Birgit Joneon Tinne Søronson
T«ve Petersen Karton Wøj Hanssen
Kirsten Comst Nielsen

■arion wej aanssen

Bise Roos

Vedlagt: Bilag 1, Skitseprojekt
Bilag 2, Situationsplaner
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Dagnangade
Nuværende bebyggelneaforhold aed DlipoilUomplanen« forele t i l  aldlertldlg vejferlng og Tort for.lag t i l  plac.ring af .ldlertldlg barneinatitution i
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Røda Roae /  Frittergruppen 4 Foraldrene ved Boldersgades bomehave si*v. 
v/ El,ae Bo®»* Balders Plads 6, 2200 N.
Til Kommunmlbeetyralemn,
Overborgmesteren, Magi at rata- og Borge rr* pres en t a t ionaate dlonme rtte,
Ridhuøét ,
1599 lebenhavn V. Den 10.2.1974.
Vødr. Beraeinstitutionen på grundene langs Rådaandagade, aellem 
Mlmeragade og Dajnarsgade.
I årene 1969-73 har De Investeret mere end 6«666*000 Jor. af kommunens ■idler i ovennavnte grunde for at skaffe plads t i l  henholdsvis et mindre torv ved de kommende gågader Rådmands gade/Dagmar s gade o,g t i l  fer at midlertidige daginstitutioner af 1,«agere varighed, el don blivende daginstitutioner, aamt et S'eminarium.
Arbejdet med planernes realisering blev henlagt t i l  magistratens 3. afd,., og dettes direktorat for barme- & ungdoms insti tut ioner indgik siden aftale aed en af kvarterets forældregrupper (Pritteirgruppen) om at den ekulle stå for etableringen af den midlertidige daginstitution.
I løbet af 72/'73 udarbejda.de forældregruppen et forslag t i l  dan. midlertidige Institution.« Det er em alders int ogreret institution i  overensstemmelse med direktorateta krav og er udformet, så den er i  overensstemmelse med da rbesiutn i ago r , De har varet med t i l  at trmffe og som bl.a. er udtrykt i Dispositions planforslaget for Dagmar sgadeområdet. Det skal herudover bemærke«,, at forslaget både er blevet roat for sin pædagogiske udformning .og for dets ekonoai af direktoratet for børns- 4 ungdoms insti tutioner.
På trods heraf,, »aat på trod* af, at de behovsundersøgelser,, der lå ti l  grund for Sispoaitionsplanforslagets beskrivelse af vort kvarters behov for børneinstitutioner, er mere end bekræftet af senere undersøgelser, så nsdtea magistratens 3. afdeling t i l  at meddels formldregruppen "at det ikke langer« så ud. t i l ,  at der var plads t i l  berneinatl tut ionen på grunden" d. 27,9.73, hvor den endelige godkendelse akulle vare blevet meddelt.
Det forekommer os ubegribeligt. Ti mener ikke, det er rimeligt at investere ■ed henb iik på eet,, for så udan. videre at anvende sjvnåfn—sn t i l  noget andet. Ti maner heller ikke,, det er rimeligt at investere med henblik på en afhjælpning af vort og vore bema Institutionsbehov, for så siden at anvende grundene t il  formål, der ikke langere hjmlpmr kvartereta bem med det, de akulle.
Derfor anmoder vi Dam om at serge fpr, at dmginatitutionan bliver etableTæt, som'dit ar blevet besluttet samt om at foranledige, at sagen bliver ordentligt oplyst på a t  åbent bo rgerr«pråsen t at i ommede snares t muligt*
Idet vi sender Dem de vanligste hilsener, beder vi Dem serge for at det bliver meddelt os. hvornår sagen vil blive behandlet i Borgerrepræsentationen t i l  ovemannte adresse.
Had venlig hilsen:
KL.inor fanggaard 
Anna Helsen 
Kristian Iravesen 
Hreten Insby 
Sol valg Rasmussen
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3.
eaaa momsen A. Birkholr
A. aMXMuawm JargeneeinH. Hansen ChriatenaeiHågensen H. GraveG. Hansuu R. Jsco osensirsxan u-aast Ble Isen Jonn acaersenLisbet Jtexwrsen. Peter retsrseraKirsten iiøranaøn Willv SerenseitLlnaa overgaru Henrik meiau..le Ile Helsen 2rik KroraruinSvend Erik kJar Benny JensenInge-Lise Peaorsen Hanne MadsenJens Piauerson Steen si.xi.ng PetersenGregers Christensen Aase HansenRandi Madsen Jan RasmussenRotoert Sands r-; Edly AuasIngAnny Bent Sander Eama HansenMogens Larsen Cunhild P* LarsenEllen Jensen Frank NissenSteenNieleen Sonja NielsenJohn Weidich Karl WeidichIris Strainfcldt V. SonneE. Christensen M. Harth9, Kjeldsen Hanne BakganrdAnnegrete Thomsen Temer HelsenB, Nielsen. Majbritt JansenCarsten Breraer Pinn WeidichPer Bo Mortensen Vlvion RasmussenH, Thoaeen M, AagaardLotte Køch Hanøen Leif HansenJette Hansen Palle GronlundH.P, Nieleen Vera iJor.gen.senLeif Aagaard Pinn JacobsenTina Jacobsen Marianne BoetremGrethe Jeppesen P. JensenAmmy Andersen Willy JensenMarianne F. Lillelund Else Marie SaJrsthe Haanniasen Erik Kar i a enKaren KarlVson R. JilojanadaLial Batersen Berge PetersenLeif Gregersen Fr. AndersenBertel Andersen Stig Hansen

litten B. Haamuaeen 
Grethe Qetmann Hansen 
Allan Tind 
Ingrid Ho,fverberg ■ 
Dragers Panduro

M. Lange ' Anette luchardAnnie Jonasson Dorthe Helsen.Laila Johansen Anne SteeuaenGrethe Stahr Torild HansenJanne .laris Somtumn ion! WaltoomJimmy Glud Conni AndersenLilian, Brøgger Trine Hansen.Lane Simonsen Erik RasmussenAnne Krogh Lis F. OlsenMetha Poulsen Sr., Hartmann Helsen, |Annette B„ Lfielaen Erik MelstrupAnne Guthor Jen* H. DreyerA, Thomsen Karl Hvidt faldt HelsenHela Brogger Jensen Annallse LarsenSlgxurt Davidsen Gull. Maj, Øteerg jM..T« Christensen Susanne HfellundRandi Luggln Jett« SomanerTony Andersen Conni Christensen.Vibeke Halskov Jena Brøgger Jena.enElisabeth Brager Jensen Bjarne TbcunaonHanne Ryberg Edge®' Vast Hansien.Frederik Vest Hansen Uffe HaagerupSusanne Ruge Tei# Andersen.Helena Halsen Karla Petersen.Frida Koster Lisbeth JsnssanLars Jansson. E.. Mikkelsien. [Frans Kusier Carsten laetBendo Hansen Liae HelsenSune Cedatatxand Jens W, HaagerupGrethe Bi. Haagerup Helge Kastrup OlsenAllan Egegaard Jensen L.. Egegaard Jensen.Ejvind Larsen larianne Larsen.Torben Amtrup Birte AmtrupJudith Ipean Allan. Raamussian.Peter K» HadS' Anna ili« HedeErik Manniche Solveig BandqvistK. Borg-Raamussen. Lers KrogstrupHenn:ing Hta-,Andersen Lillian. SørensenLise Thøisen Karl Jensen.Helge Jensen Inga Jensen.Jørgen Hase Jensen Karin JensenLisa Kristoffarsen
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111a Baratean Egon. Christensen.'Finn. Pedersen Henny JensenEster Christiansen H. Nielsen
Jorgen Aadi H. AmdiGudrun 01a sen Karen SimonsenIlse Hrioh Axel UlrichJena Wulff Hansen J.G, Bjarklund-LassenC. Bjdrklund-Lassen A. Fjeldvig
C, Wil lunsen Laura Norgård Øhle
Morie-Aane Schmidt Bent J. Øhle
Ebbe Gudaond-Hoyer Erik SchmidtVibeke Maller Peter Neergaard Jessen.Kirsten Sørensen Peter Koch AndersenInger Bojesen John GrosmannMargot Samson K.K., SamsonJeanne Hansen Birthe Jensen
Paul Jensen Kjeld Hansen
Hanne Larsen Palle LinåL. d'Apuzzc E„ FrederiksenWinnie Højland Jensen Flemming SørensenElse Marie Bang Preben Hud BangTommy Larsen Mona BuschElse G, Jensen Niels JensenMartha M. Petersen Helle Hansen
Alice Johnsen John K. Johnsen
Heinz Aagesen I..E. Aagesen.Birgit Jensen Ole Jensen
Lisbeth Jørgensen Anker JørgensenErik Jørgensen B„ KristiansenE. Jorgensen A.M. Kristiansen-Inge Voldbro Birger VoldbroSv. Kargo Jensen Gunhild Blspegaard J'ensenChr. P. Jensen Ove Dnmm
Mena Damm H. Østberg
K. Jensen Aksel Jensen
Anne-Lise Hansen Niels HansenSoren Henriksen Sv. Hahn Petersen
Ruth Johansen Bente BertelsenVibeke Klausbol Carsten Jensen
Bente Nord Rasmussen P. Rasmussen
Grethe Larsen Kitty Nasby
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Agnethe Mar so Ulla Nielsen
Lia Jensen Ingelise Ranners
Bent Hubert Ulla Rasmussen
Ruth Sanntag K.J, Kleinsmid
Per Laureng Britta Nielsen
Evy Hansen Marianne Kolich
Birgit Jensen Majbritt Pederson
Kirsten Jensen Karen Jepsen
Evy Jorgensen Victor Christensen
lone Alexion Erling F. Peterson
Anette Nødskou Egon Fredoriksen
Charlie Svensson D. Engnark
Prank Kildemann Vivian Ipsen
F. Helmut Larsen J. Jardetilt
H. Dugbom F. Kjar
Susanne G. Petersen Inger R. Ove
D. Kirablinki Steen Nielsen
Anne Seidenfaden Sidsel Bloch
H. Laursen Erik Bleite
Klaus Konderup Petersen Hanne Krogsgaard
Soren Plum Anna Lise Christenson
Hanne Lund Kirstine Engqvist
Marion Wej-Hanssen Tinne Soronsen
Tove Petersen Sonja Christiansen
lb Borge Christiansen Anni Adsbol Johansen
Susanne Kastrup Olson Flemming Rinds
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Røde Rose / Thorsgade 7 o.g. / 2200 København N._____________________
Bestyrelsen for legeplads- og frittergruppe nr. 1, samt beboerkomiteen for kvarteret Nørrebrogade, Thorsgade, Dagmarsgade og Gormsgade.

Kommanditselskabet Centralplan Vest, v/ Elektroinstallatør Poul Jensen, Møtergade 22.
1116 København K.
Nørrebro d.23.3.72.Vedr. matrikel nr. 171 M 12 Udenbys Klædebo kvarter. Allersgade 8-10.
I anledning af Deres tilsagn til os om fremsendelse af salgstilbud vedr. ovennævnte byggegrund, tillader vi os at fremsende nærværende til Dem som dokumentation for vor oprigtige interesse i en overenskomst, samt til orientering om vore hensigter.
Vor interesse giver sig af de meget beskedne friarealer, der p.t. står til vore og vore børns disposition, samt de udsigter, vi har for at se dem forringet, hvis det påtænkte facadebyggeri etableres under de aktuelle omstændigheder. Derfor kan man sige, at vi har henvendt os til Dem med to hensigter.
På den ene side er vi interesseret i at leje Deres grund for at udnytte den, så det bliver muligt for vores børn at lege på den, og rart for os at se på den. Derfor tilbyder vi Dem en forhandling om et evt. tidsbestemt lejemål.Kan lejemålet blive af længere varighed, vil vi etablere et legested på grunden, som selvejende institution under Lov om børne- og ungdomsforsorgen - eller hvis det har Deres interesse, lade Dem anlægge og opføre institutionen efter vor anvisning, for derefter at leje det af Dem efter nævnte lovs regler.Kan det imidlertid kun blive tale om en kortere periode, vil vi reetablere grunden under de mere beskedne, men alligevel rimeligere former, som vi da må kunne forhandle os tilrette om.
På den anden side er vi også interesseret i, om muligt, at erhverve grunden for herigennem at sikre os kontrollen over en rimeligere udvikling af karreens udnyttelse, til vores og vore børns gavn. Derfor tilbyder vi Dem også en forhandling med dette for øje, og imødeser Deres forslag med forventning.
Samtidig med takken for den imødekonmenhed, De har vist, sender vi Dem de venligste hilsener, i håbet om at høre fra Dem snarest.
For beboerkomiteen For bestyrelsen

Merete Vester Christensen Tony Andersen
tlf. CG 2511 tlf. TR 6524

Bilagt fotokopi af 24 lister med underskrifter, indsamlet blandt beboerne i kvarteret Nørrebrogade, Thorsgade, Dagmarsgade, og Gormsgade, samt kopi af breve til overborgmesteren i Københavns kommune og til  bestyrelsen for det Almennyttige Saneringsselskab a/s.
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Røde Rose /  Thorsgade 7 o.g. / 2200 København N.
Bestyrelsen for legeplads- og frittergruppe nr. 1, samt beboere i kvarteret Nørrebrogade, Thorsgade, Dagmarsgade og Gormsgade.

Overborgmesteren 
Overborgmesterens afdeling, Københavns Rådhus Rådhuspladsen 1590 København V.
Nørrebro d. 23.3.72.Vedr. den påtænkte bebyggelse af grunden Allersgade 8-10.Matr.nr. 171 M 12 Udenbys klædebo kvarter.
Som beboere i Røde Rose - kvarteret, der afgrænses af Nørrebrogade, Jagtvej, Tagensvej og Godsbaneterrænet - har vi gennem de sidste 10 år været vidner t il , at udnyttelsen af ringe udnyttede arealer er sat væsentligt op, ved at arealerne er blevet ryddet for lav bebyggelse og beplantning og derpå bebygget, hovedsageligt med boliger i indtil 6 etager i for- og baghuse.Denne stigning i udnyttelsesgraden er sket uden en tilsvarende forøgelse af arealer ti l  lege- og opholdsformål, på trods af befolkningstallets øgning og af at stigningen i antallet af biler gør leg og ophold på gaderne umuligt.I denne situation har vi fået oplyst, at ejeren af matr,nr. 171 M 12, der har ligget ryddet, afspærret og ubenyttet i 4 år, gang på gang har fået godkendt et 6- etages beboelsesprojekt med parkering i gården.Dette er sket, selvom der i hele Røse Rose med en samlet befolkning på ca. 17000 kun eksisterer een offentlig legeplads t il  dets godt 4000 børn (Balders Plads), og ingen opholdsarealer for voksne.Projektet vil endivdere fjerne størstedelen af det lys og luft, som de omgivende gårde og passager med tilhørende boliger har så hårdt brug for - og det vil dertil være en urimelig ekstra belastning i udnyttelsesmæssig henseende.Ydermere er vi blevet gjort opmærksom på, at det almennyttige Saneringsselskab er interesseret i at udarbejde en plan for karreen Nørrebrogade, Thorsgade, Dagmarsgade og Allersgade.Det er i denne situation, vi vil anmode Dem om at svare os på nogle spørgsmål og i denne forbindelse hjælpe os i vore bestræbelser på at få skabt et sted til vores børns leg og ti l  vores ophold.
Vil De mene, at der rimeligt at vi, medens vi afventer saneringsselskabets initiativer, skal have vores boligmæssige situation forringet i stadig højere grad.Vil De endvidere ikke mene, at det i en situation hvor der er mulighed for at dække et område med mindst 300 børn fra godt 1000 husstande, må være afgørende for os, at denne mulighed ikke forspildes - udskydes til næste generation.Derfor anmoder vi Dem om, i egenskab af overborgmester, hvorunder bl.a. saneringsproblemerne hidrører, at få udvirket, at den nævnte byggetilladelse standses, evt. ved ny ansøgning om fornyelse - så at arealet, i hvert fald indtil saneringsplanens gennemførelse, bliver stillet til  vores disposition, så vi kan indrette et legested og opholdssted for børnene og os der.
I håbet om en hurtig behandling, sender vi de venligste hilsener 
På underskrivernes vegne
Tony Andersen (tlf. TR 6524) Merete Vester Christensen(tlf. CG 2511)Bilagt fotokopi af 24 lister med underskrifter indsamlet blandt beboerne i kvarteret Nørrebrogade, Thorsgade, Dagmarsgade og Gormsgade, samt kopi af to breve.
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Røde Rose / Thorsgade 7 o.g. /  2200 København N.
Bestyrelsen for legeplads- og frittergruppe nr. 1, samt beboer teret Nørrebrogade, Thorsgade, Dagmarsgade og Gormsgade.

Bestyrelsen forAlmennyttigt Saneringsselskab Frederiksgade 19,1255 København K.
Nørrebro d. 23.3.72.Vedr. matrikel nr 171 M 12 Udenbys kledebo kv sgade 8- 10.
Idet vi har erfaret, at bi af en saneringsplan for ki og Allersgade, tillad er vJ nævnte grund, der udgøi

neringsselskabet arbejder med udarbejdelsen rreerne Nørrebrogade , Thorsgade, Dagmarsgade os at henlede Selskabets opmærksomhed på ove del af karreen, og anmoder saneringsselskabeaf grundenmedvirke t i l  etableringen af en fornuftig udnytteis på kort såvel som lang sig t.
Vort aktuelle og mere kortsigtede ønske er, at grunden skal udnyttes fornuftigere, end den er blevet det de sidste 4 år, hvor den har henligget som indhegnet tomt og affaldsplads - at bliver pæn at se på og tilgængelig for skal bebygges.På længere sigt.»* det vort ønske, at det påtænkte facadebyggeri, der er projekteret på grunden, ikke etableres før der er skabt andre arrangementer i karreen, der sikrer os mod en forøgelse af karreens udnyttelsesgrad, og de miljømæssige belastninger, der vil være en følge af dets etablering under de aktuelle omstændigheder.Til støtte for vore synspunkter skal anføres, at den tidligere bebyggelse var lav, åben og grøn, at den siden nedrivningen har henligget som betontomt og affaldsplads, samt endelig, at det projekterede byggeri er så højt, at det både vil lukke for lyset og øge karreens udnyttelse, så karreens i forvejen svært belastede fysiske miljø vil blive fø lelig t påvirket i skadelig retning, ikke mindst for de mere end 300 børn, der bor her. Det bør også bemærkes, at der ikke findes kompensationsmuligheder inden for blot en nogenlunde antagelig afstand.
På denne baggrund anmoder vi Saneringsselskabet udvirke, at førnævnte rimelige krav sikres mulighed for virkeliggørelse snarest.
Til støtte for saneringsselskabets in itia tiv , kan vi tilbyde Dem at leje grunden af den nuværende ejer, e lle r af saneringsselskabet/Kommunen, hvis et ejerskifte skulle blive aktuelt, for den periode der må medgå t i l ,  at et evt. byggeri kan realiseres under betryggende vilkår.Lejevilkårene må naturligvis afgøres efter forhandling, men vi kan oplyse at vi enten vil reetablere grunden som åbent opholds- og legeareal hvis der bliver tale om en kortere periode, medens vi v il etablere et legested under Lov om børne- og ungdomsforsorgen hvis der bliver mulighed for en længere periode - a lt under forudsætning af, at vi ikke kan få den s t i l let t i l  f ri disposition.
I håbet om en positiv modtagelse og hurtig behandling af nærværende anmodning sende vi Dem vore venligste hilsener.På underskrivernes vegneFlemming Rind» (tlf. 295995) Merete Vester Christensen (tlf. *G 2511)Bilagt fotokopi af 24 lister med underskrifter, indsamlet blandt beboerne i kvarteret

A/S Almennyttigt Saneringsselskab

Hr. Flemming Rinds Hildursgade 5 2200 N. Frederiksgade 19 . 1265 K Telefon (01) 11 82 22* Postgiro 72 507
27- juni 1972.

Under henvisning t i l  Deres skriftlige henvendelse og t i l  vore senere gentagne telefonsamtaler vedrørende ejendommen Allersgade 8-10 skal vi meddele, at vi efter forhandling med Københavns kommunes ejendomsdirektorat har re tte t henvendelse t i l  ejerne af ejendommen om vor eventuelle erhvervelse af denne.
Såfremt det lykkes os at erhverve ejendommen, kan vi optage forhandling om benyttelsen af den, indtil den skal bruges t i l  nybyggeri. Såfremt det ikke lykkes os at erhverve ejendommen, har vi ingen mulighed for at træffe bestemmelse direkte eller indirekte med hensyn t i l  ejendommens erhvervelse.

Med venlig hilsen dikteret afyøpcetfBrektør Alf Mortensen underskrevgt^i dannes fravæ^af'

Røde Rose /  Allørøgodegrunden n.v.

På vort sidste aøde, d. 16.5.72 bestemte vi - de af os der var tilstede - os t i l ,  at vi ikke ville foretage os andet end afvente tingenes udvikling.Sidst 1 Juni modtog vi omstående brev fra Sanerings s elskabet. Tony og Merete enedes dengang on, at vi skulle se tiden an lidt endnu, men at brevet derefter så også skulle omdeles som det var blevet bestemt på ovenstående mode.Den 15.8.72 rykkede Hanne Bækgård for oplysning om hvad der skete i  sagen. Det forte ti l , at Horete, Tjny og jog (Flemming) besluttede os for at rykko Kommunen, Saneringsselskabet og Ejerne for svar. Senere har Jørgen Andi spurgt ofter nyt. Samtidig fortalte han, at do var ved at lave en beboerforening i den 9jendom hvor han bor. Der hade de allerede ta lt om evt. at retto henvendelse t i l  grundens ejere, for at bede ham om tilladelse t i l  at bruge tomten midlertidigt, t i l  lejeplads i perioden ind t i l  huset skal bygges. Amdi vidste ikke hvordan han skulle forholde sig t i l  det på grund af vort follosforetagene, og son I nok kan forstå, så jeg mig ikke i stand t i l  fortalle ham det. Jog kunne kun sige,at vi stod for at skullo omdele dette papir, ¿g derfor ville kunne sporge forsamlingen på nedenstående node. 
■toet«? kop igennens t i l  Jorgon Andnrsan i Kobcnhavna komr.une d. 17.S.72. Han oplyste »at dé hade spurgt £fter sagen i Saneringsselskabet for et par dago siden, og hade fået at vide, at dé ikke hade modtaget noget svar. Han ressonorede på Kommunens vejne, at non jo heller ikke kunne tvinge ejeren t i l  at smige.' På sporgsmålet om hvordan dot gik med dores lesvarelse qf vort brev sagde han, at vi jo hado fået besked fra Saneringsoolskabet.
Han oplyste at kommunens ejendomskontor hade"tilskyndet dem t i l  at købe grunden, under forudsætning af, at det passede i deres planer. Derfor hade de sendt ejerne en foresporgsel om at smige, på somme tidspunkt som de hade svaret os (se omstående). De hade ikke nadtaget noget svar, og ville ikke rykke ejerne, da de så ville tro at han/de vor mere interesserede end de er, hvorfor prisen ville ryge op ned 10.000 kr for hver forooporgsel. Traf han imidlertid een af ejerne, ville han rette personlig henvendelse. På mit forslag om at vi kunne ry’.dce svarode han, at dot jo ikke forlods kunne afvises som nytteløst. Jeg sagde, at besluttede vi os t i l  at gore det, ville vi lade ham dét vide som vi fik oplyst.
Tony kom igennem t i l  Poul Jensen d. 22.8.72. Han oplyste at have afsendt det salgstilbud son var udarbejdet t i l  os, t i l  Soneringsselskabet. Dot hade de gjort fordi .̂e mente at solskabet nok vor bedre beslået end os. Han huskede ikke hvilken dag dot •Var afsendt, og erindredo heller ikke tidspunktet for modtagelsen af Saneringsselskabets brev. Han lovede at sende os on kopi af Saneringssolskabets skrivelse t i l  dem, samt oplysning om hvornår do hade afsendt deres svar. Dot ville han gore snarrest.Når han ikke ville sende os on kopi at deres brev t i l  Sanneringsselskabet, vor det for ikke at anbringe sig i on e. t .ation der kunne forstås derhen, at han ville forhandle med to parter på serne tid.
Vcre nar dat er or opbrugte. Skal der derfor ske mere i denne sag, skal der traffes beslutning derom. Det kan kun oka når vi or samlede. Vi foreslår at samles t i l  en drøftelse herom:
ONSDAG_D._6_SEFTEMBER_72I_KL._20.oo PÅ KONTORET, RØDE R0SEt _TH0RSGADE_7_0VER_GÅRDEN. 
Venlige hilsner

Se omstående.

A/S Almennyttigt Saneringeselskab 
^ A/S Det københavnske eaneringsselskab

Fr. Anette Kjær Thorsgade 39 2200 N.
Frederiksgade 19 . 1265 Kæbenhavn K Tel »fon (01) 11 82 22*Postgiro 72 607 Postgiro 19 68 80
12. september 1973.

Vedr. karréen Thorsgade, Dagmarsgade, Allersgade og Nørrebro-- gade — vort J. nr. 403.
I Deres udaterede skrivelse indkommet hertil den 4/9 1973 har De for "Røde Rose/Den foreløbige beboerkommite for Allersgade og Thorsgade" påny forespurgt om tidspunktet for fremkomsten af nærmere oplysninger om det påtænkte forslag t i l  saneringsplan vedrørende ovennævnte karré.
I denne anledning henviser vi t i l  det i vor skrivelse af 15. juni 1973 anførte. Vi overvejer stadig vort oplæg, og vi forventer, at overvejelserne afsluttes i løbet af kortere tid, hvorefter vi går frem efter reglerne i saneringslovens § 9 a.

g hilsen
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Rede Rose /  Beboerkomiteen i  Ållersgade-Ihorsgadekarreen d.lS .b.7̂
Thorsgade 7 over gården /  2200 N.

Til byplan- og trafikudvalget, 
Borgerrepræsentationen, 
Rådhuset,
Rådhuspladsen,
1550 København V.

I "Supplement t i l  dispositionsplanforslag for Dagmarsgadeonrådet" 
s. 3 omtales grunden i  Allersgade 8 -  10, rnatr. nr. 171 M 12. Den 
22.7.1968 -  efter at ejeren, kommanditselskabet Centralplan Vest, 
havde fået lov t i l  at nedrive den daværende bebyggelse -  tillod 
magistratens fjerde afdeling et nybyggeri på 5 og 6 etager med 35 
små lejligheder, alle ensidige og endda nordvendte.Ejeren har endnu ikke udnyttet sin byggetilladelse, men har hvert 
år siden da, og senest d. 18.7.72 søgt - og ca. en måned senere få
et -  forlængelse af byggetilladelsen. Ejeren har endnu ikke indgi
vet ansøgning om forlængelse for i  år. Men vi forudser, at det sker 
i  løbet af den næste måneds tid, og at magistratens fjerde afdeling 
endnu en gang vil forlænge tilladelsen, hvis den ikke forhindres 
deri.En forlængelse v il foruddiskontere såvel dispositionsplanen som 
den saneringsplan, der er under udarbejdelse for den karre, hvori 
grunden er beliggende. Eksempelvis er bebyggelsen i  strid  med for
udsætningerne for planchen s. 44 i  dispositionsplanforslaget.

Den 21.3.72. fremsendte "Bestyrelsen for legeplads- og f r i t te r 
gruppe 1, samt beboere i  området Nørrebrogade, Thorsgade, Dagmars- 
gade og Gormsgade" et brev, hvoraf en kopi vedlægges, t i l  over
borgmesterens afdeling. Heri anmodede vi bl.a. overborgmesteren 
om at udvirke, at den nævnte byggetilladelse blev standset. Dette 
er ikke sket.

Under henvisning t i l  ovenstående, anmoder vi udvalget om at ind
s t i l le  t i l  borgerrepræsentationen at vedtage at pålægge magistratens 
fjerde afdeling at nægte forlængelse af den omhandlede byggetilla
delse, når ansøgning herom indgives, under hensyn t i l ,  at forudsæt
ningerne for tilladelsen er væsentligt ændrede, elle r i det mindste 
indstille  t i l  borgerrepræsentationen at vedtage, at magistratens 
fjerde afdeling skal anmode boligministeriet on at nedlægge et §-9 
forbud samt pålægge magistratens fjerdo afdelins denne gang faktisk 
at udarbejde en byplanvedtægt inden fristens udløb.

Med venlig hilsen

Anette Kjær 
Jørgen Arleth 
Jytte Kaae 
Henning Kaae 
Verner Nielsen 
Jens Hansen 
Gert Strøafeldt 
Iris  Strøafeldt 
Sonja Nielsen

Steen Nielsen 
Kirsten Gaast-Nielsen 
PI. Hinds 
Tony Andersen 
Jørgen Aædi
Merete Vester Christensen 
Hanne Bækgaard 
Jes Andersen 
Niels E. Andersen

Eventuel telefonkontakt r i l  kunne opnås ved henvendelse t i l  
lie ls  E. Andersen t l f .  97 05 01 lokal 364 «ellen kl. 8 -1 6 .

8a 8b

Størstedelen af bebyggelsen er opført omkring århundredeskiftet. Bygningerne anvendes overvejende til beboelse.Der er to særligt fremtrædende mangler ved karreens bebyggelse, nemlig den ringe afstand mellem bygningerne med smalle passager og små gårdarealer opdelt af plankeværker og skure, og lejlighedernes dårlige forsyning med sanitære installationer, således har op imod 2/3 af lejlighederne i omådet ikke selvstændigt wc.Under vore overvejelser om saneringen er vi veget tilbage for at bringe al bebyggelse i området op til nutidig standard. Dette skyldes navnlig, at vi i så fald målte foretage særdeles omfattende nedrivninger i karreen. Vi har heller ikke ment at burde kræve wc indlagt i alle lejligheder. Vi forventer, at når områdel er behandlet efter boligtilsynsloven, vil de lejligheder, som ikke har selvstændigt wc, Wive kondemneret, siledes at de bliver forbudt anvendt til beboelse efter forløbet af en halv snes år. Hvis ejendommenes ejere ikke har sørget for at få manglerne afhjulpet, ml man regne meJ. a» Var- reens forhold bliver Uget op til nye overvejelser, som kan resultere i, at yderligere bygninger bliver foreslået fjernet i medfør af saneringsloven.Samtlige ejendomme i området er gennemgået for at konstatere eventuelle mangler i brandsikringsmx-ssig henseende, o? sådanne mangler vil i saneringsplanen blive pi budt afhjulpet nu.Vort forslag til sanering i karreen gir altsi ud pi. at der på en økonomisk, forsvarlig mide foretages en udtynding af bebyggelsen for at tilvejebringe bedre friarealer og bedre lysforhold for de lejligheder, der skal blive stiende endnu en årrække. Herudover foreUges der en brandsikring af området.Nedrivningen kan på denne måde begrænses til kun at omfatte bygninger med ialt ca. 50 lejemil, men vi mener ikke, at det er muligt at foretage en rimelig forbedring uden disse nedrivninger.
.SaneringsområdetFølgende bygninger foreslås nedrevet:Thorsgade 31-27, samtlige bygninger Thorsgade 13-3, baghuset Thorsgade 1/Nørrebrogade 160-162, nordlige sidebygning Nørrebrogade 164, baghuset Nørrebrogade 166 og 166 A-B, mellembygning Nørrebrogade 168, østlige sidebygning Nørrebrogade 170/Allersgade 2 A-B, nordligste baghus Allersgade 4. sydligste bygning Allersgade 6, baghuseneOmfanget af nedrivningerne kan også ses på tegningen på næste side.

nedrivningsplan
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r,jae Rof>e/3f.boerkommltteen Jaguars«. ’Jho.-sc. ¿llarsg. H.rrabrog. 
r /  Jono Pedersen» Thersgade 3» 2200 København H

A/S Pet almennyttige Saneringsselskab Predsriksgada 19 1265 København K

København, den 13.1.1974
Ve d r,: Saneringsplanforslaget illereg. Dajrsargg, Tho^g. Nørrebro«.
Saneringsplanforslaget er ¿odt fordi det tilgodeser vore ønsker on opholdsarealer» luft og lya» men betænkeligt, at der er lagt så stor vegt på at bevare de ringest udstyrede ejendomme uden samtidigt at konme aed forslag t i l  bestemmelser, der sikrer oa mod vilkårlighed i  tilslutning t i l  saneringen. Deirfor anmoder vi Den om at foranledige:
-  at bestemme Piodemlseringskravene for de ehkelt« ejendomme s& investeringerne og de deraf afledte huslejer kommer i  et rimelig t forhold t i l  ejendoæroenos levetid» og neddale os dem.
-  'a t tonten i  Allersgade (n&tr. 171 n 12) belægges ned bestemmelser, der sikrer, at dens udnyttelse bliver lav, og anvendt t i l  et offentligt fornål der både giver de unge og gamle i  karreen, samt pensionisterne i  Dagmar gården glade af institutionen og dens friarealer.
-  at de parkeringspladser der er foreslået i  passagen mellem Thora- gade og ellersgade, flyttes t i l  den anden ende hvor der fortrinsvis er småindustri, og det som forslaget lover for Thorspasaage, ført#n k ^ Ter kelt lukket for andet end fodgangers bliver gennem-
Herudover anmoder vi Dem om at bemerke, at vi v il aflevere en plan, for hvordan r i  ønsker de kommende friarealer skal anvendes, t i l  Juni} samt tage in itia tiv  t i l  et møde med Jen med henblik på en drøftelse af de prak- nuldgheder for at anvende genhusningsbestemmelsemes muligheder for lejligiedabytning, og de fordele de kan medføre.
Ked venlige hilsner:

L ili Christensen 
Otto Rasmussen 
Jens Pedersen

11a

Røde Rose /  Beboerkomitéen Allersgade - Thorsgade__
Äorsgade 7 o.g., 2200 Ni  c fiL faré^^fPtn**-

ang. : • saneringsplan for Allersp;ade-Dagmarsgade-Thorsgade-N_ørrebro.gac e
Det københavnske sanering ss elskab har vedtaget ovennævnte plan og 

givet os meddelelse herom den 10'.4.Boligkommissionens sekretariat har udtalt sig om planen. Kan er i 
vid udstrækning uenig med saneringsselskabet, idet man finder planen u- 
tilstrækkelig.

Det kan således komme t i l  at trække ud, inden borgerrepræsentatio
nen får planen forelagt. Og det er uvist i  hvilken skikkelse det bliver. 
Imidlertid er det på høje tid , at der bliver udarbejdet en byplanvedtægt 
for vores karre, b l.a . for at en ny Top House skandale kan undgås.

Vi anmoder Jer derfor om at tage in itia tiv  t i l  at sikre, at en by
planvedtægt snarest bliver udarbejdet.

Byplanvedtægten bør b l.a . bestemme:
1) at områdets udnyttelsesgrad sænkes fra de nuværende 2,0 t i l  1,25,
2) at der på tomten Allersgade 8-10 {matr.nr. UK 171 ft 12) opføres en

lav bebyggelne indeholdende fælleslokaler for områdets beboere, og
at grunden iøvrigt udlægges t i l  fælles opholdsarealer.
Gennemførelse af disse krav sikres ikke af den dispositionsplan, som

borgerrepræsentationen vedtog d. 28.3.74 for Dagmarsgadeområdet, som da 
også kræver, at der udarbejdes byplanvedtægter for områdets delområder.

Til pkt 1): Uanset i  hvilken form den endelige Baneringsplan bliver 
vedtaget, v il don utvivlsomt indeholde nedrivning af et antal ejendom
me. Det er derfor væsentligt, at byplanvedtægten fastlægger, at de her
ved indvundne friarealer ikke frigives t i l  boligbebyggelse, før områdets 
samlede udnyttelsesgrad er under 1,25, men i  stedet udlægges t i l  grønne 
områder for kvarterets beboere.

Til pkt 2): Allersgade 8-10, matr.nr UK 171 K 12, har ligget ubebyg
get hen i 5-6 år. Ejeren har haft en byggetilladelse t i l  et 6-etagers 
hus med ensidige lejligheder, hvoraf nogle er nordvendte. Byggetilla
delsen er nu udløbet og ikke forlænget. Men ejeren kan meget vel tænkes 
at indgive en ny ansøgning - og dispositionsplanen er ikke tilstrække
lig  sikring mod en uheldig udbygning af denne grund.

Vi anmoder Jer derfor om at sikre, at der bliver vedtaget en byplan
vedtægt, der udlægger matr.nr. UK 171 M 12 t i l  offentligt anlæg med op-

Slløn Rasmussen
Ritrma Madsen 
Laila Brlchaen

11b

- 2 -
holds- og legemuligheder ikke bare for beboerne i den nordlige ende af
karreen, men også for beboerne på derr anden side af henholdsvis Allers
gade, Thorsgade og Dagmarsgade. - I Allersgade-Gormsgade kareen er der
såvel pensionistboliger som plejehjem og boliger for familier med bøm.
Deres opholdsmuligheder begrænser sig t i l  en lang "tarm" med asfalt og
parkerede biler, og en antydning af en legeplads med litft grønt bag ct
nethegn. Por beboerne på den anden side af Thor3gade og Dagmarr.gade
gælder det, at de kun har deres små baggårde a t holde sig t i l ,  jævnfor
også brev af 21.3. 1972 fra den daværende beboerkomite for Thorsgaue-
Gormsgade t i l  overborgmesteren, og vores brev t i l  byplan- og trafik
udvalget af 15.6. 1973. -

Vi anmoder Jer endvidere om at tage in itia tiv  t i l ,  at der bevilg!
penge t i l  grundkøb og t i l  den ønskede institution.

Saneringsloven kræver, at kommunen sender boligministeriet forslag
t i l  bypianvedtægt med bestemmelser om den fremtidige bebyggelse 03 an
vendelse af bebyggelsen samtidig med, at saneringsplanen indsendes. 3u
længe bør der ikke ventes. En byplanvedtægt er nødvendig nu; vi vil
ikke vente, t i l  "udviklingen" har bestemt det hele. Vi ønsker ikke Top
House fadæsen sentaget hos os
Med venlig h il3en

Kristian Lauridsen Anne Christiansen
Bertil Andersen Gusta Olsen
Henry Petersen M. Byberg
Jens KnudBen Ellen M. Knudsen
Henry Thomsen Ruth Thomsen
Anni Aren8berg Ejner Jespersen
Robert Olsen Karen Nørrebro
Barbara Nielsen Asger L. Bu c hin ann
E. Nielsen Ingrid L. Buhrmann
Bvy Kjær K. Hansen
Inger Gregersen Leif Gregersen
M. *ires Pransis
O.V. HansBon E. Møller
Harry Lauraen Finn Hansen
Finn Weidich Vivian Rasmussen
Bodil Uhrenholt-Hansen H. Thomsen
J. Thomsen Jytte Thomsen
E. Petersen Hanno Bækgård
Berit Kjær Nielsen
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- ? -
Birthe Nielsen Verner Nielsen
Helge V. Geertsen Lilly Human sen
Karl Weidick J.S. Wilhnrdt
Sonja Nielsen Steen Nielsen.
Jette ffeidlck Karen Weidick
John Weidick Karl Weidick
Sanne Maja Urth
Ernst Christensen Solveig Kjeldsen
54. Olsen T* Enemark
Mogens Larsen Gunhild Diness Lursen
Jan Rasmussen Lars Brorholm
Tove Vest Hanøen EL o Schiøtt
gmni Fii Hans en Ejnar Hansen
Henning Pågard Bjarne fedisen
Hanne Madsen L* Thomsen.
Aa. Hansen Randi Madsen
Steen Elling Petersen Laila Simonsen
Grethe Hale ' K. Albrecht
Steen Nielsen Jeff Jensen
Ellen Raanru-sen Martha Larsen
V. M. Petersen Magnus Hansen
Irma Hansen Andreas Hansen
Grethe leinmaan Poul jmde rsen
Karen Karlsøon Erik Karlsen
Ove Kristensen, Tage Hansen
Eb ther Christiansen Henny Jensen
Tommy Jensen Kirsten Kristensen
p. Gandolff Jørgen Amdi
HLtte Haun Mette Amdi
Else Gandolf. J. Jensen
S. Jørgensen 5. Jørgensen
Erik Mentze Greta Nissen Pederssvend
Leif Most H. Henricksen
J* Hanøen Inga Steffensen
E. Arenoberg Svend Jørgensen
•ptman Jørgensen V. Bo 11 ø s e-Mad sen
Rudolf 01tieng Grete Øltieag
G. Hansen Ib P.V. Thorup
Birgit Bach Nielsen Gerhardt Thomsen
Gerhardt Hildebrandt Erik Robdrup
Marianna Myhre Henrik Hansen
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flade Hose /  Beboerkommiteen Allersgade-Thoragede 22.6.74*
Thorsgade 7 o.g. 2200' M

Magistratens 4- afd.Rådhuset 1590 V
ang.: saneringsplanen for Al Ier3gade-Dagmarsgade- Thorsgade- Narre brogade

Hermed fremsender vi vores brev af d.d. t i l  samtlige partigrupper i 
Borgerrepræsentationen raed anmodning om udarbejdelse af byplan for vores karre.

Da borgerrepxiBsentationen nu står for at skulle holde sommerferie 
i  to måneder, imødeser vi, at sagen forsinkes, såfremt De ikke allerede 
nu påbegynder arbejdet raed de fornødne undersøgelser. Vi anmoder Dem derfor om at sætte arbejaet i  gang, og om at meddele os, hvilko overvejelser De gør.

-ndelig beder vi om en Kopi af Deres udtalelse vedrørende sanerings
planen t i l  saneringsselskabet, såsnart denne foreligger.
•Jea venlig hilsen p.k.v.
Poul Dstergaard

Dagmar Hansen 
Marianna Milelund 
Ih Pedersen 
K. V. Fibiger Jensen 
Knud Jeppesen 
Jette Schou 
Th. Sørensen 
M. Roaennnist 
Preben Ibert 
Vera Jørgensen 
Kiri! Bo skovski 
Borge Mortensen 
Margrethe Nielsen 
Hil* Olesen.
Henrik Nielsen 
Geert Prederiksen 
Kirsten Hansen 
Martin Holmegård 
Peter Pedersen 
Vibeke Balslev 
Ingelise Petersen 
Metha Poulsen 
Sonja Prederiksen.
E. Kramana Larsen 
Anita Torp 
Prode Johnsen 
Maj-Britt Bøgebo 
P.S.Knudsen 
Bernt Si rebom 
Marie Lund 
Peter Holsted 
Knud Hansen.
Poul Boaltta 
Harry Lauritsen 
C. Møller 
Ole Møller 
H.L. Rasmussen 
Lene Kragh 
P. Petersen 
Merete Nyhold Hansen 
Pedro Gomez 
Jafis Pedersen
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Rade Rose /  °eboerkomiteen ålleragade-Thorsgade 22.6.74
'fhorsgade 7 o.g. 2200 N

Byplankontoret Parvergade 25 
1463 K
ang.: saneringsplan for Allersgude-Dagmarsgaue-Thorsgade-iJørrebragude

Hermed fremsendes kopi af vores brev af d.d. t i l  samtlige partigrup- 
per i Borgerrepræsentationen, hvori vi anmoder om udarbejdelse af byplan
vedtægt for vores Karre snarest. Da borgerrepræsentationen nu står over 
for to måneders sommerferie, frygter vi at sagen vil trække i  langdrag, 
såfremt De ikke, allerede inden den træder sammen igen, har påbegyndt ar
bejdet. Vi anmoder Dem derfor om straks at ivræksætte dette.

Da det er uvist, hvornår saneringsplanen kan godkendes i  borgerrepræ
sentationen, og da vi ikke brydeE.oa om den lange uvished, beder vi Dem 
desuden oplyse os om følgende: Den gårdsanerin;„ der i  sanerin ; splanen 
er foreslået for den ende af karreen, der ligger nærmest Nørrebrogade, 
og som boligkommissionen har udtalt sin tilfredshed med - kan den gennem
føres som en forsanering efter påbud af bygningskommissionen uafhængigt, 
af, hvornår selve saneringsplanen gennemføres”? Vi har i denne ende af kar
reen arbejdet med plan for gårdens indretning, o,g v il fremsende vores øn
sker i  så henseende t i l  august. - Vil De tage in itiativ , såfremt vi ind
sender anmodning?
Med venlig hilsen p.k.v
Poul Østergaard

4 -
Per Hamming 
Vera.. Pløj bo.
Hnuny Andersen 
Johanne Marie Olaen 
Kristian Bernd al 
M. Wilhelm 
0. Theistrup 
Lis Hosenoftiist 
Lisbeth Silsbriick Svend Olesen 
Birthe Saamot 
Antonio L. Ar anda 
Tove itehta 
Per Bo Mortensen 
EL.se Marie Søe Erik Andersen 
Poul Østergaard 
Gitte Larsen 
Lars Christiansen 
Siliner Brisson 
Birgit Brisson 
K.A.Paulsem 
Mariann Larsen Ole Torp 
EL se Johnsen 
Finn Pedersen*
Egon Christiansen 
Linda Knudsen Hanne Si reb om 
Dagny Homstrup 
Leif Steenberg Hansen K. RavnMlda Leurs en 
Karen barsen 
Alice Lauritsen.
I . Møller
Jorunn Møller
B. Segenaann
Jesus Lepea Allan
Itorrit Gbmez
Alf Møller Hansen
Jette GLavind
Sara _
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*p, Røde Rose /  Beboerkomitéen Allersgade-Thorsgade y/>.7y
Thorsgade 7 o.g., 2200 H -

Magistratens 2. afdeling, boli gkommi ssi on ens s ekre tar i a t ,Rådhuset 1590 V
ang.: saneringsplan for Allersgade-Dagmarogade-Thorsgade-Nerrebrogade.

Det københavnske saneringsselskab har vedtaget ovennævnte plan og 
givet os meddelelse herom d.10.4* ¿elskabet har kun i  meget begr nset 
omfang taget hensyn t i l  de indsigelser, vi har gjort i  brev af 13.1.74.

Yi anmodede det bl.a. om, at tomten Allersgade 8-10 blev inddraget i 
planen og udlagt t i l  opholdsareal. En anden af vores indsigelser er, at 
planen ikke fastlægger., hvilke sanitær© forbedringer, der skal foretages 
for at ophæve ' ejendommenes kondemniable tilstand*

Først længe efter indsigelsesfristens indløb er vi blevet bekendt med 
den samlede saneringsplan, og først da med de forudsætninger, som sane
ringsselskabet har bygget s it forslag på. fores grundlag, for bedømmelse 
af planen er derfor et andet nu. Es vi yderligere i  slutningen af maj 
blev bekendt med boligkommissionens indstilling t i l  saneringsplanen, drøf
tede vi på et karremøde, hvordan vi nu skulle s tille  os.

Da vi ikke er teknikere og eksperter, er der en række spørgsmål, vi 
mangler svar på. Yi talte en del om, hvorvidt det for nogle opganges 
vedkommende ikke er mere hensigtsmæssigt at klare problemerne med ind
læg af to ile t ved hjælp af sammenlægning af lejligheder, og om ikke der 
kommer mere sol ind i  krogene i  Dagmarsgade-enden af karreen ved nedriv
ninger i  passagen i  stedet for ved nedrivning af karreens bedste ejen
dom, Thorsgade 27-31» jf r  også de skyggestudier, der er vedlagt sane
ringsplanen.

Sanering sselskabet ser ikke ud t i l  at have de fornødne ressourcer t i l  
at hjælpe os. Men det har boligkommissionen. Derfor anmoder vi om, at 
følgende bliver undersøgt og resultatet meddelt os og saneringsselskhbet:
1.Hvilken forskel gor det i  økonomisk henseende for hhv suneringsselskab 
(stat og kommune), grundejere, andelshavere og lejere, at sammenlægning 
af lejligheder, sanitære forbedringer og vedligeholdelse af ejendomme 
fastlægges i  saneringsplanen og ikke ved- påbud fra boligkommissionen? - Hvordan ser regnestykket ud?
2. I hvilke opgange kan indlæg af to ile t i  lejlighed bedst ske ved san- 
■enlsminer af lejligheder a) ud fra bygningstekniske hensyn (hvilke?) og 
b) ud fra økonomiske hensyn (hvilke?).
3* I. hvilke lejligheder kan to ile t ikke indlægges på grund af lejlighe-

15a

- 2 -
dens styrelse?
4. Hvordan gennemføres sammenlægning af andelslejligheder i medfor uf 
saneringsplan? Hvilke økonomiske konsekvenser har det for andelsfore
ningen, for don andelshaver, der må fly tte , og for den andelshaver, dor 
overtager don udvidede lejlighed?
5. Hvordan gennemføres sammenlægning af ejerlejligheder? - Hvilke økono
miske konsekvenser har det for ejerne /  lejerne?
6. Hvilke lejligheder i karreen er fugtige? (Vi kan selv nævne mindst 
tre). Kan de isoleres effektivt mod fugt? Hvor meget koster det for hhv 
grundejere, andelsforeninger, og andelshavere og lejere, hvis isolering 
påbydes af boligkommissionen? Hvis det påbydes i  saneringsplanen?
7. Kan fugtige og sundhedsfarlige lejligheder udlægges t i l  fællesrum for 
den pågældende ejendoms beboere i  medfør af saneringsplanen?
8. Hvis hensigten med saneringen er at skaffe lys og luft - hvilke byg
ninger er det da mest hensigtsmæssigt at fjerne, a lt andet lige?
9. Hvis hensigten er at skube bedre sanitære forhold, hvilke bygninger 
er det da mest hensigtsmæssigt at a) fjerne, b) forbedre?
10. Hvilke bygningsmæssige forbedringer /  vedligeholdelsesarbejder er 
nødvendige på de enkelte ejendomme for at bringe dem ud af deres kondemnable tilstand?
11. Hvilken forskel gør det i henseende t i l  huslejeforhøjelse, om gård- 
sanering + hhv det samlede anlæg/ de nøatørfstigste anlæg (belægning, 
gårdtoiletter, skraldeskure, cykleskure) /  eller kun nedrivning fastlægges i  saneringsplanen?

Vi beder Dem om at give en udførlig begrundelse for alle svar, og vil 
gerne komme ind og tale med Dem, hvis De fender det ønskeligt.
Med venlig hilsen p.k.v.
Jette Glavind Poul Østerguard Kirsten Ganjt-Nielscnt l f .  ÆG 7550 (pr) t l f .  ÆG 1721296964 (arb.) 631212/47 (arb)

endvidere kontakt: Jens Pedersen TA 7569
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Røde Rose /  Beboerkomitéen Allersgade- Thorsgade 22.6.74
Thorsgade 7 o.g., 2200 N

Det Københavnske saneringsselskab ^rederikegade 19 1265 K

ang.: saneringsplan for Allersgade-Dagmarsgade-Thorsgade-Nørrebrogade

Hermed fremsender vi t i l  orientering vores brev af d.d. t i l  samtlige 
partigrupper i  borgerrepræsentationen. Hvad angår selve saneringsplanen 
har vi i  sinde at s t il le  boligkommissionen en række spørgsmål, og når 
vi har fået svar på dem, v il vi træffe beslutning om, hvilke anmodninger 
vi skal fremsætte i  borgerrepræsentationen, ^er v il naturligvis tilgå 
Dem en kopi t i l  sin tid.

Da vi har forstået, at boligkommissionen er tilfreds med planen for 
såvidt angår den del af vores karre, der ligger nærmest Nørrebrogade, 
og da vi alle naturligvis er kede af at gå i  uvished, beder vi Dem oply
se os om, hvorvidt gårdsaneringen evt. kan gennemføres. vi l  De tage ini
tia tiv  i  så henseende og hvornår? Hvis ikke, hvad vil De da anbefale 
os at gøre for at ordnede gårdforhold snarest?
Med venlig hilsen
Jens Pedersen Kirsten Gamst-Nielsen
TA 7569 ÆG 9556

Røde Rose /  Beboerkomitteen Allersgade^-Dagnarsgade-Thorsgade-Nørrebro- gnde-karreen
Thorsgade 7 o.g. 7.9.*74.

K o m ned- - O C9  C

m a x i  l
t i l  at gøre den tomme grund i  Allersgade 8-10 t i l  et rart sted at være 
for børn og voksne.
Grunden har ligget tom siden 1967 -  i  a lle  de ar har den været affalds
plads, en farlig  legepluds for hornene - og en tom i øjet på mange af 
08.
VI BEGYNDER AT RYDDE OP DERNEDE I DAG, LØRDaG, kl. 10. VI HAR TÆNKT 
OS AT Lave nogle borde og J&DIKB til en b,x;yndklse J OG BEGYNDELSEN til 
EN BYGGELEGEPLADS. BLOMSTER KaN VI OGSÅ PLUKKE.
VI SØRGER OGSÅ FOR foUSIK -  OG FOR aT TØRSTIGE SJiJLE KaN KØBE ØL OG VAND 
ELLERS TAG TERMOKAFFEK OG MaSKE VÆRKTØJ MED.

I foråret 1972 var vi ca 700 herfra og fra  de omliggende karreer, der bad kommunen, saneringsselskab og ejer om at hjælpe os, så vi kunne bruge grunden t i l  fælles formål* -  Uden resultat.I sommeren 1973 bad vi kommunen forhindre det påtænkte spekulationsbyggeri. Det lykkedes at få nedlagt et midlertidigt forbud nod det. ^or- buddet udløber 6.11.74.Her i  juni i  år var vi ca 200 her fra karreen, der bad politikerne on at hjælpe os ned grunden. Vi har fået lovning på støtte  frn nogle af dem bl.a. ned et forslag t i l  en byplan.Men vi skal selv presse pa, hvis det skal lykkes.
VEL MØDTi qH i r d e n  | \ M  s*  m /< * «  s
S e-n ,J  S e / \  Tbcw+e. ICeluij,
£>£̂  V—CXaa-c-jC
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Hoved-Jr.nr. 494.

BYPLANVEDTÆGT.
I medfør af byplanloven (lovbekendtgørelse nr. 63 af 2o. februar 

197o) pålægges karreen begreaisct af Nørrebrogade, Allersgade, Dagmars- 
gade og Thorsgadc nedennævnte byplan.

På vedhæftede plan nr. 21.860 er vist den omhandlede karré.
Byplanen omfatter - som det i øvrigt fremgår af planen - matr. 

nr.no 171 M 2, 171 M 3, 171 H 4, 171 H lo A, 171 M lo B, 171 M 12,
946, Q47. 1541, 1688, 3574, 3575, 3576. 3577. 3674, 3675 og 3676 
Udenbys Klædebo kvarter samt alle parceller, der efter den 1. januar 
1974 udstykkes fra de nævnte ejendomme.

5 1 .
Por Nørrebrogade opretholdes den nuværende gadolinic.
På matr.nr. 1541 og 1688 Udenbys Klædebo kvarter fastlægger de 

på planen med punktering viste udvidelseslinier for Dagmarsgade og 
Thorsgade. For dc øvrige strækninger af disse gader opretholdes de 
nuværende gadelinier.

På matr.nr. 171 M 4 Udenbys Kiædebo kvarter fastlægges den på 
planen med punktering viste udvidelseslinie for Allersgade. Por den 
øvrige strækning af denne gade opretholdes den nuværende gadelinie 
og den fastlagte gadelinie på matr.nr. 171 M lo A, 171 M lo B og 
171 M 12 Udenbys Klædebo kvarter.

§ 2.
Det på planen ned kryd3skravering viste areal omfattende ejen

dommene matr.nr. 17i M lo A, 171 M lo B, 171 M 12, 1541, del af 3574, 
del af 3675 samt 3676 Udenbys Klædcbo kvarter fastlaaggos t i l  offent
lige formål (grønt område).

5 3.
De øvrige dele af karreen fastlægges som boligområder. Foruden 

boliger må der kun indrettes sådanne forretnings- og kontorlokaler 
og lignende, som har en efter magistratens skøn naturlig tilknytning 
t i l  kvarterets bebyggelse. I bebyggelsen mod Nørrebrogade kan forret
nings- og kontorlokaler Indrettes i samtlige etager, medens sådanne

traten find*«*, at det nmwnt« til affmtiis* fona4.il (grønt område) forbeholdt» ar*« 1 ar Jmmjs ;lgt»m«M ligt Sus ilIggend* 1 passende narhad af Dagmaragade, dar 1 diapaaltionapian- foralagit ar Uflkt omdannst til Wlfirl gad*. Bndvldaura «ftt dat Ifølge dan i dtspoaili tiona- pladrorslagot Indeholdt* målaotnlng aod hanayn til klaaairiearing af gadenet tot 1 dat pågad- dnnde kvmrtar v®r* muligt alt komma tl.lt og itora dat nawnta araal udan. at skulla paaser« startet tro.fikareda gader,00 øvrig,# dal« af iwarådat fa« t begges til boligområde «od mulighed far erhvervsudnyttela« (forretning#- og kontorlokaler »od naturlig til:knytning til kvarteret« toebyægeløe]l 1 samtlige otagar 1 bebyggelsen aod Jiørrebrogede og1 don medersto etage »od da øvrige gader. For- alaget Indalwor on opium* laa af den. 1 boræer- ro'prtncentatlonena ovonnavn.be vedtagelse af 11. Juni 195« Indeholdte bastemmeiae, hvorefter dair 1 at aa.. 5<a ■ bredt bal te langs Nørrebro- gad« vil kunne opførea Ikke blot forråtnlnga-
f M, atk, 1» X. punktu«, oan også »Ad an bebygge la« af and an art »o« er iwafc 1 bygg* lovens |  U, s fik. 1, 2. punktum.1 de til ballgtmlbyggela« forbeholdte dale af 'karreen kan dar aftap magistratens aarwr« godkendelse opføre« eller indrette» bebyggelse til kollektive anlmg, der naturligt finder plade i at boligområde, sAao« vuggestuer og børnehaver.I Øvrigt skal aaglatrmtan o« da 1 byplanved tagtafors1age t Indeholdte bestemmelser vad- rør« nda de til boligbebyggelse forbeholdt« dale af kar roen beawke følgende:Den. aaittilmalt tilladelige udnyt;t*la«N-rud faa tamt tea til 1,25.Ny bebyggelse akal opføres »o« vist «ed »lie r-avering på den. til vred tag tom bønrende plan og aed det på planen angivne etageantal.Endvidere Indeholder forslaget baStina« 1-
om falles g årdan lag.

18b

lokaler mod de øvrige gader Jcun må Indrettes i den nederste etage,,, 
idet der bortses fra eventuel kælderetage.

Endvidere kan der efter magistratens nærmere .godkendelse opføres 
eller indrettes bebyggelse t i l  kollektive anlæg, der naturligt finder 
plads i  et boligområde, såsom vuggestuer og. børnehaver.

§ 4.
Ny bebyggelse i  de i  § 3 omhandlede dele af karreen skal opføres 

som vist på planen med skravering og med det på planen angivne etage
antal.

Opbygninger må ikke udføres i større højde end 2 m over tagfladen.
Husdybden må ikke overstige ca. 11 m, dog må stueetagen i  bebyg

gelse mod Nørrebrogade udføres med en husdybde på indtil oa. to tn.
Udnyttelsesgraden må ikke overstige 1,25.
Der kan efter magistratens nærmere godkendelse udføres under

jordisk parkeringsanlæg samt - om fornødent - cykelskure m.v. i  mindre 
omfang.

Ubebyggede arealer - herunder parkeringsanlæg - skal efter magi
stratens nærmere bestemmelse indgå i faalles gårdanlæg i  overensstem
melse med lovgivningens regler herom.

§ 5 .

Der må, efterhånden som forholdene gør det påkrævet - i overens
stemmelse med byggelovens bestemmelser, om fornødent ved regulerings- 
kommissionens eller taksationskommissionens medvirken - foretages 
sådanne omlægninger af ejendomsgrsaiser og andre foranstaltninger, som 
efter magistratens skøn må anses for nødvendige for en hensigtsmæssig 
ordning af bebyggelsen og en tilfredsstillende udformning af de ube
byggede arealer. § 6.

Byplanvedtægtens bestemmelser skal ikke være t i l  hinder for 
bibeholdelse af den nuværende bebyggelse og dens nuværende udnyttelse, 
forudsat at såvel denne bebyggelse som udnyttelsen ikke strider mod 
de i  givne byggetilladelser tagne forbehold og i øvrigt er lovlig.

§ 7.

Københavns magistrat alene har påtaleret for overtrædelse af 
nærværende vedtægt.

®* »edefarliolden* hamr!*®« 6«: byplianved- tmg te na f 1.Sagen har dan vatrotforel«** den amalad» magistrat* og t ovoipana- stenmela« med dennea beslutning Indad Hor »an herved til børgerrepmenbatlonan.Si visdiEac« fors i aa« C til bgpJanvadttagt aåleUoa, at ««et»tratan 1 tilfald« af, at dar fremkommer Indalgel»or. på aadvanllg mådo af. glimer UidatH.ll.ng o« vad togten» ¿.ndellgd vedtagelse. og at benyndige magiatratan til, såfremt der Ikke ■ fremkommer Indsigelser, st anmode miljøministeriet om vedtogtens godkendeIsa,Med forsamlingens avar bede» bilagene tilbagesendt.
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§ 8.
Den samlede magistrat kan indrømme mindre lempelser i vedtægtens 

bestemmelser, såfremt karakteren af det kvarter, byplanen sager at 
skabe, ikke derved ændres.

§ 9-
Fo ran d ring er i  denne byplan  kan ske ved komm unalbestyrelsens 

b e s lu tn in g  og m in i s t e r i e ts  godkendelse e f t e r  re g le rn e  om v ed tag e lse  
og godkendelse a f  nye p la n e r , j f r .  byplanlovens i  5 .

18e

Røde Rose/ Beboerkomitéen Allersgade - Thorsgade 1.8.74
Referat af møde 19.7.74 i boligkommissionens sekretariat.Til stede: ark. Mogensen, ark. Kofoed, ark. Nygaard (boligkommissionen), Jette Glavind, Poul Østergaard, Kirsten Gamst-Nielsen (beboerkomiteen).

Arkitekterne gjorde straks opmærksom på, at de hvad det økonomiske angår, såvel som det juridiske, ikke kunne svare særligt præcist, men at vi måtte gå andre steder hen for at få svar på det. Vi blev henvist t i l  fru Nygaard i ejendomsdirektoratet, som kan lave alle de regnestykker, vi har bedt om. Fsv angår huslejeforhøjelser skal vi snakke med huslejenævnet.
1. Vores spørgaåål om den økonomiske forskel mellem sanering og 
boligkommissionspåbud blev besvaret i princippet (det konkrete 
skal vi snakke med fru Nygaard om). Boligkommissionens påbud er 
erstatnings fri for det offentlige. Bestemmelser i saneringsplan 
er det ikke, idet udgifterne går ind saneringsregnskabet som en 
del af saneringstabet, der deles af stat og kommune. Da sanerings
selskabet skal have godkendt s it regnskab i boligministeriet for 
at få statsstøtte, er det interesseret i at holde udgifterne så 
langt nede som muligt. Derfor vil det gerne overlade så meget som muligt t i l  boligkommissionen.

I saneringsregneskabet skelnes mellem følgende poster: a. af
hjælpning af kondemnable forhold (påbud fra boligkommissionen),
b. retablering efter nedrivninger, c. krav fra andre bygningsmyn
digheder, d. krav ifølge saneringsplanen (man kan nemlig godt på
byde mere end det, boligkommissionen har ønkket), og e. moderni
seringer ønsket af ejeren. Sidstnævnte indgår vistnok ikke i sa
neringsregnskabet, men fremsendes af ejeren t i l  huslejenævnee 
med anmodning om huslejeforhøjelse. Huslejenævnet spørger så bo
ligkommissionen, der udtaler sig om, hvorvidt moderniseringen mod
svares af en forøgelse i brugsværdien (hvis ja, anbefaler man hus
lejeforhøjelsen). Det samme er tilfældet ved forbedringer påbudt 
af boligkommissionen. - Kommunen kan låne ejeren penge, men vist
nok ikke t i l  forbedringer, der medfører huslejeforhøjelse.
2. Såvel ud fra økonomiske som fra bygningstekniske hensyn er le j
lighedssammenlægning det eneste fornuftige, når der skal lægges 
toilet ind i toværelses lejligheder.. Ulempe: der skal genhuses. 
Men så snart der er et kammer t i l  den toværelses, kan det betale sig med indlæg.
3. Alle toværelses er for små t i l  indlæg af toilet.
4.+ 5. Sammenlægning af andelslejligheder 4 medfør af sanerings
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plan er aldrig sket før. Men ved saneringen i Poppelgade har man 
i nr 5-7 et tværhus med ejerlejligheder (ensidige) forlangt sam
menlægning, Boligkommissionen har blot afsagt kendelsen om sammen
lægning uden at skele t i l  ejere og lejere. Man har overladt det 
t i l  ejerlejlighedsforeningen at finde ud af det økonomiske og af, 
hvem der skal flytte. Der forhandles mellem ejerne og sanerings
selskabet (Bondo P.).

Arkitekterne mener, at det er for dyrt for saneringsselskabet 
at nedlægge ejer- og andelslejligheder, fordi det gør saneTings- 
tabet stort, jf r . pkt.l.- De mener også, det er for dyrt for bo
ligkommissionen (77?).
6. Den mand, der går rundt og udfylder skemaer med oplysninger 
om hver ejendom, er pt på ferie, men kommer hjem om en uge. Han 
har givetvis oplysninger i sit materiale om, hvilke lejligheder 
der er fugtige (grundfugt ♦ anden fugt). Når han kommer hjem, får 
vi oplysning om, hvilke lejligheder det drejer sig om hos os. Vi 
skal ikke regne med, at boligkommissionen vil forlange isolering.
Det bliver for dyrt. I stedet vil man forlange ophør af beboelse.
Kun i tilfælde, hvor huse har været af bindingsværk - og bevarings
værdige - (Christianshavn og Rigensgade) har man påbudt isolering.
7. Fugtige rum, det ikke kan betale sig at isolere, kan godt ud
lægges t i l  fællesrum. F.eks. i SØndervoldstræde på Christianshavn 
har man ladet de tidligere stuelejligheder bitve t i l  cykle- og 
barnevognsrum (men det var før saneringsselskabets tid). Det vil 
også blive foreslået ved Gasværksvej (transformatorkarreen).
8. Af hensyn t i l  lys og luft er det mest hensigtsmæssigt at bru
ge saneringsplanens "model 1" (den hvor Thorsgade 27-31, 41-45 
og 37-39 er fjernet). Men man vil "sluge", at saneringsselskkbet 
nøjes med "model 2" (nedrivning af nr 41-45 ♦ nr 39). Derimod vil 
man ikke affinde sig med "model 3". Man mener, at det er nødven
digt at rive nr 39 ned for at give gennemtræk - og at det vil give 
sol ind i hjørnet t i l  bagsiden af nr 35 i hvert fald om sommeren.
9. Man behøver kun at fjerne Allersgade 2A forsåvidt angår det 
sanitære. Dertil koømr så de nødvendige indlæg af to ile tter eller sammenlægning af lejligheder.

GRÆNSE FOR BYPLANOMRÅDE
område for offentlige formål
BOLIGBEBYGGELSE
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10. Tidligere afsagde boligkommissionen også kendelser aht den ydre vedligeholdelse (mure, vinduer, skorstene etc.) med krav oa afhjælpning. Det mfl man ikke mere. Fjerde afdeling, som er den almindelige bygningsmyndighed,tager sig af det hele nu. Dog kan boligkommissionen stadig give pAbud oa forhold, der freabyder fare ved brand, f.eks. nedslidte trapper, hvad man ogsA benytter sig af. I praksis er det formentlig sådan, af 4. afdeling kun griber ind, hvor der dr direkte fare, f.eks. for nedstyrtning. - Dvs. at boligkommissionen ikke kan stille krav til den ydre vedligeholdelse (ud over til trapperne), som kan optages i saneringsplanen.- Ifølge arkitekterne er så godt som alle byens ejendomme bohæftet med en eller anden mangel ved den ydre vedligeholdelse, soa strengt taget gør dem kondemnable, så det er nærmest umuligt at gøre noget ved det gennem kendelser.
11. Arkitekterne oplyste, at saneringsplanen skal indeholde gård- anlæg. De mente ikke, andre kunne tage sig af det.

Vi spurgte endvidere, hvad 8-Ars£risten reelt betyder, altså om man har sanktionsmuligheder overfor en ejer, der ikke afhjælper mangler inden fristens udløb. Arkitekterne svarede, at der hersker uklarhed om, hvorvidt det er benyttelsesforbudsfristen eller afhjælpningsfristen (boligtilsynslovens S 13), der er afgørende for, om et benyttelsesforbud træder i kraft. De oplyste, at boligkommissionen netop har drøftet spørgsmålet, og at det nu er op til Edel Saunte som formand at finde ud af, hvordan man vil forstå loven. Arkitekterne mente, at det vil ende med, at man må nøjes med at afsige kendelser om kondemnering af NØrrebrogade 164 (med påbud om sammenlægning af lejligheder) og af Allersgade 2A. Det er uvist, hvad der så vil ske med bestemmelser om indlæg af toilet, hhv sammenlægning af toværelses lejligheder. Saneringsselskabet er jo ikke tilbøjeligt til at træffe bestemmelser under hensyn til omkostningerne. Men man forudser en række forhandlinger mellem boligkommissionen og saneringsselskabet.Forsåvidt angår materiale om de enkelte ejendomme rundt om i byen oplyste arkitekterne, at det dels er offentliggjort i årsberetningen, dels at man ikke kan se det før, fordi béligkommissio- nen først skal sige god for det. Materiale ud over, hvad der ligger til grund for klassifikationsoversigten, findes kun for nogle karreer. Man er pt i gang med nogle karreer på Ydre Nørrebro (hvilke?) .Kirsten Gamst-Nielsen Jette Glavind Poul Ostergaard
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Karreer. Allersgade - ^'?r.ars^ace - Thcrsgade - XørrebroE£de.
19. ju li 1974 blev der afholdt et nøde mellem Røde Rose/beboerkc.- 

teen og boligkommissionens sekretariats arkitekt kontor. Xøcet 'olev rc 
./ . fereret af beboerkomiteen, som det fremgår af vedlagte referat af 1. 

august 1974. Punkterne i referatet henviser t i l  spørgsmålene i  Røde 
Roses skrivelse af 4. ju li 1574. Til referatet har arkitektkonterer 
følgende bemærkninger:

Ad 1. Bemærkningen i  1.afsnit om saneringsselskabets interesse i l 
holde udgifterne nede og overlade så meget som muligt t i l  boligkommis
sionen må bero på er. misforståelse. Boligkommissionens forbud og påb .• 
er alene begrundet i de kondemnable forhold, som saneringsplaner, bi.c. 
tilsig ter at afhjælpe.

Det er også en misforståelse, r.år det i 2. af snit antages, at for
bedringer påbudt af boligkommissionen forelægges huslejenævnet. De af 
boligkommissionen afgivne påbud vedrører alene kondemnable forhold, s 
altid skal afhjælpes.

Ad 2 og 3. Udtalelsen om, at alle 2-værelsers lejligheder er for 
små t i l  indlægning af to ile t er for kategorisk. 2-værelsers lejlighe
der findes i forskellig størrelse og spørgsmålet om, hyorvidt v_. 
være formålstjenligt at indlægge w.c. i  lejligheden afhænger af en v- 
dering af den enkelte lejligheds beskaffenhed. Det kan ikke i alminde
lighed siges, at lejlighedssammenlægning er den eneste fornuftige -c.- vej.

Ad 4 og 5. Behandlingen af ejendomme, der indeholder ejerlej lign«... 
og andelslejligheder skaber særlige problemer. At det skulle blive 
dyrt for boligkommissionen at nedlægge forbud mod sådanne lejlighed
er ikke rig tig t, idet forbud nedlagt med hjemmel i boligtilsynsloven 
ikke medføre noget erstatningsansvar.

Ad 6. Til dette punkt kan det nu oplyses, at de stuelejligheder, ^
kan være tale om, er følgende:

Thorsgade 21 (1 s tk .), nr. *43 (1 stk .), nr. *<5(1 stk .), nr. *«7 (1nr. *<9 (l stk.) og nr. 51 (1 stk.) altså ia lt 6 lejligheder. I disse
lejligheder er der ikke konstateret grundfugt, men lejlighederne har 
været udsat for fugtige ydermure, sikkert gennem længere tid , hidrøre, 
de fra utætte tagnedløbsrør. Disse var imidlertid udskiftet og bragt 
i orden, da rekognosceringen af ejendommen fandt sted og udtørring af 
murværket var igang. Enkelte steder ved dybe indadgående hjørner var

19.november 1974. 
2. ofd. |. nr. 38-9/1974.

20a

Røde Rose/ Beboerkomitéen Allersgade- Thorsgade,Thorsgade 7 o.g.,22oo København N.

Ved skrivelse af 4.Juli 1974 har Røde Rose/Beboerkomitéen 
Allersgade-Thorsgade anmodet magistratens 2.afdeling om besvarelse af 
en række spørgsmål vedrørende saneringsplanen for Allersgade, Dagmars- 
gade. Thorsgade, NØrrebrogade.

Da en række af spørgsmålene ikke berørte magistratens 2.afde
lings område, har man i skrivelser af 8.ju li d.å. anmodet henholdsvis 
overborgmesteren(direktoratet for stadens faste ejendomme) og magistra
tens 4.afdeling om i  muligt omfang at besvare disse spørgsmål.

Man er bekendt med, at repræsentanter for beboerkomitéen den 
19.ju li d.å. har afholdt et møde med boligkommissionens arkitekter, 
ligesom man er bekendt med det af beboerkomitéen udarbejdede referat 
af dette møde, hvorunder de af beboerkomitéen rejste førnævnte spørgs
mål er blevet besvaret, for så vidt soro de angår boligkommissionens 
område. f

Fra boligkommissionens sekretariat har man senere modtaget 
underretning om, at det omhandlede mødereferat på visse punkter er 
ukorrekt, og arkitekterne har derfor i fornødent omfang udarbejdet 
kommentarer t i l  referatet.

Med fremsendelse af kopi af disse kommentarer betragter magi
stratens 2.afdeling de af beboerkomitéen rejste spørgsmål som besvaret, 
for så vidt angår magistratens 2.afdeling.

såvel murværket som gårabelægningen grøn (nos), men sådanne forhold 
afhjælpes permanent kun ved, at der skabes varig adgang for lys og 
luft.

Ad 7, 8 og 9. Hertil har arkitektkontoret ingen kommentarer.
Ad 10. At der ved mange ejendomme findes vedligeholdelsesmæssige 

mangler er r ig tig t, men sådanne mangler gør i  almindelighed ikke en 
ejendom kondemnabel. Derimod findes der ved mange ejendomme mangler 
ved de brandsikkerhedsmæssige forhold ved trapperne, men disse mangle 
vil i  de fleste tilfælde kunne klares ved påbud i  medfør af boligtil
synslovens § 11.

Ad 11. Hertil har arkitektkontoret ingen kommentarer.
Til sidst spørger beboerkomiteen, hvilke andre karreer på Nørrebro 

arkitektkontoret for tiden beskæftiger sig med. Det kan oplyses, at 
karreen Ægirsgade - Dagmarsgade - Kimersgade - Rådmandsgade er under 
behandling.

Boligkommissionens sekretariat 
den 14. oktober 1974.

20b 20c
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VEDTÆGTER FOR GADEFORENINGEN TRIV-SELV 1

1 . Foreningens navn e r  T r iv -s e lv .

2. Foreningens form ål e r  a t skabe bedre m iljø  og t r iv s e l  fo r  gadens beboere.

3. Som medlemmer kan optages enhver, der har t ilk n y tn in g  t i l  gaden.

4. K ontingentet fastsæ ttes på den å r l ig e  generalforsam ling  med 2 /3  f l e r t a l  a f  

de fremmødte. Regnskabsåret går f r a  11.10 -  10 .10 .

5. Foreningens øverste myndighed e r  generalforsam lingen , hvor a l l e ,  der har 

b e ta lt  ko n tin g en t, har stemmeret. Afstemning fo reg år ved sim pelt stem m efler

t a l  b land t de, der e r  mødt op. Vedtægtsændringer k raver dog 2 /3  f l e r t a l .

6 . På generalforsam lingen aflægger formanden bere tn ing  og kassereren re v id e re t  

regnskab, h v ilk e t  godkendes ved sim pelt f l e r t a l .

På generalforsam linger og bestyrelsesmøder fø res  p ro to k o l, som o f fe n t lig g ø 

res e f t e r  møderne.

7. B estyrelsen b estå r a f  7 medlemmer + 2 su pp leanter, som på den å r l ig e  gene

ra lfo rs am lin g  vælges fo r  1 å r .  Genvalg kan fin d e  sted .

Generalforsam lingen vælger formand; i  ø v r ig t k o n s titu e re r  besty re lsen  s ig  

s e lv .

På generalforsam lingen vælges endvidere 2 re v is o re r .

8. Indka ldelse t i l  generalforsam ling sker med 14 dages v a rs e l i  udhængsskabet.

Ekstraordinæ r generalforsam ling kan de ls  indkaldes a f  b e s ty re lsen , d e ls  a f  

medlemmerne, hv is  mindst 25 a f  medlemmerne anmoder om d e t.

9 . Hvis foreningen skal nedlægges, kraves der 3 /4  f l e r t a l  a f  de fremmødte på 

en ekstraordinæ r genera lfo rsam lin g . Denne b e s lu tte r  også, hvad foreningens  

ev en tu e lle  m id le r skal anvendes t i l .

Vedtaget på den s t ifte n d e  g enera lfo rsam lin g , den 11. ok tob er, 1971.

VEDTÆGTER FOR GADEFORENINGEN TRIV-SELV
1. Foreningens navn e r  T r iv -s e lv .

2. T r iv -s e lv 's  form ål e r  på grundlag a f  b e b o e ra k tiv ite te r  a t  skabe bedre m iljø  

og t r iv s e l  i  gaden.

3. Som medlemmer kan optages enhver, der har t i lk n y tn in g  t i l  gaden.

4 . Kontingentet fastsæ ttes på det å r l ig e  beboermøde med 2 /3  f l e r t a l  a f  de frem 

mødte. Regnskabsåret går f r a  11.10 -  10 .10 .

5. Foreningens øverste myndighed e r  de t å r l ig e  beboermøde, hvor a l l e ,  der har 

b e ta lt  ko ntingent, har stemmeret. Afstemningen fo reg år ved s im pelt stemme

f l e r t a l  b land t de, der e r  mødt op. Vedtægtsændringer kraver do g .2 /3  f l e r t a l .

6 . På det å r l ig e  beboermøde vælges en tremandsgruppe, som va re tag e r T r iv -s e lv 's  

kasseforre tn in g  og fungerer som kontaktorgan. Endvidere vælges 2 re v is o re r .

7 . T r iv -s e lv 's  øverste myndighed uden fo r  det å r l ig e  beboermøde e r fæ llesm øder, 

hvor d iverse grupper e r  repræ senteret (en gruppe e r  en samling a f  beboere,

der søger a t  løse en bestemt opgave). Tremandsgruppen sørger fo r  in d k a ld e l

se t i l  fællesmøder ved opslag a f  dagsordenen i  udhængsskabet med 5 dages 

v a rs e l. Der afholdes mindst 5 fællesmøder å r l i g t .  Der skal indkaldes t i l  

fællesmøder ved fo rd e lin g  a f  s tø rre  pengebeløb.

8 . På det å r l ig e  beboermøde aflægges bere tn in g  f r a  eg en tlig e  grupper, herunder 

re v id e re t regnskab. Beretning og regnskab godkendes ved sim pelt f l e r t a l .

På beboermøder og fællesmøder tages re fe ra t,so m  o ffe n tlig g ø re s  e f te r  møderne.

9. Indkaldelse + dagsorden t i l  beboermøde sker med 14 dages va rse l i  udhængs

skabet. Ekstraord inæ rt beboermøde kan indkaldes a f  fæ llesm ødet, e l l e r  hv is  

mindst 25 a f  medlemmerne anmoder herom.

10. Hvis T r iv -s e lv  skal nedlægges, kraves der 3 /4  f l e r t a l  a f  de fremmødte med

lemmer på e t  ekstraord inæ rt beboermøde. D ette  b e s lu tte r  også, hvad T r iv -  

s e lv ' s ev en tu e lle  m id le r skal anvendes t i l .

11. Disse vedtæ gter e r s ta t te r  vedtægterne a f  11 .10 .1971 .

Vedtaget på generalforsam lingen, den 14. november 1972.
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TIL BEBOERNE I KARREEN_
ÆGIRSGADE a NIMERSGADE - RÅDMANDSGADE - DAGMAREGADE

Som vi har kunnet læse i bl.a. Nørrebrobladet, har konmunen nu udarbejdet en plan for veres karre, en plan der skulle frrtalle om hvørdan her kommer til at se ud i fremtiden.Den siger at vore huse i Ægirsgade, samt det påbegyndte ved siden af skal være beligområde.Endvidere siger den at ferbundsgrunden *g bygningen skal kunne udvides videre langs Mimersgade, samt at Bardings gamle grund, og alle grundene langs Rådmandsgade efterhånden skal overgå til offentlige fermål evt. seciale institutioner.Fer vores vedkommende betyder planen at det frie areal vi for havde liggende midt ikarreen bliver hårdt udbygget, og det på en måde der udelukker vores ret til at få murene revet ned og derved skaffet os de •ph'vLds- og legepladser vi har ret til efter loven, og kommunen pligt til at sørge for.Hvad området til offentlige formål angår findes der ingen bestemmelser overhovedet. - Vi kan altså ikke få at vide om det der kommer bliver et nyt stort betonbyggeri, eller om der vil kunne planlægges fælles anlæg til os beboeres fælles gavn.
For at få rettet på disse kommunale fadæser, har vi skaffet os og vedlagt byplanvedtægten, så vi kan gennemgå den for at få afsendt en indsigelse til kommunen, der så efter l̂ ven skal imødekomme vore ønsker eller også sende dem videre til Boligministeriet, der så kan standse vedtægten og kræve vore spørgsmål taget op.Vi har altså en sidste chance for at få skaffet os lidt grønt eg frit areal, og hidret at hele vort område ender som et betonmara- ridt, overfyldt af mennesker i for små lejligheder og biler.
Hvis det skal lykkes kræver det at vi er mange og at vi mødes, så vi kan blive enige om hvad der skal gøres - vi har derfor reserveret et lokale i MEDBORGERHUSET Baldersgaåe 3 

MANDAG d. 26/2 kl. 19.3<?
Gå efter sk ilte t "Karreen Ægirsgade" der kan køges øl, sodavand og kaffe

Med venlig hilsen og på gensyn Carita larsen Ebbe Gudman-HøjerÆgirsgade 32 Dagmarsgade 38TA 9676 ÆG 8752

B Y P L A N V E D T Æ O T
I medfør af byplanloven (lovbekendtgørelse nr. 63 af 20. fe

bruar 1970) pålægges karreen begrænset af Rådroandsgade, Dagmarsgade,
ÆgIrsgade og Miroersgade nedennævnte byplan.

På vedhæftede plan nr. 21,460 er v ist den omhandlede tfarrå.
Byplanen omfatter - som det i øvrigt fremgår af planen - matr.nr. 

171 N 12, 358, '•92. <*93 . 737 , 852 , 95*. 978. 1051, 1368, 1369, 1370, 
33*6^ 33*7, 33*8. 33*9, 3358 , 3359, 3375 , 5673.: 57** og 5957 Udenbys 
Klædebo kvarter samt a lle  parceller, der efter december 1972 ud
stykkes fra de nævnte ejendomme.

§ 1 .For Rådknandsgade fastlægges en gadeiinie i 9,415 r.i afst'and 
fra gadens midtlinie som v ist på planen med punkterlng^og med de lige
ledes med punktering v iste hjømoafskæringer ved Mimfcrsgade og Dag
marsgade.

Por Mimersgade fastlægges op gadelinie på matr.nr. 1570 Uden
bys Klædebo kvarter i 9.415 m afstand fra gadens midtlinie som vist 
på planen med punktering. For dep øvrige strækning af Mimersgade op
retholdes den nuværende gadelinie.

For Ægirsgade opretholdes den nuværende gadelinie.
For Dagmarsgade faStlægges en gadelinie p§ matr.nr.ne 171 N 12,

558 og 492 Udenbys Klædebo kvarter i 7,845 m afstand«fra gadens midt
lin ie  som v ist på planen med punktering. For den øvrige strækning af 
Dagharsgade opretholdes den nuværende gadelinie.

Til et privat, fælles parkerings- og adgangsareal fastlægges det 
på planen med priksignatur angivne areal af matr.nr.ne 1051. 5673 og 
5957 Udenbys Kluklebo kvarter.

§ 2.
Det på planen med krydsskravering angivne område fastlægges t i l  

offentlige formål (sociale institu tioner). Bestemmelser om bebyggelsens 
beliggenhed, udstrækning og udnyttelsesgrad m.v. må om fornødent fast
sættes i en supplerende byplanvedtægt.

la lb

2.
§ 3.

Det på planen med åben enkeltskravering angivne område fastlæg
ges som boligområde. Foruden boliger tnå der kun indrettes sådanne for
retnings- og kontorlokaler og lignende, som har en efter magistratens 
skøn naturlig tilknytning t i l  kvarterets bebyggelse. Forretnings- og 
kontorlokaler må dog kun Indrettes i den nederste etage, Idet der bort
ses fra eventuel kælderetage.

Bestemmelser om bebyggelsens beliggenhed og udstrækning på grun
dene vil atm fornødent blive fastsat i en supplerende byplanvedtægt.

Udnytte1sesgr aden må ikke overstige 1,25- Hår bebyggelse opføres 
på grundlag af en godkendt bebyggelsesplan, e ller når magistraten under 
hensyntagen t i l  projektets karakter og den omgivende bebyggelse finder 
det rimeligt, kan magistraten godkende forøgelse af udnyttelsesgraden 
med indtil 30

§ 4.
Det på planen med tæt enkeltskravering angivne område fastlæg

ges som bolig- og forretning.'område, j f r . byggelovens § 44, stk. 1 
og 2.

Overbygning af det fælles adgangsareal kan finde sted ved Mimers- 
gade ved udførelse af em port med en f r i  biedde og højde på minimum 
7#725 m og 4,20 m.

Udnyttelsesgraden må for forretningsbebyggelse ikke overttige
2,0 og for boligbebyggelse ikke overstige den i § 3, stk. 3, nævnte 
udny t  te1sesgra d.

§ 5.Der må, efterhånden som forholdene gør det påkrævet, i overens
stemmelse med byggelovens bestemmelser, om fornødent ved regulerings- 
kommissionens e lle r taksationskommissionens medvirken, foretages så
danne omlægninger af ejendorasgranser og andre foranstaltninger, som 
efter magistratens skøn må anses for nødvendige for en hensigtsmæs
sig ordning af bebyggelsen og en tilfredsstillende udformning af de 
ubebyggede arealer-

% 6.
Byplanvedtægtens bestemmelser skal ikke være t i l  hinder for b i

beholdelse af den nuværende bebyggelse og dens nuværende udnyttelse, 
forudsat at såvel denne bebyggelse som udnyttelser, ikke strider mod 
de 1 givne byggetilladelser tagne forbehold og i øvrigt er lovlig.

5.
5 7.

Københavns magistrat alene har påtaleret for overtrædelse af 
nærværende vedtægt.

5 8.
Den samlede magistrat kan indrømme mindre lempelser i vedtæg

tens bestemmelser, såfremt karakteren af det kvarter, byplanen søger 
at skabe, ikke derved ændres.

§ 9.Forandringer i denne byplan kan ske ved kommunalbestyrelsens 
beslutning og m inisteriets godkendelse efter reglerne om vedtagelse 
og godkendelse af nye planer, j f r .  byplanlovens § 5-

lc ld

http://matr.nr/
http://matr.nr/
http://matr.nr.ne/
http://matr.nr.ne/


455

Rød« Ro«« d. 26-2. 1973

Til byplan- og trafikudvalget 
■amt Magistraten« fjerde afdeling. 
Borgerrepræsentationens sekretariat,
Rådhuset
1550 København V.

PÅ et møde 1 Medborgerhuset d. 26.2. d.Å. af lokale be
boere vedtoges følgende kommentarer og andringsforslag t i l  
Byplanvedtegt for karreen Kgirsgade, Mimersgade, Rådmøndsga- 
de, Dagmarsgade:

Vi gør indsigelse mod, at byplanvedtagten først forelig
ger, da tre fjerdedele af området faktisk er udbygget med 
nybygninger.

Vi gør indsigelse mod, at disse nybygninger overhovedet 
ikke er navnt i byplanvedtægten.

Konkretisering af indvendingerne for hver enkelt para-
§ 1. Den 1 forslag t i l  dispositionsplan for Dagmarsga- 

dekvarteret planlagte plads ud for uddannelsesinstitutionen 
(forslag t i l  dlsp.plan s. 42 og fjg. 17 og 18) er ikke an
ført i byplanvedtægten.

§ 2. Der foreligger ikke en eneste bestemmelse om bebyg
gelsens beliggenhed, udstrækning og udnyttelsesgrad for grun
den langs Rådmandsgade, den aom er udlagt t i l  sociale in s ti
tutioner.

Hvis udnyttelsesgraden af hele karreen skal nedsættes 
under 1,6, f.eks. t i l  1,4 (jvnf. forslag t i l  dispositionsplan 
s. 44, fig 16) må udnyttelsesgraden for denne grund ikke o- 
verskride 0,7 (dette beregnet ud fra , at det igangværende 
byggeri er tilendebragt).

På baggrund af disse bemærkninger foreslås § 2 ændret t i l :
Det på planen med krydsskravering angivne område fast

lægges t i l  offentlige formål (sociale in stitu tio n er). Bestem
melser om bebyggelsens beliggææhed, udstrækning og udnyttel

2a

Ægirsgade den 3-6-73

Til beboerne i Dagnarsgade 38, ågirsgade 18, 20, 22, 2U,
26, 28, 30, 32, 3M, 36 og Mimersgade 53.
Møde i medbcirgertiuset den 13/6-73
Sam alle har set er byggeriet på Rosted Andersens grund allerede 
langt fremskredet. Vi har derfor fået fat i en plan over hvordan 
Rosted Andersen tanker sig denne gård udnyttet og en skitse af 
planen vedlægges.
Undertegnede beboere i Dpgjrarsgade og ågirsgade foreslår at vi 
mødes fer at diskutere denne plan. Loven giver os nemlig mulig
hed for at få ordnet vore gårde efter en falles plan i overens
stemmelse med vore egne ønsker og behov.
Til mødet foreslår vi følgende dagsorden:
1. Velkomst
2. Redegørelse far Husted Andersens gårdplaner
3. Redegørelse for lovgivningen herunder økonomien
•*. Diskussion af fordelene ved en falles planlægning

for vore gårde
5. Hvad skal der videre foretages
Mødet vil finde sted onsdag d. 13. juni kl. 19.30 i  medborger
huset.
Med venlig hilsen
Qibe Gucknand-Høyer Mogens Madsen
Daøaursgade 38 Æg irs gade 18

J.E. og Carita 
Bjorklund-Lassen 
Ægirsgade 32

sesgrad m.v. vil blive fastlagt i supplerende byplanvedtægt.
Ubebyggede arealer v il blive indrettet t i l  opholdsareal

er, hvor parkering ikke må finde sted.
§ 3. Der foreligger ingen oplysning om, hvorvidt magi

straten finder en udnyttelsesgrad på 1,25 tilstrækkelig e l
ler at den har udvidet denne og hvori rimeligheden består.

Vi vil gerne vide på hvilke præmisser denne præmiering 
på 30% gives.

I betragtning af, at det eksisterende (men ikke omtal
te) ny kontorbyggeri langs Mimersgade har en udnyttelsesgrad 
på 1,8 og de gamle ejendomme langs Ægirsgade en udnyttelses
grad på 2,0, v il vi gøre opmærksom på, at vi finder en udnyt
telsesgrad på over 1,25 for de igangværende byggeris vedkom
mende aldeles urimelig og i direkte modstrid med, hvad der 
loves i Dispositionsplanforslaget for Dagmarsgadekvarteret 
s .44 .

Netop i betragtning af, at der mangler angivelse af ud
nyttelsesgraden for det område, der fastlægges t i l  sociale 
institu tioner, finder vi den høje udnyttelsesgrad dobbelt 
graverende.

Da bebyggelse netop er under opførelse på arealet, bør 
bebyggelsesplanen vedlægges for at give boligministeriet og 
offentligheden det bedst mulige grundlag for bedømmelse af 
byplanvedtægten.

§ 4. Udnyttelsesgraden på 2,0 forekommer at være en u- 
rimelig høj udnyttelsesgrad i netop denne karré, ligesom det 
tætte, for størstedelen tilendebragte kontorbyggeri står i 
direkte modstrid med Dispositionsplanforslagets plan om, at 
kvarteret skal udlægges t i l  boligkvarter (foreleg t i l  disp. 
plan *. 38). j

Da ny bebyggelse netop er opført, på arealet, bør bebyg
gelsesplanen vedlægges for at give boligministeriet og of
fentligheden det bedst mulige grundlag for bedømmelse af by-

Vi forlanger byplanvedtægten taget op t i l  revision ud 
fra den anførte anker.
Prode Christensen Flemming Rinds
Mimersgade 53 Bildursgade 5, 2100 0

2b
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Beboere i karreen Dagmarsgade-jigirsgade-íáiinersgade-Rádinandsgac.e. 
v/ Ebbe Gudmand-høyer, Dagmarsgade 38 , 2200 N ^

Til byplan- dg trafikudvalget, Røde Rose d, 16/6Borgerrepræsentationens sekretariat, 1973.Rådhuset,Rådhuspladsen 1550 V
Vi, beboere i ovennævnte karre, sendte å. 26 - 2, 73 en inl- sigelse mod byplanvedtægten for anførte karre til udvalgetDet forlyder, at magistratens 4. afdL nu har komnnienteret den overfor udvalget, uden at vi dog har'fået noget sy ør.Vi har hørt noget om kommentarens indhold og vil derfor oplyse følgende: Husted-nndersens byggeri omfatter 179 lejligheder,. men ikke med den "pæne* fordeling, som udvalget har fået oplyst:Enhver kan studere tegninger og planer i byggeriets salgskontor, Hovedvagtsgade 6; vi har desuden både før og efter 3/5 haft lejlighed til at gennemgå projekt et i mngist ratens 4. afd hvo.r sagen ligger. Begge steder fremgår det, at der er 4 stk. 2-værel- ses lejligheder med selvstændigt køkken, 36 stk, i ;ke-ensidige 1-værelses lejligheder med selvstændigt køkken og 139 ensidige 1-væreIses lejligheder, heraf 137 uden selvstændigt.køkken.Vi anmoder udvalget om at undersøge, hvorfor magistratens4. afdelings oplysninger er fejlagtige, samt om at tage forholdsregler, der hindrer gentagelse .Nu, da byggeriet er oppe i 1.sals højde, udbydes lejlighederne til salg for en pris af 129 ooo kr, for de mindste pa 24 mog for de største på ca 60 m̂ på 249 ooo kr.Vi anmoder udvalget om at undersøge, om magistratens 2. afdnu for disse priser har i sinde at købe de lejligheder til sygeplejeboliger, som blev ''øremærket'1 som led i magelægsoverenakom- sten, og om i bekræftende fald at sikre, at der i_3tedet bliver tale om lejemål til rimelige priser.Erfaringsmæssigt er de 1-værelses lejligheder gennemsnitligt de mest overbefolkede. Presset på fællesfaciliteter af alle slags vil derfor øges uforholdsmæssigt meget. Spørgsmålet om udhyttel- sesgrad er ikke blot et spørgsmål om regnestykker men også et spørgsmål om antal mennesker.

4a

Beboere i Karreen Dagmarsgade - Ægirsgade - Mimeragade - Rådmandagade. 
v/ Bent J. Øhle, Ægirsgade 18.

Til Byplan- og trafikudvalge Borgerreprsse Rådhuset Rådhuspladsen 1550 Københa
t.å;;:;. »kr.i.rut R*d* r°- d-

I forlængelse af vort brev af 26.2.1973 om byplansvedtægten for karreen, tillader vi os hermed at henvende os endnu en gang, fordi vi er blevet bekendt med nogle forhold, som vi mener har betydning for os.
Da vi har set, at byggetilladelsen t i l  matr.nr. 5957, og er blevet opmærksom på, at bestemmelserne i byggelovens S 52 stk. 3 ,ikke er overholdt i forhold t i l  matr.nr. 1051 (kommunens egen grund), undrer det os, at der ikke samtidig er s t i l le t  betingelser om udarbejdelse af en plan for fælles gårdanlæg, hvad der er normalt i den slags tilfælde.
Vi anmoder udvalget om at tage denne sag op og undersøge hvorfor dette ikke er sket. Der kan endnu rådes bod på forglemmelsen. Det kan ske, hvis man omformulerer byplanvedtægtens § 5 således at det klart fremgår af den, at der skal udarbejdes en fælles plan for gård for matr.nr. 5957 og ejendommene langs Ægirsgade. Vi anmoder derfor udvalget om at udarbejde § 5 i overensstemmelse hermed.

Mogens Madsen 

Carita Bj Jrklund-Lasaen 

Jens E. Bjürklund-Lassen 

Kirsten Garnst-Nielsen 

Bent J. Øhle.

2

Både af denne grund og fordi en byplanvedtægt er det eneste middel, der sikrer os og udvalget mulighed for indflydelse på arealanvendelsen, før det er for sent, fastholder vi vor anmodning til udvalget om at indføje en bestemmelse i byplanvedtægten om, at der skal udarbejdes supplerende byplanvedtægt.Der er heller intet til hinder for i en byplanvedtægt2at bestemme, at der mindst skal udlægges xx m til en plads, uden at dette præjudicierer den endelige udformning og beliggenhed.Vi har ikke hidtil haft ¿rund til at regne med, at magistraten er i stand til at skønne, hvornår det er betimeligt at binde arealanvendelsen gennem vedtægter, og har heller ikke grund til at tro det denne gang. I den sammenhæng anmoder vi udvalget om at under3øge, hvorfor der ikke allerede, da forbundene søgte byggetilladelse, blev taget skridt til udarbejdelse af byplanvedtægt. Endvidere anmoder vi udvalget om at undersøge, hvorfor nærværende byplanvedtægt først forelå efter $9-forbuds-fristens udløb.Vi opfordrer udvalget til at returnere byplanvedtægten til magistratens 4. afdeling med anmodning om at få de tidligere narn- te oplysninger samt om at udarbejde en byplanvedtægt, der sikrer, at vore behov tilgodeses.
Med venlig hilsen

4 b

6

http://matr.nr/
http://matr.nr/
http://matr.nr/


457

7a

Røde Rose / Beboere i karreen Dagmarsgade, Ågirsgade, Mimersgade. d.18/9,/2

Åbent-brev til_Borgerreprgsentat iopen

Vil Københavns borgerrepræsentation fortsat finde sig i, at magistraten administrativt binder borgerrepræsentationens fremtidige beslutninger ?
Allerede for 2 år siden i forbindelse med røret omkring nedrivningen i Fenrisgade forhandlede borgerrepræsentationen om en vedtagelse, der skulle påbyde magistratens 4. afd. i forbindelse med alle byggesager, der omfatter en karre eller mere, eller i forbindelse med planer, der forudsætter en samlet planlægning af en karre eller mere, at forelægge disse for borgerrepræsentationen eller et af dere udvalg i form af en byplanvedtægt eller en saneringsplan.
Det blev kun til, at magistraten lovede "i højere grad end hidtil" at forelægge byggesager til udtalelse i borgerrepræsentationen, forinden den træffer sin afgørelse.
Dette er ikke sket, og historien gentager sig:
I 1969 købte landsretssagfører Husted-Andersen og direktør Bøje Nielsen en grund i vores karre. Havde ikke en vågen borgerrepræsentant forhindret det, ville der i dag have stået et højhus med 260 små lejligheder her midt i et af de i forvejen tættest udbyggede kvarterer i København.
Kommunen købte nabogrunden, og af uigennemskuelige årsager byttede den grund med Husted-Andersen, for at han der kunne realisere sine - lidt ændrede - byggeplaner.Foranlediget af disse byggeplaner udarbejder magistraten et dispositionsplanforslag for en del af kvarteret, og den dag, det første gang forelægges borgerrepræsentationen, sættes også udgravningerne i gang.
Da magistraten sidste januar for borgerrepræsentationen forelægger den byplanvedtægt, der skal bestemme udformningen af karreen, står allerede grundene støbt. Allerede i slutningen af november året før forelå den endelige byggetilladelse.

4. Mursn, plankeværker og skure rives ned, i stedet laves fællesanlag for husrækken ned lav adskillelse - evt. med låger - ind t i l  H-A.
5. Muren, plankevarker og skure rives ned, i stedet laves fællesanlæg med H-A grund evt. med læskærme.

For ca. 15 kr. om måneden pr. husstand kan vi få det, har brug for: steder at sidde, snakke sammen, grøntpå, ny belægning i gården, og meget andet.

Med venlig hilsen og på gensyn 
Bent Øhle, Ægirsgade 18.
Carita og Jens Erik BjiJrklund-Lassen, Ægirsgade 32. 
Kirsten Garnst-Nie1 sen, Odinsgade 6.

7b

Mens byplan- og trafikudvalget overvejer både dispositionsplan og byplanvedtægt samt vores indsigelser, og efter at vi skriftligt har gjort opmærksom på, at magistraten har undladt at stille betingelser om udarbejdelse af plan for fælles gårdanlæg, og bedt udvalget tage problemet op, fortsætter magistraten uanfægtet at give byggetilladelser, Den foreløbig sidste er anlægget af et svømmebassin i gården.
Hvad vil Københavns borgerrepræsentation gøre, for at byplan- og trafikudvalget i sit arbejde med byplanvedtægten ikke allerede nu før afslutningen bindes i de sidste beslutninger, der er levnet den ang. udformningen af gårdarealerne ?
Bassinet er udgravet, støbningen er lige på trapperne, de sidste anlæg biir snarest påbegyndt. Hvis ikke der handles nu, bliver der tilbage for byplanudvalget i vedtægten at bekræfte, hvad der er tilendebragt.

PS Hvad vil borgerrepræsentationen i øvrigt gøre for nok så presserende opgaver, sikring af grønne fællesarealer, lettelse af renovation i de gamle gårde, mulighed for at skaffe brandvæsenet ad̂ ng til baggårdene i det gamle byggeri, hvad byplanvedtægten burde have sikret ?
Med venlig hilsen

Mogens Madsen Jens Erik Bjorklund-LassenDagmarsgade 38 Ægirsgade 32
Bent J. øhle Carita Bjorklund-LassenÆgirsgade 18 Ægirsgade 32
Laura (øhle Erik og Marie Anne SchmidtÆgirsgade 18 Ægirsgade 24
Ebbe Gudmand-Høyer Kirsten Gamst-NielsenDagmarsgade 38 Odinsgade 6
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Red© Rose, den 9/H- 1973»
Kære naboer i Dagmarsgade 36' Igirs&ade 16-36» og Mlaersgade 5J!

Vi kan alle sammen se, hvordan svemmebad og øvrige anlæg dag for dag skrider frem i vores nye genbo-byggeri, men hvordan det går med vores eget arbejde, ved nogle af jer mindre om.
Hvad der tidligere er skgt ved I:

Sidste februar havde vi beboermøde i medborgerhuset og udffærdlge- de en kritik af den byplanvedtægt, som vi nogle dage forinden havde sendt kopier af til jer alle i karreen. Denne kritik sendte vi ind til byplan- og .trafikudvalget i magistratens 4. afd* underskrevet af de 17 beboere, der deltog i mødet,I juni sendte vi lusted-Andersems plan over gården rundt til alle Ved det følgende møde, hvor 16 beboere deltog, blev vi enige om at lave et arbejdsudvalg, der skulle undersøge mulighederne for gårdsammen- lægning, uden at vi dog skulle binde os.I august indbed vi på ny til møde. Kun 9 mennesker indfandt sig, men vi var enige om fortsat at arbejde med mulighederne for gårdsammenlægning.
Da_yl_måtte give op!

I september måtte vi konstatere, at Husted-Andersen var gået igang med at udgrave til svømmebassin, tilladelsen forelå fra magistraten, og vi afgjorde, at der ikke var mere at gøre.I stedet skrev vi et brev til samtlige borgerrepræsentanter, hvor vi spurgte dem, hvad de ville gøre for at hindre magistraten 1 at afgøre alle ting hen over hovedet påborgerrepræsentationen, og gjorde dem opmærksom på, hvordan det var gået omkring vores gård.Vi sendte også dette brev til pressen. Land og folk nævnte det ogligeledes Politiken. Nørrebro Avi6 gjorde god rede for det

I sidste måned fik vi at vide, at Husted-Andersen uventet havde tilbudt magistraten at stille noget af sit areal til rådighed for on fælles legeplads. Det var meningen at muren så skulle brydes ned på ca-lø meter langt stykke for at skaffe adgang.Wi sendte øjeblikkeligt en protest ind til samtlige partigrupper og vedlagde en plan over vore gårde og Husted-Andersens, 6å borgerrepræsentanterne kunne se, hvad det drejede sig om. Vi påviste, at det at gerae alle vore gårde bag muren og lave fælles adgang gennem denne til en del af Husted-Anderseas grund var den dårligst mulige løsning.

Vi viste som eksempel på en anden mulighed en plan, hvor muren var 
væk og erstattet af levende hegn.
Sådan står sagen!

Nu venter vi på, at grupperne vil diskutere brevet og sagen i 
øvrigt. Der or en svag risiko for, at kommunen i sidste øjeblik 
bringer os en gårdrydning på halsen uden nedrivning eller blot ued 
delvis medrivning af muren.

Skulle dette ske, eller skulle der pS anden måde koano afgøren
de nyt i sagen, indkalder vi øjeblikkeligt t i l  boboernøde.

Skor der ingenting, og dot or nok det sandsynligste, vil vi sen
de besked ud, når byplanvedtægten 6kal t i l  behandling i  borgerrepræ
sentationen. Vi håber , at mange kan komme ind og overvære det sidsto 
kapitel af arbojdet med donne byplanvedtægt, son har vnret så komisk 
pg 6om sandsynligvis vil berøve os den sidste mulighed for at få bedre 
gårdarealer.

Med venlig hilsen 
Mogens Madsen Carita Bjørklund-Lasson
Laura Øhlo Jens Erik Bjørklund-Lassen
Bent J. Øhlo Kirsten Gams -̂Nieleen
Erik Schmidt Ebbe Gudmand-Høyor
Marie-Anne Schmidt
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Røde Rose/ Den foreløbige kvartersforsamling/ Thorsgade 7 o.g. /  22oo N.

Til Borgerrepræsentationen,
Rådhuset,
Rådhuspladsen, 155'Q Y 
Nørrebro den 28/9/1972
Tedr. i Dispositionsplanferslaget for Diagmaragadekvr.r teret, Ydro Nørrebro.

Son borgere i København og beboere i Rode Rose, der omfattes delvis af dis
positionsplanforslaget, anmoder vi Borger repr »sen tat ionen og dens politiske 
partier om a.t inddrag® o® feige noden,stående, når dispositionsplanforslaget 
tommer t i l  todhanilin® i Borgerrepræsentationen første gang.
SIT lOTCDløSfflKim pi PORTER- DISFOSITIQNSPMJNFORSL.IGET«

lian ferøgiver at fftofnAæggis en. film», men præisentereir - som antydet i forsla
gets indledning - kun en samlet oversigt over eksisterende vedtagelser og t i l 
fældige byggoansker.»

lien mide® menu taler 'røm taerteiremie på,,, er llfiim så. iiwltamlislm. ""Ydre Mwrre- 
bro11", siger nian, ær >et srøvnenlnaogenl'e toar tor, fordi dets grænser er veje, og 
forti 'der er hase mellem ve.|ene* ""D-agmarsgadieitomrtioret'"', aiger man, or et kvar
ter i, rrørodi liuoiit, rør ®m del .af '""'Itn»' lerretor®"",,, og fOrti. ider foreligger mt igar byg- 
geonsifcer i  rømr&iet samt to karreeir,, eiram fcoøenirøm rønsteer simncret.

åteiti® 'er ot ligs så miemingsløst ao® åbenlyst mt i Istrnkto 1 igt grund lag for 
disltensisiiiEiniaini «  frørslaipit er limien®I,altiifflaæaiBigit o® t i l  gavn for de mennesker» 
sirømt stal tai über*

Borĝ 'fTPOTiraisî n-nt-i nn̂ m derfor returnere det t i l  gencrn.lpl.an0i rektora
tet rata. retaingBiliniiEir for* hvad der skal lægges t i l  ;griunå for udarbejdelsen af 
denne såvel som. irønirm dispositionsplaner,,,.
LfilE BORGERNES TMT_TIL GKTMMFCI® DEN FYE PLAS.

Ilet iforeiiiggonds' ifftøæsilGg "ør ikon biensiigtsmiESisiigt som grundlag for trafikale1 
overve finir,. Herfor km forslags s till  erne fremstille vores behov på dette snæv
re område og tamme mod konkrete forslag t i l  deres opfyldelse.

■Ivad rosltirøn .angår,, fiorholåeir :mon sig entam tavs ellor komm,ex mad les. snak.,,
Sålsdes omtaler mart vore behov for daginstitutioner og stoler samt rekreative 
områder, medens forslagene f i l  deres opfyldelse enten ikke kan komme på tale i 
forslaget Biller kim .kon presenteres, på en så uforpligt onde måde., at det. tan bli
ve t i l  hvad som halst, og derfor unddroger sig vurdering*

BorgerrepræBentati enen skal derfor formulere de kriterier, som generalplan- 
direktrøratet skal logge t i l  grund for udarbejdelsen af forslag t i l  opfyldelse 
af fle roatorande fundamants.le bdhov,,. TOrøm on sådimn formulering kan nodbejidat ikke- | 
iværksættes..

la

3-
©mr Yf îu.-.isEPir: ou borgernes m i iESTBiHELSE -lselt ismoiit,

Ben måde, denne nlan er offentliggjort på., er et 'orbilledligt eksembel på, 
hvor indholdsløst det nuvorende borgerlige demokrati3 direkte medindflydelse er. 
'Offentliggørelsen falder s;å tæt på tatoiwiål Ingen.,, at idet kun kan vare meningen, 
at det akal være de færrest® beskåret at klare vanskelighederne mad at få fat 
på forslaget i arbejdstiden, samt nå at satte sig ind i og kommentere det.

Mie andre kan se dette.. ¡Det er på tiåe, at kommunal politikerne også ser det, 
og giver det konsekvenser i targerrepræsentationen.

Når Borgerrepræsentationen har vedtaget hensigtsmossige kvarterskriterier,er 
de Taktiske problemer vedrørende udvælgelsen af berørte borgere fjornet, og ve
jen. åbnet for 'tammnnalpolitikerne t i l  at give os medbestemmelse og inddrage 03 
på det forberedende tidspunkt i planlægningen. *

Maise vilkår har vi ikke haft. Derfor vil vi betragto kommunalpolitikernes 
o® BorgorrønrasioEtiotionens 1. behandling af dispositionspl.anforslagot for Dag- 
marsgadekvarteret samt denne henvendelse, som Eorverreprosentationens og dons 
politiske .grupperingers svar på de spørgsmål, som er rejst mod denno henvendel
se - som udtryk far de politiske prørt lers opfattelse af borgernes vordi, og ind
stilling t i l  hvilken betydning vi skal have for byens fremtidige udvikling - 
hvilken indflydelse de enkelte partier m.a.o. vil give os.

Samtidig gør vi øpmarksom på, at vores noste henvondelso i denne srøg vil ske 
på et brodere grundlag end tiden har tilladt os at opnå for denne.
Mod venlig hilsen
Bent Tofteberg Grethe Tofteberg
Eddi Jack Larsen Majken Larsen
Jens Helge Nielsen Grete Pope Nielsen
¡Frederik Test—Hanøen Randi Luggin
Herbert Lnggin Inger Vest-Hanson
Else M. Pedorsen Thorkil Hasberg
Inge Hasberg Knud Hasberg
C. P. Sørensen Kaja Sørensen
Ulrik Tholsted Anette Tholsted
K.V. Sørensen E.A.Sørensen
Miguel Caralt Inger Caralt
Franz Kusier Frida Kusior
Per Johannes Albert Annelise Pedersen
Christian Fjelstrup Susanne DaininB
Hans Christian Malberg Kirsten Malberg
Jonna Jacobson Lisa Brøggor
Paul Jensen Birthe Jensen
Helene Webor Henrik Webor
Volker Bauer Lilian Brøgger Jensen

GØR BYEN G0D_AT_LEVE_I_0G_N̂_AT_1DMINISTRERE_-_GGR_KVARTERSKRITERIERNE HEN
SIGTSMÆSSIGE.

"Y..i»3 Norrebro" og "Dagmarsgadekvarteret" er kun tilfældige udsnit af byen. 
Ingen af dem har gronsor t i l  fælles med andre af kommunens administrative ind
delinger. Dot bodrer ikke forholdet, at disse oom regol hollor ikke har grænser 
t i l  fallos. Anledningon t i l  at laggo tingene moro hensigtsmæssigt aner aktuel 
i more end denne sammenhæng: Genoralplanforslagot for hole kommunen or også un
der udarbojdolso.

Dispositionsplanforslagot kan kun fastslå, at dor højst nå v:jro 90 motor fra 
bdligen t i l  parkeringspladsen, t i l  trods for, nt det or offontligt erkendt, at 
det kun bororor ot af do behov, som en dispositionsplan skal regne med - og t i l 
godese.

Forudsætningerne for* at do resterende bohov kan iraodokom.ios er, at byens 
administrative inddelinger omlagges, så grænserne bliver sammenfaldende, og 
kvartererne af en sådan størrelse, at de for dot første kan opfylde den enkelte 
borgers behov for daginstitutioner, skoler, fritidsanlæg (såsom ner- og kvarters- 
legepladser samt andre opholdsarealer) og andre socialo institutioner (såsom 
dagcentor, børnepension, socialkontor, forsamlingshus, posthus og bibliotek)
.samt behovet for et meningsfyldt tilhørsforhold t i l  do hjemligo omgivelser og 
medindflydelse på kvarterets indretning, og for dot andet or ot godt administra
tionsgrundlag. honoigtsmassigt aora måleenhed for såvel kvarteromes indretning 
som for samordningen af doros fallesfunktioner.

Kvarteroone skal med andre ord vare overskuelige for b&do don enkelte og ad
ministrationen, når kvarteret skal vare godt at bo i og byon god at lovo i samt 
nem at administrere.

Borgerrepræsentationen skal derfor l) fastslå, at vi skal havo on velordnet 
kommune ned sammenfaldende administrative grenser, og 2) afgøre hvor stor afstan
den må varo nolien den enkeltes bolig og do onkolto kvartorors fallesonleg, samt 
?) iværksætte arbejdet med omlægningen af byons administrative inddelinger, så 
grænserne bliver sammenfaldende, og de enkolte enheder af on sådan størrelse,at 
de både opfylder borgernes ovennævnte behov,og kravot om, at do skal vore hen
sigt snæssige for såvel kvarterernes indretning som for aanordningon af dores 
fællesanliggender, så man 4) snarest kan vedtage det mest honsigtsmessige af do 
alternative forslag ovennævnte arbejde resulterer i.

Rode Rosø or et godt eksempel på et kvarter, og ot udmærket grundlag for bor
gerrepræsentationens overvejelser.

Ib

Laila Johansen Bent Tofteberg
Merete Wester Christiansen Edith Jensen
Hina Quistgaard Knud Jonassen
B.Frederikson L.P. Larsen
Inga Axelson Jogvexi Davidson
Jens Erik Lassen C&rta Lasoen
Birgit Thomsen B. Lavigne
K.Ploss L. Plcss
J. Holm Helle Niolson
G. Stromfeldt K. Skovmand
Grete Jensen Carsten D. Birch
Nisis Brøgger Jensen Jorgcn Lund
Iris StroDfeldt Jørgen Andi
Mette Amdi P. Gandolf
Else Gandolf L. Schmidt
Katia Schmidt Niels Thomassen
Greta Thomassen Grethe Østnor
Ton Østner Karen Kcfdd
Erik Karlsson Else Roos
Birgit Jensen Karin Møller
Torben Moller Irene Hanoen
P. Hansen Randi Nørrebro
Robert Nørrebro Marion Hansson
Jorgen Jorgensen Birgit Jørgensen
Linda Overgård Nielsen Hans J. Sigurdsson
Margrethe Sigurdason Vumor Bronholm
Hjørdis Bronholm Birte Jensen
Keld Madsen Annalise Larsen
Bente Madsen Birgit Kovang

U'.'V ‘»t,Thorkild Ljo**ng <=* TA 1935

Anders 'Wionson
Flemming Rindsn i- . Jens Hansen

Tiyrtt*Tony Andcraon ..A- Ve. .Kirsten Ganst-Niolsen 
Ebbe Gudmand-Høyer 
liann o Eolcgaard

TA9213
TR 6524
£G 9556
ÆG0752
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http://gencrn.lpl.an/
http://fundamants.le/
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Rsdc Rose /  Dsn foreløbige Kvartersforsamling /  Thorsgads 7 o.g. /  2200 V.
Nørrebro den 10/1/1973

Til byplan- og trafikudvalget, Borgsrrepræøsntationsns sekretariat, Rådhuset,1990 København V.

Tedr.i forelag t i l  dispositionsplan for Dagaaragndskvartsrst, Ydre Hsrrs- bro, ror tidligere henrendelse t i l  borgerrepræsentationen af 28/9/72, saat borgerrepræsentationens 1. behandling af dispositions-planen den 9/10/72* u
71 har aed glæde fulgt Koaaunens anstrengelser for gennea planlægning at 
skabe ordnede forhold i  vort krarter, Rade Rose. 71 beder Dea betragte ror 
ferste henrendelse af 28/9/72 saaaen ned dette brer soa et oplæg t i l  samar
bejd», og ikke soa sur kritik, heller ikke selroa r i  pA aange aåder er neg
et kritiske orerfor dispositionsplanen.
Siden ror ferste henrendelse har r i  på adskillige aader arbejdet riders aed 
dispositionsplanen, og r i  har på det seneste fået bistand fra et herværende 
byplanfims, Feter Bredsdorff k/S, soa på eget in itia tlr rar i gang aed et 
studie redr. den byplanaæaelge udrikllng fra 1810 t i l  idag for en del af 
oarådet, de Aller'ske grunde. 71 er nu gået saaaen, og arbejder æd et eup- 
pleaent t i l  dispositionsplanen, et suppleaent, soa efter arbejdsplanen kan 
rare færdigt i april aåned.
71 henrender os t i l  byplan- og trafikudvalget i det håb, at udvalget ikke 
tager endelig stilling t i l  dispositionsplanen uden saatidig at tage stilling 
tU rort supplerende aaterlale.
Det bliver ofte sagt, at dispositionsplaner kun er midlertidige og vejleden
de og t i t  lader sig andre. 71 deler dette snske oa en ære saidig planlæg
ning, men kender aange eksempler på dispositionsplaner, soa det trods alt 
har ræret vanskeligt at få ændret. De bliver bl.a. benyttet som grundlag 
for den løbende byggesagsbehandling, og r i  aå derfor betragte det forelig
gende forslag som et forslag, der, lige soa andre dispositionsplaner, i  høj 
grad bliver bestenaende for områdets freatidige udvikling.
I en situation, hvor Komunen arbejder med en generalplan, og hvor det over
ordnede grundlag for dispositionsplanen derfor er usikkert, ser r i det soa 
noget positivt, at planen indledes æd et afsnit oa en stsrre del af det 
ydre Nørrebro. 71 forstår godt, at det her s aa i  aange andre planer er 
fristende lsar at se på trafikforholdene, og at lade andre nok aå rigtige - 
æn også ære beørarlige - emner, f.eks. spørgsmålet oa udnyttelsesgrader,

?.
epille en underordnet rolle. Det er et af de problemer, r i ønsker at tage 
op i rort supplement ti l  dispositionsplanen.
Vi skal i det følgende redegøre for nogle af de punkter, hvor der ikke er 
overensstemmelse mellem planens konkrete forslag på den ene side og planens 
målsætning, eller Kommunens hensigter og vore interesser soa beboere, på 
den enden. Det er nogle af disse punkter, r i  i den kommende tid r i l  arbejde 
med.

v 1. 3oliger og udnyttelsesgrader.
a. Første etape består i det vasentlige i , at der opføres nye boliger på 

nu lavt udnyttede arealer (s. 63).
b. Boligtallet vil efter planen vare nogenlunde uændret 1 1985, etage

arealet nedsattes (s. 31 og 39 Jrf. 26), med et fald i den gennemsnit
lige lejlighedsstørrelse fra de nuværende 64 m2ti l  93 m2ti l  fslge.

c. Hverken dispositionsplanen eller Kommunens tidsfølgeplan sikrer, at oa
rådet lidtyndes i takt med den skitserede udbygning.

d. Planen fastlægger en maksimal bygningshøjde (s. 33), men girer ingen 
retningslinier hvad angår husdybden.

Konklusionen må rare, at planen, trods målsatning om nedsættelse af områ
dets udnyttelsesgrader, i praksis synes at indebære en forøgelse.
2. Pallesanlaø, børneinstitutioner, lege- og opholdsarealer.
a. Planen omfatter kun _st konkret forslag t i l  en børns- og ungdomsinsti

tution (s. 60), og der er i  dette tilfalde tale om erstatning for den 
eksisterende midlertidige institution i Baldersgade, som efter planen 
r i l  blive nedlagt (s. 60).

b. Det anføres (s. 40), at området skal rare selvforsynende med institu
tioner. Den eneste af områdets nurarende institutioner, der er kommu
nal , er den midlertidige institution i  Baldersgade, æn den tager - ligø- 
soa Kommunens andre institutioner - også børn fra andre områder.

o. Planen navner kun midlertidige, og ikke peraansnte,legepladser, (s. 32 
og 60). Den eneste undtagelse ør forslaget oa en legeplads i Odlnøgade 
(s. 67), men den mangler t i l  gengæld på planens oversigter over områ
dets fremtidige anlag.

d. Planen plaoerer den kommende skole på arealer, hvor trafikstøjen r i l  
rare stærkt generende, og mulighederne for skolens udformning begræ- 
sede.

2a 2b

ø. hø øaeste arealer, der udpeges som rekreative, (s. 4$) er æget sælle,
afgrænset af næ ten ubrudte rakker 9 etages huse, og de er derfor uøg- 
nsde t i l  de fleste rekreative formål.

f. PLanen angiver normer for afstanden fra bolig t i l  parkeringsplads, men 
kris r i  ser bort fra ønsket om selvforsyning, pkt. b - ikke for af

standen ti l  narlegepladser og andre fællesanlæg.
Konklusionen må rare, at planen hverken girer håb om en væsentlig forbed
ring if institutionsforsyningen eller af forsyningen med rekreative arealer.
is—Igaflk. støj ok luftforurening.
0. 71 tilslutter os ønsket om nedklassificering af Nsrrebrogade (s. 45),

bl.a. for at bedre forholdene for den kollektive trafik (s. 46), og
i ivrigt skabe en tiltrækkende atrsggade for hele Nørrebro (side 16), men 
planen Indeholder ikke konkrete forslag, og den foreslåede spærring for 
uvedkommende trafik i Nsrrebrogade er, så vidt vi forstår, opgivet.
VI tilslutter os ligeledes snsket om, at der "tages ærlige stsjmæslge 
hinsyn" langs primærgader og distriktsgader, æn også her mangler konkrete forslag.

o. F.anen tager ikke stilling t i l  "lærsgades fremtid.
d. ¿.siregade skal tilsyneladende klassifioeres op t i l  gennemkørende trafik 

m-id deraf følgende gener for lokal trafikken, og støj og luftforurening f'>r beboerne.
Konkltiøionen må være, at området, trods dispositionsplanens gode hensigter
■>* fonUgat o. an fodg.ng.rp«...g. 1 ^ u n p l i ,  og.* t fr.mtid.n
Til rtir. urlu llg t b i lu t i t  . f  blltrmflkkra.

71 dd.po.ltlonaplmn.n« god. h.n.lgt.r, og Ti . rk.nd.r, at an dl.-
po.lt..oMplan aoa d.n for.llgg.nd. »r udtryk for d.t .ulig.« kunot. Hår Ti 
går ind l arbajd.t tud at .uppl.r.nd. aat»ríala, .kylda. d.t frygt for plnn- 
•n* p. akt lak. f»ig.r , f0r»g.t udnytt.l.. af d. la .t udnytt.d. araal.r, Told- 
•o« ■ -lgning i antall.t af amå l.Jllgn.d.r, hurtigt forfald 1 d.n bo.tirad.

ligt. . . . ,  fo rtu t utllfrvd.«tilland, foraynlng ud Inatltution.r og rakr.- 
»tlT. omrid.r og fo rtu t u tllfr.dutlU .nd. trafikforhold ud d.rmf f.lg.nd. 
luft- og •t.Jforur.nlng. TI frygt.r, at d l ...  ganaran. udrikllng.t.nd.nur 

-i*1111.11 og prmgar områd.., f .r  plra.ua po.itiT. formn.taltnlnger, nya 
Inati .utlon.r, for.an.rlng o.a.T., nir at h llr. irarkut.

Som nævnt er vort supplement t i l  dispositionsplanen færdig i april, og det 
køn dm indgå i byplan- og trafikudvalgets overvejelser som et naturligt led 
i Kommunens bestræbelser for offentlighed i planlægningen» Under borgerre
præsentationens 1. behandling blev vi af flere talere - bl.andre borgmester 
Wassard - indbudt t i l  møde med udvalget. Vi siger tak for invitationen.
71 kommer meget gerne, også med kort varsel, men det er indlysende, at Jo 
□mrmere vi når afslutning på vort arbsjde, desto bedre kan vi orientere ud
valget om beboernes ønsker.

* Med venlig hilsen,

y  ' 4

■' W W W
6*-

/<£) b- d"—

2c 2d

http://fodg.ng.rp/
http://po.lt/
http://for.llgg.nd/
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http://utllfr.dutlu.nd/
http://f.lg.nd/
http://plra.ua/


462

Rode Roae/Ben foreløbige kvartersforsaumling

'Til byplan- oc trafikudvalget.
SporasuAI og henatillloger wfir. "Feralat ti l  dispositionsplaDagmaragade-kvar te re t ""»

Roliger og arbc jds- pl adoer:

Kan Hillerodgadea forlortigelae gerancm kvarteret ske gennem i-jaiderøiiiiiudø 1"
Eller bedre over de lavt. udnyttede arealer langs Fanjjumg;aåe og; videre ad Erageiffiigad® 1
Eller endnu bedre over de lavt udnyttede arealer langs Farwnagadc ®iG videre nord om remiseområdet og videre ad laml© tsgimda ?Kan Nørrebrogado lukkes for gerjaemfcerende trafik ?
Kan lllimersgado l'ukbais for gemnemkiorende trafik og aliigevol fwiigoK soim kvarte rgado 7
Kan don kollektive trafik følge Nørrebrogado og i’imers-,gaflei, »elve« disse 1'ukkOiS for gomn-omkø-ronde biltrafik ? 
Kan p-h/usenc placeres som støjskærm langs delo af Jagtvejen og langs dele af Hille rødga-des forlængelse gen- ru em kvartere t '?
Kan der tilrettelægges em tidsf alge i dispositionsplanen̂  så do lavt udnyttede karres-r ikke- udbygges kraftigere fa rend udtynding, gårdrydning o-.m. forny o lso- or ¡gemaeanført fo-r de tæt bebyggede karreer ?
Kian der udarbejdes em. vejledende bebyggelsesplan, -der ikke bygger på karre-princippet ?
Kan ikfce—foirmreinc.ndc, boligorientere-de arbejdspladser i  industri «ug service bevares olier placeres indenfor plian-oacrådct ?
Kan reiimiseiBrcialiiB t t i l  et Sianmniemhiæneund-ei,, of font-ligt rekreativt aroal ?
Kam skolen placeres på arealet Ægirsgado-Mimersgade- Kådmanås,gmåe—liaigmarøgaie ?
Kan skolen placeres p-å det lavt udnyttede areal i  karreen !T!tooro®;aide--0'dinscnde-JagtveJ-SsTre bro gade ?

Vi er vod at supplere planforslaget. Hot kraver tid at fere arbejdet ti l  ende, og udvalget skal båd-o have tid t il  at behandle forslaget og vort supplement.
Hvis der i  mellemtiden dukker bygge ønsker op i området, kan byplanlovens opsættende bestemmelser ('§ 9) tages i  anvendelse. Planforslaget kan således udsættes i mindst eet år uden andet end gode falgevirkninger.
På denne baggrund bens tille r vi t i l  udvalget, at -det udsætter sin endelige behandling af forslaget t il  efter april, hvor udvalget har modtaget vort supplement.På forsamlingens vegne 
Anders Tho-msen

Røde Ro8c/forelobigo kvartersforaamling

Kommentarer og uddybning af okrivolso af 27.2.73.
Trafik:
Disposition8planforolaget or præget af områdets trafikproblomor, mon samtidig er dot karakteristisk, at dor iklco i noget tilfældo er angivet alternative løsninger på do opstilledo problemer.I planforslagot fig. 8 ur Ægirsgado, Nørrcbrogado og Mimorsgado angivot som kvartorgadcr. Imidlertid fromgår dot af forslaget, at do navnto gador i realiteten vil fungcro som on olags distriktsgador, idot do ur vist gennemgående.
¿girsgade er idag en af onrådete tættest bebyggede gader, mod ret godo huse. I illustratlonsskitson regnes dor ikko mod nogen egontlig ændring af donnc bobyggolso.
(a) Kan Hillerodgndes forlamgolso gennem kvarteret ligo så godt ske gonncm Baldersgado ?

Eller bedre over dc lavt udnyttcdo aroalor langs Parvungade og videre ad Brage3gade ?
Eller endnu bedre over do lavt udnyttodo arealer langs Farumgadc og videre nord om remiseområdet og videre ad Hamletsgade ?

Nørrebrogado udgør mod allo sine forskellige butikker kvarterets "supermarked". Dot betjener hole ydre Nørrebro. Imidlertid kan vi konstatere, at Norrebrogade virker adskillende på grund af don voldsomme trafik: "Man handler ikke på den anden 3ido".
(b) Kon Nørrebrogado lukkoo for gennemkørende trafik ?
Mimersgade or i fig. 8 angivot som on gennemfartsgade mod tilslutning ti l  Jagtvejen og tilsyncladcndo videre til Tagensvej (begge diotriktsgadcr) og on ovt. godobanering (primærgade). Don må nødvondigvis blive bolcotc-t mcd meget trafik, moro end dor bor ligge i ordot kvartergade.
Langs med Mimcrsgade liggor i syd nogle af områdets tættest befolkede boligkvarterer. Ifølge illustrationsskitsen vil Mimersgado yderligere blive udbygget mod boliger og institutioner.
(c) Kan Mimcrsgade lukkes for gennemkorende trafik og alligevel fungere som kvartergadc ?
(d) Kan don kollektive trafik følge Norrebrogade og Mimersgade, solvom disse lukkes for gennemkørende biltrafik ?
P-hu30:
Illustrationsplancn angiver 3 fen-etagers p-huse. Vi finder det rimeligt i tæt udbyggede områder at anvonde p-husc for ax sikre beboerne bedre friarealer. Men til-  og frakørsel er meget stojende og forurenende (tomgangs- korscl, accelerationer og negen korsel i 1. gear). Dot fremgår af planen, at 2 af p-hu8ene er placeret midt i karreerne, netop dor hvor boboerne har fælles opholusarcal.P-husc er en af dc funktioner, som stojnæsoigt kan "tåle" ut ligge lnng3 hoved trafikårer. Rigtigt udformet kan de mAsko endda virke dBnpende ptl støjen.
(e) Kan p-husone placeres som støjskærm langs dolo af Jagtvejon og langs dele af Hillerodgades forlængelse gennem kvarteret ?

3a 3b

2.
Bilfri gader er anvendt, i  stor udstrækning. Imidlertid har -det været nødvendigt (på grund af de miongc ©cnnoEkøronåo ¡gader) at foroslå 7 gang- tunneler. Disse er, som do bor være, angivet mod lange ramper, således at personer mod barnevogn, gangbesværede og handikappede kon benytte don. ?er cr jo mange p-lo jehjoim -og ældre insti tutterne-r i området.. Men ri maner at man med en anden udformning af bilvojncttot kam undlade formentlig 4-6 af de viste gangtunn&lcr.
Boliger og arbejdspladser:
Planforslaget går ud fra, at den maksimalt opnåelige udnyttelsesgrad på 1,25 (mod opnåeligt tillæg på 30 fj vil åen dog nå op over do 1,6-0 som angives sou nuværende gennemsnit) skal gælde indenfor hole området.
Da dc lavest udnyttede karreer udbygges inden en fornyelse og udtynding i bestående, maksimalt bebyggede karre-er er sat igang, er virkningen, nt den samlede U i en, formentlig lang periode, vil vokse kraftigt i forhold t il  idag.
(f) Kan der tilrettelægges o-n tidsfølge, s ål ed o s at dc lavt udnyttede karreer ikke udbygges kraftigere førend udtynding, gårdrydning o.a. fornyelse er gennemført for dc tæt bebyggede karreer ?
Planforslaget regner mod cn maksimal byggehøjde på 5 etager (der angives ingen maksimal bygningsdybde). Don hidtidige udvikling i området og Jet foreliggende planforslag viser, hvorledes bebyggelsesformen - karrcbebyg- gclscn - sammenholdt med bygningshøjden fører t i l  on betydelig overskygning af friarealerne.
(g) Kan der udarbejdes en vejledende bebyggelsesplan, der ikke bygger på karre-princippet ?
Planforslaget går ud fra, at de arbejdspladser, der placeres, cllor bibeholdes i området, findes indenfor kontorcrhvcrvenc. Imidlertid er mange, især enlige modre med børn, i  området afhængige af eksisterende lokale'" arbejdspladser indenfor lettere industri og service.
(h) Kan ikke-forurenende, boligorientcrede arbejdspladser i industri og service bevares eller placeres indenfor planområdet ?
Friarealer og insti tut-ioner:
Planforslagets udlæg af offentlige friarealer indskrænker sig t i l  gang- strøg og to pladsdannelser, der er utilstrækkelige son egentlige, rekreative friarealer. Eksempelvis beslaglægger de iovrigt gode ramper t il  fodgængerund orf oringc r op imod 30 $ af helo friarealet.
Dor findes tre sannenhæni;ende, laYtudnyttede områder i planområdet:
1. renisearenlet, son i planforslaget udlægges ti l  skole,
2. karreen mellem Ægirsgcde, Rådmandsgade og Minersgade, son i planforslaget udlægges ti l  5-etagers karrebebyggelse,
3. området nellen Thorsgade, Odinsgade, Jagtvej, Norrebrogade, sou i planforslaget er udlagt ti l  uddannelsesinstitution.
Dis3c arealer kan dække ourådets behov for store sanncnhængende friarealer, lokalinstitutioner, skole og uddannelseGins ti tutioner.
Rcnicearealet er nindre velegnet t i l  skole i betragtning af:
1. ucentral placering i områdetj bomene ckal passere flere stærkt trafikerede gader.
2. Rådnandsgades skoles frontid cr uafklaret, og såfrent Bkolcn skal betjene et større onråde end dispositionsplanen, bliver beliggenheden endnu ncro ucentral.

3.
(i) Kan renisearealet anvendes og udlægges t il  offentligt, rekreativt foraål i stedet ?
Karreen mellom Ægirsgade og Rådnandsgadc er centralt placeret i området. Byggetilladelsen på dele af karreen gælder kun kælderetagen. Friarealer på dette sted vil gøre det neste af Dagmarsgade t i l  ot attraktivt Gang- strog. Karreen ligger overfor lavt udnyttede grunde på den anden side af Mimcrsgade og vil på længere sigt kunne indgå i ot sammenhængende gront område i ost-veotiig retning.
(j) Kan skolen placeres på arealet Ægirscade-Mimerscade-Råduandsgadc- Dagnarsgado ?
Det 3vagt udnyttede areal mellom Thorsgade og Jagtvej er placeret umiddelbart op ad den storstc bcfolkningskonccntration i området. Priaroalcr på dette stod vil være ot kærkomment supplement t i l  den eksisterende, uoget tætte bebyggelse. Skolen og friarealerne vil da ligge i direkte forbindelse ned dot planlagte nord-sydgående gongstrøg i området.
(k) Kan skolen placeres på dot lavt udnyttcdo areal i karroen Thorsgadc- Odinsgade-Jagtvej-Norrebrogado ?

3c 3d



463

Red: H. N ie ls e n  /  T ry k : J .  & R. F ryd en b ery

r a i u i a k :  i
RCDE ROSE

lPRIL 1973

BOLIGER CD BIBEHOLDT BEBYGGELSEERHVERV MM

I n d h o l d :
SLUT OP! ........................................................................ side 2
(Hvad h a r sammenholdet medført h id t i l? )
HVORDAN ER VORES KVARTER BLEVET BYGGET?  side 6
(Nørrebrogade-Jagtvej-Tagensvej-Godsbanen)
TOTAL SANERING -  HALV BEVARING ..........................side 13
(Thorsgade-Allersgade)
KVARTERSFORSTENINGEN ................................................side 20
(Gormsgade-Ægirsgade)
KAPITALISTER & KOMMUNALE KRUMSPRING ................... side 24
(Ægirsgade-Mimersgade-Rådmandsgade-Dagmarsgade)
UDBYTNING OG UDNYTNING ............................................side 27(Om fr ia re a le r)
STØJPALADS & -RUIN  side 30(Om k vartere ts  nye & gamle skole)
RØG, STØJ OG MØG ........................................................side 32(Trafikplaner i  Røde Rose)
SLUT OP!  side 36
(Hele k varte re t rammes)
mødeindbydelse ......................................................................s id e  38(Adresse og te lefon)

Vores adresse e r  "Røde Rose", Thorsfjade 7 over  
gården, 22oo N. Der e r  i  h v e r t  f a ld  nogen Onsdag 
niellem k l .  18 og 20 . T e le fo n e n  e r  Æg 1 1 .4 0 0 .  
B lad e t e r  d y r t  og enhver k o n ta n t h jæ lp  e r  velkom 
men på vores p o s tg iro  n r .  17 79 42 .

Slut op!
HVAD ER RØDE ROSE?

Det e r , hvad du ser på^omslaget -  d i t  og mit kvarter. Det er ikke mere end J km s to r t ,  men her bor knap 15.ooo 
mennesker.Siden v in teren  7o/71 er mange i  k varte re t gået sammen for a t skaffe os og børnene bedre forhold.
HVAD HAR SAMMENHOLDET MEDFØRT?I 197o gav kommunen en spekulant lov t i l  a t nedrive en god moderniseret ejendom i  Fenrisgade, for a t han b l.a . kunne bygge e t kontorhus i  s ted et. Ejendommens beboere gik imod planerne, stod sammen og fik  hjælp fra  andre grupper i  k v a rte re t. I juni 1971 var planen omstødt, beboernes hjem reddet, og husets fremtid s ik re t.

I december 197o gik en del af kvarte re ts  forældre sammen om a t skaffe sig vuggestuepladser t i l  børnene. I sep
tember 1971 åbnede de en d e jlig  vuggestue t i l  23 børn fra  k v a rte re t. Den ejes af de forældre, der har deres børn i  den, hedder Røde Rose 1, og adressen er Jagtvej 141.

I fo rå re t 1971 var der en del fællesarrangementer i Vølundsgade. Det fø rte  t i l  dannelsen af gadeforeningen Triv-Selv om e f te rå re t . Dens formål er a t gøre det godt a t bo i gaden. Ud over mange fe s t lig e  arrangementer, er der siden påbegyndt en gadesmukkesering ved facademaling, parkeringsforholdene er ved a t b live ordnet, e t l i l l e  haveanlæg åbnes sn a rt, og nu er man også ved a t se pa, hvad 
der kan gøres ved gårdene.

I løbet af 197o/71 gik mange sammen, i  kvartere ts  fo rske llige  karreer, for a t bruge de muligheder loven giver for a t få ordnede forhold i gårdene. Trods lovgivningen skal der megen stædighed t i l .  Såvidt vi ved, har man kun kunnet holde modet oppe i tre  af karreerne.
I karreen mellem Odins Tværgade og Jagtvej har sta ten  og kommunen b e v ill ig e t pengene t i l  nedrivningen af en

4
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3
værks tedsbygning, som fylder det meste af garden, og er vurderet t i l  k r. 600.000- Nar den sidste  le je r  er f ly t te t  ud senest t i l  e f te rå re t , kommer nedrivningen samt lyset og en d e jl ig  gårdhave med legeplads. En foreløbig følge af samarbejdet i  denne karre , e r dannelsen af beboerforeningen Odin, der nok skal b live rammen om meget godt.

Beboerne i  karreerne mellem Balders Plads og Tagens- v e j, samt mellem Mimersgade og Frejasgade holder også^ved. Begge s ted e r har de afleveret deres tegninger over gårdens indretning t i l  kommunen. De er blevet ven lig t modtaget og har fået bekræftelse på, at de har re t t i l  at fa gårdene ordnet. Begge steder kniber det im idlertid  med, a t få kommunen t i l  a t tage sig sammen t i l ,  at læse nogle genstrid ige ejere  teksten. Bagerlauget e je r en stump af karreen ved Baldersgade, og Arbejdernes Kooperative Byggeforening (AKB) ejer den ene side af karreen ved Mimersgade. Det er bek lagelig t, a t vi skal kæmpe med bagerlauget for a t få det t i l  at være so c ia lt, men a t vi også skal tvinge en af vores egne kooperationer t i l  a t være 
d et, er nærmest u fa t te l ig t .

I januar 1971 dannedes to forældregrupper, der v ille  skaffe børnene og sig selv bedre forhold ved oprette lse  af børnehaver. Arbejdet med a t finde egnede muligheder i  kvarte re t var så s to r t ,  a t kun den ene holdt ud.Efter sommerferien åbner den ene udflytterbørnehave, fo r 2o børn fra  k vartere t i skoven Ganløse Eget. Den fa r sam
lingssted  i  Baldersgade, hvor der b liv er in d re tte t "Tul
lested" for k vartere ts  hjemmegående forældre, og dagple- jemødrene kan komme med deres børn, sa de kan lære hin
anden at kende.

I januar -  maj 1971 samledes der herudover to forældregrupper, der dels v i l le  hjælpe de mindre børn med en vug
gestue, dels de store med e t fritidshjem . Begge har haft svært ved a t finde husrum, mer. åbner nu hver en børneins ti tu tio n  t i l  v in te r . En i  Keimdalsgade t i l  4o børn i 0-8 års alderen, og en i  Rådmandsgade t i l  64 børn i 0-12 års alderen.

Samarbejdet har endvidere medført, at der er lavet en børnepasningsordning i k v arte re t, hvor forældrene sk iftes
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t i l  a t passe børnene i  vuggestuen Røde Rose 1, der er s t i l l e t  t i l  rådighed om aftenen mandag t i l  torsdag.

hvem_står_så_bag_dette_blad?
In i t ia t iv e t  t i l  udgivelsen blev taget på et fæ llesmøde mellem grupperne i  september 72, e f te r  o ffe n tlig gørelsen af kommunens fo rslag  om, hvordan den ene halvdel af vores kvarter skal "udvikles". -  d isp o s itio n sp lan fo rs la get fo r "Dagmarsgadekvarteret", området mellem Mimersgade og Nørrebrogade.
Vi in d så , at planen er f a r l ig .  Hvis den vedtages i sin nuværende form, b liv er det endnu sværere for os at forbedre forholdene i vores kvarte r.
Der var im id lertid  fo r t r a v l t  i grupperne t i l ,  at vi kunne b liv e  mange om arbejdet med fo rs la g e t. Derfor a fta l te  v i ,  a t de der kunne påtage sig  d et, skulle undersøge planen nøjere og fo rtæ lle  om, hvad de fandt ud af.Der var s to r t  set en fra  hver af grupperne, der kunne -  og på den måde blev dispositionsplangruppen dannet. Siden har godt lo mennesker brugt meget af deres f r i t i d  t i l  a t undersøge planen og forholdene i k v a rte re t. Det er os, der har skrevet dette  blad.
Hvad er der sket i mellemtiden?
P lanforslaget blev o ffe n tlig g jo rt den 4. september 72 og kom t i l  1. behandling i borgerrepræsentationen a l le re de den 5. oktober.
Den 28. september 72 var v i I06 personer der afsendte e t brev t i l  a l le  borgerrepræsentanterne, lokalrådene og p artie rnes lokalafdelinger. Vi hen stilled e  t i l  dem a lle  a t medvirke t i l ,  a t fo rs lage t blev sendt tilb ag e t i l  

plankontoret med nye re tn in g s lin ie r , så de kunne lægge vores og børnenes mest almindelige behov t i l  grund for det videre planlægningsarbejde.
Som planen er nu, tilgodeser den ingen i k v a rte re t.Den siger ganske v id s t, a t tra fikk en , stø jen  og lu f t fo r ureningen skal begrænses, men fo re s lå r i samme åndedrag, a t adsk illige  gader åbnes for f le re  b i le r  -  med en t i l svarende forøgelse af generne.
Den siger også, a t vi skal have mange b ø rn e in s titu tio ner og rekreative a rea le r , men den fo re slå r kun o p re tte lse af een b ø rn e in stitu tio n  og en m id lertid ig  legeplads,
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samt en gade -  mellem 5 etagers huse -  som rek rea tiv t a r e a l .Den s ig e r, a t v i skal være færre mennesker i  kvarter e t ,  og a t der skal være mere lu f t  mellem husene -  men den fo re slå r også det modsatte her.

Da borgerrepræsentationen behandlede p lanforslaget} konstaterede den bare , a t den havde modtaget vores brev -  og sendte sagen t i l  byplan- og trafikudvalget. Det kunne v i  så snakke med, hvis der var noget. Den borgmeste r ,  der s tå r  bag planen -Wassard -  t i l lo d  sig  endda a t betv iv le  a t v i havde læst p lan fo rslaget.
Ingen af dem v i havde henvendt os t i l  -  h e lle r  ikke Nørrebro Lokalråd -  v i l l e  tage sagen op, så vi var henv is t  t i l  a t gå v idere alene. Derfor fremsendte v i den lo . januar 1973 e t brev t i l  byplan- og trafikudvalget. Deri påpegede v i en række af fo rs lage ts  mangler og modsigelse r , og anmodede samtidig udvalget 01a a t afvente re su lta te t  a f  vores fo r ts a tte  undersøgelser. Vi havde på det tidspunkt fåe t lovning på hjælp fra  Peter Bredsdorffs byplan-tegnestue, som ligger i Røde Rose. Vi sagde t i l  udvalget, a t det kunne regne med a t modtage vores rede

gørelse t i l  a p ril i  år.
Også dette  brev sendte v i t i l  mange andre med hens t i l l in g  om a t gøre noget ved d et, heriblandt Nørrebro Lokalrad, der h e lle r  ikke reagerede denne gang.Den 27. februar 73 var v i t i l  møde med byplan- og trafikudvalget. Vi fik  ikke lov t i l  at ta le  med udvalgsmedlemmerne, men de hørte på os, og modtog et brev, v i havde med. Heri bad v i udvalget besvare en del spørgsmål, og gentog vores anmodning t i l  det om, a t udsætte den endelige behandling af fo rs lage t t i l  e f te r  a p r i l ,  når de havde modtaget vores endelige redegørelse.
Hvad skal der så ske nu?
Vi v i l  høre jeres mening om planen og om vores udkast t i l  redegørelse. Vi må mødes og snakke om d et, så v i ev t. i  fællesskab kan sende redegørelsen af sted.Det er b l .a . med henblik herpå, at v i har lavet b ladet.Bladet omfatter kun nogle af forarbejderne, fordi vi er i  tidnød. Vi har ikke kunnet nå a t lave udkastet t i l  redegørelsen fø r dette  blad skulle ud med indbydelsen
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t i l  mødet. På grund af b l .a .  påsken kniber det også med a t få redegørelsen  af sted i  a p r i l .  Begge ting  kan i -  m id lertid  nås, hvis v i få r 14 dages udsæ ttelse med afleveringen t i l  byplan- og trafiku d va lg et. Det har v i anmodet om s k r i f t l i g t ,  og regner med a t få udsæ ttelse.Udkastet er fæ rdigt og b liv e r omdelt t i l  mødet den 7. maj. Herefter kan v i i  fællesskab sende den endelige 
redegørelse t i l  udvalget.

H v o r l e d e s  e r  v o r e s  k v a r t e r  
b l e v e t  b y g g e t ?

Fra gammel tid  var det område, der nu er ved at b live byp lan lag t, en f je rn  del af den "bymark", som 
ti lh ø r te  hovedstaden, der lå  indenfor Chr. 4 .s nu fo rlængst s lø jfede volde (langs de nuværende voldgader).

I  1795 brændte 1/3 af byen ned. Det var en økonomisk k a ta s tro fe , men sta ten  var ikke særlig hjælpsom.Den skænkede b lo t byen en strimmel af Kongens Have - den nuværende Kronprinsessegade —og tvang 0. år I800 kommunen t i l  a t sælge den i  princippet fæ lles bymark t i l  p riv a te . Herunder også vores k varte r.
Der var jo enevælde dengang, og byen stod yderst svagt, når s ta ten  s t i l le d e  krav. En s to r del af de area le r , som lå  mellem byen og Jag tvejen^avde s ta ten  fo rlængst taget fra  byen t i l  øvelsespladser for m ilitæ ret -  fælledparken er en re s t h era f. For de øvrige a rea ler fra  voldene ud t i l  Jagtvejen var det bestemt, a t der kun måtte opføres bebyggelse der var lav og som le t skulle kunne brændes a f , fo r ikke a t kunne yde en angribende fjende dækning!
Da in d by gg erta lle t stad ig  voksede, var byen indenfor voldene meget tæt bebygget. Derfor var der en v is p rivat in te resse i a t købe grunde t i l  bebyggelse udenfor Jag tv e js lin ien , selv om området lå meget langt fra  byen. Men



465

havde en borger penge og en p riv a t kare t kunne han f.ek s . herude bygge sig  e t landsted (datidens statussym bol).Han kunne også bygge sig  en virksomhed fo r a t tjene endnu fle re  penge. De, som skulle arbejde her, måtte så enten bosætte sig  herude e l le r  vandre derud inde fra  byen t id l ig t  om morgenen og tilb ag e  om aftenen.
Den bebyggelse, som udviklede sig  mellem Jagtvejen  og 

Lygtevejen (som det ydre Nørrebrogade dengang hed), blev a ltså  e t temmelig blandet k v a rte r. Med den voksende indvandring af arbejdere t i l  de nye in d u s tr ie r , som begyndte o. 185o kunne byggespekulanter også opføre små boliger 
t i l  udlejning herude.

Samtidig med a t indvandringen t i l  byen tog t i l ,  erkendte m ilitæ ret, a t den gamle befæstning ikke mere var nogen nytte t i l .  Der var ad sk illig e  europæiske storbyer som a llerede havde s lø j fe t  deres volde og e r s t a t t e t  dem med "fremskudte fo r te r" . I 1852 ophævede s ta ten  så p ludselig  byggeforbudet på hele området mellem Jagtvejen og søerne.
På d e t te  tidspunkt var enevælden nu a fsk a ffe t og a flø st af " frih ed ", ih v ertfa ld  for dem, der ejede noget at bruge den t i l :  F ri konkurrence, f r i  rådighed over den 

jord , man ejede o .s .v .Der blev også s tø rre  frihed  fo r byerne - "kommunalt selvstyre". For Københavns kommune, den s tø rs te  og r ig e ste i landet, blev friheden i forhold t i l  s ta ten  meget s to r. Det " t ilsy n " , som sta ten  i  p rincippet sku lle føre med kommunerne, blev efterhånden re t  begrænset fo r Københavns vedkommende.
Med det ophævede byggeforbud mellem søerne og Jagtvejen kunne byggespekulanterne holde deres indtog på det 

indre Nørrebro. P resset fra  landarbejderne, som søgte ind t i l  de nye in d u s trie r  var så s to r t ,  a t d e tte  kvarte r i  lø b et af 2o-25 år var fu ld t bebygget. I brokvarterernes fø rs te  å r t ie r  var der ta le  om re t  små "konsortie r"  ( f .e k s .  en mand med penge a t skyde ind plus en håndværker, som skød s i t  arbejde ind). Begærligheden var så s to r , a t hele d e tte  kvarte r -  ( Herunder "den sorte firk an t") -  blev slum fra  s ta r te n .

Selvom det dengang var endnu mere upopulært blandt de styrende at gribe ind i  den f r ie  udnyttelse af p rivate grunde, måtte den værste sundheds- og brandfare dog forebygges.Den fø rs te  bygningslov kom i 1856. For beboelsesrum krævede den en m indstestørrelse og en mindstehøjde samt vindue t i l  det " f r i" .  Bygningerne måtte ikke være højere end 6 beboelseslag  og der blev krævet en yderst beskeden m indste-afstand t i l  andre bygninger på samme grund og t i l  naboskel (evt. med høje brandgavle). Af hensyn t i l  brandfaren blev der også krævet adgang t i l  to trapper (men for a t gøre byggeriet mere p ro f ita b e lt blev d isse træ trapper o fte  anbragt i  samme trapperum!
Efterhånden som det indre Nørrebro var ved a t være ud

bygget, fly tted e  spekulant-ræset t i l  Vesterbro. I  de s id s t udbyggede dele af Vesterbro blev konsortierne s tø r re , re gulære "selskaber" med gode bankforbindelser. De magtede a t bygge hele karreer på engang. Sådanne selskaber med deres advokater, a rk ite k te r og ingeniører stod stæ rkt endog overfor den stærke Københavns kommune.Det er k la r t ,  a t hele denne a k tiv i te t  nærmere inde ved byen medførte en langsommere udvikling herude på den anden side af Jagtvejen. Men da grundene im id lertid  var b i l -

Af Lars Christians Kogebog:"Goderåd".Man tager 181 kr. og 30 øre. Dem anbringer man i en lille  udlejningsejendom t il  en værdi af 50.000 kr. i  handel og vandel. Man krydrer med omkring 12.000 kr. årlig. Resultatet er uforligneligt: ens skattepligtige indtægt nedbringes med ca. 8.000 kr. årligt, og man kan låne kontante penge. Det koster ganske vist i renter, men med dem kan man yderligere nedbringe sin skattepligtige indtægt. Man betaler mindre i  skat og får flere penge mellem hænderne. Og de kontante lån kan man anbringe f.ex. i  en frugtbringende modernisering af en af ens andre ejendomme eller et nybyggeri. - Jo 181 kr. og 30 øre er et godt hævemiddel - dem kommer man langt med.

ligere  her, blev der dog bygget både virksomheder og le je kaserner . Men tempoet var a l ts å  så langsomt a t man i  vores kvarter kan finde eksempler på så a t sige a l le  bebyggelses- og bolig typer fra  d isse  par menneskealdre.
I 1938 fik  Københavns kommune sin  endnu gældende byggelov, dengang landets mest moderne (idag den mest foræ ldede)' På det tidspunkt var det meste af byen udbygget, også det ydre Nørrebro. Kommunen t i l lo d  dengang, a t man for de fo rskellige dele af byen havde bebyggelsestætheder som var god la tin  i fo rrig e  århundrede: fo r brokvartererne, herunder ydre Nørrebro, dobbelt så meget e tag earea l, som der var grundareal. Loven er omsider under rev ision , men kommunen kæmper s tad ig  sammen med grundejerne fo r så høje ud

n y tte lse r som m uligt.Vores kvarter har sådan se t været h e ld ig t h id t i l  , idet der under den langsomme udvikling var b levet bygget mange lave beboelseshuse, lave erhvervs- og lagerbygninger o . l . ,  og der var plads t i l  træ er. I det sto re  og hele har vores kvarter in d ti l  nu været langt bedre fo r børn og voksne end de indre b ro kv arterer.
Men nu skal der a l ts å  u dsk iftes og fornyes. Nutidens bygherrer er endnu mere kap ita lstæ rke end fo rtid en s, og der er p ro fit a t hente, navnlig i  store, lav t udnyttede enklaver, som dem vi har her hos os, og hvor bulldozerne og kranerne allerede er i  fuld gang.
Hvad skal en "stakkels" kommune gøre? k v a rte re ts  beboere ønsker et kvarter der er bedst muligt a t bo i fo r dem og deres børn. De forlanger ovenikøbet a t man ly t te r  t i l  dem. I de forhandlinger om en ny byggelov for København, som snart har s tå e t på længe, få r beboerne e t v i s t ,  temmelig  f je rn t medhold fra  s ta ten . Men k on so rtie r, som opkøber lavt udnyttede grunde, ønsker p ro f i t ,  f l e s t  mulig l eJligheder på mindst mulig area l -  børnene kan vel lege ovenpå garagerne; og kommunen, som har undladt a t s ikre  sig de lavt udnyttede a rea ler mens de var b i l l ig e ,  v i l  egentlig også gerne have f l e s t  mulig le jlig h ed e r (= nye skatteydere).
Hvem b liv er sorteper i  d e tte  magtspil? Er det frem ti- dens^'sorte f irk a n t" , forchromet slum fra  s ta r te n , der er på vej?

10

ca. 188o så kvarte re t sådan ud (plan I ) .
"Kløvermarken" blev o. 181o udbudt t i l  salg i  lange strim le r p a ra lle lt  med Jagtvejen. En brændevinsbrænder A ller købte h e le  f i re  af dem på engang. Hans søn byggede et l i l l e  landsted  (indrammet med en l i l l e  c i rk e l) , fø rte  fo rretningen inde i byen videre -  og døde. Hans enke deltog d r i f t ig t  i 185oernes nye grund- og byggespekulation. Hun fik  lagt planer for nye gader, og der opstod e t l i l l e  tyngdepunkt i den •■ellers forsinkede bebyggelse herude.

http://f.ek/
http://f.ex/
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ca. 1937 ~ lige  før den nugældende byggelov (plan I I ) .
Nu er h e le  kvartere t taget i  brug. Noget af det nyeste boligbyggeri finder v i langs Mimersgade, som o. 1925 blev fø r t ud t i l  Jag tvej. Nørrebrogade havde allerede o. 19oo fåe t en sammenhængende bebyggelse og var ved a t b live et fo rretn ingsstrøg . Den fø rs te  s tø rre , private sanering var slagterm ester Zøllners i  den nederst t i l  venstre v is te  karre mellem Gormsgade og Allersgade i  193oerne. Men s ta
dig var der lave bebyggelser og mange store træer.

I 1972 så k varte re t sådan ud (plan I I I ) .
Der er tilsyneladende ikke sket de s to re  ændringer i  den menneskealder, der er fo rløbet siden 1937. Men de er un
dervej s .
Hvor mange husker kæmpekastanien på h jørnet af Allersgade og Dagmarsgade? Den lave og urentaM e bebyggelse i  denne karre e r  nu to ta lsan e re t (se igen „..aerst t i l  venstre). Ved Gormsgade har v i e t fo rv arse l om d e t, der v i l  ske med andre lav t udnyttede grunde: "Dispoensationer t i l  den 
idag højest mulige udnytte lse .

13

T o t a l  s a n e r i n g / h a l v  b e v a r i n g
(Thorsgade-Allersgade)

TOMTEN I ALLERSGADE - LEGEPLADS ELLER KORRIDORLEJLIGHEDER?
I løbet af 1969 blev der ryddet en grund i  Allersgade 8 -10. Den har lig g e t tom siden, selv  om ejeren  havde byggetilladelse t i l  e t 6-etagers højt hus med dyre 1-væ- re lse s  k o rrid o rle jligh ed er, dvs. le jlig h ed e r, der mod Allersgade kun v i l  få lys fra  nordvest. Yderligere skulle en sto r del af gården selvfølgelig_ opfyldes af parkerings pladser I
Den forældregruppe, som arbejdede på a t skaffe børnene en legeplads, fandt grunden velegnet. Og de omkringboende fand t, a t pladsen burde ryddes t i l  ophold for dem i  s te det for a t ligge hen som affa ld sp lad s, når der i  hele k varte re t ikke er meget opholdsareal og kun en legeplads.Legepladsgruppen og en beboerkomitte gik sammen og omd elte  en  l i l l e  fo lder t i l  beboerne i  denne og omkringliggende k arree r. Beboerne samlede dere fter ca 700 unders k r i f te r  på tre  breve, der blev afsendt den 21/3 -72:Et t i l  ejeren af grunden med tilbud  om le je  e l le r  køb.Et t i l  kommunen med anmodning om ikke at forny byggetilladelsen , men i  s tedet sikre grunden t i l  legeplads.

Et t i l  Almennyttigt Saneringsselskab med anmodning om at medvirke t i l  en fo rnuftig  anvendelse af grunden.Det er begrænset, hvad der kom ud af det:Ejeren påstod te le fo n isk , a t han gerne v i l l e  sælge,men h e ls t t i l  saneringsselskabet, men har endnu ikke sendt tilbud  t i l  hverken saneringsselskabet e l le r  os.Kommunen sendte bare vores brev t i l  saneringsselskabet .
Saneringsselskabet v i l l e ,  e f te r  a t have forhandlet med kommunen, gerne købe grunden, hv ilket blev meddelt os og ejeren  den 26/6 -72. Hvis de fik  grunden, v i l l e  de dere f te r  forhandle med os om m id lertid ig  le je  af grunden t i l  legeplads.
I jun i 1972 trykkes så Købehavns kommunes d ispositionsp lanforslag  fo r Dagmarsgadekvarteret -  en plan over

14
områdets frem tidige bebyggelse, hvori karreen er om talt.
På en tegning fo re slås  d e t, a t karreen b liv e r t i l  to k arree r, og der lægges en ny gade over grunden i  A llersgade.Kommunen v i l  ikke ekspropriere grunden; Og saneringsselskabet er bange for a t lægge pres på ejeren  af fryg t fo r , a t han skal hæve p risen . -  Men der er brug fo r lys og lu f t  i karreen. Og der er mangel på legepladser i  
hele k v a rte re t.Som det fremgår af næste a f s n i t ,  har v i mulighed for 
a t få in d fly d e lse  på karreens frem tid, og a l ts å  også pa 
frem skaffelsen af opholds- og legearea ler.D ispositionsplanen ta le r  kun om en m id le rtid ig  legeplads og siger næsten in te t  om opholdsarealer og andre re k rea tive områder. Vi må kræve en planlægning, der s ik re r os d isse nødvendige goder, som loven giver os re t  t i l .
HVEM SKAL UDSANERES?

Arbejdet med problemerne omkring vores ønske om en legeplads har g ivet os nogle oplysninger om saneringsplanerne fo r  karreen Allersgade -  Thorsgade.I Københavns kommunes saneringstidsfølgeplan  ( en plan over, hvor der skal saneres, i  hvilken rækkefølge, det skal ske, og hvad det k o s te r), er der a lle red e  næste år 1974/75 a fsa t 5 m ill. k r. t i l  sanering af karreen, samt yderligere 5 m ill. k r . i  1975/76.Denne plan siger også, a t når en karre skal saneres, skal der tages hensyn t i l  det omgivende kvarters udseende, hvor hø jt og tæt der er bygget, om der er in s t i tu tioner nok, om der er f r ia r e a le r ,  legepladser nr.v., sa ledes a t det kan b live et godt sted a t bo for gamle og evt. nye beboere.Dette er a l t  sammen noget, d ispositionsp lan fo rslage t skulle have anv ist løsninger på. Men der s tå r  in te t  om d et. Hvordan selve karreen kommer t i l  a t se ud, få r man normalt fø rs t a t v ide, når planen er h e lt færdig hos saneringsselskabet e l le r  kommunen, men dog før boligminis te r ie t s  endelige godkendelse og nedrivningens påbegyndelse.For os s t i l l e r  det sig  l id t  anderledes på grund af be- boerkommitteens arbejde og dens kontakt med Almennyttigt Saneringsselskab. Selskabets d ire k tø r, Alf Mortensen, har



467

15

nu o p l y s t ,  a t  man e nd n u  e r  v e d  d e t  f o r b e r e d e n d e  a r b e j d e .
I  ø j e b l i k k e t  v u r d e r e s  e jendom m enes k v a l i t e t  og  p r i s  
h e n b l ik  på m u lig h e d e r n e  f o r  a t  f j e r n e  a l l e  h u s e n e  og  b y g 
ge h e l t  n y t  ( t o t a l s a n e r i n g ) ,  e l l e r  m u lig h e d e r n e  f o r  a t  
f j e r n e  n o g le  h u s e  og  m o d e r n is e r e  r e s t e n ,  o g  e n d e l i g  mu
l ig h e d e r n e  f o r  k u n  a t  la d e  s a n e r in g e n  o m f a t t e  en m in d re  
d e l a f  k a r r e e n ,  f . e k s .  v e d  d e l i n g  med en n y  g a d e . N å r 
d e t t e  e r  g j o r t ,  v i l  de f o r h a n d le  med p o l i t i k e r e  i  kom
munens b y p l a n -  og  t r a f i k u d v a l g ,  d e r  n e t o p  n u  b e h a n d le r  
d is p o s i t i o n s p l a n e n .

17

Om m o d e r n is e r in g e r n e  g æ l d e r ,  a t  v e d  e n h v e r  f o r b e d r i n g ,  
h v o r  d e r  e r  t a l e  om l e j e f o r h ø j e l s e r ,  s k a l  e je r e n  t i l b y d e  
e r s t a t n i n g s b o l i g .  B e b o e rn e  s k a l  i  v i s s e  t i l f æ l d e  h ø re s  
gennem h u s le je n æ v n e t ,  d e t  s k a l  g o d k e n d e  s t ø r r e  f o r b e d 
r i n g e r  og u n d e r a l l e  o m s tæ n d ig h e d e r a l l e  l e j e f o r h ø j e l s e r .

F o r  b e b o e re , d e r  s k a l  f l y t t e  på g ru n d  a f  s a n e r i n g ,  g æ l
d e r  f ø lg e n d e  b e s te m m e ls e r  i  l o v e n :
D e r s k a l s k a f f e s  e r s t a t n i n g s b o l i g e r .  G e n h u s n in g s p l ig t e n  
p å h v i l e r  komm unen, men e je r n e  s k a l  m e d v ir k e . Kommunen
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D e sud en  n æ v n te  A l f  M o rte n s e n , a t  han  o gså  g e rn e  v i l l e  

t a l e  med b e b o e rn e  i  k a r r e e n ,  men h a n  sagde ik k e  h v o rd a n  
og h v o r n å r '.

I  d e t  f ø lg e n d e  e r  d e r  v i s t  n o g le  t y d e l i g e  e k s e m p le r  p å , 
h v o rd a n  s a n e r in g e n  måske k a n  l a v e s ,  og  h va d  d e t  så v i l  
k o s t e .  T e g n in g e n  v i s e r  k a r r e e n ,  som den s e r  ud i  d a g . En  
t y p i s k  2-v æ r e l s e s  l e j l i g h e d  på 50 m med k a k k e l o v n ,  gas i  
kø k k en  og uden b a d , k o s t e r  ca  125 k r  p r  måned . (D e t t e  e r  
u d g a n g s v æ rd ie n  i  b e r e g n i n g e r n e ) .

En  f o r b e d r i n g  a f  de n uvæ re n d e  f o r h o l d  i  k a r r e e n  kan 
ske på f l e r e  f o r s k e l l i g e  m å d e r:
a )  " s k r a b e t  m o d e r n is e r in g  og  f j e r n e l s e  a f  h u s e " .  D e r  f o 
r e t a g e s  v is s e  in d v e n d ig e  og u d v e n d ig e  r e p a r a t i o n e r  b l . a .  
a f  d ø r e ,  v i n d u e r ,  væ g g e , t r a p p e r ,  og  k æ ld e rru m . D e r  la v e s  
h å n d v a s k  og  b r u s e r  på WC, e lv a n d v a r m e r  og s t å lv a s k  i  k ø k 
k e n . A f l ø b s - ,  v a n d -  og e l i n s t a l l a t i o n e r  f o r n y s .
H u s le je n  v i l  s t i g e  t i l  ca  440  k r  p r  m åned.
b )  " b e g ræ n s e t m o d e r n is e r in g  og f j e r n e l s e  a f  h u s e " .  Ud o -
v e r  de æ n d r in g e r ,  som d en s k ra b e d e  m o d e r n is e r in g  m e d f ø r e r ,  
h ø v le s  g u lv e n e  i  s t u e r n e  a f ,  d e r  m a le s  in d v e n d ig ,  og  læ g 
ge s  _ c e n J t r a lv a r m e _ in d , o p s æ tte s  k o m fu r og k ø le s k a b  i  k ø k 
k e n . H e ru d o v e r  g ø re s  d e r  f æ r r e s t  m u lig e  æ n d r in g e r  i  e je n 
dommens s t a n d .
H u s le je n  v i l  s t i g e  t i l  ca  550 k r  p r  m åned.
c )  " o m f a tte n d e  m o d e r n is e r in g  og f j e r n e l s e  a f  h u s e " .  H u s e t 
g ø re s  i  s t a n d , så  d e t  s v a r e r  t i l  n y b y g g e r i , d v s .  n y t  
t a g ,  s k o r s t e n e , g e s im s e r ,  n ye  d ø re  og v in d u e r ,  n y t  k ø k k e n , 
WC med b a d , is o l e r e d e  e t a g e a d s k i l l e l s e r ,  c e n t r a lv a r m e ,  ba
d e k a r ,  k o m fu r og k ø le s k a b .
H u s le je n  v i l  s t i g e  t i l  900 k r  p r  m åned,

e l l e r  m e re .
d )  " t o t a l s a n e r i n g  e f t e r f u l g t  a f  n y b y g g e r i  e l l e r  b y g g e r i  
i  om egnsKom mune". H v is  d e t  o f f e n t l i g e  dæ k ker en d e l  a f  
u d g i f t e r n e  v e d  s a n e r in g e n , v i l  de nye  b o l i g e r  i  k a r r e e n  
komme t i l  a t  k o s te  d e t  samme som e r s t a t n i n g s b o l i g e r ,  d e r  
v i l  b l i v e  t i l b u d t ,  s a n d s y n l i g v i s  i  en omegnskommune. D e r  
v i l  p r i s e n  på en 50 m l e j l i g h e d  b l i v e :
i  s o c i a l t  n y b y g g e r i  ca  710 k r  p r  m åned,
i  p r i v a t  n y b y g g e r i  ca  980 k r  p r  m aned.

T e g n in g e n  h e ru n d e r  e r  kommunens f o r s l a g .  D e t  b e t y d e r  
n æ ste n  t o t a l  u d s a n e r in g  i  k a r r e e n ,  d v s .  n æ ste n  a l t  r i v e s  
ned og d e r  b y g g e s  n y t .
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ka n  b e t a l e  e l l e r  g iv e  lå n  t i l  h e l  e l l e r  d e l v i s  b e t a l i n g  
a f  d e p o s itu m , b o l i g a n d e l ,  b o l ig in d s k u d  e l l e r  f o r u d b e t a l t  
l e j e ,  h v i s  d en  s k ø n n e r , a t  h u s s ta n d e n  h a r  b r u g  f o r  d e t  
f o r  a t  f å  en p a sse n d e  b o l i g .

H v is  l e j e  m in u s  b o l i g s i k r i n g  s t i g e r  v æ s e n t l i g t  i  f o r 
h o ld  t i l  den  o p r i n d e l ig e  l e j e  m in u s  b o l i g s i k r i n g ,  k a n  kom
munen g iv e  t i l s k u d  t i l  h u s le je n  de f ø r s t e  å r ,  a l t  e f t e r  
h v o r  s t o r  l e j e s t i g n i n g e n  e r .

H vad  b e t y d e r  s a n e r in g e n  f o r  o s ?

V i  v i l  a l l e  g e rn e  bo g o d t ,  men t i l  en r i m e l i g  p r i s .
V i  k an  i  h v e r t  f a l d  k o n s t a t e r e ,  a t  j o  m ere o m fa tte n d e  mo
d e r n i s e r in g  og n e d r i v n i n g ,  j o  b e d re  k a n  d e t  b l i v e  a t  bo 
i  k v a r t e r e t ;  t i l  g e n g æ ld  må mange f l y t t e ,  og h u s le je n  
b l i v e r  m eget h ø j .

På g ru n d  a f  sådan n o g e t som m o m s -re f u s io n  og r e n t e 
s i k r i n g  b l i v e r  s o c i a l t  n y b y g g e r i  b i l l i g e r e  f o r  le j e r n e  
end o m fa tte n d e  m o d e r n is e r in g e r .  Men m in d re  o m fa tte n d e  mo
d e r n i s e r in g  e r  a l t i d  b i l l i g e r e  f o r  l e j e r e n  end n y b y g g e 

r i  .

Hvad b e t y d e r  s a n e r in g e n  f o r  e j e r n e ?

E je r n e s  ø k o n o m isk e  f o r d e l  a fh æ n g e r a f  d e re s  ke n dsk ab  
t i l  lo v e n  og d e r e s  m u lig h e d e r  f o r  a t  s k a f f e  p e n g e . A l l e  
t r e  m o d e r n i s e r in g s l ø s n in g e r ,  som e r  o m t a lt  o v e n f o r ,  v i l  
både  g iv e  en f o r r e n t n i n g  a f  e g e n k a p it a le n  på ca  18% og 
øge lå n e m u lig h e d e r n e . D e r f o r  i n t e r e s s e r e r  o m fa tte n d e  m or 
d e r n i s e r in g  de v e l o r g a n is e r e d e ,  k a p it a l s t æ r k e  e je n d o m s e j 
e r e ,  o g s å  k a ld e t  b y g g e s p e k u la n t e r .

M in d re  e j e r e ,  d e r  e v t .  s e lv  b o r  i  d e re s  e je n d o m , v i l  
væ re  m ere i n t e r e s s e r e t  i  en m o d e r e r e t , f o r n u f t i g  lø s n in g .  
De h a r  m u lig h e d  f o r  a t  danne e j e r l a v  t i l  f o r m a le t .  D e t t e  
ka n  g ø r e s , ,  h v is  de r å d e r  o v e r  m ere end h a lv d e l e n  a f  e -  
je n d o m s v æ rd ie n  i  k a r r e e n .  G ru n d e je r n e s  S a n e r in g s s e ls k a b , 
som i  s å  f a l d  s k a l la v e  s a n e r in g e n , h a r  t i d l i g e r e  l a v e t  
le m p e lig e  og m in d re  o m fa tte n d e  s a n e r in g e r .

H vad  b e t y d e r  s a n e r in g e n  f o r  A lm e n n y t t i g t  S a n e r in g s s e ls k a b ?

U m id d e lb a r t  s yn e s  s a n e r in g s s e ls k a b e t  a t  h a ve  mange mu
l ig h e d e r  f o r  a t  la v e  n o g e t ,  d e r  e r  g o d t  f o r  os a t  bo i .
Men a n d re  s t e d e r  i  b y e n  h a r  s e ls k a b e t  i n d t i l  v id e r e  v æ re t  
m est i n t e r e s s e r e t  i  t o t a l s a n e r i n g e r ,  h v o r  a l t  ry d d e s  og
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d e r  b y g g e s  n y t .  D e t t e  s k y ld e s ,  a t  s e ls k a b e t  d e r v e d  f a r  
b e d re  lå n e m u l ig h e d e r .

V I  KAN S E L V !

D e t b ø r  v æ re  b e b o e rn e  s e l v ,  d e r  b e s te m m e r, h v o r  m e g e t, 
d e r  s k a l  m o d e r n is e r e s , og h v o r  m e g e t, d e r  s k a l b o r t s a n e -  
r e s .  Som f ø lg e  h e r a f  b ø r  d e t  væ re  de a f  o s ,  d e r  b o r 
i  k a r r e e n  m e lle m  A l l e r s g a d e  og T h o r s g a d e , d e r  e r  m edbe
stemmende på s a n e r in g e n  d e r .
D e t k r æ v e r ,  a t  v i  s t å r  sammen, ik k e  k u n  i  de e n k e lt e  k a r 
r e e r ,  m en  i  h e ie  v o r e s  k v a r t e r  Røde R o s e . D e t  e r  v i g t i g t ,  
a t  v i  b e n y t t e r  os a f  A l f  M o rte n s e n s  t i l b u d  om en s a m ta le  

med os
D e t  s k a l  b l i v e  r a r t  a t  bo i  k a r r e e n .  En  g å r d r y d n in g  og 

en r i m e l i g  m o d e r n is e r in g  a f  f l e r e  ejendomme v i l  h jæ lp e  
m e g e t, men k a r r e e n  e r  i  ø j e b l i k k e t  a l t  f o r  tæ t b e b y g g e t .
På l i d t  j.æ ngere  s i g t  må d e t  d e r f o r  s k ø n n e s , a t  d e r  o gså  
s k a l  n e d læ g g e s  e t  v i s t  a n t a l  b o l i g e r .  D e t b e t y d e r ,  a t  n o 
g e n  må f l y t t e ,  h v i l k e t  k a n  ske på f l e r e  m å d e r:

1)  v e d  n a t u r l i g  f r a f l y t n i n g  a f  b e b o e re  i  denne o g  a n d re  
s a n e r in g s ra m te  k a r r e e r  og in d b y r d e s  l e j l i g h e d s b y t n i n g  t i l  
f r i g ø r e l s e  a f  de h u s e , d e r  s k a l  r i v e s  n e d .2)  v e d  a t  den  d e l  a f  b e b o e rn e , d e r  ø n s k e r  a t  f l y t t e  væ k , 
s l å r  s i g  sammen om a t  la v e  en a f t a l e  med e t  b o l ig s e ls k a b  
om b y g n in g  og  i n d r e t n i n g  a f  l e j l i g h e d e r  e t  a n d e t s t e d ,  
samt om a t  o v e r la d e  d e r e s  l e j l i g h e d e r  t i l  dem, d e r  øn
s k e r  a t  b l i v e  b o e n d e . Dem, d e r  v i l  b l i v e , s l å r  s i g  sammen 
om a t  f å  i n d f l y d e l s e  p å , h v o r  m eget d e r  s k a l  n e d r iv e s  
og m o d e r n is e r e s , h va d  d e t  s k a l  k o s t e ,  samt om a t  f ø r e  
f o r h a n d l in g  med s a n e r in g s s e l s k a b e t .

O m b y tn in g e rn e  b e g u n s t ig e s  a f  lo v e n  på  d en  m åde, a t  de 
f a m i l i e r ,  d e r  f r i g ø r  d e re s  l e j l i g h e d  t i l  de t i l b a g e b l e v 
n e , k an  f å  de samme t i l s k u d  som s a n e r in g s r a m t e .

F o r  dem, d e r  b o r  i  k a r r e e n  b e t y d e r  d is s e  s a n e r in g s p l a 
n e r ,  a t  de må g ø re  n o g e t n u , h v is  de ø n s k e r  a t  få  m edbe
stem m else  på d e r e s  egen b o l i g s i t u a t i o n  og m u lig h e d e n  e r  
f a k t i s k  t i l  s t e d e .

F o r  o s ,  d e r  b o r  u den f o r  k a r r e e n , v i s e r  d e t t e  e k s e m p e l, 
a t  v i  m å k ræ v e  en o r d e n t l i g  p la n l æ g n in g .  I  f o r b in d e l s e  
med s a n e r in g e n  s k a l kommunen ta g e  h e n s y n  t i l ,  a t  den i  v o 
r e s  k v a r t e r ,  Røde R o s e , ik k e  h a r  s k a f f e t  os de n ø d v e n d ig e  
i n s t i t u t i o n e r ,  le g e p la d s e r  og  f r i a r e a l e r .
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D i s p o s i t io n s p l a n e n  s i g e r  n e m lig  a ng å e nd e  s a n e r in g e n  

nok h v o r ,  men ik k e  h v o r d a n  s a n e r in g e n  i  d en  o m t a lt e  k a r r e  
k a n  l a v e s ,  og p la n e n  n æ v n e r i k k e ,  a t  d e r  n e t o p  i  f o r b i n 
d e ls e  m ed s a n e r in g e n  e v t .  k a n  rå d e s  bod på k v a r t e r e t s  
s t o r e  m a n g e l på i n s t i t u t i o n e r  og  f r i a r e a l e r .

Kom d e r f o r  t i l  m ødet i  M e d b o rg e rh u s e t  d e n .7 . m a j.

Kvartersforsteningen
(G o r m s g a d e -Æ g ir s g a d e )

V o re s  l u f t h u l l e r  b l i v e r  f y l d t  o p .

D is p o s i t io n s p l a n e n  f o r h i n d r e r  i k k e ,  a t  o m rå d e t m elle m  
M im e rs g a d e  og N ø rr e b r o g a d e  f y l d e s  med b e t o n  de få  s t e d e r ,  
h v o r  d e r  e ndnu  e r  p la d s  t i l  f r i a r e a l .  D en  g i v e r  m a g is t r a 
te n  m u lig h e d  f o r  a t  t i l l a d e  b y g g e r i e r ,  d e r  e r  f o r  h ø je  og/ 
e l l e r  f o r  d y b e . Og d en  b r u g e r  m a g i s t r a t e n .

En  a f  a n le d n in g e r n e  t i l  d is p o s i t i o n s p l a n e n  e r  sn e d k e r
m e s te r  O . J . N i e l s e n s  b y g g e r i  i  den  n o r d l i g e  h a l v d e l  a f  k a r 
r e e n  m e lle m  Æ g irs g a d e  o g  G o rm s g a d e .

F o r  d en  s y d l i g e  h a l v d e l  a f  k a r r e e n  f o r e s l å r  p la n e n  f o r  
d e t  f ø r s t e ,  a t  G o rm sgade 3-7  o g  T h y r a s g a d e  1-5  r i v e s  ned 
t i l  f o r d e l  f o r  e t  p a r k e r in g s h u s ,  f o r  d e t  a n d e t ,  a t  d e r  
s k a l  b y g g e s  f r a  Æ g irs g a d e  la n g s  T h y r a s g a d e s  s y d s id e  ned 
mod G o rm s g a d e .

S n e d k e rm e s te re n s  h u se  la n g s  D a gm a rsg ad e  o g  T h y ra s g a d e  
m e d f ø r e r ,  a t  den  n o r d l i g e  d e l  a f  k a r r e e n  b l i v e r  g j o r t  t i l  
en s e lv s t æ n d ig  k a r r e .  T h y r a s g a d e  s k a l  væ re  en  r i g t i g  gade 
med mange b i l e r ,  p a r k e r in g s h u s ,  s t ø j  o g  o s .

Den s y d l i g e  h a l v d e l  a f  k a r r e e n  lu k k e s  o g s å , h v is  p la n e n  
b l i v e r  g e n n e m f ø r t .

B y g g e p la n e r  i  T h y r a s g a d e .

S e l v  om d is p o s i t i o n s p l a n e n s  f o r s l a g  med h e n s y n  t i l  deu 
s y d l i g e  d e l  a f  k a r r e e n  ik k e  b l i v e r  g e n n e m f ø r t ,  e r  d e r  s t o r  
s a n d s y n lig h e d  f o r ,  a t  denne d e l  a l l i g e v e l  l u k k e s :

Syd  f o r  T h y r a s g a d e  h a r  c i v i l i n g e n i ø r  L a r s  C h r .  N ie ls e n  
k ø b t  G o rm sgade 3-5  o g  T h y r a s g a d e  5 f o r  a t  b y g g e  n y t .  I  
1967 s ø g te  han  m a g is t r a t e n  om t i l l a d e l s e  t i l  a t  nedlæ gge 
e t  p i s s o i r .  S a m t id ig  f o r t a l t e  h a n , a t  han  h a vd e  p la n e r  om 
a t  r i v e  h u s e n e  ned o g  b y g g e  n y t .  I  1969 s p u r g t e  han  und e r
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h å n d e n , om han ku n ne  re g n e  med a t  f å  t i l l a d e l s e  t i l  a t  
b y g g e  e t  5-6  e t a g e r s  h u s , h v is  h a n  r e v  den n u v æ re n d e  b e 
b y g g e ls e  n e d . M a g is t r a t e n  s v a r e d e , a t  d e t  ku^jne han  g o d t ,  
n å r  b a r e  han  o v e r h o l d t  lo v e n .  I  1970  s ø g te  han  b o l i g m i n i 
s t e r iu m  og m a g is t r a t  om t i l s k u d  t i l  a t  r i v e  f ø r s t  b a g h u 
s e t  t i l  G o rm sgade 5 , og  s id e n  o gså  T h y ra s g a d e  5 n e d . Han 
f i k  ik k e  p e n g e n e , men m a g is t r a t e n  s a g d e , a t  han  b a r e  k u n 
ne  søge a lm in d e l i g  t i l l a d e l s e  t i l  n e d r i v n i n g .  D e t g jo r d e  
h a n  så i  a u g u s t 1972 -  og  n u  g æ ld e r  d e t  a l  b e b y g g e ls e , 
både  f o r h u s e  og b ag h u se  på G o rm sgade 3-5  og T h y ra s g a d e  5 . 
Sagen e r  ik k e  a f g j o r t  e n d n u .

D e t e t  s a n d s y n l i g t ,  a t  han  f å r  l o v  a t  r i v e  ned o g  b y g 
ge n y t .  V i  v e d  i k k e ,  h v o rd a n  h ans b y g g e r i  b l i v e r  a n b r a g t  
på g ru n d e n , e j h e l l e r  h v o r  h ø j t ,  d e t  b l i v e r ,  og  h v o r  s t o r e  
l e j l i g h e d e r n e  b l i v e r .  Men v i  h a r  g ru n d  t i l  a t  f r y g t e  d e t  
v æ r s t e :

Kommune og b o l ig m i n i s t e r i u m  s v i g t e r

E f t e r  a t  s n e d k e rm e s te re n  i  1969 og -70  h a vd e  k ø b t  g ru n d e  
m e lle m  D agm arsgade og T h y r a s g a d e , s ø g te  han  i  f o r å r e t  1970 
t i l l a d e l s e  t i l  a t  b y g g e  i  fem og  se ks e t a g e r  la n g s  h e n 
h o l d s v i s  D a gm arsgade og  T h y r a s g a d e . Han v i l l e  b y g g e  h ø je 
r e  og t æ t t e r e  på  n o g le  a f n a b o h u s e n e , end lo v e n  t i l l a d e r ,  
og  v i l l e  la v e  1 og 1^ v æ r e ls e s  l e j l i g h e d e r  u de n  s e lv s t æ n 
d i g t  k ø k k en  t i l  b e b o e ls e  f o r  to  p e r s o n e r ,  h v i l k e t  h e l l e r  
ik k e  e r  t i l l a d t .  A l l i g e v e l  v i l l e  m a g is t r a t e n  g e rn e  g iv e  
ham lo v  t i l  d e t  h e le .

Men de m å tte  s p ø rg e  b o l i g m i n i s t e r i e t  f ø r s t .  Den m and, 
d e r  g i v e r  b o l i g m i n i s t e r i e t  rå d  i  s p ø rg s m å l v e d rø re n d e  b y 
p la n læ g n in g , s a g d e , a t  d e r  b u rd e  la v e s  en s a m le t  p la n  f o r  
h e le  k a r r e e n ,  in d e n  p r o j e k t e t  b l e v  g o d k e n d t.

B o l i g m i n i s t e r i e t  s p u r g t e  så i  j u n i  1971 m a g is t r a t e n ,  
h v o rd a n  den s t i l l e d e  s i g  t i l  d e t .  S a m tid ig  h e n s t i l l e d e  d e t  
t i l  kommunen a t  f o r h a n d le  med s n e d k e rm e s te re n  om a t  få  ham 
t i l  a t  la v e  f a m i l i e b o l i g e r  i  s t e d e t  f o r  1 ¡v æ r e ls e s  l e j l i g 
h e d e r ,  og a t  f o r s y n e  dem med s e lv s t æ n d ig t  k ø k k e n .

M a g is t r a t e n  s v a re d e  i  novem ber 1971 , men g ik  uden om 
s p ø rg s m å le t  ve d  a t  p å s t å , a t  k a r r e e n  i  v i r k e l i g h e d e n  ik k e  
e r  é n , men t o  k a r r e e r ,  og a t  d is s e  e r  v i d t  f o r s k e l l i g e .
De s a g d e , a t  de v a r  ve d  a t  la v e  en p la n  f o r  de sam lede  o p 
h o ld s a r e a le r  i  den d e l  a f  k a r r e e n ,  h v o r  s n e d k e rm e s te re n  
b y g g e r .  D e t v i l  s ig e  e t  f o r s l a g  t(i l ,  h v o rd a n  b e b o e rn e  i
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den d e l  a f  Æ g irs g a d e  og  G o rm sga d e  s k a l  f å  f æ l l e s  g å rd  med 
de kommende b e b o e re  i  n y b y g g e r ie t .

Om d e n  s y d l i g e  d e l  a f  k a r r e e n  sa g d e  d e ,  a t  h v is  b o l ig 
m i n i s t e r i e t  v i l l e  g i v e  c i v i l i n g e n i ø r e n  p e n g e  t i l  n e d r i v 
n in g  a f  b a g h u s e t t i l  G o rm sgade 5 , v i l l e  m a g is t r a t e n  o v e r 
v e j e  a t  f j e r n e  g a r a g e r n e  på  N ø r r e b r o g a d e  184 -  og a l t s å  
la v e  en g å r d r y d n i n g ;  o g  h v i s  b a g h u s e t  b l e v  r e v e t  ned t i l  
f o r d e l  f o r  en le g e p la d s  t i l  b ø rn e n e  f r a  d en  d e l  a f  k a r r e 
e n , s k u l l e  b e b o e rn e  i  Æ g irs g a d e  s i k r e s  a d g a n g  t i l  d e n .

M a g is t r a t e n  to g  ik k e  s t i l l l i n g  t i l  s p ø r g s m å le t  om l e j 
l ig h e d e r n e s  s t ø r r e l s e ,  o g  f a s L h u l d t  i ø v r i g t  s i n  i n d s t i l r  
l i n g  t i l  m i n i s t e r i e t  om a t  t i l l a d e  a l l e  s n e d k e rm e s te re n s  
a f v i g e l s e r  f r a  lo v e n .

D e t e r  b o l i g m i n i s t e r i e t ,  d a r  b e s c e m m e r, om b y g h e r r e r  
s k a l  h a ve  l o v  a t  s æ tte  s i g  ud o v e r  b y g g e l o v e n .  Men m in i 
s t e r i e t  h a r  g i v e t  kommunen l o v  t i l  a t  g i v e  n o g le  a f  d is s e  
t i l l a d e l s e r  på  egen h å n d . E n  t i n g  s t å r  d o g  f a s t ,  in g e n
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h a r  k r a v  p å , a t  m i n i s t e r i e t  o g  kommunen g i v e r  l o v  t i l  a f 

v ig e l s e r n e  .
B o l i g m i n i s t e r i e t  t i l l o d  ik k e  s n e d k e rm e s t e re n  a t  b yg g e  

f o r  tæ t på h j ø r n e t  a f  G o r m s g a d e -T h y r a s g a d e ; d e t  v i l l e  h e l 

l e r  ik k e  t i l l a d e ,  a t  l e j l i g h e d e r n e . b e b o e s a f  t o  p e r s o n e r .  
Men m a g is t r a t e n  b r u g t e  s i n  m u lig h e d  f o r  a t  t i l l a d e  f r a v i 
g e ls e r  f r a  l o v e n :  d en  g a v  ham l o v  t i l  a t  la v e  l e j l i g h e d e r  

uden s e lv s t æ n d ig t  k ø k k e n  t i l  b e b o e ls e  f o r  en  p e r s o n ,  og 
gav ham lo v  t i l  a t  b y g g e  f o r  tæ t  på T h y r a s g a d e s  s y d s id e  og 
f o r  h ø j t  i  f o r h o l d  t i l  Æ g ir s g a d e . M a g is t r a t e n  h a r  h a f t  r i g  
a n le d n in g  t i l  a t  la v e  en f o r n u f t i g  p la n  f o r  k a r r e e n ,  men 
h a r  ik k e  g j o r t  d e t .

F ø l g e r n e ■

F ø lg e r n e  a f ,  a t  kommunen t i l l a d e r  b y g g e r i e r ,  d e r  med
f ø r e r  o p d e l i n g  a f  e k s is t e r e n d e  k a r r e e r ,  e r ,  a t  b y g h e r 
r e rn e  k a n  b y g g e  f l e r e  m b e b o e ls e  u d e n  a t  o v e r s k r i d e  b e 
ste m m e ls e rn e  om b y g n in g s h ø jd e  og  om g r u n d u d n y t t e l s e .  På 
den måde k a n  d e r  s t a b le s  f l e r e  m e n n e s k e r e nd n u  in d  i  k a r 
r e e n . V i  b l i v e r  f l e r e  om a t  d e le  m ege t m in d re  o p h o ld s a r e 
a l  i  g å rd e n e , med f o r r i n g e t  su nd h e d  f o r  o s  a l l e ,  mens b y g 
h e r r e r n e  f å r  e n d n u  m ere  ud a f  d e r e s  p e n g e .

D e t k an  ske i g e n .

D e t ,  som s k e r  i  den n e  k a r r e ,  e r  o g s å  s k e t  a n d re  s t e d e r  
i  Røde R o s e . D i s p o s i t io n s p l a n e n s  f o r s l a g  e r  b l o t  en b e 
k r æ f t e ls e  p å , a t  t in g e n e  s k a l  v æ re  i  f r e m t id e n ,  som de a l 
t i d  h a r  v æ r e t .

D e r e r  s t a d ig  l u f t h u l l e r  t i l b a g e ,  b åd e  i  den  d e l  a f  Rø
de R o s e , som p la n e n  o m h a n d le r , o g  i  d en  a nd e n  h a l v d e l .
H v is  d e t  s k a l  f o r h i n d r e s ,  a t  de o g s å  b l i v e r  f y l d t  o p , s k a l 
d e r  g ø re s  n o g e t  n u .

Hvad k an  v i  g ø r e ?

V i  må k ræ v e  a f  b o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n  o g  d en s  b y p l a n -  
og t r a f i k u d v a l g ,  a t  de v e d t a g e r  d is p o s i t i o n s p l a n e n  i  en 
fo rm , d e r  s i k r e r  os o r d e n t l i g e  b o l i g f o r h o l d  og  t i l s t r æ k k e 
l i g t  med i n s t i t u t i o n e r  og o p h o ld s a r e a le r  i  k v a r t e r e t .

H e ru d o v e r  må v i  s t ø t t e  os t i l  de  m u l ig h e d e r ,  l o v g i v n i n 
gen g i v e r  os i  e n k e l t s a g e r n e ,  i s æ r  b e s te m m e ls e rn e  om g å r d 
r y d n in g  og b y p la n v e d t æ g t e r .
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Kapitalister & kommunale krumspring
M id t  i  k a r r e e n  Æ g ir s g a d e , M im e rs g a d e , Rådm andsgade og 

D a gm a rsgad e  l å  d e r  i n d t i l  | o r  k o r t  t i d  s id e n  e t  å b e n t ,  
l y s t  a r e a l  på c a . 2 o .o o o  m -  d e t  s v a r e r  t i l  t r e  s t o r e  
f o d b o ld b a n e r .  D e t v a r  b e b y g g e t med la v e  t r æ g a r a g e r  og s k u 
r e ;  b o r t s e t  f r a  h u s ræ k k e n  mod Æ g irs g a d e  v a r  d e r  a le n e  mod 
Radm andsgade en l i d t  h ø je r e  b e b y g g e ls e  med h u se  i  r e t  d å r 
l i g  s t a n d . Kommunen e r h v e r v e d e  t r e  a f  dem f o r  35 å r  s id e n  
t i l  n e d r i v n i n g ,  og s i d s t e  å r  v e d t o g e s , a t  a l l e  h u s e n e  m e l
lem  M im e rs g a d e  og D a gm arsgade mod R ådm andsgade s k u l l e  sa
n e r e s  .

D e t t e  åbne a r e a l  b u rd e  væ re  u d n y t t e t  t i l  o f f e n t l i g t  
o p h o ld s a r e a l  samt t i l  n o g le  a f  de f æ l l e s a n læ g ,  v i  h a r  så  
h å r d t  b r u g  f o r .

MEN HVAD SKETE?

K a rre e n s  t o  s t ø r s t e  e je r e  s p e k u le re d e  u h in d r e t  med 
g ru n d e n e  a le n e  med h e n b l ik  på p r o f i t .  F ø r s t  s o l g t e  den 
s t ø r s t e  g r u n d e je r  s i t  a r e a l  t i l  T ø m r e r -  og S n e d k e r f o r 
b u n d e t ,  d e r  i  197o -71  o p f ø r t e  d e r e s  n y  f o r b u n d s b y g n in g  
la n g s  M im e rs g a d e . D e r e f t e r  in d s e n d te  e je r e n  a f  B a rd in g s  
t i d l i g e r e  g r u n d , l a n d s r e t s s a g f ø r e r  H u s te d  A n d e rs e n  an
s ø g n in g  t i l  kommunen om g o d k e n d e ls e  a f  e t  h ø jh u s  på  s i n  
g r u n d .

D en 9 . 1o .69  v a r  d e r  i m i d l e r t i d  en d e r  to g  sa g en  op i  
b o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n . Han s p u r g t e  om kommunens a f d e 
l i n g  f o r  b y g g e s a g e r  g a nsk e  uden v id e r e  v i l l e  g o dkende 
en så dan u d b y g n in g  a f  g ru n d e n . H e r t i l  s v a re d e  b o rg m e s t e r  
W a ssard  ,a t  da man n u  b l e v  s p u r g t ,  v i l l e  man g e rn e  se 
l i d t  næ rm ere  på p r o j e k t e t .  Man v i l l e  da o g så  g o d t  gå i  
gang med a t  u n d e rs ø g e  h v i l k e  f æ lle s a n læ g  og  o f f e n t l i g e  
a r e a l e r  d e r  v a r  b ru g  f o r  i  og o m k rin g  k a r r e e n .

H u s te d  A n d e rs e n s  m o d s p il b l e v  e t  k r a v  t i l  kommunen 
om e n te n  a t  godkende e l l e r  få  b o l i g m i n i s t e r i e t  t i l  a t  
n e d læ g g e  §9 f o rb u d  på hans g r u n d . E f t e r  u d s t e d e ls e n  a f  
d e t t e  f  o rb u d  s k a l kommunen in d e n  e e t  å r  u d a rb e jd e  en
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b y p la n v e d t æ g t  f o r  d en  k a r r e ,  d e t  d r e j e r  s i g  om . D e r i  
s k a l den  g iv e  b e s k e d  om , h v o r d a n  k a r r e e n s  g ru n d e  må b e 
n y t t e s .  E je r e n s  f o r d e l  v e d  a t  f r e m p r o v o k e r e  s å d a n  en v e d 
tæ g t e r ,  a t  h a n  in d e n f o r  e e t  å r  f å r  n ø j a g t i g  b e s k e d  om, 
h v o r  la n g t  han  k a n  g å .

Nu b e g y n d e r e t  e je n d o m m e lig t  d o b b e l t s p i l .  I  d e t  ene 
a f  s in e  k o n t o r e r  f o r h a n d l e r  m a g is t r a t e n s  4 . a f d e l i n g  med 
H u s te d  A n d e rs e n  om k a r r e e n s  u d n y t t e l s e .  I  e t  a n d e t a f  
d e ts  k o n t o r e r  a r b e jd e s  d e r  s a m t i d i g t  med b y p la n v e d t æ g 
t e n . I  e t  t r e d j e  a f  d e t s  k o n t o r e r  a r b e j d e r  d e t  h e ru d o 
v e r  med en  p la n  f o r  d e t  y d r e  N ø r r e b r o  -  f r a  T a g e n s v e j  
t i l  Å b o u le v a r d e n  -  med d e t  f o r m å l a t  f å  h å nd  i  hanke 
med u d v i k l i n g e n  og f i n d e  ud a f  d e t s  b e h o v  f o r  o p h o ld s 
a r e a l e r  og i n s t i t u t i o n e r .  Da p la n e n  b l i v e r  o f f e n t l i g 
g j o r t  se p te m b e r 7 2 , e r  d en  s k ru m p e t in d  t i l  d e t  h e r i  
m eget o m t a l t e :  f o r s l a g  t i l  n a r r e p la n e n  f o r  D a g m a rs - 
g a d e o m rå d e t.

I  f o r h a n d l in g e r n e  med H u s te d  A n d e rs e n  f o r e s l å r  m a g i
s t r a t e n s  4 . a f d e l i n g  d en  14/6-71  b o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n  
e t m a g e s k if t e ,  h v o r v e d  H u s te d  A n d e rs e n  s k a l  h a ve  g ru n d e n  
bag fo r b u n d s h u s e t  n ed  mod D a g m a rs g a d e , som kommunen i  
m e lle m tid e n  h a r  s i k r e t  s i g  f o r k ø b s r e t  t i l .  Kommunen s k a l 
sa o v e r ta g e  B a r d in g s  t i d l i g e r e  g ru n d  la n g s  Rådm andsgade 
t i l  g e n g æ ld , h v o r  d en  i  f o r v e j e n  h a r  3 h u s e . S a m t id ig  p å 
ta g e r  d e n  s i g  o p g a ve n  a t  f å  h u s e n e  la n g s  R ådm andsgade 
b o r t s a n e r e t ,  så den  s e l v  k a n  u d b y g g e  g ru n d e n e  t i l  n o g e t  
f o r n u f t i g t .  B o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n  g o d k e n d e r m a g e s k i f t e t .

M a g is t r a t e n  g o d k e n d e r , a t  H u s te d  A n d e rs e n  u d b y g g e r 
ø s t r e  s i d e  a f  D a gm a rsgad e  f u l d s t æ n d i g t ,  og a t  h a n  ned 
la n g s  s in  n ye  g ru n d  på  t v æ r s  a f  d e t  o p r i n d e l i g t  s t o r e  

a r e a l  b y g g e r  e t  u m å d e l ig t  d y b t  k o r r i d o r h u s  med små 
l e j l i g h e d e r ,  h v o r a f  h a lv d e l e n  v e n d e r  mod s y d  og  h a lv d e 
le n  mod n o r d . F l e r t a l l e t  a f  l e j l i g h e d e r n e  e r  h a lv a n d e n  
v æ r e ls e r s  med k ø k k e n e le m e n te r  i n d e r s t  i  s t u e r n e s  h a l v 
m ørke .

T e g n in g e r  f o r e l i g g e r  den 21/ 2- 7 2 .

Da d is p o s i t i o n s p l a n e n  kom i  som meren 72 v a r d e r  a l l e 
re d e  i  m in d s te  d e t a l j e  d is p o n e r e t  o v e r  H u s te d  A n d e rs e n s  
g ru n d . J a ,  g ru n d e n  t i l  a t  n is s e h u e n  b l i v e r  d e t  u d v a lg t e  

v a r t e r  e r  m ask e, a t  man ø n s k e d e , a t  p la n læ g n in g e n  på p a -
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p i r e t  s k u l l e  in d h e n te  r e a l i t e t e r n e .  N is s e h u e , n a r r e h u e , 
n a r r e s u t .

F o r  a t  g ø re  f a r c e n  f u ld s t æ n d ig  f o r e l i g g e r  e n d e l ig  den 
18/ 1-73  b y p la n v e d t æ g te n  f o r  den  h e r  o m h a ndlede  k a r r e ,  to  
å r  e f t e r  u d s t e d e ls e n  a f  §9 f o r b u d e t .  På d e t t e  t id s p u n k t  
e r  g ru n d e n  t i l  H u s te d  A n d e rs e n s  b y g g e r i  både g r a v e t  ud 
o g  s t ø b t .  Men i n t e t  a f  d e t t e  e r  o m t a lt  i  v e d tæ g te n . Hvad 
fo r b u n d s h u s e t  a n g å r ,  rumm er v e d tæ g te n  k un  a lm in d e l ig h e 
d e r  om g a d e f ø r in g  og l i g n .  Hvad kommunens g ru n d  a n g å r  an 
g iv e s  b l o t ,  a t  d en  s k a l u d læ g g e s t i l  s o c ia l e  f o r m å l .

B y p la n v e d tæ g te n  k an  k un  t je n e  t i l  a t  v i l d l e d e  e n h v e r  
læ s e r  om de v i r k e l i g e  f o r h o l d ,  o f f e n t l i g h e d e n ,  som h a r  
k r a v  på a t  se d e r ,  sam t B o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n  og  B o l i g 
m i n i s t e r i e t ,  d e r  s k a l  godkende d e n .

Den p l a d s ,  d is p o s it i o n s p la n e n  a n g iv e r  på  h j ø r n e t  a f  
R å dm a nd sga de /D a gm a rsgad e , e r  ik k e  a n f ø r t  i  b y p la n v e d t æ g 
t e n ,  og man f å r  m is ta n k e  om, a t  den  e r  o p g i v e t .  Kommu
n en s g r u n d , som s k a l a nve nd e s t i l  s o c ia l e  f o r m a l ,  e r  pa 
v e j  t i l  a t  b l i v e  f o r r i n g e t ,  i d e t  b o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n s  
f o rm a n d , W eidekam p, h a r  l a g t  p re s  på b y p la n u d v a lg e t  f o r  
a t  f å  dem t i l  a t  s v in g e  den n y  p a r k e r in g s v e j ,  som e r  
p l a n l a g t  tv æ r s  gennem  a r e a l e t  la n g s  H u s te d  A n d e rs e n s  h u s , 
i  en bue i  r e t n i n g  a f  h j ø r n e t  M im ersgade/R ådm andsgade 
hen  o v e r  kommunens g r u n d . F o rb u n d e n e  h a r  n e m lig  f o r k ø b s 
r e t  t i l  g ru n d e n  i  f o r læ n g e ls e  a f  d e r e s  hus i  M im e rsga de  
og  ø n s k e r  d en  ik k e  g e n n e m s k å re t a f  en n y  v e j f ø r i n g .

T a g e r  man kommunens p la d s n ø d  i  b e t r a g t n in g  og  den hen
s y n s lø s h e d , hvo rm ed  den a c c e p t e r e r  u d b y g n in g  a f  p r i v a t e  
g r u n d e , h a r  v i  in g e n  g ru n d  t i l  a t  v e n t e ,  a t  den  s e lv  s k u l 
l e  h o ld e  s i g  t i l b a g e ,  n å r  d e t  g æ ld e r  a t  b yg g e  s i n  s i d s t e  
g ru n d  t  æ t .

HVAD KAN V I  GØRE?

D e t s i d s t e ,  d e r  e r  t i l b a g e  a f  d e t  o p r i n d e l ig e  a r e a l ,  
g å rd e n  bag H u s te d  A n d e rs e n s  b y g g e r i ,  b ø r  u d fo rm e s  så den 
og så  kommer b e b o e rn e  la n g s  Æ g irs g a d e  t i l  g o d e .

Kommunens g ru n d  b ø r  u db ygge s så l a v t  og f r i t  a t  d e t  
b l i v e r  m u l ig t  a t  ånde i  R ådm andsgade, og den b ø r  rumme 
i n s t i t u t i o n e r ,  v i  h a r  b ru g  f o r .

Den p la d s ,  som d is p o s it io n s p la n e n  s t i l l e r  i  u d s ig t  
ve d  h j ø r n e t  a f  R å dm andsgade/D agm arsgade, b ø r  u d fo rm e s  så
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r i g e l i g t  og s m u k t , a t  v i  k a n  f l  g læ d e  a f  d e n . De d e l v i s  
u b e b yg g e d e  o m rå d e r , som e r  t i l b a g e  i  k v a r t e r e t ,  ma ik k e  
u d b y g g e s , som D agm arsgade e r  b l e v e t  d e t .

I  samme g ra d  v i  e r  p a s s i v e ,  k a n  kommunen f r i t  m a n ip u 
l e r e  hen o v e r  h o v e d e t  på o s .  K un  v e d  a k t i v i t e t  og v e d  a t  
læ g g e  p r e s  på  b o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n  og  m a g is t r a t e n  k an  
v i  g ø re  os h å b  om a t  u d v i k l e  k v a r t e r e t  e f t e r  v o r e  b e h o v .

D e r f o r  mød op m andag den  7 .  maj i  M e d b o rg e rh u s e t  f o r  
a t  d r ø f t e  p ro b le m e rn e  og læ gge  n o g le  f o r n u f t i g e  r e t n i n g s 
l i n i e r  f o r  d e t  v i d e r e  a r b e j d e .

Udbytning & udnytning
(■Om f r i a r e a l e r )

D e t ,  d e r  b e s te m m e r, h v o r  m eget v i  s k a l  k lu m p e s  sammen 
h e r  i  R ø d e  R o s e - k v a r t e r e t ,  e r  u d n y t t e l s e s g r a d e n .  D en  e r  
så v i g t i g ,  a t  d e t  e r  dem v i g t i g s t e  b estem m e lse  f o r  de e n 
k e l t e  g r u n d e  i  den  p l a n ,  konm unen h a r  l a v e t .  Men h v a d  b e 
t y d e r  d e n  e g e n t l i g ,  og h v a d  b e t y d e r  den  f o r  os som b e 
b o e re ?

P r ø v  a t  se på em l e j l i g h e d .  H v is  d en  e r  h a l v t  f y l d t  med 
m ø b le r ,  k a n  man s i g e ,  a t  u d n y t t e ls e s g r a d e n  e r  en h a lv  
( o , 5 ) .  H v is  l e j l i g h e d e n  v a r  h e l t  f y l d t  op med m ø b le r ,  e r  
u d n y t t e ls e s g r a d e n  1 , 0 .  Man k a n  og så  s t a b le  m ø b le rn e  og fa  
endnu h ø j e r e  u d n y t t e l s e s g r a d e r .

Hu e r  d e t  j o  de f æ r r e s t e  a f  o s ,  d e r  b r o k k e r  h e le  l e j 
l ig h e d e n  t i l  med m ø b le r .  D e t  e r  n ø d v e n d ig t  a t  k u n ne  gå 
r u n d t  i  l e j l i g h e d e n ,  og r a r t  med l i d t  f r i  g u l v p l a d s .

D e t  e r  n o g e n lu n d e  d e t  samme p ro b le m , n å r  d e t  e r  b y g g e 
g ru n d e  og h u s e , d e t  d r e j e r  s i g  om. H v is  d e r  e r  f o r  mange 
h u s e , a l t s å  h v is  u d n y t t e ls e s g r a d e n  e r  f o r  h ø j ,  k a n  v i  i k 
ke f å  a r e a l e r  t i l  b o l d s p i l ,  l e g e p l a d s e r ,  g ræ s p læ n e r . Men 
h v o r f o r  e r  d e r  da så mange h u se  i  k v a r t e r e t , n å r  d e t  v i l l e  
væ re  r a r e r e  med n o g le  f æ rre ?

D e t  s k y ld e s ,  a t  n å r  d e t  e r  v o r e s  egne l e j l i g h e d e r ,  d e t  
g æ ld e r ,  bestem m er v i  s e l v ,  h v o r  mange m ø b le r ,  v i  v i l  h a v e . 
D e rim o d  e r  d e t  h o r m a lt  ik k e  o s ,  d e r  b o r  h e r ,  d e r  e j e r  de 
o m lig g e n d e  g r u n d e , og a l t s å  bestem m er h v o r  m e g e t, d e r  s k a l
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b y g g e s . Og f o r  e je r e n  g æ ld e r  d e t ,  a t  j o  f l e r e  h u s e , han 
k a n  f å  p r e s s e t  i n d ,  j o  f l e r e  p en g e  v i l  h a n  t j e n e ,  n å r  han 
l e j e r  d em  ud t i l  o s .

Men h v o r f o r  b y g g e r  han  så ik k e  e nd n u  f l e r e  end d e r  e r  
i  dag?

Den g a n g , d e r  ik k e  v a r  l o v  d e r  b e s t e m t e , h v o r  m ege t
d e r  m å tte  b y g g e s  på en g r u n d ,  b y g g e d e  han  l i g e  så t æ t ,
h a n  k u n n e .

Han v i l l e  o g s å  g e rn e  ku n n e  b y g g e  l i g e  så h ø j t ,  som han 
ku n ne  f å  h å n d v æ rk e rn e  t i l  a t  s læ b e  b y g n in g s m a t e r i a le r  
o p , i n d t i l  d e r  i  1857 kom en l o v ,  d e r  b e s te m te  a t  d e r
ku n  m å tte  b y g g e s  i  6 e t a g e r .

Kommunen f a n d t  o g s å  ud a f ,  a t  d e t  f a k t i s k  b l e v  l i d t  f o r  
s u n d h e d s f a r l i g t  med a l l e  de tæ tb y g g e d e  h u s e , så lo v e n  b le v  
l i d t  e f t e r  l i d t  f o r b e d r e t .  D e t  b e s te m te s  b l . a . .  a t  d e r  i  
v o r e s  k v a r t e r ,  l i g e  som f l e r e  a n d re  s t e d e r  i  K ø b e n h a vn , 
h ø j s t  m å t t e  væ re  d o b b e l t  så m eget e t a g e a r e a l  som g ru n d e n s  
a r e a l .  A l t s å  en u d n y t t e l s e s g r a d  på 2 , 0 .

Da g r u n d e je r n e s  e n e s te  i n t e r e s s e  o g s å  d e n g a n g  v a r  a t 
t j e n e  så m ege t som m u l i g t ,  b l e v  v o r e s  k v a r t e r  u d b y g g e t med 5-6 e t a g e r s  h u s e , o g  l i g e  så m e g e t, som u d n y t t e l s e s g r a d e n  
t i l l o d .

De e n e s te  u n d t a g e l s e r  e r  de ga m le  h u s e  i  b l . a .  G o rm s - 
g a d e , T h o rs g a d e  og R ådm andsgade sam t f a b r ik s b y g n in g e r n e  
r u n d t  om i  k a r r e e r n e .  Da d e t  n e t o p  e r  s å da n ne  h u s e  og f a 
b r i k k e r ,  d e r  ik k e  m ere  k a n  b e t a l e  s i g ,  e r  d e t  d is s e  i n d t i l  
nu  l a v t  u d n y t t e d e  g r u n d e , d e r  e r  b l e v e t  m å l f o r  de nye  
s p e k u l a t i o n s b y g g e r i e r .

Og h v a d  b e t y d e r  d e t  s å ?

De æ l d r e  5-e t a g e r s  h u se  e r  f o r  de f l e s t e s  vedkommende 
b y g g e t  med u d n y t t e l s e s g r a d e r  på  2 , 0 .

F r a  k a r r e e n  M im e r s g a d e -F r e ja s g a d e , h v o r  b e b o e rn e  h a r  
l a v e t  p r o j e k t  t i l  g å r d r y d n i n g ,  og  f r a  k a r r e e n  G o rm sgade 
-  A l l e r s g a d e ,  d e r  b e g g e  h a r  u d n y t t e l s e s g r a d  på 1 ,85  v e d  
v i ,  a t  d e t  g å r d a r e a l  sådanne b y g g e r ie r  l e v n e r  t i l b a g e  kun 
k a n  rumme le g e p l a d s  t i l  de m in d s te  b ø r n ,  o p h o ld s p la d s  t i l  
de v o k s n e  sam t en m in d re  b o ld b a n e .

I  d e n  p l a n ,  kommunen h a r  u d a r b e jd e t  f o r  h a lv d e l e n  a f  
Røde R o s e , d is p o s i t i o n s p l a n f o r s l a g e t  f o r  D a g m a rs g a d e k v a r - 
t e r e t ,  h a r  b o l i g m i n i s t e r i e t  f å e t  u d n y t t e l s e s g r a d e n  ned  t i l  
1 ,25  +  302 ,  a l t s å  l i d t  o v e r  1 , 6 .
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F r a  g å r d r y d n in g e r n e  i  O d in s g a d e  og B a ld e r s  P l a d s ,h v o r  

b egge  k a r r e e r  h a r  e n  u d n y t t e l s e s g r a d  på ca  1 , 6 ,  k a n  v i  
s e ,  a t  s e lv  e n  så da n  sæ n k nin g  k u n  h j æ l p e r  l i d t  -  og s l e t  
ik k e  g i v e r  m u lig h e d  f o r  f . e k s .  a t  f å  a r e a l  n o k t i l , a t  g iv e  
de s t ø r r e  b ø r n  og unge u d f o ld e ls e s m u lig h e d e r .

D e t  l i g n e r  da o g så  en t a n k e , a t  ø g n in g e n  a f  f r i a r e a l e t  
i  f o r h o l d  t i l  d e t  b eb yg g e d e  a r e a l ,  p r æ c is t  s v a r e r  t i l  den 
s t i g n i n g  i  p a r k e r in g s a r e a l ,  som d is p o s i t i o n s p l a n e n  r e g n e r  
med f o r  de e n k e l t e  e jendom m e.

V i  s t å r  a l t s å  i  en s i t u a t i o n ,  h v o r  d e r  i  de e n k e lt e  
k a r r e e r  k u n  e r  m u lig h e d  f o r  a t  k l a r e  de a l l e r n ø d v e n d i g s t e  
f r i a r e a l k r a v ,  d e r  ik k e  t i l g o d e s e r  n o g e n  fo rm  f o r  p la d s 
k ræ ve n d e  a k t i v i t e t e r  og s l e t  ik k e  g i v e r  m u lig h e d  f o r  b y g 
n in g s a n læ g  e l l e r  f æ lle s a n læ g  f o r  f l e r e  k a r r e e r .  H v is  v i  
s k a l h a ve  o p f y l d t  v o r e s  b e h o v  f o r  s t ø r r e  sa m led e  f r i a r e a 
l e r ,  må v i  a l t s å  ude n  f o r  s å v e l  de gam le  k a r r e b e b y g g e ls e r  
som de n y e , d u r  e r  u n d e r  v e j s .

H vad  k a n  v i  g ø re ?

V i  må f ø r s t  og fre m m e st i  f o r b in d e l s e  med d i s p o s i 
t io n s p la n e n s  b e h a n d lin g  i  b o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n  og dens 
u d v a lg  k r æ v e , a t de s id s t e  l a v t  u d n y tt e d e  a r e a l e r ,  d e r  
endnu  e r  t i l b a g e ,  b l i v e r  p å l a g t  b e s t e m m e ]s e r , d e r  s i k r e r  
os m u lig h e d  f o r  a t  f å  de s t ø r r e  le g e p l a d s e r ,  p a r k e r  og i n 
s t i t u t i o n e r ,  e t h v e r t  k v a r t e r  i  la n d e t  med r i m e l ig h e d  ka n  
f o r l a n g e .

På o m s la g e t e r  de l a v t  u d n y tt e d e  g ru n d e  v i s t .  D e t  e n e 
s t e  a f d is s e  a r e a l e r ,  d e r  e r  p å l a g t  b estem m e lse  om o f f e n t 
l i g  u d n y t t e l s e ,  og ik k e  a l l e r e d e  e r  b r u g t ,  e r  i n d u s t r i 
a r e a le r n e  in d e  i  k a r r e e n  N ø r r e b r o g a d e -O d in s g a d e , d e r  i  
kommunens p la n  e r  u d l a g t  t i l  m u l ig  f r e m t id i g  u d d a n n e ls e s 
i n s t i t u t i o n .  Ik k e  e t  e n e s te  s te d  e r  d e r  u d l a g t  en le g e 
p la d s  e l l e r  a n d e t e g e n t l i g t  f æ l l e s  f r i t  a r e a l .

N å r  v i  s e r  p å  de r e s t e r e n d e  l a v t  u d n y tt e d e  g ru n d e , e r  
re m is e g ru n d e n  u d l a g t  t i l  s k o le ,  og g ru n d e n e  i  B r a g e s g a - 
de og A l l e r s g a d e  u d l a g t  t i l  f o r s k e l l i g e  i n s t i t u t i o n e r  og 
b o l i g e r .  A l l e  de a n d re  g ru n d e  e r  u n d e r la g t  de a l m i n d e l i 
ge b y g g e b e s te m m e ls e r , og de v i l  d e r f o r  på e t  h v i l k e t  
som h e l s t  t id s p u n k t  kunne b e b y g g e s  e f t e r  de samme r e t 
n i n g s l i n i e r ,  som v i  s e r  b e n y t t e t  i  T h y ra s g a d e -D a g m a rs —  
g a d e .
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F o r  de a r e a l e r ,  v i  ik k e  v i l  ku n ne  s i k r e  roed b e s te m 

m e ls e r  om u d n y t t e l s e  t i l  f æ l l e s  b e d s t e ,  må v i  s t i l l e  
k r a v  om u d a r b e jd e ls e  a f  p l a n e r ,  d e r  b in d e r  e je r n e  - b y 
p la n v e d t æ g t e r  -  d e r  f a s t læ g g e r  e n  la v e r e  u d n y t t e l s e s g r a d  
end d en  h i d t i d i g e  sam t en b y g n in g s u d f o r m n in g  og  - p l a c e 
r i n g ,  d e r  s i k r e r  os r i m e l i g e  f r i a r e a l e r .

F o r  a t  k u n ne  t a l e  med v æ g t ,  må v i  s a m le s  og få  s n a k 
k e t  om, h v a d  v i  n ø je r e  s k a l  k ræ ve  og  h v o r d a n  v i  i ø v -  
r i g t  v i l  g r i b e  s a g e rn e  a n . -  V i  h a r  k u n  os s e l v  a t  s t o le  
p å .

D e r f o r  på g e n s y n  d . 7 /5  k l .  19.30

Støjpalads & skoleruin
(Om k v a r t e r e t s  n y  & gam le  s k o le )

H o v e d in d h o ld e t  a f  de  3 }  s i d e ,  p la n e n  o f r e r  på v o r e  
s k o le f o r h o l d  e r ,  a t  re m is e g ru n d e n  f o r e s l å s  a n v e n d t t i l  
e n  h e l t  n y  s k o le  i  s t e d e t  f o r  d en  i  R ådm a nd sga de . A f  e t  
p a r  s id e b e m æ r k n in g e r  f re m g å r  d e t ,  a t  d e t  f o r ø v r i g t  e r  
u m u lig t  a t  la v e  s k o le p la n læ g n in g  f o r  så l i l l e  e t  område 
som h a lv d e l e n  a f  R øde Rose -  og d e t  e r  j o  så s a n d t ,  som 
d e t  e r  s a g t .  I  samme å n d e d r a g , som 4 . M a g is t r a t s a f d e 
l i n g s  p la n l æ g g e r e  b r i n g e r  d is s e  s k o le p la n e r  på en g ru n d  
k lo d s  o p  ad en m o t o r v e j  på t a l e ,  f o r s ø g e r  de a t  u n d s k y l
de den  t å b e l ig e  p l a c e r i n g  med f ø lg e n d e  s æ t n in g : "  . . d e t  
s k a l  i  den n e  f o r b in d e l s e  dog o p l y s e s ,  a t  M a g is t r a t e n s  1 . 
a f d e l in g  (d e t  e r  dem med s k o le r n e )  s k ø n n e r , a t  d e t  v i l  
v æ re  m u l ig t  a t  p la c e r e  b y g n in g e r n e  s å le d e s ,  a t  t r a f i k k e n  
på G o d s b a n e r in g e n  og på N ø r r e b r o g a d e  ik k e  m e d fø re r  s t ø j 
g e n e r "  .

D e ru d o v e r  m e d d e le s , a t  a r e a l e t  e r  på  små 2 h a , og ^ t  
d e t  p å tæ n k te  e t a g e a r e a l  i  s k o le k o m p le k s e t  e r  1 0 .0 0 0  m 
( =  1 h a ) .  Men d e r  s t å r  ik k e  n o g e t om, a t  v o r t  b o l i g m i n i 
s t e r iu m s  k o n s u le n t  i  den  s la g s  s a g e r  r e g n e r  en m oderne 
3- s p o r e t  s k o le s  a r e a lb e h o v  t i l  8 ha -  u n d e r  s k ra b e d e  f o r 
h o ld  4 h a . N å r d e r t i l  kom m er, a t  e t  f o r s v a r l i g t  s t ø jb æ l 
t e  im od G o d s b a n e rin g e n  v i l  s lu g e  m e lle m  t r e d je d e l e n  og 
h a lv d e l e n  a f  de små 2 h a , som h e le  g ru n d e n  b e s t å r  a f ,  
b l i v e r  man v i r k e l i g  n y s g e r r i g  e f t e r  a t  h ø r e ,  h va d  d e t  e r
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f o r  o v e r v e j e l s e r ,  m a g is t r a t e n s  1 . a f d e l i n g  læ g g e r  t i l  

g ru n d  f o r  s i t  s k ø n .

D e r  s t å r  i ø v r i g t  h e l l e r  i n t e t  i  p la n e n  om , h v o r f o r  
man h a r  tæ n k t s i g  a t  n ø je s  med lo -.o o o  m e t a g e a r e a l ,  n å r  
n o rm a le n  f o r  e n  s k o le  a |  den  s t ø r r e l s e s o r d e n ,  d e r  må b l i 
v e  t a l e  om , e r  12 .o o o  m . D e t  k a n  s e l v f ø l g e l i g  la d e  s ig  
g ø r e , h v i s  d e t  e n d e l i g  s k a l  v æ r e . Så f å r  v i  b l o t  en n y  
s k o le ,  d e r  s t r a k s  f r a  b e g y n d e ls e n  f r e m v i s e r  a l l e  de t r æ k ,  
d e r  i  å r e v i s  h a r  v æ r e t  t y p i s k e  f o r  s k o le r n e  på N ø r r e b r o :  
f o r  små i n d e n i ,  f o r  l i d t  u d e n o m s p la d s , v a n d r e k la s s e r  med 
d e r a f  f l y d e n d e  f o r v i r r i n g  o g  s k o l e l e d e ,  sam t b a l l a d e  på 
le g e p la d s e r n e . F o r  s l e t  ik k e  a t  t a l e  om l i v s f a r l i g e  c y 
k e le k s p e d i t i o n e r  o v e r  s t æ r k t  b e f æ rd e d e  g a d e r  t i l  n æ rm e ste  
p a r k , n å r  en  k la s s e  f å r  l y s t  t i l  l i d t  b o l d s p i l  i  en gym
n a s t ik t im e .

På d en  b a g g ru n d  k a n  man j o  h e n t e  e n  v i s  b e r o l i g e l s e  i  
fo rm o d n in g e n  om , a t  d is s e  p l a n e r  i  h v e r t  f a l d  ik k e  b l i v e r  
t i l  n o g e t d en  f ø r s t e  h a lv e  sn es  å r  -  og  d e r v e d  o g s å  g læ d e  
s ig  o v e r ,  a t  v o r t  k v a r t e r  ik k e  a l t  f o r  s n a r t  b l i v e r  b e r ø 
v e t  de så h å r d t  t i l t r æ n g t e  r e k r e a t i v e  m u l ig h e d e r ,  som Kø
b enhavns U n g d o m s c e n te r e r  v e d  a t  s k a b e  i  de g a m le  r e m i s e r .

Men s a m t id ig  e r  s a g e n  d e s v æ r r e  d e n , a t  d e t t e  f o r s l a g  
om en n y  s k o le  v i r k e r  f u ld s t æ n d ig  lam m ende på b e v i l l i n g e r  
t i l  s e lv  de m est b e s k e d n e  ø n s k e r  om h å r d t  t i l t r æ n g t e  æn
d r i n g e r  på s k o le n  i  R å dm a nd sg a de , som b e t j e n e r  5oo b ø r n  
f r a  den d e l  a f  Røde R o s e ,d e r  l i g g e r  u de n  f o r  d i s p o s i t i 
o n s p la n e n s  o m rå d e . E n d n u  e t  k l a r t  e k s e m p e l p å ,  a t  d is s e  
p la n e r  a l l e r e d e  læ n g e  f ø r  d e r e s  v i r k e l i g g ø r e l s e  t r æ k k e r  
f ø l g e r  e f t e r  s i g ,  d e r  b e r ø r e r  o s  a l l e .

På e n  d i r e k t e  f o r e s p ø r g s e l  om , h v a d  man h a vd e  tæ n k t 
s ig  med R ådm andsgade S k o le ,  s v a r e d e  Rådm anden f o r  S k o le 
b o rg m e s t e re n , a t  man a f v e n t e r  en s k o le b ø r n s p r o g n o s e , a t  
b yens i n d b y g g e r a n t a l  j o  i ø v r i g t  v a r  d a le n d e , a t  d e t  i  
d e t  h e le  t a g e t  v a r  s v æ r t  a t  s ig e  n o g e t  om f r e m t id e n  -  
k o r t  s a g t  en s lu d d e r  f o r  en s l a d d e r .

MEN -  s k o le b ø r n s p r o g n o s e  e l l e r  e j :
- V i  s t å r  med 5oo b ø r n  h e r  og  n u , h v i s  s k o le g a n g  man å -  

b e n b a rt  h a r  tæ n k t s i g  a t  k l a r e  e f t e r  lo d d e r s  og  t r i s s e r s  
og fo rh å n d e n v æ re n d e  søms p r i n c i p .

-R ådm andsgades S k o le  l i g g e r  så c e n t r a l t  som o v e r h o v e 
d e t  m u l ig t  i  d e t  k v a r t e r ,  d en  b e t j e n e r .  D en e r  f r y g t e l i g t
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t o r s ø m t ,  og d en s  u de n o m splad s  f o r  l i l l e ,  men d e t  e r  d e r  
g lim r e n d e  m u lig h e d e r  f o r  a t  rå d e  bod på -  e n d n u . Og i  1 . 
M a g is t r a t s a f d e l i n g s  s k u f f e r  l i g g e r  en ræ kke f o r s l a g  t i l ,  
h v o rd a n  d e t  k a n  g ø r e s .  D e t s k o r t e r  b a r e  på v i l j e n  i  kom
m unen.

V i  h a r  a l t s å  kun os s e lv  a t  s t o l e  p å , h v is  d is s e  f o r 
h o ld  s k a l  æ n d re s t i l  d e t  b e d r e .

Ved m ødet i  M e d b o rg e rh u s e t  den 7 . maj k a n  v i  sn ak ke  om, 
h v o rd a n  v i  s k a l  bæ re  os a d .

R ø g , S tø j &  M ø g
(T rafikp laner i  Røde Rose)

PLANEN BETY D E R :

- a t  M im e rsg a de  s k a l  o v e r t a g e  N ø rre b ro g a d e s  t r a f i k  og h a 
v e  d i r e k t e  f o r b in d e l s e  med G o d s b a n e rin g e n .
- a t  Æ g irs g a d e  s k a l  h a ve  d i r e k t e  f o r b in d e l s e  med H i l l e r ø d -  
g a d e .
- a t  G o d s b a n e rin g e n  s k a l gå ig ennem  v o r e s  k v a r t e r .
- a t  g o d e , t id s s v a r e n d e  huse s k a l r i v e s  n e d , o g  a t  d is s e  
h u se  i n d t i l  da  f å r  l o v  t i l  a t  f o r f a l d e .
- a t  v i  f å r  m ere t r a f i k  på de g a d e r v i  t i l  d a g l ig  fæ rd e s  
i ,  og d e rm e d  m ere  s t ø j  og s k i d t .
- a t  v o r e s  m u lig h e d e r  f o r  a t  f å  d e t  g o d t  i  Røde R o s e , f o r 
r i n g e s  i  m eget h ø j  g r a d .

- MERE D E T A L JE R E T :

Æ g irs g a d e  og d e le  a f  M im e rsg a de  e r  i  dag n o g le  a f  de 
t æ t t e s t  b eb yg g e d e  g a d e r i  k v a r t e r e t .  D e t samne g æ ld e r  om
r å d e t  o m k rin g  H o th e r s  P la d s , M id g å rd s g a d e  og H e im d a ls g a - 
d e . D e t b e t y d e r ,  a t  d e t  også  b l i v e r  mange m e n n e s k e r, d e r  
kommer t i l  a t  l i d e  u n d e r de p la n e r ,  man v i l  p å t v in g e  o s .

Den f o r e s lå e d e  o m læ g n in g  a f  N ø rre b ro g a d e  v e d  N ø r r e b r o  
s t a t i o n  b e t y d e r  g o d t n o k , a t  d e t  måske b l i v e r  m ere beh a 
g e l i g t  a t  fæ rd e s  på N ø r r e b r o g a d e , men o gså  a t :  M im e rs g a 
de s k a l o v e r ta g e  N ø rre b ro g a d e s  t r a f i k  og mere t i l .
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Æ g irs g a d e  s k a l  v e d  en o m læ g n in g  h a ve  f o r b in d e l s e  med 

H i l l e r ø d g a d e  og d e r ig e n n e m  med N d r . F a s a n v e j , B o ru p s  A l l e  
m.m. Den v i l  få  m ege t m ere  t r a f i k ,  da d en  så b l i v e r  d i 
re k t e  f o r b i n d e l s e s v e j  t i l  M im e rs g a d e  og  T a g e n s v e j .

G o d s b a n e rin g e n  e r  f o r e s l å e t  l a g t  l i g e  u de n  f o r  v in d u 
e r  og d ø r e  i  H e im d a ls g a d e  o g  M id g å r d s g a d e . D e t  v i l  f å  
fo rh o ld e n e  t i l  a t  b l i v e  som v e d  d en  b e r y g t e d e  B is p e e n g — 
bue samt g ø re  M im e rs g a d e  t i l  o m rå d e ts  f o r b in d e l s e s m u l i g 
hed med G o d s b a n e r in g e n .

D e tte  e r  k u n  n o g le  a f  de t r a f i k a l e  o m læ g n in g e r , d e r  e r  
f o r e s l å e t ,  og de k a n  s e l v f ø l g e l i g  ik k e  g e n n e m fø re s  ude n  
a l v o r l i g e  in d g r e b  o g  g e n e r .

Huse ma jæ v n e s  med j o r d e n .  D e t  g æ ld e r  b l . a .  h u se n e  på 
h jø r n e t  a f  Æ g irs g a d e  og N ø r r e b r o g a d e  ( h v o r  man v i l  b y g g e  
p a rk e r in g s h u s  i  s t e d e t )  sam t h u s e n e  med l i g e  num re  i  H e im 
d a ls g a d e .

;STØ J_O G _M Ø G :

V i  kan g o d t  f o r e s t i l l e  os h v o r d a n  Æ g irs g a d e  og  M im e rs 
gade v i l  b l i v e  med s t o p -  o g  p a r k e r in g s f o r b u d  med 2 k ø r e 
b a n e r i  h v e r  r e t n i n g .  S t ø je n  b l i v e r  så k r a f t i g ,  a t  man 
ik k e  engang med lu k k e d e  f o r s a t s v i n d u e r  v i l  ku n n e  sn ak k e  
sammen i  en a f  s t u e r n e  mod g a d e n . A l l e  v e d  h v i l k e  g e n e r 
s t ø j  m e d f ø r e r . De p la n læ g g e r e  d e r  h a r  l a v e t  f o r s l a g e t  
ved d e t o g s å , men de b r u g e r  k u n  6 l i n i e r  t i l  a t  o m ta le  
p ro b le m e t i  p la n e n !  D e t t e  t i l  t r o d s  f o r ,  a t  s t ø j e n ,  i  
de om råder G o d s b a n e rin g e n  s k a l  gå ig e n n e m , i  d e t  m este  
a t i d e n ,  v i l  s v a r e  t i l  la rm e n  i  en  l u f t h a v n ,  h v o r  s t o r e  
p ro p e lm a s k in e r  s t a r t e r  og  la n d e r  u a f l a d e l i g t .  V i  k a n  j o  
sp ø rg e ^de m , d e r  b o r  v e d  B is p e e n g b u e n , h v o r d a n  de h a r  d e t  

og sa re g n e  med m in d s t  d o b b e l t  så  m eg e t t r a f i k  på G o d s
b a n e r in g e n .

D e tte  e r  s e l v f ø l g e l i g  u a c c e p t a b e l t ,  o g  d e t  m ener s t ø j -  
e s p e rt e n  p r o f .  F . I n g e r s l e v  o g s å . D e t  s i g e r  han  i  en u n -  

e rs ø g e ls e  som S t a t e n s  M o t o r v e js k o n t o r  bad ham om a t  l a 
ve v e d rø re n d e  en p l a c e r i n g  a f  Y d re  R in g  (G o d s b a n e r in g e n ) . 

enne u n d e rs ø g e ls e  s k u l l e  M o t o r v e js k o n t o r e t  b r u g e ,  så de 
unne bedømme h v o r  m o t o r v e je n  s k a l  l i g g e  o g så  ud f r a  e t  

s tø jm æ s s ig t  s y n s p u n k t . U n d e r s ø g e ls e n  b l e v  a f l e v e r e t  i  n o -  
vem e r  1971 , men d e t  e n e s te  man h a r  b r u g t  d en  t i l ,  i  en 
r a p p o r t  om Y d re  R in g  f r a  ja n u a r  ^ 9 72 , e r  a t  ta g e  n o g le
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pæne s æ t n in g e r  og b ru g e  dem, så d e t  h e le  f å r  en anden me
n in g .  R a p p o r t e n  t a g e r  o v e rh o v e d e t  ik k e  s t i l l i n g  t i l ,  
h va d  d e r  s k a l ske med de b o l ig o m r å d e r ,  d e r  kommer t i l  
a t  l i g g e  m id t  i  a l  s t ø je n .  De øk onom iske  o v e r s la g  v e d r ø 
r e n d e  G o d s b a n e r in g e n  m e d ta g e r ik k e  a n d e t end den 1- 1,5  
m i a . ,  d e t  v i l  k o s te  a t b yg g e  s e lv e  v e je n .  O m k o s tn in g e r
ne t i l  a t  m in d s k e  s t ø jg e n e r n e  e r  ik k e  kommet på t a l e  -  
e n d n u .

H e ru d o v e r  s k a l d e t  bem æ rkes, a t  de a f  o s ,  d e r  b o r  på 
p la n e n s  kommende " s t ø j - ø "  m e lle m  G o d s b a n e rin g e n  og S -b a -  
n e n , g å r  en u s ik k e r  f r e m t id  i  m øde. Man f o r e s l å r ,  a t  om
r å d e t  s k a l  u d læ g g e s  t i l  b u t ik k e r  og k o n t o r e r  samt a n d re  
o f f e n t l i g e  f o r m å l ,  men a f g ø r e ls e n  e r  s k u d t  ud i  en u v is  
f r e m t id .

ié l_ 2 E R _ M _ G ø it f  s _ n o g e t '

N o g le  p o l i t i k e r e  p r ø v e r  ga nsk e  v i s t  a t  b e r o l i g e  os 
m ed, a t  G o d s b a n e rin g e n  og mange a f  de t i n g  f o r s l a g e t  næv
n e r  , ik k e  b l i v e r  t i l  n o g e t ,  f o r d i  d e r  ik k e  e r  r å d .  De t a 
l e r  i  b e d s t e  f a l d  mod b e d re  v id e n d e . A l l e  e r f a r i n g e r  om 
l ig n e n d e  t i n g  v i s e r ,  a t  sådanne p la n e r s  f ø l g e r  f o r  v o r t  
k v a r t e r  b l i v e r ,  a t  den f r e m t id ig e  v e d l ig e h o l d e l s e  og u d -
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b y g n in g  a f  g a d e n e t t e t  kommer t i l  a t  ske  med G o d s b a n e r in — 
gen  f o r  ø j e ,  og a t  g r u n d e je r n e ,  i  de b e r ø r t e  o m rå d e r , f å r  
e n  "g o d  g r u n d "  t i l  a t  la d e  d e r e s  ejendom m e f o r f a l d e  " f o r  
de s k a l  j o  a l l i g e v e l  r i v e s  n e d " .  Begge t i n g  v i l  t i l  s i n  
t i d  b l i v e  b r u g t  som v æ g t ig e  a rg u m e n te r  f o r  g e n n e m f ø re l
se n  a f  G o d s b a n e r in g e n  og d e t  d e r a f  øgede t r a f i k m a r e r i d t  
i  M im e rs g a d e  o g  Æ g irs g a d e .

D e r  e r  god g ru n d  t i l  a t  f o r la n g e  a f  kommunen, a t  den 
h v e rk e n  l a v e r  e l l e r  v e d t a g e r  p la n e r  om t r a f i k ,  ude n  sam
t i d i g  a t  s i k r e  os mod de s k a d e l ig e  f ø l g e r .

På m ø d e t den 7 . m aj s k a l  v i  v e d ta g e  h v a d  v i  s k a l  g ø 
r e  f o r  a t  få  d en  f o r e l ig g e n d e  p la n  r e t t e t  o p .

H vis du er  in te r e s s e r e t  i  a t b l iv e  løbende 
o r ie n te r e t  ora b e b o e ra k tiv ite tern e  t i l  fo r 
bedring a f  forholdene i  Røde Rose, herunder 
o p r e t te ls e  a f  f l e r e  in s t i t u t io n e r  fo r  kvar
te r e t s  børn og unge, gård sanerin ger, kvar
tersfo rsa m lin g  m.m., så  kan du tegne abonne-

som udkommer i  begyndelsen a f  hver måned.
Det k o ster  lo  kr fo r  e t  å r , h v is  du bor i  
k v a r te re t Røde Rose {se  om slaget) -  og 2o 
kr udenfor p .g .a .  fo r se n d e lse su d g if te n . Be
lø b e t  kan in d b e ta le s  på Giro nr . 21 85 58, 
Røde Rose, " rosenb ladet11, Himersgade 15,
4 . t h . , 22oo 15 -  e l l e r  t i l  redaktionen  sam
mesteds ( t l f .  £g 6644).
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HVAD SKAL DER SKE PÅ MØDET?

V i  m å s i k r e ,  a t  v o r e s  k v a r t e r  b l i v e r  e t  g o d t  s te d  a t  
b o .  D e r f o r  s k a l  v i  f o r h i n d r e ,  a t  p la n e n  b l i v e r  v e d t a g e t  
i  s i n  n u v æ re n d e  fo r m .

T i l  d e t  f o r m å l s k a l  d e r  båd e  v e d ta g e s  en u d t a l e l s e  
t i l  b o r g e r r e p r æ s e n t a t io n e n  og d en s  u d v a lg  sam t b e s l u t t e s ,  
h v o rd a n  d e t  h e le  s k a l  f ø lg e s  o p . V o re s  r e d e g ø r e ls e  v i l  
b l i v e  o m d e lt  t i l  m ødet i  u d k a s t ,  o g  v i  f o r e s l å r ,  a t  den 
b l i v e r  b r u g t  som g r u n d la g  f o r  d r ø f t e l s e r n e .

S p ø rg s m å le t  om, i  h v i l k e n  u d s t r æ k n in g  de e n k e l t s a g e r ,  
v i  h a r  b r u g t  som e k s e m p le r  i  d e t t e  b l a d ,  s k a l  f o r f ø l g e s ,  
bestem m es a f  in t e r e s s e n  på m ø d e t.

Da m ø d e t s  r e s u l t a t e r  s k a l sa m m e n fa tte s  og måske f ø l 
ges o p , s k a l  d e r  o g s å  dannes e t  a r b e jd s u d v a lg  t i l  f o r 
m å l e t ,  in d e n  v i  s k i l l e s .

KAN V I  F Å  NOGET UD AF D E T ?

V i  k a n  ik k e  v id e  d e t .  V i  k a n  k u n  h e n v is e  t i l ,  a t  v i  
f o r e l ø b i g  h a r  o p n å e t a t  u d v a lg e t  h a r  u d s a t  s i n  b e h a n d 
l i n g .

V i  t r o r ,  a t  v i  k a n  opnå m eget v e d  a t  s t å  sammen, s t o 
l e  på e g n e  k r æ f t e r  og a r b e jd e  g o d t .  E r f a r i n g e r n e  f r a  de 
g r u p p e r ,  v i  kommer f r a ,  t y d e r  p å , a t  d e r  e r  n o g e t  om d e t ,  
og d e r f o r  h å b e r  v i  a t  b l i v e  mange på m ødet d . 7 . 5 . i  M ed
b o r g e r h u s e t  .

LY K K E N  E R  EN H E S T E S K O . E n  s t o r  g ru n d  med en l i l l e  
h e s t e s k o f a b r ik  b l i v e r  t i l  en  s t o r  g ru n d  med e t  7 
e ta g e r s  h u s .  P å  den p la d s ,  b e b o e rn e  s k u l l e  have  
h a f t  t i l  h a v e a n læ g , b y g g e r man e t  1  e ta g e r s  h u s ,  
e n d n u  e t  7 e ta g e r s  h u s  og e t  6 e t a g e r s .  H a ven  
in d s k ræ n k e r  s i g  t i l  en sa n d k a s s e  t i l  k a t t e n e .  
B a g g å rd s b y g g e r i i  Rådm andsgade anno 1 9 6 7 .  Anno  
1 9 7 3  i  H e im d a lsg a d e  -  H a m le tsg a d e  g å r  d e t  ik k e  
b e d re .  E t  b e to n fr im æ rk e  i  l . s a l s  h ø jd e  t i l  op
h o ld  f o r  b e b o e rn e . Dem i  P e n r is g a d e  f å r  ik k e  e n 
gang d e t  -  de f å r  en t ra p p e  t i l  p a rk e r in g s k æ ld e 
r e n s  s k y g g e .
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S lu t  op!
T r o  i k k e ,  a t  p l a n f o r s l a g e t  k u n  k a n  få  b e t y d n in g  f o r  

" N is s e h u e n " ,  som p la n læ g g e r n e  -  d e r  m e s te n d e ls  s e r  o p 
p e f r a  o g  n ed  på t in g e n e  -  h a r  k a l d t  o m rå d e t m e lle m  M i -  
m ersg a d e  og N ø r r e b r o g a d e . V e d ta g e s  f o r s l a g e t  i  d en  f o 
r e l i g g e n d e  f o r m , f å r  d e t  f ø l g e r  f o r  h e le  Røde R o s e .

R ESTEN  AF RØDE ROSE RAMMES OGSÅ!

V i  s k a l  h o ld e  sammen i  Røde R o s e . F o r s l a g s s t i l l e r n e  
f o r e g ø g l e r  o s ik k e  k u n  a t  h a ve  t i l g o d e s e t  v o r e  i n t e r 
e s s e r  med p la n e n , men o gså  a t  f o r s l a g e t  k u n  vedkom m er de 
m e n n e s k e r, d e r  b o r  i  o m rå d e t m e lle m  M im e rs g a d e  og N ø r 
r e b ro g a d e  .

Begge d e le  e r  f o r k e r t :
-  H vad  b e t y d e r  d e t  n e m lig  f o r  r e s t e n  a f  Æ g ir s g a d e , 

n å r  p la n e n  f o r  " N a r r e h u e n "  s i g e r ,  a t  ga de n  s k a l åbnes 
f o r  t r a f i k k e n  f r a  B o ru p s  a l l e  t i l  H il| le r ø d g a d e ?  En s trø m  
a f  vo g n e  og s trø m  a f  v o g n e  og s t ø j  ad Æ g irs g a d e  t i l  T a 
g e n s v e j  og  ad M im e rs g a d e .

-  H v i l k e n  b e t y d n in g  f å r  d e t  f o r  b ø rn e n e  i  r e s t e n  a f  
Røde R ose og  f o r  R ådm andsgades s k o le ,  a t  p la n e n  n ø je s  
med lø s  snak om en s t o r  n y  s k o le  på  re m is e g ru n d e n ?  N u l 
b e v i l l i n g e r  t i l  v e d l i g e h o l d e l s e  og u d b y g n in g , og  h ø r e 
s k a d e r .

-  H vad  b e t y d e r  d e t ,  a t  p la n e n  f o r u d s æ t t e r  G o d sba n e 
r in g e n ?  A t  g a d e rn e  b l i v e r  o m la g t  t i l  a t  p a s s e  t i l  d e n , 
så d en  t i l  s i n  t i d  b l i v e r  " u u n d g å e l i g " .

-  H vad b e t y d e r  d e t  f o r  r e s t e n  a f  Røde R o s e , a t  p l a 
n en  t i l l a d e r  tæ t b e b y g g e ls e  i  v o r e  l u f t h u l l e r  u den a t  
s i k r e  l e g e p l a d s e r ,  o p h o ld s a r e a le r  o g  d a g i n s t i t u t i o n e r  
m .v .?  A t  v i  b l i v e r  f l e r e  m en n esk er om m in d re  p l a d s ,  ly s  
og l u f t .

-  H v i l k e n  b e t y d n in g  f å r  d e t  f o r  r e s t e n  a f  k v a r t e r e t ,  
a t  p la n e n  f o r e s l å r  k a r r e e r  r e v e t  ned i  s t e d e t  f o r  i -  
s t a n d s æ t t e ls e  a f  de e k s is t e r e n d e  h u s e  -  så v i  f o r t s a t  
k a n  h a ve  n o g e t  a t  bo i ,  d e r  e r  t i l  a t  b e t a le ?  A t  d e t  
b l i v e r  a l l e s  l o d ,  h v is  r e g le n  ik k e  b l i v e r  æ n d r e t .
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M ø d e  i 
M e d b o rg e rh u se t 

B a ld e rsg ad e  3  

M a n d a g  d . 7 .M a j  
k l .  1 9 . 3 0

TR Æ ER N E  I  P .D .L Ø V S  A L L E  S K A L  F Æ L D E S . Kom m unens 
p la n  v i s e r  o g s å , a t  f o r t o r v e t  s k a l  ø d e læ g g e s, og 
d e r  s k a l  i n d r e t t e s  5 2  p a r k e r in g s p la d s e r .  I  ø je 
b l i k k e t  e r  d e r  god p la d s  t i l  ca 50 b i l e r .  D e t  
k a n  v i  s e l v  g ø re  b e d re .  I  V ø lu n d sg a d e  h a r  b e b o 
e rn e  o rd n e t  p a rk e r in g s p ro b le m e rn e  ve d  a t  la v e  
s k r å p a r k e r in g .  V i  k a n  f . e k s .  g ø re  d e t  samme.

P la n e n s  t e k s t  næ vne r ik k e ,  a t  t ræ e rn e  s k a l  
fæ ld e s ,  men p r ø v e r  a t  sm u g le  d e t  in d  på en  a f  de 
n æ ste n  u f o r s t å e l i g e  a r k i t e k t t e g n i n g e r .  D e t  må v i  
f o r h in d r e  -  om ik k e  a n d e t må v i  sæ tte  o s  op i  
træ e rn e  1 -  F o r e lø b ig  k o n ta k t  t i l  B e b o e r f o r e n in 
gen O d in ,  ve d  H e l le  og H e n r ik  N ie l s e n ,  P . D . L ø v s  
A l l e  1 ,  s t . t h .
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□  BIBEHOLDT BEBYGGELSE S  H Y BEBYGGELSE

iïlà z T  A-,5*1 a
af í" _ L o U lf lO

5b



474

I DISPOSITIONSPLANEN StëfR;
HERF I - »  ffllíiDORltJÍ., 
FIFRE BllER,
ÍNOEN FBiflREfiltR,
PU 0 5 1  HD SKflí VI SIGE ? VI 
M ME IIP IDEEME liK

5d



475

--------   T a g e n s v e j--------------------------------------------- 1

§ KOMMUNENS PLAN FOR KVARTERET SKAL FORANDRES ^ 
|  INDEN VEDTAGELSEN. jj;
■g MØDE MANDAG D. 7 .5 .7 3  KL. 19 .30  I MEDBORGER- J  S HUSET, BALDERSGADE 3. I
1_____     N ørre  b ro g ade    1

En gennemgang a f  kommunens p la n  f o r  h v o rd an  d e t  s k a l  
være a t  bo h e r  1 Røde R ose , v i s e r  med a l  ø n s k e l ig  t y d e l i g 
h ed , a t  d e t  ik k e  e r  f o r  v o r e s ,  b e b o e rn e s  s k y ld  p la n e n  e r  
l a v e t .

Den s i g e r  a t  t r a f i k k e n ,  s t ø j e n  og l u f t f o r u r e n i n g e n  b ø r  
b e g ra n s e s , men f o r e s l å r  a t  f l e r e  g a d e r  s k a l  å b n e s  f o r  m ere 
gennem kørende t r a f i k .  Den s i g e r  a t  v i  s k a l  h av e  mange b ø r 
n e i n s t i t u t i o n e r ,  men s t i l l e r  kun f o r s l a g  om een  -  t i l  a f 
lø sn in g  a f  en  a n d e n . Den s i g e r  v i  s k a l  h av e  r e k r e a t i v e  a r e 
a l e r ,  men s t i l l e r  f o r s l a g  om, a t  de a r e a l e r  d e r  kan  b ru g e s  
t i l  d e t  n u , s k a l  b ru g e s  t i l  a n d re  t i n g ,  og g i v e r  o s bunden  
a f  en g ad e sk a k t i  s t e d e t .

Vi h a r  m u lig hed en  f o r ,  a t  f å  l a v e t  om på  d e t .  Kommunen 
v e n te r  f å  en  f a l l e s u d t a l e l s e  f r a  o s  i  8 dage  t i l .  D et b la d  
d e r  o m d e lte s  i  lø r d a g s ,  Røde Rose 7 v a r  a f  o r i e n t e r e n d e  
k a r a k te r .  Inden  m ødet e r  v i  fæ rd ig e  med e t  u d k a s t  t i l  en 
f æ l l e s u d t a l e l s e  -  e t  su p le m e n t t i l  p la n e n .  D et v i l  i n d e h o l 
de f o r s l a g  t i l  k r i t i k  a f  p la n e n ,  sam t f o r s l a g  t i l  f o r b e d 
r in g e r  a f  d en , som v i  s å  kan  r e t t e  i  og  anmode b o rg e r r e p ræ 
s e n ta t io n e n  og d en s  u d v a lg  om a t  f ø l g e .

MØD DERFOR OP DEN 7.5 OG GIV DIN MENING TIL KENDE, SÅ 
VI BLIVER MANGE OM FÆLLESUDTALELSEN OG KRAVENE OM EN BEDRE 
PLAN FOR RØDE ROSE.

H.4. Heat /  Dan forelaalga krartereforeamling
m Thorsgade 7 orer gården, 22qq I .

SUPPLEMENT TIL DISPOSITIONSPLAIPORSLAGBT POR DÅGMARSGADEOMRADET 
YDRE NØRREBRO

Indholdsfortegnelse:
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PLANLÆGNINGEN A? OMRÅDET I FORHOLD TIL DET ØVRIGE NØRREBRO . 2
OMRÅDET SOM DET SER UD I DAG......................................................  2
DISPOSITIONSPLANFORS UGET:
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7a

RØEE ROSE /  Den foreløbige kvartersforsamling /  Thorsgade 7 o.g. 2200N I

Til byplan- og trafikudvalget,Borgerrepræsentationens sekretariat,Rådhuset,Rådhuspladsen,1550 Kbh. V.

Nørrebro d.11.5.1973.

Hermed fremsendes supplement t i l  forslag t i l  dispositionsplan for Dag- marsgadeområdet, hvori vi anmoder udvalget om at foranledige, at borgerrepræsentationen følger neden for stående retningslinier og"træffer de heraf følgend_e nødvendige beslutninger, at den herefter sender forslaget t i l  ævision i  generalplandirektorate*, e lle r i  det mindste foranlediger, t* borgerrepræsentationen indsætter nedenstående bestemmelser i  planen med de deraf følgende rette lse r.

Den 28.9.72 sendte 106 beboere i  kvarteret Røde Rose borgerrepræsen-i 
tationen et brev, hvori vi kritiserede planforslaget og anmodede den 
om at tilgodese andre af borgernes behov end de trafikale. Vi bad bor
gerrepræsentationen om dels at sende dispositionsplanforslaget tilbage 
t i l  Generalplandirektoratet med ordentlige retningslinier for, hvad en 
dispositionsplan skal fastsætte, nemlig b l.a . normer for afstanden fra 
hjem t i l  daginstitution, école, legeplads, grønt område, bibliotek, 
posthus osv., dels at bestemme, at skoledistriktsgrænser, institu tions
oplandes grænser, biblioteksoplandes grcaiser, socialkontorers d istrik 
ter, roder, valgdistrikter osv. skal være sammenfaldende og ikke gå 
på kryds og tværs som nu, samt at sætte arbejdet herned i  gang, så by
en bliver nem at administrere og god at bo i .

Borgerrepræsentationen sendte blot vores brev og planforslaget i  udvalg.
Den 10.1.73. sendte vi så byplan- og trafikudvalget et brev, hvor 

vi gjorde rede for nogle af de uoverensstemmelser, cfer er mellem pla
nens udtalte hensigter og dens forslag, og hvor vi lovede udvalget et 
supplement t i l  dispositionsplanforslaget.

Den 27.2.73« fik  vi lov at ta le  t i l  udvalget og overrakte det sam
tidig en række skriftlige spørgsmål. i^sse drejede sig b l.a . om mulig
heden for at gennemføre andre tænkelige løsninger end dem, planen peger på (bilag 1).

Vi har ikke fået svar på disse spørgsmål, og har derfor måttet gø
re supplementet færdig uden a t kende svarene.

Vi takker udvalget for, at det har udsat færdigbehandlingen af planforslaget for at afvente vores supplement.1

2.

FORSLAG TIL FORBEDRING AF DISPOSITIONSPLANEN.

ARSAGEN TIL DI SPO SI 11QN SPLAilFO RSLAGET.

På første side i  dispositionsplanforslaget anføres, ak der for Dag- 
marsgades vedkommende foreligger to byggeønsker: det nu påbégyndte 
byggeri på begge sider af gaden -  Husted Andersen og Bøje Nielsens mod 
øst og O.J.Nielsens nod vest -  samt for remisegrunden ønsket om en 
skole-Anden begrundelse for a t  gøre dette område t i l  genstand for plan
lægning anføres ikke. Det e r vores indtryk, st dette område er mlgt på 
grund af disse tilfL&dige byggeønsker, og at afgrænsningen området 
er lige så tilfæ l di g.

PLANLÆGNINGEN Al? QuRaPET I FORHOLD TIL DET LYKI GB NØRREBRO.

Det er den planlagte Godsbanering, der betinger forslaget t i l  trafik 
ken i  Dagmarsgadeområdet og valget af området omkring Nørrebro Btation 
t i l  cityaflastende center. Dette v il medføre et stærkt pres på gade
nettet.Det tils ig tes  at gøre Dagmarsgade t i l  b ilf r i  gade, men det hjælper 
ikke på situationen i  de øvrige gader. Nørrebrogade v il blive hoved
færdselsåre fra Godsbaneringen t i l  hele Nørrebro, og Mimeregade v il 
aftage store dele af trafikken t i l  ydre Nørrebro og Østerbro, og ifeirs- 
gade v il blive en vigtig tværgående trafikåre.

Planen fremsætter ønsket om, at det "kunne tages særlige støjraæs- 
sige hensyn" (s .39), men dette ønske er netop kun et ønske. Vedtages 
dispositionsplanforslaget, v il vores kvarter i  langt højere grad end
i  dag blive et udbygget støjhelvede. Trafikken vil sønderdele kvarte
ret og ødelægge det som boligmiljø, stik imod, hvad planen tils ig te r .

OMRÅDET SOM DET SER UD I DaG.

Det område, der dnkkee af dispositionsplanforslaget,lå indtil for 
t i  år siden son et delvis åbent område i  Nørrebro med frie  arealer 
med små værksteder og garager mellem de femetages boligblokke fra. år
hundredeskiftet.For godt fem år siden blev karreen Gormsgade -  Allersgade udbygget
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3.
med store syr- og fireetages blokke med altangange.

D. 5.10.72. t samme dag som dispositionsplanforslaget første gang 
blev forelagt i  borgerrepræsentationen, begyndte udgravningen t i l  Hu
sted Andersens byggeri mellem Dagmarsgade og Mimersgade. I dag er grun
den fuldt udstøbt.Over for mellom Dagmarsgade og l’hyrasgade er O.J.Nielsens byggeri 
nået op i  2.sals højde.

I Allersgiade* på den eneste tomme grund i  kvarterets tætteat bebyg
gede karre, j-Jlersgade -  fhorsgade, e r  der givet byggetilladelse t i l  
et seksetages højt korridorhus med ensidige -^-værelses lejligheder, 
hvoraf halvdelen vender nod nord.

Alle disse byggerier er planlagt og delvis e lle r helt fuldendt på 
arealer, der før havde lav, gammel bebyggelse e lle r var dækket af gara
ger. De rummer hovedsagelig l i  værelses lejligheder uden selvstændigt 
køkken.

DI SPO SI T ION SPLAN 20 R3L kGBT.

I. Areal anvendels en
a. Udnyttelsesgrad
I sammenfatningen s. 38 forudsættes den muksinale udnyttelsesgrad 

ved fremtidige byggesager ikke at måxte overstige 1,25. Denne udnyt
telsesgrad er dobbelt så høj som .den, der er ti l la d t i  de nye yderkvar
terer.

Det byggeri, der er tilendebragt i  de sidste t i  år, og det, der er 
i  gang nu, har en udnyttelsesgrad for karreerne på omkring 1,80. Skit
sen over udnyttelsesgraderne (fig.16 s .44) er ikke korrekt for disse 
karreers vedkommende. Samtidig med, a t magistraten har arbejdet med 
dispositionsplanen har den glat givet byggetilladelser med udnyttel
sesgrader, der ligger langt over, hvad forslaget forudsætter.

Den samlede anførte udnyttelsesgrad, der er anført som 1,4 (fig.16,. 
s. 44) er alene opnået ved, at remis eg runden fremtræder som ubebygget, 
og ved ikke at regne de projekterede parkeringshuse med. Skitsen er 
aldeles vildledenae.

De$ er godt, at dispositionsplanforslaget regner med, at institu - 
tionsarealet skal stige,mens bolig- og erhvervsetagearealet skal fa l
de så meget,at det samlede etageareal falder (s .39) og dermed udnyt
telsesgraden (s .38). Det e r godt, at dispositionsplanforslaget regner 
med, at her skal bo færre mennesker (s .39).

4.
Men det e r  skidt, ft der ikke er gjort rede for, hvordan planens 

beregninger er fremkomraet. Det er skidt, at 1. etape af planen Dlot 
bekræfter to igangværende boligbyggerier, der dels betyder en udnyttel
se af de pågældende karreer på omkring 1,8, dels betyder mindst 3-500 
nye beboere i  o .ridet, og at den bestemmer kob af to lavt udnyttede 
grunde i Dragesgade, hvor der i  øjeblikket ikke bor mennesker, t i l  be
byggelse med b l.a . plejehjem og beskyttede boliger i  tr e  etager (s.60, 
61). Det er skidt, ac magistraten mi tillade ov.rskridolse af udnyt
telsesgraden med op t i l  30> på et så spinkelt grundlag oom "når den 
skønner det rimeligt" (s .38).

I stedet for at sikre en lavero udnyttelse og færre beboere, sik
rer planforslaget saledes en højere udnyttelse og flere beboere.

Derfor anmoder vi udvalget om at vedtage følgende indstilling  t i l  
borgerrepræsentationen:
1. Dispositionsplanen skal sikre, at såvel lavt udnyttede som højt ud

nyttede grunde ikke bebygges uden at mindst et tilsvarende antal e-2tagem fjernes.
2. Der skal udarbejdes præcise retningslinier for, hvornår magistra

ten må tillade  overskridelse af grænsen for grundudnyttelsen.
Biler indsætte følgende bestemmelse i  planforslaget:
3. Som første led i  gennemførelsen af dispositionsplanen udarbejdes by

planvedtægter, der sikrer, at nybebyggelse i  en karre ikke kan ske 
såfremt det v il bringe udnyttelsesgraden i  denne op over 1,25.

b. Bebyggelsesform
Ifølge planen skal området bibeholdes som overvejende boligområde 

(s .30), og bebyggelsen baseres på den nuværende karrestruktur.
Sluttet randbebyggelse giver den mest effektive udnyttelse af et 

givet areal, og jo mindre karreerne er, jo højere er udnyttelsen ved 
samme etagehøjde.

På planchen s. 23 vises karreen mellem Odinsgade og Norrebrogade 
opdelt i  tre dele af nogle b ilf r i  gader.

Karreen Thorsgade -  Allersgade er på fig . 16 s. 44 delt t i l  to kar
reer med randbebyggelse efter sanering.

Karreen Rådmand sgade -  Dagmarsgade - ¿girsgade - Mimersgade er ved 
den planlagte vejføring paralle lt med Rådmandsgade blevet delt i  to, 
hvoraf den nordlige karre langs Ægirsgade får en udnyttelsesgrad på 
nær ved 1,85, når Husted Andersens byggeri er færdigt.
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5.
Den oprindelige' karre Gormegade - girsgade bliver ved Thyra3gadeB 

gennembrydning t i l  to karreer, og af disse er den østlige allerede nu 
udbygget med huse, der, når de fuldendes med sjette  etage, v il give 
en udnyttelsesgrad på nær vad 1,85«

h>i tilsvarende deling skal efter planen ske i  karreen Brage sgade - 
Mimersgade - Baldersgade -  Nørrebrogade.

Den tætte karrebebyggelse, som dispositionsplanforslaget anbefaler, 
og som er så dominerende i  det københavnske bybillede, e r  omtrent den 
mest ensformige og tr is te  form for byggeri#'.der gives. Karreen Gorms- 
gade -  Allersgade er et afskrækkende eksempel fra  nyeste tid . I Ould- 
bergs Hav.e har vi et velgørende eksempel på, hvordan man i  begyndelsen 
af trediverne reagerede på den fora for bebyggelse. I stedet for slut
te t randbebyggelse lavede man stokke med havearealer og f r i  passager 
imellem.

Dispositionsplanforslaget giver ingen begrundelse for, hvorfor man 
foretrækker den sluttede randbebyggelse, og fig . 16 med skitsen over 
fremtidens bebyggelse er uden alternativ i  planen.

Dispositionsplanen regner med en hushøjde på 5 etager ved nybyggeri. 
Det ny byggeri ved Gormsgade er på 7 etager. O.J.Nielsens langs #hy- 
rasgade er på b. Husted Andersens er "kun" på på 5, men t i l  gengæld er 
husdybden på det største af husene 19 meter, hvilket giver en meget 
stor udnyttelse. Hertil kommer, at lejlighederne bliver smalle og dybe, 
og på grund af ensidigheden også mørke.styggedybden er mindst lige så 
vigtig som byggehøjden.

Hvis ue planlagte karreer skal bebygges med sædvanlig højde (5 eta
ger) og dybde, bliver det nødvendigt for magistraten at tillade, at 
udnyttelsesgraden pa. 1,25 Øges med 30# op t i l  den nuværende gennemsnit- 
lih r  udnyttelsesgrad på 1,6 ved ethvert byggeri.

Det er godt, at fornyelsen skal ske på grundlag af den nuværende 
gadeføring (karrestruktur) (s .38). Det er godt, at der er sat en græn
se for, hvor højt, (fer må bygges (s.39^.

Hen det er skidt, at bebyggelsesplanerne og trafikplanerne viser en 
rakke karreer, som i  fremtiden deles midt over af nye gader. Det er 
skidt, a t planen ikke anviser andet end slu tte t randbebyggelse. Det er 
skidt, at planforslaget ikke giver nogen anvisning på, hvordan den øn
skede overgrænse for byggehøjde og grundudnyttelse skal sikres.

Pølgen er en højere grundudnyttelse i  stedet for den lovede lavere.
Derfor anmoder vi udvalget om a t  vedta e følgende indstilling t i l

6.
borgerrepræsentationen:
4. Dispositionsplanen skal sikre, at eksisterende karreer (områder af- 

. grænset af gader) ikke deles midt over.
5» Der skal udarbejdes byplanvedtægter, der sikrer en varieret bebyg

gelse med lys t i l  a lle  lejlighederne.
6. Dgr skal fastsættes en højeste granse for hu3dybden. 
e lle r indsætte følgende bestemmelse i  planforslaget:
7. Der skal udarbejdes byplanvedtægter, der hindrer udvidelse af gade

arealet og hindrer øget udnyttelse ved deling af bestående karreer.

c. Sanering
Borgerrepræsentationen har vedtaget en saneringsplan for nogel gam

le huse i- Rådmandsgade og tilstødende gader. De rummer ca 80 le jlig 
heder.

De lavt udnyttede grunue med anåindustri og garager, som kunne være 
blevet kvarterets åndehuller, er efterhånden udbygget e lle r under ud
bygning med store boligblokke, mens de gamle højt*og tæt bebyggede bo
ligområder stadig står fuldt intakt. Ved udbygning af de ubebyggede 
områder bliver Kvarteret dag for dag stadig mere udnyttet.

Dispositionsplanen fronmer denne udvikling. På fig.16 er en række 
lavt bebyggede omrader i  Rådmandsgade, Jaldersgade og Bragesgade fuldt 
udbygget.

De nybyggede lejligheder, og de lejligheder, der er under opførelse, 
har gennemsnitligt færre værelser end den gamle boligmasse i  kvarteret. 
Ud fra denne iagttagelse er en to tal sanering, som den fremstilles for 
karreen Allersgade -  fhorsgade, ikke en fordel for beboerne. Erstat
ningen for de e.esis cerende boliger oliver små b itte  lejligheder, der 
ikke er t i l  at betale for penge. Bn delvis a-nerin, ned nedlæggelse 
af nogle af husene, modernisering af de ovrige, evt. ned sanmenlægning 
af lejligheder,og anlæg af grohne gårde- ind imellem er både billigere 
og bedre for alle.

Så længe magistraten rundhåndet dispenserer fra  kravet om selvstrin
digt køiocen og gennemluftningsmulighed, gør den det muligt for bygher
rerne at opføre huse .iod mange små lejligheder

Ifølge dispositionsplanen er der ca 3000 lejligheder i  området 
(s.27). Planen antager, at der i 1585 vil være 2400 lejligheder, der 
er over 100 år gamle.(s.39). Dette stemmer ikke med kortet s. 28 og 
de fektiske forhold, idet der højst kan være ta le  om 650. Den regner 
med, a t  der i  1985 v il være 500 boliger, der er under 15 år gamle. I 
øjeblikket er der ca 320 under opførelse. Der findes allerede ca 60 
lejligheder, der er opført efter 1970. Der kon altaå bygges ca 120 le j-
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7.
ligheder yderligere. Planen siger in te t om det forventede samlede an
tal boliger i  1965. Den siger m.a.o. in te t om, hvor mange boliger, der 
skal saneres, og giver ingen sikkerhed for, at der faktisk v il ske en 
udtynding. Alligevel regner planen med en nedsættelse uf det eksiste
rende boligetageareal fra 193.000 m2 t i l  159.000 m2. Hvis vi lægger 
et skønnet antal etagem2 for de 500 nye lejligheder på ca 25.000 m2
t i l  det eksisterende antal m2, skal der fjernes over 1000 boliger for
at opnå den planlagte nedsættelse - 1/3 af områdets lejligheder! Og 
det giver pianon os ingen grund t i l  at tro på.

Det er godt, at der skal saneres og tyndes ud (s .42 og 38).
Men det er skidt, a t planforslaget ikke følger det op ned bestemmel

ser om, hvordan det skal ske og i  hvilken rækkefølge. Det er skidt, at 
planen ikke regner med farre lejligheder i  1985. Det er ¿kidt, at pla
nen in tet siger om konkrete gårdrydninger og om sammenlægning af gårde, 
end ikke hvor gammelt byggeri kommer t i l  at ligge o t ad nyt.

Planens talberegninger kan kun være beregnet på at forvirre befolk
ningen. I stedet for at sikre udtynding af bebyggeism medfører planen 
både en udbygning og forslumning af området.

Derfor anmoder vi udvalget om a t vedtage følgende indstilling  t i l  
borgerrepræsentationen:
8. Dispositionsplanen skul anvise, hvor der bør saneres, og hvordan

den fremtidige anvendelse og udnyttelse af sanerede karreer skal væ
re, samt bestemme, at der' skul udarbejdes en tidsfølgeplan for for
nyelsen.

9- Dispositionsplanen skul sikre, a t der laves fælles rummelige, b il
f r i  og grønne gårde fordet gamle og ny byggeri i  en karre. 

e lle r indsætte følgende bestemmelser i  planforslaget:
10.Der skal udarbejdes en tidsfølgeplan for fornyelsen a f området.
11.Ved byplanvedtægter skal det sikres, a t  der ved nybyggeri tilve je

bringes fælles b i lf r i t  opholdsareal for såvel det eksisterende som 
det ny byggeri e fter normer for forholdet mellem friarea le t og hhv. 
beboerantal og etagem2- ta l .

II. INSTITUTIONSPORS/NINGEN,
a. Børneinstitutioner
Det anføres s. 12, at den s tore andel af gamle mennesker i  ydre

Nørrebro kan medføre en stor udskiftning af m=»nge beboere med deraf 
følgende forøget pres på børneinstitutionerne i  området.

Endvidere reener man med, a t Uxdersf ord elingen i  det ny byggeri v il 
være son i de små lejligheder opført i  1960'ertie (s.39). Der regnes 
altså med et øget antal børn i kvarteret i  fremtiden, og samtidig kon
stateres det, at der allerede nu mangler mange daginstitutionspladser (s .32).

Ser man på fig. 16 s ,44 er der en overdådighed al bøme- og ungdoms- - 
institutioner, „e, planen siger in te t om, at de faktisk skal oprettes. 
Konkret udlægges kun en midlertidig børneinstitution på den tidligere 
a/s Jardingc grund i Rådmandsgade.

Det er muligt at s t il le  Krav t i l  nybyggeri og få dem indfriet: Pla
nen fastsetter, a t  afstanden t i l  nærmeste parkeringsplads ikke må over- . 
stige 50 meter og t i l  parkeringsanlæg 100 meter.

En lignende norn ..an og bør fastsættes for, hvor langt der højst 
må være nellen boli^ og bomeinstitutioner, doler m.v.

I redegørelsen for forholdene i  området "formodes" det, at institu 
tionerne i  området modtager børa fra  andre dele af Ydre Nærrebro (s .32)
- Det forholder sig faktisk sådan, at de endog modtager børa, der har 
stået på Ryesgades ventelister.

Det er godt, at planforslaget søger at fustsætte, hvor mange dag
institutionspladser, der skal være i  forhold t i l  antallet af børn i  
området (s.40). Det er godt, at området fremover skal være selvforsy
nende med børneinstitutioner (s .40).

Men det er skidt, at planen faktisk kun træffer bestemmelse om ind
retning af børneinstitutioner ét sted -  Rådnandsgade (s .60), og at dis
se endog er midlertidige og blot skal erstatte de midlertidige institu 
tioner i  Baldersgade (s .57).

Det ser ud t i l ,  at opgørelsen over institutionsbehovet bringes for 
sjovs skyld, da planen ikke anviser midler t i l  udlæg af arealer t i l  de 
hårdt tiltrængte institutioner.

Derfor anmoder vi udvalget om at vedtage følgende indstilling t i l  
borgerrepræsentationen:
12.Der skal fastsattes normer for, hvor langt der højst nå være fra bo

lig  t i l  børneinstitution, således, a t  der kan fastsættes fornuftige 
g r is e r  for institutionsoplande, og således, at behovet i  de enkel
te kvarterer kan gøres op.

13.Dispositionsplanen skal sikre, at der bliver udlagt tilstrækkeligt
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9.
areal t i l  bomeinsti tutioner i  overensstemmelse med opgørelsen af
områdets akxuelle og fremtidige behov. 

e ller indsætte følgende bestemmelser i  planforslaget:
14.Der må ijjke være mere end . . .  meter nellem bolig og bøm einstitutio- -
15.Det skal bestemmes ved Dyplanvedtægter, ^t der i  forbindelse med ny- - 

byggeri skal afsættes areal t i l  d e nødvendige børneinstitutioner.

b. Skoler
Por øjeblikket rummer den gamle remise fortræffelige sportshaller 

og fritidsarealer efter lokalrådets in itia tiv . På denne grund ønsker 
magistratens første afdeling ifølge dispositionsplanen at opføre en 
skole-

Remisegrunden egner sig dårligt som areal for den projekterede sko
la . üodsbaneringen v il gøre minust halvdelen af arealet uanvendeligt 
på grund af støj og stank, og endvidere er det dårligt at placere en 
skole i  kvarterets perifieri.

Rådmandsgades skole har en;god placering i  kvarteret men.er stærkt 
forsømt. Det havde.været rimeligt a t anvende f.eks. Husted Andersens 
grund t i l  udbygning af skolen.

Som det er nu, forfalder de eksisterende skolebygninger, fordi for
bedringer udskydes under henvisning t i l  dån projekterede skole.

Det er godt, at der er tænkt på forbedring ai skoleforholdene (s.13)^ 
Men d et er skidt« at planen in te t siger om, hvilket d istrik t en 

skole på remisegrunden skal hente børn fra . Det er skidt, at planen 
anbringer skolen pu det eneste areal, der for tiden rummer noget re
kreativt, og som efter planen v il blive et støjhelvede, hvis Godsbane- 
ringen kommer.

Planen bidrager ikke t i l  nogen forbedring af skoleforholdene.
Derfor anmoder vi udvalget om at vedtage følgende-indstilling t i l  

borgerrepræsentationen:
1S-. Remise areal et skal bevares t i l  rekreativt formål, og areal t i l  sko

len akal erhverves andetsteds i  kvarteret, j f r .  pk. 17.
17.På samme måde som for parkeringspladser og børneinstitutioner skal 

der fastsættes normer for afstand mellem bolig og skole, således 
at behovet for skoler i  det enkelte*kvarter kan opgøres, og såle
des a t  en vurdering af disse forhold kan lægges t i l  grund for valg

Kk
af det sted, hvor skolen bør ligge. 

e lle r indsætte følgende bestemmelse i  planforslaget:
18.Der skal udlægges areal t i l  udvidelse af Rådmandsgades skole på 

matr. nr...............

c. Legepladser og f n arealer_ i  øvrigt.
Der er i  planen nævnt to midlertidige legepladser på Bardings tid 

ligere grund og remisegrunden (s .32 og 60). Der er og å nævnt en lege
plads i  Odinsgade (s .61), men den mangler på oversigten'over områdets 
fremtidige indretning.

Trods det, a t der endnu er lavt udnyttede grunde tilbage, er der ik
ke udlagt noget grønt område, boldbaner o .l.

Planen foreslår, at Dagmarsgade ved omdannelse t i l  gågade kan gøre 
det ud for rekreativt område. Med de femetages huse på hver side af 
gaden bliver der ikke megen rekreation ut hente der. Da gågaderne lig 
ger i  udpræget boligområde, rummer de heller ikke andre tillokkelser. 

Forslaget er kun en tilsyneladende forbedring af kvarteret.
Planens forudsætning om, at vi kan bruge Nørrebroparken, holder ik

ke stik . Ingen børa går så langt. De mange penge t i l  fodgængertunneller 
bør bruges t i l  rekreative arealer i  kvarteret.

Det er godt, at der er tænkt på Tegepladser og rekreative areal-er. 
rien det er skidt, ut der ikke udlægges nogen.
Planen sikrer hverken bedre opholds- e lle r legemuligheder.
Derfor anmoder vi udvalget om et vedtage følgende indstilling t i l  

borgerrepræsentationen:
19.Der skal fastsættes en norm for afstand mellem bolig og henholds

vis nærlegeplads, kvurterslegeplads, og grønne områder (se f.eks. 
SBI-publikation nr 11), der sikrer, at det enkelte kvarters behov 
kan gøres op og lægges t i l  grund for anlæggenes placering.

20.Der skal udlægges de fornødne arealer t i l  kvarterlegepladser og 
grønne områder t i l  brug for større dele af kvarterets beboere.

eller indsatte fclgende bestemmelse i planforslaget;
21.Der skal ved oyplanvedtægter udlægges areal t i l  gronne områder og 

kvarterslegepladser t i l  brug for større dele af kvarterets beboere.
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11,
I II . TRAFIK.

Mimersgade og ^irsgade er v ist og omtalt som kvurtergad^r, og Nør- 
rebrogade er foreslået nedklaasificeret t i l  kv;..rtergade, dvs. gade 
forbeholdt lokal trafik  og Kollektiv trafik  (s .45). Trods dette viser 
planen, at Mimersgade med udretning t i l  Frederikssund svej ved Nørrebro 
station (s .23) v il komme t i l  at fungere som stærkt belastet gennemkor
selsgade for en overvejonde del af den trafik , der i  dag betjenes af 
Nørrebrogade.Det samme galder for i^irsgade, der ved udretning t i l  Hillerødgade 
lettere  kan betjene den tværgående trafik fra  andre områder midt gen
nem kvarteret.Hvis Godsbaneringen gennemtrumfes, kan kvarteret ikke opretholdes 
som overvejende boligområde som forudsat i  planen (s .38).

Hvis Mimersgade og Nørrebrogade tils lu ttes  Godsbaneringen (s.45o 
fig . 17), kommer de t i l  at fungere som distriktsgader, dvs. gennemkøi- 
selsgader med mere trafik , larm og os. Si anden og bedre løsning, bå
de støjmæssigt og foruremngsmæssigt, -  hvis Godsbaneringen oprethol
des -  er kun at t ils lu tte  Tagensvej t i l  den, sådan som det er foreslå
et i  Linievalgsrapportens type 2.

Det er godt, a t  Herrebrogade skal forbeholdes lokal og kollektiv 
trafik . Det er godt, at i^irsgade og Mimersgade skal bevares som kvar
tergader (s .45). Det er godt, at b iltrafik  skal skilles fra cykeltra
fik  og gangtrafik (s .38). Det er godt, at det findes "ønskeligt, om 
der kunne tages særlige støjmæssige hensyn". Det er godt, a t der er 
tenkt på parkeringsforholdene.

Men det er skidt, at planen forudsætter Godsbaneringen. Og det er 
skidt, a t  den vælger den tilålutning t i l  kvartereis gader, som gør 
kvartergaderoe Nørrebrogade, Mimersgade og Jifeirsgade t i l  
distriktsgader. Det er skidt, at Mimersgade og ¿^irsgade skal re tte s  
ud. Det a: skidt, at der ikke gives nogen anvisning på, hvordan støjen 
kan begrænses. Det e r  skidt, a t  en del af løsningen på parkerings- 
spørgsmålet er parkeringshuse (s .47), der anbringes i  forbindelse med 
boligbebyggelse, som derved påføres ekstra megen støj- og luftforure
ning. Det e r  skidt, at parkeringsarealet regnes med i  det ubebyggede 
are£L, og tæller som fria rea l, selv om det er umuligt at opholde sig 
på for andre end biler.

I stedet for at sikre en virkelig trafiksanering bevirker planen, 
at kvartergader bliver distriktsgader, og a t området deles op i  endnu

71

13-

23.Der skal iværksættes arbejde med henblik på omlægning af d‘e admini
strative grænser, så de bliver sammenfaldende og således,at byen 
kommer t i l  at bestå af velafgrænsede enheder med 10-15.000 menne
sker.

24.Dispositionsplanforslaget for Dagmarsgadeområdet skal revideres
i  overensstemmelse med supplementet og udstrækkes t i l  hele Røde Ro
se. (bilag 3).

H0VÊ ^_PLANLæDN1NG?

Hvis udvalget og borgerrepræsentationen ikke forstår alvoren af vo
res k ritik  og følger vores anmodninger, bliver vedtagelsen af dispo
sitionsplanen lige så grotesk som byplanvedtægten for karreen Mimers
gade - Rådmandsgade - Dagmarsgade - Ægirsgade, hvor alle dispositioner 
var truffet og den størst tilladelige udnyttelsesgrad overskredet, u- 
den at det var udtrykt i  forslaget, da det blev behandlet i  borgerre
præsentationen d.25.1.73.

For den del af karreen, som kommunen ejer, s tille s  overhovedet in
gen krav eller begrænsninger, bortset fra  en bestemmelse om anvendelse 
t i l  sociale formål.

Sag røgsløret giver byplanvedtægten indtryk af, at kommunen har ta
get de låste formularer frein af skuffen og sat dem sammen uden anden 
hensigt end at opfylde bygherrernes ønsker om den størst mulige udnyt
telse.

Der var ingen plan i  byplanvedtægten: Gen ¡kd af karreen, som alle
rede er boligområde, udlægges t i l  boligområde, hvorefter Jet sigeé, at 
"bestemmelser om bebyggelsens beliggenhed og udstrækning på grundene 
om fornødent v il blive fastsat i  en supplerende oyplanvedtagt"l Her
udover træffes Jer ingen konkrete bestemmelser méd hensyn t i l  den del 
af karreen, som kommunen skal sanere: "bestemmelser om bebyggelsens 
beliggenhed og udstrækning pa grundene v il om fornødent blive fastsat 
i  en supplerende byplanvedtægt"!

Hvis borgerrepræsentationens medlemmer vedtager dispositionsplan
forslaget i  den foreliggende form, demonstrerer de deres manglende 
v ilje  xil at varetage vores, beboernes,interesser.

Med venlig hilsen s

12.
mere tilfældige dele. (bilag 2)

Derfor anmoder vi udvalget om at vedtage følgende indstilling  t i l  
borgerrepræsentationenj e lle r indsatte fdigende bestemmelse i  forelaget:
22■Nørrebrogaue, Mimersgade og A&irsgade skal fastlægges som kvarter-

gader, der betjener lokal fordelingatrafik samt gennemkørende kol
lektiv trafik  ved hjælp af ensrettede goder e lle r s lø jfer.

PL^^S_^HuM^INO.

Dagmarsgadeområdet or 30m tidligere nævnt et helt tilfæ ldig t udsnit 
af byen. Det er åøde Rose, kvarteret mellem Nørrejrog-de, Jagtvej, Ta
gensvej og godsbaneterronet ikke. Det er ot kvarter. Det e r  velaf
grænset og opleves som sådan ved, a t  disse godar er grænser for vores 
daglige farden. Vi handler f.eks. ikke så ofte på den anden side af 
Nørrebrogade. Det omfatter oa 7.300 husstande og oa 15.000 mennesker. 
Det e r  oa i  km' s to rt. Det svorer t i l  en mellemstor provinsby.

Røde Rose er et eksempel pi en passende byenhed, administrativt 
overskuelig, svarende t i l  normerne for vulgenhed, park, sportsanlæg, 
socialcenter, bibliotek, posthus,aamt af en hensigtsmæssig udstrækning 
for placering af skoler, ifcginstitutioner etc. for kvarterets beooere.

Det tjener både beboernes og administrationens interesser, a t  dis
positionsplaner udarbejdeo for sådanne sammenhængende enheder som 
vort kvarter; og de. er en afgørende mangel ved den foreliggende, a t 
den kun omfatter et v ilkårlig t udsnit.

Mens store <fele af Dagmsrsgadeomradet er udbygget, rummer resten 
af vort kvarter endnu re la tiv t f rie  arealer, selv om også udnyttel
sen her -  i  fom af baghus-byggeriet i  kådmandsgade og storbyggeriet 
i  Penrisgade - Heimdalsgade- er varsel on fromtiden.

Det er skidt, ot planen rkxe hviler pa grundige overvejelser over 
den mest hensigtsmæssige udstrækning af et .varter.

Forsømmelsen er en følge af, at borgerrepræsentanterne ikke har 
fastsat normer, ccr givor planlæggerne mulighed for ut konkretisere 
planens udtalte hensigter.

Derfor anmoder vi udvalget om a t.v edtane følgende indstilling  t i l  
borgerrepræsentationen:
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/5~) 7 ¿ '* — Uj2f>.}C.-ní ¿.r r?!7 -yLï-

////V-7K7/à/= 71 y  s t  - / /
Ö- &0Cji P^lmirs^ncii. 6î~ tl\ /\J

í
Lixn, R-tAí-i, W Híu ^WH^aí{4_ 25 A/

O/Ifire 7íHSen K/
~ifcQa.~ ¿Jfrzry/ dfl>-ílu.x ft ¿a <* 7 1

r r r (fcVi-— ^  ^  «
-¡tytfê  na

i í
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Røde Rose /  Den foreløbige kvartersforsamling Bilag nr. 1

t o j U f e r - z ? * .Til byplan- og trafi kud valget.
Spørgsmål og hanstillinger vedr. "Forslag t i l  dispositionsplan for Dagmaregade-kvarteret".
Trafik: a. Kan Hillersdgadae forlængelse genne» kvarteret skegenne» Baldersgade ?

Eller bedre over de lavt udnyttede arealer langs Farumgade og videre ad Bragesgade ?
Eller endnu bedre over de lavt udnyttede arealer langs Paruagade og videre nord om remieeområdet og videre ad Hamletsgade ?

b. Kan Nsrrobrogado lukkes for gennemkørende trafik ?
c. Kan Mimersgade lukkes for gennemkørende trafik ogalllgovol fungere som kvartergado ?
d. Kan don kollcktivo trafik følgo Nørrebrogade og Mimers-gade, solvom disse lukkos for gennemkørende biltrafik ?
o. Kan p-husonc placoros som støjskærm langs dolo af Jagtvejen og langs dele af Hillorødgados forlængelse gon-

Boligcr o arbejdspladser:
nom kvarto rot ?

f. Kan der tilrettelægges cn tidsfølge i dispositionsplanen, så de lavt udnyttede karreer ikke udbygges kraftigere førend udtynding, gårdrydning o.a. fornyelse or gennomført for do tæt bebyggede karreer ?
g. Kan dor udarbejdes on vejledende bebyggelsesplan, der ikke bygger på karre-princippet ?
h. Kar ikke-forurcnendc, boligorienteredc arbejdspladser i industri og Service bevares eller placeres indenfor planområdet ?
i* Kan rcmisearoalot udi mg ges ti l  ot sammcnhoigondc, offentlig t rekreativt areal ?
j. Kan skolon placoros på arealet Igirsgadc-Mimersgade- Rådaandsgado-Dagmarsgade ?
k. Kan skolen placoros på det lavt udnyttede areal i karreen Thorsgade-Odincgado-Jagtvoj-Nørrebrogade ?

Vi or vod at supplere planforslaget. Dot kræver tid at føre arbejdet ti l  ondo, og udvalget skal både have tid ti l  at behandle forslagot og vort supplomont.
Hvis dor i mellemtiden dukker byggoønskcr op i området, kan byplanlovens opsættendo bestemmelser (§ 9) tages i anvondolso. Planforslaget kan aå- lodos udsattos i mindst oot år uden ondet end gode følgevirkninger.
På denne baggrund honstillor vi t i l  udvalget, at det udsætter sin ondo- ligo bohnndling af forslaget t i l  of tor april, hvor udvalget har modtogot vort supplement.
På forsamlingens vcgno
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Vedlagt: Bilag 1 vedr. spørgsmål af 27.2.73. 
Bilag 2 vedr. dispositi vore ønsker. 
Bilag 3 vedr. dispositi Roses udnytteis

t i l  byplan- & trafikudvalget
onsplanforslagets trafikforslag og
onsplanforslagets henholdsvis Røde og afgrænsning.
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Røde Rose /  Den foreløbige kvartersforsamling Bilag nr. 2
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Rede Rose /  Den foreløbige kvarteroforsamling Bilag nr. 5

7å

2.
des byplanvedtægter, der sikrer udtyndingen. Vejledende herfor er kyar- 
terets behov for nærlpgiepladser. Derfor anmoder vi udvalget on at indstil 
le til borgerrepræsentationen, at der i  forbindelse ned 1. etape træffes 
bestemmelse om, hvilke foranstaltninger, der skal iværksættes.

Generalplandirektoratets forudsætning om, at større lejligheder skal 
prioriteres højere i  nybyggeriet, er urigtig ifølge adskillige udtalel
ser af bl.a. borgmester Wassard. Vi er enige i, at større lejligheder 
bor prioriteres højt, men prioriteringen udtiykke3 ikke i dispositions- 
planforslaget. Magistratens svar til udvalget fortæller heller ikke, 
hvordan det kan ske. Tværtimod -  som vi påpeger det i supplementet, s.6 
afsnit 6 -  nedfører magistratens dispensationspraksis, at der kun bygges 
snå lejligheder. Derfor anmoder vi udvalget om at indstille til borger
repræsentationen, at alle spørgsmål on sadanne dispensationer skal fore
lægges borgerrepræsentationen til afgørelse, samt tilgodese supplemen- 
tets pkt. 5 og 6.

Hvad angår befolknings-̂  og-boligprognbaen henvises tillJrerea behand
ling heraf i supplementet s. 6 - 7 .  Tallene i magistratens svar er ikke 
korrekte -  regnestykket er stadig umuligt.

Henvisningen til magistratens 3* afdelings ønsker m.h.t dækningsgra
der for børneinstitutioner er ikke en henvisning til en nom, og æ irre
levant, fordi disse ikke er udregnet på grundlag af afgrænsede distrik
ter. Henvisningen til afstandsnormerne for Køge-Bugt er også irrelevant 
da udbygningen der er sket efter princippet om kvartersoplande og med 
en meget større befolkningsspredning. Derfor anmoder vi udvalget om at 
folge supplementets pkt. 12 og 13, subsidiært pkt. 14 og 15.

Det fremgår ikke af svarene, hvad mag. 4. afd. ønsker med hensyn t i l  
nærlegepladser. Bestemmelserne i  dispositionsplanen sikrer ikke et t i l 
strækkeligt antal af disse, ejheller tilstrækkelige opholdsarealer iøv- 
rig t. P.eks, blev der ikke i  Husted-iUidersens byggetilladelse s t i l le t  
betingelser om udarbejdelse af fæliesgård-pian. Vi fastholder derfor 
vores anmodning i  supplementets pkt. 9 og 11.

Magistratens forslag om, at skolerne og institutionerne betragtes son 
tilskud t i l  fælles opholds- og legearealer er udmærket, men urealistisk 
og principielt uroceptabelt i  forbindelse med udregning af behovet for 
legepladser. I 1 .*;ape-planen burde der være truffet bestemmelse om eks-

Røde Rose /  Den foreløbige kvartérsforaanling d.17.6.73
Thorsgade 7 o.g. 2200 N.

Til byplun- og trafikudvalget,Borgerrepræsentationen,Rådhuset,Rådhuspladsen 1550 V.

Vi har hørt, a t magistratens 4. afdeling har besvaret de spørgsmål, 
vi stillede  i  vort brev af 27.2., samt ladet generalplandirektoratet 
kommentere vort supplement t i l  dispositionsplanforslaget, uden at vi dog 
selv har fået svar på vores henvendelser.

Vi har ikke desto mindre erfaret indholdet af hhv. magistratens og 
generalplandirektoratets breve. I den anledning v il vi udtale følgende:

Da det, j f r .  nag. 4. afd., faktisk er muligt at udarbejde en supple
rende dispositionsplan, anmoder  vi udvalget om at vedtage vort supple
ments pkt. 24, e lle r beslutte, a t arbejdet med dispositionsplanen for 
resten af Røde Rose skal iværksættes umiddelbart e fter borgerrepræsenta
tionens behandling.

Generalplandirektoratets skøn ned hensyn t i l  fastlæggelse af u° er u- 
den betydning. Fjerde afdeling administrerer, men har ikke redegjort for 
sine vurderingskriterier. Vi anmoder derfor udvalget on at fastlægge præ
cise retningslinier for, hvornår 4. afd. må tillade  30% tillæg t i l  udnyt
telsesgraden på 1,251 j f r .  vort supplements pkt. 2.
Di spositionsplanforslaget imødekommer ikke ønaket om sikring af lavt ud
nyttede arealer nod udbygning "i betydelig udstrækning". De fleste  b il
lige (lavt udnyttede) arealer var væk, da planarbejdet blev iværksat.
O.J.Nielsen og Husted-Andersen fik  dem. Resten af de b illige arealer er 
i  a lle  tilfælde udlagt med høj udnyttelse.

Oven i  dette udlægger 4. afd. i  byplanvedtægten for karreen Ægirsgade 
-Mimersgade-Rådmandsgade-Dagmarsgade et areal, son den har udlagt t i l  
sociale og rekreative fornål i  dispositionsplanforslaget, t i l  bolig- og 
forretningsbebyggelse ned u° på 2,0. Derfor opretholder vi vor anmodning 
om sikring af lav udnyttelse, j f r .  supplementets pkt. 1,3 og 7.

Når udtynding kan ske ved anvendelse af gårdrydningabestenmelserne 
og saneringsloven, bør dispositionsplanen bestemme, a t der skal udarbej-
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propriation t i l  fria rea le r. Selv om generalplandirektoratet ikke pt er 
i  stand t i l  at opstille  generelle normer, kan behovet for grønne områder 
og legepladser ikke diskuteres.

Henvisningen t i l  Nørrebroparken er helt uantagelig. Argumentet bruges 
både over for os, over for beboerne omkring Bispeengen og over for be
boerne i  det tæt befolkede område mellem Nørrebroparken, Nørrebrogade 
og Jagtvej, derudover ligger parken både for langt væk for børn og voks
ne i  di8positionsplanområdet og i  resten af Røde Rose. Ældre mennesker 
er pt henvist t i l  Assistens kirkegård på grund af parkens overfyldning 
og uroen. Yderligere bygger S3I-publikationens afstandsnorm på et be
stemt forhold mellem areal og beboertal, hvad generalplandirektoratet 
ikke har taget i  betragtning.Vi fastholder vores anmodning i  pkt. 19-20 
subsidiært pkt. 21 i  supplenentet, og annoder endvidere udvalget on at 
træffe beslutninger, der sikrer, at behovet bliver tilgodeset under ud
arbejdelsen af den supplerende dispositionsplan.

Det fremgår ikke, hverken af dispositionsplanen e llo r besvarelsen, 
hvilke overvejelser, der ligger bug placeringen af et gymnasiun m.v., 
som må fornodes at skulle dække andre dele af Nørrebro ud over disposi
tionsplanområdet, netop i  dette tilfæ ldig t valgte område. Der er ikke 
gjort rede for alternative placeringer andro steder på Nørrebro.

Det er godsbaneringsplanerne, der betinger den trafikløsning, dispo
sitionsplanforslaget giver, ikke omvendt" son 4. afd. påstår. Det fremgår 
af planchen s. 50 i  dispositionsplanforslaget, at Minersgade er t i ls lu t
te t godsbaneringen. ¿hdvidcre tages der ikke s til l in g  t i l d e  trafikale 
konsekvenser af Minersgades forbindelse med Frederikssundsvej (forslaget 
s. 23» fig .8), j f r .  supplementet s. 11.f.o . Magistratens argumentation 
vedrørende Hillerødgades status v iser hulheden i magistratens påstand 
om, at dispositionsplanområdet ikKe berøres af godobaneringsplanerne.
Vi anmoder derfor udvalget om at beslutte, a t dispositionsplonforslagets 
trafikløsning skal tages op t i l  revision i  forbindelse med udarbejdel
sen af en supplerende dispositionsplan for resten af Røde Rose.

At en del af området nødvendigvis må betjenes fra  Nørrebrogade er ik
ke et argument mod anden linieføring af Hillerødgades forlængelse, idet 
dispositionsplanforslaget selv forudsætter, a t Æ&irsgude, Gonitsgade qg 
Thorsgade bilbetjenes fra  Nørrebrogade. løvrigt honvioes t i l  vort eksem
pel på en god løsning, supplementet bilag 2, hvorefter b l.a . Nørrebroga
de faktisk bevares som kvartergade. I den forbindelse v il vi henlede 
udvalgets opmærksomhed på, a t  borgmester Wassard har lovet den lokale
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handelsstandsforening, at Nerrebrogade bevares son di3triktsgade (!), 

hvad hverken de handlende, vi eller udvalget er tjent med.

Vi anmoder udvalget om at skaffe sig oplyst, hvilke misforståelser, 

vi skulle have gjort os skyldige i, sant om at vmre opmærksom på de 
spørgsmål, mogistruten har undladt at behandle:

1. supplementet s. 3 m. -  udeladelsen af remisegrunden og p-husene ved 
beregningen af u°.

2. " s. 5 n. -  byggedybden

3. " s. 5 f.n. -  tillæg til u° 1,25 på 30'̂  bliver altid nød
vendig

4. s. 5 f.n. -  opdeling af karreer nee ny gader giver mulig
hed for højere udnyttelse

5. « s. 8 -  at der fuktisk kun udlægges en børneinstitution

6. " s. 9 m. -  Dlaceringen af skolen i periferien af området

7. " s. 9 f.n. -  afstandsnorm bolig -  skole

8. ■ a. 10. f.o. -  kun midlertidige legepladser udlægges.

Vi mener, endelig, at udvalget har krav på mere fyldestgørende be
svarelser fra magistraten, end det hor fået, og anmoder det om at vedta

ge de indstillinger, vi har formuleret i supplementet.

med venlig hilsen 
Pfv-

Tony Andersen

fa
Ebbe Gudmand-Høyer 

Flemming Rinds

8d
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Hos oa jjik 3él*- desværre sådan ned idknlfåriecua, åt forholdéøe i det 

Kommunale styre :farst nedførte* at komnrintlbestyrelsen likke kan tage 

den alvorligt, og siden at lokalrådene son følge heraf har forandret 
sig, så de ikke længere selv vil sikre den lokale medindflydelse gen
nem andet end erhvervelse af uforpligtende rettigheder -  noget de selv
sagt ikke kan tildeles.

Når landsorganisationen derfor anmoder Dem om at foranledige en 
fri folketingsdebat.on problemerne* ar dét med god grund.

Problemerne har været offentlig ejendom længe. Pressen behandler 
dem hyppigere og hyppigere. Og enkelte politikere har ladet deres rø
ster høre. Indenrigsminister Egon Jensen har således udtalt, at han 
on nødvendigt vil anvende tvang over for Københavns kommune for at få 
en rimelig forfatningsreform igennem. Formanden for Københavns borgei 
repræsentation Egon Weidekamp har udtalt sig vamt on de administra
tive fordele ved en decentralisering af beslutningsprocessen i kommu-

&i folketingsdebat er ot nødvendigt middel til at få problemkom
plekset endevendt og erkendt af de offentlige institutioner. Debatten 
kan ikke komne hurtigt nok.

Der kan gives mange eksempler på, at også befolkningen i  København 
ser hen til initiativer fra Dem. Det falder os dog mest naturligt at 
henvise til, at vi selv så tidligt son i september 1972 -  i en indsi
gelse nod en tilfældig og planløs dispositionsplan for en dél af vores 

kvarter -  kunne anmode borgerrepræsentationen on at sætte decentrali
sering på dagsordenen, benstillingen gentog vi i maj i år, hvor vi oiy- 
nodede den om det på en mere konkret nåde: Vi bad den om at iværksætte 
arbejdet ned en opdeling af byen i kvarterer af en hensigtsmæssig stør
relse og mod sammenfaldende administrative grænser. Vi pegede på vores 
eget kvarter som et godt eksempel. Det er afgrænset af store trafik
årer, Nørrebrogade, Jagtvej, Tagénsvej og godsbanen, og vi bor ca. 
15.000 mennesker her.

På trods af, at forestillinger..e er almindeligt udbredte blandt os 
borgers, har det ikke fået synlige konsekvenser endnu.

Vi er nange son nener, at den nødvendige decentralisering bør ske 
over en dannelse af kvarterråd, der er valgt af lokalbefolkningen til 
at varetage dennes interesser, og at disse råd får rettighedel? ug plig
ter, odmnistratlfré beføjelser og bevillinger på en række veldefine
rede områder, der har at gøre ned de enkelte kvarterers indretning,og 
at dette ej helt nødvendigt far'ai:“h±k*e byens og borgernes tarv.

Røde Rose / Den foreløbige kvartersforsamling 4.11.73.

Thorsgade 7 o.g., 2200 Kbh. N

SSEMEDDELELSE_/_ÅBENT_BREV

Folketingets f o mand,
Karl Skytte,
Folketinget,
Christiansborg Slotsplads 
1218 K.

Borger- og Beboerforeninger og Lokalrådenes Landsorganisation har 
bedt om fri folketingsdebat for at få foretaget en undersøgelse af 

kommunalrefomens virkninger og en eventuel lovfæstelse af beboerind
flydelse gennem valgte lokalråd.

Vi støtter landsorganisationens anmodning, idet vi saatidig anmoder 
om, at debatten også kommer til at omfatte Københavns kommune, da den
ne hverken er omfattet af kommunalreformen eller endnu har vist sig 
moden nok til af sig selv at tage sine demokratiseringsproblemer op 
til drøftelse.

Vores kommunes forfatning er i sine principper uændret siden 1660. 
Byen har vokset sig mange gange større, og arbejdspresset på de kom
munale organer er mangedoblet siden. Magistrats- og udvalgsordningen 
i  denne særlige udformning er derfor blevet utidssvarende:

Byens problemer kan ikke lasngere behandles som sammenhængende af 
borgerrepræsentationen og dens udvalg, men afgøres som enkeltstående 
problemer på det administrative plan.

Dette betyder, at den indflydelse vi har gennem vores folkevalgte 
på så vigtige forhold, som f.eks. byfornyelse, institutionsforsyning 
og trafikplanlægning -  forhold spm er af neget stor betydning for vort 
daglige liv -  er yderst begrænset.

De folkevalgtes beslutningsfrihed er oftest gjort illusorisk.på 
forhånd, eller udhules efterhånden. Følgen bliver planløshed og vil
kårlighed i administrationen -  og det er ikke vores, borgernes, tarv, 
der varetages.

Da lokalrådene blev dannet hos os i København var det et udtryk for 
en demokratisk bevægelse blandt byens borgere mod ovennævnte tilstan

de.
Siden kommunalreformens gennemførelse har der rejst sig en lignen

de bevægelse i resten af landet. Her flygter man at komme til at ople
ve lignende tilstande hos sig.

9a
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Vi ser derfor hen til en folketingsdebat, der munder ud i de for 

os i København og befolkningen iøvrigt helt nødvendige lovforslag 
om decentralisering af kommunernes forvaltning, og tilslutter 03 
landsorganisationens anmodning om, at debatten kommer til r.t finde 

sted inden kommunevalget i 1974*

Med venlig hilsen 
p.f-v.

^j-/—D cy'
Jens Broggor oensen

___
Ebbe Gudnend-Hsyer

o> i.
F le m m in g  R ir.c!c

kopi til indenrigsminister Egon Jensen,
foraand for borgerrepræsentationen Egon Weidekamp
Borger- og Beboerforeninger og lokalrådenes landsorganisation.
beboerbevcgelser i København og provinsen.

Tony Andersen 

Kirsten Øcnst-Nielsen

Kjisu-Ov
Henrik. Nielsen

9b 9 c
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Hele teksten er upersonlig, således at læseren s to r t  se t holdes i  uvidenhed 
om, hvem der har de omtalte ønsker, hensigter e l l e r  har udtænkt re tn in g s lin ie r :
"I den del af d ette  område .............  fo re lig g er  (vor udhævelse) en del ak tu e lle
byggeønsker". "Det synes (vor udhævelse) lig e le d e s  r im elig t at redegøre for  
nogle tanker, man (vor udhævelse) gør s ig  om, hvad der kunne fo res lå s  som frem
t id ig e  hovedretn ingslin ier ..............". De konkrete beslutn inger v is e r  s ig  s to r t
se t  kun at handle om trafikken - der er  fak tisk  ingen hoved retn in gslin ier  for  
området -  og "man" er "ingen".

De få sted er, hvor borgerrepræsentation og m agistratsafd elin ger overhovedet 
nævnes, er den læge læser a l l ig e v e l  ladt i  stikken - hvem har normalt nogen som 
h e lst  kendskab t i l ,  hvordan kommunen er opbygget, hvad hvilke afd elin ger  laver
- og hvad de sk a l, må og ikke må? -

Allerede e fte r  gennemlæsning a f den fø rste  sid e er læseren "ude og svømme"
- og så er der ikke så langt t i l  at lægge "værket" fra s ig .

Længere inde i  planen gives en række s ta t i s t is k e  op lysninger, som man bare 
kan s ig e  "nå" t i l  - ja  nogle a f  dem anvendes endda i  beregninger, som v i  senere 
brugte mange timer t i l  at prøve at forstå  - in d t i l  det gik op for o s , at de var 
rivende gale! F .eks. får v i  o p ly st, hvor stor  en I-d e l a f  befolkningen ,skolebør
nene udgør - og på e t  kort v ise s  sk o led istrik tern e - men d isse  to oplysninger  
sættes ikke i  forhold t i l  hinanden. På samme måde kan behovet for p ladser i  
b ørn ein stitu tioner - og for andre o ffe n t lig e  funktioner - ikke sæ ttes i  fo r 
hold t i l  nogen oplandes grænser (fordi d isse  ikke fin des) -  og a ltså  fak tisk  
ikke beregnes. -  Som læser fø le r  man s ig  l id t  t i l  grin .

Tabellerne over parkeringspladser er éndnu mere u fo rstå e lig e  - om der par
keres på p lads, ved kantsten, om natten o sv ., s ig er  ikke den læge læser meget. 
A n ta llet a f  husstande med b ile r  i  hver gade f .e k s . er ikke o p ly st. Der g ives  
bare nogle I - t a l  for hvor mange pladser der var i  brug e t  bestemt tidsrum.

Der gives oplysninger om, hvor stor  °a-del a f le jligh ed ern e , der er på 1 væ
r e ls e , 2 værelser osv. Men in te t  om, hvor mange personer e l l e r  børn i  hver type 
le j lig h e d . Man kæmper s ig  gennem en masse t a l ,  man ikke kan bruge t i l  noget.

Kortene med udnyttelsesgrader g iver h e lle r  ikke r e e l le  oplysninger. Når der 
regnes med gennemsnit, trækker de la v t udnyttede grunde jo de højt udnyttede 
ned.
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m e d d e l e l s e  f r a  Nø r r e b r o  p o s t k o n t o r .
Jagtvej 70, 2200 København N.

Ændringer i postomdelingen.

Med henblik på en dampning af arbejdskxaffforbruget inden for den 
offentlige sektor har postvæsenet på grund af nybyggeri i Deres 
boligkvarter set sig nødsaget til fra den 19. november 1973 at 
sammenlægge 1, og 2. brevomdeling,

Sammen 1 aagn i ngen af omdelingerne nødvendiggør en omlægning af brev- 
bearerdistrikterne, så disses geografiske afgrænsninger ændres og 
distrikterne bliver større. Dette kan desværre ikke undgå at be
virke, at postmodtagerne får posten på et andet tidspunkt end hid
til -  for nogles vedkommende tidligere end før og for andres ved
kommende på et senere tidspunkt.. I så stor udstrækning som muligt 
vil postvæsenet søge at tilrettelægge omdelingen således, at så 
stor en del af de store postmodtagere som muligt vil modtage 
posten på et tidligt tidspunkt.

Pakkeomdelingen vil ikke blive berørt af omlægningen.

Med venlig hilsen

A. Pedersen Postmester.

1

Regnskab for driften ml falles lokal* og andre aktiviteter/ 1972
uro. unura fra enkeltperson*! HD. Rede Rose 6 2493,08

Tony Andersen 312,33 Omdeling af blad 16,85
Morten Bang Christensen 1200,00 lebeseddel 59,00
Flemming %nds 324,61 leje af lokale 53,035 1836,94 kr. Udgifter til kontor
Foredrag/ Honorarer 832,91 Husleje 1200,00
GAVER Tarme 629,28El & telefon 936,20fra enkeltpersoner 1633,30 2765,48fra grupper 1 kvarteret 587,00 Kontorhold

2220,50 Abbonnementer 369,58Stetteahbonnementer 60,00 Papir, svarte, etc.1194.39Salg af " procedure" 1072,'00
Duplikering 30,00 6951,41Renter af girokontof 16,726069,07 krKaseebeh. l/l/?2 1.304,26 Kassebeholdning l/l/?3 421.927373,33 kr 7373,33 kr

Regnskab for driften af falleslokal# og andre aktiviteter/ 1973
IHD. HILAG fra enkeltpersoner DD Rede Rose 7 4299*08Tony Andersen 310,14 Ondeling af blad 50,00Morten Bang Christensen 800,00 Plancher 232,38Kirsten Gamst-Kielsen 807,97 Udpifter til kontorHenrik Nielsen 100,00 Husleje 1200,00Flemming Rinds 122,50 Varme 912,90Anders Thomsen 80.00 Telefon 319.90

2220,(1 kr. 2432,80Foredrag/ Honorarer 3529,52 KontorholdGATER Abbonenanter 433,99fra enkeltpersoner 285,00 Forsikring 53,00fra grupper i kvarteret 1183,40 Papir, Bvsrte,stc. 3708.17bidrag til Rede Rose 7 4301.95 1195.16
5779,35 11210,23 kr

Stetteabbonnement 600,00Salg af procedure 50,00Brug af telefon etc 30,00Rente af girokonto 16,95Refusion fra belysninger. 525.00
12742,43 kr.Kasssbeholdning I/1/73 A?i.?2 Kassebeholdning l/l/74 1954.1213164,35 kr 13164,35 kr

Rfim:; r o s ’s 
Th o rs g o d e  7 o . g .  
2 2 0 0  K b h . IT 
ÆG 1 1 .4 0 0

R T S C r S K A B  1970-1971
I n d t æ r t e r :

U d lo g  f r a  c n k e l t p e r o o n e r :
T o n y  A n d e rs e n ..................................... 2 9 7 6 ,1 1
I n f a  A x e ls e n .......................................2 6 4 2 ,9 4
J ø rg e n  B r ,y .............................................  R 0 6 ,0 0
G e rd  B e r le v ........................................... 5 1 0 ,0 0
L is e  B e c h ................................................ 7 8 0 ,0 0
! ! o r t e n  B a ne C h r is te n s e n ...........1727*48
F le m m in g  R in d e ......................» . . . * 2917,83
A nno R o s e n b e rc ................  09*00
H a n s -J ø rn  J e n s e n . .................. 187,45

F o r e d r a g ,  s t u d ie k r e d s e ,  h o n o r a r e r ...................................

S t ø t t e a b o n n e n e i l t e r ..........................................................................

O v e rs k u d  a f  s o d a v a n d s s a le : v e d  n o d e r .............................

1 9 8 0 1 ,6 4 1 9 8 0 1 ,6 4

U d r i f t e r :

T i lb a g e  t i l  e n k e l t p e r s o n e r :
T o n y  A n d e rs e n ..................................... 1 0 0 0 ,0 0
In g a  A x e lo e n ........................................  2 0 0 ,0 0

F r e m s t i l l i n g  a f  b la d e t  "R o d e  R ose " 1 - 5 ......................

F r e m s t i l l i n g  a f  6 lø b e s e d le r ................................................
L e je  a f  l o k a l e  t i l  o f f e n t l i g e  n o d e r .............................

U d g i f t e r  t i l  l o k a l e  ( h u s le j e ,  va rm e  m . v . ) ..............
K o n t o r u d g i f t e r  ( d u p l i k e r i n g ,  f o r s e n d e ls e r  m . v . )

.  1 2 4 4 ,4 0

. 2612,61
1 8 4 9 7 .38 1 8 4 9 7,38

K a s s e b e h o ld n in g  3 1 /1 2  1 9 7 1 ..................................................... 1304,26

+ ) " P r o c e d u r e " =  " T3n r e d e g ø r e ls e  f o r  h v a d  d e r  k a n  og s k a l  g ø r e s # n a a r  
m an v i l  s k a f f e  k v a r t e r e t s  b ø r n  og  u n ge  i n s t i t u t i o n s t i l b u d " .

2a

Centret bør indeholde rum, der er omfattede af betegnelsen  
"hensigtsmassige og ven lige  lokaleforhold  t i l  uforstyrrede 
samtaler" -  j f r .  so c ia lm in is te r ie ts  cirkulære af 25. janu
ar 1971 om fam ilievej ledning m.v. -  såvel som rum, der mulig
gør gruppearbejdet som ordinær arbejdsform. Der bør indrettes 
både små og større gruppelokaler. Klientbehandlernes enkelt
mandskontorer (samtalerum) bør p laceres i  umiddelbar nærhed 
af det l i l l e  gruppelokale, der må in d rettes t i l  hver enkelt 
behandlergruppe. De større gruppelokaler v i l  muliggøre a f
hold else  af samlede medarbejdermøder og gennemførelse af den 
i  a fsn it  6.43 nævnte kursus- og uddannelsesvirksomhed i  
se lv e  cen tre t. D isse lokaler bør også kunne danne ramme om 
det i  a fsn it  6.7 nævnte lokale  samarbejde m.v.
Af v ig t ig e  tekniske f a c i l i t e t e r ,  der bør forefin d es, skal 
nævnes term inaler med tilk n ytn in g  t i l  e t  cen tra lt  socia lre
g is te r  og t i l  centra lforvaltn in gen s afdelin g  for sikrings
yd elser.

■6 D istriktern e .
Integreringen af de eksisterende so c ia le  organer v i l  i  sig  
se lv  løse  det problem, som idag vanskeliggør e t samarbejde 
på lokal b asis b e ty d e lig t, nemlig de so c ia le  in stitu tion ers  
uensartede d istrik tsgræ n ser.
Ved fastlæ ggelsen  af nye d istriktsgræ nser bør der tages hen 
syn t i l  blandt andre følgende forhold:
a) områdets indbyggerantal og prognosen for dette ,

loka.’befolkningens nuværende og kommende alders
fordeling er af betydning i  denne sammenhæng,

b) områdets geografiske udstrækning ved fastlæggelse
af natu rlige grænser, f .e k s . motorgader, søer og 
større åbne a rea ler , .

2b 3a
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c j samfærdselsmulighederne indenfor området ad det
eksisterende og p lan lagte  v e jn e t, herunder også 
den lokale  dækningsgrad af k o llek tiv e  tr a f ik 
midler,

d) omfanget af lokalbefolkningens forventede behov 
for so c ia l se r v ic e , vurderet udfra de e k s is te 
rende so c ia le  organers erfar in ger , og

e) mulighederne for a t knytte sagkyndig bistand i  
fornødent omfang t i l  området og at koordinere 
den so c ia le  se r v ic e , der kan tilb y d es  i  cen tre t, 
med andre lokale  in s t itu t io n e r , f .e k s .  skoler og 
praktiserende læger (læ gehuse).

Generalplandirektoratet har udarbejdet 2 a ltern a tiv e  fo r 
slag t i l  en opdeling af kommunen i  lok a le  so c ia ld is tr ik te r  
under ia g tta g e lse  af en del af de her nævnte forhold. For
slagene er i  fø rste  række udarbejdet som diskussionsoplæg  
t i l  det under strukturkommissionen nedsatte arbejdsudvalg 
vedrørende distriktsgræ nserne; d e tte  arbejdsudvalg har end
nu ikke haft le j lig h e d  t i l  at tage s t i l l i n g  t i l  forslagen e.
Arbejdsgruppen v i l  for s i t  vedkommende gå ind for general- 
plandirektoratets a lter n a tiv  2 (b ilag  6 ) , i  h v ilk e t der 
foreslås op rettet i a l t  15 d is tr ik te r . Man synes herved at 
være nået frem t i l  en række enheder, der især med hensyn 
t i l  befolkningsunderlagets s tø r r e lse  og den geografiske  
udstrækning, må anses for hensigtsm æssige. Det mindste og 
det stø rste  d is tr ik t  i  inddelingen har e t  befolkningsunder
lag på henholdsvis 28.600 (Christianshavn og Islands Bryg
ge) og 55.500 (Amagers ø sts id e  fra Kløvermarken t i l  Tårnby 
kommune).

6.7 Samarbejde på d is tr ik ts b a s is .
Erfaringerne fra det arbejde, der igennem fle r e  år er 
udført af de d istr ik tsu d v a lg , der for nogle år siden  
nedsattes på in i t ia t iv  af d irek toratet for børne- og 
ungdom sinstitutionerne, har været særdeles gode. Man 
har senest ved op rettelsen  af Tingbjerg kontaktkontor 
og iværksættelsen af det såkaldte "Dyveke-Projekt" 
få e t bekræftet behovet for og værdien af e t meget bredt 
anlagt samarbejde. Et samarbejde, der omfatter langt 
f le r e  in st itu tio n er  end de, der kan forventes in tegre
rede under den københavnske so c ia lfo rv a ltn in g .

Det må anses for at b liv e  en åbenbar opgave for de lo 
kale soc ia lcen tre  at påtage s ig  en opsøgende funktion 
ikke b lo t i  forhold t i l  even tu elle  k lien ter  -  f .e k s .  
via  fam ilievejled ning og omsorgsarbejde for ældre -  
men også i  forhold t i l  områdets fo rsk elligarted e  o ffe n t
l ig e  in st itu tio n er  og lig n . Det må således betragtes
som en betydningsfuld opgave -  ikke mindst i  forebyg
gende henseende -  a t etablere en meget nær kontakt mel
lem so c ia lcen tre t og områdets dag in stitu tion er  for børn 
og unge, sk o ler , skolepsykologer, praktiserende læger, 
rodekontor, p o l i t i  og mange andre (b ilag 3 ).
S o c i a l c e n t r e t  b ø r  o f r e  megen t i d  og a r b e j d s k r a f t  på 

e t a b l e r in g e n  a f  e t  s å d a n t s a m a rb e jd e . I  denne h e nse 

ende v i l l e  en m e d v irk e n  f r a  de lo k a le  v æ l g e r f o r e n in g e r ,  

lo k a lr å d e n e  e l l e r  a n d re  s a m m e n s lu tn in g e r in d e n f o r  l o 

k a lb e f o lk n in g e n  s i k k e r t  væ re  f o r m å l s t j e n l i g ,  b l . a .  

f o r d i  s a m a rb e jd e t m elle m  s o c ia l c e n t r e t  og de  lo k a le  

o f f e n t l i g e  i n s t i t u t i o n e r  v i l l e  væ re  a f  te m m e lig  beg ræ n 

s e t  v æ r d i ,h v i s  ik k e  lo k a lb e f o lk n in g e n  v a r  h e l t  f o r t r o l i g  

med c e n t r e t s  m u lig h e d e r .

3b 3c
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HVAD OMFATTER EN GÅRDRYDNING?
492

I byer med ældre bebyggelse er de enkelte karreer o fte  d e lt  op i  mange små 
gårde ved hjælp a f plankeværker, skure, mure o . l .  Sådan har det a lt id  A/æret, 
og t i t  er plankeværker og skure møre og faldefæ rdige. Mure og værkstedsbygninger, 
måske i  f le r e  etager, tager s o l ly s e t .  Skarnkasserne er gamle, og t i t  for få og 
derfor overfy ld te . Belægningen i  gården er h u lle t , og mange sted er , hvor der a l 
drig kommer s o l ,  ligefrem  mosgroet - måske er der også r o tter .

Selv om en gård er l i l l e ,  kan den sagtens være v e lh o ld t, og der kan godt 
være e t  hjørne med so l - og det er s e lv fø lg e l ig  rart.

Vores byer er ikke b levet in d rettet sådan, at der er e t  rart sted  at være 
udendørs l ig e  i  nærheden af vores le j lig h ed . På fortovet kan man ikke mere sidde 
på grund af b ils tø j  og -o s . Der er som regel ret langt t i l  grønne p le t te r .

De små børn under skolealderen, som ikke er i  d ag in stitu tio n  h ele  dagen skal 
have e t  sted  at leg e . Men det skal være l ig e  i  nærheden a f hjemmet. For d els v i 
ser undersøgelser, at de normalt ikke bevæger s ig  mere end h øjst 50 m væk fra  
gadedøren, d e ls skal den, der passer dem, kunne holde øje med dem. Fortovet med 
b iltrafik k en  l ig e  uden fo r , er jo ikke nogen god legep lad s, og den l i l l e ,  mørke 
fu g tig e , snavsede gård er e t  meget usundt opholdssted.

De større børn skal have megen plads at udfolde s ig  på - f .e k s . ,  hvis de v i l
s p i l l e  bold. Det er den enkelte gård som regel a l t  for l i l l e  t i l .  Desuden kom
mer den t i l  at virke som lydforstærker, så ungerne b liv er  jaget ud, e l l e r  i  hvert 
fa ld  b liv er  upopulære - hvad der jo sådan se t  ikke er noget at s ig e  t i l .  De 
større børn har derfor også brug for legep ladser, der er fæ lle s  for f le r e  karre
er. Men det mangler også i  mange byer og bydele. Så leger de på fortovet -  og
det er igen a l t  for f a r l ig t .

Vi - voksne - fra de unge med børn t i l  pensionisterne - har også brug for  
et rart sted  at være udendørs med hinanden og med børnene, e t  sted  som ikke l i g 
ger for langt væk. D årligt gående mennesker har brug for det i  samme grad som 
børnene.

A lle  d isse  mangler ved vores udenomsforhold kan afhjæ lpes, i  hvert fa ld  d e l
v i s ,  og v i kan se lv  gøre d et. A lle  plankeværker og skure i  karreen kan fjern es , 
værkstedsbygninger r iv es ned, belægningen ordnes, affa ldsforholdene ordnes, der 
kan sættes borde, bænke, legeredskaber, tø r res ta tiv er , blomster osv. op. A lle  
får l ig e  andel i  bedre fæ lles  f a c i l i t e t e r ,  sådan at a l le  i  karreen får en mulig
hed for at opholde s ig  et sted , hvor der er s o l ,  og hvor b ilo s  og -s tø j  ikke er
så påtraaigende.

Det hænder, at der i  en karré er en enkelt gård e l le r  to , som d els har so l
og d els er velh old t - og som de, der bor der sætter p r is  på, s e lv  om den er l i l 
le .  Der er ingen grund t i l  at tr o , at den idyl b liv er  ødelagt ved en gårdryd
ning. En gårdrydning kan regulere det hele ved en samlet fæ lles  p lan, der tager  
hensyn t i l  a l le .
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A lle  får mere p lads. Der b liv er  ly s og lu f t .  Skraldespande, cykelskure, tø r 
repladser osv. b liv er  anbragt o rd en tlig t. Lyden a f legende børn b liv er  mindre 
voldsom, fordi børnenes a k t iv ite te r  spredes over e t  større område; fordi de får  
mere fo rn u ftig t at tage s ig  t i l ;  og fordi beplantningen virker lyddæmpende. 
Aldersgrupper, som måske er meget iso lered e i  den enkelte opgang, finder sam
men med jævnaldrende fra andre opgange. Fællesskabet om gården fører muligheden 
for fæ llesskab om andre tin g  med s ig ,  f .e k s . hobbyrum, forsam lingslokale og 
børnepasning, og øger muligheden for gensidig s tø t t e ,  f .e k s . ved at se e fte r  
hinanden ved sygdom, alderdom osv.

Men en forudsætning fo r , at det kan b liv e  r ig t ig  godt, er at v i se lv  be
stemmer, hvordan v i v i l  have gården in d re tte t , hvordan ordensreglerne skal væ
r e , og at v i får in d flyd e lse  på de økonomiske rammer.

LOVEN GIVER OS RET.’

For o s , der bor i  Københavns kommune gælder d et, når der bygges n yt, at der 
skal "sik res opholdsareal for beboerne", og at der skal være "tils træ k k e lig t  
s to r t  og f r i t  a rea l, alene t i l  opholdssted og legeplads for børn", men hverken 
i  byggeloven for København e l le r  i  bygningsvedtægten d e r t i l  står  der noget om, 
hvor sto r t det skal være, og h e lle r  ikke noget om, hvad der er " tilstræ k k eligt" . 
Mange a f os bor i  bydele og huse, der er bygget længe før det b lev bestemt, at 
der skal være noget at opholde s ig  på udendørs. For os gælder d e t, at kommunen 
kan kræve en gårdrydning gennemført, når grunden t i l  en ejendom ikke opfylder 
de b e tin g e lse r , der s t i l l e s  t i l  nybyggeri. (Københavns byggelov § 50a j f r .
§ 50).

De a f o s , der bor i  landets øvrige kommuner er l id t  bedre s t i l l e t .  Her gæl
der nemlig en anden lo v , landsbyggeloven: Der skal "i  det f r i  sikres passende 
opholdsareal for beboerne" - og i  den d e r t i l  hørende bygningsvedtægt er det nær
mere bestemt hvor s to r t  "passende" er: uden for ældre byområder skal opholds
area le t være mindst l ig e  så s to r t  som beboelsernes samlede bruttoetageareal. I 
ældre byområder er det overladt t i l  kommunalbestyrelsen at afgøre, hvad der er 
"passende". Også uden for København bor nogle a f os i  huse, der er så gamle,
at de ikke opfylder kravene. Også i  d isse  t ilfæ ld e  kan kommunen kræve gårdryd
ning (landsbyggeloven § 36, jv f .  § 32).

Hvad enten v i bor i  Københavns kommune e l le r  e j , har v i e fte r  bygningsvedtæg
ten krav på, at opholdsarealerne "så v id t muligt" ligg er  sådan, at der er so l 
om sommeren (men det står  ingen sted er, hvor længe der skal være s o l ,  og hvor
stor  en del af gården, der skal være so l i ) .

Endelig kan v i henvise t i l  saneringslovens § 52a, der giver kommunen mulig
hed for at få s ta ts t ilsk u d  også t i l  gårdrydninger, der laves e fte r  byggeloven. 
A lle  d isse  bestemmelser adm inistreres a f  kommunens tekniske forvaltning (embeds- 
mænd). Men det endelige ansvar er kommunalbestyrelsens. Derfor kan v i om nød
vendigt henvende os t i l  den.



HVORDAN ''SIGER LOVEN-. -~MT TOWEIMIWS AF FÆLLESANLÆG KAN LAVES?
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■Når -.grunden -tiS-1 tørjtstdtøm 'IMte opfylder de krav, som stilles til nyt
byggeri, kar. kommunen .( ’i H<Øbgitørøi efter indstilling fra
Magistrateni tsĝ tSh atf Aanfett feøTmmalteestyrrelsen) påbyde grundejerne at 
søtge Æ®r ogJtaftcfisæirø&TL ~ evt. fellesareal for flere ejendomme -
ved dt .gå’rds’p-IajdSHrKe qntaGøes» gilMfettnfeer fjernes, skure og lign. småbygnin- 
ger rives ned.

Mvis det a f  :en ¿eller -anden grrmudi iMfoe passer en grundejer at d eltage i  en 
.gå'fdTydniKg, -'kan k®nranrøi erin ingen  a l l ig e v e l .  Den kan nemlig lade
-arbejdet udføre ScorsøjrøsBiffi qg sende denne t i l  ham b agefter . (Kbh. byg
gelov  ■§ 50, s tk . 7., IlaraMwg^ameai $ 36 , s tk . 7 ) . Det v i l  s ig e ,  at det ikke er 
-afhængigt 'af jdæn aerifeilttas rhieeijrøs gøde vilje.

.Soisie ttiåer -skal der mere ttil fer at få ordentlige forhold , f .e k s . h vis der 
set murede TJOT.kst3s.ds;b')ign±ngeT inde i  ftaireen. Si kan kommunen kræve bygningen re
vet med — men knn hvis 'bvgningeiis '« i l  er lille i forhold t i l  beboelsesejendom
menes værdi. Som en tramp!f ingeTrregell kam. vi sige, at det er den, når bygningens 
■værdi -er mrndre end Iffl af :hfeDelsesejeaidoiiiBens værdi. (Kbh. byggelov § 50a, s tk . 
Lå, Landsbyggeloven i 36, stk.. 2J.

-Mår kamnuimen påbyder fjfinæ'Use atf plauokeiærker osv. e l l e r  nedrivning a f  byg
ning, han -åen '.også bestemme orner weiligelioldelsen og belysningen og over orde
nen. (Bah. byggelov f 50a, stk- 3» Jamdsbyggeioven § 36, stk . 3).

Hvis ..åøn dZter de bygninger, det er nødvendigt at r iv e  ned for a t få ordent
ligt oiphoMsareal, "-er' meget kostbar, dvs. overstiger ca . 10% a f  beboelsesejendom
mens værdi, skal der en såkaldt fersamering til (saneringsloven § 16 s tk . 1 . ) .

I *øn stor by med «egen gammel bebyggelse er det svært for embedsmændene og
ftlitikeniB .at finde ud. af, hvor de skal ende, og hvor de skal begynde. Det er 
endda sket, .at de ikke har kendt reglerne «om gårdrydning! Og desuden er det u- 
rauligt for -dem at vide, hvordan vi, der b o r  i  husene, gerne v i l  have gården ind
rettet, fer at den kan opfylde vores behov. Husejerne i  en karré har ikke me
gen 'grund eller .anledning til at snakke sammen, så det er ikke sæ rlig t sandsyn
ligt, at -de af sig selv finder ud af at sætte igang med gårdrydning, og desuden 
ved de jo heller ikke, hvordan vi vil have .idet, for de bor der så godt som a l -  

< idrig.
lien vi, der bor i saipie karré, kan snakke sammen -  og finde ud a f , hvordan 

en fælles gård skal se ud for at passe til os. Og vi kan hjælpe os s e lv  og vo
res kommune ved at henvende os til den og anmode om at den g iver ejerne e t  på
bud om gårdrydning, idet vi lover, at vi selv vil koerne med en tegning over, 
hvordan vi vil have 'det.

^'or_nieget_kost.er_ået _ - _ og_ hvem_ betal er?

Omkostningerne afhænger selvfølgelig af, hvor meget, der skal la v es . Vi 
skai skelne mellem erhvervelsesudgifter, anlægsudgifter og d r if tsu d g ifte r .

Erht erve1s e sudg i  ft er fremkommer, nar der er tale om at påbyde nedrivning a f  
murede bygninger, hvad enten det er bygninger af mindre værdi e l le r  a f større

http://tjot.kst3s.ds/
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værdi (forsa n er in g). Det o f fe n t lig e  skal nemlig tage bygningen fra den pågæl
dende e je r . I praksis sker det næsten a lt id  på den måde, at kommunen køber ejen
dommen. Men hvis ejeren ikke ønsker at sælge e l le r  ikke v i l  sælge t i l  en p r is ,  
som kommunen finder r im elig , kan den ekspropriere mod, at ejeren får en e r s ta t
ning. E rhvervelsesudgifterne b eta ler  det o ffe n t lig e  fu ld t ud.

Hvis gårdrydningen er bestemt i  en saneringsplan, kan staten  give lån t i l  
dækning a f  ersta tn in g s- (købs-) og nedrivningsudgifter t i l  den kommune e l le r  
det saneringsselskab , der foretager saneringen.

Men ved gårdrydninger, der er påbudt e fte r  byggeloven, er det først og frem
mest kommunen a len e, der skal beta le  erh vervelsesu d giftem e. Men sta ten  kan g i 
ve både lån og t ilsk u d  t i l  dækning a f  nedrivnings- og ersta tn in gsu d g ifter , når 
kommunen fo r p lig te r  s ig  t i l  at give l ig e  så sto r t tilsk u d  -  dvs. at s ta t  og 
kommune hver b eta ler  halvdelen, (saneringslovens § 52a). - Det skete f .e k s . i  
forb in d else med den fø r ste  store gårdrydning i  Røde Rose; men her var der også 
ta le  om en forsanering. Det v i l  s ig e  en nedrivning, der medfører umiddelbar for
bedring og som kan forventes at b liv e  påbudt i  en saneringsplan en gang med t i 
den. (saneringslovens § 16, stk . 1 . ) .

Anlægsudgifterne b eta les  normalt a f  husejerne. Men hvis gårdrydningen er 
fa s tsa t  i  en saneringsplan på en sådan måde at det også der er bestemt, at kom
munen e l l e r  saneringsselskabet skal tilv e jeb r in g e  fe ilesa n læ g get, dækker s ta t s 
lånene t i l  saneringen også anlægsudgiften.

Hvis det i  sted et i  planen er overladt t i l  grundejerne at indrette fæ lle s -  
gården, skal de se lv  b eta le  udgiften . Men de kan få 10-årige lån h e r t i l  fra  
sta ten  t i l  markedsrente.

Også ved gårdrydninger, der er påbudt e fte r  byggeloven, er det grundejerne 
der skal b e ta le  anlægsudgifterne.

Hvis en e jer  ikke v i l  fø lg e  et påbud om gårdrydning, kan kommunen lade ar
bejdet udføre for hans regning.

I praksis er det sådan, at ejerne i  den pågældende karré som regel synes, 
det er meget le t te r e ,  at kommunen finder ud a f , hvordan gården skal indrettes - 
så kan de ev t. nøjes med at forhandle om, hvor meget det skal koste. Derfor er 
det o f te  kommunen, der lader arbejdet udføre og b eta ler  i  fø rste  omgang. Men 
kommunens omkostninger betragtes som e t lån t i l  ejerne, som de skal afdrage over 
10 år. Hvor meget den enkelte ejer  i a l t  skal beta le  a f anlægsudgifterne afhænger 
a f antal bruttoetage m̂  i  hans ejendom - derfor b eta ler ejerne a f de stø rste  
huse mest.

Selv om det som hovedregel er kommunen, der yder lå n et, når gårdrydningen 
sker e f te r  byggeloven, så kan sta ten  give både lån og tilsk u d  også t i l  dækning 
a f anlægsudgifterne; men stad ig  på dep b e tin g e lse , at kommunen bærer s in  halv
del a f  byrden. - Den mulighed har v i endnu ikke prøvet at udnytte hos os.

Men det er o s , der bor i  husene, der i  den s id s te  ende skal beta le g ild e t .
Det sker i  form a f en h u sle je fo rh ø je lse , hvor den enkelte ejer  kan tage 10s af 
s in  del a f udgifterne og lægge over på huslejerne. De 10% fordeles mellem l e j 
lighederne i  forhold t i l  huslejens s tø r r e lse . Selv når ejeren e fte r  de 10 år 
har b e ta lt  lånet t ilb a g e  t i l  kommunen ved hjælp a f de ekstra penge, han får af  
o s, skal v i fo r tsa t  b eta le  den forhøjede h u sleje .



På den måde er en gårdrydning t i l  økonomisk fordel for ejeren - også på den 
måde, at ejendommens værdi øges. Det er to sse t  og for g a lt  - og det eneste v i  
kan s ig e  er , at her er for en gangs skyld en h u s le je fo rh ø je lse , der dækker over 
en ree l forbedring, og en forbedring, som v i kan være med t i l  at s ty re . Det 
skal a ltså  ikke afholde os fra at sk affe os en rim elig  forbedring -  urim elighe
den i  financieringen  kan v i kun gøre noget ved i  p o l it is k e  sammenhænge, f .e k s .  
ved at stemme på de p o lit ik e r e  t i l  fo lk etin gsva lgen e, der lover at s lå s  for  
vore krav, ved at gå ind i  lejerbevæ gelsen e l l e r  i  e t  p a r ti.

Næ - man sk u lle  være en andelsforening! Andelsboligforeninger betragtes nem
l ig  -  r e t t e l ig  - som e jere . Det lån , som de får a f kommunen, kan de måske k la 
re at beta le  t ilb a g e  over det alm indelige budget uden at sætte "lejen" op. Og 
i  hvert fa ld  er det s lu t  med at b e ta le , når de 10 år er gået.

I de t i lfæ ld e , hvor kommunen e v t . ikke se lv  v i l  påbyde gårdrydning, men hvor 
v i ,  der bor der synes, at der trænger t i l  en gårdrydning og derfor henvender os 
t i l  ejerne, fin an cieres der på samme måde. Blot er det nu ikke kommunen, men en 
bank, fin an cier  o s v ., der giver husejeren e t  lån . Der er dog mulighed for at 
grundejerne kan få s ta ts lå n  og s ta ts t ilsk u d  også i  d isse  t ilfæ ld e  -  men stad ig  
på b etin gelse  a f , a t kommunen v i l  s lå  halv skade med s ta ten , (saneringslovens § 
52a).

Efter det fø rste  b o lig fo r lig  i  1966, b lev en del a f  le je fo rh ø je lsern e  sa t  
ind i  noget, der kom t i l  at hedde Grundejernes investeringsfond . For b o l ig s e l
skabernes vedkommende er det landsbyggefonden. De skal b l .a .  bruges t i l ,  at lå 
ne grundejerne penge t i l  forbedring a f deres huse. I virkeligheden er det a l t 
så vore penge, de låner. De skal ikke b eta le  dem tilb a g e  t i l  o s , men t i l  fon
den; -  og i  virkeligheden skal v i b eta le  en gang t i l  v ia  h u slejeforh ø je lsen  - 
og i  a l evighed. - Fondenes penge skal b l .a .  beta le  gårdrydninger. Men næsten 
ingen er brugt t i l  d ette  formål. Med det forslag  t i l  ændring a f le je lo v g iv n in 
gen, der kom ud af b o lig fo r lig e t  1973, ophæves Grundejernes investeringsfond .
I skrivende stund er den p o lit isk e  s itu a tio n  im id lertid  så usikker, at der ikke 
er grund t i l  at gøre rede fo r , hvad der kommer i  s ted e t.

Endelig er der d r iftsu d g iftern e . Gården skal holdes ren, og borde og bænke, 
legeredskaber skal repareres, blomster p lantes osv. Pasningen foretages a f en 
fæ lles  gårdmand. Det er - i  hvert fa ld  i  København - kommunen, der b eta ler  hans 
løn. Men ejerne skal dække kommunens u d gifter  - og det gør de ved at forhøje vo
res husleje e f te r  godkendelse af kommunen.

Hvor meget b liv er  h u slejestign ingen  så på? Ja, det afhænger jo a f anlægsud
g iftern es  s tø r r e lse , og a f hvor mange v i er om at dele dem. Men p . t .  (forår  
1974) regner man i  København med en gennem snitlig u d gift på kr. 200.000-225.000  
i  anlæg og 101 a f anlægsudgiften i  d r iftsu d g ifter . Hvis a l le  le jlig h ed er  beta
le r  l ig e  meget (hvad de nok sjældent gør), kan det f .e k s . b liv e  20 kr. mere om 
måneden pr. husstand + 20 kr. om måneden t i l  d r iften . De a f o s , der har meget 
lave indtægter, f .e k s . p en sion ister , kan have svært ved at klare de kr. 40 mere 
for ikke at ta le  om større beløb. - De er derfor o fte  meget betænkelige ved at  
ga ind for gårdrydning. Men det er i  helhedens in tere sse , at gården b liv er  or
d en tlig  - det er dér de børn, som bor der nu skal vokse op - og der kommer and
re e f te r  os. Vi må lø se  p ension isternes problem på anden måde. Boligsikringen  
dækker en del a f forhøjelsen  - men det afhænger s e lv fø lg e l ig  a f , hvor stor  hus
le jen  er i  forvejen , hvor stor  pensionen er osv.
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HVORDAN GØR V I?

For det fø r s te  skal je g , den ene, b liv e  t i l  f le r e ,  e l le r s  b liv er  resu lta 
t e t  ikke godt - og desuden b liv er  det h e lt  uoverkommeligt. Jeg kan snakke om 
det med den e l l e r  dem, jeg kender i  karreen e l le r  opgangen.

Hvad_ sk al_v i_ v id e?

Dernæst er der nogle op lysn in ger, der er n yttige  at have inden man går igang 
De skal hentes ud a f o ffe n t lig e  kontorer, som kun har åbent i  den alm indelige 
arb ejd stid . Nogle kan k lares pr. te le fo n  i  åbningstiden. Så hvis man ikke kan 
komme derhen, må man begynde med at finde en, som v i l  være med, og som har mulig 
hed for at gå.

Det er praktisk at v id e, hvem der e jer  husene i  karreen. Det er i  hvert fa ld  
nødvendigt at kende matrikel-numrene, når man skal t i l  at ansøge kommunen. Num
rene og ejerskab finder man i  KRAK*s V ejv iser , gaderegisteret (hvis man bor i  
Københavnsområdet), men den er ikke a lt id  h e lt  aktuel. Så det bedste er at gå 
t i l  t in g lysn in gsk on toret. Ejendommene er ordnet e f te r  kvarter og matrikelnumre. 
Hvis man bor uden for København, må man bede om hjælp på kontoret t i l  at finde  
ejendommens matrikelnummer. -  Sommetider står matrikelnummeret også på e t  l i l l e  
s k i l t  på husene se lv . - På ejendommens blad i  tingbogen står e t  "aktnummer".
Hvis man opgiver det t i l  personalet og beder om at få akten at se , kan man se 
skøder, pantebreve osv. - og finde ejerens adresse. Af tingbogen kan man også 
se grundens s tø r r e lse  og om der er se r v itu tter  o . l .  a f betydning for f .e k s .  
gårdens indretning og anvendelse.

Det kan være praktisk  at v id e , hvor meget ejendommene er vurderet t i l . Det 
kan man se i  tingbogen. Men hvis det er længe siden ejendommen er handlet, er 
t a l l e t  ikke a k tu e lt. Derfor kan man lægge vejen rundt om kontoret for ejendoms
sk a tte r , hvor vurderingstallene fra de alm indelige vurderinger og ev t. nyvur
deringer, og ejerens adresse fin d es. Man behøver ikke kende matrikelnumrene, 
ford i man nu er gået over t i l  at ordne ejendommene e fte r  gade og gadenumre ( i  
hvert fa ld  i  København).

Det kan også være praktisk at v id e , om en ejer  har en byggesag løbende ( f .  
eks. har søgt om nedrivnings- e l l e r  om bygningstilladelse). T il den ende skal 
man på byggesagskontoret, hvor ejendommene er ordnet e f te r  matrikelnumre. Man 
skal ikke lade s ig  nøje med mappen for a fslu tted e  sager, for den får man ikke 
noget at vide a f . Det le t t e s t e  er at henvende s ig  t i l  journalen og s ig e , at man 
har hørt, at ejeren a f matrikel nr. xx har søgt om t i l la d e ls e  t i l  xxx. Og nu 
v i l  man gerne v id e , om det forholder s ig  sådan, og v i l  gerne se korrespondancen. 
E fter offen tligh ed sloven  har enhver ret t i l  at se den - der er nogle undtagel
ser , men de er som regel ikke a k tu e lle .

Det kan lig e le d e s  være praktisk at v id e, om kommunen har nogle planer for 
det område, hvor karreen lig g e r . Derfor kan man i  København henvende s ig  t i l  ge- 
neralplandirektoratet og høre, om der er en d isp osition sp lan , e t forslag  t i l  en 
sådan e l le r  en under udarbejdelse for området. Hvis den fin d es, er den o ffen t-
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lig g jo r t  - spørg hvor den er og hvad den går ud på. Hvis den er under udarbej
d else  kan det godt være man nægter at fo r tæ lle , hvad planerne går ud på, og så 
er der ikke andet at gøre end at skaffe s ig  forb in d elser e l le r  lave andre krum
spring.

Man kan også besøge byplankontoret og undersøge om der ligefrem  sk u lle  være 
en byplanvedtægt enten i  ek sisten s e l le r  under udarbejdelse for området. Også 
der skal man v id e , hvad den s ig er  med hensyn t i l  den pågældende karré.

Endelig kan det være praktisk , hvor der er ta le  om ældre bebyggelse og især 
hvis den ønskede gårdrydning er så omfattende, at den kan være en forsanering, 
at undersøge, om der er en saneringsplan på v e j . Man kan d els studere den sa
nerin gstid sfø lgep lan  som kommunen har udarbejdet ( i  København er den trykt i  
Borgerrepræsentationens Forhandlinger 71/72, som findes på b ib lio te k e t ) , d els  
kan man henvende s ig  på kommunens saneringskontor og spørge. Men man kan r i s i 
kere, at det i  sted et er e t  a f saneringsselskabem e, der arbejder med sagen, 
og at planen endnu ikke er kommet frem t i l  kommunen. Så må man henvende s ig  hos
selskabet i  s ted e t. Der må man prøve at få o p ly st, om f .e k s .  en gårdrydning
stemmer overens med planerne, om tidsterm iner osv. - Uden for København skal 
man snakke enten med det Almennyttige Saneringsselskab e l l e r  med Grundejernes 
saneringsselskab, som begge har hovedkontor i  København. I København må man og
så forhøre s ig  hos det Københavnske saneringsselskab, dvs. i  v irkeligheden hos 
det Almennyttige, id et d ette  er forretn ingsfører for det københavnske.

^ordan_bliver_vi_mange?

Hvis v i  b liv er  enige om, at nu skal det være, sæ tter v i os ned og laver e t  
brev t i l  a l le  naboer i  karreen. I brevet gør v i kort rede for de muligheder, lo 
ven giver o s , og in v iterer  t i l  at komme t i l  e t  møde om sagen.

Man skal sørge for på forhånd at have reserveret e t lo k a le , hvor der er
plads t i l ,  at a l le  kan være der. Lokalet skal h e ls t  være i  nærheden a f karreen.
I København kan man f .e k s . benytte skolerne, hvis man fø r s t  ringer t i l  pedellen  
og sikrer s ig ,  at der er plads den ønskede a ften , og dernæst skriver en ansøg
ning t i l  skoledirektoratet om le je  a f det pågældende lokale - det p le je r  at 
koste 20 kr.

Man skal sørge fo r , at in v ita tion en  omdeles t i l  a l le  husstande, og at den 
kommer ud ca. en uges t id  før mødet, så a l le  har t id  t i l  at finde b ab ysitter  
e l le r  f ly t t e  andre a fta le r .

På mødet må indbyderne så give en mere grundig redegørelse for mulighederne 
og give a l le  le jlig h ed  t i l  at snakke om fordele og ulemper ved en gårdrydning. 
Hvis der er stemning for at gå v id ere, nedsætter mødet e t  arbejdsudvalg, der 
f .e k s . får t i l  opgave at skaffe f le r e  oplysninger, lave referat af mødet og be
slutningerne, lave husstandsundersøgelse, indkalde t i l  næste møde osv.

En husstandsundersøgelse kan f .e k s . gå ud på at undersøge* hvor mange der 
bor i  hver le j lig h e d , og hvor mange børn, der er , ev t . i  fo r sk e llig e  a ld re. (Kom
munen tager oplysningerne se lv  fra fo lk e r e g is tr e t , men det stemmer ikke a lt id  
med de fak tiske forhold, så derfor er det praktisk at skaffe dem s e lv ) .  Samtidig 
kan gruppen så r e g is trere , hvordan in d stillin g en  er t i l  en gårdrydning. - Det 
er v ig t ig t ,  at arbejdsudvalget har g ivet s ig  t id  t i l  at sætte s ig  godt ind i  
reglerne og de praktiske problemer, inden det s ta r te r , så medlemmerne kan svare 
på så mange som muligt a f de tviv lsspørgsm ål, der a lt id  re jses  i  sådanne "dør
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samtaler". Man skal huske at gøre l id t  rede for økonomien også. Mange, der er 
modstandere, ford i de ser e t  bestemt problem som u lø s e l ig t ,  b liv er  tilhængere, 
når det v ise r  s ig ,  at det kan lø ses  e l le r  at det s le t  ikke er noget problem. - 
Dernæst skal udvalget give s ig  god t id . Man kan nemt bruge l  time hvert sted , 
og så når man jo  ikke langt på en a ften . Derfor er det rart at være mange om 
at dele opgangene. Man kan h e lle r  ikke komme på a l le  t id er  a f døgnet. Ældre, 
en lig e  mennesker kan som regel ikke lid e  at lukke op om aftenen - i  hvert fald  
ikke e f te r  k l. 20. Man skal også tage hensyn t i l  TV-tider og sp ise tid er  og ar
b ejd stid er . - Omdeling a f refera ter  og indbydelser o . l .  bør ikke finde sted  
e f te r  f .e k s .  k l. 20 - mange b liv er  forskrækket, når det pusler i  brevkassen om 
aftenen .

^ordan_laver_vi_ansøgningen?

Om man fø rst  skal sende en ansøgning t i l  kommunen (e l le r  ejerne, hvis ryd
ningen er så l i l l e ,  at kommunen ikke v i l  beskæftige s ig  med den) og siden gå i  
gang med at lave tegninger over indretningen -  e l l e r  om ansøgning og projekt 
skal afsendes sam tidig, må afhænge a f s itu ation en , og rydningens omfang.

En tin g  er bare s ik k ert. Ansøgningen bør ikke sendes, før den har været 
d rø fte t  i  karreen. Dvs. at a l le  har få et e t  udkast - udkastet har været behand
le t  på e t  møde, h v o rtil a l le  har været indbudt, og hvor udkastet har stå e t på 
dagsordenen -  den endelige udgave omdelt t i l  a l le  - og der d erefter er samlet 
underskrifter. (Det er praktisk at omdele e t par dage før underskriftindsam
lin g en , så der er t id  t i l  at læ se, og samtidig angive på h v ilk et tidspunkt 
indsamlingen finder sted , og hvor og hvornår man kan a flevere underskrifter, 
hvis man ikke kan være hjemme).

Hvordan_indretter_vi_os_og_laver_tegning?

Det samme med tegningen over gårdens indretning. Det er v ig t ig t ,  at a l le  
tager s ig  god t id  t i l  at finde den bedste løsning. Derfor er det h e lle r  ikke 
k lo g t, at der fo re lig g er  e t  forsla g  fra arbejdsudvalget a llered e t i l  det næste 
møde -  det kan virke haanmende på fantasien  og forhindre en gennemdrøftelse a f , 
hvor det er bedst og mest praktisk at anbringe hvad. T il nød kan man give lø se  
eksempler på, hvordan det kan gøres.

Der findes nogle reg ler  i  sundhedsvedtægt, brandvedtægt og bygningsregle
ment, som det kan være praktisk at kende, når man skal anbringe skraldespande, 
lukke kældergennemgange osv. på s in  tegning - der er jo  ikke grund t i l  at lave  
noget, som brandvæsenet e l le r  sundhedsmyndighederne v i l  kræve ændret. Endvidere 
er der en række bestemmelser i  byggelovgivningen, som v i kan holde os t i l .

Der er mange områder, hvor embedsmændene i  kommunen har fået lov t i l  at a f
gøre, hvad der er passende for os. Men v i har ved se lv  at udarbejde planen mu
ligheden for at holde fa s t  på, at de skal sætte "passende" l i g  med det v i fak
t is k  har brug for a f p lads, borde, bænke, beplantning, haveanlæg.

Der er osse andet end opholdsareal ved huset, som v i har brug for: renhol
d e lse , tø r r e s ta tiv e r , legep lad s, parkering osv.

Cykelparkering. - I København "kan" kommunen kræve, at bygherren udlægger 
et areal t i l  cykelparkering - og når der er mere end f ir e  le jligh ed er  i  en ejen
dom, "skal" der findes et sted at sætte cykler o . l . ,  som både er le t  tilgænge-
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l i g t  og er in d rette t t i l  form ålet. - I resten  a f landet kan kommunen kræve et 
"passende" areal forbeholdt t i l  cykler.

Cykler kan normalt samles i  nogle få større overdækkede anlæg. Men der kan 
godt laves cykelkælder i  forb indelse med en gårdrydning.

B ilparkering. -  I København kræves i  p rak sis, at der skal være plads t i l  
b ile r  (se lv  om det ikke står nogen sted er , at der skal være d e t ) , vistnok  1 
plads pr. 100 etage m2. - I resten  a f landet skal der være det nødvendige areal 
t i l  t i lk ø r s e l  og parkering under hensyn t i l  bebyggelsens b en y tte lse . Der kræves 
e t areal på mindst 25% a f bruttoetagearealet og 1 \  plads pr. beboelse.

D isse krav s t i l l e s  normalt ikke ved gårdrydning. Tværtimod tils træ b er  man 
at holde gården f r i  for b ile r .

Legeplads. -  I København "kan" kommunen kræve, at der laves en "passende" 
legeplads t i l  børn, når der skal bo mere end 8 fam ilier  i  huset -  og det "pas
sende" skal ses i  forhold t i l  forholdene i  hvert enkelt t ilfæ ld e  (hvad det så 
e r ) , og handler om, hvor sto r  pladsen skal være, og hvad der skal være på den 
a f legeredskaber o . l .  (men nogen norm findes ikke). - I resten  a f landet skal 
der være et " tils træ k k elig t s to r t  og f r i t  areal alene t i l  opholdssted og le g e 
plads for børn", når der skal bo mere end 8 fam ilier  i  h u set, medmindre kommu
n albestyrelsen  synes at det ikke behøves.'

Statens B yggeforskningsinstitut (SBI) har udarbejdet et l i l l e  h efte  b l .a .  
med forsla g  t i l  sådan nogle normer. Der går man ud fr a , at der skal være en 
nærlegeplads især t i l  mindre børn t i l  hver beboelse. For hver 1-30 fam iliebo
lig e r  bør der være en nærlegeplads i  h øjst 50 m's gangafstand og med plads

2t i l  1-10 børn, der leger samtidig og med et areal pa 100-200 m .
Det betyder, at der i  vores karreer skal in d rettes mindst en småbømsle- 

geplads med sandkasse, plads t i l  at køre på treh ju le t cyk el, k la tr e s ta t iv  o . l .  
Hvis der er p lads, bør de større børn have et klatrearrangement, h u le , ind
hegnet boldbane o . l .

Tørreplads. - I København "kan" der laves tørrerum i  husene. -  I resten  a f  
landet "skal" der være mulighed for at vaske og tørre t ø j .

Normalt samles tørresta tivern e på enkelte større tørrepladser i  skyggen.
Ved at sætte snorene tæt undgår v i ,  at sta tivern e fy ld er for meget.

Renovation. - Skraldespandene skal stå  mindst 5 meter fra vinduer og døre.
Ved gårdrydning får v i som regel de nye p lastcontainere - e l l e r  spande, der 

hvor containere ikke kan komme ind og ud - samlet i  større overdækkede enheder 
på skyggefulde steder i  gården.

Renholdelse. - Husejeren har a lt id  p lig t  t i l  a t  sørge fo r , at der er "sæd
vanlig" belysning nå trapper og gange - og i  porte. Og han har p lig t  t i l  at
holde gården og de "indretninger", der findes der, rene og ord en tlig e .

Hvis der ikke b liv er  holdt ord en tlig t ren t, kan v i bede sundhedspolitiet om 
at se på sagen. Så får ejeren pålæg om at få  tingene i  orden - men i  de r ig t ig
slemme t ilfæ ld e  er det en langsommelig affæ re, fordi der skal en p o lit is a g  t i l ,
hvis ejeren er meget gen strid ig .

Efter en gårdrydning er det ikke noget problem, for så får v i  en fæ lles  
gårdmand.

Det kan være praktisk a t få p rofession el hjælp, når man har fundet ud a f ,  
hvordan man v i l  have d et, t i l  at sætte ønskerne på p ap iret. Arkitekter koster  
som regel penge, men der er sikkert nogen i  karreen, der kender en - ev t. s tu 
derende - der v i l  hjælpe g r a tis .
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Når ansøgning og projekt er kommet a fsted  t i l  kommunen, er det v ig t ig t ,  at 
nogen holder kontakt og hører, hvordan sagen skrider frem. Det kan meget vel 
b liv e  nødvendigt at tage forhandlinger med kommunen om f .e k s . indretningen a f  
gården. Der v i l  o f te  være indvendinger a f teknisk a r t , økonomisk/brandmæssig/ 
sundhedsmæssig art - og dem kan det være nødvendigt at imødegå.

Formelt er det ejerne, der afgør, hvordan gården skal in d rettes. Men de kan 
som regel ikke enes, og derfor b liv er  det kommunen, der bestemmer - og den p le 
je r  at være glad for at kunne bruge vores - beboernes - tegninger; men det er 
praktisk  a l l ig e v e l  at v id e , hvornår forhandlingerne med ejerne finder sted , så 
man forinden kan a f ta le  med kommunen, at den går ind for beboertegningen.

Når sagen nemlig er så lan gt, at kommunen har g iv et ejerne påbud om gård
rydning, skal de b l .a . forhandle om, hvem der skal passe den nye fæ llesgård, 
og hvordan der skal holdes ro og orden. I København beder kommunen ejerne om i  
fæ llesskab a t udpege den a f vicevæ rterne, de finder bedst egnet t i l  jobbet.
Hvis de ikke kan enes om d et, finder kommunen se lv  en mand. Han aflønnes under 
a l le  omstændigheder a f  kommunen med for tid en  fra 300-700 kr./m d., udbetalt 
bagud a f stadsingeniørens direktorat (Kbh.). Lønnen p r ista lsreg u leres . De and
re vicevæ rter skal s e lv fø lg e l ig  fortsæ tte  med deres opgaver - nu slipp er de ba
re for at holde gården, og de går ikke ned i  løn.

På mødet med ejerne v i l  kommunen også drøfte spørgsmålet om ordensreglemen
t e t .

Når mange mennesker skal bruge et hus, en plads e l le r  lignende er det som 
regel nødvendigt med nogle a fta le r  om, hvad man må foretage s ig , og hvordan og 
på h vilk e tidspunkter.

Kommunen forlan ger, a t der b liv er  lavet e t ordensreglement. I København har 
den et standardreglement, som b liv er  fore lagt ejerne, og som regel b liv er  det 
p asset l id t  t i l  e f te r  forholdene i  den pågældende karré. Ordensreglementet for 
gården har samme betydning som ordensreglementet for husene (husordenen): over
trædelse kan medføre o p s ig e lse . Men eftersom det er o s, som bor her og ikke 
ejerne, der skal bruge gården og høre på hinandens u d fo ld elser , er det r im eligt  
at det er o s , der i  fæ llesskab bestemmer, hvilke ordensregler der skal være. - 
Sørg derfor for i  god t id  at få fa t i  standardreglementet (byplankontoret). 
Mangfoldiggør d e t , omdel det i  karreen og hold møde om det på samme måde som med 
ansøgning og p rojek t, sådan at der kan a fg ives en samlet in d s t i l l in g  fra bruger
ne a f gården, om hvordan reglerne skal være. Kommunen p le jer  at se v e lv i l l i g t  på 
at fo reslå  ejerne et ordensreglement i  den udformning v i ,  beboerne, har la v et.

H erefter er det b lo t at holde s ig  o r ien tere t , samt - t i l  s lu t  - k on trollere, 
at huslejerne ikke sæ ttes højere op end det er lo v l ig t .  H ertil kan v i søge hjælp 
hos lejerforen in gen .

Held og lykke med gården.
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A dresser i _Københavns_kommune

Magistratens 4. a f d . , Rådhuset, Rådhuspladsen, 1599 V 
Byplankontoret, Farvergade 25, 1463 K 
Stadsgartnerens kontor, Rådhuspladsen 45,1 1550 V 
Byggesagskontoret, mag. 4. a fd .,  Rådhuset, 1599 V 
G eneralplandirektoratet, Østergade 26, 1100 K 
Bygningskommissionens sek re ta r ia t, Rådhuset, 1599 V 
Brandvæsenet, afd. I , H.C. Andersens Boulevard 23, 1553 V 
Saneringskontoret, OB a fd ., Rådhuset, 1599 V 
Kontoret for Ejendomsskatter, Bremerholm 6, 1069 K

t l f . : 153800
153800 
BY 865 
153800 
112011 
153800
142717
153800
136220

Direktoratet for Kbh. kommunale skolevæsen, Islands Brygge 372300 S SU 105
Sundhedskommissionen ("Møg-patruljen"), Mehldalsgade 3, 1613 V 129848

I Københavns Kommunalkalender, der kommer en gang om året - og som stå r  på 
b ib lio te k e t , er der oplysninger om h ele magistraten og borgerrepræsentationen  
ned adresser, telefonnumre og arbejdsområder.

I Kommunalhåndbogens BD 1, som også kommer en gang om året og fin des på 
b ib liotekern e, er en oversig t over a l le  landets kommuners adm inistration med 
adresser og telefonnumre. Desuden er der oplysninger om m in isteriern e.

På b ib lio tek et står  også byggelovene for hhv. København og resten  a f lan 
d et, bygningsvedtægt, sundhedsvedtægt o s v ., og Kraks V ejv iser . Den sidstnævnte  
står dog også på postkontorerne.

Almennyttigt Saneringsselskab
Det Københavnske Saneringsselskab
Grundejernes Saneringsselskab, Nørre Voldgade 2, 1358 K 
Tinglysningskontoret, Lavendelstræde 1, 1462 K 
Lejerforeningernes fæ llesråd , Lyongade 13, 2300 S

118222
122534 
MI 8141 
585492
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FRITIDSLOVEN

Det er l id t  svært at give jer  en vejledning i  brug a f loven om f r i t i d s 
undervisning. På indeværende tidspunkt ser det nemlig ud t i l ,  at den er under 
k ra ftig  omarbejdelse i  undervisn ingsm in isteriet. Der er lavet e t  udkast t i l  et  
nyt lo v fo rsla g , som er sendt ud t i l  en række organisationer t i l  høring. Ud
k astet er dateret juni 1974, og organisationerne skal give deres meninger og 
forsla g  t i l  kende senest 15.9 .1974. Om det endelige lo v fo rs la g , for ikke at
ta le  om den endelige lo v , kommer t i l  at lign e  udkastet, er svært at s ig e , men 
de v ig t ig s te  ændringer i  forhold t i l  den lo v , som v i har u d nyttet, b liv e r  sand
sy n lig v is  opretholdt. Det drejer s ig  om, at det h ele  lægges ud t i l  kommunerne.
De skal alene b eta le  tilskuddene; de kan f r i t  bestemme, hvor mange d eltag ere , 
der mindst skal være på e t  hold; de kan lave almene re tn in g s lin ie r  for begræns
ninger i  undervisningen (af hensyn t i l  deres budgetlægning). Tilskuddets s tø r 
r e lse  fo reslå s  begrænset t i l  75°s a f lærerlønnen. Endelig skelner man ikke mere 
mellem aften sk o le , studiekreds e l le r  højskole.

Vi kan nok ikke regne med, at lo v forsla get b liv er  fremsat før en gang s id s t  
på året. I udkastet foreslå r  man, at den nye lov  kommer t i l  at gælde fra 1 .4 . 
1976. På grund a f reglerne om tilsk u d  t i l  kommunerne e f te r  objektive u d g ifts 
k r ite r ie r , kan den kun træde i  kraft t i l  en 1. ap ril -  hvor e t  nyt finansår  
begynder. Da der således formodentlig v i l  b liv e  ta le  om, at den eksisterende  
lov fortsæ tter at gælde e t  års t id  endnu, v i l  v i  gøre rede fo r , hvordan v i har 
brugt den - med a l mulig forbehold fo r , hvad p o litik ern e  finder på at ændre i  
den undervejs.

VI LÆRER MEDENS VI ARBEJDER:

Når v i  i  grupperne i  Røde Rose arbejder for nogle konkrete mål - in d ret
ning a f en d ag in stitu tion  - forbedring a f m iljøet -  er v i  nødt t i l  at skaffe  
os en masse viden, både om hvordan v i  rent praktisk griber tingene an, og mere 
teo re tisk  baggrundsviden om de tin g  v i  beskæftiger os med.

Herhjemme s tø tte r  det o f fe n t lig e  mange former for oplysning, og videre ud
dannelse b l .a .  gennem loven om fritid su n d ervisn in g . Det er den v i har benyt
t e t  os a f. Har man en arrangør (her "Røde Roses undervisn ingsafdeling"), en 
leder ( en person med et lederteknisk grundkursus "ansat" a f arrangøren) samt 
en lærer (en person med v is s e  k v a lif ik a tio n er ), e t  lokale (ikke e t  p rivat hjem, 
men gerne en in s t i tu t io n ) , kan man e fte r  at have annonceret i  e t  lokalblad fx . 
holde en studiekreds over e t  g ivet emne. Man kan også holde aftenskole e l le r  
højskole. Men v i  fandt studiekreds mest hensigtsm æssigt.

Foruden at lederen skal have de "nødvendige pædagogiske og adm inistrative  
forudsætninger" for at være led er, skal han som sagt have gennemgået e t  led er
teknisk kursus. Det er e t  8-tim ers kursus, som arrangeres a f de enkelte amter 
( i  København af Københavns respektive Frederiksberg kommune -  dog somme tid er  i  
samarbejde med Københavns amt). Kurserne lig g er  som regel i  tiden  ap r il t i l  juni 
og afholdes over nogle aftener. Hvis man skal lede aftenskole med mere end fem 
hold, skal man på e t  36 timers kursus. For dem, der ikke har mulighed for at
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fø lg e  amternes kurser arrangerer undervisn ingsm inisteriet e t  t i l  to in tern at
kurser af en uges varighed i  sommerferien. Undervisningen er g r a t is , men man 
skal som regel b eta le  e t  mindre indskrivningsgebyr. Hvis man v i l  på kursus, kan 
man ringe t i l  amtets fr it id sfo r v a ltn in g  og spørge, hvornår det næste kursus a f 
holdes. Telefonnummer stå r  b l .a .  i  Kommunal Håndbog - se den på b ib lio tek ets  
læ se sa l.

Den, der skal være lærer, skal have de nødvendige fa g lig e  k v a lifik a tio n er , 
og fornødne pædagogiske forudsætninger. D isse kan man have enten i  kraft af  
t id lig e r e  uddannelse e l l e r  i  kraft a f t id lig e r e  arbejde. Ofte v i l  en højere 
uddannelse e l l e r  en mellemuddannelse være t ils træ k k e lig . Man behøver ikke tage 
på kursus fø r s t ,  men der findes nogle almene voksenpædagogiske grundkurser, 
som man kan fø lg e . For at b liv e  studiekreds lærer skal man have forudsætninger 
for at lede en studiekreds samt ved sæ rlig  uddannelse e l le r  erfaring godtgøre, 
at man behersker den arbejdsmåde, som en studiekreds forudsætter.

Kontakten med det o f fe n t lig e  sker gennem kommunens skolevæsen. I Køben
havns kommune har D irektoratet for Københavns kommunale skolevæsen udgivet en 
"Administrativ vejledn ing vedrørende fritid su n d ervisn in g for voksne", som in 
deholder a l le  oplysninger og krav t i l  studiekredsvirksomheden. Det kræver en 
hel del p ap im u sseri med ansøgninger og indberetninger og a tte sta tio n er  at 
arbejde som studiekreds.

T il gengæld b eta ler  kommunen 5/6 a f lærerlønnen, som for tiden er ca. 55 
k r ./tim e . Dvs. at en gruppe, der holder møde 3 timer en gang om ugen, kan t j e 
ne op imod 100 kr. pr. møde, når skat og deltagerbidrag er trukket fra , så
fremt læreren lader s in  løn gå i  gruppens kasse.

Her v i l  v i  kort beskrive den fø rste  studiekreds med Røde Rose som arrangør:
I sommeren 1973 arbejdede Heimdalsgadegruppen som studiekreds, id et v i 8 

mandage i  træk (3 timer hver gang) beskæftigede os med emnet "Problemer om
kring indretning og funktion a f  integrerede in stitu tio n er" . En pædagog i  grup
pen b lev godkendt som lærer, og v i  indsendte e t  skema med d isse  oplysninger 
om holdet:
Fag/emne: Problemer omkring indretning og funktion a f integrerede in s t i tu t io 
ner.
Deltagere: Forældre og pædagoger med in teresse  for børns t r iv s e l .
Indhold:
1. udviklingspsykologiske og pædagogiske synspunkter.
2. in s t itu t io n  og m iljø .
3. d ag in stitu tion ers målsætning.
4. indretning a f nye integrerede in s t itu t io n e r .
5. uddannelses- og personalenormer.
6. bestående d ag in stitu tion ers omdannelse t i l  integrerede in stitu tio n er .
7. t ilsk u d sreg ler .
Arbejdsmetode: Gruppediskussion og om muligt konsultation a f relevante myndig
heder. Vi ansøgte om at holde studiekredsen i  de lok a ler , v i var vant t i l  at 
holde møder i ,  nemlig vuggestuen Røde Rose I. Af m aterialer angav v i relevant 
l i t t e r a tu r  og lovsam linger, f .e k s . "Noget om a ltern a tiv  socialpædagogik",
"Børn og Unge" debat nr. 6, "Nye institutionsform er". Denne rammeplan samt læ
rerskemaet b lev e fte r  at være underskrevet a f  lederen indsendt i  6 eksemplarer 
t i l  D irektoratet en måned før studiekredsen sk u lle  s ta r te , og a llered e en uge 
e fte r  fore lå  godkendelserne.
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Vi annoncerede studiekredsen med en n o t it s  i  rubrikken "Tid og sted" i  Nør
rebro A vis. Der meldte s ig  dog ingen nye deltagere ad den v e j . En gang havde 
v i besøg a f kommunens kontrol, som fø r s t  og fremmest så e f te r  at dagbogen, en 
fortegn else  over deltagerne og deres fremmøde som læreren fø rer , var i  orden. 
Inden 3. gang indsendte v i  del tage rande len 210 kr. a f  lærerens løn t i l  d irek- 
to r a te t. D erefter f ik  vores lærer den 1. i  måneden t i ls e n d t  lærerlønnen (minus 
sk a t), som e f te r  at deltagerandelen var b lev et b e ta lt  t i lb a g e , gik  i  gruppens 
kasse. Ia lt  indbragte studiekredsen som varede 2 måneder ca. 1000 kr. som 
b l.a . har været med t i l  at dække vores u d g ifter  t i l  porto og papir samt andre 
u d gifter  i  forb indelse med gruppens arbejde.

T il s lu t  en l i s t e  over de punkter der a f  d irek toratet kræves opfyldt for  
at sta r te  en studiekreds:
Hvem deltager: Undervisningen skal være åben for a l le  over 18 år 
Krav: a. undervisningen skal g ive en a ls id ig  belysning a f emnet

b. der skal være e t  r im elig t forhold mellem undervisningens mål og tim e
t a l l e t

c . en studiekreds sk a l vare mindst 20 tim er, og der må h ø jst være 16 
deltagere

d. undervisningen skal gennemføres i  egnede lok a ler med fornødent udstyr 
(et p rivat hjem kan ikke godkendes)

e . læreren skal gennem uddannelse e l l e r  virksomhed have erhvervet de for
nødne forudsætninger for at virke som leder a f  studiekredsen.

Økonomi: Det o f fe n t lig e  b eta ler  5/6 a f udgifterne t i l  læ rerløn, mens d eltager
ne b eta ler  Jl/6. Lærerlønnen for en studiekreds er ca. 55 kr. pr. tim e.
Adressen i  København er: D irektoratet for Københavns kommunale skolevæsen, I s 
lands Brygge 35, 2300 S.
Loven: Lovbekendtgørelse nr. 388 17/8/1972. Bekendtgørelse nr. 378 a f 3/6/71  
om fritidsundervisn ing for voksne.



Hvordan får man en institution i sit kvarter?

508 INDLEDNING

509 HVAD SIGER LOVEN

511 DAGINSTITUTIONERNES FORMÅL OG FUNKTION

514 CIRKULÆRE OM OPRETTELSE AF DAGINSTITUTIONER

524 ADRESSELISTE FOR KØBENHAVNS KOMMUNE



508

INDLEDNING

Vi havde eg en tlig  tænkt os at tage vores hæfte om "Hvad man kan og skal 
gøre, hvis man v i l  sk affe s i t  kvarters børn og unge bedre in st itu tio n st ilb u d " , 
med i  bogen. Men siden v i lavede det færdigt i  ap r il 1971 er både proceduren 
fo r , hvordan de skal op rettes og vilkårene for in stitu tio n ern e  ændret så meget 
at det v i l l e  være m eningsløst at genoptrykke hæ ftet.

I sted et har v i  va lg t at tage de nye bestemmelser og kommentere dem, så
ledes at v i  sæ tter de erfarin ger, v i har få e t , ind i  de rammer, der gælder nu.

Kommunerne har ganske v i s t  p l ig t  t i l  at give os grundig oplysning og v e j 
ledning på d isse  områder, men vores kommune har ikke gjort d e t, og det kan jo  
være, at der også er andre kommuner, der er glemsomme på d ette  område.

Siden v i  gjorde vores hæfte færdigt er der kommet e t  h e lt  nyt sæt reg ler , 
hvoraf de v ig t ig s te  foreløb ig  står  i:

S oc ia lm in ister ie ts  cirkulære_af_15r_november_1972, om forholdet mellem be
s ty r e lse  og leder i  anerkendte, selvejende d ag in stitu tion er  under bøm e- og 
ungdomsforsorgen samt om lukning a f d ag in stitu tion er  i  fe r ie r  og på lørdage -  
og som fastlæ gger reglerne fo r , hvordan de enkelte in s t itu t io n e r  skal admini
s tr e r e s , hvem der skal bestemme og har ansvaret for hvad.

S oc ia lm in ister ie ts  cirkulære_nr^_57_af_27i _marts_1973, om o p re tte lse  a f  
d ag in stitu tion er , der søges anerkendt e f te r  lov  om bøm e- og ungdomsforsorg 
§ 65, stk . 1 - der indeholder reglerne for hvad man skal gøre, når man ønsker 
at oprette en b ø rn ein stitu tio n , og hvilke bygningsmæssige krav man skal o p fy l
de.

Baggrunden for cirkulæret er b l .a .  en rapport fra e t  embedsmandsudvalg, 
vedrørende standarder og normer for d ag in stitu tion er  for børn, samt for p le je 
hjem og dagcentre. Rapporten er fra den 2. februar 1973, og udvalget bestod a f  
repræsentanter for Kommunemes Landsforening, Amtsrådsforeningen i  Danmark, 
Københavns og Frederiksberg kommuner, b o lig m in is ter ie t, in d en rig sm in ister iet, 
økonomi- og budgetm inisteriet, so c ia ls ty re lsen  og so c ia lm in is te r ie t .

S o c ia ls ty re lsen , marts 1973 
der udover principper for in stitu tio n ern es formål og funktioner, indeholder 
reglerne for deres bygningsmæssige indretning, en bygherrevejledning samt en 
oversig t over de bekendtgørelser og cirkulærer der vedrører d ag in stitu tion ers  
o p rette lse  og d r if t .

Lov_om_social_bistand, nr. 333 af 19. juni 1974 - der fastlæ gger de ende
lig e  bestemmelser og som er vedtaget, men fø rst  træder en d elig t i  kraft den 1. 
a p ril 1976. Der v i l  de nævnte cirkulærer så b liv e  en d elig t t i lp a s s e t  den nye 
lov . Men også andre bestemmelser v i l  b liv e  ændret, b l .a .  står  der i  embeds
mandsrapporten fra 1973, at "der i  udvalget er enighed om, at det v i l  være øn
s k e lig t ,  at v is s e  a f de krav, der s t i l l e s  e f te r  anden lovgivning, således byg
gelovgivningen, sundhedslovgivningen, brandpolitilovgivningen og arbejderbe
skyttelseslovgivn in gen  e t c . ,  kan m odificeres".

Lovene og så godt som a l le  de tilhørende cirkulærer og bekendtgørelser er 
samlet i  L eif Lunn's bog "D aginstitutioner", der udgives af Munksgårds for la g .



Den revideres hvert år, og kan lånes på b ib lio tek e t e l le r  købes hos boghandle
re.

Love, cirkulærer m.v. kan også købes hver for s ig  gennem J . H. Schultz 
boghandel, Møntergade 19, 1116 København K, te le fo n  (01) 141195, og underti
den fås g r a tis  hos de fo r sk e llig e  instanser der har udsendt dem.

Gennem den periode hvor bestemmelserne er b levet t i l ,  har en række ten
denser gjort s ig  gældende. Eftersom tid en  er gået, er de b levet mere u d ta lte , 
og har re su lte r e t  i  at institutionsom rådet er b levet fjern et fra socia lm in i
s t e r ie t s  adm inistration  og la g t ud t i l  de enkelte kommuner. De bestemmelser 
der før sk u lle  sik re o s , at in stitu tio n ern e  mindst b lev så og så gode, er nu 
enten smidt ud a f lovgivningen e l le r  la vet om t i l  bestemmelser om, at in s t i 
tutionerne h ø jst må koste så og så meget.

ODette er g jort ved at lade de forhenværende bestemmelser om m -s tø r r e lse r ,  
indretning, personalenormering og - lø n  fra at være vejledende re tn in g slin ier  
der angav en minimumsstandard, t i l  at være maksimumsgrænser, som kommunen e l le r  
in it ia tiv ta g e r n e  kun må overskride, hvis de påtager s ig  a l le  de økonomiske byr
der som overskridelsen  medfører.

Når v i  bringer og kommenterer de nugældende bestemmelser, er det b l .a . for
at g ive je r  mulighed for at to lk e dem så hensigtsmæssigt som m uligt.

Som I v i l  se har v i  g jort det d els ved at trække de a fsn it  i  vejledningen
ud, hvor embedsmandene har nedskrevet deres bedste forhåbninger om hvordan in 
s t itu t io n e r  bør fungere. Dels ved at sammenligne de nye bestemmelser med de 
gamle og med vores erfarin ger.

HVAD SIGER LOVEN?

P lig ten  t i l  at sørge for det tils træ k k e lig e  antal pladser på d ag in stitu 
tion er  har h ele  tid en  været de enkelte kommuners.

H id til har det været § 2 i  lov  om bøm e- og ungdomsforsorg, der har pålagt 
dem den p l ig t .  I den nye lov om so c ia l bistand er bestemmelsen fasth old t i  §
69.

§ 2
Det p åhviler bøm e- og ungdomsvæmet i  samarbejde med andre myndigheder og 

med in s t itu t io n e r  og foreninger at varetage bøm e- og ungdomsforsorgen i  kom
munen ved at føre t i ls y n  med de forhold, børn og unge i  kommunen lever under, 
s tø t t e  forældrene med hensyn t i l  børnenes opdragelse og p le je , yde hjælp t i l  
bøm og unge, der trænger t i l  s tø t t e ,  og påse tilsted evæ relsen  a f fornødne 
d ag in stitu tion er  og socialpædagogiske fr itid sfo ra n sta ltn in g er .
Stk. 2

Det p åhviler kommunen at oprette og drive de fornødne in s t itu tio n e r , så
fremt opgaverne ikke lø se s  ad anden v e j .

Kommunalbestyrelsen skal sørge for , at der er det nødvendige antal plad-
§ 69



ser på daginsti tu t ioner for born og unge, herunder socialpædagogiske f r i t i d s 
foranstaltninger .
Stk. 2

Daginstitutioner for børn og unge kan oprettes og drives a f en e l l e r  f le r e  
kommuner eller som private 'institutioner, ned hvilke kommunalbestyrelsen ind
går overenskomst. Private institutioner skal være selvejen d e, h vis der er  
Palads 'til mindst6 i bdm.

Stk. 3
Socialministeren fastsætter 'vejledende regler for in stitu tio n ern es  le d e lse  

og d r if t .

Vendingerne "ad anden vej" eller "private in s t itu t io n e r  med h vilk e kommu
nalbestyrelsen. indgår overenskomst" betyder, at in stitu tio n ern e  udover a t væ
re kommunale kan oprettes og 'drives som private, der så skal være selvejen d e. 
Der er ikke stor forskel på de to slags, de skal godkendes, drives og modtager 
tilskud fra  det o f fe n t lig e  efter de samme reg ler . Forskellene v is e r  s ig  mest 
i ,  hvordan de Økonomiske og ledelsesm æ ssige forhold kan adm inistreres.

Hvad Økonomien angår giver den kommunale fæ lle sd r if t  fo rd e le , som fæ lle s  
indkøbsordning, enhedspriser og, i  Københavns kommune, ekstraordinære p o l i t i s k  
betingede t ilsk u d . Dette betyder, at de kan holde en lavere p r is  end de priva
te  in s t itu t io n e r . D isse er nemlig som rege l op rettet uafhangigt a f hinanden. 
Selvom de interessegrupper, der står  bag, er velmenende, er der dog grænser.
Man s lu tte r  s ig  ikke sammen med "konkurrenten” .

Hvad ledelsen  angår, vender den kommunale sam drifts ford ele s ig  im id lertid  
t i l  det modsatte, fordi kommunerne endnu ikke kan finde ud a f  at g ive de en
k e lte  in s t itu t io n er  lokalselvbestem m else. Dette betyder b l .a .  at forældrene i  
de kommunale in stitu tio n er  kun har ret t i l  at b liv e  v a lg t ind i  e t forældre
råd, som ikke har nogle r e e lle  b e fø je lser  -  hvorfor samtalen mellem os og pæ
dagogerne får nemt ved at b liv e  "tom". Det samme kan være t i lfæ ld e t  i  de priva
te  in s t itu t io n e r , hvor forældrene kun har e t  mindretal i  b estyrelsen  -  men er 
n atu rligv is ikke t ilfæ ld e t  her hos o s , hvor det er os forældre, der s e lv  er 
in it ia t iv ta g e r e .

Udover at v i  således har ret t i l  in stitu tio n ern e  og lov t i l  s e lv  at opret
te  dem, hvilke re tn in g slin ier  giver loven så kommunerne og os at gå frem efter?

Fra at være retningsgivende minimumsstørrelser og forudsætningen for de 
s ta ts l ig e  tilsk u d , er bestemmelserne b levet gjort t i l  ab so lu tte maximumsstør- 
re lse r . H ertil kommer at de detaljerede bestemmelser, der enten fremgik d i
rekte e l le r  fu lg te  a f  den gamle lo v , om hvilken standard v i  skal have, ikke 
har bindende virkning e f te r  den nye lov . Så kan man nok spørge s ig  se lv  om, t i l  
hvis gavn v i har fået en ny lov.

Den er b levet gjort upræcis og på mange måder selvmodsigende.
Når den f .e k s . s ig e r , at kommunerne skal oprette det antal in s t itu t io n e r ,  

der er brug fo r , så er det både t i l  at le  og græde over. Der stå r  nemlig ingen 
steder e fte r  hvilke k r ite r ie r  det skal afgøres - og vendingen om at andre end 
kommunen kan gøre det er tragikomisk, da det jo netop også fremgår, at d ette  
ikke kan lade s ig  gøre uden kommunernes v e ls ig n e lse  og aktive s tø t t e .

På samme måde med bestemmelserne om in stitu tio n ern es indretning. Der står
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f .e k s . meget fo rn u ftig t  i  vejledningen om, hvordan man bør oprette og indrette  
in s t itu t io n e r  - men se hvordan loven og cirkulæret fø lger  det op - ved kun at 
ta le  om maximumsgrænser, fø rst og fremmest for m og tilsk u d , men også ved at 
opgive a l le  reg ler  fo r , hvor meget og hvor k v a lif ic e r e t  personale, der skal 
være på in stitu t io n e r n e . I embedsmandsrapporten fra 2. februar 1973 er der 
nemlig b l .a .  fo r e s lå e t , at "det fu ld t ud overlades t i l  de enkelte kommuner at 
fa stsæ tte  stø rre lsen  a f personalet i  d ag in stitu tion er" , "at der gives kommu
nerne d isp o s itio n sfr ih ed  ved personalenormeringen i  de enkelte in stitu tio n er"  
samt "bortfald a f de eksisterende krav om regelmæssig opslag a f ubesatte pæ
d a g o g stillin g er" . Det s id s te  sammen med en vedtagelse om, "at der i  t ilfæ ld e , 
hvor en led ig  pæ dagogstilling m id lertid ig  besættes med ikke-uddannet arbejds
k ra ft, ikke sker en forøgelse  a f  medarbejdertimeme i  forhold t i l  b øm eta lle t" . 
H ertil kommer, at man påtanker at ændre lovens § 70, så de heri nævnte r e t
n in g s l in ie r , der v i l l e  kunne sik re en r im elig , nogenlunde ensartet standard, 
ændres t i l  vejledende fo r s la g , de enkelte kommuner så kan fø lge  e l le r  se bort 
fr a , som det passer dem.

Når det derfor skal s ik r e s , at de nødvendige in s t itu tio n er  kommer, og at 
de også b liv e r  gode, så er v i  alm indelige mennesker, nødt t i l  at blande os i  
hvordan loven b liv er  adm inistreret og in stitu tio n ern e bygget.

Det kan v i  gøre på to  måder. Dels ved at sørge fo r , at loven b liv er  forbed
ret gennem in i t ia t iv e r  i  de p o lit isk e  p a rtier . Dels ved at trodse den modsætning 
der er i  s e lv  at oprette selvejende in s t itu tio n e r  i  vores boligkvarterer, når 
det kan s ig e s  at være mere fo rd e la g tig t for o s , at in stitu tion ern e er kommuna
l e .  For det er jo  t i l f æ ld e t ,  det er der v i som forældre og borgere har forde
lene a f  de manges fæ lle s d r if t .  På kort s ig t  er der im idlertid  ikke andet at 
gøre end at gå igang se lv . Hvordan skal v i  e l le r s  sikre o s, at v i  b liv er  ta 
get med på råd om udformningen, at der kommer nok, og at de kommer t i l  at l i g 
ge hensigtsm æssigt? Hvordan skal v i e l le r s  få in d flyd else  på, hvad der skal 
ske, medens vores børn er der? I de b ørn ein stitu tion er , der er oprettet a f me
nighedsrådene og andre private foreninger, har v i forældre kun e t  mindretal 
a f repræsentanter i  b estyrelsern e, og i  de kommunale er vores repræsentations 
betydning i  forældrerådene h e lt  afhængig a f t ilfæ ld ig e  pædagogers in d s t ill in g  
t i l  os og vore meninger.

DAGINSTITUTIONERNES FORMÅL OG FUNKTION

Hvad har v i så at holde os t i l , når v i skal have noget godt ud a f vore an
stren gelser?  Det eneste er en betænkning (nr. 654) om omlægning a f d ag in stitu 
tionernes struktur, der b lev  udarbejdet a f bøm e- og ungdomsforsorgens pædago
g isk e nævn i  1972, og som er den sa g lig e  begrundelse for de nye bestemmelser.

Udover at beskæftige s ig  med problemerne omkring etableringen af de a l
ders integrerede in s t itu t io n e r , behandler betænkningen også in stitu tionern es  
forhold t i l  forældre, opdragelse og det omgivende m iljø .

En del a f  den er v id eregivet i  so c ia ls ty re lsen s  vejledning om indretning 
af d a g in stitu tio n er  - i  hvis forord der b l .a . står at "man ved formuleringen 
har bestræbt s ig  på at understrege, at der er ta le  om vejledende bestemmelser.
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D a g i n s t i t u t i o n e n  t j e n e r  e t  p æ d a g o g is k  h o v e d f o r m å l  v e d  

som  s u p p le m e n t  t i l  h je m m e t  a t  s k a b e  e t  p æ d a g o g is k  m i l 

j ø  o m k r i n g  b a r n e t s  o p v æ k s t  o g  u d v i k l i n g *

D e r  h a r  v æ r e t  e n  t r a d i t i o n e l  o p f a t t e l s e  a f ,  a t  e t  h o 

v e d f o r m å l  f o r  i n s t i t u t i o n e r n e  v a r  a t  y d e  o m s o r g  o g  p a s 

n i n g  t i l  b ø r n  i  e n  r æ k k e  d a g t i m e r ,  h v o r  d e r  i k k e  e r  

a n d r e  t i l  a t  s e  e f t e r  d e m , s p e c i e l t  p å  g r u n d  a f  f o r æ l 

d r e n e s  a r b e j d e  u d e n  f o r  h j e m m e t .  D e n n e  o p f a t t e l s e  h a r  

s æ r l i g t  g j o r t  s i g  g æ ld e n d e  f o r  b y e r n e s  v e d k o m m e n d e .

D e r  e r  d o g  g r u n d  t i l  a t  p å p e g e ,  a t  b e h o v e t  g e n n e m  d e  

s e n e r e  å r  o g s å  h a r  g j o r t  s i g  s t æ r k t  g æ ld e n d e  i  l a n d 

d i s t r i k t e r  m ed l a n d b o f a m i l i e r s  s t i g e n d e  b e s k æ f t i g e l s e  i  

i n d u s t r i e n .

D a g i n s t i t u t i o n e r n e s  s e l v s t æ n d i g e  p æ d a g o g is k e  b e t y d n i n g  

e r  i m i d l e r t i d  i  d e  s e n e r e  å r  b l e v e t  s t a d i g  s t æ r k e r e  

f r e m h æ v e t .  Som  b e g r u n d e l s e  h e r f o r  e r  n æ v n t  b o l i g e n  o g  

d e n s  o m g i v e l s e r ,  d e r  f o r  f l e r t a l l e t  a f  b ø r n s  v e d k o m m e n 

d e  i k k e  b y d e r  t i l s t r æ k k e l i g e  u d f o l d e l s e s -  o g  o p l e v e l 

s e s m u l i g h e d e r ,  o g  f a m i l i e n s  g e n n e m s n i t l i g e  s t ø r r e l s e ,  

d e r  i k k e  g i v e r  b a r n e t  f ø r  s k o l e a l d e r e n  m u l i g h e d  f o r  a t  

o p l e v e  s i g  s e l v  i  g r u p p e  m ed a n d r e  b ø r n .  H e r t i l  k o m m e r 

e n  ø g e t  p æ d a g o g is k  i n d s i g t ,  d e r  h a r  d a n n e t  g r u n d l a g  f o r  

e n  s t a d i g  s t æ r k e r e  u d f o r m e t  f ø r s k o l e -  o g  f r i t i d s p æ d a g o 

g i k .

D e r  e r  s å l e d e s  -  o g s å  f o r  b ø r n ,  d e r  i k k e  n ø d v e n d i g v i s  

s k a l  p a s s e s  -  e t  r e n t  p æ d a g o g is k  b e g r u n d e t  b e h o v  f o r  

d a g i n s t i t u t i o n s o p h o l d  i  n o g l e  a f  d a g e n s  t i m e r ,  f . e k s .  

i  h a l v d a g s b ø r n e h a v e r  m ed å b n i n g s t i d  i n d t i l  k t i m e r ,  

k o r t t i d s b ø r n e h a v e r  m ed å b n i n g s t i d  i n d t i l  7 t i m e r  (p æ d a 

g o g i s k  n æ v n s  b e t æ n k n i n g  n r .  3 3 7 »  1 9 & 3  om b ø r n e h a v e p r o 

b l e m e r  ) .

2 .  A n s v a r  f o r  o p r e t t e l s e .

D e t  e r  i k k e  v e d  l o v  e l l e r  a n d r e  b e s t e m m e ls e r  f a s t s a t ,  

h v o r  m an g e  p l a d s e r  i  d a g i n s t i t u t i o n e r ,  d e r  s k a l  v æ r e  i  

f o r h o l d  t i l  e t  b e s t e m t  b e f o l k n i n g s t a l  e l l e r  e t  b e s t e m t  

b ø r n e t a l .  D e t  e r  d e r im o d  i  l o v  om b ø r n e -  o g  u n g d o m s 

f o r s o r g  § 2 p å l a g t  d e  k o m m u n a le  m y n d i g h e d e r  a t  p å s e ,  

a t  d a g i n s t i t u t i o n e r  e r  t i l  s t e d e  i  f o r n ø d e n t  o m fa n g  

o g  a t  e t a b l e r e  d i s s e  v e d  k o m m u n a lt  i n i t i a t i v ,  s å f r e m t  

o p g a v e r n e  i k k e  l ø s e s  a d  a n d e n  v e j .

D e t  e r  s å l e d e s  o v e r l a d t  t i l  k o m m u n e rn e s  a n s v a r  a t  t r æ f 

f e  a f g ø r e l s e  om d e n  t i l s t r æ k k e l i g e  d æ k n i n g s g r a d  med 

h e n s y n  t i l  d a g i n s t i t u t i o n e r  u d  f r a  l o k a l e  b e h o v  p å  b a g 

g r u n d  a f  b ø r n e t a l ,  b o l i g f o r h o l d ,  e r h v e r v s f o r h o l d  m . v .

3 . F u n k t i o n e r .

E n  d a g i n s t i t u t i o n  h a r  p å  g r u n d  a f  f o r æ l d r e n e s  f r a v æ r  

f r a  h je m m e t  i  a l m i n d e l i g h e d  å b e n  l o - 1 2  t i m e r  d a g l i g .  

M a n g e  b ø r n  o p h o l d e r  s i g  d e r f o r  i  e n  m e g e t  v æ s e n t l i g  d e l  

a f  d e r e s  v å g n e  t i d  i  e n  i n s t i t u t i o n ,  h v o r f o r  d e  må h a 

v e  d æ k k e t  h o v e d p a r t e n  a f  d e r e s  b e h o v  d e r .  M en o g s å  b ø r n  

o g  u n g e ,  d e r  e r  f æ r r e  t i m e r  p å  i n s t i t u t i o n ,  h a r  k r a v  

p å  a t  f å  o p f y l d t  e n  r æ k k e  b e h o v .

H o v e d o p g a v e n  f o r  e n  d a g i n s t i t u t i o n  e r  a t  s k a b e  e t  pæ 

d a g o g i s k  m i l j ø ,  h v o r  b ø r n  o g  v o k s n e  t r i v e s ,  o g  h v o r  b ø r 

n e n e  f å r  o p t i m a l e  m u l i g h e d e r  f o r  u d f o l d e l s e .

I n d r e t n i n g e n  a f  i n s t i t u t i o n e n  e r  a f  f u n d a m e n t a l  b e t y d 

n i n g  f o r ,  h v o r d a n  d e t t e  m i l j ø  b l i v e r .  D e t  e r  s å le d e s  

e n  g i v e n  t i n g ,  a t  m a n g le n d e  p l a d s  o g / e l l e r  u h e n s i g t s 

m æ s s ig t  d i s p o n e r e d e  a r e a l e r  e r  m ed t i l  a t  s k a b e  k o n f l i k 

t e r .  M ed b r u t t o e t a g e a r e a l e r  p å  h e n h o l d s v i s  6 m2 t i l
, 2  p

b ø r n e h a v e r / f r i t i d s h j e m ,  l o  m t i l  v u g g e s t u e r  o g  7 m 

t i l  d e  a l d e r s i n t e g r e r e d e  i n s t i t u t i o n e r  e r  d e r  e n  b e 

g r æ n s n i n g  f o r ,  h v o r  s t o r e  i n s t i t u t i o n e r n e  må v æ r e .  D e n

1.  F o r m å l . e n k e l t e  ko m m une k a n  d o g  g o d k e n d e  e t  s t ø r r e  b r u t t o e t a g e 

a r e a l ,  m en u d e n  a t  m e r u d g i f t e n  k a n  g o r e s  t i l  g e n s t a n d  

f o r  s t a t s r e f u s i o n .

F o r  a t  t i l g o d e s e  d e  f u n k t i o n e r ,  d e r  n a t u r l i g t  i n d g å r  

i  e n  d a g i n s t i t u t i o n s  p r o g r a m ,  e r  d e t  a f  s t o r  b e t y d n i n g ,  

a t  s e l v e  i n d r e t n i n g e n  e r  s å  f l e k s i b e l  som  m u l i g t , o g  

h v i s  i n s t i t u t i o n e r n e  s k a l  k u n n e  o p f y l d e  d e  m a n g e  f o r 

s k e l l i g e  k r a v ,  b ø r n ,  f o r æ l d r e  o g  s a m f u n d  s t i l l e r ,  må 

d e r  s k a b e s  m u l i g h e d  f o r ,  a t  d e t  p æ d a g o g is k e  a r b e j d e  med 

b ø r n e n e  k a n  p r a k t i s e r e s  s å l e d e s ,  a t  d e t  e n k e l t e  b a r n s  

u d v i k l i n g  k a n  t i l f r e d s s t i l l e s .

D e t  e r  b l . a .  v i g t i g t ,  a t  m an v e d  i n d r e t n i n g e n  t a g e r  

h e n s y n  t i l ,  a t  b ø r n e n e  f å r  m u l i g h e d  f o r  k o n s t r u k t i v  

u d f o l d e l s e  ( f a n t a s i -  o g  r o l l e l e g e ) ,  o g  l i g e s å  v i g t i g t ,  

a t  d e r  i  i n s t i t u t i o n e n  e r  e t  r o l i g t  s t e d ,  h v o r  b ø r n e n e  

k a n  i s o l e r e  s i g  m ed f . e k s .  b ø g e r ,  s p i l ,  g r a m m o f o n  o . l .  

D e t  k a n  h a v e  k a r a k t e r  a f  b i b l i o t e k ,  h v o r  d e r  f o r  d e  

s t ø r r e  b ø r n  e r  m u l i g h e d  f o r  l e k t i e l æ s n i n g  o g / e l l e r  h v o r  

p æ d a g o g e n  k a n  h a v e  h ø j t l æ s n i n g  f o r  d e  m in d r e  b ø r n .

De m e re  h o b b v b e t o n e d e  f u n k t i o n e r , d e r  u n d e r b y g g e r  o g  

u d v i k l e r  s k a b e r g l æ d e  o g  s e l v s t æ n d i g h e d ,  b ø r  i n d g å  som 

e t  n a t u r l i g t  t i l b u d  t i l  b ø r n e n e .  O g s å  d e t  a t  " f å  l o v  

a t  g r i s e  s i g  t i l "  h a r  s t o r  b e t y d n i n g ,  d e r f o r  b ø r  man 

s p e c i e l t  t a g e  h e n s y n  t i l  d i s s e  b e s k æ f t i g e l s e r .  F o r  de 

m in d r e  b ø r n  k a n  n æ v n e s  s m å s l ø j d ,  l e r ,  l i m  o g  k l i s t e r ,  

o g  f o r  d e  s t ø r r e  b ø r n ,  h v o r  d e t  e r  m e g e t  v i g t i g t  a t  

t i l b u d e n e  e r  r i g t  v a r i e r e d e ,  k a n  p e g e s  p å  s l ø j d  med 

b r u g  a f  m a s k i n e r ,  l e r  m ed m u l i g h e d  f o r  b r æ n d i n g  a f  p r o 

d u k t e r n e ,  f o t o ,  s y n i n g ,  f a r v n i n g ,  s m å r e p a r a t i o n e r  a f  

c y k l e r  o . l .  E n  f o r u d s æ t n i n g  f o r  a t  k u n n e  u d n y t t e  t i l b u 

d e n e  e r ,  a t  d e r  e r  r i g e l i g t  m ed m a t e r i a l e r  o g  l e g e t ø j ,  

o g  p l a d s  t i l  d e t t e  ( d e p o t e r ,  s k a b e )  s a m t a t  t i n g e n e  e r  

l e t  t i l g æ n g e l i g e  f o r  b ø r n e n e .

H o v e d p r i n c i p p e t  må v æ r e ,  a t  i n s t i t u t i o n e n  i  s i n  o p b y g 

n i n g  f u n g e r e r  som  e t  " a r b e j d s s t e d " ,  h v o r  b ø r n  o g  u nge  

e f t e r  e g e t  v a l g  k a n  s a m l e s  i  s t ø r r e  e l l e r  m in d r e  g r u p 

p e r .

P l a c e r i n g e n  a f  d e  e n k e l t e  ru ra  o g  d e r e s  f u n k t i o n e r  s p i l 

l e r  e n  m e g e t  v æ s e n t l i g  r o l l e ,  f o r  a t  i n s t i t u t i o n e n  kan 

f u n g e r e  h e n s i g t s m æ s s i g t .

X i n s t i t u t i o n e r  m ed b ø r n ,  d e r  e f t e r  e g e t  e l l e r  f o r æ l 

d r e n e s  ø n s k e  h a r  b r u g  f o r  s ø v n  o g  h v i l e , b ø r  d e r  ta g e s  

h e n s y n  t i l ,  a t  d e t t e  k a n  f o r e g å  u d e n  u n ø d i g  b e g r æ n s n in g  

i  d e  ø v r i g e  b ø r n s  a k t i v i t e t e r .  D e t t e  s t i l l e r  i s æ r  k r a v  

t i l  p l a c e r i n g  o g  l y d i s o l e r i n g .

V e d  i n d r e t n i n g e n  a f  s p i s e p l a d s  b ø r  t a g e s  h e n s y n  t i l ,  

a t  m å l t i d e r n e  k a n  i n d t a g e s  i  e n  r o l i g  a t m o s f æ r e .  F o r  

d e  m in d r e  b ø r n ,  d e r  s k a l  m a d e s , e r  d e t  v i g t i g t ,  a t  den 

v o k s n e  u f o r s t y r r e t  k a n  e n g a g e r e  s i g  i  d e t t e .  De s t ø r r e  

b ø r n  h a r  o g s å  b r u g  f o r ,  a t  s p i s n i n g e n  o p l e v e s  som n o 

g e t  h y g g e l i g t ,  h v a d  e n t e n  d e t  f o r e g å r  s a m l e t  e l l e r  i  

små g r u p p e r .

B ø r n e g a r d e r o b e r n e  b ø r  i k k e  p l a c e r e s  f o r  l a n g t  væ k f r a  

o p h o l d s a r e a l e t .  G a r d e r o b e r n e ,  d e r  i  p r a k s i s  f u n g e r e r  

som m e re  e n d  o p b e v a r i n g s s t e d  f o r  b ø r n e n e s  t ø j ,  b ø r  h a 

v e  e n  r i m e l i g  s t ø r r e l s e  m ed g o d  p l a d s  t i l  b ø r n  o g  f o r 

æ l d r e ,  i d e t  g a r d e r o b e n  o f t e  e r  " k o n t a k t s t e d " , h v o r  den 

d a g l i g e  " g a r d e r o b e s n a k "  p æ d a g o g / f o r æ l d r e  f o r e g å r .

V e d  t o i l e t r u m m e n e s  i n d r e t n i n g  b ø r  d e r  a l t i d  t a g e s  h e n 

s y n  t i l  b å d e  små o g  s t o r e  b ø r n .  F o r  d e  m in d r e  b ø r n  e r  

g o d  p l a d s  a f g ø r e n d e ,  s å l e d e s  a t  d e  i  v i d e s t  m u l i g t  om

f a n g  k a n  k l a r e  s i g  s e l v ,  s a m t a t  g u l v a r e a l e t  g i v e r  mu 

l i g h e d  f o r  p l a c e r i n g  a f  f l y t b a r e  b a l j e r ,  k a r  o . l .  t i l
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p j a s k e l e g e .  D e  s t ø r r e  b ø r n s  ø n s k e r  t i l  t o i l e t t e r n e s  

i n d r e t n i n g  e r  m e re  e t  s p ø r g s m å l  om a t  v æ r e  s i g  s e l v .  

D e r f o r  v i l  d e t  m e s t  n a t u r l i g e  v æ r e  a t  i n d r e t t e  f l e r e  

små t o i l e t a f s n i t  m ed 1 - 2  W . C . e r .

De a d m i n i s t r a t i v e  f u n k t i o n e r  i  e n  i n s t i t u t i o n  o m f a t t e r  

b l . a .  k o n t o r a r b e j d e ,  f o r æ l d r e s a m t a l e r , p e r s o n a l e m ø d e r  

m .v .  D e t  k a n  h a v e  s t o r  b e t y d n i n g ,  a t  d e r  u d o v e r  p e r s o 

n a le r u m  o g  k o n t o r  e t a b l e r e s  e t  d i s p o n i b e l t  r u m , h v o r  

f o r æ l d r e s a m t a l e r  k a n  f o r e g å  u f o r s t y r r e t ,  e l l e r  h v o r  t a 

le p æ d a g o g e n / p s y k o lo g e n  k a n  a r b e j d e  m ed b ø r n e n e .  A d m i n i 

s t r a t i o n s r u m m e n e  b ø r  p l a c e r e s  n æ r  i n s t i t u t i o n e n s  i n d 

g a n g , s å l e d e s  a t  m an u d e n  a t  f o r s t y r r e  d e t  ø v r i g e  a r 

b e jd e  f r i t  k a n  komm e o g  g å .

F o r  a l l e  i n s t i t u t i o n s f o r m e r  e r  d e t  a f  b e t y d n i n g ,  a t  

o g s å  u d e a r e a l e t  e r  h e n s i g t s m æ s s i g t  u d f o r m e t  o g  a r e a l 

m æ s s ig t  r i m e l i g t  p r o p o r t i o n e r e t .  L e g e a r e a l e r n e  e r  e t  

v æ r d i f u l d t  s u p p le m e n t  t i l  d e t  l i v ,  d e r  u d f o l d e s  i n d e n 

d ø r s ,  o g  m an g e  a f  d e  p l a d s k r æ v e n d e  a k t i v i t e t e r ,  som  

b ø r n  h a r  b e h o v  f o r ,  k a n  k u n  f o r e g å  u d e n d ø r s .  D e t  e r  v æ 

s e n t l i g t  a t  a r e a l e t  s ø g e s  g j o r t  " s p æ n d e n d e "  f o r  b ø r n e n e .  

E t  k u p e r e t  t e r r æ n  ( o v e r s k u d s j o r d  f r a  b y g g e r i e t )  b y d e r  

på m ange m u l i g h e d e r ,  o g  m an k a n  v e d  e t a b l e r i n g  a f  t u n 

n e l l e r ,  b r o e r  o . l .  g i v e  b ø r n e n e  o p l e v e l s e r  a f  m e re  v a 

r i e r e t  k a r a k t e r .  B ø r n e n e s  a k t i v i t e t s b e h o v  u d e n d ø r s  k a n  

k o r t  s k i t s e r e s  s å l e d e s :

L ø b e - o g  r u l l e l e g e ,  

b o l d s p i l ,

s a n d - o g  p j a s k e l e g e ,  

g y n g e r  ( b i l d æ k ) ,  

k l a t r e m u l i g h e d e r , 

g r a v e -  o g  b y g g e l e g e ,  

b å l p l a d s .

D e r  b ø r  v e d  u d f o r m n i n g e n  s ø r g e s  f o r  e t  r i m e l i g t  g r æ s 

a r e a l  o g  e v t .  e t a b l e r e s  små h a v e r .

F o r  b e d r e  a t  k o m b i n e r e  i n d e — o g  u d e l e g e  e r  d e t  a f  b e 

t y d n i n g ,  a t  a d g a n g e n  t i l  l e g e p l a d s e n  e r  h e n s i g t s m æ s s i g ,  

e n t e n  v i a  g a r d e r o b e r n e ,  e v e n t u e l t  g e n n e m  e t  b r y g g e r s  

e l l e r  e n  e k s t r a  u d g a n g .

K lu b b e r  b ø r  b y g g e  p å  f r i v i l l i g h e d  o g  m e d a n s v a r ,  h v i l k e t  

in d e b æ r e r ,  a t  m e d le m m e rn e  i  u d s t r a k t  g r a d  d e l t a g e r  i  

k l u b b e r n e s  i n d r e t n i n g  o g  s t y r e l s e .  D e n  i n d b y r d e s  a n 

s v a r s f o r d e l i n g  m e l le m  m e d le m m e r , f o r æ l d r e  o g  p æ d a g o g e r  

e r  d e r f o r  a f  c e n t r a l  b e t y d n i n g .

D e t t e  s t i l l e r  k r a v  t i l  m e g e t  f r i e  r a m m e r  f o r  a k t i v i t e 

t e r  ik k e  b l o t  f o r  m e d le m m e r n e , m en o g s å  f o r  f o r æ l d r e n e .  

Den s å k a l d t e  g e n e r a t i o n s k l ø f t  k a n  m o d v i r k e s  v e d ,  a t  m an 

i  i n d r e t n i n g  a f  k l u b b e r  å b n e r  o g s å  l o k a l e m æ s s i g e  m u l i g 

h e d e r  f o r  f o r æ l d r e a k t i v i t e t e r .

L o k a le r n e  b ø r  i  ø v r i g t  i n d r e t t e s  f l e k s i b e l t ,  s å  d e r  

h l . a .  k a n  v æ r e  m u l i g h e d  f o r  f ø l g e n d e  a k t i v i t e t e r :

F i l m f o r e v i s n i n g ,  f o r e d r a g ,  d r a m a t i k ,  d a n s ,  m u s i k ,  d i s 

k u s s i o n s g r u p p e r  o g  f æ l l e s m ø d e r ,  l æ s n i n g ,  k e r a m i k ,  m a l e -  

r i , s y n i n g ,  s t o f t r y k ,  m a d l a v n i n g ,  f o t o - ,  t r æ -  o g  m e t a l 

a r b e j d e ,  b o r d t e n n i s  o . l .  s a m t r e p a r a t i o n  a f  m o t o r c y k -  

^ e r , k n a l l e r t e r  o g  g o - c a r t s .

I  v i d e s t  m u l i g t  o m f a n g  b ø r  d e r  v æ r e  m u l i g h e d  f o r  u d ø v e l 

se a f  s p o r t s a k t i v i t e t e r ,  f . e k s .  v e d  a t  m an p l a c e r e r  i n 

s t i t u t i o n e n  i  n æ r h e d e n  a f  e k s i s t e r e n d e  a n l æ g .  H e r u d o v e r  

tæ nkes o g s å  p å  g o - c a r t -  e l l e r  k n a l l e r t b a n e r ,  d e r  v i n 

d e r  s t i g e n d e  p o p u l a r i t e t .

Det e r  a f  s t o r  b e t y d n i n g ,  a t  m an i  v i d e s t  m u l i g t  o m f a n g  

t i l s t r æ b e r  e t  s a m s p i l  m e l le m  k l u b b e r n e  o g  d e t  o m g iv e n d e

m i l j ø .  G e n e r e l t  k a n  e n  k l u b  b e t r a g t e s  som  e t  s a m f u n d s 

m æ s s ig t  e k s p e r i m e n t a l v æ r k s t e d , h v o r  m an g e n n e m  a k t i v t  

s a m v æ r f i n d e r  f r e m  t i l  m in d r e  t r a d i t i o n s b u n d n e  l i v s f o r 

m e r  o g  - h o l d n i n g e r .  E n  s å d a n  i n d s t i l l i n g  s t i l l e r  k r a v  

om u t r a d i t i o n e l l e  r a m m e r , h v i l k e t  m an b ø r  h a v e  f o r  ø j e  

v e d  p l a c e r i n g ,  i n d r e t n i n g  o g  d r i f t  a f  k l u b b e r .

h . I n s t i t u t i o n s t y p e r .

V e d  d a g i n s t i t u t i o n e r  f o r s t å s  d e  i  l o v  om b ø r n e — o g  u n g 

d o m s f o r s o r g  § 6 5 ,  s t k .  1 ,  n r .  1 - 6 ,  o m t a l t e  i n s t i t u t i 

o n e r :  v u g g e s t u e r ,  b ø r n e h a v e r  ( l e g e s t u e r  f o r  b ø r n  u n d e r  

s k o l e a l d e r e n ) ,  f r i t i d s h j e m ,  f r i t i d s k l u b b e r ,  d e r  i k k e  

k a n  a n e r k e n d e s  som  l e d  i  d e t  a l m i n d e l i g e  s k o le v æ s e n ,  

u n g d o m s k l u b b e r ,  d e r  f o r t r i n s v i s  h a r  e t  s o c i a l p æ d a g o g i s k  

f o r m å l ,  e l l e r  som i n d g å r  i  e n  f l e r l e d d e t  i n s t i t u t i o n ,  

o g  l e g e s t e d e r  ( b y g g e l e g e p l a d s e r )  f o r  b ø r n  i  s k o l e a l d e 

r e n ,  s a m t d e  f o r a n s t a l t n i n g e r  d e r  i k k e  f a l d e r  d i r e k t e  

i n d  u n d e r  e n  a f  d e  n æ v n t e  g r u p p e r ,  o g  som i  samme p a r a 

g r a f s  s t k .  1 , n r .  7 , e r  b e n æ v n t :  A n d r e  f r i t i d s f o r a n 

s t a l t n i n g e r  m ed e t  s o c ia l p æ d a g o g i s k  f o r m å l .

A l d e r s i n t e g r t r e d e  i n s t i t u t i o n e r .

I  p æ d a g o g is k  n æ v n s  b e t æ n k n i n g  n r .  65k  a f  j u n i  1 9 7 2  om 

o m læ g n in g  a f  d a g i n s t i t u t i o n e r n e s  s t r u k t u r  e r  d e r  p e g e t  

p å ,  a t  d e n  e n k e l t e  d a g i n s t i t u t i o n  i  f r e m t i d e n  b ø r  i n d 

r e t t e s  t i l  a t  m o d ta g e  b ø r n  i  b å d e  v u g g e s t u e — , b ø r n e h a 

v e -  o g  f r i t i d s h j e m s a l d e r e n .

F l e r e  g r u n d e  t a l e r  f o r  o p r e t t e l s e  a f  d e n n e  i n s t i t u t i o n s 

t y p e :

a )  B e t æ n k n i n g e n  o m t a l e r ,  a t  p s y k o l o g i s k  f o r s k n i n g  t i l  

o v e r m å l  d o k u m e n t e r e r  n ø d v e n d ig h e d e n  a f ,  a t  b ø r n  f r a  

d e n  t i d l i g s t e  sp æ d e  a l d e r  l e v e r  i  e t  s t i m u l e r e n d e  o g  

a f v e k s l e n d e  m i l j ø .  B ø r n  i  a l l e  a l d e r s k l a s s e r  f r a  

d e n  t i d l i g s t e  s p æ d b a r n e a l d e r  t i l  l a n g t  o p  i  s k o l e 

a l d e r e n  b ø r  o p h o ld e  s i g  i  samme g r u p p e ,  som  p å  d e n  

m åde f å r  k a r a k t e r  a f  e n  s t ø r r e  " s ø s k e n d e f l o k " .

b )  F o r  f o r æ l d r e n e  e r  d e t  e n  f o r d e l  k u n  a t  s k u l l e  a n b r i n 

g e  d e r e s  b ø r n  i  é n  i n s t i t u t i o n .

c )  P æ d a g o g e r n e  v i l  p å  d e r e s  s i d e  o p n å  e t  m e re  t i l f r e d s 

s t i l l e n d e  o g  k o n t i n u e r l i g t  a r b e j d e  v e d  a t  k u n n e  f ø l 

g e  d e  e n k e l t e  b ø r n s  u d v i k l i n g  o g  f å r  d e r v e d  m u l i g 

h e d  f o r  e t  n æ rm e re  s a m a r b e jd e  med f o r æ l d r e n e .

d )  U d o v e r  d e  p æ d a g o g is k / p s y k o l o g i s k e  g r u n d e  k a n  n æ v n e s , 

a t  d e  a l d e r s i n t e g r e r e d e  d a g i n s t i t u t i o n e r  b e d r e  e r  i  

s t a n d  t i l  a t  im ø de k o m m e  l o k a l e  b e h o v  f o r  d a g i n s t i 

t u t i o n s p l a d s e r .  E r f a r i n g e r  h a r  v i s t ,  a t  f . e k s .  i  

n y e  b o l i g o m r å d e r  e r  d e r  i  b e g y n d e l s e n  e t  s t ø r r e  b e 

h o v  f o r  v u g g e s t u e p l a d s e r ,  m en s e n e r e  æ n d r e r  b e h o v e t  

s i g .

I n t e g r e r e d e  d a g i n s t i t u t i o n s f o r m e r  med v a r i a b l e  b ø r n e 

g r u p p e r  k a n  l ø s e  d i s s e  p r o b l e m e r .  D e t  e r  d o g  e n  f o r u d 

s æ t n i n g ,  a t  b ø r n e g r u p p e n s  s t ø r r e l s e  v a r i e r e r  med b ø r n e 

n e s  a l d e r ,  s å l e d e s  a t  a n t a l l e t  a f  b ø r n  n e d s æ t t e s ,  h v i s  

d e r  e r  m an g e  b ø r n  u n d e r  3 å r .

G r u p p e s t ø r r e l s e n  i  d e n  a l d e r s i n t e g r e r e d e  i n s t i t u t i o n  

må f a s t s æ t t e s  u n d e r  h e n s y n  t i l  a l d e r s f o r d e l i n g e n  i  g r u p 

p e n ,  s å l e d e s  a t  e t  v u g g e s t u e b a r n  e r  l i g  2 b ø r n e h a v e b ø r n .

V u g g e s t u e .

S å f r e m t  d e r  i  e t  o m rå d e  e r  e t  a k u t  b e h o v  f o r  v u g g e s t u e 

p l a d s e r ,  b ø r  m an u n d g å  e n  f o r  s p e c i e l  i n d r e t n i n g  a f  

d e n n e  i n s t i  t u t i o n s t y p e , ’ i d e t  m an d e r v e d  k u n  med s t ø r r e  

o m k o s t n in g e r  k a n  æ n d re  i n s t i t u t i o n e n  t i l  s e n e r e  a t  o p 

t a g e  a n d r e  e l l e r  a l l e  a l d e r s g r u p p e r .  V u g g e s t u e r n e  s i g 

t e r  p r i m æ r t  p å  a t  t a g e  s i g  a f  d e  o - 3  å r i g e ,  o g  g r u p p e 

ru m m en e  i  e n  v u g g e s t u e  h a r  t r a d i t i o n e l t  v æ r e t  i n d r e t 

t e t  med s p æ d s t u e ,  k r a v l e s t u e  o g  s m å b ø r n s s t u e  med h e n 
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h o l d s v i s  8 ,  I b  o g  15 b ø r n .  F o r  a t  fre m m e  o g  s t i m u l e r e  

b ø r n e n e s  u d v i k l i n g  m e s t  m u l i g t  e r  d e t  d o g  h e n s i g t s m æ s 

s i g t  a t  b l a n d e  g r u p p e r n e  s å l e d e s ,  a t  d e r  e r  l o  b ø r n  

m e l le m  o o g  3 å r  p å  h v e r  s t u e .

D e r f o r  a n b e f a l e s  d e t ,  a t  m an v e d  o p r e t t e l s e n  i n d r e t t e r  

v u g g e s t u e n  s å l e d e s ,  a t  d e  f y s i s k e  ra m m e r  i k k e  hæ m m er 

d e t  p æ d a g o g is k e  a r b e j d e  R i e d  b ø r n e n e .  E k s e m p e l v i s  e r  

d e t  a f  b e t y d n i n g ,  a t  a l l e  g r u p p e r u m  e r  l i g e  s t o r e  

( 3 0  m2 ) ,  o g  a t  a l l e  t o i l e t -  o g  b a d e r u m  e r  i n d r e t t e t  e n s .

B ø r n e h a v e  ( l e g e s t u e 1)- .

V e d  o p r e t t e l s e  - a f  e n  b ø r n e h a v e  e l l e r  l e g e s t u e ,  d e r  t r a 

d i t i o n e l t  o p t a g e r  b o r n  i  a l d e r e n  3“ ? &r i £® r  d e  samme 

h e n s y n  som t i d l i g e r e  n æ v n t  s i g  g æ l d e n d e .  I n d r e t n i n g e n  

b a r  v æ r e  s å r f l e k s i b e l  som  m u l i g ,  s å l e d e s  a t  m an o g s å  

h e r  e v t .  p å - e t  s e n e r e  ' t i d s p u n k t  k a n  o p t a g e  a n d r e  a l d e r s -  

: g r n i p p e r .

D e t  e r  t i l l i g e  a f  b e t y d n i n g  f o r  d e t  p æ d a g o g is k e  a r b e j d e ,  

a t  ' r u m o p d e l i n g e n  k a n  æ n d r e s  ' . ( f l y t b a r e  s k i l l e v æ g g e ) ,  s å 

l e d e s  a t  m an n e m t o g  u d e n  f o r  s t o r e  u d g i f t e r  k a n  i n d -  

. r é t t e - g r u p p e r u m m e n e  e f t e r  b ø r n e n e s  s k i f t e n d e  b e h o v .  

B ø r n e n e  v æ l g e r  s e l v  d e  p æ d a g o g is k e  t i l b u d ,  d e  f o r s k e l l i 

g e  .r m  i n d e h o l d e r .  D e t t e  v i å  s . i g e ,  a t  i n s t i t u t i o n e n  

i  s t e d e t  f o r  d e  t r a d i t i o n e l t  o p d e l t e  a l d e r s g r u p p e r  p å  

2 o b ø r n  a r b e j d e r  n e d  b ø r n e g r u p p e r  p å  t v æ r s  a f  a l d e r .

E n d é l i g  k a n  t i s f  n æ v n e s ,, a t  d e t  e r f a r i n g s m æ s s i g t  h a r  

v i s t  s i g ,  a t  i n s t i t u t i o n e r  tned e t  c e n t r a l t  p l a c e r e t  a l 

ru m  f u n g e r e r  m e g e t  h e n s i g t s m æ s s i g t .

M ed ¡h e n s y n  t i l  s m å b ø r n s s t u e r  ( a l d e r  2 -3  å r )  h e n v i s e s  

t i l  sinde ..21 l i  v e j l e d n i n g e n .

F r i  t  i d s h j e r n .

F r i t i d s h j e r n , d e r  t r a d i t i o n e l t  o p t a g e r  b ø r n  i  s k o l e a l 

d e r e n  ( 7 - - 1 1* å r ) , ,  h a r  i  .d e  s e n e r e  å r  h a f t  e n  m e re  f r i  

g r u p p e o p d e l i n g  i  l i g h e d  m ed d e n  u n d e r  b e m c h a v e a f s n i t 

t e t  b e s k r e v n e  ( t i l b u d s t a n k e n ) .

På  læ n g e r e  s i g t  må d e t  a n t a g e s ,  a t  f r i t i d s h j e m m e n e s  

f u n k t i o n e r  m e re  v i l  o v e r g å  t i l  . .k l u b v i r k s o m h e d ,  b l . a .  

f o r d i  a l d e r s g r u p p e n  f r a  l o - l å  å r  e r f a r i n g s m æ s s i g t  i k k e  

t r i v e s  u n d e r  d e n  m e re  b u n d n e  f o r m  i  f r i t i d s h j e m .  H v i s  

d e  s t e r r e , .b e ru s  b e h o v  f o r  f r i h e d  s k a l  t i l g o d e s e s ,  v i l  

d e t  i n d e b æ r e ,  a t  b ø r n e n e  f å r  e t  l ø s e r e  t i l h ø r s f o r h o l d  

t i l  i n s t i t u t i o n e n .  De m an g e  t i l b u d  u d e f r a ,  s å s o m  d a n s ,  

s v ø m n i n g ,  g u i t . a r . s p i l  m . v .  , p e g e r  i  ø v r i g t  i  samme r e t 

n i n g .  L i g e l e d e s  d e  e r f a r i n g e r  m an h a r  f r a  f r i t i d s h j e m ,  

d e r  i  d a g  h a r  t i l k n y t t e t  e n  k l u b .

K l u b b e r .

F r i t i d s -  o g  u n g d o m s k l u b b e r  o p t a g e r  n o r m a l t  b ø r n  o g  u n g e  

i  o g  o v e r  s k o l e a l d e r e n .  M e d le m m e rn e s  t i l h ø r s f o r h o l d  t i l  

i n s t i t u t i o n e n  e r  m e g e t f o r s k e l l i g  f r a  a n d r e  d a g i n s t i t u 

t i o n e r ,  i d e t  b a r n e t / d e n  u n g e  k a n  komme o g  g å  e f t e r  e g e t  

ø n s k e .  D e n n e  i n s t i t u t i o n s f o r m ,  d e r  d i r e k t e  b y g g e r  p å  

f r i v i l l i g h e d s p r i n c i p p e t ,  h a r  i  p r a k s i s  v i s t  s i g  a t  f a n 

g e  d e  s t ø r r e  b ø r n s  i n t e r e s s e .  D e t  e r  m ed d e n n e  s t r u k t u r  

v a n s k e l i g t  a t  a n g i v e ,  h v o r  m an g e  o g  h v o r  s t o r e  g r u p p e 

ru m  d e r  s k a l  v æ r e .  D e t  v i l  i  v i d  u d s t r æ k n i n g  a fh æ n g e

a f  d e n  e n k e l t e  k l u b s  t i l b u d ,  o g  o m r å d e t  h v o r i  d e n  l i g 

g e r .

B y g g e l e g e p l a d s e r  ( l e g e s t e d e r ) .

D i s s e  i n s t i t u t i o n e r s  k l i e n t e l  h a r  l i g e s o m  k lu b m e d le m m e r 

n e  e t  m e g e t  f r i t  t i l h ø r s f o r h o l d  t i l  i n s t i t u t i o n e n .  B y g 

g e l e g e p l a d s e r  o p t a g e r  b o r n  i  a l d e r e n  5 -6  t i l  1 2 - l U  å r .  

I n s t i t u t i o n e n s  o p g a v e  e r  a t  t i l b y d e  b ø r n  l e g e m u l i g h e d e r  

i  f å  e l l e r  m an g e  t i m e r  om d a g e n ,  a l t  e f t e r  b ø r n e n e s  e g 

n e  ø n s k e r  o g  b e h o v ,  o g  f o r æ l d r e n e  k a n  d e r f o r  i k k e  

p å r e g n e ,  a t  p æ d a g o g e r n e  " b e h o l d e r "  b ø r n e n e  i  e t  f a s t  

a n t a l  t i m e r .  B y g g e l e g e p l a d s e n s  t i l b u d  b ø r  v æ r e  m an g e  

o g  v a r i e r e d e  u d e n d ø r s  a k t i v i t e t e r .  N a t u r l i g v i s ,  b y g g e r i  

a f  e n h v e r  a r t ,  h v i l k e t  f o r u d s æ t t e r  m e g e n  p l a d s ,  s a m t 

e t  r i g t  u d v a l g  a f  m a t e r i a l e r .  D e r u d o v e r  k a n  g r a v n i n g ,  

h u l e b y g g e r i ,  d y r k n i n g  a f  p l a n t e r  o g  g r ø n s a g e r ,  l e g  med 

v a n d  o g  i l d  s a m t d y r e h o l d  i n d g å  som  t i l b u d .  T i l  d i s s e  

l e g e p l a d s e r  b ø r  d o g  o g s å  o p f ø r e s  e n  b y g n i n g  a f  p a s s e n 

d e  s t ø r r e l s e ,  s å l e d e s  a t  b ø r n e n e  k a n  v æ l g e  a t  l e g e  i n d e .  

H e r  b ø r  v æ r e  t i l b u d  i  l i g h e d  m ed k l u b b e r n e s .

A n d r e  s o c i a l p æ d a g o g i s k e  f r i t i d s f o r a n s t a l t n i n g e r .  

A n s ø g n i n g e r  om g o d k e n d e l s e  a f  a n d r e  f r i t i d s f o r a n s t a l t 

n i n g e r  m ed e t  s o c i a l p æ d a g o g i s k  f o r m å l  ( j f r .  § 6 5 ,  s t k .

1 ,  n r .  7 i  l o v  om b ø r n e -  o g  u n g d o m s f o r s o r g )  -  b o r t s e t  

f r a  a l d e r s i n t e g r e r e d e  i n s t i t u t i o n e r  -  s k a l  som  h i d t i l  

i n d s e n d e s  t i l  s o c i a l s t y r e l s e n .

Som  e k s e m p l e r  p å  a n e r k e n d t e  s o c i a l p æ d a g o g i s k e  f r i t i d s 

f o r a n s t a l t n i n g e r  k a n  n æ v n e s :  g o - c a r t / k n a l l e r t b a n e r , 

o p t i m i s t j o l l e / s e j l s p o r t s k l u b b e r  m . v .

I  h e n h o l d  t i l  d e n  n æ v n t e  p a r a g r a f  v i l  o g s å  a n d r e  u t r a 

d i t i o n e l l e  i n s t i t u t i o n s f o r m e r  f . e k s .  " H u s " - p r o j e k t e r ,  

d e r  e t a b l e r e s  o g  s t y r e s  a f  d e  u n g e  s e l v ,  k u n n e  f o r v e n 

t e s  g o d k e n d t .

5 .  P l a c e r i n g .

H v i s  d e r  ø n s k e s  e t a b l e r e t  s t ø r r e  i n s t i t u t i o n e r  m ed m an

g e  f u n k t i o n e r ,  må b e t y d n i n g e n  a f  o p d e l i n g  i  m in d r e  

g r u p p e e n h e d e r  s æ r l i g  u n d e r s t r e g e s .

I  t æ t b e b y g g e d e  o m r å d e r  k a n  d e t  v æ r e  h e n s i g t s m æ s s i g t  a t  

e t a b l e r e  f l e r e  sm å d a g i n s t i t u t i o n e r  i  t i l k n y t n i n g  t i l  

n æ r m i l j ø e t ,  f o r  a t  f o r æ l d r e n e  k a n  l e v e  m ed i  d e r e s  v i r k 

s o m h e d . D e t  må d o g  p å s e s ,  a t  m an v e d  o p r e t t e l s e n  a f  s å 

d a n n e  m i n d r e  i n s t i t u t i o n s e n h e d e r  s i k r e r  d i s s e  y d e r l i g e 

r e  m u l i g h e d e r  f . e k s .  i  f o r m  a f  c e n t r a l t  p l a c e r e d e  v æ r k 

s t e d s r u m ,  b y g g e l e g e p l a d s  m . v .

H v o r  a n d r e  i n s t i t u t i o n e r  s å s o m  s k o l e r ,  b i b l i o t e k e r ,  

s p o r t s p l a d s e r ,  d a g c e n t r e  f o r  æ l d r e  e l . l i g n .  a l l e r e d e  

e r  e t a b l e r e d e ,  k a n  d e t  v æ r e  e n  f o r d e l  a t  p l a c e r e  d a g i n 

s t i t u t i o n e n  i  t i l k n y t n i n g  t i l  d i s s e .  D e  a l l e r e d e  e t a 

b l e r e d e  i n s t i t u t i o n e r s  f a c i l i t e t e r  k a n  d e r v e d  p å  f o r d e l 

a g t i g  m åde i n d g å  som  y d e r l i g e r e  m u l i g h e d e r  f o r  d a g i n 

s t i t u t i o n e n .

I  t y n d t  b e f o l k e d e  o m r å d e r  v i l  d e n  i n t e g r e r e d e  i n s t i t u 

t i o n ,  d e r  e r  i n d r e t t e t  t i l  a t  m o d t a g e  m e g e t  f o r s k e l l i 

g e  a l d e r s g r u p p e r ,  v æ r e  a t  f o r e t r æ k k e ,  f o r  a t  m an k a n  

f å  e n  t i l s t r æ k k e l i g  u d n y t t e l s e s g r a d .  D e r  k a n  b l i v e  t a l e  

om d a g i n s t i t u t i o n s t i l b u d  f æ l l e s  f o r  b ø r n  u n d e r  o g  i  

s k o l e a l d e r e n  s a m t k l u b v i r k s o m h e d  f o r  u n g e .

CIRKULÆRE QW OPRETTELSE AF DAGINSTITUTIONER

Dette cirkulære sk u lle  være konkretiseringen a f de økonomiske og le d e ls e s 
mæssige bestemmelser fra  det pædagogiske nævns betænkning.
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Bemærk. 1

Bemærk. 2

Cirkulære om oprettelse af daginstitutioner, der søges anerkendt 
efter lov oin børne- og ungdomsforsorg § 65, stk. 1.

Indledning.
1. E fte r lov om børne- og ungdom sforsorg 

§ 2 p åh viler d e t kom m unerne b l.a . a t  påse 
tils tedevæ relsen  af fornødne d ag in stitu tio n er 
og socialpæ dagogiske fr itid sfo ran s ta ltn in 
ger i kom m unen  sam t a t  o p re tte  og drive de 
fornødne in stitu tio n er, såfrem t opgaverne 
ikke løses ad  anden  vej.

E fte r lovens § 65, s tk . 1, er tilsku d  fra 
s ta t  og kom m une til de d ag in stitu tio n er og 
fritid sfo ransta ltn in ger, d er næ vnes i b estem 
m elsen, fo rtsa t b e tin g et af socialm inisterens 
anerkendelse , der som regel m eddeles a f  so
cialstyrelsen .

A nerkendelse fo ru d sæ tter, a t  en ræ kke 
fo rhold  vedrø rende in stitu tio n ern e  m .v ., jfr. 
lovens § 66, s tk . 1 , 2 og 4, k an  godkendes.

E fte r indstilling  fra  e t und er socialm ini

s te rie t ned sa t udvalg  h ar regeringen, K om 
m unernes Landsforening, A m tsrådsforenin
gen i D anm ark  og K øbenhavns og F rede
riksberg  kom m uner ti ltrå d t, a t  der sker en 
forenkling af frem gangsm åden ved behand
ling af ansøgninger om godkendelse (og aner
kendelse) af d ag institu tioner, sam t a t  kom-

1  m unerne stilles m ere fr it m ed hensyn til in 
stitu tion ernes indretning.

N æ rvæ rende cirkulæ re indeholder de be
stem m elser, der herefter er gældende for føl-

2 gende d ag institu tionstyper: 
A ldersintegrerede in stitu tioner, 
A ldersopdelte in stitu tion er:

vuggestuer,
børnehaver og legestuer, 
fritidshjem ,
fritids- og ungdom sklubber, 
legesteder (byggelegepladser).

Som det er antydet her er det sket -  som er udtrykt i  lov om so c ia l b i
stands § 70 -  at det a llered e  nu fak tisk  er kommunen, der alene godkender det 
en k elte projekt.

Forskellen  mellem de enkelte typer er udover den aldersmæssige, d els reg
lerne for indretning og d e ls  økonomien, hvor der h id t i l  har været fo r sk e llig e  
d r if ts t ils k u d ssa ts e r  gældende, spændende fra 651 for vuggestuer, børnehaver, 
over 75% for fr itid sh jem , legested er og andre fr itid sfo ra n sta ltn in g er  og t i l  
80°a for f r i t id s -  og ungdomsklubber.

De alders integrerede in s t itu t io n e r  er noget nyt i  forhold t i l  den gamle 
lov  - der er g jort nærmere rede for dem i  vejledningen, men det kan nævnes at 
de dækker aldersk lasserne 0-14 år på den samme in s t itu t io n , og i  blandede grup
per. Hvad tilskudsordninger angår har der h id t i l  været en del forv irr in g , id et  
det har været forsøgt at køre dem e f te r  de gamle reg ler  med fo r sk e llig e  tilsk u d  
a l t  e f t e r ,  hvor gamle børnene er , medens det i  andre t ilfæ ld e  (som f .e k s . Rø
de Rose III) er lykkedes at få  anerkendelse som en socialpasdagogisk fo ra n sta lt
n ing, hvad der jo g iver e t  højere d r ifts t ilsk u d  fra det o f fe n t lig e , og a ltså  
b liv e r  b i l l ig e r e  for os forældre.

§ 65. Følgende daginstitu tioner og fri
tidsforanstaltn inger kan af socialministeren 
anerkendes som berettigede til tilskud fra 
s ta t og kommune:

1. Vuggestuer.
2. Børnehaver.
3. F ritidshjem  og heldagsskoler.
4. F ritidsklubber, der ikke kan  anerken

des som led i de t almindelige skolevæsen.
5. Ungdom sklubber, der fortrinsvis har 

e t socialpædagogisk formål, eller som indgår 
i en flerleddet institu tion .

6. Legesteder.
7. Andre fritidsforanstaltninger med et 

socialpædagogisk formål.
S tk . 2 . Endvidere kan  formidling af privat 

dagpleje anerkendes som led i en vugge
stues, en børnehaves eller 'et fritidshjems 
virksom hed eller som selvstændig institu 
tion.

§  66. Institu tionerne kan drives som selv

ejende institutioner, af kommuner og af 
anerkendte foreninger for børne- og ung
domsforsorg. Institutioner, der ikke er be
regnet til a t modtage over 20 børn, kan  dog 
drives på anden måde, og dette  kan i særlige 
tilfælde også af socialministeren tillades for 
institutioner, der kan modtage mere end 20 
børn.

S tk . 2 . D et er en forudsætning for aner
kendelsen, a t institutionens bestyrelse, le
der, vedtægt og lokaler godkendes af social
ministeren.

S tk . 3. Forud for anerkendelse indhentes 
gennem kommunalbestyrelsen erklæring fra 
det sociale udvalg og, for. så v id t angår ung
domsklubber, tillige fra det fritidsnævn, der 
omhandles i lov om styrelsen af kommuner
nes skolevæsen og af virksomhed efter lov 
om fritidsundervisning m. v.

S tk . 4. Forud for cn institutions oprettelse 
eller ombygning skal planerne for institutio
nens indretning og virksomhed være god
kendt af socialministeren.
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A nsøgninger vedrørende an d re  fritidsfo r

an s ta ltn in g e r m ed socialpædagogiske form ål, 
jfr. lovens § 65, stk . 1, nr. 7, sam t vedrørende 
in stitu tion er, der henføres u n d er den særlige 
tilskudsordn ing  i § 72, skal som h id til ind- 3 
sendes ti l socialstyrelsen.

2 . Følgende bestem m elser under social
m in isterie t ophæves:

C irkulæ rskrivelse af 14. juli 1971 fra soci
alstyrelsen , børne- og ungdom sforsorgen, til 
sam tlige kom m unalbestyrelser om  b eh an d 
ling af p ro jek te r vedrørende børne- og u ng
dom sforsorgens d ag institu tioner, og social
m in isterie ts vejledning af m arts  1969 om 
p ro jek tering  af d ag in stitu tio n er for b ørn  og 
unge.

E ndv idere ophæves efter forhandling m ed 
boligm inisteriet kap ite l V II I  „B ørne- og 
ungdom sforsorgens d ag in stitu tio n er“ i bo
ligm inisteriets cirkulære af 17. februar 1971 
om  offentlig s tø tte  ti l byggeri for sociale og 
ku ltu relle  in stitu tion er.

Om d ag institu tioner, der ag tes o pført i 
forbindelse m ed boligbyggeri, ti l  hvis op
førelse der er søgt eller bev ilget s ta tss tø tte  
i henhold  ti l lov om  boligbyggeri, henvises til 
boligm inisteriets cirkulæ re af 14. decem ber 
1972 om offentlig s tø tte  ti l  opførelse af al-

m en n y ttig t og p riv a t boligbyggeri ti l udleje 
m .v . D e t er en  fo rudsæ tn ing  for s ta tss tø tte  
ti l  dag institu tionsbyggeriet,, a t  såvel k om 
m unen  som  boligm inisteriet k an  godkende 
p ro jek t og priser.

Også for disse p ro jek te r gæ lder im idlertid , 
a t  de skal opfylde de nedenfor næ vn te  k rav , 
og a t  behandlingen  af spørgsm ålet om  deres 
godkendelse som forudsæ tn ing  for an erken 
delse efte r lov om  børne- og ungdom sfor
sorg henhører und er vedkom m ende k om m u 
ne.

Kommunernes behandling af projekter for 
opforelse af daginstitutioner.

3. Fællesbestemmelser for kommunale og 
ikke-kommunale institutioner.

4 a. K om m unalbesty re lsen  i den kom m une, 
hvor en d ag in stitu tio n  skal opføres, fo re tager 
den  tekn iske og økonom iske vurderin g  af 
p ro jek te t. K om m unalbesty re lsen  undersøger 
herved  b l.a . behovet for vedkom m ende in 
s titu tio n , p ro jek tet3  overensstem m else m ed 
byplanm æ ssige og bygningsm æ ssige fo rskrif
te r  og m ulighederne for a t  indpasse p ro jek te t 
—  også tidsm æ ssigt — i kom m unens økono
m iske planlægning.

E fte r godkendelse af to ta lp ro je k te t k an  
a rb e jd e t udbydes i lic ita tion , h v ilk e t skal 
ske efte r reglerne om fa st tid  og pris, jfr.

I den nye lov om so c ia l bistand er taksterne i  § 73 sat t i l  at forældrene 
skal udrede 35% af d r iftsu d g iftern e  for børn under skolealderen , og 25% for  
børn i  og over skolealderen, det s id s te  med mindre der ikke for sæ rlige i n s t i 
tutioner fa stsæ ttes en lavere b eta lin g .

Kommunalbestyrelserne nedsætter sædvanligvis e t p o l it is k  udvalg (det s o c i
a le  udvalg) t i l  at tage s ig  a f b l .a .  den slags sager. Det tager s t i l l i n g  t i l  
de enkelte sager på grundlag a f en in d s t i l l in g  fra  embedsmandene i  s o c ia lfo r 
valtningen. I større kommuner med m agistratsordninger er der også udvalg, og 
her er det endnu mere udpræget at det er den a f m agistratsafdelingerne, der 
administrerer de her love og bestemmelser, der tager beslutningerne og læg
ger planerne. Navne og adresser på de fo r sk e llig e  udvalgsmedlemmer, a fd e lin 
ger og kontorer og deres personale kan man d els få op lyst ved at henvende s ig  
på rådhuset d els ved at kigge i  kommunalkalenderen, ev t. på b ib lio te k e t .

I Københavns kommune er det m agistratens 3. a fd elin gs kontorer i  N ja ls-  
gade 13, 2300 København S ( t l f . Asta 7201), der i  byggeafdelingen tager s ig  
af godkendelsen og i  d r iftsa fd elin g en  a f anerkendelsen. Afdelingens planer for  
hvordan loven og cirkulæret skal adm inistreres redegøres der d e ls for i  en år
l i g  oversig t over p lanlagte d ag in stitu tion er i  Københavns kommune, d e ls  i  en 
udvalgsbetænkning borgerrepræsentationens daginstitu tionsudvalg har udarbejdet 
(den s id s t  udarbejdede er fra den 15. februar 1974).

§ 70. Til tilskudsberettigede institutioner 
ydes fuld dækning af udgifter til husleje, til 
forrensning og afdrag på lån i iast ejendom, 
der er godkendt af socialministeren, og til 
skatter, afgifter, forsikring og vedligehol
delse vedrørende fast ejendom. S taten dæk
ker 4I 7 og den stedlige kommune */T. Tilsva
rende gælder for udflytterbørnehavers sær
lige befordringsudgifter.

S tk . 2 . Vedligeholdelsesudgifterne må

over en 3 års periode ikke overstige 4 % pct. 
af den godkendte brandforsikringssum — 
for institutioner i lejede lokaler e t tilsva
rende beløb. Socialministeren kan dog for 
institutioner, hvis behov for vedligeholdelse 
er særlig sto rt på grund af bygningernes 
alder, klientelets a r t og lignende, tillade 
udgifter på indtil 2 pct. årlig over 3 eller 6 
års perioder.

S tk . 3. Udgifter til lægetilsyn og tandpleje

Bemærk. 3

Bemærk. 4



517

Bemærk. 5

Bemærk. 6

Bemærk. 7

nedenfor u n d er b. E ndv idere  behandler kom 
m u nalbesty relsen  sk itsep ro jek te t og spørgs
m åle t om  godkendelse af to ta lp ro je k t og 
anskaffelsessum , efter a t  em bedslæ gen og 
fabrik inspek tø ren  h a r u d ta l t  sig.

b. K om m unalbesty re lsen  påser, a t  p ro 
je k te r  v ed ro rende aldersin tegrerede in s t itu 
tion er og de n edennæ vn te aldersopdelte in 
s titu tio n e r opfylder følgende bygningsm æ s
sige k rav :

A ldersin tegrerede in stitu tion er:
5 G rupperum  skal h ave m in d st 2 in2 f r it 

gu lvarea l pr. barn .
A ldersopdelte in stitu tio n er:

B ørnehaver, legestuer, fritidsh jem : 
G rupperum  skal have m in d st 2 m 2 fr it 
g u lvarea l p r. b arn .
V uggestuer sam t g ru pp erum  for sm åbørn  
(g rupper af 2-årige) i børnehaver: 
G rupperum  skal h ave m in d st 3 m 2 f r it 
g u lvarea l p r. b arn .

Til de o vennæ vn te in stitu tio n e r sam t fri
tid sk lub b er skal d er endvidere in d re ttes

6 legeplads, m edm indre der findes egnede lege
p ladser i um id de lb ar næ rhed. D e tte  gælder 
dog ikke in stitu tio n er, der udelukkende fu n 
gerer som  ungdom sklub .

O verholdelse a f  disse k rav  er en  betingelse

for opnåelse af s ta tstilsku d  i henhold ti l lov 
om børne- og ungdom sforsorg § 70, stk . 1 .

Om m axim um sarealer for beregning af 
tilskud, se nedenfor under c.

Opm æ rksom heden henledes på socialsty
relsens vejledning af 27. m arts  1973 om in d 
re tn ing  af d ag institu tioner.

Ved bedøm m elsen af p ro jek te t og anskaf
felsessum m en, hvori m edtages fast inventar, 
skal der tages hensyn  ti l de udgifter, der vil 
væ re fo rbundet m ed d riften  af in stitu tionen , 
herunder udgifter ti l vedligeholdelse og ren
gøring m. v. Bedøm m elsen skal ske på g rund
lag af e t d riftsbudget, der m uliggør en v u r
dering af ejendom sudgifterne og d riftsu d 
gifterne i øvrig t sam m enholdt m ed finan
sieringen a f disse udg ifter gennem  den refu
sion, der vil kunne opnås, og den betaling 
brugerne af in stitu tion en  herefter m å udrede.

B yggearbejdet skal udføres til faste priser 
og fa st tid  i overensstem m else m ed bolig- 

7 m in isterie ts cirkulæ re af 9. m aj 1971 om fast 
pris og tid  på bygge- og anlæ gsarbejder.

I  øvrig t henvises ti l de i kap . I I I -V H  i 
boligm inisteriets cirkulære af 17. februar 
1971 gældende generelle bestem m elser, her
u nd er om k rav  til p ro jek te t, indhentning  af 
priser, byggeriets gennemførelse, kom m une
g aran ti m .v .

2M -ta l le n e  for grupperummene er fa sth o ld t fra de t id lig e r e  bestemmelser -
b ortset fra  de a ldersin tegrerede in s t itu t io n e r , hvor det på trods a f , at bør-

o 7negruppen også indeholder vuggestuebøm er sat t i l  det laveste  ta l  -  2 m .

E fter so c ia ls ty r e lse n s  gamle vejledning a f marts 1969, var det reglen , at
der sk u lle  være legeplads t i l  in stitu tio n ern e , og at den sk u lle  have en stø r-2r e ls e  pa mindst 10 m pr. barn.

Cirkulæret om fa s t  p r is  og t id  handler om under hvilke b etin gelser  en tre
prenøren skal opføre o f fe n t l ig t  s tø t t e t  byggeri.

Cirkulæret a f den 17. februar 1971 handler om o f fe n t lig  s tø tte  t i l  byggeri 
for so c ia le  og k u ltu re lle  in s t itu t io n e r , og omhandler b l .a . bestemmelser om 
krav t i l  sådanne projekter i  byplanmæssig og teknisk  henseende om p riser  og 
honorarer - om godkendelse a f sk its e -  og to ta lp ro jek t, om indhentning a f p r i
se r , om principperne for byggeriets gennemførelse og om procedurer ved udbeta
lingen a f den o f fe n t lig e  s tø t t e .

Bestemmelserne i  begge cirkulærer gælder egen tlig e  byggesager, hvis man 
se lv  er nødt t i l  at s tå  for opførelsen  a f  en ny in s t itu t io n  e l le r  t i l  se lv  
at stå  for en ombygning og nyindretning i  eksisterende lok aler , man enten har 
le j e t  e l l e r  købt.

dækkes af sta ten.

§ 72. Institu tioner, som på grund af gan
ske særlige forhold ikke kan drives inden for 
den almindelige tilskudsordning, kan god
kendes til fuld dækning af driftsudgifter ef
te r fradrag af driftsindtæ gter inden for 
ram m erne af e t af socialstyrelsen forud god
kendt budget. Tilskuddet ydes med 4/7 fra

staten  og s/7 fra den stedlige kommune.
S tk . 2. Godkendelsen meddeles af social

ministeren efter forhandling med finansmi
nisteren. Den kan kun meddeles til institu ti
oner, der drives som selvejende institutio
ner, af kommuner eller af anerkendte fore
ninger for børne- øg ungdomsforsorg.

S tk . 3 . Der skal for hver institution ned
sættes et tilsynsråd, hvis medlemmer be
skikkes af socialministeren.
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c. In d til der m å tte  blive fa stsa t e t økono

m isk m axim um sbelob for udg ifterne pr. 
b arn  m ed henblik  på størrelsen  af de udgif
te r, som kom m unerne k an  anm elde ti l s ta ts- 8 
refusion, m å d e t sam lede b ru tto etag earea l, 
der vil kunne godkendes som tilsku dsbere t
tigende efter lov om  børne- og ungdom sfor
sorg ikke overstige følgende m axim um s- 
græ nser pr. barn :
A ldersintegrerede in s titu tio n e r :  7 m 2
A ldersopdelte in stitu tion er:

V uggestuer og sm åb ø rn sstu e r.. . .  10 m 2 
B ørnehaver, legestuer og fritids

h jem  .................................................. 6 m 2
F or de øvrige d ag in stitu tioner k an  der 

ikke fastsæ ttes m axim um sareal pr. barn .
4. Særlige bestemmelser for ikke-kommu-

P riv a te  in itia tiv tag ere , der ønsker a t  op
re tte  en  d ag in stitu tio n , skal p å  e t  så tid lig t 
tid sp u n k t som m ulig t — og i alle tilfæ lde 
inden sk itsepro jek t foreligger —  re tte  h en 
vendelse ti l  kom m unalbesty relsen  i den 
kom m une, hvor in stitu tio n en  ag tes opfort. 
K om m unen skal d erefter oplyse og vejlede 
om alle forhold i forbindelse m ed en såd an  
in stitu tion s oprette lse  og d rif t, h eru n de r 
gøre in itia tiv tag ern e  b ek en d t m ed lovbe
stem m elser, cirkulæ rer, særlige ansøgnings
skem aer m .v . Disse k an  rekv ireres i social
styrelsen, børneforsorgen.

K om m unalbestyrelsen  undersøger på 
g rundlag  af en k o r tfa tte t  skriftlig  redegørelse 
for d e t p å tæ n k te  p ro jek t b ehovet for in sti
tu tio n en  og de økonom iske m uligheder for 
indpasning af e t ev en tu e lt p ro jek t i kom -

nale institutioner.

Statens tilsk u d  t i l  in stitu tio n ern es d r if t  v i l  i  forb indelse med den nye 
lovs ikrafttræden (1. ap r il 1976) overgå fra at være et t ilsk u d , der står  i  
forhold t i l  e t  godkendt budget for hver enkelt in s t itu t io n  t i l  at være e t  be
løb , som in d t i l  en øvre grænse, der fa stsæ ttes af socia lm in isteren , dækker 
halvdelen a f en kommunes u d gifter  t i l  in s t itu tio n e r  -  hvordan pengene så nø
jere  skal adm inistreres er kommunens egen sag.

Grundlaget for den nye tilskudsordning v i l  formodentlig i  det store h ele
fø lg e  de r e tn in g s lin ier , der h id t i l  har været gældende. Det udgangspunkt, der
v i l  b liv e  brugt er en fastlæ ggelse  a f hvor meget det må koste pr. barn. Det

2 • . . .b liv er  gjort pa den made, at man tager det fa s tsa tte  antal m i  en in s t itu t io n  
t i l  standardpris, det fa s tsa tte  antal ansatte (pasdageger og andre) og e t  stan- 
dariseret driftsbudget -  og får på den måde det beløb, som der maximalt ydes 
tilsk u d  t i l .

Hvad en sådan fastlå sn in g  a f de gældende reg ler  betyder kan v i få en fo r 
nemmelse a f ved at se på de kvadratmeter ta l  der er angivet. For de gamle in -  
s t i tu t  ionstyper er ta lle n e  6 og 10 m fra at være vejledende s tø r r e lse r  gjort  
t i l  at være absolutte maximumsgrænser, og for den nye type -  den alders in tegre
rede in s t itu tio n  har man strammet b etingelserne ved at foretage en udregning 
der s ig er , at hvor vuggestuen, af personalemæssige grunde, skal have 10 børn 
pr. gruppe og børnehaven 20, skal den integrerede in s t itu t io n  have 16 - ford i 
der skal være 4 vuggestuebøm, 6 børnehavebørn og 4 fritidshjem bøm . D erefter
tager man så de gamle kvadratmetertal og får på samme måde, at der h d jst må

2være 7 m pr. barn i  den integrerede in s t itu t io n . A lt d ette  uanset, at børne
nes større aldersspredning s e lv fø lg e l ig  kræver mere p lads, da der jo  skal fo re
gå f le r e  fo r sk e llig e  slags a k tiv ite te r  på samme t id  end i  de aldersopdelte in 
s t itu t io n e r . Det er også gjort på trods a f , at den betænkning, der er den sag
lig e  forudsætning for bestemmelserne om de aldersintegrerede in s t itu t io n e r  ar
bejder med børnegrupper på ned t i l  12 børn og med 8 m2 pr. barn

Kommunen forlanger ikke, at man er va lg t -  bestyrelsen  må gerne være s e lv 
b e s ta lte t  - men den v i l  nok b liv e  b etragtet med større a lvor, hvis den repræ
senterer en stø rre , "rigtig"  forældrekreds.

Da der im idlertid  også er e t  og andet, der skal ordnes inden man kan s lå  
dørene op -  så synes man måske det v i l  være rart at være f le r e  om arbejdet.

Bemærk. 8

Bemærk. 9
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Bemærk. 10

m im ens økonom iske planlæ gning.
K om m unen  g iver derp å  en  fo rh ån d stil

kendegivelse om, h v o rv id t en d ag in stitu tio n  
som  den  ønskede vil k un ne akcep teres. S å
frem t de p riv a te  in itia tiv tag e re  h ar fåe t en 
positiv  forhåndstilkendegivelse, k an  sk itse
p ro jek t udarb ejd es  og indsendes ti l b eh an d 
ling i kom m unalbestyrelsen  tillige m ed en 
beliggenhedsplan  sam t udførlige oplysninger 
om  ejendom m ens m a tr.n r., beliggenhed og 
størrelse.

K om m unalbesty re lsen  træ ffer here fter u n 
d er hensyn  til samtlige ovenfor und er 3 . 
n æ vn te  forhold  afgørelse om , h v o rv id t den 
k an  godkende sk itsep ro jek te t.

S åfrem t k om m unalbesty relsen  godkender 
totalprojektet, jfr. herom  ovenfor u nd er 3 .a, 
m eddeler den sam tid ig , hvo r lang tid  der vil

m edgå til behandlingen af den endelige an 
søgning m ed priser, jfr. næ ste afsnit, og hvor
n år e t tilsagn  om eventuel kom m unegaranti 
vil kunne forvæntes.

Som n æ vn t ovenfor under 3.a, kan  arbe j
d e t herefter udbydes i licitation, hvilket skal 
ske efter reglerne om  faste priser og fa st tid. 
N år priserne foreligger, indsendes endelig 
ansøgning ligeledes ti l kom m unalbestyrelsen, 
der tager stilling til, om priserne k an  god
kendes, og m eddeler et even tuelt tilsagn om 
kom m unegaranti.

Vedtægter.

10  5. F or selvejende in stitu tion er udarbejder
bestyrelsen  ved tæ g ter efter de retningslinier, 
der er fa s tsa t af socialm inisteriet. Vedtæg
te rn e  godkendes af kom m unen, m en m ed
sendes ikke ansøgningen om anerkendelse.

Det b liv er  man ved at henvende s ig  t i l  andre, f .e k s . gennem løbesedler med ind
bydelse t i l  at snakke sammen om sagerne e t  sted  i  kvarteret.

D erefter kan man så begynde at se s ig  om e f te r  velegnede lokaler: store  
le j lig h e d e r , butikker, huse e l le r  grunde i  k varteret. Sørge for at få fa t  i  
nogle pædagoger der senere v i l  arbejde i  in stitu tio n en . Snakke om mindstekrav 
og måske undersøge hvordan andre har lavet lignende in stitu t io n e r .

R etn ingslin ierne er la g t fa s t  i  cirkulæ ret a f 15. november 1972 om forhol
det mellem b esty re lse  og leder i  anerkendte, selvejende dag in stitu tion er under 
bøm e- og ungdomsforsorgen.

Det er kommunen, der alene skal godkende vedtægterne, og det skal ikke ske 
sam tidig med, at in stitu tio n en  åbner og derved modtager tilsk u d  - der findes 
h e lle r  ingen bestemmelser, om hvornår det skal ske. Det må betyde, at man i  
en k o n flik ts itu a tio n  (ml. forældre, personale o g /e l . kommune) under a l le  om
stændigheder v i l  hævde, at det skal være de reg ler , der står i  cirkulæ ret, 
der er gældende. Dette er da også formuleret sådan, at kravene om en b esty rel
se på 5 medlemmer og om en leder ikke kan frav iges.

At v i  i  de forældreoprettede og -drevne in s t itu t io n er  i  Røde Rose har fra
veget d ette  betyder a ltså  nok kun noget os se lv  imellem, så længe v i  ikke har 
få e t vores vedtægter form elt godkendt. H ertil er a t bemærke, at myndighederne 
a llered e har fra fa ld e t kravet om en led er , id et 2 a f de igangværende in s t itu 
tion er  er b lev et godkendt med det man kalder en k o llek tiv  (k o lleg ia l)  led e lse  
(dvs. at det er de ansatte pædagoger, der i  fællesskab har ansvaret for den 
pædagogiske og daglige d r i f t ) .  Den tred ie  in s t itu t io n  afstod i  første  omgang 
fra at søge om d et, for ikke at snyde pædagogerne for leder og stedfortræder 
honorarerne.

Derudover har v i  så gjort det samme med en forældrevalgt b esty re lse , idet 
v i  har sa g t, at det er e t  fællesmøde, der er den øverste myndighed. Et større  
problem b liv e r  d e t, at v i  også har sag t, at det er forældrene og a l le  de ansat
t e ,  der i  fæ llesskab bærer h ele ansvaret. Det betyder nemlig, at v i har ud
strakt den k o llek tiv e  le d e lse  t i l  også at omfatte andre ansatte end pædagoger
ne i  de normerede s t i l l in g e r  og at forældrene bærer en del a f det pasdagogiske 
ansvar og pædagogerne en del a f det økonomiske. Hvad myndigheder og fagforenin
ger s ig er  t i l  en sådan ordning har v i  ikke fundet ud a f endnu.
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Personale.

6. Spørgsm ålet om  godkendelse af insti- 11 
tu tion en s personalean tal henhører under 
kom m unalbestyrelsen . Dog foretages god
kendelsen a f an ta lle t af pædagogisk u d d an 
n e t personale in d til v idere af socialstyrelsen 
e fter de h id til gældende regler i forbindelse 
ined behandling  af ansøgningen om an er
kendelse.

Ansøgning om anerkendelse.
7 . Ikke kommunale institutioner skal senest 

5 m åneder før in stitu tio n en  fo rventes åb n et 
ti l kom m unen  sende:

1 ) ansøgning om  anerkendelse (hertil be
n y tte s  d e t særlige skem a, der er o p try k t

som bilag 1 ti l d e tte  cirkulære),
2) d riftsbudget.

K om m unalbestyrelsen  v ideresender a n 
søgningen til socialstyrelsen m ed sine be
m ærkninger.

F or kommunale institutioner udfærdiges 
ansøgningen af kom m unalbesty relsen , lige
ledes på næ vn te skem a.

Ansøgning om  anerkendelse indsendes til 
socialstyrelsen ca. 3 måneder, for institutionen 
forventes taget i brug.

A nsøgningen skal væ re ledsaget af en e r
klæ ring fra  kom m unalbesty relsen  om, a t  de 
fa s tsa tte  bygningsm æssige k rav  til d ag in sti
tu tionsbyggeri er opfyldt.

A nsøgningen skal foreligge i 3 eksem pla-

Ved at indtage samme holdning t i l  personalespørgsmålet som t i l  kvadratme- 
tem e  er man nu kommet i  den s itu a tio n , at de t id lig e r e  reg ler  også her betrag
te s  som absolut, maximum, og at kommunerne ikke behøver at opfylde dem for at 
få s ta ts t ilsk u d .

Det er gjort ved at opgive de gamle krav om opslag hver 3. måned a f norme
rede s t i l l in g e r ,  der ikke er besat af færdiguddannede pasdagoger og ved at hen
lægge hele normerings- og lønspørgsmålet t i l  hver enkelt kommune.

Den gamle regel om, at en k v a lif ic e r e t  besæ ttelse  a f s t i l l in g e r  var en for
udsætning for o f fe n t lig e  t ilsk u d  er a ltså  væk og i  konsekvens h eraf, er der reg
le r ,  der g ja ld t for udregningen a f a n ta lle t  a f normerede s t i l l in g e r ,  da også 
kun gjort vejledende. D isse reg ler  s ig e r , at a n ta lle t  a f pædagogisk uddannede 
medarbejdere bestemmes a f forholdet mellem in stitu tio n en s samlede arbejdsmæng
de og medarbejdernes normale arbejdstid .

Den samlede arbejdsmængde udregnes på grundlag af:
1. In stitu tion en s godkendte åbningstid pr. uge
2. - børnetal
3. Børnegruppernes stø rre lse
4. Tid t i l  at åbne og lukke in stitu tio n en  (t ilr e tte læ g g e lse  og oprydning)
5. - - adm inistrativt arbejde
6. Den ugen tlige  arbejdstid  er for tiden  (jan. -75) 40 timer.

o i j • u a a  (1 x 2) + 4 + 5 antal udd.Selve udregningen hedder: --------- -—    =3 x 6  medarb.
Åbningstid (1) er s e lv fø lg e l ig  fo r sk e llig  fra in s t itu t io n  t i l  in s t itu t io n ,  

men det o ffe n t lig e s  normale krav lig g er  på 10-12 timer om dagen + 6-8 timer om 
lørdagen .

Børnetal (2) afhænger a f stø rrelsen .
Tid t i l  at åbne og lukke (4) sættes t i l  2 timer pr. uge. Hvis man regner 

med halvdagshold i  en h e ld ag sin stitu tion  regnes der 2 timer pr. uge pr. hold.
Administration (5 ). T im etallet pr. uge sættes t i l  halvdelen a f b ø m e ta lle t ,

in d t i l  dette  når 50. Derefter s t ig e r  adm in istration stim etallet med 1 time for 
hver gang b ø m e ta lle t  s t ig e r  med 4, og s lu tte r  med 35 timer ved 90 børn.

Børnegruppens s tø rre lse  (3) sæ ttes i  vuggestuer t i l  10 børn; i  børnehaver, 
legesteder og fritid sh jem  t i l  20 børn i  småbømsgrupper (grupper a f 2-årige) i  
børnehaver t i l  12 børn; i  alders integrerede in s t itu t io n er  normalt t i l  16 bdm . 
For fr itid sk lu b b er , ungdomsklubber, legested er (for de 7-14 årige) samt for so

Bemærk. 11



521

Bemærk. 12

rer. E nd v idere  skal ansøgningen væ re led
saget af e t d riftsb u dg et, der for ikke-kom - 
m unale  in stitu tio n ers  vedkom m ende skal 
udarb ejd es  af bestyrelsen . B u d g e tte t opstil
les på socialstyrelsens særlige skem aer, der 
k an  rekv ireres hos kom m unen. K om m u n al
besty relsen  gennem går b u d g e tte t og k an  for
lange, a t  d e tte  æ ndres, og a t  der gives y de r
ligere oplysninger ti l bedøm m else a f b u d g e t
te t . I  øv rig t henvises ti l den  af socialstyrel
sen u darb ejd ede  budgetvejledn ing.

Anerkendelse.
8 . A nerkendelsen  m eddeles sk riftlig t af 

socialstyrelsen  p å  g rund lag  af ovenstående 
oplysninger. A nerkendelsen  v il væ re gæ lden
de fra  d a to en  for in stitu tio n en s  ib rug tagen .

Monteringstilskud.
9. D er vil blive an v is t tilskud  til delvis 

dæ kning af in stitu tion en s m onteringsudgif
ter. T ilskuddet beregnes på g rundlag  af s tan 
dard  m onteringsoverslag, der er udarb ejd e t 
af socialstyrelsen. Ansøgning om anvisning 
af tilskud  indsendes gennem  kom m unen på 
d e t særlige skem a, der er o p try k t som bilag 2 
til d e tte  cirkulære.

Finansiering af byggen.
12 10. D et reviderede byggeregnskab indsen

des ti l  kom m unalbestyrelsen  m ed begæring 
om endelig berigtigelse a f  kom m unegaran
tien , jfr. k a p .V II i boligm inisteriets cirkulære

cialpædagogiske fr it id sfo r a n sta ltn in g e r , der har fo r sk e llig e  og skiftende ak
tiv ite tsb eh o v  og - t ilb u d , er der ikke fa s t la g t  reg ler  for antal a f medarbejde
re . Det må man forhandle s ig  frem t i l  fra gang t i l  gang, med så gode argumen
te r  som m uligt, og med henvisning t i l  t id lig e r e  godkendelser.

Det skal endelig  nævnes at myndighederne har t i l l a d t ,  at der udover det 
normerede personale ansættes rengøringshjælp, økonoma og forretningsforer  
(sålænge denne s id s te  lønnes indenfor adm inistrationsudgifterne, der må udgøre 
5% a f det samlede d r iftsb u d g et), hvad der jo  v i l  a f la s te  pædagogerne og derved 
fr ig ø re  dem t i l  arbejdet med børnene. Herudover kan man regne med, at der nor
malt v i l  b liv e  godkendt 1 medhjælp pr. børnegruppe. Ved at påberåbe s ig  sp ec i
e l l e  forhold , såsom sæ rlig t besværlige lokaleforhold  (indretning i  ek st. om
byggede lo k a ler , udflytterbørnehaver), optagelse a f sæ rlig t belastede børn 
(handicappede, adfærdsvanskelige e l .  l ig n .)  kan det dog være at man kan få run
det ta lle n e  op e l l e r  ligefrem  t i l d e l t  ekstra.

F inansieringsforholdene kan kort beskrives gennem 3 muligheder.
1. Man kan købe s ig  ind e l l e r  bygge n yt. Her skal man sk affe 3% a f  an sk affel
sesu d g iften , resten  dækkes a f s ta t  og kommune i  fæ llesskab samt ved alm. p rio 
r ite r in g . Vedrørende det lø se  inventar, skal man se lv  sk affe 301 a f  udgiften , 
hvis s tø r r e lse  fastlæ gges e f te r  samråd med kommunen.
2. Man kan le j e  s ig  ind i  e t  hus e l l e r  lok aler som ejeren ombygger e f te r  ens 
anvisninger. Dermed f ly t t e s  h ele  ombygningsudgiften over på h u slejen , der b l i 
ver b e ta lt  fu ld t ud a f  s ta t  og kommune. Derfor skal man kun skaffe 30% a f et  
even tu elt indskud -  men ikke a f  e t  depositum - de 30% t i l  det lø se  inventar
er stad ig  de samme.
3. Man kan le j e  s ig  ind i  lo k a ler , som man "selv" ombygger. Her skal man skaf
fe  30% a f både ombygningsudgiften og et eventuelt indskud, udover de 30% t i l  
det lø se  inventar.

Hvis ombygningsudgiften b liv er  meget stor  kan man dog r is ik ere  at få s in  
sag rubriceret under 1, a ltså  som nybygningssag. Man må så sikre s ig ,  at der 
kan optages lån i  det le jed e . Det er f .e k s . ikke t i lfæ ld e t  i  statsejendom, 
hvor man så ev t. kan prøve at komme igennem med en etapevis ombygning.

I Københavns kommune synes man at foretrække, at selvejende in stitu tio n er  
op rettes e f te r  model nr. 2. Måske ford i det er den ldsn ing, der b ela ster  3. 
afd elin gs anlægsbudget mindst og hvor det er nemmere at indpasse forhøjede 
d riftsb u d getter .
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af 17. feb ruar 1971 sam t § 43 i lov om bolig
byggeri.

V edrørende optagelse af lån i ejendom m e, 
der opføres ti l dag institu tio n er, sam t de gæl
dende betingelser og græ nser lierfor, hen
vises ti l  lov nr. 281 af 10. jun i 1970 om rea l
k re d itin s titu tte r.

Spørgsm ål om godkendelse af lån behandles 
af de kom m unale m yndigheder. Dog kræ ver 
optagelse af lån  ti l  kommunale d ag in stitu ti
oner vedkom m ende tilsynsm yndigheds sam 
ty k ke , jfr. § 55 i lov  n r. 223 af 31. m aj 1968 
m ed senere æ ndringer om  kom m unernes s ty 
relse.

Spørgsm ål om  godkendelse af husleje for 
in stitu tio n er, der in d re ttes  i lejede lokaler, 
behandles ligeledes af kom m unalbestyrelsen  
—  respek tive huslejenæ vnene i de kom m u
ner, hvor der er n ed sa t huslejenæ vn.

K om m unalbestyrelserne fore tager indbe
retning ti l  socialstyrelsen af de godkendte 
lån  og huslejer.

D er v il endvidere i m edfør a f lov  om bør- 
ne- og ungdom sforsorg § 74 k un ne ydes til
skud ti l  delvis dæ kning af den del af anskaf
felsessum m en, der er godkendt af kom m u
nen, og som  ikke dæ kkes af s tø rs t m ulige 
godkendte lån, sam t tilsku d  ti l  delvis dæ k
ning af le jerindskud  til in stitu tio n er i lejede 
lokaler. Ansøgning om anvisning af næ vn te 
tilsku d  indsendes gennem  kom m unen på 
d e t særlige skem a, der er o p try k t som  bilag 3 
ti l  d e tte  cirkulære.

Driftstilskud.
11. P å  grundlag  af b u d g e tte t, der er ind- X3 

sen d t af kom m unalbestyrelsen, v il der fra 
da to en  for in stitu tion en s ib rug tagen  blive 
an v is t a  conto d riftstilsk ud  fra  socialstyrel
sen.

D e årlige b u d g e tte r b liver inden  indsen

delsen ti l socialstyrelsen  gennem gået af kom 
m unalbesty relsen , der k an  forlange, a t  v ed 
kom m ende b ud ge t æ ndres, og a t  der gives 
yderligere oplysninger til bedøm m else af 
b u d g e tte t.

Om skem aer og vejledning  henvises til 
d e t fo ran  und er 7. anførte.

Endelig afregning af d rifts tilsk ud  sker p å 
g rundlag  af årsregnskabet, der indsendes på 
særlige regnskabsskem aer ti l socialstyrelsen, 
økonom i- og p ersonaleadm inistra tionen. 
R egnskabsskem aerne v il b live tilsen d t in s ti
tu tion erne  fra  socialstyrelsen.

Ændringer i bestående institutioners forhold.
12. K om m unalbestyre lsen  godkender æ n

dringer i bestående in stitu tion ers  forhold,
d. v. s. æ ndringer i de i bilag  1 indehold te  op
lysn inger sam t æ ndringer af tid ligere god
k en d t husleje.

De godkendte æ ndringer in d b e re tte s  ti l  
socialstyrelsen.

E kstrao rd inæ re  vedligeholdelsesarbe j der 
og nyanskaffelser a f in v en ta r, h v o rtil udg if
te rn e  ikke k an  afholdes inden  for d rif tsb u d 
g e tte t, skal godkendes af kom m unalb esty re l
sen, der fo retager in d beretn ing  ti l  socialsty
relsen. De af kom m unen  godkendte  udg ifter 
vil blive la g t ti l  g rund  for beregning af even
tuelt s ta ts tilsk u d  i henhold  ti l §§ 73 og 74.

Overgangsregler.
13. N yordningen, hvo refte r kom m unerne 

p å grundlag  af fo ranstående regler overtager 
godkendelsen a f p ro jek te r og personale, jfr. 
herved  p u n k t 6, træ d er i k ra f t den  1 . april 
1973. Ansøgninger, der er in d send t ti l  social
styrelsen, m en som pr. næ vn te  d a to  ikke er 
endelig afgjort, tilbagesendes ti l  behandling  
i vedkom m ende kom m une.

Socialministeriet, den 27. marts 1973.
E va Gredal. /N .B .  U lrich.

Før indsendelse a f det endelige driftsbudget v i l  det nok være klogt, 
at henvende s ig  t i l  in s t itu t io n e r , som man har kendskab t i l ,  og man synes er 
gode, for at have noget at sammenligne med, og ev t. få gode råd.

§ 7«. Af en årlig rådighedssum kan' der 
ydes stø tte  til nye eller bestående institutio
ner m. v. til køb og opførelse af fast ejen
dom, til lejerindskud o. lign., til indretning 
af lokaler og til inventar med indtil 50 pct. 
af den del af udgifterne, der ikke kan dæk
kes af størst mulige prioritetslån af offent

lige midler eller lån efter lovgivningen om 
byggeri med offentlig støtte.

S tk . 2. Statens stø tte  kan gøres betinget 
af, a t  den stedlige kommune yder stø tte  af 
indtil samme størrelse. For ikke-kommunale 
institutioner kan den samlede stø tte  dog 
ikke overstige 70 pct. af udgifterne.

Bemærk. 13



523

Bil*« 1.

A N S Ø G N I N G

om anerkendelse i henhold til § 65, stk. I, i lov om bøme- og ungdom*forsorg.

a f ............................................................................................................................................................................................................................................................................................................
(institutionen* navn)

a d r e s s e  o g  t e l e f o n  n r ...............................................................................................................................................• . ........................................................................................

1 )  Institutionens art:
a )  A l d e r s i n t e g r e r e t  i n s t i t u t i o n
b )  V u g g e s t u e  
o )  B ø r n e h a v e

d )  L e g e s t u e
e )  F r i t i d s h j e m
f )  F r i t i d s k l u b

g )  U n g d o m s k l u b
h )  L e g e s t e d  ( b y g g e l e g e p l a d s )

2 )  Institutionen agtes drevet
a )  s o m  s e l v e j e n d e  i n s t i t u t i o n
b )  s o m  k o m m u n a l  i n s t i t u t i o n
c )  a f  a n e r k e n d t  f o r e n i n g  f o r  b ø m e -  o g  u n g d o m s f o r s o r g
d )  p å  a n d e n  m å d e ,  j f r .  §  6 6 ,  s t k .  1 ,  2 .  p k t .

3 )  Institutionens bestyrelse:
a )  A n t a l  m e d l e m m e r  ( i n k l u s i v e  f o r æ l d r e r e p r æ s e n t a n t e r ,  d e r  v æ l g e s  s n a r e s t  m u l i g t  e f t e r  

i n s t i t u t i o n e n s  i b r u g t a g e n ) :
b )  F o r m a n d e n s  n a v n ,  a d r e s s e  o g  t e l e f o n  n r . :
c )  K a s s e r e r e n s  n a v n ,  a d r e s s e  o g  t e l e f o n  n r . :

4 )  Institutionens lokaler:
a )  G o d k e n d t  a n s k a f f e l s e s s u m . :

b )  S a m l e t  b r u t t o e t a g e a r e a l  i  m 1  ( b e r e g n e t  i  h e n h o l d  t i l  b y g n i n g s r e g l e m e n t  a f  1 9 7 2 ,  
k a p .  2 ,  2 . 4 . ) :

c )  A n t a l  p l a d s e r :

d )  E g e n  e j e n d o m / l e j e d e  l o k a l e r  ( u d l e j e r e n s  n a v n  o g  a d r e s s e  a n f ø r e s ) .

6 )  Institutionens leder.
N a v n ,  a d r e s s e  o g  t e l e f o n  n r :

Bil*« 3.
A N S Ø G N I N G  

om tilskud efter lov om børne- og ungdomsforsorg § 74, stk. 1, 
til delvis dækning af byggeudgifter/boligindskud.

Vedrørende (institutionens navn og adresse)

....................................................................................................k o m m u n e  a n m o d e r  h e r v e d  o m ,  a t  s t a t s t i l s k u d d e t  i  h e n h o l d  t i l
l o v  o m  b ø m e -  o g  u n g d o m s f o r s o r g  §  7 4 ,  s t k .  1 ,  t i l  d e n  d e l  a f  b y g g e u d g i f t e r n e ,  s o m  i k k e  e r  d æ k 
k e t  v e d  l å n e o p t a g e l s e  r e s p e k t i v e  t i l  i n s t i t u t i o n e n s  b o l i g i n d s k u d ,  m å  k o m m e  t i l  u d b e t a l i n g .

I n s t i t u t i o n e n s  e n d e l i g e  a f  k o m m u n e n  g o d k e n d t e  a n s k a f f e l s e s s u m  ( e x c l .  m o n t e r i n g )  
a n d r a g e r .............................................................................. k r .  H e r a f :

G r u n d k ø b e s u m   k r .

Q r u n d u d g i f t e r   k r .

H å n d v æ r k e r u d g i i t e r   k r .

O m k o s t n i n g e r   k r .

I  a l t  k r .

D e n  d e l  a f  i n s t i t u t i o n e n s  a n s k a f f e l s e s s u m ,  s o m  i k k e  e r  d æ k k e t  a f  s t ø r s t  m u l i g  l å n e  
o p t a g e l s e  r e s p e k t i v e  i n s t i t u t i o n e n s  b o l i g i n d s k u d  a n d r a g e r .........................................................................................................k r .

Tilskuddet bedes anvist til
B a n k  e l l e r  s p a r e k a s s e ..................................................................................

konto nr. . 
pr. giro nr.

Bestyrelsens formand navn_____
stilling . .. 
adresse . . ,  
tlf. nr. . . .

Institutionens kasserer navn .........
stilling . . .  
adresse . . 
tlf. nr. . . .

6 )  Institutionens åbningstid:
a )  D a g l i g  å b n i n g s t i d :

( k l o k k e s l e t  a n f ø r e s ) .

b )  H v i l k e  u g e n t l i g e  å b n i n g s d a g e ?

c )  S å f r e m t  i n s t i t u t i o n e n  h o l d e s  l u k k e t  p å  g r u n d  a f  f e r i e r  m .  v .  a n g i v e s  l u k n i n g s p e r i o d e r .

7 )  Antal børn og unge ( f o r  k l u b b e r  o g  l e g e s t e d e r :  f o r v e n 
t e t  a n t a l  f r e m m ø d e ) :

h e r a f  p å

h e l d a g s h o l d h a l v d a g s h o l d

a )  u n d e r  3  å r ...............................

b )  3 - 7  å r ...............................................

c )  7 - 1 4  å r ...........................................

d )  o v e r  1 4  å r ...............................

8 )  Institutionens forventede åbningsdag:
( S å f r e m t  t i d s p u n k t e t  i k k e  k a n  o p g i v e s  v e d  i n d s e n d e l s e n  a f  a n s ø g n i n g e n ,  b e d e s  o p 
l y s n i n g  h e r o m  i n d s e n d t ,  s å  s n a r t  å b n i n g s d a g e n  e r  f a s t s a t ) .

9 )  Girokonto,  bank eller sparekasse, hvortil tilskud ønskes anvist:
( K o n t o n u m m e r  o p l y s e s ) .

P å  b e s t y r e l s e n s  v e g n e

............................................................................................................................................... d e n ......................................................................................................................................................

P å .......................................................................................................................................................................................................................................................................................................- . . .

.................................................. k o m m u n a l b e s t y r e l s e s  v e g n e  d e n  .................................................................................................................................................

Bilag 2.
A N S Ø G N I N G

om m on terings tilskud efter § 74, stk. 1, i lov om bøme- og ungdomsforsorg.

V e d r ø r e n d e  ( i n s t i t u t i o n e n s  n a v n  o g  a d r e s s e )

......................................................................................................................................... i . .
................................................................................................................................. k o m m u n e  a n m o d e r  h e r v e d  o m ,  a t  s t a t s t i l s k u d d e t

i  h e n h o l d  t i l  l o v  o m  b ø r a e -  o g  u n g d o m s f o r s o r g  §  7 4 ,  s t k .  1 ,  t i l  u d g i f t e r n e  i  f o r b i n d e l s e  m e d  
m o n t e r i n g e n  a f  i n s t i t u t i o n e n  m å  k o m m e  t i l  u d b e t a l i n g .

I n s t i t u t i o n e n s  n a v n  o g  a d r e s s e :  .................................................................................................................................................................

I n s t i t u t i o n e n  f o r v e n t e s  å b n e t  d e n .............................................1 9 . . .  A n t a l  b ø r n :

T i l s k u d d e t  b e d e s  a n v i s t  t i l
B a n k  e l l e r  s p a r e k a s s e

k o n t o  n r . . 

p r .  g i r o  n r .

B e s t y r e l s e n s  f o r m a n d  n a v n ..................

s t i l l i n g  . .  . 

a d r e s s e  . . .  

t l f .  n r .  . . .

I n s t i t u t i o n e n s  k a s s e r e r  n a v n ..................

s t i l l i n g  . .  . 

a d r e s s e  .  . .  

t l f .  n r . _____
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ADRESSELISTE FOR KØBENHAVNS KOMMUNE

A rb ejd stilsyn et (er d e lt  i  kredse, vores er Nordre Kreds)
Lersø Parkallé 112, 2100 København ø t l f .

B o ligm in isteriet
Slotsholmsgade 12, 1216 København K 

D irektoratet for bøm e- og ungdoms in s t i  tu t ioner, byggeafd.
Njalsgade 13, 2300 København S Asta

S o c ia lm in ister iet
Slotsholmsgade 6, 1216 København K 

S o c ia lsty re lsen , bøme og ungdomsforsorgen 
K ristineberg 6, 2100 København 0 

S ocia lstyre lsen s indkøbsafdeling
K ristineberg 6, 2100 København 0 

Stadsingeniørens d irek torat, byplankontoret 
Rådhuset, Rådhuspladsen, 1559 København V 

Stadsbygmesterens d irektorat
Vester Voldgade 87, 1552 København V 

Stads lasgens kontor
H.C. Andersens Boulevard 25, 1553 København V 

Statens Trykningskontor
Frederiksholms Kanal 26, 1220 København K 

Sundhedskommissionens sek retaria t
Meldahlsgade 3, 1613 København V

297555

110201

7201

122517

299622

299622

153800

113151

116870

132885

129848

Hvad man iø v r ig t  får brug for a f telefonnumre og adresser, kan man finde foran 
i  telefonbogen (Navnebogen), under m inisterierne e l l e r  Københavns fo r sk e llig e  
m agistrater.
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Pengene er det ev ig t  tilbagevendende problem, når man v i l  lave en b ø rn e in sti
tu tio n  (e l le r  går i  gang med e t  h v ilk et som h e ls t  større p r o je k t) . Andetsteds i  
bogen er der gjort rede for hvilke støttem uligheder, der er hos s ta t  og kommune.
Som regel genstår der e t  ret så b ety d elig t beløb, som man se lv  skal sk a ffe .

En udvej er at snakke med en bank e l le r  sparekasse. Det gjorde de i  vugge
stuegruppen, og de opnåede en ordning hvor de forældre der t i l  ethvert t id s 
punkt har deres børn i  vuggestuen, b eta ler  a f på lån et og hæfter so lid a r isk . se ev t. b ilag. . .  , , , , nr. 3, s .  384Inden man gar ud pa lånemarkedet, er der dog en mulighed, som bør prøves.
Der findes her t i l  lands e t  s to r t  antal fonds og leg a ter , og det koster da ikke 
andet end e t  frimærke og l id t  energi at skrive t i l  dem. Børnehavegruppens er fa 
ringer v ise r  ty d e lig t , at det kan b eta le  s ig :  Der b lev  afsendt 44 1 . gangs an
søgninger + 15 2. gangs ansøgninger, i a l t  59 breve. P .t .  er der indkommet 30 
negative og 11 p o s it iv e  svar - i a l t  kr. 123.000. A ltså e t  gennemsnit på kr.
2.080 pr. brev!

Hvem skal man skrive t i l ?  På b ib lio tek e t står b l .a .  "Vejviser for leg a tsø 
gende" og "Hof- og Statskalenderen", som tilsammen omfatter de f le s t e  a f  de a l 
ment tilgæ n gelige  leg a ter . De nogenlunde relevante a f d isse  har v i  plukket ud
og sat sammen t i l  nedenstående l i s t e .

Et godt råd: Selv om jeres projekt lig g er  e t  stykke fra  d e t, der er nævnt i  
leg a te ts  fundats, så prøv a l l ig e v e l!  Det kan jo  ske, at der ikke er andre e l l e r  
bedre ansøgninger.

Hvordan skal ansøgningen udformes? Sørg for at få a l le  relevante oplysninger se e v t . bilag
med - en nøje b esk rivelse  a f p rojek tet, hvem I er , hvorfor I gik igang, hvor nr*3;[S*s 413^
sto r t  behovet er , hvor store jeres økonomiske muligheder er . B ilagsm ateriale:
f .e k s . tegninger e l le r  fo to s , behovsanalyse, redegørelse for lovgivningen m .h .t. 
økonomi og byrdefordeling m.m.

En del fonds benytter trykte ansøgningsskemaer, men d isse  er ikke a lt id  
l ig e  nemme at udfylde (sp e c ie lt  hvis ens projekt er l id t  u tr a d it io n e lt ) . En 
"frihåndsansøgning" v i l  som regel b liv e  godtaget, bare de nødvendige oplysn in
ger er med. Det er h e lle r  ikke nødvendigt at udfylde rubrikkerne s la v isk , hvis  
I a l l ig e v e l  vælger skemaet.

Hvornår skal man begynde at søge? Det kan godt lade s ig  gøre at få penge, 
se lv  om projektet endnu svæver re t så f r i t  i  lu ften . På den anden sid e gør det 
afgjort mere indtryk med e t  konkret projekt, hvor man kan fremvise fo to s e l le r  
tegninger og ev t. en fa s t la g t  åbningsdato. Søger man t i d l i g t ,  kan man måske t i l  
gengæld nå at komme med f le r e  gange (en del legater  uddeles jo en gang om å r e t ) .

Brevet skal fø lg es  op: Ring ev t. t i l  fonden og spørg hvordan sagen står  - 
det medfører da i  hvert fa ld , at den ikke lig g er  nederst i  bunken. S p ec ie lt  er  
det v ig t ig t  at give besked, hvis der sker ændringer i  projektet e l l e r  det ansøg
te  beløbs s tø r r e ls e , og det kan nok også være en ide at give besked, når der 
sker andet afgørende nyt (som f .e k s . at man har opnået kommunal godkendelse og 
har fa s t la g t  åbningsdato).
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Hvis svaret er p o s it iv t :  Nogen sender uden videre en check, andre giver kun 
t ilsa g n  om s tø t t e ,  når man kommer så lan gt, at projektet skal r ea liseres  (og i  
så fa ld  skal man se lv sa g t huske at give besked, når dette  er t i l f æ ld e t ) . I a l le  
t ilfæ ld e  skal der sendes takkebrev, og h e ls t  også et revideret regnskab.

Hvis svaret er n egativt: Det er ikke a l t id  forgæves at sende en ny ansøgning 
e t  stykke t id  senere - h e lle r  ikke h vis svaret lød , at de a ldrig giver t i l  den 
sla g s  formål! Dette gælder s e lv fø lg e l ig  i  sæ rlig grad hvis man i  anden omgang er 
kommet så la n gt, at der kan lægges e t  næsten færdigt projekt på bordet.

GOOD LUCK!

FONDSLISTE

(L isten g iver  s ig  absolut ikke ud for at være komplet - men der er e t  rime
l i g t  udvalg at s ta r te  med. M .h.t. adresser, an søgn in gsfrist, fundats m.m. hen
v is e s  t i l  bøgerne).

S p ec ie lt  t i l  b ørn ein stitu tion er: Ansøgningsfrist

4-Hanna Adlers Bøm esagslegat 
295-Bømehjælpsdagen (man skal s e lv  deltage i  arbejdet)

1124-Kreditkassen for Husejerne i  Kjøbenhavns Fond 
1163-Københavns Kommunes Fond t i l  minde om Danmarks b e fr ie lse  
1167-Københavns Rundskuedag
2168-Fabrikejer Vald. Selmer Tranes og Hustru E lisa  Tranes Fond 

Almene formål:

62-Etatsråd Poul Andræs Legat 
170-Det Bertouch-Lehnske Fond 1*4
243-Overskuddet ved Brevdue-Totalisator-Flyvningerne 1.3
311-Carlsbergs Mindelegat for Brygger J.C. Jacobsen 1.7
316-Carl F .J . Carlsons og Hustru Camilla Carlsons Legat 
470-Dansk Esso Fond
505-F inansm inisteriets Tipsfond 1*9
520-Joum alist og F orfatter William Flerons og Hustrus Mindelegat 30.11 
682-Alfred Hansens Legat 
739-Georg og Johanne Harders Legat
805-Hjerl-Fonden 1-4
885-Knud Højgårds Fond 

1284-LK-NES-Fondet
1355-1.H. og Ida Mannheimer, f .  F isch els Legat 1-9
1467-A.P. Møller 
1494-Otto Mønsteds Fond

31.1

1 . 1 2
1 . 1 0
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1649-Antikvar Carl Ju liu s Petersens Hjælpefond 15.3
1652-Egmont H. Petersens Fond 28.2
1670-Krista og Viggo Petersens Fond 1.1
1759-Chr. Rasch's Mindefond 31.3
1873-Grosserer Wilhelm S ass's Legat
1978-Julius Skrikes S t i f t e ls e  1.10
2050-C.W. Strandes Legatfond 15.3
2191-Tuborgfondet 15.2
2203-U nderstøttelsesfondet a f  1924 
2225-Det Warburgske Legat
2336-Overretssagfører L. Zeuthens Mindelegat 1.4

Hannibal Sanders Fond 
Fabrikant Chas. Otzens Fond 
De Spannjerske Legater 
Louis Petersens Legat



Lidt statistik

530 Ind ledning t i l  m ø d e s ta tis t ik
531 M ø d e sta tis t ik  fo r  Odinsgården
532 M ø d e sta tis tik  fo r  Heimdalsgadegruppen
534 M ø d e s ta tis t ik  fo r  Børnehavegruppen
537 Sammenligning mellem O dinsgården, Heimdalsgadegruppen og b e fo lk 

ningen på Ydre Nørrebro i  histogram foim
538 B r e v s t a t is t ik  fo r  D isp osition sp lan gru p p en
540 M ødedeltagelsen  i  Odinsgården og Heimdalsgadegruppen

i  histogram form



MØDESTATISTIK
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For n o g le  a f  grupperne har d et været m u lig t a t lav e  skemaer over m ødedel
ta g e lse n  på grundlag a f  r e fe r a te r  og andet a r k iv e r e t  m a te r ia le .

Skemaerne medtager kun de "koordinerende" møder, dvs. (a r b e jd s-)  gruppe
møder (G) og fæ llesm øder (F ) . For karreen O dinsgade/Jagtvej er  t i l l i g e  med
ta g e t  beboerforeningsm øder (B ). O plysningerne om d e lta g e ls e  i  ø v r ig e  møder og 
om arb ejd et im ellem  møderne har o f t e s t  været fo r  m angelfu ld e.

At skemaerne på denne måde ikke1 udtrykker s e lv e  a k t iv i t e t e n  sæ r lig  g o d t, 
v is e r  f . e k s .  en o p g ø re lse  over børnehavegruppens a rb e jd e , hvor der er  om talt 
a k t iv i t e t e r  på 528 f o r s k e l l ig e  d a to er , mens kun 120 gruppe- og fæ llesm øder er  
m edtaget i  skem aet. Heimdalsgadegruppen har h a ft  y d e r lig e r e  15 møder med byg
herre og myndigheder, og i  O d in sgad e/Jagtvej-k arreen  har y d e r lig e r e  30 hus
stande været med t i l  a t  sende gårdsaneringsp lanen  t i l  kommunen uden a t have 
d e lta g e t  i  møder. I a l t  har så le d e s  681 a f  husstandene i  denne karré været med.

Vi har fo r sø g t a t påføre  skemaerne o p ly sn in g er  om m ødedeltagernes a ld er  
(1 . c i f f e r ,  f . e k s .  3 er  l i g  30-39 å r ) ,  køn (0 er  l i g  hun, X er  l i g  han, Z er  
l i g  b e g g e) , s t i l l i n g  (S er  l i g  se lv s tæ n d ig , F er  l i g  funktionæ r, A er  l i g  ar
b e jd er , U er  l i g  ude a f  erh v erv ), og a n ta l børn i  husstanden (0 , 1 , 2 . . . ) .

Husstandene s tå r  o p fø r t i  skemaerne i  den orden, de f ø r s te  gang repræsen
te r e s  på e t  møde, id e t  udenkvarters ikke nummereres. At en husstand kun be
s tå r  a f  én p erson , er  markeret ved en s tr e g  i  s te d e t  fo r  op lysn in gern e om den 
"manglende" p a r t . U udfyldte rubrikker betyder u o p ly s te .

Skemaerne s k u lle  g iv e  e t  godt o v e r s ig t s b i l le d e  over t i lg a n g ,  f r a f a ld ,  mø
dehyppighed m .v. i  grupperne. Vi har på grundlag a f  op lysn in gern e la v e t  n og le  
histogrammer over m øded eltagelsen  (NB: ikke m ødedeltagerne!) e f t e r  a ld e r , køn 
og s t i l l i n g ,  d e ls  fo r  en arbejdsgruppe i  en k arré , d e ls  fo r  en gruppe, der har 
arb ejd et med o p r e t te ls e  a f  en b ø r n e in s t i tu t io n , id e t  ikke a l l e  har m ulighed  
fo r  a t d e lta g e  l ig e  m eget.

T i l  sammenligning har v i  også a n fø rt m ødedeltagernes fo r d e lin g  (u an set 
d eres a k t iv i t e t )  og b efo lk n in gen s fo r d e lin g  i  Røde Rose.

Vi v i l  overlad e d et t i l  den e v e n tu e lt  in te r e s se r e d e  læ ser a t bearbejde  
m a te r ia le t  y d e r lig e r e  og uddrage kon k lu sion er.



GÅRDSANERINGSGRUPPE OG BEBOERFORENING I KARREEN ODINSGADE/JAGTVEJ

47 UU 22 Kl
46 3 o
45 U 2 o
44 3 o
43 - 2- o  o
42 22 X X Kl
41 55 Kl
40 1 AA 32 X X Kl Kl
39 A 4 X X
38 FU 22 X Kl Kl Kl Kl Kl
37 5 o
36 5 o
35 S 5 X
34 3 o  o
33 1 -F -2 x x x x x x x x x x x

(26) A 4 X X X X X XX
32 -A -2 X X
31 -U -7 X X X X X X
30 S 2 O o  X X
29 - 2- o
28 22 X X X XX
27 5 X
26 -U -1 X X
25 5 o
24 1 UU 22 X KIKIKIOOKIOOKIOOXXKIO
23 1 AF 22 X XX X
22 S 33 X X X X
21 u- 2- o  o  o  o  o o  o  o  o  o  o  o
20 5 X X X  X
19 -u -8 X
18 6 X
17 F- 3- o o
16 F 4 X X X
15 A 33 Kl X o  o  o o
14 AA 33 X X X X  o X
13 AF 66 Kl n n n o o o X n Kl
12 FA 22 Kl
(1) 55 M Kl
11 U- 2- O o  o  o  o  o o  o
10 U- - O o
9 A 23 Kl Kl
8 0 F- 2- o  o o  o  o  o  o  o o  o  o  o  o  o  o  o  o
7 FF 22 Kl X o  Kl
6 2 X X X X
5 A 4 X X X X M X XX X X X X X X X
4 2 X X X X
3 4 X X
2 A 33 Kl Kl X X X X Kl
1 F- 2- o
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HEIMDALSGADE-INSTITUTIONSGRUPPEN
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BØRNEHAVEGRUPPEN
30 1 uu 22
29 1 uu 22
- F- 2-
- F- 2-
- 0 F- 2-
28 1 uu 22
27 1 u 2
26 1 22
25 1 AA 32
24 4 - 3-
23 1 F- 2-
22 FF 22
21 1 F 22
20 1 FF 23
19 1 UU 22
18 1 FA 22
- 0 F 2
- 0 -U -1
- F 3
- 0 F 2
- 0 F- 2-
- 0 F 2
- 1 F 2
17 1 FU 22
- 2 F 3
16 2 FA 22
15 1 FU 22
- 0 UF 22
14 1 FF 45
13 1 FF 22
- 1 F 3
12 0 F- 2-
11 0 F 2
10 1 F- 2-
9 2 U 2
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Karreen
O dinsgade/Jagtvej
  = sammensætningen i  Odins Rode

Heimdalsgade-
in stitu tio n sg ru p p en
  = gruppen minus pædagoger

21-39 år 

40-59 år  

60 år

S elv stæ n d ige (S) 
Funktionærer (F)

A rbejdere (A)

Ude a f  erh verv (U) 
U oplyst

Kvinder (0)

Mænd (X)

3
11

14

12
25

44

15

i l i f
32

34

% v .- . - ; 42(32)

— r—
50

— v

100

B e fo lk n in g sfo rd e lin g en  i  Røde Rose 
(over 20 år)

21-39 år 
40-59  år

60 år

Selvstæ n d ige (S)

Funktionærer (F) 
A rbejdere (A)

Ude a f  erhverv (U)

Kvinder (O)

Mænd (X)

i  u

............. ..

; \ \ h h ■»■. . ^  i

(1973)

(Ydre Nørre
bro 1965)

(1973)

50 100 %
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DISPOSITIONSPLANGRUPPENS STATISTIK OVER MODTAGERNE AF BREVENE TIL KOMMUNALBESTYRELSEN OG DISSES SVAR
Signatur- og andre forklaringer 
X betyder har modtaget det pågældende brev 
S betyder har svaret på brevet 
H betyder har også hjulpet på en eller anden måde
Sammentællingen allernederst er antal eksemplarer der ialt er sendt ud. Antal modtagere er mindre, da der er en del personer, 
der forekommer flere steder. Den vandrette sammentælling er antal breve den pågældende adresse har fået. Da en adresse kan 
være mange personer f.ex borgerrepræsentationen kan de to slags sammentællinger ikke umiddelbart sammenlignes.
+1 = de to snalter omhandler samme brev.

brev brev brev brev 20.1.73 11.5.73 11.5.73 17.6.73 4.11.73 sendt svar28.9.73 28.9.73 10.1.73 10.1.73 lokal- supplm. +sær ialt • ialtMODTAGERE + sær- + sær raads- ligt•ligt ligt mdl. 12.5.7320.1.73
Borgerrepræsentationen X X 2
Byplan- og trafikudvalget XS X XS 3 2
BR-gruppeme v/ordførerne:
Gunnar Ulbæk X X 2
Knud Brørup X X 2
Ludvig Hansen X XSH X 2 1
Jens Jelsbak X X 2 14
Peder Boas X X XSH X 2 1
von Rosen X X X 2
Vagn Støttrup X X 2
andre BR-medlemmer:
'K. B. Lundberg X X 2Weidekamp xs X 2Børge Oløe X X XS X 4 13 1Carl Einar Jørgensen X X X 3
Niels Andersen X X 2Børge H. Jensen X X X 3Wassard X X 2Urban Hansen xs 1 12 1Børge Schmidt X X X 3Elna Jørgensen X X 2Helge Nielsen xs xs 2 2Eva Gredal X xs 2 1Jens Kampmann xs xs 2 9 2 6Karl Skytte XS 1 1Egon Jensen X X 2Soc. Dem. 11. kreds X X X 3SF 11.-12. kreds X X X 3DKP Nørrebro X X X 3VS Nørrebro X X X 3Radikale vælgerforening X X X 3 23Konservative vælgerforening X X 2Venstre vælgerforening X X 2DKP konmunaludvalg X X X 3VS kommunaludvalg X 1Amager lokalraads formand X X +) +) X x 3medlemmer X X X 2Bryggens borgerforenings formand X X x 2medlemmer X X X 2Christianshavn lokalrds. formand X X X x 3medl emner X X X 2Indre by lokalraads formand X X x xmedlemmer X X X o

2Østerbro lokalraads formand X X x x 7medlemmer X X X J
2Nørrebro lokalraads formand X X xs x Amedlemmer X X X H
2Nordvest lokalraads formand X x x Y 61

medlemmer X X AX 4
2Vesterbro lokalraads formand X x x Ymedlenmer X X ÀX 3
2Sydvest lokalraads formand X x x Ymedlemmer X X AX 3
2Valby lokalraads formand X x x Ymedlemmer X X AX 3
2Vanløse lokalraads formand X x xmedlemmer X X XX 32Brønshøj-Husum lokalrds. formand X X x Ymedlemmer X X AX 3
2
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MODTAGERE
brev brev 28.9.73 28.9.73+sær- ligt

10.1.73 10.1.73 + særligt20.1.73
lokal-raads-mdl.

supplm. + særligt 12.5.73
ialt

Borger- og beboerforeninger og lokalraadenes sammenslutning
Nansensgades beboerforening
Sverigesgades beboerforening
Omraade I
Jægersborggades beboerforening 
Islands Brygge gruppen 
Rigensgade gruppen 
Revalsgade gruppen 
Sjællandsgades beboerforening 
Ole Rømersgades beboerforening 
Ida Schneekloth 
Brumleby beboerforening 
Slumstormerne 
Saxogaarden
Det nødvendige seminarium 
Store Restrup Højskole 
Kolding Højskole 
Den røde Højskole 
BOIL
Institut for centerplanlægning

Frederiksborg Amtsavis 
Fyns Tidende 
Jyllandsposten 
Aarhus Stiftstidende 
Demokraten
Aalborg Stiftstidende 
Vestkysten 
Sjællands Tidende 
Fyns Amtsavis 
Konmunen

XS
X
X
X
XS
X
X
X
X
X

X
X
XS
X
X

29

SBI XSH 1 1
Bredsdorffs tegnestue XSH X 2 1
Steen Eiler Rasmussen X X XS 3 13 1
Otto Krabbe X X 2
Den kommitterede v/KarstenJørgensen og Arne Gaardmand X X 2
Kai Lemberg X 1
H. C. Seierup XS 1 1
Aktuelt X X X XSH X XSH 6 2
Information XSH X XSH XSH XSH XSH 6 5
Politiken XSH XSH X XSH XSH XSH 6 5
Land og folk X X X XSH XSH X 6 2
Miniavisen XSH X XSH X X X 6 2
BT X X X 3 0
Ekstrabladet X X X X X X 6 0
Berlingske Tidende XSH X 2 1
Nordvestavisen X 1 0
Nørrebro Avis XSH XSH XSH XSH XSH XSH 6
City Avisen X X X X 4 0
Sydvestbladet X X X 0
Vesterbrobladet X X X X X X 0
Østerbro Avis X X XSH X X 5 1
Kristeligt Dagblad X X X X X 5 0
Byplan XS 1 1
Samvirke X 1 0
Dags Dato XSH 1 1
Familiespejlet XSH 1 1
Lokalradioen XSH 1 1

86

UDSENDT IALT 135 392 356 490 50 35 1458
ANTAL SVAR IALT 14 3 5 16 6 S 48
antal HJÆLP IALT 8 2 4 8 5 4 31
DERAF HJÆLP UDOVER PRESSEN 2 2 4
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Karreen
Odinsgade /  Jagtvej

Heimdalsgade- 
in stitu td on sgru p p en

14-19 år 
20-39 år

40-59 år 
60- år

U oplyst

Selvstæ nd ige (S) 
Funktionærer (F)

A rbejdere (A)
Ude a f  erhverv (U)

U oplyst

168

Kvinder (o) 

ifend (x)

• ••••••••• c1 ••**»••••* , 105

136
T50

285

219

Too % f 50 ~ l100'
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